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BIDSTOND 

Voorafgaande aan de generale synode werd op donderdagavond 10 september 
1992 in de Christelijke Gereformeerde Barnabaskerk te Apeldoorn-Centrum de bid
stond gehouden. 
In deze bijzondere dienst, belegd door de kerkeraad van de roepende kerk, 
Apeldoorn-Centrum, ging voor de praeses van de generale synode van Groningen 
1989, ds. M.C. Tanis. 

Hij bediende het Woord uit Hebr. 4: 14 en 16, onder het thema: 

De onovertroffen Hogepriester 

Ds. Tanis stond stil bij: 
1. het bezit van deze Hogepriester; 
2. het leven bij deze Hogepriester; 
3. het privilege door deze Hogepriester; 
4. de wetenschap van deze Hogepriester. 

Na de bediening van het Woord werd de arbeid van de generale synode in gebed 
aan de Heere opgedragen. 
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EERSTE ZITTING 

vrijdag 11 september 1992, 9.15 -12.30 uur. 

Artikel 1 

Opening 
Namens de roepende kerk van Apeldoorn-Centrum opent ds. C.A. den Hertog de 
vergadering van afgevaardigden naar de generale synode. Op zijn voorstel wordt 
gezongen Psalm 25: 2 en 10. Daarna leest ds. Den Hertog Rom. 8: 1-17 en gaat hij 
voor in gebed. 

Artikel 2 

Openingswoord 
Ds. Den Hertog spreekt het volgende openingswoord: 

Geachte afgevaardigden en preadviseurs, 
Broeders in onze Here Jezus Christus, 

Namens de roepende kerk van Apeldoorn-Centrum heb ik zojuist de vergadering 
mogen openen - een vergadering die de geschiedenis zal ingaan als de generale 
synode van Apeldoorn 1992. Het is niet voor de eerste keer dat u hier bijeenkomt. 
Ook in 1928, 1941 , 1944, 1953 en 56, in 1965 en 1988 gebeurde dat. 
Het is voor ons als Christelijke Gereformeerde Kerken een jubileumjaar. Wanneer 
in zo'n jaar de generale synode gehouden wordt, dan lijkt het alsof het een kenner 
uit eigen kring is, die deze opmerking maakt: "natuurlijk weer Apeldoorn". 
Maar deze woorden worden gesproken in een geheel ander verband, en reeds ver 
voor ons in de geschiedenis, te weten in het jaar 1559 toen Apeldoorn aangepre
zen werd als vergaderplaats. In dat jaar zendt namelijk de stad Lübeck - één van 
de Hanzesteden - aan de andere aangesloten Hanzesteden uitnodigingsbrieven 
voor het bijwonen van de te houden Landdag op 30 augustus. Naar aanleiding 
hiervan richten de steden Deventer, Kampen en Zwolle een brief aan het stadsbe
stuur van Zutphen, waarin zij te kennen geven het niet ongunstig te achten "met 
henleijden ende die van Nijmegen en Arnhem op een geleeghen tijd en plaetz, 
ende met naemen binnen Apeldoorn, mond-spraeck en onderlinghen raedt te hou
den". 
Opnieuw en met nadruk wordt gezegd dat speciaal het dorp Apeldoorn - terwijl het 
op geen enkele wijze lid is van het verbond van Hanzesteden - een aangewezen 
plaats is voor het houden van besprekingen. Gesteund door deze aanbeveling uit 
de geschiedenis van de kant van zulke gerenomeerde steden willen wij u van harte 
verwelkomen in Apeldoorn. 
Terwijl de Christelijke Gereformeerde Kerken in de nadagen van hun jubileum zijn, 
staat de plaats Apeldoorn aan de vooravond van het 1200-jarig bestaan. Het is in 
een oorkonde uit het jaar 793 dat voor het eerst Apeldoorn genoemd wordt onder 
de naam Apoldro. Deze oorkonde vermeldt dat enige goederen hier geschonken 
worden aan het klooster in Hessen. De kern van Apeldoorn ontstaat eerst in de 
dertiende eeuw. Het kapittel van Ste. Marie te Utrecht bezit allerlei landerijen en 
huizen in Apeldoorn en laat de Mariakerk bouwen. 
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Over het verloop van de Reformatie op de Veluwe is niet zo veel bekend. Tot het 
einde van de zestiende eeuw drong de kerkhervorming veel verder door dan de 
steden, met name Elburg en Harderwijk. 
Het is onder Graaf Jan van Nassau - stadhouder van Gelre - dat de Reformatie 
doorzet. Maar de bevolking was daar niet erg op gesteld. Dat ondervond een zeke
re predikant Theodorus Jacobi die in de dorpskerk van Apeldoorn moest preken. 
Niet alleen stond een grote menigte buiten de kerk te joelen, maar er werd ook een 
kalf de kerk in gejaagd "daerover sulck gelach in die kerck ontstonden dat men 
heeft noch horen noch sien connen". 
We mogen verwachten dat uw vergadering zulk een onthaal bespaard zal blijven, 
en daarom een rustiger verloop zal hebben. 
Maar de geschiedenis maakt ook melding van het volgende, dat jarenlang volge
houden getrouwe prediking voldoende is geweest om deze zelfde bevolking te win
nen voor de Reformatie. 
In tegenstelling tot de geschiedenis van de Reformatie is die van de afscheidings
beweging wat meer in kaart gebracht. Te Apeldoorn is niet alleen tamelijk vroeg 
een Afgescheiden gemeente ontstaan, maar zelfs de datum van de instituering is 
ons bekend. Zondag 29 november 1835 leidt ds. A. Brummelkamp op de boerderij 
van een zekere Peter Veeneman in de buurtschap Wiesel een dienst waarbij een 
groot aantal personen aanwezig is geweest. Voor de dienst wordt de "Acte van 
afscheiding" getekend door 67 personen. De tekst voor de preek is Psalm 125 vers 
2: "Rondom Jeruzalem zijn bergen, alzoo is de Heere rondom Zijn volk, van nu aan 
tot in der eeuwigheid". Een sprekende illustratie van het Godsvertrouwen dat deze 
afscheidingsbeweging eigen was. 
Voor het voortbestaan van de Christelijke Gereformeerde Kerk is allereerst de 
naam te noemen van ds. P.J.M. de Bruin - later de eerste predikant van Apeldoorn
Centrum en hoogleraar aan de Theologische School. Op 14 januari preekte deze 
ds. De Bruin "op de Teuge". Maar ook enige tientallen mensen uit Apeldoorn waren 
gekomen om deze dienst mee te maken. Deze dienst heeft er mede toe geleid dat 
op 23 februari 1894 de Christelijke Gereformeerde Kerk opnieuw werd geïnstitu
eerd. Daarbij zijn verder ook nog de namen te noemen van ds. J. Wissen en ouder
ling J. Wessels. 
In de periode na de Tweede Wereldoorlog heeft Apeldoorn een sterke groei door
gemaakt. Deze groei had ook invloed op het kerkelijk leven. Zo werd op 25 oktober 
1960 de gemeente van Apeldoorn-Zuid geïnstitueerd en op 4 juni 1976 die van 
Oost. 
Om vergadertechnische redenen maken we gebruik van deze Andreaskerk, bereid
willig daartoe afgestaan door de kerkeraad van onze zustergemeente. Met grote 
dankbaarheid maken we daar melding van aan uw adres. 
In een recente publikatie van de burgerlijke gemeente onder de titel "Apeldoorn, 
het gezicht van Nederland" vinden we een treffende illustratie van het verleden en 
het heden. Het verleden heeft als centrum, als hart: de oude Mariakerk. 
In het heden wordt het centrum van deze stadssamenleving gezocht en gezien in 
het nieuwgebouwde stadhuis, waarvan de architect zegt: "de grote leegte moest 
weer een herbergzame ruimte vinden". Dat is de moderne stad: de grote leegte 
wordt niet gevuld door de aanwezigheid van de Kerk, maar door die van een stad
huis. 
In die plaats komt u als kerkelijke vergadering bijeen. U mag en moet zich dat ook 
tot één van uw opdrachten rekenen: dat de leegte wordt opgevuld. 
Laat niet alleen u, maar ook anderen het weten dat alleen het Woord die leegte 
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vult. Dit besef van verantwoordelijkheid is onlosmakelijk verbonden aan de weten
schap van onze geringheid en eindigheid . In dit verband wil ik u in herinnering 
brengen de namen van hen die onze kerk op welke wijze dan ook in breder ver
band gediend hebben hoe lang geleden of hoe recent nog, en die in de periode na 
de vorige synode ontslapen zijn. 
De werkzaamheden van de synode van 1992 kunnen een aanvang nemen. Alle 
dingen zijn in orde. U als afgevaardigde bent aanwezig, de benodigde stukken zijn 
gereed, de lastbrieven ter tafel, aan vergaderruimte en medewerkers ontbreekt het 
niet. Op één ding komt het alleen nog aan: dat is de gezindheid. In welke gezind
heid zullen we deze synode gaan houden? Deze gezindheid is niet bijkomstig, 
maar allesbeslissend. 
In het hoofdstuk dat we samen gelezen hebben, tekent de apostel Paulus de tegen
stelling die bestaat tussen de gezindheid van het vlees aan de ene kant, en de 
gezindheid van de Geest aan de andere kant. Twee krachten, twee machtsgebie
den die tegenover elkaar staan. Iemand gebruikt in dit verband het volgende beeld. 
Op aarde is alles onderworpen aan de wet van de zwaartekracht. Alles hier op 
aarde wordt daardoor naar beneden getrokken. Maar de wet van de zwaartekracht 
kan wel doorbroken worden, bijvoorbeeld door een magneet. Als een magneet sterk 
genoeg is, kan een ijzeren voorwerp omhoog getrokken worden. De wet van de 
zwaartekracht moet het afleggen tegen de aantrekkingskracht van de magneet. 
Ons bestaan wordt van nature beheerst door de gezindheid van het vlees. Maar in 
het leven van de gelovigen, in de gemeente van Christus is de magnetische kracht 
werkzaam van de gezindheid van de Geest van Christus, van Zijn opwaartse 
kracht. 
Aan de ene kant is dit een heel ontdekkend woord, wanneer Paulus niet minder 
stelt dan dat die gezindheid van het vlees de dood is. Dat wil zoveel zeggen, dat 
indien de mens aan zichzelf overgelaten wordt - ook de kerkelijke mens op een 
synode - hij op de dood uit is. Dat is zijn gezindheid, dat bedenkt hij : niet minder 
dan de dood. 
Stelt u zich eens voor, dat uw vergadering door een troep roofdieren bedreigd of 
overvallen zou worden. Wat een rampzalig iets. Wat zouden we een voorzorgs
maatregelen treffen, en ons tot het uiterste verzetten. Ontdekkend: volgens Gods 
openbaringswoord is onze eigen gezindheid niet minder bedreigend. Maar nu roept 
Paulus ons niet op om ons tegen dat gevaar te wapenen door het vlees te lijf te 
gaan met goede voornemens of vrome gemeenplaatsen, met goedbedoelde oproe
pen of wat dan ook. Dat is niet de weg die de Schrift ons wijst. "Gij echter''. Dat 
spreekt van een radicale tegenstelling. Niet alleen ontdekkend, maar ook vertroos
tend wijst de apostel Paulus ons op de gezindheid van de Geest. Alleen die gezind
heid van de Geest is bij machte ons te onttrekken aan de dodelijke gezindheid van 
het vlees. Daar spreekt de apostel ook ons vanmorgen op aan: "Gij daarentegen 
zijt niet in het vlees". Niet dankzij een aantal degelijke eigenschappen of te ver
wachten inspanningen van onze kant, maar dankzij het ingrijpen van God. God ziet 
heeft Zijn Zoon gezonden om met dat vlees, met die dodelijke gezindheid af te 
rekenen. Hij heeft voor ons Zijn hemelse Geest verworven. Die Geest is het die 
met de magische kracht van Pasen ons onttrekt aan dat dodelijke gevaar. 
Ja, zo mag het toch zijn nietwaar? zegt Paulus tegen de gemeente van Rome, en 
ook tegen u synode-afgevaardigden in 1992. Daar is toch het grote onderscheid in 
gelegen tussen de kerk en de wereld? En dat is nu ook de genade van God aan u 
als vergadering dat Hij u eerst deze werkelijkheid voor ogen houdt. 
De gezindheid van het vlees is er niet alleen als het om opvallende zonden gaat. 
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Die gezindheid is er net zo goed, als alles op ons eigen ik is gericht, op handhaving 

van onszelf of van onze groep. Als we van te voren al plannen of strategieën klaar 

hebben, of als we ons laten leiden door voorbeschouwingen van welke kant dan 

ook. Daartegenover staat dan de gezindheid van de Geest. Daar is geen kant en 

klaar recept voor. Of toch wel? Wie zal ontkennen, dat die gezindheid verkregen 

wordt buiten onze menselijke verlegenheid om? Zo was het ook met de schare op 

de grote Pinksterdag: geheel met de zaak verlegen. 
Vanuit die verlegenheid mogen we ons vastgrijpen aan de belofte van Gods Geest. 

Dat is ook het geloof dat ons samenbindt: de band aan Christus en deze gezind

heid. In die gezindheid leggen we allereerst alles in handen van God, en gaat het 

ons bij alles om de eer van Christus als Koning van de Kerk. De Gees tis ook de 

Geest van Gods toekomst, en daarom hebben we ook de toekomst van de kerk op 

het oog. 
Maar uiteindelijk is ook deze gezindheid van de Geest niet het uiteindelijke doel 

waar het Paulus om te doen is, deze gezindheid is slechts middel. Middel waardoor 

nu wel Gods gerechtigheid tot stand komt. Middel waardoor het leven dat in 

Christus is gestalte krijgt, ook onder ons. Dat is uiteindelijk ook het doel dat God u 

voorhoudt: dat de waarheid en de rijkdom van Gods Wet gestalte krijgt. Daartoe 

maakt de Geest u vrij. Dan is synodewerk ook Levenswerk. 
Zegene de Heere uw vergadering. 

Na deze toespraak wordt op voorstel van ds. Den Hertog gezongen Psalm 119: 3 

en 9. 

Artikel 3 

Lastbrieven 
De lastbrieven, ingezonden door de particuliere synoden, worden onderzocht onder 

leiding van de kerkeraad van Apeldoorn-Centrum. 
Uit dit onderzoek blijkt, dat afgevaardigd zijn om met last en macht op grond van 

Gods Woord, de aangenomen Formulieren van Enigheid, de Dordtse kerkorde en 

de verdere synodale bepalingen der kerken alles te besluiten en uit te voeren wat 

tot het werk van de generale synode behoort, door de 

particuliere synode van het Noorden: 
primi: 
ds. H. van den Heuvel 
ds. K.T. de Jonge 
ds. H. Last 
ds. J. Plantinga 
ds. D. Quant 
drs. J.C.L. Starreveld 
oud. A. Broersma 
oud. A. de Geus 
oud. M. Kamminga 
oud. J. Munneke 
oud. H.H. Koning 
oud. G. van der Wal 
diak. J.J. de Bruin 
Tertius-diaken: diak. J. van der Wal 

secundi: 
ds. J. Brons 
drs. H.B. Hoogendoorn 
ds. A. Brons 
ds. J.W. Wüllschleger 
ds. A. Dingemanse 
ds. W. van 't Spijker 
oud. S. Procee 
oud. W. Bultje 
oud. J. van den Berg 
oud. J. van der Veer 
oud. A.J. Velema 
oud. K. Visser 
diak. C.E. Timmerman 

li 
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particuliere synode van het Oosten: 
primi: secundi: 
ds. J. van Amstel ds. H.H. Klomp 
ds. R. van Beek ds. B. de Graaf 
ds. P. den Butter ds. B. de Romph 
ds. J. Jonkman ds. G. Bijkerk 
ds. M. Vlietstra ds. P. Roos 
ds. J. Westerink drs. J.W. Maris 
oud. D. Lokhorst oud. G. van Malkenhorst 
oud . C.J . Marchal oud. J.M.D. Vreugdenhil 
oud. J.W. Overeem oud. H. Nagel 
oud. J.G. van der Poel oud. M. Feiten 
oud. B. van Schaik oud. R. Procee 
oud. A. Versluis oud. K. de Waal 
diak. drs. A. Heystek diak. C. Heemsbergen 
algemeen tertius predikanten : drs. J.W. Maris 
algemeen tertius ouderlingen: oud. H. Nagel 
tertius diaken: diak. K. Muis. 

particuliere synode van het Westen: 
primi : 
ds. H.P. Brandsma 
ds. J. van Dijken 
drs. W.P. de Groot 
dr. G.C. den Hertog 
drs. W.J. Quist 
ds. D. Visser 
oud. L. den Butter 
oud. D.J. Groen 
oud. D. Koole 
oud. G. van Putten 
oud. drs. H. Schuurhuis 
oud. A.J. de Vuyst 
diak. W. Bijleveld 
tertius diaken: diak. E.J. Hotting 

particuliere synode van het Zuiden: 
primi: 
ds. A. Baars 
ds. J.P. Boiten 
ds. J.H. van Dijk 
ds. J. Oosterbroek 
ds. M. van der Sluys 
ds. M.C. Tanis 
oud. A. Benschop 
oud. J.M.J. Kieviet 
oud. H.T. de Jong 
oud. P. de Jong 
oud. J.M. Verhelst 
oud. B. van der Wal 

secundi: 
ds. C. van Atten 
ds. A. van Ek 
ds. G. van de Groep 
ds. W. Kok 
ds. L.W. van der Meij 
ds. J. Veenendaal 
oud. T. Biemond 
oud. J. Huisman 
oud. D. Meijer 
oud. C. Tavenier 
oud. G.G. van Wijngaarden 
oud. Z. Zwiep 
diak. C. de Jong 

secundi: 
ds. A.G . Boogaard 
ds. L.C. Buijs 
ds. A. van Heteren 
ds. H. Kerving 
ds. J.G. Schenau 
ds. A. van der Weerd 
oud. J.C. van Bevren 
oud. H. Bor 
oud. J. de Bruijne 
oud. J. van Leeuwen 
oud. J. Legemate 
oud. G. Sturm 
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diak. J. Boer diak. J. van der Sluis 
tertius diaken: diak. L. Quant. 

De primus-afgevaardigden ds. J. Jonkman en oud. D. Lokhorst zijn vervangen door 
hun secundi ds. G. Bijkerk en oud. G. van Malkenhorst. Voor het overige zijn alle 
primi-afgevaardigden aanwezig. De wettigheid van de vergadering wordt vastge
steld. 

Artikel 4 

Preadviseurs 
Door de raad van de roepende kerk zijn uitgenodigd om als preadviseurs de synode 
te dienen de hoogleraren dr. J. van Genderen, dr. B.J. Oosterhoff, dr. W. van 
't Spijker, dr. W.H. Velema en dr. J. de Vuyst. Zij zijn allen aanwezig behalve dr. B.J. 
Oosterhoff. Deze heeft schriftelijk de synode Gods zegen toegewenst en tevens 
meegedeeld, dat hij vanwege zijn leeftijd niet als preadviseur zal kunnen dienen. 

Artikel 5 

Verkiezing van het moderamen 
Onder leiding van de raad van de roepende kerk wordt tot praeses gekozen ds. J. 
Westerink, tot eerste scriba ds. P. den Butter, tot tweede scriba drs. J.C.L. 
Starreveld en tot assessor ds. M.C. Tanis. 
Drs. Starreveld leest, volgend op zijn verkiezing, een brief voor van de kerkeraad 
van Kampen waarin deze de synode verzoekt zijn predikant van de taak waartoe 
hij gekozen is te willen ontheffen . Besloten wordt dat het moderamen zich op dit 
verzoek zal beraden. 

Artikel 6 

Toespraak van de praeses 
Nadat het moderamen heeft plaats genomen spreekt de praeses, mede namens de 
andere moderamenleden, zijn erkentelijkheid uit voor het in hen gestelde vertrou
wen. Hij benadrukt, dat we in het werk in de kerk bezig zijn met wat niet aan ons, 
maar aan de Heere toebehoort. Dat mag beleefd worden als een voorrecht, maar 
het brengt ook een grote verantwoordelijkheid met zich. Daarbij hebben we de taak 
- iets wat ons in dit herdenkingsjaar speciaal voor de geest mag staan - om verder 
te dragen en aan het nageslacht door te geven wat we zelf eerst van het voorge
slacht overgeleverd gekregen hebben. 
De preadviseurs worden hartelijk verwelkomd en verzocht aan de moderamentafel 
plaats te nemen. 
De praeses dankt de roepende kerk van Apeldoorn-Centrum hartelijk voor al het 
werk dat ter voorbereiding van de synode verricht is. Hij dankt de praeses van de 
kerk van Apeldoorn-Centrum voor de wijze waarop hij de synode heeft geopend. 
Een woord van dank spreekt hij ook aan het adres van de kerk van Apeldoorn
Oost, die zijn kerkgebouw ter beschikking wilde stellen voor de vergaderingen van 
de synode. Tenslotte dankt hij ds. M.C. Tanis voor de wijze waarop deze op de 
avond voorafgaande aan de synode, de bidstond heeft geleid. 
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Artikel 7 

Openlijke Verklaring 
Op verzoek van de praeses wordt gezongen Psalm 26: 2; daarna leest de praeses 
de 'Openlijke Verklaring' volgens de bijlage bij art. 50 K.O. De leden en de preadvi
seurs van de synode horen deze voorlezing staande aan en betuigen op deze 
wijze instemming met de belijdenis. Hierna gaat de praeses voor in gebed, de 
arbeid van de synode nogmaals hartelijk aan de Heere opdragend. Dan wordt nog 
gezongen Psalm 34: 2 en 4. 

Artikel 8 

Mededeling omtrent drs. Starreveld 
De praeses deelt mee, dat er enig overleg geweest is met drs. Starreveld naar aan
leiding van de door hem voorgelezen brief. Besloten is, dat namens het modera
men contact opgenomen zal worden met de kerkeraad van Kampen; drs. 
Starreveld is onder die voorwaarde bereid zijn benoeming tot scriba Il te aanvaar
den. 

Artikel 9 

Buitenlandse Zending/Toespraak ds. Z. Sude 
De praeses verwelkomt de afgevaardigden van de Gereja Toraja Mamasa, de pre
dikanten Z. Sude en Y. Rengga. Ook verwelkomt hij de secretaris van deputaten 
Buitenlandse Zending, ds. J.H. Carlier. Ds. Sude krijgt gelegenheid de synode toe 
te spreken, waarbij ds. H.P. Brandsma hem vertaalt. 
Ds. Sude dankt voor de uitnodiging die de Gereja Toraja Mamasa ontving om op 
de synode aanwezig te zijn. Er is vanouds een nauwe verbondenheid tussen beide 
kerken, al is de Toraja-kerk nu niet langer een dochterkerk, maar een zusterkerk 
van de Christelijke Gereformeerde Kerken. Ds. Sude geeft ook uiting aan zorgen 
die er in de Toraja-kerk zijn tengevolge van de secularisatie, de invloed van sekten, 
de agressie van de kant van de Islam, e.d. Ook op het front waar zending bedreven 
wordt door de Toraja-kerk wordt ondervonden dat er sterke tegenkrachten zijn. 
Intern is er de zorg, dat er slechts 60 predikanten zijn, inclusief de emeriti-predikan
ten , die meer dan 300 gemeenten moeten dienen. Grote aandacht wordt besteed 
aan een grondige opleiding van predikanten. Ds. Sude vraagt het gebed en de 
steun van de Christelijke Gereformeerde Kerken in de strijd, die de Toraja-kerk te 
voeren heeft. Ds. Sude besluit met hartelijke zegenwensen voor de synode. 
De praeses zegt in zijn beantwoording van deze toespraak, dat er inderdaad sterke 
banden zijn tussen beide kerken. Ingaande op wat gezegd is over de zorgen, die er 
in de Toraja-kerk zijn, wijst hij erop, dat we ondanks alle tegenstand toch getrouw 
hebben te zijn in het prediken van het Woord. We moeten niet ontmoedigd zijn als 
we met tegenstand en vijandschap in aanraking komen: we kunnen dat verwach
ten. Maar de Heere zorgt voor Zijn Kerk. Met de woorden uit Hand. 20:32 besluit de 
praeses zijn toespraak. 

Artikel 10 

Presentie 
Ds. J. Oosterbroek heeft na verkregen toestemming de vergadering verlaten in ver-
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band met werk in zijn gemeente. 

Artikel 11 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering voor de maaltijd. Na de maaltijd zal het mode
ramen zich met de preadviseurs beraden over de werkwijze van de synode. Voor 
dit beraad wordt ook ds. C.A. den Hertog uitgenodigd. 

VERVOLG EERSTE ZITTING 

vrijdag 11 september 1992, 15.00 -17.15 uur. 

Artikel 12 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Gezongen wordt Psalm 84: 3. 

Artikel 13 

Presentie 
Ds. H. Last is vervangen door zijn secundus ds. A. Brons. Door opstaan betuigt ds. 
Brons instemming met de belijdenis. 

Artikel 14 

Adviseur 
Overeenkomstig het voorstel van het moderamen benoemt de synode ds. C.A. den 
Hertog als adviseur. 

Artikel 15 

Ingekomen stukken 
De scriba I doet mededeling van een aantal ingekomen stukken , waarmee de 
reeds ontvangen lijst met ingekomen stukken moet worden aangevuld. Een nieuwe 
bijgewerkte lijst van ingekomen stukken zal nog worden uitgereikt. Het voorstel van 
het moderamen om als sluitingsdatum voor het inzenden van ingekomen stukken 
25 sept. 1992 vast te stellen, wordt aanvaard . 

Artikel 16 

Comité-generaal 
In verband met het ter kennis brengen van de ingediende bezwaarschriften verga
dert de synode korte tijd in comité. 

Artikel 17 
Vergadertijden 
Op voorstel van het moderamen worden de volgende vergadertijden vastgesteld: 
9.15 - 12.15, 13.30 -17.15, 19.00 - 21 .00 uur. 
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Artikel 18 
Quaestoraat van de synode 
Op voorstel van het moderamen wordt besloten tot eerste quaestor van de synode 
te benoemen oud. D. Lokhorst en tot tweede quaestor diaken J. Boer. 

Artikel 19 

Verslaggever 'De Wekker' 
Ds. D. Quant wordt op voorstel van het moderamen verzocht de verslaggeving in 
'De Wekker' te verzorgen. 

Artikel 20 

Vaststelling van het agendum 
De vergadering besluit de door de roepende kerk aangeboden voorlopige agenda 
over te nemen en die, met de toevoegingen (artt. 15 en 16) vast te stellen. 

Artikel 21 

Telegram aan H.M. Koningin Beatrix 
De synode besluit het volgende telegram aan H.M. Koningin Beatrix te zenden: 'De 
generale synode van de Christel ijke Gereformeerde Kerken in vergadering bijeen 
in Apeldoorn, bidt U en Uw gezin Gods genade en zegen toe. God de Heere zij met 
U in de vervulling van Uw taak'. 
Hierna worden staande twee coupletten van het Wilhelmus gezongen. 

Artikel 22 

Acta generale synode 1989 
De praeses geeft in bespreking de gedrukte Acta van de generale synode van 
Groningen 1989. Vanuit de vergadering wordt de suggestie gedaan voortaan in de 
Acta ook de agenda op te nemen. 
De eerste scriba van de synode van 1989, drs. Starreveld, ontvangt de grote dank 
van de vergadering voor het gereed maken van de Acta. Het archiefexemplaar 
wordt door het moderamen getekend. De praeses leest de akte van vaststelling, 
welke akte eveneens door het moderamen wordt getekend. 

Artikel 23 

Commissies van onderzoek en rapport 
Op voorstel van het moderamen worden de volgende commissies van onderzoek 
en rapport benoemd: 

Commissie 1 

Samenroeper 
Rapporteur 
Leden 

Kerk en Onderwijs 
ds. H.P. Brandsma 
oud. D. Koele 
ds. H. Last 
ds. J. Oosterbroek 
oud.A. Benschop 
oud. J.G. van der Poel 
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Adviseur 
Agendapunten 

Commissie Il 
Samen roeper 
Rapporteur 
Leden 

Adviseur 
Agendapunten 

Commissie 111 
Samenroeper 
Rapporteur 
Leden 

Adviseur 
Agendapunten 

Commissie IV 
Samenroeper 
Rapporteur 
Leden 

Adviseur 
Agendapunten 

Commissie V 
Samenroeper 
Rapporteur 
Leden 

Adviseur 
Agendapunten 
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oud. G. van der Wal 
prof. dr. W.H. Velema 
8.05; 9.05.01; 9.16; 9.21 . 

Kerk en Verkondiging 
ds. J. Plantinga 
ds. A. Baars 
drs. W.J. Quist 
oud. A. Broersma 
oud . D.J. Groen 
oud. P. de Jong 
oud. B. van Schaik 
prof. dr. J. de Vuyst 

9.06; 9.07; 9.08; 10.21 ; 10.26. 

Kerk, Pastoraat en Eredienst 
ds. R. van Beek 
dr. G.G. den Hertog 
ds. J.P. Boiten 
ds. M. Vlietstra 
oud. H.T. de Jong 
oud. B. van der Wal 
diak. J.J. de Bruin 
prof. dr. W. van 't Spijker 
8.01 ; 8.03; 9.09; 9.12; 9.13; 9.14; 9.15; 9.17; 10.04; 
10.14; 10.16. 

Kerk en Kerken 
ds. J. van Amstel 
ds. J. Jonkman 
ds. K.T. de Jonge 
ds. M. van der Sluys 
oud. J.M.J. Kieviet 
oud. C.J . Marchal 
oud. G. van Putten 
oud. J. de Vuyst 
prof. dr. J. van Genderen 
8.06; 9.25; 10.01; 10.02; 10.05; 10.06; 10.08 

Kerk en Samenleving 
ds. J. van Dijken 
ds. D. Visser 
ds. J.H. van Dijk 
oud. H.H. Koning 
oud. J.W. Overeem 
diak. W. Bijleveld diak. drs. A. Heystek 
prof. dr. W.H. Velema 
8.04; 9.11 ; 9.18; 9.19; 9.20; 9.24. 

Commissie VI 
Samenroeper 
Rapporteur 1 
Rapporteur Il 
Leden 

Agendapunten 

Commissie VII 
Samenroeper 
Rapporteur 
Leden 

Adviseur 
Agendapunten 
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Kerk en Beheer 
oud. drs. H. Schuurhuis 
oud. A. de Geus 
oud. M. Kamminga 
oud. D. Lokhorst, c.q . G. van Malkenhorst 
oud. J.M. Verhelst 
diak. J. Boer 
8.02; 9.03; 9.04; 9.05.02; 9.10; 9.26; 9.27; 9.29; 9.30; 
9.32. 

Bezwaarschriften 
ds. M.G. Tanis 
ds. D. Quant 
drs. W.P. de Groot 
ds. H. van den Heuvel 
oud. L. den Butter 
oud. J. Munneke 
oud. A. Versluis 
prof. dr. W. van 't Spijker 
9.31 ; 10.03; 10.10; 10.12; 11 .01 Vm 11 .08. 

Artikel 24 

Rapport moderamen synode 1989 
De praeses geeft in bespreking het rapport van het moderamen van de synode 

134 1989 (bijlage 1 ). 
De synode besluit: 
de handelingen van het moderamen van de synode 1989 goed te keuren . 

Artikel 25 

Vertegenwoordiging van de kerken 
Aan de orde wordt gesteld het rapport van de deputaten voor de vertegenwoordi-

134 ging der kerken (bijlage 2). 
De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren ; 
2. opnieuw deputaten te benoemen overeenkomstig art. 50 sub 11 K.O. , opdat zij 

de kerken kunnen vertegenwoordigen in gevallen die niet behoren tot de com
petentie van andere deputaatschappen. 

Artikel 26 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering om het moderamen gelegenheid te geven 
samen te spreken met de samenroepers en de rapporteurs van de benoemde com
missies. 
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Artikel 27 

Vergaderschema 
Na heropening van de vergadering doet scriba I mededeling van het door het 
moderamen voorgestelde vergaderschema voor de zittingsweek van 29 sept. tot en 
met 2 okt. 

Artikel 28 
Jaarboek 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de uitgave van het 

13s Jaarboek (bijlage 3) . 
Op een vraag of het Jaarboek niet op een ander tijdstip van het jaar kan verschij
nen wordt door deputaten geantwoord dat elk tijdstip van verschijnen arbitrair is. 
De synode besluit: 
1. het werk en het beleid van deputaten onder dankzegging goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 29 

Uitgave Kerkorde 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de uitgave van de 

137 kerkorde (bijlage 4). 
In de bespreking wordt erop gewezen, dat het derde voorstel van deputaten in feite 
overbodig is, aangezien art. 50 sub 10 K.O. daarin al voorziet. 
De synode besluit: 
1. opnieuw deputaten voor de uitgave van de Kerkorde te benoemen; 
2. deze deputaten te machtigen om een nieuwe uitgave van de Kerkorde te ver

zorgen, waarin ook de wijzigingen, c.q. aanvullingen van de laatste drie syno
den verwerkt zijn. 

Artikel 30 

Sluiting 
De praeses wenst alle commissies Gods zegen toe. Hij stelt voor te zingen het 
Gebed des Heeren: 10. Nadat prof. dr. W.H. Velema is voorgegaan in dankgebed 
sluit de praeses de eerste zitting. 

TWEEDE ZITTING 

dinsdag 29 september 1992, 10.00 -12.15 uur 

Artikel 31 

Opening 
De praeses opent deze tweede zitting van de synode. Hij laat zingen Psalm 147:6 
en 10 en leest Efeze 4:1-16. In het gebed vraagt hij de zegen des Heeren over 
werk van deze dag. 
In zijn woord van welkom maakt hij melding van het feit, dat oud. D. Lokhorst, afge
vaardigde van de particuliere synode van het Oosten en tevens quaestor van de 
synode, vanwege ernstige ziekte zijn plaats moet leeg laten. Ook de afgevaardigde 
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van de particuliere synode van het Westen, br. D.J. Groen moet op medisch advies 
afzien van verdere deelname aan het werk van de synode. Deze dingen wijzen op 
de broosheid van ons leven. 

Artikel 32 

Appel-nominaal 
Bij gehouden appel-nominaal blijkt dat de primus-afgevaardigde ds. J. Jonkman 
voor het eerst ter vergadering is. Oud. D. Lokhorst is vervangen door de tertius
afgevaardigde oud. H. Nagel. In de plaats van oud. D.J. Groen is diens secundus 
oud. J. Huisman aanwezig, terwijl ds. W. Kok als secundus de plaats heeft ingeno
men van de primus-afgevaardigde dr. G.C. den Hertog. De afgevaardigden die 
voor het eerst ter vergadering zijn betuigen door opstaan instemming met de belij
denis. 

Artikel 33 

Bloemen 
De praeses attendeert op de bloemen, die de synodetafels sieren en die een 
geschenk zijn van de kerk van Rijnsburg. Hij spreekt namens de vergadering zijn 
waardering uit voor dit geschenk. 

Artikel 34 

Theologische Universiteit/Algemeen 
De praeses stelt aan de orde het rapport alsook het aanvullend rapport van het 

137 curatorium van de Theologische Universiteit (bijlage 5) met het daarop correspon-
143 derende rapport 1 en de aanvulling op dat rapport van commissie 1 (bijlage 6). Hij 

heet de secretaris van het curatorium, ds. B. Bijleveld, hartelijk welkom. 
In de bespreking wordt met nadruk gevraagd naar de herstructurering van het stu
dieprogramma aan de Universiteit. Zal de praktijk niet aantonen, dat er studenten 
zijn, die wel D I maar niet D Il kunnen halen? Kan het huidige kandidaatsdiploma in 
de vorm van D I niet gehandhaafd blijven? Dient het niet aan de studenten te wor
den overgelaten of zij met D I willen volstaan of ook D Il willen behalen? Is met het 
oog op de kerken de voorgestelde herstructurering wel nodig? Als besloten zou 
worden tot de voorgestelde herstructurering zal dan toch ook niet het voltallige 
curatorium aanwezig dienen te zijn bij het afnemen van het examen D Il? 
De wenselijkheid van goede aandacht voor de praktisch-geestelijke vorming van de 
studenten wordt onderstreept. Daarop is bij het curatorium ook vanuit de kerken 
aangedrongen. De suggestie wordt gedaan om bij de invulling van het programma 
voor D Il met name met deze vorming te rekenen, evenals met de toerusting met 
het oog op de maatschappelijke en ethische problematiek. 
Gevraagd wordt ook naar de mogelijkheid om "assistenten in opleiding" aan te stel
len. Eveneens wordt geïnformeerd naar de ondertekening van het verbindingsfor
mulier door alle docenten aan de Universiteit. Ook wordt gevraagd of bij zowel het 
admissie-examen als bij de beroepbaarstelling het curatorium niet zou moeten 
beslissen via een gekwalificeerde meerderheid en niet via de helft plus één. 
Namens commissie I gaat de rapporteur, br. D. Koole op de gestelde vragen in. Hij 
onderstreept het grote belang van de praktisch-geestelijke vorming van de studen
ten. In de commissie leeft de vraag of hier niet meer aan gedaan zou kunnen wor-

1 
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den. Ook zal toerusting van de studenten met het oog op de maatschappelijke en 

ethische problematiek stellig op zijn plaats zijn. 
Ten aanzien van het beslissen via een gekwalificeerde meerderheid merkt hij op, 

dat de praktijk aanwijst, dat dit al vaak gebeurt, zonder dat het als regel vastgesteld 

is. Overigens is de helft plus één ook een meerderheid. 
Ook de commissie is van mening dat bij het afnemen van het examen D Il het 

gehele curatorium aanwezig zou moeten zijn. Op dit punt wordt de bespreking 

afgebroken (zie art. 36). 

Artikel 35 

Vervolg Theologische Universiteit/emeritering prof. dr. J. van Genderen 

De praeses stelt aan de orde het voorstel van commissie I betreffende de emerite

ring van prof. dr. J. van Genderen. 
De synode besluit: 
aan prof. dr. J. van Genderen op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen, 

met ingang van 1 september 1993. 

De praeses spreekt prof. dr. Van Genderen hartelijk toe. Hij herinnert aan het vele 

werk, dat deze een lange reeks van jaren heeft mogen verrichten in het mede vor

men van vele dienaren des Woords. "U hebt hulp van God verkregen. Uw ideaal 

was dat uw studenten doortrokken zouden raken van de gereformeerde belijdenis. 

Dankzij de verschijning van de 'Beknopte Gereformeerde Dogmatiek' zal uw onder

wijs ook na uw vertrek nog doorgaan". Op verzoek van de praeses wordt prof. en 

mw. Van Genderen toegezongen Psalm 92:8. 
Namens het curatorium spreekt de president-curator, ds. J. van Dijken, woorden 

van grote waardering en dankbaarheid. "U putte steeds uit de Schrift". Namens het 

college van hoogleraren spreekt de rector, prof. dr. W.H. Velema. Hij typeert prof. 

Van Genderen als een man van toewijding en inzet, met liefde voor Gods Woord 

en voor mensen. 
Prof. dr. J. van Genderen dankt voor de hartelijke woorden. Er is een mengeling 

van gevoelens, maar de dankbaarheid overheerst. Dankbaarheid voor het voor

recht, dat hij in Apeldoorn heeft mogen werken in de opleiding van dienaren des 

Woords. Hij zegt met Witsius: "Een ware theoloog is een nederig leerling van de 

Schriften". Dankbaarheid is er ook, dat hij met de reformatorische theologie mocht 

bezig zijn en meer nog, met Gods Woord. In zijn hart staan de woorden gegrift, 

waarmee hij in 1954 geïnstalleerd werd: "Zonder Mij kunt gij niets doen". 

Artikel 36 

Vervolg Theologische Universiteit/Algemeen 
Opnieuw worden aan de orde gesteld de rapporten van het curatorium van de 

Theologische Universiteit en de daarbij behorende rapporten van commissie 1 (zie 

art. 34). De president-curator, ds. J. van Dijken, krijgt gelegenheid op de gestelde 

vragen in te gaan. 
Ten aanzien van de herstructurering merkt hij op, dat D I weinig anders zal zijn dan 

het huidige kandidaatsexamen. Wie dat kan halen kan ook D Il halen. Hij pleit 

ervoor de voorstellen hieromtrent te aanvaarden. Het moet niet aan de studenten 

worden overgelaten of zij met D I willen volstaan of ook nog D Il willen behalen. 

Dan zou er in feite in de bestaande situatie weinig veranderen. Hij acht het niet 
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nodig dat het voltallige curatorium bij het afnemen van D Il aanwezig zal zijn, aan

gezien het hier een specialisatie betreft. Wel zal het hele curatorium betrokken zijn 

bij de beroepbaarstelling na het afleggen van D 11. 

Wat het ondertekenen van het verbindingsformulier betreft zegt ds. Van Dijken toe, 

dat het curatorium zal nagaan wie dit alsnog zouden moeten doen. Over "assisten

ten in opleiding" is wel gesproken binnen het curatorium, maar men is hieromtrent 

nog niet tot een afgeronde conclusie gekomen. De secretaris van het curatorium, 

ds. Bijleveld, onderstreept de woorden van de rapporteur betreffende de gekwalifi

ceerde meerderheid. 
Tenslotte voert de rector, prof. dr. W.H . Velema, het woord. Met betrekking tot het 

voorgestelde studiepakket zegt hij namens het college van hoogleraren toe, dat het 

in zes jaar afgewerkt kan worden. Ook hij benadrukt dat diegenen die D I kunnen 

halen ook D Il kunnen volbrengen. D Il facultatief stellen acht hij onjuist; dat zou 

betekenen dat het voorstel in feite wordt afgewezen. Prof. dr. Velema stemt toe, 

dat de voorgestelde wijziging niet buiten de maatschappelijke ontwikkelingen en de 

veranderingen aan andere universiteiten staat. Het gaat om de kwaliteit van de 

opleiding. Hij pleit ervoor dat bij aanname van de voorstellen met de invoering niet 

gewacht zal worden tot over een aantal jaren. De bespreking wordt geschorst (zie 

art. 39). 

Artikel 37 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering. 

VERVOLG TWEEDE ZITTING 

dinsdag 29 september 1992, 13.30 -17.15 uur 

Artikel 38 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Op zijn verzoek wordt gezongen Psalm 

123:1. 

Artikel 39 

Vervolg Theologische Universiteit/Algemeen 
De bespreking, die onderbroken was voor de maaltijd, wordt voortgezet (zie art. 

36). 
Ds. J. van Amstel dient de volgende voorstellen in: 

T.a.v. het ondertekeningsformulier: "De synode spreke uit, dat alle docenten, met 

ingang van heden, evenals de hoogleraren, het daartoe strekkende verbindingsfor

mulier dienen te ondertekenen. Het curatorium dient alsnog uitvoering te geven 

aan het in art. 6 dienaangaande bepaalde". 
T.a.v. de herstructurering: 
"De synode spreke uit dat bij een toekomstig deel D Il het gehele curatorium aan

wezig is en dat het voltallige curatorium een beslissing neemt". "De synode spreke 

eveneens uit, dat in de periode tussen D I en D Il extra aandacht besteed dient te 
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worden aan de ambtelijke vakken , speciaal met het oog op de toerusting tot de 

dienst des Woords". 
T.a.v. "assistenten in opleiding": 
"De synode besluite de commissie op te dragen in overleg met het curatorium na te 
gaan of en op welke wijze nu al een beslissing kan worden genomen over de 
mogelijkheid van het metterdaad aanstellen van zogenaamde 'assistenten in oplei

ding' en daarover in deze synode te rapporteren" . 
Ds. M.C. Tanis dient de volgende voorstellen in : 
T.a.v. de herstructurering: 
"De synode besluite vast te leggen in het Reglement van de Theologische 
Universiteit, dat D I voor de kerken dezelfde waarde behoudt gelijk dat nu het geval 

is met het huidige diploma". 
T.a.v. de praktisch-geestelijke vorming: 
"De synode besluite de commissie op te dragen om zich op de punten 1 en 2 van 
het commissie-rapport nader te bezinnen en dienaangaande met een voorstel te 

komen". 
T.a.v. het vakkenpakket voor de doctoraal-studie: 
"De synode spreke uit, dat het bijvak voor D Il onder meer gevuld dient te worden 

met de praktikale godgeleerdheid". 
Br. A. de Geus dient een amendement in op voorstel k. van het commissierapport. 
Hij stelt voor na de woorden "vijf jaar'', in te voegen : "na 1 oktober 1992 of latere 

datum van ingang". 

Namens commissie I reageert br. D. Koole op de ingediende voorstellen. Hij is blij 
met de opmerkingen met betrekking tot de praktisch-geestelijke vorming. De com
missie zal zich in de lijn van een van de ingediende voorstellen , graag nader op 
deze materie bezinnen. Hij is van mening dat wij in de kerken D I zouden kunnen 
blijven honoreren en er genoegen mee nemen; naar buiten toe zal D I echter geen 
waarde hebben. Het amendement van br. De Geus neemt hij namens de commis

sie over. 

De president-curator, ds. Van Dijken , is van mening dat de ingediende voorstellen 
nadere doordenking vragen en stelt voor die door te verwijzen naar de commissie. 
Wel stelt hij dat er aan de praktisch-geestelijke vorming al veel aandacht gegeven 

wordt in de opleiding. 
Ook de rector, prof. dr. W.H. Velema, reageert op de ingediende voorstellen. Hij 
acht het niet nodig, dat bij het afnemen van D Il het gehele curatorium aanwezig 
zal zijn. Voor "assistenten in opleiding" is op dit moment weinig perspectief. Het 
aanstellen van aio's heeft financiële en andere consequenties. Over het invullen 
van het studiepakket in de lijn van een van de voorstellen van ds. Tanis heeft de 
rector sterke twijfels. Daarin valt prof. dr. J. van Genderen hem bij. Hij acht het 

onverstandig om dienaangaande een besluit te nemen. Hooguit kan de synode iets 
dergelijks aan het curatorium in overweging geven. Hij ontraadt het voorstel met 
betrekking tot de ondertekening van het verbindingsformulier, nu de president-cura

tor heeft toegezegd, dat het curatorium hierop zal toezien. 
Op voorstel van de praeses worden de ingediende voorstellen aan commissie I in 
handen gegeven voor verdere bestudering. 

De praeses stelt nu de voorstellen van de commissie aan de orde. 
De synode besluit: 
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1. een besluit te nemen met betrekking tot de opvolging van prof. dr. B.J . 
Oosterhoff; 

2. een besluit te nemen met betrekking tot de opvolging van prof. dr. J. van 
Genderen; 

3. goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van dr. T. Brienen, dr. J.W. 
Maris en drs. J.C.L. Starreveld tot universitaire docenten aan de Theologische 
Universiteit; 

4. goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van drs. W. Meijer tot universitair 
docent aan de Theologische Universiteit in een aantal oudtestamentische vak
ken voor de cursus 1992/1993, onder nadere bepaling van de vakken waarin hij 
in het tweede semester zal doceren; 

5. goedkeuring te hechten aan de benoeming van drs. B.J. Dikken tot universitair 
docent om colleges te geven in de Missiologie, de Godsdienstwetenschap en 
Oecumenica; 

6. artikel 15 en artikel 16 van het Reglement voor de Theologische Universiteit te 
wijzigen: artikel 15: 
"Aan de Theologische Universiteit is een voorbereidende opleiding tot de prope
deutische studie verbonden, die eveneens onder toezicht van het curatorium 
staat. Tot deze opleiding worden studenten toegelaten die op grond van artikel 
12 of artikel 16 worden ingeschreven, als zij in het bezit zijn van een einddiplo
ma van het VWO, de Agrarische Hogeschool, de Pedagogische Academie, de 
Sociale Academie of de Technische Hogeschool"; 
artikel 16: In de tweede alinea kan de zinsnede die begint met "evenals" verval
len; 

7. het curatorium machtiging te verlenen om na te gaan in hoeverre het mogelijk is 

studenten met een HBO-opleiding theologie (na aan eventuele aanvullende 
eisen te hebben voldaan) tot de doctorale studie toe te laten. Een beslissing 
hierover zal dan door het college van hoogleraren ter goedkeuring voorgelegd 
worden aan de curatoren; 

8. te besluiten artikel 4 K.O., sub 2 aldus te wijzigen: 
"De synode besluit, dat, wanneer de kandidaat binnen een jaar geen beroep 
heeft ontvangen of in overweging heeft genomen, hij zich opnieuw met het cura
torium in verbinding moet stellen, ten einde de verlenging van zijn beroepbaar 
verklaard zijn en het preekconsent te verkrijgen, hetgeen telkens opnieuw voor 
een jaar kan worden verlengd, zulks ter beoordeling van het curatorium, met 
dien verstande dat de beroepbaarstelling in de regel niet langer dan in totaal vijf 
jaar na 1 oktober 1992 of een latere datum van ingang gehandhaafd blijft". 

De verdere bespreking wordt uitgesteld (zie art. 169). 

Artikel 40 

Comité-generaal 

Artikel 41 

Vervolg Theologische Universiteit/benoeming dr. H.G.L. Peels. 
De praeses doet mededeling van het besluit, dat in comité-zitting genomen is. 
De synode besloot: 
met ingang van 1 januari 1993 in de vacature prof. dr. B. J. Oosterhoff te benoe-
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men tot hoogleraar in de oudtestamentische vakken, bijbels Hebreeuws en bijbelse 

Oudheidkunde dr. H.G.L. Peels te Apeldoorn . 

De praeses feliciteert de benoemde, die met zijn vrouw en kinderen inmiddels ter 

vergadering gekomen is. Hij vraagt hem of hij zijn benoeming wil aanvaarden. 

Dr. Peels antwoordt daarop, dat hij geen bedenktijd nodig heeft. Hij wil de benoe

ming aanvaarden. Hij doet dat met een mengeling van gevoelens, waarvan hij 

noemt: vreugde, nuchterheid, bezorgdheid en dankbaarheid. Hij spreekt uit, dat zijn 

verwachting van de Heere is. 
De praeses wenst dr. Peels toe dat hij in grote afhankelijkheid van de Heere mag 

werken . Het is nodig dat de kerken dienaren des Woords ontvangen, die in het 

Woord gefundeerd zijn . "Moge u daaraan meewerken". Op voorstel van de praeses 

zingt de vergadering dr. Peels toe Psalm 119:9 (gewijzigd) . 
Ook de president-curator, ds. J. van Dijken , spreekt een woord van gelukwens. 

Uitgaande van Jes. 50:4 wenst hij dr. Peels toe, dat deze leerling mag zijn. 

Tenslotte richt de rector, prof. dr. W.H. Velema, zich tot de aanstaande hoogleraar. 

In het ambt van hoogleraar dienen we de kerk en de wetenschap, maar altijd de 

wetenschap ten dienste van de kerk. 

In de woorden van gelukwens worden ook mevr. en de kinderen Peels betrokken. 

Tenslotte gaat de praeses voor in gebed, waarin hij naast dr. Peels en diens gezin 

ook prof. dr. S.J. Oosterhoff aan de Heere opdraagt. 

Artikel 42 

Schorsing 
In verband met de maaltijd en tevens om de synodeleden gelegenheid te geven dr. 

Peels en diens vrouw en kinderen de hand te drukken schorst de praeses de ver

gadering. 

VERVOLG TWEEDE ZITTING 

dinsdag 29 september 1992, 19.00 - 21.00 uur 

Artikel 43 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Op diens voorstel wordt gezongen Psalm 

113: 1 en 2. 

Artikel 44 

Toespraak rev. L.W. Bilkes 
De praeses verwelkomt rev. L.W. Bilkes, die als afgevaardigde van de Free 

Reformed Church of North America aanwezig is. Rev. Bilkes krijgt gelegenheid de 

synode toe te spreken. 
Hij begint met onze kerken te feliciteren met het feit, dat zij hun 100-jarig voortbe

staan mochten herdenken. Rev. Bilkes vertelt iets over verschillende besluiten, die 

25 

de laatstgehouden synode van de Free Reformed Church nam. Hij spreekt van de 

nauwe verbondenheid tussen de Free Reformed Church en onze kerken en hij 

hoopt van harte dat die band mag blijven en dat beide kerken in de tijden die we 

beleven waarlijk licht mogen verspreiden. "Om licht te laten schijnen moeten we 

zelf licht zijn". 
Op verzoek van de praeses beantwoordt ds. M.C. Tanis de toespraak van rev. 

Bilkes. Hij verzekert hem dat de relatie met de Free Reformed Church zal blijven. 

Hij voegt hem de zegenwens van Judas: 24, 25 toe. 

Artikel 45 

Toespraak rev. D. MacDonald 
Namens de Free Church of Scotland is aanwezig rev. D. MacDonald. Hij wordt 

door de praeses verwelkomd en hij ontvangt de gelegenheid de synode toe te 

spreken. Ds. A. Baars fungeert als vertaler. 
Rev. MacDonald dankt hartelijk voor de uitnodiging. Hij herinnert eraan dat het 

goed is contacten te onderhouden. Er zijn vele dingen die we gemeenschappelijk 

hebben, vooral in de gereformeerde belijdenis. Laten we deze kostbare erfenis 

bewaren. "De prijs van de vrijheid is voortdurende waakzaamheid". De kritieke tij 

den die we beleven maken het des te dringender, dat we vasthouden aan de 

gezonde leer. 
Ds. Baars beantwoordt deze toespraak. Hij stemt met rev. MacDonald in, dat het 

uitermate belangrijk is te strijden voor het geloof eenmaal de heiligen overgeleverd. 

Artikel 46 

Toespraak rev. G. MacEwen 
Namens de Reformed Presbyterian Church of lreland is rev. G. MacEwen aanwe

zig. Ook hij wordt hartelijk verwelkomd door de voorzitter. De praeses geeft hem 

het woord voor een toespraak tot de synode. Ds. P. den Butter vertaalt. 

Rev. MacEwen dankt voor de uitnodiging en de ondervonden gastvrijheid. Hij ver

telt iets over de geschiedenis van de kerk die hij vertegenwoordigt. Hij spreekt van 

de verbondenheid die men ervaart met kerken die stammen uit de Reformatie en 

die de gereformeerde belijdenis in ere wensen te houden. Levend onder het gezag 

van de Bijbel worden we geroepen in dat Woord te volharden , het te onderwijzen 

aan onze kinderen en het te verkondigen in de wereld. Moge God u genade geven 

daarin getrouw te zijn . 
Ds. Den Butter dankt rev. MacEwen voor zijn goede woorden . Hij wijst erop dat het 

goed is om in nauw contact met elkaar te staan, vooral in deze tijd van afval en ver

warring. Hij wenst de kerk in Noord-Ierland temidden van alle politieke onrust 

aldaar Gods bewaring toe. 

Artikel 47 

Toespraak rev. M.N. Greidanus 
Namens de Christian Reformed Church of North America is rev. M.N. Greidanus 

aanwezig. Ook hij wordt welkom geheten en ontvangt gelegenheid om de synode 

toe te spreken. 
Rev. Greidanus deelt mee, dat de Christian Reformed Church contact met onze 
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kerken zeer op prijs stelt. Hij vindt het wel jammer, dat hij in het rapport betreffende 
de relatie met de Christian Reformed Church las, dat we zorg hebben omtrent ont
wikkelingen in die kerk. Hij geeft toelichting bij een aantal ontwikkelingen en beslui
ten van de laatstgehouden synoden, met name ten aanzien van de plaats van de 
vrouw in de gemeente. Over deze zaken is geen overeenstemming binnen de 
Christian Reformed Church , maar onze zaligheid hangt er niet van af. De synode 
heeft een soort compromis gevonden. Er is inderdaad spanning en zorg binnen de 
kerk. U moet echter niet de indruk hebben, dat er niet naar u geluisterd wordt. Maar 
de tijden veranderen en we willen graag dat u ook naar ons luistert. Is de Bijbel op 
al deze punten wel zo duidelijk? De Christian Reformed Church begeert in gehoor
zaamheid God te volgen . 
Op verzoek van de praeses beantwoordt prof. dr. W. van 't Spijker deze toespraak. 
Hij wijst er op, dat de contacten tussen onze kerken altijd wat zoekend geweest 
zijn. Er blijven vraagtekens. 
U bent bezig met dingen waar wij wellicht ook een keer mee bezig moeten zijn , 
maar dan zal het er wel om gaan dat we buigen onder het gezag van het Woord. 
Het Woord blijft tot in eeuwigheid en dat Woord zal richten hoe wij erover hebben 
gedacht. Laten we aan dat Woord getrouw blijven. 

Artikel 48 

Sluiting 
Nadat gezongen is Psalm 4:4 gaat prof. dr. J. van Genderen op verzoek van de 
praeses voor in dankgebed. 

DERDE ZITTING 

woensdag 30 september 1992, 9.15 -12.15 uur 

Artikel 49 

Opening 
De praeses opent deze zitting van de synode. Op zijn voorstel wordt gezongen 
Psalm 32:4, waarna de praeses Luk. 6: 12-16 leest en voorgaat in gebed. 

Artikel 50 

Appel-nominaal 
Het blijkt dat de primus-afgevaardigde van de particuliere synode van het Noorden, 
oud. H.H. Koning , is vervangen door zijn secundus, oud. A.J . Velema. De afge
vaardigde van de particuliere synode van het Westen , br. W. Bijleveld, is vervan
gen door zijn secundus, diaken C. de Jong. Voor het overige is de synode bijeen in 
dezelfde samenstelling als in de tweede zitting. De brs. Velema en De Jong betui
gen door op te staan instemming met de belijdenis. 
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Artikel 51 

Attenties 
Op voorstel van de praeses wordt besloten br. D. Lokhorst namens de synode een 
attentie te sturen . Eveneens zal zr. 1. van 't Spijker-Hovius, die morgen geopereerd 
moet worden, een attentie ontvangen. 

Artikel 52 

Comité-generaal 

Artikel 53 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de voorzitter de vergadering. 

VERVOLG DERDE ZITTING 

woensdag 30 september 1992, 13.30 - 17 .15 uur 

Artikel 54 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 25:2. 

Artikel 55 

Comité-generaal 

Artikel 56 

Comité-generaal 

Artikel 57 

Toespraak pasteur A. Lewin 
Namens de Eglises Réformées Evangéliques lndépendantes de France is pasteur 
A. Lewin aanwezig . De praeses verwelkomt hem en geeft hem gelegenheid de 
synode toe te spreken. Pasteur Lewin brengt de hartelijke groeten over en dankt 
voor de hulp die de franse kerk mocht ontvangen van onze kerken. Hij staat met 
name stil bij het feit , dat ds. O.A. Brienen van Delfzijl een beroep naar een van de 
Franse kerken heeft aangenomen en nu predikant is in Parijs. Dat heeft de band 
tussen de wederzijdse kerken versterkt. Pasteur Lewin doet vervolgens de sugges
tie - in het kader van de europese eenwording - ook als kerken over de landsgren
zen heen te reiken en te komen tot een nauwere samenwerking tussen de gerefor
meerde kerken van Europa. 
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Drs. J.C.L. Starreveld beantwoordt deze toespraak. Hij onderstreept, dat door de 
overgang van ds. Brienen de banden versterkt zijn . Mogelijk dat in de toekomst een 
predikant uit Frankrijk tot ons zal overkomen. Het besef van eenheid moge inder
daad verdiept worden. 

Artikel 58 

Buitenlandse Zending/toespraak ds. T.C. Rabali 
De praeses verwelkomt de deputaten Buitenlandse Zending, de brs. ds. J.H. 
Carlier, A.C. de Geus en C.J. Hagestein. Tevens heet hij welkom de vertegenwoor
digers van de synode Soutpansberg binnen Die Gereformeerde Kerke in Suid

Afrika, de predikanten A. Muhali en T.C. Rabali . Ook de gerepatrieerde ds. G. 
Drayer wordt verwelkomd. 

De praeses geeft nu het woord aan ds. Rabali , die de synode zal toespreken en 
daarbij vertaald zal worden door ds. Drayer. 

Ds. Rabali acht het een groot voorrecht om namens de synode Soutpansberg aan
wezig te mogen zijn . Hij spreekt over de veranderende politieke situatie in zijn land. 
Ook de kerken zijn bezig hun uitspraken te veranderen, maar het afbreken van 
structuren is nog niet voltooid. Ten aanzien van de relatie tussen de kerken van de 
synode Soutpansberg en de Christelijke Gereformeerde Kerken merkt hij op, dat er 
nu partnerschap bestaat. Deze partnerschap moet groeien. Hij wijst erop, dat deze 
partnerschap een blijvende, totale en geestelijke moet zijn . In dit kader doet hij een 
beroep op onze kerken de kerken die hij vertegenwoordigt bij te staan om zodoen
de de impasse te doorbreken die er binnen de Gereformeerde Kerken in Zuid
Afrika bestaat. Hij doet eveneens een verzoek om steun aan het theologisch semi
narie "Heidelberg". Ds. Rabali kondigt aan , dat zijn kerken waarsch ijnlijk zullen 
besluiten uit de Gereformeerde Oecumenische Raad te treden. 
Op verzoek van de praeses beantwoordt prof. dr. W.H.Velema deze toespraak. Hij 
wijst op de banden, die er al lange tijd bestaan met de Venda-kerk. Die banden 
moeten blijven. Hij memoreert de droeve onlusten , die recentelijk hebben plaats 
gevonden, waardoor o.a. het artsenechtpaar Helms genoodzaakt werd te vertrek
ken van hun post. Tenslotte wenst hij de Venda-kerk toe, dat deze zal mogen 
groeien in aantal en in genade. 

Artikel 59 

Vervolg Buitenlandse Zending 
De praeses stelt nu aan de orde het rapport van de deputaten voor de buitenlandse 

147 zending (bijlage 7) , alsmede het daarbij behorende rapport 1 a van commissie Il 
17s (bijlage 8). 

In de bespreking worden vele vragen gesteld, o.a. over de contextualisering , de 
vele reizen van deputaten, het voorgestelde vijfde zendingsterrein en de vraag of 
deputaten dat niet in Europa moeten zoeken , de vraag wat deputaten verstaan 
onder "ontkerstende" volken, de relatie tussen zending en evangelisatie, de repa
triëring van zendingswerkers en hun opvang in ons land, de status van zendende 
kerken die geen zendingswerker meer in dienst hebben, de taakomschrijving van 
de voorzitter van deputaten, het aanstellen van een opvolger van de huidige secre
taris van deputaten, de activiteiten van sommige vrouwen op het zendingsveld, de 
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levensvatbaarheid van "Heidelberg", de naam van het zendingsblad. 
Tijdens dit deel van de bespreking nemen de brs. Muhali en Rabali afscheid. 
Alvorens de commissie en deputaten gelegenheid te geven op de gestelde vragen 
te antwoorden , breekt de praeses de bespreking af (zie art. 64) . 

Artikel 60 

Vervolg Theologische Universiteit/benoeming dr. J.W. Maris 
De praeses doet mededeling van het besluit, dat in de comité-zitting genomen is. 
De synode besloot: 
in de aanstaande vacature prof. dr. J. van Genderen, met ingang van 1 september 
1993, tot hoogleraar in de dogmatische vakken en enkele vakken uit de propae
deuse te benoemen dr. J.W. Maris te Hilversum. 

Artikel 61 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de voorzitter de vergadering. 

Heropening 

VERVOLG DERDE ZITTING 

woensdag 30 september 1992, 19.00 tot 21.00 uur 

Artikel 62 

De praeses heropent de vergadering. Gezongen wordt Psalm 86:5 en 6. 

Artikel 63 

Vervolg Theologische Universiteit/benoeming dr. J.W. Maris 
In aanwezigheid van dr. J.W. Maris en zijn vrouw herhaalt de praeses de medede
ling, die in de middagzitting reeds gedaan werd betreffende de benoeming van dr. 
Maris tot hoogleraar in de aanstaande vacature prof. dr. J. van Genderen (zie art. 
60). Hij feliciteert de benoemde met deze benoeming tot bijzondere dienst. Het is 
geen geringe taak om in deze tijd en in dit land de gereformeerde leer te onderwij
zen . Hij wenst dr. Maris toe in de benoeming de stem des Heeren te mogen horen. 
Dr. Maris vraagt en verkrijgt enige dagen van beraad om in die tijd biddend de 
benoeming te kunnen overwegen en tevens met zijn kerkeraad overleg te plegen. 

Artikel 64 

Vervolg Buitenlandse Zending 
De praeses stelt opnieuw aan de orde het rapport van de deputaten voor de buiten
landse zending en het daarbij behorende commissie-rapport (zie art. 59) . 
Ook nu worden er nog enkele vragen gesteld, o.a. betreffende de status van de 

door deputaten vervaardigde beleidsnota en het indertijd door de Reformed 
Churches of New Zealand gedane verzoek tot samenwerking op het gebied van de 
zending. 
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Namens de commissie antwoordt de rapporteur, ds. A. Baars, en namens deputa
ten doet dat de secretaris, ds. J.H. Carlier. 
Gewezen wordt op de noodzaak om het Evangelie te verkondigen als de bood
schap van wedergeboorte en bekering, maar dit dient te geschieden met respect 
voor de eigen cultuur van het volk, waaraan het Evangelie wordt verkondigd. Ten 
aanzien van de werkbezoeken door deputaten zegt de secretaris, dat deze zeker 
nodig zijn en dat deze reizen beslist geen vakantiereizen zijn. Met betrekking tot 
het voorstel aangaande een vijfde zendingsterrein stelt de secretaris, dat deputaten 
daarbij allereerst denken aan gebieden waar de Islam dominerend is. Veelal is dit 
het geval onder "ontkerstende" volken, zoals in noordelijk Afrika: het christendom is 
daar geweest, maar is er nu vrijwel verdwenen. In dit licht bezien zou ook een land 
in Europa in aanmerking kunnen komen als zendingsterrein. 
Overigens hebben deputaten nog geen vastomlijnde plannen; de gang van zaken 
in Botswana zou ook nog kunnen doen besluiten daar meer krachten in te zetten, 
zo lichtte de rapporteur toe. 

Of de deputaatschappen voor Zending en Evangelisatie zouden moeten samen
gaan is een zaak die de synode moet beslissen; wel is het volgens de secretaris de 
vraag of zo'n samenwerking echt zal werken. 
Als deputaten een enkele kerk de status van zendende kerk willen laten behouden 
ook nadat de zendingswerker van die kerk is teruggekeerd naar ons land is dat 
omdat deputaten graag de band met die kerk willen bewaren. Wat de begeleiding 
van gerepatrieerde zendingswerkers betreft trachten deputaten zo alert mogelijk te 
zijn. Nadere regelingen worden door deputaten overwogen. 
Ten aanzien van de taakomschrijving van de voorzitter van deputaten wordt 
gezegd, dat op de synode van 1989 nog niet voldoende duidelijk was hoe een en 
ander zou moeten worden ingevuld; nu is daar een beter zicht op en het blijkt dat 
er meer werk aan die taak verbonden is. Het voorstel met betrekking tot de opvol
ging van de huidige secretaris van deputaten heeft in de commissie kritische vra
gen opgeroepen; de commissie wil echter toch meegaan met genoemd voorstel, 
omdat er een situatie is, die vergelijkbaar is met die van 1986. Wel dient vastge
houden te worden aan het principe dat alleen de synode het recht van benoeming 
heeft. 
Sprekend over allerlei activiteiten van vrouwen op het zendingsveld wordt zowel 
door de rapporteur als door de secretaris opgemerkt, dat dit veelal samenhangt 
met de afwezigheid van mannen. Wel wordt er voor gewaakt, dat het werk dat deze 
vrouwen verrichten geen ambtelijk karakter draagt. 
Het is de vraag of het theologisch seminarie "Heidelberg" levensvatbaar is. Toch 
moet het aanbod van een gastdocent niet ingetrokken worden, omdat "Heidelberg" 
mogelijk een rol kan vervullen in de gecompliceerde situatie in de Gereformeerde 
Kerk van Zuid-Afrika. 
De door deputaten vervaardigde beleidsnota wordt niet aan de synode ter goed
keuring voorgelegd; het is alleen een werkstuk, dat binnen het deputaatschap een 
functie heeft. Ten aanzien van het zendingsblad is besloten dat dit blad geen nieu
we naam zal ontvangen. Wat het verzoek van de Reformed Churches of New 
Zealand betreft zagen deputaten geen mogelijkheid om tot de gevraagde samen
werking te komen. 
De verdere afhandeling van het rapport van deputaten Buitenlandse Zending wordt 
verdaagd naar een volgende zitting (zie art. 69) . 

31 

Artikel 65 

Sluiting 
Nadat gezongen is de Avondzang: 1 en 2 gaat drs. J.C.L. Starreveld voor in dank
gebed. De praeses sluit de derde zitting van de synode. 

VIERDE ZITTING 

donderdag 1 oktober 1992, 9.15 -12.15 uur 

Artikel 66 

Opening 
De praeses opent deze vierde zitting van de synode. Hij verzoekt te zingen Psalm 
72: 6 en 7, waarna hij leest Psalm 72. In het gebed draagt hij de arbeid van deze 
dag aan de Heere op. 

Artikel 67 

Appel-nominaal 
Bij gehouden appel-nominaal blijkt dat ook nu oud. H.H. Koning is vervangen door 
zijn secundus oud . A.J. Velema, oud. D.J . Groen door zijn secundus oud. J. 
Huisman en diaken W. Bijleveld door zijn secundus diaken C. de Jong. Verder is in 
de plaats van oud. D. Lokhorst oud. G. van Malkenhorst aanwezig en in de plaats 
van ds. P. den Butter ds. B. de Romph. Tenslotte blijkt de primus-afgevaardigde dr. 
G.G. den Hertog zijn plaats weer te hebben ingenomen. Ds. B. de Romph, die voor 
het eerst ter vergadering is, betuigt door op te staan instemming met de belijdenis. 

Artikel 68 

Algemene diakonale en maatschappelijke aangelegenheden (ADMA) 
De praeses stelt aan de orde het rapport van deputaten voor de algemene diako-

17a nale en maatschappelijke aangelegenheden (ADMA) (bijlage 9) en het daarop cor-
192 responderende rapport 2 van commissie V (bijlage 10). Hij heet de deputaten ds. J. 

Brons en A. van der Heiden hartelijk welkom. Ook verwelkomt hij de medewerkers 
van het Diakonaal Bureau. 

Gevraagd wordt naar de bezinning van deputaten op de milieu-problematiek. Hoort 
die bezinning niet eerder thuis bij deputaten Kerk en Bedrijfsleven? Komen we met 
dit soort bezinning niet te veel terecht in de buurt van het Conciliair proces? Wat 
kan de kerk op dit terrein meer doen dan aanmoedigen tot een soberder levensstijl 
en tot getrouwe naleving van de bepalingen van de Overheid? 
Ook wordt gevraagd naar het doel en de frequentie van het diakonale huisbezoek. 
Hoe komt het dat dit huisbezoek nog niet echt goed functioneert? 
Vragen worden er ook gesteld ten aanzien van de plaats en positie van de diake
nen op de kerkelijke vergaderingen . Daarbij moet niet alleen gedacht worden aan 
hun plaats op de meerdere vergaderingen, maar ook op de vergaderingen van de 
kerke raad. 
Wat de toerusting van de diakenen betreft wordt gevraagd of in het rapport van 

1 
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deputaten niet te weinig gezegd wordt over de geestelijke toerusting. 
Vragen zijn er ook over de stijl van het deputatenrapport. De wenselijkheid wordt 
uitgesproken dat we ons aan de kerkelijke stijl zullen houden. 
Namens commissie V gaat ds. D. Visser als rapporteur op de gestelde vragen in. 

Namens deputaten doet ds. J. Brons dat. 
Dat deputaten zich met milieu-vragen hebben bezig gehouden hangt samen met 
het feit, dat vanuit de kerken aan deputaten voorlichting over deze materie werd 
gevraagd. Diakenen krijgen op allerlei manier met vragen op dit terrein te maken: 
er zijn gemeenteleden die door beleidsmaatregelen op het terrein van het milieu in 
de knel komen. En ook al participeren onze kerken niet in het conciliair proces, 
toch hebben wij ons met deze materie bezig te houden. Overigens beseffen depu
taten dat er duidelijk begrenzingen aan hun taak ten dezen zijn. In deze bezinning 
hebben deputaten ook deputaten Kerk en Bedrijfsleven en deputaten Hulpverlening 

betrokken , vanwege het feit , dat deze drie deputaatschappen op vele terreinen 

nauw samenwerken . 
Ten aanzien van het diakonaal huisbezoek wordt opgemerkt, dat dit nuttig is naar 
twee zijden : op deze manier kunnen de diakenen ontdekken welke behoeften er in 
de gemeente zijn, maar tevens kunnen zij zo meewerken aan het vormen van de 
gemeente tot een diakonale gemeente, waarin men oog heeft voor elkaar. 
Wat betreft de plaats van de diakenen op de kerkelijke vergaderingen is de com
missie van oordeel, dat bij het onderzoek hiernaar ook de plaats van de diakenen 

op de kerkeraad dient te worden betrokken. 
Sprekend over de geestelijke toerusting van de diakenen en de summiere rappor
tage daarover verwijst met name de secretaris van deputaten naar datgene wat 
hierover nogal breed werd gerapporteerd aan de synode van 1989. Dat is ook bij 

de rapportage van deputaten thans de achtergrond. 
De secretaris stemt toe dat bij het schrijven van rapporten de kerkelijke stijl dient te 

worden bewaard. 
Os K.T. de Jonge stelt voor om commissie-voorstel 4 als volgt te lezen: 
"Deputaten op te dragen zich te bezinnen op de wijze van functioneren van de dia
kenen op de kerkelijke vergaderingen en op de wijze waarop het diakonaat op de 
kerkelijke vergaderingen aan de orde komt; hierover te rapporteren op de volgende 
generale synode en die vergadering te dienen met voorstellen in het licht van de 

besluiten sinds 1962". 
Namens de commissie geeft ds. D. Visser te kennen dit voorstel te willen overne
men. Prof. dr. W.H. Velema meent evenwel , dat deze opdracht veel te breed zal 
blijken . Laten deputaten zich eerst bezig houden met de vraag naar de plaats van 
de diakenen op de meerdere vergaderingen. Dan kan een onderzoek naar hun 
plaats op de kerkeraadsvergaderingen in een later stadium plaats vinden . De prae
ses stelt, dat prof. dr. W.H. Velema deze dingen als adviseur van deputaten binnen 

het deputaatschap aan de orde kan stellen . 

De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten onder dankzegging goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen te stimuleren dat diakonaal huisbezoek inhoudelijk en 

beleidsmatig in de kerken (de gemeente, de kerkeraad en de classicale diako
nale commissies) aan de orde komt; 

4. deputaten op te dragen zich te bezinnen op de wijze van functioneren van de 
diakenen op de kerkelijke vergaderingen en op de wijze waarop het diakonaat 
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op de kerkelijke vergaderingen aan de orde komt; hierover te rapporteren op de 
volgende generale synode en die vergadering te dienen met voorstellen in het 

licht van de besluiten sinds 1962. 

Artikel 69 

Vervolg Buitenlandse Zending 
De praeses stelt opnieuw aan de orde het rapport van de deputaten voor de buiten
landse zending en het daarbij behorende rapport van commissie Il (zie art. 64) . 
Ook nu worden de afgevaardigden van deputaten verwelkomd. 
Oud. G. van Putten dient het volgende voorstel in: 
"De synode besluite 

deputaten opdracht te verlenen om te onderzoeken of samenvoeging van de 
deputaatschappen voor Buitenlandse Zending en Evangelisatie mogelijk is, aan 
de generale synode 1995 daarover te rapporteren, waarna een beslissing geno
men kan worden tot samenvoeging van beide deputaatschappen tot één , te 

weten een deputaatschap voor Binnen- en Buitenlandse Zending". 
De rapporteur van commissie Il, ds. A. Baars, meent dat het goed zal zijn als de 

commissie zich eerst over dit voorstel beraadt. De secretaris van deputaten, ds. 
J.H. Carlier, meent dat aanvaarding van dit voorstel verstrekkende consequenties 
zal hebben. Op voorstel van de praeses wordt het voorstel-van Putten in handen 
van commissie Il gegeven (zie art. 135). 

De synode besluit: 
1. de aftredende broeders dr. J.W. Maris, drs. A.C. de Geus, J.W. Kuijper en B. 

Groeneboom hartel ijk te bedanken voor hun gewaardeerde bijdrage aan het 

werk van deputaten; 
2. opnieuw een deputaat algemeen voorzitter die tevens voorzitter ITS en ABS is 

te benoemen, evenals een deputaat voorzitter AKS en een deputaat voorzitter 

AVS; 
3. opnieuw een deputaat eerste secretaris te benoemen en deputaten mandaat te 

verlenen om per 1 januari 1995 te voorzien in de vacature van eerste secretaris 
en deze voor te dragen voor benoeming aan de G.S. 1995; 

4. een deputaat tweede secretaris, een deputaat eerste en tweede penningmees

ter te benoemen; 
5. goedkeuring te verlenen aan de status van zendende kerk voor de kerk van 

Thesinge; 
6. goedkeuring te hechten aan de status van zendende kerk voor de kerk van Urk

Maranatha; 
7. goedkeuring te hechten aan de aanvulling op de taakomschrijving van de alge

meen voorzitter en zijn dienstverband uit te breiden tot 3/5 weektaak; 
8. goedkeuring te hechten aan de keuze van Botswana als nieuw zendingsgebied; 
9. de zendingsorde art. 1 als volgt te wijzigen: ''Teneinde aan niet-gekerstende en 

ontkerstende volken het Evangelie te verkondigen .. .. "; 
1 0.deputaten opdracht te verlenen uit te zien naar een vijfde zendingsgebied en de 

zendingsarbeid, indien de mogelijkheid zich daartoe voordoet, aan te vangen . 

Zie verder art. 136. 

Voor de behandeling van een bepaalde zaak uit het rapport van deputaten gaat de 

vergadering in comité. 
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Artikel 70 

Comité-generaal 

Artikel 71 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de praeses de vergadering. 

Heropening 

VERVOLG VIERDE ZITTING 

donderdag 1 oktober 1992, 13.30 -17.15 uur 

Artikel 72 

De praeses heropent de zitting van de synode. Op zijn voorstel wordt gezongen 

Psalm 39:3. 

Artikel 73 

Presentie 
Ds. J. van Amstel is vervangen door zijn secundus ds. H.H. Klomp. Ds. Klomp 

betuigt door op te staan instemming met de belijdenis. 

Artikel 74 

Emeriti kas 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor het beheer van de 

algemene kas tot steun aan de kerken ten behoeve van de verzorging van emeriti-

194 predikanten, predikantsweduwen en -wezen naar art. 13 K.O. (bijlage 11) en het 

20s daarop corresponderende rapport 4 van commissie VI (bijlage 12). Hij heet de 

deputaten de brs. J.D. Wisman, P. Zuidema en drs. L.W. Bil welkom. 
In de bespreking worden met name over het standpunt van de meerderheid van 

deputaten vragen gesteld. Moet niet veel meer rekening gehouden worden met de 

verbrokenheid der kerk? Is het juist dat de overgang van een predikant naar een 

andere kerk ook financiële consequenties heeft? Blijft een kerk geen verantwoorde

lijkheid dragen voor haar dienaren, die deze kerk getrouw gediend hebben, ook al 

behoren die dienaren thans tot een ander kerkverband? En is er ook niet een ver

antwoordelijkheid tegenover de weduwen van predikanten, ook al zijn zij overge

gaan naar een ander kerkverband? Dient de bepaling bij art. 13 K.O. dienaangaan

de niet gewijzigd te worden? Er wordt een discrepantie geconstateerd tussen het 

standpunt van de meerderheid van deputaten en dat van de commissie van des

kundigen, zoals dat verwoord is in de adviesnota. Had er ook niet een intensiever 

overleg moeten zijn tussen deputaten en deze commissie? Aan commissie VI 

wordt gevraagd wat zij in haar voorstellen bedoelt met de woorden "voorshands" en 

"thans". 
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Namens commissie VI antwoordt de rapporteur, br. A. de Geus. De commissie stelt 

voor op deze synode niets te veranderen aan de uitgangspunten van deputaten, 

maar de zaak verder in studie te doen nemen om op de volgende synode tot een 

besluit te kunnen komen. Namens deputaten gaat de voorzitter van deputaten, br. 

J.D. Wisman op de gestelde vragen in. Uitgangspunt voor de meerderheid van 

deputaten was dat dienaren des Woords levenslang aan de dienst verbonden zijn. 

Deputaten verstaan dat in de zin, dat die dienaren levenslang aan de dienst in 

onze kerken verbonden zijn, want het was in die kerken, dat zij trouw beloofd heb

ben. Als een dienaar meent, dat hij de dienst niet meer kan verrichten in onze ker

ken dient hij zelf geen beslissing te nemen, maar zich aan het oordeel van de ker

kelijke vergaderingen te onderwerpen. 
Br. Wisman maakt bezwaar tegen de suggestie van de commissie om de predikan

ten zelf voor hun oudedagsvoorziening te laten zorgen en hen daartoe in staat te 

stellen door verhoging van de tractementen. Deputaten zien in dat systeem geen 

verbetering, omdat op deze manier de verzorgingsgedachte zal verdwijnen . 

Ds. D. Quant wil alle accent leggen op de verantwoordelijkheid van de kerken ten 

opzichte van haar dienaren en hun weduwen. Hij gaat accoord met het voorstel 

van de commissie ten aanzien van voortgaande studie. Hij doet de volgende voor

stellen: In plaats van commissie-voorstel 6: 
"Over het voorstel van de deputatenminderheid thans geen uitspraak te doen". 

Commissie-voorstel 7 aan te vullen met: 
"en bij deze studie ook uitdrukkelijk te betrekken eventueel aan te brengen veran

deringen in de voorzieningen van predikantsweduwen en -wezen". 
Namens de commissie ontraadt oud. De Geus beide voorstellen van ds. Quant. Hij 

geeft de garantie dat de in het tweede voorstel van ds. Quant genoemde zaak in de 

opdracht aan de adviescommissie begrepen is. Het eerste voorstel is niet nodig, 

omdat het bestaande beleid vooralsnog dient te worden voortgezet totdat de vol

gende synode een beslissing genomen heeft. Gehoord deze toelichting neemt ds. 

Quant zijn voorstellen terug. 
De synode besluit: 
1. het beleid en de werkzaamheden van deputaten, met inbegrip van hun formeel 

onterechte beslissing, goed te keuren en hen te danken voor hun werk; 

2. deputaten art. 11 ( O.B.en A.) op te dragen de diakonie van de kerk van 

Apeldoorn-Oost bij te staan in de zorg voor de kinderen Hibbel en hun te vragen 

na te gaan of en in hoeverre regelingen voor onderlinge diakonale bijstand 

nodig zijn; 
3. goed te keuren dat de bijdrage van de kerk van Carambei-Colónia aan de kas 

art. 13, met ingang van 1990, berekend wordt naar de helft van het ledental; 

4. deputaten op te dragen de generale synode 1995 nader te informeren en te 

adviseren over de toepassing van art. 8 van hun instructie; 
5. deputaten op te dragen voorshands voort te gaan met het beleid dat sinds 1969 

is gevoerd; 
6. het voorstel van de deputatenminderheid thans te verwerpen; 
7. een studie- en adviescommissie van 5 leden te benoemen met opdracht de 

generale synode 1995 te adviseren over de gewenste toekomstige regeling met 

inachtneming van het unanieme principiële uitgangspunt, de bestaande rege

ling, de door de adviescommissie ingebrachte praktische uitgangspunten en het 

door de synodale commissie aangevoerde pleidooi, waarbij bij welke wijziging 

van de huidige regeling dan ook, een overgangsregeling dient te worden gepre

senteerd; 
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8. opnieuw drie deputaten, waaronder een 1 e en een 2e penningmeester te 
benoemen. 

Artikel 75 

Deputaten financieel Theologische Universiteit 
De praeses geeft in bespreking het rapport van de deputaten-financieel van de 

210 Theologische Universiteit (bijlage 13) en het daarbij behorende rapport 1 van com-
219 missie VI (bijlage 14). De voorzitter van deputaten , br. I.L. Stolk, wordt welkom 

geheten. In de bespreking wordt ervoor gepleit dat deputaten er aan zullen mee
werken, dat er in financieel opzicht een mogelijkheid komt voor buitenlandse stu
denten om aan onze Theologische Universiteit te studeren. Gevraagd wordt ook of 
het studiefonds niet gebruikt kan worden voor predikanten die een aanzienlijke stu
dieschuld hebben. Ook wordt gevraagd naar de reden die de commissie heeft voor 
haar opmerkingen met betrekking tot de besteding van de gelden voor de biblio
theek. Tenslotte worden vragen gesteld omtrent het nieuwe bekostigingssysteem. 
Namens de commissie antwoordt de rapporteur, diaken J. Boer en namens deputa
ten doen dat de voorzitter br. I.L. Stolk en de secretaris/penningmeester drs. H. 
Schuurhuis. 
Ten aanzien van fondsvorming voor buitenlandse studenten wordt opgemerkt, dat 
deputaten daar binnen het kader van hun instructie niet aan mee kunnen werken. 
Wat de vraag omtrent de opmerkingen van de commissie over de bibliotheek 
betreft, antwoordt de rapporteur dat het de commissie alleen gaat om een gedrags
regel bij het beheer van gemeenschapsgelden. 
Met betrekking tot het nieuwe bekostigingssysteem wordt gezegd, dat zeer recent 
ontvangen informatie laat weten, dat de Overheid niet langer wil uitgaan van een 
subsidie ter grootte van 48% van de exploitatielasten, maar van een subsidie ter 
grootte van 48% van het normbedrag, wat wil zeggen dat de Overheid een bepaald 
bedrag voor elke student zal bekostigen op basis van het gemiddelde van 90 stu
denten. Een bezwaar is wel , dat de Universiteit op deze wijze zou kunnen uitkomen 
op een subsidie van meer dan 48% van de exploitatielasten . Toch stellen deputa
ten voor de nieuwe richtlijnen van de Overheid in dezen voorlopig te volgen, vooral 
ook omdat van de zijde van de Overheid te verstaan gegeven is, dat "Apeldoorn" 
niet beschouwd wordt als een reguliere, maar als een aangewezen instelling; voor 
aangewezen instellingen geldt niet de regel , dat als deze voor meer dan 51 % 
gesubsidieerd worden , de hoogleraren als rijksambtenaren worden beschouwd, die 
onder de A.B.P.-wet vallen . 
Ten aanzien van het studiefonds wordt gezegd, dat er sinds kort door een enkele 
student, die niet in aanmerking komt voor studiefinanciering , een beroep op dit 
fonds is gedaan. Het is erg moeilijk om voor uitkeringen een algemene regel op te 
stellen; vandaar dat nu gewerkt wordt met een overbruggingsregeling. Overigens is 
het fonds niet zo groot, dat er op grote schaal uit geput kan worden . 
Oud. A.J. de Vuyst stelt voor nu nog geen beslissing te nemen over commissie
voorstel 5, maar dit terug te verwijzen naar de commissie en pas een beslissing te 
nemen na de behandeling van het rapport van deputaten Hulpverlening in binnen
en buitenland. Diaken drs. A. Heystek dient het volgende voorstel in: 
"De synode besluite 
1. deputaten op te dragen een beleid te voeren waardoor voorkomen wordt dat 

studenten een grote studieschuld opbouwen; 
2. deputaten op te dragen met predikanten van onze kerken die een grote studie-
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schuld hebben een regeling te treffen; 
3. deputaten op te dragen in bovengenoemde gevallen eventueel een regeling te 

treffen met de diakonie van de gemeente waaruit de student voortkomt" . 
Prof. dr. J. van Genderen geeft preadvies inzake de bibliotheek van de Universiteit. 
De synode moet volgens hem geen collegiaal overleg instellen. Beter is het als de 
synode zowel het curatorium als deputaten-financieel opdraagt een bibliotheek
commissie in te stellen, in wier instructie de verantwoordingsplicht duidelijk gere
geld wordt. Ds. D. Visser neemt dit preadvies over en dient het als voorstel in. Br. 
I.L. Stolk doet de suggestie, dat de nieuwe informatie van de zijde van de Overheid 
met betrekking tot het bekostigingssysteem eerst nog eens in commissie VI zal 
worden besproken. Op voorstel van de praeses worden de ingediende voorstellen 
in handen van commissie VI gegeven en zal daarover in een later stadium worden 
beslist. Bij het overleg over het studiefonds zal ook de adviseur, drs. W.J. Quist, 
worden betrokken. 
De synode besluit: 
1. het beleid van deputaten in de jaren 1989 - 1991 goed te keuren onder dank 

voor hun intensieve arbeid; 
2. het saldo van het fonds Jubileumgave toe te voegen aan het eigen vermogen; 
3. a. het bepaalde in de artikelen 3 t/m 7 van het huidige reglement voor het stu

diefonds te laten vervallen en daarvoor in de plaats op te nemen de "Voorlopige 
uitvoeringsregeling Studiefonds", zoals verwoord in bijlage 1 van het rapport; 
b. een commissie ad hoc te benoemen, bestaande uit de huidige adviseur van 
het studiefonds, drs. W.J. Quist en nog twee leden , die: - ter uitvoering van het 
gestelde onder punt 9 van de voorlopige uitvoeringsregeling, na overleg met het 
curatorium en deputaten, een bindend advies opstelt; - een definitieve regeling 
ontwerpt, aan te bieden op de synode van 1995; 

4. toestemming te verlenen tot een interne verbouwing van het gebouw van de 
Theologische Universiteit; 

5. deputaten met hun secundi te benoemen. Voor verdere bespreking zie artt. 101 
en 147. 

Artikel 76 

Presentie 
De primus-afgevaardigde ds. P. den Butter neemt zijn plaats weer in. 

Artikel 77 

Emeritering bij langdurige ziekte/instructie 8.02 
De praeses stelt aan de orde de instructie van de particuliere synode van het 
Westen, die als volgt luidt: 
"De generale synode overwegende 
1. dat gemeenten ten gevolge van langdurige ziekte van haar predikant voor 

zware financiële lasten komen te staan, 
2. dat in geval aansluitend aan het toegekende ziekteverlof een emeritaatsaan

vraag wordt ingediend, de totale periode, gedurende welke die extra belasting 
op de betreffende gemeente rust, wordt verlengd tot minimaal negen maanden, 

3. dat de voortgang van het gemeentelijk leven en met name het beroepingswerk 
daardoor ernstig kan worden belemmerd, 

spreke uit 
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dat in geval van een emeritering van een predikant na minstens een half jaar ziek

teverlof, de uitkering uit de Emeritikas op de datum van emeritering zal ingaan, met 
dien verstande dat de kerkeraad gehouden is de uitkering gedurende de eerste 

drie maanden - indien van toepassing - aan te vullen tot het door de kerkeraad aan 
de betreffende predikant toegezegde honorarium met emolumenten". 
Commissie VI heeft in rapport 3 de bespreking van deze instructie voorbereid (bijla-

220 ge 15). 
De synode besluit: 
De bepalingen bij art. 13 K.O. aan te vullen met punt 3d: 
"bij emeritering na toepassing van de bepaling 1 c begint de uitkering op de datum 
van emeritering met dien verstande dat de kerkeraad deze uitkering dient aan te 
vullen tot het onder 3b genoemde genot". 

Artikel 78 

Geestelijke verzorging militairen 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de geestelijke ver-

220 zorging van de militairen (bijlage 16) en het daarop corresponderende rapport 2 

22s van commissie 111 (bijlage 17). 

In de bespreking wordt met name gevraagd naar de uitvoering door deputaten van 
het besluit van de synode van 1989 met betrekking tot Ned. Prot. Gemeente te 
Zeven/Seedorf. Waarom is die opdracht zo laat uitgevoerd? Is de verontrusting 
inderdaad weggenomen? Ook wordt gevraagd of deputaten niet iets meer kunnen 
zeggen over de respons op het werk van de krijgsmachtpredikanten. 
Namens de commissie gaat de rapporteur, dr. G.G. den Hertog, op de gestelde 
vragen in en namens deputaten wordt dat gedaan door de secretaris, ds. H. van 
den Heuvel. 
Dat de opdracht inzake Zeven/Seedorf pas in een laat stadium kon worden uitge
voerd hangt samen met een meningsverschil tussen deputaten en het C.1.O.-M. 
Het werd van deputaten verwacht dat deze niet zelfstandig een relatie zouden aan
gaan met de gemeente in Zeven/Seedorf, maar dat zij de zaken alleen via het 
C.1.O.-M. aan de orde zouden stellen. Deputaten hebben dit bestreden , maar het 
duurde lang voordat het C.1.O.-M deputaten ruimte gaf. Dat dit zo lang duurde 
hangt mede samen met de ziekte van br. A.C. Floor. Toen het gesprek met de 
gemeente van Zeven/Seedorf plaats kon vinden bleek het deputaten dat men daar 
constructief poogt goede geestelijke leiding te geven, reden waarom deputaten 
menen dat de oorzaak voor de verontrusting is weggenomen . 
Ten aanzien van de respons op het werk van de krijgsmachtpredikanten merkt de 
secretaris op, dat de rapporten die deputaten van de krijgsmachtpredikanten ont
vangen dienaangaande inderdaad meer informatie geven dan in het rapport aan de 
synode is vermeld. 

De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren onder dank voor de verrichte 

werkzaamheden; 
2. de instructie van deputaten als volgt uit te breiden: 

"2f. gestalte te geven aan de blijvende verantwoordelijkheid van de kerken voor 
die leden, die in het kader van de militaire dienst gedurende langere tijd in 
het buitenland verblijven en wel door middel van het onderhouden en/of 
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doen onderhouden van contact met hen"; 
3. aan deputaten opnieuw op te dragen te onderzoeken of er mogelijkheden zijn 

om met andere vergelijkbare deputaatschappen uit de Gereformeerde Gezindte 
zorg te dragen voor de geestelijke verzorging van onze militairen die in het bui
tenland, met name in West-Duitsland, moeten dienen; 

4. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 79 

Comité-generaal 

Artikel 80 

Comité-generaal 

Artikel 81 

Schorsing 

In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering. 

Heropening 

VERVOLG VIERDE ZITTING 

donderdag 1 oktober 1992, 19.00 tot 21.00 uur 

Artikel 82 

De praeses heropent de zitting; hij laat zingen Psalm 107: 12 en 22. 

Artikel 83 

Presentie 
Ds. J. van Amstel heeft zijn plaats weer ingenomen. 

Artikel 84 

Antwoord H.M. de Koningin 
De praeses deelt mee, dat telefonisch bericht is ontvangen van het Kabinet van H.M. 
de Koningin. Zij bedankt voor het ontvangen telegram en het daarin tot uitdrukking 
gebrachte medeleven en zij wenst de synode wederkerig sterkte bij de arbeid toe. 

Artikel 85 

Onkostenvergoeding 
De praeses deelt mee, dat commissie VI in overleg met de quaestor voorstelt de 
kilometer-vergoeding voor afgevaardigden te stellen op f 0,45. Dit voorstel wordt 
aanvaard. 
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Artikel 86 

Geestelijke verzorging varenden 
In bespreking komt het rapport van de deputaten voor de geestelijke verzorging 

224 van de varenden (bijlage 18) en het daarbij behorende rapport 1 van commissie 111 

230 (bijlage 19). De deputaten ds. G.J. van de Boogert en br. H. Bor worden welkom 

geheten. 
In de bespreking wordt gevraagd wat eraan gedaan zou kunnen worden om de 

band tussen de varenden en de thuisgemeente te versterken. Ook wordt gevraagd 

of deputaten voldoende oog hebben voor de noden van de varenden, bijvoorbeeld 

ten aanzien van de opvoeding van hun kinderen en het vaak ontbreken van sociale 

contacten. Tenslotte wordt gevraagd naar het karakter van de zogenaamde koop

vaardijdiensten, waar ds. H. Wubs bij betrokken is. 
Dr. G.G. den Hertog gaat als rapporteur op de vragen in. Na hem geeft ook ds. G.J. 

van de Boogert antwoord. Door het continu-varen wordt er wel een ernstige aan

slag gepleegd op de geestelijke welstand van de varenden. Het zal zaak zijn dat de 

kerkeraad van de thuisgemeente daar goed acht op slaat. Als in het rapport van 

deputaten gesproken wordt van de financiële nood van de varenden wordt daar

mee speciaal gedoeld op buitenlandse werknemers onder de zeevarenden, die 

soms zwaar onderbetaald worden . Ten aanzien van de koopvaardijdiensten wordt 

opgemerkt, dat dit geen kerkdiensten in de eigenlijke zin van het woord zijn, maar 

diensten ter herdenking van de gevallenen op zee. Deputaten pleiten er tenslotte 

voor dat het instituut van de predikant voor de varenden gehandhaafd zal blijven . 

De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten onder dank voor de door hen verrichte werk

zaamheden goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 87 

Kerkelijke verhoudingen binnenland/ de Gereformeerde Bond in de 

Nederlandse Hervormde Kerk 
De praeses stelt aan de orde een onderdeel van het rapport van de deputaten voor 

de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie 

210 met buitenlandse kerken (bijlage 20). Het gaat om onderdeel G 3, dat handelt over 

de contacten met de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk. Op 

295 dit deel van het rapport correspondeert rapport 3 van commissie IV (bijlage 21 ). 

In de bespreking wordt bezwaar gemaakt tegen het voorstel om de contacten voort 

te zetten. Er is geen perspectief dat er op het punt van het belijden omtrent de kerk 

overeenstemming zal worden bereikt en bovendien is de Gereformeerde Bond niet 

meer dan een groep in de Nederlandse Hervormde Kerk. Andere afgevaardigden 

pleiten juist voor het voortzetten van de contacten en zouden zelfs wel willen zien 

dat er een mogelijkheid kwam voor kanselruil. Daarbij wordt ook genoemd de situ

atie die er momenteel in de Nederlandse Hervormde Kerk is ontstaan door het ont

werp van de nieuwe kerkorde. Zouden er geen nieuwe perspectieven kunnen 

komen als de Gereformeerde Bond zou besluiten niet met deze kerkorde accoord 

te gaan? 
Ds. J. Jonkman antwoordt als rapporteur van de commissie en ds. P. den Butter 
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doet dat als secretaris van deputaten. Het probleem in de gesprekken met de 

Gereformeerde Bond is inderdaad het belijden omtrent de kerk. De andere kant is 

echter, dat er toch ook weer zoveel herkenning is. Om die reden moeten we nu 

geen punt zetten achter de contacten, maar die voortzetten. Later zal mogelijk blij

ken, dat de contacten van grote betekenis zijn geweest. Als we nu de contacten 

zouden verbreken, zou dat een heel negatief signaal zijn. Kanselruil is op dit 

moment echter niet aan de orde: de synode van 1989 heeft zich daarover al uitge

sproken. 
Sprekend over mogelijke perspectieven merkt de secretaris van deputaten op, dat 

we hierbij niet mogen speculeren op bepaalde ontwikkelingen in de Nederlandse 

Hervormde Kerk. Ook het preadvies van prof. dr. Van Genderen gaat in deze rich

ting. Hij pleit voor voortzetten van de contacten, al is daarbij kanselruil niet aan de 

orde. Overigens moeten in de contacten de verschillen, die er zijn, niet verzwegen 

worden. 

De synode komt tot de volgende uitspraak: 
De generale synode 
constaterende 
1. dat het belijden omtrent de kerk in de samensprekingen met het Hoofdbestuur 

van de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk aan de orde is 

geweest, maar dat het verschillend verstaan van de artikelen 27 - 29 NGB 

gebleven is; 
2. dat er overigens op andere punten een grote mate van overeenstemming is 

geconstateerd; van oordeel 
a. dat het vanwege de gebleven verschillen op dit moment niet mogelijk is 

stappen te doen op weg naar kerkelijke eenwording; 
b. dat het toch goed is als er vormen van contact worden onderhouden met het 

Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond, in de hoop dat er later mogelijk 

perspectief zal komen naar kerkelijke eenheid; 
besluit 
deputaten op te dragen de contacten met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde 

Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk waar mogelijk voort te zetten. 

Artikel 88 

Geestelijke verzorging van gehandicapten en ziekenhuis-pastoraat 

De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de geestelijke ver-

296 zorging van gehandicapten en behartiging van het ziekenhuis-pastoraat (bijlage 22) 

302 met het daarop corresponderende rapport 3 van commissie 111 (bijlage 23). De 

secretaris van deputaten, mr. W. Bijleveld , alsmede de dovenpastor ds. J.J . de 

Jonge worden verwelkomd. 
Vragen worden gesteld bij het voorstel van deputaten om het deputaatschap een 

nieuwe naam te geven. Vallen dove mensen ook onder de gezondheidszorg? Ook 

wordt gevraagd naar de wijze waarop de predikanten die in het ziekenhuis-pasto

raat werkzaam zijn over hun werk aan deputaten rapporteren. Gevraagd wordt nog 

naar de criteria die aangelegd worden voor voorgangers in doven-diensten. 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur, dr. G.G. den Hertog. Namens 

deputaten gaat mr. W. Bijleveld op de vragen in. Deputaten zijn van mening dat in 

de voorgestelde nieuwe naam het werk van deputaten goed tot uitdrukking komt, 

omdat zowel zieken als gehandicapten, inclusief doven, onder de gezondheidszorg 
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vallen. 
Ten aanzien van de rapportage door predikanten in bijzondere dienst wordt opge

merkt, dat deze geschiedt aan de kerkeraden van de gemeente waaraan zij ver

bonden zijn en dat deputaten van dat rapport een afschrift ontvangen. Het zou aan

beveling verdienen als deputaten daar wat meer structuur in aanbrachten. Over de 

voorgangers in doven-diensten wordt gezegd, dat eventuele kandidaten getoetst 

worden door de predikanten die in het doven-pastoraat werkzaam zijn. 

De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren onder dankzegging voor de ver

richte werkzaamheden; 
2. de naam van het deputaatschap te wijzigen in "Deputaten voor het pastoraat in 

de gezondheidszorg"; 
3. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 89 

Sluiting 
Na het zingen van Psalm 91 : 1 en dankgebed door ds. M.G. Tanis sluit de voorzit

ter deze zitting van de synode. 

VIJFDE ZITTING 

vrijdag 2 oktober 1992, 9.15 -12.15 uur 

Artikel 90 

Opening 
Nadat de praeses deze zitting heeft geopend, wordt gezongen Psalm 119: 29 en 

32. De schriftlezing is Hand. 28: 11 -15, waarna de praeses voorgaat in gebed. 

Artikel 91 

Appel-nominaal 
Behalve de broeders H.H. Koning, D. Lokhorst, D.J. Groen en W. Bijleveld, die net 

als in de vorige zitting ook nu vervangen zijn door hun secundi A.J . Velema, G. van 

Malkenhorst, J. Huisman en C. de Jong, is nu ook oud . J. Munneke vervangen 

door zijn secundus oud. J. van der Veer. Oud. Van der Veer betuigt door opstaan 

instemming met de belijdenis. 

Artikel 92 

Kerkelijk Administratief Bureau (K.A.B.) 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor het Kerkelijk 

303 Administratief Bureau (bijlage 24) met het erbij behorende rapport 5 van commissie 

307 VI (bijlage 25). Hij verwelkomt de deputaten C. Groeneveld, G.L. Bouwman en mr. 

J.S. van Balen. 
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De vraag wordt gesteld of het Bureau aan alle verwachtingen van de verschillende 

deputaatschappen voldoet. Gewezen wordt op een opmerking in het rapport van 

de deputaten voor het jaarboek. Ook is gebleken, dat het Bureau niet veel werk uit 

handen van de commissie van voorbereiding van de generale synode heeft kunnen 

nemen. 
Namens de commissie gaat de rapporteur, drs. H. Schuurhuis op de gemaakte 

opmerkingen in en namens deputaten doet dat br. C. Groeneveld. Er bestaan geen 

zorgen over het functioneren van het Bureau. Er blijkt steeds weer grote waarde

ring te zijn voor wat het Bureau doet. Wel kan men op het Bureau niet alles doen: 

er moeten wel eens grenzen getrokken worden mede ook omdat de kosten anders 

te hoog zouden worden . Het Bureau heeft zijn diensten aangeboden aan deputaten 

Jaarboek, maar deze zagen het als hun plicht een eigen adressen-bestand bij te 

houden. Als het gaat om het verrichten van werk voor een generale synode zou het 

Bureau dat veel gemakkelijker kunnen doen als die synode gehouden zou worden 

in de plaats waar het Bureau gevestigd is. 
De synode besluit: 
1. het beleid van deputaten inzake de jaren 1989 tot en met 1991 goed te keuren 

met dank voor de verrichte arbeid; 
2. voor de komende periode eenmalig zeven in plaats van zes deputaten te 

benoemen; 
3. het geven van advies over het voldoen aan de Wet Persoonsregistratie voor de 

bestanden van de kerkeraden op te dragen aan deputaten voor het contact met 

de Overheid. 

Artikel 93 

Quaestoraat 
307 De praeses geeft in bespreking het rapport van de Quaestor (bijlage 26) met het 

314 daarbij behorende rapport 2 van commissie VI (bijlage 27). 

De synode besluit: 
1. de werkzaamheden van de quaestor onder dankzegging goed te keuren en hem 

van zijn beheer over de periode tot en met 1991 te déchargeren; 

2. alle niet-kashoudende deputaatschappen op te dragen een lid aan te wijzen, die 

de aanwending van de via de begroting van de quaestor beschikbaar gestelde 

kredieten dient te bewaken. 

Aan het eind van de behandeling van dit punt van de agenda spreekt de praeses 

de wens uit, dat de quaestor, br. D. Lokhorst, zal mogen herstellen van zijn ziekte. 

Artikel 94 

Kerkelijke verhoudingen buitenland 

Aan de orde wordt gesteld de delen A en B van het rapport van de deputaten voor 

231 de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie 

233 met buitenlandse kerken (bijlage 20) , de brief van het moderamen van de synode 

315 1989 aan de Gereformeerde Oecumenische Raad (bijlage 28) en rapport 1 van 

316 commissie IV (bijlage 29). 
In de bespreking komt de vraag aan de orde of het deputaatschap niet te zwaar 

belast is en of het geen aanbeveling verdient het toch te splitsen in een deputaat-
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schap voor de contacten in het buitenland en een voor de contacten in het binnen

land. Ook wordt gevraagd naar wat de commissie voorstelt ten aanzien van het 

verstrekken van informatie betreffende onze kerken aan kerken in het buitenland. 

Vanuit de synode wordt ingestemd met de gedachte dat deputaten zich zullen gaan 

herbezinnen op de oecumenische relaties die onze kerken onderhouden en op de 

vraag wat wij met deze relaties beogen. 
Wat de relaties met kerken in het buitenland betreft wordt gevraagd naar het 

beroep dat ds. DA Brienen kreeg van de franse kerk. Gevraagd wordt ook naar de 

terugkeer van ds. B. Oosterbroek uit Brazilië. De gedachte wordt geuit dat deputa

ten meer aandacht zullen geven aan onder andere de kerken in Sri Lanka en in 

Japan, vanwege hun moeilijke positie. Wat betreft Die Gereformeerde Kerke in 

Suid-Afrika wordt gevraagd of deputaten de indruk hebben, dat de blanke synode 

(Potchefstroom) serieus uit is op verbetering van de interne relaties in die kerk en 

of deputaten van gedachte zijn dat onze bemiddelende rol ernstig genomen wordt. 

Ten aanzien van de Christian Reformed Church wordt zorg uitgesproken. 

Benadrukt wordt dat er met vertegenwoordigers van die kerk gesproken moet wor

den over de recente ontwikkelingen. Het voorstel , dat de commissie ten aanzien 

van de relatie tot deze kerk indient, is vrijwel gelijk aan het besluit van 1989; moet 

dat niet worden aangescherpt? Anderzijds wordt opgemerkt, dat het dienstig zal 

zijn voor het noodzakelijke gesprek met vertegenwoordigers van de C.R.C. als er 

een paar studienota's ter beschikking staan ten aanzien van de zaken, die op dit 

moment in de C.R.C. de gemoederen bezig houden (evolutie en de plaats van de 

vrouw in de kerk) . 
Ook ten aanzien van de International Conference of Reformed Churches worden 

vragen gesteld. Wat zijn de overgebleven onduidelijkheden? Waar wachten we nog 

op? Anderzijds wordt gewaarschuwd tegen overhaaste besluiten. 

Namens de commissie en namens deputaten antwoorden resp. de rapporteur, ds. 

J. Jonkman, en de secretaris, ds. P. den Butter. Ten aanzien van de werkdruk in 

het deputaatschap wordt opgemerkt, dat deputaten menen zelf wel iets te kunnen 

doen aan een strakkere werkverdeling, waardoor splitsing in twee deputaatschap

pen niet nodig zal zijn. Volgens de rapporteur behoeft het verstrekken van informa

tie over onze kerken - op de wijze zoals de commissie voorgesteld heeft - niet veel 

extra tijd of geld te vergen . Wat betreft de oecumenische relaties , die door onze 

kerken worden onderhouden, zal het inderdaad goed zijn als deputaten zich in de 

komende periode op een en ander grondig bezinnen. De bepalingen bij art. 51 K.O. 

dienen verduidelijkt te worden. Dat kan beter eerst gebeuren, voordat besloten 

wordt met nog weer andere kerken een relatie aan te gaan, zoals onder andere 

met de Dutch Reformed Church in Sri Lanka en de Reformed Church in Japan. 

Sprekend over de overgang van ds. O.A. Brienen naar de franse kerk zegt de rap

porteur, dat binnen het kader van art. 5 K.O. een dergelijk beroep in feite niet 

mogelijk was. Maar de nood van de franse kerk gaf bij deputaten de doorslag. Het 

gegeven advies is zeker niet bedoeld geweest om een precedent te scheppen. 

Deputaten zijn door de situatie rondom de repatriëring van ds. B. Oosterbroek 

geconfronteerd met de onbevredigende situatie zoals die ontstaan kan als een pre

dikant op contract wordt aangesteld. Daar moet wat aan veranderd worden. 

Over het voorstel , dat de commissie doet ter zake van de Christian Reformed 

Church merkt de rapporteur op, dat dit voorstel veel verder gaat dan het besluit van 

de synode van 1989. Met name de woorden "of en hoe" in het voorstel zijn een 

aanscherping . Het is nodig dat deputaten duidelijk onze zorg verwoorden, aange-
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zien blijkens de genomen besluiten het gezag van de Schrift thans op de helling 

staat en het gereformeerde karakter van de Christian Reformed Church wordt aan

getast. Met het oog op de International Conference of Reformed Churches merkt 

de rapporteur op, dat het vanwege gebleven onduidelijkheden aanbeveling ver

dient, vooralsnog de status van waarnemer te handhaven. 

De bespreking wordt afgebroken om later te worden voortgezet (zie art. 98) . 

Artikel 95 

Vervolg Theologische Universiteit/benoeming dr. J.W. Maris 

Dr. J.W. Maris, die in een eerdere zitting werd benoemd tot hoogleraar aan de 

Theologische Universiteit (zie artt. 60 en 63) , is ter vergadering gekomen. De prae

ses geeft hem gelegenheid zijn beslissing aan de synode mee te delen. Dr. Maris 

vertelt, dat er allerlei overwegingen bij hem geweest zijn , maar dat de vraag wat de 

wil van de Heere met hem is de doorslag heeft gegeven. Voor Gods aangezicht 

heeft hij toen op de benoeming "ja" gezegd. Hij begeert in continuïteit te blijven met 

het onderwijs van prof. dr. J. van Genderen, met liefde voor de erfenis, die ons is 

toevertrouwd . Ook als hoogleraar wenst hij niets anders te zijn dan dienaar des 

Woords. 
De praeses spreekt dr. Maris hartelijk toe. Hij wenst hem de genade van de Heilige 

Geest toe om straks inderdaad als dienaar van het Woord dienstbaar te mogen zijn 

om anderen te leren en aan bekwame mensen toe te vertrouwen wat hij zelf ont

vangen heeft. Namens het curatorium spreekt de president-curator, ds J. van 

Dijken , een enkel woord. Dankbaar voor de door dr. Maris genomen beslissing, 

wenst hij hem toe, dat hij tot rijke zegen gesteld zal mogen worden. 

Tenslotte spreekt de rector, prof. dr. W.H. Velema, woorden van gelukwens. Hij 

zegt namens het college van hoogleraren dr. Maris alle steun toe. Hij wijst erop, dat 

het ambt van hoogleraar niet alleen betekenis heeft voor de Universiteit, maar voor 

het geheel van de kerken. 
In de woorden van gelukwens worden ook mevr. en de kinderen Maris betrokken. 

Na deze toespraken gaat de praeses voor in gebed om dr. Maris en de zijnen aan 

de Heere op te dragen. Op zijn voorstel wordt de aanstaande hoogleraar toegezon

gen Psalm 20:1. 

Artikel 96 

Schorsing 
In verband met de lunch en tevens om alle synodeleden gelegenheid te geven dr. 

Maris en diens vrouw en kinderen de hand te drukken, schorst de praeses de ver

gadering. 
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VERVOLG VIJFDE ZITTING 

vrijdag 2 oktober 1992, 13.30 -16.15 uur 

Artikel 97 

De praeses heropent de vergadering. Hij laat zingen Psalm 146: 3 en 4. 

Artikel 98 

Vervolg kerkelijke verhoudingen buitenland 

De secretaris van deputaten zet zijn beantwoording van de gestelde vragen voort 

(zie art. 94). 

Hij onderstreept een aantal opmerkingen die de rapporteur gemaakt heeft ten aan

zien van de werkverdeling binnen het deputaatschap en de noodzaak van een 

nadere bezinning op de aard en het doel van onze oecumenische relaties. 

Over Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika merkt hij op, dat het nog te vroeg is 

om te kunnen beoordelen of de blanke synode serieus werkt aan verbetering van 

de interne relaties. Deputaten gaan uit van de goede wil bij alle betrokken partijen. 

Problemen kunnen echter niet alleen ontstaan door de houding van de blanken ; de 

houding van de zwarten kan ook problemen geven. Ten aanzien van de Christian 

Reformed Church wijst hij er op, dat de moeite van deputaten gelegen is in het 

ambivalente van de besluiten van de synoden van deze kerk. Ook hebben deputa

ten moeite met het feit , dat sterk de indruk is gegeven dat in de Christian Reformed 

Church nauwelijks naar de verwoording van onze zorg geluisterd wordt. 

Ook de secretaris van deputaten verdedigt dat het beter is nu nog niet het lidmaat

schap van de International Conference of Reformed Churches aan te vragen. Voor 

de onduidelijkheden die er nog altijd omtrent deze organisatie bestaan verwijst hij 

naar het deputatenrapport, alsook naar wat daarover reeds aan de synode van 

1989 werd gerapporteerd. 
De bespreking wordt afgebroken, om later te worden voortgezet (zie art. 103). 

Artikel 99 

Hulpverlening in binnen- en buitenland 

Aan de orde wordt gesteld het rapport van de deputaten voor hulpverlening in bin-

311 nen- en buitenland (bijlage 30) en het daarbij behorende rapport 3 van commissie 

330 V (bijlage 31 ). De praeses heet de voorzitter en de secretaris/penningmeester van 

deputaten, resp. drs. W.C. Moerdijk en H. Medema R.A., hartelijk welkom. 

Gevraagd wordt of er niet een grote onevenwichtigheid bestaat tussen steun aan 

projecten in het binnenland en steun aan projecten in het buitenland. Gepleit wordt 

voor voorzichtigheid bij het samenstellen van de folder met name ten aanzien van 

de keuze van het fotomateriaal. Ten aanzien van de fondsvorming voor buitenland

se studenten aan de Theologische Universiteit wordt erop aangedrongen dat eerst 

nog advies van commissie VI zal worden gevraagd. 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur, ds. D. Visser, en namens deputa

ten gaat drs. W.C. Moerdijk op de vragen in. Dat er meer steun gegeven wordt aan 

projecten in het buitenland hangt samen met het feit, dat de nood in het buitenland 
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veel groter is en dat daar ook verreweg de meeste aanvragen vandaan komen. 

Deputaten zeggen toe, grotere voorzichtigheid te zullen betrachten bij het samen

stellen van de folders. 
Oud. A. de Geus stelt voor voorstel 5 van het commissierapport te amenderen met 

de toevoeging: "met dien verstande dat over de financiële implicaties besloten zal 

worden na het nog te verwachten advies van commissie VI". 

De commissie neemt dit amendement over. Een beslissing over dit geamendeerde 

voorstel wordt uitgesteld, totdat commissie VI nader advies zal hebben uitgebracht 

(zie art. 147). 

De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren onder dankzegging voor de 

bewezen diensten; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 

3. goed te keuren dat deputaten in overleg met de deputaatschappen Zending en 

Bijzondere Noden van de Gereformeerde Gemeenten en de Vereniging "De 

Verre Naasten" van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) participeren in het 

bestuur van de Interkerkelijke Coördinatie-commissie Ontwikkelingsprojekten 

(ICCO) ; 
4. de instructie voor deputaten te wijzigen door het laten vervallen van de woorden 

'waaronder een lid van ADMA-deputaten' in artikel 1. 

Artikel 100 

Kerkelijke archieven 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de kerkelijke 

331 archieven (bijlage 32). De deputaten F. van der Hart, mr. C.J. van Heel en drs. J.N. 

Noorlandt worden verwelkomd. 
Tijdens de bespreking biedt ds. M.C. Tanis als voorzitter van de commissie 

Landelijke Herdenking 1892 deputaten een exemplaar van het jubileumboek "Een 

eeuw christelijk gereformeerd" aan. In de bespreking worden vragen gesteld over 

het Documentatiecentrum en de plaats waar dat zal worden ingericht. De suggestie 

wordt gedaan dit te doen in het gebouw van de Theologische Universiteit, nadat de 

verbouwing daar heeft plaats gevonden. De preadviseur prof. dr. Van Genderen 

onderstreept deze gedachte. Hij acht het in het belang van de bibliotheek van de 

Universiteit als het Documentatiecentrum daar in de buurt is. Hij dringt er bij de ker

ken op aan, nu er zeer waarschijnlijk allerlei jubileumboekjes zullen worden uitge

geven, de bibliotheek van de Theologische Universiteit een exemplaar van die 

boekjes te schenken . 
Aangezien er kosten verbonden zullen zijn aan met name het inrichten van het 

Documentatiecentrum en deputaten geen begroting hebben ingediend wordt de 

zaak voor verder onderzoek en advies doorverwezen naar commissie VI en wordt 

verdere bespreking uitgesteld (zie art. 179). 

Artikel 101 

Vervolg Deputaten-financieel Theologische Universiteit 

De bespreking van de zaken van het studiefonds en het bibliotheekfonds wordt 

voortgezet (zie art. 75). Namens de commissie deelt diaken J. Boer als rapporteur 

mee, dat commissie VI de voorstellen van drs. A. Heystek niet overneemt, alhoe-
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wel er in de commissie sympathie voor deze voorstellen is. De commissie is van 

mening dat de in de voorstellen aan de orde gestelde zaak niet past in het kader 

van het werk van deputaten-financieel van de Theologische Universiteit. 

Drs. A. Heystek spreekt daarop de hoop uit, dat de in zijn voorstellen uitgedrukte 

zorg gevoeld is en deelt vervolgens mee dat hij zijn voorstellen intrekt. 

Bij monde van diaken J. Boer deelt de commissie verder mee dat zij het voorstel 

van ds. D. Visser, gedaan in een eerdere zitting, overneemt met een toevoeging . 

De synode besluit: 
het curatorium en deputaten-financieel van de Theologische Universiteit op te dra

gen met het oog op de aanwending van de gelden voor de bibliotheek een biblio

theek-commissie in te stellen en het administratieve beheer van het fonds op te 

dragen aan deputaten-financieel van de Theologische Universiteit. 

Artikel 102 

Presentie 
Oud. A. de Geus verzoekt en verkrijgt toestemming de vergadering te verlaten . 

Artikel 103 

Vervolg kerkelijke verhoudingen buitenland 

De bespreking wordt voortgezet (zie art. 98). 
Oud. J.W. Overeem blijft van mening dat het voorstel van de commissie ter zake 

van de Christian Reformed Church te zwak is. Hij stelt voor in het commissievoor

stel 4a de woorden "en zo mogelijk die grondig te bespreken" te vervangen door 

"en daarbij duidelijk te maken dat de ernst van deze zorg zodanig is, dat onze ker

ken hierdoor verschillende wegen dreigen te gaan". 

Ds. M.G. Tanis stelt voor in commissievoorstel 4a in te voegen "en met name de 

lnterchurch Relations Committee". 
De secretaris van deputaten, ds. P. den Butter toont aan waarom het deputaten

voorstel 2c toch wel dient te worden aangenomen. 

Ten aanzien van het amendement-Overeem zeggen zowel de rapporteur van de 

commissie als de secretaris van deputaten, dat de ernst genoegzaam tot uitdruk

king komt in het commissie-voorstel , met name in de woorden "of en hoe". Oud. 

Overeem handhaaft zijn amendement, dat echter bij stemming verworpen wordt. 

De synode besluit: 
1. Ten aanzien van de bezinning op de oecumenische relaties deputaten op te 

dragen: 
a. zich te bezinnen op de vraag of het bepaalde bij art. 51 K.O. in het licht van 

de ontwikkelingen in de oecumenische relaties niet een wijziging behoeft en 

daarbij met name aandacht te geven aan de vraag of het onderscheid tus

sen "contact" en "relatie" (zoals die onder B en C gestipuleerd zijn) nog wel 

zinvol is; 
b. aan de generale synode van 1995 van deze bezinning verslag uit te bren

gen en voorstellen te doen; 
c. thans niet over te gaan tot uitbreiding of opwaardering van de oecumeni-
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sche relaties; 
d. van dit besluit mededeling te doen aan de Orthodox Presbyterian Church, 

the Dutch Reformed Church of Sri Lanka en de Reformed Church in Japan. 

2. Ten aanzien van de informatieverstrekking deputaten op te dragen: 

a. een handzaam boekje gereed te maken - dat ook in het Engels vertaald zal 

worden - dat informatie verschaft over de Christelijke Gereformeerde 

Kerken in Nederland zowel wat betreft hun huidige positie als hun histori

sche achtergronden; 
b. het Besluitenboekje van elke generale synode - eventueel in een samenvat

ting - in het engels te vertalen of te doen vertalen en toe te zenden aan de 

buitenlandse kerken ; 
voorts deputaten in overweging te geven: 

een samenvatting van relevante gegevens uit het jaaroverzicht in het Jaarboek 

in de engelse taal aan de kerken in het buitenland te doen toekomen. 

3. Ten aanzien van de International Conference of Reformed Churches (I.C.R.C.) 

deputaten op te dragen: 
a. in de komende periode nauw contact te onderhouden met het Interim 

Committee en met de lidkerken van de I.C.R.C. alsook met kerken die als 

waarnemer bij de I.C.R.C. betrokken zijn; 

b. de conferentie van de I.C.R.C. in 1993 als waarnemer bij te wonen ; 

c. aan de generale synode van 1995 een gefundeerd advies uit te brengen ten 

aanzien van een eventueel aanvragen van het lidmaatschap van de I.C.R.C. 

4. Ten aanzien van de Christian Reformed Church of North America deputaten op 

te dragen: 
a. de zorg over de voortgaande verontrustende ontwikkelingen en besluitvor

ming in de Christian Reformed Church of North America in de contacten met 

vertegenwoordigers van deze kerk en met name het lnterchurch Relations 

Committee opnieuw en met nadruk aan de orde te stellen en zo mogelijk die 

grondig te bespreken; 
b. aan de generale synode van 1995 advies uit te brengen of en hoe de relatie 

met de Christian Reformed Church of North America zal worden voortgezet. 

Artikel 104 

Sluiting 
Nadat gezongen is Psalm 65: 4 en 6 gaat de eerste scriba voor in dankgebed 

waarna de praeses de vergadering sluit. 
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ZESDE ZITTING 

dinsdag 20 oktober 1992, 10.00 -12.30 uur 

Artikel 105 

Opening 
De praeses opent deze zitting van de synode. Hij verwelkomt de afgevaardigden 

aan het begin van deze nieuwe zittingsweek en memoreert dat er in de afgelopen 

weken door de commissies veel werk is verzet. Op zijn voorstel wordt gezongen 

Psalm 119: 25 en 47, waarna de praeses Efeze 2: 1-10 leest en voorgaat in gebed. 

Artikel 106 

Appel-nominaal 
Bij gehouden appel-nominaal blijkt dat alle primus-afgevaardigden aanwezig zijn 

met uitzondering van oud . D. Lokhorst, die vervangen is door de tertius oud. H. 

Nagel en oud. D.J. Groen, die ook nu weer vervangen is door oud. J. Huisman. 

Artikel 107 

Brieven van buitenlandse kerken 
De praeses meldt de ontvangst van brieven afkomstig van een aantal kerken in het 

buitenland waarmee onze kerken correspondentie voeren, te weten de lgrejas 

Evangelicas Reformadas no Brasil , de Reformed Churches of New Zealand, de 

Reformed Churches of Australia, de Dutch Reformed Church in Botswana en Die 

Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika. In deze brieven verontschuldigen deze kerken 

zich voor het feit , dat zij geen gevolg hebben kunnen geven aan de uitnodiging om 

op de synode aanwezig te zijn en wensen zij de synode Gods zegen toe. Met 

dankbaarheid wordt van de brieven kennis genomen. 

Artikel 108 

Vervolg kerkelijke verhouding binnenland/ bezinning 
De praeses stelt aan de orde de onderdelen D 1 en 2 van het rapport van de depu

taten voor de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de corres-

2a3 pondentie met buitenlandse kerken (bijlage 20), waarop correspondeert rapport 5 

33s van commissie IV (bijlage 33). Het betreft de onderdelen die handelen over de aan 

deputaten opgedragen bezinning . 

In de bespreking geven verschillende afgevaardigden uitdrukking aan de moeite 

die zij ermee hebben dat de bespreking over de bezinning van deputaten losgekop

peld wordt van de bespreking van de contacten met andere kerken. De opdracht 

tot bezinning stond immers in het kader van die contacten . Via de bezinning moest 

duidelijk worden hoe ernstig de geconstateerde verschillen zijn. Maar op die vraag 

hebben deputaten ondanks hun bezinningsstuk nog geen antwoord gegeven. Kan 

dan wel gezegd worden, dat zij hun opdracht hebben uitgevoerd? 
Ook wordt gezegd, dat het voor deputaten wel erg moeilijk is om aan te tonen dat 

de verschillen ernstig zijn . Het is immers de vraag of ze wel echt zo ernstig zijn. 
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Beslaan zij een breder vlak dan de verschillen die er in de afgescheiden kerken in 

de vorige eeuw ook al waren? Was het wel juist dat de synode van 1989 van ern

stige verschillen sprak? 
Het bezinningsstuk dat deputaten hebben opgesteld wordt een goed stuk 

genoemd. Wat de belijdenis zegt omtrent de toeëigening des heils staat in dit stuk 

geordend voor ons. Wel wordt de wens uitgesproken, dat er meer in zou hebben 

gestaan, bijvoorbeeld ten aanzien van het verbond, de wedergeboorte en de beke

ring . Ook wordt gevraagd welke status het stuk zal krijgen. Bovendien wordt 

gevraagd wat de commissie bedoelt als zij voorstelt dat het stuk ook intern in onze 

kerken een functie zal krijgen . Aan de andere kant wordt benadrukt dat het stuk 

allereerst bedoeld is om een functie te hebben in de contacten met andere kerken 

in het kader van het gesprek over de verschillen op het punt van de toeëigening 

des heils. 

Bij hun beantwoording van de vragen wijzen zowel de rapporteur van de commis

sie, ds. J. Jonkman, als de secretaris van deputaten, ds. P. den Butter erop, dat het 

gesprek over de bezinning inderdaad beter losgekoppeld kan worden van het 

gesprek over de contacten met andere kerken. Voordat de aard en het gewicht van 

de verschillen met andere kerken op het punt van de toeëigening des heils kunnen 

worden vastgesteld, moest het eerst duidelijk zijn hoe wezenlijk de zaken van de 

toeëigening des heils zijn . Dat heeft het bezinningsstuk van deputaten aangetoond. 

Als zodanig kan het stuk ook dienen als een begin voor een onderbouwing van uit

spraken van vroegere synoden , waarin de verschillen ernstig genoemd worden . 

Het stuk zou daarom als een eerste stap gezien kunnen worden op de weg naar 

het bepalen van het gewicht van de verschillen . Als de synode het stuk aanvaardt, 

kunnen deputaten het vervolgens gebruiken in de verdere samensprekingen met 

vertegenwoordigers van andere kerken. 
Ten aanzien van de met betrekking tot het stuk geuite wensen zegt de rapporteur, 

dat er inderdaad meer gezegd had kunnen worden, maar het stuk moest ook niet 

te breed worden. Wat er nu staat is duidelijk voldoende. Overigens moet het stuk 

geen aparte status krijgen: het is bedoeld als een gespreksnota. De rapporteur legt 

er sterke nadruk op, dat de commissie het vooral ook wil zien als een stuk voor 

intern gebruik, nu we er keer op keer op stuiten dat er ook intern spanningen zijn. 

De secretaris van deputaten geeft te kennen dat deputaten uiteraard geen bezwaar 

hebben tegen deze suggestie van de commissie, maar dat zij wel allereerst aan 

extern gebruik hebben gedacht. 
In zijn praeadvies noemt prof. dr. J. van Genderen het bezinningsstuk een goed 

stuk, waarin genoeg staat en waaraan nu maar niets meer veranderd moet worden. 

Naast dit stuk is er altijd ook nog de Gemeenschappelijke Verklaring uit 1975, die 

enerzijds beknopter is, maar waar anderzijds meer onderwerpen in aangeroerd 

worden. Het stuk dat nu voor ons ligt kan een nuttige functie vervullen, zowel intern 

als extern. Naar twee kanten mag de vraag gesteld worden: Doen we recht aan de 

in dit stuk genoemde zaken? 

Ds. D. Visser stelt voor het volgende uit te spreken: 
"De generale synode, 
van oordeel 

dat deputaten er in hun bezinning niet aan toegekomen zijn om antwoord te 

geven op de vraag hoe ernstig de verschillen zijn en daardoor de synode niet 

konden dienen met een gefundeerd antwoord op de vraag of en in hoeverre de 
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besproken zaken het voortgaan op de weg naar verdere eenheid blijvend 

belemmeren, 
spreekt uit 

dat uit de bezinning van deputaten niet blijkt hoe ernstig de verschillen zijn, 

zodat op grond van deze bezinning geen uitspraak kan worden gedaan of deze 

verschillen een belemmering zijn op de weg naar kerkelijke eenheid". 

De praeses is van mening dat dit voorstel de zaak van de bezinning te veel koppelt 

aan de contacten met andere kerken en beslist dat dit voorstel daarom nu niet in 

stemming kan komen, maar moet blijven liggen tot de contacten met de 

Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt en de Nederlands Gereformeerde Kerken 

behandeld zullen worden. Drs. W.J. Quist dient een amendement in om in het com

missie-voorstel onder "spreekt uit 1" het woord "zolang" te vervangen door "indien". 

Als de voorzitter dit amendement in stemming geeft wordt het verworpen . 

De synode komt tot de uitspraak: 
De generale synode 
overwegende 
1. dat de zaken die betrekking hebben op de toeëigening des heils zeer duidelijk in 

het belijden der kerk verankerd liggen; 
2. dat het instemmen met de belijdenis vergt dat ook deze aspecten daarvan in de 

geestelijke leiding, die via prediking en pastoraat in de gemeente gegeven 

wordt, tot hun recht komen; 
3. dat het niet verdisconteren van deze elementen uit de belijdenis in prediking en 

pastoraat als een ernstig manco moet worden aangemerkt; 

spreekt uit 
1. dat zolang er ernstige verschillen zijn ten aanzien van de zaken van de toeëige

ning des heils, die verschillen een belemmering zijn op de weg naar kerkelijke 

eenheid; 
2. dat dit de roeping tot eenheid met gereformeerde belijders onverlet laat; 

en besluit 
1. de bijlage bij het rapport van deputaten, getiteld "De toeëigening des heils in de 

belijdenisgeschriften. Een overzicht", beschikbaar te stellen voor de kerken met 

de aanbeveling het te bespreken op de kerkelijke vergaderingen; 
2. deputaten opnieuw op te dragen zich te bezinnen op de vraag welke ruimte voor 

verscheidenheid er in een kerk van gereformeerd belijden mag en kan zijn. 

Artikel 109 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de praeses de vergadering. 
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VERVOLG ZESDE ZITTING 

dinsdag 20 oktober 1992, 13.30 -17.15 uur 

Artikel 110 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 145: 
4. 

Artikel 111 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/revisie bijlage 8 K.O. 

Aan de orde wordt gesteld het onderdeel D 3 (betreffende de revisie van bijlage 8 

K.O.) van het rapport van de deputaten voor de eenheid van de gereformeerde 

2a6 belijders in Nederland en de correspondentie met buitenlandse kerken (bijlage 20) 

336 en het daarbij behorende rapport 4 van commisie IV (bijlage 34). 

In de bespreking wordt gevraagd, waarom zowel deputaten als de commissie in 

1.2. en 3.3 tot een andere formulering zijn gekomen. Tevens wordt gevraagd waar

om de commissie in 2.4 en 4.2 de woorden "de inhoud van" heeft toegevoegd. 

Namens de commissie gaat de rapporteur, ds. J. Jonkman, op de vragen in. De 

hier en daar gebruikte nieuwe formuleringen zijn gekozen omdat ze duidelijker uit

drukken wat bedoeld is. Dat de woorden "de inhoud van" zijn toegevoegd is om 

aan te geven, dat het dient te gaan om een eenheid, die ook werkelijk functioneert. 

De secretaris van deputaten, ds. P. den Butter, gaat ook nog op enkele zaken in. 

Ds. H. van den Heuvel is van mening dat door de toevoeging van de woorden "de 

inhoud van" de classis kan gaan zitten op de stoel van de kerkeraad en stelt daar

om voor die woorden uit het voorliggende concept te verwijderen. De rapporteur 

persisteert echter bij het voorstel van de commissie. Hij meent dat het nodig is die 

woorden te laten staan vanwege het feit, dat zo meer duidelijkheid geboden wordt. 

Er zijn hier en daar al spanningen ontstaan, omdat de oude lezing van bijlage 8 

K.O. niet door iedereen op gelijke wijze wordt geïnterpreteerd. Prof. dr. J. van 

Genderen valt in zijn preadvies de rapporteur van de commissie bij. Op de classis 

mag gevraagd worden of er eenheid is en wat die eenheid inhoudt. Niemand moet 

dan kunnen zeggen: Daar mag u niet naar vragen, want dat is een zaak van de 
kerkeraad alleen. 
Ds. H. van den Heuvel handhaaft zijn voorstel, dat bij stemming verworpen wordt. 

De synode besluit dat bijlage 8 K.O. als volgt zal luiden: 

Voorlopige regeling voor het gestalte geven aan eenheid met kerken van gerefor
meerd belijden. 

1. Algemeen 

1.1. Het aanvankelijk gestalte geven aan eenheid tussen plaatselijke kerken van 

gereformeerd belijden die tot verschillende kerkverbanden behoren, door nau

wer samenleven, kan alleen geschieden met kerken die behoren tot een kerk

verband waarvan de synode van de eigen kerken heeft geconstateerd, dat het 
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zich in alles wil stellen op de grondslag van Gods heilig Woord en de gerefor

meerde belijdenis en met welk kerkverband contacten worden onderhouden 

door wederzijdse deputaten. 
1.2. De nauwere samenleving is zuiver plaatselijk en mag niet worden gezien als 

een vereniging tussen de betrokken kerken of als het constitueren van een 

nieuwe kerkformatie. De plaatselijke kerk behoudt haar zelfstandig karakter 

wat leer, dienst en kerkregering betreft, totdat het eventueel komt tot verdere 

stappen op de weg naar plaatselijke eenheid (zie 3.3). 
1 .3. Het bovengenoemde nauwer samenleven draagt een voorlopig karakter in 

afwachting van de verdere ontwikkeling ten aanzien van de toenadering tus

sen beide kerkverbanden. 

2. De weg tot nauwer samenleven - plaatselijk. 

2.1 . De nauwere samenleving kan alleen tot stand komen na genoegzame samen

sprekingen tussen de betrokken kerkeraden, waarbij gebleken is dat er metter

daad een eenheid is in erkenning en beleving van het Woord Gods en de belij

denis der kerken, alsook van de regels die op grond daarvan voor het kerkelijk 

leven gelden. 
2.2. De kerkeraad van de Christelijke Gereformeerde Kerk moet over de voorgeno

men nauwere samenleving de gemeente horen en haar bewilliging vragen ; 

slechts bij een naar het oordeel van de kerkeraad genoegzame eenparigheid 

van gevoelen in de gemeente kan de kerkeraad verdere stappen doen tot de 

voorgenomen nauwere samenleving. 
2.3. De kerkeraad van de Christelijke Gereformeerde Kerk moet vervolgens het 

oordeel van de classis vragen omtrent de voorgenomen nauwere samenle

ving. 
2.4. De classis zal , lettende op de noodzaak om de eenheid en zuiverheid van de 

leer en van de kerkregering te bewaren, zich met bijstand van de deputaten 

naar art. 49 K.O. overtuigen van de inhoud van de onder 2.1 bedoelde een

heid. 
2.5. De classis zal door middel van de rondvraag naar art. 41 K.O. en van de kerk

visitatie naar art. 44 K.O. voortdurend haar aandacht geven aan de tot stand 

gekomen nauwere samenleving . 
2.6. Indien kerkeraden van gemeenten waar een nauwer samenleven tot stand is 

gekomen, willen overgaan tot een samenwerking als onder 3.3 bedoeld, zal 

dezelfde procedure als onder 2.2 tot en met 2.5 vermeld is, worden gevolgd, 

met inachtneming van wat in eerdere stadia besproken en besloten is. 

3. De inhoud van het nauwer samenleven - plaatselijk. 

3.1. Het nauwer samenleven kan uitkomen in de toelating van elkanders ongecen

sureerde leden tot elkanders avondmaalsviering, het aanvaarden van elkan

ders attestaties en het van tijd tot tijd in de dienst des Woords laten voorgaan 

van elkanders plaatselijke predikanten of van predikanten van andere plaatse

lijke kerken, waar hetzelfde nauwer samenleven tot stand is gekomen. 

3.2. In het kader van deze regeling kunnen onze kerkeraden, die deze samenwer

king kennen, ook predikanten van andere plaatselijke kerken van eigen kerk

verband uitnodigen, die daartoe de bewilliging van hun eigen kerkeraad 

behoeven. 
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3.3. Bij de voortgang van het nauwer samenleven kan het komen tot een samen

werking waarbij de beide plaatselijke gemeenten vergaderen als één gemeen

te, uitkomend in de eenheid van leer, dienst en kerkregering, onverminderd 

het bepaalde in 1.2 en 1.3 inzake het zuiver plaatselijke en voorlopige karakter 

van deze nauwere samenleving. 

4. De inhoud van het nauwer samenleven - classicaal. 

4.1. Classes kunnen kerkeraden die gekomen zijn tot een nauwer samenleven 

machtigen ambtsdragers als waarnemers te zenden naar de classicale verga

dering van het classicale ressort waartoe de gemeente, waarmee het nauwer 

samenleven tot stand is gekomen, behoort. Evenzo kunnen waarnemers uit 

het classicale ressort van de andere kerk van gereformeerd belijden in de 

eigen classicale vergadering ontvangen worden. 
4.2. Indien Christelijke Gereformeerde Kerken en andere kerken van gereformeerd 

belijden in hetzelfde of nagenoeg hetzelfde ressort tot wederzijdse classicale 

overeenstemming komen en deputaten naar art. 49 K.O. zich hebben over

tuigd van de inhoud van de in deze bijlage omschreven eenheid, heeft deze 

classis het recht de kerken in haar ressort toe te staan om aan de gevonden 

eenheid gestalte te geven naar analogie van de wijze, die in deze bijlage is 

vastgelegd, met dien verstande dat geen predikant zal voorgaan in plaatsen 

waar de Christelijke Gereformeerde Kerk hierin niet bewilligt. 

Artikel 112 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/Contact Orgaan Gereformeerde 
Gezindte (C.0.G.G.) 
Uit het rapport van de deputaten voor de eenheid van de gereformeerde belijders 

212 in Nederland en de correspondentie met buitenlandse kerken (bijlage 20) stelt de 

praeses thans aan de orde het onderdeel C 4 dat handelt over het Contact Orgaan 

Gereformeerde Gezindte (C.O.G.G.). Daarop correspondeert rapport 3 van com-

29s missie IV (bijlage 21 ). 
In de bespreking wordt de vraag gesteld of het wel zinvol is in het C.O.G.G. te blij

ven participeren als zowel deputaten als de commissie van mening zijn, dat er wei

nig perspectieven zijn. De rapporteur van de commissie, ds. J. Jonkman, zegt dat 

de achtergrond van het voorstel is, dat in de periode tot 1995 duidelijk zal moeten 

blijken dat er vooruitgang is. Anders is er geen andere weg voor onze kerken dan 

de relatie met het C.O.G.G. te verbreken. Ds. D. Quant onderstreept als deputaat 

de woorden van de rapporteur. Hij voert ook nog aan, dat er binnen het C.O.G.G. -

mede naar aanleiding van vragen, die van de zijde van deputaten zijn ingebracht -

een discussie op gang gekomen is over het functioneren van dit orgaan. Op het 

resultaat daarvan moeten we nu niet vooruit lopen. 

De synode besluit: 
deputaten op te dragen 
1. vooralsnog te blijven meewerken aan de arbeid van het Contact Orgaan 

Gereformeerde Gezindte (C.O.G.G.); 
2. uit te zien naar mogelijkheden dat tussen kerken van gereformeerd belijden 

minder vrijblijvend gesproken wordt; 
3. van een en ander rapport uit te brengen aan de generale synode van 1995 
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opdat deze zal kunnen beslissen of verdere participatie van onze kerken in het 

C.O.G.G. gewenst is. 

Artikel 113 

Contact met Hongaarse Hervormde Kerk in Roemenië/instructie 8.06 
De praeses stelt aan de orde instructie 8.06, ingediend door de particuliere synode 

van het Zuiden . Deze instructie luidt: 
"De generale synode drage aan deputaten voor correspondentie met buitenlandse 
kerken op de mogelijkheid te onderzoeken een vorm van contact aan te gaan met 
de Parohia Reformata Baraolt (Roemeense naam) of de Barèti Reformata Egyhaz 
(Hongaarse naam). Beide namen zijn de officiële namen van de Hongaarse 

Hervormde Kerk in Roemenie". 
337 Op deze instructie correspondeert rapport 2 van commissie IV (bijlage 35) . 

De synode besluit: 
de instructie niet te aanvaarden. 

Artikel 114 

Revisieverzoek Nieuwegein 
De praeses stelt aan de orde de brief van de kerk van Nieuwegein, bevattende een 

33a verzoek tot revisie van een besluit van de synode van 1989 (bijlage 36) . Op dit revi -

338 sieverzoek correspondeert rapport 1 van commissie VII (bijlage 37) . 
Op een vraag of de vergadering, ondanks de argumenten van de commissie, toch 
niet zou kunnen komen tot revisie , antwoordt de rapporteur, ds. D. Quant, dat dit 
alleen zou kunnen als zou blijken dat het besluit van 1989 een verkeerd besluit 

was; dat heeft de brief van Nieuwegein niet aangetoond. 

De synode komt tot de uitspraak: 
De generale synode, 
kennis genomen hebbend 
van het verzoek van de kerkeraad van Nieuwegein, d.d. 11 maart 1992, om revisie 

van een besluit van de generale synode 1989; 
constaterend dat geen argumenten uit de Schrift, bel ijdenis of kerkorde worden 

aangedragen die dit verzoek kunnen staven; 
besluit 
1. het verzoek om revisie af te wijzen; 
2. van deze uitspraak kennis te geven aan de kerkeraad van Nieuwegein. 

Artikel 115 

Commissie Landelijke Herdenking 1892 
Aan de orde is het rapport van de commissie Landelijke Herdenking 1892 (bijlage 

339 38) . 
In de bespreking wordt grote waardering uitgesproken voor het werk van de com
missie en met name voor dat van de secretaris, drs. R.W.J. Soeters. Ook wordt 
dankbaarheid geuit voor de goede dag in Barneveld. De voorzitter van de commis

sie, ds. M.C. Tanis, deelt mee, dat de kosten van die dag gedekt zijn . 
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De synode besluit: 
de commissie onder dankzegging voor de verrichte werkzaamheden te décharge
ren. 

Artikel 116 

Evangelisatie 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de evangelisatie 

340 (bijlage 39) . Tevens stelt hij aan de orde de brief van de Stichting voor 

350 Evangelisatie Oost-Vlaanderen, d.d . 12 aug. 1992 (bijlage 40); de brief van de 

350 deputaten voor de evangelisatie, d.d. 4 sept. 1992 (bijlage 41) en de brief van de 

352 kerkeraad van Amsterdam-Nieuw-West, d.d. 15 sept. 1992 (bijlage 42). Op deze 

354 stukken correspondeert rapport 2a van commissie Il (bijlage 43) . De praeses heet 
de deputaten drs. J. Vogel , ds. H. van Mulligen en br. P. de Korte hartelijk welkom. 

In de bespreking wordt de vraag gesteld hoe het staat met het getuigenis dat van 

de leden van onze kerken uitgaat. Zijn we wel missionair ingesteld? Ook wordt 
gevraagd wat er te zeggen is van het resultaat op het werk in de verschillende pro
jecten . 
Gepleit wordt voor meer steun aan het evangelisatiewerk in Amsterdam. In het 
algemeen is de situatie in de grote steden erg moeilijk nu de gemeenten daar 
steeds kleiner worden en er van die gemeenten dus ook steeds minder financiële 
steun verwacht kan worden , terwijl in die steden de noodzaak van evangelisatie
werk alleen maar groter wordt. Kunnen deputaten in hun begroting geen ruimte 
maken voor een grotere steun aan het werk in Amsterdam? Moeten deputaten zich 
zo formeel op hun instructie beroepen? 
Gevraagd wordt ook hoe het komt, dat er zo weinig projecten zijn in de Randstad. 
Ook nu wordt de gedachte geuit, dat de deputaatschappen voor Zending en 
Evangelisatie zouden moeten samengaan, daar de werkterreinen elkaar hoe langer 
hoe meer gaan naderen doordat er in ons land steeds meer ontkerstende en niet
gekerstende bevolkingsgroepen zijn . Ook wordt gevraagd naar de verantwoorde
lijkheden voor de inhoud van het blad "Echo". Er heeft in dat blad een artikel 

gestaan, waarvan de inhoud zeer aanvechtbaar was. Tenslotte wordt gevraagd 
waarom de commissie het voorstel van deputaten inzake de kerstcollecte niet heeft 
overgenomen. 

Namens de commissie beantwoordt de rapporteur, ds. A. Baars, de vragen . 
Namens deputaten gaan de voorzitter, drs. J. Vogel en de penningmeester, br. P. 
de Korte, op de vragen in. 

Deputaten hebben niet zo'n helder zicht op het persoonlijk getuigenis, dat van de 

leden van onze kerken uitgaat. Als er inderdaad te weinig enthousiasme is om het 
Evangelie aan anderen door te geven is dat geen positief signaal. 
De commissie is van mening dat het evangelisatiewerk in Amsterdam moet worden 
voortgezet, maar heeft sterke aarzelingen bij de vraag of daartoe de begroting van 
deputaten moet worden verhoogd . Wel zal het overleg met Amsterdam-Nieuw

West hervat moeten worden en moeten deputaten opnieuw bezien wat zij doen 
kunnen. Hierbij zal belangrijk zijn wat de synode eventueel zal besluiten inzake de 

vrijgestelde. Deputaten zijn echter van mening dat hun instructie hen alleen maar 
toelaat "ondersteunend" bezig te zijn, terwijl Amsterdam-Nieuw-West in feite vraagt 
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dat deputaten het hele project zullen financieren. Kan Amsterdam-Nieuw-West niet 

proberen samen met de andere kerken in Amsterdam een bepaald bedrag te four

neren? 
Dat er betrekkelijk weinig projecten gesteund worden in de Randstad hangt samen 

met de historisch gegroeide situatie. De projecten, die deputaten steunen, liggen 

nu eenmaal buiten dat gebied. Maar ten opzicht van die projecten hebben deputa

ten wel financiële verplichtingen. 
Over een samengaan van de deputaatschappen Zending en Evangelisatie hebben 

deputaten geen mening, omdat die vraag nog nooit aan de orde is geweest. 

De verantwoordelijkheid voor het blad "Echo" berust bij de redactiecommissie en 

uiteindelijk ook bij deputaten. Deputaten hebben hun bezwaren betreffende een 

bepaald artikel kenbaar gemaakt. 
De commissie meende het voorstel inzake de kerstcollecte niet te moeten overne

men omdat het collecterooster niet door de synode wordt opgesteld. 

Oud. G. van Putten stelt voor: 
"deputaten te verzoeken de bijdrage aan Amsterdam-Nieuw-West te verhogen tot 

een bedrag van f 50.000.- en daarmee tevens de landelijke omslag voor deputaten 

Evangelisatie dienaangaande aan te passen". 

Ds. K.T. de Jonge stelt voor: 
"deputaten opdracht te geven zich met deputaten Zending te bezinnen op de wen

selijkheid van samenwerking in het getuigenis van het Evangelie onder niet-geker

stende en ontkerstende volken en ontkerstende bevolkingsgroepen in Nederland, 

waarbij ook samenwerking in één deputaatschap onder ogen wordt gezien, en de 

volgende generale synode met een voorstel dienaangaande te dienen". 

Ds. D. Visser stelt voor: 
"de kerken te adviseren om de collecte voor het landelijke evangelisatiewerk vanaf 

1993 te doen plaats vinden tijdens de kerkdiensten op de kerstdagen". 

Oud. A. de Geus amendeert dit voorstel met: 

"en dienovereenkomstig deputaten K.A.B. te instrueren". 

Ten aanzien van het voorstel-van Putten zegt de praeses dat hij dit niet zo in stem

ming kan geven, aangezien de synode niet vaststelt hoe groot de bijdragen voor de 

verschillende projecten zullen zijn; dit behoort tot de competentie van deputaten. 

Zijn advies is, dat Amsterdam-Nieuw-West dit met deputaten zal bespreken . 

Daarop neemt oud. Van Putten zijn voorstel terug. 

De praeses stelt voor dat het voorstel-de Jonge behandeld zal worden gelijktijdig 

met een al eerder ingediend gelijksoortig voorstel (zie art. 135). 

De synode besluit: 
1. deputaten op te dragen te onderzoeken op welke wijze het evangelisatiewerk in 

Amsterdam kan worden voortgezet en daartoe opnieuw in overleg te treden met 

de kerkeraad van Amsterdam-Nieuw-West; 

2. het schrijven van de Stichting Evangelisatie Oost-Vlaanderen voor kennisgeving 

aan te nemen. 

Het voorstel van ds. D. Visser, geamendeerd door oud. A. de Geus, wordt bij stem

ming verworpen . 
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In verband met de bespreking van een bepaald aspect van het werk van deputaten 

gaat de vergadering in comité. (zie art. 118). 

Artikel 117 

Comité-generaal 

Artikel 118 

Vervolg Evangelisatie 
De praeses doet mededeling van het besluit dat in de comité-zitting werd geno

men. 
De synode besloot: 
1. uit te spreken, dat na de emeritering van de huidige vrijgestelde, deze functie 

vooralsnog niet zal worden gecontinueerd; 

2. deputaten op te dragen nader te onderzoeken of de taak die aan de algemeen 

functionaris was opgedragen ook op een andere wijze kan worden vervuld; 

3. deputaten op te dragen - indien blijkt dat de benoeming van een algemeen func

tionaris noodzakelijk blijft - zich nader te bezinnen op de voorgestelde instructie 

en daarbij rekening te houden met de ter synode geuite wensen en bezwaren. 

Hierna stelt de praeses de resterende voorstellen van commissie Il aan de orde 

(zie art. 116). 
De synode besluit: 
1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopen periode hebben 

verricht en hun werkzaamheden goed te keuren ; 

2. de aftredende primus-deputaten br. P. de Korte , ds. H. van Mulligen en drs. J. 

Vogel , alsmede hun secundi drs. W. Steenbergen en br. C.J. Verschoor hartelijk 

te danken voor hun gewaardeerde bijdrage aan het werk van deputaten; 

3. opnieuw drie deputaten met hun secundi te benoemen. 

Met een enkel hartelijk woord neemt de praeses afscheid van de aftredende depu

taten , voor wie het beslu it inzake de vrijgestelde ongetwijfeld een teleurstelling is. 

Artikel 119 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering . 

VERVOLG ZESDE ZITTING 

dinsdag 20 oktober 1992, 19.00 - 20.45 uur 

Artikel 120 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 72: 1. 
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Artikel 121 

Contact met de Overheid 
De praeses geeft in bespreking het rapport van de deputaten voor contact met de 

355 Overheid (bijlage 44) en het daarmee verband houdende rapport 5 van commissie 

356 V (bijlage 45). Hij heet de secretaris van deputaten, mr. dr. C.J . Verplanke, wel-

kom. 

In de bespreking wordt gevraagd naar de vervulling van de te verwachten vacature 

van gevangenispredikant. Tevens wordt gevraagd naar wat deputaten zouden kun

nen doen ten aanzien van de bewaring en bevordering van de morele waarden 

onder ons volk, zoals daar recentelijk door de Minister van Justitie om gevraagd is. 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur, ds. D. Visser. Er is nog geen per

spectief wat betreft de opvolging van ds. D.J. Klein Onstenk. 

Namens deputaten gaat de secretaris op een aantal zaken in. De kerken moeten er 

op voorbereid zijn dat tengevolge van op handen zijnde wetswijzigingen enkele 

kerkordelijke bepalingen bijstelling zullen behoeven, zoals bijvoorbeeld ten aanzien 

van de kerkelijke bevestiging van huwelijken. Ten aanzien van de suggestie om in 

te gaan op het verzoek, gedaan door de Minister van Justitie, wordt opgemerkt, dat 

het slechts om bepaalde uitlatingen van de Minister ging en dat deze zich niet 

rechtstreeks tot de kerken gewend heeft. De vraag kan bovendien gesteld worden 

of het tot de taak van deputaten behoort, zich hiermee bezig te houden. Wel is de 

secretaris van mening, dat het wenselijk is, dat de signalen, die de Overheid ten 

dezen heeft uitgezonden door de kerken worden opgevangen en dat ernaar wordt 

gehandeld, maar de vraag is hoe dit dient te geschieden. 

Het preadvies van prof. dr. W.H. Velema gaat in dezelfde richting: hoewel de zaak 

ons ter harte dient te gaan moeten deputaten voor het contact met de Overheid in 

dezen geen opdracht krijgen. De voorzitter beslist dat op deze zaak kan worden 

teruggekomen bij de bespreking van de instructie die handelt over biddagen (zie 

art. 180). 
De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren en hen te danken voor hun werk-

zaamheden; 
2. opnieuw deputaten en een algemeen secundus te benoemen; 

3. opnieuw een gedelegeerde en een plaatsvervangend gedelegeerde in het 

C.1.O. te benoemen. 

Artikel 122 

Centraal Bureau 
Aan de orde wordt gesteld het rapport van de Werkgroep Centraal Bureau (bijlage 

357 46) en het daarbij behorende rapport 7 van commissie VI (bijlage 47) . De secretaris 

364 van de werkgroep, br. H.H. van Well, wordt verwelkomd. 

In de bespreking van deze rapporten wordt met name de vinger gelegd bij het feit 

dat er van de zijde van deputaten Zending bezwaren gebleven zijn tegen het 

Centraal Bureau. Het verlies van het Zendingshuis, de extra kosten die verhuizing 

naar en huisvesting in Veenendaal met zich zullen meebrengen en nog een aantal 

andere zaken blijven als moeilijkheden ervaren worden . Hebben werkgroep en 

commissie dit wel voldoende verdisconteerd? Verder wordt gevraagd of nieuw-
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bouw niet de voorkeur verdient boven het huren van bestaande ruimte. 

De rapporteur van de commissie, oud . A. de Geus, maakt het standpunt van de 

commissie duidelijk. Uitgangspunt voor zowel de werkgroep als de commissie was 

het besluit van de synode van 1989. Het is inderdaad te betreuren als het 

Zendingshuis verloren gaat, maar dat moet op een of andere manier op te vangen 

zijn. Bovendien zijn er grote voordelen verbonden aan samenwerking binnen het 

Centraal Bureau. Door deputaten Zending de tijd te geven tot 1 januari 1995 meent 

de commissie een redelijk compromis gevonden te hebben. Ten aanzien van de 

vraag of bouwen niet beter is dan huren, antwoordt de rapporteur, dat gezien de 

betrekkelijk beperkte opzet van het Bureau, vooralsnog huur de voorkeur verdient. 

De secretaris van de werkgroep, br. H.H. van Well valt de rapporteur bij in diens 

opmerkingen ten aanzien van de participatie van deputaten Zending. 

De synode besluit: 
1. de werkgroep met dank voor haar werk te ontbinden; 

2. deputaten K.A.B. op te dragen, samen met br. E.B. de Vin, hun bureau door 

huur van ruimten in "Carrefour'' te Veenendaal met ingang van 1 januari 1993 

zodanig te vergroten en in te richten dat daarin werkruimte komt voor de 

beleidsmedewerkers van deputaten Zending, Evangelisatie en van het 

Diakonaal Bureau, alsmede voor de eigen en over te nemen administratieve 

medewerkers; 
3. genoemde deputaten en de beheerscommissie van het Diakonaal Bureau op te 

dragen: 
a. het bureau aan te wijzen als werkplaats voor hun beleidsmedewerkers; 

b. hun administratieve medewerkers te doen overgaan in dienst van de depu

taten K.A.B.; 
c. hun administratieve werk te doen uitvoeren door het K.A.B.; dit alles met 

ingang van 1 januari 1993, resp. voor deputaten Zending met ingang van 1 

januari 1995; 
4. deputaten Kerkelijke Archieven te machtigen, in afwachting van definitieve voor

zieningen, doch uiterlijk tot 1 oktober 1994 gebruik te maken van daarna voor 

zendingsdeputaten bestemde ruimte; 

5. deputaten Kerkelijk Administratief Bureau op te dragen: 

a. het beheer van het uitgebreide bureau op zich te nemen; 

b. de administratieve medewerkers, genoemd onder 3b, over te nemen; 

c. hun administrateur met de dagelijkse leiding van het overgrote bureau en de 

administratieve medewerkers te belasten ; 

d. erop toe te zien dat mogelijke voordelen tengevolge van de horizontale inte

gratie van administratieve taken, zodra mogelijk, worden verwezenlijkt; 

e. na te gaan of en in hoeverre hun instructie door deze taakverbreding wijzi

ging behoeft en daarover aan de generale synode 1995 te rapporteren; 

6. de aan deze bureau-uitbreiding verbonden kosten te voldoen uit de kas van de 

generale synode. 

Artikel 123 

Diakonaal Bureau 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaatschappen Algemene 

Diakonale en Maatschappelijke Aangelegenheden , Hulpverlening in Binnen- en 

365 Buitenland en Kerk en Bedrijfsleven inzake het Diakonaal Bureau (bijlage 48) en 

369 het op dit rapport corresponderende rapport 8 van commissie VI (bijlage 49) . 
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Namens de drie deputaatschappen is br. H. Medema RA aanwezig , die door de 

praeses verwelkomd wordt. 
De synode besluit: 
1. het rapport voor kennisgeving aan te nemen; . . . 

2 de betrokken deputaatschappen met name ADMA, Hulpverlening in Binnen- en 

· Buitenland en Kerk en Bedrijfsleven, van het beheer te ontslaan gelet op besluit 

3 ten aanzien van het Centraal Bureau. 

Artikel 124 

Sluiting W 't s ··k 
Na het zingen van Psalm 121: 1 en 2 en dankgebed door prof. dr. . van PIJ er 

sluit de praeses deze zitting van de synode. 

ZEVENDE ZITTING 

woensdag 21 oktober 1992, 9.15- 12.15 uur 

Artikel 125 

Opening . . 4 

De praeses opent deze zitting van de synode: Hij laat zingen Psalm 139. 1 en 1 , 

daarna leest hij Psalm 139: 1-12 en gaat voor in gebed. 

Artikel 126 

Appel-nominaal . .. . 

Het blijkt dat oud. A. de Geus vervangen Is door zI1n secundus oud. W. BultJe. Oud. 

D. Lokhorst is dit keer vervangen door zijn secundus oud. G. van Malkenh~rst en 

de plaats van oud . D.J. Groen '."'ordt o~k nu ingeno~_en door oud. J. Huisman. 

Oud. Bultje betuigt door opstaan instemming met de bel1Jderns. 

Artikel 127 

Comité-generaal 

Artikel 128 

Comité-generaal 

Artikel 129 

Comité-generaal 

Artikel 130 

Comité-generaal 
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Artikel 131 

Comité-generaal 

Artikel 132 

Comité-generaal 

Artikel 133 

Comité-generaal 

Artikel 134 

Vervolg Buitenlandse zending 
De praeses doet mededeling van het in comité-zitting genomen besluit. 

De synode besloot: 
deputaten Zending op te dragen de Gereja Toraja Mamasa (GTM) te berichten 

dat de synode met droefheid kennisgenomen heeft van het schrijven van de GTM, 

waarin wordt meegedeeld dat zij blijft bij het besluit om alle ambten open te stellen 

voor de zusters der gemeente; 
en dat de synode met droefheid constateert dat onze kerken op dit punt verschil

lende wegen gaan. 

Dit besluit werd genomen met inachtneming van een kanttekening die commissie Il 

maakte in haar rapport, namelijk dat zowel van ambtsdragers die de GTM bezoe

ken , als van zendingsdeputaten verwacht mag worden , dat zij rekening houden 

met het standpunt van onze kerken, zoals dat in dit besluit verwoord is. 

Artikel 135 

Vervolg Buitenlandse ZendingNervolg Evangelisatie 

370 De praeses stelt aan de orde rapport 1c van commissie Il (bijlage 50), dat handelt 

over een voorstel , ingediend door oud. G. van Putten (zie art. 69). Deze zaak 

kwam ook ter sprake via een voorstel ingediend door ds. K.T. de Jonge bij de 

behandeling van het rapport van deputaten Evangelisatie (zie art. 116). 

In de bespreking wordt het argument aangevoerd, dat de ingediende voorstellen 

voortkwamen uit de herijking van de zendingsorde, waarin nu ook sprake is van 

"ontkerstende" volken. Daardoor zijn de werkterreinen van Zending en 

Evangelisatie wel heel dicht bij elkaar gekomen. Vanuit deze optiek is er alles voor 

om de beide deputaatschappen te laten onderzoeken of zij samen kunnen gaan. 

Waarom stelt de commissie dit dan niet voor? Anderzijds wordt als bezwaar tegen 

de voorstellen ingebracht, dat door samenvoeging van beide deputaatschappen er 

een veel te breed deputaatschap zal ontstaan. Wel wordt het wenselijk geacht dat 

er overleg zal zijn tussen beide deputaatschappen om het werk op elkaar af te 

stemmen, met name met het oog op de toerusting van de gemeente tot missionaire 

gemeente. 
Namens de commissie benadrukt de rapporteur, ds. A. Baars, dat samenvoeging 

niet wenselijk is omdat het deputaatschap dan veel te breed zal zijn. Er is in de 
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commissie wel instemming met de intentie van de voorstellen: overleg tussen 

Zending en Evangelisatie is inderdaad aan te bevelen. De secretaris van deputa

ten, ds. J.H. Carlier, onderstreept de woorden van de rapporteur. 

Gehoord de bespreking dient oud. G. van Putten, mede namens ds. K.T. de Jonge 

een gewijzigd voorstel in, dat luidt: 

De synode besluite: 
deputaten Zending en Evangelisatie opdracht te verlenen om te onderzoeken of 

een verdergaande vorm van samenwerking van de deputaatschappen Zending en 

Evangelisatie mogelijk en wenselijk is en de generale synode 1995 daarover te 

rapporteren. 
Als de praeses dit voorstel in stemming geeft wordt het verworpen. 

Artikel 136 

Vervolg Buitenlandse Zending 
De praeses stelt weer aan de orde rapport 1 a van commissie Il (zie art. 69) . Hij 

beslist dat commissie-voorstel 9 dient te blijven liggen tot na verkregen advies van 

commissie VI (zie art. 249) . Verder is nu het hele werk van deputaten besproken. 

De synode besluit: 
deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopen periode hebben ver-

richt en hun werkzaamheden goed te keuren. 

De praeses memoreert met dankbaarheid dat de voorzitter van deputaten, drs. W. 

van Heest, na een ernstige ziekte, de besprekingen van vandaag weer heeft kun

nen meemaken. Hij wenst met name de secretaris van deputaten, die in de komen

de periode zijn werkzaamheden zal gaan beëindigen, Gods zegen toe. 

Artikel 137 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de praeses de vergadering. 

VERVOLG ZEVENDE ZITTING 

woensdag 21 oktober 1992, 13.30 - 17 .15 uur 

Artikel 138 

Heropening 
De vergadering wordt heropend. De praeses verzoekt te zingen Psalm 122: 1. 

Artikel 139 

Toespraak dr. A.N. Hendriks 
De praeses verwelkomt dr. A.N . Hendriks, drs. H.J . Boiten, ds. T. Dekker en ds. P. 

Schelling, allen deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt, die de syno

de bezoeken ter gelegenheid van de bespreking van de relatie tussen deze kerken 
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en de onze. Hij geeft dr. Hendriks gelegenheid de synode toe te spreken. 

Dr. Hendriks dankt hartelijk voor de uitnodiging. Hij herinnert aan het feit , dat na 

alle sa,mensprekingen de "avondmaalstafel nog steeds gebroken is". Mogen we 

ons b1J die gebrokenheid neerleggen om dan maar als goede buren verder te 

le~en? Dan zouden we geen recht doen aan wat de Schrift zegt. We moeten elkaar 

b!!Jven zoeken . De ~oeilijkheid is echter, dat wij al wel ongeveer 45 jaar in gesprek 

z1Jn en dat op het niveau van deputaten alles al wel gezegd is wat gezegd moet 

worden. Het wordt daarom tijd om de balans op te maken. De synode van 1989 

sprak uit, dat er ernstige verschillen zijn . Deputaten van de Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt menen echter dat de verschillen als accentsverschillen binnen het 

raam van onze confessie vallen. Als u echter van mening bent, dat de verschillen 

veel e~nstiger zijn , toont u dat dan ook aan. U bent ons die verklaring nog altijd 

schuldig! En u moet met langer afgaan op karikaturen van wat er in de 

Gereformeerde Kerk Vrijgemaakt gepreekt wordt. 

Wij zijn van mening , aldus dr. Hendriks, dat we één zijn in leer en belijdenis. Dat is 

weer eens gebleken uit de verschijning van de "Beknopte Gereformeerde 

~ogmatiek", die bij ons een zeer goed onthaal heeft gekregen. Bovendien dringt de 

t1Jd om .~lkaar te _zoeken nu Satan zo actief is. Zelfverloochening en geduld zullen 

nodig z1Jn , maar in Christus' kracht is het mogelijk, dat ook onze willen verbonden 

zullen zijn met elkaar. 
De praeses beantwoordt deze toespraak. Hij heeft aangevoeld, dat in de woorden 

van dr. Hendriks diens hart sprak. We hebben inderdaad heel wat gemeenschap

pelijk. We weten als kerken van elkaar dat we begeren te leven naar Schrift en 

belij~enis. Maar bij al wat we gemeenschappelijk hebben is er ook gescheidenheid. 

In dit Jaa~ worden we er weer aan herinnerd, dat we in 1892 uit elkaar zijn gegaan 

en in de Jaren van ons gescheiden optrekken zijn we als kerken ook een verschil 

lende taal gaan spreken . Daardoor verstaan we elkaar vaak slecht. Met name in de 

jaren na 1892 werd van de ene kant gewaarschuwd tegen mysticisme en van de 

andere kant tegen bepaalde opvattingen omtrent de wedergeboorte. Een en ander 

heeft er toe geleid, dat we moeilijk naar elkaar kunnen luisteren. Maar God kan 

wegen banen en harten neigen, zodat we elkaar wel zullen verstaan. 

Artikel 140 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/Gereformeerde Kerken Vrij

gemaakt. 
De praes~s stelt aan de orde onderdeel C 1 van het rapport van de deputaten voor 

de een~e1d van de gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie 

met buitenlandse kerken (bijlage 20) . Dit onderdeel betreft de Gereformeerde 

Kerken Vrijgemaakt. Tevens wordt aan de orde gesteld de brief die de synode van 

1989 schreef aan de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt (bijlage 51) en de brief 

die ontvangen werd van de synode van Leeuwarden van de Gereformeerde 

Kerken Vrijgemaakt (bijlage 52) . Op een en ander correspondeert rapport 6 van 

commisie IV (bijlage 53) . 

In de bespreking wordt herhaaldelijk gevraagd naar de verschillen, die er volgens 

zowel de deputaten als de commissie nog altijd bestaan. Was het niet prematuur 

van de synode van 1989 om die verschillen "ernstige" verschillen te noemen? 

Volgens de deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt zijn het slechts 
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accentsverschillen. Waarom zijn deputaten die mening ook niet toegedaan? Zullen 

deputaten in de komende periode in staat zijn om de verschillen duidelijk in kaart te 

brengen, opdat zo de balans kan worden opgemaakt? Hebben de Gereformeerde 

Kerken Vrijgemaakt daar ook geen recht op nu we al zoveel jaren samenspreken? 

Moeten deputaten niet een daartoe strekkende opdracht krijgen? 
Verschillende afgevaardigden refereren aan de toespraak van dr. Hendriks eerder 

deze middag. Als ze naar hem luisteren komt de vraag op of er dan echt wel ver

schillen zijn? Moeten we de broeders niet op hun woord geloven? Of zijn deputaten 

van gedachte dat ondanks het gebruik van dezelfde woorden toch wel eens iets 

anders bedoeld zou kunnen zijn? 
In de bespreking wordt ook gevraagd hoe het komt dat er een matheid over het 

rapport van deputaten ligt. Waarom wordt zo weinig aandacht besteed aan wat wij 

met de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt gemeen hebben? In die kerken leeft 

het verlangen naar eenwording met onze kerken; leeft dat verlangen ook onder 

ons? Begeren deputaten die eenheid? Of zijn zij moe geworden? Is er in de 

samensprekingen wel eens een moment geweest dat deputaten elkaar echt gees-

telijk herkend hebben? 
Een geluid dat in de bespreking ook gehoord wordt is de vraag of we ons, nu ker

kelijke eenheid erg ver weg lijkt, misschien moeten richten op vormen van samen

werking op maatschappelijk en ethisch terrein, zodat we daar toch een bepaalde 

mate van eenheid kunnen beleven. Daar lijkt wel een goede basis voor te bestaan. 

Aan de commissie wordt gevraagd waarom zij niet voorstelt dat de synode een 

oproep doet aan de kerken om contacten te zoeken met de plaatselijke 

Gereformeerde Kerk Vrijgemaakt? Wat bedoelt de commissie als zij zegt, dat de 

eenheid niet geforceerd moet worden? 
Andere afgevaardigden spreken uit, dat zij weinig heil verwachten van voortzetting 

van de samensprekingen. Zijn de zaken nog niet duidelijk genoeg? 

Namens de commissie gaat de rapporteur, ds. J . Jonkman, op de gestelde vragen 

in. Hij stelt dat het thans nog niet mogelijk was de balans op te maken. Dat moet 

echter wel spoedig gebeuren, ook al zal het geen gemakkelijke opgave zijn voor 

deputaten de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils duidelijk onder 

woorden te brengen. Het bezinningsstuk, dat eerder deze week is aangenomen, 

kan daarbij goede diensten bewijzen. 
Dat de balans nog niet opgemaakt kan worden hangt ook samen met het feit, dat 

er ten aanzien van de belijdenis omtrent de kerk nog vragen zijn blijven liggen. Aan 

dat belijden zit ook vast de vraag naar de merktekenen van de gelovigen en de 

vraag naar de noodzaak van zelfonderzoek. Daarin is nog niet voldoende duidelijk

heid gekomen. Al met al is er voldoende reden om deputaten op te dragen voort te 

gaan met de samensprekingen. 
Dat de commissie niet positiever heeft gerapporteerd hangt samen met het feit, dat 

zij op basis van het rapport van deputaten realistisch wilde zijn. Vandaar dat meer 

gesproken is over wat ons scheidt dan wat ons bindt. De commissie acht het op dit 

moment - gezien de situatie - ook niet de tijd om een oproep aan de kerken te doen 

om op plaatselijk niveau contact te zoeken. 
Namens deputaten geeft de secretaris, ds. P. den Butler, antwoord op de gestelde 

vragen. Hij wijst op het bezinningsstuk, dat door de synode is aangenomen. Voor 

deputaten was het nodig zo'n stuk te hebben om aan de hand daarvan verder te 

spreken over de verschillen. Bij de bespreking van de verschillen hebben deputa

ten hun uitgangspunt genomen in de uitspraak van de synode van 1989, die van 
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die verschillen zei, dat ze "wezenlijk" zijn. Die uitspraak is in de Gereformeerde 

Kerken Vrijgemaakt hard aangekomen. Zij vragen van ons dan ook bewijs voor 

deze beschuldiging of anders herroeping ervan. Deputaten achten die vraag billijk. 

Geloven de deputaten de broeders van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt niet 

op hun woord? Het blijkt telkens weer dat al gebruiken we dezelfde woorden, we 

niet hetzelfde bedoelen. Dat zal mede veroorzaakt zijn doordat onze kerken al 

jaren gescheiden zijn opgetrokken, tengevolge waarvan er vaak geen herkenning 

is. 
Inderdaad zijn deputaten wel eens moe geweest en misschien ook wel eens moe

deloos. Dat hangt ook samen met het feit, dat de verschillen niet alleen de toeëige

ning des heils raken. Er zijn ook verschillen, die door de Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt zeer wezenlijk worden geacht, zoals blijkt uit de uitspraken van de 

synode van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt van 1990. Te denken valt met 

name aan de eis die aan onze kerken gesteld wordt duidelijk voor de waarheid te 

kiezen met betrekking tot de publikaties van prof. dr. B.J. Oosterhoff en de eis, dat 

wij in onze relatie tot de Nederlands Gereformeerde Kerken klare wijn zullen 

schenken. Mede daardoor lag er een zware hypotheek op de samensprekingen. 

Het kon ook wel eens zijn, dat het voor de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt een 

onoverkomenlijk struikelblok zal blijken, als onze kerken niet op de zaak van prof. 

dr. Oosterhoff willen terugkomen. De bezwaren liggen duidelijk aan twee kanten, al 

is dat in de toespraak van dr. Hendriks niet zo scherp naar voren gekomen. De 

secretaris stemt toe, dat we wel heel wat gemeen hebben met de broeders van de 

Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt en dat er op allerlei terrein vruchtbaar zou kun

nen worden samengewerkt, maar daar zijn de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt 

niet mee tevreden. 
Prof. dr. J. van Genderen haakt in zijn preadvies in op het appel, dat dr. Hendriks in 

zijn toespraak deed, waarin niet over de eis ten aanzien van de publikaties van 

prof. dr. Oosterhoff werd gesproken, terwijl dat voor de Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt toch een heel gewichtig punt is, waar met name hun moeite met onze 

kerken gelegen is. Onze moeite met hen ligt ergens anders. Daarom kunnen we 

om twee redenen niet zeggen, dat we elkaar gevonden hebben. Wel moeten we 

als kerken in gesprek blijven en de eenheid nastreven, ook al zal dat tijd kosten. 

Het zal echter wel om een duurzame eenheid moeten gaan. Vandaar dat voorzich

tigheid het beleid van deputaten dient te kenmerken. 

Prof. dr. W.H. Velema zegt in zijn preadvies, dat er in de relatie met de 

Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt iets hoopvols en iets teleurstellends zit. 

Denkend over hoe het verder moet, meent hij dat de dingen duidelijk op tafel moe

ten komen. We zijn nog niet uitgepraat. Intussen zouden we, zoals ook vanuit de 

synode gesuggereerd is, de handen ineen kunnen slaan op allerlei terreinen waar

op samenwerking mogelijk is. Dat zou kunnen meewerken aan verdere herkenning 

van elkaar. 

In een tweede ronde worden diverse voorstellen ingediend. 

Ds. D. Visser stelt voor aan de voorstellen van de commissie een nieuw besluit 3 

toe te voegen, namelijk: 
"deputaten op te dragen de wezenlijke verschillen puntig en duidelijk te formuleren 

en zich te bezinnen op de vraag hoe ernstig die verschillen zijn teneinde de gene

rale synode 1995 te kunnen dienen met een gefundeerd antwoord op de vraag of 

en in hoeverre de besproken zaken het voortgaan op de weg naar verdere eenheid 
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blijvend belemmeren". . . ,, . ,, 

Ds. J. Plantinga stelt voor aan het comm1ss1e-voorstel onder spreekt Uit toe te 

voegen: . 

"1. dat het de roeping van de Koning der Kerk is om de eenheid te zoeken met de 

Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt, die staan op de grondslag van en begeren 

te leven naar de gereformeerde belijdenis". 

Ds. H. Last stelt voor in plaats van "besluit 3" in het commissie-voorstel te lezen: 

"deputaten op te dragen: 
a. zich tot die kerken te wenden, die reeds contact hebben met de Gereformeerde 

Kerken Vrijgemaakt, met de vraag waartoe die contacten hebben geleid; 

b. zich tot die kerken te wenden , die nog geen contact hebben met_ de ~erefor

meerde Kerken Vrijgemaakt, met de vraag, onder de klem van Christus gebod, 

de mogelijkheid tot contact te onderzoeken". 

Oud. D. Koole dient als voorstel in om onder "van oordeel" toe te voegen : 

"dat niettegenstaande de geringe resultaten die de samensprekingen tot nu t~e 

hebben opgeleverd, de roeping tot het zoeken naar en het bevorderen van eenheid 

onverkort blijft gelden en dat in de bewaring van de gereformeerde g~loofstrad1tie 

in een tijd van toenemend verval , van een bedenkelijk rel ig!eus _eenhe1_dsstreven in 

de west-europese samenleving en in veel andere ontwikkelingen in het grot_e 

wereldgebeuren, een stuk gezamenlijke verantwoorde_l_ijkheid van onze kerke~ 1s 

gelegen, van waaruit moet worden gezocht naar mogelijkheden van samenwerking 

in het getuigenis naar buiten". . . 

Oud. P. de Jong dient als amendement in om aan "besluit 2" van het comm1ss1e-

voorstel toe te voegen: 
"mede met de bedoeling de wezenl ijke verschillen puntig en duidel ijk te formule-

ren". 
Ds. J.P. Boiten stelt voor "besluit 2" van het commissie-voorstel als volgt te lezen: 

"deputaten op te dragen: 
a. het gesprek over de genoemde punten voort te zetten; 

b. duidelijkheid te geven in onze beoordeling van de Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt". 

De praeses stelt voor de ingediende voorstellen voor nader onderzoek ~n advies in 

handen van commissie IV te stellen . De bespreking wordt afgebroken (zie art. 187). 

Met een enkel woord neemt de praeses afscheid van de deputaten van de 

Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt. 

Artikel 141 

Radio-kerkdienstuitzendingen 
Aan de orde wordt gesteld het rapport van de deputaten voor Radio-kerkdienstuit-

314 zendingen (bijlage 54) en het daarop corresponderende rapport 4 van commissie V 

31s (bijlage 55). 

De bespreking concentreert zich voornamelijk op de vraag of deputaten gelegen

heid hebben bij de IKON te protesteren tegen de vertoning van de film ''The last 

temptation of Christ". Er wordt bij deputaten op aangedrongen dit wel te doen. 

Verder wordt gevraagd of deputaten de kerkeraden niet moeten benaderen als 

blijkt dat in kerkdiensten die via de radio uitgezonden worden de k~rkel11ke regels 

betreffende de liturgie niet nagekomen worden . Namens de comm1ss1e antwoordt 

69 

de rapporteur, ds. D. Visser, en namens deputaten wordt dat gedaan door de voor

zitter, drs. W.J. Quist. Deputaten kunnen niet protesteren tegen uitzendingen die 

door de IKON verzorgd worden, omdat zij niet in de IKON participeren: de relatie 

met de IKON is een puur zakelijke. Deputaten moeten niet een soort censuur-func

tie gaan krijgen. Bovendien zijn er dan wel heel wat meer uitzendingen waartegen 

geprotesteerd zou kunnen worden . Maar de opdracht van deputaten is zeer 

beperkt en betreft alleen het doen uitzenden van radio-kerkdiensten. Wat het toe

zien op de liturgie in uitgezonden kerkdiensten betreft, zijn deputaten van mening 

dat hier voor hen geen taak ligt; die taak berust bij de kerkeraden en de classes. 

Ds. J. Plantinga zegt begrip te hebben voor het standpunt van deputaten ten aan

zien van hun relatie tot de IKON, maar gezien het bijzondere van dit geval meent 

hij dat deputaten nu wel zouden moeten protesteren. Hij dient daartoe het voorstel 

in: 
"deputaten op te dragen om er bij de IKON op aan te dringen de film 'The last 

temptation of Christ' niet uit te zenden". 

Prof. dr. W.H. Velema adviseert het voorstel van ds. Plantinga aan te nemen, voor

al ook gezien het fe it, dat uitzending van de film heel duidelijk een provocerende 

daad van de IKON zal zijn. Er zijn trouwens al meer reacties binnen gekomen bij 

de IKON. 
De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren onder dankzegging van hun 

arbeid; 
2. deputaten op te dragen er bij de IKON op aan te dringen af te zien van het voor

nemen de film "The last temptation of Christ" uit te zenden; 

3. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 142 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering. 

VERVOLG ZEVENDE ZITTING 

woensdag 21 oktober 1992, 19.00 - 21.00 uur 

Artikel 143 

Heropening 
De praeses heropent de zitting. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 35: 13. 

Artikel 144 

Presentie 
Oud. A. de Geus heeft zijn plaats weer ingenomen. Oud. H.H. Koning is vervangen 

door zijn secundus oud. A.J. Velema. 
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Artikel 145 

Steun kerken in de polders (SKIJP) 
Aan de orde wordt gesteld het rapport van de deputaten voor de steunverlening 

aan de kerken in de nieuwe polders rond het IJsselmeer (bijlage 56), met het daar

bij behorende rapport 7 van commissie lil (bijlage 57). De voorzitter en de penning

meester van deputaten, resp. de brs. C. Visser en G. Verhoef RA, worden welkom 

geheten. 

In de bespreking blijkt dat er geen overeenstemming is tussen wat commissie lil 

rapporteert en het gevoelen dat in commissie VI leeft omtrent de overname van de 

verplichtingen van deputaten SKIJP door deputaten Onderlinge Bijstand en Advies 

(O.B.A.) . Hierdoor ontstaat er enige ongerustheid bij deputaten, die naar aanleiding 

van het rapport van commissie lil van gedachte waren dat bij opheffing van het 

deputaatschap hun wensen door deputaten O.B.A. zouden worden ingewilligd. Op 

grond van dit aan het licht getreden verschil van mening oordeelt de praeses dat 

commissie lil en commissie VI nader zullen overleggen en verdaagt hij de verdere 

bespreking van deze zaak tot een volgende zitting (zie art. 222). 

De aftredende voorzitter van deputaten, br. C. Visser, spreekt van dankbaarheid 

over de ontwikkelingen in de gemeente-in-wording Zeewolde. Hij betreurt het dat 

deputaten de zelfstandigwording van die gemeente niet meer meemaken. 

Artikel 146 

Kerk en bedrijfsleven 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor kerk en bedrijfsle-

ven (bijlage 58) en het daarop corresponderende rapport 6 van commissie V (bijla

ge 59) . Hij heet de voorzitter, secretaris en penningmeester van deputaten, resp. 

mevr. drs. T. Drenth, ir. C. Veen en H. Kazen , welkom. 

In de bespreking wordt gevraagd wat de oorzaken zijn van de verandering in de 

werkzaamheden van de industriepredikant, ds. J.M. Aarnoudse. Heeft hij zelf de 

verandering in zijn werkzaamheden bepaald? Wat is zijn taakomschrijving? Is hij 

nu met méér als adviseur van deputaten werkzaam dan als industriepredikant en 

hebben deputaten op deze manier niet een part-time vrijgestelde in dienst gekre

gen zonder daarvoor toestemming te hebben gekregen van de synode? Hoe moet 

de afvloeiingsregeling gezien worden, die door de commissie voorgesteld wordt? 

Hoe zit het met de arbeidsrechtelijke aspecten? 

Ook wordt gevraagd of het voorstel van de commissie om de taak van deputaten te 

laten overnemen door deputaten ADMA wel zinvol is: krijgen deputaten ADMA op 

die manier niet veel te veel werk? Waarom is het contact met de RMU en het GMV 

niet geïntensiveerd? Hoe worden de door deputaten aangeboden preekschetsen 

ontvangen? Welke motieven werden door de verschillende kerkeraden aangevoerd 

om niet mee te werken aan de door deputaten gehouden enquête? 

Namens de commissie gaat de rapporteur, ds. D. Visser, op de vragen in. Namens 

deputaten doet dat de voorzitter, mevr. drs. Drenth. Ten aanzien van de gewijzigde 

situatie in het industriepastoraat wordt gezegd, dat in overleg met de kerkeraad van 

Rozenburg is geconstateerd dat alles in het Botlek-gebied veel ontoegankelijker is 

geworden voor de kerk. Dat plaatste deputaten enerzijds voor de vraag of het 

industriepastoraat in zijn huidige vorm nog moet worden voortgezet en anderzijds 
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vo?r _de wenselijkheid om zich verder te bezinnen op de vragen omtrent de geïndu

strialiseerde __ samenleving, waarbij iemand uit de praktijk dan goede diensten zou 

kunnen bew11zen. Met het oog hierop zijn deputaten van mening dat het industrie

pastoraat zal moeten doorgaan, ook al zal dat dan niet meer zo sterk aan de kerk 

van Rozenburg verbonden zijn. 

Wat de ?ommissie voorstelt met betrekking tot overleg met deputaten ADMA is als 

suggestie _bedoeld om beide deputaatschappen te laten onderzoeken wat mogelijk 

en wenseilJk 1s. De preekschetsen worden in het algemeen gunstig ontvangen. Het 

argument dat vooral aangevoerd werd om niet mee te werken aan de enquête was 

dat dit te veel tijd zou gaan kosten. ' 

De ~raeses_ oor~eelt, dat terzake van de wijzigingen in het werk van de industrie

p_red1kant diens instructie in geding is. Vandaar dat hij voorstelt dat commissie v 

zich nogm~als met de _zaak zal bezig houden. Prof. dr. W.H. Velema gaat in zijn 

preadvies in dezelfde richting: de taak van de industriepredikant gaat veranderen, 

maar hoe m_oet de synode daarover oordelen? Er is meer duidelijkheid gewenst. 

De bespreking wordt afgebroken om in een latere zitting te worden voortgezet (zie 

art. 209) . 

Artikel 147 

Vervolg D~pu~ate~-financieel Theologische Universiteit/ Vervolg Deputaten 

hulpverlening m binnen- en buitenland 

Bij de b_ehandeling van de rapporten van zowel de deputaten-financieel van de 

Theologische Universiteit als van de deputaten Hulpverlening in binnen- en buiten

land kwam de _fondsv~rming _voor buitenlandse studenten ter sprake (zie artt. 75 en 

99) . Com_m_1ss1e VI, die de financiële implicaties hiervan nader zou bezien, brengt 

verslag uit in haar rapport 9 (bijlage 60). De praeses stelt dit rapport thans aan de 

orde. 
De synode besluit: 
1. a. depu_taten Buitenlandse Zending te machtigen garant te staan voor de kosten 

van _buitenlandse studenten, afkomstig uit één van de zendingsgebieden , tot 

maximaal f 70.000.- per jaar; 

b. deputaten Hulpverlening _in binnen- en buitenland te machtigen garant te 

staan voor de koste_n van buitenlandse studenten, afkomstig uit een gebied bui

ten d_e zend1ngsgeb1eden, tot maximaal f 70.000.- per jaar; 

2. de hieraan verbonden financiële consequenties te bekostigen uit de huidige 

budgetten; 
3. voorshands niet over te gaan tot fondsvorming buitenlandse studenten-

4. aan de hand van de opgedane ervaringen door deputaten Zending re,sp. depu

taten Hulpverlening de synode van 1995 eventueel voorstellen te laten doen om 

tot fondsvorming over te gaan. 

Artikel 148 

Uitgave Psalmen in nieuwe berijming/instructie 8.01 

De praeses stelt aan de orde de instructie van de particuliere synode van het 

Oosten, die aldus luidt: 
"De gener~le synode richte zich tot de Interkerkelijke Stichting voor het Kerklied 

met het dringende verzoek aan de Christelijke Gereformeerde Kerken het recht te 

geven de Psalmen in de nieuwe berijming voor eigen gebruik uit te mogen geven 
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los van de rest van het Liedboek voor de kerken". 

394 Op deze instructie correspondeert rapport 5 van commissie 111 (bijlage 61 ). Op de 

vraag of de commissie meent dat een brief aan de Interkerkelijke Stichting voldoen

de is, antwoordt de rapporteur van de commissie, dr. G.G. den Hertog, dat de brief 

eventueel gevolgd kan worden door een gesprek met de Stichting door deputaten 

Vertegenwoordiging. 
De synode besluit: 
er bij de Interkerkelijke Stichting voor het Kerklied op aan te dringen, dat er 

opnieuw een afzonderlijke uitgave van de Nieuwe Berijming beschikbaar komt. 

Artikel 149 

Muzieknotatie Schriftberijmingen/instructie 8.03 
Aan de orde wordt gesteld de instructie van de particuliere synode van het Westen, 

die aldus luidt: 
"De generale synode, 
overwegende 
1. dat de door de generale synode van 1989 aan de kerken aangeboden bundel 

'Schriftberijmingen' in de erediensten van verschillende gemeenten met stich

ting gebruikt wordt; 
2. dat de bundel vanaf de verschijning twee liederen bevat op nieuw gecompo

neerde melodieën (nrs. 21 en 29); 
3. dat van deze melodieën nooit orgelzettingen gepubliceerd zijn , ten gevolge 

waarvan ze niet door alle organisten kunnen worden begeleid; 

spreekt uit 
1. dat het ook tot de taak van Deputaten voor Berijmde Schriftgedeelten behoort, 

in geval van nieuw gecomponeerde melodieën deze ook te voorzien van muziek

notatie die geschikt is voor de begeleiding van de gemeentezang; 

2. dat deze muzieknotatie beschikbaar dient te worden gesteld zowel in klassiek 

notenschrift als in Klavarscribo". 
39s Bij deze instructie behoort rapport 6 van commissie 111 (bijlage 62). 

In de bespreking blijkt er onduidelijkheid te bestaan ten aanzien van de kosten die 

het door de commissie voorgestelde met zich mee zal brengen. De rapporteur van 

de commissie, dr. G.G. den Hertog, zegt dat er uiteraard verschillende prijsklassen 

mogelijk zijn. 

De praeses oordeelt, dat er nader overleg gepleegd dient te worden tussen com

missie 111 en commissie VI, alvorens tot besluitvorming kan worden overgegaan. In 

afwachting van meer gegevens wordt de verdere bespreking uitgesteld (zie art. 

176). 
Artikel 150 

Sluiting 
Nadat op voorstel van de praeses gezongen is Psalm 138: 4, gaat ds. J. van Amstel 

voor in dankgebed en sluit de praeses deze zitting van de synode. 

73 

ACHTSTE ZITTING 

donderdag 22 oktober 1992, 9.15 -12.30 uur 

Artikel 151 

Opening 
De praeses opent de vergadering. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 130: 1 

en 4, waarna hij leest Gal. 6: 14 -18 en voorgaat in gebed. 

Artikel 152 

Appel-nominaal 
Bij het_ appel-nominaal blijkt oud. D. Lokhorst dit keer weer vervangen te zijn door 

de tertIus oud. H. Nagel en oud. J. Huisman ook nu weer de plaats van oud. D.J. 
Groen in te nemen. 

Artikel 153 

Evangelieverkondiging onder Israël 

De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de evangeliever-

395 kondiging onder Israël (bijlage 63) en het daarbij behorende rapport 3a van com-

409 missie Il (bijlage 64). De voorzitter van deputaten, ds. H. Biesma, wordt welkom 
geheten. 

In de bespreking wordt veel aandacht besteed aan het voorstel van deputaten om 

de naam van het deputaatschap te veranderen en aan het voorstel van de commis

sie om deputaten zich eerst nog verder te laten bezinnen op die naamsverande

ring. Sommige afgevaardigden steunen het voorstel van deputaten, om de reden 

dat naar Israël toe voorkomen moet worden dat via de naam van het deputaat

schap verkeerde gedachten ontstaan. Wel wordt gevraagd of deputaten ook nog 

an~ere namen overwogen hebben dan de nu voorgestelde. Andere afgevaardigden 

~le1ten ervoor, dat de naam gehandhaafd zal blijven. Het is een goede naam waar

in zowel _het recht als de plicht besloten ligt om het Evangelie door te geven. 

Verandering van de naam zou de schijn kunnen wekken dat wij toegeven aan de 

tendens _om geen prioriteit meer te geven aan het verkondigen van het Evangelie 

aan_ ls~ael. De vraag wordt gesteld waarom de commissie op dit punt nog verdere 

bezinning door deputaten nodig acht. Als de naam een programma is, zoals depu

taten zelf zeg~en, dan is verzet tegen de naam immers ook verzet tegen dat pro

gramma. Dat Is trouwens geen wonder, want er is van nature bij elk mens verzet 

tegen het Evangelie. Zijn deputaten van mening dat het verzet over zal zijn als de 

naam veranderd is? We kunnen toch niet verhullen namens Wie wij spreken? 

Over ~et werk in Israël wordt gevraagd wat daarin de prioriteit heeft. Hoeveel gele

genheid heeft de lsraëlwerker om het Evangelie daadwerkelijk door te geven? 

Opgemerkt ~ordt dat _deputaten spreken over de luisterlijn en de getuigenislijn. Hoe 

verhouden die twee zich? Is er niet het gevaar dat we door alsmaar te luisteren aan 

spreken niet toekomen? Beseffen deputaten dat de tijd dringt? Wat wordt bedoeld 

als er gezegd wordt dat er meer mogelijkheden zijn ontstaan voor het werk in 

Israël, terwijl anderzijds gesproken wordt over "muren van verzet"? Gevraagd wordt 
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naar het terugroepen van ds. Van der Vegt tijdens de Golfoorlog. Was dat echt niet 

anders mogelijk? Is zo niet een goede gelegenheid voorbijgaan om onze solidariteit 

met Israël te bewijzen? 
Er worden vragen gesteld ten aanzien van de bezinning die door de synode van 

1989 aan deputaten was opgedragen. Hoe komt het dat er zo weinig tot stand 

gekomen is? Was het inderdaad de bedoeling dat er voor deze bezinning vergoe

dingen gegeven zouden worden? En tegen welk bedrag? Schept dit geen ongelijk

heid ten aanzien van andere deputaatschappen, die soms ook heel wat aan bezin

ning te doen hebben maar daar geen vergoeding voor ontvangen? Hoe komt het 

dat de commissie zich ten aanzien van dit punt nog geen mening gevormd heeft? 

Ook wordt gevraagd wat nu in feite de visie van deputaten is. Dat is uit het rapport 

niet duidelijk. 
Teleurstelling wordt uitgesproken over het feit , dat deputaten weinig gedaan heb

ben met de opdracht van de synode van 1989 ten aanzien van "Christian Witness 

to lsrael". 
Ook wordt gevraagd naar het nut van ons participeren in het OJEC. Kunnen we 

daar echt een gereformeerd geluid kwijt? Waar blijkt uit, dat er naar ons geluisterd 

wordt? 

Namens de commissie gaat ds. A. Baars als rapporteur op de gestelde vragen in. 

Ook geeft de voorzitter van deputaten, ds. H. Biesma, antwoord. 

Wat de door deputaten voorgestelde naamsverandering betreft, merkt de rappor

teur op dat het in het overleg tussen de commissie en deputaten niet geheel duide

lijk is geworden waardoor volgens deputaten het verzet wordt opgeroepen. Is dat 

door het woord "verkondiging" of door het woord "Evangelie"? De commissie acht 

het belangrijk dat dit duidel ijk zal worden . In het laatste geval zal er namelijk van 

geen verandering van de naam sprake mogen zijn. De voorzitter van deputaten 

geeft als zijn mening dat het verzet tegen de naam van het deputaatschap door 

verschillende factoren wordt veroorzaakt. Hij noemt onkunde, het verleden, emo

ties en vijandschap. Volgens hem richt het verzet zich echter voornamelijk tegen 

het woord "verkondiging", aangezien dat bij Israël associaties oproept aan de hou

ding die het christendom in het verleden menigmaal tegenover de Joden heeft aan

genomen. De voorzitter van deputaten zegt verder, dat het geenszins de bedoeling 

van deputaten is om via de verandering van de naam de indruk te wekken alsof nu 

ook de aard van het werk is veranderd. Overigens is het voorstel inzake de naams

verandering resultaat van jarenlange bezinning. Gekozen is voor de eenvoudige 

naam "Kerk en Israël": andere namen zijn niet overwogen. 

Wat het werk van ds. Van der Vegt betreft wordt gezegd, dat in dat werk de verkon

diging van het Evangelie prioriteit heeft. Via allerlei contacten probeert de 

lsraëlwerker de boodschap van het kruis van Christus door te geven. Dat er nu 

meer mogelijkheden zijn hangt samen met het feit , dat het aantal contacten is uit

gebreid en eveneens met het feit , dat er in Israël meer openheid lijkt te zijn geko

men om over het Evangelie te spreken. Maar er blijven obstakels, "muren van ver

zet". 

De beslissing om ds. Van der Vegt tijdens de Golfoorlog terug te roepen was een 

zeer moeilijke. Deputaten waren echter van mening dat zij niet anders mochten 

handelen. Dat wij solidair met Israël willen zijn hebben deputaten gestalte willen 

geven door het verzoek aan de kerken om een collecte voor Israël te houden. Dat 

er zo weinig resultaat van de bezinning op tafel ligt is vanwege het vele werk dat 
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deputaten te doen hebben en vanwege het feit , dat men niet beschikt over een vrij

gestelde, zo zegt de voorzitter van deputaten. Wel heeft men dr. T. Brienen bereid 

gevonden een stuk gereed te maken waaruit blijkt dat deputaten werken in conti

nuïteit met het verleden. Dat voor dit werk een vergoeding wordt gegeven is in 

overeenstemming met hetgeen de synode van 1989 daarover bepaalde. De com

missie heeft over deze zaak nog geen mening, omdat hierover nog niet voldoende 

met deputaten is doorgesproken, zo licht de rapporteur toe. Sprekend over de 

vraag wat in feite de visie van deputaten op het werk is, geeft de rapporteur te ken

nen dat ook de commissie van gevoelen is, dat hierover meer duidelijkheid 

gewenst is. Al is de commissie zich er tegelijk van bewust dat er op dit terrein 

moeilijke vragen liggen. 

De rapporteur geeft te kennen dat naar het oordeel van de commissie deputaten in 

gebreke zijn gebleven ten aanzien van de opdracht met betrekking tot "Christian 

Witness to lsrael". Daarom moet die opdracht alsnog worden uitgevoerd. 

De voorzitter van deputaten benadrukt dat deputaten via hun vertegenwoordiger in 

het OJEC proberen een goed geluid te laten horen. 

Voor de bespreking van een paar zaken betreffende het werk van deputaten gaat 

de synode in comité (zie verder art. 158). 

Artikel 154 

Comité-generaal 

Artikel 155 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering in verband met de lunch. 

VERVOLG ACHTSTE ZITTING 

donderdag 22 oktober 1922, 13.30 -17.15 uur 

Artikel 156 

Heropening 

Nadat de praeses de vergadering heropend heeft wordt gezongen Psalm 7: 1 en 4. 

Artikel 157 

Presentie 

Oud. D. _Koole is vervangen door zijn secundus oud. D. Meijer, die door opstaan 

instemming met de belijdenis betuigt. 

Artikel 158 

Vervolg Evangelieverkondiging onder Israël 

De bespreking van het rapport van de deputaten voor de evangelieverkondiging 

onder Israël en het daarbij behorende rapport van commissie Il wordt voorgezet 
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(zie art. 153). 
Ds. J. van Amstel doet de volgende voorstellen: 
- commissie-voorstel 3 te laten vervallen; 
- in commissie-voorstel 4 de woorden "zo nodig" in te voegen 
en 
dit voorstel aldus te lezen: 
"deputaten volmacht te geven zo nodig uit te zien naar een opvolger van ds. Van 
der Vegt''; 
- nieuw voorstel : 
"deputaten op te dragen een voorstel voor te bereiden om op een volgende synode 
te beslissen uit het OJEC terug te treden, tenzij er belangrijke veranderingen optre-
den bij het OJEC". 
Ds. P. den Butter dient de volgende voorstellen in: 
1. conform commissie-voorstel 1; 
2. conform commissie-voorstel 2 tot aan "alsmede ... "; 
3. de naam van het deputaatschap ongewijzigd te laten; 
4. deputaten op te dragen zich te bezinnen op de vraag of en hoe het werk in 

Israël kan worden voortgezet, ook als ds. Van der Vegt zou repatriëren en hier
over aan de generale synode van 1995 te rapporteren; 

5. conform commissie-voorstel 5; 
6. deputaten op te dragen de noodzakelijk geachte studie pro Deo te laten verrich-

ten; 
7. deputaten opnieuw op te dragen ten aanzien van de deelname aan en de ver-

zoeken van het OJEC grote voorzichtigheid te betrachten; 
8. conform commissie-voorstel 6. 

Op voorstel van de praeses worden de ingediende voorstellen in handen van com
missie Il gegeven voor nadere bestudering en advies (zie art. 218). 

Artikel 159 

Taken en prioriteitenstelling 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor het onderzoek 

41 2 naar taken en prioriteitenstelling van de deputaatschappen (bijlage 65) en het op 
415 dat rapport corresponderende rapport 12 van commissie VI (bijlage 66). Hij heet de 

deputaten J. Bijleveld, O.C. van de Kreeke en S. Pieper welkom. 

In de bespreking wordt opgemerkt, dat deputaten het accent meer hebben gelegd 
op praktische dan op principiële overwegingen. Gevraagd wordt of deputaten o_ver
leg gepleegd hebben met de verschillende deputaatschappen, met name als ZI) tot 
de conclusie kwamen dat de voor het werk van een bepaald deputaatschap vnJge
stelde niet vervangen zou moeten worden . Wat bedoelen deputaten als zij zeggen 
dat het zich aan hun waarneming onttrekt hoe de taken van de deputaatschappen 
worden uitgevoerd? Als bezwaar tegen het rapport van de commissie wordt inge
bracht dat het weinig inhoudelijk op het deputaten-rapport ingaat. Ook wordt 
gevraagd waarom de commissie voorstel 3b doet: dat wijkt immers af van het 
bepaalde onder art. 50 K.O. sub 14. 

Namens de commissie beantwoordt de rapporteur, oud. A. de Geus, de gestelde 
vragen en namens deputaten doet dat br. J. Bijleveld. Het bezwaar dat deputaten 
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zich dit keer meer met de praktische dan met de inhoudelijke kant hebben bezig 
gehouden wordt weerlegd met de opmerking, dat zij in hun rapport aan de synode 
van 1989 juist meer de inhoudelijke kant naar voren brachten en dat de synode 
hun toen opdroeg de zaken meer van de praktische zijde te benaderen. De bedoe
ling van die vervolg-opdracht was dat duidelijk gemaakt zou worden wat wel en wat 
niet gehandhaafd zou dienen te worden. Deze opdracht had duidelijk een financiële 
achtergrond: het totaal van de omslagen had het maximum bereikt en er zou nu 
moeten worden bezuinigd. Deputaten hebben bij de uitvoering van hun taak dit
maal - anders dan in de vorige periode - welbewust geen overleg gepleegd met de 
deputaatschappen, omdat naar hun mening de beoordeling van de suggesties in 
het rapport moet worden gegeven door de synode en niet door de deputaatschap
pen. Wel is aan de verschillende deputaatschappen gevraagd of zij een omschrij
ving konden geven van de tijdsbesteding van de bij hen in dienst zijnde vrijgestel
den, maar dat leverde weinig concrete gegevens op. Om die reden hebben deputa
ten in hun rapport gesteld , dat de wijze waarop de taken worden uitgevoerd zich 
aan hun waarneming onttrekt. Als deputaten voorstellen bepaalde vrijgestelden niet 
te vervangen denken zij niet aan ontslag van die vrijgestelden, maar aan nader 
beraad over de vraag of bij hun vertrek de vacature zal worden vervuld. De rappor
teur van de commissie merkt nog op, dat commissie VI zich bewust terughoudend 
heeft opgesteld bij de beoordeling van dit rapport. Het zou veel meer tijd gevergd 
hebben om elke suggestie uit het rapport te onderzoeken en bovendien wil de com
missie niet teveel macht aan zich trekken . Dat de commissie voorstelt dat met de 
naam van een enkele kandidaat zal worden volstaan bij het ontstaan van vacatures 
in deputaatschappen is omdat soms erg moeilijk een tweede kandidaat gevonden 
kan worden. 

Ds. D. Quant is van mening dat nu het gevaar bestaat, dat de suggesties van 
deputaten verder geen gehoor zullen vinden en dat het rapport daardoor niet meer 
dan een archiefstuk zal worden. Daarom dient hij het volgende voorstel in: 
"1. de suggesties van deputaten onder A-1 en A-2 alsnog in behandeling te doen 

nemen door commisie VI ; 
2. alle deputaatschappen op te dragen: 

a. conform commissie-voorstel 3a; 
b. voor alle plaatsen een gemotiveerde voordracht van een kandidaat met 

secundus - die daarmee instemmen - bij het moderamen van de generale 
synode in te dienen; 

3. deputaten op te dragen onderzoek te doen naar de taken van deputaatschap-
pen, waarvan de uitgaven ten laste van de kas van de generale synode komen; 

4. conform commissie-voorstel 4; 
5. opnieuw deputaten te benoemen". 
Na overleg tussen het moderamen met deputaten, voorzitter en samenroeper van 
commissie VI en de indiener van het voorstel deelt de praeses mee, dat het mode
ramen het voorstel van ds. Quant met enkele kleine wijzigingen overneemt. Dat 
voorstel komt nu in stemming. 
De synode besluit: 
1. de suggesties van deputaten onder A-1 en A-2 alsnog in behandeling te doen 

nemen door commissie VI ; 
2. alle deputaatschappen op te dragen: 

a. ter generale synode 1995 een rooster in te dienen van niet-herbenoembaar
heid van deputaten, waarbij de zittingsduur van een deputaat, afhankelijk 
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van de aard en de omvang van het deputaatschap, beperkt blijft tot 9, 12 of 

15 jaar; 
b. ter uitvoering van art. 50 K.O. sub 14 voor alle plaatsen een gemotiveerde 

voordracht van kandidaten - die daarmee instemmen - bij het moderamen 
van de generale synode in te dienen. De andere voorstellen worden later 
behandeld (zie art. 202) . 

Artikel 160 

Toespraak ds. J.C. Schaeffer 
De praeses verwelkomt de afgevaardigden van de Nederlands Gereformeerde 
Kerken, die aanwezig zijn ter gelegenheid van de bespreking van de relatie tussen 
de Nederlands Gereformeerde Kerken en onze kerken . Aanwezig zijn de brs. ds. 
J.C. Schaeffer, ds. C. Bakker, ds. P. Busstra en P. Wassenaar. Ds. Schaeffer ont
vangt gelegenheid de synode toe te spreken. 
Ds. Schaeffer begint met onze kerken te feliciteren met hun honderdjarig voortbe
staan en met enkele gebeurtenissen aan de Theologische Universiteit. 
Sprekend over de verhouding tussen beide kerken stelt hij dat de trend, die er al 
een aantal jaren is, zich heeft voortgezet: terwijl er uitbouw en verdieping is op 
plaatselijk niveau is er stagnatie op landelijk niveau. De voortgang in de contacten 
plaatselijk maakt de impasse landelijke des te schrijnender. Hoe kan het dat plaat
selijk overeenstemming bereikt kan worden en dat er landelijk geen vooruitgang is, 
terwijl op beide niveaus toch over dezelfde dingen wordt gesproken? Spreker is 
niet blij met het rapport van deputaten. Hij meent ook dat er misverstanden zijn, 
met name ten aanzien van wat er gerapporteerd wordt over de weigering van de 
commissie van de Nederlands Gereformeerde Kerken om verder te spreken over 
de verschillen. De commissie wil best verder spreken , als maar eerst geconsta
teerd is, dat de verschillen binnen het raam van de confessie vallen . Voor de 
Nederlands Gereformeerde Kerken is dat zo, getuige de correspondentie die met 
deputaten gevoerd is. Bovendien is de commissie van mening dat de gesprekken 
veel beter op plaatselijk niveau kunnen plaats vinden. Op landelijk niveau is alles al 
gezegd. Ds. Schaeffer doet een dringend beroep op de synode om de Nederlan,ds 
Gereformeerde Kerken te erkennen en in te gaan op het voorstel van de Landel11ke 
Vergadering 1991 ten aanzien van een federatie tussen beide kerken. Hij hoopt dat 
de besluiten van de synode de verhoring van veler gebeden zullen zijn. 
De praeses beantwoordt deze toespraak. Hij dankt voor de felicitaties , waar hij 
overigens wat verlegen mee zegt te zijn. Enerzijds is er verlegenheid omdat er in 
onze kerken zoveel is wat niet deugt: de eenheid die in de afgelopen eeuw 
bewaard mocht blijven, blijkt steeds weer een broze eenheid te zijn . Anderzijds is 
er verlegenheid omdat het honderdjarig voortbestaan van onze kerken herinn~_rt 
aan het feit, dat een eeuw geleden onze kerken heel bewust een andere weg z11n 
gegaan. En wat onze kerken in 1892 motiveerde is nog bepalend voor het hande
len van onze kerken. Dat is mede ook van invloed op het verloop van de contacten 
tussen onze beide kerken . Het gaat ons bij het zoeken naar eenheid om een duur
zame eenheid; niet een eenheid, die de basis legt voor nieuwe scheuringen . De 
praeses spreekt de wens uit, dat we naar elkaar zullen luisteren. 
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Artikel 161 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/Nederlands Gereformeerde 
Kerken 
De praeses stelt aan de orde deel C 2 van het rapport van de deputaten voor de 
eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie met 

263 buitenlandse kerken (bijlage 20) . Dit gedeelte handelt over de contacten met de 
Nederlands Gereformeerde Kerken. Tevens geeft hij in bespreking de brief van de 

416 synode van 1989 aan de Nederlands Gereformeerde Kerken (bijlage 67) en de 
brief van de Landelijke Vergadering 1991 van de Nederlands Gereformeerde 

417 Kerken aan onze synode (bijlage 68). Op een en ander correspondeert rapport 7 
41a van commissie IV (bijlage 69). 

In de bespreking krijgt de zaak van de verschillen met betrekking tot de toeëigening 
des heils grote aandacht. Gevraagd wordt hoe het zit met de weigering van de 
Nederlands Gereformeerde commissie om over deze verschillen verder te spreken, 
terwijl drs. Schaeffer in zijn toespraak vanmiddag zei , dat men wel verder wil spre
ken. Hoe verhoudt zich dat laatste trouwens tot het feit, dat de commissie van een 
"laatste woord" spreekt? Hoe reëel is in dat licht het voorstel van de commissie om 
deputaten toch op te dragen verder samen te spreken met de commissie? En 
waarover moeten die gesprekken dan gaan? Is alles al niet bij herhaling ter sprake 
geweest? Wordt het bevragen van de commissie zo niet een overvragen? Is zij nog 
niet duidelijk genoeg geweest? 
Met betrekking tot deze zaken vragen anderen hoe de minderheid van de commis
sie en de minderheid van deputaten hebben geconstateerd, dat deze verschillen 
binnen de confessie vallen en dus niet ernstiger zijn dan accentsverschillen? 
Waarom wil de minderheid van de commissie dan nog wel over de functionering 
van de confessionele gegevens over de toeëigening des heils spreken? 
Dat de Nederlands Gereformeerde commissie gesteld heeft over deze zaken een 
"laatste woord" gesproken te hebben wordt door verschillende afgevaardigden 
betreurd en afgekeurd. In ieder geval, zo wordt gesteld, is het voor ons nog niet het 
laatste woord. 
Gevraagd wordt ook naar het Akkoord voor Kerkelijk Samenleven (A.K.S.) . Zijn 
deputaten van mening dat er door dit A.K.S. binnen de Nederlands Gereformeerde 
Kerken teveel vrijheid wordt geboden aan de plaatselijke kerken en hangt het daar
mee samen dat er op liturgisch en ander gebied nog al eens wat toestanden voor
komen, die niet zouden mogen voorkomen? Gewezen wordt onder andere op het 
voorkomen van de vrouw in het ambt, kinderen aan het avondmaal, geen twee 
maal dienst houden op zondag. Daarnaast wordt gewezen op publikaties en uitla
tingen van vooraanstaande predikanten uit de Nederlands Gereformeerde Kerken 
die twijfel doen ontstaan aan hun buigen voor het gezag van de Schrift en aan hu~ 
trouw aan de confessie. Hebben deputaten over deze zaken ook met de 
Nederlands Gereformeerde commissie gesproken? 
Ter sprake komt ook dat er binnen ons eigen kerkverband spanningen ondervon
den worden : spanningen die hier en daar door de contacten met de Nederlands 
G~reformeerde Kerken lijken toe te nemen. Moet niet met de grootste voorzichtig
heid te werk worden gegaan vanwege de broosheid van onze eigen eenheid? Is 
het vanwege de interne spanning zelfs niet beter de contacten met de Nederlands 
Gereformeerde Kerken af te breken? Aan welke eenheid moeten we voorrang ver
lenen: aan de eenheid intern of aan de eenheid met anderen? Deputaten en de 



80 

commissie lijken voor het eerste gekozen te hebben. Is dat wel een juiste keus? 
Ook over het voorstel van de Landelijke Vergadering om een federatie van kerken 
te overwegen, worden vragen gesteld. Hoe reageren deputaten op die gedachte? 
Heeft de synode van 1983 de federatie-gedachte echter al niet afgewezen? 
Gevraagd wordt ook wat de commissie bedoelt met haar voorstel om deputaten 
een onderzoek te laten instellen bij alle Christelijke Gereformeerde Kerken . Moet er 
dan weer een enquête gehouden worden? 

De bespreking wordt afgebroken om in de avondzitting te worden voortgezet (zie 

art. 165). 

Artikel 162 

Schorsing 
In verband met de maaltijd wordt de vergadering door de praeses geschorst. 

VERVOLG ACHTSTE ZITTING 

donderdag 22 oktober 1992, 19.00 - 21.45 uur 

Artikel 163 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 19: 7. 

Artikel 164 

Presentie 
Oud. D. Koele blijkt zijn plaats weer te hebben ingenomen. 

Artikel 165 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/Nederlands Gereformeerde 
Kerken 
De bespreking over de relatie tot de Nederlands Gereformeerde Kerken wordt 
voortgezet (zie art. 161 ). 
Aan de vragen die in de middagzitting gesteld zijn , worden nog enkele vragen toe-

gevoegd. 

De rapporteur van commissie IV, ds. J. Jonkman, gaat op de vragen in . Over de 
verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils zegt hij dat de commissie in 
meerderheid niet overtuigd is, dat alles doorgesproken is, zodat nu al gezegd kan 
worden, dat het slechts om accentsverschillen gaat. Bepaalde passages uit de cor
respondentie van de Nederlands Gereformeerde commissie roepen nog teveel vra
gen op, zoals wat daar gezegd wordt over schenking en deelachtigmaking. Hoewel 
de commissie beseft, dat er het gevaar is van het langs elkaar heen praten, zal er 
toch moeten worden doorgesproken. Daarbij kan het bezinningsstuk, dat eerder 
deze week werd aangenomen, als leidraad dienen. 
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De commissie kon niet tot een voorstel komen waar alle leden zich in konden her
kennen. Het verschil is dat de meerderheid van mening is dat niet alleen over het 
functioneren, maar ook nog over de inhoudelijke kant van de toeëigening des heils 
gesproken zal moeten worden, terwijl de minderheid dat laatste genoegzaam 
besproken acht. 
De rapporteur geeft te kennen dat de gehele commissie moeite heeft met de geble
ven problematiek met betrekking tot het A.K.S. Art. 34 lijkt inderdaad veel ruimte te 
laten, waardoor er gemakkelijk allerlei afwijkingen kunnen voorkomen. Volgens de 
commissie zal daar ook over gesproken moeten worden met de Nederlands 
Gereformeerde commissie, al zal dat op een toon van bescheidenheid moeten 
gebeuren. 
De commissie is van mening dat deputaten ook de federatie-gedachte in hun over
wegingen moeten betrekken. Wel is de commissie zich ervan bewust dat dit nog 
niet zo'n gemakkelijke aangelegenheid zal blijken te zijn. Ook is de commissie van 
gevoelen dat deputaten een completer beeld moeten hebben ten aanzien van de 
vraag hoe de relatie tot de Nederlands Gereformeerde Kerken in het geheel van 
onze kerken ligt en daartoe kan het houden van een nieuwe enquête nuttig zijn. 
De commissie realiseert zich de spanningen binnen eigen kerkverband. Met het 
oog daarop zal in de contacten met de Nederlands Gereformeerde Kerken ook op 
plaatselijk niveau voorzichtigheid betracht dienen te worden. De gemeenten, waar 
men eenheid zoekt of gevonden heeft, mogen niet vergeten, dat zij Christelijk 
Gereformeerd zijn. 
Namens de minderheid van de commissie voert oud . A.J. de Vuyst het woord . 
Volgens hem is er blijkens de correspondentie tussen deputaten en de commissie 
overeenstemming bereikt en kan de conclusie getrokken worden dat de verschillen 
binnen de belijdenis liggen. Wat overblijft is de vraag naar de functionering van de 
toeëigening des heils in de praktijk. Daar moet dan nog wel over gesproken worden 
en de vraag zal aan de orde moeten komen of in prediking en pastoraat op een 
evenwichtige wijze recht gedaan wordt aan alle elementen, zoals die bijvoorbeeld 
in het bezinningsstuk onder woorden zijn gebracht. De minderheid van de commis
sie is bevreesd dat als we nu doen alsof er nog altijd niets veranderd is, de 
Nederlands Gereformeerde Kerken het moe zullen worden om verder te spreken 
en daardoor zou de spanning binnen onze kerken ook weer zeer toenemen. 

Namens deputaten gaat de secretaris, ds. P. den Butter, op een aantal vragen in. 
Wat betreft de vraag of de Nederlands Gereformeerde commissie nu wel of niet 
bereid is verder over de verschillen te spreken, merkt hij op, dat deputaten zelf ook 
niet zoveel nut zagen in verdere samensprekingen over deze zaken, net zo min als 
de commissie. De synode van 1989 gaf evenwel een opdracht daartoe. Die synode 
gaf ook een opdracht om de gebleven verschillen zodanig te formuleren, dat ook 
de Nederlands Gereformeerde broeders zich erin zouden kunnen herkennen. Voor 
dat laatste waren toch weer samensprekingen nodig. Aanvankelijk namen deputa
ten er genoegen mee dat de commissie haar standpunt schriftelijk formuleerde, 
maar later voelden zij er toch behoefte aan over dat "laatste woord" nog samen te 
spreken, omdat zij ook na dat "laatste woord" nog vragen overgehouden hadden. 
Dat verdere gesprek heeft de commissie geweigerd. Mede daardoor was het niet 
mogelijk de balans op te maken. 
De secretaris gaat ook in op de vragen die gesteld zijn ten aanzien van het A.K.S. 
en de onder dit A.K.S. voorkomende praktijken in de Nederlands Gereformeerde 
Kerken. In de laatste periode is hier nauwelijks over gesproken: de samensprekin-
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gen bleven immers tot twee beperkt. Maar in een eerder stadium heeft de commis

sie laten weten niet competent te zijn om over zaken als de vrouw in het ambt, e.d. 

te spreken, aangezien dit de plaatselijke kerken regardeert. Hij is van mening dat 

als de synode oordeelt, dat de gesprekken over het A.K.S. moeten voortgaan, 

deputaten ook het recht dienen te hebben over genoemde zaken door te spreken. 

Over de federatie-gedachte hebben deputaten op dit moment nog geen mening 

dan alleen dat de synode van 1983 niet op een voorstel in die richting is ingegaan. 

Deputaten zullen niet weigeren hierover te spreken, maar ontveinzen zich niet dat 

dit een bijzonder moeilijk onderwerp is. 

Ten aanzien van de interne spanningen merkt de secretaris op, dat het voor ieder 

duidelijk is dat over de relatie tot de Nederlands Gereformeerde Kerken heel ver

schillend wordt gedacht en geoordeeld. Nu alles zo moeizaam verloopt, komt de 

vraag wel eens op: Zijn we op de goede weg? Deputaten hebben uiting gegeven 

aan hun verlegenheid. Het is moeilijk om het evenwicht te vinden tussen het zoe

ken van eenheid met anderen en het bewaren van de eenheid in eigen kerkver

band. Daarom dienen we samen voorzichtig te werk te gaan. 

Ds. D. Quant geeft namens de minderheid van deputaten antwoord op een enkele 

vraag. Uit de gevoerde correspondentie toont hij met een paar voorbeelden aan 

waarom de minderheid van deputaten van mening is dat niet langer inhoudel ijk 

over de verschillen gesproken behoeft te worden . De Nederlands Gereformeerde 

commissie heeft naar het oordeel van minderheid nu genoegzame duidelijkheid 

verschaft, zodat geconcludeerd kan worden, dat de verschillen accentsverschillen 

zijn. 
Prof. dr. J. van Genderen wijst er in zijn preadvies op, dat het rapport van de com

missie een evenwichtig stuk is en dat de synode naar zijn mening de lijn die daar

aan aangegeven is, zou moeten volgen. Naar zijn oordeel is wat in de laatste drie 

jaren in de contacten bereikt werd niet zo overtuigend, dat we nu moeten voort

gaan op de weg naar eenheid. Hij voegt daaraan toe, dat ontmoetingen in de vorm 

van samensprekingen verre de voorkeur verdienen boven het voeren van corres

pondentie. Tenslotte wijst hij op een zinsnede uit het commissie-rapport, waarin 

gesproken wordt over de onderlinge eenheid en de eenheid met anderen en dat 

wel in die volgorde. 
Prof. dr. W. van 't Spijker zegt dat gehoord de bespreking de vraag wel eens kan 

opkomen: Waar doen we het voor en heeft het nog zin? Toch is er de roeping om 

naar eenheid te staan, aangezien zowel de Schrift als de belijdenis heel duidelijk 

van de eenheid van de kerk spreken. Door die eenheid werkt God het volle heil. Als 

we de toeëigening des heils losmaken van die ene kerk is er het gevaar dat we ook 

het heil gaan versmallen . Daarom moeten we de eenheid blijven zoeken en daarbij 

kan het aangenomen bezinningsstuk goede diensten bewijzen . De dingen die daar

in staan zijn voor ons van levensbelang, maar ze zijn dat niet minder voor anderen . 

In een tweede ronde wordt een aantal voorstellen ingediend. Dr. G.C. den Hertog 

verklaart, mede namens ds. J. van Dijken, zich te willen aansluiten bij het voorstel 

van de minderheid van deputaten. Daarbij stelt hij een paar amendementen voor: 

"van oordeel 4: 
dat het van belang blijft om op plaatselijk en landelijk niveau .... "(verder conform het 

voorstel); 
aan "besluit" toevoegen: 
"c. met de Nederlands Gereformeerde commissie het gesprek over de toeëigening 

des heils voort te zetten, waarbij de gespreksnota van deputaten goede dien-
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sten kan bewijzen". 

~ud. D. Koole_ dient hetzelfde voorstel in dat hij tijdens de zevende zitting indiende 

bij de bespreking van de relatie tot de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt (zie art. 

140). 

Ds. J.P. Boiten stelt voor besluit 2 uit het commissie-voorstel uit te breiden met: 

"c. aandacht te schenken aan die zaken uit het kerkelijk leven van de Nederlands 

~erefo_rmeerde Ker~en (zoals liturgische en theologische zaken die in de prak

tijk en 1n de publikat1es aan de orde zijn) die van belang zijn voor de onderlinge 

samensprekingen; 

d. zich te bezinnen op de uitkomst van de besprekingen onder a. en b. genoemd, 

alsmede van het onderzoek onder c. genoemd om de generale synode 1995 te 

kunnen dienen met een gefundeerd antwoord op de vraag in hoeverre de 

besproken zaken het voortgaan op de weg naar verdere eenheid blijvend 

belemmeren". 
Oud. J.G. van der Poel stelt voor: 

"1. dat we ons in de contacten met de Nederlands Gereformeerde Kerken in de 

komende drie jaren terughoudend opstellen, daar: 

a. de spanningen en onrust binnen eigen kerkverband toenemen en wij daar

voor zorg hebben te dragen; 

b. deputaten spreken van verlegenheid en impasse waarin we verkeren; 

c. de verschillen die er zijn ten aanzien van de toeëigening des heils en de 

kerkregering geen accents- maar wezenlijke verschillen zijn; 

d. de nota over "Schenking en deelachtigmaking" nog besproken dient te wor

den binnen het kerkverband; 

e. er pas o~ de volg_ende synode een beslissing te verwachten is over de vraag 

welke ruimte er binnen een gereformeerd kerkverband is voor verschillen · 

f. in de Nederlands Gereformeerde Kerken het huidige Akkoord voor Kerk~lijk 

Samenleven fungeert in plaats van de Dordtse Kerkorde en dit een belem

mering blijft op de weg van samenleven. 

2. deputaten op te dragen de deputaten dit besluit aan de Nederlands 

Gereformeerde Kerken te laten uitleggen". 

Oud. J. W. Overeem stelt voor: 

in commissie-voorstel "besluit 2 a." voor het woord "verschillen" het woord "wezen

lijke" in te voegen; 

commissie-voorstel "besluit 2 b." als volgt te lezen: 

"de gesprekken voort te zetten over het A.K.S. en het functioneren ervan zowel wat 

de landelijke als de plaatselijke ontwikkelingen betreft, met name omtrent de vrouw 

in het ambt en de deelname van kinderen aan het avondmaal· 

aan commissie-voorstel "besluit 3" toe te voegen: "en al datg~ne wat dit vertrouwen 

zou kunnen schaden na te laten". 

De praeses stelt voor deze voorstellen en amendementen in handen te geven van 

commissie IV, die hierover nader zal rapporteren. De bespreking wordt hiermee 

voor dit ogenblik geëindigd (zie art. 192). 

Artikel 166 

Sluiting 

De praeses stelt voor te zingen Psalm 46: 1 en 6. Daarna gaat ds. J. Jonkman voor 

1n dankgebed en sluit de praeses deze zitting van de synode. 
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NEGENDE ZITTING 

vrijdag 23 oktober 1992, 9.15 - 12.45 uur 

Artikel 167 

Opening 
De praeses opent deze negende zitting van de synode. Op zijn voorstel wordt 

gezongen Psalm 22: 15 en 16, waarna hij leest Psalm 22: 26 - eind en voorgaat in 

gebed. 

Artikel 168 

Appel-nominaal 
Bij gehouden appel-nominaal blijkt dat ds. J. Jonkman is vervangen door zijn 

secundus ds. G. Bijkerk; oud . D. Lokhorst door zijn secundus oud. G. van 

Malkenhorst; oud. C.J. Marchal door zijn secundus oud . J.M.D. Vreugdenhil en 

oud. D.J. Groen door zijn secundus oud . J. Huisman. Oud. J.M.D. Vreugdenhil 

betuigt door op te staan instemming met de belijdenis. 

Artikel 169 

Vervolg Theologische Universiteit/Algemeen 

De praeses stelt aan de orde rapport 1c van commissie 1 (bijlage 70) . Dit rapport 

gaat in op de in de tweede zitting ingediende voorstellen (zie art. 39) met betrek

king tot de herstructurering van het onderwijs aan de Universiteit. De rapporteur 

van de commissie, oud. D. Koole, deelt mede, dat de toen ingediende voorstellen 

niet integraal in het rapport zijn opgenomen, maar dat de commissie aan de inten

tie van de voorstellen aandacht heeft geschonken. 

Voorafgaande aan de bespreking deelt de president-curator mee, dat op een 

docentenvergadering aan de Universiteit voldaan is aan de wens, uitgedrukt in het 

voorstel van ds. J. van Amstel ten aanzien van de ondertekening van het verbin

dingsformulier door alle docenten aan de Universiteit. Alle docenten, die op die ver

gadering aanwezig waren en die dit formulier nog niet eerder ondertekend hadden, 

hebben toen hun handtekening gezet. Prof. dr. M. Boertien was afwezig. 

In de bespreking wordt naar aanleiding van de zinsnede uit het commissie-rapport 

dat er bij de studenten niet altijd evenveel ontvankelijkheid voor de praktisch-gees

telijke vorming lijkt te bestaan , opgemerkt, dat deze zijde van de vorming aan de 

Universiteit niettemin van het grootste belang is en wordt de hoogleraren verzocht 

toch vooral grote aandacht te schenken aan de toerusting voor zowel de prediking 

als het pastoraat. De kerken hebben grote behoefte aan een goede prediking en 

aan goede herders. 
De rapporteur van de commissie onderstreept de gemaakte opmerkingen. Er zal 

inderdaad goed op moeten worden toegezien, op welk moment een kandidaat 

beroepbaar zal kunnen worden gesteld. 

De rector, prof. dr. W.H. Velema, spreekt zijn dankbaarheid uit voor de goede ont

vangst van de voorstellen. Hij zegt toe dat de hoogleraren hun uiterste best zullen 
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doen_ de in deze synode geuite wensen ten aanzien van de praktisch-geestelijke 

vorming van de studenten te verdisconteren en dat daarbij ook het curatorium ten 

nauwste betrokken zal zijn. 

De synode besluit: 

1. goedkeuring te hechten aan de herstructurering van de studie overeenkomstig 

het voorstel van het curatorium; 

2. het curatorium op te dragen in samenwerking met het college van hoogleraren 

b1~_nen het ~ader van D Il een plan uit te werken waarin aan de praktisch-gees

tel1Jke vorming van de studenten inhoud wordt gegeven en over het resultaat in 

de volgende generale synode verslag te doen; 

3. het curatorium aan te bevelen bij het afnemen en de beoordeling van het exa

men D 11 voltallig aanwezig te zijn. Nadat aldus besloten is adviseert prof. dr. J. 

van Gendere~-oo~ het Reglement voor de Theologische Universiteit te wijzigen 

en van die w11zIging kennis te geven o.a. aan de Minister van Onderwijs en 

Wetenschappen . Het moderamen neemt dit advies over en stelt de door prof. 

dr. Van Genderen gegeven adviezen aan de synode voor. 

De synode besluit: 

1. het cura_torium opdracht te geven de wijzigingen van het Reglement voor de 

Theologische Universiteit te concipiëren die uit de genomen besluiten voort

vloeien en aan deze synode voor te leggen; 

2. het cur~torium op te dragen van de wijzigingen van het Reglement voor de 

Theologische Universiteit kennis te geven aan de Minister van Onderwijs en 

Wetenschappen en aan alle instanties die daarvoor in aanmerking komen. 

In een latere zitting zal deze zaak verder aan de orde komen (zie art. 212). 

Artikel 170 

Contact Kerkjeugd 

Aan de orde wordt gesteld het rapport van de deputaten voor het contact met de 

kerkjeugd (bijlage 71). Daarbij wordt ook betrokken de brief die namens de synode 

1992 verzonden werd aan de C.G.J.O. (bijlage 72) . Het op een en ander corres

ponderende rapport 9 van commissie 111 (bijlage 73) wordt eveneens aan de orde 

gesteld. De deputaten ds. G.P.M. van der Linden, secretaris, en br. D. van Arkel , 

p~nningmeester, worden welkom geheten. De voorzitter van deputaten, ds. D. 

Visser, zal hun woordvoerder zijn. 

E_en lange rij van sprekers dient zich aan . Sommigen van hen spreken waardering 

uit voor het werk van deputaten, dat bepaald niet gemakkelijk was. Ook wordt de 

moed van deputaten om door hen gemaakte fouten te erkennen gewaardeerd. 

Daardoor hebben zij zich weliswaar kwetsbaar opgesteld, maar het resultaat is 

geweest, dat er nu weer gesprekken konden worden gevoerd met de C.G.J.O. en 

dat in die gesprekken ook het werkmateriaal van de C.G.J.O. weer aan de orde 

kon komen. Nu de formele relatie weer goed in het oog gevat is, kan kennelijk ook 

weer inhoudelijk gesproken worden en hadden deputaten ook gelegenheid om de 

kritiek van de synode met de C.G.J.O. door te spreken . 

~ndere afgevaardigden kunnen niet zo veel waardering opbrengen voor de opstel

ling van deputaten. Naar hun oordeel hebben deputaten onder druk van de 

C.G.J.O., die anders weigerde te spreken, de eisen van de C.G.J.O. ingewilligd. 
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Gevraagd wordt of deputaten toen niet zijn afgeweken van de opdracht van de 

synode van 1989. Hoe zien deputaten die opdracht nu? Is de synod~ van 1989 

afgeweken van de lijn die in de uitspraken van voorgaande synoden 1s aangege

ven? waarom hebben deputaten, evenals de commissie, nauwelijks aandacht 

besteed aan de uitspraken van de synode van 197 4, waar verontrusting o~er de 

koers van het jeugdwerk werd uitgesproken? Waarom hebben de~utaten zich zo 

sterk teruggetrokken op hun instructie? Zien zij dan een tegenstelling tussen hun 

instructie en de uitspraken van de synoden van 1974 en 1989? . . 

Sommige afgevaardigden zien het als onjuist , dat deputaten en in feite ook de 

commissie die naar hun oordeel het werk van deputaten te weinig kritisch heeft 

beoordeeld, termen als "partnerschap" en "institutionele relatie" van de C.G.J.O. 

hebben overgenomen. Zijn deputaten van mening dat de synoden van_ 1944 en 

1968, waar zij geregeld aan refereren, de relatie tussen deputat~,n en .. ?e J?n~eren

organisatie, hebben gezien zoals met de termen "partnerschap en 1nst1tut1onele 

relatie" wordt aangegeven? .. . 

Door deze benadering hebben deputaten zich veel te veel op voet ~an geliJkhe_1_d 

met de C.G.J.O. laten plaatsen. Hebben zij het zichzelf daardoor niet onmogeliJk 

gemaakt namens de kerk te spreken , dat wil zeggen, ambtelijk en met gezag, als 

een herder tegenover de schapen? Is dat dan ook de verklaring van het feit , dat 

deputaten het "corrigeren" uit het besluit van de synode van 198~ achterwege heb

ben gelaten? De commissie is deputaten hierin gevolgd en heeft in haar voorstellen 

het woord "corrigeren" vervangen door "adviseren". Betekent dat alles dat het 

besluit van de synode van 1989 onjuist was? . 

Om deze redenen spreken sommige afgevaardigden uit, dat ze grote moeite heb

ben met het voorstel van de commissie om het werk van deputaten goed te keuren . 

Moet de uitspraak van 1989 niet alsnog worden uitgevoerd? 

Afkeuring wordt uitgesproken over de houding van de C.G.J.O. Vragen_ worden 

gesteld bij het werkmateriaal van de C.G.J .O. Wordt er niet te veel van uitgegaan 

dat de jongeren persoonlijk allemaal gelovigen zijn? Hoe denken deputaten over de 

methodieken, die gebruikt worden? Staat het werk van de C:G.J.O. wel op een 

goede bijbelse basis? Wat moet gedacht worden van de bewering van de_ C.G.J.? · 

dat er nooit kritiek uit de kerken komt? En van het feit , dat de C.G.J.O. brieven niet 

beantwoordt? Hoe denken deputaten over de bondsdagen van de C.G .J.O.? 

Waarom zegt de commissie daar niets over? 

Gevraagd wordt ook naar de L.C.J. en de contacten van deputaten met deze orga

nisatie. waarom kreeg de L.C.J. zoveel minder aandacht van deputaten dan de 

c.G.J.O. kreeg? Is er voorafgaande aan de verschijning van de broc~ure van de 

L.C.J. contact geweest met deputaten? Waarom geven deputaten in feite de ?L.C .J. 

de schuld dat er nog geen contact is gekomen tussen L.C.J. en C.G.J.O . . Zien 

deputaten nog mogelijkheden om deze twee . or~an~saties tot elkaar te brengen? 

Waarom doet de commissie geen voorstel in die richting? .. 

Aan deputaten wordt nog gevraagd om welke reden zij in een laat stadium een w1J

ziging van hun rapport hebben toegezonden en waarom zij dat gedaan hebben 

zonder er een verklaring voor te geven? . 

De hele situatie geeft diverse sprekers aanleiding om hun grote zorg uit te spreken. 

De eenheid onder de jeugd is weg. Maar dat is geen wonder als we merke~ dat_de 

eenheid in de kerken ook onder spanning staat. Ligt het grote probleem niet hier, 

dat de kerk zelf zo weinig overtuigingskracht heeft in haar spreken, te_n gevolge van 

verwereldlijking en geremdheid om aan te geven waar de grenzen liggen van wat 

toelaatbaar is? 
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Aangezien het tijd is om de vergadering te sluiten deelt de praeses mee, dat in 

overleg van het moderamen met deputaten en de commissie, besloten is aan de 

synode voor te stellen dat de commissie en deputaten niet meer in deze zitting op 

de gestelde vragen zullen ingaan, maar dat de commissie in overleg met deputaten 

vóór de volgende zittingsweek in een schriftelijk rapport de vragen zal beantwoor

den. De vergadering gaat hiermee akkoord. Zie art. 183. 

Artikel 171 

Sluiting 
De praeses dringt aan op tijdige indiening van de rapporten door de commissies 

opdat de afgevaardigden voldoende tijd zullen hebben voor de bestudering van 

deze rapporten. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 25: 6 en na dankgebed 

door ds. R. van Beek sluit de praeses deze zitting van de synode. 

TIENDE ZITTING 

dinsdag 10 november 1992, 10.00 -12.15 uur 

Artikel 172 

Opening 
De praeses opent deze tiende zitting van de synode. Hij laat zingen Psalm 3: 2 en 

4 en leest 1 Thess. 5: 1-11 . Daarna gaat hij voor in gebed. In dit gebed draagt hij 

bijzonder ds. en mevr. R. van Beek aan de Heere op in verband met de zeer ernsti

ge ziekte van een van hun kinderen. 

Artikel 173 

Appel-nominaal 

Bij gehouden appel-nominaal blijkt, dat ds. R. van Beek is vervangen door zijn 

secundus ds. B. de Graaf. Oud. D. Lokhorst is nu vervangen door de tertius oud. H. 

Nagel. De plaats van oud. C.J. Marchal wordt ingenomen door diens secundus 

oud. J.M.D. Vreugdenhil. Oud. D.J. Groen is nu ook weer vervangen door oud. J. 

Huisman en diaken W. Bijleveld door diaken C. de Jong. Door op te staan betuigt 

ds. B. de Graaf, die voor het eerst aanwezig is, instemming met de belijdenis. 

Artikel 174 

Comité-generaal 

Artikel 175 

Berijmde Schriftgedeelten 

De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor berijmde 

444 Schriftgedeelten (bijlage 74) met het daarbij behorende rapport 4 van commissie 111 

44s (bijlage 75). 

In de bespreking wordt gevraagd wat de zin van het derde commissie-voorstel is. 



-

445 

88 

Hebben deputaten zich nog niet genoeg kunnen bezinnen op dit punt? Namens de 
commissie antwoordt de rapporteur, dr. G.C. den Hertog, dat het er in dit voorstel 
om gaat, dat deputaten de bundel Schriftberijmingen zullen uitgegeven met inbe
grip van de door de synode van 1974 goedgekeurde liederen. De voorzitter van 
deputaten, ds. J. van Amstel, laat weten, dat deputaten menen, dat sommige van 
de toen goedgekeurde liederen niet voldoen aan de norm, die de synode van 1980 
heeft vastgesteld ten aanzien van wat berijmde schriftgedeelten zijn . Die norm was 
en is voor deputaten het uitgangspunt. 
Ds. J. Plantinga zegt, dat deputaten geen opdracht hebben om de liederen, die in 
197 4 goedgekeurd zijn, nader te beoordelen en stelt dan ook voor voorstel 3 weg 
te laten. 
Oud. A. de Geus stelt voor de commissie-voorstellen 4 en 5 aan te vullen met "met 
inachtneming van de financiële implicaties". De commissie neemt dit amendement 
over. 
Ds. J. Westerink stelt voor in commissie-voorstel 4 het woord "gezangen" te ver
vangen door "berijmde Schriftgedeelten". Als dit amendement in stemming wordt 
gegeven, wordt het aangenomen. 
De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten onder dank voor de door hen verrichte arbeid 

goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen na te gaan of er een mogelijkheid is een bundel uit te 

brengen , waarin alle volgens art. 69 K.O. vrijgegeven berijmde Schriftgedeelten 
een plaats kunnen hebben, met inachtneming van de financiële implicaties; 

4. deputaten op te dragen een goede definitieve regeling inzake de auteursrechten 
te treffen, waarin ook is opgenomen de mechanische reproduktie en/of uitzen
ding via radio en televisie, daartoe gemachtigd door de generale synode, met 
inbegrip van de financiële implicaties. 

Artikel 176 

Vervolg muzieknotatie berijmde schriftgedeelten/instructie 8.03 
De praeses stelt opnieuw aan de orde instructie 8.03 betreffende een muzieknota
tie bij de berijmde Schriftgedeelten (zie art. 149). Commissie 111 heeft hierover in 
rapport 6b opnieuw gerapporteerd (bijlage 76) . 

De synode besluit: 
1. uit te spreken dat het ook tot de taak van deputaten Berijmde Schriftgedeelten 

behoort, in geval van nieuw gecomponeerde melodieën, deze ook te voorzien 
van muzieknotatie die geschikt is voor de begeleiding van de gemeentezang; 

2. deputaten op te dragen: 
a. zich op de hoogte te stellen van wat in de kerken reeds aan orgelzettingen 

van de melodieën uit de bundel Schriftberijmingen voorhanden is; 
b. zo nodig bekwame mensen te stimuleren orgelzettingen te vervaardigen; 
c. te onderzoeken welke mogelijkheden er zijn om de uitgave van een bundel 

orgelzettingen te realiseren met inachtneming van de financiële implicaties; 
d. aan de generale synode van 1995 daarover een gefundeerd voorstel te 

doen. 
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Artikel 177 

Brief Buma/Stemra 
446 De praeses stelt aan de orde de brief van Buma/Stemra (bijlage 77) met het op 
446 deze brief corresponderende rapport 10 van commissie 111 (bijlage 78). 

Overeenkomstig het voorstel van de commissie 
besluit de synode: 
aan Buma/Stemra het advies te geven zich direct tot alle plaatselijke gemeenten te 
richten. 

Artikel 178 

Onderlinge Bijstand en Advies 
In bespreking komt het rapport van de deputaten voor onderlinge bijstand en 

447 advies (bijlage 79) en het daarbij behorende rapport 6 van commissie VI (bijlage 
460 80). De praeses stelt voor op dit moment buiten de bespreking te laten de kwestie 

van de overname door deputaten van de verplichtingen van de deputaten voor 
steunverlening aan de kerken in de polders rond het IJsselmeer (zie art. 222). 
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De synode besluit: 
1. waardering uit te spreken voor de verrichte arbeid en deputaten te déchargeren 

voor het gevoerde beleid; 
2. te besluiten artikel 4 sub d van de instructie te vervangen door: "Aan kerken met 

minder dan 200 zielen kan bijstand worden toegezegd tot ten hoogste 30% van 
de predikantskosten en aan kerken met minder dan 150 zielen ten hoogste 40% 
van de predikantskosten. Een en ander met inachtneming van hetgeen in art. 4 
sub a is bepaald ten aanzien van neveninkomsten"; 

3. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 179 

Vervolg kerkelijke archieven 
De praeses stelt opnieuw aan de orde het rapport van de deputaten voor de kerke
lijke archieven (zie art. 100). Commissie VI rapporteert hierover in haar rapport 10 
(bijlage 81). 

De synode besluit: 
1. deputaten te danken voor hun werk; 
2. alle deputaatschappen op te dragen hun archiefstukken die betrekking hebben 

op hun arbeid voor de generale synode 1986 vóór 1 september 1994 aan het 
synodaal archief over te dragen; 

3. deputaten te machtigen van 1 januari 1993 tot 1 oktober 1994 voor het 
Documentatiecentrum gebruik te maken van ruimten in het Kerkelijk 
Administratief Bureau en hun op te dragen voor de periode daarna geschikte 
ruimte te zoeken, bij voorkeur in dat Bureau of in de bibliotheek van de 
Theologische Universiteit; 

4. deputaten te machtigen tot de noodzakelijke uitgaven tot ten hoogste het in de 
begroting van de quaestor voor hen gevoteerde bedrag; 

5. art. 3 van de instructie van deputaten aan te vullen met: "e. het beheer en het 
toezicht op het beheer van het Documentatiecentrum"; 

6. opnieuw deputaten te benoemen. 
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Artikel 180 

Biddagen/instructie 8.04 
De praeses geeft in bespreking de instructie van de particuliere synode van het 
Westen betreffende art. 66 K.O., die aldus luidt: 

"De generale synode 
constaterende 
1. dat de veelheid en intensiteit van allerlei dreigende gebeurtenissen en ontwikke-

lingen in onze wereld sterk zijn toegenomen; 
2. dat veel daarvan meer structureel dan incidenteel en in sommige gevallen van 

regelmatig terugkerende aard is; 
3. dat het voor de daartoe aangewezen kerken in de classis 's-Gravenhage moei

lijk is om vast te stellen in welke gebeurtenissen en ontwikkelingen van een 
zodanige graad van ernst en dreiging sprake is, dat tot het uitschrijven van alge
mene en bijzondere biddagen zou moeten worden besloten; 

overwegende 
dat zich binnen de kerken sinds de Tweede Wereldoorlog een praktijk heeft ontwik
keld, die het gebed voor en verootmoediging onder allerlei noden van de wereld 
sterk tot een zaak van de plaatselijke kerken heeft gemaakt; 
besluit 
zich nader te bezinnen op welke wijze in het huidige tijdsgewricht het meest zinvol 
inhoud kan worden gegeven aan de intentie van artikel 66 van de kerkorde". 

451 Op deze instructie correspondeert rapport 1 van commissie V (bijlage 82) . 

Oud. D. Koole licht toe hoe de instructie is ontstaan. Er zijn zoveel noden in de 
wereld en eveneens in ons land, die voortdurend gebed noodzakelijk maken. 
Sprekend over de noden in eigen land herinnert hij aan de discussie die gevoerd is 
bij de bespreking van het rapport van de deputaten voor contact met de Overheid 
(zie art. 121 ). Voor de classis 's-Gravenhage is het echter niet gemakkel ijk om te 
bepalen wanneer er van een bijzondere nood en dreiging sprake is. Vandaar dat dit 
verzoek om nader beraad omtrent art. 66 K.O. aan de synode gedaan is. 
In de bespreking wordt gevraagd of het voorstel van de commissie om die bezin
ning aan deputaten Vertegenwoordiging op te dragen, niet een verlegenheidsop
lossing is. Daar zijn die deputaten toch niet voor. De rapporteur, ds. D. Visser, 
geeft toe dat de commissie eigenlijk niet goed wist hoe het in de instructie gevraag
de gerealiseerd kan worden ; vandaar dat de commissie met dit voorstel gekomen 
is. 
De praeses is van mening dat de particuliere synode van het Westen de instructie 
een betere onderbouwing had moeten geven. De bezinning die nu van de synode 
gevraagd wordt, had in de classis 's-Gravenhage moeten plaats vinden . De rappor
teur stemt met deze suggestie in . Als aan de afgevaardigden van het Westen 
gevraagd wordt of zij bereid zijn de instructie terug te nemen, antwoorden zij 
bevestigend. 
De synode besluit: 
aan de particuliere synode van het Westen te vragen 
1. de instructie terug te nemen; 
2. aan de classis 's-Gravenhage te verzoeken de generale synode van 1995 te 

dienen met de gevraagde bezinning en een concreet voorstel over de wijze 
waarop inhoud kan worden gegeven aan de intentie van art. 66 K.O. 
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Artikel 181 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de praeses de vergadering. 

Heropening 

VERVOLG TIENDE ZITTING 

dinsdag 10 november 1992, 13.30 -17.15 uur 

Artikel 182 

De praeses heropent de zitting. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 78: 2 en 3. 

Artikel 183 

Vervolg Contact Kerkjeugd 
De bespreking van het rapport van de deputaten voor het contact met de kerkjeugd 
wordt voortgezet (zie art. 170). Commissie 111 heeft, zoals was afgesproken, in 
overleg met deputaten, voor een schrifteli jke beantwoording van de in een eerdere 

462 zitting gestelde vragen gezorgd in haar rapport 9b (bijlage 83) . 

Voordat de praeses dit nieuwe commissie-rapport in bespreking geeft, krijgt de 
voorzitter van deputaten, ds. D. Visser, gelegenheid nader op de al eerder gestelde 
vragen in te gaan. 
Hij is van mening dat verschillende afgevaardigden het rapport van deputaten niet 
goed begrepen hebben. Met nadruk stelt hij, dat deputaten niet overgegaan zijn op 
de lijn van de C.G.J.O. Nog altijd hebben zij inhoudelijke kritiek op de C.G.J.O., 
zoals ook uit het rapport blijkt. Deputaten zijn eveneens van mening dat het werk 
van de C.G.J.O. een andere inhoud zou kunnen krijgen. De bezwaren die er leven, 
zijn duidelijk aan de C.G.J.O. doorgegeven; iets wat in deze periode wel , maar in 
de periode tussen 1986 en 1989 per se niet mogelijk was. 
Sprekend over de relatie tussen deputaten en de kerkjeugd merkt ds. Visser op, 
dat die relatie door de synode van 1944 geregeld is en dat de toen getroffen rege
ling als de enige principieel juiste werd gezien. Men noemde die relatie een morele. 
Natuurlijk zou er in die relatie iets veranderd kunnen worden , maar dan zou er toch 
eerst overleg moeten zijn met de jeugdorganisaties. Overigens menen deputaten 
dat alles niet afhangt van de verandering van bepaalde structuren . Vooralsnog ach
ten deputaten de lijn van 1944, nader geregeld in 1968, de juiste: de weg van ker
kelijke begeleiding op basis van vertrouwen. Bij die lijn is de C.G.J.O. gebleven en 
deputaten zijn tot die lijn teruggekeerd. Zij deden dit toen ze tot de ontdekking kwa
men dat zij in hun rapportage naar de synode van 1989 te ver gegaan waren in hun 
verwijten aan het adres van de C.G.J.O. 
Volgens deputaten is de synode van 197 4 niet afgeweken van de lijn van de syno
den van 1944 en 1968. De synode van 1989 deed dat echter wel , tengevolge van 
de spanningen die er in de periode voorafgaande aan die synode waren tussen 
deputaten en de C.G.J .O. Toen deputaten dit erkend hadden tegenover de 
C.G.J.O. kwam er een mogelijkheid om met deze organisatie ook inhoudelijk te 



92 

spreken en de bezwaren kenbaar te maken. Deputaten meenden toen een opening 

te hebben verkregen om in de geest van de opdrachten van de synode van 1989 te 

kunnen handelen, maar hebben daarmee nog niet gekozen voor de formele bena

dering van de C.G.J.O.; de door haar gekozen termen zijn bijvoorbeeld niet overge-

nomen. 
Ten aanzien van de L.C.J . merkt ds. Visser op, dat deputaten de warme relatie met 

deze organisatie waarderen. De subsidieregeling die getroffen is, heeft de volledige 

instemming van de L.C.J. 
In de bespreking worden nog heel wat vragen gesteld. Wat doet de C.G.J .O. met 

de kritische opmerkingen? Hoe functioneren de statuten van de C.G.J.O.? Waarom 

bedanken er steeds verenigingen voor het lidmaatschap van de C.G.J.O.? Moeten 

ook de door de C.G .J.O. voorgestane methodieken niet kritisch bezien worden? 

Moet er ook geen bezinning komen op de door de C.G.J.O. aangegeven doelstel

lingen van het jeugdwerk? Was er bij de C.G.J.O. niet het gevaar dat er te veel 

macht in handen van een enkele persoon kwam te liggen? 

Ook na het tweede rapport van de commissie en het betoog van de voorzitter van 

deputaten zijn verschillende synodeleden van mening dat er een discrepantie 

bestaat tussen de besluiten van de synode van 1989 en de manier waarop deputa

ten hebben gewerkt. De besluiten van 1989 zijn onvoldoende verdisconteerd. Als 

deputaten bij de uitvoering van die besluiten tot de ontdekking waren gekomen, dat 

de C.G.J .O. op die basis niet wilde spreken, hadden deputaten dat aan de synode 

moeten rapporteren . Er wordt op gewezen, dat 1989 op geen enkele wijze een 

afbuiging van de lijn van vorige synoden was. In 197 4 ging het in feite al om het

zelfde, namelijk de competentie van deputaten. 

Aan de commissie wordt gevraagd wat de bedoeling is van de lange zin in commis

sie-voorstel 5a? Zou het niet beter zijn in commissie-voorstel 5b te spreken van "na 

overleg" in plaats van "in overleg"? Waarom stelt de commissie niet voor dat depu

taten een brugfunctie dienen te vervullen in het tot-stand-brengen van contact tus

sen de C.G.J.O. en de L.C.J .? Hoe kan de commissie voorstellen om, ondanks de 

geuite kritiek, de handelingen van deputaten goed te keuren? 

Namens de commissie gaat de rapporteur, dr. G.C. den Hertog, op de vragen in. 

Hij is van mening dat het niet nodig is om de methodieken apart te vermelden; als 

gesproken wordt over het werkmateriaal zitten daar de methodieken in. De com

missie heeft geen duidelijk beeld van wat de C.G.J.O. met de geuite kritiek doet. 

Evenmin heeft de commissie onderzocht hoe de statuten van de C.G.J.O. in de 

praktijk functioneren. Wel is aan de commissie de verzekering gegeven, dat de 

C.G.J.O. wil luisteren. De commissie zou het onjuist achten om bij een eventuele 

wijziging van de relatie met de jeugdorganisaties, die wijziging tot stand te brengen 

"na overleg" met deze organisaties. Het moet "in overleg" gebeuren. De commissie 

wijst de gedachte dat deputaten een brugfunctie zullen vervullen tussen de 

C.G.J.O. en de L.C.J. niet af. De commissie ziet geen tegenstelling tussen de 

besluiten van de verschillende synoden. Wel is het haar mening dat een en ander 

in 1989 wat al te fors is aangezet. 
Als de commissie met alles rekening houdt, houdt zij wel kritiek op het beleid van 

deputaten, maar acht zij geen gronden aanwezig om dat beleid af te keuren . De 

vraag is wat deputaten met de opdracht gedaan hebben. Zij hebben erkend fouten 

gemaakt te hebben, maar zij hebben hun opdracht niet genegeerd. Integendeel, zij 

hebben hard gewerkt om in de geest van de opdracht te handelen en ze zijn er in 

geslaagd toch weer in gesprek te komen met de C.G.J.O. 
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Namens deputate~ g~at ds. D. ~isser nog op een en ander in . Hij zegt dat de 

C.G.J.O. de bere1dhe1d heeft uitgesproken te luisteren naar de geuite kritiek. 

Deputaten menen enkele symptomen te zien, die er op wijzen, dat de kritiek ook 

verwerkt wordt. Het wantrouwen is in ieder geval weggenomen . Wel zijn deputaten 

~an gevoelen dat de statuten van de C.G.J.O. nog veel beter zouden kunnen func

tioneren . Ook vinden deputaten dat de C.G.J.O. met de gebruikte methodieken te 

ver gaat. Deputaten hebben er geen moeite mee als hun een brugfunctie tussen de 

C.G.J.O. en de L.C.J. wordt toegekend. 

Sprekend over de uitspraken van de verschillende generale synoden merkt ds. 

Visser op, dat 197 4 volgens deputaten geheel in de lijn van 1944 was, maar dat 

van 1989 gezegd moet worden, dat dit hoofdzakelijk het geval was. In 1989 waren 

er - tengevolge van _de sp~_nningen - een paar dingen in het rapport van deputaten 

terecht gekomen, die er b1J nader inzien niet in hadden moeten staan. Deputaten 

meenden ec~!er na de synode van 1989 dat niemand ermee gediend zou zijn 

geweest al_s ZIJ aan de synode ~lleen maar hadden kunnen rapporteren, dat zij hun 

opdracht niet hadden ku~_nen uitvoeren door de weigering van de C.G.J.O. om met 

deputaten t_~ spreken. ZIJ hebben naar hun overtuiging de opdracht loyaal uitge

voerd en zI1n de_ ste~ der kerk naar de C.G.J .O. toe geweest, behoudens een 

enkele kanttekening b1J de besluiten van 1989. Als de synode dit zou beschouwen 

als een slappe houding zou zij daarmee deputaten te kort doen 

De penni~gme~~ter van deputaten, br. D. van Arkel , maakt n~g enkele opmerkin

~en van f1n~nc1ele _aard. ~oor beide organisaties bestaat een aparte subsidierege

I1~~• waar ZIJ allebei volledig mee akkoord zijn gegaan. Met de gebudgetteerde sub

s1d1es zullen deputaten enigszins interen op hun reserves. Deputaten geven hier 

echter de voorkeur aan boven het vragen om een verhoging van de bijdrage uit de 

kerken. 

Artikel 184 

Schorsing 

De praeses schorst de vergadering in verband met de maaltijd. 

VERVOLG TIENDE ZITTING 

dinsdag 10 november 1992, 19.00 - 20.15 uur 

Artikel 185 

Heropening 

De vergadering wordt heropend. Op voorstel van de praeses wordt gezongen 

Psalm 43: 3 en 4. 

Artikel 186 

Vervolg Contact Kerkjeugd 

~e bespreking over het rapport van de deputaten voor het contact met de kerk

Jeugd wordt voortgezet (zie art. 183). Van de gelegenheid om voorstellen in te die-
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nen wordt door diverse synodeleden gebruik gemaakt. 

Ds. J. van Amstel dient het volgende voorstel in: 

"De generale synode 
constaterende 
a. dat, hoewel de commissie van de deputaten aanneemt dat zij overtuigd zijn loy-

aal uitvoering te hebben gegeven aan de opdrachten van de generale synode 

van 1989, voorzover die naar het oordeel van deputaten niet verder reikten dan 

hun instructie toeliet, naar het oordeel van de commissie deputaten niet geheel 

recht hebben gedaan aan de besluiten van de generale synode van 1989, maar 

dat er ondertussen geen sprake van is, dat deputaten de opdracht van de gene

rale synode van 1989 naast zich neer hebben gelegd; 

b. dat de beide adviseurs, die tijdelijk aan jeugddeputaten waren toegevoegd, te 

kennen gaven goed te kunnen begrijpen , wanneer synode-afgevaardigden een 

grote discrepantie ervaren tussen de opdracht van de generale synode van 

1989 en de wijze waarop deputaten aan hun opdracht gevolg hebben gegeven; 

c. - dat de commissie uitspreekt, dat de onderlinge vorming en het gevormd wor

den tot een leven in verbondenheid met de HEERE niets heeft te maken met 

een institutionele relatie; 
- dat deputaten uitdrukkingen als 'partnerschap' en 'institutionele relatie' niet 

hebben overgenomen; 
- dat jeugddeputaten meer dan 'gesprekspartner' zijn en blijven van de jonge-

renbonden; 
d. dat de gesprekken met de C.G.J.O. inmiddels op gang zijn gekomen; 

e. dat verschillende commissieleden en vele synodeleden moeite hebben met het 

rapport van deputaten; 

spreekt uit 
1. dat de opdracht van de generale synode van 1989 gezien dient te worden tegen 

de achtergrond van jarenlange synodale zorg over het werk van de C.G.J.O.; 

2. dat deputaten alsnog die besluiten/opdrachten van de generale synode van 

1989, die nog zijn blijven liggen, uitvoeren en daarvan verslag uitbrengen op de 

volgende generale synode; 
3. dat de relatie van de kerk met de jeugd van de kerk niet een institutionele, maar 

een geestelijke relatie is". 
Daarnaast stelt ds. J. van Amstel voor in commissie-voorstel 5a de woorden "en 

waarin zij .... . van het leven" te vervangen door: "om hen onder de zegen des 

Heeren toe te rusten om hen te leren leven in de vreze des HEEREN". 

Oud. J.M.J. Kieviet stelt voor: 
"De generale synode 
overwegende 
1. dat er in de kerken al vele jaren verontrusting en zorg leeft aangaande de 

C.G.J.O. omdat naar het oordeel van de kerken haar grondslag onvoldoende tot 

uitdrukking komt in werkmateriaal en activiteiten; 

2. dat vanaf 197 4 de onderscheiden generale synoden zich hiermee intensief 

bezighielden en dienovereenkomstige opdrachten aan deputaten verstrekten , 

teneinde de oorzaken van de in de kerken levende verontrusting en zorg en 

daarmee die gevoelens van bezwaar zelf zouden worden weggenomen ; 

3. dat deputaten in hun gesprekken met de C.G.J.O. als de stem van de kerken 

dienen te fungeren; 

95 

4. dat de generale synode van 1989 in deze context aan deputaten de opdracht 

gaf met de C.G.J.O. te spreken over de hiervoor bedoelde gevoelens van 

bezwaar; 
5. dat die generale synode deputaten eveneens opdroeg het onderzoek naar de 

leef- en denkwereld van de jongeren van onze kerken voort te zetten en af te 

ronden; 
constaterende 

1. dat deputat~n weliswaar vele gesprekken met de C.G.J.O. voerden maar dat zij 

zulks zodanig deden dat op diverse onderdelen materieel afstand werd geno

men van de concrete opdracht van de generale synode van 1989; 

2. dat het onderzoek naar de leef- en denkwereld van de jongeren van onze ker

ken helaas nog niet werd afgerond; 
van oordeel 
1. dat de wijze waarop deputaten zijn omgegaan met de besluiten van de generale 

synode .van 1.989 geen instemming kan ontvangen; 

2. dat de intentie. van deputaten overigens gericht was op het creëren van een 

zodani.ge relatie met de C.G.J .O. dat constructieve, inhoudelijke gesprekken 

mogel1Jk zouden worden; 

3. dat de handelingen van deputaten ondanks de bestaande reserves in dit licht 

moeten worden beoordeeld; 

4. dat. een spoedige afronding van een onderzoek naar de leef- en denkwereld van 

de Jongeren van onze kerken gewenst is; 
besluit: 
1. de handelingen .van deputaten onder het vorengenoemde voorbehoud goed te 

keure~ en overigens waardering uit te spreken voor de grote inspanning als 

zodanig; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 

3. de adviseurs te danken voor de bijdrage die zij geleverd hebben; 

4. deputaten op te dragen: 
a. conform 4a commissie-voorstel · 
b. conform 4b commissie-voorstel '. 

c. ~et gesprek .met de C.G.J.O. v~ort te zetten in de zin zoals het in de instruc

tie ~edoeld Is teneinde daarin als stem van de kerken de C.G.J.O. - waar 

nodig ~ t.e stimuleren en te corrigeren, opdat in werkmateriaal , methodieken 

en actIvIteIten , waaronder de inhoud van de Bondsdag, van de C.G.J .O. 

~aar grondslag duidelijk tot uitdrukking komt en zo de verontrusting en zorg 

in de kerk worden weggenomen; 

d. het gesprek met de L.C.J., als volledig erkende jongerenorganisatie binnen 

onze kerken, voort te zetten in de zin zoals het in de instructie bedoeld is· 

e. conform 4d commissie-voorstel · ' 

5. deputaten voorts op te dragen de ' generale synode van 1995 Deo Volente te 

dienen met: 
a. een bezinningsstuk waarin verwerkt zijn 

1. de resultaten van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van de jon

geren van onze kerken; 

2. een aanbeveling van de richting waarin het jeugdwerk in onze kerken 

zich moet o~twikkelen; opdat in het huidige geseculariseerde tijdsge

wricht onze Jongeren onder Gods zegen en door Zijn genade mogen 

worden gevormd en toegerust met het oog op hun plaats en taak in kerk 

en samenleving; 
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b. een gefundeerd voorstel om, gehoord de besprekingen in d~ze synode en 
mede met het oog op de gevaren en uitdagingen van deze tijd , een verant_~ 
woorde gestalte te geven aan de relatie tussen kerk en jeugdwerk, waarbij 
het nodig kan zijn die relatie , zoals vastgelegd in de instructie van deputa
ten, bij te stellen zulks na overleg met de jongerenorganisaties": . 

Ds. M. van der Sluys dient de volgende amendementen in: In comm1s_s1e-voorstel 
4c na "bedoeld is" en voor "teneinde ... " invoegen: "en door de besluiten van de 
generale synoden nader is omschreven". 
In commissie-voorstel 5b na "instructie van deputaten" en voor "in overleg met.." 
invoegen: "en door de besluiten van de generale synoden nader is omschreven". 
Verder stelt hij voor commissie-voorstel 5 als volgt te lezen: "Voorts deputaten op 
te dragen de generale synode van 1995 D.V. 
te dienen met: 
a. een uitwerking van de bezinning G.S.'89 waarin men zich nader ~ezint op ?e 

principiële inhoud van de elementen vorming , ontmoeting: ~ntspanning_ ~n actie, 
om zodoende een schriftuurlijke visie te geven op de juiste begeleiding van 
onze jeugd, nu en in de toekomst; 

b. conform commissie-voorstel 5a; 
c. conform commissie-voorstel 5b". 

Oud. J.W. Overeem dient, mede namens oud. J.G. van der Poel, het volgende 
voorstel in: 
1. conform commissie-voorstel 1 met de toevoeging: "met inachtneming van de ter 

synode gemaakte opmerkingen"; 
2. conform commissie-voorstel 2; 
3. de adviseurs onder dankzegging van hun taak te ontheffen; 
4. a. conform commissie-voorstel a. 

b. conform commissie-voorstel b. 
c. het gesprek met de C.G.J.O. voort te zetten, daarbij ~an de bedo~ling van 

het gestelde in art. 37 K.O. recht te doen, met erkenning van de eigen ver
antwoordelijkheid van de C.G.J .O. als vereniging; 

d. in dit gesprek dient met name een positieve stimulering en advisering door 
deputaten plaats te vinden en - waar nodig corrigerend - gericht op het werk
materiaal, methoden en de activiteiten van de C.G.J.O. waardoor haar 
grondslag duidelijker tot uitdrukking komt en zal gaan functioneren, opdat zo 
de verontrusting en de zorg in de kerken zal worden weggenomen; 

e. conform commissie-voorstel d; 
f. een gesprek te arrangeren met de L.C.J . en de C.G.J.O., waarbij beide org~

nisaties als gelijkwaardige gesprekspartners zullen deelnemen onder de lei
ding van deputaten. 

Diaken A. Heystek dient een amendement in om in commissie-voorstel 4c tussen 
"werkmateriaal" en "en de activiteiten" in te voegen: "de methodieken". 

Ds. P. den Butter stelt het volgende voor: 
"De generale synode besluit: 
1. uit te spreken, dat zij begrip heeft voor de wijze waarop deputaten de opdrach

ten van de generale synode 1989 hebben geïnterpreteerd en uitgevoerd; 
2. het recht te handhaven de instructie van deputaten in het licht van de uitspraken 

van de generale synode van 1974 (van oordeel 1 en 2, art. 174) nader in te vul
len en dus te blijven bij de uitspraken van de generale synode 1989, (sub 3 b,c. 
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art 160); 
3. met inachtneming van het genoemde in 1 en 2 de handelingen van deputaten 

onder dank voor de door hen verrichte arbeid goed te keuren ; 
4. conform commissie-voorstel 2; 
5. conform commissie-voorstel 3; 
6. a. conform commissie-voorstel 6a; 

b. comform commissie-voorstel 6b; 
c het gesprek met de C.G.J.O. voort te zetten in de zin zoals in de instructie 

bedoeld - gelezen in het licht van de besluiten van de generale synoden van 
1974 en 1989 - teneinde daarin de C.G.J .O. te stimuleren, te steunen, te 
adviseren en - waar nodig - te corrigeren, opdat... conform commissie-voor
stel 4c; 

d. conform commissie-voorstel 4d; 
e. pogingen in het werk te (blijven) stellen de C.G.J.O. en de L.C.J. met elkaar 

in gesprek te brengen en bij dat gesprek een brugfunctie te vervullen; 
7. conform commissie-voorstel 5". 

Ds. M.G. Tanis stelt voor: 
"De generale synode 
constaterend 
1. dat deputaten niet geheel hebben kunnen voldoen aan de opdracht gegeven 

door de generale synode 1989 (zie Acta, pag. 96, sub 4a en b) ; 
2. dat het bestuur van de C.G.J.O. niet spontaan kon meewerken aan de effectu

ering van de opdracht aan deputaten gegeven; 
3. dat de verontrusting ten aanzien van het werkmateriaal en de activiteiten van de 

C.G.J.O. zelfs zijn toegenomen; 
4. dat het werk van de L.C.J. toeneemt en het aantal verenigingen, dat zich bij 

deze organisatie heeft aangesloten, sprekend is; 
van oordeel 
1. dat deputaten bij onvermogen tot uitvoering de hun gegeven opdracht gemoti

veerd hadden kunnen teruggeven aan de opdrachtgeefster; 
2. dat het bestuur van de C.G.J.O. weinig gedaan heeft om de zorg en de veront

rusting, die er leeft in de kerken, weg te nemen; 
3. dat deputaten niet louter een gesprekspartner zijn, maar dat zij stem der kerken 

zijn , waarnaar geluisterd dient te worden en het gehoorde dient verwerkt te wor
den; 

4. dat het gesprek tussen deputaten en het bestuur van de C.G.J.O. dient voortge-
zet te worden; 

5. dat de L.C.J. recht heeft op meer subsidie; 
besluit 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren, echter ten dele wat betreft het 

contact met het bestuur van de C.G.J.O.; 
2. conform commissie-voorstel 2; 
3. conform commissie-voorstel 3; 
4. deputaten op te dragen: 

a. conform commissie-voorstel 4a; 
b. conform commissie-voorstel 4b; 
c. het gesprek met het bestuur van de C.G.J.O. te houden naar analogie van 

het besluit en de opdracht van de generale synode 1989. 
d. conform commissie-voorstel 4d; 
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e. conform commissie-voorstel 4e; 
f. te onderzoeken de mogelijkheid om te komen tot een evenredige verdeling 

van de kerkelijke ontvangsten tussen beide jeugdorganisaties". 

Ds. J.H. van Dijk stelt voor: . . 
"Deputaten op te dragen zich te bezinnen op een aanvullend artikel van_ de instruc
tie als bedoeld in bijlage 31 K.O. waarin de verhouding tussen kerk en Jongerenor
ganisaties principieel is vastgelegd en daarover aan de volgende synode te rappor-
teren". 

Ds. H. van den Heuvel stelt voor de woorden "bij te stellen" aan het eind van com
missie-voorstel 5b te vervangen door "formeel en inhoudelijk nader te formuleren". 

De praeses stelt voor deze voorstellen in handen van commissie 111 te geven voor 
nader advies. De bespreking wordt afgebroken (zie art. 237). 

Artikel 187 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/Gereformeerde Kerken Vrij
gemaakt 
De praeses stelt aan de orde het eerste gedeelte van ra~port 8 van commissie IV 
(bijlage 84) . Hiermee wordt de bespreking van de relatie tot de Gereformeerde 
Kerken Vrijgemaakt voortgezet (zie art. 140). 

De rapporteur, ds. J. Jonkman, geeft een toelichting bij de nieuwe voorstellen _van 
de commissie. In de bespreking maken zowel oud. D. Koole als ds. J. Plantinga 
duidelijk, dat zij moeite hebben met de door de commissie gebruikte arg_ument~n 
om hun voorstellen niet over te nemen. Oud. Koole zegt, dat de comm1ss1e z11n 
voorstel moeilijk kan afwijzen als zij het wel met de intentie ervan zegt eens te zijn . 
Zijn voorstel bedoelt de samensprekingen in een breder ka~er te _plaatsen , opdat er 
zo ook mogelijk nieuwe impulsen zullen komen . Ds. Plantinga 1s van mening d_at 
als de synode het meent met het in overweging 1 gestelde, overname van Zijn 
voorstel noodzakelijkerwijs moet volgen. .. 
De rapporteur deelt echter mee, dat de commissie bij haar standpunt blijft en het 
voorstel-Koele niet overneemt: anders wordt de formulering veel te breed. Ook het 
voorstel-Plantinga neemt de commissie niet over: wat in overweging 1 staat, acht 
zij voldoende. . , .. . De aanwezige hoogleraren geven preadvies. Prof. dr. W. van t Spijker 1s het met 
de intentie van het voorstel-Plantinga wel eens en prof. dr. W.H. Velema meent dat 
iets van het voorstel-Koole in het besluit zou kunnen doorklinken. Prof. dr. J. van 
Genderen sluit zich aan bij de rapporteur van de commissie. Hij is ervan overtuigd 
dat deputaten zich bewust zullen zijn van datgene wat in het voo~stel-Koole staat. 
Wat het voorstel-Plantinga betreft is hij van mening, dat overweging 1 samen met 
de instructie van deputaten genoegzame grond vormen om eenheid te zoeken _met 
de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt. Het behoeft dan ook niet nog eens expl1c1et 
te worden uitgesproken, zoals het voorstel-Plantinga wil. 

Oud. D. Koole, zowel als ds. J. Plantinga geven te kennen dat zij hun voorstellen 
willen handhaven. Als de praeses het voorstel-Koele in stemming brengt wordt het 
verworpen. Ook het voorstel-Plantinga wordt bij stemming verworpen. 
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De synode komt tot het volgende besluit: 
De generale synode overwegende 
1. dat de synode van 1989 uitsprak, dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt 

zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de 
gereformeerde belijdenis; 

2. dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt van de Christelijke Gereformeerde 
Kerken vragen, dat zij zich alsnog uitspreken over wat prof. dr. B.J. Oosterhoff 
geschreven heeft; 

3. dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt van de Christelijke Gereformeerde 
Kerken vragen dat zij in de relatie tot de Nederlands Gereformeerde Kerken een 
onderzoek zullen instellen naar de confessionele betrouwbaarheid van deze 
kerken; 

4. dat in de samensprekingen met de deputaten van de Gereformeerde Kerken 
Vrijgemaakt het hanteren van het belijden omtrent de kerk aan de orde is 
geweest, maar dat er vragen zijn bl ijven liggen ten aanzien van het verstaan 
van de artikelen 27-29 N.G.B.; 

5. dat de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil in de samen
sprekingen met de deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt nog 
niet grondig zijn doorgesproken; 

6. dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt erop aandringen dat de Christelijke 
Gereformeerde Kerken zich duidelijk uitspreken ten aanzien van de vraag of de 
verschillen, die er zijn tussen beide kerken , een gescheiden kerkelijk leven ver
eisen ; 

van oordeel 
1. dat de opvattingen van prof. dr. B.J . Oosterhoff jaren geleden reeds besproken 

zijn en dat toen deze zaak als afgehandeld is beschouwd en er in de vraag van 
de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt geen aanleiding is gelegen om er nu op 
terug te komen ; 

2. dat - zoals ook de synode van 1989 uitsprak - het onjuist zou zijn om op grond 
van een verzoek van de deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt 
en ten overstaan van hen een taxatie te geven van de ontwikkelingen in de 
Nederlands Gereformeerde Kerken; 

3. dat de vragen die nog zijn blijven liggen met betrekking tot het verstaan van de 
artikelen 27-29 N.G.B. beantwoord dienen te worden ; 

4. dat de zaken met betrekking tot de toeëigening van het heil wezenlijke elemen
ten van de belijdenis betreffen , waarover overeenstemming dient te worden 
bereikt en dat het ontbreken van deze overeenstemming een belemmering is op 
de weg naar kerkelijke eenheid; 

5. dat het opmaken van een balans zoals de generale synode van de Gerefor
meerde Kerken Vrijgemaakt dat wenst, momenteel niet mogelijk is; 

spreekt uit 
1. dat aan de verzoeken van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt genoemd 

onder overwegingen 2 en 3 niet zal worden voldaan; 
2. dat het gesprek over het belijden omtrent de kerk dient te worden voortgezet; 
3. dat de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil verder dienen 

te worden besproken - waarbij het resultaat van de bezinning van deputaten op 
wat de confessie op dit onderdeel zegt goede diensten kan bewijzen - opdat op 
deze wijze de verschillen zullen worden weggenomen ; 

4. dat zolang er geen vooruitgang wordt bereikt in het gesprek over de in 2 en 3 
genoemde zaken er geen verdere stappen kunnen worden gedaan op weg naar 
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kerkelijke eenheid; 
en besluit 
1. de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt te verzoeken deputaten te benoemen 

om het gesprek voort te zetten; 
2. deputaten op te dragen het gesprek over de genoemde punten voo~ te zetten: 
3. deputaten op te dragen de verschillen duidelijk te formuleren en zich te bezin

nen op de vraag hoe ernstig die verschillen zijn teneinde de volgende synode te 
dienen met een gefundeerd antwoord op de vraag of en zo ja in hoeverre de 
besproken zaken het voortgaan op de weg naar verdere eenheid belemmeren; 

4. deputaten op te dragen zich tot de kerkeraden te wenden met de vraag welke 
contacten er met de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt zijn en waartoe deze 
contacten geleid hebben; 

5. de brief van de generale synode van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt te 
beantwoorden. 

De praeses spreekt de hoop uit dat het genomen besluit zegenrijk zal mogen wer
ken . 

Artikel 188 

Sluiting 
Omdat nog enkele commissies moeten vergaderen stelt de praeses voor de verga-
dering thans te sluiten. Op zijn verzoek wordt gezongen Psalm 102: 16 en na dank
gebed door ds. D. Visser wordt de vergadering gesloten. 

ELFDE ZITTING 

woensdag 11 november 1992, 9.15 -12.15 uur 

Artikel 189 

Opening 
De praeses opent de elfde zitting van de synode. Hij laat zingen Psalm 45: 2 en 5, 
waarna hij leest Jes. 55. In gebed vraagt hij een zegen over het werk van deze 
dag. 

Artikel 190 

Appel-nominaal 
Bij het appel-nominaal blijkt dat oud. H.H. Koning, ds. R. van Beek, oud. D. 
Lokhorst, oud . D.J . Groen, diaken W. Bijleveld en ds. J. Oosterbroek vervangen 
zijn door hun secundi , resp. oud. A.J. Velema, ds. B. de Graaf, oud . G. van 
Malkenhorst, oud. J. Huisman, diaken C. de Jong en ds. H. Korving . De laatste 
betuigt door op te staan instemming met de belijdenis. 

101 

Artikel 191 

Attentie gastgezinnen 
De praeses deelt mee dat in overleg met de quaestor is vastgesteld, dat de afge
vaardigden f 25.- kunnen besteden voor een attentie voor de gezinnen waar zij 
gastvrijheid hebben ontvangen. 

Artikel 192 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/Nederlands Gereformeerde 
Kerken 
De praeses stelt aan de orde het tweede deel van rapport 8 van commissie IV (bij-

466 lage 84) . Hiermee wordt de bespreking van het contact met de Nederlands 
Gereformeerde Kerken voortgezet (zie art. 161 ). De praeses heet de afgevaardig
den van de Nederlands Gereformeerde Kerken, ds. J.C. Schaeffer en ds. C. 
Bakker hartelijk welkom. 
De rapporteur, ds. J. Jonkman, licht toe waarom de commissie de ingediende voor
stelen geheel of gedeeltelijk wel of niet heeft overgenomen. Oud. A.J. de Vuyst 
geeft enige verduidelijking bij een enkele wijziging in het minderheidsvoorstel. 
In de bespreking zegt ds. J. van Dijken, mede namens dr. G.C. den Hertog, dat zij 
het door hen ingediende voorstel terugnemen en dat zij zich stellen achter het 
voorstel van de minderheid van de commissie. Oud. D. Koole deelt mee zijn voor
stel terug te nemen, omdat hij het niet weer bij stemming wil laten verwerpen. Ook 
oud. J.G. van der Poel deelt mee zijn voorstel terug te nemen; hij zal zich achter 
het commissie-voorstel scharen. Dat doet ook oud. J.W. Overeem. 
Aangezien het voorstel van de meerderheid van de commissie prioriteit heeft geeft 
de praeses dat in stemming. 
De synode komt tot het volgende besluit: 
De generale synode 
overwegende 
1. dat de synode van 1989 uitsprak, dat de Nederlands Gereformeerde Kerken 

zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de 
gereformeerde belijdenis; 

2. dat de synoden van onze kerken in het verleden herhaaldelijk hebben uitgespro
ken dat het zoeken van eenheid met de Nederlands Gereformeerde Kerken roe
ping van de kerk is; 

3. dat op diverse plaatsen die eenheid is gezocht en in mindere of meerdere mate 
ook is gevonden; 

4. dat verschillende kerkelijke vergaderingen bewilligd hebben in deze gevonden 
eenheid; 

5. dat anderzijds in de contacten met de Nederlands Gereformeerde Kerken keer 
op keer ondervonden wordt dat er verschillen gebleven zijn , met name met 
betrekking tot de toeëigening des heils en de kerkregering; 

6. dat overigens slechts dan een vollediger beeld kan ontstaan van de houding in 
onze kerken ten aanzien van de Nederlands Gereformeerde Kerken als deputa
ten daarover contact onderhouden met alle Christelijke Gereformeerde Kerken ; 

constaterende 
1. dat er steeds weer spanningen ontstaan binnen onze kerken tussen wat plaat

selijk hier en daar wel en landelijk niet bereikt kan worden in de relatie tot de 
Nederlands Gereformeerde Kerken en dat dit binnen eigen kerkverband moeite 



102 

geeft; 
2. dat op het niveau van deputaten de verschillen met betrekking tot de toeëige

ning des heils niet besproken konden worden in gezamenlijk beraad (zoals de 
synode van 1989 had gewild), aangezien de Nederlands Gereformeerde com
missie na de vele besprekingen in vorige perioden er de voorkeur aan gaf om 
een schriftelijk stuk op tafel te leggen en dat dan ook als laatste woord in deze 
kwestie te beschouwen; 

3. dat volgend op dit "laatste woord" er op schriftelijk gestelde vragen van de kant 
van deputaten een nadere schriftelijke verklaring volgde van de kant van de 
Nederlands Gereformeerde commissie, waarin een aantal onduidelijkheden ver
helderd werd, al bleven er verschillen bestaan; 

4. dat deputaten een begin hebben gemaakt met de uitvoering van de opdracht 
van de synode om de vragen met betrekking tot het Akkoord van Kerkelijk 
Samenleven (A.K.S.) te bespreken; 

5. dat binnen de Nederlands Gereformeerde Kerken de discussie over het A.K.S. 
weer op gang gekomen is; 

van oordeel 
1. dat het bij de toeëigening des heils om een wezenlijk deel van de gereformeer

de belijdenis gaat; 
2. dat het ontbreken van overeenstemming op dit punt een belemmering is op de 

weg naar kerkelijke eenheid; 
3. dat in het licht van het voorgaande niet alleen voortgezette gesprekken op lan

delijk niveau van belang zijn , maar ook plaatselijke gesprekken, waarbij de ver
schillen met betrekking tot de toeëigening des heils alsmede de vragen aan
gaande het functioneren daarvan een voorwerp van bezinning moeten zijn ; 

4. dat de bestaande verschillen ten aanzien van de kerkregering nog niet voldoen
de doorgesproken zijn ; 

5. dat nog steeds van belang is wat de synoden van 1983 en 1986 uitspraken, 
namelijk dat het zoeken naar eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerk
verband raakt en dat het daarom belangrijk is de noodzaak van het bewaren en 
bevorderen van die eenheid in eigen kerkverband in het oog te houden; 

spreekt uit 
1. dat zolang er verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils alsmede 

vragen aangaande het functioneren daarvan blijven bestaan, deze een belem
mering vormen voor kerkelijke eenheid; 

2. dat deze verschillen en vragen verder dienen te worden besproken - waarbij de 
bezinning van deputaten op wat de confessie over de toeëigening des heils zegt 
goede diensten kan bewijzen - opdat op deze wijze de verschillen uit de weg 
geruimd worden; 

en besluit 
1. aan de Landelijke Vergadering van de Nederlands Gereformeerde Kerken 

onder betuiging van dank voor haar schrijven van 15 oktober 1991 te verzoeken 
haar commissie voor Contact en Samenspreking op te dragen het gesprek over 
de toeëigening des heils en de kerkregering voort te zetten; 

2. deputaten op te dragen 
a. om te zien naar de mogelijkheden om de verschillen met betrekking tot de 

toeëigening des heils alsmede de vragen naar het functioneren ervan gron
dig met de commissie van de Nederlands Gereformeerde Kerken te bespre
ken aan de hand van het resultaat van hun bezinning op wat de confessie 
op dit onderdeel zegt, opdat die verschillen zullen worden weggenomen; 
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b. de gesprekken over het A.K.S. en het functioneren ervan voort te zetten en 
d~arbi! mede _aandacht te geven aan diverse landelijke en plaatselijke ont
wikkelingen die een belemmering op de weg naar eenheid kunnen zijn; 

3. deputaten op te dragen de verschillen duidelijk te formuleren en zich te bezin
nen op de vraag hoe ernstig die verschillen zijn teneinde de volgende synode te 
dienen met een gefundeerd antwoord op de vraag of en zo ja in hoeverre de 
besproken zaken het voortgaan op de weg naar verdere eenheid belemmeren· 

4. de kerken dringend te adviseren bij het onderhouden van contact met de 
Nederlands Gereformeerde Kerken de eenheid binnen eigen kerkverband te 
bewaren en alles in het werk te stellen om het onderlinge vertrouwen te bevor
deren. 

De praeses richt zich met enkele woorden tot de broeders van de Nederlands 
Gereformeerde Kerken. Hij wijst er op, dat in beide kerken ernst gemaakt wordt 
met de eenheid. Onzerzijds worden echter voortgaande gesprekken nodig geacht 
en daarom "vragen wij u nog een mijl met ons te willen gaan". 

Artikel 193 

Vervolg kerkelijke verhoudingen /Algemeen 
Namens commissie IV stelt de rapporteur voor de deputaten voor de eenheid van 
de gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie met buitenlandse 
kerken te danken voor hun arbeid en die arbeid goed te keuren en tevens opnieuw 
deputaten te benoemen. 

De synode besluit: 

1. de handelingen van deputaten onder dankzegging voor hun vele werk goed te 
keuren; 

2. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 194 

Comité-generaal 

Artikel 195 

Schorsing 

In verband met de lunch schorst de praeses de vergadering. 

VERVOLG ELFDE ZITTING 

woensdag 11 november 1992, 13.30 -17.15 uur 

Artikel 196 

Heropening 

De praeses heropent de vergadering. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 75: 1 
en 4. 
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Artikel 197 

Comité-generaal 

Artikel 198 

Comité-generaal 

Artikel 199 

Comité-generaal 

Artikel 200 

Comité-generaal 

Artikel 201 

Financiële Zaken 
In comité-zittingen is gesproken over het rapport van deputaten voor de financiële 

467 zaken (bijlage 85) en de daarbij behorende rapporten 13a, 13b en 13c van com-
494, 495 missie VI (bijlagen 86,87 en 88) . Daarbij waren aanwezig br. A.H.J. Schwartz R.A. 
495 en C. Kleinjan, resp. voorzitter en secretaris van deputaten. 

De synode nam de volgende besluiten: 
1. alle kashoudende deputaatschappen décharge te verlenen ; 
2. deputaten Zending op te dragen uiterlijk bij hun jaarrapport-1993 aan deputaten 

Financiële Zaken duidelijkheid te verschaffen over de gebleven vragen uit 1989-
1991 en zich met betrekking tot de voorzieningen te voegen naar de methode 
van deputaten Financiële Zaken; 

3. de quaestor over de jaren 1989-1991 décharge te verlenen; 
4. in te stemmen met de voorgenomen berekening van predikantstraktementen; 
5. een indringende schriftelijke vermaning te zenden aan de kerken die in de jaren 

1989-1991 drie- of meermalen de vastgestelde minimum-bijdragen niet afdroe-
gen; 

6. de instructie voor deputaten als volgt vast te stellen: 
Instructie voor deputaten Financiële Zaken 
Artikel 1. Naam en samenstelling Het door de generale synode ingestelde depu
taatschap voor financiële zaken bestaat uit vijf leden en een algemeen secundus, 
om de drie jaren door de generale synode te benoemen. 
De synode benoemt de voorzitter. 
Tot lid kan niet worden benoemd: 
a. het langstzittende lid van de aftredende deputaten; 
b. hij/zij die deputaat is van één der kerkelijke kassen; 
c. hij die door de generale synode tot quaestor is benoemd. 

Artikel 2. 
Taak. Het deputaatschap heeft tot taak overeenkomstig deze door de generale 
synode gegeven instructie inzake financiële aangelegenheden van generale 
synoden en hun deputaatschappen en - desgevraagd - van kerken, classes, 
synoden en deputaatschappen te informeren, te controleren, te beoordelen, te 
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adviseren en te rapporteren. 

Artikel 3. Deskundige bijstand. 
Deputaten kunnen zich bij de uitoefening van hun taak doen bijstaan door een of 
meer deskundigen. Indien deze deskundige een accountant is dient hij certifice
ringsbevoegdheid te hebben. Elke generale synode bepaalt het bedrag dat deputa
ten daartoe in de volgende drie-jaarlijkse periode ten hoogste kunnen aanwenden. 
Het bedrag der gemaakte kosten wordt door bemiddeling van de quaestor der 
generale synode op advies van deputaten voor financiële zaken naar redelijkheid 
omgeslagen over de betrokken deputaatschappen. 

Artikel 4. Informatie. 
Deputaten gaan elk jaar aan de hand van de gepubliceerde loonindexcijfers en 
andere objectieve informatie na of en in hoeverre de minimum-predikantstracte
menten moeten worden gewijzigd. Zij doen van het resultaat van dat onderzoek 
mededeling aan de kerkeraden, classes en particuliere synoden vóór de aanvang 
van het nieuwe jaar. 
Deputaten geven tevens indicaties voor de te betalen vergoedingen voor bijzonde
re diensten in andere gemeenten en voor vergoedingen voor kosten. 

Artikel 5. Controle. 
Deputaten controleren jaarlijks de financiële administratie en de jaarstukken van 
alle kashoudende deputaatschappen die aan de generale synode verantwoording 
schuldig zijn, alsmede éénmaal per drie jaar die van de quaestor van de generale 
synode. 
Zij betrekken in hun onderzoek de volledigheid van de verantwoording van de ont
vangsten , de rechtmatigheid van de uitgaven, de aanwezigheid en de wijze van 
belegging der bezittingen, het bestaan der vorderingen en het bestaan en de volle
digheid van de schulden, de omvang van de liquiditeit en het vermogen, de doel
matigheid van de administratie, de tenaamstelling van de rekeningen, de beschik
kingsbevoegdheid van de penningmeesters, de functiescheiding binnen het 
betreffende deputaatschap, de scheiding tussen kerkelijke en particuliere of andere 
administraties, en voorts alles wat tot de financiële verantwoording behoort. Zo 
nodig plegen zij overleg met de betrokkenen en in ieder geval geven zij van het 
resultaat der controle kennis aan het betrokken deputaatschap opdat dit zijn pen
ningmeester kan déchargeren. Indien deputaten menen dat uitgaven wel rechtma
tig maar misschien niet (geheel) doelmatig zijn, geven zij hiervan kennis aan het 
betrokken deputaatschap. 

Artikel 6. Beoordeling. 
Deputaten beoordelen vóór de aanvang van de drie-jaarlijkse generale synode de 
drie-jaarlijkse begrotingen en de voorgestelde minimum-bijdragen van alle kashou
d~nde deputaatschappen die aan de generale synode verantwoording schuldig 
Zijn . 

Deputaten zijn gemachtigd desgevraagd een van het besluit van de generale syno
de afwijkende minimum-bijdrage vast te stellen voor die kashoudende deputaat
schappen die in enig jaar door onvoorziene omstandigheden een exploitatietekort 
van meer dan 10% van de begrote uitgaven hebben en wier liquiditeits- en/of ver
mogenspositie dit moeilijk kan dragen. Zij geven van zulk een besluit kennis aan 
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het aanvragende deputaatschap en aan deputaten Kerkelijk Administratief Bureau, 

die het nader vastgestelde bedrag opnemen in de minimum-bijdragenlijst bij het 

collecterooster. 

Artikel 7. Advies. 
Deputaten dienen alle kashoudende deputaatschappen die aan de generale syno-

de verantwoording schuldig zijn , en de quaestor van de generale synode, alsmede 

desgevraagd alle andere kerkelijke vergaderingen en instanties van advies in aan

gelegenheden betreffende hun financieel beheer. 

Zij streven daarbij naar uniformiteit in de onderscheiden jaarstukken en geven 

voorschriften voor de grondslagen van waardering van activa en passiva (waaron

der verplichtingen) en de grondslagen voor de bepaling van het resultaat. Zij geven 

tevens voorschriften voor de indeling van de financiële jaarverslagen. 

Zij geven richtlijnen ter zake van de arbeidsovereenkomsten met kerkelijke werkers 

en medewerkers van deputaatschappen. 

Artikel 8. Rapport. 
Deputaten brengen aan elke drie-jaarlijkse generale synode rapport uit: 

a. van de door hen verrichte werkzaamheden; 
b. van het resultaat der door hen ingestelde controle met advies omtrent het al of 

niet verlenen van décharge over de gecontroleerde tijdvakken aan de beheer

ders van de kassen; 
c. van de naar hun mening door de generale synode te geven aanwijzingen of 

opdrachten; 
d. van de vermogenspositie van de onderscheiden kassen; 

e. van hun beoordeling van de voorgestelde begrotingen . Voorzover dit rapport het 

beleid van bepaalde deputaatschappen of personen dan wel de vermogensposi

tie betreft, heeft het een vertrouwelijk karakter. 

7. de door deputaten voorgestelde rechtspositieregeling als 'richtlijn' voor kerken 

en deputaatschappen te aanvaarden; 

De synode besloot voorts: 
ten aanzien van de accountantskosten 
1. het krediet voor de periode 1989-1991 te verhogen met f 39.835.- ; 

2. het krediet voor de periode 1992-1994 te stellen op f 107.000.-. 

Ook besloot de synode: 
gelet op de dreigende en reeds in gang zijnde economische recessie die mogelij

kerwijze ook de kerkelijke inkomsten in negatieve zin zou kunnen beïnvloeden, alle 

kashoudende deputaatschappen te verzoeken in de komende periode met kerkelij

ke gelden extra behoedzaam om te gaan door bij alle en zeker bij meer dan gewo

ne uitgaven nut en offer goed af te wegen . 

Na mededeling van deze besluiten 

besluit de synode: 
1. deputaten te danken voor hun omvangrijke arbeid en hun handelingen goed te 

keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen. 
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Artikel 202 

Vervolg Taken en Prioriteitenstelling 

Nu de in het voorgaande artikel genoemde financiële zaken zijn afgehandeld stelt 

de praeses opnieuw aan de orde het rapport van de deputaten voor het onderzoek 

naar taken en prioriteitenstelling van de deputaatschappen en het daarbij behoren

de rapport 12 van commissie VI (zie art. 159). 

De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren en deputaten te danken voor hun 

gewaardeerde werk; 
2. het deputaatschap op te heffen. 

Met een enkel woord richt de praeses zich tot de voorzitter van deputaten, ds. M.G. 

Tanis, om hen, nu zij hun werk volbracht hebben, hartelijk te danken. 

Artikel 203 

Comité-generaal 

Artikel 204 

Vervolg Theologische Universiteit/Algemeen 

Alhoewel alle zaken betreffende de Theologische Universiteit nog niet zijn afgehan

deld stelt de praeses voor toch reeds afscheid te nemen van de secretaris van het 

curato:ium , ds. B. Bijleveld, die niet opnieuw benoemd kan worden. Hij dankt hem 

hartelijk voor de vele arbeid in het belang van het curatorium verricht. Ds. Bijleveld 

~preekt daarop een kort afscheidswoord, waarin hij zegt dat het hem een vreugde 

1s geweest deze arbeid te hebben mogen verrichten (zie verder artt. 212 252 

253) . ' ' 

Artikel 205 

Schorsing 
In verband met de maaltijd wordt de vergadering geschorst. 

VERVOLG ELFDE ZITTING 

woensdag 11 november 1992, 19.00 - 20.45 uur 

Artikel 206 

Heropening 
Nadat de zitting is heropend wordt op voorstel van de praeses gezongen Psalm 76: 

1 en 2. 
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Artikel 207 

Presentie 
De primus-afgevaardigden diaken W. Bijleveld en ds. J. Oosterbroek hebben hun 

plaats weer ingenomen. 

Artikel 208 

Brieven aan Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt en Nederlands 

Gereformeerde Kerken 
De praeses stelt namens het moderamen voor dat het beantwoorden van de brief 

van de generale synode 1990 van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt en van 

de brief van de Landelijke Vergadering 1991 van de Nederlands Gereformeerde 

Kerken door het moderamen zal geschieden. De vergadering gaat hiermee 

akkoord. 

Artikel 209 

Vervolg kerk en bedrijfsleven 
De praeses stelt opnieuw aan de orde het rapport van de deputaten voor kerk en 

bedrijfsleven en het daarop corresponderende rapport 6 van commissie V, die al 

eerder ter sprake kwamen (zie art. 146). Commissie V heeft ook een aanvullend 

491 rapport 6a ingediend (bijlage 89). De vertegenwoordigers van deputaten worden 

welkom geheten. 

In de bespreking worden enkele vragen gesteld over het werk van de industriepre

dikant en over de duur van diens relatie tot de kerk van Rozenburg en de financiële 

steun van deputaten terzake. Ds. D. Visser, rapporteur van de commissie, gaat op 

de vragen in. Hij zegt, dat een deel van het werk van de industriepredikant ds. J.M. 

Aarnoudse bestaat in een stuk bezinning waarmee hij deputaten dient. Uit dien 

hoofde zouden deputaten hem in dienst willen houden, ook als het industriepasto

raat beëindigd zou worden. De commissie is een andere mening toegedaan en 

neemt het voorstel van deputaten dienaangaande niet over. 

Ten aanzien van de wijze waarop het industriepastoraat gefinancierd wordt, merkt 

de rapporteur op, dat de Classis Brielle van de Gereformeerde Kerken toegezegd 

heeft het werk te zullen steunen tot en met december 1993. Deputaten verwachten 

echter dat de Classis Brielle zijn verantwoordelijkheid verstaat en het project zal 

blijven steunen zolang ds. Aarnoudse industriepredikant is. Op de vraag of deputa

ten niet voor hogere financiële verplichtingen zullen komen te staan als een van de 

participanten niet langer bijdraagt, wordt geantwoord dat in dat geval de kerk van 

Rozenburg die zwaardere lasten zal dragen, aangezien ds. Aarnoudse door 

Rozenburg betaald wordt. 
In zijn preadvies zegt prof. dr. W.H. Velema, dat de synode zou kunnen vaststellen, 

dat deputaten in hun steun aan Rozenburg dienen te blijven bij het vastgestelde 

percentage. De rapporteur antwoordt, dat als in het commissie-voorstel gesproken 

wordt over de "overeengekomen financiële steun" bedoeld is dat het percentage 

waarmee deputaten Rozenburg steunen niet zal worden veranderd. 

Voor de bespreking van een bepaald aspect gaat de vergadering in comité. Voor 

het vervolg van de bespreking zie art. 211 . 
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Artikel 210 

Comité-generaal 

Artikel 211 

Vervolg kerk en bedrijfsleven 

De bespreking (zie art. 209) wordt voortgezet. 

De synode besluit: 

1. deputaten in staat te stellen de overeengekomen financiële steun aan de kerk 

v~n Roz~nburg ten behoeve van de industriepredikant voort te zetten tot uiterlijk 

1 Januari 1997, maar tevens deputaten op te dragen er bij Rozenburg op aan te 

dringen de uiterlijke termijn op 1 januari 1996 te stellen; 

2. deputaten op te dragen: 

a. in samenwerking met deputaten Algemene Diakonale en Maatschappelijke 

Aangelegenheden te onderzoeken of vanaf 1995 de taak die deputaten heb

ben door deputaten A.D.M.A. kan worden overgenomen; 

b. de generale synode van 1995 te dienen met een voorstel waaruit blijkt hoe 

dit we~k ten dienste van de kerken het best kan worden voortgezet; 

3. de handelingen van deputaten goed te keuren, met inachtneming van de in dit 

aanvullend rapport gemaakte opmerkingen; 

4. opnieuw deputaten te benoemen. 

De praeses _neemt met een enkel woord afscheid van die leden van het deputaat

schap, die niet zullen worden herbenoemd, waarbij hij hen dankt voor hun arbeid. 

Artikel 212 

Vervolg Theologische Universiteit/Algemeen 

In verband met het besluit tot herstructurering van het onderwijs aan de universiteit 

(zi~ art_. _169) . is een aanpassing van het reglement voor de Theologische 

Un1vers1te1t nodig. Het curatorium legt dienaangaande een voorstel op tafel (bijlage 

90). 

Er worden enkele vragen gesteld, die door de president-curator, ds. J. van Dijken 

en door prof. dr. J. van Genderen worden beantwoord. Prof. Van Genderen merkt 

daarbij op, dat een aanpassing van het reglement in feite al nodig was na de 

besluiten van de synode van 1980. 

Na de gegeven toelichting besluit de synode: het voorstel terzake aanpassing van 

het Reglement voor de Theologische Universiteit te aanvaarden (zie voor de tekst 

bijlage 90). 

Artikel 213 

Comité-generaal 

Artikel 214 

Bezwaarschrift Rotterdam-Centrum (11.08) 

De praeses doet mededeling van het besluit dat de synode nam inzake het 
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bezwaarschrift van de kerk van Rotterdam-Centrum. 

De synode deed de volgende uitspraak: 

De generale synode kennis genomen hebbend 
1 . van het appel van de kerkeraad van Rotterdam-Centrum tegen het besluit van 

de particuliere synode van het Zuiden d.d. 10 juni 1992; 

2. van het oordeel van de particuliere synode van het Zuiden dat de kerkeraad van 

Rotterdam-Centrum heeft nagelaten het "wat" en "hoe" van de samensprekin

gen in de vorm van een behoorlijke schriftelijke verslaggeving toegankelijk te 

maken voor de classis en de deputaten naar art. 49 K.O.; 

3 van het oordeel van de particuliere synode dat derhalve het getuigenis van de 

kerkeraad van Rotterdam-Centrum onvoldoende verifieerbaar is en er niet volle

dig voldaan is aan de in bijlage 8 K.O. gestelde vereisten; 

constaterend 
1. dat de classis Rotterdam haar besluit tot afwijzing van de instructie van de ker

keraad van Rotterdam-Centrum om te komen tot nauwer samenleven met de 

Nederlands Gereformeerde Kerk van Rotterdam-Overschie niet heeft onder

bouwd; 
2. dat de kerkeraad van Rotterdam-Centrum daardoor in het onzekere is geraakt 

over de motieven die de classis tot deze afwijzing brachten; 

3. dat de motivatie van de kerkeraad in zijn appel bij de particuliere synode van het 

Zuiden berust op vermoedens met uitzondering van de punten 1, 2a en 3; 

4. dat de particuliere synode van het Zuiden het getuigenis van de kerkeraad van 

Rotterdam-Centrum onvoldoende verifieerbaar acht en stelt dat er niet volledig 

is voldaan aan de in bijlage 8 K.O. gestelde vereisten; 

5. dat de kerkeraad van Rotterdam-Centrum haar beschuldiging, dat in het ressort 

van de particuliere synode van het Zuiden niet uitsluitend gehandeld wordt op 

basis van Schrift, belijdenis en aangenomen kerkorde/synodale bepalingen, niet 

heeft bewezen; 
van oordeel 
1. dat de particuliere synode van het Zuiden er terecht op gewezen heeft dat de 

classis Rotterdam nalatig is geweest in het onderbouwen van haar besluit en 

dat de classis Rotterdam na herbezinning die onderbouwing alsnog dient te 

geven; 
2. dat vermoedens geen grond kunnen vormen voor toewijzing van een appel ; 

3. dat de particuliere synode terecht heeft uitgesproken dat de classis Rotterdam 

de aangewezen kerkelijke vergadering is om de in bijlage 8 K.O. vereiste een

heid te beoordelen ; 
4. dat de kerkeraad van Rotterdam-Centrum door middel van genoegzame 

samensprekingen voldaan heeft aan bijlage 8 K.O. , sub. 2a; 

5. dat de kerkeraad het "wat" en "hoe" van de samensprekingen op behoorlijke 

wijze schriftelijk heeft verslagen; 
6. dat de kerkeraad nog niet volledig voldaan heeft aan het verzoek van de classis 

om inzage te geven in de schriftelijke verslaglegging van de samensprekingen 

over de prediking; 
7. dat het vanzelfsprekend geacht mag worden, dat de eenheid in erkenning en 

beleving van het Woord Gods en de belijdenis van de kerken , alsook van de 

regels die op grond daarvan voor het kerkelijk leven gelden door de classis 

beoordeeld moet worden op grond van de beschikbare objectieve gegevens; 

8. dat de kerkeraad van Rotterdam-Centrum op korte termijn een samenspreking 

met de Nederlands Gereformeerde Kerk Rotterdam-Overschie moet houden 
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over de punten 4a tot en met 4d uit de Acta G.S. 1989 (blz. 274); 

9. dat het vanzelfsprekend geacht mag worden dat de grondregels van ons kerke

lijk handelen en besluiten in de kerkelijke vergaderingen geëerbiedigd worden, 

reden waarom het overbodig is dit nog eens apart uit te spreken; 

besluit 
1. met de particuliere synode van het Zuiden uit te spreken dat de classis 

Rotterdam nalatig is geweest in de onderbouwing van haar besluit genomen in 

de vergadering van 2 juli 1991; 
2. het appel van de kerkeraad van Rotterdam-Centrum verder af te wijzen; 

3. een generaal-synodale commissie van bijstand te benoemen, die aan de vol

gende synode van haar werkzaamheden dient te rapporteren; 

4. de particuliere synode van het Zuiden te verzoeken er bij de classis op aan te 

dringen de commissie van bijstand volledige medewerking te verlenen bij de uit

voering van haar instructie en daartoe het moderamen van de particuliere syno

de te verzoeken deze bijeen te roepen; 

5. er bij de kerkeraad van Rotterdam-Centrum op aan te dringen - op korte termijn 

- een samenspreking te houden met de kerkeraad van de Nederlands 

Gereformeerde Kerk Rotterdam-Overschie over de punten 4a tot en met 4d uit 

de Acta G.S. 1989 (blz. 274) als zijnde het enige punt waaraan de kerkeraad 

nog niet volledig voldaan heeft aan de in bijlage 8 K.O. gestelde vereisten; 

6. de kerkeraad van Rotterdam-Centrum te verzoeken volledige medewerking te 

verlenen aan de commissie van bijstand bij de uitvoering van haar instructie; 

7. aan het verzoek om de kerkeraad van Rotterdam-Centrum toestemming te 

geven om te komen tot nauwer samenleven met de Nederlands Gereformeerde 

Kerk van Rotterdam-Overschie niet te voldoen; 

8. te verklaren dat het overbodig is uit te spreken dat in de kerken gehandeld 

wordt op basis van Gods Woord en de drie Formulieren van Enigheid, de 

Dordtse Kerkorde en verder synodale bepalingen van onze kerken; 

9. van deze uitspraak kennis te geven aan: 
a. de kerkeraad van Rotterdam-Centrum; 

b. de particuliere synode van het Zuiden; 

c. de classis Rotterdam. 

Artikel 215 

Sluiting 
Nadat op voorstel van de praeses gezongen is Psalm 103: 9, gaat ds. A. Baars 

voor in dankgebed. De praeses sluit de vergadering. 

TWAALFDE ZITTING 

donderdag 12 november 1992, 9.15 - 12.15 uur 

Artikel 216 

Opening 
Aangezien de praeses afwezig is in verband met het feit, dat hij een begrafenis 

heeft te leiden in zijn gemeente, opent de assessor, ds. M.G. Tanis, de vergade-
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ring. Hij memoreert het feit , dat ds. M. Vlietstra met zijn vrouw deze dag mogen 

gedenken dat zij veertig jaar getrouwd zijn. Op voorstel van de assessor zingen we 

Psalm 89: 9 en 15. Daarna leest hij Psalm 89: 20-38 en gaat voor in gebed. 

Artikel 217 

Appel-nominaal 
Bij gehouden appel-nominaal blijkt oud. H.H. Koning vervangen te zijn door zijn 

secundus oud. A.J. Velema; ds. R. van Beek is dit keer vervangen door ds. B. de 

Romph; de plaats van ds. J. Westerink wordt ingenomen door ds. H.H. Klomp; oud. 

D. Lokhorst is thans vervangen door zijn secundus oud. G. van Malkenhorst; in de 

plaats van ds. J. van Dijken is diens secundus ds. A. van Ek aanwezig en oud. 

D.J. Groen is ook nu vervangen door zijn secundus oud. J. Huisman. Ds. A. van 

Ek, die voor het eerst ter vergadering is, betuigt instemming met de belijdenis door 

op te staan. 

Artikel 218 

Vervolg Evangelieverkondiging onder Israël 

so1 De assessor stelt aan de orde rapport 3b van commisie 111 (bijlage 91), betrekking 

hebbend op het rapport van de deputaten voor de evangelieverkondiging onder 

Israël (zie art. 158). In dit rapport heeft de commissie de ingediende voorstellen 

verwerkt. 
In de bespreking wordt gevraagd of de commissie werkelijk nog verwacht, dat 

deputaten met nieuwe argumenten zullen komen ten gunste van de door hen 

gewenste verandering van de naam van het deputaatschap. Sommige afgevaardig

den pleiten sterk voor het ongewijzigd laten van de naam, omdat de huidige naam 

zeer juist de roeping der kerk tegenover Israël tot uitdrukking brengt. Een naams

wijziging nu zal ook geassocieerd worden met twijfelachtige ontwikkelingen op 

theologisch gebied waarbij de vraag niet meer zonder aarzeling wordt beantwoord 

of Jezus de Christus is. En al zit dit motief er bij deputaten ongetwijfeld niet achter, 

het is toch beter als we ons wachten voor de schijn des kwaads. Andere afgevaar

digden zijn van mening dat als de naam een blokkade wordt in de contacten met 

Israël, verandering van de naam terecht is. 
Gevraagd wordt ook naar de zin van het nieuwe voorstel , dat de commissie doet 

ten aanzien op de vraag hoe het werk in Israël zal kunnen worden voortgezet bij 

een eventuele opvolging van ds. Van der Vegt. Komt er door dit voorstel niet een 

stuk onzekerheid voor de eventuele opvolger? 
Drs. W.P. de Groot doet het volgende voorstel: 

"Deputaten op te dragen om te onderzoeken of er een naam mogelijk is, die tege

moet komt aan bepaalde bezwaren van joodse zijde en tegelijk de opdracht van 

deputaten weerspiegelt". 
Drs. De Groot doet daarbij de suggestie deputaten te noemen "Deputaten voor ont

moeting, getuigenis en dienst in relatie tot Israël". 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur, ds. A. Baars. De commissie is van 

mening dat het voorstel-van Amstel met betrekking tot het OJEC te ver gaat en 

daarom niet overgenomen kon worden . Het nieuwe commissie-voorstel 5 is 

bedoeld als een signaal naar deputaten om bij een opvolging van ds. Van der Vegt 

zeer zorgvuldig te werk te gaan. De opvolging zelf staat voor de commissie niet ter 
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discussie. In het licht hiervan kon de commissie het desbetreffende voorstel-den 

Butter niet overnemen. 

Wat de naam betreft merkt hij op, dat de commissie er heel duidelijk in is, dat het 

roeping blijft om het Evangelie aan Israël te verkondigen. De commissie neemt het 

voorstel van deputaten tot naamswijziging niet over, omdat de aangevoerde argu

menten haar niet hebben overtuigd. Overigens heeft de commissie er kennis van 

genomen, dat deputaten hun instructie niet willen aanpassen. Wel is de commissie 

van gedachte, dat er argumenten zouden kunnen worden aangevoerd, die een 

naamsverandering rechtvaardigen . Maar dan moet de vraag duidelijk beantwoord 

worden wat de aard van het verzet aan joodse zijde is tegen de huidige naam. De 

commissie wil deputaten gelegenheid geven zich daar verder op te bezinnen. Om 

die reden nam de commissie het voorstel-den Butter ter zake van de naamswijzi

ging niet over. 

Namens deputaten gaat de voorzitter, ds. H. Biesma, op enkele dingen in. Ten 

aanzien van het OJEC acht hij het door de commissie gedane voorstel niet nodig, 

omdat deputaten in het OJEC reeds doen wat in dat voorstel gevraagd wordt. Wat 

de naamsverandering betreft voelt hij er voor om de door drs. De Groot gedane 

suggestie mee te nemen bij de verdere bezinning op dit punt. Overigens zegt hij 

met stelligheid, dat het deputaten er om gaat het Evangelie van de Zaligmaker te 

verkondigen aan Israël. Commissie-voorstel 5 acht hij overbodig, omdat deputaten 

het vanzelfsprekend achten bij een eventuele opvolging van ds. Van der Vegt de 

taakomschrijving van de Israël-werker nog weer eens nauwkeurig te bezien. 

Ds. J. van Amstel geeft te kennen, dat hij zijn voorstel inzake het OJEC handhaaft. 

Ds. P. den Butter laat weten hij dat de beide door hem ingediende voorstellen, die 

de commissie niet heeft overgenomen, wenst te handhaven. Naast de al genoem

de argumenten zegt hij dat naar zijn mening het veranderen van de naam enerzijds 

en het handhaven van de instructie anderzijds een onmogelijke combinatie is. 

In zijn preadvies gaat prof. dr. W.H. Velema op een en ander in. Het zoeken naar 

een nieuwe naam vindt hij zoiets als het zoeken naar een vierkante cirkel. Het 

voorstel van deputaten acht hij onaanvaardbaar. Hij is er niet van overtuigd, dat in 

"verkondigen" de gedachte van superioriteit tot uitdrukking komt. We moeten trou

~ens erg voorzichtig zijn met de verzoeken van het OJEC ten aanzien van het wij

zigen van de naam. Sprekend over het OJEC zegt hij dat er naar buiten toe weinig 

van ?lijkt dat het geluid dat deputaten binnen dit orgaan laten horen ook werkelijk 

verdisconteerd wordt. Ten aanzien van commissie-voorstel 5 zegt hij dat hij dit 

leest als een kritisch signaal in de richting van deputaten. Deputaten zullen bij het 

zoeken van een opvolger van ds. Van der Vegt met de kritische bespreking ter 

synode rekening moeten houden. 

Na overleg met ds. Den Butter stelt de commissie een aanvulling voor bij haar 

voorstel 5. De rapporteur licht toe, dat de commissie daartoe gekomen is nadat uit 

de reactie van de voorzitter van deputaten op het voorstel van de commissie geble

k~n is, dat deputaten het kritische signaal, dat de commissie ermee wilde geven, 

niet verstaan hebben. Ds. Den Butter neemt zijn voorstel terzake terug. Wel hand

haaft hij zijn voorstel betreffende het ongewijzigd laten van de naam. 

~et voorstel-de Groot neemt de commissie niet over omdat dit volgens haar duide

lijk genoeg in haar eigen voorstel opgesloten ligt. Drs. De Groot neemt zijn voorstel 
terug. 

Voor de bespreking van een paar zaken gaat de vergadering in comité. Zie voor 

verdere bespreking art. 221. 
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Artikel 219 

Comité-generaal 

Artikel 220 

Comité-generaal 

Artikel 221 

Vervolg Evangelieverkondiging onder Israël 
De bespreking wordt voortgezet (zie art. 218). De assessor geeft de voorstellen in 
stemming. Het voorstel-van Amstel betreffende het OJEC wordt verworpen. Het 
voorstel-den Butler betreffende het niet veranderen van de naam van het deputaat
schap wordt aangenomen. 
De synode besluit: 
1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopen periode hebben 

verricht en hun werkzaamheden goed te keuren; 
2. deputaten op te dragen hun bezinning voort te zetten en daarbij met voorrang 

aandacht te schenken aan de onderwerpen die door de generale synode van 
1989 zijn aangegeven, alsmede rekening te houden met de opmerkingen en 
wensen die op deze synode zijn geuit; 

3. de naam van het deputaatschap ongewijzigd te laten; 
4. deputaten volmacht te geven uit te zien naar een opvolger voor ds. Van der 

Vegt; 
5. deputaten op te dragen zich in verband met de opvolging van ds. Van der Vegt 

opnieuw te bezinnen op de vraag hoe het werk in Israël op de beste wijze kan 
worden voortgezet, hierbij rekening houdend met de ter synode en in het over
leg tussen commissie en deputaten gemaakte kritische opmerkingen en hier
over te rapporteren aan de volgende synode; 

6. deputaten op te dragen de noodzakelijk geachte bezinning te laten verrichten en 
daarvoor geen bezinnings- en toerustingsbudget toe te kennen; 

7. deputaten op te dragen het onderzoek af te ronden naar de mogelijkheden om 
contacten aan te gaan met "Christian Witness to lsrael" en daarover te rapporte
ren aan de volgende synode; 

8. deputaten te herinneren aan het besluit dat de generale synode van 1986 met 
betrekking tot het OJEC heeft genomen en hun op te dragen binnen dit overleg
orgaan een bijbels-theologisch verantwoord geluid te laten horen; 

9. opnieuw een eerste en tweede secretaris, een eerste en een tweede penning
meester, alsmede een adviseur te benoemen. 

Artikel 222 

Vervolg Steun kerken in de polders (SKIJP)Nervolg Onderlinge bijstand en 
advies (0.8.A.) 
De bespreking van de overname van de verplichtingen van de deputaten SKIJP 
door deputaten O.B.A. komt weer ter sprake (zie artt. 145 en 178). Commissie 111 

503 rapporteert in haar rapport 7b (bijlage 92), dat zij in het overleg met commissie VI 
tot een vergelijk gekomen is en nu een nieuw voorstel indient. 
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De synode besluit: 
Ten aanzien van deputaten Onderlinge Bijstand en Advies: 
Het deputaatschap voor de steunverlening aan de kerken in de nieuwe polders 
rond het IJsselmeer met ingang van 1 januari 1993 op te heffen en de vermogens
bestanddelen en financiële verplichtingen van dat deputaatschap per 1 januari 
1993 onder te brengen bij de deputaten voor onderlinge bijstand en advies. 

Ten aanzien van deputaten Steunverlening kerken in de polders: 
1. de handelingen van deputaten onder dank voor de door hen verrichte arbeid 

goed te keuren; 
2. het deputaatschap voor de steunverlening aan de kerken in de polders rond het 

IJsselmeer op te heffen; 
3. de vermogensbestanddelen van het deputaatschap over te dragen aan het 

deputaatschap voor onderlinge bijstand en advies; 
4. de financiële verplichtingen, die deputaten zijn aangegaan met betrekking tot 

a. de steunverlening aan de kerk van Harderwijk ten behoeve van de wijk 
Zeewolde; 

b. de pensioenvoorziening van br. G. Visser over te dragen aan het deputaat
schap voor onderlinge bijstand en advies met dien verstande, dat de uitvoe
ring van de financiële verplichtingen geschiedt conform de door deputaten 
voor de steunverlening aan de kerken in de polders rond het IJsselmeer 
aangegane overeenkomsten, met dien verstande, dat vanaf 1 januari 1994 
de steun aan de kerk van Zeewolde - of indien nog geen instituering heeft 
plaatsgevonden, van de kerk van Harderwijk/Zeewolde - zal plaatsvinden 
volgens de normen, die deputaten voor onderlinge bijstand en advies hante
ren; 

5. de moderamenleden van het deputaatschap opdracht te geven om zorg te dra
gen voor een goede overdracht. 

Deputaten wordt hartelijk dank gebracht voor het vele werk, dat ze hebben mogen 
verrichten en dat vandaag tot een afsluiting kwam. 

Artikel 223 

Comité-generaal 

Artikel 224 

Aanvulling art. 6 K.0./instructie 8.05 
De assessor stelt aan de orde de instructie van de particuliere synode van het 
Westen, die aldus luidt: 
De generale synode voege aan art. 6 K.O. de volgende bepaling toe: 
"Voor bijzondere arbeid als boven genoemd kan een kerkeraad ook een kandidaat 
beroepen die in de kerken beroepbaar gesteld is". 

De bespreking van deze instructie is voorbereid door commissie I in haar rapport 4 
503 (bijlage 93). 

Gevraagd wordt of de particuliere synode van het Westen nu zoveel meer argu
menten heeft genoemd dan zij deed bij de door haar op de synode van 1989 inge
diende instructie die een zelfde strekking had. Is het voorstel van de commissie -
hoe voorzichtig het ook geredigeerd is - niet het maken van een regel voor wat in 
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feite een uitzondering is? In de bespreking blijkt dat wat de commissie voorstelt 
voor de ene afgevaardigde te ver gaat en voor de andere niet genoeg is. Voorkeur 
wordt uitgesproken voor de ongewijzigde instructie boven het voorstel van de com
missie. 
Namens de commissie gaat ds. H. Last als rapporteur op de vragen in . De commis
sie heeft rekening gehouden met de bezwaren die op de synode van 1989 onder 
woorden zijn gebracht. Daarin zat voor de commissie ook tegelijkertijd de moeilijk
heid. Toch is de commissie van gevoelen dat aan de intentie van de instructie kan 
worden voldaan, al zal hier voorzichtigheid dienen te worden toegepast. Zij acht dat 
zij met haar voorstel een goede weg gevonden heeft. 
Ds. H. van den Heuvel stelt voor het commissie-voorstel als volgt te redigeren: 
"In uitzonderlijke situaties, zulks ter beoordeling van de betreffende kerkeraad, kun
nen ook kandidaten die in de kerken beroepbaar zijn gesteld, voor bijzondere 
arbeid worden beroepen, na goedkeuring van de classis waaronder die kerkeraad 
ressorteert" . 

De bespreking wordt afgebroken (zie art. 244) . 

Artikel 225 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de assessor de vergadering. 

Heropening 

VERVOLG TWAALFDE ZITTING 

donderdag 12 november 1992, 13.30 -17.15 uur 

Artikel 226 

De vergadering wordt heropend. Op voorstel van de assessor wordt gezongen 
Psalm 25: 6 en 7. Hij heet de vele belangstellenden hartelijk welkom, met name de 
gehandicapte broeders en zusters die onder leiding van de Werkgroep Recreatie 
een vakantieweek doorbrengen in Doorn en vanmiddag de synode bezoeken . 
Nadat aan de jubilerende ds. M. Vlietstra een attentie is aangeboden, staat de 
assessor hem toe een kort woord te spreken. 

Artikel 227 

Presentie 
Oud. A. de Geus is vervangen door zijn secundus oud. W. Bultje. 

Artikel 228 

Kerk en Onderwijs 
De assessor stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor kerk en onderwijs 

505 (bijlage 94) en het daarop corresponderende rapport 3 van commissie 1 {bijlage 
518 95) . 
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In de bespreking wordt opgemerkt dat de door deputaten nagestreefde regionalisa
tie kennelijk niet gelukt is. Maar moeten deputaten en de commissie daaruit conclu
deren dat de zaak van het onderwijs onvoldoende leeft in de kerken? Enkele afge
vaardigden bestrijden deze conclusie en spreken uit moeite te hebben met bepaal
de uitspraken in het rapport van de commissie. Dat de regionalisatie niet aanslaat 
kan ook heel andere oorzaken hebben. Te denken valt aan vergadermoeheid en 
vooral ook aan de interne problematiek in onze kerken. Gevraagd wordt ook of het 
door de commissie voorgestelde boekje wel zo nuttig zal zijn . 
Informatie wordt gevraagd over het werk van de predikanten die naar art. 6 K.O. bij 
het onderwijs werkzaam zijn. 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur, oud . D. Koole. De commissie 
meent, dat zij de zaak niet te pessimistisch geschilderd heeft, ook al zal de situatie 
van plaats tot plaats verschillend zijn. Als deputaten iets ondernemen is daar nau
welijks respons op uit de kerken. Dat komt niet alleen door vergadermoeheid, maar 
dat heeft ongetwijfeld ook te maken met desinteresse. Namens deputaten gaat de 
voorzitter, ds. D. Visser, op een aantal vragen in. Hij geeft wat informatie over de 
predikanten die naar art. 6 K.O. dienen. Deputaten zijn wel blijven zitten met de 
vraag hoe zij de leden der kerk kunnen toerusten, nu eerst de landelijke aanpak 
niet slaagde en nu ook de regionalisatie niet blijkt aan te slaan. Bij alle goede din
gen die er ten aanzien van de situatie in het onderwijs gelukkig ook te zeggen zijn, 
signaleren deputaten toch wel zorgwekkende ontwikkelingen en daar heeft lang 
niet iedereen oog voor. Ds. Visser geeft aan ook wel wat moeite te hebben met 
sommige voorstellen van de commissie. 

Ds. K.T. de Jonge stelt voor: 
commissie-voorstel c. 1, c. 3 en d. als volgt te lezen: 
"c. 1: een onderzoek in te stellen naar de betrokkenheid van kerkleden en kerkera

den bij de onderwijsproblematiek, over de resultaten te rapporteren en voorstel
len te doen aan de volgende generale synode; 

c. 3: zich zo mogelijk met classicale commissies te bezinnen op de vraag naar de 
zin van de voortzetting van de regionalisatie en dienaangaande voorstellen te 
doen aan de volgende generale synode"; 

d. na "publikaties" een punt zetten. Oud. D. Koole geeft te kennen dat de commis
sie deze voorstellen kan overnemen. Prof. dr. W.H. Velema zegt in zijn pread
vies dat hij de voorstellen van de commissie beter acht, omdat de situatie naar 
zijn mening veel ernstiger is dan menigeen beseft. 

De synode besluit: 
1. deputaten dank te zeggen voor het vele werk dat in de voorbije periode werd 

verricht en hun handelingen goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen in de komende periode: 

a. een onderzoek in te stellen naar de betrokkenheid van kerkeraden en kerk
leden bij de onderwijsproblematiek, over de resultaten te rapporteren en 
voorstellen te doen aan de volgende generale synode; 

b. het rapport over de reformatorische en gereformeerde (vrijgemaakt) scholen 
toe te zenden aan de kerkeraden, opdat het aan de kerken dienstbaar 
gemaakt kan worden; 

c. zich zo mogelijk met classicale commissies te bezinnen op de vraag naar de 
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zin van de voortzetting van de regionalisatie en dienaangaande voorstellen 
te doen aan de volgende generale synode; 

4. deputaten toestemming te geven de kerkleden toe te rusten in hun taak aan
gaande het protestants christelijk onderwijs door middel van publikaties. 

Artikel 229 

De Wekker 
De assessor stelt thans aan de orde het rapport van de redactie-commissie van 

s20 'De Wekker' (bijlage 96) met het daarbij behorende rapport 2 van commissie 1 (bij-
s22 lage 97). 

Kritische opmerkingen worden gemaakt bij het commissie-rapport, met name bij 
dat gedeelte waarin de commissie zich nogal kritisch uitspreekt over het beleid van 
de redactie van 'De Wekker' . Waardering wordt uitgesproken voor het beleid. De 
taak van de redactie is niet eenvoudig. De wens wordt uitgesproken, dat - zoals 
ook de commissie zegt - blijvend aandacht zal worden gegeven aan artikelen met 
een praktisch-geestelijke strekking. Ook wordt aangedrongen op artikelen, die voor 
de gemiddelde lezer verstaanbaar zijn. 

Artikel 230 

Presentie 
Ds. J . Westerink neemt zijn plaats weer in en de assessor draagt de leiding van de 
vergadering aan hem over. 

Artikel 231 

Vervolg De Wekker 
Nog andere sprekers geven hun gedachten over 'De Wekker' en wat de commissie 
daaromtrent rapporteert. Er is waardering voor het nieuwe formaat waarin het blad 
verschijnt. Aangedrongen wordt op actualiteit, ook wat betreft de stand van zaken 
in de relatie tot andere kerken. Gevraagd wordt naar de oorzaken voor de terug
gang in het aantal abonnees. Is het niet mogelijk dat 'De Wekker' en 'Bewaar het 
Pand' samengaan? Wat wordt bedoeld als gezegd wordt dat medewerking 
gevraagd moet worden van mensen uit de volle breedte van de kerken? Wat 
bedoelt de commissie als zij zegt dat er een open relatie is tot de schrijvers van 
brieven? 
Ook nu weer wordt bezwaar gemaakt tegen enkele passages in het commissie
rapport, terwijl andere afgevaardigden hun eigen gevoelens in die passages juist 
verwoord vinden. 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur, ds. J. Oosterbroek. Hij licht toe, 
dat er in de commissie zowel waardering als kritiek is op 'De Wekker' en haar 
redactie. Nu sommige afgevaardigden bepaalde passages in het rapport betreuren, 
wil de rapporteur over de daarin aangesneden zaken in een comité-zitting wel iets 
zeggen. Wel wil hij nu al kwijt, dat wat de commissie in die passages heeft gedaan 
als een "liefdevol offensief' is bedoeld. De commissie hecht grote waarde aan de 
praktisch-geestelijke leiding die van 'De Wekker' moet blijven uitgaan. Er zijn 
lezers, die met geloofsvragen zitten en die graag ook via 'De Wekker' daarin leiding 
ontvangen. Beschouwende artikelen spreken niet erg aan. 
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Voor de bespreking van enkele zaken gaat de synode in comité. 

Artikel 232 

Comité-generaal 

Artikel 233 

Vervolg De Wekker 
In de comité-zitting is door de rapporteur namens de commissie meegedeeld, dat 
enkele passages uit het commissie-rapport verwijderd zullen worden, gezien het 
feit , dat de hoofdredacteur heeft meegedeeld, dat de genoemde zaken de aan
dacht van de redactie hebben. 
De hoofdredacteur, prof. dr. W. van 't Spijker, gaat op de gestelde vragen in. De 
redactie streeft naar goed leesbare artikelen, al zal niet elke scribent erin slagen zo 
te schrijven dat iedereen het verstaan kan. Samengaan van 'De Wekker' en 
'Bewaar het Pand' ziet hij niet als een mogelijkheid; als beide bladen elkaar maar 
niet gaan beconcurreren is het niet zozeer een bezwaar dat ze naast elkaar 
bestaan. De actualiteit in de kerkelijke berichtgeving heeft de aandacht van de 
redactie, al moet daarbij wel gezegd worden, dat de redactie afhankelijk is van de 
informatie die zij uit de kerken ontvangt. Het aantal abonnees is inderdaad terugge
lopen. De redactie ziet als mogelijke oorzaken de vergrijzing van het lezerspubliek 
en de algemene tendens dat veel mensen niet meer lezen. Ook speelt kerkelijk 
relativisme een rol. Gezocht wordt naar mogelijkheden voor abonnee-werving. 
Kritiek wordt door de redactie serieus genomen, al komt de kritiek soms in een 
vorm, die niet passend is. Ook streeft de redactie naar artikelen waarin goede 
geestelijke leiding wordt gegeven. 'De Wekker' is een blad voor de Christelijke 
Gereformeerde kerken en wil die kerken in de volle breedte dienen. 
De synode besluit: 
1. de redactie-commissie te danken voor het vele werk dat zij heeft verricht; 
2. de redactie in overweging te geven de in dit rapport gemaakte opmerkingen te 

realiseren in hun toekomstig beleid; 
3. opnieuw leden voor de commissie van redactie te benoemen. 

Artikel 234 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering in verband met de maaltijd. 

VERVOLG TWAALFDE ZITTING 

donderdag 12 november 1992, 19.30- 21.15 uur 

Artikel 235 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 89: 3 
en 7. 
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Artikel 236 

Presentie 
Ds. 8. de Romph heeft de vergadering verlaten . Ds. H.H. Klomp vervangt thans ds. 
R. van Beek. 

Artikel 237 

Vervolg Contact Kerkjeugd 
De bespreking van het werk van deputaten voor het contact met de kerkjeugd 

s22 wordt hervat (zie art. 183). Commissie 111 heeft in haar rapport 9c (bijlage 98) de in 
een eerdere zitting ingediende voorstellen en amendementen verwerkt. De rappor
teur, dr. G.C. den Hertog deelt mee, dat niet is ingegaan op het amendement van 
ds. H. van den Heuvel, omdat deze dit amendement heeft teruggenomen . 

In de bespreking wordt door verschillende afgevaardigden uitgesproken, dat ze 
dankbaar zijn voor de manier waarop de commissie met de ingediende voorstellen 
is omgegaan. Dat getuigt van een wil om met elkaar uit de problematiek te komen. 
Toch zijn er wensen gebleven. 
Mede namens ds. J. van Amstel , ds. P. den Butter, oud. J.W. Overeem, oud. J.G. 
van der Poel, ds. M. van der Sluys en ds. M.C. Tanis dient oud. J.M.J. Kieviet de 
volgende amendementen in: Aan commissie-voorstel 1 toevoegen: 
"met inachtneming van de in het commissie-rapport gemaakte kanttekeningen ten 
aanzien van de wijze waarop deputaten zijn omgegaan met de besluiten van de 
generale synode van 1989". 
In commissie-voorstel 3c: 
- de woorden "de intentie van" verwijderen; 
- de woorden "aan te dringen op correctie" vervangen door "corrigeren". 
Ds. J. van Amstel stelt voor de laatste zin van commissie-voorstel 5a als volgt te 
lezen: 
na "zegen": "- in de vreze des Heeren - toe te rusten tot een leven uit en naar het 
Evangelie in alle verbanden van het leven". 

De rapporteur, dr. G.C. den Hertog, geeft commentaar op de ingediende amende
menten. Het amendement ten aanzien van commissie-voorstel 1 neemt de com
missie over. De amendementen bij commissie-voorstel 4c neemt de commissie niet 
over. Zij wil haar eigen formulering op deze punten handhaven. Het amendement 
met betrekking tot commissie-voorstel 5a neemt de commissie wel over. Oud. 
Kieviet deelt mee, dat de indieners van de amendementen bij commissie-voorstel 
4c deze amendementen handhaven. 
Prof. dr. W. van 't Spijker geeft preadvies. Hij signaleert een streven in de synode 
om bij elkaar te komen. Hij adviseert de amendementen bij voorstel 4c aan te 
nemen. 
Ds. J. Plantinga vraagt, nu de commissie het amendement bij voorstel 1 heeft over
genomen, dat aan het voorstel zal worden toegevoegd "en hun adviseurs". De 
adviseurs van deputaten vallen immers onder hetzelfde oordeel als de deputaten. 

De praeses geeft nu de amendementen-Kieviet in stemming. Beide worden verwor
pen. 
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De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten en hun adviseurs onder dank voor de door hen 

verrichte arbeid goed te keuren met inachtneming van de in het commissie-rap
port gemaakte kanttekeningen ten aanzien van de wijze waarop deputaten zijn 
omgegaan met de besluiten van de generale synode van 1989; 

2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen 

a. het resultaat van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van jongeren 
zo spoedig mogelijk af te ronden en praktisch te maken voor het jeugdwerk 
in onze kerken; 

b. te doen wat in hun vermogen ligt om, in overeenstemming met de instructie 
van deputaten, aan de gehele kerkjeugd schriftuurlijke voorlichting en lei
ding te geven; 

c. het gesprek met de C.G.J.O. voort te zetten in de zin zoals het in de instruc
tie bedoeld is en in overeenstemming met de intentie van de synodebeslui
ten - niet alleen van 1944 en 1968, maar ook van 1974 en 1989 -, teneinde 
daarin de C.G.J.O. te stimuleren, te steunen , te adviseren en - waar nodig -
aan te dringen op correctie, opdat in het werkmateriaal en de activiteiten 
van de C.G.J.O. haar grondslag duidelijk tot uitdrukking komt en zo de ver
ontrusting en zorg daarover in de kerken wordt weggenomen; 

d. met de L.C.J., als voluit erkende jongerenorganisatie binnen onze kerken, 
het gesprek voort te zetten in de zin zoals het in de instructie bedoeld is; 

e. pogingen in het werk te (blijven) stellen de C.G.J.O. en de L.C.J. met elkaar 
in gesprek te brengen en daarbij een brugfunctie te vervullen ; 

4. voorts deputaten op te dragen de generale synode van 1995 te dienen met: 
a. een bezinningsstuk, waarin de resultaten van het onderzoek naar de leef

en denkwereld van jongeren verwerkt zijn en waarin zij de richting aangeven 
waarin het jeugdwerk - en dus ook het jeugd- en jongerenwerk - in onze ker
ken zich zou moeten ontwikkelen, om in het huidige geseculariseerde tijds
gewricht jongeren onder Gods zegen - in de vreze des Heeren - toe te rus
ten tot een leven uit en naar het Evangel ie in alle verbanden van het leven; 

b. een gefundeerd voorstel om met het oog op de gevaren en uitdagingen van 
deze tijd gestalte te geven aan de relatie tussen kerk en jeugdwerk - en dus 
ook het jeugd- en jongerenwerk-, waarbij het nodig kan zijn de bepaling van 
die relatie, zoals die is vastgelegd in de instructie van deputaten, na con
structief overleg met de jongerenorganisaties bij te stellen. 

Nadat dit besluit genomen is richt de praeses zich met een enkel woord tot de 
deputaten. De bespreking van hun werk vergde veel tijd en was voor hen ook niet 
altijd aangenaam. De beslissing is voor hen wellicht ook wat teleurstellend. De 
synode is echter overtuigd van de grote inzet en de oprechte bedoelingen waar
mee deputaten gewerkt hebben. 

Artikel 238 

Welkom oud. D. Lokhorst 
De praeses heet de afgevaardigde van de particuliere synode van het Oosten en 
tevens quaestor van de synode, oud. D. Lokhorst en diens vrouw, hartelijk welkom. 
Hij spreekt zijn dankbaarheid erover uit, dat de Heere br. Lokhorst zover herstel 
heeft willen geven, dat deze een ogenblik de synode mee kan maken. 
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Artikel 239 

Dankwoorden 
De praeses richt zich tot de vele broeders en zusters van de Apeldoornse kerken, 
die in de tijd voorafgaande aan de synode alsook in de periode waarin de synode 
vergaderde zoveel goede diensten hebben verricht. 
In de persoon van ds. C.A. den Hertog bedankt hij de kerk van Apeldoorn-Centrum_'. 
die de roepende kerk was en in de persoon van ds. C.J . van de Boogert bedan~ hij 
de kerk van Apeldoorn-Oost, die de synode gastvrijheid verleende. Aan beiden 
overhandigt hij een envelop met inhoud. . . . . . 
Verder noemt de praeses met name de commissie van voorbereiding onder leiding 
van br. van Dolderen, de werkgroep logies onder leiding van zr. Velema, de werk
groep consumptie en bediening onder leiding van zr. Van Dolderen, de werkgroep 
vergaderzalen onder leiding van de brs. Bakker en De Goeyen, de werkgroep v_er
bindingen onder leiding van de brs. De Graaf en De Goeyen, de werkg~o~p admini
stratie onder leiding van br. Jacobs en de werkgroep bidstond onder leiding van br. 
van der Weele. Hij noemt met name ook de koster van de Andreas-kerk, br. 
Beumer. De praeses brengt aan al deze broeders en zusters de hartelijke dank va~ 
de synode over. "U hebt met liefde mogen dienen en dat is een groot voorrecht . 
Allen ontvangen een kleine attentie. 
Met een enkel woord reageert ds. C.A. den Hertog op de woorden van de praeses. 
Hij zegt dat het door de kerken in Apeldoorn als iets goeds ervaren is de synode te 
mogen ontvangen. Aan alle synodeleden geeft hij een aandenken aan deze 
Apeldoornse synode mee. 

Artikel 240 

Sluiting 
Na het zingen van Psalm 135: 1 en 12 gaat ds. J. Plantinga voor in dankgebed en 
sluit de praeses de vergadering. 

DERTIENDE ZITTING 

vrijdag 13 november 1992, 9.15 - 13.15 uur 

Artikel 241 

Opening " 
De praeses opent deze laatste zitting van de synode. Op Zijn verzoek gaat de 
assessor voor in schriftlezing en gebed. Gezongen wordt Psalm 84: 2 en 6 en gele-
zen wordt Psalm 84. 

Artikel 242 

Appel-nominaal 
Oud. H.H. Koning is opnieuw vervangen door zijn secundus oud. A.J. Velema. De 
plaats van ds. R. van Beek wordt weer ingenomen door diens secundus ds. B. de 
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Graaf. Ds. M. Vlietstra laat zich vervangen door zijn secundus ds. P. Roos. De 
plaats van oud. D. Lokhorst wordt ingenomen door de tertius oud. H. Nagel en oud. 
J. Huisman vervangt oud. D.J. Groen. Door op te staan betuigt ds. P. Roos instem
ming met de belijdenis. 

Artikel 243 

Brief mevr. 1. van 't Spijker-Hovius 
De praeses maakt melding van de ontvangst van een brief van mevr. 1. van 't 
Spijker-Hovius, waarin zij de synode bedankt voor het meeleven tijdens haar zie
kenhuisopname. 

Artikel 244 

Vervolg aanvulling art. 6 K.O./instructie 8.05 
De bespreking van de instructie van de particuliere synode van het Westen wordt 
voortgezet (zie art. 224). 

In deze nieuwe ronde wordt opgemerkt, dat de antwoorden die de rapporteur gege
ven heeft niet overtuigd hebben. Ds. H. van den Heuvel geeft te kennen dat hij de 
handhaving van zijn eerder ingediende voorstel afhankelijk stelt van het antwoord 
op de vraag waar naar het oordeel van de commissie de door haar voorgestelde 
nieuwe bepaling bij art. 6 K.O. geplaatst moet worden. 
K.T. de Jonge acht de door de particuliere synode van het Westen ingediende 
instructie beter dan het commissie-voorstel; hij maakt die instructie tot voorstel. Als 
de praeses dit voorstel in stemming geeft wordt het verworpen. Op voorstel van de 
praeses zal de commissie zich beraden op de vraag waar de door haar voorgestel
de nieuwe bepaling een plaats moet krijgen (zie art. 246). 

Artikel 245 

Brief Nederlands Bijbelgenootschap 
s24 Aan de orde is de brief van het Nederlands Bijbelgenootschap (bijlage 99), waar

in het gaat om de voorgenomen nieuwe vertaling van de Bijbel, de zogenaamde 
'Vertaling-2000'. Op deze brief correspondeert rapport 8 van commissie 111 (bijla-

s2s ge 100). 

In de bespreking wordt gevraagd of de in de brief van het Nederlands Bijbel
genootschap aan de orde gestelde zaak, naar het oordeel van de commissie, leeft 
in de kerken. Zal een nieuwe vertaling van de Bijbel niet weer nieuwe moeite in de 
kerken opleveren? Komt het voorstel van de commissie niet in strijd met het besluit 
van de synode van 1980 om uit de Raad voor Contact en Overleg (R.C.O.B). te tre
den? Volgens de commissie staan de vertaalprincipes nog niet vast, maar in het 
laatste kwartaalbericht van het Nederlands Bijbelgenootschap wordt gesteld, dat 
deze principes wel vast staan. In datzelfde kwartaalbericht wordt gezegd dat de 
interconfessionaliteit, die aan 'Vertaling-2000' ten grondslag ligt, onaangetast moet 
blijven. Hoe kan er dan ooit een goede vertaling tot stand komen, vooral als ook 
nog samengewerkt zal gaan worden met de Katholieke bijbelstichting? Ook wordt 
gevraagd wat de commissie nu eigenlijk wil: enerzijds zegt zij, dat wij als kerken 
niet moeten participeren, maar anderzijds zegt zij, dat de generale synoden van de 
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lopende werkzaamheden op de hoogte moeten blijven. 

Gesteld wordt dat wij als kerken helemaal buiten medewerking aan deze vertaling 

moeten blijven . Andere synodeleden menen dat wij als kerken moeten proberen 

een goede inbreng te hebben bij het totstandkomen van de voorgenomen vertaling, 

ook al zal die vertaling misschien nooit in onze kerken gebruikt worden. 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur, dr. G.G. den Hertog. Hij licht toe 

dat het geenszins de bedoeling van de commissie is om nu te bepalen of wij als 

kerken 'Vertaling-2000' ooit zullen gaan gebruiken. Het gaat nu alleen om de vraag 

of we bij het totstandkomen ervan mee willen werken . De commissie staat hier 

positief tegenover. Als wij niet zouden meewerken kunnen we er ook geen enkele 

invloed op uitoefenen. Werken we wel mee, dan kunnen we trachten samen met 

anderen onze invloed aan te wenden, zodat een zo betrouwbaar mogelijke ver

taling tot stand komt. Volgens van het Nederlands Bijbelgenootschap ontvangen 

informatie staan de vertaalprincipes nog niet definitief vast. Het uitgangspunt van 

interconfessionaliteit is bedoeld als waarborg tegen een eventuele druk die de 

Roomse leer op de vertaling zou kunnen leggen. De commissie is het er wel mee 

eens, dat er van onze zijde geen officiële participatie moet zijn: het lijkt echter wel 

een goede zaak als de generale synoden op de hoogte blijven van de vorderingen. 

Ds. M. van der Sluys dient het volgende voorstel in: 

"De generale synode 
kennis genomen hebbend van 
a. de brief van het Nederlands Bijbelgenootschap betreffende het onderzoek naar 

een mogelijke nieuwe bijbelvertaling voor kerkelijk gebruik; 

b. het rapport van de commissie betreffende het verzoek van het N.B.G. personen 

te noemen die geschikt zijn om als supervisoren op te treden; 

overwegend 
a. dat het N.B.G. verzoekt om kenbaar te maken of het onze intentie is om een bij-

belvertaling tot stand te brengen voor breed interkerkelijk gebruik; 

b. dat het de bedoeling van het N.B.G. is om een raad van supervisoren samen te 

stellen die de beoogde gebruikers representeren; constaterend dat niet geble

ken is dat in onze kerken behoefte bestaat aan een nieuwe bijbelvertaling; 

besluit 
a. de brief van het N.B.G. voor kennisgeving aan te nemen; 

b. het N.B.G. van dit besluit op de hoogte te stellen". 

Ds. J. van Amstel stelt voor uit te spreken "dat de generale synode ruime aandacht 

geschonken heeft aan het schrijven van het Nederlands Bijbelgenootschap d.d. 4 

mei 1990, maar dat zij meent dat het niet op haar weg ligt medewerking te verlenen 

aan de totstandkoming van de zogenaamde 'Vertaling-2000'; dat het evenwel het 

N.B.G. vrij staat personen te benaderen die op persoonlijke titel hun medewerking 

geven". 

Op voorstel van de praeses worden deze voorstellen aan de commissie ter hand 

gesteld voor verdere overweging (zie art. 255) . 
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Artikel 246 

Vervolg aanvulling art. 6 K.OJinstructie 8.05 

Namens de commissie zegt_ ds. H. Last dat de door haar voorgestelde bepaling bij 

art. 6 K.O. als eerste bepaling onder dat artikel zou moeten worden opgenomen. 

Ds. Van den Heuvel neemt daarop zijn voorstel terug. 

De synode besluit: 

het volgende als eerste bepaling onder art. 6 K.O. op te nemen: 

"In uitzo~derlijke situaties, zulks ter beoordeling van de betreffende kerkeraad en 

de classis, waarond~_r die kerkeraad ressorteert, kunnen ook kandidaten, die in de 

kerken beroepbaar Zijn gesteld, voor bijzondere arbeid worden beroepen". 

Artikel 247 

Comité-generaal 

Artikel 248 

Comité-generaal 

Artikel 249 

Financiële Zaken 

In .. comité-zitting heeft de synode aan de hand van rapport 13c van commissie VI 

(bijlage 88) de minimum-bijdragen voor de verschillende kassen vastgesteld. 

De synode besloot: 

1. de minimum-bijdragen voor de jaren 1993, 1994 en 1995 voor de kassen te stel

len op: 

Theologische Universiteit 
Kerk en bedrijfsleven 
Emeriti-kas 
Varenden 
Kerkjeugd 
Past. in Gezondheidszorg 
Adma en De Poort 
Onderl. Bijst. en Advies 
Evangelisatie 
Evangelieverk. Israël 
Buitenlandse Zending 
Hulpverlening 

uit de kerken: 
f 2,-: 

0,72 
20,80 

1, 16 
1,28 
1,32 
4,80 
7,20 
3,60 
0,60 
5,72 
0,80 

f 50,--

uit andere bronnen: 

f 17,60 
2,40 

f 20,--

2· alle._kashoudende deputaatschappen te informeren over de motivering van de 

afwijking van hun begroting en _van de voor hen vastgestelde minimum-bijdra

gen en hen te machtigen tot de 1n de (gecorrigeerde) begrotingen geraamde uit

gaven. 
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De synode nam ook een beslissing ten aanzien van de begrotingen van de quae_~

tor van de generale synode (bijlage 101) en van de deputaten Kerkelijk 

Administratief Bureau; commissie VI had daarover gerapporteerd 1n haar rapport 

11 (bijlage 102) 
De synode besloot: 
1. de begrotingen voor het Kerkelijk Administratief Bureau en de quaestor van ~e 

generale synode voor de periode 1993-1995 vast t~ stellen _als beschreven in 

rapport 11 van commissie VI en de deputaten Kerkelijk Adm1nistrat1ef ~ureau en 

de quaestor van de generale synode te machtigen tot het doen van uitgaven tot 

de geraamde bedragen; . 
2. de quaestores der particuliere synoden te informeren over de vaststelling van 

de bijdragen 1993, 1994 en 1995 op f 4.50, f 3.- en f 3. - en hun te verzoeken 

deze bijdragen vóór 1 juli van elk jaar over te maken. 

Ten aanzien van deputaten Buitenlandse Zending (zie art. 136) 

besloot de synode: 
Goedkeuring te hechten aan de overdracht van het zendingswerk in Venda en de 

Sinode Soutpansberg, zoals dit is neergelegd in de Agreements of Transference. 

Artikel 250 

Commissies van bijstand 
In comité-zitting zijn de instructies voor de commissies van bijstand, die de synode 

al in eerdere zittingen besloten had in te stellen , vastgesteld. De instructies luiden 

als volgt: 

Voor de commissie van bijstand in de kwestie classis Rotterdam: 
1. Toelichting geven bij het besluit van de generale synode op de classis 

Rotterdam en bij de kerkeraad van Rotterdam-Centrum; 
2. bij de kerkeraad van Rotterdam-Centrum aandringen op het verlenen van volle

dige medewerking aan een constructieve, efficiënte en zorgvuldige behandeling 

van het besluit van de generale synode; 
3. bij de classis Rotterdam erop aandringen zich te herbezinnen op haar genomen 

besluit inzake de instructie van de kerkeraad van Rotterdam-Centrum, waarbij 

betrokken moet worden de schriftelijke rapportage van de kerkeraad van 

Rotterdam-Centrum over de samenspreking met de Nederlands Gereformeerde 

Kerk van Rotterdam-Overschie over de punten 4 a tot en met d uit de Acta van 

de generale synode 1989 (blz. 274); 
4. de classis Rotterdam en de kerkeraad van Rotterdam-Centrum assisteren bij de 

uitvoering van het besluit van de generale synode. 

Voor de commissie van bijstand in de kwestie classis Haarlem: 
1. Toelichting geven van het besluit van de generale synode op de classis 

Haarlem; 
2. assisteren van de classis Haarlem bij de uitvoering van dit besluit. 
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Artikel 251 

Comité-generaal 

Artikel 252 

Vervolg Theologische Universiteit/Algemeen 

In een aantal comité-zittingen sprak de synode over voorstel 6 uit het rapport van 

het curatorium van de Theologische Universiteit (bijlage 5). 
De synode besloot: 
na verk~egen op~eldering van de zijde van het curatorium en mede op grond van 

de bere1d_verklanng van het curatorium om verder te spreken met prof. Boertien, 

goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van prof. dr. M. Boertien tot studie

begeleider voor het bijvak Judaïca voor de cursus 1992-1993. 

Artikel 253 

Vervolg Theologische Universiteit/Algemeen 

Nu alle zaken betreffende de Theologische Universiteit afgehandeld zijn stelt de 

praeses aan de orde de overgebleven voorstellen uit rapport 1 van commissie 1 

(bijlage 6). 
De synode besluit: 
1. de handelingen van het curatorium goed te keuren en curatoren te bedanken 

voor het vele werk dat in de afgelopen periode werd verricht; 

2. een secretaris en een secundus-secretaris voor het curatorium te benoemen. 

Artikel 254 

Roepende kerk voor de volgende synode 
Op voorstel van het moderamen wordt besloten de kerk van Zierikzee aan te wij 

zen als de roepende kerk voor de D.V. in 1995 samen te roepen synode. 

Artikel 255 

Vervolg brief Nederlands Bijbelgenootschap 
De bespreking wordt voortgezet (zie art. 245). 
De rapporteur van de commissie, dr. G.G. den Hertog, geeft aan hoe de ingedien

de voorstellen door de commissie zijn verwerkt en dient nu namens de commissie 

een nieuw voor~tel in. Ds. M. van der Sluys en ds. J. van Amstel trekken hierop 

hun voorstellen in. Het nieuwe voorstel van de commissie wordt door de praeses in 

stemming gegeven. 
De synode komt tot de volgende uitspraak: 
De generale synode 
overwegend 
1. dat het Nederlands Bijbelgenootschap ons niet verzoekt officieel te participeren 

in het vertaalproject 'Vertaling-2000'; 
2. d~t de beslissing deze vertaling tot stand te brengen door het Nederlands 

Bijbelgenootschap reeds genomen is; 
3. dat het van groot belang is - ongeacht de reactie van onze kerken op de dan 

gereedgekomen vertaling - dat een zo goed en betrouwbaar mogelijke bijbel-
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vertaling tot stand komt; . 

4. dat de hoogleraren van de vakgroep Bibliologie van de Theologische 

Universiteit te Apeldoorn reeds betrokken zijn bij het project als boven bedoeld; 

besluit 
1. de brief van het Nederlands Bijbelgenootschap voor kennisgeving aan te 

nemen; 
2. het Nederlands Bijbelgenootschap van dit besluit op de hoogte te stellen . 

Artikel 256 

Comité-generaal 

Artikel 257 

Benoemingen 
De praeses deelt mee, dat de synode in een comité-zitting be_sl~ten heeft benoe-

mingen te doen voor de diverse deputaatschappen en comm1ss1es. De assessor 

leest het betreffende besluit voor. 

De synode besloot te benoemen voor: 

A. DE DEPUTAATSCHAPPEN WAARIN TEVENS GEDEPUTEERDEN 

BENOEMD DOOR DE PARTICULIERE SYNODEN ZITTING HEBBEN VOOR 

1. het beheer van de algemene kas tot steun aan de kerken, ten behoeve van 

de verzorging van emeriti-predikanten, predikantsweduwen en -wezen 

naar art.13 K.O.: 
P. Zuidema, eerste penningmeester; D. Lokhorst, tweede penningmeester; drs. 

L.W. Bil , actuaris. 
2. de Theologische Universiteit: 

a. het curatorium: 
ds. H. van der Schaaf, primus-secretaris; ds. J. Brons, secundus-secretaris; 

b. het financieel beheer: 
primi: drs. H. Schuurhuis, R.A. ; 1.L. Stolk; mr. P. van Zwieten; secundi: drs. 

G. van Westrienen; H. Bos. 

3. de evangelieverkondiging onder Israël: . 

dr. G.C. den Hertog, eerste secretaris; ds. H.D. Rietveld, tweede secretaris; P. 

Vree, eerste penningmeester; ds. M.W. Vrijhof, tweede penningmeester; dr. T. 

Brienen, adviseur. 
4. de buitenlandse zending: 

Indonesië- en Botswana-voorzitter: drs. W. van Heest; Venda-voorzitter: drs. 

W.P. de Groot; KwaNdebele-voorzitter: drs. R. Hol; ds. J.H. Carlier, eerste 

secretaris; R. Procee, tweede secretaris; A. van der Veen, eerste penningmees

ter; C.J . Hagesteijn, tweede penningmeester; drs. W. van Heest, algemeen 

voorzitter. 
5. de evangelisatie: 

ds. J. Jonkman; ds. J.J . Lof; W. van Zwol , penningmeester; secundi: W. 

Bonvanie; drs. J. van Mulligen; ds. J. Oosterbroek. 

6. de onderlinge bijstand en advies: 
drs. H.J. van Maanen, voorzitter; J.C. de Jong, secretaris; C. van Drieënhuizen, 

penningmeester; P. Auee; G. Verhoef R.A. ; secundi : resp. C. Visser; 0 . 
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Zuidema; G. Schenk; T.A. Sanders; A. van der Wal. 

B. DE GENERALE DEPUTAATSCHAPPEN VOOR 

7. de radio-kerkdienstuitzendingen: 

ds. R. van Beek; ds. H. de Graaf; drs. J. van Mulligen; drs. W.J. Quist; ds. H. 

Last, algemeen secundus. 

8. de geestelijke verzorging van de varenden: 

ds. C.J. van de Boogert; H. Bor; ds. A. van Ek; H. Huygen; ds. A. van Heteren; 

ds. A. van der Veer. 

9. de geestelijke verzorging van de militairen: 

ds. G. Bijkerk; B. de Boer; P. de Graaf; ds. H. van den Heuvel; A.J. de Jong; 

H.P. Noppe; ds. M. Oppenhuizen; ds. H. van der Schaaf; I.J. Tollenaar. 

10. het contact met de kerkjeugd: 

D. van Arkel ; ds. f'.' .D.J. Buijs; ds. H. de Graaf; ds. H.H. Klomp; ds. H. Last; ds. 

G.P.M. van der Linden; ds. H.C. Mijnders; ds. D. Visser; dr. J. van der Wal ; 

secundus: ds. D. van der Zwaag. 

11. kerk en onderwijs: 

C.~ . van den Hoek; drs. P.D. Hofland; drs. J.J.F. Scheper; drs. G. van 't 

Sp1Jker; ds. D. Visser. 

12. het pastoraat in de gezondheidszorg: 

G. van Brenk; ds. A. Dingemanse; mevr. M. de Graaf-Floor; ds. J.W. van de 

Gmnden; J. Roode; B.R. Steenbergen; drs. A.A. Tanis; ds. A. van der Veer· K. 

Visser. 
' 

13. de algemene diaconale en maatschappelijke aangelegenheden: 

mevr. G.C. van Balen-Zandbergen; ds. J. Brons; drs. A. Heystek; ds. J. 

Jonkman; H. K_azen; F.J. Nabers; mevr. drs. C. Romkes; drs. W. Steenbergen; 

mevr. S.P. StnJb1s; ds. C. Westerink; P. Zwiep; secundus: drs. D.J . Steensma· 

adviseur: prof. dr. W.H. Velema. ' 

14. kerk en bedrijfsleven: 

mevr. ~ .M. Boendermaker-Geleynse; ds. A.G . Boogaard; L. den Butter; H. 

Kazen; ir. C. Lommers; J.W. Overeem; ir. C. Veen ; secundi: H.G. Barendregt· 

B.M. van Genderen. ' 

15. de hulpverlening in binnen- en buitenland: 

drs. W.C._ Moerdijk, voorzitter; H. Medema, secretaris-penningmeester; mevr. 

D. Affourt1t-Bouterse; drs. C.W. Buijs; J.W.C. van Meppelen Scheppink; dr. B. 

Loonstra; mevr. mr. M.P. van der Schaaf; mevr. T. Witzier-van 't Hof. 

16. de redactie van 'De Wekker': 

prof. dr. W. van 't Spijker, hoofdredacteur; ds. K. Boersma, redactie-secretaris; 

ds. A. Baars; D. Koole; ds. J. Jonkman; P.Th. Versteeg. 

17. de redactie van het Jaarboek: 

ds. H. van der Schaaf; drs. J.C.L. Starreveld; ds. H.J.Th. Velema; secundus: 

drs. R.W.J. Soeters. 
18. de uitgave van de Kerkorde: 

drs. H.J. Selderhuis, secretaris ,· prof dr W 't s ··k d J c . . . van p1J er; rs . . .L. 

Starreveld. 
19. het contact met de Overheid: 

prof. dr. W. van 't Spijker, voorzitter; mr. H. Herweijer, secretaris (tevens 

plaatsvervanger gedelegeerde in het C.1.0.) ; drs. J. van Mulligen (tevens twee

de plaatsvervanger gedelegeerde in het C.1.0.); A. Noordergraaf; mr. A. 
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20. 

21. 

22. 

23. 

24. 

25. 

26. 

27. 

28. 
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Rouvoet; prof. dr. W.H. Velema; mr. dr. C.J. Verplanke (tevens gedelegeerde 

in het C.1.0.); ds. J. Westerink; algemeen secundus: ds. H. van der Schaaf. 

de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de corres-

pondentie met de buitenlandse kerken: . . .. 

ds. A. Baars; ds. P. den Butler; ds. 8. de Graaf; J.M.J. K1ev1et; dr. J.W. Mans, 

drs. A.W. Overwater; A. Pothof; ds. D. Quant; drs. J.C.L. Starreveld; ds. J. 

Westerink; ds. B. Witzier. 
de vertegenwoordiging der kerken: 
ds. J. Westerink, voorzitter; ds. P. den Butter, secretaris; drs. J.C.L. Starreveld; 

ds. M.G. Tanis. 
de financiële zaken: 
D. Blom, R.A. ; J.H. Braber, R.A. ; mevr. J. de Jong, C. Kleinjan; A.H.J. 

Schwartz, R.A. ; secundus: C. Visser, R.A. 

het Kerkelijk Administratief Bureau: 
mr. J.S. van Balen; J.W. Bargeman; G.L. Bouwman; C. Groeneveld; J. van der 

Keur; J. de Vlieger; L. van der Zwaag. 
het quaestoraat van de generale synode: 

D. Lokhorst, eerste quaestor; J. Boer, tweede quaestor. 

de kerkelijke archieven: 
drs. J.C.L. Starreveld, voorzitter; drs. J.N. Noorlandt, secretaris; F. van der 

Hart, archivaris; mr. C.J. van Heel , archivaris; mevr. G. van der Laan-de Boer; 

drs. R.W.J . Soeters. 
de berijmde Schriftgedeelten: 
ds. J. van Amstel , voorzitter; ds. T.M. Hofman, secretaris; J. Groeneveld; ds. 

A. Hilbers; A. Pietersma. 
commissie van bijstand classis Haarlem: 
ds. M.G. Tanis, samenroeper; ds. H. van den Heuvel , rapporteur; ds. P. den 

Butler, J. Munneke. 
commissie van bijstand classis Rotterdam: 
ds. J. Westerink, samenroeper; ds. D. Quant, rapporteur; drs. J.C.L. 

Starreveld; L. den Butler. 

29. commissie voor de uitvoeringsregeling Studiefonds: 

drs. W.J. Quist; drs. H. Schuurhuis, R.A. ; P. Verhoeven. 

adviescommissie ad art. 13 K.O.: 30. 
drs. J.C.L. Starreveld, samenroeper; leden aan te wijzen door: Deputaten 

financieel beheer Theologische Universiteit; deputaten Onderlinge Bijstand en 

Advies; deputaten Emeriti-kas; deputaten Financiële Zaken. 

Artikel 258 

Ingekomen stukken 
De praeses maakt melding van een paar ingekomen stukken die een sterk per-

soonlijk karakter hebben en stelt voor dat het moderamen die zal behandelen. De 

synode gaat hiermee akkoord. 

Artikel 259 

Artikel 43 K.O. 
De praeses kan met dankbaarheid constateren , dat art. 43 K.O. op niemand 

behoeft te worden toegepast. 
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Artikel 260 

Slotwoorden 
~e praeses zegt, dat hij erg tegen de taak waartoe hij geroepen werd heeft opge

zien. De Heere heeft echter kracht gegeven. Hij dankt de synodeleden voor het feit, 

dat zij zich gewillig onder zijn leiding hebben gesteld. Hij dankt de mede-modera

menleden voor de goede samenwerking . Hij dankt de preadviseurs voor hun 

gewaardeerde adviezen. 
De assessor dankt de praeses hartelijk voor zijn goede leiding. De Heere heeft 

bekwaamheid gegeven. 
Namens de preadviseurs spreekt de rector, prof. dr. W.H. Velema, woorden van 

dank voor de plaats die de preadviseurs in de synode hebben mogen ontvangen. 

Ook h1J dankt de praeses voor zijn leiding, die vriendelijk, vastberaden, rechtvaar

dig en verdraagzaam was. 
Ten_slo~e wijst de praeses op het feit , dat we ondanks alles in 1992 toch nog 

ChnstehJke Gereformeerde Kerken mogen zijn. Toch nog! Deze twee woorden heb

ben betekenis in onze kerken. 
In ons kerkelijk zegel staan de woorden : En toch niet verteerd! En toch ... ! Ondanks 

de heiligheid Gods en ondanks het feit dat de braamstruik slechts brandhout is! Zo 

is het geheim van de kerk in de wereld. Toch niet verteerd. Dankzij het feit dat 

Christus Zich in haar plaats in het gericht heeft geplaatst. ' 

In 1892 werd gezegd: Nog niet! Men zei dat om verschillende redenen . Een van die 

redenen was gelegen in de prediking van vrije genade. Die prediking heeft zijn 

kracht betoond aan het eind van de negentiende eeuw net zo wel als in de zestien

de eeuw. Moge die prediking dat blijven doen ook aan het eind van de twintigste 

eeuw. 

Artikel 261 

Sluiting 
De praeses leest Hebr. 12: 18-29, waarna staande wordt gezongen Psalm 69: 14. 

Daarna gaat de praeses voor in dank- en smeekgebed. Tenslotte verklaart hij de 

generale synode A.D. 1992 voor gesloten. 

Het moderamen van de synode: 
ds. J. Westerink, praeses 
ds. M.G. Tanis, assessor 
ds. P. den Butler, scriba 1 
drs. J.C.L. Starreveld, scriba Il 



-

BIJLAGEN 
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Art. 24 
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RAPPORT VAN HET MODERAMEN VAN DE SYNODE 1989 

Het moderamen van de synode 1989 heeft de eer uw vergadering het volgende te rapporteren. 

1. Besluitenboekje .. . Overeenkomstig het bepaalde in art. 50 sub 1 O K.O. werden de kerkerad_en en andere _k~rkehJ_ke verg_aderingen in januari 1990 in kennis gesteld met diverse genomen besluiten. Nieuwe en gew11z1gde instructies van deputaatschappen werden ook opgenomen. Een overdruk van het Besluitenboekje werd opgenomen als nummer van het blad voor onze ambtsdragers 'Ambtelijk Contact' zodat iedere ambtsdrager kennis kon nemen van de besluiten der synode. Voor de bereidheid van de redactie van 'Ambtelijk Contact' en de samenwerking zijn we hartelijk dankbaar. 

2. Acta generale synode 1989 
In de tweede helft van 1991 konden de Acta verschijnen na vaststelling door het oud-moderamen met advies van de preadviseurs. . . . .. De Acta van de buitengewone generale synode op dinsdag 21 Jum 1988 werden b1J de gedrukte Acta 1989 
opgenomen. .. . .. . Het drukken en uitgeven was in overleg met de quaestor toevertrouwd aan drukken] en uItgeveriJ BuiJten en Schipperheijn b.v. te Amsterdam, die de gunstigste offerte had _uitgebracht. . De samenwerking met de drukker, met name dhr. G. Sneep die de werkzaamheden aan de Acta verrichtte, is voortreffelijk geweest. 
De uitvoering mag onzes inziens geslaagd genoemd worden. 
De Acta verschenen in een oplage van 500 exemplaren waarvan ongeveer 300 verzonden werden_ aan de kerken, afgevaardigden en enkele andere belanghebbenden. Ook aan kerken in binnen- en buitenland waarmee een of andere vorm van relatie bestaat werd een exemplaar verzonden volgens opgave van de secretaris van deputaten eenheid en correspondentie. 

3. Samenwerking met het Kerkelijk Administratief Bureau 
Met dankbaarheid maken we melding van de goede samenwerking met het Kerkelijk Admimstrallef Bureau. In voorkomende gevallen bewees dat goede diensten o.a. In de verzending van het BesluitenboekJe en als besteladres voor exemplaren van de Acta . 

4. Uitvoering besluiten synode 1989 
Aan het moderamen waren o.a. twee opdrachten toevertrouwd door de synode. 
1. Het opstellen van een schriJven aan de Landelijke Vergadering van de Nederlands Gereformeerde Kerken en aan de Generale Synode van de Gereformeerde Kerken (VriJgemaak1). 
2. Het overdragen van de comité-acta 1956-1988 door de scriba aan het archief van de synode. Aan beide opdrachten is voldaan. 

5. Correspondentie 
De meeste correspondentie had betrekking op de uitvoering van de door de synode genomen besluiten door verschillende deputaatschappen waarbij een verduidehJking of precisering gevraagd en gegeven werd, schriftelijk of mondeling. 
De secretaris-generaal van de Reformed Ecumenical CounciVGereformeerde Oecumenische Raad, dr. R.L. van Houten, bevestigde de ontvangst van het besluit tot uittreding uit de REC en deelde ons mee de teleurstelling van het Interim Committee over dit besluit. Dankbaarheid werd uitgesproken voor het onbekrompen vervullen van onze financiële verplichtingen aan de REC. 
Naar aanleiding van een brief van een afgevaardigde ter synode aan het oud-moderamen zou te overwegen zijn om een volledige lijst van voordrachten tot benoemingen die door deputaatschappen aan de synode gedaan worden, aan de leden van de synode ter beschikking te stellen. 
Met de kerk van Apeldoorn-C, roepende kerk voor de aanstaande generale synode, werd overleg gepleegd ten aanzien van tijd en plaats van samenkomen van de synode. 

6. Voorstel 
Het oud-moderamen stelt uw vergadering voor zijn handelingen goed te keuren. 

BIJLAGE 2 
Art. 25 

M.C. Tanis, praeses 
J.C.L. Starreveld, scriba 1 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE VERTEGENWOORDIGING 
VAN DE KERKEN 

Deputaten Vertegenwoordiging bieden uw vergadering het volgende rapport aan. 

1. Ingekomen stukken . 1. Toestemming werd verleend - op hun verzoek - aan de Hervormde Gemeente Kerkenveld-Alteveer en uit-
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geverij Kok om in publicaties gebruik te maken van de tekst van de belijdenisgeschriften en de liturgische formuliere_n, terwijl van uitgeverij Buijten en Schipperheijn b.v. een present-exemplaar werd ontvangen van een uitgave met deze teksten voor de Ned. Ger. Kerk van Zaandam. 
2. Verzoek van het Nederlands Bijbelgenootschap om ons standpunt kenbaar te maken ten aanzien van de 1ntent1e om te komen tot een nieuwe bijbelvertaling voor kerkelijk gebruik. Dit verzoek is gericht aan de synode, deputaten geven dit verzoek aan uw vergadering door. 
3. Verslagen van de gezamenlijke vergaderingen van de generale synoden van de Nederlandse Hervormde Kerk en de Gereformeerde Kerken in Nederland op 29-11-1989 en 14-02-1990 werden voor kennisgeving aangenomen. 
4. Vereniging Buma/Stichting_ Stemra richt zich tot uw ~erga~ering met verzoek tot overeenstemming te komen inzake samenwerking met het oog op financ1ele b1Jdragen voor componisten, tekstdichters en m~z1eku1tgevers. Alleen gemeentezang en instrumentale begeleiding daarvan tijdens de eredienst zijn vnigesteld van auteursrechtehJke toestemming. Ook dit verzoek geven we aan uw vergadering door. 5. Van het_ lnterkerkehJk Contact In Overheidszaken werden in ok1ober 1991 een aantal brochures toegezonden getiteld 'Kerken, overheid en zondag(srust)'. Uit onze kerken werd meegewerkt aan deze brochure door prof. dr. W.H. Velema. Deze exemplaren werden aan de roepende kerk gezonden ter kennisneming. 
2. Vertegenwoordigingen 
Op uitnodiging van Hare Majesteit de Koningin vertegenwoordigde de voorzitter de kerken op de nieuwjaarsreceptie !eiken Jare gehouden In het paleis te Amsterdam. 
Het comité ter v_oorben:iidin~ van de gebedssamenkomst ter gelegenheid van het parlementaire jaar 1990-1991 nodigde uit tot _b11womng van de b11eenkomst aan het begin van het parlementaire jaar. Een van de Haagse predikanten Is daar namens de kerken aanwezig. 
Ds. J. _Westerink ve~egenwoord1gde deputaten in Sliedrecht en Nunspeet bij het uitreiken van de ondersche1d1ng_ van ridder 1n de orde van Oranie Nassau resp. aan de voorzitter in 1990 en aan de quaestor br. D Lokhorst In 1992. · 

3. Varia 

Diverse andere ingekomen stukken zoals uitnodigingen voor bijeenkomsten zonder kerkelijk karakter, nieuwsbrieven en mededelingen van organisaties werden voor kennisgeving aangenomen. 
4. Voorstel 
Deputaten stellen uw vergadering voor: 
1. hun handelingen goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen overeenkomstig art. 50 sub 11 K.O. , opdat zij de kerken kunnen vertegenwoordigen 1n gevallen die met behoren tot de competentie van andere deputaatschappen. 

BIJLAGE 3 
Art. 28 

M.C. Tanis, voorzitter 
J.C.L. Starreveld, secretaris 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR HET JAARBOEK 

Het voor u liggende rapport van deputaten voor het Jaarboek bevat de volgende onderdelen: 1. Samenstelling van het deputaatschap 
2. Vergaderingen 
3. Werkzaamheden 
3.1 Algemeen 
3.2 Jaarboek 1990 
3.3 Jaarboek 1991 
3.4 Jaarboek 1992 
4. Voorstellen 

1. Samenstelling van het deputaatschap 
De generale synode van 1989 benoemde in het deputaatschap de di. H. van der Schaaf, J.C.L. Starreveld en H.J.Th. Velema en tot algemeen secundus R.W.J. Soeters. Deputaten behoefden op laatstgenoemde geen beroep te doen. 

2. Vergaderingen 
Het deputaatschap vergaderd~ in deze verslagperiode zeven maal, eenmaal in het voorjaar en eenmaal in het n~Jaar van ieder Jaar, terwIJI in de zomer van 1991 een extra vergadering gehouden werd in verband met het b11zondere karakter van het jaarboek voor 1992 . zie 3.4. 
De vergaderingen in h_et najaar hebben als inhoud het vaststellen van de lijnen voor de uitgave van het volgende Jaarboek, terw1JI de vergaderingen in het voorJaar b11na geheel in beslag genomen worden door het • laatste - correctiewerk. 
De vergadering op 12 november 1989 stond in het teken van de wisseling van de wacht. Op een hartelijke manier werd afscheid genomen van de d1. M. Drayer en J.H. Velema, die gedurende 24 jaren met accuratesse en helde gewerkt hebben in het deputaatschap. 
~n die vergad~ring werd verder besloten, dat de deputaat met de meeste dienstjaren, H. van der Schaaf, verer als voorzitter zou functioneren en dat de nieuwe deputaat, H.J.Th. Velema, het secretariaat op zich zou 
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nemen. k' B" d ·1 
Tussen deputaten en uitgeverij Buijten & Schipperheijn bestaat een goede samenwer ing. IJ genoem . e uI -geverij kwam dhr. A. Boertien in dienst, lid van de kerk van A_l_mere; aan hem werd de zorg voor de uItg_ave van het Jaarboek toevertrouwd. Sinds 21 maart 1991 neemt h1J deel aan de vergadenngen van_ de redactie. Wat betreft de verkoopcijfers van het Jaarboek: in 1989 werden 6472 exemplaren verkocht; in 1990: 6467 
en in 1991: 6322. . ... z k Voor de daaraan verbonden baten verwijzen deputaten u naar het rapport van deputaten Financ1ele a en. 

3. Werkzaamheden 

3. 1. Algemeen 
Deputaten hebben gestreefd naar zo correct mogelijke uitgaven va_n het Jaarboek. 
Helaas is in 1991 het één en ander misgegaan, zodat correcties, d_Ie wel door dep_utaten aangebr.;icht waren, niet doorgevoerd werden. Technische storingen op de drukkenJ en het nog niet ingewerkt zIJn van dhr. Boertien waren daar debet aan. 
Verschillende vernieuwingen werden aangebracht - zie de volgende paragrafen. 

3.2. Jaarboek 1990 . , In het Jaarboek 1990 werd in gevolge de wens van de generale synode 1989 de vermelding onder deze kerk ressorteren leden uit .. .' weer opgenomen. De inhoud van de vermelding komt uiteraard voor verant-woordelijkheid van de kerken, die d_e gegevens verstrekken. _ , .. . . Ds. P. den Butler schreef een artikel 'Onze oecumenische relaties , terw1JI drs. M_. V1sch, godsdienst- en jeugdsocioloog en lid van de kerk te Zwolle , impressies en beschouwingen gaf vanuit het Jeugdonderzoek in de kerk van Zwolle onder de titel 'Wie de toekomst heeft heeft de Jeugd'. 

3.3. Jaarboek 1991 .. In het jaarboek 1991 werd op verzoek van het bestuur van de Christelijke Gereformeerde Vereniging voor Jeugdwelzijn voor het eerst een lijst opgenomen met de namen en adressen van de correspondenten van 'Ons Kindertehuis'. 
In het Ten geleide' van dat Jaarboek werd de lijn van de redactie ten aanzien van het vermelden_ v<;1n postbusnummers nog eens herhaald: in registers van: kerken met hun_ scnbae, adressen van d1akomeen e_n in het register van predikanten worden, voor zover dat van toepassing Is, postbusnummers vermeld , b1J de plaatselijke kerken het huisadres. . _ . Met betrekking tot de talrijke wijzigingen, die wekelijks in 'De Wekker' _versch11nen, werd met de redactie ervan afgesproken, dat de correcties en wijzigingen voortaan gemeld dienden te worden aan de redactiesecretaris van het Jaarboek. Dit beleid voldoet én de redactie van 'De Wekker' én die van het Jaarboek heel goed. 
De artikelen in het Jaarboek 1991 werden geleverd door dr. W.H. Velema over 'Godsgernis en Godservaring' en door drs. W. van Heest over 'Zending in het licht van Jezus' wederkomst'. 

3.4. Jaarboek 1992 
De redactie is zich bewust geweest van het feit , dat het Jaarboek in 1992 een bijzonder karakter moest dragen. Op de volgende manier is getracht daar inhoud aan te geven: _ .. . - Het oud-redactie-lid , ds. M. Drayer, verzorgde een viertal overzichten; zo ontstonden: . L11sten van. Opgeheven Christelijke Gereformeerde Kerken; Predikanten, die de_ Kerken een tijdlang gediend hebben; Predikanten, die vertrokken naar Kerken, waarmee correspondentie wordt onderhouden; Voorgangers , die de Kerken dienden naar art. 3 K.O. 

Br. K. Wiersma te Dokkum, secundus-deputaat Onderlinge Bijstand en Advies, stelde een artikel samen over de bouwstijlen van Christelijke Gereformeerde Kerkgebouwen in 9e afgelopen hond~rd jaren. Redactie-lid drs. J.C.L. Starreveld ging de motieven van ons chnsteliJk-gereformeerd-zIJn na, zoals daar over geschreven is sinds 1892. _ _ _ . De redactie-secretaris maakte een inhoudsopgave van de artikelen, die in de JaarboekJes en Jaarboeken gestaan hebben. 

Ook in dit jaar zijn enkele vernieuwingen doorgevoerd, die alle het gevolg zijn van suggesties, die door de gebruikers van het Jaarboek de redactie aan de hand gedaan werden: 
Bij de plaatselijke kerken wordt nu ook de naam van de koster(es) vermeld. .. 
Bij het Deputaatschap Geestelijke Verzorging van de Militairen is een lijst met plaatseliJke correspondenten opgenomen. 
Bij de Adressen van Verenigingen van de plaatselijke kerken worden nu de leeftijdsgrenzen vermeld van de Jeugdclubs en -verenigingen. 

In het 'Ten geleide' sprak de redactie de wens uit, dat het Jaarboek 1992 de geschiedenis in zal_ gaan als een soort naslagwerk, waarin een aantal gegevens uit de afgelopen honderd jaren samengebracht Is. 

4. Voorstellen 
Deputaten doen uw vergadering de volgende voorstellen: 
1. het werk en het beleid van deputaten goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen. 

H. van der Schaaf, voorzitter, 
H.J.Th. Velema, secretaris 

BIJLAGE 4 
Art. 29 
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RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR 
DE UITGAVE VAN DE KERKORDE 

De deputaten voor de uitgave van de Kerkorde kunnen u het volgende rapporteren: 
1. 

De Drukkerij en uiti)eversmaatschappij v:h. Buijten & Schipperheijn te Amsterdam deelde uw deputaten mee, dat er van de __ 1n 1984 verschenen ed1t1e van de kerkorde vanaf het begin van dit jaar geen exemplaren meer In voorraad zI1n. 

2. 

Om uitvoering te kunnen geven aan het in de Acta 1989, art. 24 onder sub 2 genoemde besluit meenden deputaten te moeten beschikken over de volledige tekst van de laatste Acta. Door allerlei omsta'ndigheden verschenen deze Acta echter niet eerder dan december 1991 . 

3. 

Het leek de _deputaten om genoo,mde redenen en na overleg met bovengenoemde drukkerij en uitgeversmaatschapp1J met langer_ wenselijk om een apart supplement aan de editie van 1984 toe te voegen. Eerder ware opnieuw de mogeliJkhe1d te overwegen om zo spoedig mogelijk na uw vergadering tot een nieuwe uitgave te komen. 

4. Deputaten stellen u voor: 

4.1. 
Opnieuw deputaten voor de uitgave van de Kerkorde te benoemen. 

4.2. 

Deze deputaten _te machtigen om een nieuwe uitgave van de Kerkorde te verzorgen, waarin ook de wijzigingen, c.q. aanvullingen van de laatste dne synoden verwerkt zijn . 

4.3. 

Aan de scribae_ synodi op te dragen deze deputaten zo spoedig mogelijk na de sluiting van de synode mededeling te doen inzake de wI1zIgIngen en aanvullingen, waartoe uw vergadering eventueel besluit. 

BIJLAGE 5 
Art. 34, 35, 36, 39, 41 , 60, 63, 95, 169, 204, 212, 252, 253 

W. van 't Spijker, voorzitter 
R.W.J. Soeters, secretaris 

J.C.L. Starreveld 

RAPPORT VAN HET CURATORIUM VAN DE THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 
Het curatorium biedt u het volgende rapport aan: 

1. Samenstelling van het curatorium 
In het curatorium hebben thans zitting: 
namens de P.S. van het Noorden ds. J. Brons en ds. J. Plantinga; hun secundi zijn respectieveliJ'k drs. R. Hol en ds. A. van der Veer· 
namens de P.S. van het Oosten ds. M. Vlietstra en ds. J. Westerink; hun secundi zijn respectievelijk ds R van Beek en ds. J. van Amstel; · · 
dnamens de P.S. van het Westen ds. J. van Dijken en dr. G.C. den Hertog; hun secundi zijn respectievelijk rs. W.J . Qu1st en ds. T.M. Hofman; 
n_amens de P.S. van het Zuiden ds. A. van Heteren en ds. H. van der Schaaf; hun secundi zijn respectievelijk ds. A. Baars en ds. J.P. Boiten. 
Namens de _generale synode hebben zitting ds. B. Bijleveld als secretaris en ds. J. Brons als secundussecretans, die beiden aftredend zijn. 
~oorstellen inzake benoemingen zullen u ter vergadering worden aangeboden. 
0 8.kt moderamen van het _curatorium wordt thans gevormd door ds. J. Brons, president-curator; ds. J. van IJ en , assessor; ds. B. B1Jleveld, secretaris. 0
: secundus~curator ds. T.M. Hofman is door een ernstige ziekte uitgeschakeld geweest. Het beroep van de 5 meente R1Jnsburg was aangenomen, maar de bevestiging en intrede konden niet doorgaan. Velen hebRe.n meegeleefd en het 1s als een gebedsverhoring ervaren dat op 24 januari 1992 de verbintenis tussen v'Jnsburg en haar beroepen predikant In de weg __ van bevestiging en intrede kon worden geëffectueerd. an curatoren kan voorts worden vermeld dat t1Jdens de verslagperiode de volgende broeders hun 25-jari ambtsJub1leum mochten vieren: ds. J. Plantinga (1989), ds. J. van Amstel (1990), ds. A. van der Veer (1991 f 
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terwijl ds. B. Bijleveld zijn 40-jarig ambtsjubileum mocht vieren (1991 ). 

2. Hoogleraren . 
De Heere schonk aan de hoogleraren dr. J. van Genderen, dr. W. van 't Spijker, dr. W.H. Velema en dr. J. 

de Vuyst de kracht om de hun toevertrouwde taak te volbrengen. . . .. . 
Wel moet vermeld worden dat de hoogleraren dr. W.H. Velema en dr. J. de Vuyst door ziekte enige t1Jd uit
geschakeld waren. Dat zij thans hun werk weer mogen verrichten mag gezien worden als een verhoring op 
het gebed van velen. . 
leder jaar wordt door de hoogleraren verslag gedaan van de werkza_amheden gedurende het cursusiaar. . 
Prof. dr. B.J. Oosterhoff bezocht de vergaderingen van het curatonum regelmatig. H1J __ mocht op 21 februan 
1990 de leeftijd van 75 jaar bereiken. Hieraan is gepaste aandacht gegeven. Van zIJn hand verscheen In 
1990 het eerste deel van een commentaar op Jeremia. 
Prof. dr. W. van 't Spijker mocht op 5 november 1990 zijn 40-jarig ambtsjubileum als diena~r de~ Woords 
vieren. In verband hiermee is hem op deze dag een receptie aangeboden. Prof. dr. W. van t Sp1Jker werd 
benoemd tot ridder in de orde van de Nederlandse Leeuw. Het curatorium is dankbaar dat de arbeid van 
prof. dr. W. van 't Spijker ook op deze wijze erkenning heeft gevonden. 
Prof. dr. W.H. Velema mocht op 22 september 1991 gedenken dat hij 25 jaar geleden zijn arbeid als hoogle
raar aan de Theologische Hogeschool begon. Op 23 september 1991 waren zeer velen In Apeldoorn aan
wezig tijdens de viering van het jubileum en de receptie . Ter gelegenheid van dit zilveren Jubileum Is aan 
prof. dr. W.H. Velema de bundel aangeboden 'Ten dienste van het Woord'. . 
Prof. dr. B.J. Oosterhoff mocht op 16 november 1991 zijn 50-jarig ambtsjubileum als dienaar des Woords 

vieren. d · 
Prof. dr. J. de Vuyst mocht op 4 november 1991 zijn 40-jarig ambtsjubileum als dienaar des _Woor . s vieren. 
In verband met de ziekte van prof. dr. J. de Vuyst moest de receptie uitgesteld worden tot Januari 1992. Op 
16 januari 1992 is aan beide broeders een receptie aangeboden. 
Ter gelegenheid van de 65ste verjaardag van prof. dr._ W. van 't Spijker op 21 september 1991 verscheen 
'Geest, Woord en Kerk' , Opstellen over de geschiedenis van het gereformeerd protestantisme. Tevens ve'.
scheen 'Studia studiosorum', Een bundel kerkhistorische opstellen, aa.ngeboden a.an prof. dr. W. van t 
Spijker door zijn doctoraalstudenten, doctorandi en promovendi , zoals ZIJ verenigd zIJn In het kerkhistorisch 
werkgezelschap Apeldoorn. . . . 
D.V. 21 april 1992 wordt de verschijning van een nieuwe dogmatiek verwacht. Op het titelblad komt 1e s_taan. 
dr. J. van Genderen / dr. W.H. Velema, Beknopte Gereformeerde Dogmatiek, U1tgeversmaatschapp1J J.H. 
Kok - Kampen 1992. .. 
In verband met de ziekte van prof. dr. W.H. Velema, die in de cursus 1990/1991 rector zou zIJn , stelde het 
college van hoogleraren voor dat prof. dr. W. van 't Sp1Jker, rector tijdens de cursus 1989/1990, ook In de 
cursus 1990/1991 het rectoraat zou waarnemen. Het curatorium heeft met dit voorstel ingestemd. 
Bij de officiële opening van de nieuwe cursus op 13 september 1991 droeg prof. dr. W. van 't Spijker het rec
toraat over aan prof. dr. W.H. Velema met een rede over 'Bucers erfenis'. 

3. Drs. H.G.L. Peels . . 'd 
De generale synode van de Christelijke Gereformeerde Ke.rken In Nederland, Groningen 1989, besloot_ rs. 
H.G.L. Peels opnieuw te doen benoemen door het curatonum tot wetenschappehJ_ke hoofdmedewerker in de 
oudtestamentische vakken voor de periode van 3 jaar met dien verstande, dat h1J ook de doctoraal-colleges 
(tot nu toe gegeven door prof. dr. B.J. Oosterhoff) voor zijn rekeni_ng neemt'.. . . . . 
In verband met de naamsverandering Theologische Hogeschool in Theologische Urnvers1te1t moest de titula
tuur worden aangepast. Thans spreken we van universitair hoofddocent, universitaire docenten en overige 

docenten. . • h .. 
Drs. H.G.L. Peels mocht zijn arbeid als universitair hoofddocent voortzetten. Bij de kandidaatexamens Is IJ 
aanwezig als examinator exegese O.T. . 
Binnenkort hoopt drs. H.G.L. Peels te promoveren. Als datum is vastgesteld D.V. 1 mei 1992. Deze promotie 
zal geschieden in de Barnabaskerk, terwijl de receptie in het universiteitsgebouw gehouden wordt. 

4. Universitaire docenten 
De generale synode 1989 besloot goedkeuring te _hechten aan de benoeming van drs. J.C.L Starreveld tot 
wetenschappelijke medewerker aan de Theologische Hogeschool en aan de herbenoeming van dr. T. 
Brienen en drs. J.W. Maris tot wetenschappelijke medewerkers aan de Theologische Hogeschool. 
Drs. J.W. Maris zal D.V. op 11 juni 1992 promoveren. 
leder jaar wordt door de universitaire docenten verslag gedaan van de werkzaamheden gedurende het cur-

susjaar. k · d 
Het curatorium besloot in de vergadering van 30 maart 1990, onder voorbehoud van de goed eunng _oor 
de generale synode, drs. B.J. Dikken te benoemen tot wetenschappelijk medewerker (thans urnversItaIr 
docent) om colleges te geven in de missiologie en de godsdienstwetenschap. . .. 
De generale synode 1989 besloot goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van drs. W. Me1Jer tot 
docent aan de Theologische Hogeschool in een aantal oudtestamentische vakken. 
Drs. W. Meijer heeft inmiddels (in 1992) de 65-jarige leeftijd bereikt. 
Op 7 september 1990 besloot het curatorium de volgende brief te zenden aan het colle~e van _docenten: 
'Het curatorium heeft in principe besloten de universitaire docenten of hoofddocenten met opnieuw te benoe
men, nadat zij de leeftijd van 65 jaar hebben bereikt, tenzij er voor het curatorium redenen zijn ?m ook na 
deze datum een beroep op de betrokkenen te doen voor medewerking voor een nieuw cursusiaar. 
Een afschrift van deze brief is aan de docenten persoonlijk verzonden. In het aanvullend rapport aan de 
generale synode 1989 heeft het curatorium gemeld: . . .. 
'Het ziet er naar uit dat de lerarenopleiding in de doctoraalfase met meer mogelijk Is. De rector heeft aan het 
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curatorium meegedeeld dat in het college van hoogleraren de wens leeft om drs. L. van Dijk te behouden 
voor de Theologische Hogeschool. 

Het curatorium ging ermee accoord dat het college van hoogleraren zich hierover nader zal bezinnen.' 
T1Jdens d_e 11ergadenn_g van het curatorium d.d. 30 maart 1990 is een brief van drs. L. van Dijk besproken 
waarin h1J z_1Jn betre_kk1ng aan_ de Theologische Universiteit opzegt. 'Door de landelijke ontwikkelingen bij d~ 
lerarenople1d1ng - _die u naar 1k aa_nneem genoegzaam bekend zijn - is het niet mogelijk de lerarenopleiding 
aan onze Theologische Urnvers1te1t voort te zetten'. 

In een antwoordbrief is de dank van het curatorium voor de inzet van drs. L. van Dijk uitgesproken. 
De generale synode 1989 bes_l_oot goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van prof. dr. M. Boertien 
tot stud1ebegele1der voor he_t b1Jvak Judaica. In de verslagperiode werden in dit vak geen colleges gegeven. 
Wel heeft prof. dr. M. Boert1en enkele gesprekken gevoerd met studenten ter oriëntering in Judaica als bij
vak. 

Prof. dr. M. Boertien mocht in 1990 zijn 40-jarig ambtsjubileum vieren. 

5. Overige docenten 

Drs. G.J. Vrijmoeth begeleidde als docent in de klassieke talen de studenten die de vooropleiding Latijn en 
Gneks moeten volgen. H1J heeft thans ziJn werk beëindigd. 

Op 12 ~eptember 1991 is in de ontmoetingsruimte van het universiteitsgebouw afscheid genomen van drs. 
G.J. VnJmoeth.. Waardering werd uitgesproken voor ziJn persoon en arbeid. Gedurende 13 jaren heeft hij zijn 
krachten gew1Jd aan de vooropleiding. 

Thans volgen 3 st_udenten de vooropleiding in Kampen (Broederweg). Met Kampen is een regeling getroffen 
voor de t1Jd van 2 Jaar. Hierna zal de zaak van de vooropleiding opnieuw worden bezien. 
Mevr. D.M. K~ol-Sch1pper geeft als logopediste ie.s aan de studenten in de laatste studiejaren. 
Zowel drs. VnJmoeth als mevr. Knol zonden Jaarl1Jks aan het curatorium een overzicht van hun werkzaamhe
den. 

6. Onderwijs en onderzoek 

Een delegatie van het curatorium woonde in wisselende samenstelling colleges van ieder der docenten bij 
en rapporteerde daarover aan het voltallige curatorium. In de rapporten over deze Schoolbezoeken wordt 
gewaagd van waardenng voor de kwaliteit van het onderwijs. 

In september 1989 _werd één kandidaat beroepbaar gesteld, in februari 1990 werden drie kandidaten 
beroepbaar gesteld, In september 1990 vier kandidaten. 

Groot was de ontroering in de kerken na het plotseling overlijden van br. A. Hibbel en zijn echtgenote zr. R. 
H1bbel-TJerkstra op zondag 30 september 1990. Het was de begeerte van br. Hibbel om de Heere in het 
ambt te d1enen ._ Toen h1J op weg was naar de kansel, overkwam hem een ernstig auto-ongeluk. God, Wiens 
weg 1s in het he1hg~om, moge de achterblijvenden troosten met Z1Jn nabijheid. 
In februan 1991 1s eén kand;daat beroepbaar gesteld, evenals in september 1991 en in februari 1992. 

Na gehouden adm1ss1e-examen konden in het album studiosorum worden ingeschreven in 1989 vier perso
nen, 1n 1990 acht personen, in 1991 vier personen. 

Het gemiddeld aantal studenten in de cursussen 1989/1990, 1990/1991 en 1991 /1992 bedroeg 94. Het aan
tal ingeschreven studenten bedroeg per 1 december 1991 70. 

Hiervan waren 1n de kandidaatsfase ingeschreven 41, waarvan 11 via het admissie-examen, en 30 volgens 
art. 16 van het Reglement, te weten 19 uit eigen kerken, 4 uit de Nederlands Gereformeerde Kerken 2 uit 
de Gereformeerde Kerken (vrijgemaakt) , 3 uit de Gereformeerde Kerken, 1 uit de Nederlandse Herv~rmde 
Kerk, 1 uit de Gereformeerde Gemeenten. 

Voor de doctoraal-opleiding stonden 27 personen ingeschreven, te weten 19 uit de Christelijke 
Gereformeerde Kerken, 3 uit de Nederlands Gereformeerde Kerken, 1 uit de Gereformeerde Kerken 1 uit 
de Nederlandse Hervormde_ Kerk, 1 die bij zijn inschrijving behoorde tot de Oud-Gereformeerde Geme~nten 
in Nederland en 2 uit het buitenland die meeleven met de Christelijk Gereformeerde Kerken. 
In verband met de promotie waren 2 predika~ten uit de Christelijke Gereformeerde Kerken ingeschreven. 
Het curatorium besloot dat de studenten die pr_eekconsent ontvangen, één keer zullen voorgaan in de 
gemeente van de __ mentor: iedere kerkeraad_d1e hiermee te maken krijgt, kan zelf een beslissing nemen ten 
aanzien van het t1idst1p: of t1Jdens een eredienst op zondag óf tiJdens een samenkomst in de week. Er zal 
een preekbesprek1ng georganiseerd worden. Daarna zal een rapport over de preek en de preekbespreking 
verzonden worden naar het college van hoogleraren. Het preekvoorstel moet gehouden worden in de perio
de tussen het verlenen van preekconsent en de beroepbaarstelling. 

In 1989 werden 3 doctorale examens afgelegd. Voor 1990 kunnen we u 5 doctorale examens melden. In 
19,91 werden 2 doctorale examens afgelegd. Tot nu toe werden in 1992 2 doctorale examens afgelegd ter-
WIJi er voor de zomervakantie nog 2 doctorale examens verwacht worden. ' 

De rechtstreekse dienst die de Theologische Universiteit aan de kerken mag verlenen is de opleiding van 
aanstaande dienaren des Woords. ' 

De hoogler~ren nemen ook de_el aan de bredere theologische bezinning in verschillende publicaties. 
In de reeks Apeldoornse Studies' verschenen o.m. officiële redevoeringen. 
Als resultaat van onderzoek verschenen verder o.a.: 

van prof. _dr. J. van Genderen: een bijdrage aan de bundels De Kerk (1990) en Ten dienste van het Woord 
(
1
991 ). H1J schreef s~men __ met prot. dL_ W.H_. Velema een Beknopte Gereformeerde dogmatiek (1992); 

van prof. dr. W. van __ t Sp!Jker: Die Pradestmat1on bei Hyperius' in: W. van 't Spijker (Hg.), Ga/vin. Erbe und 
Auftrag. Festschnft fur _Wilhelm Neuser zum 65. Geburtstag, 1991 , 291-304; De verzegeling met de Heilige 
Geest Ove_r verzegelmg en zekerheid van het geloof, 1991 ; Geest, Woord en Kerk. Opstellen over de 
geschiedenis van het gereformeerd protestantisme door dr. W. van 't Spijker, 1991; 

va;. prof. dL W.H. Vele_ma: Nieuw zicht op gereformeerde spiritualiteit, 1990; Oriëntatie in de christelijke 
et 1ek, 1990, medewerking aan een aantal bundels; 

-
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van prof. dr. J. de Vuyst: 'Enkele hermeneutische opmerkingen over apokalyptische stoffen' in: J. van 

Genderen e.a. (red.) , Ten dienste van het Woord. Opstellen aangeboden aan prof. dr. W.H. Velema, 1991 ; 

van dr. T . Brienen: Leren in Jodendom en christendom. De plaats van Israël in de Catechetiek, 1990; 

Oriëntatie in de liturgie, 1992. . . .. 

Een vollediger verslag van publicaties staat in het jaarlijkse verslag aan de Minister van Onderw11s en 

Wetenschappen over de jaren 1989, 1990 en 1991. . . 

Er werden jaarlijks themadagen gehouden, die behalve voor de studie ook voor het onderlinge contact van 

docenten en studenten van de verschillende jaren van belang blijken te zijn . 

Studiedagen werden gehouden voor oud-studenten van de Theologische Universiteit. Een groter aantal 

bezoekers zou gewenst zijn. Door de aanwezigen worden deze studiedagen gewaard~erd. Het zou te 

betreuren zijn, wanneer het college van hoogleraren zou moeten besluiten, gezien het gennge aantal deel-

nemers, de organisatie van deze studiedagen niet voort te zetten. . . . . 

Op 23 april 1990 werd een terugkomdag georganiseerd voor predikanten die hun kandidaatsexamen 1n 

1984 of 1985 hebben afgelegd. . . .. 
Op 29 april 1991 was er een terugkomdag voor predikanten die in 1986, 1987_ of 1988 z11n afgestudeerd. 

Deze dagen voldoen in een behoefte. Respectievelijk deden er 12 en 14 predikanten aan mee. 

7. Schooldagen 
. 

De Schooldagen zijn bedoeld als hoogtepunten in het kerkelijk leven. Zo werd de Schooldag van 1990 in 

ons kerkelijk orgaan 'De Wekker' aldus getypeerd: 'Schooldag ... familiedag'. , 

Terwijl het curatorium in het rapport van de generale synode Groningen 1989 moest melden: Helaas moet 

geconstateerd worden dat de belangstelling vanuit de kerken minder wordt' , mag nu doorgegeven worden 

dat er geen verdere teruggang, maar wel een lichte stijging waargenomen, wordt. 

Voor 1992 is geen Schooldag gepland. Dit houdt verband met de landehJke kerkendag te Barneveld, D.V. 5 

september 1992, naar aanleiding van de herdenking 1892. 
Het curatorium bezint zich op de datum van de Schooldag. Moet er een andere datum gekozen worden? De 

eerste zaterdag in september blijk1 voor velen bezwaarlijk te zijn . 

8. Bibliotheek 
De bibliothecaris, prof. dr. J. van Genderen, kan elk jaar in zijn verslag aan het curatorium gewagen van de 

activiteit van het Vrouwencomité 'B.T.U.'. Hier is een hartelijk meeleven uit de kerken te constateren. 

In de periode 1 september 1988 tot 31 augustus 1989 werden 628 nieuwe titels ingeschreven, in de periode 

1 september 1989 tot 31 december 1990 717 en in het jaar 1991 738 nieuwe titels. Sommige boeken wer-

den uit schenkingen verkregen. . 

Er is een stijging van het aantal uitleningen te constateren. De indruk bestaat dat steeds meer allerlei theolo-

gisch geïnteresseerden in de directe plaatselijke omgeving de weg naar de bibliotheek vinden. _Met het oog 

op een betere toegankelijkheid van de daar te plaatsen werken kwa_m het tot een reorganisatie in de studie

zaal. Terwille van een zorgvuldiger beheer zijn alle oude drukken, die her en der verspreid stonden, overge

bracht naar de speciaal hiervoor bestemde bibliotheekruimte: de kluis. 

9. Naamsverandering . . 

De generale synode Groningen 1989 besloot de naam 'Theologische Hogeschool der ChnstehJke 

Gereformeerde Kerken in Nederland' te wijzigen in 'Theologische Universiteit van de ChnstehJke 

Gereformeerde Kerken in Nederland', aangezien 'Theologische Universiteit' de officiële aanduiding gewor

den is van een bijzondere instelling voor wetenschappelijk onderwijs in de theologie, en de naam 

'Hogeschool' een andere inhoud heeft gekregen dan voorheen. Aan het curatorium _werd opgedragen v~n de 

naamsverandering van de Theologische Hogeschool kennis te geven aan de Minister van Onderw11s en 

Wetenschappen en aan alle instanties die daarvoor in aanmerking komen. 

Aan deze opdracht is voldaan. 

10. Stageperiode 
De generale synode Groningen 1989 besloot in verband met de praktische vormi_ng v_an de studenten uit-

breiding van de stageperiode tot 3 maanden te aanvaarden overeenkomstig de nchthJnen, aangegeven in 

het aanvullend rapport van het curatorium. 
De in februari 1990 beroepbaargestelde kandidaten vielen onder de nieuwe regeling. 

Er verscheen een 'Informatie met het oog op de stageperiode van hen die door het curatorium beroepbaar 

gesteld zijn in de Christelijke Gereformeerde Kerken'. 

In de algemene regeling is sub 1 vermeld: 
'Doel van de stageperiode is dat de kandidaat bekend en vertrouwd gemaak1 wordt met al het werk dat een 

predikant in een gemeente heeft te doen. 

Hij moet dat in de stageperiode doen: 
onder leiding van de predikant 

- samen met de predikant en/of een ouderling 

- zonder de predikant.' 

11. Pastorale zorg aan die kandidaten die geen beroep ontvingen . 

Bij de mededeling in 'De Wekker' over de beroepbaarstelling worden ook de namen vermeld van hen die 

eerder beroepbaarstelling ontvingen, maar tot hiertoe geen beroep kregen. 

Met hen die geen beroep ontvingen, vindt jaarlijks een gepsrek plaats tijdens een vergadering van het cura-

torium. 
Bovendien worden deze broeders thuis bezocht. De curator die als mentor is aangewezen brengt dan een 

pastoraal bezoek. 
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12. Opzet van de studie 
Het is gebleken dat het huidige kandidaatsdiploma in de wetenschappelijke wereld geen officiële status 

meer heeft. Me~ spreek1 hier en daar van doctoraal I en doctoraal ll. Gegeven die situatie wordt gezocht 

naar een mogehJkh_e1d om _onze studie zo op te zetten dat deze met een verplicht doctoraal kan worden afge

sloten. De besprekingen binnen het college van hoogleraren en het curatorium zijn nog niet afgerond 

Het Is de bedoeling van het curatorium om in een aanvullend rapport u een voorstel te doen over de opzet 

van de studie. 

13. Financiën 
Deputaten-financieel zullen u _nader inlichten over de financiën. Er is een intensief en goed contact tussen dit 

deputaatschap en het curatonum. 
In de afzonderlijke ver_gaderingen van deputaten-financieel zijn het curatorium en de Universiteit vertegen

woordigd door de president-curator en de rector. 

14. Ten besluite 
Met ootmoedige da~k aan de Heere mochten wij de voortgang van het werk melden. 

Dit werk behoren WIJ te vernchten In het licht van Christus' wederkomst. 

De Heere gedenke met de leiding van de Heilige Geest ook uw vergadering. 

Namens het curatorium: 
J. Brons, president 

B. Bijleveld, secretaris 

AANVULLEND RAPPORT VAN HET CURATORIUM VAN DE THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 

Het curatorium biedt u het volgende aanvullend rapport aan: 

1. Koninklijke Onderscheidingen 
Op 29 april 1992 werden Koninklijk Onderscheidingen uitgereikt. 

Prof. dr. _W.H. Velema werd benoemd tot ridder in de orde van de Nederlandse Leeuw. 

Ds. B. BIJleveld werd benoemd tot ridder in de orde van Oranje Nassau. 

2. Hoogleraren 
Prof. dr. J. van Gend_eren, sinds 1954 hoogleraar (inauguratie 13 januari 1954) heeft per brief d.d. 11 juni 

1992, aan het curatonum gencht, het volgende verzoek gedaan· 

'De tij~ is voor mij gekomen om te vragen, of u aan de Gener~le Synode van onze kerken wilt voorstellen 

dat_ mI1 emeritaat verleend"wordt. Het zal niet nodig zijn hieraan veel toe te voegen. Gelet op mijn leeftijd zult 

u dit verzoek kunnen begnJpen. In uw vergadering kan wellicht over een datum van ingang van het emeritaat 

gesproken worden .. .'. 
Het curatorium neemt dit verzoek over en stelt u voor het gevraagde emeritaat te verlenen op de meest eer

volle wI1ze . Met dankbaarheid mogen wij constateren dat de Heere prof. dr. J. van Genderen heeft gesterk1 

en bekwaamd om de hem toevertrouwde taak gedurende ruim 38 jaren te verrichten. Ter voorziening in de 

komende vacature zal u een voorstel door het curatorium gedaan worden. 

Eveneens zal ten aanzien van de vacature prof. dr. B.J. Oosterhoff u een voorstel door het curatorium 

gedaan worden. 
Prof. dr._ W. van t_ Spijker wil graag ontheven worden van zijn leeropdracht in het vak Oecumenica. Ook in 

vroeger Jaren Is dit vak door een ander gegeven. Drs. B.J. Dikken is bereid gevonden dit vak (één semester 

per cursus) te geven. 

3. Promoties 
Voor de in het rapport van het curatorium aangekondigde promoties bestond grote belangstelling. 

Drs. H.G.L. Peels, universItaIr hoofddocent aan de Theologische Universiteit, werd doctor in de theologie 

met toekenning van het predikaat 'cum laude'. Zijn proefschrift heeft als titel : 'De wraak van God. De beteke

nGis van de wortel NOM en de functie van de NOM-teksten in het kader van de oudtestamentische 

odsopenbanng'. 
~rs .. J.W. Mari~, universitair ~ocent aan de Theologische Universiteit, werd doctor in de theologie na de ver-

edig1ng van zI1n proefschnft Geloof en ervanng. Van Wesley tot de Pinksterbeweging'. 

4. Herstructurering onderwijs 
In het _rapport aan de generale_ synode, d.d. 10 april 1992 is onder meer meegedeeld: 'Het is gebleken dat 

~et hu1d1ge kand1daatsd1ploma In de wetenschappehJke wereld geen officiële status meer heeft. Men spreek1 

0

Ier en da_ar van doctoraal I en doctoraal ll. Gegeven die situatie wordt gezocht naar een mogelijkheid om 

nze studie zo op te zetten dat deze met een verplicht doctoraal kan worden afgesloten.' Thans legt het 

curatonum het volgende aan u voor: 

1. Voorstel om de theologische studie te herstructureren 

Het curatorium stelt de. generale synode voor te besluiten tot een herstructurering van de theologische 

~judie, waarb11 _het kandidaatsexamen vervangen wordt door een examen dat D I genoemd wordt. De stu

e loopt dan uit op een doctoraalexamen (D 11) , dat voor admissiale studenten verplicht gesteld wordt. 

2. Redenen 
Er zijn verschillende redenen die het curatorium en het college van hoogleraren ertoe gebracht hebben 



-
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een herstructurering van de studie in overweging te nemen. 
2.1. Ons kandidaatsexamen is vrij zwaar. Het vraagt minstens 4 ½ jaar studie. Het resultaat doet nau_: 

welijks onder voor wat elders met een doctoraal diploma wordt gehonoreerd. Alleen ontbreekt b1J 
ons de specialisatie in het kader van het kandidaatsexamen. 

2.2. Na de invoering van de tweefasenstructuur kent men elders alleen nog maar een doctoraal exa
men. Het kandidaatsdiploma is weggevallen. . 
Wij houden het recht om dit diploma uit te reiken . De kerken kunnen genoegen nemen met dit 
diploma als voorwaarde voor het toelaten tot het ambt van predikant. Zij vragen dan echter een 
diploma dat elders niet meer bestaat. . . . 

2.3. In de stageperiode is er een maand tussen de eerste en de derde maand waarin de kandidaat In 
een gemeente onder begeleiding van een predikant praktische ervanng opdoet. W1J kunnen aan 
deze tweede maand meer inhoud geven door voor een aantal vakken prakt1sch-theolog1sche litera-
tuur ter bestudering op te geven. . 

2.4. De afsluiting van de studie met een doctoraalexamen betekent, dat op een langere stu~1eduur ook 
een examen volgt dat een dienovereenkomstige waarde heeft . Daarmee vervalt tegellJk de onge-
lijkheid ten opzichte van studenten van elders. . 
Tegen de achtergrond van deze vier punten is de mogelijkheid overwogen de studie met een ver
plicht doctoraalexamen af te (doen) sluiten. Voor de admissiale studenten kan de stageperiode (en 
literatuurstudie) een verplicht bijvak worden. Een voordeel is dat de stage dan ook opgenomen 
wordt in de beoordeling van het doctoraalexamen. 

3. Concretisering . . . . .. .. . 
3. 1 . De oorspronkelijke opzet van de kandidaatsfase dient In principe geliJk te bliJven. De studielast kan 

enigszins verminderd worden, zodat het examen praktisch alt1Jd na 4 ½ jaar afgelegd kan worden. 
Ons kandidaatsexamen moet een goede basis blijven vormen voor een degeliJk doctoraal met 

één hoofdvak en twee bijvakken. Een verlichting van het geheel van de studie tot en met het docto
raal is niet zozeer in het kandidaats- als wel In het doctoraalprogram te zoeken. 

3.2. Het ligt in het voornemen van het college van hoogleraren om de scriptie voor een bijvak, die nu biJ 
het doctoraalexamen behoort, te laten vervallen. Voor de adm1ssiale studenten kan meer ru.imte 
gemaakt worden voor praktische vorming door hun verplichte stage uit te bouwen tot een b11vak. 
Dat bijvak en die periode zijn verder te vullen met de bestudenng van literatuur. . 

3.3. De normale duur van de theologische studie • vanaf het begin van de _propaedeut1sche fase tot a~n 
het doctoraalexamen • is op 6 jaar te stellen, tenzij er vanwege def1cint1es voor Gneks en/of LatIJn 
één of twee jaren aan toe te voegen zijn. . . 

3.4. De voorgestelde nieuwe structuur doet de vraag opkomen naar de veranl'A'.oord_eliJkhe1d van het 
curatorium. Er moet van uitgegaan worden, dat het curatonum verantwoordehJkhe1d draagt voo_r de 
studie van de admissiale studenten in haar totaliteit. Daarom moeten de curatoren tweemaal b1J het 
toetsen van de resultaten betrokken worden: de eerste keer na 4½ jaar bij wat we D I noemen 
(ongeveer gelijk aan het huidige kandidaatsexamen) en de tweede keer bij het afleggen van het 
doctoraalexamen (= D Il). . .. 

3.5. Wanneer de studie na het propaedeutisch examen één geheel vormt, moet aan het einde een 
diploma uitgereikt worden. Na D I zou ieder die dat wenst een getuigschrift kunnen ontvangen met 
de vermelding van de examenvakken. . . .. . 

3.6. Gezien de relatie van D I tot het classicaal examen moet het curatonum voltallig bIJ de uitslag van 
dat examen worden betrokken. Bij D Il zou volstaan kunnen worden met een commissie uit het 
curatorium. 

3.7. De beslissing over de beroepbaarstelling valt, nadat D Il is afgelegd_. Bij die beslissing worden 
zowel de preken als de beoordeling van de stage betrokken. Deze beslissing wordt door het voltal-
lige curatorium genomen. . 

3.8. Het aanvragen van preekconsent kan plaatsvinden rond het afleggen van D 1. Nu Is dat meestal 
een half jaar eerder. 

3.9. Terwijl het geldende reglement voor de doctoraalstudie _niet uitsluit, dat _één bijvak elders bestu
deerd wordt, lijkt het thans wenselijk dat te beperken tot die gevallen waann het desbetreffende vak 
niet aan onze Universiteit gegeven wordt. 
De regeling voor de doctorale studie zou op dit punt herzien moeten worden. . .... 

3.1 o. Aanvaarding van het voorstel tot herstructurering van de studie zal leiden tot verschillende wI1zIgin· 
gen in het Reglement voor de Theologische Universiteit. 

4. Ingangsdatum .. . .. . .. 
4.1. Gezien het feit dat in september 1993 de studenten die dan In hun VIJide Jaar zIJn , e1genhjk aan het 

afstuderen zijn , stelt het curatorium voor, dat het verplichte doctoraal begint bij de stu_denten die 
dan hun vierde jaar ingaan. Voor deze studenten en voor hen die dan hun derde Jaar ingaan, zal 
een overgangsregeling getroffen moeten worden. . 

4.2. Voor hen die nu al in de doctoraalfase zijn, zal in zoverre een overgangsregeling gelden, da_t de 
verlichting van het program die een herstructurering met zich meebrengt, voor hen van direct 
belang kan zijn. 

5. Toelating tot de studie 
In verband met een voorstel van het college van hoogleraren besloot het curatorium in de vergadering van 
24 juni 1992 de generale synode voor te stellen: . . 
a. tot de studie (ook) toe te laten hen die een diploma Agrarische Hogeschool, Pedagogische Academie, 

Sociale Academie of Technische Hogeschool hebben. 

143 

Hiermee wordt de toelating ook van artikel 16 studenten verruimd. 
b. De synode machtiging te vragen om na te gaan in hoeverre het mogelijk is studenten met een HBO-oplei

ding theologie (na aan e_ventuele aanvullende eisen te hebben voldaan) tot de doctorale studie theologie 
toe te laten. Een beslissing hierover zal dan door het college ter goedkeuring voorgelegd worden aan de 
curatoren. 

6. Overwegingen rond de beroepbaarstelling 
Het curatorium besprak in de vergadering van 22 juni 1992 een nota 'Enkele overwegingen rond de beroep
baarstelling'. 
In deze bespreking werd opgemerkt Wij moeten beseffen dat er een moment komt dat beroepbaarstelling 
niet langer gehandhaafd kan worden. De beroepbaarstelling moet overgenomen worden door de kerken. 
Als resultaat van deze bespreking besloot het curatorium u voor te stellen artikel 4 K.O. sub 2 aldus te wijzi
gen: 
'De synode besluit, da): wanneer de kandidaat binnen een jaar geen beroep heeft ontvangen of in overwe
ging h_eeft genomen, hij zich op~Ieuw met het curatorium in vertJinding moet stellen, ten einde de verlenging 
van z11n beroepbaar verklaard zI1n en het_ preekconsent te verknJgen, hetgeen telkens opnieuw voor een jaar 
kan _worden verlengd, zulks ter beoordeling van het curatorium, met dien verstande dat de beroepbaarstel
ling In de regel n_iet langer dan in totaal vijf jaar gehandhaafd blijft.' 
Het 1s de bedoeling dat de genoemde termijn van vijf jaar van kracht is vanaf het moment van het besluit van 
de generale synode. 

7. Voorstellen 
Het curatorium stelt u het volgende voor: 
1 aan prof. dr. J. van Genderen op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen; 
2. een besluit te nemen in betrekking tot de opvolging van prof. dr. S.J. Oosterhoff, waarvoor u een voorstel 

door het curatorium zal worden aangeboden; 
3. een besluit te nemen in betrekking tot de opvolging van prof. dr. J. van Genderen, waarvoor u een voor

stel door het curatorium zal worden aangeboden; 
4. goedkeuring te _hechten aan de herbenoeming van dr. T. Brienen, dr. J.W. Maris en drs. J.C.L. 

Starreveld tot universItaIre docenten aan de Theologische Universiteit; 
5. goedkeuring te hechten_ aan de herbenoeming van drs. W. Meijer tot universitair docent aan de 

Theologische Urnvers1te1t In een aantal oudtestamentische vakken voor de cursus 1992/1993 onder 
nadere bepaling van de vakken waarin hij in het tweede semester zal doceren; ' 

6. goedkeunng te hechten aan de herbenoeming van prof. dr. M. Boertien tot studiebegeleider voor het bij
vak Judaica voor de cursus 1992/1993; 

7. goedkeuring te hechten aan de benoeming van drs. S.J. Dikken tot universitair docent om colleges te 
geven in de m1ss1olog1e, de godsdienstwetenschap en Oecumenica; 

8. goedkeuring te hechten aan de herstructurering van de studie overeenkomstig het voorstel van het cura
torium; 

9. artikel 15 en artikel 16 van het Reglement voor de Theologische Universiteit te wijzigen: 
artikel 15: 'Aan d_e Theologische Universiteit is een voorbereidende opleiding tot de propedeutische stu
die verbonden, die eveneens onder.toezicht van het curatorium staat. Tot deze opleiding worden studen
ten toegelaten die op grond van artikel 12 of artikel 16 worden ingeschreven, als zij in het bezit zijn van 
een einddiploma van het VWO, de Agrarische Hogeschool, de Pedagogische Academie, de Sociale 
Academie of de Technische Hogeschool'; 
artikel 16: In de tweed~ alinea kan de zinsnede die begint met 'evenals' vervallen; 

10. het curatorium machtiging te verlenen om na te gaan in hoeverre het mogelijk is studenten met een 
HBO-ople1d1ng theologie _(na aan eventuele aanvullende eisen te hebben voldaan) tot de doctorale studie 
toe te laten. Een beslissing hierover zal dan door het college van hoogleraren ter goedkeuring voorge
legd worden aan de curatoren; 

11 . ~e besluiten artikel 4 K.O. sub 2 aldus te wijzigen: 
De ~ynode besluit, dat, ~an_neer de kandidaat binnen een jaar geen beroep heeft ontvangen of in over
weging heeft ~enomen, hij zich opnieuw met het curatorium in verbinding moet stellen, ten einde de ver
lenging van zI1n beroepbaar verklaard zijn en het preekconsent te verkrijgen, hetgeen telkens opnieuw 
voor een Jaar kan ~orden verlengd, zulks ter beoordeling van het curatorium, met dien verstande dat de 
beroepbaarstelling In de regel met langer dan in totaal vijf jaar gehandhaafd blijft.'; 

12. een secretans en een secundus-secretaris te benoemen. 

BIJLAGE 6 
Art.34,35,36,39, 169, 204,212,252,253 

Namens het curatorium: 
J. van Dijken, h.t. president 

B. Bijleveld, h.t. secretaris 

RAPPORT 1 VAN COMMISSIE I INZAKE CURATORIUM 
VAN DE THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 

Uit het rapport van het curatorium van de Theologische Universiteit heeft uw commissie met vreugde en 
dankbaarheid geconcludeerd, dat het werk aan onze universiteit in de tijd tussen de vorige en deze synode 
goede voortgang heeft gehad en dat allen, die bij dat werk direct betrokken waren, van de Heere God 
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gezondheid en kracht ontvingen om aan de opleiding en vorming van toekomstige Dienaren d.es Woords .en 
van de overige studenten, hun bijdrage te leveren. De dankb,aarhe1d wordt. nog versterkt, als in aanmerk1~g 
wordt genomen dat de ontwikkelingen in het hoger onderwI1s en de gew11z1gde status van de ople1d1ng In 
Apeldoorn veel overleg en bezinning noodzakelijk maakten om in niveau en inrichting van het onderwijs aan 
de daarvo~r algemeen geldende regels te beantwoorden, met volledig behoud van de identiteit die de oplei
ding tot Dienaar des Woords in onze kerken door de jaren heeft gehad. De indruk van de commIssIe Is dat 
van het laatste zeker sprake mag zijn. 

Het rapport bevat heel wat informatie over de opleiding op zichzelf en over ~e functionarissen die. daarin 
aandeel hebben. De commissie nam opnieuw met vreugde kennis van heugliJke feiten die in de knng van 
hoogleraren en curatoren mochten worden gevierd en deelt in de zorg van hen in wier leven tegenslag 
kwam. 

Elk rapport dat in uw vergadering dient, kent naar omvang en inhoud zijn beperkingen. Zo ook dit rapport. 
De commissie trof veel goede informatie aan, heel bijzonder in het aanvullende rapport waarin ruim aan
dacht wordt gegeven aan de herstructurering van het onderwijs, maar zij hield na lezing en bespreking enke
le vragen over die naar haar oordeel substantiële aspecten van de opleiding. raken. Voo_r een ged.achtenw1s
seling daarover bleek de president-curator, ds. J. van D1Jken, graag beschikbaar te z1Jn. Daarb1J Is aan de 
volgende punten aandacht gegeven. 

1. Praktisch-geestelijke toerusting van de admissiale studenten . . 
Meer informatie hierover naar uw vergadering - en misschien ook wel naar de kerken toe - Is belangnJk. De 
kwaliteit van de wetenschappelijke vorming van toekomstige Dienaren des Womds is van groot belang .. en 
binnen de commissie bestaat daarover geen twijfel, maar minstens zo belangriJk Is de prakt1sch-geesteliJke 
vorming van de studenten, waarbij te denken is aan persoonlijke gesprekken ove.r zaken van geloof en 
leven, over vragen die aspecten van het persoonlijke geloofsle~en raken en aa.n de wI1ze waarop daarmee In 
prediking en pastoraat te zijner tijd moet worden omgegaan. Binnen de commIssI~ leeft d.e gedachte, dat dit 
onder de zegen van God zou moeten kunnen bijdragen aan een grotere geesteliJke geliJkgerichthe1d .. onder 
en een grotere geestelijke herkenbaarheid van kandidaten .?ver de. volle breedte van de kerken, die zI1 .. gaan 
dienen. Voor de goede orde zij opgemerkt dat met geesteliJke geliJkgerichthe1d geen uitbanning van b1Jbels
legitieme verscheidenheid wordt bedoeld. De commissie heeft hier het OOiJ op. de samenhang tussen .het 
wetenschappelijk kennen en de persoonlijke beleving van de geloofsgeheImemssen, waarmee adm1ss1ale 
studenten straks in prediking en pastoraat moeten omgaan. 
In de opleiding - aldus de president-curator - wordt aan de praktisch-geestelijke vorming van de 5.tudenten 
zeker aandacht gegeven. Het speelt door alle vakken heen en er is zeker ook sprake van persoonliJke bege
leiding, waartoe vooral de preekbespreking goede gelegenheid biedt. Er wordt gewezen op de noodzaak 
van onderscheidenlijk preken. Gelijkgerichtheid in alles is niet realiseerbaar. Er mag ook v~rsche1denh~1d 
zijn, al zal er in de benadering van de essentiële geloofsvragen natuurliJk eenstemm1ghe1d moeten zIJn . 
Overigens moet men hierbij - opnieuw aldus de president-curator - bedenken: 
a. dat men wortels die er door herkomst, opvoeding en vorming inzitten er nooit helemaal uit krijgt; 
b. dat sommige studenten gerekend naar hun leeftijd en ontwikkeling er nog niet helemaal rijp voor.zijn; 
c. dat een goede vorming en begeleiding in Apeldoorn nog niets garandeert ten aanzien van de w11ze waar-

op men er de kerken mee ingaat; . . 
d. dat kerkeraden op dit punt hun taak van op- en toezicht goed behoren uit te oefenen; daarvan kan en 

naar de predikant én naar de gemeente die hij dient, heilzame invloed uitgaan. . . 
Dat het curatorium, in goede samenwerking met het college van hoogleraren, met deze . dingen serieus 
omgaat, mag mede worden afgeleid uit het feit dat zich gevallen hebben voorgedaan, waarin op grond van 
de ontoereikendheid van de preekinhoud, geen preekconsent werd gegeven. In Apeldoorn wordt met deze 
dingen consciëntieus omgegaan. 

2. Toerusting van toekomstige predikanten met het oog op maatschappelijke en ethische problema
tiek 
Uw commissie is van oordeel dat ook dit punt in de opleiding tot predikant grote aandacht verdient. Ook in 
onze kerken krijgen ambtsdragers - en predikanten in het bijzonder - in toenemende mate te maken met 
maatschappelijke en ethische problemen (huwelijksmoeilijkheden, echtscheiding, incest en andere vormen 
van verstoordheid in de menselijke verhoudingen). . 
Uit de kerken en van de zijde van welzijnsinstellingen komen niet zelden signalen dat ambtsdragers vanuit 
een gevoel van onvermogen en verlegenheid niet altijd goed, dat is op verantwoorde manier, met deze pro
blematiek weten om te gaan. Een belangrijk punt hierbij is de vraag wáár in voorkomende gevallen het 
moment ligt waarop de ambtsdrager een zaak in handen van de professionele welzijnszorg moet geven en 
op welke wijze er dan tussen de welzijnswerkers en de pastor een voor de betrokkenen heilzame samen
werking kan zijn . In de praktijk blijkt er op dit punt nogal eens iets mis te gaéln, dikwijls doordat een zaak te 
laat uit handen wordt gegeven en de predikant veel te lang als maatschappeliJk werker fungeert. In de v.erga
dering van één van de particuliere synoden is aan dit onderwerp uitvoerig aandacht gegeven. Waar liggen 
hier de moeilijkheden, de mogelijkheden en de grenzen van de ambtelijke zorg, wa5. de vraag en. de sugge.s
tie was om in het opleidingsschema in Apeldoorn een aantal gastcolleges van welz11nswerkers uit de prakttJk 
op te nemen. 
Door de president-curator werd naar voren gebracht dat in het verleden op dit gebied sprake van gastcolle
ges is geweest. Ook nu wordt aan deze dingen aandacht geileven, bijvoorbeeld in de. vorm van de beh,mde
ling van casussen. Het ligt - naar hij kon mededelen - wel In de bedoeling hieraan In de toekomst bliJvend 
goede aandacht te geven. 
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3. Overwegingen rond de beroepbaarstel/ing (punt 6 - rapp.) 
In het gesprek n,et de. preside~t-curator heeft uw commissie toelichting gevraagd op het voorstel van het 
curatorium o~ b1J kandidaten, die zo.nder beroep uit de kerken blijven, de beroepbaarstelling in de regel niet 
langer dan VtJf Jaar te handhaven. Uit de. ~oorden 'in de regel ' valt af te leiden dat er uitzonderingsgevallen 
kunnen ZIJ~ , maar In be~1nsel zal er ná v1Jf Jaar van verlenging geen sprake meer kunnen zijn. Van welke cri
teria zal b1J de beoordeling van deze voor de betrokkenen toch zeer pijnlijke situaties door het curatorium 
worden uitgegaan? was de vraag van uw commissie. 
Het antwoord hierop was dat elk geval door het curatorium op eigen merites en met grote zorgvuldigheid zal 
worden beoordeeld en dat aan het besluit, waarvoor het curatorium uw vergadering om goedkeuring vraagt, 
een grondig en open gesprek met. de betrokken kandidaat vooraf zal gaan. In dat gesprek en in de beoorde
ling van elk geval door het curatonum kan van de volgende criteria worden uitgegaan. 
a. De kerken .moeten een beroepbaarstelling overnemen. Vindt dat op een termijn van vijf jaar niet plaats 

dan kan twtJfel .ontstaan rond de vraag of de beroepbaarstelling wel juist is geweest. 
b. Door het u1tbliJven van .een beroep kan ook bij de betrokken kandidaat twijfel zijn gerezen of zijn keuze 

voor het .ambt van pred1ka.nt wel een Juiste Is geweest en of de roeping die hij daartoe meende te hebben 
wel op die overtuigende wI1ze aanwezig was als noodzakelijk wordt geacht. 

Een en ander zal met grote zorgvuldigheid en behoedzaamheid met de kandidaten die dit treft worden 
besproken, beseffend hoe diep deze dingen in een mensenleven kunnen ingrijpen, aldus de president-cura
tor. 

4. Toelatingsbeleid 
In. het verlengde van het vorengaande, kwam uit uw commissie de vraag op in hoeverre door het curatorium 
b1J de toelating van adm1ssiale studenten rekening wordt gehouden c.q. rekening zou moeten worden gehou
den met het geringe a.antal vacatures in de kerken. In de kerk van Christus mag natuurlijk nooit worden 
gedacht en gehandeld 1n termen van vraag en aanbod. Het gaat in de kerk niet om een verantwoord econo
m1sch .evenw1cht tuss~n 'inkoop'. en 'afzetmogelijkhei.d, maar binnen de commissie leeft wél de vraag of de 
realiteit met gebiedt b1J het toelatingsbeleid de voor dit moment beperkte mogelijkheden binnen onze relatief 
kle.1ne kerkgemeenschap toch enigszins in aanmerking te nemen. 
Blijkens het antwoord ~an de president-curator gebeurt dit niet. De gedachte om in het toelatingsbeleid bij 
schaarste soepeler en In een .sItuatIe van overschot strakker te zijn, is verwerpelijk. 
Allen 1n de kerken die 1nnerl1Jke drang en roeping tot het ambt van predikant voelen, worden naar eer en 
geweten op hun inte.nties getoe.tst en ~ventueel toegelaten. Als de Heere God mensen tot deze heilige 
dienst roept, zullen z11. op Gods ttJd en w!Jze ook een plaats ontvangen om aan die roeping gestalte te geven. 
In dit verband werd binne.n de commIss1e no~ wel de opmerking gemaakt dat zowel bij beslissingen van het 
curaton.um rond het adm1ss1e-examen als b1J de beroepbaarstelling van kandidaten, bij stemming van een 
gekwalificeerde meerderheid sprake zou moeten zijn. Met gekwalificeerde meerderheid wordt uiteraard 
bedoeld méér dan de helft plus één. Uit de opmerkingen van de president-curator hieromtrent heeft de com
m1ssIe begrepen dat van die gekwalificeerde meerderheid in veel gevallen ook sprake is. 

5. Ondertekening van het verbindingsformulier door aan de Theologische Universiteit verbonden docenten 
In de kerkorde (art. 52) is geregeld d.at hoogleraren in de theologie en lectoren die aan de Theologische 
Umvers1te1t 1n Apeldoorn worden .of zI1n verbonden h.un instemming hebben betuigd of zullen betuigen met 
de drie Formulieren. van Enigheid door ondertekening van het daartoe strekkende verbindingsformulier. 
Binnen de commIssIe bestaat onzekerheid rond de vraag of ook .. alle docenten onder deze kerkordelijke 
bepaling vallen. In meerderheid meent de comm1ssIe dat de wenselijkheid daartoe zeker bestaat. 
Door de president-curator, die over de gedragslijn ten dezen geen definitief uitsluitsel kon geven, is toege
zegd dat h1J dit punt onder de aandacht van het curatorium zal brengen. 

6. Schooldagen 
In he.t rapport van het curatorium wordt met spijt geconstateerd dat de belangstelling voor de schooldagen 
vanuit de kerken minder wordt. 
Mogelijke oorzaken daarvan worden niet genoemd. Die zullen ook niet zo gemakkelijk aan te geven zijn . 
Binnen de commissie l~eft wel de vraag of wat de opzet van de Schooldagen betreft, voor de toekomst niet 
de opzet van de landeliJke kerkendag in Barneveld model zou kunnen zijn. De Schooldagen zullen naar hun 
~edoeling weliswaar een iets andere formule moeten houden, maar zowel wat organisatie als programme
ring betreft, zou iets van de levendigheid van de Barneveldse samenkomst de Schooldagen niet misstaan. 

7. Benoemingsbeleid 
De generale synoden van onze kerken kennen het als een vaste regel dat voordrachten van het curatorium 
tot benoeming van hoogleraren en docenten pas tijdens de zittingen van de generale synode bekend wor
den gemaakt. Daarv.oor bestaan ongetwijfeld .goede redenen. Binnen de commissie leeft toch de vraag of 
deze voordrachten met In een iets eerder stadium zouden moeten plaatsvinden, teneinde de afgevaardigden 
naar de gene~ale synode meer liJd en ruimte te gunnen zich op een voordracht te bezinnen en - indien men 
~aartoe _aanleiding zou menen te hebben - aanvullende of alternatieve voorstellen te bedenken. 

e ~resident-curator reageerde hierop door op te merken dat een andere dan de hier gangbare procedure 
~oeiliJk denkbaar is. H.et eerder openbaar maken van voordrachten zou de vertrouwelijkheid waarmee het 
/raad over personen In de synode omgeven dient te z1Jn, kunnen schaden. Bovendien moet het afgevaar
igden, met hun kennis van de bestaande mogelijkheden in de kerken, niet moeilijk vallen in de vergaderin

gen van de synode op andere mogelijkheden te wijzen of die te verlangen. 
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8. Herstructurering van het onderwijs . 
Uiteraard heeft de commissie ook ruim aandacht gegeven aan het voorstel van het curatonum en_het ~onege 
van hoogleraren tot herstructurering van de theologische studie aan de Theologische Umvers1te1t 1n 

Apeldoorn. . . . 
De indruk die de commissie na bestudering van het voorstel overhield _is. dat het mag worden _gezien a_ls een 
onder Gods zegen geslaagde poging om het onderwijs in _Apeldoorn mvorm~eving en naar 1nhoudeliJkhe1d 
af te stemmen op wat op andere universiteiten gangbaar Is en op de eisen die van overhe1~swege gelden, 
met behoud van het principe dat in de opleiding tot Dienaren _des Woords het wetenschappeliJke en het amb
telijke op evenwichtige wijze behoren samen te gaan. Zulks in de zin waarin artikel 16 van de kerkorde over 

de taak van de Dienaren des Woords spreekt. . . . 
Na bestudering en bespreking van het herstructureringsvoorstel hield de comm1ss1e twee in haar ogen 

belangrijke vragen over. . . .. . 
In de redenen voor het voorstel wordt gesteld dat het kandidaatsexamen in Apeldoorn vnJ zwaar 1s en nau
welijks onderdoet voor wat elders met een doctoraal-diploma wordt gehonoreerd. Na 1nvoenng van de twee
fasenstructuur kent men elders alleen nog maar een doctoraal e_xamen. He~ kand1daatsd1ploma 1s dan weg
gevallen maar het curatorium wil zich het recht voorbehouden dit diploma toch uit te reiken. De kerken _kun
nen als ~oorwaarde voor het toelaten tot het ambt van predikant met dit diploma _genoegen nemen, ZIJ het 
dat het dan gaat om een diploma dat elders niet meer bestaat. Wat nu nog kandidaatsexamen heet wordt 
straks D I genoemd en het D I-examen is aan het classicale examen gerelateerd. Over de beroepbaarstel
ling wordt echter pas beslist nadat het examen D Il Is afgelegd, waarb1J In de beoordeling de gehouden pre
ken en de stage zullen worden betrokken. Dit laatste betekent dat geen enkele adm1ss1ale student de kerken 
metterdaad zal kunnen gaan dienen dan nadat men met goed gevolg het D Il-examen heeft afgelegd. De 
commissie vraagt zich af of dit laatste in de formulering wel corr_es~ondeert met _de gedachte om het kandi
daatsdiploma desgewenst toch uit te reiken en de kerke_n de vnJhe1d te geven b1J beroeping van een kandi
daat met dit diploma genoegen te nemen. Zoals het nu in de redenen Is omschreven, zou het_ gelezen kun
nen worden alsof ook ná het D I-examen van beroepbaarstelling sprake zou moeten kunnen z1Jn. Op dit punt 

lijkt verduidelijking in de toelichting noodzakelijk. . . 
Met de vorige hangt de tweede vraag samen. Gesproken _word_t over een zekere verlichting van het D 1-pak
ket, zodat de studie echt in 4_ jaar te volbrengen moet zIJn . Binnen uw_ commIss1e leefde de vraag of deze 
verlichting de kwaliteit van het onderwijs niet in gevaar zal bren~en. Uit de reactie hierop van de adviseur 
van de commissie , professor dr. W.H. Velema, heeft ~e commIssIe bewepen dat de kerken op dit punt 
gerust kunnen zijn. De docenten zullen er op beda_cht zIJn dat een hersch1kkIng van het aantal uren college 
per onderdeel , niet in mindering komt op de kwaliteit van het onderw1Js. 

Uw commissie stelt de synode voor: . 
a. de handelingen van het curatorium goed te keuren en curatoren te bedanken voor het vele werk dat 1n de 

afgelopen periode werd vericht; 
b. aan prof. dr. J. van Genderen op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen; 
c. een besluit te nemen in betrekking tot de opvolging van prof. dr. S.J. Oosterhoff, waarvoor u een voorstel 

door het curatorium zal worden aangeboden; 
d. een besluit te nemen in betrekking tot de opvolging van prof. dr. J. van Genderen, waarvoor u een voor-

stel door het curatorium zal worden aangeboden; 
e. goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van dr. T. Brienen, dr. J.W. Mans en drs. J.C.L. Starreveld 

tot universitaire docenten aan de Theologische Umvers1te1t; .. . . . 
f. goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van _drs. W. Me1Jer tot universitair docent aan de 

Theologische Universiteit in een aantal_ oudtestamentische vakken voor de cursus 1992/1993, onder 
nadere bepaling van de vakken waann h1J in het tweede semester zal doceren,_ 

g. goedkeuring te hechten aan de benoeming van drs. S.J. Dikken tot umvers1ta1r docent om colleges te 
geven in de Missiologie, de Godsdienstwetenschap en Oecumemca; . 

h. goedkeuring te hechten aan de herstructurering van de studie overeenkomstig het voorstel van het cura-

torium; . . . . . .. 
arlikel 15 en artikel 16 van het Reglement voor de Theologische UmversIt~1t te w1Jz1gen : . . 
artikel 15: 'Aan de Theologische Universiteit is een voorbereidende ople1d1ng tot de propedeutische studie 
verbonden, die eveneens onder toezicht van het curatorium staat. Tot deze o~le1ding worden _ studenten 
toegelaten die op grond van artikel 12 of artikel 16 worden ingeschreven, als ZIJ in het bezit z1Jn van een 
einddiploma van het VWO, de Agrarische Hogeschool, de Pedagogische Academie , de Sociale 

Academie of de Technische Hogeschool'; 
artikel 16: In de tweede alinea kan de zinsnede die begint met 'evenals' vervallen ; 

j. het curatorium machtiging te verlenen om na te gaan in hoeverre het mogelijk is studenten met een HBO
opleiding theologie (na aan eventuele aanvullende eisen te hebben voldaan) tot de doctorale studie toe t~ 
laten. Een beslissing hierover zal dan door het college van hoogleraren ter goedkeunng voorgelegd wor 

den aan de curatoren; . . 
k. te besluiten artikel 4 K.O. sub 2 aldus te wijzigen: 'De synode besluit, dat1 wanneer de kandidaat binnen 

een jaar geen beroep heeft ontvangen of in overwegi_ng heeft ~enomen, h1J zich opnieuw _met het curaton: 
urn in verbinding moet stellen, ten einde de verlenging van zIJn beroepbaar verklaard z1Jn en het preek 
consent te verkrijgen, hetgeen telkens opnieuw voor een jaar k_an worden verlengd, zulks ter beoordelin_g 
van het curatorium, met dien verstande dat de beroepbaarstelling In de regel met langer dan 1n totaal VIJi 

jaar gehandhaafd blijft' ; . . 
een secretaris en een secundus-secretaris voor het curatonum te benoemen. 

D. Koole, rapporteur 
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AANVULLEND RAPPORT 1 VAN COMMISSIE! INZAKE CURATORIUM VAN DE THEOLOGISCHE UNI
VERSITEIT 

Afzonderlijk en als aanvulling op rapport 1, wil uw commissie graag aandacht geven aan het op handen zijn
de terugtreden van prof. dr. J. van Genderen als hoogleraar dogmatiek (en aanverwante vakken) aan de 
Theologische Universiteit in Apeldoorn. Vele jaren heeft professor van Genderen onze kerken, eerst als pre
dikant en later als hoogleraar, onder de zegen van God mogen dienen. 
In het rapport dat over het werk aan onze Theologische Universiteit handelt, is het voorstel opgenomen aan 
professor Van Genderen op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen. Dit is een term die in allerlei ver
banden van de samenleving wordt gebruikt om er het werk en de inzet van iemand, die zijn of haar actieve 
penode in dienstverband afsluit, mee te kwalificeren. Als uw vergadering - en de commissie heeft daarover 
geen enkele twijfel - het voorstel met deze aanduiding overneemt - dan spreken de kerken daarin dankbaar
heid en vreugde uit over de wijze waarop prof. dr. J. van Genderen de Christelijke Gereformeerde Kerken 
met gaven van hoofd en hart heeft mogen dienen. Het ene was bij hem niet zonder het andere. Aan zijn 
theologisch-wetenschappelijk_ bezigzijn waren de betrokkenheid van zijn hart en de bewogenheid met het 
heil van Chnstus' gemeente In deze wereld niet vreemd. Integendeel, zij waren altijd in alles voelbaar. De 
grote kennis waarmee het werk werd gedaan had en heeft extra waarde door de bijna spreekwoordelijke 
nauwgezetheid waarmee die kennis werd uitgedragen en toegepast. 
Als pre-adviseur van de breedste vergadering van de kerken in het verleden heeft professor van Genderen 
met de hem geschonken wij_she1d dikwijls mogen bijdragen aan evenwichtige besluitvorming en uw vergade
ring mag hopen, dat h1J ook In deze synode - als daartoe aanleiding zou zijn - zich niet onbetuigd zal laten. 
Dat het professor van Genderen gegeven Is zijn loopbaan als hoogleraar, in goede samenwerking met zijn 
collega prof. dr. W.H. Velema, af te sluiten met het schrijven van een gereformeerde dogmatiek, moge de 
kerken en ook uw vergadering tot extra dankbaarheid Jegens de Heere stemmen. Als uw commissie in de 
aandu1d1ng van dit boek het :"'oord 'beknopte' heeft weggelaten, gelieve uw vergadering dat te verklaren 
vanuit de overweging, dat In dit woord van dankbaar afscheid het woordje 'beknopt' niet goed past. 

Uw commissie steUverder voor, ds. B. Bijleveld hartelijk dank te zeggen voor de wijze, waarop hij jaren ach
tereen, het secretansschap heeft waargenomen. 
Os Bijleveld deed dit op kundige en consciêntieuse manier, wat in de kerken niet onopgemerkt is gebleven. 

D. Koole, rapporteur 

BIJLAGE 7 
Art.59, 64, 69, 134, 135, 136, 147.249 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE BUITENLANDSE ZENDING 

De deputaten voor de buitenlandse zending hebben de eer uw vergadering het volgende te rapporteren over 
hun werkzaamheden sedert de generale synode 1989 tot aan de deputatenvergadering van 22 juni 1992. 

1. Samenstelling deputaatschap 

1. 1. In het deputaatschap hebben zitting 
voor de particul!ere synode van het Noorden: ds. A. Hilbers, ds. J.K.C. Kronenberg en ds. W. van 't Spijker; 
voor de particuliere synode van het Oosten: ds. K. Groeneveld, ds. H.H. Klomp en ds. B. de Romph; 
voor de particuliere synode van het Westen: C.J. Hagesteijn, A. Kreuzen en ds. A.P. van Langevelde; 
voor de particuliere synode van het Zuiden: ds. J.H. van Dijk, ds. H. van der Ham en ds. A. van Heteren. 

1.2. 
Voor_ de generale synode hebben zitting: drs. W. van Heest (alg. voorzitter en sectievoorzitter lndonesiê
ToraJa-sect1e (ITS) en Afrika-Botswana-sectie (ABS)), drs. W.P. de Groot (sectievoorzitter Afrika-Venda-sec
lle (AVS)), drs. R. Hol (sectievoorzitter Afrika-KwaNdebele-sectie (AKS)), ds. J.H. Carlier (eerste secretaris) , 
drs. A.C. de Geus (tweede secretaris) en J.W. Kuijper (eerste penningmeester) . 
De G.S. 1989 benoemde P. Stafleu als tweede penningmeester. 
Br. Stafleu vatte zijn taak zeer nauwgezet op en begon zijn werkzaamheden met een inzet die veel verwach
tI~g wekte voor de toekomst: hij overleed - plotseling - begin april 1990. In sept. 1990 nam B. Groenenboom 
zIJn taak over. Br. Groenenboom moest echter vanwege de vele werkzaamheden die dit penningmeester
s~hap met zich m_eebracht, per 1 mei 1992 zijn functie neerleggen. Deputaten hebben grote waardering voor 
zIJn inzet en de wIJze waarop hij aan het financiële beleid structuur wist te geven. 
Drs._ A.C. de Geus en J.W. K~ijper hebben t~ kennen gegeven niet meer voor herbenoeming in aanmerking 
te willen komen; ds. J.H. Carl1er hoopt D.V. In sept. 1994 de 65-jarige leeftijd te bereiken en per 1 jan. 1995 
met ementaat te gaan. 
Uw vergaderi_ng zal derhalve moeten voorzien in de vacature van een tweede secretaris, een eerste en een 
tweede penningmeester. Deputaten vragen u mandaat om in de opvolging van de eerste secretaris tegen 1 
Jan. 1995 te voorzien. 

1.3. Het aantal zendende kerken omvat vijf gemeenten: 
~eerde (ds. ir. J. Slagboom), Hilversum-Oost (ds. M. Rebel) , Hoogeveen (ds. G. Drayer) , Purmerend (ds. H. 
onkman) en Thesinge (ds. J.C. Wessels). 

1-3.1. Begin april repatrieerde ds. G. Drayer met zijn gezin. Daarom stellen deputaten u voor om de kerk van 
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Hoogeveen, die sinds de uitzending van ds. M. Geleijnse in 1930 als _zendende kerk fungeerde, op de 
meest eervolle wijze van haar taak te ontheffen. Door de benoeming op 7 okt. 1991 van ds. J.C. 
Wessels tot zendeling, trad de kerk van Thesinge toe als zendende kerk. Deputaten verzoeken u uw 
goedkeuring hieraan te hechten. . . 

1.3.2. Het was van belang voor de ontwikkeling van het zendingswerk in Botswana om een vertaler uit te 
zenden . Dit geschiedde op verzoek van de Ref. Church of Botswana te D'Kar. Deputaten v?nden 1n 
drs. H. Visser een theologisch geschoolde en voor dit werk goed toegeruste kracht. H1J • en z11n vrouw 
. werden in een dienst van Woord en gebed op 1 maart 1991 uitgezonden door de kerk van Urk
Maranatha. Sindsdien zendt deze kerk twee waarnemers (de brs. J . Brouwer en C.A. ten Napel) naar 
de ABS-vergaderingen. 
Deputaten stellen uw vergadering voor om aan de kerk van Urk-Maranatha de status te verlenen van 
zendende kerk, vanuit de volgende overwegingen: . . . 
De Zendingsorde spreekt in art. 1 over missionaire predikanten en andere zend1ngsarbe1ders, die wor
den uitgezonden. Beide categorieën worden uitgezonden in dienst van het Evangelie. 
De beroeping en uitzending van een missionaire dienaar des Woords geschiedt door de zendende 
kerk; de benoeming van andere zendingsarbeiders geschiedt door deputaten, art. 5. 
Volgens art. 9 wordt het arbeidsveld voor beide categorieën aangewezen door de zendende kerk. 
En art. 1 o vermeldt dat de kosten van uitzending ... van de missionaire dienaren en de andere zen-
dingsarbeiders door de zendende kerk worden gedragen. . . , 
Hieruit blijkt dat de Zendingsorde ook aan de 'andere zend1ngsarbe1ders een zendende kerk toekent. 
Dit is naar het oordeel van deputaten terecht. 
Het Statuut (dat de Zendingsorde op een praktische manier _nader _uitwerkt) duidt beide categorieën 
aan met 'zendingswerkers' (art. 1.7.): zij worden immers beiden_ uitgezonden om_ 1_n dienst van het 
Evangelie te gaan werken. Bij de uitzending hoort een kerk die uitzendt, onversch1l!1g of er sprake 1s 
van een missionaire dienaar des Woords of een medewerker, zoals het Statuut een andere zendings
arbeider' in art. 1 .6. benoemt. 

1.4. 
Het moderamen bestaat uit de generale synodale deputaten. De financiële commissie wordt ge~~rmd door 
de beide penningmeesters en C .J . Hagesteijn. Het moderamen vergadert 1n aanwez1ghe1d van een van de 
leden van de financiële commissie (bij toerbeurt). 

1.5. 
Aan het begin van de verslagperiode beschikten deputaten over twee adviseurs: é~n voor de ITS, ds. H.P. 
Brandsma en één voor de AVS, dr. J.W. Mans. Dr. Mans achtte 1n okt. 1991 de t1Jd gekomen om zich als 
adviseur terug te trekken. Op de deputatenvergadering van 7 okt. 1991 werd van h~m (en zijn vrouw) op e_en 
hartelijke wijze afscheid genomen. Deputaten hebben veel waardenng voor de w11ze waarop dr. Mans zich 
16 jaar lang respectievelijk als gedeputeerde, sectievoorzitter AVS en adviseur heeft ingezet. 

1.6. 
Het hart van het werk klopt in de vier secties, die ieder de zorg voor een eigen terrein kregen toebedeeld . 
De secties zijn op dit moment als volgt samengesteld: . . . 
1.6.1. /ndonesië-Toraja-sectie (ITS): drs. W. van Heest, voorzitter; ds. J .H. Carlier, secretans; drs. A.C. de 

Geus, notulist; vacature, financiële zaken. 
Leden namens de P.S.: ds. J.K.C. Kronenberg (Noorden) ; ds. H.H. Klomp (Oosten) ; ds. A.P. van 
Langevelde (Westen) ; ds. J.H. van Dijk (Zuiden). 
Adviseur: ds. H.P. Brandsma. 

1.6 .2.Afrika-Venda-sectie (AVS): drs. W.P. de Groot, voorzitter; ds. J.H. Carlier, secretaris; drs. A.C . de 
Geus, notulist; C .J. Hagesteijn, financiële zaken. .. 
Leden namens de P.S.: ds. W. van 't Spijker (Noorden); ds. B. de Romph (Oosten); C.J . Hageste1Jn 
(Westen) ; ds. H. van der Ham (Zuiden) . 
Gedeputeerde namens Hoogeveen (ds. G. Drayer) : H.J. ter Weel. . . 

1.6.3. Afrika-KwaNdebele-sectie (AKS): drs. R. Hol, voorzitter; ds. J.H. Carl1er, secretans; drs. A.C. de Geus, 
notulist; J.W. Kuijper, financiële zaken. . 
Leden namens de P.S.: ds. A. Hilbers (Noorden); ds. K. Groeneveld (Oosten) ; A. Kreuzen (Westen), 
ds. A. van Heteren (Zuiden). .. 
Gedeputeerden: namens Heerde (ds. ir. J. Slagboom): ds. B. B11leveld en K. Mulder; namens 
Hilversum-Oost (ds. M. Rebel): G. Middelhoven en H.G. van Wagtendonk; namens Purmerend (ds. H. 
Jonkman): mw. S. Koster-Broeksma en C. Vlot. . . . 

1.6.4. Afrika-Botswana-sectie (ABS): deze sectie heeft dezelfde samenstelling als de ITS (met uitzondering 
van de adviseur) , aangevuld met de gedeputeerden namens Thesinge (ds. _J.C. Wessels): J . Jansen 
en mw. J. Otten-Drent en de waarnemers namens Urk-Maranatha (drs. H. Visser) : J. Brouwer en C.A. 
ten Napel. 

1.6.5. Aangezien de drie P.S.-deputaten ieder afzonderlijk bij het werk van één of twee secties werden 
betrokken en daarin a.h.w. 'gespecialiseerd' raakten , adviseerden deputaten aan de Particuliere 
Synoden om hen gezamenlijk uit te nodigen bij de bespreking van het zendingsrapport. 

2. Vergaderingen 

2.1. 
De secties vergaderen minstens vijf maal per jaar; hetzelfde geldt voor het moderamen. De_ vergaderfre
quentie van de plenaire deputatenvergaderingen werd verhoofd van twee naar drie keer per Jaar, nl. in de 
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maanden februari , juni en oktober. Hierdoor wordt de besluitvaardigheid van deputaten bevorderd. 
2.2. 
In februari 1990, 1991 en 1992 hielden deputaten hun jaarlijkse dagconferentie in het conferentieoord 
'Dennenheul' te Ermelo. 
Tijdens de conferentie van 1990 werd uitvoerig aandacht besteed aan de contextualisering en het zendings
werk. Drs. J . Bosch hield 's avonds een boeiende causerie over gemeenteopbouw. 
In 1991 vond een diepgaande bezinning plaats op de beleidsnota, die tijdens de conferentie van 1992 werd 
aangevuld en door de deputatenvergadering van 22 juni gefinaliseerd (zie onder 4.2.). 
Mw. A. Kooke verschafte 's middags beeldende informatie over het nieuwe zendingsgebied in Botswana. 
In 1992 hebben deputaten zich bezonnen op de tentenmakersbediening. 's Avonds hield dhr. H.J. Fikse een 
instructief verhaal rondom de vraag: hoe betrek je jongeren bij de missionaire opdracht van de kerken? Dit 
laatste resulteerde in de vorming van een werkgroep ' Inspirerende communicatie met jonge kerkleden voor 
zending', waarin zitting zullen hebben iemand uit de CGJO, uit de LCJ, één uit de kring van de jongeren die 
deelnamen aan kerkbouwactiviteiten in KwaNdebele en Venda en twee leden van het deputaatschap: ds. 
H.H. Klomp en ds. J.H. Carlier. 

3. Personalia 

3. 1. 
De G.S. 1989 verleende op zijn verzoek aan ds. K.J. Velema eervol ontslag als algemeen voorzitter. 
Deputaten namen in hun vergadering van oktober 1990 in besloten kring afscheid van hun voorzitter: 33 jaar 
lang was hij - zij het in verschillende functies - lid van het deputaatschap. Deputaten hebben grote waarde
ring voor zijn inzet en kennis van zaken. Maar bovenal voor de wijze waarop hij in hun kring verkeerde: hij 
was een man van de vrede , van de geestelijke harmonie, die het slecht kon verdragen wanneer de dishar
monie de boventoon voerde en daarom alles in het werk stelde om de vrede te bewaren of te herstellen. 
Ook de eerste penningmeester, br. P.J. Posdijk, werd door deze synode eervol van zijn taak ontheven. Ook 
voor zijn inzet en deskundigheid hebben deputaten grote waardering, temeer omdat hij de zendingsfinanciën 
pro Deo beheerde naast zijn drukke werkkring als directeur van Patrimonium Hilversum. 

3.2. 
De G.S. 1989 benoemde drs. W. van Heest in een part1ime functie tot algemeen voorzitter: op 1 sept. 1990 
ging hij aan het werk. Hij beperkte zich niet tot het door de G.S. 1989 samengestelde takenpakket. (Acta 
G.S. 1989, art. 131 sub 3) . Zo maakte hij zich verdienstelijk met het vertalen van de grote ITS-stukken (mw. 
J. Brandsma-de Jager zorgde voor de vertaling van de 'kleine' stukken, overigens tot tevredenheid van de 
deputaten!) , het verrichten van voor de zendingspraktijk belangrijke studies over o.a. het functioneren van 
het partnership en de positie van de evangelist, en door het brengen van werkbezoeken aan de terreinen. 
Deputaten zijn van oordeel dat de aan uw vergadering van 1989 aangeboden taakomschrijving en tijdin
schatting aanvulling behoeven. Tot de taakomschrijving behoort ook dat de algemeen voorzitter een pastor
ale taak te vervullen heeft ten opzichte van de zendingswerkers, zowel tijdens hun werkperiode als tijdens 
hun verlof. Het is deputaten verder gebleken dat , wil het algemeen voorzitterschap goed tot zijn recht 
komen, een flexibele inzetbaarheid gewenst is. Ook hebben deputaten hun voorzitter een periode laten tijd
schrijven. Hieruit bleek dat de tijdschatting van 2/5 weektaak te krap bemeten is. 
Daarom doen deputaten uw vergadering het voorstel om de taakomschrijving uit te breiden met de pastorale 
zorg voor de zendingswerkers en de algemeen voorzitter te benoemen voor 3/5 weektaak. 

3.3. 
De inzet van de brs. Stafleu en Groenenboom werd reeds gememoreerd, zie 1.2. Van bijzondere kwaliteit 
was de notulistenarbeid van de Neerlandicus drs. A.C. de Geus: duidelijk geformuleerde besluitvorming, in 
een zeer lezenswaardige context; er tijdens de vergaderingen nauwgezet op lettend dat besluitvorming met
terdaad plaatsvond. Br. J.W. Kuijper toonde zich in zijn beleid en adviezen de financiële vakman. 
Het was goed samenwerken met deze broeders. 

3.4. 
Ook in deze verslagperiode vond verhoudingsgewijs veel wisseling plaats binnen de kring van P.S.-deputa
ten _en gedelegeerden. Zonder aan iemands inzet tekort te doen hebben de deputaten er de kerkelijke verga
denn~en op gewezen dat het lid zijn van het zendingsdeputaatschap veel tijd en inzet vraagt, om terzake 
kundig mee te kunnen denken en beslissen. Er zijn vele en diepgaande zaken aan de orde. 

3.5. 
Ondanks hun verscheidenheid kunnen deputaten niet anders getuigen dan dat zij ook tijdens deze verslag
periode zeer eensgezind hun opdracht hebben kunnen vervullen. Zeer belangrijke beslissingen, zoals de 
keuze_ van een nieuw zendingsterrein en de benoeming van de vertaler en de zendeling voor Botswana, 
geschiedden met algemene stemmen. Dit stemt hen - in ootmoed - héél dankbaar jegens de Koning van de 
kerken, die hun deze zegen gaf. 

4. Beleidsvorming 

4.1. Bezinning 
Tijdens de vorige verslagperiode werd gedurende de bezinningsconferentie van 21 en 22 oktober 1988 in 
aanwezigheid en met inbreng van oud-zendingswerkers, gesproken over twee belangrijke aspecten van het 
zendingswerk: de zendingsmethodiek en de afbouw van het zendingswerk. (Zie Acta G.S. 1989, bijlage 18 sub 4.1.). 
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4.2. Beleidsnota 
Deze bezinning zette zich voort en hieruit groeide - via de conferenties van 1991 en 1992 - de beleidsnota, 
die deputaten uw vergadering ter kennisname aanbieden. 
De nota bevat de volgende hoofdstukken: 1. Opdracht; 2. Bijbelse fundering van het zendingswerk; 3. 
Werkwijze: Partnership; 4. Beleidslijnen voor de verschillende terreinen; 5. Algemeen beleid; 6. Thuisfront; 7. 
Financieel beleid voor de jaren 1993 Vm 1995; 8. Naschrift. 
Aan deze nota werden ten dienste van deputaten en gedeputeerden 'Klappers op de notulen van de sectie-, 
moderamen- en deputatenvergaderingen over de periode vanaf 1986' toegevoegd, voorzien van bijlagen die 
de besluitvorming, besluiten, overeenkomsten, rapporten , taakstellingen en financiële zaken bevatten. De 
secretaris vult deze klappers regelmatig aan. Dit om te voorkomen dat bij de sterke wisseling in de bezetting 
van het deputaatschap belangrijke beslissingen etc. in de vergetelheid zouden raken. Zij vormen, tesamen 
met de notulen, een belangrijk onderdeel van het werkmateriaal , nodig voor de beleidsvorming. 

4.3. Nieuw Zendingsgebied 
4.3.1. Deputaten hebben zich in deze verslagperiode ook beziggehouden met de uitvoering van de door de 

G.S. 1989 verstrekte opdracht zich nader te orinteren op een nieuw zendingsterrein en de arbeid daar
op zo mogelijk aan te vangen (Acta G.S. 1989, art. 131 sub 10). 
De G.S. verstrekte een dubbele opdracht: 
a. om na te gaan of in samenwerking met de Dutch Reformed Church in Botswana (DRCB) zendings

werk in Botswana verricht zou kunnen worden (art. 131 sub 10) en 
b. om een onderzoek in te stellen naar de mogelijkheid om zendingswerk te verrichten in samenwer

king met Die Gereformeerde Kerk van D'Kar onder de Bosjesmannen in Botswana, onafhankelijk 
van samenwerking met een kerk in Zuid-Afrika (art. 131 sub 11). 

4.3.2. De commissie Nieuw Zendingsterrein (CNZ) zette zich aan deze dubbele opdracht. 
Ad a. constateerde de commissie dat de DRCB een meer dan 100 jaar oude kerkelijke gemeenschap 
is, ontstaan uit de zendingsactiviteiten van de Zuidafrikaanse Nederduits Gereformeerde Kerk, 
bestaande uit 8 gemeenten met een ledental van 4000. De DRCB onderhoudt contacten met enkele 
Hollandse kerkgemeenschappen en organisaties. Eén van de ingewonnen adviezen maakte duidelijk 
dat deze kerk ondanks haar leeftijd eerst nog dient te groeien in geestelijke kracht voordat zij zelfstan
dig zendingsactiviteiten kan gaan ontwikkelen, daarbij geassisteerd door ZCGK. Aangezien zendings
deputaten geen opdracht hebben om bestaande kerkelijke gemeenschappen 'toe te rusten tot dienst
betoon' naar El. 4:12w, liet de commissie de gedachte aan een mogelijke samenwerking met de 
DRCB varen. 
Ad b. constateerde de commissie dat de kerkeraad van die Gerei. Kerk van D'Kar thuishoort in het 
verband van de Gerei. Kerk van Zuid-Afrika (GKSA of Dopperkerk): het zendingswerk dat daar onder 
de Bosjesmannen al tien jaar verricht werd door het echtpaar Le Roux, werd financieel gesteund door 
de gemeente Aranos in het nabij gelegen Namibië, behorend tot de classis Nossob van de Sinode 
Potchefstroom. Assistentie aan D'Kar zou betekenen dat deputaten weer een samenwerkingsverband 
zouden moeten aangaan met een kerk in Zuid-Afrika en dan met name met de GKSA, waarmee al 
samengewerkt wordt in Venda en KwaNdebele. 
Daarom besloot de CNZ in april 1990 aan de deputatenvergadering van oktober 1990 voor te stellen 
geen zendingsactiviteiten in Botswana te ontplooien samen met de Ref. Church of D'Kar en dit alvast 
aan ds. A.H. Ie Roux te berichten. 
In dezelfde tijd echter dat de CNZ negatief besliste, berichtte Aranos aan de kerkeraad van D'Kar dat 
zij niet langer in staat was het zendingswerk onder de Bosjesmannen te steunen. Ds. Le Roux ontving 
het advies zich beroepbaar te stellen binnen de GKSA. Dit zou het einde betekenen voor dit toch wel 
belangrijke werk onder de Bosjesmannen die, naar een opmerking van prof. dr. J.A. van Rooy, als 
laatsten in aanmerking schijnen te komen voor de verkondiging van het Evangelie. Toen de CNZ op 
de hoogte gebracht werd van deze nieuwe ontwikkeling, herzag ze haar besluit. Er werd informatie 
ingewonnen bij de dames A. Kooke en H. Loermans van de Stichting Nederlandse Vrijwilligers (SNV), 
die zeer betrokken zijn bij de maatschappelijke ontwikkelingen (Kuru Development) rond D'Kar. Er 
vond een uitvoerig gesprek plaats met ds. en mw. Le Roux, toen zij in oktober 1990 in Nederland 
waren voor fondswerving voor het ontwikkelingsproject Kuru. De ontmoeting met het voltallige depu
taatschap op 26 november 1990 leidde tot de unanieme aanvaarding van D'Kar als nieuw zendingsge
bied. 

4.3.3. Van meetaf aan is het beleid van deputaten erop gericht geweest om de Ref. Church of Botswana, die 
bestaat uit één gemeente van ongeveer 200 leden, assistentie te verlenen bij de uitvoering van haar 
missionaire opdracht onder de Bosjesmannen. 
De assistentie bestaat hierin dat deputaten op verzoek van de kerkeraad zullen zorgen voor de uitzen
ding van een vertaler, die zich bezig zal houden met de ontwikkeling van de Nahro-taal en bijbelver
taalwerk (waartoe ook behoort het op een band inspreken van bijbelgedeelten) en daarnaast een zen
deling beschikbaar zullen stellen, die veldwerk gaat verrichten. Door deze tweevoudige assistentie 
kunnen ds. en mw. Le Roux zich - althans voorlopig - inzetten voor de promoting en begeleiding van 
het Kuru-project, zonder echter de kerkeraad en de Bosjesmannen hun verantwoordelijkheid voor dit 
project uit handen te nemen. 
Daarbij werd de mogelijkheid opengelaten dat de kerkeraad van D'Kar, naast de assistentie van 
ZCGK, ook nog gebruik zal kunnen maken van diensten die andere kerken en organisaties aanbieden. 
Van belang is dat de kerkeraad het beleid bepaalt, waarin de anderen participeren. Zo werd bijv. door 
bemiddeling van 'Dienst over Grenzen' (DOG) het echtpaar C.J. Otto aangetrokken voor begeleiding 
van het Kuru-project. 

4.3.4. De keuze voor deze vorm van assistentie bleek in verband met de verdere ontwikkelingen van belang 
te zijn. Enkele gemeenten binnen het verband van de GKSA voelden zich ongelukkig over de beslis-
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sing van Aranos om het werk in D'Kar los te laten. Via 'Die Kerkblad' van de GKSA werd een financië
le actie ontketend en het was met name de kerk van Potchefstroom Noord, die assistentie aanbood. 
Hoe deze assistentie zich in de n_abije toekomst ontwikkelen zal is op dit moment nog niet te overzien. 
Evenmin of nog andere kerken uit de kring van de GKSA zich zullen aanbieden. De GKSA verricht nl. 
haar zendingswerk niet door middel van een deputaatschap, maar door een plaatselijke kerk die zich 
daarbij laat bijstaan door een kring van genabuurde kerken. 
Wel is het zo dat ds. Le Roux begin dit jaar bevestigd werd als predikant van de Ref. Church of D'Kar 
die deel uitmaakt van de classis Nossob van de GKSA. ' 
Deputaten menen echter dat zij door deze ontwikkeling niet in strijd komen met de opdracht van de 
G.S. 1989, waarin gesteld werd dat _zendi_ngswerk in Botswana dient te geschieden onafhankelijk van 
samenwerking met een kerk in Zu1d-Afnka (art. 131 sub 11). Deputaten werken in Botswana niet 
samen met de GK~A: zij assisteren in een zendingsgebied buiten de Rep. van Zuid-Afrika, een plaat
selijke gemeente bij de vervulling van haar missionaire opdracht. 
Deputaten willen deze assistentie echter wel beperken tot de uitzending van een vertaler en een zen
deling. 

4.3.5. Wat het 'Kuru Development' betreft: van meetaf aan zijn deputaten Hulpverlening bij de ontwikkelingen 
rondom dit project betrokken. Deze contacten verlopen op een harmonieuze wijze. Inmiddels hebben 
deputaten Hulpverlening zich door middel van een werkbezoek georiënteerd op de mogelijkheden die 
hier voor hen liggen. Ongetwijfeld zullen zij hierover aan uw vergadering rapporteren. 
Deputaten menen dat zij door dit contact met deputaten Hulpverlening voldaan hebben aan de intentie 
van de G.S. 1989 om te komen tot een betere samenwerking tussen beide deputaatschappen (Acta 
G.S. 1989, art. 97 en rapport 3B, bijlage 19). 

4.4. Een vijfde gebied? 
4.4.1. Nu deputaten hun beleid ten opzichte van __ het _vierde z_endingsgebied (Botswana) hebben vastgelegd 

deed zich de vraag voor, of er een mogelijkheid zou zijn om - zonder verhoging van de jaarlijkse bij
drage van de kerken - uit te zien naar een vijfde terrein. 

4.4.2. Wat de financiële zijde betreft kan deze vraag slechts positief beantwoord worden. 
Zelfs al zou voor de periode __ van ongeveer vijf jaar iemand uitgezonden worden naar het Toraja-gebied 
o_m de GTM te assisteren bij gemeenteopbouw en kadervorming (zie 5.1 .3.3.3.) en KwaNdebele haar 
vi~rde zendingswerker op kosten van ZCGK ontvangen (zie 5.3.2.3.), dan nog is er ruimte in de finan
c1en, op grond van de volgende overwegingen: 
a. de overdr_acht van het zendingswerk in Venda bracht een sterke vermindering van personeelskos

ten met z_1ch mee. In de _plaats van ds. C.D. Affourtit werd ds. T.C. Rabali aangesteld tot principaal 
van de b1Jbelschool lyarn. De kerkeraad van Soutpansberg benoemde in de plaats van ds. A.P. van 
Lange_velde, ds. T.L. Muturiki tot ziekenhuispredikant voor het Siloam hospita!. Verder vond de 
adm1rnstrateur, br. A. Schouwstra, een andere werkkring, repatrieerde ds. G. Drayer, komt dokter 
E. Helms per 1 april 1994 voor rekening van het pensioenfonds en trad mw. M. Kruger-van Asselt 
per 1 jan. 1992 uit de zendingsdienst; 

b. de afbouw van de financiële bijdrage aan Toraja en Venda geschiedt met 5% per jaar waardoor 
jaarlijks gelden vrijkomen; ' 

c. de kerken voldoen hoe langer hoe meer aan hun jaarlijkse bijdrage, zonder dat zij daartoe moeten 
worden aangezet. Een verheugend feit dat dankbaar geconstateerd wordt! 

Dit alles maakt dat er financieel ruimte is om binnen de bijdrage van f 24,- per lid/dooplid uit te zien 
naar een vijfde gebied. 

4.4.3. Daarom besloten deputaten aan uw vergadering voor te stellen om hun de opdracht te geven in de 
komende periode uit te zien naar een vijfde gebied en de zendingsarbeid, indien de mogelijkheid zich 
daartoe voordoet, aan te vangen. 
Tot de opdracht van deputaten behoort het evangelie te verkondigen aan de niet-gekerstende volken 
(Zendingsorde, art. 1 ). 
Van verschillende zijden werd aan deputaten de vraag gesteld wat onder 'niet-gekerstend' moet wor
den verstaan. _Landen_ als_ Albanië en de Noordaf_rikaanse staten tellen procentsgewijs zeer weinig 
christenen. Ooit werd 1n die gebieden het evangelie gebracht en ontstonden er bloeiende christelijke 
gemeenschappen. Deze volken kunnen niet gerekend worden tot 'niet-gekerstend'. Wel tot 'ont-ker
stend', waar de verkondiging van het evangelie weer (brood-)nodig is. Dit vraagt om een herijking van 
art. 1 van de Zendingsorde. 
Deputaten stellen uw vergadering voor om art. 1 als volgt aan te vullen: 
'Teneinde de niet-gekerstende en ontkerstende volken het evangelie te verkondigen .... 
Deputaten stellen zic_h voor om prioriteit te geven aan een gebied waar de Islam oprukt. De commissie 
Nieuw Zendingsterrein heeft in het kader van het zendingsjaar 1988/89 veel bruikbaar materiaal verza
meld. Deputaten hebben de G.S. 1989 daarover gerapporteerd in een aanvullend rapport {Acta G.S. 
1989, bijlage 18, aanvullend rapport, sub 6). 

4.4.4. Mocht uw vergadering positief op dit voorstel reageren, dan zullen deputaten de leden van de vroege
re CNZ verzoeken hun onderzoek voort te zetten om onder de leiding en de zegen van de Heere te 
komen tot verdere uitbouw van het zendingswerk der Chr. Gerei. Kerken. 
Zolang onze Heere en Heiland Jezus Christus nog niet in heerlijkheid gekomen is, staan wij voor Zijn 
opdracht om het evangelie van het Koninkrijk te prediken tot een getuigenis voor alle volkeren (Matth. 
24:14). 
Daar willen deputaten zich in hun beleidsvoering voor de komende drie jaren graag van harte zij het in 
alle bescheidenheid, voor inzetten. ' 

-
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4.5. Taak en Prioriteitstelling . , , Deputaten Taken en Prioriteitstelling rapporteren uw vergadenng onder het ho?ld Te handhaven taken" dat de zendingsopdracht overduidelijk is: 'dit deputaatschap zal derhalve onverminderd wote aan~acht bliJven krijgen. Het vraagstuk van de omvang van de taak zal telkens afweging behoeven bIJ de beleidsbepaling. Het streven dient blijvend gericht te zijn op de overdracht van taken aan autochtone instanties, predikanten 
en werkers, zodat de zendingskerken t.z.t. zelfstandig kunnen functioneren.' 
Deputaten voeren dit beleid. . Ten aanzien van Indonesië en Venda vond de overdracht van taken plaats: deze k_erken functioneren zelfstandig. wat de financiële verantwoordelijkheden betreft is het onverantwoord de b1Jdrage vanuit Nederland van het ene op het andere moment te _stoppen: de~utaten hebben weloverwogen - I~ overleg met de part: nerkerk - gekozen voor een afbouwperiode van 20 Jaar: d.w.z. dat de subs1d1e met 5 1/o per Jaar wordt alge 
bouwd. . . d' · rl"k t 5•;. Dit betekent t.o.v. Indonesië, dat in 1984 gestart werd met een subs1d1e van_ 1140.000,-, 10 ia: 11 s me • wordt afgebouwd, met daarnaast een post overige uitgave van 1 50.000,-, die eveneens met 5 1/o wordt afge-
bouwd. · rl "k I bo t Ten opzichte van Venda werd in 1992 gestart met een subsidie van 1 550.000,-, Jaa IJ sa te uwen me 
5% (zie 5.2.1.1. en 5.2.1.3. sub b) . . . . . Wat KwaNdebele betreft verkeert het veldwerk deels in de opbouwfase (Zuiden) , deels In de consolidatieperiode (Noorden), terwijl de bijbelschool Mukhanyo nog in ontwikkeling is. Dit vraagt om de inzet van een vierde zendeling (zie 5.3.2.3.). Zoals het er nu voorstaat zal de kerkeraad van die Gerei. Kerk van KwaNdebele nog niet zelfstandig kunnen functioneren bij de repatriëring van ds. Jonkman D.V. In 1995 en dient nog een 
opvolger in 1994 te worden uitgezonden (zie 5.3.1 .2.). . . 
Het werk in Botswana is in de opbouwfase, beperkt zich echter tot het uitzenden van een vertaler en veld
zendeling (zie 4.3.4.) voor onbepaalde tijdsduur. 

4.6. Positie van de evangelisten . . . In hun beleidsvorming hebben deputaten zich ook bezig te houden met de posItIe van de evangelisten .. In Indonesië speelt dit een rol omdat evangelist Alberth Tadido, die in To Bunggu werkt, niet bevoegd 1s de sacramenten te bedienen. Daarvoor moet één van de predikanten van de GTM of van de BPS een zeer omslachtige reis maken. Dit heeft tot gevolg dat in de regel slechts eenmaal per jaar de sacramenten wor
den bediend. Voor een zendingsgebied een ongezonde situatie. 
In Venda bleek de positie van de evangelisten één van de moeilijkste punten bij de overdrac~t: een kerkeraad kan hen ontslaan wanneer hij denkt dat ze overbodig zijn, omdat ze geen ambtsdrager zIJn . Deputaten hebben met de kerkeraden de afspraak gemaak1 dat ontslag niet zonder medeweten van deputaten gege-
ven kan worden. . . In KwaNdebele werd de vraag gesteld waarom de evangelisten wel mogen preken wat het méerdere 1s, maar geen sacramenten bedienen wat het mindere is. Naar het gevoelen van de evangelisten geeft de hui-
dige praktijk een te zwaar accent aan de bedie~ing van de _sacramenten. . . .. Overigens mogen de evangelisten kerkrechteliJk be_z1en, niet preken. Hooguit een st1chteliJk woord spreken, althans in het kader van het ambt van lerend ouderling (art. 3 K.O.). In Venda en KwaNdebele wordt het pre-
ken omwille van de missionaire situatie (nog) toegestaan. .. Deputaten hebben de G.S. 1989 op deze problematiek gewezen (Acta G.S. 1989, b11lage 18 sub 4.1 .1.). Omdat beleidsvorming nodig is benoemden deputaten een werkgroep 'pos1tIe en bevoegdheden van de evangelist', waarin zitting hebben: drs. W. van Heest (algemeen deputatenvoorzitter en oud-docent Rantepao), ds. e.o. Affourtit (oud-zendeling Venda) , drs. C.W. Buys (oud-zendeling Toraia) , prof. dr. W. van 't Spijker (hoogleraar kerkrecht T.U. Apeldoorn) en dhr. N. Weeda (evangelist Twente) . 
Deze werkgroep startte op 24 maart 1992 met haar werkzaamheden. Zij heeft een breed programma van 
onderzoek opgesteld. 

5. Gebieden, waar zendingswerk verricht wordt 

5.1. Toraja " k d' · 5.1.1. Gereja Toraja Mamasa (GTM). Sinds 1928 zijn de Chr. Geref. Kerken be(rokken b1J de ver on 1g1ng van het evangelie in het Mamasagebied. De daar ontstane kerken werden In 19.47 zelfstan~1g toen de eerste synode samenkwam te Malaboh, in aanwezigheid van ds. M. Gele11nse. Dit feit .w.erd op Pinksteren 1992 door alle gemeenten vreugdevol herdacht. Als dankoffer werd een financ1ele actie 
gevoerd, waarbij alle leden van de GTM persoonlijk werden betrokken. 
Uit de rapportage blijkt dat de GTM per juni 1991 75.771 leden telde, verdeeld over 305 gemeenten, 
36 classes en 1 O part. synoden. Op dat moment waren 50 predikanten in actieve dienst, 6 proponenten en 4 predikanten met een bijzondere opdracht (2 in overheidsdienst als leraar aan een openbare school 1 docent aan de theologische opleiding te Ujung Pandang, 1 werd afgestaan voor het werk van d~ PGW (de gewestelijke Raad van Kerken). Van de 50 dienstdoende predikanten behoren 7 vrij
gestelden tot de staf van het dagelijks bestuur (BPS) van de GTM. De GTM telt 11 emerituspred1kan-
~ - . ' k1 5.1.2. Personalia. Deputaten delen uw vergadering mee dat eind augustus 1991 na een_kortstond1ge zie e ds. P. Podo overleed. Hij zou per 1 jan. 1992 met emeritaat gaan. Hij_ behoorde m~t de ementuspred1-kanten E. Pampang, G. Pasau en A.M. Thumo tot de kring _van pr~d1kanten die b1J de overdracht van 
het zendingswerk aan de GTM in dienst waren van de zending en f1nanc1eel no~ steeds voor rekern_ng van deputaten komen. Tot aan de synode Nosu deed ds. Podo di_enst als adviseur van het dageliJks bestuur (BPS) van de GTM (Gereja Toraja Mamasa). Met waardenng denken deputaten aan het werk 
dat ds. Podo vele jaren in dienst van de zending voor de GTM _heeft gedaan. Dep,utaten hebben een 
regeling getroffen dat zijn weduwe 'zonder zorg van het evangelie zal kunnen leven . 
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Begin feb_ruari 1992 bereikte deputaten het bericht dat br. M. Lullulangi BA was overleden. Zijn 
gezondheid ging de laatste Jaren zienderogen achteruit, hoewel hij de BPS tot aan de synode Nosu bleef dienen als tweede voorzitter. Br. Lullulangi behoorde niet tot de kring van predikanten; ooit liet hij een g?ede betrekking varen om de GTM te kunnen dienen. Jarenlang was hij met hart en ziel betrok
ken b1J het wel en wee van de GTM. Ook deze broeder willen deputaten met ere gedenken. Ook voor zijn weduwe werden voorzieningen getroffen. 

5.1.3. Synode Nosu. 
5.1.3.1. Van 26 juni t/m 3 juli 1991 vergaderde de Algemene Synode van de GTM te Lumika, classis Nosu. 

De Algemene Synode v_ergadert éénmaal in de vijf jaar. Deputaten lieten zich vertegenwoordigen door de algemeen voorzitter, drs. W. van Heest en drs. C.W. Buijs. Mw. M. van Heest-Bikker zorgde 
voor de verslaggev1n~. 162 afgevaardigden, zowel van de classis als van de particuliere synoden woonden de vergadenngen geheel of gedeeltelijk bij. 

5.1.3.2. Het hoofdthema_voor dez~ syn~~ was: De Heilige Geest geeft volmacht (stelt in staat) om te getui
gen. Nadrukkelijk werd t1Jdens een van de avondvergaderingen de missionaire opdracht van de gemeente aan de orde gesteld. 

5.1 .3.3.Deputaten melden uw vergadering enkele belangrijke zaken die op deze synode aan de orde kwamen: 
5.1.3.3.1. Het karak1er van de kerkorde wordt veranderd van presbyteriaal in presbyteriaal-synodaal. Tevens 

wordt de K.O. aangepast aan een al jaren bestaande situatie dat binnen de kerkeraad, classis, 
part. synode_ en algemene synode de vertegenwoordigers van de jeugd-, vrouwen- en zondags
schoolcomm1ss1es en eventuele andere commissies een eigen plaats hebben. Dit dient in de K.O. 
te worden vastgelegd. Hiermee gaat de GTM in het voetspoor van de vele andere Indonesische kerken van Gereformeerde signatuur. 

5.1.3.3.2. Er werden door diverse afgevaardigden kritische kanttekeningen geplaatst bij het beheer van de 
kerkelijke financiën. De BPS dient meer aandacht te geven aan het bewaken van de begroting. 
Ook d_1ent de BPS een eind te maken aan het voortdurend schuiven met de door de partners ter 
beschikking gestelde gelden. Zaken waar deputaten in hun contacten ook steeds weer de nadruk 
op leggen. Bemoedigend is ten deze het voorwoord van het rapport van de deputaten Financieel 
GTM: 'Wat de kerk bezit is eigendom van God zelf. Daarom zal het gebruik van de eigendommen 
van de GTM verantwoord moeten worden niet alleen tegenover de mensen, maar ook tegenover 
de Eigenaar, d.w.z. God. Voordat wij iets daarmee doen, kent Hij al ons doen en laten.' Gevolgd door een citaat uit Hebr. 4:13. 
Deputaten streven ernaar ct.at de BPS een behoorlijke begroting indient voor de besteding van de subs1d1egelden en dat 1aarl1Jks accountantscontrole plaatsvindt. 

5.1.3.3.3. De GTM is zich bewust, dat zij een missionaire taak heeft. Naar de Indonesische Grondwet - de 
Pancasila - is er_ d_e mogelijkheid om zending te drijven in die gebieden, waar men nog de zoge
naamd_e ~tamrehg1es aanhangt. Deze mensen dienen nl. tot geloof in god gebracht te worden, 
waarb1J ZIJ kunnen kiezen uit Boeddhisme, Christendom, Hindu Bali en Islam. Twee gebieden die 
binne~ het. bereik van de GTM" liggen komen _hiervoor in aanmerking: To Bunggu en 
Mada /Suppirang. Omdat het h1erb1J om direct zendingswerk gaat, waren deputaten bereid om geestelijke en financiële steun te verlenen: 
geestelijke steun door het uitzenden van "iemand uit Nederland voor een periode van drie tot vijf 
Jaar om de GTM assIstentIe te verlenen b1J gemeenteopbouw en kadervorming met het oog op het vervullen van haar missionaire opdracht (een visum werd aangevraagd); 
financiële steun door - voor zover dit mogelijk is binnen het kader van de begroting - een deel van de kosten op zich te nemen. 
Zo zegden deputaten in 1990 voor het werk in To Bunggu een éénmalige financiële steun toe van 
f 13.000,- voor landbouwhulp, een kleine school, gezondheidszorg en de kadervorming van kerke
raadsleden. Voor het aanstellen van een vaste predikant en incidentele helpers in het zendingsge
bied van_ Mada'/Suppirang stelden deputaten gedurende het voorbereidingsjaar f 13.750,- ter 
besch1kk1ng en daarna'. voor een periode van vijf jaren, een bijdrage van f 12.000,- aflopend tot f 
3600,-, In de v~rwachting dat de_ GTM daarna dit zendingswerk zelf zal kunnen bekostigen. De 
GTM houdt nl. eénmaal per Jaar in de maand september een zendingscollecte. Ter synode werd 
aangedrongen op een goede verslaggeving over deze zendingsactiviteiten. 

5.1 .3.3.4. De vergadering bracht een drastische wijziging aan in de bezetting van de BPS. Het aantal leden 
werd van vijf op zeven gebracht. Slechts twee broeders uit de vorige BPS werden herbenoemd: 
ds. lkabod Punda als secretaris I en ds. Yohannes Rengga als penningmeester. Tot voorzitter 
werd benoemd: ds. Zakaria Sude. De oude adviseurs (de emerituspredikanten ds. E. Pampang, 
ds. G. Pasau, ds. P. Podo en ds. A.M. Thumo) werden vervangen door twee jongere predikanten. 
Daarnaast kreeg de BPS financiële assistentie door toevoeging van drie financieel deskundigen. 5.1.3.3.5. Een punt van bespreking vormde de voortgezette studie van predikanten. Er is reeds meerdere 
malen over gesproken om deze studie te laten plaatsvinden aan de Theologische Universiteit in 
Apeldoorn. Dit_ zou de band tussen de GTM en de CGK versterken. De voorwaarden blijken echter 
te zwaar te zI1n: men moet het Nederlands beheersen en voldoende kennis hebben van Duits 
Latijn, Grieks, Hebreeuws en Engels. Aan de synode werd toegezegd dat deputaten de studiemo'. 
gehJkhe1d zullen onderzoeken of op lichtere voorwaarden de studie aan de T.U. te Apeldoorn 
voortgezet kan worden. Voorlopig blijven Jakarta en Salatiga de aangewezen adressen voor voortgezette studie. 

5.1.3.3.6. Ook kwam het openstellen van de ambten voor de zusters in de gemeente aan de orde. 
De G.S. CGK 1989 droeg deputaten op zich, inzake het verzoek van de BPLS/GTM om zich 
gemeenschappelijk te bezinnen op de mogelijkheid van de bekleding van ambtelijke posities door 
de zusters in de gemeente, in verbinding te stellen met de deputaten voor de correspondentie met 
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de buitenlandse kerken (Acta G.S. 1989, art. 131 sub 9). 
Deputaten hebben aan deze opdracht voldaan: op 25 februari 1991 is overleg gepleegd ... 
Beide deputaatschappen kwamen overeen om het volgende aan de Synode Nosu te schriJven_: 
'a. naar ons oordeel hebben zendingsdeputaten in hun schrijven d.d. 13 april 1988 door middel 

van het gedeelte uit het referaat van prof. dr. W. van 't Spijker voldoende duidelijk uiteengezet 
wat het schriftuurlijk standpunt is, zoals dit tot dusver functioneerde in kerken van gerefor
meerd belijden; 

b. wij zijn van gevoelen dat iets niet pas duidelijk is als de an_dere partij er~ee instemt; 
c. mocht uw vergadering ons gevoelen delen, dan achten WIJ nadere studie overbodig; 
d. mocht uw vergadering ons gevoelen niet delen, wilt u ons dan aangeven waarin naar uw oor

deel onze duidelijkheid onvoldoende is?'. 
De synode behandelde dit schrijven en reageerde als volgt (in v~rtaling) : . 

'1. De Gereja Toraja Mamasa is het ermee eens dat een Studie met steeds dan, pas als voltooid 
beschouwd kan worden als de beide belanghebbende partI1en reeds tot geliJke opvatting zI1n 
gekomen. De GTM meent dat de Studie van beide partijen reeds voldoende (te achten) is en 
dat het niet nodig is deze verder voort te zetten. . 

2. De GTM is op de vergadering van de 14e Algemene Synode onveranderd gebleven b1J het 
besluit van de Algemene Synode van de GTM 1982, dat de GTM toestaat dat de Vrouw alle 
Kerkelijke Ambten vervult. 
Aldus hetgeen wij te uwer kennis brengen als de opvattingen van de 14e Algemene Synode 
van de GTM die zojuist op 4 juli te Nosu geëindigd is. Moge de Heere de beide Kerken steeds 
beschermen in het verrichten van hun Dienst in de komende tijden.' 

Zendingsdeputaten stelden aan deputaten Correspondentie voor om deze reactie van de GTM 
voor kennisgeving aan te nemen. Zij zijn van mening dat zij in opdracht van de G.S. 1986, deze 
kwestie in 1988 al uitvoerig ter sprake hebben gebracht op de BPLS-vergadenng te Minake. De 
wijze waarop de afgevaardigden ZCGK deze opdracht volbrachten kreeg de instemming van de 
commissie (zie Acta G.S. 1989, bijlage 18 sub 5.1.5. en bijlage 19 sub (5)). Deputaten 
Correspondentie achten dit voorstel echter wel erg miniem. 'Als dit al zou gebeuren, dan zou daar
bij zeker opgemerkt dienen te worden, dat we dit met droefheid doen: de GTM_ dient te weten dat 
we met dit besluit grote moeite hebben en dat door dergeliJke besluiten de relatie tussen onze ker
ken onder spanning komt te staan. Die spanning is er ook als andere kerken waarmee we corre
sponderen dergelijke besluiten nemen en van die spanning geven we die kerken ook kennis', 
aldus hun visie. 
Het is aan uw vergadering om hierin een beslissing te nemen . 

5.1.3.3.7.Om temidden van alle zaken die besproken en geregeld moesten worden tot een goed geestelijk 
gesprek te komen, bleek een moeilijke opgave. 'Als het echter tot zo'n gesprek kwam was het een 
verkwikking om te horen hoe mensen zich voor de dingen van dit en het toekomende leven in ver
trouwen aan de Heere overgeven, hun zonden belijden en er tegen strijden, er naar staan, voor en 
met de Heere te leven, Gods hand in hun leven opmerkten. Enkele spontane, persoonliJke reac
ties op een preek of meditatie zal ik niet gauw vergeten', aldus drs. W. van Heest in zijn rapporta
ge. 

5.1.4. Overige zaken. 
5.1.4.1. Reeds geruime tijd geleden werd het visum aangevraagd voor de do<;>r deputaten toegez:gde 

steun bij kadervorming en gemeenteopbouw (5.1.3.3.3.). Het conflict tussen lndones1e en 
Nederland over de uitlatingen van minister Pronk raakt met name de subsidies en de personele 
assistentie In het kader van de Nederlandse Ontwikkelingshulp. Er zijn geen problemen rond de 
subsidiëringen en uitzendingen door de kerken. Voor het verkrijgen van het benodigde visum wil 
de BPS iemand inschakelen die ervaring heeft op dit gebied. 

5.1 .4.2. Sinds de weg tussen Polewali en Mamasa door de overheid in goede staat Is gebracht zijn de 
economische omstandigheden van het Mamasagebied sterk verbeterd. Ook de predikanten pro
fiteren van de huidige vooruitgang van de economie. Daar velen van hen eigen sawa's en koffie
en cacaotuinen hebben, kan hun salariëring (voorzover nog niet voldoende) aangevuld worden 
met de opbrengst van het eigen grondgebied. De meesten beschikken over een paard of een 
motorfiets. Voor de uitoefening van hun ambtstaak is dit belangrijk: velen moeten een groot aantal 
gemeenten verzorgen en hebben grote afstanden af te leggen. _ _ 

De ontsluiting van het gebied brengt echter niet alleen winst. Het Mamasageb1ed Is nu ook toe
gankelijk voor het toerisme, dat bijzonder geïnteresseerd is in de oude heidense adat. Staat de 
GTM geestelijk sterk genoeg om weerstand te kunnen bieden, wanneer oude heidense gebruiken, 
zoals de dodenfeesten, weer nieuw leven wordt ingeblazen? 

De ontsluiting van het vruchtbare Mamasagebied trekt mensen uit de kustgebieden aan, die aan
hangers zijn van de Islam (80% van de Indonesische bevolking is islamiet; ongeveer 1 0% chris
ten) . Is de GTM in staat om het hoofd te bieden aan invloed van de Islam? Daarom stimuleren 
deputaten kadervorming en gemeenteopbouw. . 

5.1.4.3. De Eukumindovergaderingen (Eukumindo: Europäische Arbeitsgemeinschaft für oikumemsc.he 
Beziehungen mil lndonesien , zie Acta G.S. 1983, bijlage 26 sub 4.1.2. wen Acta G.S. 1986, b1Jla
ge 15 sub. 4.1.1. en 4.1 .2.), die tweemaal per jaar gehouden worden, werden regelmatig bezocht. 
Het is nuttig om op deze wijze contact te onderhouden met de ovenge Europese kerken en instan
ties, die zich op missionair gebied met Indonesië bezighouden. 

5.1.4.4. Het voormalige zendingsziekenhuis - Banua Mamasa • is met financiële hulp van het EMS 
(Evangelisches Missionswerk in Südwest-deutschland, eveneens bij Eukumindo aangesloten) 
weer gaan functioneren , zij het niet optimaal. , 

5.1 .4.5. Deputaten Hulpverlening binnen- en buitenland zijn zeer nauw betrokken bij verschillende ontw1k-
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kellngsprojecten van de GTM. Zij doen dit in samenwerking met het EMS. De verhouding tussen 
Hulpverlening en Zending Is goed: over en weer werden tijdens de werkbezoeken opdrachten uit
gevoerd en rapportage uitgewisseld. 

5.1.4.6.Tenslotte willen _deputaten melding maken van het feit dat zes jongeren onder leiding van ds. H.P. 
Brandsma in JUii 1990 de Jeugdbondsweek in Mamasa bezochten. Zij betaalden zelf hun reiskos
ten; de GTM zorgde voor de verblijfskosten. Deputaten voor Contact met de Kerkjeugd steunden 
de GTM met een gift, bijeengebracht door jongeren in Nederland, ter tegemoetkoming in de kos
ten voor deze bondsweek, die door ruim 2000 Toraja-jongeren bezocht werd en éénmaal in de vijf 
Jaren plaatsvindt. Dit bezoek heeft de band met Nederland versterkt en jongeren uit Holland zicht 
gegeven op de geestelijke beleving van een zusterkerk, uit het zendingswerk voortgekomen. 

5.2. Venda 
5.2.1 De ontwikkeling naar zelfstandigheid. 
5.2.1.1. Het bezoek dat ds. M.S. Muhali en de evangelisten S.M. Khashane, A.E. Ramudingani en P.K. 

Rafumbedzani in het kader van het zendIngsjaar aan de kerken brachten, heeft het een gunstige 
uItwerk1ng gehad op de ontwikkelingen binnen de Gerei. Kerk van Venda. De Vendabroeders ont
dekten dat in de Hollandse kerken het zendings- en evangelisatiewerk gedragen wordt door de 
gemeenten zelf in plaats van door een klein aantal evangelisten, zoals in Venda tot op dat 
moment geschiedde. Dit wierp vrucht af toen - na hun bezoek - een nieuwe vacature voor een 
evangenst ontstond. Besloten werd niet in de vacature te voorzien: de gemeente diende zelf een 
evangeliser~nde gemeente te worden. Daarmee werd de ontwikkeling van zendingsstructuren 
naar kerkelijke structuren bevorderd. Dit houdt in dat de zendingssituatie waarin de zendeling 
(veldwerker) samen met zijn evangelisten zorgt voor de verbreiding van het evangelie, overgaat in 
de kerkelijke situatie waarin de uit het zendingswerk voortgekomen gemeente zelf d.m.v. haar 
'zend1ngs'- of 'evangelisatie'commissie het evangelie uitdraagt. 
In dat kader was woensdag 23 oktober 1991 in de relatie met de dne gemeenten in Venda een 
belangrijke dag toen de Akten van Overdracht (the Agreements of Transference) van het zen
dingswerk aan de gemeenten Mutale, Niani en Soutpansberg getekend werden (zie bijlage 7. 1 en 
7:2). lyam-b1Jbelschool "':'erd overgedragen aan de Sinode Soutpansberg (zie bijlage 7.3). 
F1nanc1eel werd een regeling getroffen, waarbij deputaten toezegden financiële steun te willen ver
lenen voor een periode van 20 jaar, waarbij Jaarlijks 5% wordt afgebouwd. Deze steun bedroeg 
per 1 Jan. 1992 f 550.000,-. 
De Akten van Overdracht treden in de plaats van de door de G.S. 1986 aanvaarde Akte van 
Ooreenkoms (zie Acta G.S. 1986, b1Jlage 15 sub 5.1.3.). De overdracht werd per 1 januari 1992 
gerealiseerd. 
Deputaten verzoeken uw vergadering haar goedkeuring te hechten aan deze vier Akten van 
Overdracht met de erbij behorende praktische regelingen die zijn opgenomen in de aanhangsels 
(appendices). 

5.2.1.2. De drie gemeenten beschikken ieder over een eigen predikant: Mutale ds. T.E. Netshitangani, 
Niani ds. M.S. Muhali en Soutpansberg ds. D.R. Phaswana. Aantal leden ongeveer 4000. 
De S1node Soutpansberg telt acht gemeenten, met zeven predikanten en een ledenaantal van 
ongeveer 9000. 

5.2.1.3 De overdracht had consequenties voor de verschillende zendingsactiviteiten: 
a. De Remimuni-commissie (Reformed Mission of Mutale and Niani) behartigde het veldwerk: ds. 

G. Drayer werkte ten tijde van de overdracht In het kader van deze commissie samen met tien 
evangelisten. Het grote probleem bij de overdracht vormde deze evangelisten. 
Enerzijds omdat hun positie kerkordelijk niet geregeld is: de Gereformeerde Kerkorden kennen 
het ambt van evangelist niet. Anderzijds omdat zij uit de zendingsdienst moesten overgaan in 
dienst van de gemeenten. 
Na zorgvuldig overleg zijn zes van hen in dienst gekomen van de gemeenten Mutale en Niam 
en hebben deput_aten zich garant Qesteld voor hun salariëring. Bij de toekenning van de subsi
die en de opstelling van de begroting hebben hun salarissen de hoogste prioriteit. Zij zullen in 
dienst van de kerkeraden werken aan de missionaire bewustwording van de beide gemeenten 
en vooropgaan bij de verbreiding van het evangelie. 
Twee evangelisten hebben te kennen gegeven de opleiding tot predikant te willen volgen en 
één gaat met pensioen. 
Eén neemt een ander beroep ter hand; deputaten stellen hem in staat de beroepsopleiding te 
volgen. 
En ds. G. Drayer repatrieerde naar Nederland. Zijn taak was volbracht. 

b. lyani-bijbelschool stond na het vertrek van ds. G.O. Affourtit eind 1987, onder leiding van een 
Venda-pred1kant, ds. T.C. Rabali , door de kerkeraad van Mutale benoemd als principaal (zie 
Acta G.S. 1989, bijlage 18 sub 5.2.2.1.). Deze bijbelschool voorziet in een groot aantal cursus
sen en conferenties voor gemeenteleden, vrouwen, evangelisten, zondagsschoolonderwijzers, 
ambtsdragers en predikanten. Niet alleen voor de drie gemeenten die tot het gebied van de 
ZCGK behoren, maar ook voor de overige vijf gemeenten binnen het ressort van de Sinode 
Soutpansberg. Daarom werd deze bijbelschool overgedragen aan de Sinode Soutpansberg. Zij 
ontving binnen de subsidieregeling Venda een aparte plaats vanwege het grote belang van 
kadervorming voor deze jonge kerkelijke gemeenschap. Gedurende de komende vijf jaar zal de 
5% afbouwregeling op lyani niet van toepassing zijn . Wel werd afgesproken dat de Sinode 
Soutpansberg en de directie van lyani hun krachten zullen inzetten voor fondswerving . 

c. Het S1/oam Good News Committee hield zich bezig met de verzorging van het ziekenhuispasto
raat en het evangelisatiewerk in het Siloam hospita! (zie Acta G.S. 1989, bijlage 18 sub 5.2.2.). 
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Meenden deputaten in eerste instantie nog iemand van.uit Nederland te moeten zenden ,_ de 
problemen rondom dit ziekenhuis (zie 5.2.1.3.) en het feit dat er in Nederland geen geschikte 
kandidaat te vinden was, deden deputaten er toe besluiten het ziekenhuispastoraat over te dra
gen aan de gemeente Soutpansberg: het ziekenhuis_ ligt binnen h_aar ressort. Depu_taten zeg
den financiële steun toe tot 31 december 1995. Sinds april Jl. Is ds. T.L. Muturik1 aan de 
gemeente Soutpansberg verbonden voor dit ziek~nhuispastoraat . . 

d. Mbeu, de christelijke boekhandel annex drukkeri1-u1tgevenJ vormde In het geheel van de over
dracht een probleem. Jarenlang heeft Mbeu in de z~ndingssituatie goede _diensten bewezen 
door het uitgeven, drukken en de verkoop van chnsteliJke lectuur en de levenng van schoolb<)e
ken. Mbeu was opgezet als een stichting zonder winstoogmerk: dit_ betekende dat de christeliJke 
lectuur, de bijbels en het drukwerk, ten dienste aan de verspreiding van het evangelie, zwaar 
werden gesubsidieerd uit de winst van onder meer schoolboe_ken. Door de toenemende con
currentie en een verandering in het beleid van de Vendaregenng ten aanzien van de voorzie
ning van schoolboeken e.d. ging de winst zeer sterk achteruit en moest Mbeu worden gereor
ganiseerd om haar economische basis weer gezond te maken. 
In eerste instantie werd de drukkerij afgestoten. Daarna werd ~ m overleg . met d,e 
Mutalekerkeraad die evenals ZCGK in de beheerraad van Mbeu part1c1peerde - u1teindeliJk 
besloten tot verkoop van Mbeu. Omdat deputaten beseften dat het hierbij om een belangrijke 
financiële transactie ging, hebben zij zich in hun beleid laten bijstaan door dhr. A.H.J. Sch_wartz, 
voorzitter van deputaten Financiële Zaken. Omdat verkoop van Mbeu op korte termI1n_ met 
mogelijk bleek werd het beheer van _Mbeu opgedragen aan het _ echtpaar B. Cronie-E. 
Schlesinger (in samenwerking met een nieuw benoemde beheerraad die aan deputaten rappor
teert) , met optie op overname. Deputaten hopen de boekhandel In de loop van 1993 te kunnen 
verkopen tegen een prijs, die het door hen geïnvesteerde kapitaal compenseert. 

e. De Coördinatie Commissie Venda (CCV), het overlegorgaan tussen de kerkeraden van Mutale 
en Niarn en ZCGK, bestaat met meer. Het contact tussen ZCGK, de kerkeraden van_ Mutale en 
Niani én de kerkeraad van Soutpansberg én de Sinode Soutpansberg zal schrifteliJk geschie
den en door middel van een jaarlijks werkbezoek, dat in verband met de op te stellen begrotin-
gen, in de maand september D.V. zal plaatsvinden. . . .. 

5.2.2. Siloam. Tijdens de positieve groei naar de overdracht van de zendingss_tructuren In de kerkeliJke struc
turen, vonden negatieve ontwikkelingen plaats rondom het S1loam hos~_1tal en in mindere mate rondom 
het Donald Fraser hospita!. Deputaten waren al niet meer betrokken bIJ de wervInQ van Hollandse_ art
sen voor de Vendaziekenhuizen (zie Acta G.S. 1989, bijlage 18 sub 5.2.3.). Vanuit het verleden Is er 
echter met Siloam een band gegroeid, waardoor deputaten meeleefden met de trieste ontwikkelingen 
en de kerken d.m.v. het zendingsblad op de hoogte hielden. Voor de Hollandse artsen en paramed1_c1 
werd de situatie dermate bedreigend en onhoudbaar, dat zij per 1 maart 1991 ontslag namen, met uit-
zondering van mw. M. van Asselt (laborante) . .. . 

5.2.3. Personalia. Beide ontwikkelingen hadden persoonliJke gevolgen (alfabetisch): . 
a. Mw. M. van Asselt bleef in dienst van Siloam. Zij trad in het huwelijk met dhr. G.O. Kruger en verliet 

per 1 januari 1992 de zendingsdienst. Tijdens een kort bezoek aan Nederland heeft de AVS op 17 
december 1991 van haar en haar man afscheid genomen. Zij heeft toegezegd voor het zendings
blad de interviews met de Venda's te willen verzorgen. Dit word1 door deputaten bijzonder op priJS 
gesteld. . 

b. De overgang naar kerkelijke structuren had tot_ gevolg dat ds. G. Drayer, de_veldzendeling, op 4 
april 1992 met zijn gezin naar Nederland repatrieerde, na 13 Jaar trou~e zend1ngsd1enst. Mw. RA. 
Drayer-Terluin had ook zo haar eigen inbreng: de laatste jaren was ZIJ als secretaresse In dienst 
van Tshikevha, de christelijke school. 

c. Dokter en mw. E. Helms en A.J . Helms-ter Weel zouden vanaf 1 april 1991 'genieten' van hun -
vervroegd - pensioen. Reeds in maart 1991 werden ze door de sit_uati_e op Siloam gedwongen het 
ziekenhuisterrein te verlaten en vertrokken met de caravan richting Pretoria. De gemeente 
Soutpansberg heeft op een hartelijke en onvergetelijke wijze afscheid van hen genomen. Zij hopen 
deze zomer voor een kort bezoek naar Nederland te komen en begin 1993 D.V. te repatriëren. 

d. Mw. M. Overduin die namens de Free Reformed Church eerst bij het vrouwenwerk en later bij het 
ziekenhuispastoraat betrokken was, repatrieerde naar Canada. Zij reisde via Ned~rland. __ Ook van 
haar werd door de AVS afscheid genomen. Zij had een grote plaats bIJ de Venda s en b1J deputa
ten. Het ligt in de bedoeling dat zij uitgezonden wordt voor zendingswerk in Guatamala. 

e. In de wetenschap dat het zendingswerk in Venda afgebouwd werd, accepteerde_ dhr. A. 
Schouwstra (voor 25% zendingsadministrateur en voor 75% beheerder van Mbeu) per 1 JUrn 1991 
een baan bij een boekhandel in Pretoria en verhuisde vanaf het 'Koppie'. Hij én zijn vrou_w dien~en 
de zending 19 jaar. In december 1991 kwamen ze met verlof naar Nederland en werd In de kring 
van de AVS afscheid van hen genomen. 
Dit waren de statuutwerkers, die een rechtstreekse band met de zending hadden en haar vertegen
woordigden in de beheerraden en de CCV. Moge Gods zegen hen ieder persoonlijk vergezellen in 
de geheel nieuwe levensfase. . 
Daarnaast waren er de contacten met de Hollandse artsen, die hun werkkring gevonden hadden in 
de drie Vendastaatsziekenhuizen. Hun namen kwamen voor op de kalender van 1991 ; de verjaar
dagen werden gepubliceerd in het zendingsblad. De meesten zijn nu weer teru_g in Holland. In 
dankbaarheid denken deputaten aan hun inbreng. Het waren géén zendingsproJecten: Takalarn 
(weeshuis), Thusanani (sociale werkplaats) , H_ayani Herberg _(opvang van vers_tandelijk en lichame
lijk gehandicapten) , Tshikevha (de chnsteliJke school , die alsmaar groeide), maar voo_r de 
Vendasamenleving zijn ze van groot belang. Velen van de artsen en hun echtgenotes waren b1J het 
ontstaan en de ontwikkeling van deze projecten betrokken, die duidelijk aantonen dat het evangelie 
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zich niet alleen door het Woord laat verkondigen, maar dat ook de Daad (de dienst der barmhartig
heid) er wezenlijk bijhoort. 

Deputaten hopen van harte_dat _de gemeenten in V_enda niet alleen de Woordverkondiging, maar 
ook de dienst der _barmhart1ghe1d zuUen kunnen bliJven ondersteunen en nog verder uitbouwen. 
Opdat het evangelie van het KoninknJk en de naam van de Heere Jezus Christus nog dieper in de 
Vendagemeenschap zal doordringen. 

5.2.4. _The Heide/berg Theological Seminary. Een nieuw element binnen de Sinode Soutpansberg vormt het 
1rnt1at1ef _dat deze sinode nam om t~ komen tot een eiQen theologische opleiding: the Heidelberg 
Theolog1cal Sem1nary. Begin februan 1990 vond de opening plaats. Aan deze opleiding zijn verschil
lende predik_anten en z~ndelingen als docent verbonden. Het aantal studenten bedraagt 11 . Men 
maakt qebru1k v_an het b1Jbelschoolgebouw. Deze opleiding is ontstaan uit onvrede met het beleid van 
de Nas1onale Sinode (Potch_efstroom) om het toe- en opzicht over de theologische opleidingen aan 
zich te houden en met te willen delen met de andere synodes binnen het ene kerkverband van de 
GKSA. Deputaten bezien deze _ontwikkeling met zorg: zij zouden liever zien dat er ernst gemaakt 
wordt met het kome~ tot werkelijk één kerkverband, waardoor de behoefte aan een eigen opleiding 
minder sterk ~ou z1Jn. Na een gesprek met . een Vendadelegatie en in overleg met deputaten 
Correspondentie werd besloten om eind Januari 1990 een delegatie naar Zuid-Afrika te zenden voor 
een dneweeks bezoek om met alle betrokken partijen te spreken. Deze delegatie bestond uit ds. K. 
Boersma (deputaten Correspondentie) en dr. J.W. Maris (ZCGK). Tot nu toe is er nog geen toenade
ring te constateren tussen Heidelberg en Hammanskraal. 
BeQin 1992 werd een _'Spesiale Algemene Sinode' gehouden, waar vertegenwoordigers van de ver
schillende synoden. (M1ddelande, Potchefstroom en Soutpansberg) bijeen waren ter voorbereiding van 
een nieuwe kerkeliJke structuur. Over het officiële besluit was te lezen in 'Die Kerkblad' d.d. 25 maart, 
8 en 22 april 1992. 

Zolang Heidelberg nog voortbestaat hebben deputaten toegezegd iemand vanuit Nederland te willen 
zenden, die gedurende één trimester per jaar als gastdocent kan dienen. Tot nu toe heeft Heidelberg 
geen gebruik gemaakt van dit aanbod. 
Deputaten_ zijn zich bewust dat de GKSA bij het proces van eenwording de leiding van de Heilige 
Geest nodig heeft en vragen eens te meer aan de kerken de ontwikkeling in de totale GKSA in haar 
voorbede te gedenken. 

5.2.5. Contacten over en weer. Verwarmend was het bezoek dat tien Vendavrouwen in mei 1991 brachten 
aa.n de Vrouwenbond. Er waren . goede contacten die een hoogtepunt bereikten op de Bondsdag. 
T1Jdens een evaluatiegesprek zeiden de Vendadames: 'Het koude klimaat in Nederland was geen 
enkel bezwaar voor ons, want we werden verwarmd door de geweldige liefde die we daar ondervon
den. We hopen vooral dat er ook dames uit Nederland naar ons zullen komen.' 
Dankbaar mag vermeld worden dat jongeren al in de zomer van 1990 op bezoek waren in Venda met 
als doel mee te helpen bij kerkbouw. Zij zorgden zelf voor hun reisgeld en namen en passant ook een 
flink bouwkap1taal mee. De werkgroep 'Dienstverlening Jongeren Wereldwijd' nam het initiatief. Als 
alles naar wens mag verlopen zal ook dit jaar een groep jongeren gaan bouwen. 

5.2.6. Werkbezoeken. Naast de reguliere werkbezoeken brachten deputaten in verband met de overdracht 
en de_problematiek van Mbeu in 1991 twee extra werkbezoeken aan Venda; één daarvan door de 
f1nanc1eel deskundigen, de brs. C.J. Hagesteijn en A.H.J. Schwartz. 
Deputaten hopen van harte dat de Heere Zijn zegen geeft over al deze activiteiten: die zegen is onmis
baar! 

5.3. KwaNdebe/e 
5.3.1. Veldwerk. 

5.3.1.1. Het veldwerk in KwaNdebele staat nog heel sterk in het teken van de zendingsstructuren: de zen
deling draagt, 1n samenwerking met de evangelisten, het evangelie uit. Zo werkt ds. H. Jonkman in 
het Noorden en ds. ir. J. Slagboom in het Zuiden van KwaNdebele. Toch is er in KwaNdebele 
geen duidelijke scheidslijn tussen zendingsstructuren en kerkelijke structuren. Naast de werkers
ver~aderingen, waar de zendelingen samen met de evangelisten het werk bespreken en de evan
gelisten qevo~md worden d.m.v. bijbelstudie, kennis van de belijdenisgeschriften en de kerkge
schiedenis, z1Jn er de kerkeraadsvergadenngen van de kerkeraad van die Gerei. Kerk van 
KwaNdebele. En zowel _de zendelingen als de deputaten ZCGK betrekken de kerkeraad bij de 
voortgang van het zendingswerk; de kerkeraad heeft zelfs een beslissende stem. Het voordeel 
van deze wijze van werken is _dat op d_eze manier kerkeraad en deputaten naadloos toegroeien 
naar een structuur van wederz1Jdse assIstentIe, al zal daarbij voorlopig nog een heel sterk accent 
gelegd (moeten) worden op de assistentie - zowel personeel als financieel - vanuit Nederland. 
Toch 1s tekenend voor de situatie dat tijdens het laatste werkbezoek vanuit de kerke raad t a v een 
financiële regeling de opmerking werd gemaakt: 'dit is een bot zónder vlees' en daarme~ ko~den 
deputaten het doen. De door hen voorgestelde regeling ging niet door. Dit geschiedde overigens 
In een zeer goede verstandhouding! 

5.3.1.2. Ds. Jonkman heeft te kennen gegeven D.V. in 1995 te repatriëren. Zoals het er nu voorstaat zal 
de kerkeraad een beroep doen op deputaten om in 1994 een nieuwe zendeling in de plaats van 
ds. _Jonkman uit te zenden, zoda.t deze zich tijdig kan inwerken. Deputaten staan niet bij voorbaat 
afw11zend tegenover een dergelijk verzoek. Het zal zeker nog een aantal jaren duren voordat de 
overdracht van het zendingswerk aan de reeds sinds 1971 zelfstandige kerk van KwaNdebele kan 
plaatsvinden. 

5.3.1 .3. Er is _een verschil merkbaar tussen het werk in het Noorden en in het Zuiden. Naast het eigenlijke 
~endin~swe(k richt ds: H. Jonkman zich Clp gemeenteopbouw, waarbij op de verschillende posten 
comm1ttees worden ingeschakeld die zI1n samengesteld uit meelevende gemeenteleden. Deze 
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'committees' hebben een veelomvattende taak; o.a. het bezoeken van zieken en randkerkelijken . 
Het werk wordt bemoeilijkt door de afwezigheid van mennen in het kerkelijk leven. In het Zuiden 
vestigen zich nog vele Ndbele's die daar een nieuw bestaan gaan opbouwen. In de nieuw te stich
ten woongebieden liggen grote mogelijkheden om er het evangelie te brengen en tot kerkst1cht1ng 
over te gaan. Dit behoort tot de opdracht van ds. ir. J. Slagboom en zijn evan~elisten. Door de 
snelle groei van de woongebieden en de daarmee samenhangende gemeentest1cht1ng, dreigt het 
gevaar dat er onvoldoende gelegenheid is om de eenmaal gevormde gemeenten op te bouwen In 
het geloof en toe te rusten tot dienstbetoon. Dit bracht de kerkeraad ertoe deputaten te verzoeken 
nog een vierde zendeling uit te zenden, die met name zou kunnen assisteren bij gemeenteop
bouw. Deputaten hebben dit verzoek in overweging genomen. 

5.3.1.4. Die Gerei. Kerk van KwaNdebele behoort tot de classis Tshwane van de Sinode Middellande en 
telt ongeveer 2100 leden. 

5.3.2. Bijbelschool Mukhanyo. 
5.3.2.1 Over het ontstaan en de doelstelling van deze bijbelschool hebben deputaten de G.S. van 1986 

en 1989 geïnformeerd (zie Acta G.S. 1986, bijlage 15 sub 6.2.2. en Acta G.S. 1989, bij lage 1~_sub 
5.3.4.). Om aan de onduidelijkheid rondom de doelstelling en het functioneren van deze b1Jbel
school een einde te maken, benoemden deputaten een commissie , bestaande uit dr. P.J. Buys 
(GKSA-predikant te Potchefstroom Noord met veel ervaring op het gebied van bijbelscholen, 
Independent Churches en gemeenteopbouw), prof. dr. L. Floor (emeritus hoogleraar met zen
dingservaring) en evangelist Z.S. Masango (de nestor van de evangelisten in KwaNdebele} met 
de opdracht om een onderzoek in te stellen naar 'een begaanbare weg' voor 'Mukhanyo'. D.w.z. 
om een zo breed en degelijk mogelijk onderzoek in te stellen naar het huidige functioneren en de 
effectiviteit van Mukhanyo bijbelschool tegen de achtergrond van de onvoltooide zendingstaak in 
KwaNdebele, de groei en behoeften van de z.g. Onafhankelijke Kerken (Independent Churches) 
en de groei en behoeften van die Gerei. Kerk in KwaNdebele. 
Deze commissie kwam tot enkele zeer waardevolle conclusies: 
a. zij maakte een duidelijk onderscheid tussen de wijze waarop de deelnemers bij dit project 

betrokken zijn. Alleen ZCGK kan verantwóórdelijkheid dragen voor deze bijbelschool. De drie 
overigen - de zendingsdeputaten van de GKSA, de leden van de Churchesboard (het overkoe
pelend orgaan van de Independent Churches) en de kerkeraad van die Geret Kerk van 
KwaNdebele - kunnen slechts betrókken zijn bij de bijbelschool : ZIJ kunnen het proiect slechts 
incidenteel financieel steunen en bij hun achterban promoten. De ZCGK draagt verantwoorde
lijkheid voor het lesprogramma en de benoeming en salariëring van twee docenten; 

b. zij wees op de behoefte aan een kleine ruimte voor het verrichten van administratieve werk
zaamheden, die tevens van dienst kan zijn als leslokaal ; 

c. zij adviseerde een vierde zendeling naar KwaNdebele uit te zenden, die een deel van zijn t1Jd 
dient in te zetten voor gemeenteopbouw in KwaNdebele-Zuid en een deel voor 'Mukhanyo' 
door deel te nemen aan de directie en het verzorgen van cursussen; 

d. en stelde dat de kerkeraad van die Gerei. Kerk van KwaNdebele en de zendelingen met vrucht 
gebruik zouden kunnen maken van de bijbelschool om hen te helpen bij de toerusting van 
ambtsdragers en andere gelovigen met het oog op gemeenteopbouw. 

5.3.2.2. Deputaten hebben een en ander verwerkt in een Akte van Oprichting, welke door de betrokken 
partijen werd aanvaard. 

5.3.2.3. Met de kerkeraad van die Gerei. Kerk van KwaNdebele werd overleg gepleegd over het aantrek
ken van een vierde zendeling. Prof. dr. J.A. van Rooy, hoogleraar aan de Hammanskraalse 
Teologiese Skool (HTS}, stelde voor om deze vierde zendeling ook nog in te zetten als - zesde -
buitengewoon hoogleraar aan de HTS om binnen het kader van het vak 'Kerkrecht' één dag per 
week te doceren in 'gemeenteopbouw'. Deze koppeling zou de 'status' van Mukhanyo verhogen 
en het volgen van de cursussen aantrekkelijk maken. Temeer daar het docentschap aan de HTS 
inhoudt, dat men ook als docent aan de Potchefstroomse Universiteit (P.U.) verbonden is. 
Kerkeraad, beheerraad van 'Mukhanyo' en deputaten menen hiervoor een geschikte kandidaat 
binnen de GKSA gevonden te hebben, hetgeen geen kerkordelijke problemen met zich mee
brengt, omdat de CGK in correspondentie staan met de GKSA. De procedure tot benoerr1ing van 
deze vierde zendeling werd in werking gesteld, in goed overleg met alle betrokken partI1en. Het 
salaris en de emolumenten komen volledig voor rekening van ZCGK, met uitzondering van de 
emeritaatsrechten en de reiskosten die gemaakt worden in verband met het docentschap aan de 
HTS. De salariring vindt plaats op basis van de honorering van een docent aan de HTS. 
Of de koppeling te realiseren is, staat nog te bezien. Een benoeming tot hoogleraar aan de HTS 
vindt plaats voor het leven. Deputaten hebben bezwaren tegen een dergelijke benoeming ten aan
zien van het docentschap aan Mukhanyo bijbelschool. Zij willen een benoeming voor een bepaal
de periode met daaraan verbonden een evaluatiegesprek over de vraag of herbenoeming wense
lijk is. Op het moment dat de rapportage moest worden afgesloten was deze zaak nog in bespre
king. 

5.3.3. Personalia. De werkdruk bleek voor de beide veldwerkers te hoog te liggen: ds. Jonkman werd 
gedwongen zijn werkprogramma aan te passen; ds. Slagboom moest gedurende enige tijd met zijn 
werkzaamheden volledig stoppen. Deputaten zijn dankbaar dat beide zendelingen op dit moment hun 
opdracht weer kunnen vervullen , zij het onder de restrictie dat de Heere Zijn dienaren nooit over
vraagt. Deputaten trachten, voor zover dit in hun vermogen ligt, herhaling te voorkomen. Prof. dr. L. 
Floor werd bereid gevonden ds. Slagboom pastoraal te begeleiden. 
Deputaten houden er rekening mee, dat ds. M. Rebel i.v.m. zijn gezondheid voor vervroegde emerite
ring in aanmerking wenst te komen. 
Deputaten hebben waardering voor de wijze waarop de drie zendelingen hun opdracht vervullen . 
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Daarbij wordt de inzet van hun echtgenotes niet vergeten, noch onderschat! 
5.3.4. Ovenge zaken. 

5.3.4.1. Niet on~ermeld mag blijven het project 'Uthando' (= liefde), dat voor verstandelijk en lichamelijk 
gehandicapten door mw. T.A. Jonkman-van der Beek en de evangelisten D. Mmatladi en J. 
Mahlangu werd opgezet. 

5.3.4.2. Ook het kerkerfproject, dat door ds. ir. J. Slagboom werd opgezet en vanuit Nederland door onze 
deputaten Hulpverlening in ruime mate via de Stichting 'Woord en Daad' financieel wordt 
gesteund, voorziet in een behoefte. 

5.3.4.3. De belangstelli_ng van jongeren uit onze kerken om deel te nemen aan de kerkbouwprojecten in 

~~aNdebele . 1s verheugend. DeP.ulaten ondersteunen de activiteiten van de Werkgroep 
D1ens_tverlenmg Jongeren Wereldw11d' door hun medewerking te verlenen bij het verkrijgen van de 

benodigde visa . 

5.3.5. Werkbezoeken. Naast de reguliere werkbezoeken brachten deputaten in verband met de ontwikkelin
gen rondom Mukhanyo bijbelschool in oktober 1991 een extra werkbezoek aan KwaNdebele. 

5.4. Botswana 

5.4.1. Deputaten zijn de Heere dankbaar voor de wijze waarop de weg geopend werd om onder de 
B_ushmen (Bosiesmannen of San) te gaan werken. Temeer omdat zeer snel na de aanvaarding van dit 
nieuwe zend1ngsgeb1ed het echtpaar drs. H. Visser/J. Wiegel uitgezonden kon worden door de kerk 
van Urk-Maranatha. Drs. Visse_r_on_tving zijn theologische opleiding aan de T.U. te Apeldoorn , studeer
de antropologie en ~olgde de een Jaar durende cursus wetenschappelijk vertaalwerk van het Summer 
lnst1tute lor L1ngu1st1cs (SIL) In Engeland. Zij stonden op het punt om uitgezonden te worden naar 
Papoea Nieuw Guinea_,_ maar gaven to~h de voorkeur aan Botswana omdat zij graag in dienst van de 
C_GK wilden werken. ZIJ vertrokken begin maart 1991 naar D'Kar voor een proeftijd van drie maanden. 
T1Jdens deze periode werden ze zo geboeid door de mogelijkheden die er voor de studie van de 
Nharo-t!'lal _en vertaalwerk lagen, dat ze besloten te blijven. Ondanks het verblijf in voor onze begrip
pen prim1t1eve omstandigheden, kan gebruik gemaakt worden van de moderne technologie . 
Zonnepanelen zorgen overdag voor de benodigde stroom om gebruik te kunnen maken van een com
puter, haast onmisbaar b1J het registreren van de toontaal. En de directe verbinding met Nederland 
komt tot stand door middel van telefoon en fax. Drs. Visser beschikt - na een jaar studie - al over een 
taalschat van 1250 Nahro-woorden ~n vertaalde een gedeelte van het Kerst- en het Lijdensevangelie. 
Volgens deskundigen een oprT1~rkeliJke prestatie in zo'n korte tijd. Hij wordt bij zijn taalarbeid begeleid 
door m~: C. Kutsch loJenga, een van de ervaren taalconsulenten van Wycliffe Bibletranslators. Verder 
houdt h1J - des~evraagd - bijbelstudies. Zijn vrouw is betrokken bij het kleuterschoolwerk en het 
KuruproJect. Beiden rapporteren regelmatig , zodat niet alleen deputaten, maar ook de lezerskring van 
het zend1ngsblad op de hoogte gehouden worden van hun activiteiten. 

5.4.2. Dankbaar zijn deputaten ook voor het feit dat zij in oktober 1991 eenstemmig konden besluiten tot de 
uitzending van_ het 'zendelings'echtpaar ds. J.C. Wessels/E.J. Schuurman. In overleg met de kerke
raad van_ Thesinge_ werd een studieprogramma opgesteld dat wat de tijdsduur betreft in evenwicht is 
met de l1Jd die nodig Is voor de afbouw_van het predikantswerk in de gemeente Thesinge. Ds. en mw. 
Wessels volgden met veel belangstelling de DOG-cursus die eind maart/begin april 1992 gegeven 
werd 1n het H. Kraemer Instituut te Oegstgeest. Zij zullen enkele zendingstentamens afleggen bij drs. 
W. van Heest en in de zomer de _taalcursus van het SIL volgen, die in Engeland gegeven wordt. 
Deputaten achten deze voorbereiding voldoende voor de uitzending die D. v. in september 1992 zal 
plaatsvinden. 

5.4.3. Deputaten zijn doe~de om een Akte van Overeenkomst op te stellen, waarin de assistentie die zij aan 
de kerkeraad van D Kar verlenen, nauwkeurig wordt omschreven. 
Met het echtpaar Visser werd een arbeidsovereenkomst aangegaan. 

5.4.4. In 1991 werd een oriënteringsbezoek aan dit nieuwe zendingsgebied gebracht door de alg. voorzitter 
drs. W. van Heest en ds. W. van 't Spijker. ' 

5.4.5. Deputat~n spreken de wens uit dat op deze wijze de CGK onder de zegen van de Heere dienstbaar 
zullen z11n aan de geestelijke en materiële opbouw van de Bosjesmannengemeenschap. 

6. Thuisfront 

6. 1. Deputaten willen niet herhalen, wat zij aan de G.S. 1986 en 1989 rapporteerden over de thuisfrontactivi
teiten (zie Acta G.S. 1986, bijlage 15 sub 7 en Acta G.S. 1989, bijlage 18 sub 8). 
Wel willen deputaten hun vreugde en dankbaarheid uitspreken over de betrokkenheid van de classis

correspondenten en classicale zendingscommissies_ bij het zendingsgebeuren. De informatiedagen die 

tweemaal per Jaar worden gehouden, in Januari !voó'. de __ voorjaarsclassis) en in september (vóór de 
na1aarsclass1s) worden zeer goed bezocht en er Is du1deliJk een grote betrokkenheid bij het zendings
werk. 

De classicale_ info-avonden, die eenmaal per jaar gehouden worden voor de zendingscommissies en 
een afvaard1g1ng van de kerkeraden, worden over het algemeen goed bezocht. 

Deputaten hebben d~ suggestie, gedaan tijdens de vergaderingen van de G.S. 1989 om de secundi 

P.S.-deputaten eenmaal per jaar bij te praten over de zendingsactiviteiten, overgenomen. Verschillende 
secundi z11n echter reeds als classiscorrespondent bij het zendingswerk betrokken. 
Op de info/dagen en -avonden wordt door de voorzitter en de secretaris volledig opening van zaken 
gegeven over het wel en wee van het zendingswerk, althans voor zover dit niet over personen gaat. 

6.2. Veel_ aandacht werd in de afgelopen_ periode beste_ed aan de voorlichting van de gemeenten, d.m.v. 
zendmgszondagen en -avonden, die zich In een groeiende belangstelling mogen verheugen. 

-
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6.3. Omdat er weinig belangstelling onder de jongeren is voor zendingsavonden etc. nam de zendingscom
missie van de classis Apeldoorn het initiatief om de oudere jeugd regionaal uit te nodigen voor een zen
dingscatecheseavond, die door de algemeen voorzitter werd gegeven op 1 ap_ril 1992 in Zutphen en 
door de secretaris op 31 maart 1992 In Hengelo. Een evaluatie moet nog plaatsvinden op de class1scor

respondentendag in september 1992. Beide avonden werden goed bezocht. 

6.4. Door middel van hel zendingsbladen de zendingskalender, die naar alle bekende chr. gerei. adressen -
in principe - gratis worden toegezonden, wordt getrach~ al onze chr. ~ere!. leden en doopleden te infor
meren over het zendingswerk en hun betrokkenheid bIJ de mIssIonaire opdracht van de gemeente aan 

te wakkeren. . . 
De zendingskalender biedt naast het kalendarium ook praktische informatie over de terreinen en wil 
door de jaarlijks wisselende 'flitsen' over bepaalde gebeurtenissen, de belangstelling_~erlevend1gen. 
Ter bestrijding van de onkosten, die aan deze manier van informeren verbonden z1Jn, wordt tweemaal 
per jaar een acceptgiro bijgesloten, met de mogelijkheid een gift voor de zending over te maken. 
Deputaten constateren dankbaar dat deze acceptgiro's ruimschoots aan hun doel beantwoordden. De 
februari-accept was bestemd voor het zendingsblad: in 1989 brachten 11 .104 accepts f 213.874,24 op; 
in 1990 11.672: f 220.482,02; in 1991 12.119: f 228.792,22. De oktober-accept, bestemd voor de kalen
der, in 1989 11 .983: f 216.501,67; in 1990 13.027: f 232.340,66; in 1991 13.282: f 238.288,48. Van 
deze bedragen werd per februari-accept een bedrag van f 10,- afgetroKken _als b1Jdrage voor het druk
ken en verzenden van hel zendingsbladen van de oktober-accept f 7,- als b1Jdrage In de kosten van de 
kalender. Het overige bedrag werd geboekt als gift voor het zendingswerk en omgeslagen over het 
totaal aantal chr. gerei. leden/doopleden en in mindering gebracht op de _omslag. Het 1s nl. te _kostbaar 
om het K.A.B., dat de zendingsgelden administreert, op te dragen deze gitten per gemeente uit te split-

sen. 

6.5. Het Zendingsblad ontving met ingang van de 83ste jaargang een nieuwe vormgeving, aangepast aan 
de eisen die heden ten dage gesteld worden aan een goede lay-out. Om de verzendkosten binnen de 
perken te houden werd overgegaan tot een verschijningsfrequentie van vier maal per Jaar, zonder op 
het aantal pagina's per jaargang te bezuinigen. Het formaat werd iets vergroot, zodat gewerkt kan wor

den met vier kolommen. 

6.6. Naast het zendingsblad verzorgt het zendingshuIs negen keer per jaar een info over de __ zendingsactivi
teiten, die op A4- en A5-formaat wordt toegezonden aan de redacties van de plaatseliJke kerkbladen, 
die om toezending verzocht hebben: tot op dit moment ruim 130 redacties. Om_dat de plaatseliJke bla
den nog intensiever gelezen worden dan het zendin9sblad, w_ordt op deze wI1ze aan deputaten een 
goede mogelijkheid geboden om de gemeenten te stimuleren In het volbrengen van haar m1ss1onaire 
opdracht. En - zoals te concluderen valt uit de toenemende betrokkenheid - niet tevergeefs. 

6.7. Om de kerken te motiveren tot offervaardigheid hebben deputaten een projectencommissie benoemd, 
die halfjaarlijks een projectenlijst samenstelt. Deze wordt gepubliceerd in het Zendingsblad. Een zen
dingsproject is een middel ter bevordering van de belangstelling voor en het meeleven met het zen 
dingswerk door bepaalde concrete zaken uit de jaarlijkse zendin9.sbegroting op een aansprekende 
manier onder de aandacht te brengen van de gemeenten, zodat ZIJ daarvoor actie gaan voeren door 
middel van het verschaffen van informatie, het inzamelen van gelden en het doen van voorbede. 

6.8. Een apart punt vormt het functioneren van het zendingshuis. 
6.8.1. Deputaten rapporteerden aan de G.S. 1989 dat er bij hen geen enkele behoefte bestond aan verande

ring en dat zij de aandacht van de synode vroegen voor het ko~tenplaatJe, dat verplaatsing __ van_ hel 
'zendingshuis' met zich mee zou brengen (zie Acta G.S. 1989, b1Jlage 18 sub 8.4.2.) . KlaarbliJkeliJk 1s 
de synode uitgegaan van het begrip dat deputaten toonden voor het streven naar centralisatie en de 
mededeling dat zij zich niet zouden verzetten, want zonder enig overleg te plegen over het kosten
plaatje en het functioneren van het huidige zendingshuis, werd aan deputaten opgedragen 'de kan 
toorwerkzaamheden in de toekomst in één gemeenschappelijke huisvesting onder te bren_gen, alsme_: 
de de functionele uitvoering van het beleid'. Deputaten zijn van mening dat de kanttekeningen die ZIJ 
plaatsten bij het streven naar centralisatie niet serieus genomen zijn en voelen zich daarover 

bezwaard. 
Er was (is) een algemeen maatschappelijke trend waar te nemen tot centralisatie _en schaalvergrotin~
Nog afgezien van het feit dat het veelal om kostbare operaties gaat, voor de_Zend1ng betekent centrali
satie dat zij haar herkenbare adres, 'Het Zendingshuis', verliest. Dit wordt immers opgenomen 1n het 

geheel van een kerkelijk administratief bureau, 'hel K.A.B.'. 
6.8.2.De zendingssecretaris heeft aan de arbeid van de Werkgroep 'Centraal_ Bureau' deelgenolllen, zoals 

door de synode was gevraagd, in loyaliteit t.a.v. de synodeopdracht. HIJ heeft als persoonhJk belang_
hebbende geen waardeoordeel ingebracht aangaande de voorstellen van de werkgroep, maar dit 

overgelaten aan deputaten. .. 
6.8.3. Deputaten erkennen dat de werkgroep een goed uitvoerbaar plan heeft opgezet. Maar daarmee z1Jn 

hun bezwaren tegen de verhuizing van hel zendingshuis naar Veenendaal niet weggenomen: 
a. t.a.v. het kostenplaatje: De werkgroep constateert dat voor de kantoorhuIsvestIng b1Jn_a een verdub

beling van kosten optreedt, d.w.z. een nettoverhoging van f 13.115,- per Jaar. Daarb1J komen enige 
duizenden aan verhuiskosten voor de bureauassistente en de secretans. Ook de laatste zal naar 
Veenendaal moeten verhuizen, omdat de gemeente Hilversum hem geen woonruimte (meer) zal 
aanbieden aangezien hij economisch niet langer aan Hilversum gebonden zal zijn; _ 

b. t.a.v. de bereikbaarheid: Deputaten bezitten in het huidige zendingshuis een representatief pand, 
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centraal 9elegen in_ Nederland en makkelijk bereikbaar. Door de combinatie kantoor/woonruimte is 
het ze_nd1ngshu1s niet gebonden aan de kantooruren. Van deze mogelijkheid maken de zendings
commIssIes etc. dan~baar gebruik, omdat men het van de avonduren en het weekend moet heb
ben (zend1ngsact1v1te1ten behoren nu eenmaal tot de 'vrijetijdsbesteding'); 

c. t.a.v. de centrale ligg1n9.: Door de aanwezigheid van het zendingshuis in Hilversum maken deputa
ten voor hun _vergaderingen_ gebruik van de mogelijkheden die de Rehobothkerk van Hilversum
Oost biedt. Dit kerkgebouwhgt op loopafstand van het centraal station in Hilversum, dat goede en 
frequente (snel)tre1nverbmd1ngen_ heeft met de rest van Nederland. Deputaten zijn van oordeel dat 
ZIJ een accommodatie bezitten, die geen belemmering oplevert voor het adequaat functioneren van 
het zend1n9sbureau en de zendmgssecretans. Vooralsnog zijn zij van mening dat de voordelen van 
overplaats1n9 niet opwegen _tegen _de nadelen. Dat brengt hen tot de dringende aanbeveling aan 
uw vergadering om het zend1ngshu1s In Hilversum in tact te laten. 

6.8.4. Deputaten_ hebben een en ander uitvoerig gerapporteerd aan de Werkgroep 'Centraal Bureau' . 
NadrukkehJk_w1llen deputaten stellen1 dat zij geen enkele kritiek hebben op de wijze waarop het huidi
ge K.A.B. zI1n werkzaamheden verricht. Integendeel: naast de financiële administratie werd ook de 
adm1nistrat1e van het zen_dingsblad aan het K.A.B .. toevertrouwd en is daar in goede handen. Door 
deze vorm va_n centralisatie behoefden deputaten éen van de twee bureau-assistentes, die in parttime 
dienst was, niet te vervangen, toen zij vanwege zwangerschap haar werkzaamheden moest beëindi
gen. 

6.8.5. Deputaten kunnen uw vergadering meedelen dat de secretaris en de assistente mw. W.E. Ruizendaal
va_n D1erme_n, hun werkzaamhed_en gedurende de verslagperiode trouw, nauwgezet en met grote toe
w1Jd1ng verncht hebbe~. Mw. Ru1zendaal volgde een korte cursus om thuis te raken in de mogelijkhe
den die de computer biedt. Ook de secretari~ werkt zich In. Het hgt in de bedoeling om de archivering 
door middel van de computer op te zetten. T1Jdens de overdracht van het zendingswerk in Venda en in 
de relatie met Botswana heeft de telefax onschatbare diensten bewezen. 

7. Beraadscommissie gemeentetoerusting 
De bera_adscomm_issie bestaat uit __ afgevaardigden van de deputaten voor de buitenlandse zending, voor de 
evangeheverkond191ng onder lsrael, voor binnen- en buitenlandse hulpverlening, voor algemene diakonale 
en maatschappehJke aangelegenheden en voor_ evangelisatie. De commissie werd destijds in het leven 
geroepen om de werkzaamheden van de verschillende deputaatschappen in de richting van de gemeente 
op elkaar af te stemmen. Het voortbesta_an van de beraadscommissie stond enkele keren ter discussie. 
Besloten werd de commI~sI~ m haar hu1d1ge_ samenstelling te laten voortbestaan, zodat de deputaatschap
pen regelmatig, d.w.z. éen a twee keer per Jaar, overleg kunnen plegen over de praktische uitvoering van 
het beleid. 

8. Contacten met andere deputaatschappen 

8. 1. Met deputaten Hulpverlening was er een goed overleg inzake de ontwikkelingen in Toraja en Botswana· 
werkbezoekversla~en werden over en weer uitgewisseld. Mochten er op de ITS en/of ABS zaken aa~ 
de orde komen, die ook van belang kunnen zijn voor deputaten Hulpverlening, dan wordt de voorzitter 
u1tgenod1gd_ om b1J de bespreking _aan_wezig te zijn._ Ook zijn de voorzitter van deputaten Hulpverlening 
en de __ zend1ngssecretans_ aanwezig b1J de besprekingen op DOG-niveau over de maatschappelijke en 
kerkeliJke ontwikkelingen m Botswana. 

8.2. Met deputaten Correspondentie werd overleg gepleegd over de ontwikkelingen binnen de GKSA. Zij 
werden op de hoogte gehouden van de zendingsactiviteiten in Botswana i.v.m. de ontwikkelingen bin
nen de Reformed Church of Botswana te D'Kar. Overleg werd gepleegd over de brief aan de Synode 
Nosu inzake het openst_ellen van de ambten voor de zusters der gemeenten en over de reactie van 
deze synode op dit schnJven. 

8.3. Deputaten Financiële Zaken werden bewust betrokken bij de verkoop van de zendingsboekhandel 
Mbeu In Venda. 

8.4. Met deputaten Evangelisatie is er contact over de participatie in de Stichting 'Evangelie en Moslims' 
waarin mw. dokter E. van R1essen en drs. W. van Heest zitting hebben. ' 

9. Contacten met zendingsinstanties 

9. 1. Deputaten zijn als waarnemers betrokken bij de Nederlandse Zendingsraad (NZR). Daarmee is de 
Raad de CGK ter wille. Normaliter Is het zo dat het waarnemerschap, na een periode van kennismaken 
met de werkzaamheden van ?e Raad, omg~zet wordt in een volwaardig lidmaatschap. Gezien de histo
rische achtergrond van ons lidmaatschap heeft de Raad geen bezwaar tegen continuering van het 
~aarnemersch~p. De secretaris bezocht de vergaderingen; de algemeen voorzitter vervangt hem, 
Ind1en nodig. T11dens de ver~aderin9 _van 22 september 1991 werd ZCGK in de gelegenheid gesteld 
een en ander over haar zend1ngsact1v1te1ten te vertellen aan de hand van een praatpapier. Daarbij wer
den krit1sch_e vragen g_esteld over onze opvattingen over 'zending drijven' en ons beleid. Toegezegd 
werd, dat WIJ onze beleidsnota t.z.t. aan de Raad ter kennisname zullen toesturen. 

9.2. Het overleg tussen de moderamina van de Gereformeerde Zendingsbond (GZB'J, de deputaten voor de 
Zending van de Gereformeerde Gemeenten (ZGG) en ZCGKvond in de jaren 1989-1991 in de maand 

-
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oktober plaats. In 1989 kwam aan de orde: Wat kunnen we voor de praktijk leren van San Antonio en 
Manilla? In 1990 ging het over de 'Missio Dei'. In 1991 werd gesproken over 'de plaats van het 
Bijbelvertaalwerk binnen het geheel van het zendingswerk'. Deze contacten zijn waardevol. 
Ook kunnen deputaten u meedelen dat zij dankbaar gebruik maken van de know-how van deze zen
dingsorganisaties: er was regelmatig contact. 

9.3. Doordat de algemeen voorzitter deputaten vertegenwoordigt in de Stichting 'Evangelie en Moslims ', blijft 
het moderamen op de hoogte van de werkzaamheden van deze stichting. 

9.4. ZCGK is niet de enige zendingsinstantie , die zich inzet voor de Bosjesmannen in Botswana. Ook de 
Zending van de Geref. Kerken (Leusden) en de Herv. Raad voor de Zending (Oegstgeest) zijn bij 
Botswana betrokken. Omdat wat de materiële dienstverlening betreft gebruik gemaakt kan worden van 
de mogelijkheden die Dienst over Grenzen (OOG) heeft, fungeert DOG als platform waar de verschillen
de instanties, inclusief onze deputaten Hulpverlening, elkaar ontmoeten om zo mogelijk te komen tot 
één doelgericht beleid. Deze contacten verlopen tot op dit moment bijzonder prettig en worden vanuit 
D'Kar gestimuleerd. Het uiteindelijke doel is dat er één kerkelijke gemeenschap ontstaat, waarin de 
Bosjesmannen zich in hun geloofsbeleving kunnen vinden. 

9.5. Het contact met de Nederlands Gereformeerden beperkt zich nog steeds tot het toezenden van elkaars 
zendingsinformatie. Hetzelfde geldt voor de Geref. Kerken Vnjgemaakt. 

9.6. Wat de relatie met de geloofszendingen betreft: aan deputaten werd verzocht de door dr. G.C. den 
Hertog opgestelde nota te bewerken voor gebruik binnen de kerken (zie Acta G.S. 1986, art. 134 sub 11 
en Acta G.S. 1989, bijlage 18 sub 10.2.3.). Deputaten Hulpverlening stelden een advies op voor de ker
keraden bij uitzending van een gemeentelid door een geloofszending, een diakonale hulpverlenende 
instantie of een christelijke organisatie. Deputaten kunnen zich vinden in dit advies en vragen zich af of 
daarnaast nog behoefte is aan bewerking van de genoemde nota. De onderliggende gedachte van 
deze nota was immers hoe de kerken zich dienen op te stellen tegenover uitzending van chr. geref. 
leden door de geloofszendingen en het meeleven in gebed en in financiële bijdrage die aan een derge
lijke uitzending verbonden werd. Naar het oordeel van deputaten geeft het advies van deputaten 
Hulpverlening een goede handreiking. 

10. Financiën 
(Zie het financieel rapport). 

11. Voorstellen 
Deputaten stellen u voor: 

11. 1. opnieuw een deputaat algemeen voorzitter die tevens voorzitter ITS en ABS is te benoemen, evenals 
een deputaatvoorzitter AKS en een deputaatvoorzitter AVS; 

11.2. opnieuw een deputaat eerste secretaris te benoemen en deputaten mandaat te verlenen om per 1 
januari 1995 te voorzien in de vacature van eerste secretaris; 

11.3. een deputaat tweede secretaris , een deputaat eerste en tweede penningmeester te benoemen; 

11.4. de kerk van Hoogeveen eervol ontslag te verlenen als zendende kerk; 

11.5. goedkeuring te verlenen aan de status van zendende kerk voor de kerk van Thesinge; 

11.6. goedkeuring te hechten aan de status van zendende kerk voor de kerk van Urk-Maranatha; 

11.7. goedkeuring te hechten aan de aanvulling op de taakomschrijving van de algemeen voorzitter en zijn 
dienstverband uit te breiden tot 3/5 weektaak; 

11.8. goedkeuring te hechten aan de overdracht van het zendingswerk aan de gemeenten in Venda en de 
Sinode Soutpansberg, zoals dit is neergelegd in de Agreements of Transference; 

11.9. goedkeuring te hechten aan de keuze van Botswana als nieuw zendingsgebied; 

11.10. de Zendingsorde in art. 1 als volgt aan te vullen: Tot de opdracht van deputaten behoort het 
Evangelie te verkondigen aan de niet-gekerstende en ontkerstende volken; 

11. 11. deputaten opdracht te verlenen uit te zien naar een vijfde zendingsgebied en de zendingsarbeid, 
indien de mogelijkheid zich daartoe voordoet, aan te vangen; 

11. 12. zich uit te spreken over een antwoord op de brief van de Synode Nosu inzake het openstellen van de 
ambten voor de zusters der gemeente. 
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12. Besluit 
Deput~te_n zij_n de Heere dankbaar dat zij uw vergadering vele positieve ontwikkelingen mochten rapporte
ren . ZIJ z11n zich echter bewust dat de_pred1k1ng van het evangelie een aangevochten zaak blijft tot aan de 
wederkomst van de Heere Jezus C_hnstus. Dit vraagt om waakzaamheid: naast het vermeerderen van de 
kerk dient ook het bewáren ervan, b1J de zendingsactiviteiten hoge prioriteit te verkrijgen. 

drs. W. van Heest, voorzitter 
ds. J.H. Carlier, 1 e secretaris 

10. Financieel rapport van de deputaten voor de buitenlandse zending 
In aanslu1t1ng aan P<1_ragraaf 10 uit het rapport bieden deputaten u bij dezen afzonderlijk rapport aan 
betreffende de fmanc1ele gang van zaken gedurende de verslagperiode 1989 tot 1991 alsmede de begrotin-
gen voor de Jaren 1993 Vm 1995. ' 

10.1. BALANS PER 31 DECEMBER 

ACTIVA 
MATERIELE VASTE ACTIVA 
Gebouw zendingshuis 
Kantoorinventaris 
Kantoormachines 

FINANCIELE VASTE ACTIVA 
Effecten 
Spaarvastrekening 
Rabo beleggersrekening 
Leningen u/g 

VLOTTENDE ACTIVA 
Vorderingen overlopende activa 
Liquide middelen 

TOTAAL ACTIVA 

PASSIVA 

EIGEN VERMOGEN 
Algemene reserve 
Gereserveerde verlofkosten 
Reserve School en Evangelie 

VOORZIENINGEN 
Voorziening Botswana 
Voorziening 4e zendeling KwaNdebele 
Voorziening pensioen dr. Helms 
Voorziening personele ondersteuning 

Indonesië 
Voorziening pensioenregel. Nederland 
Voorziening Mbeu 
Voorziening nieuw zendingsterrein 

1989 
f 

34.000 
2.096 

0 

36.096 

688.493 
0 

310.344 
132.750 

1.131 .587 

266.648 
1.537.682 

1.804.330 

2.972.013 

1.883.545 
74.217 
8.809 

1.966.571 

656.511 
52.175 

0 

0 
0 
0 
0 

708.686 

1990 
f 

34.000 
1.425 

0 

35.425 

718.669 
1.000.000 

0 
18.510 

1.737.179 

391.290 
1.587.911 

1.979.201 

3.751 .805 

1.950.142 
100.772 

8.809 

2.059.723 

756.511 
152.175 
125.000 

165.000 
0 
0 
0 

1.198.686 

1991 
f 

34.000 
754 

19.370 

54.124 

752.773 
1.000.000 

0 
405.843 

2.158.616 

425.458 
1.509.528 

1.934.986 

4.147.726 

1.956.218 
96.336 
8.809 

2.061.363 

625.720 
152.175 
90.978 

165.000 
40.000 

280.000 
254.055 

1.607.928 
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SCHULDEN Botswana: 
Schulden op korte termijn 296.756 493.396 478.435 Salarissen (incl. soc. lasten) 0 0 50.366 

4.147.726 
Terreinkosten (1990: toevoeging) 0 100.000 11.973 

TOTAAL PASSIVA 2.972.013 3.751.805 Verlofkosten 0 0 5.000 
Diverse kosten 0 0 12.572 

0 100.000 79.911 
10.2. FINANCIEEL OVERZICHT OVER DE JAREN 1989, 1990 EN 1991 Toevoeging voorziening 5e terrein 0 0 254.055 

1989 1990 1991 Nederland: 
f f f Personeelskosten 100.291 126.305 133.338 

ONTVANGSTEN Huisvestingskosten 16.789 6.638 7.164 
Opbrengst bijdragen kerken 552.205 505.939 636.793 Kosten U.K.K. 68.439 54.675 55.298 
Giften algemeen 391.409 397.573 383.593 Algemene kosten 96.547 74.101 103.295 
Legaten 0 154.092 153.758 Toevoeging voorziening pensioenregel. 0 0 40.000 
Busjes 156.280 116.439 140.966 Afschrijvingen 671 671 2.053 
Zendingscommissie 363.520 503.427 524.369 

Overige inkomsten 193.413 193.200 215.688 282.737 262.390 341.148 
Intrest 104.529 185.934 219.145 TOTAAL UITGAVEN 1.709.181 2.010.673 2.274.312 

TOTAAL ONTVANGSTEN 1.761.356 2.056.604 2.274.312 BATIG SALDO 52.175 45.931 0 

UITGAVEN 
294.568 114.586 Indonesië 170.828 

Venda 779.380 794.865 1.000.296 10.3. BEGROTING VOOR DE PERIODE 1993 T/M 1995 
KwaNdebele 476.236 558.850 484.316 

Botswana 0 100.000 79.911 10.3.1. INDONESIE (BPS/GTM) 
Toevoeging Se terrein 0 0 254.055 1993 1994 1995 

f f f 
Nederland: 

54.675 55.298 Kosten U.K.K. 68.439 1. Algemene subsidie 59.400 54.450 49.500 
Personeelskosten 100.291 126.305 173.338 

Huisvestingskosten 16.789 6.638 7.164 2. Voorziening projecten e.d. 31.600 29.550 27.500 
Diverse kosten 96.547 74.101 103.295 

Afschrijvingen 671 671 2.053 3. Totaal normale begroting 91 .000 84.000 77.000 

TOTAAL UITGAVEN 1.709.181 2.010.673 2.274.312 4. Overige uitgaven 

0 
4.1. Pensioenen, ziektekosten 20.000 20.000 20.000 

BATIG SALDO 52.175 45.931 4.2. Eukumindo, bezoekkosten e.d. 12.500 10.000 7.500 

Totaal 32.500 30.000 27.500 

5. Bijzondere voorziening voor: 
UITGAVEN (nader gespecificeerd} eventuele personele assistentie: 

- Traktement 57.500 60.000 62.000 
Indonesië: - Sociale lasten 6.000 6.500 7.000 
Subsidie Torajakerk 146.584 126.814 103.570 - Kosten uitzending/repr. 30.000 0 30.000 
Overige uitgaven 24.244 2.754 11.016 - Terreinkosten 10.000 10.000 10.000 
Pers. ondersteuning (voorz.) 0 165.000 0 - Bezoekkosten werker 0 5.000 5.000 

170.828 294.568 114.586 Totaal bijzondere voorziening 103.500 81.500 114.000 
Venda: 

63.566 80.036 6. Vrijval bestemmingsreserve Salarissen (incl. soc. lasten) 162.855 
Terreinkosten 511.827 565.643 566.753 pers. ondersteuning Indonesië 58.500 36.500 70.000 
Verlofkosten/repatriëring 34.137 11 .896 5.000 

Overige uitgaven 23.865 9.778 37.132 Resteert ten laste van boekjaar 45.000 45.000 44.000 
Kosten medische dienst 46.696 18.982 31 .375 

Toevoeging pensioen dr. Helms 0 125.000 0 TOTAAL BEGROTING INDONESIE 168.500 159.000 148.500 
Toevoeging voorziening Mbeu 0 0 280.000 

779.380 794.865 1.000.296 

KwaNdebele: 
232.499 Toelichting op de begroting Indonesië (BPS/GTM) periode 1993 tlm 1995 Salarissen (incl. soc. lasten) 214.950 159.545 

Terreinkosten 213.277 283.858 231.428 

Verlofkosten 15.000 15.000 15.000 1. De verleende algemene subsidie vermindert met f 4.950,- per jaar. Dit is 5% van f 99.000,-, de subsi-
Div. kosten 33.009 447 5.389 die 1n 1985, het bas1s1aar van de afbouwovereenkomst. Deze subsidie is de komende jaren bestemd 
Toevoeging voorz. 4e zendeling 0 100.000 0 voor de opleiding van predikanten. 

476.236 558.850 484.316 2. Dit betreft _een voorziening voor kosten projecten: zendingswerk in To Bunggu en Mada/Suppirang, 
kadervorming en transm1grat1e. 

- · 
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3. Het totaal van de normale begroting vermindert jaarlijks met 5% (f 7.000) van het door de Generale Synode in 1986 vastgestelde totaalbedrag groot f 140.000,-. 

4.1. Dit betreft pensioenverplichtingen aan oud-werkers resp. hun weduwen, die op het moment van de overdracht van het zendingswerk aan de GTM (1950) in dienst van de zending waren, alsmede een voorziening inzake de overeengekomen ziektekostenregeling. 

4.2. Contributie etc. Eukumindo en kosten werkbezoeken/bezoeken GTM aan Nederland. 

5. Deputaten hebben instemmend gereageerd op een verzoek van de BPS/GTM om een aantal jaren personele assistentie te verlenen. De onder dit begrotingshoofd opgenomen posten voorzien daarin. Het is onzeker of de Indonesische overheid een visum zal verstrekken. Mocht het project geen doorgang vinden, dan zal deze begrotingspost in zijn geheel komen te vervallen. 

6. In 1990 werd door deputaten met het oog op het verwachte verzoek om personele assistentie een voorziening getroffen van f 165.000,- die in de begroting 1993 t/m 1995 successievelijk geheel wordt aangewend. 
Wanneer het project geen doorgang vindt zal de voorziening vrijvallen t.g.v. de algemene middelen. 

10.3.2. VENDA 
1993 1994 1995 

f f f 

1. lyani Bijbelschool 147.000 147.000 147.000 
2. Mutale: 

- Donald Fraser Hospita! 26.950 26.950 26.950 
-Overigen 118.370 112.140 105.910 

3. Niani 181 .875 172.305 162.730 
4. Soutpansberg 16.625 15.750 14.875 
5. Venda studiebeurse 16.625 15.750 14.875 
6. Subsidie predikant Siloam Hospita! 21.000 21 .000 21 .000 

TOTAAL BEGROTING VENDA 528.445 510.895 493.340 

Toelichting op de begroting Venda periode 1993 tlm 1995 

1. Blijkens de akte van overdracht zal de financiële bijdrage tot en met 1996 Rand 210.000,- bedragen. Met ingang van 1997 zal de bijdrage jaarlijks afnemen met Rand 13.125, -. 2/3. Blijkens de akte van overdracht zal de financiële bijdrage jaarlijks worden verminderd met 5% van de voor 1992 vastgestelde toezeggingen, met uitzondering van het Donald Fraser Hospita! waarvoor gedurende de periode 1992 tot en met 1996 géén afbouw zal worden toegepast. De financiële bijdrage voor het Donald Fraser Hospita! zal vanaf 1997 jaarlijks afnemen met Rand 2.400,-. De voor het jaar 1992 vastgestelde toezeggingen zijn als volgt: 
Mutale: Donald Fraser Hospita! Rand 38.500,-

Overigen Rand 178.000,-
Niani: Rand 273.500,-. 

4/5. Blijkens de akte van overdracht zal de voor het jaar 1992 toegezegde bijdrage ad. Rand 25.000,- jaar-lijks, voor het eerst in 1993, met 5% worden verminderd. 6. Betreft garantstelling voor de kosten van een predikant (T.L. Muturiki) in het Siloam Hospita!. 

De koers voor de Rand is voor de meerjaarsbegroting gesteld op 0,70. Indien in enig jaar een lagere koers wordt gerealiseerd dient het verschil te worden gepassiveerd op de rekening 'voorziening koersverschillen'. 
Nadelige koersverschillen dienen eerst te worden afgeboekt van deze rekening . 

10.3.3. KWANDEBELE 
1993 1994 1995 

f 1 1 

1. Traktementen e.d. 166.000 260.500 266.550 
2. Sociale lasten 20.000 22.800 26.150 
3. Verlofkosten 15.000 15.000 15.000 
4. Huisvestingskosten 7.000 7.000 7.000 
5. Terreinkosten 243.750 258.000 273.000 
6. Mukhanyo Bijbelschool 83.500 86.000 88.750 
7. Overige uitgaven 15.000 15.000 15.000 
8. Onvoorzien 10.000 10.000 10.000 

TOTAAL 560.250 674.300 701.450 

Af: vrijval bestemmingsreserve 
4e zendeling KwaNdebele 

TOTAAL BEGROTING KWANDEBELE 
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30.000 

530.250 

Toelichtin[l op de begroting KwaNdebele periode 1993 tlm 1995 

30.000 30.000 

644.300 671.450 

1. Waarin begrepen: toeslag, kindertoelage vaka r Id d · · uitzend- e_n repatriëringskosten en toerustingsk~~fegn~ • aan eel premie ziektekostenverzekering (50%), 2. 
3. 
4. 

Premie vri1w1lhge verzekering AOW/AWW on II k · Voorziening kosten periodiek verlof. ' geva enverze ering en vervoerskosten Thera Slagboom. 
Betreft onderhoud woningen ds ir J Slagb d H van ds. H. Jonkman. · · · oom en s. · Jonkman alsmede de aflossing op de woning 

5. ~:~:nf i/:!~s;:::i;n8 i~va~~~l~ten; d? autoko~ten voor_ 10 auto's alsmede het treffen van een een iaarlijkse subsidie voor ~er~bouw g~!~tr1s5~~~~IJ de gemiddelde levensduur is gesteld op 5 jaar; 6
· ~~~~7k~sst~~g~~p~~~r~=~~r:f~~o~~~nM . Rebel ; sociale lasten en huisvesting ds. M. Rebel; voorziening 

7. Betreft kosten werkbezoeken, kopieerkosten en vervanging apparatuur. 

Voorstel besteding bestemmingsreserve 4e zendeling KwaNdebele 

Saldo per 31 december 1991 152.175 
Bestemming: 
1. 
2. 

Kosten vervoer 4e zendeling 32. 175 
Ten gunste van exploitatie: 
1993 30.000 
1993 30.000 
1995 30.000 

122.175 

Begroot saldo per 31 december 1995 30.000 

10.3.4. BOTSWANA 

1993 
f 

1. Traktementen 
2. Sociale lasten 
3. Verlofkosten 
4. Huur/onderhoud huizen 
5. Transportkosten veldwerk 
6. Assistentie vertaalwerk 
7. Opleiding/workshops/seminars 
8. Diversen 
9. Onvoorzien 

99.000 
8.000 

10.000 
6.000 

35.000 
9.500 
9.000 
6.000 

15.000 
TOTAAL 
Af: vrijval voorziening Botswana 

197.500 
100.000 

TOTAAL BEGROTING BOTSWANA 97.500 

Toelichtin[l op de begroting Botswana periode 1993 tlm 1995 

1994 1995 
f f 

105.000 111.000 
8.500 9.000 

10.000 10.000 
4.000 4.000 

36.600 38.400 
9.750 10.000 
9.000 9.000 
6.000 6.000 

15.000 15.000 

203.850 212.400 
100.000 100.000 

103.850 112.400 

1 • Waarin begrepen- toeslag kindertoel k r 2. Premie vrijwillige ~erzekering AOW/Aa.J/0 va an iege/~• aandeel premie ziektekostenverzekering (50%) 3. Voorziening kosten periodiek verlof. en ongeva enverzekering. . 
: · ~ie~n. begrepen kosten tijdelijke huur van huisvesting t.b.v. de fam. Wessels 
6 

· R xp 01tat1ekost_en 2 auto's op het terrein incl. het treffen van een voorzienin ~oor vervan in · v!;~~=~i~~~i:~~~;1~;~~ - Kutsch Lojenga voor assistentie gedurende~ perioden pe~ja~~-
7. Kosten deelname van drs H Visse d J c w 8. Diversen: telefoon, kanto~rk~sten, ~o~~en\.i~rkbez~~le~:.an vakopleidingen, seminars e.d. 



Voorstel besteding bestemmingsreserve Botswane 

Saldo per 31 december 1991 

Bestemming . 
1. Kosten vervoer fam. Wessels naar werkterrein 
2. Bouw huis fam. Wessels 
3. Aanschaf auto ds. J.C. Wessels 
4. Ten gunste van exploitatie: 

1993 
1994 
1995 

Begroot saldo per 31 december 1995 

10.3.5. NEDERLAND 

1. Traktementen 
2. Secretariaat 
3. Overige personeelskosten 
4. Huisvestingskosten 
5. Algemene kosten 
6. Kosten Zendingsblad 

TOTAAL BEGROTING NEDERLAND 
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40.000 
100.000 
40.000 

100.000 
100.000 
100.000 

480.000 

1993 
1 

93.100 
47.000 

2.500 
11 .500 

120.000 
75.000 

349.100 

Toelichting op de begroting Nederland periode 1993 t/m 1995 

145.720 

1994 1995 
1 1 

96.000 99.500 
48.750 49.800 

2.500 2.500 
11.500 11.500 

120.000 120.000 
75.000 75.000 

353.750 358.300 

1 _ waarin begrepen: toeslag, vakantiegeld , vergoeding premieheffing, woonvergoeding en aandeel in pre
mie ziektekostenverzekering (50%). . 31 I) Ds. J.H. Carlier: 100%; drs. W. van Heest: 2/5 weektaak (voorgesteld wordt. 5. • 

2. Betreft salaris, sociale lasten en pensioenregeling secretaresse. 

Betreft kosten Zendingshuis. 

Betreft kantoorkosten, kerkelijk bureau, vergaderkosten e.d. 

4. 

5. 

6. 
Dit betreft het resultaat uit druk- en verzendkosten verminderd met het aantal ontvangen acceptgiro's 
maal een standaardbedrag van f 10,-. 

10.4. RECAPITULATIE BEGROTING VOOR DE PERIODE 1993 TOT EN MET 1995 

1993 1994 1995 
f 1 f 

UITGAVEN 
168.500 159.000 148.500 1. Indonesië (BPS/GTM) 
528.445 510.895 493.340 2. Venda 
530.250 644.300 671.450 3. KwaNdebele 

97.500 103.850 112.400 4. Botswana 
349.100 353.750 358.300 5. Nederland 
250.000 150.000 100.000 6. Voorziening nieuw zendingsterrein 

TOTAAL VAN DE UITGAVEN 1.923.795 1.921.795 1.883.990 
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INKOMSTEN 
7. Bijdrage kerken 1.800.000 1.800.000 
1.800.000 
8. Opbrengst beleggingen 175.000 175.000 
175.000 

TOTAAL VAN DE INKOMSTEN 1.975.000 1.975.000 1.975.000 

SALDO 51 .205 53.205 91 .010 

Bijlage 7.1 

Agreement of Transference 

The deputies lor the Foreign Mission of the Christian Reformed Churches in the Netherlands, 
gratefully ascertaining that under the blessings of the Lord the missionwork in Venda has been fruitful in such a way that within the congregations that have proceeded from the missionwork a missionary consciousness is grown, 
have decided in their meeting on October the 7th, 1991 , that the moment has come that the missionwork be transferred to the congregations that have proceeded from the missionwork, viz. the congregation of Mutale and Niani. The Deputies deciare themselves willing to assist in the future, in the way of mutual assistence (partnership). both the congregations, in the fulfilment of !heir missionary task. This implicates that the Deputies lor the Foreign Mission of the Christian Reformed Churches in the Netherlands will no longer parti cipate in missionary structures, bul lor a undefined period will support missionary activities which take place within churchly structures. 
Both the congregations in their turn agree to this transfer. 
May the King of the Church in course of time grant His blessing on this transfer, lor the good of the congregations and the people of Venda. 

The agreement of transference includes some practical arrangements, that are defined in an appendix. 

Appendix to the Agreement of Transference 

The Deputies lor the Foreign Mission 
Churchcouncil Mutale 

Churchcouncil Niani 

The practical arrangements, mentioned in the Agreement of Transference are the following: 

1. Financial support 

1.1. 
The Mission Deputies of the Chr. Gerei. Kerken in the Netherlands (hereafter to be named: Mission Deputies) and the congregations Mutale and Niani (hereafter to be named: the partners), have come to an agreement that the financial support through the Mission deputies will be given lor 20 years with effect from January 1st 1992. However, the financial support will decrease annualy with 5%. This decrease will come into effect from January 1993. 
The initial amount on which the decrease is calculated will be the amount allocated to the work in Venda in the budget of the Mission Deputies by the General Synod of the Chr. Gerei. Kerken in the Netherlands lor the year 1991 /1992. lncluded in this amount lor financial support are the assistance to the Soutpansberg congregation and to the Synod Soutpansberg (lor the lyani Bible School) . 
Exempted trom the decrease of 5% annually is the assistance to the lyani Bible School and the Spiritual work in the Donald Fraser Hospita!, lor the first five years only. During the years 1997 until 2012 the assistance to the lyani Bible School and the Spiritual work in the Donald Fraser Hospita! will gradually decrease to nil within the decreasing total financial support to the churches in Venda by the Deputies lor Foreign Mission of the CGKiN. 

1.2. 
The financial support, which also regards the Soutpansberg congregation, will be finalized annually in a combined meeting where representatives of the three congregations involved, together with representatives of the Synod Soutpansberg (lor the lyani Bible School), together will define the projects lor which financial support will be asked. This meeting will take place in the month of September; il possible, a representation of the Mission Deputies will attend this meeting. The convening and chairmanship will be done on a rotary basis. 

1.3. 
Every three year an evaluation of the whole process will take place. 
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1.4. 
The three congregations involved will specify in their budgets for which projects they ask financial assistan-

ce, also specifying between current expenditure and special projects (or capita! expenditure). Funds alloca

ted lor certain projects according to the budget can not be used lor other purposes. 

1.5. 
Mission Deputies will annually receive a financiel report from e_ach of the three congregations invo!ved. This 

report should be sent during April and should clearly state the Income and expend1ture of the prev1ous year. 

This report should also include an audited statement by a recognised accountant. _Should an aud1ted state

ment not be included, the Mission Deputies will re-think their assistance lor the coming year. 

1.6. 
Mission Deputies will , while allocating their assistance, keep the following list of priorities, taking into account 

the way in which these projects are involved in the missionary activities: 

a. salaries of the following six evangelist and their expenses: 

1. Mr. S.M. Khashane 
2. Mr. O.G. Lishivha 
3. Mr. N.G. Mabuda 
4. Mr. T.J . Madzivha 
5. Mr. A.E. Ramudingani 
6. Mr. M.G. Tshikonwane 
and lor bursaries lor the following four evangelists, including their travel expenses. 

1. Mr. E.H. Netshivhulana 
2. Mr. P.K. Rafumbedzani 
3. Mr. O.M. Tshivhase 
4. Mr. E.N. Ramvuvhelo. 

b. the missionary work in the Donald Fraser Hospita!; 
b. the educative work as il is done at lyani Bible School ; 

d. ministers salaries and their expenses; 
e. other church 'household' costs such as administrative costs, synod expenses etc. 

1.7. 
Mission Deputies will sent the financial assistance lor the current expenditure quarterly; the subsidy lor spe-

cial projects will be done by proclamation. Subsidy will always be in SA Rands. 

1.8. 
Mission Deputies and the partners are of mutual understanding that the agree_ment encompasses ~ very 

long period. During this period unforeseen ex1reme events or occasions may anse. Th1s could result in the 

fact that the Mission Deputies might be unable to fulfill their commItment. When such a sItuat1on occurs, 

Mission Deputies will contact the partners to discuss a revision of the agreement. 

2. Evangelists 
The partners will dralt job description lor the evangelists that will serve under them. Mission Deputies guar

antee to pay the salaries of the evangelists and their additional work expenses. All expenses w1II have to be 

claimed by filling in the proper forms lor Mission Deputies. 

2.1. 
The partners will give a letter of appointment to the evangelists. The appointment date will be 01-01-1992 .. 

This letter of appointment will also include the arrangements lor the payments of the pens1onscheme, wh1ch 

will be done by the partners. Current debts of the evangelists to the Mission Deputies will be cleared by sub-

tracting them trom the subsidies granted to the partners. . . . 
The bursaries granted to the evangelists who will study w1II amount toa net salary. Any Increments g1ven to 

the other evangelists will also be carried through to these bursaries. The payments of their pensions will be 

paid by the partners into their pensionfunds. Any travel expenses w1II be pa1d accordmg to local public trans

portfees. Mileage will only be paid in cases where public transport Is unava1lable. Travel expenses pa1d by 

other organisations should be deducted. The agreement lor study- and other _costs w1II be lor the penod 11 

normally takes to finish a study, with a margin of one year lor unforeseen cIrcumstances. Bursanes and 

other of the studying evangelist will have to be claimed by filling in the proper forms and sent to M1ss1on 

Deputies. 

3. lmmovable properties 
The immovable properties will be handed over as follows: 
1. The house of the Schouwstra family will be handed over to the Church Council of the Mutale Church. 

2. The house of the Drayer family will, alter their departure, be handed over to the Church Council of the 

Mutale Church. Should the house be sold, then the proceeds should be used to build a house fora future 

minister. 
3. The houses of the evangelists will be handed over to the local Church Council. The evangelists who want 

to buy any of the houses will be given first preference. The proceeds of the selhng of the houses w1II be 

used as a building fund lor future housing of church workers. 
All immovable properties will be handed over in their present state. 
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4. Correspondence 
Correspondence about the combined budget approved by the combined meeting, and correspondence 

about other matters w1II be addressed to each church. 

5.Changes 

5.1. 
No changes in this agreement will be made without proper consultations between all the parties involved. 

5.2. 
Should !here be cases which are not covered by this agreement decisions will have to be taken alter proper 
consultat1ons between all the parties involved. 

Buitenlandse Zending 
van de Christelijke Gereformeerde Kerken 
in Nederland16 Januari 1992 

Zendingshuis: Simon Stevinweg 144 
1222 SV HILVERSUM 

To the Boards of the Ref. Church of Mutale and Ninani. 

Dear brothers in the name of our Lord Jesus Christ, 

The Afrika-Venda-Sectie (AVS) received the Agreement of Transference with the Appendix. 

- lt 1s the opinion of_the sectIon that the text of the Appendix needs some corrections and/or additions· 

1. Sub 1.2.: The fmanc1el _proposals which also regard to the Soutpansberg congregation , will be rinal/y 
formulated - annually - In comb1ned meeting .. . 

2. Sub 1.6. : b. 
C. 

d . building of new churchbuildings; 
e. ministers salaries and their expenses; 
f. other church ... 

3. Sub 2.1.: 
4. id 
5. id 

... which will be done by the partners into the pensionfunds. 

... other 1:vangelists will also be carried through .. . 

... Bursanes and expenses tor tra velling of the studying .. . 

The_n_ we_ have a question: What is the position of evangelist Mulaudzi? How do you want to describe his 
posItIon mto the Appendix? 

We propose to ?escribe his position into the Appendix, sub 2.2., as following: Evangelist Mulaudzi will 

have_ a monthly Income of R 750,00. In case of early retiring, he will receive a lumpsum in addition to his 

pens1onscheme In such a way that he becomes a monthly income of not less than R 750,00. 

M
is it

1 
possible lor you ao agree with the corrections and our proposal about the financial position of evangelist 

u audz1? 

In behalf of the section 
with christian greetings', 
Ds. J.H. Carlier, secretary 

Bijlage 7.2 

AGREEMENT 

~he Deputies lor the Foreign Mission of the Chr. Gerei. Kerken in the Netherlands, gratefully ascertaining 

at under the bless1ngs of the L_ord the preaching of the gospel in Venda has been fruitfull in such a way 

that the Soutpansberg congregatIon had been founded, have decided in their meeting on October 7th 1991 

1~ support the Gerefonneerde Kerk Soutpans_berg in the _program to develop the congregation and to iurther 

t e lask concerrnng the spmtual work In the S1loam Hosp1tal, according to the principles of partnership. 

This agreement includes some practical arrangements which are defined in an appendix which is part of this 
agreement. 

Appendix to the Agreement of Transference 

the chuch council Soutpansberg 
the Deputies lor Foreign Missions of the 

Chr. Gerei. Kerken in the Netherlands 

The practical arrangements, mentioned in the Agreement of Transference are the following: 
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1. Period of Assistance 
The Deputies lor Foreign Mission of the Chr. Gerei. Kerken in the Netherfands and the Gereformeerde Kerk Soutpansberg have agreed to the assistance lor a period of twenty (20) years. The assistance in the spiritual work in the Siloam Hospita! will be until December 31 st, 1995. 

2. Financial Support 

2.1 . 
The Mission Deputies of the Chr. Gerei. Kerken in the Netherlands (hereafter to be named: Mission Deputies) and Gereformeerde Kerk Soutpansberg (herafter to be named: the partner) , have come to an agreement that the financial support through the Mission Deputies will be given tor 20 years with effect from January 1st 1992. However, the financial support will decrease annually with 5%. This decrease will come into effect from January 1 si 1993. 
The initial amount on which the decrease will be calculated the amount allocated to the work in Venda in the budget of the Mission Deputies by the General Synod of the Chr. Gerei. Kerken in the Netherlands lor the year 1991. lncluded in this amount lor financial support are the assistance to the Mutale and Niani congregations and to the Synod Soutpansberg lor the lyani Bible School) . 
Exempted fro the decrease of 5% annually is the assistance to the lyani Bible School and the Spiritual work in the Donald Fraser Hospita!, lor the first five years only. 

2.2. 
The financial support, which also regards the other congregations will be realised annually in a combined meeting where representatives of the three congregations involved, together with representatives of the Synod Soutpansberg (lor the lyani Bible School) , together will define the projects tor which financial support will be asked. This meeting will take place in the month of September; il possible, a representation of the Mission Deputies will attend this meeting. The convening and the chairmanship will be on a rotary basis. 

2.3. 
Every three year an evaluation of the whole process will take place. 

2.4. 
The three congretations involved will specify in their budgets lor which projects they ask financial assistance, also specifying between current expenditure and special projects (or capital expenditure) . Funds allocated lor certain projects according to the budgets can not be used lor other purposes. 

2.5. 
Mission Deputies will annually receive a financial report from each of the three congregations involved. This report should be send during April and should clearly state the income and expenditure of the previous year. This report should also include an audited statement by a recognised accountant. Should an audited statement not be included, the Mission Deputies will re-think their assistance tor the coming year. 

2.6. 
The Mission Deputies will provide the Soutpansberg congregation with financial support lor the spiritual work in the Siloam Hospita!, of a yearly amount of not more than R 30.000,00. The Mission Deputies assume that the minister lor the spiritual work in the hospita! will do this work in full time basis. Il he will also work part time in the congregation or elsewhere, but not in the hospita! the Mission Deputies will re-think their support accordingly. 

2.7. 
Mission Deputies will send the financial assistance lor the current expenditure quarterly; the subsidy lor special projects will be done by proclamation. Subsidy will always be in SA Rands. 

2.8. 
Mission Deputies and the partner are of mutual understanding that the agreement encompasses a very long period. During this period unforeseen extreme events or occasions may arise. This could result in the fact that the Mission Deputies might be unable to fulfill !heir commitment. When such a situation occurs, Mission Deputies will contact the partner to discuss a revision of the agreement. 

3. lmmovab/e properties 
The house which had been occupied by the van Langevelde family will be handed over to the Gereformeerde Kerk Soutpansberg in its present state. 

4. Correspondence 
Correspondence about the combined budget approved by the combined meeting and about other matters, will be adressed to each church. 

Buitenlandse Zending 
van de Christelijke Gereformeerde Kerken 
in Nederland 

Zendingshuis: Simon Stevinweg 144 
1222 SV HILVERSUM 

To the Board of the Ref. Church of Soutpansberg 
c/o mr. S.B.K. Makhado 
Tshikevha School 
P.O. Box X 2510 
Sibasa - Venda 
Rep. ZUID-AFRIKA 

Dear brothers in the name of our Lord Jesus Chris!, 
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We als<;> wish you the blessings and the wisdom of our God tor the year 1992! 
The tf_nk~-Venda-Sect1on (AVS) receIved the Agreement of Transference with the Appendix 

17 januari 1992 

- 1 1s t e ?p1rnon of the section that the text of the Appendix needs a little correction· · 
sub 2.2.. ;hde financ1al proposals, which also_ regards the other congregations :.Vm be finally formula-,e - annually - In a combined meeting ... ' We propose to add on the Appendix the same text about 'ch ' th· · 
~Jft~~x 

1
~~:?~;: the churchboards of Mutale and Niani and t~~g~!pu~!s f~r \~i~~~!g~g:::i~.

1 J~~ 
5. Changes 

5.1. 

No changes in this agreement will be made without proper consultations between all the parties involved. 
5.2. 

~tii~~~~~~~ ~:::; ;ri~i~: ;~~i~~\~i~~r:J. by lhis agreement decisions will have to be taken alter proper 

Bijlage 7.3 

On behalf of the seclion, 
with christian greetings, 

rev. J.H. Carlier, secretary 

Appendix to the Agreement of Transference {lyani Bible School) 

1. Futura changes to the constitution of /yani Bible School 
:~:11:i~~~v!~u~~f~!bt?~~li~:~ ~hyeti~~;nric% ~o rlter

1
~he constitt~on of lyani Bible School. _Such alterations Ref. Churches in the Netherlands are sought a~g~:ce~;~ews o t e Deput1es lor Fore1gn M1ss1on of the Chr. 
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2. The Properties of lyani Bible School 
The transfer of lyani Bible School to Synod Soutpansberg affects the lyani Bible School properties in the fol
lowing way: 

2.1. 
Soutpansberg Synod owns the buildings of the school and its contents for the use of the lyani Bible School. 
2.2. 
The buildings existing today will in the event of the unforeseen disbanding of lyani Bible School belang to the 
congregation of Mutale. The movable properties as well as the immovable properties acquired alter 1992 will 
in the event of such an unforeseen disbandment be sold and the proceeds will go into a fund agreed upon by 
the Synod Soutpansberg and the Deputies tor Foreign Mission of the Chr. Ref. Churches. Such a fund must 
be for the purpose of propagating the Reformed faith around Venda. 

2.3. 
The houses in use with the workers of the lyani Bible School and the Caravan will be transferred to the 
synod. 

3. The Financial support of the lyani Bible School 
The Deputies tor Foreign Mission of the Chr. Geref. Kerken in the Netherlands and the Deputies tor 
Ecumenicity of the Synod Soutpansberg agree that alter the signing of the agreement the following will be 
applied: 

3.1. 
lnitially the financial support of lyani Bible School will as part of the total financial support to the Venda 
Church activities - continue to come largely trom the CGKiN by means of an equal annual subsidy trom 
01 /01 /92 until 01 /01 /97. The amount of this annual subsidy will be the 1992 budget amount. 

3.2. 
During the years 1997 until 2012 the subsidy to lyani Bible School will gradually decrease to nil within the 
decreasing total financial support to the Venda churches by the CGKiN. 

3.3. The Synod Soutpansberg wil/ gradual/y increase its financial support of the lyani Bible School 
The Deputies of Sinod Soutpansberg tor lyani Bible School are taking responsibility to start and to maintain 
as soon as possible its own fund-raising activities to the end that diminishing income due to decreased sub
sidies can be fully compensated to meet future lyani Bible School budget requirements. 

3.4. 
The Deputies tor Foreign Mission will, when circumstances permit il, send representative{s) to Venda during 
the months of September or October every year. These representative{s) will participate in the lyani Board 
meetings when the budget for the next year is discussed. 
The financial support will be finalized in a combined meeting with representatives of the Board of the lyani 
Bible School , the congregations Mutale, Niani and Soutpansberg and of Deputies tor Foreign Mission of the 
Chr. Geref. Kerken in the Netherlands. 

3.5. 
Every three year an evaluation of the whole process will take place. 

3.6. 
The Board of the lyani Bible School will specify in their budgets tor which projects they ask financial assistan
ce, also specifying between current expenditure and special projects {or capital expenditure). Funds alloca
ted tor certain projects according to the budget can not be used for other purposes. 

3.7. 
Mission Deputies will annually receive a financial report trom the Board of the lyani Bible School. This report 
should be send during April and should clearly state the income and expenditure of the previous year. This 
report should also include an audited statement by a recognised accountant. Should an audited statement 
not be included, the Mission Deputies will re-evaluate their assistance tor the coming year. 

3.8. 
Mission Deputies will send the financial assistance tor the current quarterly; the subsidy tor special projects 
will be done by proclamation. Subsidy will always be in SA Rands. 

3.9. 
Deputies tor Foreign Mission of the CGKiN and Deputies tor Ecumenicity are of mutual understanding that 
the agreement encompasses a very long period. During this period unforeseen extreme events or occasions 
may arise. This could result in the tact that the ZCGKiN might be unable to fulfill its commitment. When such 
a situation occurs ZCGKiN will contact Deputies or Ecumenicity to discuss a revision of the agreement. 
ZCGKiN has the right to do the same in case the constitution or the purpose of lyani Bible School is being 
changed without proper consultations. 

4. The Staff of lyani Bib/e School 

4.1. 
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~:~!~li~0
~:~~~~tt:ir!~!!~!lf: i~~i~~~!~~~!~g~~it:~~~r~~~~\0;h~i1 ::iyBi:r~ae;:~ya~e; 

4.2. 

~~eb~r;~~i~~ti!:~w~h~r~~ t~~:~; !~f;~it~~ !~~~~d~ogn~~i\~~
0

~ I!~~~~:t~f~~!c~p~on, who will be cal-

5. Correspondence 

~l{~If :~;g~~~~~~~l;:~föl~:~.~.f ~É~~l:~\~&:@~J~t{@ 
6. Changes 

6.1. 

No changes in this agreement will be made without proper consultations between all the parties involved. 

6.2. 

;:~su~?i~~~~~ ~:::: ~~~: ;~~i~~\~i~~:l by this agreement decisions will have to be taken alter proper 

Buitenlandse Zending 
van de Christelijke Gereformeerde Kerken 
m Nederland 

Zendingshuis: Simon Stevinweg 144 
1222 SV HILVERSUM 

To the deputies tor Ecumenicity 
of the Synod Soutpansberg 
c/o mr. Makhado 
Tshikevha School 
P.O. Box X 2510 
Sibasa - Venda 
Rep. ZUID-AFRIKA 

Dear brothers in the name of our Lord Jesus Christ, 

16 januari 1992 

D f f · 
ai:~ ',~!ii ~~:~~ki~~tnda-Section {AVS) discussed on their meeting of the 13th of January some matters 

1. About the Agreement of Transference: 
1

·
1

· ~h~t~~~~~:ein~~~ri:, ~~~~l:i;~?n~o~/;fi; ~~~r~fi~~%e~:-M~~~~ir our original one: will you be so kind 

12

. ~~~;1~~f;s{~t~iir!f~~~:ec~~~~i~xrJ:~,8~~t~1~e;~~~~~i~:~~1~:·d=~u~~!~ i~r
01~t:0~~;~e~!~i~~t 

6.Changes 
6 1 No h · h" · 

. . invo~v=~-ges ,n t ,s agreement w,11 be made without proper consultations between all the parties 

6
·
2

· !::ru~~;;:;~o~~~f!tfini~~:::;~ ~~~~i;~~i~sb~i~\~e~~reement decisions will have to be taken 

1 
·
3

· ~~~ ~:.o~~~
0
t7n~fn~:,s;~~:~~:~i~eb~~;~~~1~h~~:7:~xi;:e:;,;ii~:/orrections and/or additions: 

3.9. ZCGK,N has ··· is be1ng changed without proper consultations, which have led to a mutual 
agreement. 

2. About the budget 1992 
2.1. The height of the budget is R 210.000. 
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2.2. There are two conditions: that you start with an equalizing of all the salaries and with rendering a careful account of the declarations of the expenses lor tra~sport, telephone etc. Deputies expect the same administrative procedure as usual by the evangelists, wIth the same forms. 

BIJLAGE 8 
Art.59, 64, 69, 134,136, 249 

In behalf of the section, 
with christian greetings, 

ds. J.H. Carlier, secretary 

RAPPORT 1A VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE BUITENLANDSE ZENDING 

Uw commissie heeft met grote waardering kennis genomen van het uitvoerige en overzichtelijke rapport van de deputaten voor de buitenlandse zending. Wij zijn van oordeel dat de handelingen en besluiten van _deputaten in dit rapport goed gedocumenteerd worden weergegeven en dat de synode hier een helder 1nz1cht ontvangt in de wijze waarop het zendingswerk van onze kerken functioneert. Dankbaar nam uw commIssIe ook kennis van het feit dat deputaten zeer eensgezind hun opdrach_t konden_ vervullen en dat belangriJke beslissingen met algemene stemmen werden genomen. Voor de beleidsnota die uw vergadering ter kennis-name wordt aangeboden bestaat in onze kring veel waardenng. . .. . .. Op verschillende plaatsen in het rapport worden woorden van gedachtenis gew1Jd aan hen die b1J het_ werk van deputaten betrokken waren en ons in de verslagperiode ontvielen. We denken aan br. P. Stafleu, die het deputaatschap zo kort als tweede penningmeester heeft gediend, en aan ds. P. Podo en br. M. Lullulang1 BA, die zoveel betekend hebben voor de GTM. Uw vergadering zal deze woorden van gedachtenis graag onderschrijven. 
Uw vergadering zal ook haar dankbaarheid wil!en uitspre_ken voor het werk van de brs. drs. ~.C. de Geus en J.W. Kuijper, die zich niet voor herbenoeming beschikbaar stellen, alsmede voor de mz_et van br. B. Groenenboom die zijn functie moest neerleggen. Deputaten_ gev~n te kennen veel waardering te hebben voor de wijze waarop dr. J.W. Maris zich 16 jaar lang respe~t1eveliJk als gedeputeerde, sectIevoorzItter AVS en adviseur heeft ingezet. Uw vergadering zal deze waardenng w111e.n onderstrepen. . Bijzondere vermelding verdient ook het feit dat ds. G. Drayer_ met zI1~ gezin naar Nederl_and repatrieerde, na 13 jaar trouwe zendingsdienst. Er is alle reden onze erkenteliJkheid uit te spreken voor zI1n werk en inzet. Uw commissie heeft het rapport uitvoerig besproken met een vertegenwoord1g1ng_van zendmgsdeputat_en. In het vervolg willen wij ons beperken tot enkele kanttekeningen en opmerkingen b1J de hoofdzaken uit dit rapport. 

1. Opvolging eerste secretaris (1.2.) . . .. . Deputaten geven aan dat ds. J.H. Carlier D.V. in sept. 1994 de 65-Jange lee~1Jd hoopt te _bereiken en per 1 jan. 1995 met emeritaat te gaan. Zij vragen uw vergadering ma_nda_at om m de opvolgmg van de eerste secretaris tegen 1 jan. 1995 te voorzien. Uw commissie tekent h1erb1J aan da.t In de Zendmgsorde gesteld wordt dat de deputaat-secretaris door de generale synode benoemd wordt (B11lage 23 K.O., art. 3) . Daarom verdient het naar onze gedachte de voorkeur, dat deputaten op de synode die D.V. in 1995 gehouden zal worden een voorstel indienen met betrekking tot de opvolging van ds. Carl1er. In het gesprek met deputaten bleek echter dat hiertegen verschillende praktische bezwaren bestaan. De datum waarop ds. Carlier met emeritaat hoopt te gaan zou onverantwoord lang worden uitgesteld. De ~oede voortgang van het veelomvattende en veeleisende werk van de eerste secretaris zou op deze wI1ze In het gedrang kunnen _komen. Bovendien wordt de benoeming van een nieuwe eerste secretaris voorafgegaan doo_r e_en zorgvuldige procedure en neemt het volledige deputaatschap de uiteindelijke beslissing. Uw comm!ssIe he_eft begrip ~oor deze argumenten, maar hecht eraan te onderstrepen dat het recht van benoemen u1te1ndeliJk berust b1J de generale synode. 

2. Hoogeveen en Urk-Maranatha (1 .3.) .. . Deputaten stellen voor om de kerk van Hoogeveen, die sinds de uitzending van ds. M. Gele11nse In 1930 als zendende kerk fungeerde op de meest eervolle wijze van haar taak te o_ntheffen. Uw commissie acht dit voorstel enigszins prematuur. Bovendien is zij van oordeel dat het overweging verdient de beide o_udste ze~dende kerken - Hilversum (0.) en Hoogeveen - deze status te laten behouden. De laatste Jaren zI1n namelijk verschillende zendingspredikanten uitgezonden die een gemeente _dienden. Deze gemeen_te ontving dan de status van zendende kerk. Uw commissie acht dit een goede ontwikkeling. Het Is echter met uitgesloten dat in de toekomst zendingswerkers worden uitgezonden die tevoren geen gemeente dienden. In dat geval zouden Hilversum (0.) en Hoogeveen opnieuw kunnen fungeren als zendende kerk. Uw commIssIe neemt om deze reden het betreffende voorstel van deputaten niet over. 
In het rapport wordt voorgesteld om aan de kerk van Urk-Maranatha de status van zendende kerk te verle_nen. Uw commissie acht de argumenten die deputaten hiervoor aanvoeren overtuigend en stemt met dit voorstel in. 

3. Taakomschrijving algemeen voorzitter (3.2.) 
Uw commissie heeft deputaten een aantal vragen voorgelegd naar aanleiding van hun voors_tel om de taakomschrijving van de algemeen voorzitter uit te breiden met de pastorale zorg voor de zendingswerkers en hem te benoemen voor 3/5 weektaak. Deputaten informeerden ons uitvoerig over het vele werk dat de voorzitter verricht. Opgemerkt werd dat drs. Van Heest vertaalwerk verricht omdat hij daarvoor bij uitstek gekwalificeerd is, niet omdat dit specifiek bij zijn takenpakket als voorzitter behoort. Wel achten deputaten het ech-
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te_r een lacune dat in de huidige taakomschrijving ~een_ aandacht wordt geschonken aan de pastorale begele1d1ng van de zendingswerkers_. Naar hun overtuiging ligt hier voor hun voorzitter een belangrijk arbeidsveld. Uw comm1ss1e deelt deze mening en acht het alleszins redelijk dat de algemeen voorzitter benoemd wordt voor 3/5 weektaak. 

4. Botswana (4.3. en 5.4.) 
Met dan_kbaarheid heeft uw commissie kennisgenomen van de beslissingen van deputaten met betrekking tot het nieuwe zend1ngsgeb1e~ In Botsw~na. Wel rezen vragen bij de opmerking dat deputaten hun assistentie van het zendingswerk 1n D Kar willen beperken tot de uitzending van een vertaler en een zendeling'. Kan dit nu al op deze_ w11ze worden vastgelegd? Depu_taten maakten duidelijk dat er verschillende motieven zijn voor deze opstelling. Botswana Is een -__ betrekkelijk - klem zendingsgebied. Het gevaar bestaat dat het werk hier te breed wordt opgezet. Dat kan b11voorbeeld allerlei problemen geven bij de afbouw. Bovendien is de structuur van het werk 1n Botswana zo, dat deputaten _de gemeente van D'Kar assisteren bij de vervulling van haar m1ss1onair~ opdracht. Dit houdt In dat _het beleid van deputaten tot stand komt in nauw overleg met de kerkeraad van D Kar. In dit oyerleg Is du1de!1Jk geworden dat op dit moment niet meer werkers nodig zijn dan een vertaler en een zendeling. Mocht er In_ de toekomst behoefte komen aan meer zendingswerkers, dan zullen deputaten zich zeker beraden hoe ZIJ In deze behoefte kunnen voorzien. 

5. Vijfde zendingsgebied (4.4.) 
Uitvoerig is met deputaten gesproken ove_r hun verzoek toestemming te ontvangen om uit te zien naar een VIJide zend1ngsgeb1ed en de zend1ngsarbe1ci., indien de mogelijkheid zich daartoe voordoet, aan te vangen. In dit gesprek kwam onder ande.re de fmanc1ele onderbouwing aan de orde. Deputaten toonden uitvoerig aan dat de middelen aanwezig zI1n om dit werk te beginnen. Op vragen onzerzijds werd geantwoord dat met betrekking tot de afbouwregeling van de. b1Jdrage aan Toraja en Venda duidelijke, bindende afspraken zijn gemaakt: Deputaten benadrukten dat ZIJ ook terdege rekening gehouden hebben met bijzondere uitgaven die zich m _de_ toekomst onverwachts kunnen, voordoen. Als uw vergadering deputaten machtigt om uit te zien_ naar dit nieuwe zend1ngsgeb1ed, willen ZIJ voortbouwen op de uitvoerige studie die in het zendingsjaar is verricht. De vragen van uw commissie spitsten zich uiteindelijk toe op het tweede deel van het voorstel ~aann deputaten voorstellen de zendingsarbeid i_n een nieuw gebied aan te vangen indien de mogelijkheid z!ch daartoe V?ordoet. Deputaten _maakten duidelijk dat er - zeker in de huidige situatie - een grote slagvaard1ghe1d nodig is_ om ergens een nieuw zendingswerk te beginnen. Belangrijke beslissingen moeten soms op zeer korte term11n genomen worden. Bovendien heeft de generale synode in het verleden deputaten ook het mandaat gegeven de keuze van een nieuw zendingsterrein voor te bereiden en een begin te maken met het werk. Een volgende synode hechtte dan achteraf haar goedkeuring aan het beleid van deputaten ten deze. Voor uw comm1ss1e was deze toelichting afdoende. Zij neemt het voorstel van deputaten over. 

6. Herijking Zendingsorde (4.4.3.) 
In het kader van hun rappo~age over een nieuw zendingsterrein stellen deputaten voor art. 1 van de Zend1ngsorde ,als volgt te _heriJken: 'Teneinde de met-gekerst~nde en ontkerstende volken het evangelie te verkondigen... Uw comm1ss1e heeft waardenng voor de bezinning van deputaten inzake deze belangrijke matene en stemt In met de voorgestelde wijziging van dit artikel. 

7. Venda {5.2.) 
Met belangstelling nam uw commissie kennis van de rapportage over het werk in Venda. Het stemt tot dankbaarheid dat de kerken zich hier naar zelfstandigheid ontwikkelden. In dit verband mag niet onvermeld blijven dat op 23 oktober 1991 het zendingswerk officieel werd overgedragen aan de gemeenten in Venda en de Smode Soutpansberg. Deputate~ stellen voor deze overdracht goed te keuren, zoals die is neergelegd in de Agree~_ents _of Transferenc_e (b11lage 7.1 Vm 7.3). Uw commissie heeft daartegen geen enkel bezwaar. Wel acht ZIJ het J_u1st dat Comm1ss1e VI kennis neemt van de financiële implicaties van deze overdracht, voordat uw vergadenng daaraan haar goedkeuring hecht. 
Uw commissie deelt de zorQen van deputaten rond de boekhandel en drukkerij Mbeu. In nauwe samenwerking met deputaten F1nanc1~le Zaken hebben deputaten nu een aanvaardbare oplossing gevonden. Zeer recent 1s Mbeu onder redeliJke voorwaarden verkocht. Met dankbaarheid nam uw commissie daar kennis van. 

Uw commissie wil de verdrietige ontwikkelingen rond he_t Siloam Hospita! en het Donald Fraser Hospita! niet ongenoemd laten. We mogen dankbaar zI1n en waardenng hebben voor de grote inzet waarmee statuutwerk~rs en artsen hun werk m deze z1e~enhu1zen he.bben verricht. Diep respect is er ook voor de wijze waarop ZIJ hun werk voortzetten onder moe11iJke omstandigheden, totdat het niet meer mogelijk was. Uw vergadering zal zich van harte willen aansluiten bij de wens van deputaten: 'Moge Gods zegen hen ieder persoonlijk vergezellen In de geheel nieuwe levensfase'. 

8. Heide/berg Theological Seminary (5.2.4.) 
Uw commissie is onder de indruk gekomen _van de moeilijkheden die ontstaan zijn rond Heidelberg Theolog1cal S_em1nary. Hoe complex de sItuatIe Is, wordt zowel duidelijk uit het rapport van deputaten Zending, als uit het _rapport van deputaten Eenheid. Het zal uw vergadering duidelijk zijn geworden dat beide deputaatschappen 1n QOed .?verleg een teruQhoudend standpunt hebben ingenomen. Hoewel beide deputaatschappen van mening zI1n dat een dergeliJke eigen opleiding voor de Vendakerken niet levensvatbaar is is_ toch het aanbod gedaan om desgevraagd iemand vanuit Nederland te willen zenden, die gedurende éé~ tn_mester per Jaar als gastdocent kan dienen. Deputaten Zending benadrukken in hun rapport dat dit aanbod bliJft gelden zolanQ He1delberg voortbes_taat. Uw commissie kan daar in principe mee instemmen. Indien He1delberg echter 1n de toekomst van dit aanbod gebruik wil maken, dienen deputaten Zending naar ons oordeel wél uiterst behoedzaam te werk te gaan. Overleg met dP::,utaten Eenheid is in dat geval dringend 
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gewenst. Overigens heeft uw commissie met waardering kennis genomen van de pogingen van beide depu

taatschappen om in deze zaak een brugfunctie tussen de partijen te vervullen. 

9. KwaNdebele (5.3.) 
In hun rapport geven deputaten duidelijk weer welke zegeningen en zorgen het werk in KwaNdebele verge

zellen. Eén van de zorgen blijkt te zijn dat het werk bemoeilijkt wordt door de afwezigheid van mannen in het 

kerkelijke leven. Desgevraagd lichtten deputaten uitvoerig toe welke praktische problemen dit met zich mee

brengt. Zo dringt de vraag zich heel nadrukkelijk op welke taken vrouwen in de gemeente wél en welke zij 

niet mogen verrichten. Het werd uw commissie duidelijk dat deputaten op deze punten zeer alert zijn . 

Uw commissie nam met dankbaarheid kennis van het feit dat ds. M. Rebel , ondanks de zorgen die er zijn 

rond zijn gezondheid, zijn werk aan de Bijbelschool Mukhanyo kan verrichten. 

10. Vierde zendeling KwaNdebele (5.3.) 
Uw commissie sprak indringend met deputaten over het aantrekken van een vierde zendeling in 

KwaNdebele . In onze kring leefden verschillende bedenkingen tegen de combinatie van vier taken waaraan 

deputaten denken. In de bespreking werd een aantal bedenkingen door deputaten ontzenuwd: Er blijkt veel 

meer samenhang tussen de vier taken te bestaan dan we aanvankelijk dachten. Bovendien hebben deputa

ten binnen de GKSA een kandidaat gevonden die voor dit werk bijzonder geschikt is. Desondanks houdt uw 

commissie nog enkele aarzelingen: Is dit veelomvattende takenpakket toch niet te overladen voor één man? 

Wordt deze combinatie van taken niet teveel gerelateerd aan deze éne - wellicht uiterst bekwame - kandi

daat? 

11. Zendingshuis (6.8.) 
Deputaten rapporteren uitvoerig over hun bezwaren tegen de voorgestelde centralisatie , waarbij 'Het 

Zendingshuis' in Hilversum zal worden afgestoten en zal worden opgenomen in het geheel van het kerkelijk 

administratief bureau. Uw commissie heeft ook dit onderdeel van het rapport met deputaten doorgesproken. 

Zij is evenwel van oordeel dat het niet tot haar competentie behoort om over dit punt uitspraken te doen en 

met voorstellen te komen. Deze gehele materie regardeert de Werkgroep Centraal Bureau die aan uw ver

gadering verslag uitbrengt van haar werkzaamheden. 

12. Nota geloofszending (9.6.) 
Deputaten hebben aan het verzoek om het bezinningsstuk over de verhouding kerkelijke zending - geloofs

zending te bewerken voor gebruik binnen de kerken niet voldaan. In hun rapport geven zij de redenen hier

voor aan. Uw commissie kan zich hierin vinden. 

13. Voorstellen 
De commissie stelt u voor: 
1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopen periode hebben verricht en hun werk

zaamheden goed te keuren; 
2. de aftredende broeders dr. J.W. Maris, drs. A.C. de Geus, J.W. Kuijper en B. Groenenboom hartelijk te 

bedanken voor hun gewaardeerde bijdrage aan het werk van deputaten; 

3. opnieuw een deputaat algemeen voorzitter die tevens voorzitter ITS en ABS is te benoemen, evenals 

een deputaat voorzitter AKS en een deputaat voorzitter AVS; 

4. opnieuw een deputaat eerste secretaris te benoemen en deputaten mandaat te verlenen om per 1 janu-

ari 1995 te voorzien in de vacature van eerste secretaris; 

5. een deputaat tweede secretaris , een deputaat eerste en tweede penningmeester te benoemen; 

6. goedkeuring te verlenen aan de status van zendende kerk voor de kerk van Thesinge; 

7. goedkeuring te hechten aan de status van zendende kerk voor de kerk van Urk-Maranatha; 

8. goedkeuring te hechten aan de aanvulling op de taakomschrijving van de algemeen voorzitter en zijn 

dienstverband uit te breiden tot 3/5 weektaak; 
9. goedkeuring te hechten aan de overdracht van het zendingswerk aan de gemeenten in Venda en de 

Sinode Soutpansberg, zoals dit is neergelegd in de Agreements of Transference; 

10. goedkeuring te hechten aan de keuze van Botswana als nieuw zendingsgebied; 

11 . de zendingsorde in art. 1 als volgt te wijzigen: Tot de opdracht van deputaten behoort het evangelie te 

verkondigen aan de niet-gekerstende en ontkerstende volken; 

12. deputaten opdracht te verlenen uit te zien naar een vijfde zendingsgebied en de zendingsarbeid, indien 

de mogelijkheid zich daartoe voordoet, aan te vangen. 

A. Baars, rapporteur 

BIJLAGE 9 
Art. 68 

RAPPORT VAN DEPUTATEN ALGEMENE DIAKONALE EN 
MAATSCHAPPELIJKE AANGELEGENHEDEN 

1. Samenstelling deputaatschap 

1.1. Deputaten 
De generale synode te Groningen in 1989 benoemde tot deputaten: 
ds. J. Plantinga, voorzitter 

ds. J. Brons, secretaris 
A. van der Heiden, penningmeester 
mw. G.G. van Balen-Zandbergen 
H. Kazen (mede deputaat Kerk en Bedrijfsleven) 
G.H. Kuijlenburg 
ir. H. Morel (mede deputaat Hulpverlening) 
drs. W. Steenbergen 
mw. S.P. Strijbis 
ds. C. Westerink 
P. Zwiep 
prof. dr. W.H. Velema (adviseur) 
ds. J . Jonkman (secundus) 
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Br. G.H. Kuijlenburg bleek vanwege drukke we_rkzaamheden niet in de gelegenheid om zijn taak als depu

taat te ve_rvullen . Deputaten betreurden dat, met alleen vanwege zijn kwaliteit die in de jaren 1986-1989 

gebleken Is, maar vooral ook omdat hij in ons deputaatschap de enige dienstdoende diaken was. 

Deputaten _achten het van belang dat ook mensen met diakonale ervaring in ons deputaatschap vertegen

woordigd zIJn_. Vanaf september_ 1_ 990 heeft ds. Jonkman zijn plaats als primus deputaat ingenomen. 

Deputaten zIJn dankbaar dat ZIJ In goede samenwerking het werk mochten verrichten. Wel waren enkelen 

van hen als ook onze adviseur prof. dr. W.H . Velema, gedurende een periode wegens ziekte uitgeschakeld. 

In de plaats van br. Kuijlenburg dient een andere deputaat benoemd te worden. Daarnaast hebben de brs. 

A. van der Heiden, H. Morel en J. Plantinga te kennen gegeven, dat zij niet voor herbenoeming in aanmer

king wensen te komen. 

Ds. J. Brons verzoekt niet in het moderamen herbenoemd te worden. Naar synodale orde hopen wij u de 

voordrachten te doen toekomen. 

1.2. Medewerkers Oiakonaa/ Bureau 

Aan het bureau, waarvan de naam op 1 februari 1990 veranderde van Bureau Adma in Diakonaal Bureau 

waren in 1989 als functionarissen verbonden: mw. 1. Wubs en de heren J.N. Noorlandt en H.H. van Well. ' 

De heren Noorlandt en Van Well mochten zonder onderbreken hun werk verrichten. Mw. Wubs trad in 1990 

m het huwelijk, en beëindigde haar werk als secretaresse per 1 oktober 1990. In haar plaats werd per 1 

november 1990 ben_oemd mw. 1. V~_rhoef, die reeds na een aantal maanden, per 15 september 1991 , even

e~ns wegens huwehJk haar taak bee1nd1gde. Sinds 1 september 1991 is mw. A. Blankestijn als secretaresse 

b1J het bureau werkzaam. 

2. Algemene inleiding 

2. 1. De synode van 1989 besloot: 

a. deputaten op te dragen de kerken duidelijk te informeren over de samenwerking van 'De Brug'/ 'Het 

Anker' en 'De Poort '; 

b. deputaten op te dragen de samenwerking tussen 'De Brug'fHet Anker' en 'De Poort' nauwlettend te vol

gen c.q. te bevorderen. 

2.2. De generale synode van 1989 heeft de instructie van deputaten als volgt vastgesteld (artikel 155 Acta 

GS 1989): ' 

De taak van deputaten is: 

a. het geven van voorlichting en adviezen in algemene diakonale en maatschappelijke aangelegenheden; 

b. het geven van voorlIcht1ng en adviezen over de plaats van de kerk in de samenleving· 

c. het toerusten van diakenen via de classicale diakonale commissies· ' 

d. het onderhouden van contacten met de classicale diakonale commissies· 

e. het onderhouden van contacten met bestaande organisaties in eigen kerkelijk leven of daarbuiten en 

voorzover nodig met overheidsinstellingen; 

f. de vertegenwoordiging van de kerken bij bespreking van bovenbedoelde taken in interkerkelijk overleg 

of overleg van andere aard. 

2.3. Werkwijze 
Over de jaren 1989-1992 werden de opgedragen taken onderverdeeld over de volgende commissies: 

Moderamen 
Taak: 
a. voorbereiden van de plenaire vergaderingen 
b. afhandelen van dringende zaken 

c. beslis~_ingsbevoegdheid in drie-moderaminavergadering (o.a. Diakonaal Bureau) 
d. f1nanc1en 

Leden: de deputaten Brons, Van der Heiden, Morel en Plantinga 

CommissieA 
Taak: 

a. het toerusten van diakenen in de plaatselijke gemeente, mede om de gemeenten diakonale gemeenten 

te doen zijn 
b. het instrueren van classicale diakonale commissies 
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c. het verzorgen van publiciteit 
d. documentatie 
e. praktische diakonale vragen 
f. diakenen op meerdere vergaderingen 

Leden: de deputaten Van der Heiden, Morel en Zwiep. 

CommissieB 
Taak: 
a. ouderen 
b. gehandicapten 
c. wijkzorg/thuiszorg 
d. vreemdelingen in de poort 

Leden: de deputaten Strijbis, Jonkman en Kazen. 
Namens GVG: br. Trommel. Adviseur: zr. Hakkenberg. 

CommissieC 
Taak: 
a. maatschappelijk werk 
b. jeugdhulpverlening 
c. geestelijke gezondheidszorg 

Leden: de deputaten Van Balen, Brons, Steenbergen en Westerink. 

CommissieD 
Taak: 
a. overheidsbeleid; 
b. diakonaat en rentmeesterschap 

Leden: de deputaten Morel, Plantinga en Zwiep. 

2.3. Vergaderingen 
Aantal plenaire vergaderingen: 
1989:3 
1990:5 
1991: 5 
1992:3 

2.4. Archief 
Het archief van ADMA van voor 1983 is conform het besluit van de synode overgedragen aan het synodale 
archief. 

3. Bezinning 

3.1 . Praktische vormgeving . 
In het rapport aan de generale synode van 1989 gaven deputaten, vanwege de nieuwe _start van het toen
malig deputaatschap, een uitvoerige bezinning op de principia van het d1akonaat. In de hJn van deze bezin
ning is in de afgelopen jaren nagedacht over en aandacht gegeven aan de meer concrete praktische invul· 
ling van het werk. . .. . 
Voorop stond de diakenen zodanig toe te rusten en te adviseren dat zI1 onder de zegen des Hee_ren , in 
samenwerking met de andere ambtsdragers de gemeenten meer d1akonale gemeenten zullen doen z11n . 
Opnieuw is daarbij aandacht gegeven aan de grenzen van het diakonaat, met name aan de vraag: op welke 
wijze aan de diakonale roeping van de gemeente In de samenleving gestalte gegeven dient te worden: 
Aan de hand van een artikel van prof. C. Trimp 'Het diakonaat van de Kerk' in het boek 'De Kerk' 1s hierover 
doorgesproken. Conclusie van deze bezinning was dat de diakonale roeping van Christus'_ wege in de eerste 
plaats op de gemeente is gericht en door de gemeente in haar onderlinge verhoudingen dient te worden vol -
bracht, daarin voorgegaan en geleid door de diakenen. . . . . . . 
Van de gemeente dient in haar diakonaal-functioneren een zodanige uitstraling in de samenleving_ uit te 
gaan, dat zij naar aanwijzing van Christus 'een lichtend licht en een zoutend z_out' _ Is. Het KoninknJk der 
hemelen is ook in diakonaal opzicht een Koninkrijk van gerechtigheid en barmhart1ghe1d. Het zuurdesem van 
dat Koninkrijk zal vanuit de gemeente zijn doorwerkende kracht, door dienende liefde, in de samenleving 
openbaren. Dat gebeurt niet bij die maatschappelijke en sociale acli!ls, waarbij het geheel eigene van 
Christus' gemeente verloren gaat en aan het wezen van het gemeente-zI1n te kort wordt gedaan. 
Diakonaat van de gemeente is nooit los te maken van haar missionaire roeping. Wanneer In de m_aatschap
pij structuren bestaan, of van de zijde van de overheid ontwikkelingen zich voordoen, die du1dehJk met de 
normen en waarden van Gods woord voor het mensenleven in strijd zijn, is het roeping der kerk om hierte-
gen bij de overheid een profetisch protest te laten horen. . 
Ook aan de noden in de (Derde, Vierde) wereld dient diakonaal aandacht gegeven te worden. Het d1akonaal 
handelen van de gemeente behoort mede daarop gericht te zijn. . . . . 
Ons deputaatschap zijn de ontwikkelingen die zich op maatschappelijk en sociaal terrein In de samenleving 
voordoen en waar de leden van de gemeente heel direct mee te maken hebben, bij de bezinning op de 
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praktische invulling niet ontgaan. Van de verzorgingsstaat van de laatste decennia is er een overgang te 
bespeuren naar een zogenaamde verantwoordelijke samenleving. 
De taken die de overheid voor haar rekening nam om in de sociale noden van haar onderdanen te voorzien 
blijken om di_v~rse r!l_denen haar te machtig te w_orde~. Steeds meer trekt de overheid zich van taken terug'. 
wat In allerlei financ1ele bezu1nig1ngen merkbaar Is. B1J een dreigende 'verarming' van een deel van de bevol
king, wordt veel meer dan tot dusver op persoonlijke verantwoordelijkheid en op die van particuliere instan
ties nadruk, gelegd. Dat daarmee de diakonale roeping van de gemeente een scherper accent verkrijgt, is 
een du1dehJke zaak. 
Deputaten achten het van wezenlijk belang, dat men in dit opzicht ook meer oog en hart voor elkaar en voor 
de ander buiten de gemeente krijgt. 
Zowel kerkelijk als interkerkelijk dienen instellingen die de dreigende nood zoveel mogelijk zoeken op te van
gen als b.v. thuiszorg, ouderen- en ander vrijwilligerswerk ook gesteund en gestimuleerd te worden. 
In dit verband zoeken deputaten aandacht te vragen voor het afleggen van diakonaal huisbezoek in heel de 
gemeente, waarbij zij aan dit diakonaal huisbezoek ook wezenlijk inhoud willen geven. 
Naast toename van materiële nood is er in onze lijd een geweldige toename van psyche-sociale nood te 
constateren. Zowel in de lichamelijke als in de geestelijke gezondheidszorg laten de invloeden van een 
steeds sterker voortschrijdende secularisatie zich gelden. Daardoor voelen leden der gemeente zich in hun 
christelijke levensovertuiging bedreigd. Ze komen voor ingrijpende ethische beslissingen te staan en aan het 
beleven van de christelijke verantwoordelijkheid wordt schade toegebracht. 
Stichtingen en __ hulpverleningsorganisaties die hun werk vanuit positief christelijke levensovertuiging verrich
ten en chnstehJk verantwoorde hulp en steun zoeken te bieden, dienen door de kerken c.q. diakonieën te 
worden gesteund. 
A_an de h_ulpverlening op het zogenaamde eerste, tweede en derde lijnsniveau behoort vanuit de kerken c.q. 
d1akonieen alle aandacht te worden besteed. Dankbaar vermelden deputaten wat in de samenwerking met 
andere kerken bereikt Is in de erkenning van het G.P.Z. (Gereformeerd Psychiatrisch Ziekenhuis) en van de 
G.L.I .A.G.G. (Gereformeerde Landelijke Instelling Ambulante Geestelijke Gezondheidszorg) waarmee door 
deputaten contacten worden onderhouden. 
Ook de opleiding van toekomstige werkers in de sociaal-agogische- en gezondheidszorg mag de aandacht 
van de kerken c.q. van de diakonieën niet ontgaan. De contacten met De Vijverberg worden door deputaten 
waardevol geacht. Naar de mening van deputaten dient ook voor de bejaarden-, gehandicapten- en thuis
zorg nog meer eenheid op basis van de gereformeerde levensovertuiging gezocht en betracht te worden. 
De afvaardiging van de diakenen naar de meerdere vergadering is in ons deputaatschap regelmatig onder
werp van gesprek geweest. Commissie Agaat daar in haar verslag nader op in. 
Ook aan de zorgen voor het milieu werd door deputaten aandacht besteed. Hoewel onze kerken niet heb
ben deelgenomen aan het zogenaamde conciliair proces, zijn we van mening dat ook hier een diakonale 
roeping te vervullen is. In samenwerking met de deputaatschappen Hulpverlening en Kerk en Bedrijfsleven 
werd een conferentie die speciaal aan dit onderwerp gewijd was, belegd. 

3.2. Diakonaal handboek 
Met bijzondere vreugde en dankbaarheid vermelden deputaten het verschijnen van het diakonale handboek 
'Zichtbare liefde van Christus' op 20 april 1991. In het rapport aan de generale synode van 1989 werd ver
meld, dat ons deputaatschap het initiatief tot het samenstellen van dit handboek nam. De redactie werd in 
handen gelegd van de heren D. Koole en prof. dr. W.H. Velema, onder wier redactie reeds eerder twee 
handboeken voor de ouderling waren verschenen. Op de ambtsdragersconferentie van het voorjaar 1991, 
die dit keer, na vele Jaren weer eens een diakonaal karakter droeg, werd een van de eerste exemplaren aan 
de voorzitter van ons deputaatschap overhandigd. Deputaten zijn van mening dat op deze wijze een grondi
ge bezinning op het d1akonaat heeft plaatsgevonden, waarmee een voortgaande bezinning niet alleen door 
deputaten maar ook door de plaatselijke kerken c.q. diakonieën, gediend kan en naar we hopen - gediend 
zal worden. Vanuit onze kring werd aan dit boek meegewerkt door drs. J.N. Noorlandt, drs. W. Steenbergen, 
prof. dr. W.H. Velema en H.H. van Well. Overigens is het niet zo dat de inhoud van het boek voor verant
woording van deputaten komt. 

4. Commissie A 

4.1. Taak 
De taak van deze commissie is: 
a. Toerusting 

1. het toerusten van diakenen; 
2. het toerusten van de gemeenten via de diakenen om diakonale gemeenten te zijn; 
3. het instrueren van de classicale diakonale commissies. 

b. Publiciteit. 
c. Documentatie. 
d. Praktische diakonale vragen. 
e. Diakenen op meerdere vergaderingen. 

Naast de deputaten Van der Heiden, Morel en Zwiep, namen ook drs. J.N. Noorlandt en H.H. van Well aan 
het werk van deze commissie deel. 

4.2. Toerusting 
Deputaten ADMA hebben de taak om diakenen toe te rusten tot hun werk. Over het algemeen werken depu
taten door middel van het bureau via de classicale diakonale commissies. Op verzoek bezoekt de heer Van 
Well ook plaatselijke diakonieën. 
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De toerusting beslaat een groot deel van de tijd van dhr. Van Well . De resultaten van zijn studie worden ten 

dienste gesteld aan het toerustingswerk in de praktijk. . . . 
Dit blijkt onder andere uit zijn eindschriptie 'Leren dienen. Een onderzoek naar en reflectie op de s1tuat1e van 

nieuwe diakenen.' 

Doel .. 
Toerusting bedoelt diakenen mogelijkheden te bieden om_ het ambtelijke werk ~aartoe ze geroepen Zijn zo 
goed mogelijk uit te oefenen. Het gaat erom dat ze mogelijkheden aangereikt knjgen waardoor ze meer ken
nis, inzicht en vaardigheden opdoen. Dat kan leiden tot meer begrip, een 8:ndere houding en meer zelfver
trouwen. Zo helpt toerusting diakenen op hun plaats in de gemeente te functioneren . 

Noodzaak . 
Op het moment dat mensen een taak op zich nemen als diaken hebben ze v_an cle omstandigheden, de ver
houdingen, de situatie en de inhoud van dat ambt soms slechts __ een_ onduidelijk of onjuist beeld. TegeliJk 
beleeft een nieuwe diaken zijn ambt als een grote verantwoordeliJkhe1d. Toerusting bedoelt hem te helpen 

zichzelf te blijven en effectief te werken in dat spanningsveld. . . 
Feitelijk is toerusting een vorm van leren. Er zijn veel vormen van leren. Uit een boekJe, op gezag van_ een 
leraar leert niemand de oplossingen van een ander. Eindeloos herhalen maakt __ van leren een soort trainen. 
De behoefte aan leren kan ook uit een mens zelf komen. Of er kunnen vragen zI1n of problemen. Leren doen 
mensen in allerlei situaties die voor hen nieuw zijn. Volwassenen hebben geleerd door schade en schande. 
En de zaken die mensen leren in de leerschool van het leven hebben het meeste effect. 

De praktijk .. 
Een diaken begint niet blanco. Hij is een mondig en verantwoordeliJk_mens, ook als ambtsdrager. Maar ook 
met zijn opvattingen en beelden over diakonaat, gemeente, sam_e_nleving e~ d1ake~. . . . 
Hij heeft al veel geleerd in zijn leven. Als ambtsdrager Is er spec1f1eke kennis die hIJ nodig heeft en_z1ch eigen 
kan maken. Eensdeels gebeurt dat gaandeweg, dus in de praktijk. Voor een ander deel door te informeren 
bij deskundigen (sociale dienst, diakonaal bureau). Voor weer een ander deel door gedachten en ervanngen 

uit te wisselen met medediakenen. . 
Toerusting in dit verband houdt dan in: het gestructureerd creëren van mogelijkheden tot uitwisseling (vgl. 
art. 26 van de kerkorde) . Soms is het goed om te trainen (bv. als het gaat om vaardigheden) . Soms hebbe,n 
mensen informatie nodig om vanuit die kennis tot inzicht te komen. Maar ook dan Is het van belang veel t1Jd 
te besteden aan het samen verwerken van het gebodene. 
Toerusting omvat: 
1. Kennis, want zonder te weten is een taak niet te vervullen . 
2. Inzicht, omdat kennis kan leiden tot een anders over een zaak gaan denken. 
3. Houding, waardoor men anders tegenover een zaak komt te staan. 
4. Vaardigheden, nodig om de taak te vervullen. . . .. . 
Toerusting helpt mensen op hun plaats in de gemeente goed te functioneren . Dat Is een bliJve_nde taak, die 
dan ook nooit af komt. Dat wordt nog versterkt doordat diakenen in_ veel gemeenten_ om de vier Jaar aftreden. 
Over toerusting en hoe dhr. Van Well dat invult heeft de commIssIe zich uitvoerig 1nhoudeliJk bezonnen. De 
nadruk ligt onder andere op het leren van diakenen van elkaar, ondermeer door het u1tw1sselen van ervarin

gen van diakenen onderling. 

4.3. Enquête nieuwe diakenen .. . _ . . 
Dhr. Van Well heeft in het kader van zijn MO-B studie een enquete gehouden onder diakenen die dat pas 
kort waren. Uit het onderzoek kwam naar voren waar prioriteiten moeten worden gelegd met betrekking tot 

~erud~. . _ . 
Opvallend was dat 2/3 van de diakenen van te voren een (d~els) niet met_ de werkeliJkhe1d_ overeenstem
mend beeld van diakonaat had. Blijkbaar lukt het lang niet alt1Jd om op basis van het bevestigingsformulier 
en de kerkorde een goed beeld van het diakonaat op te bouwen. . 
De overdracht van de oude diaken naar de nieuwe blijkt vaak veel te beperkt. Er Is veel te zeggen voor een 
inwerkperiode. Bij het bepalen van het toekomstig beleid van deputaten zal inzake de toerusting aan de 
resultaten van deze enquête aandacht besteed worden. 

4.4. Classicale diakonale commissies (cds 's) . 
De commissies nemen de laatste jaren in belangrijkheid toe. Deze constatering van ds. H. van der Schaaf 1n 
het jaarboek 1990 kunnen deputaten van harte onderschrijven. Het aantal commIssIes Is de afgelopen tien 
jaar sterk gestegen. De commissies zijn ook veel beleidsmatiger en intensiever gaan werken. . . . 
In 1989 rapporteerden we dat dhr. W.G. van der Stel onderzoek verrichtte om een commIssIe in de classis 
Middelburg in te stellen. Tot onze vreugde is deze commissie op 1 januari 1991 begonnen. 
Op de classis Amsterdam na heeft nu elke classis een ede. In de classis Amsterdam bliJkt momenteel geen 
voedingsbodem voor een commissie te bestaan. Op voorstel van deputaten ADMA nodigt de ede Haarlem 
de Amsterdamse kerken uit als gasten op hun toerustingsavonden. . . 
Dhr. Van Well woont regelmatig vergaderingen van de cdc's bij . Hij adviseert beleidsmatig, begeleidt en ver

telt ervaringen uit andere commissies. 
Daarnaast biedt hij de commissies aan om toerustingsavonden te verzorgen. . 
Hij heeft de afgelopen periode avonden gehouden over: diakonaal huisbezoek, financieel beleid van een 
diakonie, taak van een diaken, avonden voor nieuwe diakenen die de classicale diakonale commIssIes zelf 
kunnen uitvoeren; zondagsarbeid; de diakonale gemeente; diaken en samenleving; samenwerken met 
andere ambstdragers; gesprekstraining; vergadertechniek. . . 
In juni van elk jaar werden er contactavonden gehouden voor de cdc's. Op deze avonden raken commissies 
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met elkaar in gesprek. Er is over toerusting en publiciteit overleg tussen Diakonaal Bureau en commissies . 
De secret_aresse van het bureau verleent ondersteuning aan de cdc's bij het versturen van agenda's, uitnodi
gingen, uittypen van notulen en het maken van nieuwsbrieven. De classes Groningen, Apeldoorn , Utrecht, 
's-G_ravenhage en Rotterdam geven nieuwsbrieven uit. Deze nieuwsbrieven hebben een belangrijke infor
matieve en dienende functie voor de plaatselijke diakonieën. In Ambtelijk Contact van oktober 1990 heeft 
dhr. Van Well een artikel geschreven over de classicale diakonale commissies en hun betekenis. 

4.5. Publiciteit 
Depu_taten hebben van de synode de ()pdracht gekregen _om de kerken voor te lichten over de plaats van de 
kerk In de samenleving. Een belangriJk middel daartoe Is het verzorgen van de publiciteit. Dhr. Noorlandt 
heeft public1te1t in zI1n takenpakket. Deputaten zijn overigens verheugd dat hij in september 1989 zijn docto
raal studie Nederlandse taal- en letterkunde heeft beh_aald. Voor het bijvak massacommunicatie heeft hij stu
die _gemaakt van de Chr. Geref. penod1eken. De bele1dsmat1ge voorbereiding en de uitvoering van de publi
cIteIt hebben deputaten hem opgedragen. In het voorjaar van 1992 hebben deputaten ADMA het publiciteits
plan van de commissie besproken en overgenomen. 

Doel 
Het doel van publiciteit is: 

het overbrengen van zakelijke informatie; 
het geven van voorlichting; 

- het aanbieden van een artikel om een gesprek in de diakonie te bevorderen; 
- het geven van nieuws. 

Middelen 
Om publiciteit te, verzorgen is meer nodig dan het vragen van schrijvers voor artikelen. Van belang is dat we 
op de hoogte zI1n van vragen en behoeften van diakenen. Van belang is dat we de beeldvorming bij diake
nen van hun ambt, de kerk, ADMA, het Diakonaal Bureau en de samenleving enigszins kennen. 
Daarnaast is het nodig dat deputaten een overzicht hebben van wat ze in een bepaalde periode over willen 
brengen naar diakenen. Vervolgens Is het van belang om bewust te weten welke doelgroep bereikt dient te 
worden. 
Het maken van_ een aantrekke_lijk en goed leesbaar blad als Adma-lnfo houdt ook in dat er tijd en energie 
geinvesteerd dient te worden In het zoeken en maken van illustraties als foto's en tekeningen. Elk artikel 
wordt in principe redactioneel bewerkt. 
Helder taalgebruik, overzichtelijke alinea's met kopjes zijn bij weinig schrijvers vanzelfsprekend. 

4. 6. Adma-lnfo 
De belangrijkste uitg_ave v-3.n deputaten ADMA is Adma-lnfo. Een informatie-magazine voor diakenen. In de 
drieiarige verslagpenode zijn er 3 x 6 nummers verschenen. Doel van het blad is om onder andere voorlich
ting te geven. Daarnaast stimuleren deputate,1 gesprekken over de opgenomen artikelen. 
Themanummers 
Enkele nummers waren aan één onderwerp gewijd: Nieuwe diakenen, Preventie inzake problemen in de 
gemeente, Ouderen en Diakonaat en rentmeesterschap. 
We trachten waar mogelijk diakenen en diakonieën zelf te laten schrijven. 

Artikelen 
Er verschenen de afgelopen periode artikelen over onderwerpen als: 
- Diakenen op de catechisatie; 

De diaken en het wijkteam; 
Diakonaal huisbezoek; 
Aandacht voor stervenden; 
Besprekingen van zichtbare liefde van Christus; 
Diaken en gezinsproblemen; 
Wat deden deputaten ADMA de afgelopen drie jaar? 
Tien jaar zusterkring Nunspeet; 
Demente gemeenteleden; 
Mag een diakonie een hypotheek verstrekken; 
Bezinning op diakonaat; 
Hulp in Chr. Gerei. Kerk Gouda. 

De redactie van Adma-lnfo bestaat uit leden van Commissie A. Dhr. Noorlandt is eindredacteur. 
Deputaten ADMA hebben een campagne gevoerd om niet alleen diakenen maar ook ouderlingen en predi
kanten Adma-lnfo te laten lezen. Er was _een verblijdend resultaat. De oplage is gestegen van 1300 exem
plaren In 1989 naar 1700 exemplaren in 1992. Per gemeente is de situatie heel verschillend. De ene 
gemeente heeft 60 abonnementen voor alle kerkeraadsleden. Een andere gemeente heeft 1 abonnement 
voor de gehele diakonie. Alle gemeenten hebben een abonnement. 

4.7. Diversen 
In de verslagperiode is één uitgave van het boekje Diakonaal Sociaal Info verschenen in 1990. Uit het aan-
tal bestellingen blijkt dat het boekje in een behoefte voorziet. ' 
Regelmatig wijst het Diakonaal Bureau op de mogelijkheden om uitgaven te bestellen via een berichtje in De 
Wekker of via een bestellijst. 
Zo kunnen belangstellenden materiaal ontvangen als: bijbelstudies met een diakonaal thema, oudere thema
nummers van Adma-info, woordenlijst voor diakenen. 
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Plannen die deputaten binnenkort willen realiseren zijn: . . . . 
- een folder over Wat is een diakonale gemeente? (bv. door een diaken uit te delen aan elk gezin), 

een folder over deputaten ADMA; . 
een verzameling van gedichten over diakonale zaken (bv. op te nemen In een gemeenteblad). 

4.8. Documentatie • ·bI· h k Het bureau heeft een dienstverlenende taak voor in het bijzonder diakenen. Daarom Is er een b1 101 ee en 
een documentatiecentrum aanwezig. . . 
Er is een volledige collectie bladen Ambtelijk Contact en Diaconaal Contact aanwezig. Veel d1akonale hand-
boeken zijn aanwezig. . 
Op verzoek wordt er een literatuuropgave gemaakt voor ee_n _speciaal _onderwerp. Zo was er de afgelopen 
periode vraag naar informatie over: wijkteams, echtsche1d1ng en diaken en avondmaal. Nu ~et boek 
'Zichtbare liefde van Christus' is verschenen, gebruiken diakenen dat als handboek. De literatuurliJsl die in 
dat boek is opgenomen is door dhr. Noorlandt samengesteld. De lijst houdt hij actueel. . 
van de hand van br. A.L. de Bruyne verscheen een zaak-, bijbelteksten- en naamregister op ~et ~oek 
'Zichtbare liefde van Christus'. Ook op het blad 'Diaconaal Contact' maakt hij een register. Beide z11n b1J het 
Diakonaal Bureau verkrijgbaar. 

4.9. Diakenen naar meerdere vergaderingen . 
In 1989 rapporteerden deputaten dat 'diakenen geen duidelijke plaats hebben op de meerdere vergaderin-
gen.' ' Inhoudelijk komt het diakonaat niet goed aan de orde'. . .. 
Op 4 januari 1972 heeft de generale synode te Rotterdam _'besloten om de v~rlop1ge gedragsliJn betreffen
de de afvaardiging van diakenen naar de bredere vergaderingen te continueren (a~. 189, Acta 1971 /1972): 
Het thema kreeg de afgelopen twee jaar ook aandacht in de pers. Prof. dr. W. van t Sp11ker schreef erover 1n 
'Zichtbare liefde' (pag. 192-196). Ds. G.P.M. van der Linden in januari 1992 in_ Am~telijk Contact. .. 
Deputaten ADMA spraken in juni 1990 met de op de synode 1989 aanwezige d1akene~. Het bleek, dat ZIJ 
volwaardig mee functioneerden , maar zij merkten op 'niet als diakenen aan~ezIg te_~IJn geweest. In het 
commissiewerk werden 2 diakenen bij Kerk en samenleving en 2 diakenen b1J Financ1ele zaken betrokken. 
Uit het gesprek kwam de suggestie om in juni 1992 weer een gesprek met de afgevaardigde diakenen te 
hebben. De diakenen van 1989 ervaarden het gesprek toen als zinvol. . . . 
Deputaten verkeren in de situatie dat ze het gewenst vinden dat er nadere bezinning plaatsvindt over de 
afvaardiging van diakenen naar de bredere vergadenngen. Z11 hebben echter met d~ taak onge~raagd kerke
lijke vergaderingen hierover te adviseren. Zij achten verdere bezinning hunnerz11ds alleen zinvol , als het 
resultaat daarvan op enigerlei wijze in een discussie van beslu1tvormIng kan worden betrokken. 

4.10. Diakonale senioren 
In december 1990 en september 1991 zijn er bijeenkomsten geweest met diakonale senioren. Doel daarvan 
was om de herinneringen vast te leggen die deze senioren hadden aan het d1akonaa_t tussen 1940 en 1990. 
De gesprekspartners waren ds. G. Bilkes, H.W. van de Brink, A.L. de Bruyne, C. Dneênhu1zen en J. Terwel. 
De gesprekken brachten inhoudelijke zaken ter tafel. Deputaten constateerd~n dat veel actuele d1akonale 
onderwerpen in het verleden ook al besproken werden. Een groot probleem bliJft de verhouding tussen theo
rie en praktijk. De verslagen zijn bij het Diakonaal Bureau op te vragen. 

4. 11. Diakonaal huisbezoek 
4.11 .1 . Inleiding . d. k 1 Het is goed om te beseffen dat al vanaf 1965 in onze kerken aandacht gevraag~ Is voor 1a onaa 

huisbezoek. In 1965 verscheen een artikel in Ambtelijk Contact over de praktlJk in de gemeente 
Groningen. In 1983 heeft de generale synode in de vragen bij de kerkvisitatie toegevoegd: 'G~an de 
diakenen ook op diakonaal huisbezoek om de gemeente toe te rusten tot haar d1akonale taak? 
De commissie van de generale synode 1989 ging in haar rapport in op het d1akonaal huisbezoek 
(Acta 1989, pag. 405-406) . .. . 
'De diakenen zouden diakonaal huisbezoek moeten afleggen, waarb1J er met alleen op moet worden 
gelet of er gezinnen zijn waar materiêle nood is, maar waar ook oog is voor andere noden. Tot die 
nood kan ook behoren dat mensen zó in welvaart leven dat ze geen oog hebben voor de nood van 
anderen. Dan past een vermaning.' . . .. . . 
Deputaten constateren dat de noodzaak van diakonaal hu.1sbezoek _du1deliJk aanwezig 1s, maar 
nemen ook waar dat slechts in weinig gemeenten diakenen b1J ieder gezin op bezoek gaan. 

4.11.2. Inhoud van diakonaal huisbezoek .. 
Diakonaal huisbezoek is een middel om de gemeente te stimuleren om diakonale gemeente te z1Jn. 
Het is geen doel in zichzelf. In de erediens_t zamelt de diaken de fi_nanciêle gaven van de gem_eente 
in. Diakonaal huisbezoek betekent dat de diaken b1J de mensen thuis gaven komt inzamelen. BIJ deze 
'gaven' gaat het niet om geld, maar om de talenten die mensen van Christus ontvange_n hebben. 
Allen hebben genadegaven ontvangen, waarmee zij dienstbaar kunnen en mogen z11n a~n ~e 
opbouw van de gemeente. Die gaven mag een lid geven aan de g_emeente. In onze samenleving is 
de gave van tijd een groot goed. Maar ook gaven van gebed en luisteren kunnen genoemd worden. 
De diaken heeft bij zo'n bezoek ook wat uit te delen. Te denken valt aan 1nformatIe over wat de diak
onie zoal doet. 

4.11 .3. Studiedag op 16 mei 1992 . . . 
Op 16 mei 1992 is er in Veenendaal een studiedag met de cdc's over d1akonaal huisbezoek 
geweest. Er waren drie inleiders, te weten de heren L. Habing, W.H. V_elema en HH van Well. 
In de bespreking kwamen mogelijkheden en moeilijkheden om tot d1akonaal huisbezoek te komen 
aan de orde. 

185 

Bij de moeHijkheden kwamen naar voren: onbekendheid (wat is het precies) , hoe pak je zoiets aan 
en zeker met In de laatste plaats _de beperkte tijd van diakenen, die minder in aantal zijn dan ouder
lingen. Ook Is een goede afbakernrnng tussen het pastorale en diakonale huisbezoek noodzakelijk. 

4.11.4. Beleid inzake d1akonaal huisbezoek 
Diakonaal huisbezoek heeft een. plaats nodig in de algemene doelstelling van de kerke raad inzake 
de_ opbouw van de gemeente. Diakenen behoren ook hun ambtsbroeders te winnen voor diakonaal 
huisbezoek. De opbouw van de gemeente is verder een verantwoordelijkheid van alle ambtsdragers. 
Het Is een zaak van de hele gemeente, die hierin gekend zal moeten worden. 
Dit onderwerp kan ook een zaak van beleid van de classicale diakonale commissies (ede) worden. 
Dan geeft deze commIssIe permanent aandacht aan dit thema. Diakonieên die met diakonaal huis
bezoek gaan beginnen krij~en op dat punt ondersteuning. Bij bezoeken van de commissies aan diak
orneen vormt d1akonaal huisbezoek een punt van gesprek. 
Deputaten zullen dan die commissies_ en diakonieên door toerustingswerk ondersteunen. Zij zullen 
mee~enken In concrete sItuatIes. ZIJ willen op diverse niveaus in het kerkelijk leven voor het diakona
le huisbezoek aandacht vragen. 

4.12. Praktische diakonale vragen 
Het Diakonaal Bureau is er om vragen van diakenen te beantwoorden. 
Om u een idee van de vragen te geven, sommen we er hier 5 op. 
- Waar kan ik collectezakken bestellen? 

Een gemeentelid geeft structureel teveel geld uit. We kunnen niet bij blijven passen? Wat te doen? 
Wilt u eens komen praten hoe we als diakonie beter kunnen functioneren? 
Een vluchteling die contacten heeft met onze kerk zal het land worden uitgezet? Wat raadt u ons aan? 
Hoe hoog ma_g of moet het eigen vermogen van een diakonie zijn? 

Het bureau kan In noden van onderscheiden aard met raad en daad diakenen helpen. 

5. Commissie B 

5.1. Taak 
Commissie B heeft als opdracht gekregen advies te geven op de gebieden: 
1. ouderen 
2. gehandicapten 
3. thuiszorg 
4. vreemdelingen in de poort. 
Dit taakveld b_etekent in vergelijkin9. met _het vorige rapport een wijziging. Jeugdzorg (en daarin het contact 
met de Vereniging voor Jeugdwelz11n) Is In de structuur van het deputaatschap van commissie B naar com
missie C gegaan. Ook drs. Steenbergen is in dit kader van commissie 'veranderd'. Zijn plaats is ingenomen 
door ds. Jonkman. 
Naast dhr. Trommel als afgevaardigde_ van deputaten GVG hebben deputaten mw. Hakkenberg bereid 
gevonden de c.omrrnssIe van advies te dienen. ZIJ heeft Jarenlange ervaring in het werken met gehandiapten 
en ouderen. T1JdeliJk heeft ze deputaten vertegenwoordigt in de Commissie Integratie. 
Binnen de knng van het_ deputaatschap __ heerste de mening dat de 'vreemdeling in de poort' tot de taak van 
comm1ss1e B behoort. Binnen de mogeliJkheden van de commissieleden en de te stellen prioriteiten is in de 
afgelopen periode alleen uitgebreid aandacht besteed aan de werkvelden ouderen en gehandicapten. 

5.2. Werkzaamheden 
5.2.1 . Ouderen 

1. In een drietal vergaderingen heeft de commissie een speciaal nummer van Adma-lnfo voorbereid. 
In_ dit nummer _,s aand.;icht gegeven aan allerlei aspecten rondom het oud zijn/worden. Te noemen 
z11n: ouderen in de b_11bel, _CJmgang met ouderen, ouderen een zorg?, het aantal ouderen in de 
komende decennia, f1nanc1en, erfrecht, gezondheidszorg voor de ouder wordende mens, wonen 
met verzorg1n9. of verzorging met wonen?, groepen die extra kwetsbaar zijn, vakantie voor oude
ren , een vergnJzende gemeente, wat kan een gemeente, diakonie, diakenen, doen? 

2. Met de commIssIe van de Protestants Christelijke Ouderen Bond 'Contact met de kerken' is een 
regelmat_ig contac.t. Daarin ~ordt van gedachten gewisseld over ontwikkelingen van overheidswe
ge. Ook inhoudeliJke thema s en de relatie kerk-ouderen komen daarin aan de orde. Dhr. Van Well 
onderhoudt dit contact. 

5.2.2. Gehandicapten 
Deputaten Geestelijke Verzor~ing Gehandicapten (GVG). In het kader van gehandicapten is een 
nauwe relatie van de commI~sI~ met_ deputaten ~VG. Dit vindt gestalte in het feit dat door deputaten 
GVG dhr. Trommel In c_ommIssIe B Is afgevaardigd. In een nota over de relatie en de verschillende 
taken en verantwoordelijkheden komt commissie B tot de conclusie dat 'de samenwerking zoals die 
er in het begm was in~_ake de_ vakantie.weken gehandicapten in de loop van de tijd tot stilstand is 
gekomen. Wel Is du_rdeliJk dat die taak b1J GVG terecht is gekomen. Tegelijk is geconstateerd dat deze 
taak nergens In de InstructIe van GVG rs opgenomen. Daarnaast echter is de taak van ADMA inzake 
de Commissie Recreatie niet opgeheven'. 
Het is yan belang dat de generale synode aan GVG formeel opdracht geeft tot het organiseren van 
vakantieweken voor gehandicapten. De Werkgroep Vakantieweken Gehandicapten krijgt dan een for
mele basis. Te constateren valt dat deze wijze van werken heeft bijgedragen aan verbetering van de 
inzet van berde deputaatschappen op de raakvlakken van hun taak en opdracht. 

5.2.2.1. Commissie Recreatie 
Deze commissie, bestaande uit leden van de Gerei. en Chr. Gerei. Kerken, organiseert vakantiewe-
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ken. Zij richt zich op meer groepen dan de Werkgroep Vakantieweken van deputaten GVG. Te noe
men zijn onder anderen: ouderen, gehandicapten, alleengaanden, mensen met psrch1sche proble
men en hun echtgenoot. Deputaten ADMA participeren ruim twintig jaar in de Comm1ss1e Recreatie. 
In de afgelopen periode is mw. L. Bikker, wijkverpleegkundige te Barneveld, door deputaten als hun 
vertegenwoordigster in de commissie Recreatie _be_noemd. .. 
Zoals hiervoor aangegeven is over deze commIss1e ook overleg met deputaten GVG. BIJ de benoe
ming van mw. Bikker bleek dat er geen taakomschrijving was _voor deze verte~enwoord1ger. 
Commissie B heeft zich daarmee bezig gehouden. Eén en ander Is echter doorkruist d.oordat de 
Gereformeerde Kerken een onderzoek zijn begonnen naar de 'mogelijkheid en wenseliJkhe1d van 
verzelfstandiging van het diakonale recreatiewerk'. Zodra een ra~_port_ daarove_r gereed 1~ zal_ com
missie B definitief een standpunt bepalen inzake de verantwoordeliJkhe1d en de interkerkeliJkhe1d van 

deze commissie. 
5.2.3. Landelijke Organisatie Kerktelefoon (LOK) _ . .. 

In de LOK heeft dhr. W. van der Hoek te Leusden deputaten vijf Jaren vertegenwoordigd. H1J fungeer
de binnen de LOK als secretaris. In 1991 heeft hij bedankt voor deze taak. Na een oproep hebben 
drie mensen zich bereid verklaard namens deputaten in de LOK zitting te nemen. Per 1-1-92 Is dhr. 
C. van Dolderen te Oud-Beijerland benoemd als vertegenwoordiger van Deputaten ADMA. 

5.2.4. Commissie Integratie .. 
Zoals wij in ons vorige rapport al aangaven is in deze _periode de door ons gewenste sche1d1ng tussen 
de Commissie Integratie en de Werkgroep Theologie en Handicap tot stand gekomen._ Gezien de 
aard van de werkgroep hebben deputaten ADMA en deputaten GVG gevraagd zorg te willen dragen 
voor de begeleiding van de werkgroep. GVG heeft daarin bewilligd. . . 
In 1990 heeft de vertegenwoordiger van deputaten In de Comm1ss1e_ Integratie, dhr. Kazen, bedankt 
voor deze taak. Als zijn opvolger is gezocht naar een gehandicapt lid. van onze kerken. Ds. P. den 
Hartog werd bereid gevonden, maar hij moest in verband met lichameliJke klachten toch bedanken. Er 
is door deputaten een oproep geplaatst, waarop vier gehandicapte leden van onze kerken hebben 
gereageerd. In onderling overleg is per 1-1-92 mw. G. Borst-Gaasenbeek te Zwolle door deputaten 
benoemd. In de tussenliggende periode hebben deputaten mw. Hakkenberg bereid gevonden als hun 
vertegenwoordiger in de Commissie Integratie op te trede~. . . 
De Commissie Integratie heeft haar werk geëvalueerd en 1s op grond daarvan met een nieuw beleids
plan gekomen. Na ampele bespreking hebben de deelnemende kerken dat plan goedgekeurd, zodat 

het werk van de commissie voortgang kan vinden. .. . 
In 1991 is de Stichting Kom Beter Binnen, die zich bezig hield ~et de toegankeliJkhe1d van kerkge
bouwen met haar werk gestopt. De Commissie Integratie 1s bereid gevonden dit belangnJke werk in 
haar aandacht op te nemen. Gezocht wordt naar een externe vorm van financieren voor de kosten 

van een part1ime medewerker op dit terrein . .. . , .. . 
De brochures 'Gehandicapt en de kerken' en 'Verstandelijk gehandicapt en d_e kerken zI1n in de afge
lopen tijd opnieuw uitgegeven, nadat ze zijn herschreven. De commurncatIe tussen de Comm1ss1e 
Integratie en de diakonale bureaus en deputaatschappen van de ver_sch1Hende kerken I_s op dit punt 
niet optimaal geweest. Hierdoor zijn een aantal opmerkingen onzerziJds niet m de def1nitIeve versies 
verwerkt. Afspraken zijn gemaakt dat bij uitgave van een volgende brochure ieder t11d1g voldoende 
inbreng kan leveren. Overigens zijn deze brochures een goede ingang tot de problematiek van 

gehandicapten in hun relatie tot de kerk. 

6. Commissie C 

6.1. Taakstelling . .. . . 
Voorlichting en toerusting van diakenen omtrent de gebieden van geesteliJke gezondheidszorg, Jeugdhulp-

verlening en maatschappelijk werk. . . . . . 
Vanwege deze taakstelling behartigde Commissie C de partIc1patIe van deputaten In C31iagg De Poort en De 
Vijverberg en onderhield zij contacten met de Chr. Gerei. Vereniging voor Jeugd~elzIJn (CGVJ). Deze com
missie was ook de eerst-verantwoordelijke voor de u1tvoenng van de beide speciale opdrachten van de GS 
1989 m.b.t. de verhoudingen tussen De Brug/Het Anker enerzijds en De Poort anderzijds. 

6.2. Werkzaamheden 
De uitvoering van beide genoemde opdrachten heeft het grootste deel van de tijd en de inzet van de com-

missie gevergd. . . . 
Daarnaast heeft de commissie zich beziggehouden met het thema 'Diaken en preventie van psychische en 
sociale problemen'. In Adma-lnfo van juni 1991 verscheen een uitgebre_i_d artikel dat de noodzaak en moge
lijkheden van preventie in de gemeente onderstreepte. Ook Wf3rden liJnen aangegeven voor het gesprek 

over dit thema en voor preventief bezig zijn in de diakonale prakt1Jk. . .. .. 
Een begin werd gemaakt met bezinning omtrent de taak van een diaken b1J huwehJksproblemen en echt-

scheiding. . . . . 
De sociale kaart, waarvan deputaten in hun vorige rapport melding maakten, 1s tot een voorlopige afronding 

gekomen en bij het bureau verkrijgbaar. 

6.3. Contacten 
Gereformeerd Psychiatrisch Ziekenhuis 
De commissie heeft contacten gelegd met het Gerei. Psychiatrisch Ziekenhuis 'De Fontein' te . B~sch en 
Duin. Leden van de commissie hebben ADMA vertegenwoordigd tijdens de open dagen en de off1c1ele ope
ning van het GPZ. Op 13 maart 1992 heeft een ontmoeting plaatsgevonden_met de vertegenwoordigers van 
bestuur en directie. Het bestuur streeft momenteel niet naar verandering In de pos1tIe van zI1n leden, die 
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allen op persoonlijke titel daarin zitting hebben. Wel acht men het een goede zaak dat zij een relatie onder
houden met hun kerkelijke achterban. De commissie is voornemens de Chr. Gerei. bestuursleden, drs. c. 
Langbroek te Drachten en dr. A. Stolk te Mijdrecht een dergelijke relatie aan te bieden. 
Deputaten achten het van groot belang dat het GPZ tot stand mocht komen en zullen de diakenen nader 
over de mogelijkheden van het GPZ informeren. 

6.4. Par1icipaties 
6.4.1 . De Vijverberg 

Deputaten participeren in. het bestuur van deze prot. chr. hogeschool op gerei. grondslag in Ede. De 
hogeschool verzo_rgt ople1d1ngen In de sectoren hoger sociaal agogisch onderwijs en hoger gezond
he1dszorgonderw1Js. Namens deputaten hebben zitting in het bestuur de heren H. van den Herik en 
O.G: van Laar. Laastgenoemde is opvolger van dhr. T. Dijk, die ontheffing van zijn benoeming vroeg. 
D1_e 1s hem v_erlef3nd onder dankzegging voor zijn jarenlange inzet t.b.v. het deputaatschap. De com
m1ss1e heeft 1aarl1Jks een gesprek met haar vertegenwoordigers in het bestuur en woont de participan
tenvergaderingen bij. 

6.4.1.1. Ontwikkelingen 
Voorzitter van het college van bestuur is sinds 1991 dhr. M. Burggraaf, opvolger van dhr. G. van 
Soest, die een benoeming elders aanvaardde. Door bestuurlijke herstructurering is het algemeen 
bestuur wat op afstand komen te staan. Participanten zullen zelf ervoor moeten waken dat de 
afstand tot de hogeschool niet te groot wordt. Het aantal studenten was in de cursus 1990/1991 ca. 
1100 en . vertoont een langzame, maar gestadige groei. Die hangt samen met de duidelijke gerefor
mf3erde 1dent1te1t van de hogeschool. Een gegeven, dat een extra stimulans vormt om die identiteit 
bliJvend te bewaken. 
De h?geschool kent sinds de cursus 1990/1991 ook een sector contractactiviteiten. Door deze sec
tor z11n o.a. cursussen pastoraal-agogische vorming en kerkelijk management opgezet. Er bleek 
goE:de belangstelling voor te zI1n. Overleg met de Evangelische Hogeschool te Amersfoort resulteer
de 1n een overeenkomst die ten doel heeft de huidige Evangelische School voor de Journalistiek als 
hogere beroepsopleiding te integreren in de Vijverberg. Deze overeenkomst zal geëffectueerd wor
den, wanneer de overheid dit onderdeel van de opleiding gaat subsidiren. Contacten met de 
Theologische Hogeschool, uitgaande van de Gerei. Bond in de Ned. Hervormde Kerk leidden tot 
het plan de deeltijdopleiding tot pastoraal-diakonaal werker te integreren in de wat noodiijdende stu
d1ericht1ng culturele en maatschappelijke vorming. Deputaten zijn dankbaar voor het veelzijdige en 
1dent1te1t-gebonden pakket van opleidingen en cursussen dat door de Vijverberg geboden wordt. 

6.4.2. De Poon 
6.4.2.1. Algemeen 

Deputaten participere_n vanaf 1977 in de stichting Gerei. Landelijke Instelling voor Ambulante 
GeesteliJke Gezondheidszorg (GLIAGG) 'De Poort'. De overige participanten zijn de Gerei. Bond in 
de Ned. rlerv. Kerk en de Gerei. Gemeenten in Nederland en N-Amerika. Vertegenwoordigers in het 
bestuur zI1n ds. J. Brons en drs. A. Heystek. Laatstgenoemde bekleedt in het bestuur de functie van 
voorzitter. Moest het v_orige rapport melding maken van achterblijvende financiële bijdragen van 
onze kerken, thans 1s die sItuatIe verheugend verbeterd. Deputaten zijn dankbaar dat de door de GS 
1989 _vastgestelde omslag door een groot deel van de kerken is afgedragen. Ten gevolge daarvan 
werd 1n 1990 voor het eerst zonder steun van deputaten Hulpverlening de voor onze kerken begrote 
b11drage opgebracht. 

6.4.2.2.Ontwikkeling 
Ondanks het aa_nvankelijk nog zeer beperkte bud~et kon de hulpverlening door De Poort voortgang 
f3n zelfs enige uitbouw vinden. Naast vestIgIngen 1n Amersfoort, Goes en Schiedam kon een bureau 
1n Zwolle geopend wordf3_n. Tegelijk bl_eef het aantal hulpvragen sterk toenemen. (In 1990 met 41 %. 
Totaal ,~geschreven pat1entsystemen In 1990: 1165, samen vertegenwoordigend ruim 1600 individu
ale pat1enten.) Het bestuur van De Poort mocht de bijzondere zorg van de Heere opmerken in het 
feit , dat de financiële basis minder wankel werd. Door overeenkomsten met de zorgverzekeraars 
kwamen de verrichtingen door of onder verantwoordelijkheid van een psychiater uitgevoerd in aan
merking voor vergoeding. A_ctieve fondswerving leverde een groeiende stroom giften op van spon
sors en donateurs. (Een actie van de LCJ bracht f 72.000,- op) . Niettemin bleef door capaciteits- en 
geldgebrek de noodzaak bestaan van wachtlijsten en patiëntenstops. 
In 1991 moesten van elke 5 hulpvragen er 4 doorverwezen worden. Een onverantwoorde situatie. 
Eind 1991 besloot het bestuur een vestiging in Drachten te openen per 1 april 1992. 
Samen met de Gerei. La~delijke Instelling voor Beschermende Woonvormen (GLIBW) en het GPZ 
werd _besloten tot de oprichting van de GLIGG, een landelijk samenwerkingsverband van gerei. 
Instell1ngen op het gebied van geestelijke gezondheidszorg. 
Met grote verwondering en dankbaarheid jegens de Heere werd in november 1991 het bericht ont
vangen, dat de staatssecretaris van WVC GLIAGG De Poort met de vier regiobureaus als RIAGG 
erkend had. 
In het voo~aar van 1992 werd bekend dat voor 1992 op jaarbasis een subsidie aan De Poort is toe
gekend van 1 _2.300.000,- . Vanaf 1993 zal de financiering van de GLIAGG De Poort als landelijke 
RIAGG geschieden op basis van de reguliere financiering van de RIAGG's. 
In principe behoeven de participanten daarom niet meer financieel bij te dragen in de kosten van die 
werkzaamheden die gesubsidieerd worden. 
Er is voor de komende jaren behoefte aan noodzakelijke steun voor zaken die verband houden met 
de bijzonde_re situatie van f3en zich ontwikkelende landelijk werkende identiteits-gebonden instelling. 
Deze s1tuat1e brengt met zich mee_dat kosten gemaakt moeten worden die niet subsidiabel zijn . 
Deze kosten worden voor de periode 1993-1995 begroot op 1 90.000,- per jaar. Daarom doet De 
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Poort een beroep op ADMA als participant om f 30.000,- bij te dragen. . 
Deputaten zijn van mening dat de gevraagde bijdrage noodzakelijk en verantwoord Is. 

6.4.2.3. De Brug/Het Anker en De Poort . 
De GS 1989 heeft deputaten opgedragen de kerken duidelijk te informeren over de samenwerking 

van De Brug/Het Anker en De Poort en de samenwerking tussen De Brug/Het Anker en De Poort 

nauwlettend te volgen c.q. te bevorderen. . 
Voor wat betreft de samenwerking tussen De Brug en De Poort Is de eerste opdracht gehonoreerd 

met een artikel in Ambtelijk Contact van december 1989: 'De Brug en De Poort, elk een eigen plaats 

en taak'. Daarin hebben we een presentatie gegeven van beide instellingen en hun werk. Tevens 

deden we een poging het onderscheid tussen beide instellingen te verduidelijken. In een _aanvullend 

rapport voor de GS 1989 maakten deputaten me_lding van een commIssIe waann beide instellingen 

gezamenlijk zouden trachten een zo goed mogeliJke afbakening van en afstemming o_p elkaars werk 

te realiseren. Die commissie is geworden de Werkgroep Afstemming Jeugdhulpverlening. 
Ook De Vluchtheuvel (Geref. Gem.) neemt daarin deel. Van zowel De Brug als De Poort ~erd ver

nomen dat de samenwerking in de werkgroep en als gevolg van haar werk ook tussen beide instel

lingen goed verloopt. De overdracht van de pleegzorg van De Poort aan_ De Brug is geëffectueerd . . 

Ten aanzien van de samenwerking tussen Het Anker en De Poort zI1n de zaken meer gecom~li

ceerd. Het artikel in Ambtelijk Contact noemt Het Anker voor de volledigheid. Het was toen nog niet 

duidelijk hoe deze stichting zich verder zou ontwikkelen en op welk niveau zij _zou gaan werken: eer

ste- of tweedelijns hulpverlening. Het Anker is In 1985 op aandrang vanuit en In overleg met de dtak

onieën opgezet door de CGVJ als bureau voor hulp bij _hu~elijksmoeilijkheden. In 1988 werd besl~

ten tot nauwere samenwerking met de Ned. Ger. Stichting voor Jeugdzorg en Maatschappelijk 

Werk. Daarbij stipuleerde Het Anker, dat deze relatie niet in mindering zou mogen komen _op de 

voortgang van de contacten met De Poort. Evenzo zou de samenwerking met De Poort niet ten 

koste mogen gaan van de samenwerking met de Ned. Ger. St1cht1ng. In 1989 werd Het Anker een 

zelfstandige stichting, waarvan het bestuur werd gevormd door het bestuur van de CGVJ. 
De besprekingen tussen Het Anker en De Poort zijn vanaf dat moment bezwaard door de voorwaar

de van Het Anker om in de samenwerking met De Poort ook te betrekke~ de_ Ned. Ger. St1c~t1n~. 
Van de kant van De Poort bleek, dat samenwerking met de Ned. Ger. Stichting op bestuurliJk niveau 

en in de kring van de participanten moeilijk zou liggen. Deputaten hebben vanaf het begin van de 

contacten met Het Anker gewezen op de gevaren van overlapping met het werk van De_ Poort, van 

versnippering van krachten en middelen en van verwarring binnen de kerken, als twee 1nstelhngen 

zich met gelijksoortige hulpverlening bezighouden. Daarom hebben deputaten er aanvankeliJk b1J 

Het Anker op aangedrongen het werk onder te brengen in De Poort, of in elk geval zich te beperken 

tot eerste-lijns hulpverlening. Ten aanzien van de Ned. Ger. St1cht1ng hebben deputaten herhaalde

lijk gewezen op de mogelijkheid dat zij zelfstandig besprekingen zou openen met De Poort. Ondanks 

de aandrang van deputaten meldde het bestuur van Het Anker _in_ oktober 1989 aan De Poort ,_ dat 

men besloten had vooralsnog de situatie rond Het Anker ongew11z1gd te laten. Intussen ~erstev1gde 

Het Anker de samenwerking met de Ned. Ger. Stichting. In samenhang daarmee ontwikkelde het 

werk van Het Anker zich steeds meer tot tweedelijns hulpverlening. In deze situatie kwam in de loop 

van 1990 geen verandering. De inbreng van deputaten had op het beleid van het bestuur van Het 

Anker geen merkbare invloed. Bestuur en directie van De Poort konden in deze fase de samenwer

king met Het Anker geen prioriteit geven, omdat men de hand~n meer dan vol had aan a_ndere ont

wikkelingen. In de samenwerkingsbesprekingen bleef de posItIe van _de Ned. Ger. St1cht1ng moeite 

geven. Een mogelijkheid voor toekomstige samenwerking werd gezien in de GUGG In opncht1ng. 

Deputaten hebben Het Anker daarnaar verwezen. Deputaten waren teleurgesteld , toen ZIJ zonder 

voorafgaand overleg te maken kregen met de oprichting van de Stichtin~en voor __ Ambulante 

Geestelijke Gezondheidszorg (STAGG) per 1 juni 1991._ Deze organisatie Is h_et gemtegree~de 

samenwerkingsverband van Het Anker en de Ned. Ger. St1cht1ng en biedt tweedeliJns hulpverl_ening 

voor allerlei psyche-sociale problemen. Besprekingen over de vraag hoe deputaten m deze nieuwe 

situatie de opdrachten van de GS 1989 zouden kunnen uitvoeren, werden doorkruist door nieuwe 

ontwikkelingen rond Het Anker in de zomer van 1991 . Bezuinigingen van de overheid maken het de 

CGVJ onmogelijk de financiële last van Het Anker te bliJven dragem. Een In _opdracht van de CGVJ 

uitgevoerd organisatie-onderzoek concludeerde tot de noodzakeliJke opheffing van Het AnkeL Het 

bestuur wilde een poging doen Het Anker te redden door middel van een extra beroep op de dtako

nieën en vroeg daarvoor steun van de deputaten. Na overleg met de besturen van Het A_nker en De 

Poort en in het licht van de opdracht van de synode waren deputaten van mening dat ZIJ Het Anker 

die steun niet konden geven, maar dat vooral nu er alles aan gedaan diende te word_en om tot 

samenwerking met c.q. integratie in De Poort te komen. Tegelijk hebben deputaten er btJ De POC>rt 

op aangedrongen om al het mogelijke te doen de door ADMA zozeer gewenste en noodzakelijk 

geachte eenheid te bevorderen. Daarbij hebben deputaten gevraagd om een loyale houding, ook ten 

aanzien van samenwerking met de Ned. Ger. Stichting. . . .. 
Tijdens een extra ledenvergadering van de CGVJ op 30 november 1991 bleken de leden:d1ako~1een 

in meerderheid een verzoek om een ex1ra bijdrage voor Het Anker positief te willen bezien, mits op 

korte termijn concrete ontwikkelingen in de samenwerking met De Poort zouden duidel_ijk maken dat 

die bijdrage slechts een zeer tijdelijke zou behoeven te zijn . Deputaten herkenden In die gedachten-

gang hun eigen standpunt. .. 
De sindsdien gehouden besprekingen tussen 'Het Anker' en 'De Poort' hebben op b1Jzonder vl,otte 

wijze geleid tot algehele overeenstemming. In het voorjaar van 1992 is besloten de st1chtIng Het 

Anker' per 1 januari 1993 geheel te integreren in GLIAGG 'De Poort'. . .. 
Gevolg daarvan is dat de gevraagde extra bijdrage van de diakonieën slechts matig hoeft te ZtJn. 

Deputaten zijn bijzonder verheugd over deze ontwikkeling en zullen de kerken informeren zodra 
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deze concreet gestalte krijgt. 
Deputaten spreken de hoop uit, dat van de overheidserkenning voor De Poort een krachtige stimu

lans mag uitgaan tot verdere bundeling van krachten ten behoeve van de zo noodzakelijke verant
woorde hulpverlening binnen de gereformeerde gezindte. 

7. Commissie D 
Deze commissie heeft zich met twee werkvelden bezig gehouden, te weten: 
a. de taak van de overheid in relatie tot de samenleving (de burgers) ; 
b. thema 'Diakonaat en rentmeesterschap'. 

a. Relatie met de overheid 
Met de heren W. Huizer en A. Rouvoet is gesproken over de gevolgen voortvloeiend uit het decentralise

ren van taken door de rijksoverheid en de eveneens door de rijksoverheid te bevorderen fusies in de 

maatschappelijke dienstverlening, waarbij het niet uitgesloten moet worden geacht dat in geval van 

decentralisatte het In gang gezette beleid door de provinciale en plaatselijke overheden zullen worden 

voortgezet. Lokale en provinciale overheden sturen bij het verdelen van de financiële middelen vaak aan 

op fusies tussen protestantse en neutrale organisaties. De plaatselijke kerken worden door deze ontwik

keling vaak_ overrompeld. G_econstateerd moest worden dat plaatselijk overleg met andere kerken moeilijk 

ts, omdat niet alle kerken zich willen inspannen voor het behoud van protestantse organisaties. Het poli

tieke argument van bezuiniging maakt schaalvergroting vaak bespreekbaar. 

Voor de thuiszorg, op het ogenblik erg actueel, is vastgesteld dat slechts één organisatie per 200.000 

inwoners een cerlificaat krijgt om te werken. Volgens dhr. Rouvoet is 'levensbeschouwing' in principe voor 

de overheid geen ordeningsprincipe. De overheid is wel bereid, om projecten die experimenteel zijn of 
hoge kwaliteit hebben, te steunen. 
In het kader van _de voorlichting aan diakenen heeft dhr. W. Huizer op verzoek van deputaten in Adma

lnfo een uItgebre1d artikel geschreven. Dhr. Rouvoet heeft hetzelfde gedaan maar dan vanuit de invals

hoek 'diaken en democratisering' dit in verband met de 'Wet Democratisch Functioneren Zorginstellingen' 
(WDFZ). 
Laat5.tgenoemd artikel is vanuit het voorlichtingsoogpunt daarom van belang omdat op korte of langere 

termI1n, alle beJaardenoorden, tehuizen voor gehandicapten en andere zorginstellingen met deze wet te 

maken krijgen. Dus ook in de besturen van protestants-christelijke instellingen, waarin diakenen zitting 

hebben. In verband met het opkomen voor de identiteit van de zorginstellingen is het van belang, dat de 

dtakenbestuurder recht probeert te doen aan deze identiteit binnen het bestuur, in contact met bewo

ners/cliënten en personeel van de instelling. Daarbij heeft hij de steun van zijn kerkelijke achterban drin
gend nodig. 
In dit kader hebben deputaten een enquête gehouden onder de diakonieën. Het ging erom te weten te 

komen welke diakonieën bij instellingen betrokken waren en welke behoefte zij aan ondersteuning zou
den hebben. 
De gegevens zijn doorgegeven aan een landelijk platform dat zich hiermee bezighoudt. 

De diakonieën bleken over het algemeen geen behoefte te hebben aan extra ondersteuning van deputa
ten. 
Bij_ de Staatssecretaris van Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur heeft ons deputaatschap gepleit voor 

bli)ve_nde erkenning van Protestants Christelijke organisaties voor de Thuiszorg. Een afschrift van deze 

bnef Is gezonden aan alle fracties voor de Tweede Kamer der Staten Generaal. 
b. Diakonaat en rentmeesterschap 

Dtak_enen en Classicale Diakonale Commissies hebben deputaten gewezen op de noodzaak van het in 

studie nemen van het thema 'Heelheid der schepping'. Deputaten hebben dit na ampele bezinning gezien 

als hun taak en Comm1ss1e D opgedragen ~tch daarover nader te bezinnen. Raakvlakken met de depu

taatschappen Hulpverlening Binnen- en Buitenland en Kerk en Bedrijfsleven heeft de commissie doen 

besluiten een zo breed mogelijke werkgroep van deskundigen samen te stellen. Na ampele overwegin

gen heeft de werkgroep aan deputaten geadviseerd te kiezen voor het thema 'Diakonaat en 

Rentmeesterschap'. Gelet op de allesomvattende ernst en verantwoordelijkheid rondom dit thema heeft 

de _werkgroep in de voorbereiding veel tijd gestoken. Er is nagedacht en gesproken over de verantwoor

deli1khe1d van de mens voor het beheer van de schepping dit in de context van het diakonaat. 

Dtakonaat richt zich op die mensen en plaatsen waar nood is. Nood dienen we niet alleen te verstaan als 

financiële nood. Het gaat om mensen in de knel , maar ook om de schepping in barensnood (Rom. 8:22). 

Het rentmeesterschap vervult de gemeente op diakonale wijze. Dit vraagt van ons dan ook hoe wij 

om_gaan_ met de dingen die wij tegen komen in ons dagelijks leven. Dit heeft alles te maken met het 

milieu, nJk en arm, het gebruik van energie en tenslotte het dagelijks voedsel. 

Op 23 november 1991 kon deze bezinning worden afgesloten met een landelijke conferentie over het 

thema 'D_iakonaat en Rentmeesterschap' waaraan is deelgenomen door diakenen en andere belangstel

lenden uit o_nze kerken. Zowel in de landelijke kerkelijke bladen als ook in Adma-lnfo is uitgebreid aan

dacht aan dtt thema besteed. Ons deputaatschap heeft met het aanreiken van dit thema de kerken in zijn 

geheel willen dienen. De deelnemers hebben Deputaten gevraagd blijvend aandacht te schenken aan dit 
vraagstuk. 

8. Drie-moderamina 
Het moderamen vergaderde twee keer per jaar met de moderamina van de deputaten Hulpverlening en 

Kerk en Bedr11'.sleven. Onderwerpen op deze vergadering waren behalve het bureau, ook de gezamenlijke 

taken. Daarb1J Is te denken aan de contactdag met de cdc's in 1989 in Lelystad en in 1992 in Veenendaal. 

Ook kwam het Centraal Bureau en de contacten met de Theologische Universiteit aan de orde. 

Voor het bureau en de beheerscommissie verwijzen deputaten naar het rapport Diakonaal Bureau dat door 
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Deputaten Hulpverlening wordt ingediend. Het Diakonaal Bureau heeft een vaste plaats ten dienste van dia

kenen en van deputaten. 

Centraal Bureau 
Deputaten ADMA zijn voorstander van een Centraal Bureau. Het voorstel van de Werkgroep Centraal 

Bureau ondersteunen zij . Wel achten zij een representatieve huisvesting wenselijk. 

9. Financiën 

9. 1. Inleiding 
De verslagperiode wordt gekenmerkt door een relatief sterk oplopend verschil tussen inkomsten en uitga-

ven, enerzijds veroorzaakt door het bevriezen van de omslag op f 3,- (besluit van de GS 1989) en anderzijds 

het gevolg van een grotere stijging van de lasten dan was voorzien; die stijging deed zich vooral voor bij 

Diverse Kosten. 
Voor de goede orde zij hier nog vermeld, dat alle noodzakelijke overschrijdingen van de begrotingsposten 

niet alleen zijn goedgekeurd door ADMA, maar ook door de in het Diakonaal Bureau participerende depu

taatschappen Hulpverlening en Kerk en Bedrijfsleven. 

9.2. Begroting 
Hierin is opgenomen een bedrag van f 30.000,· als bijdrage per jaar voor het werk van de stichting De Poort 

voor de jaren 1993 1/m 1995. Dit bedrag is noodzakelijk, ook na de toegezegde overheidssubsidie, om de 

werkzaamheden verder te kunnen uitbouwen tot een landelijk netwerk. De bijdrage per lid/dooplid dient nu 

vastgesteld te worden op f 0,40 per jaar. 

9.3. Cijfers 
A. Expolitatiecijfers over 1989, 1990 en 1991 in duizenden guldens. 

1989 

BATEN 
Bijdragen van de kerken 

225.9 

Giften 
0.7 

Rente 
2.0 

TOTAAL BATEN 
228.6 

LASTEN 
Personeelskosten 

136.9 

Huisvestingskosten 
9.3 

Kosten publicaties 
7.9 

Participatiekosten commissies 
1.7 

Reis-, verblijf- en vergaderkosten 21.2 

Algemene kosten 
38.6 

Afschrijvingskosten 
2.8 

Bijdrage aan Diakonaal Bureau 
Diverse kosten 

218.4 

BATIG/NADELIG SALDO + 10.2 

1990 

212.4 
0.2 
1.6 

214.2 

0.1 
12.9 

0.6 
25.0 

190.2 
28.9 

256.3 

42.1 

1991 

229.8 
0.1 
0.4 

230.3 

6.0 
1.2 

22.1 

177.3 
22.6 

229.2 

+ 1.1 

Noot 
Met ingang van het jaar 1990 is o.a. de financiële verantwoordelijkheid voor het Diakonaal Bureau door de 

generale synode in handen gelegd van de Beheerscommissie Diakonaal Bureau. Daarvoor was dat een 

onderdeel van de taak van Deputaten ADMA. Door deze wijziging was het nodig de financiële administratie 

betrekking hebbend op het Diakonaal Bureau, uit de administratie van Deputaten ADMA te lichten. Voor het 

Diakonaal Bureau wordt dan ook met ingang van 1990 een eigen financieel jaarverslag opgemaakt. Door 

deze splitsing van de administratie van Deputaten ADMA zijn de cijfers over 1990 en 1991 niet direct verge

lijkbaar met die van 1989. 

BALANS PER 31 DECEMBER 

ACTIVA 
Vastgelegde middelen 
Inventaris 

1989 

7.8 

1990 1991 

Overgedragen activa/Vorderingen op het 
Diakonaal Bureau 
Inventaris 
Voorschot H.H. van Well 
Depötbedrag frankeermachine 

Vorderingen op korte termijn 
en overlopende activa 
Te ontvangen bijdragen van de kerken 
Te vorderen rente 
Deputaten Hulpverlening 
Deputaten Kerk en Bedrijfsleven 
Deputaten Gehandicapten 
Commissie Integratie 
Commissie Ambt en Dienst 

Vooruitbetalingen 
Vooruitbetalingen abonnementen 
Voorschot H.H. v. Well 
Depötbedrag frankeermachine 

Liquide middelen 
Postbank 
Postbank Plusrekening 
Postbank Leeuwrekening 

Rek.-crt. Kerkelijk Bureau 
Rek.-crt. Kerkelijk Bureau inz. De Poort 

TOTAAL GENERAAL ACTIVA 

PASSIVA 
Eigen vermogen 

Schulden op korte termijn 
Loonbelasting/Premieheffing 
Sociale lasten 
Overige schulden en overlopende posten 
Te verrekenen posten 

Nog af te dragen aan De Poort 

TOTAAL 

TOTAAL GENERAAL PASSIVA 

9.3. b. 
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7.8 

9.5 
1.3 
3.0 
1.0 

3.0 
0.1 

17.9 

0.3 
1.0 
1.1 

2.4 

1.2 
1.0 

47.0 

44.9 

94.1 

122.2 

103.3 

1.0 
2.2 

15.7 

18.9 

122.2 

7.8 
1.0 
1.1 

9.9 

10.2 
1.1 

0.7 

12.0 

0.4 
5.5 
1.0 

49.3 
12.4 

68.6 

90.5 

61.3 

20.5 

8.7 

29.3 

90.5 

7.8 
1.0 
1.1 

9.9 

11.0 
0.1 

11 .1 

1.8 
4.0 

65.8 
16.8 

88.4 

109.4 

62.3 

36.0 

11.1 

47.1 

109.4 

g~egbemeenten, die over de jar~n 1989, .. 1990 en 1991 in het geheel niet hebben bijgedragen zijn: Urk (E-H) 

0 
ergen, Alphen aan den R1Jn, Katw1Jk aan Zee en Vianen ' ' 

g;~;e~e _j~ren 1;89, 1990 en 1991 is er van de vastgestelde omslag, omdat kerken gedeeltelijk of in het 

rne aan un verplichtingen voldeden, een bedrag van in totaal ca . f 45.000,- niet ontvangen. 
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9.3.c. Begrotingen 

1993 1994 1995 LASTEN 
213.5 233.5 248.5 1. Bijdrage aan Diakonaal Bureau 

10.9 12.0 13.2 2. Kosten publicaties 
1.4 1.5 1.7 3. Participatie kosten commissies 

26.8 29.4 32.4 4. Reis-, verblijfs- en vergaderkosten 
27.3 30.0 33.0 5. Diverse kosten 

279.9 306.4 328.8 
6. Reservering voor verhoging 

6.4 eigen vermogen 6.0 5.6 

286.3 312.4 334.4 

BATEN 
PM PM PM Giften 
PM PM PM Interest 

3,80 4,15 4,45 Minimumbijdrage per lid/dooplid 

Aantal leden/doopleden: 75.000. 

~~~ien de geringe omvang van de posten Giften en Interest zijn die op pro memorie gezet. 

DE POORT 

Omslag per lid/dooplid 

10. Voorstellen 
Deputaten stellen u voor: 

10.1. De handelingen van deputaten goed te keuren. 

10.2. Opnieuw deputen te benoemen. 

30.000 30.000 

0,40 0,40 

30.000 

0,40 

10.3. De omslag voor ADMA voor 1993, 1994 en 1995 goed te keuren en op grond daarvan de genoemde 
omslagen voor deze jaren vast te stellen. 

10.4. De omslag voor De Poort voor 1993, 1994 en 1995 als een aparte omslag vast te stellen op f 0,40 per 
lid/dooplid. 

10.5. Deputaten op te dragen te stimuleren dat diakonaal huisbezoek inhoudelijk en beleidsmatig bij de clas
sicale diakonale commissies en de kerken aan de orde komt. 

BIJLAGE 10 
Art. 68 

RAPPORT 2 VAN COMMISSIE 5 INZAKE HET RAPPORT 
VAN DEPUTATEN ADMA 

J. Brons, secretaris 

d t · ht n voor de wijze waarop zij 1. veel waardering heeft uw commissie voor het werk door eputa en vernc e 

2_ ta:i~!;~f::~gi:~:~i~~1:s~e~:~~=~~~~~~t het van groot belang is dat er in het deputaatschap 
dienstdoende diakenen zitten. Graag willen WIJ dat belang onderstrepen. . . de commis-

3. Deputaten signaleren terecht dat er een geweldigde todenkame vawn ps;~hgog;~~a~:~i~~\~nzen tussen sie rees de vraag wat in zulke nood de taak van e ia en is. aa . astoraal het diakonaat en het pastoraat? Deputaten antwc,ordden dat psycho-soc1ale nood ~awel ee~tin aan te 
als een diakonaal aspect heeft. Het is niet mogelijk om precies de grednze\~s!en ~! :J~~uderling en even. Het is daarom van groot belang dat er goed overle~ 1s tussen e WIJ ia_ e_n, 
Üe predikant en dat er binnen de kerkeraad een goede wtw1sseling van informatie_ is. ven de uta-

4. In de commissie leefde de vraag of het milieu wel een d1akonale roeping 1s. Op die vraag ga het ~ilieu 
ten ten antwoord dat vanuit de bijbelse notie van het rentmeesterschap er ten aanzien van 
zeker een diakonale roeping is. . . T blematiek Om Vanuit de kerken is trouwens aan deputaten gevraagd naar hun v1s1e op dBe dm\1~upro een conf~ren
deze redenen werd er met de deputaatschappen Hulpverlening en Kerk en e nJ s even 
tie belegd die aan het milieu gewijd was. 
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Uw commissie gaf aan deputaten de suggestie mee om ook attent te zijn op leden van de gemeente die 
ten gevolge van de zorg voor het milieu en het milieubeleid in de knel komen. Daarbij wordt met name 
gedacht aan agrariërs die met het probleem zitten of ze bestrijdingsmiddelen die ze moeten gebruiken 
nog wel mogen gebruiken of voor wie het milieubeleid betekent dat ze hun bedrijf niet meer of slechts 
met moeite in stand kunnen houden. 

5. Welke studie volgde de werker H.H. van Well? Wie betaalde de kosten? Welke vruchten werpt de studie 
af? Die vragen legde uw commissie aan deputaten voor. Het antwoord luidde dat hij MO-B theologie 
studeerde. Deputaten hebben de kosten van zijn studie vergoed. Vóór 1986 hadden deputaten zelf hem 
gestimuleerd te gaan studeren; de huidige deputaten zijn in 1986 op die lijn voortgegaan. 
Het onderwerp van zijn studie was heel duidelijk op de praktijk gericht. Het resultaat klinkt niet alleen in 
dit rapport door, maar ook in de toerusting die br. Van Well aan diakenen en de classicale diakonale 
commissies geeft. 

6. Naar de mening van uw commissie verdienen deputaten veel waardering voor de wijze waarop Adma
lnfo wordt uitgegeven. 

7. Met deputaten is uw commissie van mening dat het van belang is dat de generale synode aan deputa
ten GVG formeel opdracht geeft tot het organiseren van vakantieweken voor gehandicapten. 

8. Uitvoerig is met deputaten gesproken over de taak van de diakenen, diakonaal huisbezoek, de classica
le diakonale commissies en de diakonale gemeente. In het rapport worden - kort, want drie jaar geleden 
bevatte het een uitvoerige bijbelse bezinning - enkele bijbelse noties over de diakonale gemeente gege
ven. Krijgen die hun weerslag in de gemeente? Hoe worden deze noties in de praktijk vertaald? Werpt 
de toerusting die {de werkers van) deputaten, onder andere door middel van de classicale diakonale 
commissies geven, vrucht af? 
In het gesprek naar aanleiding van deze vragen maakten deputaten duidelijk dat er een groot span
ningsveld is tussen theorie en praktijk. Het is duidelijk dat er een bijbelse roeping is om diakonale 
gemeente te zijn; dat de diakenen geroepen worden om de gemeente daartoe toe te rusten. Blijkens de 
gehouden enquête is in onze kerken het diakonale besef echter niet groot. Ook bij vele kerkeraden leeft 
het onvoldoende; diakenen hebben dikwijls een eenzijdige visie op hun taak. Het is belangrijk om kerke
raden te doen verstaan dat de taak van diakenen anders is dan vroeger. Deputaten leggen zich erop toe 
om diakenen, kerkeraden en gemeenten zich van hun diakonale roeping en taak bewust te maken. 
Een van de kanalen die daarbij gebruikt wordt, is de classicale diakonale commissie. Deze commissies 
functioneren nu beter dan in het verleden het geval was. Tegelijk moet gezegd dat de belangstelling 
voor vergaderingen door de classicale diakonale commissies belegd dikwijls niet erg groot is. In sommi
ge classes zijn er gemeenten die helemaal geen belangstelling hebben en nooit een vergadering bijwo
nen. Lang niet iedereen lijkt overtuigd van de noodzaak van toerusting (door classicale diakonale com
missies). 

9. Hoewel diakonaal huisbezoek officieel al lang bestaat, vragen deputaten toch hen op te dragen te stimu
leren dat diakonaal huisbezoek inhoudelijk en beleidsmatig bij de classicale diakonale commissies en de 
kerken aan de orde komt. 
Tot op heden komt het namelijk niet goed van de grond. Ook in de commissie waren er vragen over. Is het 
- in elk gezin - nodig? Weten diakenen wat de inhoud ervan moet zijn? Is het aan de gemeente duidelijk 
wat de bedoeling ervan is? Het lijkt de commissie van belang dat aan gemeenten en kerkeraden in dezen 
duidelijkheid verschaft wordt. Daarom nemen we het voorstel van deputaten, enigszins gewijzigd, over. 

10. Uw commissie waardeert het dat er grote nadruk wordt gelegd op de vaardigheden die een diaken nodig 
heeft om zijn ambt te kunnen uitoefenen. Hoe belangrijk ook, die vaardigheden zijn niet genoeg en niet 
het eerste. Het belangrijkste is de geestelijke dimensie. Had die niet sterker naar voren moeten komen? 
Naar de mening van deputaten is die geestelijke dimensie de achtergrond. Nooit mag de praktische toe
rusting daarvan worden losgemaakt. Als dat wel gebeurt, heeft ze geen nut en zin. In dat verband is de 
eerste zin onder het hoofdje 'Doel' onder 4.2. van belang. 'Toerusting bedoelt diakenen mogelijkheden 
te bieden om het ambtelijke werk waartoe ze geroepen zijn zo goed mogelijk uit te oefenen'. Het gaat 
om het ámbtelijk werk van de diakenen. Dat impliceert de geestelijke dimensie. 

11. De commissie is het met deputaten eens dat de overdracht van oude naar nieuwe diakenen te wensen 
overlaat. Door aftreden gaat veel kennis verloren, temeer daar een afgetreden diaken dikwijls niet meer 
als diaken maar als ouderling in de kerkeraad terugkeert. Het belang en het specifieke van het ambt van 
diaken wordt blijkbaar niet voldoende onderkend. Daarom is het belangrijk dat de bezinning op het spe
cifieke van het diakenambt voortgaat. Daarbij zouden deputaten ook praktische wenken kunnen geven, 
opdat het werk van de diakenen in de gemeente goede voortgang hebbe. Zo zou er bijvoorbeeld een 
instructie voor diakenen gemaakt kunnen worden die elke diaken aan zijn opvolger moet doorgeven. 
Ook zouden rapporten van diakonale bezoeken overgedragen kunnen worden. Een andere suggestie 
uit de commissie was dat er binnen een (grote) diakonie commissies van diakenen worden benoemd die 
bepaalde diakonale taken toebedeeld krijgen, waarbij de leden van zo'n commissie bij toerbeurt aftre
den. Dat zou continuïteit in de werkzaamheden waarborgen. 

12. Het was een prima initiatief van deputaten om, achteraf en vooraf, met de diakenen die naar de genera
le synode afgevaardigd werden een gesprek te hebben. De commissie is met deputaten van mening dat 
het gewenst is dat er nadere bezinning plaatsvindt over de afvaardiging van diakenen naar de bredere 
vergaderingen. Omdat kerkeraden (en gemeenten) onvoldoende verstaan wat de taak van de diaken is, 
liJkt het zaak dat in die bezinning ook en in de eerste plaats wordt nagedacht over de plaats van de dia
ken in de kerkeraad. We doen u hieromtrent een voorstel. 13. Het is de commissie duidelijk dat deputaten prioriteiten moeten stellen; ook heeft ze er be,grip voor dat 
commissie B in de afgelopen periode uitgebreid aandacht heeft besteed aan ouderen en gehandicap
ten. Toch achten we het van belang dat deze commissie zich - in de komende tijd - ook bezighoudt met 
de 'vreemdeling in de poort' ; dat ze contacten heeft met die diakonieën die daar veel mee bezig zijn. 14. In de commissie rees de vraag waarom er gewacht wordt met een taakomschrijving voor de nieuwe ver-
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tegenwoordigster in de commissie Recreatie totdat de Gerefo_rmeerde Kerken hun onderzoek naar de 

mogelijkheid en wenselijkheid van verzelfstandiging van het d1akonale recreat1ewerk hebben afgerond. 

Deputaten antwoordden dat het rapport uit de Gereformeerde Kerken heel goed zou kunnen betekenen 

dat die taakomschrijving achterhaald is. Daarom is het beter op dat rapport te wachten. 

15. Met vreugde heeft de commissie kennisgenomen van dat deel van het rapport dat gaat over de samen

werking tussen De Brug/Het Anker en De Poort, temeer daar het aanvankelijk erop leek_dat er van 

samenwerking tussen Het Anker en De Poort niets terecht_ zou komen. We hebben waardering voor de 

rol die deputaten hierin gespeeld hebben, zodat het op 1 Januan 1993 kan komen tot een gehele inte-

gratie van Het Anker in De Poort. . 

16. Duidelijk is door deputaten verwoord dat, zeker in vergelijking met andere deputaatschappen, de finan

ciële reserve van Deputaten ADMA erg krap is. Zij bepleiten dat, als de omslag voor de komende Jaren 

wordt vastgesteld, daar terdege rekening mee wordt gehouden. 

17. De commissie stelt de synode voor: 
1 . de handelingen van deputaten goed te keuren; 

2. opnieuw deputaten te benoemen; . . . .. . . . 

3. deputaten op te dragen te stimuleren dat d1akonaal huisbezoek 1nhoudeliJk en bele1dsmat1g 1n de ker 

ken (de gemeente, de kerkeraad en de classicale diakonale comm1ss1es) aan de or?.e komt; . 

4. deputaten op te dragen zich te bezinnen op de plaats van de diakenen 1n de kerkeliJke vergadenngen. 

BIJLAGE 11 
Art. 74 

0 . Visser, rapporteur 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR HET BEHEER VAN DE ALGEMENE KAS 

TOT STEUN AAN DE KERKEN TEN BEHOEVE VAN DE VERZORGING VAN 

EMERITI PREDIKANTEN, PREDIKANTWEDUWEN EN -WEZEN 
NAAR ARTIKEL 13 K.O. 

Bij deze bieden wij u het rapport aan van onze werkzaamheden sedert de generale synode van 1989, 

gehouden te Groningen. 

1. Het deputaatschap 

1. 1. Samenstelling 
Het deputaatschap bestaat uit de volgende broeders: 
J.0. Wisman, benoemd door de particuliere synode van het Noorden, secundus G. Schouten; 

Os. R. van Beek, genoemd door de particuliere synode van het Oosten, secundus J.G. van _der Poel; 

os. E.E. Slofstra, benoemd door de particuliere synode van het Westen, secundus ds. A. B11kerk; 

J.C. van Beveren, benoemd door de particuliere synode van het Zuiden, secundus J. Boer. 

Namens de generale synode hebben zitting de broeders: 

P. Zuidema, 1e penningmeester; 
0. Lokhorst, 2e penningmeester; 
Drs. L.W. Bil , deputaat-actuaris. 
Br. J.O. Wisman is voorzitter en br. J.C. van Beveren secretaris. 

1.2. Vergaderingen . . 

vanaf oktober 1989 tot april 1992 (de sluitingsdatum van dit rapport) zijn deputaten elf keer 1n vergadenng 

bijeen geweest: in 1989 op 29 november, in 1990 op 6 april, 7 september en 7_ december (de laatste _twee 

vergaderingen samen met een vertegenwoordiger v_an_ Deputaten Financieel van de Theologisch~ 

Universiteit) , in 1991 op 9 januari (samen met een comm1ss1e van _deskundigen),_ op 26 maart, op 14_ novem 

ber (de morgenvergadering met genoemde deskundigen en de m1ddagvergadenng zonder deskundigen) en 

op 3 december, in 1992 op 24 januari en 27 maart. .. . .. 

Alle vergaderingen zijn gehouden in de Chr. Gerei. Kerk van Amersfoort ._B11na de helft van de vergadertijd in 

deze periode is besteed aan bespreking van een eventuele stelselw11z1g1ng en ovenge voorwaarden van de 

Emeritikas. 

2. Voortgang van het werk 

2 1. Contacten met emeriti - wel en wee . 

Gedurende de verslagperiode hebben deputaten hun werkzaamheden, zoals dit door de generale synode is 

opgedragen, regelmatig verricht in dezelfde samenstelling zonder dat daarbij secundi behoefden te worden 

ingeschakeld. . 
Na de generale synode 1989 zijn de volgende predikanten met emeritaat gegaan: 

in 1989 op 1 december ds. A.J . Otter; 
in 1990 op 1 januari ds. H. van Mulligen. 
Voor een periode van drie jaar is dit een heel laag aantal. . .. ma 

Uit de kring van de emeriti-predikanten zijn overleden in 1990: ds. J.P. Geels op 14 maart, ds. SJ. Wiins 

op 7 mei, ds. A. Hilbers op 15_oktober en in_ 1991: ds. C. van der '."'eele op 19 maart. oort-

Van de predikantsweduwen z11n overleden 1n 1990: mw. C.E. Me1Jnhout-van Eck op 20 maart, mw. M. N 
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Kolthof op 27 december en in 1991: mw. J. van der Weele-van Beek op 5 mei en mw. J. Geels-Verburg op 2 

augustus. 
Verder zijn overleden mw. G. Tijmes-Timmerman op 3 december 1990 en mw. J. Sobering-van Essen op 1 

januari 1992. Hun echtgenoten werden weduwnaren. 

De Heere zij met alle nabestaanden. 

O_p 31 december 1991 hadden wij in de verzorging 26 emeriti-predikanten en 23 predikantsweduwen. 

B1J b11zondere gelegenheden op hoogtijdagen, bij ambts- en huwelijksjubilea, kroonverjaardagen en ernstige 

ziekte werd daaraan door deputaten aandacht besteed met een persoonlijk bezoekje. Door de emeriti wer

den deze contacten zeer gewaardeerd. Deputaten ontvingen veel dankbare en waarderende reacties van de 

e~ent1. Datzelfde gold eveneens bij trendmatige verhogingen van de emeritaatsuitkeringen. 

Eenmaal per!aar ontvangen alle emeriti de traditionele 'Decemberbrief' voor de Kerstdagen, waarop wij heel 

veel vnendeliJke bneven en telefoontjes mochten ontvangen. 

2.2. Legaten 
In deze verslagperiode verkreeg de Emeritikas o.a. een vierde deel uit de nalatenschap van wijlen br. o. 

G1deonse, overleden op 19 september 1989 te Valkenisse (Walcheren) en van zr. A.E. Gideonse-Allewijnse, 

overleden op 14 nov~mber 1983. De nalatenschap bedroeg voor de Emeritikas f 17.940,-. Begin 1991 ont

vingen deputaten bericht, dat mw. M. Noort-Kolthof, overleden op 27 december 1990 te Groningen, per tes

tament een VIJide deel van haar bezittingen aan de Emeritikas had gelegateerd. De waarde daarvan is 

momenteel nog_ niet bekend, _omdat de erflating bestond uit het gedeelde bezit van de woning Brinklaan 20 

in de stad Groningen. De afwikkeling van deze nalatenschap is nog niet afgerond. 

2.3. Uitkering weeskinderen Hibbe/ 

Op 15 juli 1991 o~tvingen _deputaten. het verzoek van de kerkeraad van Apeldoorn-Oost of deputaten wilden 

overwegen een b1Jdrage uit de Ement1kas te verlenen aan Joëlle, Nanja en Joram Hibbel als een aanvullen

de uitkering. 

Het inkomen_ van deze kinderen bestaat alleen uit een uitkering krachtens de A.W.W. Overige inkomsten 

hebben de kinderen niet. Hoewel formeel gesproken artikel 13 van de Kerkorde voor dit geval niet van toe

passing 1s en_ deputaten dientengevolge ook geen bevoegdheid bezitten om volgens hun instructie de des

betreffende uitkering te verlenen, waren _deput.i.ten unaniem van mening, dat, uit een oogpunt van christelij

ke barmhart1ghe1d en mede gelet op de f1nanc1ele omstandigheden van de weeskinderen, vermeld in de brief 

van de kerkeraad van Apeldoorn-Oost, een onverplichte uitkering voor de verzorging van genoemde wees

kinderen gewenst en noodzakelijk was. 

In verband met het feit, dat deputaten geen bevo_egdhei_d bezitten tot het doen van deze uitkering hebben zij 

advies gevraagd aan de comm1ss1e van deskundigen, die ons over eventuele stelselwijziging zouden advise

ren. Deze deskund1~en hebben aan het besluit van deputaten hun volle instemming betuigd. Daarna hebben 

deputaten het ?eslu1t genomen tot ee_n niet-verplichte uitkering uit de Emeritikas ter hoogte van 50% van de 

door de weeskinderen genoten uitkering krachtens de A.W.W. voor de periode van 1 juli 1991 tot uiterlijk 31 

december 1992. 

Wij verzoeken uw vergadering de vorenomschreven beslissing met betrekking tot deze uitkering achteraf 

goed te keuren en een beslissing te nemen de betreffende uitkering vanwege de Emeritikas blijvend te 

mogen verlenen. 

2.4. Situatie predikanten uit Brazilië 

Vanuit de lgreja Evangélica Reformada te Carambei (Brazilië) werd aan deputaten de vraag voorgelegd of 

ZIJ in verband met de zware financiële lasten die deze betaling voor de kerk met zich brengt voor de helft 

van het totale ledenaantal van die k~rk kunnen worden aangeslagen voor de betaling van de door de gene

rale synode vastgestelde m1nimumb1Jdrage aan de Emeritikas van onze kerken. 

Haar bezwaar wordt allereerst ingegev~n vanwege _gebrek aan _financiën. Daarbij heeft deze kerk op een 

totaal ledenaantal van _ 600 twee predikanten in dienst, nameliJk een Christelijke Gereformeerde en een 

Evangelisch lutherse predikant. Voor de (tweede) Evangelisch lutherse predikant moeten ook aan dat kerk

verband de volle 'pensioenpremies' betaald worden over het totaal van de gemeenteleden. 

Vervolgens betalen zij onze bijdrage aan de Emeritikas in braziliaanse munt, die omgerekend wordt in 

nedkerlandse munt, hetgeen de laatste jaren in verband met de hoge inflatie financieel een zeer nadelige 
zaa 1s. 
B . f · 
E egin . ebruan 1992 heeft de kerkeraad van Carambei f 6.543,- overgemaakt op de rekening van de 

ment1kas. Hiervan was nog f 1.891,40 verschuldigd over 1988. 

~at de kerkeraad over het jaar 1989 f 5.700 ,- aan minimumbijdrage was verschuldigd bleef er nog een 

Me rag van f 1.048,60 openstaan. Zij hopen dit bedrag in de tweede helft van 1992 te kunnen betalen. 

d acht hun verzoek om de betaling van de minimum-bijdrage over de helft van hun totale ledenaantal door 

O::kg~-~erale synode worden ingewilligd dan willen zij proberen om de bijdrage over de jaren 1990 en 1991 

Em 
.1t_kJaar,_te voldoen en volgend jaar over de jaren 1992 en 1993. Daarmee zullen zij dan eindelijk met de 

.. en I as 1n het reine' komen. 
B1J atw·· · 
m· . 1Jzinbg_ van hun verzoek zal het echter langer gaan duren voordat zij hun achterstand in betaling van de 

inimum- 1Jdragen kunnen wegwerken. 

~j~ bovenvermelde redenen werd aan deputaten Emeritikas gevraagd of zij de betaling van hun minimum

hie rage mogen halveren en baseren op de helft van hun totale ledenaantal. Wij verzoeken uw vergadering 

rover een beslissing te nemen. 

2·5· Verhoging minimum-bijdrage 

~=~o!~~zie; vat de verhoging van de minimum-bijdrage mogen wij u kortheidshalve verwijzen naar de bij

e ere en1ngen van deputaat-actuaris, drs. L.W. Bil (zie bijlage 11.1) en naar de aanbeveling van 
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deputaten Taken en Prioriteitenstelling met betrekking tot de behoefte aan middelen op langere termijn van 

de Emeritikas. 

3. Vervulling van de opdracht generale synode 1989 Groningen 

3. 1. Inleiding 
De generale synode 1989 Groningen gaf aan deputaten de volgende opdracht: 'de generale synode van 

1992 van advies te dienen omtrent mogelijke wijzigingen in stelsel en overige voorwaarden. Vanwege de 

principiële alsmede de specifieke vaktechnische aspecten zich door deskundigen te laten bijstaan.' 

Dezelfde synode gaf aan deputaten voor het financieel beheer van de Theologische Universiteit Apeldoorn 

ondermeer de opdracht: 'te participeren in de door deputaten Emeriti kas aan te vangen studie.' 

Br. H. Schuurhuis is door Deputaten Financieel Beheer aangewezen om, met ons deputaatschap, zich te 

bezinnen over de inhoud van onze opdracht. Na enig beraad is aan een vijftal broeders gevraagd zitting te 

nemen in een commissie van deskundigen welke ons deputaatschap van advies zou kunnen dienen terzake 

van onze opdracht. 
In goed overleg heeft ook br. Schuurhuis in deze commissie plaats genomen. De samenstell ing van de com

missie bestaat uit: 
- prof. dr. W. van 't Spijker, voorzitter 
- ds. M. Drayer, secretaris 
- br. J. Bijleveld 
- br. S. Pieper 
- drs. H. Schuurhuis 
- drs. J.C.L. Starreveld 
Op 9 januari 1991 werd de commissie geïnstalleerd. 
Op verzoek van de commissie van deskundigen, hierna te noemen de commissie , hebben deputaten enkele 

aandachtspunten aan de commissie voorgelegd. Deze aandachtspunten hadden onder meer betrekking op: 

- het principe van het levenslang aan het kerkverband verbonden zijn van een dienaar des Woords; 

- de mogelijkheid tot het opbouwen van emeritaatsrechten naar rato van dienstjaren; 

- de eventuele consequenties inzake het besluit van de generale synode met betrekking tot afgezette diena-

ren des Woords; 
- de emeritaatsuitkering aan predikanten die de kerken hebben gediend naar art. 6 K.O. ; 

- de verdere reservevorming en een eventuele samenvoeging van het Emeriteringsfonds en de Ementlkas. 

De commissie heeft haar adviesnota in oktober 1991 uitgebracht en nader toegelicht op de deputatenverga

dering van 14 november 1991 (zie bijlage 11 .4). Helaas waren 2 deputaten en 1 commissielid niet in de 

gelegenheid deze vergadering bij te wonen. 
Gesteld mag worden dat deputaten met veel belangstelling kennis hebben genomen van de inhoud van de 

adviesnota en van de mondeling gegeven toelichting. 

3.2. Korte inhoud van de Adviesnota 
- De kerk is het lichaam van Christus, welke zich in de samenleving concreet als gemeente manifesteert en 

die wel is te onderscheiden van de samenleving, doch daarvan niet is te scheiden. 

- Met de overige ambtsdragers staan de dienaren des Woords onder het gezag van de 'enige algemene 

Bisschop en het enige Hoofd van de Kerk' aan wie zij verantwoording schuldig zijn . 

- Er is een unieke band tussen de dienaar des Woords en de gemeente door wie hij is beroepen. 

- De dienaar des Woords staat niet in 'loondienst van de gemeente' maar ten dienste van de gemeente, die 

aan haar dienaar des Woords de middelen verschaft bij de vervulling van zijn ambt 'zonder zorg van het 

Evangelie te kunnen leven.' 
Deze verantwoordelijkheid van de gemeente ten aanzien van de dienaar des Woords strekt zich ook uit 

over de periode die hij wegens ouderdom, ziekte of om andere redenen niet meer in staat is zijn ambt uit 

te oefenen. 
- De gemeente heeft haar verantwoordelijkheid ten aanzien van de geëmeriteerde dienaar des Woords, 

eventueel middels het kerkverband, steeds gevoeld en is haar verplichtingen in redelijkheid nagekomen; 

met uitzondering van die gevallen dat er een breuk is ontstaan - anders dan door overlijden - in de unieke 

verhouding tussen de gemeente en haar dienaar des Woords. 

- Deze breuk kan ontstaan door afzetting van de dienaar des Woords, door zijn overgang naar een andere 

staat des levens dan wel door overgang naar een ander kerkverband. 

- In deze gevallen verliest de dienaar des Woords zijn radicaal als predikant en heeft de gemeente niet lan

ger de verplichting in zijn levensonderhoud te voorzien. 
- Dankzij de reserveringen voor toekomstige verplichtingen is voor de drie genoemde categorieën van voor_: 

malige predikanten een zakelijk recht ontstaan op een deel van de gevormde reserve; een recht welke brJ 

toepassing van het zuivere omslagstelsel niet aanwezig is. 
- Het verschil in de emeritaatsuitkering aan predikanten die tot hun emeritering een gemeente hebben 

gediend en de emeritipredikanten naar art. 6 K.O. is niet billijk en dient te worden opgeheven. 

- De kerken ontvangen de signalen uit het maatschappelijk leven wel op, doch verwerken deze naar eigen 

recht. 
- Verdere reservering is noodzakelijk om binnen een tijdsbestek van circa 25 à 30 jaren tot volledige dekking 

van toekomstige verplichtingen te komen. 
- Hoewel niet urgent is bezinning over samenwerking met het P.G.G.M. aan te bevelen. 

3.3. Bespreking van de Adviesnota ... 

Deputaten hebben op 24 januari 1992 in een voltallige vergadering de Adviesnota besproken. HierbrJ rs 

gebleken dat binnen de kring van deputaten de meningen uiteen lopen wanneer het gaat over de vraag of 
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de ke\ ee_n ~a~ë~e) zorQplicht heeft ten aanzien van de oudedagsvoorziening van predikanten die trouw 

getwees dz_11n toe un radicaal als predikant brnnen ons kerkverband hebben verloren Een zorgplicht naar 
ra o van rens Jaren. · 

~tst:~~ 1~~~!1~ ~;ii,::r,u~~e~ ~~::;~s~i~:i~de ia~r~~t i!I i~f niet invoeren van het dienstjarenstelsel, 

van een meerderheids- en een minderheidsrappo~.- Zie bijlagen 11 920:~ f ~e;_leg besloten tot het uitbrengen 

Alle deputaten z11n het __ eens over de noodzaak van verdere reservering. Binnen circa 30 à 35 ·aar i 

reserve voldoende te z11n om aan de emeritaat_sverplichtingen volledig te kunnen voldoen. 1 d ent de 

J ene;n~e de ge~rale synoden voldoende rnzrcht te geven in de ontwikkeling van de reservevorming zullen 

epu a e_n aan _redere generale synode actuariële berekeningen voorleggen, waardoor per synode eventuele 
aanpassingen rn e omslag kunnen plaatsvinden. 

4. Begrotingen 1993, 1994 en 1995 

BATEN 1993 1994 1995 
f f f 

BiJdragen kerken 1.500.000 1.580.000 1.620.000 
Giften/legaten 2.000 
Interest 

LASTEN 
Uitkeringen 
Diverse kosten 
Batig saldo 

Toelichting 
Bijdragen kerken 

1.228.000 

2.730.000 

1.384.000 
16.000 

1.330.000 

2.730.000 

2.000 2.000 
1.328.000 1.428.000 

2.910.000 3.050.000 

1.478.000 1.602.000 
17.000 18.000 

1.415.000 1.430.000 

2.910.000 3.050.000 

De minimum-bijdrage is overee k r rt·k 1 2 · · 
op een heffin v 21 5'¾ n oms _19 a r e O van de rnstructre voor de jaren 1993 Vm 1995 gebaseerd 

doende redi!Zan~~ , • van het mm1mum-traktement van predikanten met 10 dienstjaren, voor dienst

boek 19~1 is het aa~!~ede;kde teftrJd van 65 Jaar. Uitgaande van het aantal predikanten volgens het jaar-

1993 - 165, pre i an en voor 1992 geraamd op 164 en voor de volgende drie jaren op: 

1994 - 166 
1995 - 167 

0[~~~~~ten vallend_e onder artikel 6 K.O. zijn niet in deze getallen begrepen. 

vJr 1993e 1vaOn3eefn4J1aarlrJkse verhoging van de traktementen met 3% geeft de volgende bedragen· 
. X .520 = f 42.766 . 

voor 1994 1.03 x f 42. 766 = f 44.049 
voor 1995 1.03 x f 44.049 - f 45.370 

De minimum bijdr ·· · 
voor 1993 16

· ageg ZrJn, rn verband met het voorgaande geraamd op: 
5x0.21 xf42.766=f1.517.124 

voor 1994 166 x 0.21 5 x f 44.049 - f 1 572 109 
voor 1995 167 x 0.21 5 x f 45.370 = f 1· .629.010 

Het aantal leden en d I d 
75.944. Rekenin hou~: e en van onze kerke_n bedroeg, volgens het jaarboek 1991 , op 1 januari 1991 

Deputaten Finan~iële Zak~e dmet eben lg~lerdelrJke ternggang, heeft ons overeenkomstig het advies van 

leden. n oen es uiten voor de Jaren 1993 tot en met 1995 uit te gaan van 75.500 

~i~I;~~ i~t ;fn minimum-bijdrage per lid en dooplid van: 
in 199 · 7-124 : 75.500 = f 20,09 afgerond f 20,00 
in 199: f 1-572-109 : 75.500 = f 20,82 afgerond f 21 oo 

f 1 ·629-01 O : 75.500 = f 21 ,58 afgerond f 21 :50 

Interest 
Uitgaande van aanva d. 
middelen in de toekom~! ;;g e~an onze voorstellen en rekening houdende met het feit , dat de vrijkomende 

ons de jaarliJ.kse stiJ·gi·ng d 9 been gem,ddeld ongeveer gelrJk percentage kunnen worden (her}belegd heeft 
oen egroten op f 100.000,00. ' 
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~~t~::~~~ op onze voorstellen en er van u_itgaande dat gedurende de jaren _1993 tot en met 1995 de A.O.W./A.W.W.-uitkeringen jaarlijks met 3% stIJ9en, geeft de volgende berekening. 

Basisgegevens 1992: 
a. minimum-traktement 
b. A.O.W.-uitkering gehuwd (met toeslag) 
c. A.O.W.-uitkering ongehuwd . 
d. A.W.W.-uitkering weduwe zonder kinderen 
e. uitkeringsgrondslag 145% van a. 
f. inhouding 80% van b. 
g. inhouding 80% van c. 
h. inhouding 80% van d. 

in 1993 in 1994 
f f 

a. 42.766 a. 44.049 
b. 21 .122 b. 21.756 
C. 14.617 C. 15.056 
d. 14.690 d. 15.131 
e. 62.011 e. 63.871 
f. 16.898 f. 17.405 
g. 11.694 g. 12.045 
h. 11 .752 h. 12.105 

f 41 .520 
- 20.507 
-14.191 
- 14.262 
- 60.204 
- 16.406 
- 11 .353 
- 11.410 

Op basis van het voorgaande zullen de uitkeringen bedragen: 

Voor gehuwde 
em. -predikanten 

1993 
70% van 62.011 

= 43.408 
af 16.898 

26.510 

1994 
70% van 63.871 

= 44.710 
af 17.405 

27.305 

1995 
70% van 65.787 

= 46.051 
af 17.927 

28.124 

Voor em.-pred. 
ongehuwd/weduwn. 

1993 
70% van 62.011 

= 43.408 
af 11 .694 

31 .714 

1994 
70% van 63.871 

44.710 
af 12.045 

32.665 

1995 
70% van 65. 787 

= 46.051 
af 12.407 

33.644 

a. 
b. 
C. 

d. 
e. 
f. 
g. 
h. 

In 1995 
f 

45.370 
22.409 
15.508 
15.585 
65.787 
17.927 
12.407 
12.468 

Voor weduwe 
zonder kinderen 

1993 
50% van 62.011 

1994 

= 31 .006 
af 11 .752 

19.254 

50% van 63.871 

1995 

= 31 .936 
af 12.105 

19.831 

50% van 65.787 

= 32.894 
af 12.468 

20.426 

•· ·· -1 n van de navolgende ver-Bij de berekening van het bedrag dat aan uitkeringen is geraamd, zIJn WIJ uI gegaa 
onderstellingen: . . d . 1993 1994 en 1995 een uitkering uit de kas ontvangt bedraagt a Het aantal predikanten dat In e Jaren , . 

. resp. 29, 30 en 32 waarvan 3 weduwnaar en 4 beneden de 65 Jaar. t 1 k. d tot 18 jaar en 2 b. Het aantal weduwen in die jaren is geschat op resp . 24, 25 en 26, waarvan 1 me in 
met 2 of meer kinderen tot 18 jaar. 

c. De vakantietoeslag blijft gehandhaafd op 8%. 
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d. Aan restitutie premieheffing volksverzekeringen en andere toeslagen zal in de jaren 1993 tot en met 1995 een bedrag moeten worden betaald van resp. f 40.000, f 42.000 en f 44.000. 

Diverse kosten 
Rekening is gehouden met een stijging van f 1.000 per jaar. 

Batig saldo 
Overeenkomstig het beleid dat de laatste jaren gevoerd is en in dit rapport opnieuw benadrukt, zijn wij van mening dat de batige saldi volledig aan de reserve dienen te worden toegevoegd. 

5. Voorstellen 
Deputaten naar artikel 13 K.O. stellen u voor: 
1. De koppeling van de uitkeringsgrondslag aan het geadviseerde minimum-traktement van een predikant met tien dienstjaren ook voor de komende drie jaren te handhaven. 
2. De minimum-bijdragen als volgt vast te stellen: 

voor 1993 f 20,00 per lid/dooplid 
voor 1994 f 21,00 per lid/dooplid 
voor 1995 f 21 ,50 per lid/dooplid 

3. BiJ aanvaarding van het minderheidsvoorstel het daaraan gekoppelde wijzigingsvoorstel over te nemen. 

Bijlage 11 .1 

1. ln/elding 

J.D. Wisman, voorzitter 
J .C. van Beveren, secretaris 

P. Zuidema, penningmeester 

BEREKENINGEN TER BEPALING VAN EEN VOLDOENDE OMSLAG 
VOOR DE EMERITIKAS 

In dit rapport vindt u een voorspelling van de uitkeringen die, in de toekomst, uit de Emeritikas betaald moeten worden. Deze voorspellingen zijn gebaseerd op een aantal aannames. Ten opzichte van het vorige rapport d.d. 11-3-1989, zijn een tweetal aannames gewijzigd, namelijk: de uitkeringshoogte en de grondslagen voor de voorspelling . Deze wijzigingen hebben een behoorlijke invloed op de hoogte van de voorspellingen. Uit de voorspelling wordt bepaald welke omslag per lid gevraagd zou moeten worden om een 'gezond' financieel beleid op lange termijn te voeren. In het vorige rapport was de benodigde omslag berekend op f 19,24 per lid. De laatste berekeningen geven aan dat, bij financiering van de uitkeringen in 38 jaar, deze omslag nu zo'n f 28, 15 per lid zou moeten bedragen. Behalve de twee reeds genoemde oorzaken zijn zowel een te lage omslag in voorgaande jaren als het dalend ledental hier debet aan. 

2. De voorspelde uitkeringen 
De wijziging in de hoogte van de voorspellingen heeft dus twee belangrijke oorzaken. 
Ten eerste is dit een gevolg van een forse stijging van de uitkeringshoogte. In drie jaar tijd is de jaarlijkse uitkering aan een gehuwde predikant gestegen met 17,5% van f 23.045,- per jaar naar f 27.086,- (dit is inclusief 8% vakantiegeld). 

Ten tweede is deze stijging te wijten aan een veranderende grondslag voor de voorspelling. Statistisch gezien blijven de mensen in Nederland langer in leven, de berekeningsgrondslagen worden hier op aangepast. De berekening van de uitkeringen uit de Emeritikas zijn dan ook gebaseerd op deze aangepaste grondslagen. 

In de hier volgende grafiek vindt u de voorspelde uitkeringshoogste en de invloed van de grondslag wijziging. 
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Uitkering verloop 
emeritikas (1992) 3,8 

3,6 

3,4 

3,2 

C 3 
2- 2,8 ·Ë., 
~§ 

2,6 ><:§ 

~ 
2,4 ~ 

~ 
.0 2,2 

2 

1,8 

1,6 

1,4 

1,2 
1992 2002 

Jaar 
□ oude grondslagen + nieuwe grondslagen 

3 Bepaling van de omslag dl b Id ï· De omslag per lid, die uit de berekening naar vorEJn komt, worr epaa ui · _ De waarde van de uitkeringen op dit moment,_ z11nde 58, 1 m1 Joen. 
_ De reserve per 13/12/1991 ongeveer 15,3 m1l1oen. . . 
_ Een factor om de financiering uit te smeren over 38 Jaar, 20, 14. 
_ Het aantal leden: 75.500 (was in 1989, 76.000). 

500
) 

Omslag per lid = (58.100.000 - 15.300.000} / (20, 14 x 75. d 
Dit betekent dat _de_ oms_lag_ zo'n f 28, 15 per lid

3
~0 ~a~~~:~:~e dr:~t~ zijn, wordt de uitsmeerfactor 17,98. Dit Indien de financ1enng met 1n 38 Jaar maar m J 

resulteert in een omslag van f 31 ,50 per lid. 

4. voortzetting huidig beleid van de Emeritikas aangegeven, waarbij de huidige In de hieronder staande grafiek wordt het reserveverfoip t zijn de volgende extra veronderstellingen omslag 14,50 per lid als uitgangspunt 1s gekozen. aarnaas 

?e~aii~~~ringshoogte stijgt jaarlijks met 4%; over de afgelopen drie jaren was de gemiddelde stijging 5,5%. 

: g: ~~~~!t~tig~!~~~~~v:eJ:~~erve in t_oe_komstigEJ jaren b~~rrfi!~~ f/°!~n. - Predikanten worden verondersteld op 65-Jange leeft1Jd met e drie ·aar\n ere vrouw. 
- De predikanten worden verondersteld getroduwdt tfd z;~~ ~a~re5e2ne jaa( 2 ki~de~en te onderhouden. _ De weduwe van een predikant wordt veron ers e . . 
_ De uitkeringen zijn gebaseerd op de voorzien~ u1tkennge~ ~~ 6::~-

- gehuwde predikanten ouder dan 65 Jaar . f 33. 255' -
_ weduwnaar ouder dan 65 Jaar f 

2
1:086:-

- weduwe Vm 52 Jaar . . f 19.695,-
- wS?uwe Jonger_dan 52 Jaar . : f 33.609,- .. stel· - geementeerde ion,ger_dan 65 Jaar AG-Î f I GBM/GBV 80-85 de mannen met een leefllJdsterug De berekeningen z1Jn uitgevoerd met de a es . . 

- ling van 5 jaar. De vrouwen met een _leeftijdsterugstell1ng ~a~_6daa~ 27 jaar _ leder jaar treden er drie nieuwe pred1kant;n toe met een ee IJ va · - Er is gerekend met een rekenrente van 4 1/0 • 
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BiJlage 11 .2 □ Reserve verloop 

MEERDERHEIDSRAPPORT, DEPUTATEN ART. 13 K.O. 
1. Principiële uitgangspunten 
Deputaten willen, evenals de commissie, uitgaan van hetgeen in de Belijdenis des geloofs is gezegd over kerk en ambt, maar tevens (meer) aandacht schenken aan hetgeen de kerken reeds een aantal eeuwen ten aanzien van het ambt van dienaar des Woords hebben uitgesproken en in een 'Kerkenordening' of 'Kerkorde' hebben vastgelegd. 

2. De Kerk 

Artikel 27 van de Belijdenis des geloofs heeft als opschrift: Van de Algemene Christelijke Kerk, en vangt aan met de woorden: 'Wij geloven en belijden een enige katholieke of algemene kerk, dewelke is een heilige vergaderi~g van ware Christ-gelovigen, alle hun zaligheid verwachtende in Jezus Christus, gewassen zijnde door z11n bloed, geheiligd en vergezeld door de Heilige Geest.' 
In 'GerEJformeerd Kerkrecht' door dr. H. Bouwman, Kampen 1928, vinden we op pag. 1 de volgende omschnJvmg van de kerk: 'De kerk is volgens de uitspraken van het Nieuwe Testament eene vergadering der geloovigen, die in Christus hunne zaligheid zoeken, gewasschen zijnde in zijn bloed en vergezeld door den Heiligen Geest.' 

3. Ambt en roeping 
In artikel 30 van de Belijdenis des geloofs wordt gehandeld over de regering der kerk door kerkelijke ambten. 

Daarna wordt in artikel 31 gesproken van de dienaars, ouderlingen en diakenen. In dit artikel lezen we ondermeer:_'En aangaande de dienaars des Woords, in wat plaats zij zijn, zo hebben zij een zelfde macht en autonte1t, z11nde altegader dienaars van Jezus Christus, den enigen algemenen Bisschop en het enige Hoofd der kerk.' 

In het bevestigingsformulier van dienaren des Woords lezen we dat de Apostel Paulus onder anderen zegt dat het herdersambt een instelling van Jezus Christus is. 
De Dordsche Kerkenordening vangt het hoofdstuk 'Over de dienaren des Woords ' aan met de woorden: 'Het fal nbiemand geoorloofd zijn, den dienst des Woords en der Sacramenten te bedienen, zonder wettiglijk daaroe eroepen te zijn,' 

!n verband met de roeping merk1 dr. H. Bouwman in 'Gereformeerd Kerkrecht' op pag. 367 onder meer op: Om _de roeping tot de heilige bediening recht te verstaan moeten wij onderscheiden tusschen een inwendige en uitwendige roeping. Beide zijn noodig. Zij ondersteunen elkander, zij vullen elkander aan. De inwendige ~eping . is een vereischte en wordt verondersteld bij de roeping door de kerk, gelijk in het evest1g1ngsformulier aan den te bevestigen leeraar gevraagd wordt.' 
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'Of gij gevoelt in uw hart, dat gij wettiglijk van Gods geme_ente ~n mitsdien van God zelven, tot __ dezen heili

gen dienst geroepen zijt?' en op pag. 369 lezen we: 'Het 1nnerliJk be~eeren moet voorts_ een bliJvend, duur

zaam verlangen zijn, want een dienaar des Woords moet zich voor zIJn geheele leven w1Jden aan den dienst 

van Christus.' 
Ook in het boek van dr. W. van 't Spijker 'De Ambten bij Martin Bucer', Kampen 1970 vinden we dezelfde 

opvattingen ten aanzien van ambt en roeping, bijvoorbeeld op pag. 368, waar we de volgende zinnen aan

treffen: 'God roept tot het ambt. En de dienaar en de gemeente buigen samen voor Hem die roept en 

bekwaamt.' 
En op pag. 384: 'De overtuiging door Christus zelf geroepen te zijn is het eerste wat blijken moet.' 

Dat deze roeping voor het gehele leven geldt vind_en we reeds terug in de ~cta_Synode van Do~drecht 1578. 

In dit verband mag worden verwezen naar het artikel van prof. dr. W. van t Sp1Jker In het boek De Nationale 

Synode van Dordrecht 1578' uitgegeven door Buyten en Schipperheyn en Ton Bolland, Amsterdam 1978. 

Op pag. 144 vinden we in art. 7 o.m. het volgende: .. . . 

7. Dewijle de dienaars haer leven lanck aen haren dienst verbonden sIJn , soo en Isset niet gheoorloft datse 

hen tot eenen anderen staet des levens begheven ofte oock haren dienst onderlaten, ten ware dat SIJ gheen 

ghemeynte en hadde om te bedienen; ende soo het ghes.~hiedde dat sij door ouderdom ofte sieckte onbe

quaem wierden tot oeffeninghe hares dien.sts, soo sullen sIJ_ nochtans dies niettemin de eere ende den naem 

eenes dienaars behouden. Ende opdat sIJ den overighen tIJt hares levens eerlick toebrenghen moghen, soo 

sullen sij van den kercken versorght werden. Soo sij oock om dese ofte eenighe andere oorsaken haren 

dienst voor eenen tijt nalaten moeten, soo sullen sij nochtans hen tot allen tijden der beroepinghe der ghe

meynte onderwerpen. 
In de 'Kerkorde' van onze kerken luidt artikel 12: 'Daar een dienaar des Woords, wanneer hiJ eenmaal op 

bovenomschreven wijze wettig beroepen is, zijn leven lang aan de dienst der kerken verbonden is, is het 

hem niet geoorloofd zich tot een andere staat des levens te begeven dan om gewIchtIge oorzaken, die ter 

kennis van de classis gebracht, door haar beoordeeld dienen te worden ten overstaan van de deputaten der 

particuliere synode.' . . 

De generale synode 1956 van onze kerken sprak uit dat: 'Wie zijn ambt eigenmachtig neerlegt maakt zich 

schuldig aan trouweloze vertaling van de dienst.' . . 

De Gereformeerde Kerken in Nederland kenden dezelfde bepaling doch hebben artikel 14 van hun kerkorde 

als volgt gewijzigd: 'Het zal een dienaar des Woords niet vrijstaan zijn ambt neer te leg~en. Hij kan slechts 

van zijn ambt worden ontheven, om zich tot een andere staat des levens te begeven, indien de kerkeraad en 

de classis, met medewerking van de door de particuliere synode aangewezen deputaten, oordelen dat daar

voor bijzondere en gewichtige redenen zijn .' 
In zijn commentaar wijst dr. Nauta erop dat weliswaar de woord_en 'zijn levenlang aan de kerkedienst ver

bonden is' niet meer is opgenomen, doch dat het beginsel ervan Is gebleven hetgeen bliJkt uit de eerste_ vol

zin: 'Het zal een dienaar des Woords niet vrijstaan zijn ambt neer te leggen'. HiJ vervolgt met erop te w11zen 

dat in de gegeven formulering een belangrijk beginsel is besloten. Hij merkt verder op dat juist ;n de huidige 

tijd een ambtsdrager nogal eens meent het recht en de vri1he1d te bezitten om, 1nd1en het hem zo uitkomt, 

zijn ambt zondermeer neer te leggen; een opvatting die in strijd is met de aard van het ambt zelf. (Zie: 

Verklaring van de Kerkorde van de Gereformeerde Kerken in Nederland door dr. D. Nauta, Kampen 1971 

~- M~~ . . . 
Deputaten hebben uitvoerig aandacht geschonken aan hetgeen sinds de Reformatie over de roeping tot het 

ambt van de dienaar des Woords is gedacht en geschreven. In dit verband zou ook Calv1Jn e.a. kunnen wor-

den geciteerd. . . 
Bij hem e.a. treffen we dezelfde visie aan ten aanzien van het ambt en de roeping daartoe. 

Deputaten hebben gemeend dat een wat bredere aandacht voor ambt en roeping op zijn plaats is omdat 

naar hun gevoelen in de huidige tijd sprake is van een devaluatie van het ambt. Deze valt o.a. te bespeuren 

in de opmerking van dr. Nauta ten aanzien van het zonder meer neerleggen van het ambt. . 

Deze devaluatie achten deputaten eveneens aanwezig indien de aandacht van de kerken veelvuld1~. wordt 

gevraagd voor aanpassing/gelijkstelling van de rechtspositie van predikanten aan maatschappehJke en 

sociale normen voor loontrekkenden. 

4. Levenslange dienst . . .. .. . 

Uit het voorgaande, handelende over ambt en roeping, mag dwdeliJk zI1n ge"'.'orden dat de dienaren des 

Woords geroepen zijn tot de verkondiging van het heilig Evangelie en de bed1en.Ing der sacramenten. .. 

Zij hebben bij hun bevestiging met een 'Ja, ik van ganser harte' verklaard dat ZIJ in hun hart overtwgd z11n dat 

God Zelf hen door Zijn gemeente tot deze heilige dienst heeft geroepen en ZIJ hebben beloofd uit helde t_ot 

Christus en Zijn gemeente hun ambt getrouw te bedienen. Deze roeping geldt niet voor e.en_ bepaalde t1Jd 

doch voor de duur van hun leven. Van de dienaar des Woords wordt trouw gevraagd en b1J zI1n bevest1g1ng 

heeft hij trouw beloofd. . .. . .. .. 

Trouw wat de vervulling van het ambt betreft maar evenzeer trouw ten aanzien van de t1Jd waann h1J z1Jn 

ambt heeft te vervullen. 
Hij dient niet alleen trouw te zijn maar ook - levenslang - trouw te blijven. . 

De dienaar des Woords heeft zelf niet te bepalen voor hoe lange tijd hij trouw wil blijven, maar dient zich te 

houden aan hetgeen hij bij zijn roeping en bevestiging heeft beloofd. . . . .. 

Uit dit trouw-zijn aan God en Zijn gemeente en aan het trouw-zIJn aan het eigen Ja-woord vloeit voort dat h1J 

levenslang de eer en de waardigheid van dienaar des Woords mag genieten. 

5. Levenslange voorziening in het levensonderhoud . . .. 

Zolang een dienaar des Woords, zijnde een dienstknecht van Jezus Chnstus, trouw Is aan zI1n Hemelse 

Zender heeft de gemeente van Christus, waaraan de predikant verbonden is, de verplichting in het levens

onderhoud van hem en zijn gezin te voorzien en wel gedurende de periode dat hij: 
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a. in staat is zijn gemeente te dienen; dit is de zg. actieve periode. Het levensonderhoud wordt dan aange

duid met het woord 'traktement'; 

b. door ouderdom,_ ziekte of andere redenen ongesc_hikt is geworden zijn ambt uit te oefenen; de zg. passie

ve penode. Is dit het geval, dan wordt hem emeritaat verleend en in zijn levensonderhoud voorzien door 

een ementaatsuItkering. 
Gedurende de tijd van het 'trouw-zijn' - hetzij in de actieve hetzij in de passieve periode - heeft hij recht op 

levensonderhoud. 

6. Levensonderhoud gelijk te stellen met loon? 

De vraag kan worden gesteld of het recht op levensonderhoud niet gelijk te stellen is aan het recht op loon. 

Immers, zo wordt wel gestel~, ook de9enen die in hun actieve ~eriode loon _genieten, ontvangen in de pas

sieve periode een u1tkenng, pensioen genaamd. BIJ degenen die loon verdienen Is evenals bij predikanten 

sprake van levenslang inkomen. 

De hierboven gestelde vraag moet toch ontkennend worden beantwoord; hoeveel overeenkomst er uiterlijk 

ook bestaat. 
Er Is een principieel verschil. 
Bij loon is sprake van _gezagsverhouding tussen_ werkgever en werknemer, van prestatie en contraprestatie, 

van de duur van het dienstverband, van opzeggIngsmogeliJkheden en van het opbouwen van pensioenrech

ten gedurende de actieve penode. De hoogte van het pensioen staat in directe relatie met de hoogte van het 

loon en met het aantal dienstjaren. 

Bovendien is de werkgever verpl_icht op geregeld~ tijden de pensioenpremie te voldoen aan een bedrijfspen

sioenfonds of aan een verzekenngsmaatschapp1J, ~elke dan als pensioenfonds fungeert. Hierbij mag wor

den opgemerkt dat het_ niet van wezenlijk belang Is of de werknemer bijdraagt in de pensioenpremie. De 

gestorte _pensIoenpremIe wordt door het pensioenfonds voor iedere werknemer afzonderlijk, op zijn naam, 

geadministreerd. De_werkgever heeft ov~r gestorte pensioenpremies geen enkele beschikkingsmacht. 

Het pensioen wordt I_n de maatschappeliJke verbanden beschouwd als betaling van uitgesteld loon; loon dat 

1s verdiend in de actieve periode _en waarva_n in die periode een gedeelte is terzijde gelegd, teneinde gedu

rende de passieve penode daaruit het pensioen te voldoen waardoor de ex-werknemer in zijn levensonder

houd kan voorzien. 
Het Hof te Brussel heeft onlangs deze zienswijze in een uitspraak bekrachtigd. In de verhouding tussen de 

gemeente en de predikant Is geen sprake van een gezagsverhouding in de juridische betekenis. Verder is 

geen sprake van loon_d1enst, n_och van de duur van het dienstverband of van opzegtermijnen etc. Er is 

bovendien geen wetteliJke VE!rplichting voor de kerken om jaarlijks een zodanig bedrag te reserveren dat de 

toekomstige verplichtingen zIJn gedekt. 

De Overheid en de bedriifsverenigingen erkennen in dezen volledig het recht der kerken om de verhoudin

gen tussen haar en de dienaren des Woords naar eigen inzicht te regelen en in een 'Kerkorde' vast te leg

gen. 

7. Financiële aspecten 
Predikanten naar art. 6 

In de Instructie voor deputaten Emeritikas wordt onderscheid gemaakt tussen de uitkeringen aan geëmeri

teerde predikanten die tot hun emeritaat een gemeente hebben gediend en de predikanten die een beroe

ping hebben aanvaard tot het verrichten van bijzondere arbeid, zoals in art. 6 K.O. is omschreven. 

Deputaten_ hebben aan de generale synode 1986 's-Gravenhage uitvoerig gerapporteerd inzake deze mate

ne, mede 1n verband met de gevoelens van onbillijkheid welke bij enkele predikanten naar art. 6 K.O. zich 

openbaarden. 

Deputaten hebben destijds geen aanleiding gevonden de synode terzake voorstellen te doen (zie Acta 1986 

blz. 281 /290). 
Deze kwestie is o~nieuw op de deputatenvergadering aan de orde geweest, mede als gevolg van het stand

punt van de commIssIe. 
Bij de beraadslaging hierover hebben alle deputaten mede laten wegen dat in onze kerken een toenemend 

aantal predikanten met een eigen kleine gemeente, nevenfuncties vervult. 

Het ver~ch_il in de uitoefening van het ambt tussen deze predikanten en zij die krachtens art. 6 K.O. werk

zaam zI1n 1s In het algemeen afgenomen. De vraag rijst of een verschil in de emeritaatsuitkering in deze 

gevallen redelijk is. 

Deputaten hebben na de_ ontv_angst en bespreking van de Adviesnota van de commissie onvoldoende gele

g~nhe1d ku_nnen vinden zich hierover volledig te oriënteren. 

ZIJ zullen zich In de komende jaren over deze materie nader bezinnen en aan de generale synode 1995 rap

porteren. 

8. Omslagstelsel of Voorziening toekomstige verplichtingen 

In de beroepsbrief_ luidt de laatste zin: Tenslotte garandeert de kerkeraad U de door de generale synode 

vb~stgest_elde uitkering naar art. 13 K.O., b1J eventuele emeritaatsverlening tijdens Uw dienst en aan Uw gezin 

IJ overl1Jden alhier'. 

Deze garantie zal in vele gevallen een gemeente wel bijzonder zwaar belasten, indien ze in het levensonder

houd van een nieuw beroepen predikant en in dat van de geëmeriteerde dienaar des Woords heeft te voor
zien. 

In het verleden hebben zich dikwijls moeilijkheden voorgedaan bij het nakomen van de garantie aan de geë

menteerde. 

Als gevolg daarvan is binnen het kerkverband ee_n algemene kas gevormd, waaruit de plaatselijke gemeente 

gelden kan ontvangen ter betaling van een uitkering aan haar gemeriteerde dienaar des Woords. 
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Desgewenst wordt de uitkering rechtstreeks aan de predikant verstrekt. De benodigde middelen ontvangt de 

kas door jaarlijks een omslag te heffen van _alle kerken naar _rato van het aantal leden der kerk. Door de 

instelling van een algemene kas en toepassing van een 1aarl11kse omslag ter _dekking van de uit te keren 

emeritaatsgelden is een grotere waarborg geschapen dat een gemeente zI1n gegarandeerde uitkering 

gestand kan doen. . 
Toch zijn er binnen de kerken vragen blijven leven ten aanzien van de toepassing van het omslagstelsel. 

Als gevolg daarvan benoemde de generale synode 1965/66 Zwolle/Apeldoorn een comm_issie met de 

opdracht het vraagstuk van de emeritering en de verzorging van de ement1pred1kanten, predikantenwedu

wen en -wezen in studie te nemen en daarover aan de volgende generale synode te rapporteren . 

Deze studiecommissie bracht haar rapport uit aan de generale synode 1968/69 Hilversum-Centrum (zie _Acta 

1968/69, pag. 263/281) . In dit rapport zijn de risico's vermeld _welke aan de toepassing van het zuivere 

omslagstelsel zijn verbonden; daarom werd gepleit voor reservering ter dekking van_ toekomsuge verplichM· 

gen. Als één van de risico's, aan het omslagstels_el verbonden, Is genoemd het zich in ongunstige zin ontwik

kelen van de verhouding tussen het aantal uitkenngsgerecht1gden en het aantal leden dat de omslag heeft te 

voldoen. . . . . 
De generale synode 1968/69 heeft het voorstel van de stud1ecommIssIe tot reservevorming overilenomen 

en sindsdien is er sprake van het opbouwen van een_vermogen tot dekkmg van toekomstige ve[J)lichtmgen. 

Dat reservevorming nodig is gebleken valt aan te wI1zen uit de ontwikkeling In het aantal In actieve dienst 

zijnde predikanten en het aantal leden der kerken. 

Jaar Aantal in actieve in procenten Aantal leden in procenten 

dienst zijnde der kerken 

predikanten 

1967 90 100,00 67.500 100,00 

1991 excl. predikanten 
180,00 75.944 112,51 

naar art. 6 K.O. 162 

Toename 72 80,00 8.444 12,51 

Uit dit verloop blijkt duidelijk dat de ontwikkeling in de verhouding tussen de toekomstige uitkeringsgerechtig

den en het aantal leden dat de omslag heeft te voldoen duidelijk ongunstiger is geworden. 

Deputaten zijn dan ook van mening dat een verdere reservevorming noodzakelijk (s om ~e gegarandee_rde 

emeritaatsuitkeringen te kunnen financieren . De hoogte van de reserve dient zodanig te zI1n dat te allen tijde 

aan de gegeven garanties kan worden voldaan. 
Daarvan is nu nog geen sprake, hetgeen duidelijk blijkt uit de actuariële ~egeven~ wel_ke deputaten uw ver

gadering verstrekken (zie bijlage 11 .1 ). Binnen een tijdsbestek van de circa 30 a 35 Jaar dient de opbouw 

van de reserve te worden voltooid. 
Het is nog een lange weg die moet worden afgelegd voordat het einddoel i~ bereikt_. Dit kost inspanning en 

vraagt van de kerken offerbereidheid. Het is te hopen dat deze aanwezig _I_s en bliJft en dat elke __ komende 

synode het in 1969 aangevangen beleid voortzet en wel op een zodanige wI1ze dat tenminste 1aarl11ks de uit

keringen kunnen worden voldaan uit de minimumbijdragen. Dit houdt tevens In dat de rente van het vermo

gen ieder jaar aan de reserve kan worden toegevoegd. 
Indien de voorstellen van deputaten door uw vergadering worden aanvaard en door de __ volgende synoden 

worden gevolgd mag worden verwacht dat in een tijdsverloop van ca. ~O jaar !1969 tot bIJv. 2030) het zuive

re omslagstelsel is omgezet in een stelsel waarin alle toegezegde ementaatsu1tkenngen zI1n gedekt. 

Deputaten willen er de nadruk op leggen dat deze reservevorming voortvloeit uit het besef van verantwoor

delijkheid der kerken en dat aan de reservevorm_ing geen per5.oonlijke recht_en kunnen worden ontleend. De 

stelling van de commissie dat door reservevorming wel zakeliJke recht~n zI1n on.tstaan m1sken_t het karakter 

van de gevormde reserve die de kerken gemeenschappelijk en op basis van vn1w1llige beslissingen hebben 

opgebouwd. . . . . 

Bovendien hebben de woorden 'zakelijk recht' een andere betekenis dan door de commIssIe er aan 1s gege-

ven. 
. 

Andere argumenten waaraan voormalige predikanten rechten zouden kunnen ontlenen zijn door de commis-

sie niet aangevoerd. . 

In het verleden hebben deputaten dikwijls de term 'kapitaaldekkingsstelsel ' of een_ soortgelijke uitdrukking 

gebruikt. Deze term heeft echter als nadeel dat het bij velen de gedachtenassociatie oproept aan een dek

king volgens het dienstjarenbeginsel. 
Aangezien in onze huidige emeritaatsvoorziening de gedachte aan dienstjaren een wezensvreemd element 

bevat is gekozen voor de aanduiding 'Voorziening toekomstige verplichtingen'. .. . 

Het uitsluiten van dienstjaren betekent tevens dat predikanten die trouw geweest zI1n geen emeritaatsrech· 

ten kunnen ontlenen aan de periode waarin ze de kerken hebben gediend. . . 

De deputaten achten een samenvoeging van het emeriteringsfonds voor hoogleraren en van de Emerit1kas 

niet van evident belang. . . . .. . 

Wel achten zij het noodzakelijk dat voor hoogleraren en predikanten dezelfde pnnc1p1ele uitgangspunten gel-

~ -
' d 

Het voorgaande resumerende menen deputaten de synode te moeten voorstellen het beleid zoals dat sm s 

1969 is gevoerd te continueren en de minimum-bijdrage zodanig vast te stellen dat met 30 à 35 Jaar de 

Il 
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r~serve voldoende is om alle toezeggingen na te komen. Het stemt deputaten tot dankbaarheid dat commis

sie en deputaten ten _aanzI~n van de noodzaak tot verdere reservevorming eenzelfde advies geven zij het 

vanuit verschillende zIenswI1zen. ' 

Bijlage 11 .3. 

MINDERHEIDSSTANDPUNT 

1. Overwegingen 

De deputaten: 
Ds. R. van Beek 

J.C. van Beveren, secretaris 
D. Lokhorst 

J.D. Wisman, voorzitter 
P. Zuidema, penningmeester 

a. Wanneer een breuk ontstaat, anders dan doo~ de dood, _tussen ambt en gemeente (bijv. naar art. 12 K.O. 

of 1n andere omstandigheden) treedt In de hu1d1ge regeling voor de gewezen predikanten, hun echtgeno

te_n en eventuele weduwen en wezen totaal verlies van de oud_edagsvoorziening uit de Emeritikas op. 

Hier tekent zich een leemte af, die in onze kerken, evenals In de huidige samenleving, in toenemende 

mate als onterecht wci.rdt ervaren. Voor gewezen p~ed1kanten en hun betrekkingen zou besloten dienen te 

worden tot een (part1ele) uitkering die In een redeliJke verhouding staat tot de jaren van trouwe dienst in 

onze kerken. 
Dit zou ook in_ overeenstemming_zijn met belangrijke elementen van sociale rechtvaardigheid, die inherent 

z11n aan pens1oenvoorzIemngen In onze hu1d1ge maatschappij. De verzorgingsgedachte betreft in het licht 

van de tegenwoordige opvattingen met alleen de inkomsten gedurende de actieve periode maar ook een 

oudedagsvoorziening en een . toelage_ voor eventuele weduwen en wezen. De huidige emeritaatsregeling 

van _onze kerken voorziet h1enn nog met voor de gewezen predikanten en hun betrekkingen. 

Inmiddels 1s i:r wel sprake van een uitzondering. De generale synode van 1989 besloot reeds een oude

dagsvoorziening te_ treffen vI_a de kas OBA voor een beperkte categorie afgezette predikanten. Dus een 

eerste stap In de o._i. goede richting werd op de vorige synode reeds gezet. 

b. Wanneer een predikantsweduwe of -wees lid is van een ander kerkverband, of daarnaar overgaat komt 

menrnet (meer) in aanmerking voor enige uitkering uit de Emeritikas. Deputaten Bil en Slofstra zi]n van 

mem~g dat dit een sit_~atie is die prindpieel en sociaal onaanvaardbaar genoemd moet worden. In de 

prakt1Jk van ons kerkelijk leven komt dit probleem reeds voor. Bedacht dient te worden dat de uitkering is 

bedoel_d voor de predikantsweduwe en -wees. In de status van een predikantsweduwe of -wees verandert 

mets b1J een eventuele overgang naar een andere kerk. 

2. Voorstellen 

a. De generale synode besluite tot .~et instellen van e~n _kleine commissie die de opdracht krijgt nader 

onderzoek te d_oen naar een (part1ele) oudedagsvoorziening voor gewezen predikanten van onze kerken 

en hun betrekkingen, en de volgende synode hierover van advies te dienen. 

(E.en o.i. goede _mogelijkheid voor praktische uitvoering vindt u hieronder. Een variant, die nauwer aansluit 

bij de systematiek van de huidige emeritaatsregeling, biedt de 'adviescommissie-van 't Spijker' in haar 

rapport.) 

b. De generale synode besluite art. 13 sub 6 van de K.O. te laten vervallen of een zodanige regeling te tref

fen dat p_red1kantsweduwen en -wezen een uitkering uit de Emeritikas kunnen ontvangen zonder de voor-

waarde lid te moeten zI1n van de Christelijke Gereformeerde Kerken. ' 

3. Uitwerking van _een regeling voor oudedagsvoorziening gewezen predikanten 

Hoewel er 1n principe geen financiële verplichting bestaat van het kerkverband aan een ex-predikant kan 

~ .en, _uitgaande van hetgeen op d_1t moment een maatschappelijk gebruik is, een financiële regeling tr~ffen. 

. ierbiJ kan men de gebroken relatie tussen de gewezen predikant en gemeente zien als een verbroken rela

tie tussen werknemer en_ werkgever. Dit is principieel een andere relatie dan die tussen predikant en 

gemeente. Een soort pensioenregeling voor gewezen predikanten zou uit de Emeritikas gefinancierd kunnen 

worden. Immers Ind1en de gewezen predikant in het ambt gebleven was, zou hij in aanmerking komen voor 

een uItkenng uit deze kas. 
Bï h f · 
zïj et a breken van_ ~e relat1_e tussen het kerkverband en een gewezen predikant zou het verstandig kunnen 

Jn om geen fmanc1ele binding meer te hebben met elkaar. Dit betekent dat er een bedrag ter beschikking 

~ou moeten komen. Het bedrag mag echter niet direct aan de gewezen predikant worden uitgekeerd maar 

iet te worden gestort als koopsom voor een weduwe-, ouderdoms-pensioen bij een pensioenfonds ~f ver

ze eringsmaatschappij. Op deze wijze kan gewaarborgd worden dat het bedrag alleen voor een pensioen 

~o~dt aangewend. De hoogte van de uitkerin~ kan worden ge_relateerd aan het aantal jaren dat de predikant 

k et_ ambt 1s geweest. Een eenmalige uitkering uit de Ement1kas mag nooit meer bedragen dan wat redelij-

E
erwiis is toe te rekenen aan de predikant. Dit houdt verband met het feit dat de huidige reserve van de 

ment1kas onvoldoende groot is 

~ij het bepalen va~ de hoogte v~n de uitkering aan een gewezen predikant wordt rekening gehouden met de 

e~~~w per dienstJaar en d~t gedeelte van de uitkering dat thans door kapitaal wordt gedekt (uitgaande van 

d!enstj~rensysteem). B11 _de opbouw van de u1tkenng aan een gewezen predikant wordt uitgegaan van 

:n ~e7sttIJd van 40 Jaar. Dit betekent dat 2,5% van het uiteindelijke pensioen per dienstjaar wordt opge

uw · n de onderstaande tabel zijn bedragen, behorend bij het aantal dienstjaren vermeld. Het dekking-



' 
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specentage volgens een dienstjaren-systeem bedraagt op dit moment 44%. 
aantal uit te keren percentage dekkings-
dienstjaren bedrag opbouw percentage 

5 5.523 12.5% 44% 
1 O 13.224 25.0% 44% 
15 23.765 37.5% 44% 
20 37.906 50.0% 44% 
25 56.594 62.5% 44% 
30 81.416 75.0% 44% 
35 114.993 87.5% 44% 
40 159.243 100.0% 44% 

Bij bovenstaande tabel : opbouw 2.5% per dienstjaar. Uitkering gebaseerd op het niveau van 1992. 
Rekenrente 4%. Dekkingspercentage van de aanspraken 44%. . . . 
Voor een goed begrip van bovenstaande bedragen: Voor een gehuwde_ pred1kant __ uIt onze kerk, die op _d1t 
moment met emeritaat gaat op 65-jarige leeftijd, dient een bedrag beschikbaar te zIJn van f 361.915,- 1nd1en 
de emeritaatsuitkering volledig afgefinancierd zou zijn. 

Bijlage 11 .4 

ADVIESNOTA AD ART. 13 K.O. 

De deputaten: 
Drs. L.W. Bil , actuaris 

Ds. E.E. Slofstra 

1. Principiële uitgangspunten 
Wanneer gesteld wordt dat de kerk naar haar wezen geestelijk is, 'lichaam van Ch_ristus',_ maar in deze 
bedeling tegelijk een gemeenschap van mensen die zich in de samenleving als zodanig manifesteert - con
creet als gemeente -, dan wordt principieel de positie van de kerk en wat der _kerken Is door de_ze v1s1e 
gemarkeerd en bij alle onderscheid van beide aspecten elke scheiding tussen beide onvoorwaardelijk afge

wezen. 
Ten aanzien van de ambtsdragers die in die gemeente gesteld zijn en functioneren, betekent het voren
staande dat er geen sprake kan zijn van een 'geestelijkheid' boven de gemeente, noch van een college van 
werknemers in dienst van de gemeente, maar dat zij, met heel de gemeente staande in het ambt aller gelo
vigen, tot het 'bijzondere ambt' geroepen, hun 'bijzondere' verantwoordelijkheid dragen onder de 'enige alge-
mene Bisschop en het enige Hoofd van de Kerk' ten dienste, van de gemeente. , .. , . 
Bij de vervulling van dit ambt, niet alleen van het 'algemene , maar ook van het b1Jzondere ambt, dient elke 
gedachte aan 'beloning' als een contraprestatie van de Ambtsgever - als war_e deze een soort wer_kgever_ -
uitgesloten te zijn. Als de bijbel in dezen over locm spreek_!, dan betreft het _alt1Jd genadeloon, noo,11 1n de zin 
van verdienste van de ambtsdrager, maar dankz1J de verdienste van Hem die Zich een gemeente vergadert, 

beschermt en in stand houdt' . 
Van loon, verdiend in de seculiere zin van het woord, kan dan ook bij de dra~er van het bijzondere_ambt - 1~ 
wereldse zin wordt wel van 'vrijgestelde' gesproken - die zich zo totaal en finaal aan dat a1T1bt w1Jdt dat h1J 
niet in de gelegenheid is zelf in zijn levensonderhoud te voorzien, derhalve ge~n sprake zIJn wanneer de 
gemeente in wier midden hij zijn ambt vervult, hem de middelen verschaft _om ,_ zo_ In het Evangelie arbeiden
de', met de zijnen, 'zonder zorg van het Evangelie' te kunnen leven. Dit ~nncIpe Is door de __ kerk van de 
Reformatie in haar kerkorde niet nader uitgewerkt. De uitwerking ervan is In zekere zin ook t1Jdgebonden, 
voor een belangrijk deel afhankelijk van de maatschappelijke en culturele ?ituatie van d7 gemeente,- Maar 1n 
gemeen akkoord hebben zij wel bepaald en steeds gehandhaafd d~t het onderhouden : resp. het voorzien 
in levensonderhoud', 'behoorlijk' resp. 'naar behoren' dient te geschieden overeenkomstig b1Jbelse onderwij-

zing. . , d , ff r' 
Het ligt geheel in de geschetste lijn dat, wanneer de gemeente 'offert voor de dienst des Heeren , at o El 
terzelfder tijd en parallel mede inhoudt het verschaffen van levensonderhc.ud_ aan de dienaar de_s _Woords 1n 
de unieke en onverbrekelijke eenheid van gemeente en ambt. Deze gelijkl1Jd1ghe1d en evenw1jd1~he1d van 
het offer van de gemeente en het levensonderhoud van de dienaar des Woords worden niet tenietgedaan 
wanneer deze - 'zijn leven lang aan de dienst der kerken verbonden' - 'w1gearbeided, afgesloofd en decom
beerende' is. Het 'zonder zorg van het Evangelie ku_nnen leven' strekt zich ook U.il tot de periode dat actief 
dienen niet meer mogelijk is vanwege ouderdom of ziekte, en na zijn sterven tot zijn ge_zIn. . 
Dit principe krijgt te sterker nadruk omdat de kerkorde in art. 13 vanouds de verbintenis tussen de __ pred1kant 
en de plaatselijke kerk ('de kerk die hij gediend heeft') essentieel stelt . voo~ het 'naar behoren in z1in levens
onderhoud voorzien'. Dat de kerken van de Reformatie hier - in hun sItuatIe - meer gedacht hebben aan de 
'verantwoordelijkheid van de plaatselijke kerk dan aan de financiering van het levensonderhoud door die 
kerk blijkt wel uit het feit dat in de praktijk voor de financiering een beroep op de overheid werd gedaan, die 
- althans voor het besef van de kerken - de 'bona publica', de genaaste kerkelijke goederen 'beheerde' ~n 
daaruit de geëmeriteerde dienaren van levensonderhoud diende te voorzien (de facto dus _met 'kerkegeld ). 
Het is met die verantwoordelijkheid van de plaatselijke kerk niet in strijd, wanneer in de hu1d1ge s1tuat1e ee,n 
beroep op het kerkverband wordt gedaan ten behoeve van de financiering ad art. 13: De Kerkorde blij_ft 
terecht de nadruk leggen op de levende verbintenis met en de blijvende verantwoordelijkheid voor de gee
meriteerde dienaar des Woords, en daarmee op de levende correlatie van de offerende gemeente en de van 
dat offer levende emeritus dienaar. Het beroep op het kerkverband ten behoeve van diens levenson_derhoud 
accentueert deze correlatie in bijzondere zin. In de onverbrekelijkheid van kerk en ambt betekent dit tevens 
dat onderhoudsplicht en onderhoudsrecht in overeenkomstige correlatie tot elkaar staan. 
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Het zal duidelijk zijn dat de sinds de jaren '30 in zwang gekomen 'omslag' om het 'offer van de gemeente' te 
reguleren , dit principe onverlet laat. Hoe de financiering van het levensonderhoud ad art. 13 verder ook 
geregeld mogen zijn, resp. worden, voor de gemeente als de onderhoudende partner in dezen heeft zulk 
een regeling hoogstens betekenis inzake de hoogte van de omslag die ten behoeve van de onderhouden 
resp. te onderhouden partner 'opgebracht' moet worden. De relatie tussen hen verandert daardoor niet· art' 
13 wordt ten volle gehonoreerd. ' · 

Artikel 13 wordt evenzeer ten _volle gehonoreerd wanneer uit de opbrengst van de omslag, al dan niet opzet
tehjk, reservevorming plaatsvindt. Dat er een 'werkreserve' nodig is voor een efficiënt beheer, zal duidelijk 
Zijn. Een reservenng met het oo~ op eventuele calamiteiten die een uitzonderlijke aanslag op de beschikba
re middelen kunnen betekenen, Is een zaak van wijs beleid. Zo kan het voor een verantwoord beleid even
zeer raadzaam zijn om ten behoeve van toekomstige verplichtingen ad art. 13 via de omslag te reserveren 
T.rouwens, de instructie die de synode_ aan de __ deput?ten ad art. 13 gaf, bevat reeds een opdracht om 'jaar: 
liJks van de kerken een ~erplichte mInimum-b1Jdrage te heffen 'ter vorming van een kapitaal dat zal dienen 
als reserve voor de dekking van toekomstige verplichtingen' (de synode geeft zelfs aan waardoor deze ont
staan: 'door toeneming van het aantal in actieve dienst zijnde predikanten' - art. 20). 
Dat wt de vroeg_ere 'bona publica' onlangs eenmalig een (aanzienlijk) bedrag ter beschikking kwam voor de 
ementaatsvoorzIening Is van welkome, maar wat het principe betreft van bijkomstige aard (hetzelfde geldt 
overigens voor de uitkering krachtens de A.O.W.). 
Hoofdzaak is_ da_! voor al __ deze noodzakE!l\jke reserveringen de kerken verantwoordelijk zijn en dat deze 
alleen mogeliJk zIJn dankz1J het offer dat ZIJ voor de dienst des Heeren' brengen in het unieke kader van het 
wederzijds op elkaar betrokken zijn van gemeente en ambt. 
Wanneer bij het bepalen van de hoogte van _de omslag oftewel van de 'verplichte minimum-bijdrage' reke
ning wordt g,ehouden _met bedoelde, re5.erveringen, resp. de wenselijke dan/wel noodzakelijke 'vorming van 
een kapitaal , dan sluit dat onverm1JdeliJk In dat de hu1d1ge generatie de financiële middelen op dit moment 
besch1kb<1ar stelt en vastlegt, opdat de nu dienende predikanten straks als zij geëmeriteerd zijn - of in geval 
van overf1Jden hun weduwen en/of wezen - 'behoorlijk levensonderhoud' zullen ontvangen. Gezegd kan wor
den dat er, althans ten dElle, een voorziening wordt 'opgebouwd' vóór de predikant in de periode dat hij actief 
kan diene~, om, als de tIJd gekomen is dat het_actief dienen niet meer mogelijk is, toch 'zonder zorg van het 
Evangelie te k,unnen leve~. D1t_betekent 11T1plic1et_ dat _de kerke,raad .'.als vertegenwoordiger van de gemeente' 
z11n predikant garandeert dat In de ementaatsu1tkenng te Zijner tijd een groter of kleiner deel verwerkt zal 
zIJn dat gebaseerd is op de nu gevormde en vastgelegde reserve. 
Normaliter 1s de <>pbouw van de emeritaatsuitkering voor de kerken een beleidskwestie en voor de betrokken 
ementus nauweliJks van betekenis. Toen hij zich aan de gemeente verbond, verbond hij zich tot de diensten 
die de gemeente In de beroepsbnef van hem vroeg en beloofde de gemeente hem en zijn gezin 'behoorlijk 
te onderhouden' - In vroeger tIJden voor een niet onbelangrijk deel 'in natura', momenteel met een aan de 
sam~nlev1n~ gerelatee,r? tra~ement '. en gaf hE!m teven? de garantie 'bij eventuele emeritaatsverlening tij
dens z1Jn dienst en b1J overfIJden alhier' voor zIJn gezin naar behoren' in het levensonderhoud te voorzien 
conform art. 13. Elke eventueel volgende gemeente betekende in de regel continuering van de gevraagde 
diensten en gegeven beloften - hoogstens met enige variatie - en zeker continuering van de gestelde garan
tie. Pas wanneer er een breuk optreedt anders dan door de dood tussen ambt en gemeente - in deze bede
ling breekt nu eenmaal ook wat In wezen uniek en verbrekelijk is -, dan krijgt het bedoelde reserveringsbe
leid bepaalde consequenties. 
Hier kan gedacht worden aan de breuk_ die ontstaat t_en gevolge van afzetting (art. 80 K.O.) en dan ad hoc 
met _name wanneer de afzetting plaatsvindt betrekkelijk kort voor het bereiken van de emeritaatsgerechtigde 
leeft1Jd. De laatstgehouden sy_node trof In dezen een voorziening in de lijn van art. 11 K.O. In het kader van 
het reserveringsbeleid zou b1J . toenemende 'dekking van toekomstige verplichtingen' een op die dekking 
gebaseerd aandeel In de voorziening ten dezen te treffen zijn in de lijn van art. 13. 
Hoewel van and_ere aard, toch kan de 'overgang tot een andere staat des levens' (art. 12) hier niet buiten 
beschouwing bliJven, nameliJk als ?e 'gewichtige oorz_aken' - die 'ter kennis van de classis gebracht, door 
h~ar beoordeeld dienen te worden - van dit inhoud zIJn dat de betrokkene het voor God, zijn gemeente en 
zI1n geweten niet lange_r kan verantwoorden predikant te blijven en het - niet 'eigenmachtig' - neerleggen van 
ZIJn arT1bt hem en de zIinen brodeloos zou maken. Met name kan dat het geval zijn, wanneer de betrokkene, 
was h_1J predikant geble:,,en, de emeritaatsgerechtigde leeftijd zou hebben bereikt. Afgedacht van een over
bruggingsregeling_ die In eerste instantie te overwegen zal zijn, zal in de niet actieve levensperiode het 
bedoelde reserveringsbeleid ook dan tot bepaalde consequenties leiden. 
Een d_erde consequentie dient zich aan ingeval van overgang naar een andere kerkgemeenschap, wanneer 
een dienaar des Woords do<?_r zulk ee_n overgan~ de ambtelijke, in principe levenslange verbondenheid met 
ZIJn kerk - . hoe ook persoonliJk gemotiveerd - vriiw1llig verbreekt. Het gaat niet aan om, wanneer de emeri
~atsu1tkenng _puur door omslag w~rdt gefinancierd, dan van de andere partner in de eens aangegane ver-

ndenhe1d - 1n casu de ker_keraad als vertegenwoordiger van de gemeente' - te eisen dat deze de gegeven 
beloften, 1nclus1ef de garantie ad art. 13, zondermeer levenslang zal blijven honoreren. Annulering van de in 
de berc.epsbnef om_schreven en zelf aanvaarde diensten betekent onontkoombaar annulering van elke kerk
rechteliJke relatie, niet alleen met betrekking tot art. 11, maar óók tot art. 13 van de Kerkorde. 
Zou daarentegen de emeritaatsuitkering - zoals in de lijn van de voortgaande ontwikkeling te verwachten is -
~eh_eel of ten dele gefinancierd_ worden ten laste van de gekweekte reserves, dan zou bovengenoemde eis 

eliswaar geen rechtsgrond vinden In art. 13, m_aar wel met inachtneming van de genoemde relatering 
gesteld kunnen worden op grond van de, hoewel niet op naam gesteld, maar wel feitelijk voor de betrokkene 
collectief opgebrachte en vastgelegde reserve. Ook als de wederzijdse verbondenheid niet meer bestaat en 
:r :u~ van een . kerkelijk recht op een uitkering volgens art. 13 niet meer gesproken kan worden, is er een 
a eliJk recht - in de seculiere zin van het woord - 'opgebouwd' en effectuering van dat recht als 'eis van 

sociale rechtvaardigheid' te beschouwen. 
Gecompliceerder wordt de toepassing van de onderhavige consequentie wanneer de financiering van de 
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emeritaatsuitkering ten dele via de omslag geschiedt èn ten dele is gebaseerd op de gevormde reserves. 

Het vergt een vaktechnische berekening om de verhouding tussen beide delen vas_t te stellen, mede_ 1n ver

band met de eerder genoemde relatering. De aldus berekende, op de reser:ievormIng gebaseerde u1tkenn_g 

kan op aanvrage van de bij de overgang destijds betrokken kerkeraad geschieden, (eventueel) via de classis 

conform art. 4 van de Instructie ad art. 13 K.O. 

2. Praktische uitgangspunten . 

In het principiële gedeelte werd gezinspeeld op het feit dat bij de effectuenng van art. 11 K.O. In het verlede_n 

met verschaffen van het levensonderhoud vooral in daartoe geëigende situaties 'in natura' plaatsvond, terw1JI 

dit momenteel in de vorm van een 'traktement' geschiedt dat gerelateerd is aan vergelijkbare situaties en 

aan de vigerende levensstandaard in de samenleving. Gelet op de ontwikkeling in de toenmalige samenle

ving hebben de synoden van 1959 en 1962 dan ook besloten tot jaarlijkse advisering betreffende een ver

antwoord minimumtraktement. De uitkeringen ad art. 13 staan op hun beurt weer In relatie tot dat mImmum

traktement in actieve dienst, nader omschreven in art. 4 enz. van de Instructie ad art. 13 K.O. Opmerkelijk 1s 

dat de kerken wel de signalen uit het maatschappelijk leven opvangen, maar deze geheel naar eigen recht 

verwerken. Er is derhalve geen sprake van een soort collectieve arbeidsovereenkomst als tussen "':'erkne

mers en werkgevers, maar slechts van advisering inzake een minimaal verantwoord geachte ho_norenn,g van 

de voltijdse drager van het bijzondere ambt, met op de achtergrond de toezegging van onderlinge b1Jstand 

ingeval een gemeente dat minimum niet kan opbrengen. . . . . . 

Hetzelfde is op te merken met betrekking tot de emeritering. Toen de verplichte pensionering _op 65-Jange 

leeftijd in zwang kwam en maatschappelijk werd geaccepteerd, hebben _de kerken_ dat signaal uit de_samen

leving in dier voege verwerkt dat emeritaat aangevraagd mag wo'.den bi/ het bereiken van de 65-Jange leef

tijd zonder dat daarbij medische attesten overlegd worden (een t1Jdlang Is de grens voor deze attesten zelfs 

de 70-jarige leeftijd geweest dan wel veertig dienstjaren). Dat de kerken de bedoelde signalen naar eigen 

recht verwerken, blijkt mogelijk nog het meest uit het feit dat de emeritus dienaa_r alle bevoegdheid tot het 

uitoefenen van zijn ambt behoudt. De unieke relatie tussen ambt en gemeente bliJft bestaan, wordt door de 

emeritering niet tenietgedaan. 
In dit verband dient zeker te worden gewezen op de 'vorming van kapitaal ' om te dienen' als reserve voor de 

dekking van toekomstige verplichtingen', ook wel aangeduid_ - hoewel niet geheel terecht - als 'kapitaaldek

kingsstelsel ', dat ,n het maatschappelijke leven een belani)nJ_ke pla_ats I_nneemt b1J de sociale voorzieningen. 

Ingeseind door deze ontwikkeling en lettend op de kwantItatIeve sItuatIe waann gemeenten en pred1kante_n 

momenteel verkeren, hebben de kerken evenwel dat 'stelsel ' als zodanig niet overgenomen - laat staan: ge1-

miteerd - met de inherent daarmee gepaard gaande premieheffing ten laste van de betrokkenen, maar de 

nadruk gelegd op de 'vorming van kapitaal ' als 'reserve' oftewel reservering door de kerken via de omslag. 

De toepassing van het kapitaaldekkingsstelsel behoeft niet automatisch een relatie werkgever-werknemer te 

impliceren, welke in strijd zou zijn met het gestelde in 'Principiële uitgangspunten' zo_wel ten opzichte van _de 

gemeente als ten aanzien van het ambt. De toepassing van de_ pure omslagfinanc1enng z?u '!1 __ de hu1d1g~ 

situatie de lasten in belangrijke mate naar de toekomst verschuiven, met name gezien de leert11dsopbouw 

van het predikantencorps. De gekozen weg van de 'vorming van kapitaal ' in_ casu de reservefinanciering 

biedt de mogelijkheid die lastenverzwaring in de toekomst op te vangen1 mits uiteraard beleid ~n beheer van 

de reserves van die aard zijn dat zij binnen verantwoorde perken als optimaal aan te merken zIJn . 

Inzake het laatstgenoemde dient overwogen te worden dat, statistisch gezien, het 'draagvlak' voor een ad.e

quate voorziening zeer beperkt is, zodat niet of nauwelijks de 'gemid_delden' verantwoord te berekenenz11n, 

wat voor een voorzichtig beleid en beheer nodig Is. Vervroegde ementenng w.egens ziekte enz. en o~erliJden 

vóór de emeritaatsgerechtigde leeftijd kunnen de reservering op een nauwelijks te verdisconteren w11ze b~n

vloeden. Een en ander betekent dat bij de bepaling van de jaarlijkse omslag een zo verantwoord mogeliJke 

marge aangehouden moet worden. . 

Betreffende de effectuering van wat genoemd is, het 'zakelijk recht' ingeval van afzetting en over~ang, 

worde herinnerd aan de relatering aan het aantal jaren dat de betrokkene zijn gemeente heeft gediend. 

Ervan uitgaande dat de omslagen mede dienen om de bepleite reserves te bereiken, resp. te handhaven, 

waarbij dus de emeritaatsuitkeringen volledig worden gefinancierd ten last_e van de reserves, kan_ de be_doel

de relatering bij een x-aantal jaren, uitgaande van een gemiddelde van b11voorbeeld 35 Jaren actieve dienst, 

aanwijzen dat de uitkering krachtens dat 'zakelijk recht' te stellen is op x/vijfendertigste deel van de volledige 

dan geldende uitkering. 
Het ligt in de lijn van het voorgaande dat, wanneer de genoemde consequenties yan het reservebeleid geac

cepteerd worden, de 6de bepaling bij art. 13 wordt gecasseerd. Overeenkomstige aanpassing van de 7de 

bepaling zal in dat geval eveneens overwogen moeten worden. 
Tenslotte kan hier nog ter sprake gebracht worden, dat er tussen art. 8 sub a en art. 8 sub b van de 

Instructie een incongruentie bestaat die als onbillijk wordt ervaren. De 'inkomsten, die predikanten gemeten 

uit hoofde van de vervulling van bijzondere arbeid als bedoeld in art. 6 K.O. , inclusief een hun als zodanig 

toegekend pensioen' worden volledig 'in mindering' gebracht, terwijl 'pensioenrechten, die voortvloeien uit de 

vervulling van functies vóór en/of nevenfuncties tijdens de ambtsperiode,', slechts in zoverre 'in mindenng' 

worden gebracht 'voorzover die 15% van het aanvaardbare minimumtraktement van predikanten met tien 

dienstjaren te boven gaan'. Het feit dat ook de eerstgenoemden zelf het werknemersaandeel in de premie 

hebben betaald, accentueert de ongelijke behandeling te sterker. Gelijkstellig kan verkregen worden door 

bijvoorbeeld de laatste zinsnede van lid b ook van toepassing te doen zijn op lid a. Analoge wijziging van art. 

9 van de Instructie zal dan nodig zijn . 

3. Voorstellen 
Op grond van de bovenstaande uitgangspunten worden de volgende voorstellen in overweging gegeven: . 

1. In overeenstemming met en in de lijn van art. 20 van de Instructie worde in versterkte mate de 'vorming 

van een kapitaal ' nagestreefd ten einde de verplichtingen ad art. 13 in de toekomst voor een zo groot 
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mogelijk deel te financieren uit het gereserveerd kapitaal. 

2. De jaarlijks volgens voornoemd artikel verplichte minimumbijdrage worde zodanig bepaald dat het sub 1 

genoemde doel binnen redelijke termijn (bijvoorbeeld 25/30 jaren) bereikt worde. 

3. De onder 'Principiële uitgangspunten' omschreven consequentie van de reservevorming worde aanvaard 

dat _met in9.ang van een nader te_ bepalen datum de predik~nten die de kerken een tijdlang hebben 

gediend, bIJ een minimale d1enstt1Jd van tien Jaar, een zakeliJk recht - echter niet met terugwerkende 

kracht - kunnen laten gelden op een bepaalde uitkering ad art. 13, die aan hun dienstjaren vóór hun afzet

ting c.q . hun over~ang naar een andere staat des levens dan wel naar een andere kerkgemeenschap 

gerelateerd Is en die ten laste komt van de óók voor hén gevormde reserves. 

4. De stipulatiën bij art. 13_ en de Instructie ad art. 13 worden in dier voege gewijzigd dat de sub 3 bedoelde 

conseque~_tIe kerkordeliJk gepl_aatst _worde, ondermeer door cassatie van de 6e stipulatie bij art. 13; of een 

analoge wIJzIgIng van de 7e st1pulat1e gewenst, dan wel nodig is, worde nader overwogen. 

5. Gelet op de IncongruentIe tussen art. 8 van de Instructie sub a en art. 8 sub b worde om redenen van bil-

lijkheid de laatste zinsnede van lid b ook van toepassing verklaard op lid a. 

4. Slotopmerkingen 
Bezinning omtrent 'eigen beheer', beleggingsbeleid - uiteraard van essentieel belang-, de mogelijkheid van 

samenwerking met het_PGGM enz. Is achterwege gelaten; hoewel nadere overweging aanbeveling verdient, 

liJkt deze momenteel met urgent. De kwestie van het al of niet incorporeren van de emeritaatsregeling voor 

hoogleraren Is buiten beschouwing gelaten, daar de reserve-opbouw niet gelijk is en de subsidiërende over

heid bezwaar zou kunnen maken tegen samenvoeging. 

In de tijd dat in de samenleving_ de oudedagsvoorziening een zaak was van (hopelijk voldoende) eigen kapi

taal of ten laste kwa~ van de eigen k1nder~n - eventueel een dia kon ale aangelegenheid -, heeft de kerk van 

de Reformatie naar eigen recht voor haa'. dienaren In a_rt. 13 van de Kerkorde een voorziening getroffen. Ten 

tIJde van de Republie~ was deze voorziening naar eigen recht vaak een vrome wens, niet het minst als 

gevolg van het feitelijk aanleunen tegen de overheid, c.q. het regentendom. Ook de kerken van de 

Afscheiding hadden hun moeite om art. 13 te effectueren. 

Dat in de bijna 100-jari~e geschiedenis van deze kerken nà 1892 deze moeite om aan het bijbels-reformato

nsche pnncIpe In de ume_ke eenheid van gemeente en ambt, in wisselende tijdsomstandigheden c.q. ontwik

kelingen _in de samenleving, recht te doen, alsmede vorm en inhoud te geven, (nog) geen verleden tijd is, 

bew11st met alleen de gegeven opdracht, maar blijkt ook uit deze adviesnota. 

BIJLAGE 12 
Art. 74 

De commissie: 
W. van 't Spijker, voorzitter 

M. Drayer, secretaris 
J. Bijleveld 

S. Pieper 
H. Schuurhuis 

J.L.C. Starreveld 

RAPPORT 4 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE DEPUTATEN ART.13 K.O. 

De bespreking van het deputa_tenrapport en de bijlage met een delegatie van zowel deputaten als advies

commIssIe brengt uw commIssIe tot de volgende opmerkingen en voorstellen. 

1. Uitkering weeskinderen Hibbel 

De zorg voor deze kinderen is een diakonale taak, i.c. voor de diakonie van de kerk van Apeldoorn-Oost. De 

raad van die kerk heeft deputaten om hulp gevraagd. Geheel buiten hun bevoegdheden - en dus formeel ten 

onrechte _- hebben deputaten - op alleszins begrijpelijke - emotionele gronden de aanvraag gehonoreerd. De 

comm1ss1e _meent dat h1enn kan worden berust. ZIJ meent evenwel dat voortzetting van steun na 1992 uit 

deze kas met behoort plaats te vinden. Uitgaande van het diakonale karakter van de zorg ziet uw commissie 

hier een bliJvende taak voor de pla_atselijke _diakonie die zonodig een beroep zou moeten kunnen doen op 

het kerkverband. B1J gebrek aan enige_ regehng daaromtrent zou als voorlopige voorziening in de onderhavi

ge situatie aan deputaten voor Onderlinge B1Jstand kunnen worden opgedragen de diakonie van Apeldoorn

Oost de nodige bijstand te verlenen. 
Ter voorkoming van ongewen_ste precedentwerking_ ware aan deze deputaten tevens op te dragen na te 

gaan of en In hoeverre het nodig en gewenst Is regelingen te treffen voor onderlinge diakonale bijstand. 

2. Brazilië 

Gelet op de door depu~aten getekende situatie heeft uw commissie geen moeite met het verzoek van de 

kerk v~n Carambe1-Coloma om haar afdracht aan de kas - art. 13 met ingang van 1990 te stellen op de mini

mumb1Jdrage x de helft van het ledental per 1 januari van elk jaar. 

3. Predikanten art. 6 

~e door de adviescommissie (zie hun voorstel 5) ilesignaleerde incongruentie kon door deputaten vanwege 

Jdsgebrek en complex1te1t van de matene nog met voldoende worden bezien om daarover nu opnieuw te 

adviseren. De commissie heeft daarvoor begrip, maar vraagt wel steun voor het deputatenvoornemen om 

daarover aan de GS 1995 te rapporteren. 
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4. Stelselwijziging en de gevolgen daarvan 
De plaatselijke kerk heeft een verplichting aan haar emeritus-predikant, resp. aan de weduwe en wezen van 
haar predikant (art. 13 K.O.). De voldoening aan deze verplichting is gedelegeerd aan het kerkverband. 
Aanvankelijk voldeed het kerkverband aan deze gedelegeerde verplichtingen door te voorzien in de midde
len van de bestaande werkelijke verplichtingen (omslagstelsel). Toename van het aantal predikanten alsme
de verlaging van de emeriteringsdrempel waren aanleiding over te gaan tot reservering voor de verwachte 
toename van de verplichtingen (vorming garantiefonds). 
Nu is de teneur van de rapporten binnen een aantal jaren een kapitaal ter dekking van alle toekomstige ver
plichtingen te vormen (kapitaaldekkingsstelsel). 
De overgang van het omslagstelsel via de in 1969 ingezette vorming van een garantiefonds naar het nu 
bepleite kapitaaldekkingsstelsel roept enkele vragen op: 
1. Is het juist voor de verplichtingen van het kerkverband uit art. 13 K.O. een volledige dekking voor de toe

komst te vormen, terwijl dat voor de verplichtingen van het kerkverband uit art. 11 K.O. (via deputaten 0 ., 
B. en A.) niet gebeurt? 

2. Ontstaan er voor ieder in wiens belang het kapitaal gevormd wordt, aanspraken op zijn 'aandeel' in dat 
kapitaal? 

Op vraag 1 gaat uw commissie niet nu, maar mogelijk bij haar rapportage deputaten 0 ., B. en A. in. 
Vraag 2 wordt verschillend beantwoord door de meerderheid van deputaten enerzijds en de adviescommis
sie en de minderheid van deputaten anderzijds. Uw commissie constateert met instemming dat dit verschil 
niet voortvloeit uit een verschil in visie op de verhouding tussen ambt en kerk, maar 'slechts' uit praktische 
uitgangspunten. Als zodanig zijn te noemen: a. maatschappelijke ontwikkelingen, waarvan er sommige in 
eerdere synodebesluiten zijn verdisconteert; b. de zondige gescheurdheid van de kerk die helaas ook bij 
predikanten tot kerkelijk grensverkeer kan leiden. 
Uitgaande van de verplichtingen van een kerkeraad ex art. 11 en 13 K.O. zou uw commissie willen bepleiten 
dat een kerkeraad van het begin af aan beide verplichtingen voldoet, door toekenning van een honorarium 
voor de verplichting ex art. 11 en een voor emeritaatsvoorziening aan te wenden bedrag voor de verplichting 
ex art. 13 (vgl. het voor ziektekostenvoorziening aan te wenden bedrag) . Deputaten verwerpen deze 
gedachte van uw commissie, niet om principiële reden , maar omdat de realisering daarvan te duur zou zijn , 
met name voor de voorziening bij arbeidsongeschiktheid vóór de leeftijd van 65 jaar, en omdat zodoende de 
solidariteit binnen het kerkverband zou worden geschaad. Het eerste bezwaar kan uw commissie thans niet 
toetsen. Voor het tweede bezwaar wijst zij op de mogelijke toeneming van solidariteit via deputaten art. 11 
K.O. 
Samenvattend concludeert uw commissie dat de materie, mede gelet op het door haarzelf hierboven inge
brachte pleidooi en op het feit dat er geen gedachtenwisseling tussen deputaten en adviescommissie heeft 
plaatsgevonden, te complex is om thans tot een definitief oordeel te kunnen komen: nadere studie en advi
sering door een gemengd samengestelde commissie komt haar noodzakelijk voor. Zij denkt daarbij aan één 
representant uit de deputaatschappen art. 11 , art. 13, Financiën Th.U. en Financiële Zaken en een deskun
dige kerkrecht. 

5. Uw commissie stelt u voor 
1. Het beleid en de werkzaamheden van deputaten, met inbegrip van hun formeel onterechte beslissing, 

goed te keuren en hen te danken voor hun werk. 
2. Deputaten art. 11 (0., B. en A.) op te dragen de diakonie van de kerk van Apeldoorn-Oost bij te staan in 

de zorg voor de kinderen-Hibbel en hun te vragen na te gaan of en in hoeverre regelingen voor onderlin
ge diakonale bijstand nodig of gewenst zijn. 

3. Goed te keuren dat de bijdrage van de kerk van Carambei-Colönia aan de kas-art. 13 met ingang van 
1990 berekend wordt naar de helft van het ledental. 

4. Deputaten op te dragen de GS 1995 nader te informeren en te adviseren over de toepassing van art. 8 
van hun instructie. 

5. Deputaten op te dragen voorshands voort te gaan met het beleid dat sinds 1969 is gevoerd. 
6. Het voorstel van de deputatenminderheid thans te verwerpen. 
7. Een studie- en adviescommissie van 5 leden, als bovenbedoeld, te benoemen met de opdracht de GS 

1995 te adviseren over de gewenste toekomstige regeling met inachtneming van het unanieme principiële 
uitgangspunt, de bestaande regeling, de door de adviescommissie ingebrachte praktische uitgangspun
ten en het door uw commissie aangevoerde pleidooi waarbij bij welke wijziging van de huidige regeling 
dan ook, een overgangsregeling dient te worden gepresenteerd. 

8. Met betrekking tot de minimum-bijdragen te beslissen na behandeling van het rapport van deputaten 
Financiële Zaken. 

9. Opnieuw drie deputaten, waaronder een 1 e en een 2e penningmeester te benoemen. 

A. de Geus, rapporteur 

BIJLAGE 13 
Art. 75,101,147 

RAPPORT VAN DEPUTATEN FINANCIEEL VAN DE THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 

1. Samenstelling en werkwijze 
Door de generale synode 1989 werden tot primi-deputaten benoemd resp. herbenoemd de brs. I.L. Stolk 
(voorzitter), drs. H. Schuurhuis R.A. (secretaris-penningmeester) en mr. P. van Zwieten met als hun secundi 
de brs. H. Bos, drs. G. van Westrienen en J. Herweijer. Op de medewerking van de secundi behoefde geen 
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beroep te worden gedaan. 
Ingevolge de voor ons deputaatschap vastgestelde instructie hebben wij ons werk in nauw contact met cura
toren verricht. Dit heeft er tijdens de verslagperiode toe geleid dat praktisch alle curatorenvergaderingen 
door deputaten werden bezocht om gedurende enige tijd van gedachten te wisselen over de financiële aan
gelegenheden onze Universiteit betreffende. 
Anderzijds hebben de president-curator en de fungerende rector in de afgelopen jaren met adviserende 
stem aan ons werk deelgenomen en onze vergaderingen bijgewoond. 
In verband met het aan deputaten opgedragen beheer van het vermogen van het Studiefonds van de 
Theologische Universiteit werd, indien nodig, drs. W.J. Quist als adviseur ingeschakeld in verband met even
tuele toekenningen van studietoelagen of leningen aan studenten. In dit verslag komen wij nader op het door 
ons terzake gevoerde beleid terug. 

2. Contacten en overleg met het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen 
Zoals reeds in vorige verslagen is vermeld, wordt regelmatig overleg gevoerd met de ambtenaren van het 
Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen. Op verzoek van het Ministerie werd enkele malen vergaderd 
met deputaten. 
De subsidieberekening vindt nog steeds plaats conform het Wetsvoorstel van 19 juni 1985, nl. 48% van de 
netto-exploitatielasten, d.w.z. bruto-exploitatielasten verminderd met de ontvangen collegegelden. Inmiddels 
is uit besprekingen op het Ministerie gebleken dat het bedoelde wetsvoorstel vervangen zal worden door 
een nieuw bekostigingssysteem. 
Het subsidie is inmiddels definitief geregeld tot en met 1990 conform de door ons ingediende jaarrekeningen 
waarbij rekening wordt gehouden met de wensen van het Ministerie. 
Sinds enkele jaren wordt onze administratie gecontroleerd door de Accountantsdienst van het Ministerie. 
Deze controle, die de volledige administratie omvat, wordt afgesloten met een rapport inzake de besteding 
van het verstrekte subsidie over het betreffende jaar. De hieruit voortvloeiende opmerkingen en bezwaren 
met name ten aanzien van de toevoegingen aan de diverse fondsen zoals het emeriteringsfonds, studie
fonds en fonds jubileumgave werden in goed overleg met elkaar geregeld. 
Op basis van het in de Rijksbegroting voor onze Universiteit opgenomen bedrag worden periodiek voor
schotten ontvangen. 

3. Bijdragen uit de kerken en behaalde resultaten 
De minimum-bijdragen uit de kerken bedroegen voor de jaren 1989 tot en met 1991 resp. f 5,75, f 3,- en f 3,
per lid en dooplid. Door de generale synode 1989 werd de bijdrage voor 1992 reeds vastgesteld op f 3, -. 
Dankzij de grote afdrachten van het Vrouwencomité en de interestbaten, konden de verslagjaren worden 
afgesloten met een batig saldo. 

4. Stand Emeriteringsfonds 
Ten laste van dit fonds komen de uitkeringen aan prof. dr. B.J. Oosterhoff en mw. G.J. Versteeg-Floor. Sinds 
1 januari 1990 is de hoogte van het fonds praktisch gelijk gebleven terwijl in voorgaande jaren steeds sprake 
was van een aanzienlijke toename. Dit houdt verband met de volgende factoren, nl. enerzijds het feit dat 
gedurende een aantal jaren geen sprake was van emeritaatsuitkeringen en anderzijds het feit dat de over
heid bezwaar heeft tegen de subsidiabele rentetoevoeging , die wij jarenlang hadden toegepast. Nadat depu
taten hadden vastgesteld op basis van actuariële berekeningen dat de hoogte van het fonds overeen kwam 
met de benodigde reserve en de oude methode tot en met 1989 mocht worden toegepast, alsmede van 
overheidswege toestemming was verkregen om andere posten in aanmerking te nemen voor de subsidiebe
rekening, hebben deputaten ingestemd met de voorstellen van het Ministerie omdat altijd de mogelijkheid 
aanwezig blijft om aan dit fonds te doteren, indien nodig, uit de voordelige exploitatiesaldi. 

5. Automatisering bibliotheek 
De commissie voor automatisering van de bibliotheek, bestaande uit prof. dr. J. van Genderen, drs. H.H. 
Langelaar en 1. L. Stolk, heeft haar werkzaamheden nog niet kunnen afronden. 
Onze assistent-bibliothecaris heeft diverse software-pakketten onderzocht en getest, en op grond hiervan 
werd een principe-keuze gemaakt. Voordat computers met toebehoren worden aangeschaft dienen evenwel 
een aantal voorzieningen te worden getroffen zoals een afhandelingsbalie, enz. Deze en andere voorzienin
gen zijn opgenomen in een verbouwingsplan, waarvoor nog goedkeuring aan het curatorium moet worden 
gevraagd. 
Het ligt in de bedoeling om binnenkort een vergadering te beleggen met het Vrouwencomité om onze plan
nen te presenteren. 

6. Verbouwing 
In verband met het voorgaande en de wens van de medewerkers van onze Universiteit is de mogelijkheid 
onderzocht om een aantal wijzigingen aan te brengen in het gebouw. De veranderingen betreffen: 
- een vergroting van de aula; 
- het aanbrengen van een extra uitgang in de aula gecombineerd met een rechtstreekse verbinding van de 

aula naar de ontmoetingsruimte. Hierdoor ontstaat een multi-functionele ruimte, die o.a. kan dienen als tij
delijke uitbreiding van de aula met ca . 50 plaatsen en extra ruimte voor recepties en bovendien extra stu
dieruimte; 

· vergroting van de bibliotheek met name van de werkruimte voor de assistent-bibliothecaris maar ook van 
de ruimte voor boekenopslag en aanpassingen in verband met de automatisering; 

• vergroting van de senaatskamer waardoor een zaal ontstaat die vergaderruimte biedt aan het gehele team 
van docenten. Bovendien ontstaat dan een meer geschikte vergadermogelijkheid voor het curatorium dan 
thans het geval is. 
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Voor een en ander is een zogenaamd schetsplan gemaakt door architect Bokhorst te Arnhem. Dit plan is op 
17 juli 1992 bij de gemeente Apeldoorn ingediend ter verkrijging van voorlopige goedkeuring. Inmiddels 
wordt een gedetailleerde kostenberekening gemaakt. Indien de gemeente Apeldoorn geen bezwaren heelt 
en deputaten het eens zijn over het verbouwingsplan en de financiering daarvan wordt een en ander ter 
goedkeuring aangeboden aan het curatorium in de vergadering van september 1992 en vervolgens aan uw 
vergadering voorgelegd. 

7. Baten en lasten 1989-1991 
Voor de specificatie van de baten en lasten over de jaren 1989, 1990 en 1991 verwijzen wij naar de rappor
ten van deputaten, welke ter synode ter vertrouwelijke inzage liggen. 
Samengevat is het beeld als volgt: 

1991 1990 1989 

BATEN 
Opbrengst bijdragen door 
de kerken en gitten 245.500 294.900 448.000 
Collecten en bijdragen uit 
de Ned. Ger. Kerken 9.500 17.000 17.300 
Comité Vrouwenactie 150.000 156.100 150.000 
Subsidie Ministerie van 
Onderwijs en Wetenschappen 601 .500 610.600 639.200 
Overige inkomsten 571 .400 531 .300 466.300 

1.577.900 1.609.900 1.720.800 

LASTEN 
Personeelskosten 948.700 981.700 709.700 
Bibliotheek 98.500 85.600 92.600 
Huisvestingskosten 131.500 124.900 119.700 
Betaalde interest 225.900 
Diverse kosten 124.200 121.400 122.400 

1.302.900 1.313.600 1.468.300 

BATIG SALDO 275.000 296.300 252.500 

Bij de hiervoor genoemde overzichten kan het volgende worden opgeme'.kt. . . . . 
In verband met de wensen van deputaten Financiële Zaken en anderz1Jds met die van het M1nistene van 
Onderwijs, waarvan hiervoor reeds sprake was, wijkt de opstelling van de jaarrekening 1990 duidelijk af _van 
die over 1989. De post legaten is in 1990 ten gunste van de Staat van baten en lasten gebracht terw1JI 1n 
1989 deze opbrengsten rechtstreeks ten gunste van het vermogen werden geboekt. Voorts werd in 198_9 
geen rekening gehouden met de te vorderen rente op balansdatum betreffende de effectenportefeuille terw1JI 
dit in 1990 wel het geval was. Voorts wat betreft het Ministerie van Onderwijs is de subsidiabele rentetoe-
voeging aan de diverse fondsen met ingang van 1990 achterwege gebleven. . . 
Anderzijds mag voortaan bij het vaststellen van het subsidie rekening worden gehouden met een forfa1ta1re 
huur van het gemiddeld in huisvesting geïnvesteerde kapitaal ad f 940.000,-. De baten over 1991 vertonen 
een dalende tendens ten opzichte van 1990 behoudens de post Ontvangen interest, begrepen in de post 
Overige inkomsten, die een belangrijke stijging aangaf. De lasten bleven in 1991 in totaal ten opzichte van 
1990 bijna op hetzelfde niveau. Het resultaat van het voorgaande is een daling van het batig saldo. 

8. Begrotingen 1993-1995 

1993 1994 1995 
X f 1.000 X f 1.000 X f 1.000 

LASTEN 
Personeelskosten 1080 1125 1170 
Bibliotheek 120 125 130 
Huisvestingskosten 140 145 150 
Diverse kosten 140 145 150 
Onvoorzien 20 25 30 

1.500 1.565 1.630 
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BATEN 
Subsidie Ministerie van 
Onderwijs en Wetenschappen 625 655 680 
Vrouwencomité 125 125 125 
Ontvangen interest 415 420 425 
Collegegelden 90 90 90 
Overige inkomsten 12 12 12 

1.267 1.302 1.332 

Blijft te dekken 233 263 298 

à 75.500 is per lid 
en dooplid f 3,09 f 3,48 f 3,95 

Bij de voorgaande begrotingen dient het volgende te worden opgemerkt. Aangenomen is dat de Overheid 
een subsidie zal blijven verstrekken van 48% op basis van de door ons opgestelde en ingediende jaarreke
ningen. Voor de nabije toekomst lijkt het voorgaande een reële veronderstelling, die gebaseerd is op de 
regelmatige contacten met het Ministerie van Onderwijs. 
Hoewel het Vrouwencomité tot onze grote blijdschap in de afgelopen jaren toch kans zag om de jaarlijkse 
afdracht te handhaven op f 150.000,- is in de begroting toch rekening gehouden met een daling omdat dit 
enkele jaren geleden reeds werd aangekondigd. 
Naar het zich laat aanzien zal de rentevoet zich stabiliseren. Dit betekent dat de vrijkomende middelen tegen 
een lagere rentevoet belegd zullen moeten worden. 
De bijdragen uit de Ned. Gerei. Kerken vertoonden een dalende lijn omdat het aantal ingeschreven studen
ten uit deze kerken minder werd. 
Rekening houdend met de voorlopige cijfers menen deputaten u te moeten adviseren om de minimumbijdra
gen voor de Jaren 1993 tot en met 1995 te brengen op de hiervoor genoemde bedragen. Indien onverhoopt 
mocht blijken dat de Overheid in verband met bezuinigingsmaatregelen tot een verlaging van het subsidie 
wil overgaan of zich onvoorziene kostenstijgingen mochten voordoen zullen deputaten tussentijds alsnog 
pogingen 1n het werk moeten stellen om de bijdrage verhoogd te krijgen. 

9. Vermogenspositie 
Deze was per 31 december 1991 in ronde bedragen als volgt: 

Eigen vermogen 
Vermogen bibliotheek 
Vermogen studiefonds 

Bestemmingsreserve: 
- Fonds jubileumuitgave 

Voorzieningen: 
- Emeritingsfonds 
- Onderhoud gebouwen 

f 2.729.800 
228.100 

f 3.841.000 
423.700 
279.800 

f 4.544.600 

- 37.000 

- 2.957.900 

f 7.540.200 

Deputaten zijn van mening dat met vorenstaande opstelling een duidelijk beeld gevormd kan worden van de 
vermogenspositie van onze Theologische Universiteit inclusief de Bestemmingsreserve en de gevormde 
voorzieningen. 
Ter voldoening aan de ons door de generale synode 1980 gegeven instructie inzake rapportering over de 
gang van zaken ten aanzien van het Studiefonds, moge het volgende dienen. 



Vermogen per 1 januari 1989 
bij: rente 1989 

dotatie 1990 
dotatie 1991 

af: onttrekkingen 1991 

Vermogen per 31 december 1991 
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f 19.956,-
10.000,-
10.000,-

f 249.449,-

- 39.956,

f 289.405,-
9.581,-

f 279.824,-

Gedurende het verslagjaar 1991 werd door één student, die niet meer in aanmerking kwam voor studiefinan-
ciering vanwege zijn leeftijd, een beroep op het fonds gedaan. . 
Uit het hiervoor gegeven overzicht blijkt dat de betreffende aanvraag door deputaten Is gehonoreerd onder 
het voorbehoud dat hier sprake is van een voorlopige regeling . 
Inmiddels heeft zich in 1992 een student aangemeld met het verzoek om een lening en een student met het 
verzoek om een studietoelage. 
Teneinde gelijkheid in behandeling te verkrijgen is door deputaten _in overleg met de adviseur _van dit fonds, 
drs. W.J . Quist, en het curatorium een regeling ontworpen , die zoveel mogelijk aansluit op de Wet 
Studiefinanciering. Deze regeling draagt een voorlopig karakter omdat deputaten de werking gedurende 
enkele jaren willen toetsen. 
De betreffende regeling met toelichting, die uitsluitend van toepassing is op admisiale studenten is als bijla
ge aan dit rapport toegevoegd. 

10. Fondsvorming buitenlandse studenten 
Op verzoek van het curatorium participeerden deputaten in een commissie, die een voorstel heeft uitgewerkt 
tot instelling van een commissie fondsvorming voor buitenlandse studenten. Dit voorstel zal u worden aan-
geboden door deputaten Hulpverlening binnen- en buitenland. . . . . . 
In dit voorstel is sprake van een garantiestelling van de Urnvers1te1t voor een-derde deel van de kosten , die 
worden geraamd tussen de f 40.000,- en f 70.000,- per jaar. . . 
Zich beradend op de financiële consequenties voor de Universiteit, meenden deputaten dat In hun InstructIe 
impliciet ruimte wordt gelaten voor een dergelijke verplichting, omdat het curatorium zulks vraagt. 
Zou derhalve in het kader van de garantiestelling een bijdrage moeten worden gegeven, dan overwegen 
deputaten deze ten laste te brengen van de exploitatierekening. . . . 
Hoewel ook gedacht is aan het Studiefonds meenden deputaten dat er binnen de instructie van dit fonds 
geen mogelijkheden zijn voor genoemde activiteit. 

11. Voorstel/en 

Deputaten zijn dankbaar voor de offervaardigheid van de kerken waaruit de liefde voor onze Universiteit 
blijkt en waardoor het mogelijk was deze arbeid te verrichten. 
Wij leggen het gevoerde beleid aan u voor ter beoordeling en stellen u voor: 
a. opnieuw deputaten en hun secundi te benoemen; 
b. de minimumbijdrage der kerken voor de jaren 1993, 1994 en 1995 vast te stellen op resp. f 3, 10, f 3,50 en 

f 3,95 per lid en dooplid; 
c. toestemming te verlenen tot een interne verbouwing van de Theologische Universiteit; 
d. voor wat betreft de fondsvorming buitenlandse studenten een garantie af te geven voor één-derde deel 

van de kosten; 
e. goedkeuring te hechten aan de 'Voorlopige uitvoeringsregeling Studiefonds'. Het reglement van het stu

diefonds van de Theologische Universiteit zoals opgenomen in bijlage 9 van de Kerkorde 1984 te vervan
gen door 'Voorlopige uitvoeringsregeling Studiefonds'. 

Bijlage 13.1. 

Deputaten voornoemd: 
drs. H. Schuurhuis R.A., secretaris/penningmeester 

I.L. Stolk, voorzitter 
mr. P. van Zwieten 

VOORLOPIGE UITVOERINGSREGELING STUDIEFONDS 

Betreft: admissale studenten die niet in aanmerking komen voor studiefinanciering ingevolge de Wet Studie 
Financiering (WSF). . . . . . 
1. Een student, die is toegelaten tot de studie in Apeldoorn en geen recht heeft op stud1ef1nanc1enng in~e

volge de Wet Studie Financiering, maar wel kan aantonen dat hij zonder een soortgelijke financienng 
niet kan studeren, kan een bijdrage aanvragen ten laste van het Studiefonds. 

2. De aanvraag dient, op voorstel van het curatorium, te geschieden bij de secretaris van de~utaten 
Financieel en dient vergezeld te gaan van een uitvoerige beschrijving van de financiële- en gez1nss1tu-
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atie, waaruit in _i_eder_ geval blijkt hoeveel geld het eerste studiejaar nodig is, na aftrek van de door de 
student te verknJgen inkomsten c.q. steun van ouders en/of familie. 

3.1. Deputaten kunnen, in overleg met de adviseur voor het Studiefonds, voor het eerste jaar een bijdrage 
resp. b1Jdragen toekennen die maximaal gelijk zijn aan de op dat moment voor de WSF geldende bedra
gen. 

3.2. Met betrekking tot de_WSF wordt in deze regeling bedoeld het regime dat geldt voor 18-27 jarigen. 
3.3. leder J.a~r wordt de b1Jdrage getoetst en Ind1en nodig aangepast aan de actuele omstandigheden. 
4. In afw1Jking van de regeling volgens de WSF geldt met betrekking tot de reiskosten dat deze apart kun

nen worden vergoed. Indien dit van toepassing is, wordt de kostprijs van de reiskosten vastgesteld in 
overleg met deputaten, teneinde deze kosten zoveel mogelijk te beperken. 

5. Ten aanzien van de bijverdiensten zijn dezelfde regels van toepassing als die welke gelden volgens de 
WSF. 

6.1. Van de bijdragen die in de WSF als basisbeurs gelden (inclusief de zogenaamde partnertoeslag), wordt 
een_ deel verstrek1 als renteloze lening. Dit deel is gelijk aan het percentage {thans 80%) waarmee de 
basisbeurs Is vnigesteld van belastingheffing. Het overige deel {thans 20%), alsmede de bijdragen die 
in de WSF als aanvullende beurs gelden, vormen een uitkering, die in principe voor de inkomstenbelas
ting dient te worden aangegeven als inkomen. 

6.2. Daar waar in de WSF sprake is van een rentedragende lening, worden de overeenkomstige bijdragen in 
het kader van deze regeling verstrek1 als renteloze lening. 

7.1. Het_ in de vorm van een renteloze l_ening verstrek1e deel van de basisbeurs wordt in gelijke gedeelten 
kw11tgescholden over een penode die wordt gevormd door het aantal jaren dat de student als predikant 
In onze kerken dient tot het bereiken van de 65-jarige leeftijd. 

7.2. De renteloze lening_ ad 6:2. dient te ~orden terugbetaald in 15 jaar. De eerste aflossingen behoeven 
echter ~as te geschieden In het derde Jaar nadat de studie is beëindigd. 

7.3. In principe dient lineair te worden afgelost in nader overeen te komen tijdvakken Uaarlijks per kwartaal 
of maandelijks) . ' 

8.1. Indien de predikant bij overlijden nog een restant schuld heeft, wordt deze geheel kwijtgescholden. 
8.2. Indien de predikant met vervroegd emeritaat gaat kunnen deputaten voorstellen aan het curatorium om 

het_ eventuele restant van de af te lossen lening geheel of gedeeltelijk kwijt te schelden. 
8.3. Indien de predikant het verband van onze kerken verlaat, dient hij, naast de verplicht af te lossen lening, 

ook het op dat moment nog resterende deel van de oorspronkelijk kwijt te schelden lening af te lossen 
In nader overeen te komen termijnen. 

9. In gevallen waarin deze regeling niet voorziet, en waarin ook geen duidelijkheid is te verkrijgen in de 
WSF, beslissen deputaten na overleg met - en goedkeuring van het curatorium. 

10. Deze (voorlopige) regeling is goedgekeurd door het curatorium van de Theologische Universiteit 
Apeldoorn , in de vergadering van 23 juni 1992. 

Toelichting op de voorlopige regeling Studiefonds 
ad 3.1. Er zijn drie soorten bijdragen: 
a. de basisbeurs, eventueel met een toeslag voor de partner; 
b. de rentedragende lening; 
c. de aanvullende beurs. 

ad 3.2. Globaal bestaat _vanaf 27 jaar geen recht meer op studiefinanciering. Er zijn slechts enkele uitzonde
nngsgevalle_n. _Het Is du1deliJk dat, wanneer een regeling wordt getroffen voor studenten die geen recht heb
ben o~. stud1_~financ1enng, deze studenten over het algemeen ouder zijn dan 27 jaar. In het kader van 'zoveel 
mogelijk geliJke rechten en plichten' ten opzichte van de andere studenten, ligt het voor de hand de WSF
regeling voor 18-27 jarigen toe te passen. 

ad 4. De WSF geeft het recht op een OV-jaarkaart, zodat hiervoor een eigen regeling moet worden getroffen. 

ad 5. 
1. Onder bijverdiensten wordt verstaan: 

a. nettoloon 
b. winst uit onderneming 
c .. alle a~dere zuivere inkomsten in de zin van de inkomstenbelasting (rente e.d.) . 
Ki~derb1Jslag, huursubsidie, bijstandsuitkeringen, eenmalige uitkeringen en studiefinanciering zelf blijven 
buiten beschouwing. 

2. Van de (bij)verdiensten is vrijgesteld (thans) f 670,00 per maand. 
3. De (f1nanc1eel-afhankelijke) partner mag netto f 757,84 per maand bijverdienen. 

ad 6. t . Voor deze opzet is gekozen omdat de basisbeurs (inclusief de partnertoeslag) als WSF-uitkering 
voor {thans)_ 80% geen inkomen vormt voor de inkomstenbelasting. 
Een particuliere beurs is dat wel (tenzij in de vorm van een eenmalige uitkering). 

fd 6-2. Het niet betalen van rente mag misschien een voordeel zijn ten opzichte van studenten die studie
inancienng ?ntvangen,_ anderzijds verkeren deze laatsten meestal in een positie waarin over de in principe 
belaste stud1ef1nanc1enng geen inkomstenbelasting behoeft te worden betaald (gezien hun geringe inkomen). 
ad 7.2. Dit is conform de WSF. 
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ad 8.2. De oorspronkelijke kwijtschelding kan hier normaal door blijven lopen. Het feit dat vervroegd emeri

taat is verkregen, betekent in de meeste gevallen dat de inkomenssituatie minder wordt. 

Bijlage 13.2. 

VERBOUWING (AANVULLENDE INFORMATIE) 

Naar aanleiding van het door architect Bokhorst bij de gemeente Apeldoorn ingediende schetsplan, heeft de 

gemeente mondeling laten weten zich met de huidige opzet te kunnen verenigen. 

Zeer recent heeft de gemeente daarbij nog de opmerking gemaak1 dat wordt bezien of het aantal plaatsen 

van de bestaande parkeerplaats door de uitbreiding nog voldoet aan de norm. 
Dhr. Bokhorst meent dat aan een eventuele eis van uitbreiding met enkele plaatsen zonder problemen kan 

worden voldaan. 
De architect heeft een zeer gedetailleerde begroting laten maken, welke uitkomt op f 850.000,00 inclusief 

BTW, waarbij voor 'onvoorzien' is opgenomen f 52.000,00. 
In deze begroting is nog geen rekening gehouden met inrichting en stoffering, evenmin met eventuele venti-

latievoorzieningen in de bestaande bibliotheekruimte. 
Er wordt rekening mee gehouden dat een en ander tussen de f 75.000,00 en f 125.000,00 extra zal kosten. 

De financiering kan geheel plaatsvinden uit het eigen vermogen. 
Door deze investering zal naar schatting f 20.000,00 per jaar aan rijkssubsidie extra worden ontvangen. 

In de vergadering van 9 september j.l. is het curatorium akkoord gegaan met de voorgelegde plannen. 

Te uwer informatie gaan hierbij twee schetsen van de nieuwe situatie: 

1. van de begane grond: 
- het gearceerde gedeelte betreft de uitbreiding; 
- tussen aula en zaal komt een wand met verschuifbare panelen; 
- bij recepties e.d. komt men binnen via de bestaande gang en verlaat men de aula via de nieuw te 

maken zaal en gang. 
2. van de bibliotheekruimte: 

- het gearceerde gedeelte geeft de uitbreiding aan; 
- de huidige werkruimte van de assistent-bibliothecaris wordt de ruimte waar de uitgifte van boeken gaat 

plaatsvinden met behulp van een computer, welke wordt geplaatst op een afhandelingsbalie. 
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BIJLAGE 14 
Art. 75,101,147 

RAPPORT IVAN COMMISSIE VI BETREFFENDE DEPUTATEN-FINANCIEEL 
VAN DE THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 

Na raadpleging van deputaten over hun rapportage, komt uw commissie tot de volgende opmerkingen en voorstellen. 

1. Algemeen 
Het door deputaten uitgebrachte rapport geeft op duidelijke wijze weer de stand van de financiën en vertoont een goed beeld van het gevoerde beleid. 

2. Contacten en overleg met het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen 
Het nieuwe bekostigingssysteem zal financieel niet nadeliger zijn dan de huidige regeling. Ook zal er geen enkele inmenging zijn van de zijde van de Overheid in het beheer en beleid van de Universiteit. 

3. Bibliotheek 
Uit mededelingen van deputaten blijkt, dat de aanwending van de gelden ten behoeve van de bibliotheek in één hand is. Dit is een historisch gegroeide en tot nu toe geaccepteerde situatie. 
Nu de huidige bibliothecaris, blijkens het rapport van het curatorium, emeritaat heeft aangevraagd acht uw commissie het gewenst de aanwending van de gelden te leggen in handen van een collegiaal overleg, namelijk de bibliothecaris en de rector van de Universiteit, waarbij de nota's, welke worden ingediend voor aanschaffingen ten behoeve van de bibliotheek worden betaald door de penningmeester van deputaten. 

4. Fonds jubileumgave 
Dit fonds bedraagt per 31 december 1991 f 37.700,-. Nu het oorspronkelijke doel van dit fonds is vervallen is uw commissie van mening dat het saldo van dit fonds toegevoegd kan worden aan het eigen vermogen. 

5. Studiefonds 
Uw commIssIe heeft kennis genomen van de als bijlage bij het rapport gevoegde 'Voorlopige uitvoeringsregeling Studiefonds'. 
Uit de bespreking blijkt dat de materie zo gecompliceerd is, dat nadere bezinning nodig is. 
Evenwel is de commissie van mening dat deze voorlopige uitvoeringsregeling door u vastgesteld kan worden en in de plaats komt van de artikelen 3 Vm 7 van het huidige reglement voor het studiefonds (bijlage 9, blz. 73 en 74 van de kerkorde), met daarbij een commissie ad hoc te benoemen, bestaande uit de huidige adviseur, drs. W.J. Quist, en nog twee nader te benoemen leden, die ter uitvoering van het gestelde onder punt 9 van de voorlopige regeling na overleg met het curatorium en deputaten een bindend advies opstellen en aan de hand van de ervaringen in de praktijk een definitieve regeling opstellen. 

6. Fondsvorming buitenlandse studenten 
Hel voorstel van deputaten voor wat betreft de fondsvorming buitenlandse studenten een garantie af te geven voor één-derde deel van de kosten kan naar de mening van uw commissie niet worden overgenomen, aangezien: 
- deze verlening van steun wezensvreemd is aan de taak van de Universiteit; 
- er in de instructie van deputaten geen ruimte wordt gegeven voor het aangaan van een dergelijke verplich-ting (in art. 4 lid j van de instructie wordt alleen gesproken over 'goederen' en niet over 'gelden' zoals dit wel vermeld wordt in art. 4 lid a). 

7._ Interne verbouwing van de Theologische Universiteit 
Uit mededeling van deputaten blijkt, dat: 
- er een rationeel, functioneel en sober plan is; 
- deputaten het eens zijn met het verbouwingsplan; 
- de gemeente Apeldoorn accoord gaat; 
- het curatorium het plan heeft goedgekeurd; 
- de kosten, incl. BTW, begroot worden op f 850.000,-; 
- de financiering kan plaats vinden met eigen middelen; 
- de financiële consequenties nog niet verwerkt zijn in de begroting. 
Uw commissie kan instemmen met het voorgestelde verbouwingsplan. 

8. Begrotingen 
Bij de behandeling van het rapport van de deputaten Financiële Zaken, zal uw commissie afzonderlijk rapporteren over de begrotingen, met daarin verwerkt de financiële consequenties van het verbouwingsplan en het daaruit voortvloeiende bijdrage-besluit. 
9. Voorstellen 
Uw commissie stelt u voor: 
1. het beleid van deputaten in de jaren 1989-1991 goed te keuren onder dank voor hun intensieve arbeid; 2· de aanwending vn de gelden ten behoeve van de bibliotheek te leggen in handen van een collegiaal overleg, n.l. de bibliothecaris en de rector van de Universiteit; 
3. het saldo van het fonds Jubileumgave toe te voegen aan het eigen vermogen; 4- a. het bepaalde in de artikelen 3 Vm 7 van het huidige reglement voor het studiefonds te laten vervallen 



220 

en daarvoor in de plaats op te nemen de 'Voorlopige uitvoeringsregeling Studiefonds' zoals verwoord in 

de bijlage van het rapport; b I de uit de huidige adviseur van het studiefonds, drs. W.J. 

b. een commIssIe ad hoc te benoemen, es aan 

Quist, en nog _twee leden, dihe: t t lde onder punt 9 van de voorlopige uitvoeringsregeling, na overleg 
ter uItvoenng van e ges e 

;,,et het curatorium en deputaten, een bindend advi_es opstelt; de van 1995· 

_ een definitieve regeling ontwerptd, aa~ tf bie:~ ~~td;e~(en;fondsvorming buitenlandse studenten 

5 niet in te stemmen met het voorstel van epu a en v 

6: f!'1sl:t~:i~~ ~: t:e~:~~~ ~~f~;;?n1::~: ~:!~!i~; :i~:;~heologische Universiteit; 

7. deputaten met hun secundi te benoemen. 

BIJLAGE 15 
Art. 77 

J. Boer, rapporteur 

RAPPORT 3 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE INSTRUCTIE 8.02. 

· · s h t westen goed gemotiveerd, duidelijk en aanvaardbaar. 

De commissie acht de instructie van13de1Plt. · __ va~a:rom voor te besluiten: De bepalingen bij art. 13 K.O. aan 

Met instemming van deputaten art. s e zIJ u 

te vullen met: . . b r 1 begint de uitkering op de datum van emeritering 

punt 3d.: bij em_eritenng na toepasdsinkg rkvan ded d:~1:Rke~ng dient aan te vullen tot het onder b genoemde 

met dien verstande dat e e eraa 

genot. 

BIJLAGE 16 
Art. 78 

A. de Geus, rapporteur 

RAPPORT VAN DEPUTATEN GEESTELIJKE VERZORGING MILITAIREN (DGVM) 

1. Samenstelling deputaatschap . H den Heuvel Dokkum secretaris; H.P. Noppe, 

Ds. H. van der Schaaf te Dordrecht, voorzitter; ds. _. van ster ds G, Bijkerk t~ Enschede; A.C. Floor te 

Veenendaal, notulist; I.J. Tollenaar te NunsdpeeC Pf~ni~~i~:r~orp-' ds . M . Oppenhuizen te Dedemsvaart. 

Leusden; P. de Graaf te Apeldoorn; N. van er ug e , · · 

2. Personalia . . vooruit e aan, dat hij het laatste jaar onze vergade

De gezondhe1dstoe~tand van br. A.C. Fl°fr ~~- zo?anil~ats in h~t ~nterkerkelijk Contact in Overheidszaken 

ringen weer kon b11wonen. Tevens hee .1 .11 ZIJn P d nkbaar voor deze verbetering in zijn cond1tIe. Br. 

Militairen (het CIOM) weer ingenomen. WIJ ziJn : ~ei9~ij z~h om medische redenen niet meer beschikbaar 

Floor heeft evenwel depu_taten kenbaar gem~a . ' ~ gedurende twintig jaar. Deputaten zullen uw modera

kan stellen. Deputaten __ z1Jn dankbaar voor ~n in:e didaten voordragen ter vervulling van de vacature. 

men, per separaat schnJven, de namen van ee an 

3. Vergaderingen . k ver aderd. Naast deze vergaderingen hebben 

Deputaten hebben na de generale synode 198~. d_e_rtievnoo~~nze ~anstaande dienstplichtige militairen op 20 

zij twee keer een dagconferent1e georganiseer /f~ienende legerpredikanten op 22 nov. 1990. Beide con-

juni 1990 en één voor onze oud-, reserve- en ac ie Beukber en te Huis ter Heide. . 

ferenties werden gehouden op het Vorminasc:;tprl~~tige milita~ren op 29 nov. 1991 kon niet doorgaan in ver

Een geplande ontmoetingsdag voor onze ie 

band met te geringe deelname .. b"· k sten voor actief dienende (beroeps-)militairen belegd en gehou

Deputaten hebben ook twee regio I1een _omNW V I 
we en op 6 juni 1990 voor de regio Veenendaal, Ede, 

den, resp. op 22 nov. 1989 voor de regio - e u 

Arnhem. 

4. Krijgsmachtpredikanten . rb d rkzaam bij de Koninklijke Landmacht en sinds september 

Ds. A. Bakker is nog steed_s, in lang ve an , we A Bakker is van 1 mei 1991 Vm 10 juni 1991 met 

1987 geplaatst bij 101 Geniegevechtgroep Ie Wezep._ Ds. · n de VN-hul verlening aan de Koerden. 

11 Geniehulpbataljon uitgezonden ge8w8eesthnat ~r l~kn1gns~:~~~~:tv~~ de Protestfntse Geestelijke Verzorging 

Drs. G .L. Born werk1 vanaf 1 Jan. 19 op e o 1 . 

'Beukbergen' te Huis ter ~eide. Sinds ml e1 1~90 r -d:~i~geu~a zijn opleidingsperiode van zes weken, van 6 

Ds. P. van Dolderen te s-Gr.avendee wer, e as Ja , 

nov. 1989 Vm 12 okt. 1990 b1J 107 Afdva te t Harde. . . - okt 1991 werkzaam geweest bij hel 13 

Ds. A.G. van der Heijden is als langverbander vanaf 1 JUi~ 19tt15 1991 tot heden bij 101 Tankbataljon te 

Pantser Infanteriebataljon (Painfbat) te Schalkhaar en sin s Jan. 

Soesterberg. d .. opleidingsweken door de Hoofdlegerpredikant, drs. M. Jansen, 
Drs. A.W. Velema te Gouda wer , na zI1n , 
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voor één jaar, vanaf 21 aug. 1989 geplaatst bij 105 Transport Bataljon te Nunspeet. 

Vanaf september 1991 is dr. A.W. Velema naar art. 6 K.O. verbonden aan de Chr. Gerei. Kerk te Gouda en 

als legerpredikant en staflid werkzaam op het Vormingscentrum 'Beukbergen'. 

Deputaten onderhouden met alle actief dienende legerpredikanten contact door middel van werkbezoeken. 

Eénmaal per jaar dienen onze legerpredikanten een werkverslag in, dat met een ieder van hen afzonderlijk 

besproken wordt op onze vergadering. 

5. Werving Jaarlingen 

In verband met de uitkomst van het rapport van de Commissie Hirsch Ballin en het standpunt van het kabi

net zal in de komende jaren voor de Protestantse Geestelijke Verzorging een aantal formatieplaatsen moe

ten verdwijnen. In verband met deze maatregelen is het voorlopig niet meer noodzakelijk, dat predikanten 

voor een periode van één jaar en zes weken als legerpredikant gaan werken in de krijgsmacht. 

Deputaten hebben daarom vanaf januari 1991 geen activiteiten meer ondernomen om predikanten te wer

ven voor het krijgsmachtpastoraat. 

6. Formatieplaatsen geestelijke verzorging 

Door bezuinigingen bij het Ministerie van Defensie en de gewijzigde taakopvatting van het leger vanwege de 

veranderingen in de Oost-West-verhouding zal het defensieapparaat afslanken en zal in de komende jaren, 

mede door de uitkomst van het Drie-pilaren-onderzoek, een aantal formatieplaatsen bij de Protestants 

Geestelijke Verzorging moeten verdwijnen. Hierdoor moet het corps legerpredikanten kleiner worden. Dit zal 

onder andere geschieden door natuurlijk verloop i.v.m. functioneel leeftijdsontslag van een aantal legerpredi

kanten. Met ingang van 1 januari 1996 moet deze inkrimping gerealiseerd zijn. 

7. De samenwerking met het C/O-M 

De geestelijke verzorging bij de krijgsmacht berust op een gedeelde verantwoordelijkheid van enerzijds de 

Overheid en anderzijds de zogenoemde zendende instanties. De Overheid beperkt zich tot het scheppen 

van de voorwaarden, waaronder geestelijke verzorging kan plaatsvinden. Dat betekent in de praktijk het 

financieren ervan en het verschaffen van de benodigde middelen van logistieke aard. 

De zorg voor de inhoud van de geestelijke verzorging en de wijze, waarop daaraan in de praktijk inhoud 

gegeven wordt, is de verantwoordelijkheid van de kerkgenootschappen en andere genootschappen op 

geestelijke grondslag. Deze stellen de geestelijke verzorgers beschikbaar om dienst te doen bij de krijgs

macht. De verschillende kerkgenootschappen van protestants-christelijke signatuur treden hierbij naar de 

Overheid toe gezamenlijk op in het CIO-M. 

8. Het GV-werk 

Deputaten zijn dankbaar, dat ze kunnen melden, dat onze legerpredikanten in grote getrouwheid inhoud 

geven aan hun opdracht om het bijbels getuigenis te verwoorden en de dienst van de kerken gestalte te 

geven. De categoriale zielszorg is een bijzondere vonm van zorg in het leven van jongeren en ouderen, die 

voor kortere of langere tijd werkzaam zijn in de krijgsmacht. Het pastoraat is een persoonsgerichte vorm van 

geestelijke begeleiding, maar ook groepsgerichte geestelijke verzorging behoort tot het krijgsmachtpasto

raat. Daarnaast hebben onze legerpredikanten ook een taak ten opzichte van het bijbels verantwoord func

tioneren van de krijgsmacht als bedrijf, het zogenaamde structuurgerichte pastoraat. Voorts wordt op hen 

steeds meer een beroep gedaan door de beroepsmilitairen, die in geestelijke nood verkeren in verband met 

de onzekere toekomst, die ze tegemoet gaan voor wat betreft het behoud van hun baan door de voortgaan

de afslanking van het defensieapparaat. 

Het vormingswerk vraagt hun aandacht tijdens de conferentiedagen, die voor hun onderdeel worden 

gepland. Met dit vormingswerk houden de di. drs. G.L. Born en dr. A.W. Velema zich intensief bezig op 

'Beukbergen'. Het is bij hen in goede handen. 

9. Contacten kerkeraden en garnizoenkerken 

Deputaten hebben de afgelopen jaren enkele malen schriftelijk contact gehad met de kerkeraden. Deputaten 

hebben in september 1990 de kerkeraden gevraagd om een contactpersoon in de gemeente te benoemen. 

Deze actie staat bij DGVM bekend als 'Operatie Vangnet'. De taak van de contactpersoon zal zijn 1. het 

registreren van de namen en adressen van de dienstplichtige militair uit de gemeente, 2. het uitreiken van 

het handboekje c.q. informatieboekje 'Geef acht!' aan de a.s.-dpl. militair en 3. bekendheid geven aan door 

deputaten georganiseerde voorlichtings- en contactdagen voor zowel onze beroeps- als dienstplichtige mili

tairen. 

Deputaten zijn verheugd over het feit, dat vele kerkeraden hun medewerking hebben verleend, zodat in bijna 

elke gemeente een contactpersoon is aangesteld. U vindt hun namen vermeld in het Jaarboek 1992 bij de 

gegevens van de Geestelijke Verzorging van de Militairen. 

10. Contacten met dienstplichtingen 

Deputaten h_eb_ben zich intensief bezig gehouden met de vraag op welke wijze zij onze aanstaande dienst

plichtige _m1hta1ren kunnen voorbereiden op het vervullen van hun militaire dienstplicht. Het resultaat van 

!onze bezinning 1s de brochure 'Geef acht! ' geworden. Deputaten zijn blij met de positieve recensies en reac
Ies. 

'GI_eef_ acht!' is gestuurd naar alle contactpersonen. Zij overhandigen de brochure aan de aanstaande-dienst

P Icht1ge militairen. 

~eputaten zijn met de Commissie Geestelijke Verzorging Militairen van de Nederlands Gereformeerde 

herken overeengekomen, dat zij met een kleine wijziging in de colofon ons boekje ook zullen uitreiken aan 

un aanstaande dienstplichtige militairen. 

Deputaten hebben op 20 juni 1990 een dagconferentie gehouden voor de aanstaande dienstplichtige militai-
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· · f re te verstrekken over het militaire bedrijf, waar-ren . Het doel van deze_dag was onze Jonge mensen m orma ~ Jon lid van de Chr. Gerei. Kerk te Arnhem, binnen zij hun dienstplicht hebben te vervullen., ~:1i0;:sp~oken ;~er de geestelijke verzorging binnen de 
:~j~~~=~~/~~~~a~!k~:rrs~~~~/;vtn:~~n ~=bben een inleiding hierover gehouden. 

11. Contacten met de Cc,mmissie Militairen :uit~n:ai~i~f ::i~~ de CMB. Deputaten vergaderen éénmaal Onze deputaat, ds. G. B11kerk, he9.ft namens epu ~ e . r aderin de begroting van de CMB vastgeper jaar met de CMB. In ~eza_menhJk overleg ~ 0rd1 tiJd:~!tdi;~JA de ~ilitairen, die in Duitsland zijn gelesteld. De CMB bezoekt 1aarhJks m samenwer 1ng me 
gerd. 

12. Internationalisering_ van de krijgsn:.,a::t I llen van en de mogelijke inzet van onderscheiden onderGezien de verand~rde v1s1e _op hel b~sc 1 ~ar ~
8
8 

nigde Naties in internationaal verband stellen deputaten delen van onze kn19smacht in hel ka er v~n e . re ·· 3 K o ) uit te breiden. voor de taakomschrijving, verwoord m de mstructie (biJlage · ~~en aan de blijvende verantwoordelijkheid De uitbreiding van_ de 1nstruct1e _betreft t~· 2, pun~ 1· g~If1:~: ~~e~st gedurende langere tijd in het buitenland der kerken voor die leden, die m hel a er van e _m en onderhouden van contact met hen. 
verbiijven en wel door middel van helkoknderhou::~ ~: d~aken op het kerkelijk leven ter plaatse, het zenden Deputaten willen dit doen door betro enen a . van lectuur of het verstrekken van cassettebanden met kerkdiensten. 

13. Contacten met de Ned. Prot. Gemeente te Zeven15::i;::de Nederlandse Protestantse Gemeente te Door omstandigheden kon het gesprek d mei 
I
ded_~erke~~ek konden in alle openheid en rust, onze bezwaren zeven-Seedorf op 6 mei 1992 plaatsvin en. n I ges k de kerk~raad begrip te hebben, maar hij staat er en vragen aan de orde worden gest0

I
ld._

1
NIst.tt8I 

~
1
~! gemeente schriftuurlijke leiding te geven in predi-naar, ondanks en temidden van de p un orm1 e1 va , 

king en pastoraat. . .. d k waarom deputaten adviseren het officieel contact te Samengevat: het was 1nhoudehJk een goe gespre 
continueren. 

I"kh d "n om met andere vergelijkbare deputaatschappen Inzake de opdracht te ond_erzoeken of e~ moge IJ e de; ;~estelijke verzorging van onze militairen die in het uit de gerefonmeerde ~ezmdte zorg
I 
led rage~e~o~i~nen delen deputaten u mede, dat zij eerst aan opdracht buitenland, met name m West-Duits an , moe , 

a. en b. uitvoering wilden geven. de aanstaande omvang van het leger in Duitsland leek uitvoering van 
~:s1iitgde~!~u~!,i~~f!

0
~~;~~/~~putaten hopen dat de synode hier begrip voor heeft. 

14 Financiën d b" d·t rapport D~ begroting voor de jaren 1993-1995 is als bijlage gevoeg IJ 1 · 

15. Voorstellen 
Deputaten stellen voor: 
a. hun handelingen goed te keuren; 
b. opnieuw deputaten te benoemen; 
c. de begroting te aanvaarden; . . e te voe en punf f: gestalte te geven aan de d. de instructie voor deput~ten _uit te bre~en doordaa~ ~:~ 2 

dti~ in het k~der van de militaire dienst gedurenblijvende verantwoordehJkheid der krbe
I
r_ en voor 1

1
8 d ~ v 'het onderhouden of doen onderhouden van conde langere tijd in het buitenland ve I1ven en we • • · 

tact met hen; Z n/Seedorf uit te spreken het officieel contact te continueren. e. inzake de Ned. Prot. Gemeente te eve 

Bijlage 16.1 . 

Vergaderkosten 
Administratie-/telefoonkosten 
Kerkelijk Bureau 
Conferentiekosten 
Drukwerk, lectuurverspreiding 
Donaties, giften en diversen 
Reiskosten 
Contacten mil. buitenland 

Totaal 

VOORSTEL BEGROTING 1993-1995 

2.500,00 
3.000,00 
3.000,00 
4.000,00 
5.000,00 
1.500,00 

10.000,00 
15.000.00 

44.000,00 

H. van der Schaaf, voorzitter 
H. van den Heuvel, secretaris 

BIJLAGE 17 
Art. 78 
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RAPPORT 2 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN 
GEESTELIJKE VERZORGING VAN DE MILITAIREN 

1. Deputaten Geestelijke Verzorging van de Militairen delen in art. 2 van hun rapport mee, dat tot hun grote dankbaarheid br. A.C. Floor de vergaderingen van het deputaatschap weer kon bijwonen. Wel moet hij om gezondheidsredenen ervan afzien zich nogmaals voor een periode beschikbaar te stellen. Graag sluit commissie zich aan bij de woorden van dankbaarheid voor hetgeen br. Floor in de afgelopen ruim twintig jaar voor dit deputaatschap, en daarmee voor onze kerken, heeft gedaan. 
2. Uit het rapport van deputaten blijkt, dat de krijgsmacht in de laatste jaren grote veranderingen heeft ondergaan, en ook in de komende jaren zullen zich in de diverse krijgsmachtonderdelen nog ingrijpende reorganisaties gaan voltrekken. In antwoord op vragen vanuit onze commissie hebben deputaten een en ander nader ingevuld. We geven enkele door hen in antwoord op onze vragen opgevoerde zaken door: a. Het personeelsbestand bij de Koninklijke Landmacht moet gemiddeld met 15% inkrimpen. Deze inkrimping is in volle gang. Sommige onderdelen worden opgeheven of mobilisabel gesteld, andere ingekrompen of naar andere locaties verplaatst. 

b. De krijgsmacht zal ingrijpend worden geherstructureerd. Een luchtmobiele brigade is in oprichting. De veranderde taak van de krijgsmacht krijgt in toenemende mate gestalte in vredesoperaties onder de V.N. -vlag: in de Sinaï, Cambodja, Turkije en Joegoslavië. 
c. De diensttijd is inmiddels verkort tot 12 maanden. Daarnaast studeert de Commissie Meijer over de afschaffing van de dienstplicht en de instelling van een beroepsleger. 

Mee ten gevolge van een en ander is er de nodige onrust onder de nog actief dienende beroepsmilitairen ontstaan. Er bestaat bij hen soms grote onzekerheid over het al dan niet behouden blijven van hun baan, over opheffing, verplaatsing of inkrimping van hun onderdeel , over de diverse bevorderingen tij dens hun loopbaan binnen de krijgsmacht, die in tegenstelling tot het verleden niet langer min of meer vaststaan, alsook over de consequenties voor het gezin van een verplaatsing van het onderdeel binnen ons land of tijdelijke uitzending naar het buitenland. 
Onze krijgsmachtpredikanten worden uiteraard met deze zaken in hun dagelijks werk geconfronteerd. De reorganisaties binnen de krijgsmacht hebben evenwel geen gevolgen voor onze predikanten in die zin, dat er onder hen ontslagen zouden vallen. De taak en de plaats van de krijgsmachtpredikant staat - ondanks de inkrimping van de krijgsmacht - niet fundamenteel ter discussie. Deputaten verwachten dat de afslanking van het krijgsmachtpredikantenbestand op niet-gedwongen wijze - door leeftijdsontslag en vrijwillig verlaten van de dienst ten gevolge van bijvoorbeeld het aannemen van een beroep naar een gemeente - zal kunnen plaatsvinden. 

3. De genoemde veranderingen in de taakstelling van onze krijgsmacht hebben deputaten ertoe gebracht een uitbreiding van hun instructie voor te stellen met het oog op de inzet van Nederlandse militairen in het kader van de Verenigde Naties in spannings- en oorlogsgebieden. De in het rapport onder art. 12 voorgestelde uitbreiding ligt in de lijn van de contacten, die via de Commissie Militairen Buitenland in samenwerking met het COGMA werden onderhouden met in West-Duitsland gelegerde militairen. In feite loopt het voorstel parallel met de desbetreffende instructie voor deputaten Geestelijke Verzorging van Varenden. Hoewel uw commissie meent, dat uitbreiding van de instructie in de door deputaten voorgestelde zin niet strikt nodig is - immers ook het werk in West-Duitsland vond plaats zonder dat een instructie deputaten daartoe opdracht gaf - meent zij, dat er geen bezwaar tegen inhoud en strekking ervan is, en stelt voor de uitbreiding van de instructie over te nemen. 
4. In art. 8 van het rapport wordt gesproken over het zgn. structuurgerichte pastoraat. Bedoeld is de deelname aan activiteiten binnen de organisatie van de krijgsmacht vanuit een eigen pastorale invalshoek, waarbij centraal staat de zorg voor de mens in zijn leef- en werksituatie. Het zal duidelijk zijn, dat de krijgsmachtpredikant dit structuurgerichte pastoraat gestalte geeft vanuit zijn specifieke opdracht als dienaar van het Evangelie. Deze vorm van pastoraat wordt concreet ingevuld door deelname aan staf- en werkbesprekingen, contacten met diverse sectoren van personeelszorg (artsen en maatschappelijk werkers) , overlegorganen, belangenverenigingen en participatie in vormingsprojecten. Het gaat hier om een invulling van de taak van de legerpredikant, die in de toekomst - indien de regering besluit om de dienstplicht af te schaffen en een beroepsleger te vormen - nog belangrijker kan gaan worden. 5. Op d_1t moment echter moeten nog vele jongeren hun dienstplicht vervullen. Deputaten maken in art. 3 me_ldmg van het niet doorgaan van een voorlichtingsdag voor a.s. en nog kort dienende dienstplichtige m1hta1ren op vrijdag 29 november 1991. Over de achtergronden van de geringe respons tasten deputaten in het duister. Het ligt in hun bedoeling in de toekomst opnieuw een dergelijke ontmoetingsdag te organiseren. 

Desgevraagd deelden deputaten mee dat over de respons op het werk van de krijgsmachtpredikanten in het algemeen nauwelijks iets gezegd kan worden. De tijd, dat hele pelotons eenvoudigweg werden afgemarcheerd naar de GV-les bij de dominee of aalmoezenier is voorbij . Meer dan ooit staat of valt dit werk met de persoon van de krijgsmachtpredikant. Naarmate hij werkelijk en metterdaad betrokken is bij de mensen, ontstaat er ook openheid voor wat hij te zeggen heeft. Met dankbaarheid deelden deputaten mee, dat in dit opzicht over de krijgsmachtpredikanten vanuit onze kerken goede dingen gemeld kunnen worden. 
6- In art. 13 van hun rapport doen deputaten verslag van hun gesprek met de Ned. Prot. Gemeente te Zeven/Seedorf. Uw commissie heeft bij deputaten navraag gedaan, waarom dit gesprek eerst afgelopen vooriaar heeft plaatsgevonden. De reden daarvoor is gelegen in een verschil van mening tussen CIOM en deputaten over beider verantwoordelijkheid ten aanzien van de betrokkenheid bij de dienst geestelijke verzorging op de legerplaats Zeven/Seedorf. Mede door de ziekte van de afgevaardigde van deputaten in 



224 

het CIOM, br. A.C. Floor, heeft de opheldering van deze zaak langer geduurd dan deputaten hadden ver
wacht. Deputaten deelden ons desgevraagd mede, dat over alle in de Acta van de generale synode van 
1989 (Acta 1989, blz. 200 art. 14) gesproken is. Op grond daarvan achten deputaten het verantwoord te 
stellen dat de kerkeraad van de Prot. Gemeente te Zeven/Seedorf 'ernaar staat .. Schriftuurlijke leiding te 
geven in prediking en pastoraat.' Doordat dit gesprek met de kerkeraad eerst dit voorjaar tot stand kon 
komen, is de uitvoering van het GS-besluit 3-d vertraagd. Deputaten stellen zich voor dit in de komende 
tijd te doen. 

7. De commissie stelt u voor: 
1. De handelingen van deputaten goed te keuren onder dank voor de verrichte werkzaamheden; 
2. De instrucie van deputaten als volgt uit te breiden: 

21. gestalte te geven aan de blijvende verantwoordelijkheid van de kerken voor die leden, die in het 
kader van de militaire dienst gedurende langere tijd in het buitenland verblijven en wel door middel 
van het onderhouden en/of doen onderhouden van contact met hen; 

3. Aan deputaten opnieuw op te dragen te onderzoeken of er mogelijkheden zijn om met andere verge
lijkbare deputaatschappen uit de gereformeerde gezindte zorg te dragen voor de geestelijke verzorging 
van onze militairen die in het buitenland, met name in West-Duitsland, moeten dienen. 

4. Opnieuw deputaten te benoemen. 

BIJLAGE 18 
Art. 86 

G.C. den Hertog, rapporteur 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR DE GEESTELIJKE VERZORGING 
VAN DE VARENDEN 

1. Deputaatschap 

1. 1. Samenstelling van het Deputaatschap 
Door de generale synode van 1989 zijn (her)benoemd: ds. C .J. van den Boogert , H. Bor, ds. A. van Heteren, 
H. Huijgen, ds. Th. Ruiters, ds. A. van der Veer en ds. M. Vlietstra. 
Moderamen: ds. Th. Ruiters, voorzitter; H. Huijgen, secretaris/penningmeester en ds. M. Vlietstra, alge
meen-adjunct. 

1.2. Varende ouderlingen en adviseurs 
Op voordracht van deputaten is door de gemeente Dordrecht (Z) tot ouderling bevestigd br. G. Poker, m.s. 
'Gondel' en door de gemeente Papendrecht br. J. Aarnoudse , m.s. 'Wisseling'. 
Br. J. Aarnoudse is in de plaats gekomen van adviseur br. H. Veuger uit Hasselt. 
Ook de adviseur br. N. v.d . Veen uit Kampen heeft het deputaatschap verlaten . Zijn plaats kon worden over
genomen door een adviseur voor de koopvaardij, br. A. Koning uit Santpoort-Noord. Hij is een ervaren koop-
vaardijman. . 
Br. D. Spaans uit Baarn is door deputaten aangesteld tot administrateur. Hij heeft in de afgelopen penode 
deze taak overgenomen van br. J.C. Schoemeijer uit Uithoorn die dit werk vele jaren heeft verricht. 

2. Structuur 

2.1. Werkstructuur 
De taak van deputaten is, conform de opdracht verstrekt door de generale synode, het bevorderen van de 
geestelijke verzorging van varenden van onze eigen kerken. Als kern van het werk wordt het pastoraat 
beschouwd. Pastoraat ter plekke. Nu de gemeente aan de wal , gezien de open maatschappij waarin zij leeft, 
het pastoraat hard nodig heeft, hebben die leden van de gemeente, die vanwege hun werk niet of nauwelijks 
aan het gemeentelijk leven kunnen deelnemen, behoefte aan extra pastorale zorg. Wil de kerk ook maar 
enige kans maken om de varenden bij het geloof te blijven betrekken, dan zal zij aan het pastoraat onder de 
varenden prioriteit moeten geven. Daartoe is het werk van een vrijgestelde onmisbaar. 
Als deze man gaat ontbreken zal de verwereldlijking van dit deel van de gemeente zich in versnelde vorm 
voortzetten. 
Daarnaast wordt door de vrijgestelde overeenkomstig de opdracht van onze Heiland het evangelie doorge
geven aan andere varenden, die niet tot onze kerken behoren. 
De vrijgestelde is maar één dag in de week met de sector zeevaart bezig, terwijl hij de andere dagen zijn 
pastorale taak binnen de sector binnenvaart vervult. Het hoofdaccent van zijn totale werk ligt op het pasto
raat. 
Het evangelisatorische aspect speelt vanwege de praktische invulling van het werk in de sector zeevaart 
een grotere rol dan in de sector binnenvaart. 
Deputaten hebben als vrijgestelde voor het werk onder de varenden ds. H. Wubs in dienst. Hij wordt in zijn 
arbeid in de sector binnenvaart bijgestaan door twee varende ouderlingen en een aantal contactpersonen uit 
gemeenten aan het water. In de sector zeevaart wordt hij ondersteund door de adviseur voor de zeevaart. 
Deputaten hebben een stimulerende, sturende en voorwaarden scheppende taak met betrekking tot het 
gehele beleid. 
Om het werk vanuit het deputaatschap optimaal te laten functioneren zijn de volgende taakgroepen of sec
ties ingesteld: 
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1. Sectie belast met bestuur 
Deze wordt gevormd door de voorzitter, de secretaris en de vicevoorzitter/algemeen-adjunct. 
Taakomschrijving: 
De sectie bereidt de vergaderingen voor. 
Voorzitter en secretaris plegen overleg voorafgaande aan een vergadering. De voorzitter leidt de verga
deringen. 
De secretaris notuleert en verzorgt voorkomende secretariaatswerkzaamheden. Hij is tevens penning
meester. 
De algemeen-adjunct vertegenwoordigt het deputaatschap naar buiten. Bovendien voert de sectie alle 
zaken uit die een tussentijdse behandeling noodzakelijk maken. 

2. Sectie belast met pastorale zorg 
Deze sectie bestaat uit drie deputaten, de twee varende ouderlingen en de predikant voor de varenden. 
Taakomschrijving : 
De sectie coördineert en stimuleert landelijk de pastorale zorg. Middel daartoe is een landelijk netwerk 
van regionale steunpunten met een ouderling of contactpersoon. 
De sectie belegt eenmaal per jaar een vergadering met alle regionale contactpersonen om te bespreken 
wat pastoraal gedaan is, gedaan wordt en gedaan dient te worden. 
De varende ouderlingen brengen aan de sectie verslag uit van hun pastorale werkzaamheden. 
De sectie rapporteert aan het gehele deputaatschap. 

3. Sectie belast met de publiciteit 
Deze sectie bestaat uit twee deputaten en de administrateur. 
Taakomschrijving: 
De sectie verzorgt de publiciteit aan kerkeraden, vervaardigt artikelen voor de kerkelijke pers, voert de 
redactie van het eigen orgaan 'Kompas' en houdt een adressenboekje bij . 

3. Sectie I - Bestuur 

3.1. Vergaderingen 
Elk jaar werden er vier plenaire vergaderingen gehouden, die werden voorafgegaan door een vergadering 
van de sectie pastoraat. 
Dez_e vergaderingen werde_n belegd in de lchthuskerk te Amersfoort. Voor de vergaderingen werden uitge
nodigd de deputaten, de vnJgestelde ds. H. Wubs, de varende ouderlingen, de adviseurs, de administrateur 
en de kerkeraad van Dordrecht (Z). 
De kerkeraad van Dordrecht (Z) nam aan de vergaderingen van deputaten deel , omdat deze gemeente als 
zendende kerk van de predikant voor varenden fungeerde . 
De kerkeraad van Dordrecht (Z) heeft een contactpersoon benoemd die de vergadering van de deputaten 
b1Jwoonde en daarvan verslag uitbracht op de kerkeraad. Het behoorde tot zijn taak om eventuele vragen en 
wensen van de kerkeraad aan deputaten en omgekeerd over te brengen en te bespreken. Tevens onder
hield hij persoonlijk contact met ds. H. Wubs. 
De kerkeraad ontving elk kwartaal een werkverslag van ds. Wubs, waarvan hij een afschrift stuurde aan 
deputaten. 
Het verslag werd op de kerkeraad besproken in tegenwoordigheid van ds. H. Wubs. Tevens werden dan alle 
specifieke problemen doorgenomen die dit werk met zich meebrengt. 
Twee keer zijn de moderamina van de deputaten en de kerkeraad samengekomen om de verantwoordelijk
heden van beiden vast te stellen teneinde gezamenlijk een zo goed mogelijk beleid te voeren . De laatste 
maal vond dit plaats in november 1991. 
Ook kwam, zo nodig, het moderamen van de kerkeraad samen met ds. H. Wubs om het werk te evalueren 
en eventueel suggesties te doen. 
De tweede helft van 1990 is ds. H. Wubs door ziekte uitgeschakeld geweest. Een tijdlang moest hij in het 
Refaja-ziekenhuis te Dordrecht worden verpleegd. In deze periode werd hij , naast de contacten die vanuit 
deputaten werden onderhouden, vooral intensief pastoraal begeleid door de kerkeraad van Dordrecht (Z). 
We zijn de Heere dankbaar, dat ds. H. Wubs vanaf begin 1991 zijn werk onder de varenden weer ter hand 
heeft kunnen nemen. 

4. Sectie Il - Pastorale zorg 

4. 1. Het pastorale werk 
De geestelijke verzorging onder de varenden bestond naar zijn kern in het verrichten en doen verrichten van 
intensief pastoraat. Ds. H. Wubs, als predikant voor de varenden, nam sinds zijn indiensttreding daarbij een 
sleutelpositie in. Hij werd daarin bijgestaan door de sectie pastoraat. Deze ondersteunende sectie werd in 
het leven geroepen om de pastorale zorg onder schippers en zeevarenden landelijk te coördineren en te sti
muleren. 
De sectie bestond uit drie deputaten die én nauw betrokken waren bij de pastorale zorg aan varenden én 
over een groot deel van het vaargebied verspreid woonden. Daarnaast twee varende ouderlingen die binnen 
hun vaargebied waar mogelijk het pastoraat verzorgden. Ds. H. Wubs was eveneens lid van de sectie. 
Met name deze sectie droeg, naast het pastorale werk dat door de sectieleden zelf onder varenden werd 
verricht, zorg voor de verwezenlijking van wat onder punt 4 van de instructie voor deputaten geestelijke ver
zorging van varenden door de synode aan deputaten is opgedragen. 
Van het door de sectie gedurende de verslagperiode verrichtte werk wordt hieronder melding g&maakt. 

4.2. Het werk van de predikant 
Het werk van de predikant was te verdelen over de sectoren binnenvaart en zeevaart. 
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a. Binnenvaart 
1. Pastoraat 

De kern van het werk van ds. H. Wubs was het pastoraat. Er is in de verstreken periode door hem 
intensief pastoraat verricht onder de schippers. 
Het gebied waarbinnen ds. H. Wubs voornamelijk zijn pastorale werk heeft verricht ligt in het havenge
bied tussen Maasvlakte en Moerdijk. 
Heel bewust is door deputaten vanaf het begin dit gebied gekozen. De pastor die daar werkzaam is 
ontmoet van tijd tot tijd vrijwel alle schippers, omdat zij de wereldhaven Rotterdam en het gebied er 
omheen vanwege het ruime aanbod van vracht regelmatig aandoen. Het gekozen werkgebied bete
kende dus geen beperking van zijn actieradius of contactmogelijkheden, maar stelde hem juist in de 
gelegenheid optimaal te functioneren . 
Het intensief door hem verrichte pastoraat heeft naar drie zijden knelpunten (nood) te zien gegeven: 
a. op het terrein van het persoonlijk geestelijk leven; 
b. op het terrein van de gemeenschap der heiligen; 
c. op het terrein van de ambtelijke bearbeiding. 
a. Vanwege de aard van het werk komt de geestelijke zorg van de schippers aan hun eigen leven dik

wijls in de knel. Van regelmatig bijbelgebruik en een intensief gebedsleven is heel vaak nauwelijks 
sprake. De grote investeringen vragen hoge inkomsten en dat betekent veel reizen maken. Velen 
varen zelfs zes dagen per week, veertien uur of langer per dag. 
Ook onder sommige Chr. Gerei. schippers is de verleiding groot om zelfs zeven dagen per week te 
gaan varen. 
Tegenwoordig hebben vele schippers de auto aan dek, waardoor zij veel mobieler zijn geworden. 
Enerzijds geeft de auto aan schippers de mogelijkheid om op zondag in de eigen gemeente te ker
ken, waardoor er bij sommigen een grotere betrokkenheid bij de thuisgemeente is ontstaan. Ook 
worden vele kilometers gereden om de kinderen van het internaat te halen en terug te brengen. 
Anderzijds geeft het gebruik van de auto in geestelijk opzicht veel vervlakking te zien. Zo vliegt men 
van maandag tot zaterdag met het schip over de wateren, vele uren makend, terwij l men in het 
weekend (dat dikwijls alleen uit de zondag bestaat) vele kilometers achter het stuur van de auto zit. 
Dit jachtige bestaan ontneemt velen de lust om de rust van de zondagse erediensten te zoeken. 
Bovendien wordt er veel op het buitenland gevaren, waar in vergelijking met de eigen gemeente 
toch weer een heel ander geestelijk klimaat heerst. Daar waar bijvoorbeeld in Duitsland kerkdien
sten bezocht worden, zijn het doorgaans alleen de vanuit Nederland verzorgde diensten, zoals o.a. 
in Duisburg en Mannheim. 
Door de aanwezigheid van een pastor voor de varenden is er in de afgelopen verslagperiode bij 
velen weer openheid ontstaan om daarover te spreken en is er een proces van bewustwording op 
gang gekomen waarbij naar wegen gezocht wordt om tot (hernieuwde) oefening in de godsvrucht te 
komen. 

b. Beoefening van de gemeenschap der heiligen, zoals dat aan de wal gebeurt, ontbreekt veelal bij de 
schipper. Hij verplaatst zich voortdurend met woning en al. Daarom komt hij onregelmatig of zelden 
in de kerk waartoe hij behoort. De onderlinge opbouw in verenigingsleven, bijbelstudiegroep e.d. ligt 
niet binnen de mogelijkheden. 
Niet alleen ds. H. Wubs heeft dergelijke zaken gesignaleerd, maar evenzeer de andere leden van 
de sectie pastoraat (zie elders in het rapport) binnen deputaten. 
Gepoogd werd dit gemis te compenseren door het verstrekken van of het verwijzen naar lectuur 
voor zelfstudie aan boord. 
Bovendien werd door deze commissie de pastorale zorg aan varenden en hun gezinnen gestimu
leerd en gecoördineerd. 

c. De ambtelijke bearbeiding door ambtsdragers van de gemeente waartoe de varenden behoren kan 
maar zelden worden verricht. 
Er zijn veel schippers die zelden of nooit in hun gemeente komen. Ambtelijk bezoek vanuit de eigen 
gemeente beperkt zich in veel gevallen tot de periode rondom Kerst. Dat is, gezien het onder a. en 
b. vermeldde, een uiterst minimaal en marginaal gebeuren. De sectie pastoraat is intensief bezig 
geweest in deze situatie verbetering aan te brengen. Het instituut contactpersoon is nieuw leven 
ingeblazen. De plaatselijke of regionale contactpersoon probeerde een brug te slaan tussen schip
per - gemeente - kerkeraad. Dit instituut is steeds beter gaan functioneren. 

2. Catechese 
In de verslagperiode heeft de catechese aan de schippersjeugd grote aandacht gekregen. Zie hiervoor 
onder 'sectie pastoraat'. 

3. Interkerkelijke contacten 
Onder de geestelijke verzorging van mensen werkzaam in de binnenvaart valt ook het voorgaan in 
diensten die speciaal voor schippers en hun gezinnen worden gehouden. 
Zo ging ds. H. Wubs van tijd tot tijd voor in Rotterdam op de Zwarte Zwaan (pontonschip voor allerlei 
activiteiten) in de Maashaven en in Mannheim (Trinitatiskirche). 
Aan de diensten in de stad van Rhein en Neckar ging bezoekwerk vooraf, dat op zaterdag werd 
gedaan. 
Veel contacten met niet-Christelijke-Gereformeerde schippers werden gelegd. Hier kwam naast het 
pastorale heel duidelijk het evangelisatorische aspect naar voren. 
Op zoek langs de havens naar Chr. Gerei. schippers en tijdens bezoeken aan de diverse schippers
beurzen kwam ds. H. Wubs veel in gesprek met gelovigen uit andere kerken en met niet-gelovigen. Hij 
kreeg op deze manier uitstekende mogelijkheden om het evangelie door te geven. De verspreiding van 
lectuur was daarbij een goed hulpmiddel. 
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4 . Contact en overleg 
Ten dienste van het werk onder varenden, zowel in de binnenvaart als de koopvaardij, werd contact 
onderhouden met collega's van allerlei instanties uit binnen- en buitenland die zich moeite geven in 
hun zorg voor varenden in pastoraal, sociaal-maatschappelijk en cultureel opzicht. 

b. Zeevaart 
1. Christelijke Gereformeerde Zeevarenden 

Het aantal zeevarenden dat lid is van onze kerken is gering. 
Aan alle ons bekende leden is in de afgelopen periode aandacht besteed. Ds. H. Wubs heeft een groot 
deel van hen aan boord of thuis ontmoet. Met de anderen is er schriftelijk of telefonisch contact 
geweest. In de komende jaren zal hij op gezette tijden met deze varenden correspondentie voeren. 
De kerkeraden zullen regelmatig benaderd worden om namen van zeevarenden aan ds. H. Wubs of 
aan het deputaatschap door te geven. Ook zullen ze worden aangespoord contact met varenden uit de 
eigen gemeente te onderhouden. 

2. Scheepsbezoek 
Wekelijks besteedde ds. H. Wubs één dag aan het bezoeken van zeeschepen in Dordrecht en in 
Rotterdam. In Rotterdam was het werk verdeeld onder de koopvaardijpredikanten van Ned. 
Hervormde, de Gereformeerde en de Christelijke Gereformeerde Kerken. 
Ds. H. Wubs richtte zich op de noordzijde van de Maas van de Parkhaven tot Vlaardingen. In de mees
te gevallen ging het daarbij om Nederlandse schepen. 
Het scheepsbezoek had een pastorale en een diaconale zijde. 
Het pastorale aspect van de bezoeken kreeg gestalte in de geestelijke gesprekken die met beman
ningsleden gevoerd werden. Aangezien vele varenden niet kerkelijk zijn, droegen de contacten vaak 
een sterk evangelisatorisch karakter. 
Hoewel het in vele gevallen ging om Nederlandse schepen moest toch steeds vaker van andere talen 
gebruik gemaakt worden. In steeds sterkere mate kom je op de schepen, ook op de Nederlandse, een 
gemengde bemanning tegen. 
Bemanningen uit Derde-wereld-landen zijn voor de rederijen veel goedkoper dan dure Nederlandse 
krachten. De buitenlandse bemanningsleden zijn meestal zeer lange tijd, doorgaans langer dan een 
jaar, van huis. 
Zij werken, slapen en hebben nauwelijks tijd en/of geld om van boord te gaan. De vereenzaming is een 
bikkelharde werkelijkheid voor hen. Uit een onderzoek van de gemeente Rotterdam is gebleken dat er 
bij deze mensen vooral aan twee dingen behoefte is: contact met andere mensen en een plek waar 
men zich thuis kan voelen. 
In zulke omstandigheden wordt pastorale aandacht meestal zeer op prijs gesteld. 
Het diakonale aspect is van belang geworden vanwege de lage lonen die aan deze varenden betaald 
worden. Gelukkig wordt op deze situatie door de kerken in de zeehavens steeds meer ingespeeld. De 
pastores aan het water, waarvan ds. H. Wubs er een is, namen bij de pastorale en diakonale opvang 
een sleutelpositie in. 
Zij kunnen door de groei van het werk steeds minder worden gemist. 

3. Diensten voor zeevarenden 
Elke zondag werden in het zeemanshuis van Rotterdam internationale en interkerkelijke diensten 
gehouden. Deze verheugden zich in een sterk groeiende belangstelling. 
Waren er vier jaar geleden minder dan tien kerkgangers, het aantal nadert thans de honderd. De predi
kanten voor varenden gingen, ondersteund door een team gemeenteleden, de laatste drie jaar de 
havens langs om varenden voor deze diensten uit te nodigen. Voor enige jaren gingen de Nederlandse 
bemanningsleden als het maar even kon in hun vrije tijd naar huis en bezochten de gelovigen onder 
hen thuis de kerkdiensten. Nu er zoveel buitenlandse bemanningsleden op Nederlandse schepen 
varen voorzagen de diensten in het zeemanshuis in een steeds groter wordende behoefte. 

4.3. Het werk van de sectie pastoraat 
In de verslagperiode werd 13 maal vergaderd , doorgaans voorafgaande aan de plenaire vergaderingen. 
De sectie pastoraat heeft zich beziggehouden met de volgende zaken: 
a. De sector binnenvaart 

1. de regio-indeling ; 
2. het adressenbestand; 
3. de contactdagen; 
4. de pastorale zorg op de internaten voor schipperskinderen; 
5. de uitgave van bijbelcursus- en catechesemateriaal en het geven van catechetisch onderwijs aan 

schippersjongeren; 
6. de aankondiging van kerkdiensten; 
7. de kerstfeestviering(en) . 

b. De sector zeevaart 
1. pastoraat onder zeevarenden. 
a1. Om het pastoraat onder de schippers zo optimaal mogelijk te laten functioneren is nagegaan waar op 

dit moment in ons land zich belangrijke concentraties van schepen bevinden. 
Op deze plaatsen werden contactpersonen aangesteld. Bij de aanstelling van de contactpersonen 
werd speciaal gelet op de nauwe betrokkenheid bij de varenden. 
De regio-indeling ziet er als volgt uit: Delfzijl, Zwolle, Amsterdam, IJmuiden, Hengelo, Nieuwegein, 
Rotterdam, Dordrecht, Terneuzen, Antwerpen, Gent. 
In grote havensteden werden meerdere contactpersonen aangesteld. Ds. H. Wubs onderhield regel
matig contact met hen en stimuleerde hen. Op deze manier kon ook worden nagegaan of het instituut 
contactpersoon in elke regio goed bleef functioneren. Tevens spoorde ds. H. Wubs de kerkeraden 
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aan om contacten met de schippers te onderhouden. In gebieden als Amsterdam, Rotterdam en Gent 
werden op zaterdag de schepen bezocht om de mensen uit te nodigen voor de kerkdiensten. Bij deze 
bezoeken werd tegelijkertijd lectuur verspreid. 

a2. Regelmatig werden op vergaderingen van de sectie met de predikant voor de varenden de adressen 
besproken van varenden die speciale pastorale zorg nodig hadden. Aan deze adressen kon dan door 
de varende ouderlingen, de predikant voor de varenden en door de kerken in de verschillende regio's 
extra aandacht worden besteed, zodra men hen aantrof. 
De sectie kreeg door deze werkwijze steeds meer zicht op de varenden en kwam op het spoor welke 
gezinnen regelmatig bezocht werden en welke niet. Er wordt op dit moment gewerkt aan de opbouw 
van een goed functionerend kaartsysteem om het contact tussen de diverse bezoekers te bevorderen 
en zo mogelijk de bezoeken op elkaar af te stemmen. Het is de bedoeling om op korte termijn voorbe
drukte correspondentiekaarten te gaan gebruiken om kerkeraden van een afgelegd bezoek op de 
hoogte te stellen. 

a3. Gedurende de verslagperiode is er tweemaal door deputaten een contactdag in Rotterdam georgani
seerd. 
Deze dagen werden gehouden in de tijd tussen kerst en nieuwjaarsdag. De invulling van de contact
dagen bestond doorgaans in de behandeling van een bijbels onderwerp in de morgenbijeenkomst, 
terwijl er 's middags een spreker van een kerkelijke of maatschappelijke organisatie werd uitgenodigd. 
Deputaten besloten op advies van de sectie pastoraat de contactdagen met deze invulling te beëindi
gen. Dit ondermeer vanwege de teruglopende belangstelling van de zijde van de varenden. 
In plaats daarvan is besloten contactdagen te gaan beleggen met een meer doelgericht karakter en 
om op deze dagen naast de varenden ook de contactpersonen uit te nodigen. 
De eerste contactdag nieuwe stijl werd gehouden op 21 maart 1990 te Amersfoort met als thema: 
'Pastoraat onder de schippers en de knelpunten in het pastoraat'. 
De tweede dag vond plaats op zaterdag 21 september 1991 , eveneens te Amersfoort. Het thema luid
de toen: 'Hoe ervaren wij het contact met de kerken?'. 
De contactdagen nieuwe stijl mochten zich in een behoorlijke belangstelling verheugen. 

a4. De sectie pastoraat heeft zich beijverd inzicht te verkrijgen in het aantal kinderen van Chr. Gerei. 
huize dat op internaten in Nederland verblijft. 
Aan kerkeraden in plaatsen waar zich een internaat bevindt werd gevraagd deze kinderen te begelei
den en catechetisch onderwijs te geven of te doen geven. 
Ds. H. Wubs verzorgde aan het internaat van Dubbeldam de catechisaties en het pastoraat aan de 
kinderen die daar wonen en aan de mensen die daar werkzaam zijn. Op het internaat voor schippers
kinderen te Zwolle werd catechisatie gegeven door ds. A. van der Veer. 

a5. Aan de varende ouderlingen, de predikant en de sectieleden die regelmatig met varenden in aanra
king komen werden bijbelcursussen en catechisatiemateriaal ter beschikking gesteld om uit te reiken 
aan varenden die niet in de gelegenheid zijn hun gemeente regelmatig te bezoeken. 
Hun werd de gelegenheid geboden schriftelijk bijbelstudie/catechisatie te volgen. De leden van de 
sectie zorgden voor de begeleiding. 
Tevens is de mogelijkheid geschapen om eenmaal per maand op de eerste en de laatste vrijdag van 
de maand catechisatie te volgen resp. te Dordrecht {bij ds. H. Wubs aan huis} en te Zwolle {bij ds. A. 
v.d. Veer aan huis}. Van alle geschonken mogelijkheden werd gebruik gemaakt. 

a6. De sectie pastoraat heeft zich bezonnen op de vraag of de tijden van de kerkdiensten van gemeenten 
gelegen aan de vaarroutes bij de schippers bekend zouden zijn. Met name werd gelet op plaatsen 
waar geen contactpersoon werkzaam was. Aan de varenden werd aangeraden een kerkelijk jaarboek
je aan te schaffen. Verscheidene schippers hebben het via ds. H. Wubs of via een van de andere 
leden van de sectie aangeschaft. 

a7. Gedurende de verslagperiode werden de varenden geattendeerd op kerstfeestvieringen die werden 
gehouden in de kerken van plaatsen waar zij met hun schip afgemeerd waren. Kerstfeestvieringen 
waar schippers speciaal bij werden uitgenodigd zijn gehouden te Zwolle, Rotterdam, Dordrecht, 
Antwerpen en Gent. 
In de toekomst zal aan dergelijke bijeenkomsten nog meer aandacht worden besteed. 

b1 . Op de vergaderingen van de sectie werd door ds. H. Wubs verslag uitgebracht van zijn arbeid onder 
de zeevarenden. 
De predikant voor de varenden kreeg opdracht om aan alle Chr. Gerei. zeevarenden die zich op zee 
bevinden tenminste eenmaal per jaar een pastorale brief te zenden of op een andere wijze met hen 
en met hun eventuele gezinnen contact te onderhouden. 
Voor een indruk van de werkzaamheden verricht onder de zeevarenden zie onder 'werk van de predi
kant, sectie B, zeevaart'. 

5. Sectie Il/ - Publiciteit 
Elke drie maanden werd een periodiek uitgegeven dat de naam 'Kompas' draagt. In 'Kompas' stonden arti
kelen die betrekking hadden op de binnen- en zeevaart. Daarnaast werd getracht door bijbelstudies en 
andere artikelen geestelijke leiding te geven. 
Het werd naar de kerkeraden gestuurd ter informatie en attendeerde op deze wijze op ons werk. 
Van de schippers en zeevarenden van onze kerken werd een adressengids bijgehouden. Hierin werden alle 
namen en adressen van de (zee}varenden alsmede de namen van de binnenschepen vermeld. 
Naast deze gegevens staan daarin de namen en adressen vermeld van de contactpersonen, adviseurs en 
schippersouderlingen. 
Het bevat tevens informatie en adressen van schippersinternaten en allerlei andere informatie die van 
belang is voor de varenden. 
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6. Financiën 
Hieronder treft u aan de financiële verslagen over de jaren 1989 Vm 1991. 
bedragen werden per (doop}lid door de kerken bijgedragen: 
1989 f 1,00 
1990 en 1991 f 1,05 

6. 1. Realisering 
1991 

f 
BATEN 
Opbrengst bijdrage kerken 78,1 
Giften 0,1 
Bijdrage van de varenden 8,2 
Interest 9,2 

95,6 

LASTEN 
Personeelskosten 80,2 
Bijdrage Mannheim GKN 1,2 
Kompas 2,4 
Kerkelijk adm. bureau 6,8 
Reis/verg.kosten deputaten 2,6 
Accountantskosten 0,8 
Overige kosten 1,6 

95,6 

BA TIS/NADELIG SALDO 0,0 

VERMOGEN 
Saldo per 1 januari 1989 f 118.798 
Af: nadelig saldo 1989 2.926 

115.872 
Saldo 1 januari 1990 
Bij : batig saldo 1990 2.957 

Saldo per 1 januari 1991 f 118.829 
Af: nadelig saldo 1991 45 

Saldo per 1 januari 1992 f 118.782 

7. Begroting 

1993 
f 

BATEN 
1 . Opbrengst Kerken 90,6 
2. Bijdragen van de Varenden 8,2 
3. Interest 7,7 

106,5 

LASTEN 
4. Personeelskosten 85,9 
5. Bijdrage Mannheim GKN 1,2 
6. Kompas 2,4 
7. Overige 12,6 

102,1 

BATIG/NADELIG SALDO +4,4 

Bedragen x f 1000,-. De volgende 

1990 1989 
f f 

73,0 71 ,3 
0,5 0,3 

12,4 8,7 
9,4 7,2 

95,3 87,5 

77,3 76,2 
1,2 1,2 
2,4 2,3 
5,8 6,1 
2,4 2,8 
0,8 0,8 
2,4 1,0 

92,3 90,4 

+ 3,0 - 2,9 

1994 1995 
f f 

90,6 90,6 
8,2 8,2 
7,7 7,7 

106,5 106,5 

88,5 91 ,1 
1,2 1,2 
2,5 2,5 

12,9 13,1 

105,1 107,9 

+ 1,4 + 1,4 
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Toelichting 
1. 75500 (doop)leden x f 1,20. 
2. Gelijk aan inkomsten 1991 . 
3. Belegd f 103.000 à 7½%; rest nodig als werkkapitaal. 
4. Basis 1991 + 4% 1992 en vervolgens jaarlijks verhoogd met 3% (voorstel dep. Fin. Zaken). 
5. Blijft gehandhaafd op f 1.200 per jaar. 
6. Kostenstijging ± 3% per jaar. 
7. Specificatie: 

adm. bureau 
Reis-/verg.k.deputaten 
Kantoorbehoeften 
Abonnementen 
Porti-, telefoon 
Representatie(jubilea 
Accountantskosten 
Contactdagen 

• niet beheersbare kosten 

Vermogensmutaties 
Saldo 1 januari 1992 
Af: verwacht nadelig saldo 1992 

Bij : resultaat 1993 en 1994 

Af: nadelig saldo 1995 

SALDO 31 DECEMBER 1995 

8. Voorstellen 
Wij stellen de synode voor om te besluiten: 
1. Met het gevoerde beleid in te stemmen. 

1983 
7,2 
2,7 
0,7 
0,2 
0,2 
0,2 
0,8 
0,6 

12,6 

f 118.782 
2.600 

f 116.182 
5.800 

f 121 .982 
1.400 

f 120.582 

2. De begrotingen voor de jaren 1993, 1994 en 1995 goed te keuren. 

1984 
7,4 
2,7 
0,7 
0,2 
0,2 
0,2 
0,8 
0,7 

12,9 

3. Wederom deputaten te benoemen voor de geestelijke verzorging van de varenden. 

BIJLAGE 19 
Art. 86 

RAPPORT 1 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN 
GEESTELIJKE VERZORGING VAN DE VARENDEN 

1985 
7,6' 
2,7 
0,7 
0,2 
0,2 
0,2 

0,9' 
0,6 

13,1 

H. Huigen, secretaris 

1. Wanneer we het rapport van deputaten Geestelijke Verzorging van de Varenden op ons in laten werken, 
kunnen we ons niet aan de indruk onttrekken dat de secularisatie en de ontkerkelijking ook aan de schip
persgezinnen binnen onze kerken niet voorbijgaan. De binnenvaartschippers komen onder toenemende 
druk te staan volcontinu te gaan varen - mede om zelf ook de vruchten van onze welvaartsmaatschappij 
te kunnen plukken. De toegenomen mobiliteit van de schippers leidt er bepaald niet altijd toe, dat men de 
auto gebruikt om 's zondags de kerkdiensten te bezoeken. Vanwege de lange werkdagen en de meestal 
zes-, soms zevendaagse werkweken dreigt de kerkgang erbij in te schieten - met als gevolg, dat men 
weggroeit van de kerk. Tegen deze achtergrond stellen deputaten dat het werk steeds nodiger wordt. 
Deputaten benadrukken in hun rapport dat het werk vooral pastoraal van karakter is, zij het dat het pas
torale hier - vanwege de boven geschetste gevaren en verleidingen waaraan de binnenvaartschippers en 
hun gezinnen blootstaan - soms heel dicht bij het evangelisatorische komt te liggen. 

2. Uw commissie heeft de indruk, dat het werk van deputaten goede voortgang heeft en in trouw wordt ver
richt . De commissie heeft veel waardering voor de grote inzet van de secretaris/penningmeester. Bij alle 
begrip voor de historisch gegroeide situatie vraagt zij zich echter toch af, of het verstandig is deze beide 
functies in één persoon te blijven verenigen. Wanneer br. H. Huygen onverhoopt zou uitvallen, zou het 
werk mogelijk schade kunnen lijden. Splitsing van verantwoordelijkheden en werkzaamheden zou i.o. 
alleen al daarom de voorkeur verdienen. 
Het werk zelf - zo blijkt uit het rapport - heeft men goed gestructureerd. In de diverse havensteden zijn 
inmiddels contactpersonen aangesteld, die regelmatig - vaak zelfs iedere week en bij voorkeur op zater
dag - de havens langs gaan om Chr. Gerei. schippers op te zoeken. Ze geven hun en andere geïnteres
seerden de aanvangstijden van de kerkdiensten door, informeren hoe lang het geleden is dat men huis-
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bezoek heeft gehad en vragen ook of men om bepaalde redenen behoefte heeft aan een pastoraal 
gesprek. De contactpersonen rapporteren weer terug aan ds. H. Wubs en aan de beide schippersouder
lingen. 
Uit het rapport krijgen we ook een goed beeld van het werk, dat door ds. H. Wubs en de twee ouderlingen 
voor varenden, bijgestaan door de diverse contactpersonen in de havensteden, verricht wordt. Met dank
baarheid heeft uw commissie er kennis van genomen, dat ds. H. Wubs na zijn ziekte in 1990 sinds begin 
vorig jaar weer alle werkzaamheden kan verrichten. Mede in verband met de groeiende taak meent uw 
commissie dat het goed is eraan te herinneren, dat de generale synode van 1989 besloot deputaten 'op 
te dragen te bevorderen dat elke gemeente aan het water met een haven een ouderling aanwijst die tot 
taak heeft pastorale contacten met varenden te leggen en te onderhouden'. Uw commissie acht het 
gewenst, dat het aantal schippersouderlingen in de komende jaren verder toeneemt, opdat uiteindelijk de 
kerken in alle belangrijke havensteden over een schippersouderling zullen beschikken. 

3. Uw commissie heeft zich op de hoogte gesteld van de lectuur die aan de schippers en hun gezinnen ver
strekt wordt. Deputaten gaven ons te kennen, dat deze lectuurverspreiding er vooral toe dient met schip
pers(gezinnen) contact te houden en bijbels verantwoorde leiding te geven. Als materiaal geeft men 
meestal è>f het boek van ds. D.J. van Vuuren, Eenvoudige bijbelstudies of een bundel Bijbelstudies en les
sen over kerkgeschiedenis van vrijgemaakte zijde, getiteld: Geschenk uit de hemel. Ds. H. Wubs en de 
schippersouderlingen geven dit materiaal aan voornamelijk jongere schippers en hun echtgenoten, die de 
catechisatieleeftijd te boven zijn, maar nog niet tot het doen van belijdenis zijn gekomen en op deze wijze 
bij de kerk betrokken worden gehouden. Daarom geeft men bij het materiaal ook 'opdrachten', waarover 
nu eens wordt gecorrespondeerd en dan weer - al naar gelang de mogelijkheden - persoonlijk wordt door
gesproken. Soms komen zij - mede door deze contacten - tot het doen van openbare geloofsbelijdenis. 
Uw commissie heeft ook geïnformeerd naar de catechese, die op diverse plaatsen gegeven wordt. 
Deputaten melden, dat ds. H. Wubs op het schippersinternaat in Dubbeldam catechisaties verzorgt en 
ook enige pastorale zorg verleent. Desgevraagd deelden deputaten ons mee, dat de relatie van ds. Wubs 
met dit internaat in de loop van de tijd zich vrij spontaan zo ontwikkeld heeft. Hij is eens gevraagd een 
begrafenis te leiden. Daarna heeft men hem benaderd voor de catechese, en vervolgens gevraagd ook 
enige pastorale taken op zich te nemen. Ds. Wubs werkt hier dus niet alleen onder Chr. Gereformeerden. 
Wel is het zo, dat hij leden van andere kerken in voorkomende gevallen doorverwijst naar hun eigen ker
keraad. 
Daarnaast lezen we in het rapport dat er zowel in Dordrecht als in Zwolle gelegenheid geboden wordt om 
catechisatie te volgen, die overigens apart staan van de catechisaties in de schippersinternaten aldaar. In 
Dordrecht is deze catechisatie vorig jaar gestart. Dit voorjaar hebben drie deelnemers openbare geloofs
belijdenis gedaan . Momenteel is er slechts één catechisant, die in Dordrecht zelf de catechisaties 
bezoekt, maar er zijn er wel meer met wie regelmatig contact is op de wijze als boven beschreven. 

4. In het rapport vernemen we ook dat deputaten soms worden geconfronteerd met diakonale nood. Bij 
navraag bleek dat deze alleen betrekking heeft op de zeevaart, en dan m.n. bij de buitenlanders. Veel 
rederijen zijn er namelijk toe overgegaan onder goedkope vlag te varen, en dat houdt vaak ook in, dat zij 
niet gebonden zijn aan regels voor minimumlonen. De Ned. Herv. Kerk heeft in Rotterdam een diakonaal 
werker benoemd voor dit doel, die in voorkomende gevallen ook contact opneemt met de schipperspredi
kanten van andere kerken. Uw commissie vraagt zich af, of deze hulp, waarbij er ook mogelijkheden zijn 
het evangelie door te geven, niet in samenwerking met deputaten Hulpverlening kan plaatsvinden. 
Wellicht verdient het aanbeveling voor deze en andere diakonale nood een 'schippersdiaken', bij voorkeur 
woonachtig in Rotterdam, te benoemen. 

5. Uw commissie heeft ook nader geïnformeerd naar het contact met andere kerken van gereformeerd belij
den. Ons is gebleken, dat er regulier contact bestaat met de predikanten voor de varenden van de Ned. 
Herv. Kerk en de Gerei. Kerken in Nederland. Uit die contacten is ook het voorgaan van ds. Wubs in 
Mannheim voortgevloeid. Daarnaast is er contact geweest met de Gerei. Kerken Vrijgemaakt, maar dat 
heeft niet geresulteerd in samenwerking, mede omdat zij zelf geen deputaatschap hebben, dat de geeste
lijke verzorging van de varenden behartigt. Enkele Ned. Gerei. Kerken in de regio Rotterdam hebben con
tact opgenomen met ds. Wubs. Men inventariseert momenteel hoeveel Ned. Gerei. schippers er zijn , en 
zal mogelijk aan ds. Wubs verzoeken ook aan hen aandacht te geven. Overigens verkeren de contacten 
nog in de fase van verkenning. Met de Gerei. Gemeenten is geen contact geweest. 

6. De commissie stelt de generale synode voor: 
1. De handelingen van deputaten onder dank voor de door hen verrichte werkzaamheden goed te keu

ren. 
2. Opnieuw deputaten te benoemen. 

G.C. den Hertog, rapporteur 

BIJLAGE 20 
Art. 87, 94, 98, 103, 108, 111 , 112, 140, 161 , 165, 187, 192, 193 

A.ALGEMEEN 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE EENHEID VAN DE 
GEREFORMEERDE BELIJDERS IN NEDERLAND EN DE 

CORRESPONDENTIE MET BUITENLANDSE KERKEN 

1. Inleiding 
In deel A. 'ALGEMEEN' van dit rapport berichten deputaten over de samenstelling van het deputaatschap, 
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de vergaderingen die gehouden werden, de opdrachten waarmee zij zich hebben moeten bezighouden en 

het beleid dat gevoerd is. 
In deel B. 'BUITENLAND' wordt een beschrijving gegeven van de contacten die er in de verslagperiode 

geweest zijn met kerken in het buitenland, waarmee onze kerken een relatie onderhouden. Dit deel wordt 

besloten met de voorstellen die deputaten aan de synode doen, waarna een aantal bijlagen zijn opgenomen. 

Deel C. 'BINNENLAND' bespreekt de contacten die er waren in ons eigen land, te weten de Gereformeerde 

Kerken Vrijgemaakt , de Nederlands Gereformeerde Kerken, de Gereformeerde Bond in de Nederlandse 

Hervormde Kerk en het Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte. Ook dit deel wordt besloten met de voor

stellen van deputaten, waarna nog een enkele bijlage volgt. 
In deel D. 'BEZINNING' doen deputaten verslag van de hen door de synode van Groningen extra opgedra

gen taken. Ook in dit deel worden voorstellen gedaan en het wordt gecompleteerd door een bijlage. 

Tenslotte volgt deel E. 'SLOT, waarin deputaten kort terugblikken op de verslagperiode en besluiten met 

nog een paar voorstellen . 

2. Deputaten 
Vanaf de synode van Groningen bestond het deputaatschap uit de volgende brs.: ds. A. Baars, ds. P. den 

Butter, ds. B. de Graaf, A. van Hattem, drs. A.G. Knevel , G. van Malkenhorst, drs. J.W. Maris, ds. D. Quant, 

drs. J .C.L. Starreveld, ds. J. Westerink en ds. B. Witzier. De brs. Baars, De Graaf en Quant waren voor het 

eerst benoemd. Ds. J . Westerink fungeerde weer als voorzitter en ds. P. den Butter was algemeen secreta

ris. Een gedeelte van de werkzaamheden aan deze functie verbonden werd overgenomen door de brs. De 

Graaf en Quant. 
De brs. ds. K. Boersma en ds. D. Slagboom, die op hun verzoek niet werden herbenoemd, namen afscheid. 

Beide broeders ontvingen de hartelijke dank van deputaten voor hun inzet en arbeid. Zoals uit het rapport 

inzake de relaties met kerken in het buitenland blijkt, heeft ds. Boersma ook na zijn aftreden als deputaat 

nog een keer een verzoek van deputaten ingewilligd en is hij namens hen op reis geweest naar Zuid-Afrika. 

Ook daarvoor zeggen deputaten hem hartelijk dank. 
De deputaten A. van Hattem, drs. A.G. Knevel en G. van Malkenhorst hebben te kennen gegeven niet meer 

voor een benoeming in aanmerking te willen komen; de brs. Knevel en Van Malkenhorst vanwege drukke 

werkzaamheden en br. Van Hattem vanwege het feit, dat hij al zoveel jaren deel uitmaakt van het deputaat

schap. Een voorstel betreffende hun opvolging hopen we in een afzonderlijk schrijven aan de synode te 

doen. Deputaten danken de aftredende broeders nu reeds hartelijk voor alles wat zij als deputaat hebben 

gedaan. 
Deputaten hebben steeds hun werk in goede onderlinge verstandhouding kunnen doen. Het vervolg van dit 

rapport zal wel uitwijzen dat niet op alle punten gelijk werd gedacht, maar dat heeft nooit de onderlinge rela

ties gestoord. Met dankbaarheid maken we hier melding van. 

3. Vergaderingen 
In de verslagperiode hebben deputaten heel wat moeten vergaderen, zowel in eigen kring alsook in samen

sprekingen met deputaten van andere kerken. Bovendien waren er diverse ontmoetingen met vertegenwoor

digers van buitenlandse kerken, waar met name de broeders, die deel uitmaakten van de sectie Buitenland 

bij betrokken waren. 
Ook dit keer functioneerden binnen het deputaatschap de secties Binnenland en Buitenland, die soms 

afzonderlijk vergaderden. Besluiten werden echter steeds door het hele deputaatschap genomen. 

De vergaderingen van het deputaatschap vonden plaats op 8 december 1989, 17 januari , 9 maart, 24 april, 

4 mei, 3 oktober, 30 november 1990, 28 februari , 19 april, 23 mei , 30 augustus, 26 september, 1 november, 

29 november 1991 , 17 januari , 13 februari, 6 maart, 3 april, 1 mei , 22 mei en 5 juni 1992. 

Met deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt werd zeven maal vergaderd, met de Nederlands 

Gereformeerde Kommissie voor Kontakt en Samenspreking twee maal en met leden van het Hoofdbestuur 

van de Gereformeerde Bond drie maal. 

4. Opdrachten 
De synode van Groningen droeg deputaten op de contacten met kerken in binnen- en buitenland te onder

houden. In de loop der jaren is dat een omvangrijke taak geworden, waar deputaten heel wat tijd en energie 

in moeten steken. 
Naast deze bij hun instructie behorende taak kregen deputaten ook nog een paar opdrachten die op het ter

rein van de bezinning liggen. Zo moesten zij een revisie van bijlage 8 K.O. voorbereiden. Eveneens moesten 

zij zich bezinnen op de vraag hoe ernstig de verschillen zijn die steeds weer in de contacten met andere ker

ken in ons land geconstateerd worden: de verschillen op het terrein van de toeëigening des heils. En als nog 

een afzonderlijke opdracht gaf de synode aan deputaten mee zich te bezinnen op de vraag welke ruimte 

voor verscheidenheid er in een kerk van gereformeerde belijdenis mag en kan zijn . 

Het is duidelijk, dat deze opdrachten goed waren voor een omvangrijk takenpakket. Deputaten hebben 

gepoogd zich zo goed mogelijk van deze taken te kwijten . Een handicap, die zich daarbij voordeed, was dat 

tijdens de verslagperiode niet alle deputaten maximaal beschikbaar waren. Br. Van Hattem was enige tijd 

uitgeschakeld door ziekte; drs. Maris had een tijd lang studieverlof; een paar andere deputaten waren door 

drukke andere werkzaamheden ook niet altijd in staat zich voor het werk van deputaten volledig in te zetten. 

Maar zelfs al hadden deputaten zonder deze handicap aan de gegeven opdrachten kunnen werken, dan 

was al met al het hele pakket toch erg omvangrijk. Daarbij werd het als een moeilijkheid ervaren, dat deputa

ten zich enerzijds op het gewicht van de in de contacten met de Nederlands Gereformeerde Kerken en de 

Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt geconstateerde verschillen moesten beraden terwijl zij anderzijds intus

sen ook over die verschillen moesten blijven samenspreken met de deputaten van die kerken. 

Een en ander deed deputaten tot de conclusie komen dat ingeval een synode weer zou besluiten dat er een 

opdracht tot bezinning gegeven moet worden, die synode daarvoor wellicht beter een afzonderlijk deputaat-
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schap kan benoemen. 
In dit kader dient C>ok vermeld te worden dat er binnen het deputaatschap een discussie is gevoerd over de 

vraag of er eigenlijk niet twee deputaatschappen zouden moeten komen: het ene voor de eenheid van de 

gereformeerde belijders in Nederland en het andere voor de correspondentie met kerken in het buitenland. 

Hieraan zouden voordelen verbonden kunnen zijn, maar deputaten zien toch ook nadelen. Zo zijn er bijvoor

beeld telkens weer raakvlakken tussen de contacten in het binnenland en die in het buitenland. Als er twee 

deputaatschappen zouden komen zou het gevaar niet denkbeeldig zijn , dat die langs elkaar heen zouden 
kunnen gaan werken. 
Een oplossing die deputaten zien is het geven van meer zelfstandigheid aan de secties Binnenland en 

Buitenland. En - zoals boven al is aangegeven - in het benoemen van een afzonderlijk deputaatschap indien 

er eventueel een opdracht tot bezinning gegeven zou moeten worden. Overigens zal er tussen zo'n depu
taatschap en het onze wel nauw contact dienen te zijn. 

5. Beleid 
In dit algemene deel van ons rapport willen we onder het hoofd 'Beleid' drie dingen aan de orde stellen. 

5. 1. Contacten met andere deputaatschappen 
Meer dan eens hebben depu_taten schriftelijk of_ mondeling in contact gestaan met andere deputaatschappen 

1n onze kerken. Ook 1s er enige correspondentie gevoerd met de classis Apeldoorn. Dit laatste stond in ver

band met de overeenkomst van ds. B. Oosterbroek naar de kerk van Apeldoorn-Zuid. 

Met deputaten voor de Evangelieverkondiging onder Israël is gecorrespondeerd over het werk onder Israël 

dat door C>nze buitenla_ndse __ wsterkerken wordt verricht. Met deputaten Emeritikas is overlegd over de 

(C>n)mogelljkheden om financ1ele steun te verlenen aan predikanten, die enige tijd bij een zusterkerk in dienst 

Zijn geweest en die naar Nederland _beg_eren terug te keren en niet terstond een beroep ontvangen. 

Met deputaten Buitenlandse Zending 1s het uitvoerigst contact onderhouden, vanwege de verschillende 

raakvlakken die er tussen de werkterreinen van beide deputaatschappen zijn. De contacten betroffen het 

nieuwe zendingsterrein in Botswana, de relatie met Die Gereformeerd Kerk in Suid-Afrika en met name 

synode Soutpansberg en de relatie met de Gereja Toraja Mamasa. 

5.2. Voorlichting aan de kerken 
Deputaten komen nog al eens de vraag tegen naar het nut van het onderhouden van de verschillende rela

ties met kerken in het buitenland. Naar aanleiding daarvan is de gedachte ontstaan om over de verschillen

de kerken waarmee onze kerken correspondentie voeren iets te vertellen in 'De Wekker'. Met de redactie 

van ons kerkelijk orgaan is hierover contact opgenomen en ons is plaatsruimte toegezegd. Aan dit voorne
men zal te zijner tijd uitvoering worden gegeven. 

Intussen is al wel op verzoek van de redactie van het Jaarboek in de uitgave van 1990 een artikel versche

nen van de hand van de secretaris van deputaten getiteld 'Onze oecumenische relaties'. 

5.3. De 'Pniël-preek' van ds. J. Westerink 
In het voorjaar van 1991 ontstond er enig tumult - eerst buiten, maar later ook binnen onze kerken - rondom 

ee~ prElek, die ?s. J. Westeri_nk gehouden had in zijn gemeente Bunschoten en die bekend is geworden als 

de Pniel-preek. In de reacties op die preek werd steeds verband gelegd met het feit , dat ds. Westerink 

voorzitter van deputaten 1s. Deputaten hebben dit onjuist geacht en waren daarom van mening, dat zij zich 

moesten onthouden van commentaar op zowel de preek als de discussie die naar aanleiding van de preek 
was ontstaan. 
Toen er echter in 'De Wekker' ook een artikel over deze preek verscheen en toen in dit artikel ook die ver

b1nd1ng gelegd werd tussen de predikant van Bunschoten en de voorzitter van deputaten meenden deputa

ten wel te moeten reageren. Dit is toen gebeurd in een verklaring , die op verzoek van deputaten werd opge

nomen 1n 'De Wekker' van 26 april 1991. Hiermee was de zaak naar het oordeel van deputaten afgehan
deld. 

B. BUITENLAND 

1. Gereformeerde Oecumenische Raad (G.O.R.) 
Nadat vanuit onze kerken reeds meer dan eens zorg was uitgesproken omtrent bepaalde ontwikkelingen 

binnen de Gereformeerd_e O~cumenische Raad (eerder: Synode), besloot de generale synode 1989 het lid

maatschap van de Christelijke Gereformeerde Kerken in de Gereformeerde Oecumenische Raad met 

onmiddellijke ingang te beëindigen. Opdracht werd gegeven de G.O.R. van dit besluit in kennis te stellen. 

Het moderamen _van de generale sy_node heeft deze opdracht uitgevoerd, na overleg met ons deputaat

schap. Van de Zijde van de G.O.R. 1s daarop bericht ontvangen dat het genomen besluit betreurd wordt. 

Later werd ons bericht, dat als onze kerken het besluit willen heroverwegen, zij alsnog van harte welkom zijn 
binnen de G.O.R. 
Na het beëindigen van het lidmaatschap ontvingen deputaten nog enige tijd het blad REC-News Exchange, 

maar de toezending van dit blad is inmiddels gestopt. Wel ontvingen deputaten nog een aantal exemplaren 

van het rapJX>rt 'Hermeneutics and Ethics' dat in opdracht van de G.O.R. 1988 was opgesteld. Het verzoek 

dat daarbij ging om op dit rapport commentaar te leveren hebben deputaten niet gehonoreerd. 

Het verzoek om waarnemers te zenden naar de in 1992 te houden vergadering van de G.O.R. te Athene 
werd eveneens niet gehonoreerd. 
De generale synode 1989 besloot eveneens de bijdrage over 1989 alsnog aan de G.O.R. over te maken. Dit 

besluit is uitgevoerd door de quaestor van de synode, na overleg met deputaten. 
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2. Kerken 

2.1. Europa 
2.1 .1. Free Church of Scotland (F.C.S.) 
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Al in een vroeg stadium van de verslagperiode kregen we - mede naar aanleiding van de contacten 
op de conferentie van de I.C.R.C. alsook via de afgevaardigde naar onze generale synode 1989 - te 
verstaan, dat van de kant van de F.C.S. intensivering van de contacten alsmede overleg over de 
I.C.R.C. zeer op prijs zou worden gesteld. 
Dit was voor ons aanleiding om twee afgevaardigden naar Schotland te zenden ter bijwoning van een 
conferentie waar ook afgevaardigden van de Reformed Presby1erian Church of lreland (R.P.C.I.) aan
wezig zouden zijn. Deputaten meenden dit te mogen doen in het kader van hun opdracht inzake de 
I.C.R.C. (zie aldaar) . De brs. Maris en Starreveld werden gedelegeerd. Van hun bezoek brachten zij 
verslag uit (bijlage 20.B.1). Het bleek hun opnieuw dat zowel de F.C.S. als de R.P.C.I. een nauwer 
contact met onze kerken zeer zullen toejuichen en dat van beide kanten onze participatie in de 
I.C.R.C. eveneens zeer op prijs zal worden gesteld. 
Jaarlijks werden van de Free Church of Scotland uitnodigingen ontvangen om aanwezig te zijn op de 
General Assembly van deze kerk. Aangezien we de gewoonte hebben slechts één keer in de drie jaar 
een afgevaardigde te zenden hebben we in de jaren 1990 en 1991 volstaan met het schriftelijk over
brengen van de groeten en de beste wensen voor hun vergadering. Voor 1992 is ds. B. de Graaf als 
afgevaardigde aangewezen. Hij zal van zijn bezoek verslag uitbrengen (bijlage 20.8.2). 

2.1 .2. Reformed Presbyterian Church of /re/and (R.P.C.I.) 
De generale synode 1989 gaf geen speciale opdracht inzake de Reformed Presby1erian Church of 
lreland. Deputaten meenden echter, dat het reeds in 1980 genomen besluit om correspondentie met 
de R.P.C.I. aan te gaan, eindelijk toch eens wat meer inhoud behoorde te krijgen. Dit mede ook in ver
band met de opdracht inzake de I.C.R.C. (zie aldaar). 
Er werd correspondentie gevoerd en die resulteerde in een uitnodiging om aanwezig te zijn op een 
van de general assemblies van de R.P.C.I. Ds. P. den Butler werd afgevaardigd en hij bezocht de 
General Assembly in juni 1991 . Van dit bezoek bracht hij verslag uit (bijlage 20.8 .3) . Het contact is 
door de kerk in Noord-Ierland zeer gewaardeerd en het ligt in het voornemen dat op onze a.s. synode 
e_en afgevaardigde v;m deze kerk aanwezig zal zijn . 

2.1 .3. Eglises Reformées Evangéliques lndépendantes (E.R.E.I.) 
In het verleden werden de contacten met deze Franse kerk (E.R .E.1.) onderhouden door ds. K. 
Boersma, toen nog deputaat. Na zijn vertrek uit ons deputaatschap in 1989 verklaarde ds. Boersma 
zich bereid de contacten namens deputaten te blijven onderhouden. Deputaten zijn hem daarvoor 
zeer erkentelijk. 
In maart 1991 was ds. Boersma namens onze kerken aanwezig op de Nationale Conventie van de 
E.R.E.I. , van welk bezoek hij rapport uitbracht (bijlage 20.B.4). Deputaten zijn van mening dat deze 
kerken - mede ook gelet op hun zwakheid - onze blijvende steun verdienen. 
Een bijzonderheid in de relatie met de E.R.E.I. deed zich voor toen deputaten de vraag kregen voor
gelegd of het mogelijk was dat ds. O.A. Brienen van Delfzijl de Franse kerken zou gaan dienen, eerst 
in de vorm van een stage-periode en later mogelijk als beroepen predikant. Deputaten hebben geant
woord dat art. 5 K.O., sub 8 - welwillend gelezen - een beroep door de E.R.E.I. op een van onze pre
dikanten niet uitsluit. Deputaten hebben bij hun overwegingen ook rekening gehouden met de nood 
van deze kerken. 
Wel werd door deputaten hierbij gesteld, dat dit advies niet zou mogen worden uitgelegd als een uit
breiding of opwaardering van onze relatie met de E.R.E.I. De bevoegdheid daartoe berust alleen bij 
de generale synode. 
Bij de verdere afwikkeling der dingen hebben deputaten zowel aan ds. Brienen als aan de kerkeraad 
van Delfzijl duidelijk gemaakt dat het niet tot hun competentie behoort regelingen die tussen ds. 
Brienen en de kerkeraad van Delfzijl getroffen zijn goed te keuren. Wel hebben zij erop aangedrongen 
- mede ook naar aanleiding van hun ervaringen vermeld onder 2.2.4. - dat er op zou worden toege
zien, dat er geen moeilijkheden zouden kunnen ontstaan ingeval ds. Brienen te eniger tijd zou moeten 
of willen repatriëren. 

2.2. Amerika 
2.2.1. Free Reformed Church of North America (F.R.C.) 

De banden met deze kerk zijn vanouds altijd nauw geweest. Vanwege de bijzondere band met deze 
kerken hebben deputaten overwogen een eerder genomen besluit om eens in de zes jaren een 
afvaardiging te zenden te wijzigen. Een vraag dienaangaande van de zijde van de F.R.C. leidde ertoe 
dat deputaten in principe besloten hebben in het vervolg weer één keer in de drie jaar een afgevaar
digde te zenden om de synode van deze kerk bij te wonen. 
In de verslagperiode was ds. A. Baars in 1991 namens onze kerken aanwezig op de synode van de 
F.R.C. Van dit bezoek kregen deputaten een rapport (bijlage 20.8.5). Hoewel de kerken klein zijn, 
wordt er toch heel wat gedaan. 
Dat er een nauw contact bestaat tussen deze kerken en de onze blijkt ook uit het feit, dat geregeld 
predikanten van de F.R.C. ons land bezoeken en dan het verzoek doen in onze kerken te mogen 
voorgaan. Dat was ook in de afgelopen periode het geval. Ook werd een enkele keer door een van de 
kerken van de F.R.C. een beroep uitgebracht op een van onze predikanten. Dit leidde ertoe dat ds. K. 
Hoefnagel, destijds te Nieuwpoort, naar de kerk van Dundas, Ontario, Canada vertrok. 

2.2.2. Christian Reformed Church of North America (C.R.C.) 
Ten aanzien van de Christian Reformed Church nam de generale synode 1989 het volgende besluit: 
'Deputaten op te dragen met erkenning van het goede in de Christian Reformed Church in North 
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America, de gesignalee_rde zorgwekkende ontwikkelingen in deze kerk in het contact met vertegen
woordigers van de Christian Reformed Church in North America aan de orde te stellen en die zo 
mogelijk grondig te bespreken' . Bovendien droeg de synode deputaten op de toespraak die de afge
vaardigde van de C.R.C. , rev. Cl. Boomsma, op de synode van Groningen had willen houden, te 
beantwoorden: Ds. Boomsma was door ziekte verhinderd aanwezig te zijn, maar hij had zijn toe
spraak op schrift ges_teld en zo was de synode op de hoogte van wat hij wilde zeggen. 
Deputaten hebben zI_ch van deze taak gekweten ._ Na enige c_orrespondentie met ds. Boomsma in zijn 
kwaliteit als secretaris van het lnterchurch Relations Comm1ttee van de C.R.C. werd in overleg met 
hem een ontmoeting gearrangeerd tussen hem en de sectie Buitenland van ons deputaatschap. Deze 
ontmoeting _vond plaats In oktober 1990. Verschillende zaken, die van invloed waren geweest bij de 
besluitvorming _ter synode '. werden met hem doorgesproken. De zorg, die er onder ons leeft ten 
opzichte van diverse ontwikkelingen in de C.R.C., waarover trouwens ook binnen deze kerk grote 
onrust Is ontstaan, werd onder woorden gebracht. 
Op voorstel van ds. Boomsma werd besloten dat wij ons oordeel zouden opschorten om eerst de 
synode van 1991 af te wachten en daarna zo mogelijk een consultatie te hebben met een delegatie 
van de C.R.C. In het naiaar van 1991 . Evenwel, een nader bericht hieromtrent hebben we nog niet 
ontvangen. Correspondentie met ds. Boomsma hierover leverde geen resultaat op. Het gesprek is 
dus nog niet voortgezet. 
Intussen werd een uitnodiging ontvangen om aanwezig te zijn op de synode van de C.R.C. in 1991. 
Ds. A. Baars, die al was aa_ngewezen om_de synode van de F.R.C. te bezoeken, kreeg opdracht ook 
de synode van de C.R.C. b1J te wonen. H11 voldeed hieraan en bracht van dit bezoek rapport uit (bijla
ge 20.B.6.). Toen hem gelege_nhe1d werd gegeven de synode toe te spreken heeft hij ook daar mel
ding gemaakt van de zorgen die er in onze kerken leven ten aanzien van de koers van de C.R.C. 
De beslu_iten die deze synode nam vermogen niet de zorgen weg te nemen. Integendeel, de ontwikke
lingen ,_ die_ er In de_ C.R.C. met name na deze synode ziJn gekomen, laten zien, dat deze kerk hevig in 
beroering Is. Het liJkt er zeer op, dat de C.R.C. sterk beïnvloed wordt door de meningen die leven in 
de Gereformeerde Kerken in Nederland. 
Of dit alles van_ invloed moet zij_n op_ de relatie tussen onze kerken en de C.R.C. is een vraag die 
deputa_ten _op dit moment nog niet willen beantwoorden. Wij willen graag nog afwachten of er een 
mogeliJkhe1d k_omt alsnog i:net een delegatie van de C.R.C. te spreken. Wel zijn wij van mening dat 
onze kerken niet kunnen bliJven volstaan met het uitspreken van onze zorg. Er kan een tijd komen dat 
we tot andere besluiten moeten komen. Vooral als de indruk bestaat dat er naar de verwoording van 
onze moeite niet echt geluisterd wordt. 
Een zaak, die ook in het gesprek met ds. Boomsma aan de orde kwam was de relatie tot het 
Theologisch Seminarie 'Heidelberg' in Venda. De C.R.C . had, zoals dat o~k met onze kerken het 
geval w_as'. het verzoek gekregen dit seminarie te steunen. Al eerder was afgesproken, dat de C.R.C. 
de beslissing daaromtrent zou afstemmen op wat onze kerken zouden doen. Aan ds. Boomsma is 
meegedeeld, dat deputaten __ Buitenlandse Zending in principe besloten hadden steun te geven, maar 
dat die steun aan u1tdrukkeliJke voorwaarden verbonden was (zie rapport deputaten Zending) . Via ds. 
Boomsma hebben we de C.R.C. gevraagd in gelijke geest te handelen. Van de besluitvorming van 
deputaten Buitenlandse Zending is de C.R.C. officieel schriftelijk op de hoogte gebracht. 

2.2.3. Orthodox Presbyterian Church (O.P.C.) 
Ten aa_nzien van de Orthodox Presby1erian Church besloot de generale synode 1989 'de deputaten te 
machtigen verder de onderzoeken of er een officiële vorm van contact kan bestaan tussen de 
Orthodox Presby1erian Church en onze kerken'. 
Ter uitvoering van dit besluit en tevens ter uitvoering van een ander door de synode genomen besluit 
inzake de 1.C:R.C. (zie aldaar) Is er In de verslagperiode correspondentie gevoerd met het Committee 
on Ecumenic1ty and lnterchurch Relations van de O.P.C. Ook heeft er een ontmoeting plaats gevon
den tussen een aantal leden van ons deputaatschap en een tweetal broeders van de O P C te weten 
de predikanten J.J. Peterson en G.I. Williamson. · · ·• 

In de correspondentie werden wij op de hoogte gesteld van het uitvoerige rapport dat de waarnemers 
van de O.P._C. op de I.C.R.C. uitgebracht hadden en werd ons de vraag gesteld of onze kerken over
wogen het lidmaatschap van deze organisatie aan te vragen. In een later stadium kregen we bericht, 
dat de General Assembly van de O.P.C. besloten had het lidmaatschap van de I.C.R.C. aan te vra
gen. 
In het hierboven genoemde _gesprek met twee broeders uit de O.P.C. werd dit besluit toegelicht. De 
O.P.C. heeft wel wat bedenkingen tegen de I.C.R.C., maar men acht het lidmaatschap toch waardevol 
omdat_ het gelegenheid geeft oecumenische contacten te onderhouden; iets wat de O.P.C. na het ver
trek uit de G.O.R. toch erg graag zou willen blijven doen. Wel zou de O.P.C. graag zien, dat de 
1.C.R.C. meer deed om kerken in landen in de Derde Wereld aan te trekken. De O.P.C. zou het toejui
chen als ook onze kerken de stap zouden doen om lid van de I.C.R.C. te worden. 
De vraag of het wenselijk is, dat de O.P.C. en de C.G.K. tot een vorm van nauwer contact zouden 
komen, werd door deze broeders b_eantwoord in deze zin, dat dit niet het eerste is waar de O.P.C. op 
uit Is. Als we elkaar als lidkerken binnen een oecumenische organisatie kunnen ontmoeten is dat wel 
voldoende. 
In een nog weer later stadium werd ons echter door de O.P.C. toch een nauwere vorm van contact 
aangeboden, te weten de ecclesiastical fellowship. Het zal duidelijk zijn, dat deputaten hierover enigs
zins verbaasd waren. Wij konden ons eigenlijk wel goed vinden in de argumenten, die gebruikt waren 
d_oor de afgevaardigden van de O.P.C. Een nauwere vorm van contact heeft immers eigenlijk alleen 
zin , als we er van beide kanten ook echt inhoud aan kunnen geven (zie verder hierover 'Bezinning op 
oecumenische relaties'). 
De relaties met de O.P.C. zijn altijd hartelijk geweest. Dat is ook in deze periode zo gebleven. Er is 
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binnen de O.P.C. een sterke betrokkenheid bij alles wat er in de gerefonneerde wereld plaats vindt. 
Men heeft er voor oecumenische zaken veel belangstelling en men heeft er veel voor over. 

2.2.4. lgrejas Evangelicas Reformadas no Brasil (I.E.R.B.) 
Aan twee van de predikanten die bij deze kerken dienen, t.w. ds. B. Oosterbroek en ds. J.C. 
Hardeman, werd preekconsent verleend tijdens hun verblijf in ons land. 
Os. B. Oosterbroek gaf ons bericht dat zijn contract met de gemeente Arapotf in 1991 zou aflopen en 
dat hij graag weer een beroep van een gemeente in ons kerkverband zou ontvangen. Bij de beroe
pen, die hij ontving werd door deputaten aan de desbetreffende kerkeraden en classes advies gege
ven. Met de classis Apeldoorn werd nog wat uitvoeriger gecorrespondeerd, mede ook omdat deze 
classis een leemte had ontdekt in de regeling voor predikanten die vanuit ons land in Brazilië zijn gaan 
werken. 
Deputaten waren ook op deze leemte gestuit, die verband houdt met het feit , dat predikanten die in 
Brazilië gaan werken dat doen op een contract. Als dat contract afloopt en niet vernieuwd wordt en de 
predikanten dan moeten remigreren en als er dan geen beroep op hen wordt uitgebracht, is er geen 
enkele kerkelijke instantie die voor hun onderhoud verantwoordelijk is. Deputaten hebben zich hier
over verstaan met deputaten Emeritikas, maar die berichtten ons dat zij daarin geen taak voor zich 
zien. 
Deputaten hebben zich hierover tot de I.E.R.B. gewend met het verzoek hierin goede regelingen aan 
te brengen, opdat deze onzekerheid wordt weggenomen. Ook besloten deputaten in voorkomende 
gevallen de predikanten die overwegen naar Brazilië te gaan, met nadruk op deze situatie te wijzen. 
Overigens achten deputaten zich niet gerechtigd in dezen regelingen te treffen. Als er regelingen 
getroffen moeten worden, dienen voorstellen daartoe uit de kerken te komen. 
Omdat het gevaar dreigde, dat ds. Oosterbroek bij remigratie van geen enkele gemeente meer predi
kant zou zijn waardoor hij zijn radicaal zou verliezen, hebben deputaten hem geadviseerd, ook na zijn 
terugkomst naar Nederland predikant van Arapotf te blijven, totdat hij in een van onze kerken zou zijn 
bevestid. 

2.3. Afrika 
2.3.1. Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika (G.K.S.A.) 

In feite was het zo, dat in het verleden de contacten met de synode Potchefstroom werden onderhou
den door ons deputaatschap, terwijl de contacten met de andere synoden (Middellande en 
Soutpansberg) werden onderhouden door deputaten Buitenlandse Zending. Daar is geen verandering 
in gekomen in de verslagperiode, maar wel is er - meer dan vroeger wel het geval was - intensief 
overleg gevoerd tussen beide deputaatschappen met name ten aanzien van de relatie tussen de 
synode Potchefstroom en de synode Soutpansberg. 
Het waren met name de ontwikkelingen rondom de stichting van het theologisch seminarie 
'Heidelberg' en het besluit van de synode Soutpansberg om zich uit de Algemene Synode terug te 
trekken, die dit intensieve contact tussen beide deputaatschappen wenselijk maakten. Deze zaken 
vormden namelijk een bedreiging voor de eenheid binnen de G.K.S.A. Aangezien wij een goede rela
tie zowel met de synode Soutpansberg alsook met de synode Potchefstroom op prijs stellen, werd in 
gemeenschappelijk overleg gezocht naar een mogelijkheid om een breuk in die eenheid te voorko
men. 
Zo werd in gezamenlijk overleg besloten dat deputaten Buitenlandse Zending weliswaar een door 
'Heidelberg' gevraagde steun zouden geven, maar dat deze steun een zeer beperkte zou zijn en 
bovendien aan duidelijke condities gebonden zou worden. Bovendien werd besloten dat een delegatie 
namens beide deputaatschappen naar Zuid-Afrika zou reizen om daar met alle betrokken instanties 
gesprekken te voeren en om zo mogelijk dienstbaar te kunnen zijn aan het voorkomen van een ver
slechtering van de relaties binnen de G.K.S.A. Dit besluit werd uitgevoerd en zo reisden drs. J.W. 
Maris namens deputaten Buitenlandse Zending en ds. K. Boersma namens ons deputaatschap naar 
Zuid-Afrika. Van dit bezoek brachten zij een uitvoerig rapport uit, dat samengevat is weergegeven in 
het rapport van deputaten Buitenlandse Zending. 
Deputaten zijn dankbaar te mogen zeggen, dat dit bezoek goed gewerkt heeft. Weliswaar zijn niet alle 
problemen opgelost, maar het lijkt erop, dat er aan beide kanten openingen gekomen zijn die hoop 
geven voor een verbetering van de relaties in Zuid-Afrika. Voor verdere informatie omtrent deze zaak 
zij verwezen naar het rapport van deputaten Buitenlandse Zending. 
Volledigheidshalve zij nog vermeld, dat van onze beslissingen omtrent steun aan 'Heidelberg' melding 
gemaakt is aan de Christian Reformed Church, aangezien 'Heidelberg' ook bij deze kerk een verzoek 
om steun had ingediend. Het beleid van beide kerken in dezen is op elkaar afgestemd. 
Een uitnodiging werd ontvangen om aanwezig te zijn op de synode Potchefstroom in januari 1992. 
Aanvankelijk werd gedacht - zoals tot nog toe gebruikelijk is geweest - om één afgevaardigde te zen
den, maar gelet op het belang van een aantal zaken, die op deze synode zouden dienen alsook gelet 
op de wenselijkheid om een helpende hand te bieden in de oplossing van de geschillen rondom 
'Heidelberg' werd besloten dit keer twee deputaten af te vaardigen. Zodoende bezochten de brs. B. 
de Graaf en J. Westerink de genoemde synode en van dit bezoek rapporteerden zij aan deputaten 
(bijlage 20.B.7). 
Deputaten zijn dankbaar voor de goede contacten die er steeds zijn geweest met de G.K.S.A. Er is 
ook dankbaarheid voor de ontwikkelingen, die in Zuid-Afrika op gang gekomen zijn en die uitingen zijn 
van een begeerte om tot een beter samenleven van de verschillende volken in dat land te komen. 
Deputaten achten het van groot belang dat er gestreefd wordt om te komen tot een bijzondere 
Algemene Synode, waar het kerkelijke leven op een geheel nieuwe manier zal worden gestructureerd, 
namelijk niet meer gebaseerd op ras, maar op regio. Deputaten achten het beslist noodzakelijk dat 
ook de synode Soutpansberg aan die Algemene Synode zal deelnemen. Of deputaten een afvaardi-
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ging naar die synode zullen sturen is nog onbeslist. 
Ten aanzien van de zaken die meer direct de relatie van ons deputaatschap met de G.K.S.A. raken, 
verme_lden wij het volgende. De synode van de G.K.S.A. besloot de relatie met de G.O.R. nog niet 
def1rnt1ef te verbreken, al zullen geen waarnemers naar Athene worden gezonden. Wat het lidmaat
schap van de I.C.R.C. betreft, daar staat men nog aarzelend tegenover. Er lijkt behoefte te bestaan 
aan een grondige bezinning op wat oecumene behoort te zijn en van die bezinning zal het dan afhan
gen of de G.K.S.A. zich weer bij een oecumenische organisatie zullen willen aansluiten. 
Over deze zaken is in een later stadium nog doorgesproken met prof. Du Plooy. Wij van onze kant 
hebben bij hem het belang onderstreept van het zenden van waarnemers naar de volgende conferen
tie van de I.C.R.C. 

2.3.2. Die Nederduitse Gereformeerde Kerk van Suid-Afrika (N.G.K.) 
Ten aanzien van de Nederduitse Gereformeerde Kerk van Suid-Afrika ontvingen deputaten geen 
opdracht van de generale synode 1989. Ook bestaat er geen officiële relatie met deze kerk. Vandaar 
dat het contact tot een minimum beperkt gebleven is. Een uitnodiging om schriftelijk onze groeten te 
willen overbrengen ter gelegenheid van het bijeenkomen van de synode van deze kerk werd dan ook 
voor kennisgeving aangenomen. 

2.3.3. Dutch Reformed Church of Botswana (D.R.C.B.) 
De generale synode 1989 besloot 'correspondentie aan te gaan met de Dutch Reformed Church of 
Botswana en deputaten op te dragen deze kerk hiervan in kennis te stellen'. Aan deze opdracht heb
ben deputaten uitvoering gegeven per brief d.d. 12 december 1989. 
Met deputaten Buitenlandse Zending is er contact geweest inzake deze kerk, medeook in verband 
met een opdracht van de synode aan deze deputaten om de mogelijkheid van zendingswerk in 
Botswana te onderzoeken. Toen deputaten Buitenlandse Zending besloten hadden zendingswerk aan 
te vatten in D'kar onder de Bosjesmannen in Botswana, hebben deputaten de O.R.C.B. van dat 
besluit officieel in kennis gesteld. We kregen bericht terug dat men voor dit besluit van onze kerken 
erg dankbaar is. 

2.4. Azië 
2.4.1. Gereja Toraja Mamasa (G. TM.) 

He_t contact met ~e Gereja Toraja Mamasa werd ook nu weer onderhouden door deputaten 
Buitenlandse Zending. Op een bepaald punt is er echter overleg geweest tussen deze deputaten en 
ons deputaatschap. Het betrof het verzoek van de G.T.M. om gemeenschappelijk studie te maken van 
de plaats van de vrouw in de kerk. Deputaten Buitenlandse Zending nodigden ons deputaatschap uit 
ons gezamenlijk op dit verzoek te beraden. 
Het standpunt van deputaten is van meet af geweest, dat onze generale synode in die richting geen 
opdracht gegeven had. We moeten ons ook niet door een andere kerk laten brengen tot een studie 
van deze materie. Trouwens, in eerder gevoerde correspondentie met de G.T.M. is duidelijk genoeg 
uiteengezet wat ons standpunt In dezen is. Al met al zagen wij geen reden voor bestudering van deze 
materie. In een gemeenschappelijk schrijven van beide deputaatschappen is dit aan de synode Nosu 
van de G.T.M. meegedeeld. In datzelfde schrijven werd wel aan de G.T.M. gelegenheid geboden ons 
aan te geven waar naar hun oordeel de duidelijkheid eventueel onvoldoende is. 
De synode Nosu besloot het ingenomen standpunt niet te wijzigen (zie verder het rapport van deputa
ten Buitenlandse Zending) . De mening van ons deputaatschap is dat dit niet zonder meer voor kennis
geving aangenomen kan worden, gelet op de uitspraak van de generale synode 1986. 

2.4.2. Reformed Church in Japan (R.C.J.) 
Ten aanzien van de Reformed Church in Japan machtigde de generale synode 1989 deputaten ver
der te onderzoek of er een officiële vorm van contact kan bestaan tussen deze kerk en onze kerken. 
Ter uitvoering van deze opdracht werd met de R.C.J. gecorrespondeerd. 
In de correspondentie bleek dat de R.C.J. nauwer contact op prijs zou stellen. Het bleek ons even
eens dat men ook een nauwer contact zowel met de Nederlands Gereformeerde Kerken en met de 
Gerefonneerde Kerken Vrijgemaakt nastreeft. We kregen infonnatie dat deze zaken op hun General 
A5.sembly ter sprake zouden worden gebracht in 1990. Daar werd uitgesproken, dat men inderdaad 
bhJvend contact met onze kerken zeer op prijs zal stellen. Uit verdere correspondentie werd dit ook 
duidelijk. Zie overigens verder onder 'Bezinning op oecumenische relaties'. 

2.4.3. Dutch Reformed Church of Sri Lanka (D.R.C.S.L.) 
In de vorige verslagperiode waren er reeds plannen gemaakt om een bezoek te brengen aan de 
Dutch Reformed Church of Sri Lanka. Door allerlei oorzaken kon dat bezoek toen geen plaats vinden. 
De generale synode 1989 besloot 'deputaten te machtigen verder te onderzoeken of er een officiële 
vonn van contact kan bestaan tussen de Dutch Reformed Church of Sri Lanka en onze kerken'. 
Dit besluit gaf deputaten des te meer reden het al eerder voorgenomen plan uit te voeren en de 
D.R.C.S.L. te bezoeken. Ds. J. Westerink werd als afgevaardigde aangewezen en hij maakte de reis 
in juli 1990. Van dit bezoek bracht hij verslag uit {bijlage 20.B.8.). 
Deputaten hebben voor deze kerk grote sympathie. De moeilijke situatie waarin de D.R.C.S.L. zich 
bevindt noopt tot steun. Bij alle waardering voor wat deze zwakke kerk in het door twist verscheurde 
land mag doen is het evenwel toch de vraag of we er aan toe zijn officiële banden met deze kerk aan 
te knopen. Naast het feit, dat deze kerk het diakenambt voor de vrouw heeft open gesteld, blijft het de 
vraag of niet alleen dan tot officiële correspondentie moet worden overgegaan als we in staat zijn daar 
ook werkelijk inhoud aan te geven. Zie verder 'Bezinning op oecumenische relaties'. 

2.5. Australië 
2.5.1. Reformed Churches of Australia (R.C.A.) 

In de vorige verslagperiode werd bericht ontvangen van de Reformed Churches of Australia dat zij de 
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relatie met corresponderende kerken wilden omzetten in de zogenaamde 'ecclesiastical fellowship' 
(C.E.F.). Onzerzijds is toen bericht dat wij geen behoefte hadden aan deze verandering. 
Nu hebben de R.C.A. bericht gedaan van de motieven die hen tot deze wijziging hebben gebracht. 
Toen ons bleek, dat de motieven geheel anders waren dan die welke de Christian Reformed Church 
er indertijd toe gebracht heeft de C.E.F. als vorm van contact aan te nemen, hebben wij bericht 
gedaan, dat wij - behoudens goedkeuring door de generale synode - in deze wijziging willen berusten 
(zie overigens 'Bezinning op oecumenische relaties'). 
De R.C.A., die nog altijd lid zijn gebleven van de G.O.R. , stelden een uitvoerig antwoord op op het 
vervolg van het rapport van de Gereformeerde Kerken in Nederland, 'God met ons' (de zgn. 'Sequel'). 
Dit antwoord werd ons toegezonden met het verzoek dat wij er commentaar op zouden geven. 
Deputaten verzochten prof. dr. W.H. Velema het te bestuderen, aan welk verzoek hij voldeed. Zijn 
oordeel , dat er veel waardering kan zijn voor dit antwoord, maar dat het op enkele punten aange
scherpt zou kunnen worden, hebben wij aan de R.C.A. doorgegeven. 
De synode van de R.C.A. vergaderde in 1991. Een verzoek om een afgevaardigde te zenden werd 
schriftelijk beantwoord. Wel werd daarbij vermeld, dat deputaten in principe besloten hebben eens m 
de zes jaar een afgevaardigde te zenden, hetzij naar de R.C.A., hetzij naar de Reformed Churches of 
New Zealand. Dat houdt in, dat een afgevaardigde van ons op de R.C.A.-synode van 1994 D.V. aan
wezig hoopt te zijn . 

2.5.2. Reformed Churches of New Zealand (R.C.N.Z. ) 
Met het oog op de Reformed Churches of New Zealand gaf de generale synode 1989 de opdracht 'de 
contacten met de Reformed Churches of New Zealand voort te zetten en zo mogelijk te intensiveren 
en daarbij zorgvuldig aandacht te geven aan de voorstellen die door de synode van die kerken aan 
ons gedaan zijn'. 
Ter uitvoering van deze opdracht hebben deputaten de R.C.N.Z. uitvoerig op de hoogte gesteld van 
de door de generale synode genomen besluiten betreffende onze wederzijdse relatie alsook 
betreffende de I.C.R.C .. De R.C.N.Z. staan evenals onze kerken voor de vraag of het lidmaatschap 
van de I.C.R.C. dient te worden aangevraagd. 
Het verzoek van de R.C.N.Z. om met onze kerken samen te werken op het gebied van de zending 
hebben wij doorgegeven aan deputaten Buitenlandse Zending. Deputaten kregen bericht van deputa
ten Buitenlandse Zending, dat zij geen mogelijkheid zagen om aan dit verzoek van de R.C.N.Z. te vol
doen. 
De R.C.N.Z. verzochten ons om informatie over de Nederlands Gereformeerde Kerken en de 
Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt en onze relatie tot deze kerken. In eerste instantie hebben we 
hen onze rapportage aan de generale synode 1989 over deze materie ter beschikking gesteld. Ook 
zijn hen de Acta van de generale synode 1989 met de daarin vermelde besluiten betreffende de rela
tie tot genoemde kerken toegezonden. Voorts werd bericht ontvangen dat de R.C.N.Z. steeds graag 
op de hoogte zouden blijven van de belangrijkste beslissingen, die in onze kerken genomen worden. 
In een gesprek, dat de deputatie van ons deputaatschap in het najaar van 1991 had met de vroegere 
stated clerk van de R.C.N.Z., thans nog lid van het deputaatschap voor contact met kerken in het bui
tenland, mr. O.G. Vanderpyl , werd opnieuw duidelijk hoezeer de R.C.N.Z. contact met onze kerken 
waarderen. Onzerzijds werd er op aangedrongen dat de Nieuw-Zeelandse kerken toch zullen overwe
gen waarnemers naar de komende conferentie van de I.C.R.C. te zenden. 

3. International Conference of Reformed Churches (I.C.R.C.) 
De generale synode 1989 besloot 'deputaten op te dragen in de komende periode nauw contact te onder
houden met lidkerken van de I.C.R.C. , alsook met kerken die als waarnemers bij de I.C.R.C. betrokken zijn 
en eveneens met het Interim Committee van deze organisatie, ten einde aan de generale synode van 1992 
een welgefundeerd advies te kunnen uitbrengen ten aanzien van een eventueel aanvragen van het lidmaat
schap van de I.C.R.C.' 
Bij het uitvoeren van deze opdracht hebben deputaten nauw contact onderhouden met de Free Church of 
Scotland en de Reformed Presby1erian Church of lreland, beide lidkerken van de I.C.R.C. Ook is gecorre
spondeerd zowel als gesproken over de materie met vertegenwoordigers van de Free Reformed Church of 
North America, de Orthodox Presby1erian Church en Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika, die als waar
nemers aanwezig waren op de conferentie van de I.C.R.C. in 1989. Ook werd deze zaak besproken met de 
Reformed Churches of New Zealand. In eigen land is hierover contact geweest met het deputaatschap voor 
Buitenlandse Betrekkingen van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt. 
Van de kerken die reeds lid zijn van de I.C.R.C. kregen we van de F.C.S. en van de R.P.C.I. te verstaan, dat 
men toetreding van onze kerken zou toejuichen. De broeders van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaak1 
(G.K.V.) stelden het zo, dat naar hun mening hun kerken een eventuele aanvraag van het lidmaatschap door 
onze kerken positief zouden waarderen. 
Wat de kerken betreft die tot nog toe de status van waarnemer hebben, is de mening van de F.R.C. nog niet 
bekend. De G.K.S.A. nemen een afwachtende houding aan, maar dat hangt samen met het feit, dat zij nog 
altijd niet definitief gebroken hebben met de G.O.R., hetgeen verband houdt met het feit , dat men rekening 
wil houden met het standpunt van de verschillende nationale synoden. De O.P.C. besloot inmiddels het lid
maatschap aan te vragen. De R.C.N.Z. hebben nog geen standpunt ingenomen, maar hebben wel belang
stelling voor de I.C.R.C. 
Alle partijen waarmee overleg gevoerd is stemmen ermee in, dat de I.C.R.C. nog niet is, wat zij zou moeten 
zijn. Van de zijde van de O.P.C., zowel als van de kant van de G.K.V. werd erop gewezen, dat de I.C.R.C. 
meer openheid zou moeten hebben naar kerken in landen van de Derde Wereld. Bovendien zal de I.C.R.C. 
in de toekomst veel duidelijker met een getuigenis naar buiten moeten komen dan tot nog toe het geval is 
geweest. Deputaten zijn van mening dat deze opmerkingen terecht zijn. 
En wat de interne bezinning op het karakter van de I.C.R.C. betreft, het moeilijke punt is nog altijd de vraag 
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of de lidkerken van de I.C.R.C. ook in volle zin zusterkerken van elkaar zouden moeten zijn. Hierover zijn de 
meningen verdeeld. 
Vooral de F.C.S. en de R.P.C.I. hebben op dit punt moeite met de soms wat starre houding van enkele ker
ken die tot de Vrijgemaak1e kerkenfamilie behoren. Met deze opmerkingen willen deputaten rekening hou
den. 
Op een en ander zou invloed kunnen worden uitgeoefend - zo is de gedachtengang van de O.P.C. bijvoor
beeld - door lid van de I.C.R.C. te worden. Daarom wordt er van die zijde bij ons op aangedrongen het lid
maatschap aan te vragen. Deputaten hebben begrip voor deze aandrang. Een aandrang die ook komt van 
bijvoorbeeld de F.C.S. en de R.P.C.I. 
Ongetwijfeld is er veel te waarderen in de I.C.R.C. Deputaten hebben bijvoorbeeld met de constitutie van 
deze organisatie in het geheel geen moeite. En het streven om als kerken van gereformeerd belijden met 
elkaar in contact te staan in deze wereld vol verwarring verdient waardering en steun. We staan als kerken 
in verschillende delen van de wereld toch vaak voor dezelfde vragen, waarbij we elkaar zouden kunnen hel
pen. Bovendien staan kerken in bepaalde delen van de wereld - te denken valt aan landen die tot de Derde 
Wereld behoren - voor allerlei ingrijpende theologische en maatschappelijke vragen, waarbij kerken met een 
rijkere traditie hen zouden kunnen assisteren. Zo gezien is er veel voor te zeggen ons als lid bij deze organi
satie aan te sluiten. 
Anderzijds moet echter ook gezegd worden, dat er op dit moment toch nog teveel onduidelijkheden en onze
kerheden zijn om nu reeds de stap te doen van het aanvragen van het lidmaatschap. De vragen waar we in 
1989 voor stonden (zie het destijds uitgebrachte rapport) ten aanzien van het karak1er en de perspectieven 
van de I.C.R.C. zijn nog niet beantwoord. In feite kan dit ook niet, omdat het gezicht van de I.C.R.C. natuur
lijk pas echt zichtbaar wordt als er weer een conferentie zal worden gehouden. Dan zullen we weten in 
welke richting deze organisatie zich wil gaan ontwikkelen. 
Daarbij behoeven we niet passief toe te zien, maar kunnen we wellicht toch ook enige inbreng hebben als 
we als waarnemer aanwezig zullen zijn . De ervaring in Langley (1989) heeft geleerd dat waarnemers volle
dig meedoen met de beraadslagingen al hebben ze uiteraard geen stemrecht. Samen met andere kerken, 
die eveneens de status van waarnemer zullen hebben (zoals de G.K.S.A. , de F.R.C. en de R.C.N.Z. en 
eventueel nog andere kerken) , kan dan benadruk1 worden wat de I.C.R.C. zou behoren te zijn en te doen. 
De generale synode 1989 sprak over een welgefundeerd advies, dat wellicht in 1992 zou kunnen worden uit
gebracht ten aanzien van de vraag of we als kerken het lidmaatschap van de I.C.R.C. zouden moeten aan
vragen. Bij nader inzien lijkt het erop, dat het in 1992 nog te vroeg is om dit welgefundeerde advies te kun
nen geven. Het verdient aanbeveling de conferentie van 1993 als waarnemer bij te wonen en mede op 
grond van de daar opgedane ervaringen in een later stadium te besluiten het lidmaatschap al of niet aan te 
vragen. Intussen zouden deputaten dan in nauw contact moeten blijven met diverse lidkerken alsook met 
kerken die de status van waarnemer hebben. 
Dit als waarnemer bijwonen van de conferentie in 1993 kan des te gereder geschieden aangezien die confe
rentie niet - zoals eerder de bedoeling was - in Korea zal worden gehouden, maar in Nederland! 

4. Bezinning op oecumenische relaties 
Deputaten bezonnen zich op de opdrachten van de generale synode 1989 ten aanzien van de Orthodox 
Presbyterian Church, de Reformed Church in Japan en de Dutch Reformed Church of Sri Lanka. 
Onderzocht moest worden of er een officiële vorm van contact kon bestaan tussen deze kerken en onze ker
ken. 
Dat de generale synode deze opdrachten gaf was overigens op verzoek van deputaten zelf. Na de breuk 
met de G.O.R. dreigden er verschillende contacten met kerken in andere landen verloren te gaan. Wel was 
er de I.C.R.C., maar de vraag of wij als kerken van deze organisatie lid zouden moeten worden, was nog in 
studie. Het werd door deputaten als wenselijk ervaren, toch contact te onderhouden met andere kerken van 
gereformeerd belijden, met name ook in landen waar de gereformeerde leer veelal onbekend is. Bovendien 
hadden we de O.P.C., de R.C.J. en de D.R.C.S.L. in het verband van de G.O.R. leren kennen als kerken, 
die wilden staan voor het gereformeerde erfgoed. Vandaar de wens om te onderzoeken of en hoe we een 
officiële relatie met deze kerken zouden kunnen onderhouden. 
Het onderzoek, waartoe de synode opdracht gaf, heeft deputaten echter wel voor een aantal vragen gesteld. 
Het is duidelijk dat vanouds de relatie die wij met 'correspondentie' aanduiden bestaan heeft tussen onze 
kerken en kerken in het buitenland, waar verschillende van onze leden, die door emigratie een ander vader
land kozen, zich bij aansloten. Dat was het geval met de Free Reformed Church of North America, de 
Reformed Churches of Australia, de Reformed Churches of New Zealand, Die Gereformeerde Kerke in 
Suid-Afrika en de lgrejas Evangelicas Reformadas no Brasil. Tussen die kerken en de onze was aanvanke
lijk ook weinig sprake van een taal-barrière , zodat over en weer predikanten konden voorgaan in de dienst. 
Het lag dan ook voor de hand dat de nauwst denkbare relatie met die kerken werd aangegaan, zeker als er 
over en weer volledige overeenstemming was ten aanzien van de confessionele basis. 
Doordat voor een deel ook nog geleefd werd uit dezelfde gereformeerde traditie had de nauwe relatie inder
daad ook zin. Er kon op allerlei manier vulling aan gegeven worden. De enige remmende factor was vaak de 
geografische afstand. 
Later zijn er ook nog andere relaties ontstaan. Dit was het geval doordat er via de G.O.R. oecumenische 
contacten werden gevestigd met kerken, die voor dezelfde zaak wilden staan en aan wie het erfgoed van de 
Reformatie dierbaar was. Zo waren er kerken met wie we 'contact' gingen onderhouden, zoals de term luid
de. Dat was een heel wat minder nauwe relatie als die welke we onderhielden met de corresonderende ker
ken. Hier valt te denken aan de Free Church of Schotland, de Reformed Presby1erian Church of lreland en 
de Églises Reformées Évangéliques lndépendantes de France. 
Daarnaast kwam toen nog in 1980 de derde vorm van relatie , die ons werd aangeboden door de Christian 
Reformed Church of North America, de zgn. 'ecclesiastical fellowship', die wel lijk1 op de correspondentie, 
maar toch minder ver gaat. (Aangezien het contact met de kerken die uit de zending van onze kerken z11n 
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ontstaan via deputaten Buitenlandse Zending verloopt, laten we die kerken hier buiten beschouwing.) 
Het is zinvol gebleken de nauwe relatie te onderhouden met die kerken, met wie we vanouds zoveel 
gemeenschappelijks hebben en die deels uit emigratie gebouwd zijn. Het is tot op de dag van vandaag nog 
zinvol met hen die nauwe relatie te onderhouden. We kunnen aan de relatie inderdaad vulling geven. Er zijn 
veelvuldig contacten - ook door leden van de kerken, die over en weer familierelaties hebben en die elkaar 
in dat kader bezoeken en zodoende ook het kerkelijke leven over en weer leren kennen. 
Dat zal ongetwijfeld niet het geval zijn als onze kerken zo'n nauwe relatie zouden aangaan met bijvoorbeeld 
de Reformed Church in Japan of de Orthodox Presbyterian Church. Het is de vraag of aan zo'n relatie inder
daad enige echte vulling kan worden gegeven, die meer inhoudt dan wat nu onder 'contact' verstaan wordt 
in de zin van art. 51 K.O., sub B. 
Nemen we daar ook nog bij dat er intussen een derde vorm van relatie is ontstaan doordat we de 'ecclesias
tical fellowship' met de Christian Reformed Church hebben aanvaard - een vorm van relatie, die ons nu ook 
door de Reformed Churches of Australia is aangeboden en die ook de Orthodox Presbyterian Church ons 
voorstelt - dan lijkt het alleszins wenselijk om ons eerst eens te bezinnen op de vraag wat we willen met 
allerlei relaties. 
Daarbij zou ook bezien kunnen worden of en hoe we meer inhoud aan die relaties kunnen geven. Kunnen 
wij bijvoorbeeld iets doen op het terrein van de opleiding van de theologische studenten uit die kerken? 
Kunnen wij die kerken dienen met een vertaling van studies, c.q. rapporten die in onze kerken verschijnen, 
resp. verschenen zijn? Deputaten realiseren zich dat een en ander kosten met zich mee zal brengen, maar 
zullen wij die kosten niet dragen terwille van zusterkerken, met name in ontwikkelingslanden? 
Naar de mening van deputaten dient de vraag onder ogen gezien te worden of datgene wat tot nog toe 
gebruikelijk was en wat bij art. 51 gestipuleerd was niet aan herziening toe is. Hierbij valt met name te den
ken aan de vraag of het onderscheid tussen 'Contact' en 'Relatie' zoals die onder B. en C. bij art. 51 K.O. te 
vinden zijn , nog als zinvol gehandhaafd dient te worden. 
Wat de concrete opdrachten ten aanzien van de O.P.C. , de R.C.J. en de D.R.C.S.L. betreft zouden deputa
ten op dit moment geen stappen willen adviseren. Trouwens, datgene wat onder 'Contact' (sub B bij art. 51 
K.O.) is bepaald, geeft bij nadere bestudering ook nog al wat ruimte. 
Deputaten zijn van mening dat een nadere bezinning op de oecumenische relaties prioriteit verdient boven 
de uitbreiding of opwaardering van de bestaande contacten. 

5. Informatieboekje 
In de relaties met kerken in het buitenland hebben deputaten meer dan eens de vraag moeten beantwoor
den wie en wat de Christelijke Gereformeerde Kerken zijn, zowel wat betreft hun huidige positie temidden 
van de andere kerken in ons land alsook wat betreft hun historische achtergronden. Indertijd is door ds. K. 
Boersma, die destijds lid van ons deputaatschap was, het een en ander op schrift gesteld en dat heeft in 
Engelse vertaling al een paar maal dienst gedaan bij het verstrekken van de gevraagde informatie. 
Ongetwijfeld heeft dit in voorkomende gevallen goede diensten bewezen, Maar vanwege zijn beknoptheid is 
de behoefte gebleven om toch een wat uitgebreider informatieboekje - in de Engelse taal - ter beschikking te 
hebben. 
Zo'n boekje zou aan ieder ter hand gesteld kunnen worden die serieus belang stelt in onze kerken. Het zou 
door afgevaardigden naar buitenlandse kerken kunnen worden meegenomen bij hun bezoeken. Kortom, het 
zou dienstig kunnen zijn bij het verstrekken van de gewenste gegevens omtrent onze kerken. Deputaten 
menen echter dat zij voor de uitgave van zo'n boekje opdracht van de generale synode nodig hebben. 

6. Voorstellen 
Ten aanzien van de relaties tot kerken in het buitenland doen deputaten de volgende voorstellen: 
1. Ten aanzien van de International Conferentie of Reformed Churches: 

De generale synode besluite deputaten op te dragen: 
a. in de komende periode nauw contact te onderhouden met lidkerken van de I.C.R.C., alsook met ker

ken die als waarnemers bij de I.C.R.C. betrokken zijn en eveneens met het Interim Committee van 
deze organisatie; 

b. de conferentie van de I.C.R.C. in 1993 als waarnemer bij te wonen; 
c. samen met andere kerken hun invloed aan te wenden om te bevorderen, dat de I.C.R.C. een waarlijk 

gereformeerde organisatie zal zijn, die 
i. openheid toont naar kerken in landen die tot de Derde Wereld behoren; 
ii. naar buiten toe een duidelijk gereformeerd geluid laat horen; 

d. aan de generale synode van 1995 een welgefundeerd advies uit te brengen ten aanzien van een even
tueel aanvragen van het lidmaatschap van de I.C.R.C" 

2. Ten aanzien van de Bezinning op oecumenische relaties: 
De generale synode besluite: 
a. deputaten op te dragen 

i. zich te bezinnen op de vraag of het bepaalde bij art. 51 K.O. in het licht van de ontwikkelingen in de 
oecumenische relaties niet een wijziging behoeft en daarbij met name aandacht te geven aan de 
vraag of het onderscheid tussen 'Contact' en 'Relatie' (zoals die onder B. en C. gestipuleerd zijn) 
nog wel zinvol is; 

ii. aan de generale synode 1995 van deze bezinning verslag uit te brengen en voorstellen te doen; 
b. thans niet over te gaan tot uitbreiding of opwaardering van de oecumenische relaties; 
c. van dit besluit mededeling te doen aan de Orthodox Presbyterian Church, de Dutch Reformed Church 

of Sri Lanka en de Reformed Church in Japan. 
3. Ten aanzien van de Christian Reformed Church of North America: 

De generale synode besluite deputaten op te dragen: 
a. de zorg over de voortgaande verontrustende ontwikkelingen in de Christian Reformed Church of North 
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America in de contacten met vertegenwoordigers van deze kerk opnieuw en met nadruk aan de orde 
te stellen en die zo mogelijk grondig te bespreken; 

b. aan de generale synode van 1995 advies uit te brengen of en hoe de relatie met de Christian 
Reformed Church of North America zal worden voortgezet. 

4. Ten aanzien van een Informatieboekje: 
De generale synode besluite deputaten op te dragen een handzaam boekje gereed te maken - in de 
Engelse taal - dat informatie verschaft over de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland, zowel 
wat betreft hun huidige positie als hun historische achtergronden. 

Bijlage 20.B.1. 

SCHOTLAND-10-14 SEPTEMBER 1990 
VERSLAG VAN EEN BEZOEK DOOR J.W. MARIS EN J.C.L. STARREVELD 

1. Doel 
Ons bezoek had ten doel door formele en informele contacten te bewerken dat de relatie van de Christelijke 
Gereformeerde Kerken met de Free Church of Scotland en met de Reformed Presbyterian Church of lreland 
wat meer betekenis zou kunnen krijgen , mede in het licht gezien van de gezamenlijke betrokkenheid in de 
I.C.R.C" 

2. Free Church of Scotland (F.C.S.) 
Op de middag van onze aankomst in Edinburgh was er in het gebouw van het College een bespreking met 
een deel van het Committee, dat belast is met de relaties met andere kerken. Aanwezig waren: 
Rev. Gollan (moderator General Assembly 1990) 
Rev. Cartwright (pas benoemd als prof. kerkgeschiedenis) 
Rev. Cameron (moderator GA 1989; zal over enkele maanden als zendeling naar Zuid-Afrika vertrekken) 
Mr. McDonald (eider) 
Mr. McKay (clerk presbytery) 
Mr. Mcleod (eider) 
Welwillend en instemmend wordt ons verlangen naar meer inhoudende verhoudingen begroet. Dat aan onze 
kant begrip is voor hun reserves t.o.v. de Vrijg . Gereformeerde inbreng in de I.C.R.C. geeft herkenning. Wij 
hebben daarbij laten uitkomen dat er verblijdende ontwikkelingen zijn bij de Vrijg. Geref. broeders, ook al 
geven m.n. de 'dochterkerken' wel moeite. 
Intern - praktisch - probleem is de combinatie van enkele taken in één commissie van de F.C.S. Het 
Assembly Arrangements Committee heeft nl. dezelfde bemanning als het Ecumenical Relations Committee. 
De gewenste concentratie op en toerusting voor de behartiging van de relaties is daardoor niet optimaal. 
Dikwijls is de invulling van de relaties nu afhankelijk van wat enkelen er van maken. Grote plaats wordt daar
bij ingenomen door de Clerk van de General Assembly (thans Principal C. Graham). 
Niettemin wordt op enkele terreinen gezien dat verbeteringen mogelijk zijn. 
Uitwisseling stukken. Mogelijk is het op meer geregelde basis uitwisselen van Reports of Assembly (F.C.) en 
Acta GS (G.G.) , Directory (F.C.) en Jaarboek (G.G.). 
Taalprobleem. Dit bestaat hoofdzakelijk aan Schotse kant, met dien verstande dat de maatregelen van onze 
kant moeten komen. Beschikbaarstelling van een 'Simplified History of the C.G.K.' in de Engelse taal is zeer 
gewenst. Bezinning is nodig aan onze kant op de mogelijkheid met enige regelmaat Engelstalige informatie 
te verschaffen over onze kerken. 
Asean Outreach. Het werk onder Aziatische minderheden, hoofdzakelijk in Glasgow, geeft zeker mogelijkhe
den tot contact, b.v. met ds. Brandsma in Amsterdam. 
Summer School in Theology. Deze jaarlijkse conferentie voor in hoofdzaak predikanten, is al een ontmoe
tingsplaats voor mensen van de F.C.S. met collega's van de Reformed Presbyterian Church of lreland, en 
ook van de Evangelical Presbyterian Church of lreland (de vroegere Irish Evangelical Church} . Na het bijwo
nen van de 'School' van dit jaar (de 38e) kunnen we de gedachte onderstrepen, dat het bezoek ervan een 
waardevolle ervaring ook voor onze predikanten kan zijn . 
Jeugd. Sedert een aantal jaren is een belangrijk kerkelijk jeugdwerk in zomerkampen ontwikkeld. Jongeren, 
die zich met de taal kunnen redden, zijn zeker welkom, en ook wat ouderen, die in de leiding zouden kunnen 
participeren. 
Social involvement. Aan Schotse kant is men sterk geïnteresseerd in de Nederlandse ervaringen met chris
telijke organisaties op het gebied van gezondheidszorg, bejaardenzorg etc. De General Assembly heeft pas 
een nieuw ad hoc committee benoemd, nl. on social responsibility. Ook de wijze waarop de kerk haar 
invloed bij de regering kan doen gelden, houdt de F.C.S. zeer bezig. Men wil graag van onze ervaringen 
daarmee weten. 

3. Reformed Presbyterian Church of lreland (R.C.P.I.) 
Tijdens de Summer School waren er aangename ontmoetingen met verschillende van de R.P. broeders. 
Twee van hen waren als sprekers aanwezig, nl. rev. T. Donachie, die sprak over de MERF, en prof. E. 
Donnelly (Practical Lessons from the Life of Paul , een prachtige studie over Filemon; ongetwijfeld het hoog
tepunt van de conferentie, de ingelaste toespraak van A.N. Martin wellicht daargelaten). 
Een meer officiële bespreking werd gehouden met twee van hen, o.w. de Clerk of the Ref. Pres. Synod, dus 
het adres van de R.P.C.I. 
Besproken is de verhouding in de I.C.R.C. op soortelijke wijze als met de F.C. broeders. Het blijkt dat de 
F.C.S, de R.P.C.I. en de E.P.C.I. als leden van de I.C.R.C. ook een Regional Conference in the British lsles 
houden. 
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Afvaardigingen. Afgesproken is dat ieder het voorstel naar huis zal meenemen voortaan afgevaardigden 
naar elkaars synoden te sturen, en daartoe dus uitnodigingen te zenden. De R.P.C.I. kent een jaarlijkse 
synode, dus wellicht zou een schema, zoals ook bij de F.C.S. wordt gehanteerd, toegepast kunnen worden. 
Informatie in het Engels. De broeders vragen om een 'Newsletter' in het Engels, al is het maar twee maal 
per jaar. Daarin hoeven niet zozeer allerlei referaten te staan en ander studiemateriaal , zoals de 
Vrijgemaakten rondzenden, maar liever informatie over wat in de kerk aan de orde is. 'Dingen waar we voor 
kunnen bidden' . Van hun kant zullen ze regelmatig enkele exemplaren zenden van hun monthly: 'The 
Convenanter Witness'. 
Informatieboekje. Graag zien ze ook een korte introductie van onze kerken in een Engelstalig 
Informatieboekje, dat iets van de geschiedenis weergeeft , maar ook een overzicht over de kerk en haar 
bestaan in deze tijd . 

4. The Summer School in Theology 
Het is verleidelijk een uitvoerige impressie te geven van deze predikantenconferentie, die volgens een vast 
patroon op een vaste tijd (in september) gehouden wordt, van maandagavond tot donderdagmiddag. 
De vraag is te stellen of het bezoeken van deze 'School' niet nog vruchtbaarder voor het wederkerige con
tact zou zijn dan het bezoek aan elkaars synode/assembly! 
Enkele onderwerpen, die behalve de reeds genoemde aan de orde kwamen, waren: 

Exegesis 1 Corinthians 15 - rev. prof. A.C. Boyd; 
Preaching trom Zechariah - rev. prof. J.L. McKay (een uitstekend referaat) ; 

- Reaching the Unchurched - rev. Kenneth MacDonald (een bewogen en indrukwekkend pleidooi) ; 
- Admonitions and councils tor the avoidance of ministerial backsliding and ministerial breakdown - rev. 

A.L. Martin (van Trinity Baptist Church, Montville , N.J. , U.S.A.) (een gebeurtenis) . 
In totaal waren er, behalve de devotionals, negen referaten , en nog een sessie, waarin een aantal book 
reviews werden gegeven. 
Tijdens de School kregen wij beiden op verschillende dagen gelegenheid om in tien minuten wat informatie 
van algemene, resp. historische aard over onze kerken te geven. 
Een boekentafel , of liever een boekwinkel (de Free Church Book Shop) was aanwezig en leverde alles met 
20% korting. 
Tot zover enige impressies van onze ontmoetingen in Larbert. Hieruit resulterende voorstellen vindt u in het 
bovenstaande, in hoofdzaak onder de gedeelten die handelen over resp. de F.C.S. en de R.P.C .I. 

Bijlage 20.B.2. 

J .W. Maris 
J.C.L. Starreveld 

RAPPORT VAN HET BEZOEK AAN DE GENERAL ASSEMBL Y VAN DE 
FREE CHURCH OF SCOTLAND, GEHOUDEN VAN 18-22 MEI 1992 TE EDINBURGH 

1.Algemeen 
De Assembly wordt traditiegetrouw gehouden in de St. Columba Church, een van de Free Church kerkge
bouwen in Edinburgh, dat gedurende deze tijd getooid is met het bord 'Free Church Assembly Hall' . Aan de 
overzijde van de straat wordt gelijktijdig de Genera! Assembly van de Church of Scotland gehouden. Hoewel 
qua ledental de laatste kerk enorm veel groter is, is de Free Church toch een volwaardige en door de over
heid erkende kerk. Dit komt onder meer uit in het ter vergadering ontvangen van de Lord High 
Commissioner, de vertegenwoordiger van de Koningin, die eerst de ene Assembly bezoekt en vervolgens 
de andere. Hij wordt daarbij vergezeld door een indrukwekkend gevolg, bestaande uit o.a. officieren van de 
verschillende strijdmachtonderdelen en andere belangrijke personen, getooid met toga's, sjerpen en pruiken. 
Voor de stoet uit loopt een drager met een soort goudkleurige scepter. Echt een 'koninklijk' bezoek. 

2. Gasten 
Naast ondergetekende als vertegenwoordiger van de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland 
waren er ook afgevaardigden van de British Evangelical Council , het Schotse Bijbelgenootschap, de 
Reformed Presbyterian Church of lreland en de Evangelical Presbyterian Church of lreland. Vanuit 
Nederland waren ook de Gereformeerde Kerken (vrijgemaakt) vertegenwoordigd in de persoon van ds. A. 
de Jager (Berlikum). Deze kerken sturen jaarlijks een vertegenwoordiger, terwijl wij dat één keer in de drie 
jaar doen. We hebben deze dagen samen wat opgetrokken. 

3. Vergaderingen 
De vergaderingen waren prettig, al duurden de zittingen soms wel erg lang. Tot moderator was dit jaar geko
zen rev. Donald MacDonald, predikant op het eiland Lewis in een Gaelic-sprekende gemeente. Een wat ire
nische figuur die rustig en liefelijk leiding gaf, maar duidelijk wat minder op de hoogte was met de diverse 
buitenlandse kerken dan sommige andere leden van de assembly. In een wat persoonlijk gesprek tijdens de 
lunch hebben collega De Jager en ik hem desgevraagd het verschil tussen de Christelijke Gereformeerde 
Kerken en de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) proberen uit te leggen. De vergaderingen verlopen wat 
anders dan bij ons. In vorige rapporten is daarover al het een en ander opgemerkt. 

4. Belangrijke agendapunten 
Er waren veel zaken aan de orde, waarvan een aantal voor ons relevant is om kennis van te nemen. 
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4. 1. Relaties met andere kerken 
a. Op 25 september 1991 is te Edinburgh een regionale conferentie gehouden van de I.C.R.C.-leden: The 

Reformed Presbyterian Church of lreland, The Evangelical Presbyterian Church of lreland en The Free 
Church of Scotland. Met belangstelling en instemming nam de Assembly hiervan kennis. 

b. Dat de I.C.R.C.-conferentie 1993 niet in Korea maar in Nederland wordt gehouden, maakt het voor de 
Free Church financieel wat gemakkelijker om met een volledige delegatie te komen. 

c. Er zijn regels opgesteld voor het aangaan van een zusterkerkrelatie. Aanleiding hiertoe waren de regels 
die de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) hen hadden voorgelegd met het verzoek deze te aanvaarden 
en op die basis een zusterkerkrelatie aan te gaan. Deze laatste regels waren in de ogen van het 'commit
tee' wat te legalistisch en inquisitoriaal van karakter en zouden de traditionele soepelheid die binnen deze 
kerk beoefend wordt binnen de grenzen van trouw aan de Schrift, kunnen beperken. Op voorstel van het 
'committee' heeft de Assembly nu de volgende regels aangenomen: 
1. Er behoort een geest van hartelijke liefde en vertrouwen te zijn , zoals broeders in het geloof betaamt. 
2. Er behoort een houding van wederzijdse hulpvaardigheid te zijn . Een ieder zij bereid problemen en 

moeilijkheden met de anderen te delen. Daarbij is het ieder toegestaan degene die gaat afwijken van 
de belijdenis aan te sporen tot meer nauwgezette gehoorzaamheid. Dit mag echter geen vrijbrief zijn 
voor inquisitoriale tussenkomst, maar moet dienen om elkaar te sterken in liefde tot Christus. 

3. Er behoort bereidheid te zijn elkaars attestaties te aanvaarden, gewoonlijk zonder persoonlijk onder
zoek. 

4. Afgevaardigden van zusterkerken behoren in de meerdere vergaderingen van harte welkom te zijn , 
zonder dat ze lid van die vergadering worden. 

5. Als een zaak van beleefdheid behoren zusterkerken de kansels voor elkaars dienaren open te stellen. 
6. Kerken zullen exemplaren van de Acta en besluiten van hun meerdere vergaderingen uitwisselen of 

tenminste elkaar te informeren over belangrijke beslissingen. 

4.2. Zorg om de jeugd 
Een andere belangrijke zaak op de Assembly was de zorg om de jeugd. De openingspreek van de modera
tor over Col. 1 stond al in het teken van de invloed van de wereld op de jeugd en de kerkverlating. Veel jon
geren blijken af te haken. Als belangrijkste oorzaken werden genoemd de secularisatie in het algemeen, het 
functieverlies van het christelijke gezin en de funeste invloed van de T .V. Een bijkomend probleem is het feit 
dat de Free Church sterk vertegenwoordigd is in de Hooglanden en op de eilanden, maar in de grote steden 
relatief weinig gemeenten heeft. Wanneer jonge mensen voor studie of werk naar de grote steden trekken, 
betekent dat in veel gevallen dat zij de Free Church verlaten . 
Veel energie wordt gestoken in de plaatselijke 'sabbathschools', die meer weghebben van een catechisatie 
dan van een zondagsschool. Jaarlijks wordt een soort wedstrijd in bijbelkennis georganiseerd en de win
naars krijgen op de Assembly uit handen van de moderator hun onderscheiding. Deze keer waren het drie 
meisjes. Een grote eer voor henzelf en hun familie, maar niet minder voor hun plaatselijke gemeenten. 
Verder zijn de zomerkampen een belangrijk middel , zowel voor de instructie van de jeugd als voor de onder
linge ontmoeting. Naar werd opgemerkt zou dit voor verschillende jongeren de afgelopen jaren geestelijk 
van beslissende betekenis zijn geweest. Er wordt dan ook veel geld en energie in gestoken. 
Bovendien werd opgeroepen om waar mogelijk te komen tot eigen scholen van de Free Church, zoals ook 
de Roomskatholieke Kerk en de Kerk van Schotland die kennen. 

4.3. Uitbreiding van het aantal kerken 
Op de Assembly van 1991 werd besloten om de komende 10 jaar minstens één nieuwe gemeente per jaar 
te stichten. Het ledental is in deze eeuw namelijk teruggelopen van zo'n 70.000 tot nog slechts 25.000. Toch 
blijkt er behoefte aan de bijbelse prediking getuige de vele gasten die in de diverse gemeenten de diensten 
bijwonen. Deze stichting van nieuwe kerken is ook belangrijk voor jonge mensen die naar de grote steden 
trekken en daar hun eigen kerk niet vinden. Dit plan stagneert enigszins door aan de ene kant geldgebrek en 
aan de andere kant door onvoldoende medewerking van plaatselijke gemeenten om geschikte gebieden te 
noemen. Maar hoe moeizaam ook, hier en daar beginnen enkele heel kleine gemeenten te ontstaan. 

4.4. Geldgebrek 
Ook dit punt was regelmatig aan de orde tijdens de vergaderingen. Er zijn namelijk relatief veel kleine 
gemeenten met een fulltime predikant. Dat is mogelijk doordat alle predikanten hun traktement centraal 
betaald krijgen vanuit één centrale kas in Edinburgh. Maar het aantal draagkrachtige gemeenten wordt min
der. Sommigen pleitten voor het parttime-predikantschap. In ieder geval is terughoudendheid geboden bij 
nieuwe projecten. 

5. Toespraak 
In mijn toespraak heb ik iets verteld over de geschiedenis van onze kerken, waarbij met name melding is 
gemaakt van onze herdenkingsdag op D.V. 5 september te Barneveld. Verder is meegedeeld dat de synode 
van 1995 een definitief besluit zal nemen aangaande de I.C.R.C .. De moderator verzocht mij de hartelijke 
groeten over te brengen en deelde mee dat hij op onze a.s. synode aanwezig hoopt te zijn. 

6. Tenslotte 
Het was mij een voorrecht onze kerken te mogen vertegenwoordigen. We hopen dat de contacten besten
digd en zelfs geïntensiveerd zullen worden. God zegene de kerken in Schotland en in Nederland. 

B. de Graaf 
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Bijlage 20.B.3. 

VERSLAG VAN HET BEZOEK AAN DE SYNODE VAN DE REFORMED 
PRESBYTERIAN CHURCH OF IRELAND, GEHOUDEN VAN 10-12 JUNI 1991 

TE BALL YMONEY, NOORD IERLAND 

1. De uitnodiging 
In 1980 besloot de generale synode van Amersfoort een otticiële relatie aan te gaan met de Reformed Presby1enan Church of lreland (R.P.C.I.). Er waren met deze kerk al contacten via het lidmaatschap van de G.O.S. en die contacten hadden genoegzaam aangetoond, dat een otticiële relatie tussen deze kerk en de onze wenselijk was. Het heeft echter nog een flink aantal jaren geduurd voordat aan het besluit van 1980 in de prakt1Jk uItvoenng werd gegeven in de vorm van aanwezigheid op elkaars meerdere vergaderingen. 
De R.P.C.I. Is een van de kerken, die al eerder het lidmaatschap van de G.O.S. beëindigde en zich aansloot bij de International Conference of Reformed Churches (I.C.R.C.). Toen onder ons het besef meer en meer nipte, dat ook onze plaats niet langer in de G.O.S. kon zijn, ging de gedachte leven om toch wat meer inhoud te geven aan de relaties met andere kerken, met name die kerken, die uit de G.O.S. waren getreden of zouden gaan treden. 
Wij van onze kant zonden de _R.P.C.I. een uitnodiging om aanwezig te zIJn op de generale synode 1989, maar men _kon aan die u.Itnod1g1ng toen niet voldoen. Wel werd afgesproken, dat we de correspondentie zouden 1ntensIveren! wat b1Jv. resulteerde in het ontvangen van de Minutes van hun synoden en in een uitnodiging om aanwezig te zIJn op de Annual Meeting van hun synode in 1991 . Deputaten waren van mening dat deze uitnodiging moest worden aanvaard, mede ook gelet op de opdracht om contact te onderhouden met lidkerken van de I.C.R.C. Ds. P. den Butler werd aangewezen om op de genoemde synode onze kerken te vertegenwoordigen. 

2. De Reformed Presbyterian Church of /re/and 
De R.P.C.I. bestaat uit 37 gemeenten ,_ waarvan de meeste liggen in Ulster terwijl een enkele gemeente ten zuiden van de grens hgt In de Republiek le_rland. Dez_e gemeenten zijn verdeeld over 4 classes (presby1enes). Deze presby1enes komen geregeld b1Jeen, terwIJI de kerken als geheel eens per jaar bijeenkomen in synode. 
Voor het ontstaan van de R.P.C.I. moete_n_we terug naar de 17e eeuw. In Schotland waren geloofsvervolgingen. De Covenanters hadden een moe1liJk bestaan en velen van hen weken uit naar het buitenland o.a. naar het nog nauwelijks in cu_ltuur gebra~hte Noord-lerla.nd. Daar probeerden zij een nieuw bestaan ~p te bouwen en tevens plantten ZIJ het kerkelijke leven dat ZIJ In Schotland niet konden beleven, in hun nieuwe vaderland over. _Vandaar dat de R.P.C.I. evenals trouwens ook de Evangelical Presby1erian Church of lreland, hun origine terugleiden naar de Schotse Covenanters. In het kerkelijke embleem van de R.P.C.I. komen dan ook de woorden voor 'For Christ's Crown and Covenant'. 
Doordat de R.P.C.I. klein zijn (37 gemeenten slechts die voor het grootste deel ook nog gering van omvang z1Jn) , kleven er allerlei zwakheden aan hun kerkelijke leven. Toch kan men bewondering hebben voor wat door deze kerken mag worden verricht. Zo is er een eigen theologische opleiding, de Reformed Theological College, waaraan gedoc_eerd wordt door __ een ~antal_ van hun eigen predikanten . Er wordt zendingswerk gedaan! alsook evangelisatiewerk. Zo zIJn er M1ss1on-posts' In Belfast, in Galway (Ierland) en Nantes (FranknJk). Nadat de synode gesloten was, maakte in een avond mee, waarop door werkers van die verschillende posten een presentatie gegeven werd van het werk, dat zij doen. 
Wat de_ theologische positie van de R.P.C.I. betreft, de Westminster Standards zijn de otticiële belijdenissen. Men wil daar ook onverkort aan vasthouden en wijst allerlei modernistische stromingen af. Om die reden meende de R.P.C.I. dan ook, dat men niet langer in de G.O.S. kon blijven. 
Echte zusterkerken van de R.P.C.I. die teruggaan op dezelfde wortels, zijn de Reformed Presby1erian Church of Scotland en de Reformed Presby1enan Church of North America. Verder zijn er nauwe relaties met de Free Church of Scotland en is er een goed contact met de Evangelical Presbyterian Church of lreland. De andere relaties van de R.P.C.I. lopen op dit ogenblik via de I.C.R.C. 

3. Synod 1991 
Op maandag __ 10 juni 1991 werd de jaarlijkse synode van de R.P.C.I. geopend in het stadje Ballymoney. Anders dan b1J ons werd voorafgaande aan de opening van de synode geen bidstond gehouden. Er was wel een bidstond, maar die werd pas gehouden op de avond van de eerste synodedag, toen de werkzaamheden al begonnen waren. 
Het eerste deel van de_ synode stond onder de leiding van de moderator van de vorige synode, rev. R.W. McCollum. Pas na de bidstond werd de nieuwe moderator aangewezen en nam deze de leiding van de vergadering op zich. De nieuw aangewezen moderator was rev. G.M. McEwen. 
Het zal niet de bedoeling zijn om in dit rapport een compleet overzicht te geven van al de zaken die ter synode besproken en besloten werden. De Minutes, die trouwens met behulp van een computer gemaakt werden en ter synode nog konden worden vastgesteld, zullen belangstellenden een compleet beeld geven. Wat wel dienstig lijkt Is een korte belichting van een paar van de belangrijkste zaken, die in behandeling kwamen. Er bestond op de synode grote belangstelling voor. het rapport inzake het zendingswerk. Het was duidelijk, dat er b1J de kerken een sterke betrokkenheid Is b1J dit werk. Het staat dicht bij de mensen en er wordt ook voo_rtdurend naar gestreefd ?e mensen dicht bij het zendingswerk betrokken te houden. Gelet op de betrekkelijk kleine basis, waarop dit zendingswerk staat, Is het bewonderenswaardig om te zien hoeveel men er -ook in financieel opzicht - voor over heeft. 
~uim aandacht wer? ook gegeven aan het rapport betrettende het otticiële blad van de R.P.C .I. , de Covenanter W1tness . De hoofdredacteur van dit blad had de wens te kennen gegeven om zijn werk aan een opvolger te mogen overdragen en dit ging met het nodige ceremonieel gepaard. Er was grote waarde-
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ring voor de manier waarop rev. T. Donnelly een groot aantal jaren het blad had ~eredigeerd. De nieuwe redacteur is rev. W.D.J. McKay. Met de nieuwe redacteur kwam ik overeen, dat WIJ geregeld een nummer van de 'Covenanter Witness' zullen ontvangen in ruil voor een geregelder toezending van 'De Wekker'. Verder was een punt van belang de Reformed Theological College (R.T.C.) . Nu kort geleden een aantal studenten afstudeerde en beroepbaar gesteld werd in de kerken is het aantal studenten aan de R.T.C. niet erg groot. Er zijn trouwens niet veel vacatures in de R.P.C.I. Uitvoerig werd gesproken over d_e colleges, die gegeven werden en het studieprogramma dat de R.T.C. aan de kerken biedt, waarvan gebruik gemaakt kan worden door belangstellende gemeenteleden. De docenten van het R_.T .C. geven lessen in verschillende plaatsen en daar wordt gretig gebruik van gemaakt. Iets dus wat vergeliJkbaar Is met de onder ons bekende 
Vormingscursus. . . . Tijdens de vergaderingen van de synode kwamen uiteraard ook de relaties met buitenlandse kerken aan de orde. Veel tijd nam dit trouwens niet in beslag, omdat het aantal contacten met buitenlandse kerken niet zo groot is terwijl er dit jaar ook geen ingrijpende beslissingen moesten worden geno_men. Wel werd ruimte gegeven aan afgevaardigden van kerken uit het buitenland. Er was een afgevaardigde van_ de Reformed Presby1erian Church of Scotland, die vertelde, dat het kerkelijk leven in Schotland door allerlei zaken ernstig bedreigd wordt. Er was ook een afgevaardigde van de Free Church of Scotland, in de persoon van de moderator, rev. Silly Graham. Hij sprak van de goede band, die er tussen de F.C.S. en de R.P.C.I. bestaat 
en van de wens meer en meer voor elkaar te mogen betekenen. .. Als afgevaardigde van onze kerken kreeg ik gelegenheid de synode toe te spreken. Ik heb de hartehJke groeten overgebracht, iets verteld van de geschiedenis van onze kerken en v_an de actIvIteIten die WIJ als kerken mogen ontplooien, alsmede van de vragen waarvoor WIJ ons geplaatst _zien. Ik heb aan~edrongen op uitbouw van de contacten. Met een woord van bemoediging met name in de 1ngew1kkelde politieke sItuatIe, waarin ook de leden van de R.P.C.I. dagelijks verkeren, heb ik mijn toespraak besloten, verw1Jzend naar Openb. 3:10, 11 , waarin Christus zowel een belofte als een opdracht geeft aan de k~rk van F1ladelfia. Naar aanleiding van het feit , dat ik in mijn toespraak bij voorbaat de R.P.C.I. u1tnod1gde ,_ op onze a.s. gene-rale synode aanwezig te zijn , besloot de synode de nu fungerende moderator af te vaardigen. . . , . Een punt, dat op mij bijzondere indruk maakte was de bespreking van het rapport van het comIte _ Public Morals'. Dat comité is vergelijkbaar met ons deputaatschap Conta~t met de Overheid. Over allerlei zaken was met de Overheid in Londen gecorrespondeerd. Grote zorgen zIJn er ten aanzien van het meer en meer 
zoekraken van het bijzondere karakter van de Zondag. . Andere zaken, die in de correspondentie aan de orde waren gesteld waren: pornografie, abortus provocatw~ en het gebruik van alcohol. Behalve het met de Overheid over deze zaken corresponderen, stelt dit comIte 
ook korte brochures beschikbaar die voorlichting over genoemde problemen geven. 
Bij de bespreking van dit rapport kwam aan de orde het voornemen van de nieuwe minister van Noord-Ierse zaken, die in de ingewikkelde politieke situatie een doorbraak wilde bewerkstelli~en door alle betrokk_en partijen aan één tafel te krijgen (een initiatief dat intussen ook al w_eer mislukt 1s). Dit gesprek toonde mIJ _duidelijk aan, onder welke omstandigheden de R.P.C.I. kerk Is. Kerk in een land, dat door politieke en kwas1-relig1-euze tegenstellingen ontzaggelijk verdeeld is; een land ook, waar op het alleronverwachtst het geweld weer toeslaat en er opnieuw slachtotters vallen. De R.P.C.1.-leden steunen de regering in Londen en de synode wilde dan ook aan het initiatief van de nieuwe minister graag adhesie betuigen en hem verzekeren van het gebed in de kerken voor vrede en gerechtigheid ook in Noord-Ierland. Wel was er het verlangen, dat de regering met kracht het terrorisme zou aanpakken en zodoende haar_ van God . ~egeven bevoegdheid zou gebruiken. De R.P.C.I. schroomt dus bepaald niet in ?e concrete sItuatIe ook politieke uitspraken te doen! al is men tegelijkertijd wars van methoden, die ook wel in Noord-Ierland worden toegepast, waarb1J de regenng 
onder druk gezet wordt door middel van demonstraties, e.d. 

4. Conclusie .. Concluderend kan ik zeggen, dat het mijns inziens nuttig is om de contacten met _de R.P.C.I. te bliJven onderhouden. Het zal dan ook goed zijn als op de generale synode van onze kerken In 1992 een af~evaardigde van deze kerk aanwezig zal zijn. Kerken, di~ nog willen staan voor de gereformeerd_e confessie hebben elkaar in deze tijd van oecumenisme hard nodig en het onderlinge contact kan bemoedigend en stimule-
rend werken. . Ik ben dankbaar voor het feit, dat ik de kerken mocht vertegenwoordigen. Dankbaar ben 1k ook voor de ontvangst die ik in Ierland mocht ontvangen en voor de plaats die men aan de relatie met onze kerken wil 
geven. 

P. den Butler 

Bijlage 20.B.4. 

VERSLAG VAN HET BEZOEK AAN DE ÉGLISES RÉFORMÉES ÉVANGÉLIOUES 
DE FRANCE VAN 15-17 MAART 1991 

Voor de tweede maal viel mij de eer te beurt, als afgevaardigde van de Christelijke_ Gereform~e'.de Kerken en van de Nederlands Gereformeerde Kerken aanwezig te zijn op de Synode Nat1onal et General van de Eglises Réformées Evangéliques in Frankrijk, de E.R.E.I. , die van 15 tot 17 maart 1991 werd gehouden in 
La Grand'Combe (Gard). . . Volgens afspraak gaat er elke drie jaar om de beurt uit één van beide kerkverbanden iemand naar deze synodale vergadering. Hoewel men elk jaar in synode bijeenkomt ('Nat1onal') heeft de synode telkens om de driejaar ('National et Général') meer nadruk: er zijn dan afgevaardigden van alle kerken en _de nadruk ligt meer op het beleid. Daar moet wel bij gezegd worden, dat toch niet alle kerken een afvaard1g1ng gestuurd 
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hadden! Uiteindelijk ontbraken er 7 van de 47 kerken. Soms was de reden van afwezigheid niet bekend. 
Vergeleken met het uitgebreide rapport dat ik na mijn bezoek van 1985 had ingediend, kan mijn rapportering 
deze keer korter zijn. 
Eén van de dingen die mij opvielen was de verjonging van het predikantenbestand, vergeleken met zes jaar 
geleden. Een aantal predikanten is met emeritaat gegaan en dat gaat nog door. De Faculteit van Aix-en
Provence, in wier Raad de kerken officieel vertegenwoordigd zijn, levert gelukkig telkens jonge predikanten 
af. Van die opleiding uit ontvangen de kerken ook doorlopend injecties tot versterking van het gereformeerde 
karakter van de kerk. Er blijft de eerste jaren evenwel een groot predikantentekort. Ook heeft men in de 
afgelopen twee jaren een gemeente (Brignoles, niet ver van Marseille) , een evangelisatiepost (Gif-sur
Yvette, voorstad van Parijs) en een jonge predikant van de bestaande gemeente te Parijs het kerkverband 
zien verlaten om zich aan te sluiten bij vrije groepen, die ook in Frankrijk van zich doen horen. Het blijkt nog 
steeds moeilijk te zijn om de twee aanduidingen in de naam, evangelisch en gereformeerd, samen te laten 
vallen en ze niet tot een compromis te laten worden (ieder zijn eigen idee) of tot een tegenstelling (evange
lisch zou dan de vrije groepen benaderen, gereformeerd een moderne opstelling toelaten). 
Dat men hierin niet gelijk denkt bleek bij de bespreking van dat gedeelte van de herziene kerkorde, dat nog 
niet was vastgesteld , nl. over de ouderlingen, hun plaats en hun functie . Er was een stroming, die aan 
regeer-ouderlingen alle taken toedenkt die predikanten verrichten. Besloten is, de tegenwoordige orde die 
het bijbelse onderricht juist weergeeft niet te veranderen, maar ook om de bestaande artikelen opnieuw te 
bestuderen. Hierbij moet wel bedacht worden, dat de kerken wel een kerkeraad kennen, maar dat voor het 
besef van velen deze meer een administratief karakter heeft, verband houdend met de Franse wetgeving, 
dan een geestelijk karakter. Ik berichtte hierover in mijn rapport van 1985. Misschien kan in dit opzicht van 
onze kant enige handreiking gedaan worden. Winst is wel, dat er momenteel in de E.R.E.I. op een funda
mentele manier over de zaken wordt nagedacht. 
Het contact met de beide Nederlandse kerkverbanden wordt bijzonder gewaardeerd. Die waardering komt 
niet alleen door het werk van de hulpstichting, die de laatste Jaren telkens f 10.000,- à f 15.000,- heeft kun
nen verzamelen en die dat geld besteedt aan bescheiden projecten, die door de E.R.E.I. zelf worden aange
dragen, maar ook door de intenser geworden onderlinge contacten, op landelijk, plaatselijk en persoonlijk 
niveau. Eén van die gevolgen is ook, dat er binnen de kerken gedacht is en wordt over de vraag, of jonge 
Nederlandse predikanten of kandidaten mogelijk een werkterrein in Frankrijk zouden kunnen zien. Wat de 
Franse kerken betreft , zij staan daar momenteel zeer voor open. Bekend werd inmiddels, dat ds. O.A. 
Brienen contacten met officiële vertegenwoordigers van de E.R.E.I. heeft gekregen. Daarvoor zijn momen
teel nog niet alle vereiste regelingen gemaakt. Eén van de vragen Is, hoe de in Frankrijk noodzakelijk geach
te kennismakingstijd in kerkrechtelijk opzicht moet worden overbrugd. Nader overleg daarover zal nog nodig 
zijn . Ik heb er met verschillende betrokken broeders over kunnen spreken. Het was echter nog te vroeg om 
al tot definitieve afspraken te kunnen komen. 
Een van de agendapunten was de plaats van de E.R.E.I. binnen de G.O.R. Daarover was een adviesrapport 
ter tafel. Een belangrijk punt in dat advies was de vraag, of het wel zo nodig was om aangesloten te zijn b1J 
een internationaal lichaam. Wel werd sterk gezien de noodzaak van een oecumenisch besef, maar de vraag 
werd gesteld, of dat behalve een oriëntatie op hetgeen er gaande is niet het beste gerealiseerd kan worden 
door bilaterale contacten. Ik had zelf de gelegenheid om de synode toe te spreken, was daar zelfs toe uitge
nodigd, en in mijn verhaal heb ik uiteengezet wat de Chr. Gerei. Kerken bewogen heeft om uit de G.O.R. 
weg te gaan en de Ned. Gerei . Kerken om hun waarnemerschap te beëindigen . In de discussie werd 
opnieuw mijn advies gevraagd. Toch besloot de synode, momenteel de G.O.R. niet te verlaten. Men over
woog, dat de bezwaren wel zwaar wogen, maar dat ze binnen de E.R.E.I. tot nog toe niet waren bestudeerd 
en dat de kerk de G.O.R. niet had gewaarschuwd. Met die argumenten werd met meerderheid van stemmen 
besloten, het lidmaatschap nu niet te beëindigen. Wel blijft het contact oefenen door rechtstreekse contacten 
de voorkeur sterk houden. 
Behalve mijn toespraak was er nog een tweede, nl. namens de Fédération Protestante de France, door een 
predikant van de Eglise Réformée de France, ds. M. Freychet, die met verve de situatie binnen de 
Roomskatholieke Kerk en binnen de Wereldraad van Kerken tekende op een manier, die mij verontrustte. Ik 
zei dat tegen sommigen, die echter zeiden, dat men telkens een bevriende spreker èn een anders getinte 
spreker uitnodigde, van wie men informatie van buitenaf verwachtte. Het stelde mij toch niet gerust. 
Financieel waren er minder zorgen dan vroeger wel eens gehoord werd; dat komt evenwel mede, doordat er 
voor minder predikanten bijgedragen behoeft te worden (de traktementen worden centraal uitbetaald). Het 
gaf toch een gunstig beeld. Dat was er ook in het contact met jongeren uit de kerk, die een eigen rapport 
mochten indienen. En verscheidene leden van de synode zeiden, dat ze het, vergeleken met andere kerken, 
een zeer goede synode hadden gevonden met een goede verstandhouding. Dat laatste heb ik zelf zeker 
kunnen constateren. 
Het lijkt mij niet nodig, over allerlei detailpunten te rapporteren. Opnieuw ben ik ervan onder de indruk geko
men, hoe moeilijk en soms ook moeizaam het gereformeerde kerkelijke leven in Frankrijk is en welk een 
voortdurende strijd men voeren moet om niet alleen een kerkelijk leven in stand te houden, maar vooral om 
een echte gereformeerde kerk te mogen zijn en blijven en steeds meer te worden. Om hen daarin bij te 
staan, niet slechts financieel maar vooral moreel en geestelijk, ligt er voor onze kerken een grote taak, waar
voor zij naast God veel ook van onze inzet verwachten. 
Ik vond het een voorrecht, uw afgevaardigde weer te hebben mogen zijn. 

K. Boersma 
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Bijlage 20.B.5. 

RAPPORT VAN HET BEZOEK AAN DE SYNODE VAN DE FREE REFORMED CHURCH 
OF NORTH AMERICA GEHOUDEN VAN 12 TIM 14 JUNI 1991 

Deputaten vaardigden ondergetekende af naar de synode van de Free Reformed Church of North America 
(F.R.C.) die ook dit jaar in de kerk van Dundas werd gehouden. Bij het woord 'synode' moeten we hier niet 
denken aan een vergadering zoals onze generale synode. Omdat de F.R.C. een klein kerkverband is - dat 
aan het begin van de synode slechts 12 gemeenten telde - kent men geen classis of particuliere synode. De 
generale synode wordt elk jaar gehouden en naar deze vergadering vaardigt iedere kerkeraad twee ambts
broeders af. Deze synode heeft dus veel weg van een classis in ons kerkverband, met dit verschil dat op de 
synode van de F.R.C. uiteraard ook de zaken aan de orde komen die in onze kerken op een particuliere of 
generale synode zouden dienen. 

1. Contact met deputaten 
Zoals in dit kerkverband gebruikelijk is, werd op de dag die aan de synode voorafging - dinsdag 11 juni - nog 
vergaderd door verschillende deputaatschappen. Bij de vergadering van de deputaten voor betrekkingen 
met kerken in het buitenland was ik uitgenodigd voor een gesprek. Het was goed verschillende broeders 
daar al te ontmoeten. In een openhartige sfeer kon informatie uitgewisseld worden over de recente ontwik
kelingen in de F.R.C. en binnen onze kerken. De deputaten van onze zusterkerken stelden een aantal vra
gen naar aanleiding van de samensprekingen van onze kerken met de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) 
en de Nederlands Gereformeerde Kerken. Bovendien werd een toelichting gevraagd over onze contacten 
met de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk. Het meest uitvoerig werd onze verhouding 
met de Christian Reformed Church of North America (C.R.C.) besproken. De ontwikkelingen binnen deze 
kerken geven in de F.R.C. veel zorg. Met spanning werd uitgezien naar de beslissingen van de synode van 
de C.R.C. die deze zelfde week in Sioux Centre was begonnen. 

2. Bidstond en opening 
De avond die aan de zittingen van de synode voorafging werd de gebruikelijke bidstond gehouden. De prae
ses van de synode van vorig jaar, rev. L.W. Bilkes van Aldergrove, leidde deze dienst. De tekst voor de pre
diking was Hand. 2:42a: 'En zij waren volhardende in de leer der apostelen .. .' . .. 
Woensdagmorgen opende rev. H. Overduin namens de roepende kerk van Chatham de vergadering. H1J 
mediteerde over 2 Tim. 3:14 en 15. Vervolgens werd overgegaan tot de verkiezing van het moderamen. De 
uitslag daarvan was als volgt: rev. C. Pronk, praeses; rev. P. van der Meyden, assessor; rev. L.W. Bilkes, 
scriba I en rev. C.A. Schouls, scriba ll. 

3. Colloquium doctum 
De kerkeraad van Langley had een verzoek ingediend rev. Kuldip Gangar te onderwerpen aan een colloqui
um doctum en hem bij gunstige uitslag beroepbaar te stellen in de kerken. Deze broeder is afkomstig uit 
India en werd na theologische studie in de Verenigde Staten predikant in de C.R.C. Na een jaar werd hij in 
verband met zijn bezaren tegen de koers in de C.R.C. van zijn gemeente losgemaakt. Daarna waren er con
tacten ontstaan met de F.R.C. te Langley en het zgn. Home Mission Station van de F.R.C. te Seattle. Op 
verzoek van de kerkeraad van Langley en na positief advies van het deputaatschap voor betrekkingen met 
kerken in het buitenland had rev. Gangar al enkele maanden hulpdiensten in Seattle verricht. Nu was het de 
wens van de kerkeraad van Langley dat rev. Gangar als predikant zou worden toegelaten in de F.R.C. om 
beroepen te kunnen worden als 'home missionary' in Seattle. 
De synode besloot met deze broeder een colloquium doctum te houden. Naar aanleiding daarvan sprak de 
vergadering uit dat rev. Gangar gezond is in de leer. Omdat deze broeder echter in de kerken helemaal niet 
bekend is, wilde de synode met de grootst mogelijke zorgvuldigheid handelen. Daarom werden de volgende 
besluiten genomen: . . 
1. Rev. Gangar ontvangt voor één jaar toestemming een stichtelijk woord te spreken in het Home M1ssIon 

Station te Seattle onder het toezicht van de kerkeraad van Langley. 
2. De synode adviseert de kerkeraad van Langley deze broeder te bevestigen als ouderling. 
3. Rev. Gangar ontvangt ook toestemming om een stichtelijk woord te spreken in de gemeenten van de 

F.R.C. 

4. Examen 
Tijdens deze synode vond ook het examen plaats van theologisch student Ken Herfst. Deze broeder is 
afkomstig uit Dundas en had zijn studie voltooid aan het Seminary van de Canadian Reformed Churches, de 
zusterkerk van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) hier in Nederland. Omdat de F.R.C. geen eigen 
opleiding tot predikant heeft, neemt de synode het examen af waarbij kandidaten beroepbaar worden 
gesteld in de kerken. Het examen van br. Herfst had een goed verloop. Met algemene stemmen werd h1J tot 
kandidaat bevorderd en beroepbaar gesteld. Inmiddels heeft kandidaat Herfst enkele beroepen ontvangen, 
waaronder dat van Vineland om als zendeling te gaan werken in Guatemala. Dit beroep heeft hij aangeno
men. 

5. Eigen Seminary 
Al eerder werd in de rapportage naar ons deputaatschap melding gemaakt van het feit dat binnen de F.R.C. 
een onderzoek wordt ingesteld naar de mogelijkheden van een eigen opleiding van predikanten. [)it onder
zoek is het afgelopen jaar voortgezet o.a. doordat een commissie inlichtingen heeft ingewonnen b1J_sem1na
ria van andere Amerikaanse en Canadese kerken. Daarvan werd rapport uitgebracht. In de bespreking we~d 
uiting gegeven aan de zorg of een dergelijk project voor een klein kerkgenootschap als de F.R.C. e1genhJk 
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wel haalbaar is. Daartegenover werd echter ook sterk benadrukt dat een eigen opleiding tot predikant priori
teit dient te hebben. Ook werd gesteld dat er op dit moment te weinig predikanten zijn met voldoende acade
mische kwalificaties om aan een op te richten seminarie te doceren. Daarom werden de kerkeraden opge
roepen hun predikanten aan te moedigen hun academische studie te voltooien. 

6.Zending 
Vele jaren heeft de F.R.C. een gewaardeerde bijdrage geleverd aan het zendingswerk van onze kerken in 
Zuid-Afrika. Toch leeft binnen dit kerkverband ook al geruime lijd de wens om een eigen zendingswerk te 
beginnen. Enkele jaren geleden werd het mogelijk een eerste aanzet in deze richting te doen. In nauwe 
samenwerking met de Nederlandse stichting 'Woord en Daad' nam de F.R.C. de verantwoordelijkheid over 
voor een kliniek in Guatemala. Deze kliniek bevindt zich in Cubulco, in het gebied waar de Achi-indianen 
wonen. Langzaam groeide de wens ook een zendingspost in dit gebied te openen. Dat kreeg nog een wat 
voorlopige gestalte, toen enkele jaren geleden het echtpaar Gary en Martha DeSterke uitgezonden werd om 
de Bijbel te vertalen in de taal van de Achi's. Deze synode nam officieel het besluit om het zendingswerk in 
Cubulco te beginnen. De belangrijkste onderdelen van deze beslissing zijn de volgende: 
1 . De kerk van Vineland werd aangewezen als roepende kerk om een zendeling te beroepen voor het werk 

onder de Achi 's in en rond Cubulco. Inmiddels is een beroep uitgebracht op kandidaat Herfst, die dit 
beroep heeft aangenomen. Hij zal binnen afzienbare tijd met zijn gezin naar Costa Rica vertrekken om 
zich daar bezig te houden met talenstudie. 

2. De kerk van Chatham werd aangewezen als zendende kerk voor Mary Overduin, die onder de Achi 's het
zelfde werk zal gaan doen wat zij tot voor kort in Vendaland verrichtte. 

3. In Cubulco zullen twee huizen gebouwd worden resp. voor de familie Herfst en Mary Overduin. Twee 
naburige stukken land zullen worden aangekocht voor de bouw van woningen voor eventuele toekomsti
ge zendingswerkers. 

Terwijl de financiële lasten voor het hulpverleningsproject voor het grootste deel door 'Woord en Daad' 
gedragen worden, komen de kosten van dit zendingswerk geheel voor rek~ning van de F.R.C. Dat betekent 
dat deze kerken een hele last op zich genomen hebben. Wel moet daarb1J gezegd worden dat de liefde en 
offervaardigheid voor dit werk bijzonder groot is. 

7. Instructie Aldergrove 
Op deze synode dienden ook verschillende instructies. Voor ons was de instructie van de gemeente van 
Aldergrove het meest belangrijk. Daarin werd de synode verzocht haar goedkeuring te hechten aan een offi
ciële correspondentie tussen de F.R.C. van Aldergrove en de Bethel Reformed Church te Ford Macleod, 
Alberta. Deze gemeente maakt deel uit van de Reformed Church of America (R.C.A.) en onderhoudt officiële 
contacten met de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk. Predikant van deze gemeente 
is rev. W. Meijer. 
In de discussie werd meteen duidelijk dat het onmogelijk is naar de letter aan het verzoek van Aldergrove te 
voldoen. Correspondentie is niet een zaak van één plaatselijke gemeente, maar van heel het kerkverband. 
Dat gaf anleiding tot een uitvoerige bespreking over de vraag of het mogelijk is als F.R.C. in correspondentie 
te treden met bepaalde gemeenten in de R.C.A. die zich in alles houden aan de Schrift en de Drie 
Formulieren van Enigheid. In deze discussie werd o.a. verwezen naar het verzoek dat ons deputaatschap 
aan de synode van 1989 gericht heeft, om de mogelijkheden te onderzoeken m.b.t. kanselruil met gemeen
ten die behoren tot de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk. Ook werd duidelijk 
gemaakt waarom onze synode dit verzoek moest afwijzen. Op de synode van de F.R.C. werd echter ook 
naar voren gebracht dat de situatie in Noord-Amerika geheel anders is dan die in Nederland. Bovendien 
heeft een vorige synode het besluit genomen dat predikanten die behoren tot de Gereformeerde Bond en 
Noord-Amerika bezoeken mogen voorgaan in de gemeenten van de F.R.C., mits daarvoor toestemming 
gevraagd is aan deputaten voor betrekkingen met kerken in het buitenland. 
Uiteindelijk besloot de synode dit deputaatschap op te dragen een onderzoek in te stellen naar de mogelijk
heid van kerkelijke correspondentie tussen de F.R.C. en gemeenten die tot de R.C.A. behoren en officiële 
contacten hebben met de Gereformeerde Bond. Daarbij werd de opmerking gemaakt dat bij dit onderzoek 
niet alleen de gemeente van de R.C.A. in Lethbridge moet worden betrokken, maar ook de gemeenten in 
Ontario. Daar liggen de onderlinge kerkelijke verhoudingen echter veel gevoeliger. 

8. Liturgische Formulieren 
De synode van 1990 had het deputaatschap voor publicaties opgedragen de verouderde vertaling van de 
formulieren voor de bediening van de doop en de kerkelijke bevestiging van het huwelijk te herzien. Het rap
port dat dit deputaatschap had uitgebracht bevatte echter voorstellen met meer ingrijpende wijzigingen . 
Besloten werd het deputaatschap op te dragen de zaak nader te bestuderen. Aan de kerkeraden werd ver
zocht hun opmerkingen over de voorstellen schriftelijk aan de deputaten toe te zenden. Op de volgende 
synode zal de kwestie van de herziening van de formulieren dan opnieuw kunnen dienen. 

9. Chilliwack 
Ter tafel was ook een verzoek van de kerk van Aldergrove en de leden van het Home Mission Station te 
Chilliwack, om toestemming te geven dit 'station' te institueren als zelfstandige gemeente. Vooral sedert de 
komst van rev. Bilkes naar Aldergrove zijn regelmatig vanuit deze gemeente kerkdiensten belegd in 
Chilliwack. Na enige tijd werd hier een Home Mission Station gesticht en er werd een beroep uitgebracht op 
rev. G.P. Hamstra van Toronto om deze groep als Home Missionary te dienen. Deze heeft dit beroep aange
nomen en werkt sinds korte tijd in Chilliwack. 
Met blijdschap gaf de synode de toestemming. Inmiddels is Chilliwack de dertiende gemeente van de F.R.C. 
geworden met rev. G.P. Hamstra als haar predikant. 
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10. Toespraak 
Namens onze kerken mocht ik de synode van de F.R.C. ook toespreken. In deze toespraak werd gewezen 
op de vele nauwe banden die wij als zusterkerken hebben. Daardoor hebben we veel gemeenschappelijk. 
Er zijn ook verschillen die vooral te maken hebben met het feit dat de F.R.C. steeds meer het karakter van 
een immigrantenkerk gaat verliezen en een Noord-Amerikaanse Kerk wordt. Ondanks deze - legitieme - ver
schillen staan wij voor dezelfde zaak: we dienen de gereformeerde leer te bewaren en uit te dragen. We die
nen te blijven bij de geestelijke erfenis van 1892. We dienen - ook bij al ons kerkelijke werk - oog te hebben 
voor de hele kudde die aan onze zorgen is toevertrouwd. 
De assessor, ds. P. van der Meyden beantwoordde de toespraak en verzocht de hartelijke groeten en Gods 
zegen over te brengen aan onze kerken. 

11. Tenslotte 
De synode van 1991 was in veel opzichten een zeer belangrijke synode voor de F.R.C. Er zijn verscheidene 
beslissingen genomen die van verstrekkende betekenis zijn . Daarom is dit verslag ook tamelijk uitvoerig. Het 
was mij een vreugde onze kerken op de synode van de F.R.C. te mogen vertegenwoordigen. Van harte 
wensen we deze kerken toe dat ze door God gezegend mogen worden en tot zegen mogen zijn in Noord
Amerika. 

A. Baars 

Bijlage 20.B.6. 

RAPPORT VAN HET BEZOEK AAN DE SYNODE VAN DE CHRISTIAN REFORMED 
CHURCH OF NORTH AMERICA, GEHOUDEN VAN 12 TIM 21 JUNI 1991 

Deputaten droegen ondergetekende op onze kerken te vertegenwoordigen op de synode van de Christian 
Reformed Church (C.R.C.). Helaas kon ik deze synode maar voor een deel bijwonen. De reden daarvan 
was dat ik van 12 1/m 14 juni aanwezig moest zijn op de synode van de Free Reformed Church die in 
Dundas vergaderde. Pas op maandag 17 juni kon ik van Canada naar Sioux Centre, lowa in de Verenigde 
Staten reizen , waar de synode van de C.R.C. werd gehouden. Daardoor miste ik het belangrijke debat over 
de vrouw in het ambt dat op die maandag plaatsvond. Over dit debat vindt u uiteraard wel het een en ander 
in dit verslag. Het is zoveel mogelijk gebaseerd op de officiële stukken en de door het moderamen geautori
seerde persverslagen. Vanaf dinsdagmorgen 18 juni tot de sluiting van de synode op vrijdagmiddag de 21e 
heb ik vrijwel alle zittingen kunnen bijwonen. Op deze synode van de C.R.C. kwamen bijzonder veel zaken 
aan de orde. Lang niet alles is voor ons van directe betekenis. In het volgende verslag worden daarom 
alleen de meest belangrijke punten die op de synode dienden aan de orde gesteld. 

1. Gesprek met rev. Boomsma en dr. Hulst 
Voordat de zitting van de synode op dinsdagmorgen begon had ik eerst een onderhoud met twee leden van 
het deputaatschap voor relaties met andere kerken (lnterchurch Relations Committee), nl. rev. Clarence 
Boomsma en dr. John B. Hulst. Tijdens dit gesprek kwamen de belangrijkste punten aan de orde die de ver
houding tussen onze beide kerken raken. Zo werden een aantal vragen gesteld met betrekking tot het verle
nen van steun aan Heidelberg Theological Seminary in Zuid Afrika. Tussen onze kerken en de C.R.C. zijn 
over deze zaak afspraken gemaakt. Rev. Boomsma deelde mee dat de C.R.C., zoals al eerder was aange
kondigd, een aantal Engelse theologische werken naar dit seminary heeft verzonden ten bate van hun biblio
theek. Nu ligt er nog een verzoek van het seminary om een docent te zenden. Rev. Boomsma was van 
mening dat er binnen zijn kerken wel iemand gevonden zou kunnen worden die bereid zou zijn aan 
Heidelberg Theological Seminary te gaan doceren. Hij vroeg hoe in onze kerken over het zenden van een 
docent gedacht wordt. In antwoord daarop heb ik gezegd dat ons deputaatschap hier zeer terughoudend 
tegenover staat, mede ook in verband met de ontwikkelingen aan dit seminary. Als de C.R.C. serieus zou 
overwegen een docent uit te zenden, zouden wij graag zien dat dat gebeurde in overleg met ons deputaat
schap. Dit werd door rev. Boomsma toegezegd. 
Vervolgens kwam de verhouding tussen de C.R.C. en onze kerken ter sprake. Rev. Boomsma liet weten dat 
hij nogal teleurgesteld was na zijn gesprek met een deel van ons deputaatschap op 22 oktober 1990. _H1J 
kreeg toen namelijk de indruk dat de bezwaren die in ons deputaatschap tegen de C.R.C. leefden van dien 
aard waren dat de relatie tussen onze beide kerken vrijwel zeker zou worden beëindigd. Deze teleurstelling 
klinkt duidelijk door in het rapport van het lnterchurch Relations Committee dat op deze synode diende. Daar 
wordt over onze kerken o.m. het volgende gezegd: 
'Their relationship with the C.R.C. has been an uneasy one tor some leaders in the C.G.K.N. trom the begin
ning because of suspicions regarding the orthodoxy of the C.R.C. They summarized !heir concerns about 
the C.R.C. to the secretary in tour areas: 1. C.R.C. suspension of relations with the Reformed Churches in 
South Africa, 2. disappointment with the tolerant way in which the C.R.C. has handled the issue of Genesis 
and evolution, which in their minds calls into question our commitment to Scripture, 3. the decision of Synod 
1990 on wamen in office, which they consider so serious il may jeopardize our ecclesiastical fellowship, and 
4. our continuing support of the G.K.N. in the Reformed Ecumenical Council , which further heightens !heir 
concern about C.R.C. loyalty to Scripture and the Reformed faith ( ... ). . 
They request that sometime alter our Synod 1991 and before !heir synod in 1992 members of theIr 
interchurch relations committee meet with members of our I.C.R. to discuss in depth our relationship' . 
In het gesprek met rev. Boomsma en dr. Hulst heb ik duidelijk gemaakt dat onze bezwaren inderdaad van 
ernstige aard zijn. Wel heb ik geprobeerd de indruk weg te nemen dat ons deputaatschap de synode zal 
adviseren de kerkelijke banden te verbreken. In de vergadering van oktober 1990 is ook gezegd dat het 
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besluit van de C.R.C. om alle ambten open te stellen voor vrouwen op onze synode wel eens een punt zou 
kunnen worden waarom op opschorting van de relatie wordt aangedrongen. Het standpunt van ons depu
taatschap zal mede bepaald worden door het verslag van deze synode van de C.R.C. en het gesprek tussen 
vertegenwoordigers van beide deputaatschappen in het najaar van 1991 . Wat dit laatste gesprek betreft 
kreeg ik trouwens de indruk, dat de deputaten van de C.R.C. verwachten dat onze deputaten hen dit najaar 
in Amerika zouden bezoeken ... 

2. Algemene indruk 
Na dit gesprek kon ik de zittingen van de synode bijwonen. De tegenstelling met de synode van de kleine 
Free Reformed Church was wel heel erg groot. De synode van de C.R.C. bestaat namelijk uit niet minder 
dan 184 afgevaardigden. Zij vertegenwoordigen de 46 classes. iedere classis vaardigt 2 predikanten en 2 
ouderlingen naar deze synode al. Op de eerste vergaderdag was - zoals gebruikelijk - het moderamen geko
zen. Praeses was ook dit keer rev. Calvin Bolt, predikant van de 12th Avenue C.R.C. in Jenison, Mich. Het 
was de vijfde maal dat hij een synode leidde. Ondanks de massale indruk die de synode van de C.R.C. 
maakte, werd er toch met een grote voortvarendheid gewerkt. De leiding was in bekwame handen en de ver
gaderingen waren ook uitstekend voorbereid. Het is een soort gewoonteregel dat iedere afgevaardigde over 
een bepaald agendapunt maar één keer het woord mag voeren! Wanneer iemand aanstalten maakt om nog 
een keer te spreken, wordt hem dat alleen bij belangrijke onderwerpen toegestaan. 
Wie de synode van de C.R.C. bijwoont moet wel onder de indruk komen van de geweldige werkkracht die 
deze kerk ontplooit op allerlei terreinen. Het zendings- en evangelisatiewerk wordt krachtig ter hand geno
men en er zijn vele activiteiten op het gebied van het jeugdwerk. Tegelijkertijd worden echter tijdens de 
synode ook steeds weer de spanningen voelbaar waardoor de C.R.C. geteisterd wordt. 

3. De vrouw in het ambt 
Eén van de belangrijke punten op de agenda was de kwestie van de vrouw in het ambt, een kwestie die de 
C.R.C. overigens al jaren bezig houdt. Van grote betekenis was de synodebeslissing van 1990 waarin werd 
uitgesproken dat de kerken 'van de gaven van vrouwen gebruik mochten maken in alle kerkelijke ambten'. 
Nu hield dit besluit in dat de kerkorde van de C.R.C. moest worden gewijzigd. In een dergelijk geval moet 
zo'n beslissing door 'een volgende synode' worden bekrachtigd. De synode van 1990 besloot dat dat zou 
moeten gebeuren op de synode van 1992. In de tussenliggende periode zou het besluit om alle ambten 
open te stellen voor vrouwen daarom niet mogen worden geffectueerd. Deze vergaande beslissing kwam 
eigenlijk voor iedereen onverwachts. Zij heeft ook binnen de C.R.C. veel spanning en onrust veroorzaakt. 
Dat bleek ook op deze synode. Niet minder dan 40 kerken of classes hadden een instructie ingediend om de 
beslissing van 1990 te herzien, te herroepen of ongedaan te maken. 
Aan deze instructies werd uitvoerig aandacht gegeven in een bespreking die meer dan zes uur duurde. In dit 
debat werden met name twee bezwaren tegen het besluit van 1990 telkens weer benadrukt. Het eerste was 
dat er geen bijbelse gronden voor deze beslissing waren aangevoerd, of dat deze gronden onvoldoende dui
delijk waren geworden. Een tweede veelgehoord bezwaar was dat bij het tot stand komen van de beslissing 
van 1990 'de kerkorde met voeten getreden was' (rev. Peter Brouwer}. 
Uiteindelijk besloot de synode met een stemmenverhouding van 111-73 de beslissing van 1990 niet te wijzi
gen of te herroepen. Wel werd in zoverre aan de kritiek uit de kerken tegemoet gekomen, dat een commissie 
ad hoc benoemd werd die een rapport moet samenstellen waarin de bijbelse gronden voor de toelating van 
vrouwen tot alle ambten duidelijk worden aangegeven. De synodale commissie die met dit laatste voorstel 
kwam was namelijk van mening dat er wel bijbelse gronden voor de beslissing van 1990 aanwezig waren, 
maar dat deze niet duidelijk waren aangegeven in de acta. Met nadruk werd gesteld dat het niet de taak is 
van de commissie ad hoc om nieuwe bijbelse gronden aan te voeren, maar dat zij deze gronden uit vroegere 
commissierapporten en andere publicaties moet verzamelen om ze op een overzichtelijke wijze aan de ker
ken te presenteren. 
In de synodale beslissing werd tenslotte ook een oproep gedaan aan kerkleden en gemeenten om 'de een
heid van de kerk te bewaren'. Op allerlei manieren wordt er trouwens in de C.R.C. aan gewerkt om te voor
komen dat de beslissing van 1990 een splijtzwam zou worden in de kerken. Zo schreef prof. John W. 
Cooper mede namens de wetenschappelijke staf van Calvin Seminary een brochure onder de titel : 'A Cause 
tor Division? Daarin wil hij aantonen dat een verschil van mening over de vrouw in het ambt niet noodzake
lijk betekent dat men een volstrekt tegenstrijdige opvatting heeft over het gezag van de Schrift en de her
meneutiek. Een dergelijk geluid lijkt mij symptomatisch te zijn. 
Ook al zal de synode van 1992 de uiteindelijke beslissing nemen met betrekking tot de vrouw in het ambt, 
toch is het besluit van deze synode beslist niet zonder betekenis. Degenen die zich tegen het besluit van 
1990 blijven verzetten hadden gehoopt dat deze synode dit ongedaan zou maken. Nu de synode die weg 
niet is ingeslagen zien zij dat als een duidelijke aanwijzing dat de synode van 1992 het besluit om alle amb
ten voor vrouwen open te stellen zeker zal effectueren. 

4. Schepping en wetenschap 
Een ander belangrijk punt op de agenda was het rapport 'Creation and Science'. Dit rapport moet worden 
gezien tegen de achtergrond van de opspraak die enkele jaren geleden veroorzaakt werd door de profes
soren Van Till, Young en Menninga. Deze professoren doceren exacte vakken aan Calvin College in Grand 
Rapids. Omdat dit College direct onder toezicht van de C.R.C. staat, is de kerk ook verantwoordelijk wat 
daar gedoceerd wordt. Het is daarom niet verwonderlijk dat er grote onrust ontstond in de kerken toen deze 
drie professoren er openlijk blijk van gaven aanhangers te zijn van een bepaalde evolutietheorie. Zij probeer
den die theorie wel te harmoniëren met het bijbelse scheppingsgeloof, maar dit gebeurde op zo'n wijze dat 
zij naar de mening van velen in strijd kwamen met Schrift en confessie. 
In verband met de beroering die dit alles gaf besloot de synode van 1988 een studiecommissie te benoemen 
die zich bezig moest houden met de vragen van schepping en wetenschap. In deze breed samengestelde 
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commissie hadden geleerden zitting op het gebied van natuurwetenschap, wetenschapsleer en theologie. Zij 
stelden een uitvoerig rapport samen dat niet minder dan 66 pagina's telt. Naar dit rapport was lang uitgezien 
en het was daarom te verwachten dat er voor de bespreking ter synode veel belangstelling zou zijn. De gale
rij voor de bezoekers zat tijdens het uren durende debat vol met honderden bezoekers! We vatten het rap
port, de bespreking en de beslissingen samen in de volgende drie punten. 
1. De synode beval het studierapport aan de kerken aan als een goede weergave van de problemen rond 

schepping en wetenschap en van een gereformeerd perspectief op deze problemen, waarmee de kerken 
gediend zouden zijn. Toch zijn er gedeelten van het rapport die op zijn minst vragen oproepen. Zo zet het 
in met een uitvoerige beschouwing over de algemene en bijzondere openbaring. Beide worden in het rap
port nadrukkelijk onderscheiden. Nu verdiept de wetenschap zich met name in het 'materiaal dat tot de 
algemene openbaring behoort'. In dit verband is ook de volgend stelling van grote betekenis: 'Special 
revelation neither ignores genera/ revelation nor displaces it but rather assumes it and builds upon it'. Op 
deze manier komt er enerzijds ruimte voor een heel positieve waardering van de wetenschap. Zij houdt 
zich immers bezig met Gods algemene openbaring! Tegelijkertijd wordt er een afstand gecreëerd tussen 
de wetenschap en de bijzondere openbaring. M.a.w. een wetenschapper dient wel een christen te zijn , 
maar hij heeft voor zijn wetenschap aan de bijzondere openbaring niet al te veel. Deze visie is ter synode 
op een vriendelijke, maar toch heel besliste wijze bekritiseerd door prof. Schuurman die samen met ds. 
Schaeffer door de Nederlands Gereformeerde Kerken was afgevaardigd. Hij waarschuwde in zijn toe
spraak tegen de optimistische visie op de wetenschap en hield staande dat de methode van het moderne 
wetenschappelijke denken in wezen atheïstisch is. Zijn woorden werden niet door iedereen in de vergade
ring in dank afgenomen ... 

2. Na een langdurig debat kwam de synode ook tot uitspraken. Deze waren uiteraard gebaseerd op de voor
stellen van de studiecommissie. Nu was deze gekomen met een meerderheids- en een minderheidsvoor
stel. De minderheid kon zich in de meeste voorstellen van de meerderheid vinden, maar wilde één 
belangrijke uitspraak toevoegen. Deze luidde als volgt: 'The clear teaching of Scripture and of our confes
sions on the uniqueness of human beings as imagebearers of God rules out the espousal of all theorizing 
that posits the reality of evolutionary forebears of the human race'. Voor de meerderheid van de studie
commissie en voor vele afgevaardigden ging deze uitspraak veel te ver. Men was bang om op dit punt 
wetenschapsmensen te binden in hun wetenschappelijk werk en hen in gewetensnood te brengen. 
Daarom wilde men op dit punt liever geen duidelijke uitspraak. De minderheidspositie werd echter ook 
krachtig verdedigd, o.a. door prof. Gorden Spykman die lid was van de studiecommissie. Bij stemming 
bleek dat de verklaring van de minderheid tóch werd aangenomen, namelijk met 95 tegen 82 stemmen. 
Vele tegenstemmers lieten in de notulen aantekenen dat zij het met deze beslissing niet eens waren. 

3. De dag na deze beslissing werd een pastorale handreiking met betrekking tot de problematiek van schep
ping en wetenschap aangenomen. Daarin werd de volgende kanttekening gemaakt bij de bovengenoem
de uitspraak: 'Of course, private research , theorizing and discussion are not addressed by this declara
tion. Il is not intended and may not be used to limit further investigation and discussion on the origin of 
humanity'. In de ogen van velen zwakte deze nadere verklaring de oorspronkelijke uitspraak aanmerkelijk 
af. 
Deze indruk werd nog versterkt door het feit dat de synode het beleid van het bestuur van Calvin College 
m.b.t. prof. Howard van Till goedkeurde. Deze had namelijk de mogelijkheid geopperd dat Adam niet de 
eerste mens was, maar voorouders heeft gehad die zich evolueerden tot het fijnbesnaarde menselijke 
wezen dat ons in Genesis beschreven wordt. Een eerdere synode had het bestuur van Calvin College 
opgedragen deze zaak met Van Till te bespreken. De uitkomst was dat het bestuur ervan overtuigd was 
dat Van Till trouw is aan Schrift en belijdenis en dat hij de historiciteit van de Adam en Eva van de Bijbel 
van harte onderschrijft. De synode beschouwde de zaak hiermee als afgedaan. Maar vele afgevaardig
den waren van mening dat het werkelijke probleem hiermee niet was opgelost. Sommigen hadden 
nadrukkelijk het gevoel dat de kerk enerzijds zegt dat het ongeoorloofd is te leren dat Adam niet de eerste 
mens was, maar anderzijds staat zij wetenschapsmensen toe om vanuit hun wetenschap elementen uit 
de evolutieleer te doceren aan een college dat uiteindelijk onder toezicht van de kerken staat. Ook deze 
zaak blijft de gemoederen bezig houden en veroorzaakt grote spanning binnen de C.R.C. 

5. Toespraak 
Op de voorlaatste dag van de synode kreeg ik gelegenheid de vergadering toe te spreken. Namens onze 
kerken heb ik groeten overgebracht en in vogelvlucht iets verteld over ons kerkelijk leven. Ook werd aange
duid dat de C.R.C. en onze kerken een aantal dingen gemeenschappelijk hebben. Gewezen werd o.a. op 
het feit dat wij dezelfde grondslag hebben en dat er in de geschiedenis van onze kerken raakvlakken zijn . 
Ook werd gememoreerd dat onze kerken niet vergeten zijn dat de C.R.C. in vroeger jaren krachtig geprotes
teerd heeft tegen de nieuwere ontwikkelingen in de Gereformeerde Kerken in Nederland. Daarin wisten wij 
ons met elkaar verbonden. Op dit punt is echter - helaas - het een en ander veranderd. Met zorg hebben wij 
in onze kerken van een aantal ontwikkelingen in de C.R.C. kennis genomen. In het bijzonder werd verwezen 
naar de kwesties van de vrouw in het ambt en de zaak van schepping en wetenschap. 
De toespraak werd beantwoord door de praeses. Hij zei dankbaar te zijn voor de hartelijke en toch ook eerlij
ke woorden. Namens de vergadering wilde hij onze kerken hartelijk groeten en Gods zegen toewensen. 

6. Tenslotte 
De C.R.C. is heel duidelijk in beweging, om niet te zeggen op drilt. Het is naar mijn overtuiging duidelijk dat 
deze kerken bezig zijn op een aantal punten het klassiek gereformeerde spoor te verlaten. Een aantal ver
ontruste afgevaardigden onderstreepten dit met grote nadruk. Zij gaven uiting aan hun moeite om binnen 
deze C.R.C. te kunnen blijven 'ademen'. Enkelen lieten weten er ernstig over te denken de kerk te verlaten, 
omdat men de hoop heeft opgegeven dat er een wending ten goede komt. Dat onderstreept des te meer de 
noodzaak om onze zorgen en vragen met klem onder de aandacht van het lnterchurch Relations Committee 
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te brengen. _ 

Het was een hele ervaring om onze kerken op de synode van de C.R.C. te mogen vertegenwoordigen. l_n 

die ervaring hadden zorgen en verdriet over verschillende ontwikkelingen helaas wél de overhand. Het Is 

mijn hartelijke wens dat de Heere in genade ook op deze kerken wil neerzien. 

A. Baars 

Bijlage 20.B.7. 

RAPPORT VAN DE AFGEVAARDIGDEN NAAR DE 44E NASIONALE SYNODE 
VAN DIE GEREFORMEERDE KERKE IN SUIO-AFRIKA (G.K.S.A.) 

1. Inleiding 
De synode van de G.K.S.A. werd gehouden van 7-18 januari 1991 , zoals gebruikelijk in de daartoe speciaal 

gebouwde synodezaal te Potchefstroom. Wij arriveerden dinsdagmiddag de 8e januari , zodat wij de opening 

niet konden meemaken. 
Het moderamen bestond deze keer uit dr. J. Visser, voorzitter; dr. C.J. Malan, tweede voorzitter; ds. D. 

Postma, scriba; dr. C.F.C. Coetzee, tweede scriba. 
De agenda was overvol , waardoor het er aanvankelijk naar uitzag dat de synode een halve week langer zou 

moeten vergaderen. Opmerkelijk daarbij was het grote aantal bezwaarschriften tegen eerder genomen 

besluiten. Misschien ten dele te verklaren uit de tijdsdruk waaronder hier gewerk1 moet worden. De meeste 

afgevaardigden kunnen tussendoor niet naar huis, alles moet achter elkaar worden afgewerkt, met het 

gevolg dat soms besluiten nog niet helemaal zuiver geformuleerd zijn . 
De vergaderingen werden gehouden van 8 uur 's morgens tot 9 uur 's avonds. Daarna en soms ook tijdens 

de vergaderingen werk1en de commissies. De werkwijze van de synode is voor onze begrippen enigszins 

omslachtig. Eerst worden alle zaken plenair aan de orde gesteld, vragen gesteld en daarna pas naar de 

diverse commissies verwezen. 
Het aantal buitenlandse afgevaardigden was deze keer zeer gering. Gedurende de eerste week waren wij 

de enigen. De tweede week arriveerde prof. dr. ir. E. Schuurman namens de Ned. Gerei. Kerken. Onze aan

wezigheid gedurende deze hele synode werd dan ook zeer op prijs gesteld. 

Uit de veelheid van onderwerpen die aan de orde kwamen willen we er enkele bespreken die voor ons van 

belang zijn. 

2. De verhouding tot de Chr. Geref. Kerken 
De verhouding tot onze kerken heeft nauwelijks bespreking gevergd. Teken van de langdurig goede verhou

dingen. We hebben de hartelijke groeten overgebracht __ en hen bemoedigd temidden van de veranderingen 

die zich in het land voltrekken. Wederkerig hebben WIJ hun gebed gevraagd voor ons rn een sItuatIe van 

secularisatie en kerkverlating. 

3. De Ned. Geref. Kerken 
De correspondentie met deze kerken zal worden voortgezet. Een bezwaarschrift tegen deze corresponden

tie werd niet ontvankelijk verklaard. Naar aanleiding van een verslag van prof. du Plooy, hoogleraar kerk

recht, die het Akkoord van Kerkelijk Samenleven bestudeerd heeft, zullen deputaten met de Ned. Gerei. 

Kerken in gesprek treden in verband met independentistische tendenzen binnen deze kerken en zal met 

name een nadere verklaring worden gevraagd omtrent enkele artikelen uit genoemd Akkoord , nl. art. 17 

(over de betekenis van het ondertekenen van de drie formulieren van enigheid) en art. 30 (over de tucht over 

ambtsdragers. 

4. De Geref. Kerken (Vrijgemaakt) 
De synode sprak unaniem uit opnieuw het gesprek te willen aangaan met de Gerei. Kerken (Vrijgemaak1) 

met als doel tot kerkelijke correspondentie te komen. In het deputatenrapport werd geklaagd dat deze ker

ken steeds nieuwe verhinderingen naar voren brengen voor het aangaan van correspondentie. Eerst werd 

bezwaar gemaakt tegen de dubbele correspondentie met de Chr. Gerei. Kerken en het lidmaatschap van de 

G.O.R., terwijl de bezwaren zich nu richten op de relatie met de Ned. Gerei. Kerken. Hierover zal gesproken 

moeten worden en verder ook over de klacht van vrijgemaak1e zijde dat de G.K.S.A. bezwaren tegen de 

Ned. Gerei. Kerken ten aanzien van leer, dienst en tucht als zaken van middelmatige aard beschouwen, ter

wijl dat voor de Gerei. Kerken (Vrijgemaakt) wezenlijke zaken zijn. 

5. De kwestie 'Heide/berg' 
Met bijzondere belangstelling zagen we de behandeling tegemoet van de mededeling van de Synode 

Soutpansberg dat inmiddels een eigen theologische opleiding (Heidelberg Theological Seminary) is gestart. 

We werden uitgenodigd om in de betreffende commissie het standpunt dat we als Chr. Gerei. Kerken in 

deze hebben ingenomen, toe te lichten. Toen indertijd door Soutpansberg ons werd verzocht om financiële 

en personele hulp voor 'Heidelberg' hebben we, in nauw overleg met deputaten Buitenlandse Zending, het 

standpunt ingenomen dat we daarop niet zouden moeten ingaan omdat een dergelijke eigen opleiding voor 

de Vendakerken niet levensvatbaar is. Aan de andere kant hebben wij, om de kerken in Venda niet van ons 

te vervreemden, aangeboden om desgevraagd zo nu en dan iemand voor enkele maanden af te staan om te 

doceren. Er bleek duidelijk waardering voor de opstelling van onze kerken. Daarbij hebben we onze waarde

ring uitgesproken voor het voorstel dat de deputaten voor Hammanskraal in hun rapport hebben gedaan om 

Hammanskraal onder verantwoordelijkheid van alle kerken te brengen. 
De synodecommissie kwam met een zeer mild rapport. Voorgesteld werd om in het vooruitzicht te stellen dat 
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de theologische scholen onder toezicht van de kerken zouden komen en dat alle krachten aan de opleiding 

in Hamm_anskraal zouden worden samengebundeld. De synode Soutpansberg zou worden gevraagd om 

volwaard1g_e cu_ratoren te benoemen voor Hammanskraal. Financiële steun aan Heidelberg zou weliswaar 

rnet mogehJk zIJn , maar Hammanskraal zou wat betreft leerplannen en leerstof zoveel mogelijk hulp kunnen 
bieden. 
In de bespreking waren wel kritische geluiden, maar in het algemeen werd het rapport welwillend ontvangen. 

Het werd echter nog weer terugverwezen naar de commissie. 

Opmerkelijk was, dat de commissie later kwam met een veel negatiever rapport. Voor ons gevoel had dat 

mede te maken met de manier waarop de afgevaardigden van Soutpansberg de zaak ter synode verdedig

den. Na een aantal amendementen werd tenslotte het volgende besloten: 

De synode van de G.K.S.A. neemt kennis van de oprichting van het 'Heidelberg Theological Seminary' en 

spreek1 de hoop uit dat Soutpansberg zich niet zal vervreemden van de andere kerken in het gereformeerde 

kerkverband en van de gereformeerde theologie. De synode ziet het niet op zijn weg liggen om toezicht te 

houden of financiële hulp of doceerhulp te verlenen. Verder draagt de synode aan de curatoria van de theo

logische scholen van Hammanskraal en Potchefstroom op om indien mogelijk hulp te verlenen d.m.v. leer

gangen en studiemateriaal , op zulk een wijze dat dit voor de synode van de G.K.S.A. geen verdere financië

le kosten meebrengt. 

6. Hammanskraal 
Ook de opleiding in Hammanskraal werd besproken. Was er in het verleden sprake van een eventuele slui 

ting van Hammanskraal op financiële gronden, nu werd de noodzaak van deze opleiding sterk benadruk1. 

De Synode Middellande had een brief doen uitgaan naar de synode, waarin dank werd uitgesproken voor 

het bestaan van de school in Hammanskraal. Tevens werd daarin verzocht om samen met hen voort te 

gaan met Hammanskraal en het tot een gezamenlijke opleiding onder gezamenlijke verantwoordelijkheid 

van de kerken te maken. 
Daarnaast bleek dat de laatste tijd ook uit andere Afrikaanse landen bijbelgetrouwe studenten komen om er 
te studeren. 
De historische beslissing werd genomen dat alle Gereformeerde Kerken samen verantwoordelijkheid nemen 

voor de opleiding in Hammanskraal. Du_s niet meer, zoals in het verleden 'ons skool vir hulle'. Aan de syno

den M1ddellande, Soutpansberg en Su1dland zal worden gevraagd medeverantwoordelijkheid te aanvaar

den. Genoemde synoden zullen worden uitgenodigd voor een gesprek over de wijze waarop de volledige 

betrokkenheid en medeverantwoordelijkheid van al de kerken bij Hammanskraal geregeld kan worden. 

Verder werd uitgesproken dat de opleiding moet worden uitgebreid zodat de gereformeerde confessionele 

theologie ten dienste van alle denominaties in Afrika zal kunnen staan. 

7. Het functioneren van de kerkelijke structuur 

Al ~eruime tijd is er onvrede over de kerkelijke structuur. Die Gereformeerde Kerke zijn onderverdeeld in vier 

nationale synodes: de (blanke) synode Potchefstroom, de (kleurling) synode Suidland, de (zwarte) synode 

M1ddellande en de (zwarte) synode Soutpansberg (Venda). Deze vier synodes komen eens per vier jaar bij

een In de algemene synode, die echter tot nu toe weinig betekenis heeft. 
Van verschillende kanten kwamen verzoeken tot wijziging van de structuur. 

In de eerste plaats was er het voorstel van de synode Suidland om zichzelf op te heffen en de gemeenten te 

doen ressorteren onder de classis van de synode Potchefstroom of Middellande waarin ze geografisch thuis

horen. Begrijpelijk als bedacht wordt dat de - weinige - (kleurling) gemeenten overal in het land gesitueerd 

zijn. De synode besloot in positieve zin kennis te nemen van dit besluit, hetgeen betekent dat de classes de 

vrijheid hebben om positief te reageren wanneer er verzoeken tot aansluiting komen. 

In de tweede plaats was door twee particuliere synodes een instructie ingediend om een buitengewone alge

mene synode te houden met het oog op de samenstelling van de algemene synode. Tot nu toe vaardigen 

immers alle nationale synodes hetzelfde aantal afgevaardigden af, hoewel deze qua aantallen leden zeer 

sterk uiteenlopen. Besloten werd om zo mogelijk nog in 1991 een buitengewone algemene synode te hou

den. Een belangrijk voorstel werd daarbij aangenomen om de mogelijkheid te bezien voortaan de algemene 

synode samen te stellen uit afgevaardigden van de verschillende particuliere synodes en uit de nationale 

synodes Soutpansberg, Suidland en Middellande. 
In de der~e plaats was er ook een verzoek van de Synode Soutpansberg om een bijzondere algemene 

synode bI1een te roepen met de opdracht de kerkelijke verhoudingen zo te regelen, dat geografisch gena

buurde gemeenten onafhankelijk van ras kunnen samenleven in een kerkverband. Een kerkrechtelijke moei

lijkheid in de discussie was dat Soutpansberg de banden met de algemene synode gesuspendeerd heeft en 

nu opriep tot het houden van een dergelijke vergadering. Maakt Soutpansberg er nu nog deel vanuit of niet? 

Desondanks werd besloten aan het verzoek van Soutpansberg te voldoen op deze wijze, dat Soutpansberg 

geantwoord zal worden en in kennis zal worden gesteld van het houden van de buitengewone algemene 

synode over de samenstelling. Op deze vergadering kan dan ook duidelijkheid verkregen worden over de 

positie van Soutpansberg in de algemene synode vanwege het opschorten van zijn banden. Aan het ver

zoek dat Soutpansberg aan de nationale synode 1991 gericht heeft, kan ook op die vergadering aandacht 

gegeven worden. 
Opvallend in de bespreking hierover was de verschillende uitleg die werd gegeven aan het begrip 'naburig'. 

Door sommigen werd verwezen naar de situatie in Nederland bij het ontstaan van de kerkorde, waarbij b.v. 

de Waalse gemeenten afzonderlijk georganiseerd waren. 'Naburig' zou dan dus taal- en cultuurbepaald zijn! 

Een merkwaardige exegese! 



7. Oecumenische contacten 

7.1. De G.O.R. 
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De G.K.S.A. besloot nu nog niet over te gaan tot opzegging van het lidmaatschap, dat sinds Harare (1988) is 

opgeschort. Een voorstel van synodevoorzitter dr. Jan Visser om dat wel te doen werd met 88-84 verwor

pen. Een van de motieven was dat de synodes Soutpansberg en Middellande beiden nog volledig lid zijn en 

dat beëindiging door de synode Potchefstroom spanning zou geven in de onderlinge verhoudingen. Het zou 

beter zijn om te wachten op de algemene synode. Het deputatenvoorstel om twee waarnemers naar de 

G.O.R. te Athene in 1992 af te vaardigen, om toch een bijbels getuigenis te laten horen, werd verworpen. 

Het getuigenis zal nu schriftelijk worden toegezonden. In 1994 zal een definitief besluit worden genomen. 

7.2. De C.R.C. 
De C.R.C. heeft in 1989 de correspondentie met de G.K.S.A. opgeschort tot 1992. Aanleiding daartoe was 

de verdenking dat de G.K.S.A. zich onvoldoende zouden distantiëren van de 'apartheid' en dat de samen

spreking met de andere nationale synodes over de door hen in 1988 genomen besluiten inzake de volkeren

verhoudingen te lang op zich laten wachten . Tevens werd correspondentie aangegaan met de synodes 

Soutpansberg, Middellande en Suidland. 
De synode heeft met droefheid kennisgenomen van dit besluit van de C.R.C. Daarbij werd de hoop uitge

sproken dat de C.R.C. in zijn hantering van het formeel aanknopen van kerkelijke verhoudingen met andere 

nationale synodes enerzijds en suspendering van kerkelijke verhoudingen met de G.K.S.A. anderzijds, 

ervoor zal waken om onbedoeld en onbewust een verdelende rol te spelen. Verder werd nog eens uitge

sproken dat de G.K.S.A. een ideologie van apartheid nooit heeft aanvaard. (Voor de letterlijke tekst zie 

onder punt 8. Volkerenverhoudingen.) 

7.3. De I.C.R.C. 
Hierover werd nog geen besluit genomen. Het voorstel van deputaten om een waarnemer naar Seoul af te 

vaardigen werd om financiële redenen afgewezen. In de persconferentie na de synode deelde voorzitter dr. 

Jan Visser overigens mee persoonlijk niet zoveel te zien in het toetreden tot een internationale organisatie 

als de I.C.R.C .. Het directe contact met corresponderende kerken zou belangrijker en effectiever zijn . 

7.4. De R.C.J. 
De synode besloot om correspondentie aan te gaan met de Reformed Church of Japan. 

7.5. In gesprek met O.P.C. 
Besloten werd om met de Amerikaanse Orthodox Presbyterian Church in gesprek te treden om tot corre

spondentie te komen. Daarbij zal het verschil in kerkregering duidelijk aan de orde moeten komen. 

8. De volkerenverhoudingen 
Ook op deze synode kwamen de volkerenverhoudingen direct of meer indirect aan de orde. Zo was er een 

bezwaarschrift dat vroeg om herziening van besluiten met betrekking tot de volkerenverhoudingen uit 1982 

en 1985. De bezwaarden stelden dat de schriftuurlijke eenheid van de kerk een geestelijke eenheid is. De 

synode sprak nog eens duidelijk uit dat kerkelijke eenheid ook een zichtbare kant heeft en gestalte dient te 

krijgen in structuren. 
Eveneens een opmerkelijke uitspraak deed de synode toen het besluit van de C.R.C. aan de orde was, die 

de correspondentie met de synode Potchefstroom heeft opgeschort tot 1992. 'De G.K.S.A. stellen dat uit de 

besluiten van de G.K.S.A. over volkerenverhoudingen dit duidelijk is, dat een ideologie van apartheid nooit 

aanvaard is en ook niet de praktische beoefening van enige ideologie of beleid dat onrecht impliceert. Dat 

blijkt ook duidelijk uit de grote waardering die de G.K.S.A. uitgesproken heeft voor het 'R.E.S. testimony on 

human rights' , en wel het feit dat de G.K.S.A. de oproep daarin om alle discriminatie in de R.S.A. te helpen 

verwijderen, onderschreven heeft'. 
Zo werd ook als antwoord op een telegram dat de synode had ontvangen van president en mw. De Klerk, 

een boodschap verstuurd waarin de president bemoedigd werd om voort te gaan met zijn streven naar ver

zoening en gerechtigheid in de zuidafrikaanse verhoudingen. Hiertegen werd geen enkel bezwaar gemaakt. 

Uiteraard waren er ook wel tegenkrachten. Bij veel agendapunten werd onderhuids de politieke spanning 

gevoeld tussen de afgevaardigden. 
Bij de behandeling van het rapport van deputaten Hoge Overheid werd uitgesproken dat deputaten met het 

deelnemen aan het 'Rustenburgberaad' buiten hun opdracht waren gegaan. Door velen werd dit besluit 

betreurd. Het betekent dat deputaten in de toekomst dus niet meer bij dat brede overleg betrokken zullen 

zijn. 

9. Evaluatie 
Alles overziend mogen we spreken van een goede, opbouwende synode. Sinds 1985 lijkt de sfeer duidelijk 

positief veranderd. Het optreden van president F.W. de Klerk heeft velen moed gegeven om een nieuwe 

weg in te slaan. Heel open werd in de vergaderingen steeds gesproken over het 'veranderende Zuidafrika' of 

het 'nieuwe Zuidafrika' . Er is duidelijk bereidheid om met de zwarte kerken tot oplossingen te komen. Het is 

onze hoop dat de genomen besluiten in de naaste toekomst hun vruchten mogen afwerpen. 

Het was ons een eer om onze kerken op deze synode te mogen vertegenwoordigen. We vragen begrip voor 

deze kerken in de situatie waarin ze zich bevinden en bevelen hen van harte in de voorbede aan. 

B. de Graaf 
J. Westerink 
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Bijlage 20.B.8. 

DE DUTCH REFORMED CHURCH IN SRI LANKA 
KORT VERSLAG VAN EEN BEZOEK DOOR DS. J. WESTERINK, 6-17 JULI 1990 

1. Geschiedenis 
Als gevolg van het feit, dat Ceylon, het huidige Sri Lanka, in de zeventiende eeuw een Hollandse kolonie 

werd, ontstond daar in 1642 een Hollandse Gereformeerde Kerk, die ondanks de overname van het eiland 

door de Engelsen in 1795 en alle gevolgen die deze eerste politieke omwenteling voor de kerk had, is blijven 

bestaan. Wel had die omwenteling tot gevolg, dat de meeste inlanders, die tot de Dutch Reformed Church -

verder aan te duiden als D.R.C. - behoorden, de kerk verlieten, zodat de leden voornamelijk werden gevon

den onder de zg. Burghers, mensen van ~emengd-Hollandse afkomst. De tweede politieke omwenteling 

kwam In deze eeuw, toen Ceylon zelfsta~d1g werd. Het sterke nationalisme in die tijd maakte de positie van 

de Burghers erg moeIliJk en wie kon, emigreerde, vooral naar Australië. Een kleine groep van voornamelijk 

soc1aal-_zwakkeren bleef_ over. Het zal duidelijk zijn , dat dit voor de kerk desastreuze gevolgen had. 

Bovendien was een confltct over de leer van de uitverkiezing, waarin de D.R.C. onverkort wilde vasthouden 

aan de Dordtse Leerregels, eveneens oorzaak van een kleine uittocht van predikanten en leden, terwijl er op 

materieel gebied eveneens zware tegenvallers waren. 
De kleine groep die_overgebleven is, werkt echter in grote trouw aan de belijdenis - de D.R.C. heeft de Drie 

Formulieren van Enigheid als grondslag - en gehoorzaam aan de roeping die de kerk in de wereld heeft, aan 

de verkond1g1ng en verbre1d1ng van het Evangelie. De D.R.C. is momenteel drie-talig, evenals de samenle

ving waarin ze staat, en kent zowel Engels- als Sinhalees-, als Tamil-sprekende gemeenten. Het Woord 

wordt bewaard en uitgedragen in een wereld, die beheerst wordt door het Boeddhisme en - in minder mate -
door de Islam. 

2. Aanleiding tot het bezoek 
De contacten met de D.R.C. zijn ontstaan via de G.O.S. Het duidelijke Gereformeerde geluid dat de afge

vaardigden van deze kerk lieten horen in Chicago 1984 en Harare 1988, bracht ons tot elkaar. Zo vernam 

onze _delegatie van de moeilijke en geïsoleerde positie van de D.R.C. Deputaten vonden in de rapportage 

aanl_e,1d1ng tot een bezoek en de G.S. 1989 besloot 'deputaten te machtigen verder te onderzoeken of er een 

offtc1ele vorm van contact kan bestaan tussen de D.R.C. in Sri Lanka en onze kerken'. 

3. DeD.R.C. 
De D.R.C. staat in _een turbulente samenleving. Al jaren woedt op Sri Lanka een burgeroorlog tussen 

Stnhalezen en Tamils. In die oorlog spelen Boeddhistische geestelijken een grote rol. Velen zoeken als 

gevolg daarvan naar waarheid en zekerheid. De D.R.C. tracht daarop in te spelen door in woord en geschrift 

het Evangelie te verbreiden. Moeilijkheid daarbij is, dat in het denken van de Boeddhist wel plaats is voor lij

den en vrees, maar niet voor zonde en schuld, en dus ook niet voor verzoening. Bovendien moeten alle 

geschriften In drie talen - met alle drie een verschillend letterschrift - geschreven worden; een uiterst kostba

re zaak. De 12% moslims onder de bevolking zijn zeer actief en proberen hun aanhang uit te breiden, ook 

onder de chnstenen. Van de ongeveer 8% christenen is tenslotte slechts een procent Protestants, verdeeld 

over een groot aantal denominaties. 
In deze wereld zoekt de D.R.C. als een echte Gereformeerde kerk Gods waarheid te handhaven te verbrei

den en te verdedigen, zover de mankracht en de financiële middelen dat toelaten. De weinige predikanten 

dragen zorg voor de ople1d1ng van predikanten en evangelisten, zij het dat de aanstaande predikanten voor 

de afronding van hun studie enkele jaren naar Australië (Geelong, R.C.A.) of naar Zuid-India gaan. 

De kerkregering is in principe gereformeerd. De D.R.C. heeft de Dordtse Kerkorde. Maar als gevolg van de 

ontwikkelingen, waardoor gemeenten heel klein werden, wordt de kerk centraal geregeerd door het General 

Consistory. Men probeert daarin echter momenteel verandering aan te brengen. 

Naast invloed vanuit de van oorsprong Hollandse kerken in Zuid-Afrika (vooral in de 19e eeuw) en in 

Australië (vooral de laatste decennia), is er nogal wat invloed geweest vanuit de C.R.C. in Amerika. 

Zendelingen van de C.R.C. werkten in SriLanka, predikanten kregen hun opleiding in Amerika. Een van de 

gevolgen Is, dat de D.R.C. vrouwelijke diakenen kent. De diaken heeft echter geen regeermacht en het aan

tal vrouwelijke diakenen wordt doelbewust beperkt. 
Behalve met de genoemde kerken heeft de D.R.C. contacten met de Geref. Kerken Vrijgemaakt en met de 
Gerei. Bond in de N.H.K. 
De D.R.C. is lid van de G.O.R. en op papier ook van de W.A.R.C. 

4. Contact 
Ik ben diep onder de indruk gekomen van wat deze kleine kerk in die grote wereld met zo weinig mensen 

doet. Ook ben ik ~-erwonderd over het feit, dat men in zo'n geïsoleerde positie trouw gebleven is aan de 

gereformeerde beliJdents. Deze kerken, waarmee wij een historische band hebben, hebben naar mijn over

tuiging onze hulp nodig. Zij zouden gediend zijn met goede gereformeerde lectuur, voor hen een kostbare 

zaak. Het zou ook voor onze kerken tot een zegen kunnen zijn , wanneer wij hen mochten helpen het geloof 

van hun vaderen te bewaren. 
De broeders van de D.R.C. ben ik zeer dankbaar voor hun hartelijke ontvangst en de broederlijke openheid, 

waarmee ze mij tegemoet zijn getreden en mij de gelegenheid hebben geboden hun kerken te leren kennen. 

De Heere zegene de D.R.C. in Sri Lanka. 

J. Westerink 



C. BINNENLAND 

1. Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt 

1. 1. Inleiding 
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Ten aanzien van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt (G.K.V.) sprak de generale synode 1989 het vol

gende uit: 
'De synode overwegende 
1. dat uit het rapport van deputaten Vertegenwoordiging blijkt, dat in hun samensprekingen met de deputa

ten van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils 

en de plaats van het werk van de Heilige Geest in de prediking naar voren zijn gekomen, waarover het 

gesprek zou moeten worden voortgezet; 
2. dat het onjuist zou zijn om op grond van een verzoek van deputaten van de Gereformeerde Kerken 

(Vrijgemaakt) en ten overstaan van hen een taxatie te geven van de ontwikkelingen in de Nederlands 

Gereformeerde Kerken; 
3. dat een ingaan op de wens van deputaten van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) om de samen

spreking te laten voortzetten door een apart deputaatschap principieel onjuist zou zijn en praktisch op 

ernstige bezwaren zou stuiten; 
sprak uit: 
1. dat deputaten Vertegenwoordiging terecht het gesprek met de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) zijn 

aangegaan; 
2. dat de geconstateerde verschillen geen belemmering mogen zijn om te erkennen dat de Gereformeerde 

Kerken (Vrijgemaakt) zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de gerefor

meerde belijdenis; 
3. dat de verschillen van zo ernstige aard zijn dat het gesprek moet worden voortgezet, opdat zo belemme

ringen voor de kerkelijke eenheid uit de weg geruimd worden; 
4. dat dit gesprek erop gericht zal zijn, dat de Christelijke Gereformeerde Kerken en de Gereformeerde 

Kerken (Vrijgemaakt) elkaar - waar nodig door broederlijk vermaan - zullen helpen om waarlijk gerefor

meerde kerken te zijn , in het handhaven en beleven van de belijdenis en in de kerkregering, ten einde zo 

gestalte te geven aan de roeping te zoeken naar wegen tot kerkelijke eenheid; 

5. dat het voeren van dit gesprek principieel gezien tot de taak van deputaten Eenheid behoort; 

besloot aan deputaten Eenheid op te dragen: 
1. de door deputaten Vertegenwoordiging begonnen samensprekingen met deputaten van de 

Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) voort te zetten in de geest van de onder 1. tot en met 5. genoemde 

uitspraken; 
2. in de samensprekingen mede aan de orde te stellen de zaken, die tot nog toe in de gehouden samen-

sprekingen niet of niet afdoende besproken zijn; 
en besloot voorts de brief van de generale synode van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) te beant

woorden'. 
Van dit besluit heeft het moderamen van de synode mededeling gedaan aan de G.K.V.; deputaten kregen 

daar bericht van. Toen deputaten daarna contact opnamen met de deputaten G.K.V. kregen zij ten ant

woord, dat er bij deze deputaten teleurstelling was over de besluiten van de synode van Groningen. Verder 

gaven deze deputaten te kennen, dat zij eerst de besluiten van de synode der G.K.V. wilden afwachten alvo

rens weer met samensprekingen te beginnen. Deputaten hebben daarop geantwoord, dat zij met belangstel

ling de besluiten van de synode van de G.K.V. afwachtten en dat zij het op prijs zouden stellen als deputaten 

G.K.V. zouden willen bewerken dat er een officiële uitnodiging zou komen aan ons adres om aanwezig te 

zijn op de zitting(en) van de synode waar de wederzijdse relatie tussen de beide kerken besproken zou wor

den. 
De synode besloot inderdaad zo'n uitnodiging te sturen. Aan de uitnodiging is gevolg gegeven en zodoende 

waren op 19 juni 1990 op de synode van de G.K.V. namens deputaten aanwezig de brs. Den Butler, Quant 

en Starreveld, terwijl ook ds. J.H. Velema, voorzitter van deputaten Vertegenwoordiging in de periode waarin 

de samensprekingen weer op gang kwamen, aanwezig was. Ds. Den Butler kreeg gelegenheid de synode 

toe te spreken. Hij wees op het bijzondere van dit moment en sprak de hoop uit dat de synode besluiten zou 

nemen waardoor de contacten zouden kunnen worden voortgezet. 

Tijdens de bespreking van de brief van de synode van Groningen 1989 en van het rapport van de deputaten 

die de samensprekingen hadden gevoerd werd herhaaldelijk teleurstelling geuit over de besluiten van onze 

generale synode. Niettemin werd besloten de contacten voort te zetten. Er werden deputaten benoemd voor 

contact met de C.G.K. Een afschrift van de brief van de synode van Leeuwarden aan uw vergadering werd 

door ons ontvangen. 
Het overleg dat hierna werd gevoerd leidde ertoe dat een nieuwe ronde van samensprekingen van start 

ging. In totaal zijn er zeven samensprekingen gehouden, afwisselend in Amersfoort en Bunschoten. In 

Amersfoort waren de deputaten G.K.V. de gastheren; in Bunschoten waren dat de deputaten C.G.K. Van de 

zijde van de G.K.V. werd in de samensprekingen geparticipeerd door de predikanten drs. H.J. Boiten, T. 

Dekker, dr. A.N. Hendriks, R. Houwen, P. Niemeijer en P. Schelling. Van C.G.K.-zijde werd eraan deelgeno

men door de leden van de sectie Binnenland en daarnaast de brs. Den Butler en Starreveld. Van alle 

samensprekingen is een verslag opgemaakt en vastgesteld. 

1.2. Samensprekingen 
1.2.1. 13november1990 

Deze eerste samenspreking werd gehouden in Amersfoort en stond onder leiding van de voorzitter 

van de deputaten G.K.V., dr. A.N. Hendriks. In zijn welkomstwoord maakte hij het terstond duidelijk, 

dat we deze samensprekingen niet mogen zien als doel in zichzelf, maar als middel om verder te 
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komen op de weg naar eenheid. 
Vastgesteld werd dat deze eerste samenspreking ten doel heeft elkaar toelichting te geven bij de 

besluiten van zowel de synode van de C.G.K. 1989 als de synode van de G.K.V. 1990. Allereerst 

kwamen de besluiten van de synode van Groningen 1989 aan de orde. 

Deputaten G.K.V. maakten duidelijk, dat zij dankbaar zijn voor het besluit om het lidmaatschap van de 

G.O.R. te beëindigen. Door dit besluit is het niet nodig over de G.O.R. verder te spreken, zo was hun 

mening. 
Minder goed te spreken waren de deputaten G.K.V. over de besluiten die de relatie tussen beide ker

ken betreffen. Zij gaven als hun mening te kennen, dat de synode ernstige beschuldigingen heeft 

geuit, zonder die echter in kaart te brengen. Het is heel wat als een synode meent te moeten uitspre

ken, dat geconstaterd moest worden, dat er ernstige verschillen zijn , die belemmeringen zijn op de 

weg naar kerkelijke eenheid, maar dan rust op die synode de verplichting die verschillen duidelijk aan 

te wijzen. En dat hebt u niet gedaan! zo werd gezegd. Deputaten G.K.V. vonden het niet verkeerd als 

de C.G.K. harde dingen menen te moeten zeggen aan het adres van de G.K.V., mits dit dan maar 

consistent en kerkelijk gebeurt. 
Waarom, zo werd bovendien gevraagd, heeft de synode geen antwoord gegeven op de vraag of de 

verschillen kerkscheidend van aard zijn of niet? Deputaten G.K.V. achtten het ongenoegzaam dat op 

het punt van de verschillen door de jaren heen wel allerlei meningen van deputaten en privé personen 

gegeven zijn, terwijl kerkelijke uitspraken niet gegeven werden. En het zijn juist de uitspraken van ker

kelijke vergaderingen, die nodig zijn, zo werd gezegd. 

Wat de deputaten G.K.V. bovendien zeer verwonderd had was dat de synode zo snel klaar was met 

haar oordeel over het rapport van deputaten en zo snel tot besluitvorming overging: het geheel vergde 

nauwelijks enige bespreking. 
In antwoord op deze vragen werd van onze kant gesteld dat naar onze mening de verschillen in de 

loop der jaren wel duidelijk onder woorden gebracht zijn. Dat is zeker gebeurd in diverse deputaten

rapporten en mede daarop zijn toch de uitspraken van synoden gebaseerd. We hebben echter ook 

begrepen, dat het naar anderen toe niet duidelijk blijkt te zijn. Mede daarom gaf de synode deputaten 

de opdracht om te onderzoeken hoeveel ruimte er kan bestaan binnen een kerk van gereformeerd 

belijden. Nu deputaten met deze opdracht bezig zijn en daarover aan de komende synode hebben te 

rapporteren , moeten deputaten G.K.V. hen op dit moment niet over-vragen door van hen nu te willen 

horen hoe zij over de verschillen denken, zo werd geantwoord. 

Ook werd van onze kant gezegd, dat de indruk niet moet bestaan alsof onze synode deze zaak zo 

maar 'even' afgehandeld heeft. Een discussie over de toeëigening des heils met de N.G.K. is voor ons 

vrijwel identiek met een discussie over die materie met de G.K.V. Bij de bespreking van de relatie met 

de N.G.K. was deze zaak juist uitvoerig aan de orde geweest ter synode. 

Ten aanzien van de manier waarop het besluit van de synode geformuleerd is, moeten deputaten 

G.K.V. ook begrijpen, dat dit samenhangt met onze eigen binnenkerkelijke verhoudingen. Geprobeerd 

is de dingen zo te formuleren , dat iedereen zich er in zou kunnen vinden. 

Voor dit laatste punt zeiden deputaten G.K.V. begrip te hebben. Maar, zo voegden zij eraan toe, ook 

naar binnen toe moet u duidelijkheid scheppen. Overigens zagen zij een groot gevaar verbonden aan 

de opdracht om ons te bezinnen op de vraag of de verschillen kerkscheidend zijn. Bij u, zo zeiden zij, 

spelen dezelfde verschillen een rol en binnen uw eigen kerk beschouwt u ze niet als kerkscheidend. 

Gaat u straks uitspraken doen, die u intern uiteen gaan jagen? Gun ons liever dezelfde ruimte, die u 

ook elkaar gunt. Dat vragen wij! 
Afgesproken werd, dat zolang deputaten bezig zijn met hun opdracht tot bezinning die zaken niet 

meer in de samensprekingen aan de orde zullen komen. 

Verder werd gesproken over de uitspraak van de synode, dat de G.K.V. 'zich in alles willen stellen op 

de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis'. De vraag die ons gesteld 

werd was: Bedoelt de synode dat de G.K.V. dit metterdaad doen of dat zij het alleen maar willen 

doen? Men was er vooral over gestruikeld, dat de synode eenzelfde uitspraak gedaan had met het 

oog op de N.G.K. En van die kerken kan toch niet gezegd worden, dat ze zich metterdaad op de 

grondslag van de gereformeerde belijdenis stellen, zo was hun mening. 

Van onze kant werd gezegd, dat deze uitspraak gezien moet worden als een erkenning van de integri

teit van de G.K.V. Evenals trouwens van de N.G.K. Van de N.G.K. hebben we dat trouwens al jaren 

geleden gezegd, zo werd betoogd. En al zouden er nu vragen gesteld kunnen worden bij sommige 

praktijken in de N.G.K., dat is nog geen reden om aan de integriteit van die kerken te twijfelen. 

Verder is gewezen op de historische lijn. In de Acte van Afscheiding en Wederkeer komt deze uitdruk

king al voor. In die lijn moeten we het zien. We vertrouwen van elkaar, dat we integer zijn in ons bege

ren , maar we erkennen tevens dat we in een gebrokenheid leven. Een triomfantalistisch spreken in de 

zin van: Dat doen wij en dat doet u ook! moet u van ons niet verwachten. 

Deputaten G.K.V. spraken aan het eind van de vergadering uit, dat ze dankbaar waren voor de toe

lichting die van onze kant gegeven werd. Besloten werd dat in een volgende samenspreking de 

besluiten van de synode van de G.K.V. in bespreking zouden komen. 
1.2.2. 31 januari 1991 

In deze tweede samenspreking - die plaats vond in Bunschoten - kwam aan de orde het besluit van 

Groningen 1989 om voor de samensprekingen met de G.K.V. geen apart deputaatschap te benoe

men, maar die samensprekingen op te dragen aan deputaten Eenheid. De deputaten G.K.V. gaven te 

kennen grote moeite te hebben met dit besluit, zeker nadat de synode van 1986 eigenlijk een hand 

had uitgestoken door aan te bieden de samensprekingen wel door een ander deputaatschap te laten 

voeren. 
Van onze kant is gepoogd uit te leggen, dat de synode van Groningen zwaar heeft laten wegen, dat er 

een deputaatschap is dat tot taak heeft contacten met andere kerken te onderhouden en dat het daar-
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om onjuist is voor het contact met een enkele kerk (i.c. de G.K.V.) een afzonderlijk deputaatschap te 

benoemen. Evenwel, de G.K.V.-deputaten bleven het moeilijk vinden, dat dit besluit genomen was, 

vooral ook omdat in de formulering van dat besluit het woord 'principieel' gebruikt was. Men voelde 

zich door dit besluit op één lijn gezet met de N.G.K. Anderzijds wilde de synode van de G.K.V. de 

samensprekingen op dit punt niet laten afspringen. 
Sprekend over de besluiten van Leeuwarden 1990 kwam aan de orde welke zaken in de samenspre

kingen de aandacht moeten hebben. Deputaten G.K.V. gaven daar een toelichting op. Leeuwarden 

1990 besloot dat de zaken die in Arnhem 1981 en in Heemse 1984/1985 al geformuleerd waren in de 

samensprekingen aan de orde zouden komen. 
Tot die zaken behoren de opvattingen van enkele Apeldoornse hoogleraren. Deputaten G.K.V. gaven 

te kennen, dat er in de G.K.V. moeite is met de wijze waarop de C.G.K. deze zaken behandelden. 

Hier hadden maatregelen genomen moeten worden. Toen van onze kant uitgelegd werd, dat het cura

torium de zaak met prof. dr. S.J. Oosterhoff grondig besproken had en dat de synode van 1974 

genoegen genomen had met het beleid van het curatorium en de handelingen van het curatorium had 

goedgekeurd, bleven de deputaten G.K.V. evenwel hun bezwaren houden, mede ook omdat uit de 

verdere gang der dingen niet gebleken was, dat prof. dr. Oosterhoff zijn standpunt gewijzigd had. 

Onzerzijds is betoogd, dat als niet duidelijk is dat het Schriftgezag in het geding is, maar dat het gaat 

om een kwestie van exegese, we elkaar in de C.G.K. ruimte willen geven. Overigens is in de jaren 80 

gebleken, dat als het wel om leergeschillen gaat, de C.G.K. wel terdege tot maatregelen overgaan. 

Voor dat laatste spraken deputaten G.K.V. hun dankbaarheid uit. Zij bleven echter van mening, dat er 

duidelijkheid zal moeten komen hoe de C.G.K. denken over de opvattingen van prof. dr. Oosterhoff 

(over de opvattingen van prof. dr. J.P. Versteeg wilde men verder zwijgen, uit piteitsoverwegingen). 

Besloten werd dat dit punt in een latere samenspreking weer aan de orde zou komen aan de hand 

van een gespreksnotitie die door deputaten C.G.K. zou worden gereed gemaakt. 

Even werd van gedachten gewisseld over de vraag of in de G.K.V. de zaak van de eenheid met de 

C.G.K. op het plaatselijk vlak leeft. Deputaten G.K.V. gaven te kennen van wel. Dat gaf deputaten 

C.G.K. aanleiding om te spreken over het beeld dat in de C.G.K. van de G.K.V. blijkt te bestaan en 

dat zijn ontstaan veelal te danken heeft aan ervaringen op het plaatselijke vlak (artikelen in kerkbodes, 

de weigering om aanwezig te zijn bij bevestigings- en intredediensten in de C.G.K., enz. ). Deputaten 

G.K.V. waarschuwden ertegen het beeld door deze zaken te laten bepalen. 'U moet ons beoordelen 

aan de hand van onze officiële publicaties en niet aan de hand van ''verhalen"'. 

Besloten werd dat C.G.-deputaten een gespreksnota zouden vervaardigen over het belijden omtrent 

de kerk, met daarin een verwerking van wat de verschillende synoden der C.G.K. hebben gezegd 

over de G.K.V. Eveneens werd besloten dat er een gesprek zou worden gevoerd over de positiekeus 

t.a.v. de N.G.K. aan de hand van een door deputaten G.K.V. te presenteren gespreksnota. 

1.2.3. 22 maart 1991 
De derde samenspreking werd weer gehouden te Amersfoort. Er werd gesproken over de Nederlands 

Gereformeerde Kerken. Een opdracht van de synode van Leeuwarden 1990 aan deputaten G.K.V. 

was om uit kracht van de gezamenlijke verantwoordelijkheid tot bewaring van de belijdenis der waar

heid bij deputaten C.G.K. te blijven aandringen op een duidelijke positiekeuze van de C.G.K. ten 

opzichte van de N.G.K. Ds. T. Dekker had voor dit gesprek een nota gereed gemaakt. 

Deputaten C.G.K. deelden mee dat er in hun kring behoefte aan bestond de N.G.-Kommissie voor 

Kontakt en Samenspreking te laten weten, dat er over de N.G.K. gesproken zou worden. Volgens 

deputaten G.K.V. behoefde een gesprek over de N.G.K. geen bezwaar op te leveren omdat het in dit 

gesprek alleen over publieke zaken zou gaan. 
Allereerst werd aan de orde gesteld, dat in het Akkoord voor Kerkelijk Samenleven (A.K.S.) zoals dat 

in de N.G.K. functioneert, de bepaling ontbreekt, dat het Dordtse Ondertekeningsformulier dient te 

worden ondertekend. In verband daarmee werd de vraag gesteld in hoeverre er in de N.G.K. sprake is 

van een binding aan de gereformeerde belijdenis. Volgens deputaten G.K.V. zijn er symptomen van 

independentisme. Het blijkt ook, dat er in de N.G.K. predikanten zijn , die menen wat vrijer tegenover 

de binding aan de confessie te mogen staan. Deze deputaten drongen er bij ons op aan de N.G.K. 

toch terug te roepen tot het Dordtse Ondertekeningsformulier, opdat daardoor alle twijfels kunnen 

worden weggenomen. Dit zou des te gereder kunnen geschieden omdat vanuit de N.G.K. te kennen 

is gegeven dat men tot de Dordtse Kerkorde zal willen terugkeren als de eenwording van C.G.K. en 

N.G.K. een feit is geworden. 
Deputaten C.G.K. hebben geantwoord, dat zij van de synode 1989 opdracht hebben gekregen met de 

N.G.K. te spreken over het A.K.S. omdat er vragen waren overgebleven ten aanzien van dat Akkoord. 

Bij een eerdere gelegenheid was uitgesproken dat de C.G.K. - ondanks bepaalde bezwaren tegen het 

A.K.S. - genoegen namen met de toezegging om bij vereniging terug te keren tot de kerkorde van 

Dordt. Op de synode van Groningen 1989 lagen de meningen wat genuanceerder: bepaalde praktij

ken in de N.G.K. (vrouw in het ambt, kinderen aan het Avondmaal, enz.) riepen de vraag op of het 

A.K.S. voor dergelijke praktijken ruimte biedt. Vandaar de hernieuwde opdracht om over het A.K.S. te 

spreken, zo maakten deputaten C.G.K. duidelijk. 
Toen deputaten G.K.V. ons zover probeerden te krijgen, dat we uitspraken, dat wij het geheel met hen 

eens waren in hun conclusie, dat in art. 17 van het A.K.S. de echte waarborg voor de zuiverheid van 

de leer ontbreekt, is van onze kant gezegd, dat wij het toen en daar prematuur achtten om die conclu

sie te onderschrijven. Uit een nader onderzoek zou moeten blijken, of wij het standpunt van de depu

taten G.K.V. konden delen. 
Deputaten G.K.V. betreurden het dat we dit standpunt innamen. Voorts vonden zij dat een gesprek 

over het A.K.S. vanuit de vraag naar het functioneren ervan wel nuttig kon zijn, maar een gesprek ero

ver vanuit de inhoudelijke kant zagen zij als een betere weg. 

Van onze kant werd begrip gevraagd voor het gevoelen van de N.G.K. Door allerlei ervaringen die zij 
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in het verleden hebben gehad is het best te begrijpen dat zij erg voorzichtig zijn geworden met het 

hanteren van kerkordelijke bepalingen. Maar deputaten G.K.V. stelden daartegenover dat de N.G.K. 

niet tot een grote mate van tolerantie zijn gekomen omdat zij van allerlei maatregelen het slachtoffer 

zijn geworden; het is juist omgekeerd: zij wilden meer ruimte en toen werden ze het slachtoffer. Zo zijn 

ze een 'evangelische' kerk geworden en niet een gereformeerde. Dat hadden de C.G.K. beter moeten 

beseffen, voordat zij zulke hechte banden met de N.G.K. aanknoopten. 

Onzerzijds is daarop geantwoord, dat de C.G.K. het nooit goed hebben kunnen begrijpen, dat de 

G.K.V. zo met broeders hebben kunnen handelen als gedaan werd via het zgn. wegroepingskerk

recht. Door de 'harde' manier van optreden tegen de latere 'buitenverbanders' kwam de sympathie 

vrijwel automatisch bij deze broeders te liggen. 
In deze samenspreking werd ook nog gesproken over de naleving van de kerkorde en de kerkelijke 

bepalingen en daarmee over het gezag van de kerkelijke vergaderingen. Volgens de deputaten 

G.K.V. functioneert dit onvoldoende in de N.G.K. Dit laatste wordt door het A.K.S. in de hand gewerkt, 

doordat art. 34 ervan uitgaat dat besluiten van meerdere vergaderingen nog geratificeerd moeten wor

den door de mindere vergaderingen. Hiermee is het accent verlegd naar de plaatselijke kerken. Dit is 

echter een independentistische trek. 
Deputaten C.G.K. hebben geantwoord, dat zij deze kritiek wel met de deputaten G.K.V. deelden, 

maar dat het in de C.G.K. ook wel eens als een moeilijkheid ervaren wordt, dat kerkelijke bepalingen 

niet altijd worden nageleefd. Daarop antwoorden deputaten G.K.V. dat de moeilijkheden die de C.G.K. 

op dit punt hebben van andere aard zijn dan wat er in de N.G.K. ten dezen gebeurt. Daar wordt het 

belijdeniskarakter losgelaten (kinderen aan het Avondmaal) en staat men voor de vraag of er nog een 

buigen is voor het onderwijs van de Heilige Schrift (vrouw in het ambt). Zo geeft het A.K.S. opening 

voor dingen die in de kerk eigenlijk niet kunnen. Deputaten drongen er daarom bij ons op aan deze 

dingen toch duidelijk aan de orde te stellen in de ontmoeting met de N.G.K. Zij deden dit, zo legden ze 

uit, omdat het hun opdracht van synodewege was bij ons aan te dringen op een duidelijke positiekeu

ze t.a.v. N.G.K. 
Van onze kant is gezegd, dat er ook bij onze synode ernstige vragen leefden t.a.v. het A.K.S. en dat 

we er daarom weer over moeten spreken met de N.G.K. Overigens is er ook flinke kritiek op het 

A.K.S. geuit door de G.K.S.A. 
Tenslotte kwam in deze samenspreking aan de orde de uitspraak van Groningen 1989, dat de N.G.K. 

zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis. 

Gevraagd werd hoe deze uitspraak te rijmen is met in de N.G.K. gesignaleerde praktijken en hoe 

deze uitspraak zich verhoudt tot een andere uitspraak waarin van de G.K.V. hetzelfde wordt gezegd. 

Op deze vragen is geantwoord, dat er wat de N.G.K. betreft in de synode-uitspraken enerzijds een 

continuïteit te zien is met uitspraken uit het verleden, terwijl anderzijds ook recht is gedaan aan de 

zorg over de huidige ontwikkelingen. Het feit, dat bijvoorbeeld de oproep tot plaatselijke samenwer

king in 1989 niet is herhaald wijst aan, dat die oproep niet vanzelfsprekend is. Dit is dan ook een punt 

gebleken, waar de N.G.K. pijn aan hebben beleefd; trouwens ook in de samenwerkende kerken is 

daarover de pijn gevoeld. 
Deputaten G.K.V zeiden na onze uitleg de uitspraak beter te kunnen begrijpen. Toch bleven zij argu

menteren, dat er meer duidelijkheid moet komen. Volgens hen zullen de C.G.K. de N.G.K. voor de 

keus moeten stellen. Willen de N.G.K. dan niet veranderen, dan komt er meer ruimte om te verenigen 

met de G.K.V. 
1.2.4. 17 mei 1991 

In deze vierde samenspreking, gehouden te Bunschoten, werd aan de hand van een door deputaten 

C.G.K. opgestelde gespreksnota opnieuw ingegaan op de houding van de C.G.K. ten aanzien van 

publicaties van Apeldoornse hoogleraren. 
Deputaten G.K.V. gaven te kennen dat zij waren teleurgesteld doordat C.G.-deputaten met geen 

woord waren ingegaan op de kritiek die Arnhem 1981 al had geuit. Gezegd werd, dat de C.G.K. deze 

zaak nu wel als afgesloten kunnen beschouwen, maar die mening wordt in de G.K.V. niet gedeeld. Zij 

hielden staande dat er toch duidelijkheid zal moeten komen doordat de C.G.K. aantonen, dat het door 

prof. dr. Oosterhoff geschrevene niet op gespannen voet staat met de Heilige Schrift. Bovendien 

maakten deputaten G.K.V. duidelijk, dat het hen zwaar weegt, dat prof. dr. Oosterhoff, nadat de zaak 

was afgehandeld in de C.G.K., toch niet gezwegen heeft over zijn opvattingen. 

Van onze zijde werd geantwoord, dat deze zaken na 1974 op geen enkele kerkelijke vergadering 

meer hebben gediend. De C.G.K. beschouwen deze zaak als afgedaan en verwachten dat anderen 

dat zullen accepteren. In de opvattingen van prof. dr. Oosterhoff gaat het om een bepaalde exegese 

en is er geen sprake van schriftkritiek. Daarom is de confessionele integriteit van deze hoogleraar niet 

in het geding. 
Geprobeerd is aan te tonen, dat wij in de C.G.K. anders met verschillen in opvattingen omgaan dan in 

de G.K.V. Dat ontlokte aan de deputaten G.K.V. echter de opmerking, dat de C.G.K. kiezen voor rust 

in plaats van voor de waarheid. Zij bleven er op staan, dat de C.G.K. alsnog officieel zullen ingaan op 

de bezwaren, die van G.K.V.-zijde zijn ingebracht. Als dat niet gebeurt, zou er op de synode van de 

G.K.V. ten aanzien van de standpuntbepaling van de C.G.K. ten dezen grote teleurstelling ontstaan, 

zo werd gezegd. Besloten werd, dat deputaten C.G.K. aan hun synode zullen rapporteren dat deputa

ten G.K.V. tegen deze behandeling bezwaren houden. 
Vervolgens werd in deze samenspreking aan de hand van een daarover gepresenteerde nota, opge

steld door ds. J. Westerink, gesproken over het belijden omtrent de kerk. In deze nota werden vele 

aanhalingen gegeven van kerkelijke uitspraken uit het verleden. Ter sprake kwam de indruk, die in 

C.G.-kring meer dan eens gewekt is, alsof in de G.K.V. het lid-zijn van de ware kerk (i.c. de G.K.V.) 

belangrijker geacht wordt dan het door wedergeboorte en bekering behouden worden. Daartegenover 

stelden deputaten G.K.V. dat wij hen niet op indrukken en veronderstellingen moeten bevragen, maar 
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op officiële uitspraken en dat dan zal moeten worden aangetoond dat ooit eens officieel is uitgespro

ken, dat de G.K.V. zichzelf als de enige ware kerken beschouwen. 
Hierop is van onze zijde geantwoord, dat de verschillende uitlatingen en publicaties, alsook gebeurte

nissen in plaatselijke situaties mede bepalend geweest zijn voor het beeld dat omtrent de G.K.V. is 

ontstaan. Deputaten G.K.V. gaven toe, dat de indruk wel eens gewekt kan zijn , dat de G.K.V. de 

enige ware kerken zijn als sterk het accent gelegd werd op de noodzaak lid van die kerken te zijn . 

Maar dat moet dan gezien worden tegen de achtergrond van het conflict dat er was met de 

Gereformeerde Kerken (synodaal) . Voor de G.K.V. zijn de C.G.K. echter niet buiten het beeld geval

len, wat blijken kan uit het feit , dat direct na de Vrijmaking met de C.G.K. contact werd gezocht. Pas 

toen de samensprekingen niet tot resultaten leidden is de verhouding tot de C.G.K. verscherpt. 
Besloten werd dat over het belijden omtrent de kerk tijdens een volgende samenspreking verder zou 

worden doorgepraat. 
Deputaten G.K.V. wilden nog ingaan op de verklaring die vanwege ons deputaatschap was opgeno

men in 'De Wekker' van 26 april 1991 naar aanleiding van de zgn. 'Pniëlpreek' van ds. J . Westerink. 

Onzerzijds is volgehouden, dat wij niet de competentie hebben over deze preek te oordelen, aange

zien de preek gehouden is door ds. Westerink als predikant van Bunschoten en niet als voorzitter van 

deputaten. Als iemand ds. Westerink over deze preek wil benaderen, staat het hem vrij dat privé te 

doen, zo was ons antwoord. 
1.2.5. 11 oktober 1991 

De vijfde samenspreking vond te Amersfoort plaats. Bij de behandeling van het verslag van de 

samenspreking van 17 mei 1991 merk1en deputaten G.K.V. op, dat dit verslag uit het oogpunt van 

documentatie niet toereikend was. Om die reden presenteerden zij een nota, waarin de in de vergade

ring van 17 mei geuite bezwaren tegen de opvattingen van prof. dr. Oosterhof op schrift gesteld 

waren. Zij stelden voor deze nota bij de notulen te voegen. 
Gevraagd naar het motief om tot deze ongebruikelijke handelwijze te komen, antwoordden deputaten 

G.K.V. dat ze dit noodzakelijk achtten gelet op het feit, dat de C.G.K. in deze zaak tot duidelijke uit

spraken moeten komen. De synode van de G.K.V. zal geen genoegen nemen met een verklaring van 

de zijde van de C.G.K. dat deze zaak intern geregeld is. 
Tegen deze gang van zaken hebben wij ons verzet voornamelijk met het argument, dat op deze 

manier de zaak wordt scheef getrokken. Als het voorstel van deputaten G.K.V. zou worden aangeno

men, zou wel hun standpunt uitvoerig naar voren komen, terwijl echter de weergave van de reactie 

van de kant van deputaten C.G.K. erg summier zou blijven. Besloten werd, dat wij het voorstel van 

deputaten G.K.V. intern zouden bespreken. 
Verder werd meegedeeld, dat deputaten C.G.K. het na intern beraad niet erg dienstig achtten om op 

dit moment met deputaten G.K.V. te spreken over de toeëigening des heils. Deputaten C.G.K. zijn 

bezig met een bezinning op deze materie en de relatie die er tussen deze materie en de confessie is 

en zij moeten van hun bezinning aan de komende synode rapporteren. Het is huns inziens correcter 

eerst met het resultaat van hun bezinning naar de synode te gaan. Deputaten G.K.V. spraken uit, 

hiermee akkoord te willen gaan. 
Gesproken werd vervolgens, in aansluiting op de samenspreking van 17 mei, over het belijden 

omtrent de kerk. Dit geschiedde ook nu aan de hand van de nota, die door ons was gepresenteerd en 

van een tweede nota over ditzelfde onderwerp. 
Als eerste bezwaar tegen de wijze waarop in de G.K.V. het belijden omtrent de kerk wordt gehanteerd 

werd door ons genoemd, dat de opvatting in de G.K.V. leidt tot een andere waardering van 1892. 
In het gesprek hierover maakten deputaten G.K.V. duidelijk, dat er na de Vrijmaking in de G.K.V. een 

andere waardering kwam voor de bezwaren die de C.G.K. in 1892 tegen de vereniging hadden. Dat 

kan duidelijk zijn uit het feit , dat de G.K.V. terstond toenadering zochten tot de C.G.K. Overigens heeft 

geen enkele synode van de C.G.K. tot nog toe gevraagd dat de G.K.V. zich over 1892 zullen uitspre

ken, zo argumenteerden deputaten G.K.V. Volgens hen behoeft een verschil in taxatie van 1892 het 

zoeken naar eenheid niet in de weg te staan. Deputaten C.G.K. hebben met deze verklaring genoe

gen genomen. 
Een tweede bezwaar dat van onze zijde werd ingebracht was dat de opvatting zoals die in G.K.V. 

wordt gehuldigd te idealistisch is en dat er te weinig oog in is voor het bestaan van diverse kerken van 

gereformeerde belijdenis. 
Door deputaten G.K.V. werd toegegeven, dat men in de G.K.V. inderdaad af wilde van de pluriformi

teitsgedachte. Toch heeft men steeds van de C.G.K. gezegd, dat die kerken op dezelfde grondslag 

staan als de G.K.V. Tegen de Gereformeerde Kerken (synodaal) werd wel heel duidelijk positie geko

zen en dat heeft het beeld van exclusivisme opgeroepen. Dat exclusivisme hebben de C.G.K. ook 

menen te moeten lezen in de uitspraak van de synode van Assen 1961 : 'Zijn kerk in deze landen' -

een uitdrukking die betrekking had op de G.K.V. Deputaten G.K.V. benadrukten, dat met die uitdruk

king niet bedoeld was de C.G.K. uit te sluiten. 
In aansluiting hierop werd gezegd, dat het afbreken van de samensprekingen tussen G.K.V. en 

C.G.K. na 1962 niet plaats vond, omdat de G.K.V. van de C.G.K. zeiden, dat deze kerken geen ware 

kerken waren, maar omdat de C.G.K. geen antwoord gaven op de duidelijke vragen en bezwaren van 

G.K.V.-zijde. 
Van onze kant werd hiertegenover opgemerkt, dat het officieel allemaal wel zo mag liggen, maar dat 

door allerlei ervaringen op plaatselijk niveau toch wel heel duidelijk is meegewerkt aan het ontstaan 

van het beeld van de G.K.V. als zouden deze kerken sterk exclusivistisch zijn . Hierdoor is de indruk 

gewekt, alsof de C.G.K. pas echt ware kerken zullen blijven te zijn op het moment waarop zij vereni

gen met de G.K.V. 
Van de zijde van deputaten G.K.V. werd opnieuw bezwaar gemaak1 tegen het vertellen van 'anekdo

tes', maar deputaten C.G.K. zeiden deze 'anekdotes' toch van groot belang te achten, omdat daar-
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door de beeldvorming is ontstaan. Deze dingen zijn nu eenmaal gebeurd en ze gebeuren nog en het 

zijn die dingen waar de gemeenten mee in aanraking kwamen en komen. 
Door deputaten G.K.V. werd er op aangedrongen, dat de synode van de C.G.K. zal uitspreken, dat er 

geen overwegende bezwaren zijn voor vereniging van beide kerken. Als dat is gebeurd, zal er op 

plaatselijk niveau moeten worden gewerk1 aan de verandering van het ontstane beeld van de G.K.V. 

Spreek1 de synode echter niets uit, zo werd gezegd, dan blijft het op plaatselijk vlak ook zoals het nu 
is. 
Na de toelichting van deputaten G.K.V. is de conclusie, dat het genoemde bezwaar niet blijvend als 
een bezwaar behoeft te worden gezien. 
Het derde bezwaar dat ter sprake kwam was dat in het standpunt van de G.K.V. het institutaire aspect 

van de kerk overgeaccentueerd wordt door de sterke nadruk op de menselijke daad van het meever
gaderen met Christus. 
Hierover sprekend werd van onze kant gezegd, dat in de G.K.V. te weinig onderscheid gemaak1 wordt 

tussen de onzichtbare en de zichtbare kerk. In verband daarmee komt ook het werk van de Heilige 

Geest te weinig aan de orde, zo werd gezegd. Hier blijkt, dat we het spreken over de kerk niet kunnen 

losmaken van het spreken over de toeëigening des heils en het persoonlijk geloofsbeleven. 
Daartegenover stelden de G.K.V.-deputaten, dat er pas gesproken kan worden over de Heilige Geest 

in relatie tot de kerk, die immers Zijn werkplaats is, omdat daar het Woord gepredik1 wordt. Deze stel

ling ontlokte aan onze kant de opmerking, die al vaker gemaakt was, dat in de G.K.V. de Geest dreigt 

op te gaan in het Woord, met daaraan verbonden het gevaar van een automatisme. 
Deputaten G.K.V. bestreden dit ten stelligste. 'Wij denken juist niet automatisch. Het is wel allemaal 

het werk dat God in het verbond werk1 met Zijn beloften en bedreigingen'. Zij zeiden dat als zij de 

gemeente zien als een gemeente van gelovigen, dat voor hen nog niet betekent, dat iedereen een 

gelovige is. Wel is iedereen een verbondskind. Als in de prediking in de C.G.K. echter de vraag 

gesteld wordt: Is de Geest ook u gegeven? vragen wij waaraan u het recht ontleent om zulke vragen 

te stellen en daarmee het geloof der gemeente in twijfel te trekken. Zulk soort vragen werk1 onzeker

heid bij de gemeente in de hand. 
Besloten werd in de volgende samenspreking deze zaken verder door te spreken. 

1.2.6. 18december1991 
Deze zesde samenspreking, gehouden in Bunschoten, was een rechtstreekse voortzetting van die 

van 11 oktober. Ook nu diende de nota's over het belijden omtrent de kerk als handleiding voor de 

bespreking. Omdat de bespreking over het in de samenspreking van 11 ok1ober genoemde bezwaar 

niet op een heldere conclusie uitliep, werd dit bezwaar weer ter sprake gebracht. 
Het gesprek handelde over de beschouwing van de gemeente, waarbij van de zijde van deputaten 

G.K.V. nog weer eens benadrukt werd, dat zij de gemeente willen aanspreken als de verbondsge

meente en dat daarmee tegelijk de spanning tussen geloven en niet-geloven is aangegeven. 

Deputaten C.G.K. zeiden dit te kunnen overnemen, maar bij hen is toch heel sterk de gedachte 

gewek1, dat in de G.K.V. de verbondsgemeente tegelijk wordt gezien als de gemeente van gelovigen. 

Moet er geen onderscheid gemaakt worden tussen zichtbare en onzichtbare kerk? Loopt er geen 

scheidslijn dwars door de gemeente? zo werd gevraagd. 
Van G.K.V.-zijde werd daarop geantwoord: 'Zo zien wij de gemeente: zoals Paulusze zag, namelijk 

als geroepen heiligen, met de huichelaars en de bekommerden erbij! Wij moeten niet wijzer willen zijn 

dan de Heilige Geest. Maar nogmaals: in de gemeente zijn ook huichelaars en half bekeerden .. .' 
Op het punt van de gemeentebeschouwing werd geen overeenstemming bereik1. Bij de C.G.K.-depu

taten bleef de gedachte overheersen dat in de G.K.V. de verbondsgemeente teveel wordt geïdentifi

ceerd met de gemeente der gelovigen, zonder dat de noodzaak van zelfonderzoek benadruk1 wordt. 

Daarop volgde de vraag van deputaten G.K.V. in hoeverre de antwoorden, die ons deputaatschap gaf 

representatief geacht mogen worden voor de C.G.K. Uit diverse preken is hun gebleken, zo stelden 

zij, dat er in de C.G.K. zijn , die veel dichter bij de G.K.V. staan dan met deputaten het geval is. 

Overigens werd van hun kant ook gezegd, dat de C.G.K. hetgeen door de G.K.V. gezegd wordt niet 

zo statisch moeten opvatten: de noodzaak van wedergeboorte en bekering wordt wel degelijk 

gepreekt, ook al wordt de gemeente beschouwd als bestaande uit 'heiligen' . 
Hun vraag was: Als er dan verschillen zijn, dienen die dan als confessionele verschillen te worden 

gekwalificeerd? Zo hebben immers C.G.-synoden zich uitgesproken. Wij hebben echter ontkend, dat 

de dingen zo gezegd zijn. De vraag hoe de geconstateerde verschillen getaxeerd dienen te worden, is 

juist de vraag waar wij als deputaten ons over te bezinnen hebben. Onze synoden hebben wel 

gezegd dat de verschillen wezenlijk en ernstig zijn. 
Van de zijde van de deputaten G.K.V. werd volgehouden dat het een voorwaarde van hun kant is, dat 

er antwoord komt op de vraag of de verschillen kerkscheidend zijn. Zo ja, dan dient dit hard gemaakt 

te worden. Aangedrongen werd op een gezamenlijke uitspraak, dat we het er samen over eens zijn_'. 

dat de verschillen vallen binnen het raam van de belijdenis. Deputaten C.G.K. hebben toegezegd b1J 

een volgende gelegenheid op deze vraag terug te zullen komen. 
In de samenspreking kwamen deputaten C.G.K. terug op het voorstel van deputaten G.K.V. , gedaan 

in de vorige samenspreking, om hun 'nota-Oosterhoff' bij de notulen te voegen. Zij deelden mee dat 

zij dit niet wensen, maar dat zij besloten hebben in hun rapport aan de synode melding te maken van 

deze nota, evenals trouwens van alle gespreksnota's die bij de samensprekingen dienst gedaan heb

ben. Deze nota's zullen echter niet als bijlagen bij de rapportage worden gevoegd, maar zullen alleen 

vermeld worden. Daarmee liggen ze dan ter inzage van synodeleden (c.q. de synodale comm1ss1e) . 

Deputaten G.K.V. namen van een en ander kennis. 
Tenslotte werd vastgesteld, dat van C.G.-zijde op een volgende samenspreking een evaluatie ter tafel 

zal zijn met voorstellen omtrent de vraag hoe verder gehandeld zal worden. Ook zullen beide depu

taatschappen een concept-perscommuniqué overleggen, waarin een overzicht gegeven wordt van 
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wat besproken is en hoe ver we gekomen zijn. 
1.2.7. 26 maart 1992 

Afgesproken was, dat net zoals dat in de vorige ronde samensprekingen was gebeurd, ook dit maal 

bij de afronding van de samensprekingen, in gezamenlijk overleg een persverslag zou worden vastge

steld. Deze laatste ontmoeting diende ter uitvoering van dit besluit. 

Er laten twee concepten ter tafel ; het ene opgesteld door de deputaten G.K.V. en het andere opge

steld door de deputaten C.G.K. Uitgangspunt bij de vaststelling ervan was dat de wederzijdse stand

punten zoals die in de samensprekingen onder woorden gebracht waren, duidelijk tot uitdrukking zou

den komen. Het kostte weinig moeite om gezamenlijk de tekst vast te stellen. 

Besloten werd dit aldus vastgestelde verslag aan te bieden aan 'De Reformatie' en 'De Wekker' ter 

publicatie (zie bijlage 20.C.1 ). 
Andere zaken werden in deze samenspreking niet aan de orde gesteld. Geen van beide deputaat

schappen zag er het nut van in om in dit stadium nog nieuwe dingen te gaan bespreken of om zaken 

die al besproken waren maar waarover geen overeenstemming was bereikt, opnieuw in bespreking te 

nemen. 
Na de afronding van de besprekingen werd nog wat op informele wijze gesproken over de vraag hoe 

de contacten in de toekomst eventueel zouden kunnen worden voortgezet, waarbij de wens werd uit

gesproken, dat geen van beide synoden besluiten zou nemen waardoor 'de deur dicht zou worden 

gedaan'. Tenslotte werd besloten, dat nadat de besluiten van de a.s. synode van Apeldoorn bekend 

zullen zijn geworden, overwogen zal worden of er alsnog een ontmoeting zal plaats vinden tussen 

beide deputaatschappen om de genomen besluiten toe te lichten. 

1.3. Evaluatie en conclusies 
Nadat zes samensprekingen waren gehouden hebben deputaten zich beraden over de resultaten ervan. 

Trouwens, al eerder - toen de samensprekingen nog in volle gang waren - is er meer dan eens evaluerend 

over de loop van de gesprekken gesproken. Het gevoelen was toen al wel eens - en dat is ook zo gebleven -

dat deputaten G.K.V. ons telkens weer tot bepaalde uitspraken wilden brengen om ons dan vervolgens aan 

die uitspraken te binden. Wij van onze kant hebben echter een en andermaal gezegd, dat wij het prematuur 

achtten toen en daar al tot uitspraken te komen. 
Wel was er van onze kant begrip voor de wens van de deputaten G.K.V. om tot duidelijkheid te komen: de 

G.K.V. hebben onze kerken al meer dan eens het verwijt gemaakt, dat hun uitspraken niet duidelijk zijn . 

Al kan gezegd worden, dat de sfeer in de samensprekingen goed was en dat er wederzijds openheid was en 

dat zeker de broederlijke toon niet ontbrak, toch hebben deputaten de houding van deputaten G.K.V. wel 

eens als star ervaren. Halverwege de verslagperiode waren wij een keer zover, dat we tengevolge van die 

houding weinig perspectieven meer zagen. 
De eerlijkheid gebiedt te zeggen, dat dit gebrek aan perspectief ten dele ook toegeschreven moet worden 

aan het feit, dat wij intern niet altijd in alle dingen gelijk dachten. Dit was bijvoorbeeld het geval ten aanzien 

van de relatie tot de N.G.K. - een relatie die in de samensprekingen met deputaten G.K.V. expliciet aan de 

orde kwam. Bovendien kunnen wij ons indenken, dat deputaten G.K.V. ook wel eens gefrustreerd raakten 

doordat wij niet tot duidelijke uitspraken kwamen op hun soms heel concrete vragen. Wij wilden ons echter 

niet vastleggen door bepaalde uitspraken te doen, voordat onze synode zou hebben gesproken. 

Evaluerend kan gezegd worden, dat de volgende onderwerpen in de samensprekingen aan de orde kwa

men: 
1. de interpretatie van de besluiten van de C.G.K.-synode 1989 en van de G.K.V.-synode 1990; 

2. publicaties van Apeldoornse hoogleraren; 
3. de relatie tot de N.G.K.; 
4. het belijden omtrent de kerk; 
5. de toeëigening des heils. 

Ad 1. 
Het besluit inzake de G.O.R. had de volledige instemming van deputaten G.K.V. Over deze zaak is dan ook 

niet verder gesproken. 
Na toelichting onzerzijds kwam er bij de deputaten G.K.V. begrip voor het besluit om aan deputaten 

opdracht te geven zich te bezinnen ten aanzien van de taxatie van de gebleven verschillen. Wel hielden zij 

moeite met de geladen uitspraken van de synode met betrekking tot de ernstige verschillen , terwijl de syno

de naliet die verschillen duidelijk aan te wijzen. Deputaten G.K.V. wilden onze kerken echter de tijd laten 

voor de nodige bezinning hierop. Huns inziens moet het echter wel een keer duidelijk worden wat de C.G.K. 

op de G.K.V. tegen hebben. 
Met de verduidelijking van de uitdrukking, dat de G.K.V. zich in alles willen stellen op de grondslag van en 

begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis, namen deputaten G.K.V. genoegen. Wel zeiden zij, dat 

het hen pijn deed, dat - doordat hetzelfde van de N.G.K. gezegd was - de G.K.V. met de N.G.K. op één lijn 

gesteld werden. 
Moeite bleven deputaten G.K.V. houden met het besluit de samensprekingen te laten voeren door ons depu

taatschap in plaats van door een apart deputaatschap. Zij zagen dit als een terugnemen van een uitgesto

ken hand. Om deze redenen mochten hun inziens de contacten echter niet worden verbroken. 

Ten aanzien van de besluiten van Leeuwarden 1990 werd besloten dat de in die besluiten aan de orde 

gestelde gespreksonderwerpen allemaal in de samensprekingen zouden worden behandeld. 

Ad 2. 
Uitvoerige besprekingen van deze materie hebben er niet toe geleid dat overeenstemming werd bereikt. 

Deputaten G.K.V. stonden op het standpunt dat de C.G.K. zich alsnog dienen uit te spreken over de opvat

tingen van prof. dr. Oosterhoff. De G.K.V. nemen er geen genoegen mee als van de zijde van de C.G.K. 
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gezegd wordt, dat de zaak intern afgehandeld is. De bezwaren die door de G.K.V. zijn ingebracht (Arnhem 

1981 bijv.) dienen weersproken te worden opdat zal blijken dat prof. dr. Oosterhoff confessioneel betrouw

baar is. In ieder geval moet duidelijk worden, dat de C.G.K. staan voor de waarheid. 

Deputaten C.G.K. hebben gesteld, dat de zaak in de C.G.K. als afgedaan wordt beschouwd en dat van 

anderen verwacht wordt dat zij dit accepteren. Meegedeeld is, dat deputaten C.G.K. de opdracht van hun 

synode niet opvatten als een opdracht om inhoudelijk over de publicaties van prof. dr. Oosterhoff te spreken, 

maar als een opdracht om informatie te geven over de wijze waarop de C.G.K. met deze materie zijn bezig 

geweest. 

Ad 3. 
Deputaten G.K.V. hebben hun ernstige bezwaren naar voren gebracht tegen het feit , dat in de N.G.K. de 

gereformeerde kerkregering verlaten is en dat mede daardoor de confessionele betrouwbaarheid van die 

kerken in het geding is. Zij hebben er ten sterkste bij deputaten C.G.K. op aangedrongen in de relatie met de 

N.G.K. klare wijn te schenken o.a. door een kritische bespreking van het A.K.S., opdat deze kerken terugge

roepen zullen worden tot het gereformeerde spoor. Als wij tot een duidelijke standpuntbepaling zullen komen 

en de N.G.K. onverhoopt niet willen luisteren, dan zal er ruimte komen voor eenwording met de G.K.V. 

Deputaten C.G.K. hebben duidelijk gemaakt, dat zij van hun synode opdracht hebben gekregen om met de 

N.G.K. kritisch te spreken over het A.K.S. Overigens wensen deputaten te blijven bij de overweging van de 

synode van 1989, dat het onjuist zou zijn om op grond van een verzoek van deputaten G.K.V. en ten over

staan van hen een taxatie te geven van de ontwikkelingen in de N.G.K. 

Ad 4. 
Bij de bespreking van deze materie bleek dat er een nieuwe relatie is tussen het belijden omtrent de kerk en 

de zaken rondom de toeëigening des heils. 
Onzerzijds is opgemerkt, dat - mede tengevolge van allerlei plaatselijke situaties - het beeld ontstaan is dat 

de G.K.V. erg exclusivistisch zijn . Deputaten G.K.V. stelden dat dit dan uit de officiële kerkelijke uitspraken 

zou moeten worden aangetoond en dat we niet moeten afgaan op wat er zo al verteld wordt. Daartegen 

hebben wij staande gehouden, dat op deze manier het ontstane beeld niet kan worden bijgesteld. Al behoeft 

deze zaak niet een blijvend gescheiden-zijn mee te brengen, toch zal er nog heel wat moeten gebeuren wil 

het beeld, dat wij in het algemeen gesproken van de G.K.V. hebben, veranderd worden. 

Geconcludeerd werd dat een verschillende taxatie van 1892 geen obstakel voor eenwording behoeft te zijn. 

Moeite bleef er bestaan naar aanleiding van de beschouwing van de gemeente. De vragen die overbleven, 

concentreerden zich rondom het verstaan van de art1. 27-29 van de N.G.B. Wie zijn de leden van de kerk in 

art. 27? Moeten we bij het spreken over de kenmerken van de kerk ook niet verdisconteren wat de belijdenis 

zegt over de merktekenen van de ware christenen? Dient ook niet art. 29 in rekening gebracht te worden 

waar gezegd wordt wie wel en wie niet tot de kerk behoren? De stellige indruk bestaat dat verschillende vra

gen, die in de vorige samensprekingronde (1986-1989) zijn blijven liggen, er nog net eerder liggen. Duidt dit 

er op, dat we met gebruik soms van dezelfde woorden toch andere zaken bedoelen en dat wij zo langs 

elkaar heen spreken? 
Hierbij dient de vraag - die met grote aandrang door deputaten G.K.V. gesteld werd - onder ogen gezien te 

worden, of de verschillen kerkscheidend zijn of niet. Deputaten G.K.V. hebben verklaard dat ze dat voor hen 

niet zijn. 

Ad 5. 
Over deze materie is slechts weinig en dan nog alleen zijdelings gesproken. Omdat deputaten omtrent dit 

onderwerp een opdracht tot bezinning hebben ontvangen achtten zij het beter het resultaat van die bezin

ning eerst aan de generale synode voor te leggen alvorens er verder met deputaten G.K.V. over te spreken. 

Deputaten G.K.V. hebben zich bij deze visie neergelegd. 
Tenslotte zij nog opgemerkt, dat deputaten er kennis van genomen hebben, dat er op plaatselijk niveau hier 

en daar contacten gelegd zijn tussen de C.G.K. en de G.K.V. In sommige gevallen zijn die contacten spon

taan ontstaan toen ook op deputaten-niveau de samensprekingen weer op gang waren gekomen. In een 

enkel geval werden deputaten van deze contacten op de hoogte gesteld, zoals door Aalten en Deventer. 

Ook is wel eens aan deputaten advies gevraagd omtrent de zaken die in die samensprekingen aan de orde 

zouden moeten komen; dit deed bijv. Emmeloord. Omdat deputaten daartoe geen opdracht hadden van de 

synode, hebben zij zich niet uit eigen initiatief tot de kerken gewend met de vraag of er contacten bestaan en 

hoe die verlopen. 

2. Nederlands Gereformeerde Kerken 

2. 1. Opdracht 
Ten aanzien van de Nederlands Gereformeerde Kerken (N .G.K.) sprak de generale synode 1989 het vol

gende uit: 
'De synode 
constaterende 
1. dat er met betrekking tot de zaken genoemd in de Gemeenschappelijke Verklaring ten aanzien van de 

toeëigening des heils, - ondanks intensieve gesprekken in een broederlijke sfeer - verschillen gebleven 

zijn; 
2. dat er daarnaast vragen zijn gerezen ten aanzien van het functioneren van het Akkoord van kerkelijk 

samenleven; 
van oordeel 
1 . dat in de gebleven verschillen tot uiting komt, dat in de Nederlands Gereformeerde Kerken met ~etrekking 

tot de toeëigening van het heil geen recht gedaan wordt aan wezenlijke elementen uit de behJdenis der 
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kerken; 
2. dat deze verschillen daarom een belemmering vormen om op dit moment stappen te doen naar een ver

eniging van beide kerken; 
3. dat de gerezen vragen ten aanzien van het functioneren van het Akkoord om een nadere bespreking vra

gen; 
sprak uit 
1. dat de geconstateerde verschillen, alsook de vragen met betrekking tot het functioneren van het Akkoord 

geen belemmering mogen zijn om te erkennen dat de Nederlands Gereformeerde Kerken zich in alles wil 

len stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 

2. dat de verschillen vanwege hun ernstige aard wel aanleiding moeten zijn tot bezinning en gesprek, opdat 

zo belemmeringen voor de kerkelijke eenheid uit de weg geruimd worden; 

3. dat in deze bezinning en dit gesprek de vragen met betrekking tot het Akkoord nu ook uitvoeriger betrok

ken dienen te worden; 
4. dat dit alles erop gericht zal zijn , dat de Christelijke Gereformeerde Kerken en de Nederlands 

Gereformeerde Kerken elkaar - waar nodig door onderling broederlijk vermaan - zullen helpen om waarlijk 

gereformeerde kerken te zijn, in het handhaven en beleven van de belijdenis en in de kerkregering , ten 

einde zo gestalte te geven aan de roeping te blijven zoeken naar wegen tot kerkelijke eenheid; 

en besloot aan deputaten op te dragen 
1. na te gaan (mede aan de hand van het deputatenrapport en de bespreking daarvan ter synode) welke 

zaken in het kader van het boven sub. 2. en 3. genoemde aan de orde moeten komen, en deze te 

bespreken met de Nederlands Gereformeerde commissie; 
2. de daarbij overblijvende of aan het licht komende verschillen zoveel als mogelijk is te formuleren op een 

wijze waarin ook de commissie van de Nederlandse Gereformeerde Kerken het standpunt van die kerken 

kan herkennen; 
3. zich nader te bezinnen op de vraag hoe ernstig de verschillen zijn - onder meer in het licht van de uitspra

ken van vorige synoden - teneinde de generale synode van 1992 te kunnen dienen met een gefundeerd 

antwoord op de vraag of en in hoeverre de besproken zaken het voortgaan op de weg naar verdere een

heid blijvend belemmeren; 
4. de brieven van de samenwerkende kerken van Almere, Lelystad en Nieuwegein te beantwoorden; 

5. zich blijvend op de hoogte te stellen van het verloop van de contacten in die kerken, waar het tot een nau

wer samenleven met de Nederlands Gereformeerde Kerken is gekomen; 

en besloot voorts 
6. de brief van de Landelijke Vergadering van de Nederlands Gereformeerde Kerken te beantwoorden en 

haar tevens te verzoeken, haar commissie een opdracht te geven ten opzichte van de deputaten van de 

Christelijke Gereformeerde Kerken die overeenkomt met de opdracht die de synode aan deputaten 

Eenheid geeft'. 
De Nederlands Gereformeerde Kerken zijn door het moderamen van de synode van dit besluit op de hoogte 

gesteld; deputaten kregen hiervan bericht. 
In een eerste bezinning op de verstrekte opdrachten werd het door deputaten wel enigszins als een bemoei

lijkende factor ervaren dat de synode besloot dat de samensprekingen met de N.G.K. zouden moeten door

gaan, terwijl de synode tegelijkertijd besloot deputaten op te dragen zich te bezinnen op de geconstateerde 

verschillen en de taxatie daarvan. De vraag voor deputaten was hoe deze beide opdrachten zich tot elkaar 

verhouden: Moesten ze gelijktijdig worden uitgevoerd of moest aan de ene opdracht voorrang worden gege

ven boven de andere? 
Voorzien werd dat de N.G.-broeders - gelet op de uitlatingen hunnerzijds in het verleden - niet erg gepor

teerd zouden zijn voor een opnieuw bespreken van de geconstateerde verschillen. Een en ander leidde 

deputaten tot de voorlopige conclusie, dat aan de bezinning prioriteit zou moeten worden gegeven en dat de 

samensprekingen niet met een al te hoge frequentie zouden moeten plaats vinden. Deputaten hebben de 

juistheid van deze voorlopige conclusie bevestigd gezien in de wijze waarop de N.G.-commissie zich in de 

verslagperiode heeft opgesteld. 

2.2. Uitvoering 
2.2.1. Algemeen 

Het aantal samensprekingen met de N.G.-commissie bleef beperkt; er werd slechts tweemaal geza

menlijk vergaderd, te weten op 17 jan. 1990 en op 1 mei 1992. Daarnaast waren de voorzitter en de 

secretaris van de commissie éénmaal aanwezig in een vergadering van deputaten. Voor het overige is 

er over diverse zaken schriftelijk overleg gevoerd. Een toelichting op deze gang van zaken wordt ver

derop in dit rapport gegeven. 
Deputaten waren ook aanwezig op de Landelijke Vergadering 1991 van de N.G.K. Wat de contacten 

binnen de eigen kerken betreft, deputaten waren aanwezig in een vergadering van de kerkeraden van 

de samenwerkende kerken van Almere, Lelystad en Nieuwegein. Ook waren zij aanwezig op de 

gecombineerde kerkeraadsvergadering van de Haagse kerken. Voor beide vergaderingen hadden 

deputaten een uitnodiging ontvangen omdat de broeders het van belang achtten deputaten op de 

hoogte te brengen van wat zij in hun contacten met de N.G.K. hadden mogen bereiken. 

Tenslotte hebben deputaten zich met een aantal vragen gewend tot die C.G.K. die contact onderhou

den met N.G.K.; het behoorde immers tot de opdracht van deputaten zich blijvend op de hoogte te 

stellen van het verloop van die contacten. 
2.2.2. Contacten met de N.G.K. 
2.2.2.1. Contacten met de N. G. -commissie 
2.2.2.1.1 . Samenspreking op 17 januari 1990 

De eerste samenspreking diende met name ter bespreking van de door de generale synode 1989 

genomen besluiten. Het bleek, dat de N.G.-commissie nog al wat moeite had met deze besluiten. 
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Deze moeite werd onder woorden gebracht en op de door de commissie gestelde vragen hebben 

deputaten zo goed mogelijk geantwoord. 

De N.-G.-commissill vond het onbegrijpelijk dat de besluiten ter synode unaniem genomen waren, 

terwijl in ~!e be_slu1ten toch ernstige dingen gezegd werden, o.a. dat in de N.G.K. met betrekking 

tot de toee1_gening de~ he1ls geen recht wordt gedaan aan wezenlijke elementen uit de belijdenis. 

H_oe kan dit nu unaniem worden uitgesproken, als er ook kerken zijn die elkaar op plaatselijk 

niveau helemaal hebben gevonden? Wat zijn trouwens die wezenlijke elementen uit de belijdenis 

waaraan geen recht wordt gedaan? 
Bovendien, zo werd gesteld, hebben de C.G.K. intern met dezelfde verschillen te maken en daar 

kunnen zij kennelijk mee leven. Hoe is het dan mogelijk, dat de C.G.K. naar buiten toe diezelfde 

verschillen zi_en als een belemmering op de weg naar kerkelijke eenheid? 

De comm15.s1e gaf ook te kennen, weinig heil te zien in het nog weer eens doorspreken van de al 

herhaaldlllljk besproken verschillen. Wat zal het nut daarvan zijn? Alles is al aan de orde geweest 

en nog Zijn de C.G.K. van mening dat in de N.G.K. niet aan alle elementen voldoende recht wordt 

gedaan. De commissie stelde voor het standpunt van de N.G.K. helder te formuleren en dat dan 

aan deputaten voor te leggen om te zien of op die manier een consensus bereikt zou kunnen wor

den. 
De_commissie sprak uit bereid te zijn tot een gesprek over de vragen omtrent het Akkoord van ker

kelijk samenleven (A.K.S.). Wel wilde men daarbij dan ook aan de orde stellen, dat de C.G.K. , 

ondanks het feit , dat die aan de Kerkorde van Dordt vasthouden, ten aanzien van diverse in de 

K.O. geregelde zaken, ook sterk divergeren. 

Van de zijde van deputaten is gepoogd een en ander toe te lichten. Dat de synode unaniem tot de 

genomen besluiten gekomen 1s, hangt samen met het feit , dat binnen de C.G.K. het gevoelen 

algemeen __ 1s, dat de vr~gen rondom de toeëigening des heils en de beschouwing van de gemeen

te wezenlijke vragen Zijn, al wordt er wel verschillend gedacht over het gewicht daarvan. Over het 

gewicht van die vragen moeten de~utaten zich_ een oordeel vormen en daarover aan de volgende 

synode rapporteren. Toegegeven 1s, dat de uitspraak ten aanzien van de verschillen inderdaad 

=aarwegen_d is. Deputaten hebben de opdracht gekregen voor die uitspraak de fundering aan te 

reiken . Ovengens 1s de synode 1989 gebleven in de lijn van wat vroegere synoden hebben uitge

sproken; gewezen is op de synode van 1968. 
Deputaten hebben toegegeven, dat er binnen de C.G.K. ook verschillen bestaan en dat het 

bestaan van die verschillen hun taak niet vergemakkelijkt. Maar als de commissie vraagt waarom 

binnen de C.G.K. verdragen wordt, wat naar de N.G.K. toe niet verdragen wordt, moet de commis

sie ermee rekenen dat we in de C.G.K. reeds bij elkaar horen. 

Dat de commissie er weinig behoefte aan heeft de verschillen opnieuw te bespreken, hebben 

deputaten voorzien, zo 1s 9ezegd. Na alles wat er al gezegd is, lijkt zo'n gesprek ook een moeiza

me __ bez1ghe1d. De suggestie, door de commissie gedaan, om het standpunt van de commissie dui

delijk onder woorden te brengen, is door deputaten overgenomen. 

Deputaten hebben er dankbaar kennis van genomen, dat de commissie bereid bleek over de vra

gen omtrent het A.K.S. te willen spreken. Zij hebben benadrukt dat in dat gesprek door de com

m1ss1e natuurlijk ook opmerkingen gemaakt mogen worden omtrent zaken die in de C.G.K. een rol 

spelen. 
2.2.2.1.2. Overleg inzake rapportage aan L. V. 

Deputaten ontvingen van de commissie het rapport, dat uitgebracht zou worden aan de Landelijke 

Vergadering 1991. Met de voorzitter en de secretaris van de commissie werd over dit rapport 

gesproken. Deputaten hebben te kennen gegeven, dat zij wat teleurgesteld waren over de manier 

van rapporteren . In het rapport werd namelijk de mening van de ene deputaat nog al eens tegen

over_ die van ~e andere __ deputaat geplaatst, waardoor de nadruk is komen te liggen op de 

mernngsversch1llen_, terwijl deputaten juist als een eenheid naar buiten zijn getreden. Op deze 

manier ontstaat de indruk, alsof de commissie de deputaten tegen elkaar wil uitspelen, zo werd als 

bezwaar naar voren gebracht. 
Ook is gezegd, dat het rapport naar het oordeel van deputaten duidelijk blijk gaf van het feit, dat 

we op verschillende punten langs elkaar heen praten: in de weergave van ons standpunt, zoals 

dat door de commissie is gedaan, herkennen we ons niet altijd. Overigens waren deputaten het 

met de broeders van de commissie eens, dat deze manier van rapporteren goed laat zien waar de 

verschillen liggen. 
De N.G.-broeders antwoordden, dat zij inderdaad niet altijd kunnen begrijpen hoe deputaten als 

een eenheid naar buiten konden treden, terwijl ze toch lang niet altijd gelijk denken. Wel stemden 

ze toe iets van die eenheid tot uitdrukking te willen brengen in de conclusies van het rapport die 

nog geschreven moesten worden. 
E_en aantal voorgestelde wijzigingen werd door de broeders in overweging genomen, al werd daar

bij opgemerkt, dat men er aan hechtte de dingen duidelijk te formuleren. 
2.2.2.1.3. Correspondentie met de N.G.-commissie 

Een volgende samenspreking zou gehouden worden op 3 okt. 1990. Dan zou een nota omtrent de 

toeëigening des heils, die de commissie van de N.G.K. in voorbereiding had, besproken worden. 

De commissie gaf echter te kennen meer tijd nodig te hebben voor de voorbereiding van deze 

nota. Het stuk werd door deputaten ontvangen in december en besproken in de deputatenverga

dering van 28 febr. 1991 . 
Voor veel van wat er in de nota staat spraken deputaten hun waardering uit. Er bleven evenwel 

ook vragen over naar de bedoeling van bepaalde passages. Daardoor was het deputaten niet ter

stond mogelijk aan het verzoek van de commissie te voldoen om uit te spreken, dat wat er in de 

nota staat, in overeenstemming is met Schrift en belijdenis. Deputaten hadden er behoefte aan 
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eerst nog een keer met de commissie te spreken om de vragen, die er naar aanleiding van de 

nota gerezen waren, te kunnen stellen. 
Besloten werd een en ander aan de commissie te berichten en hen te vragen om een samenspre

king over de nota. In verband met de op handen zijnde . Landelijke Vergadering werd voorgesteld 

die samenspreking te doen plaats vinden nadat de besluiten van de LV. bekend zouden Zijn. 
De commissie berichtte ons, dat men er de voorkeur aan gaf onze vragen naar aanleiding van hun 

nota schriftelijk te ontvangen. Deputaten hebben geantwoord dat zij aan dit verzoek wel wilden 

voldoen, maar dat zij er niet voor voelden schriftelijk over deze dingen te gaan discussiëren. 

Vandaar dat het verzoek gedaan werd de vragen in een samenspreking aan de orde te stellen. In 

die samenspreking zouden dan tevens onze vragen betreffende het A.K.S. ter sprake kunnen 

komen. 
Nadat van de commissie bericht ontvangen was, dat de Landelijke Vergadering 1991 besloten had 

de commissie op te dragen de samensprekingen voort te zetten, hebben deputaten hun vragen bij 

de nota op schrift gesteld en deze aan de commissie doen toekomen. Daarbij waren zij er zich van 

bewust, dat het onvermijdelijk zal zijn, dingen die al eerder besproken zijn , opnieuw aan de orde te 

stellen. Maar dat is ook naar de opdracht die de synode van Groningen gaf. Nogmaals werd er bij 

de commissie op aangedrongen de nu geformuleerde vragen mondeling te bespreken. 
In een volgende brief deelde de commissie mee wel bereid te zijn om over de vragen betreffende 

het A.K.S. te spreken, maar er de voorkeur aan te geven niet meer samen te spreken over de ver

schillen met betrekking tot de toeëigening des heils. Op de door ons geformuleerde vragen werd in 

de brief antwoord gegeven en naar de commissie ons berichtte wilde zij dit antwoord als hun laat

ste woord beschouwen. 
Bij de bespreking van dit antwoord van de commissie konden deputaten constateren dat er veel te 

waarderen is. De commissie is de deputaten een heel eind tegemoet gekomen. Wel werd gezegd, 

dat er ook nu nog vragen overgebleven waren, hoewel gezegd moet worden, dat niet alle deputa

ten hierover gelijk dachten. Opgemerkt werd dat in het antwoord de weg van schenking naar deel

achtigmaking ontbreekt. Ook dat alle nadruk ligt op de verantwoordelijkheid van de mens en nau

welijks op de soevereiniteit Gods. Ook werd de vraag gesteld of wat hier nu op papier staat in de 

praktijk werkelijk ook functioneert in de N.G.K. 
Anderzijds spraken andere deputaten hun dankbaarheid uit over wat de commissie ons in dit laat

ste schrijven heeft doen toekomen. Zij gaven te kennen zich in het algemeen goed te kunnen vin

den in het antwoord op onze vragen. Wel werd het algemeen betreurd dat er geen gelegenheid 

meer zou zijn om over een en ander nog verder door te spreken, aangezien de commissie duide

lijk te kennen had gegeven over deze vragen verder geen samenspreking meer te wensen. 
Besloten werd - nu deputaten in feite niet hebben kunnen voldoen aan de opdracht van de synode 

van Groningen, om namelijk de gebleven verschillen nogmaals door te spreken - de met de com

missie gevoerde correspondentie integraal als bijlage bij het rapport aan de synode op te nemen 

{bijlage 20.C.2). 
2.2.2.1 .4. Samenspreking 1 mei 1992 

Deze tweede en laatste samenspreking diende ter bespreking van de vragen met betrekking tot 

het Akkoord van kerkelijk samenleven {A.K.S.) . Deputaten hadden zich voorafgaande aan deze 

samenspreking bezonnen op de vragen die aan de commissie gesteld zouden moeten worden en 

deze vragen waren schriftelijk aan de commissie voorgelegd. 
Bij het begin van de samenspreking gaf de commissie te kennen wel enigszins huiverig te staan 

tegenover een opnieuw bespreken van de bezwaren tegen het A.K.S. , aangezien hier in het verle

den al meer dan eens over gesproken is. Bovendien is er binnen de N.G.K. ook hier en daar wel 

wat kritiek gekomen tegen het A.K.S. Daaruit is voortgevloeid dat er op de LV. 1991 een commis

sie benoemd is, die een uniform ondertekeningsformulier moet voorbereiden, waardoor er een 

eind zal kunnen komen aan het bestaan van diverse ondertekeningsformulieren. Daarmee zullen 

dan tegelijk de bezwaren die tegen art. 17 A.K.S. ingebracht zijn , ondervangen worden. 

Van de zijde van deputaten werd gevraagd of de N.G.K. bereid zijn het A.K.S. terug te nemen als 

het tot eenwording met de C.G.K. zou komen, zoals ons altijd te verstaan gegeven is. Deze vraag 

was ingegeven door het feit, dat er op de LV. 1991 opmerkingen werden gemaakt, die een andere 

strekking leken te hebben. De commissie verwees in haar antwoord naar art. 40 A.K.S. waarin dit 

impliciet gezegd wordt, maar of het A.K.S. zal worden teruggenomen, zal een LV. moeten beslis

sen. Deputaten hebben toen de conclusie getrokken dat de zaken daardoor enigszins genuan
ceerder liggen dan zij altijd gedacht hadden. 
Gesproken is nog over die N.G.K. die het A.K.S. niet hebben aanvaard. In het verleden is deputa

ten door de commissie wel eens te verstaan gegeven, dat zij niet kan worden aangesproken op 

wat er in die gemeenten gebeurt. Maar onttrekken deze gemeenten zich niet metterdaad aan elk 

opzicht door het kerkverband? zo werd gevraagd. De commissie wees op de noodzaak van 

geduld en verdraagzaamheid. Pas in uiterste gevallen zal men tot het nemen van maatregelen wil

len overgaan. Bovendien, zo werd vanuit de commissie gezegd, komen in de C.G.K. , ondanks het 

feit , dat alle kerken de K.O. hebben aanvaard, situaties voor die niet in overeenstemming zijn met 
de bestaande afspraken. 
Ook werd namens de commissie opgemerkt, dat voorzichtig geconstateerd mag worden, dat er 

binnen de N.G.K. langzamerhand een terugkeer lijkt te komen naar een leven overeenkomstig de 

K.O. van Dordt. Verwezen werd naar het streven om te komen tot een uniform ondertekeningsfor

mulier en ook naar de kerkvisitatie die in verschillende regio's weer begint te functioneren . 

Van de zijde van deputaten werd gezegd, dat er in de N.G.K. een onjuiste visie op de kerkorde is. 

Men ziet daarin veel meer een wettische band dan een vrijwillig aanvaard akkoord, waarin het 

koningschap van Christus over Zijn kerk tot uitdrukking komt. Dat blijkt ook uit wat art. 34 A.K.S. 
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zegt over_de ratificatie door de plaatselijke kerken van bflsluiten genomen door de LV. Gevraagd 

werd of bij het geven van zoveel ruimte aan de plaatselijke kerken er dan niet als vanzelf allerlei 
afwijkende gebruiken kunnen gaan ontstaan? 
Daarop werd vanuit de commissie gezegd, dat er plaatselijk wel verkeerde gebruiken kunnen 

bestaan, maar dat men de kerken waar dat het geval is, toch wil blijven erkennen als kerken van 

Christus, waar men geestelijk_ één mee is. Het is soms ook erg moeilijk om in bepaalde gevallen 

de wil des Heeren vanuit Zijn Woord recht te verstaan. Er dient dus voorzichtigheid te zijn . 

Bovendien bet_reffen deze verschillen slechts een aantal uiterlijke zaken. Wij achten, zo werd 

gezegd, eenheid In de bediening van Gods Woord belangrijker dan liturgische eenheid. 

In het gesprek werd nog even aandacht besteed aan de besluiten van de LV. 1991 . In die beslui

ten komt de federatie-gedachte _weer aan de orde. Deputaten hebben er op gewezen, dat de syno

d~ van 1983 met _op de suggestie van een federatie met de N.G.K. ingegaan is, en dat het daarom 

met op hun weg ligt, daar nu verder over te spreken. De zaak ligt nu via de brief van de LV. bij de 
synode. 

2.2.2.2. Afvaardiging naar L. V. 1991 
Van de LV. 1991 was een uitnodiging ontvangen om aanwezig te zijn tijdens de zittingen van die 
LV. Deputaten besloten aan deze uitnodiging gevolg te geven. 
Op de zitting van 11 mei 1991 waren aanwezig de brs. De Graaf, Quant en Westerink. In die zitting 
kwamen de relaties met kerken in het buitenland ter sprake. 
Een aangelegen punt in de discussie was de kritiek, die vanuit het buitenland (m.n. vanuit de 

GKSA)_was uitgebracht op het A.K.S. Uit die discussie bleek het onze afgevaardigden, dat in feite 
nooit offlc1eel was toegezegd, dat het A.K.S. zou worden ingeruild voor de D.K.O. als het tot eenwor
ding met onze kerken zou komen. 
Naar de zitting van 8 juni werden afgevaardigd de brs. Den Butler, Van Malkenhorst, Quant en 

W1tz1er. Op die zitting kwam de relatie tot onze kerken aan de orde. Via de commissie hadden depu

taten inzage gekregen in het rapport dat de commissie inzake die relatie aan de LV. zou uitbrengen. 

Br. G. ::-an Malkenhorst, voorzitter van de sectie Binnenland, sprak de LV. toe. In zijn toespraak 

heeft hij onder andere waardering uitgesproken voor de duidelijkheid van het door de commissie uit

gebrachte rapport, maar daar tegens de conclusie aan verbonden, dat het rapport laat zien, dat we 

meer_ dan eens lan!:1s elkaa.r heen _praten. Ten aanzien van de uitspraken van de synode van 

Grom_ngen maakte hij duidelijk, dat die synode wel ernstige belemmeringen constateerde, maar dat 

tegelijk gezegd Is, dat die belemmeringen zo mogelijk dienen te worden weggeruimd en daarom de 

samensprek1ngen dienden door te gaan. Verder heeft hij dankbaarheid uitgesproken over de bereid

heid van de commIssIe om te willen spreken over onze bezwaren tegen het A.K.S. Br. Van 

Malkenhorst heeft ook de moeiten die wij in eigen kerkelijk leven ondervinden, niet verzwegen; in die 

moeiten ligt ook een oe>rzaak, waar?oor de contacten met de N.G.K. niet erg vlotten. 
Op de LV. was duidelijk teleurstelling over de besluiten van de synode van Groningen en het moei

zame _verloop van de samensprekmgen. Daarnaast werd echter benadrukt wat in sommige plaatse

lijke situaties tot stand mocht komen. Diverse voorstellen werden ingediend en het moderamen 
kreeg opdracht op een volgende zitting met een nieuw voorstel te komen. 
B_esluiten nam de LV. in de zitting van 14 sept. 1991. Ds. Den Butter was toen weer als afgevaar

digde aanwezig. De door het moderamen aangeboden voorstellen werden zonder verdere discussie 

aanvaard. Van . het schrijven dat de LV. aan de synode van 1992 heeft gericht, alsmede van de 
genomen besluiten kregen deputaten afschriften. 

2.2.3. Contacten met C.G.K. inzake N.G.K. 
2.2.3. 1. Correspondentie met Almere, Lelystad en Nieuwegein 

Ingevolge de opdracht van de synode 1989 (opdracht 4) hebben deputaten de brief die de samen

werkende kerken van Almere, Lelystad en Nieuwegein d.d. april 1989 aan de synode verzonden 
beantwoord. Zij deden dit per schrijven van 20 maart 1990. ' 

2.2.3.2. Samenspreking met Almere, Lelystad en Nieuwegein 
Op 22 nov. 1990 vond een gesprek plaats met afgevaardigden van de samenwerkende kerken van 

Almere, Lelystad en Nieuwegein. Uitgangspunt voor dit gesprek was een van deze kerken ontvan
gen nota betreffende de samenwerking met de N.G.K. 
De broeders uit deze kerken gaven te kennen dat zij in hun plaatselijke situatie grote moeite hebben 

met de besluiten van de generale synode 1989 en met de stagnatie van de contacten op het niveau 

van deputaten. Zij ervaren in de plaatselijke situatie een voltooide geestelijke eenwording en wat hen 

betreft dr<1agt_ de samenwerking geen enkel voorlopig karakter meer. Graag zouden zij zien, dat dit 

op landelijk niveau ook zo werd beleefd en dat deputaten in hun revisie van bijlage 8 K.O. ruimte 

zouden vC>Orstellen voor verdergaande integratie, opdat de sfeer van voorlopigheid uit bijlage 8 K.O. 
zal verdw11nen. 
Van de zijde van deputaten is opgemerkt, dat er een groot verschil blijft bestaan tussen de plaatselij

ke sItuatIe in de samenwerkende kerken en de landelijke situatie, waar steeds meer remmingen 

komen. Daardoor Is het gevaar aanwezig dat de weg van de samenwerkende kerken en die van het 
kerkverband steeds meer van elkaar gaan afwijken. 
In de evaluatie van dit gesprek in de kring van deputaten werd gewezen op het gevaar dat men in de 

samenwerkende kerken gaat vervreemden van het eigen kerkverband, terwijl zij juist gehoor gege

ven hebben aan de o~roepen van verschillende synoden. Anderzijds werd gesteld, dat de samen

werkende kerken begnp dienen te hebben voor de moeiten die er verder in het verband van onze 

kerken ervaren worden met de relatie tot de N.G.K. Overigens werd het contact met de broeders uit 
Almere, Lelystad en Nieuwegein als zinvol ervaren. 

2.2.3.3. Samenspreking met Haagse kerken 
Op 30 jan. 1991 vond een vergadering plaats met de C.G.K. in Den Haag, die contact onderhouden 
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met de plaatselijke N.G.K. van Oen Haag en Rijswijk/Delft. Er waren broeders aanwezig zowel van 
de C.G.K. als van de N.G.K. Deputaten waren voor deze vergadering uitgenodigd. . 
De vergadering was belegd naar aanleiding van de besluiten van de generale synode 1989, die als 
erg teleurstellend waren ervaren. Het idee was ontstaan om deputaten te informeren over wat men 
in Oen Haag in de loop der jaren had mogen bereiken en ervaren 1n de contacten met de N.G.K. 
Men had daar geconstateerd dat er geen fundamentele verschillen bestaan in de prediking. Het 
werd dan ook betreurd, dat er in de laatste jaren van de synoden geen stimulansen Zijn uitgegaan 
om contacten te zoeken, c.q. te intensiveren. Voor de broeders was het ook nog een vraag hoe de 
synode kan spreken over ernstige verschillen terwijl men 1n Den . Haag . hooguit accentsversch1llen 
constateert. Moeten we trouwens bij het bespreken van de verschillen niet veel meer ons uitgangs
punt nemen in de basis die we gemeenschappelijk hebben? Dat doen we intern in eigen kerken toch 

ook? zo werd gevraagd. . . 
Overigens maakten de broeders duidelijk_dat men in Oen Haag niet naar verdere integratie streeft; 
men wil een organische en niet een organisatonsche eenheid, waann men met behoud van het eige
ne de geestelijke verbondenheid wil beleven. Toegegeven werd dat de nood van het grote-stads-
kerk-zijn een factor is, die mede de noodzaak van het zoeken van elkaar bepaalt. . . 
Deputaten hebben ook hier gewezen op het feit , dat het ke.rkverband niet zover 1s als de kerken in 
Oen Haag en al zegt men in Den Haag, dat er geen wezenlijke verschillen kunnen worden geconsta
teerd, de ervaring elders is anders. Daar moeten deputaten ook mee reke._nen. . 
Het is deputaten mede door dit gesprek - dat nuttig geacht_ werd - duidelijk geworden, dat de beslu_1-
ten van de synode 1989 niet overal goed overgekomen zijn . Door het compromis-karakter ervan 1s 
er zowel binnen als buiten onze kerken moeite mee ervaren. 

2.2.3.4. Enquête 
Om te kunnen voldoen aan de opdracht van de synode van Groningen om zich blijvend op de hoog
te te stellen van het verloop van de contacten in die kerken, waar het tot een nauwer samenleve_n 
met de Nederlands Gereformeerde Kerken is gekomen, hebben deputaten dit keer weer een enque
te gehouden, en wel in december 1991 . Gelet op de aard van de opdracht beperkte de enquête zich 
dit keer tot die kerken waar daadwerkelijk contacten bestaan met de N.G.K. 
De vragen die bij deze enquête werden gesteld, luidden: 
- Waaruit bestaan de contacten die u met de N.G.K. onderhoudt? 

Is er in de periode tussen 1989 en heden uitbreiding van de contacten geweest en zo ja, op welk 

gebied? 
Is er vermindering van de bestaande contacten gekomen en zo ja, door welke oorzaken? 
Hoe worden de contacten in uw gemeente beleefd? 
Zijn er in verband met de contacten dingen die u voor ons van belang acht en die u aan ons door 
wilt geven? 

Zesentwintig kerken gaven antwoord op deze vragen. In de bespreking van deze antwoorden kon-
den deputaten de volgende conclusies trekken. . . . 
Er is een zekere stabiliteit in de zin , dat er niet van vermeerdering, maar ook niet van vermmdenng 
van de contacten gesproken kan worden. In de gemeenten, waar het kerkelijk leven in het algemeen 
terugloopt- in de grote steden - verlopen de contacten beter, doordat daar meer beseft wordt, dat 
men elkaar nodig heeft. Daar waar de contacten nog niet zo lang bestaan 1s er sprake van groei , 
maar waar de contacten al van oudere datum zijn komt nog al eens stagnatie en frustratie voor. 
Omtrent de oorzaken van de stagnatie wordt gezegd, dat deze eensdeels liggen in de gemeenten 
zelf (gebrek aan belangstelling) en anderzijds in het kerkverband, waar weinig of geen stimulansen 
van uitgaan in het zoeken naar eenheid. 
Duidelijk was in sommige brieven ook voelbaar dat er een spanning be~taat tussen wat hier en da~r 
op plaatselijk niveau bereikt mocht worden en de moeite van de relatie tot de N.G.K. op landelijk 
niveau. 
Deputaten trokken voor zich uit deze enquête de conclusie, dat het nodig is ons goed rekenschap te 
geven van de functie van het kerkverband in het geheel van het zoeken naar eenheid met andere 
kerken. De hierboven gesignaleerde spanning - die deputaten ook duidelijk werd voorgehouden m.n. 
vanuit de samenwerkingsgemeenten Almere, Lelystad en Nieuwegein - is niet gering (zie verder m 
dit rapport 'Revisie bijlage 8 K.O.'). 

3. Evaluatie en conclusies 
Het voorgaande laat zien, dat de contacten met de commissie van de N.G.K. in de verslagperiode veel min
der frequent geweest zijn dan in andere jaren. Van de kant van de N.G.-commissie was er weinig animo om 
de verschillen nog eens te bespreken. Dat betrof zowel de verschillen ten aanzien van de toeêigening des 
heils als de vragen rondom het A.K.S. Tot het bespreken van de verschillen ten aanzien van toeëigening des 
heils is het in feite niet gekomen. Een gepsrek over het A.K.S. heeft wel plaats gevonden, maar pas in een 
heel laat stadium. Gezegd mag worden, dat de samensprekingen die gehouden zijn in een goede broederlij
ke sfeer verliepen. 
Dat de N.G.-commissie weinig enthousiast was over het voortgaan van de samensprekingen heeft deputa
ten geenszins verbaasd. Men had dat reeds aan het eind van de vorige verslagperiode meegedeeld en op 
de eerste samensprekingen na de synode van Groningen werd het ons opnieuw duidelijk gezegd. In die eer
ste samenspreking was er bij de commissie bovendien nog de teleurstelling over de Groninger besluiten. In 
haar rapport aan de L.V. 1991 liet de commissie ook geen onduidelijkheid over haar gevoelens bestaan; er 
was zelfs een minderheid in de commissie die de L.V. adviseerde de samensprekingen voorlopig op te 
schorten, terwijl ook het rapport van de meerderheid duidelijk in mineur was gesteld. 
Te oordelen naar deze gang van zaken zou misschien gezegd moeten worden dat de contacten met de 
N.G.K. op deputaten-niveau in een impasse zijn geraakt. Bij de commissie was weinig enthousiasme en ook 

269 

deputaten zagen weinig perspectief in het nog weer eens doorspreken van de verschillen. De standpunten 
waren al vaak onder woorden gebracht en we konden niet dichter tot elkaar komen. Dan ontstaat het gevoel: 
Wat moeten we nog meer zeggen? 
Deputaten hebben evenwel geprobeerd de opdrachten van de synode van Groningen zo goed mogelijk uit 
te voeren. Wat de opdrachten 4 en 5 betreft is dat zonder grote moeite gelukt. Wat er met opdracht 3 is 
gedaan is verantwoord in deel D. van dit rapport. De opdrachten 1 en 2 konden slechts uitgevoerd worden 
met medewerking van de N.G.-commissie. Het is duidelijk, dat daar minder van gekomen is dan de bedoe
ling was. 
Uit de als bijlage bij dit rapport gevoegde correspondentie met de N.G.-commissie blijkt dat er wel een 
poging gedaan is om tot een bepaalde formulering van de standpunten te komen. De commissie hoopte dat 
op deze manier een consensus bereikt kon worden, maar deputaten hebben vastgehouden aan de opdracht 
van de generale synode dat de nog overgebleven vragen verder mondeling zouden moeten worden doorge
sproken. Toen de commissie die niet wenste, konden deputaten moeilijk anders doen dan zich er bij neer
leggen. 
Ten aanzien van de vragen omtrent het A.K.S. moet gezegd worden, dat de commissie daar wel over heeft 
willen spreken, maar deputaten hebben niet de indruk gekregen dat er bij alle commissieleden veel begrip 
was voor hun vragen en bezwaren. Wat altijd gezegd was, namelijk dat de N.G.K. tot de K.O. van Dordt zou
den terugkeren bij eenwording met de C.G.K. blijkt nu toch wat genuanceerder te moeten worden verstaan. 
En al zijn er binnen de N.G.K. ook verschillen ten aanzien van de manier waarop het kerkelijk leven moet 
worden geregeld, er is toch nog altijd een sterke tendens om zo weinig mogelijk van bovenaf te laten bepa
len. 
Daarbij verwijst men er nog al eens naar dat er in de C.G.K. ook wel situaties voorkomen die niet in overeen
stemming zijn met de in die K.O. gemaakte afspraken, terwijl toch elke kerkeraad die K.O. heeft geaccep
teerd. 
Al is er door dit alles niet zo erg veel positiefs te rapporteren vanuit de contacten met de N.G.-commissie, 
daartegenover staat dat de LV. 1991 van de N.G.K. een ander geluid heeft laten horen. Ondanks alle teleur
stelling over de besluiten van Groningen 1989 die ook daar verwoord werd, nam de L.V. toch besluiten die 
er op gericht zijn , dat het gesprek moet voortgaan. De commissie heeft van de L.V. dan ook opdracht gekre
gen zich beschikbaar te stellen voor verdere besprekingen over de nog gebleven verschillen. 
Naast de contacten met de N.G.-commissie hebben deputaten zich ook bezig gehouden met de vraag hoe 
binnen onze kerken de vraag naar eenwording met de N.G.K. ligt. Een van de opdrachten van de synode 
van 1989 gaf deputaten daar direct aanleiding toe en hierboven hebben we gerapporteerd wat de uitslag van 
de gehouden enquête was. Die uitslag was echter niet zodanig dat deputaten konden concluderen, dat in die 
kerken waar contacten worden onderhouden met de N.G.K. alles wijst op vooruitgang. Er zijn plaatselijke 
situaties waarin met vreugde samengewerkt wordt en waar dit als een geschenk van de Heere wordt 
beleefd. Er zijn ook situaties waar de contacten wel voortgezet worden, maar waar het enthousiasme van 
het begin verdwenen lijkt. 
Behalve dat deputaten zelf de kerken benaderd hebben met vragen over de samenwerking, kwamen er van
uit de kerken ook signalen naar deputaten toe. Met name vanuit de samenwerkingsgemeenten Almere, 
Lelystad en Nieuwegein was dit het geval , maar ook de Haagse kerken, die contact onderhouden met de 
N.G.K. ter plaatse, benaderden deputaten. Het bleek ons dat er ook in die kringen teleurstelling was over de 
besluiten van Groningen. Er was vrees dat door de stagnatie van de contacten op landelijk niveau datgene 
wat plaatselijk gegroeid was wel eens kon worden gefrustreerd. En met name in de genoemde samenwer
kingsgemeenten leeft de vrees dat zij hoe langer hoe meer van ons kerkverband zouden kunnen vervreem
den, als de kerkverbanden van C.G.K. en N.G.K. niet spoedig tot meer toenadering van elkaar zouden 
komen. In die gemeenten vooral doet zich de spanning gevoelen tussen de plaatselijke situatie en het kerk
verband. Men wijst daarbij ook wel op de manier waarop kerkelijke vergaderingen soms omgaan met ver
zoeken van plaatselijke kerken op het gebied van samenwerking met de N.G.K. 
In de genoemde kringen hoopt men sterk op stimulerende besluiten van de synode. Trouwens, die wens 
kwam ook tot uitdrukking in sommige van de brieven die als antwoord op de enquête werden ontvangen. 
Deputaten vinden het uiterst moeilijk om de gegeven impasse te doorbreken. De synode van 1989 sprak 
van ernstige verschillen, die een belemmering vormen voor kerkelijke eenheid. De synode sprak ook uit, dat 
die verschillen aanleiding zijn voor bezinning en gesprek. De L.V. 1991 van de N.G.K. gaf haar commissie 
ook opdracht opnieuw tot samenspreking over te gaan. Maar zowel de commissie als deputaten beseffen 
hoe moeilijk het is steeds weer dezelfde dingen tegen elkaar te moeten zeggen. 
Als daarbij bedacht wordt dat binnen onze kerken de verschillen met de N.G.K. heel verschillend worden 
getaxeerd en dat de relatie tot die kerken heel verschillend wordt beoordeeld, en dat die verschillende bena
dering niet zelden resulteert in allerlei spanningen en moeilijke situaties binnen de eigen kerken, dan is dui
delijk dat het een hachelijke zaak is om concrete voorstellen te doen. 
Verschillende synoden hebben de kerken opgeroepen naar eenheid met de N.G.K. te staan omdat dit roe
ping der kerk is. Sommige kerken hebben aan die oproep gehoor gegeven en ervaren nu dat zij op de weg 
die zij zijn ingeslagen niet verder kunnen, omdat het kerkverband op die weg niet meekomt. Deputaten heb
ben begrip voor de gevoelens die deze situatie opwekt. Anderzijds hebben deputaten ook begrip voor de 
frustraties die bij anderen ontstaan als blijkt, dat ondanks alle gesprekken die gevoerd zijn, geen echte over
eenstemming bereikt kon worden. Het is dan ook goed te begrijpen, dat er in eigen kring met name rondom 
de relatie met de N.G.K. spanningen ontstaan en dat sommige kerkelijke vergaderingen mede daardoor 
soms moeizaam verlopen. Deputaten behoeven hierover geen oordeel te geven, maar zij signaleren dit wel. 
Kortom, ook in de relatie tot de N.G.K. komt openbaar dat onze kerken innerlijk verdeeld zijn. En wat moet in 
zo'n situatie gedaan worden? 
Deputaten zijn hierover in verlegenheid. Er zijn er in ons deputaatschap die menen, dat de weg die door 
vorige synoden is ingeslagen, vervolgd moet worden en dat eenwording met de N.G.K. het doel moet blij
ven. Zij wijzen daarbij op het feit, dat er op plaatselijk niveau onder Gods zegen een en ander bereikt mocht 
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worden en dat dit niet ongedaan gemaakt mag worden. Bovendien zijn zij van mening, dat het • zoals s_yno
den dat in het verleden ook uitgesproken hebben - roeping der kerken is de eenheid met de N.G.K. te blijven 

zoeken en dat het verbreken van de contacten grote spanningen zou oproepen. 
Er zijn ook anderen in ons deputaatschap, die alles overwegend, tot geen andere conclusie kunnen komen 
dan dat het wellicht beter zou zijn de contacten met de N.G.K. voorlopig te stoppen en eerst te werken aan 
herstel van het vertrouwen en zo ook aan herstel van eenheid in eigen kring. Zij zijn vooral bezorgd vanwe
ge het feit, dat toenadering tot de N.G.K. mede oorzaak is van vervreemding in eigen kring en dat ons kerk-
verband de spanningen die mede daardoor ontstaan e_n/ol a:an het_ licht komen, rne~ dragen"kan. . 
De in de laatste twee alinea's genoemde gedachten zijn beide legItIem, maar ze zijn moeilijk te combineren. 
De kerken zijn de weg van het zoeken van eenheid met de N.G.K. opgegaan, maar nu wordt ervaren, dat 
het hele kerkverband op die weg niet goed mee kan komen. Deputaten realiseren zich dat h1er<:1oor de s~an
ning aangegeven wordt, die al in een door de synode van 1983 gedane uitspraak Is terug te vinden, nl. d_at 
het zoeken naar eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raakt, en dat het daarom belangnjk 
is bij het zoeken naar die eenheid de eenheid in eigen kerkverband in het oog te houden'. 

3. Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk 

3. 1. Opdracht . 
Met betrekking tot de Gereformeerde Bond deed de generale synode 1989 de volgende uitspraak: 

'De synode 
constaterende 
1 . dat in de samensprekingen met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond de belijdenis aangaand_e 

de kerk (Nederlandse Geloofsbelijdenis artt. 27 tot en met 29) nog geen onderwerp van gesprek 1s 

geweest; 
2. dat er in feite geen Gereformeerde Bands-gemeenten bestaan - wel Nederlandse Hervormde gemeenten 

van Gereformeerde Bondssignatuur; 
3. dat het voor de visie op de kerk, zoals die kenmerkend is voor de Gereformeerde Bond, tot nu toe wezen

lijk is te blijven binnen het geheel van de Nederlandse Hervormde Kerk; 
overwegende . 
1 . dat het goed is dat er contacten zijn en blijven met een groepering waarmee velen in de Nederlandse 

Hervormde Kerk zich verbonden weten en die ons in velerlei opzicht ook heel na staat; 
2. dat het feit dat er zo'n grote mate van overeenstemming gebleken is niet wegneemt dat ook in de huidige 

situatie de belijdenis aangaande de kerk (artt. 27-29 N.G.B.) de leidraad zal moeten zijn van ons kerkelijk 

handelen; 
voorts constaterende 
dat de belijdenis aangaande de kerk precies het struikelblok is op weg naar een toenadering tot de gerefor

meerde belijders in de Nederlandse Hervormde Kerk; 
sprak uit 
dat kansel ruil met gemeenten van Gereformeerde Bands-signatuur thans niet mogelijk is; 

besloot deputaten op te dragen 
1. de contacten met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond zo intensief mogelijk voort te zetten; 
2. daarin de belijdenis aangaande de kerk met nadruk aan de orde te stellen; 
3. zich opnieuw te bezinnen op de vraag of en hoe contacten met groeperingen die zich in alles willen stel

len op de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis · zoals de Gereform_eerde 
Bond . dienstbaar kunnen zijn aan het streven naar kerkelijke eenheid, zoals bedoeld in de instructie van 

deputaten'. 
Deputaten hebben geprobeerd de contacten zo intensief mogelijk voort te zetten. Dat er slechts drie samen
sprekingen vergaderingen zijn geweest had niet alleen te maken met de vele andere opdrachten van depu
taten in deze periode, maar vooral ook met de werkdruk van enkele leden van het Hoofdbestuur. Een aantal 
keren moesten afgesproken vergaderingen worden verschoven naar latere data. Dat neemt niet weg dat op 
de gehouden vergaderingen intensief met elkaar gesproken is en wezenlijke zaken aan de orde zijn 

geweest. 
Tijdens de voorbereidingen van deze besprekingen en de evaluaties erna waren deputaten gaandeweg ook 
bezig met de in de opdracht genoemde bezinning. In deze rapportage lopen de twee elementen van de con

tacten en de bezinning dan ook min of meer door elkaar. 

3.2. Samensprekingen 
3.2.1. 8 mei 1990 

De eerste vergadering vond plaats te Bunschoten onder voorzitterschap van ds. J . Westerink. In over
leg met het Hoofdbestuur was door deputaten een gespreksnotitie gemaakt over 'de belijdenis aan
gaande de kerk' (n .a.v. artt. 27-29 N.G.B.). 
Vooraf werden over en weer eerst enkele vragen gesteld. Zo informeerden de broeders van het 
Hoofdbestuur of het jongste synodebesluit wel perspectief bood na het afwijzen van het voorstel inza
ke kanselruil. Zijn onze ontmoetingen minder vrijblijvend dan bijvoorbeeld binnen het C.O.G.G.? 
Deputaten hebben geantwoord dat - hoewel thans niet kon worden besloten tot kanselruil - de synode 
toch in grote meerderheid de gesprekken wilde voortzetten en in dit besluit een aanmoediging wilde 
geven om samen iets te doen. Op de vraag van deputaten of de broeders van het Hoofdbestuur van 
hun kant perspectief zagen in de gesprekken, werd geantwoord dat men juist vanwege de geestelijke 
herkenning de gesprekken heel wezenlijk vond. 
De broeders van het Hoofdbestuur legden de heel praktische vraag op tafel of we niet zouden kunnen 
komen tot de gezamenlijke uitgave van een postille, waarbij de medewerkers niet slechts op persoon
lijke titel mee zouden werken, maar de Chr. Gerei. Kerken en de Gerei. Bond officieel verantwoorde-
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lijkheid zouden dragen. Deputaten hebben geantwoord dat in het laatste geval men beter contact zou 
kunnen opnemen met het curatorium van de Theologische Universiteit te Apeldoorn . Het Hoofdbestuur 
zegde toe dit te zullen doen. 
Daarna werd gesproken over het eigenlijke onderwerp voor deze eerste samenkomst: 'de belijdenis 
aangaande de kerk' . De eerste gespreksvraag ging erover hoe we de woorden 'zich af te scheiden 
van degenen die niet van de kerk zijn ' (art. 28) eigenlijk moeten verstaan. Van de kant van het 
Hoofdbestuur werd opgemerkt, dat het de vraag is van wie we ons moeten afscheiden. Wie zijn 
bedoeld met 'degenen die niet van de kerk zijn'? Zijn dat mensen die dwalen en de grondwaarheden 
van de Schrift loochenen of zijn dat vooral de mensen van de wereld? Van de kant van het 
Hoofdbestuur werd vooral op het laatste de nadruk gelegd. Tevens wezen zij - in de lijn van 
Hoedemaker · op de breedte van het verbond. De profeten in het Q.T. stonden temidden van veel 
geloofsafval , maar bleven op hun post. Deputaten antwoordden dat deze parallel niet zo maar te trek
ken is. In de situatie van het O .T. was het volk wel afvallig, maar de profeten waren trouw in hun amb
telijke werk. Het grote probleem in de Ned. Herv. Kerk is eerder andersom: ambtelijke ontrouw. De 
eigenlijke vraag waar het om moet gaan is deze: Is de kerk daar waar (nog) ruimte is voor het Woord 
of daar waar binding is aan het Woord? 
De broeders van het Hoofdbestuur merkten op, dat het in de geschiedenis nooit is gekomen tot een 
volmaakte kerk. Het ideaal werd nooit bereikt, zelfs niet in de tijd van de Dordtse Synode. Moet dat 
ons niet tot voorzichtigheid manen? 
Deputaten lichtten daarop toe , dat het in de Afscheiding bepaald niet ging om een volmaakte kerk. Het 
latere Kuyperiaanse kerkmodel , stoelend op de idee van de veronderstelde wedergeboorte, stond de 
afgescheidenen niet voor ogen. Zij hadden slechts de verbondsgemeente op het oog. 
Op de vraag van deputaten of er begrip is voor de Afscheiding, werd van de kant van het 
Hoofdbestuur opgemerkt dat men zeker begrip heeft voor het feit, dat er een afscheiding heeft plaats 
gevonden. Volgens hen is de afgescheidenen indertijd groot onrecht aangedaan. Daarop vroegen de 
broeders of deputaten op hun beurt geen oog hadden voor het feit , dat in sommige plaatselijke 
gemeenten binnen de Ned. Herv. Kerk de invloed van de Afscheiding zo diep is doorgedrongen en dat 
daardoor zoveel gereformeerd leven tot openbaring is gekomen. 
Tenslotte werd opgemerkt: Uw naam is Chr. Gerei. Kerken (mv.) en zo legt u terecht nadruk op de 
plaatselijke gemeenten. Waarom kunt u dan dat plaatselijke niet meer honoreren? 
Besloten werd dit vraagstuk van de verhouding tussen de plaatselijke kerk en kerkverband in een vol
gende ontmoeting aan de orde te stellen. De ontmoeting werd wederzijds als een goede ervaren. 

3.2.2. 19 april 1991 
De tweede samenkomt werd opnieuw in Bunschoten gehouden. Deze keer berustte de leiding bij ds. 
C. van den Bergh. Ten dienste van het gesprek had het Hoofdbestuur een notitie gemaakt over 'het 
verband tussen de landelijke kerk en de plaatselijke gemeenten'. 
Daarin werd o.a. het volgende gesteld: Het hart van de kerk klopt in de plaatselijke gemeente. Alle 
activiteiten van de landelijke kerk moeten het welzijn van de gemeente dienen. Na 1951 is de Ned. 
Herv. Kerk 'sprekende kerk' geworden door de vele herderlijke schrijvens over diverse zaken. In som
mige gevallen waren deze schrijvens niet op de toonhoogte van Schrift en belijdenis, maar men sprak 
tenminste over aangelegen punten. Het gevaar is groot, dat de afgescheiden kerken de Ned. Herv. 
Kerk nu uitsluitend beoordelen op dit spreken naar buiten. Zouden deze kerken overigens zelf in staat 
zijn om een dergelijk getuigenis naar buiten te geven, bijv. over homosexualiteit, gezien de verschillen 
in denken die er ook binnen deze kerken zijn? 
Deputaten stelden dat de kerk vooral moet spreken via de verkondiging. Overigens wezen zij ook op 
de synodale uitspraak van de Chr. Gerei. Kerken in 1986 inzake homosexualiteit. In voorkomende 
gevall9.n zal de k_erk _moeten spreken. Ook binnen de Chr. Gerei. Kerken bestaan nuanceringen, te 
vergelijken met die binnen de Gerei. Bond. Nadruk wordt weliswaar gelegd op de autonomie van de 
plaatselijke gemeente, maar dat laat onverlet dat men samen wil horen tot een bepaald kerkverband 
en verantwoording wil dragen voor het geheel van de kerken. Uw en onze visie op de kerk verschillen. 
Toch zijn deputaten geroepen tot contacten met andere groeperingen van gereformeerde belijders. 
De broeders van het Hoofdbestuur vroegen zich af of het toch niet mogelijk zou zijn , dat we als Gerei. 
Bond en Chr. Gerei. Kerken gezamenlijk naar buiten zouden kunnen treden. We hebben elkaar zo 
nodig in deze tijd van secularisatie. 
Opnieuw stelden de broeders de praktische samenwerking aan de orde. Men toonde zich zeer teleur
gesteld over het negatieve antwoord dat het curatorium inmiddels gaf op het boven vermelde officiële 
v_erzoek van het Hoofdbestuur om te komen tot een gezamenlijke postille. Gewezen werd op de jaar
lijkse Haamstedeconferentie. Als het op het vlak van de predikanten kan, waarom dan niet op het vlak 
van gemeenten, zo vroeg men zich af. 
Van beide kanten werd erkend, dat er over en weer sprake is van geestelijke herkenning. Aan beide 
kanten wordt ook geworsteld met dezelfde problemen van kerkelijke ingezonkenheid, enz. 
Deputaten vroegen zich af • nu kanselruil thans niet mogelijk is - hoe het zou kunnen komen tot een 
vorm van samenwerking boven het plaatselijke uit en niet direct in de ambtelijke sfeer. Hoe mogen we 
de stem van de Chr. Gerei. Kerken paren aan de stem van de Gerei. Bond in de vragen waarvoor wij 
in deze tijd staan? 
Van beide kanten werd ook dit gesprek als heel zinvol ervaren. 

3.2.3. 6 maart 1992 
Het derde en laatste gesprek vond weer plaats in Bunschoten. Ds. J . Westerink had de leiding. 
E.erst kwa_men de ontwikkelingen binnen het C.O.G.G. ter sprake. Deputaten schreven indertijd name
lijk een bnef aan het C.O.G.G. over het functioneren van dit orgaan. Tegelijkertijd was er een brief van 
het Hoofdbestuur over dezelfde materie. De bespreking van deze brieven resulteerde in de benoeming 
van een commIssIe en in de laatstgehouden vergadering van het C.O.G.G. stelde deze commissie 
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voor om de synode van de Ned. Herv. Kerk te vragen te participeren binnen het _C.O.G.G. en zich dan 
te laten vertegenwoordigen door de Gerei. Bond en/of de Confessionele Vereniging. 
Deputaten stelden nu deze zaak aan de orde en lieten weten dat ZIJ •. zoals reeds enkelen_ van hen _op 
de c.O.G.G.-vergadering hadden laten weten - hiermee grote moeite hadden, omdat dit geenszins 
hun bedoeling was toen zij hun brief aan het C.O.G.G. richtten . Een goed gesprek volgde. De broe
ders van het Hoofdbestuur zegden toe dat het Hoofdbestuur spoedig een standpunt in deze zou bepa-
len en dat deputaten van dit standpunt op de hoogte ge~teld zouden worden... . , . 
Vervolgens werd in deze samenkomst gesP.roken over de religie van de behJdenis. In _een vonge ont
moeting was afgesproken, dat er van de z11de van het Hoofdbestuur een gespreksnot1t1e zou worden 
gepresenteerd over de 'toeëigening des heils'. Dit naar aanleiding van een publicatie van ds. J . 
Maasland in 'De Waarheidsvriend'. Daarbij zou de vraag onder ogen gezien worden of de verschillen 
omtrent de toeëigening des heils kerkscheidend zijn of niet. In afwijking hiervan s_telde ,het 
Hoofdbestuur voor om te spreken over een artikel dat ir. J. van de Graaf mdert1Jd in [)e 
Waarheidsvriend' publiceerde, getiteld 'De religie van de belijdenis'. Omdat er genoeg raakvlakken z1Jn 
tussen genoemde onderwerpen gingen deputaten hiermee accoord. 
Gesproken werd over de vraag wat onder 'toeëigening des heils' wordt verstaan. Het bleek, dat ver
schillende deelnemers aan het gesprek de term min of meer zagen als equivalent van de term 'toele1-
dende weg'. Anderen zagen het veel breder: niet alleen gaat het om de vraag hoe een mens tot geloof 
komt maar ook om de werkzaamheden en de oefeningen en de groei van het geloof, dat door de 

Heilige Geest gewerkt is. 
Van de kant van het Hoofdbestuur werd opgemerkt, dat de term 'religie van de belijdenis' heel belang
rijk is, vooral ook met het oog op gesprekken met andere kerken van gereformeerd belijden. Die term 
duidt aan, dat het niet alleen gaat om de belijdenis op zich , maar ter dege ook om het functioneren 

ervan. 
Deputaten stelden de vraag of de verschillen die er op dit punt van de toeëigening zijn , ernstig zijn . 
Van de kant van het Hoofdbestuur werd opgemerkt, dat het weliswaar geen reden is om een bestaan
de kerk te scheiden, maar dat het in het geval twee kerken samensprekingen hebben over toekomsti
ge eenwording, wel een heel aangelegen punt is waarover niet lichtvaardig heengestapt moet worden. 
Aan het einde van de bespreking werd geconcludeerd dat er op de genoemde punten grote overeen
stemming was met de broeders van het Hoofdbestuur. Vastgesteld werd dat dit de laatste ontmoeting 
was voor de aanstaande generale synode van de Chr. Gerei. Kerken. 

3.3. Evaluatie 
De gesprekken zijn in een open en broederlijke sfeer verlopen. Over en weer was herkenning, niet alleen 
wat betreft het verstaan van de geestelijke en kerkelijke zaken maar ook wat betreft de zorgen omtrent gees-

telijke ingezonkenheid en voortschrijdende secularisatie . . . . 
Inzake de belijdenis aangaande de kerk kwamen we niet tot overeenstemming. Het 1s niet te verwachten dat 

dat in de nabije toekomst wel zal gebeuren. . .. 
Desondanks zijn deputaten van mening dat het noodzakelijk is de contacten voort te zetten. Al 1s kerkehJke 
eenheid hierbij niet direct te verwachten, vanuit de geestelijke overeenstemming d_i_e ook nu weer geconsta
teerd werd, liggen er toch verschillende perspectieven voor de toekomst. In een t1Jd waann er steeds meer 
vormen van praktische samenwerking met de Gerei. Bond ontstaan, is het van grote betekenis ook op dit 

niveau met deze groep contact te blijven onderhouden. 
Ten aanzien van de opdracht, die de synode van 1989 aan deputaten gaf om zich te bezinnen op de vraag 
of en hoe contacten met groeperingen die zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te 
leven naar de gereformeerde belijdenis - zoals de Gereformeerde Bond - dienstbaar kunnen zijn aan het 
streven naar kerkelijke eenheid, zoals bedoeld in de instructie van deputaten, moeten deputaten melden, dat 
vanwege het blijvende verschil in interpretatie van de artt. 27-29 N.G.B. die kerkelijke eenheid niet binnen de 
horizon komt. Maar al is die kerkelijke eenheid dan nu niet realiseerbaar, het blijvend onderhouden van con
tacten zou tenslotte toch - onder Gods zegen - op den duur aan het streven naar kerkelijke eenheid dienst
baar kunnen zijn. Deputaten achten het afbreken van de contacten nu een onverantwoorde stap. 

4. Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte (C.O.G.G.) 
De leden van de sectie Binnenland van het deputaatschap zijn qualitate qua ook lid namens onze kerken 
van het C.O.G.G. Ook in deze verslagperiode heeft dit orgaan weer verschillende activiteiten ontwikkeld , 
waaraan deputaten zo goed mogelijk hebben deelgenomen. 
Naar gewoonte werden jaarlijks drie vergaderingen van het C.O.G.G. gehouden (in Apeldoorn) . Een ver
scheidenheid aan onderwerpen werd daar besproken, zonder dat dit overigens uitmondde in duidelijke con
clusies aan het eind van de vergaderingen. Tevens werden op deze vergaderingen de jaarlijkse conferenties 
voorbereid . In 1990 werd als thema voor de conferentie (gehouden in De Aker te Putten) gekozen voor 
'Kerkelijke verantwoordelijkheid voor de politiek' (ingeleid door ir. J. van de Graaf) , in 1991 'Spiritualiteit in de 
Gereformeerde Gezindte' (prof. dr. C . Graafland) en in 1992 'Waarom wordt er zo verschillend gepreekt in 
de Gereformeerde Gezindte?' (prof. dr. C. Trimp). Deputaten hebben telkens enkele predikanten van onze 
kerken uitgenodigd deel te nemen aan deze conferenties . 
Ondanks het feit , dat het van tijd tot tijd bijeenkomen van leden van verschillende kerken, die zich willen stel
len op Schrift en belijdenis, op zichzelf genomen zijn waarde kan hebben en bemoedigend kan zijn, is bin
nen ons deputaatschap toch (opnieuw) de vraag levendig geworden wat nu feitelijk de waarde is van het 
C.O.G.G. We herinneren aan een dergelijke vraag die door deputaten gesteld werd aan de generale synode 
van 1983. De synode droeg toen deputaten op (o.a.) 'uit te blijven zien naar mogelijkheden dat tussen ker
ken van gereformeerd belijden niet vrijblijvend gesproken wordt'. Nu - negen jaar later - moeten we constate
ren dat we op deze weg feitelijk niet gevorderd zijn. 
Binnen het deputaatschap is daarover uitgebreid gesproken. Dit heeft geresulteerd in een brief, gericht aan 
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het C.O.G.G. , waarin onzerzijds een drietal aandachtsvelden is geformuleerd: 
1. Zijn de vergaderingen van het C.O.G.G. niet te vrijblijvend van karakter? Is de structuur niet voor verbete

ring vatbaar? Hoe komt het dat er geen binding met het achterland is? Is dat geen teken dat de arbeid 
van het C.O.G.G. plaatselijk niet of nauwelijks leeft? 

2. Is het ideaal van de zestiger jaren wellicht achterhaald? Zowel de 'grote' als de 'kleine' oecumene lijkt in 
het slop te zitten; het zou heel goed zijn wanneer het C.O.G.G. daarin een wezenlijke bijdrage kon leve
ren . Maar is het daartoe wel in staat? 

3. Is de Gereformeerde Gezindte van gezicht veranderd? Dit is tevens de meest pijnlijke vraag. De ontwik
kelingen_ ten negatieve in de Gereformeerde Kerken in Nederland kunnen niet verzwegen worden; zij zijn 
off1c1eel 1n het C.O.G.G. vertegenwoordigd. 

Deputaten eindigden hun schrijven met de wens, dat er een 'kritische bezinning op gang komt over de wijze 
waarop een en ander echt dienstbaar kan zijn aan de doelstelling: dichter bij elkaar komen'. Duidelijk is ook 
gesteld, dat deze dingen niet zijn geschreven om 'van het C.O.G.G. af te komen'. 
De brief die deputaten aan het C.O.G.G. richtten bleek meer los te maken; ook van de zijde van de 
Gereformeerde Bond kwam een schrijven. Daarin werd aan de orde gesteld de (on)mogelijkheid om binnen 
het C.O.G.G. te komen tot een ecclesiologische consensus voor gereformeerde belijders, de positie van de 
hervormd gereformeerden - gezien hun kerkelijke positie - en de plaats van de deputaten van de 
Gereformeerde Kerken. 
Binnen de kring van hili C.O.G.G. is vervolgens een diepgaande en eerlijke discussie op gang gekomen 
over deze zaak. Enerz11ds zou men wensen dat het C.O.G .G. meer gewicht kreeg doordat alle leden daar 
zouden zitten vanuit een kerkelijke positie . Nu zijn alleen onze deputaten en die van de Gerei. Kerken en die 
van de Ned. Gerei. Kerken er namens kerken. De anderen zitten er namens een vereniging (Gerei. Bond en 
Confessionele Vereniging) of op persoonlijke titel (vanuit de Gerei. Kerken Vrijgemaakt en de 
Gereformeerde Gemeenten). De weg van 'verkerkelijking' stuit op grote problemen: wil men de Ned. Herv. 
Kerk vragen zich officieel te doen vertegenwoordigen in het C.O.G.G. - bijvoorbeeld via leden van de Gerei. 
Bond en de Conf._ Ver. · (een op één van de vergaderingen gelanceerd voorstel) dan is het de vraag of daar
mee het middel niet erger 1s geworden dan de kwaal; anderzijds is niet te ontkennen dat de Ned. Herv. Kerk 
en de Gerei. Kerken 'samen op weg' zijn. In dat geval moet ook onder ogen worden gezien, dat dan de ker
kelijke vertegenwoordiging vanuit de Gerei. Kerken Vrijgemaakt en de Gerei. Gemeenten verder weg zal zijn 
dan ooit. 
In feite cirkelt veel van de moeite binnen het C.O.G.G. - ook in deze kwestie - om de innerlijke veranderin
gen die zich binnen de Gerei. Kerken hebben voltrokken. Enerzijds zitten daar binnen het C.O.G.G. verte
genwoordigers die nog aangesproken willen worden op hun gereformeerde erfenis, anderzijds gaat een 
groot gedeelte van deze kerken volstrekt andere wegen en dat vrij ongehinderd. De vraag naar de 'ecclesio
logische consensus' is dan ook niet zonder betekenis. Op het moment van samenstellen van dit rapport is 
daarover nog geen voorstel gedaan, laat staan dat de gedachten daarover geordend konden worden. 

5. Voorstellen 
Op grond van het bovenstaande zijn deputaten gekomen tot de formuleringen van voorstellen. De voorstel
len met betrekking tot de relatie met de G.K.V. en de Gerei. Bond, alsmede met betrekking tot participatie in 
het C .O.G.G. worden unaniem ingediend. Wat betreft de relatie tot de N.G.K. gaan de meningen van depu
taten uiteen, zoals uit de voorstellen zal blijken. 

5.1. Ten aanzien van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt 
De generale synode 
overwegende 
1. dat de synode van 1989 uitsprak, dat de G.K.V. zich in alles willen stellen op de grondslag van en bege

ren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 
2. dat de G.K.V. van de C.G.K. vragen dat zij zich alsnog uitspreken inzake de opvattingen van prof. dr. B.J. 

Oosterhoff; 
3. dat de G.K.V. van de C.G.K. vragen dat zij in de relatie tot de N.G.K. deze kerken duidelijk zullen bevra

gen op hun confessionele betrouwbaarheid; 
4. dat in_ de samensprekingen met deputaten G.K.V. het hanteren van het belijden omtrent de kerk aan de 

orde 1s geweest, maar dat er vragen zijn blijven liggen ten aanzien van het verstaan van de artt. 27-29 
N.G.B.; 

5. dat de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils in feite nog dezelfde zijn als door de synode 
van 1989 moest worden geconstateerd, omdat deze verschillen in de samensprekingen met deputaten 
G.K.V. nog niet grondig zijn doorgesproken; 

6. dat de G.K.V. erop aandringen dat de C.G.K. zich duidelijk uitspreken ten aanzien van de vraag of de ver
schillen, die er zijn tussen beide kerken een gescheiden kerkelijk leven vereisen; 

van oordeel 
1. dat de opvattingen van prof. dr. B.J. Oosterhoff jaren geleden reeds besproken zijn en dat toen deze zaak 

als afgehandeld is beschouwd en er in de vraag van de G.K.V. geen aanleiding is gelegen om er nu op 
terug te komen; 

2. dat · zoals ook de synode van 1989 uitsprak - het onjuist zou zijn om op grond van een verzoek van 
deputaten G.K.V. en ten overstaan van hen een taxatie te geven van de ontwikkelingen in de N.G.K. ; 

3. dat de vragen die nog zijn blijven liggen met betrekking tot het verstaan van de artt. 27-29 N.G.B. beant
woord dienen te worden; 

4. dat de zaken met betrekking tot de toeëigening des heils wezenlijke elementen van de belijdenis betref
fen, waarover overeenstemming dient te worden bereikt; 

5. dat het ontbreken van overeenstemming op dit punt een belemmering is op de weg naar kerkelijke een
heid; 
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spreekt uit . . 
1. dat aan de verzoeken van de G.K.V. genoemd onder overwegingen 2. en 3. niet zal worden voldaan; 

2. dat het gesprek over het belijden omtrent de kerk dient te worden voorti)ezet; 
3. dat de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils verder dienen te worden besproken - waar

bij het resultaat van de bezinning van deputaten op wat de confessie op dit onderdeel zegt goede dien

sten kan bewijzen - opdat op deze wijze de verschillen zo mogelijk zullen kunnen worden weggenomen, 

4. dat zolang er geen vooruitgang wordt bereikt in het gesprek_ over de in 2 en 3 genoemde zaken er geen 

verdere stappen gedaan kunnen worden op weg naar kerkeliJke eenheid; 

en besluit 
1. de G.K.V. te verzoeken deputaten te benoemen om het gesprek voort te zetten; 

2. deputaten op te dragen het gesprek over de genoemde punten voort te zetten. 

5.2. Ten aanzien van de Nederlands Gereformeerde Kerken . 

Ten aanzien van de relatie tot de N.G.K. konden deputaten niet tot een eensluidend voorstel komen. Er Is 

een meerderheids- en een minderheidsvoorstel. Het meerderheidsvoorstel wordt gedaan door de deputaten 

A. Baars, P. den Butter, B. de Graaf, A. van Hattem, A.G. Knevel, G. van Malkenhorst, J.W. Maris, J.C.L. 

Starreveld en J. Westerink. Het minderheidsvoorstel is afkomstig van de deputaten D. Quant en B. W1tz1er. 

Al zijn er heel wat punten van overeenkomst in de beide voorstellen en al hebben de indieners van beide 

voorstellen wederzijds begrip en respect voor elkaars vIsIe , met betrekking tot de conclusies gaan de voor

stellen uiteen. 
5.2.1. Voorstel meerderheid 

De generale synode 
overwegende 
1. dat de synode van 1989 uitsprak, dat de N.G.K. zich in alles willen stellen op de grondslag van en 

begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 
2. dat synoden onzer kerken in het verleden herhaaldelijk hebben uitgesproken dat het zoeken van 

eenheid met de N.G.K. roeping der kerk is; . 

3. dat op diverse plaatsen die eenheid is gezocht en in mindere of meerdere mate ook Is gevonden; 

4. dat door verschillende uitspraken van kerkelijke vergaderingen aan die gevonden eenheid goedkeu-

ring is verleend; . .. 
5. dat op deze manier verschillende C.G.K. ten nauwste zijn samengegroeid met de plaatseliJke 

N.G.K. - met name in de samenwerkingsgemeenten Almere , Lelystad en Nieuwegein, waar men 

spreekt van een volgroeide geestelijke eenheid; . 

6. dat anderzijds in de contacten met de N.G.K. keer op keer ondervonden wordt, dat er verschillen 

gebleven zijn, m.n. met betrekking tot de toeëigening des heils en de kerkregering; 

constaterende 
1. dat er steeds weer spanningen ontstaan binnen onze kerken tussen wat plaatselijk hier en daar wel 

en landelijk niet bereikt kan worden in de relatie tot de N.G.K. en dat mede hierdoor vervreemding 

optreedt binnen het eigen kerkverband; 
2. dat zolang er tussen de kerkverbanden geen verdere samenwerking bereikt kan worden, de kerken 

waar het tot een nauwer samenleven met de N.G.K. gekomen is, onvermijdelijk met spanning te 

maken zullen krijgen ten aanzien van de verbondenheid aan het eigen kerkverband; 

3. dat op het niveau van deputaten de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils niet 

besproken konden worden in gezamenlijk beraad (zoals de synode van 1989 had gewild), aange

zien de N.G.-commissie na de vele en langdurige besprekingen in vorige perioden er de voorkeur 

aan gaf om een schriftelijk stuk op tafel te leggen en dat dan ook als laatste woord in deze kwestie 

te beschouwen; 
4. dat volgend op dit 'laatste woord' er op schriftelijk gestelde vragen van de kant_ van deputaten een 

nadere schriftelijke verklaring volgde van de kant van de N.G.-commissie, waarin een aantal ondui

delijkheden verhelderd werd ; 
5. dat bij alle waardering voor deze verklaring, diverse verschillen die de synode van 1989 constateer

de, nog dezelfde zijn gebleven; 
6. dat deputaten de opdracht van de synode om de vragen met betrekking tot het A.K.S. te bespreken, 

wel hebben kunnen uitvoeren, zij het dat dit pas in een laat stadium heeft plaats gevonden; 

7. dat binnen de N.G.K. de discussie over het A.K.S. weer op gang gekomen is; 

van oordeel 
1 . dat de zaken met betrekking tot de toeëigening des heils wezenlijke elementen van de belijdenis 

betreffen, waarover overeenstemming dient te worden bereikt; 
2. dat het ontbreken van overeenstemming op dit punt een belemmering is op de weg naar kerkelijke 

eenheid; 
3. dat de bestaande verschillen zowel ten aanzien van de toeëigening des heils als de kerkregering, 

ondanks herhaalde besprekingen, nog steeds bestaan; 
4. dat nog steeds van belang is wat de synoden van 1983 en 1986 uitspraken, namelijk dat het zoe

ken naar eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raakt, en dat het daarom belang

rijk is bij het zoeken naar die eenheid, de eenheid in eigen kerkverband in het oog te houden; 

5. dat het vanwege de spanning en vervreemding in eigen kerkverband beter is eerst aan herstel van 

vertrouwen in eigen kerkverband aandacht te besteden; 
6. dat het daarom beter is aan de contacten met de N.G.K. op dit moment geen uitbreiding te geven; 

spreekt uit 
1. dat zolang de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils nog bestaan, deze een belem

mering vormen voor kerkelijke eenheid en dat die dus eerst verder dienen te worden besproken -

waarbij het resultaat van de bezinning van deputaten op wat de confessie op dit onderdeel zegt 

275 

goede diensten kan bewijzen - opdat op deze wijze de verschillen uit de weg geruimd worden; 

2. dat hoewel het roeping der kerk blijft om te staan naar eenheid onder gereformeerde belijders, het 

op dit moment niet raadzaam Is aan de contacten met de N.G.K. uitbreiding te geven· 
en besluit ' 

1. aan de Landelijke Vergadering van de N.G.K. te verzoeken haar Kommissie voor Kontakt en 

Samenspreking op te dragen het gesprek over de toeëigening des heils voort te zetten; 
2. deputaten op te dragen 

a. om te_ zien naar mogelijkheden om de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils 

grondig met de N.G.-comm1ss1e te bespreken aan de hand van het resultaat van hun bezinning 

op wat de confessie op dit onderdeel zegt, opdat die verschillen zo mogelijk zullen kunnen wor
den weggenomen; 

b. zich nauwkeurig op de hoogte te blijven stellen van de ontwikkelingen in de N.G.K. ten aanzien 
van het A.K.S.; 

3. de kerken dringend te adviseren 
a. bij het onderhouden van contact met de N.G.K. de eenheid in eigen kerkverband in het oog te 

houden; 
b. alles in het werk te stellen om de vervreemding van elkaar tegen te gaan en het onderlinge ver

trouwen te herstellen. 
5.2.2. Voorstel minderheid 

De generale synode 
overwegende 
1. dat de synode van 1989 uitsprak dat de N.G.K. zich in alles willen stellen op de grondslag van en 

begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 

2. dat synoden onzer kerken in het verleden herhaaldelijk hebben uitgesproken dat het zoeken naar 

eenheid met de N.G.K. roeping der kerken is; 
3. dat op diverse plaatsen die eenheid is gezocht en in mindere of meerdere mate ook is gevonden; 

4. dat door verschillende uitspraken van kerkelijke vergaderingen aan die gevonden eenheid goedkeu
ring is verleend; 

5. d_at op deze manier verschillende C.G.-gemeenten ten nauwste zijn samengegroeid met de plaatse

lijke N.G.K. - met name in de samenwerkingsgemeenten van Almere, Lelystad en Nieuwegein, 

waar men spreekt van een volgroeide geestelijke eenheid; 

6. dat anderzijds er C.G.-gemeenten zijn die in de contacten met de plaatselijke N.G.K. die eenheid 

niet kunnen vinden, omdat er verschillen blijven m.n. met betrekking tot de toeëigening des heils en 
de kerkregering; 

constaterende 
1. dat door het verloop van de contacten met de N.G.K. er een spanning ontstaat in de kerken tussen 

wat plaatselijk wel en landelijk niet bereikt wordt; 

2. dat op het niveau van deputaten de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils niet 

besproken konden worden in gezamenlijk beraad (zoals de synode van 1989 had gewild), aange

zien de N.G.-comm1ss1e na de vele en langdurige besprekingen in vorige perioden er de voorkeur 

aan gaf om een schriftelijk stuk op tafel te leggen en dat dan ook als laatste woord in deze kwestie 
te beschouwen; 

3. dat volgend op dit 'laatste woord' er op schriftelijk gestelde vragen van de kant van deputaten een 

nadere schriftelijke verklaring volgde van de kant van de N.G.-commissie, waarin een aantal ondui

delijkheden verhelderd werd; 
4. dat deputaten de opdracht van de synode om de vragen met betrekking tot het A.K.S. te bespreken 

wel hebben kunnen uitvoeren, hetzij het dat dit pas in een laat stadium heeft plaats gevonden, het

geen mede zijn oorzaak vindt in het feit , dat de Landelijke Vergadering pas in 1991 hierover een 
beslissing kon nemen; 

5. dat binnen de N.G.K. de discussie over het A.K.S. weer op gang gekomen is; 
van oordeel 
1. dat de zaken met betrekking tot de toeëigening des heils wezenlijke elementen van de belijdenis 

betreffen; 
2. dat er ten aanzien van de toeëigening des heils tussen beide kerken op het niveau van de landelijke 

samensprekingen nu genoegzaam gesproken is en dat het niet te verwachten is dat daarin nog ver
der gekomen kan worden; 

3. dat er ten aanzien van deze zaak op het niveau van de landelijke samensprekingen weliswaar ver

schillen zijn overgebleven, maar dat deze getaxeerd kunnen worden als in het licht van Schrift en 

belijdenis toelaatbare accentsverschillen; 

4. dat het van belang blijft om op plaatselijk niveau het functioneren van de toeëigening des heils tot 

voorwerp van bezinning en gesprek te houden; 
5. d~t de bestaande verschillen t.a.v. de kerkregering nog niet genoegzaam met de N.G.-commissie 

zI1n doorgesproken en nog steeds aanwezig zijn; 

6. dat nog steeds van belang is wat de synoden van 1983 en 1986 uitspraken, namelijk dat het zoe

ken_ na~r eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raakt, en dat het daarom belang

nik Is bIJ het zoeken van die eenheid de eenheid in eigen kerkverband in het oog te houden; 

7. dat evenzeer van belang is wat onderscheiden synoden in het verleden uitspraken, namelijk dat het 

zoeken naar eenheid met de N.G.K. roeping der kerken blijft; 

8. dat overigens de spanningen die in eigen kerken - met name op de meerdere kerkelijke vergaderin

gen - optreden ten diepste hun oorzaak niet vinden in de contacten met de N.G.K.; 
spreekt uit 
1. dat de gesprekken op landelijk niveau met betrekking tot de toeëigening des heili: beëindigd kunnen 



276 

worden, omdat er sprake is van in het licht van Schrift en belijdenis toelaatbare accentsverschillen, 

waaruit opnieuw blijkt dat de N.G.K. zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te 

leven naar de gereformeerde belijdenis; 
2. dat het zoeken naar eenheid met de N.G.K. roeping der kerken blijft; 
3. dat dit zoeken naar eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raakt, en dat het daar

om belangrijk is bij het zoeken naar die eenheid de eenheid in eigen kerkverband in het oog te hou

den; 
en besluit 
1 . deputaten op te dragen 

a. de plaatselijke ontwikkelingen t.a .v. de samenwerking met de N.G.K. nauwlettend te volgen en 

desgevraagd daarin adviezen te geven; . . . . 
b. zich nauwkeurig op de hoogte te blijven stellen van de ontwikkelingen In de N.G.K. ten aanzien 

van het A.K.S. en het gesprek daarover met de N.G.-commissie voort te zetten; 

2. de kerken dringend te verzoeken . 
a. te blijven zoeken naar wegen en middelen om aan de landelijk geconstateerde overeenstemming 

op basis van Schrift en belijdenis ook plaatselijk gestalte te geven; 
b. hierover in onderling gesprek te blijven op de classicale vergaderingen; 
c. er acht op te geven dat die gemeenten die een nauwer samenleven met de N.G.K. hebben 

gevonden of zelfs tot een volgroeide geestelijke eenheid zijn gekomen daarin ten volle gerespec

teerd worden, met inachtneming van het in 2b gestelde; 
d. er evenzeer acht op te geven dat die gemeenten waarin zulks (nog) niet mogelijk is ten volle in 

hun motieven en overwegingen gerespecteerd worden, met inachtneming van het in 2b gestelde; 

e. voortdurend in gebed deze zaken de Here voor te leggen, in ootmoedigheid vanwege de verbro
kenheid van de kerken van gereformeerde belijdenis in ons land en vanwege het gegeven dat 
het in de huidige situatie binnen onze eigen kerken zo moeilijk blijkt hierin een keer te brengen. 

5.3. Ten aanzien van de Gereformeerde Bond in de Ned. Herv. Kerk 

De generale synode 
constaterende 
1. dat het belijden omtrent de kerk in de samensprekingen met het Hoofdbestuur van de Geref. Bond aan de 

orde is geweest, maar dat het verschillend verstaan van de artt. 27-29 _N.G.B. gebleven Is; 
2. dat er overigens op andere punten een grote mate van overeenstemming Is geconstateerd; 

van oordeel 
1 . dat het vanwege de gebleven verschillen op dit moment niet mogelijk is verdere stappen te doen op weg 

naar kerkelijke eenwording; 
2. dat het toch goed is als er bepaalde vormen van contact worden onderhouden met de Geref. Bond, in de 

hoop dat er later mogelijk ook perspectief zal komen naar kerkelijke eenheid; 

besluit 
deputaten op te dragen de contacten met de Geref. Bond in de Ned. Herv. Kerk waar mogelijk voort te zet-

ten. 

5.4. Ten aanzien van het Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte 

De generale synode 
besluite deputaten op te dragen . . . . 
1. mee te blijven werken aan de arbeid van het C.O.G.G. en de ontwikkeling van dit orgaan nauwkeung te 

volgen; .. . d ··bI ·· d k 
2. uit te zien naar mogelijkheden dat tussen kerken van gereformeerd belijden min er vnj ljVen gespro en 

wordt; . 
3. van een en ander rapport uit te brengen aan de generale synode van 1995 opdat deze zal kunnen beslis

sen of verdere participatie van onze kerken in het C.O.G.G. gewenst is. 

Bijlage 20.C.1. 

PERSVERSLAG 

Deputaten van de Christelijke Gereformeerde Kerken (C.G.K.) en deputaten ~an de Gereformeerde K~rken 

(G.K.) hebben overeenkomstig de opdracht van hun synoden het gesprek in een __ zevental ontmoetingen 

voortgezet. Deze ontmoetingen mochten zich kenmerken door een broederlijke sfeer, waarin met 

geschroomd werd verschillen openhartig te benoemen. . 
In deze ontmoetingen zijn allereerst de besluiten van de wederzijdse synoden nader toegelicht. Vragen kon-

den hierbij worden beantwoord en misverstanden weggenomen. . 
Vervolgens hebben de besprekingen zich met name geconcentreerd op gesprekspunten, die door de 

Christelijke Gereformeerde synode van Groningen 1989 en de Gereformeerde synode van Leeuwarden 

1990 waren genoemd. . 
De Gereformeerde deputaten hebben de Christelijke Gereformeerde broeders gevraagd nauwkeung aan te 

geven, waarin de 'ernstige verschillen' met betrekking tot de __ toeëigening van het heil bestaan, die_ vol~ens 

de Christelijke Gereformeerde synode een belemmering zijn voor de kerkelijke eenheid en duidelijk te 

maken waarom deze verschillen de weg naar eenheid blokkeren. Nadat de Christelijke Gereformeerde 

deputaten aanvankelijk een nota hierover hadden toegezegd, hebben ze later meegedeeld dit toch niet wen

selijk te achten. De synode van Groningen 1989 gaf hen namelijk ook de opdracht zich te bezin_nen op de 

vraag welke ruimte voor verscheidenheid er kan en mag zijn in een kerk van gereformeerde belijdenis. De 
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Christelijke Gereformeerde broeders meenden dat het correcter is eerst het resultaat van deze bezinning 

aan hun synode te rapporteren, om zich daarna pas over de 'ernstige verschillen' te kunnen uitspreken. De 

Gereformeerde deputaten hebben zich hierbij neergelegd. 
Het gesprek is voorts gegaan over de door de Gereformeerde synode van Arnhem 1981 verwoorde klacht, 

dat de Christelijke Gereformeerde Kerken onvoldoende kiezen tegen de dwaling. Hierbij kwamen o.a. publi

caties van prof. dr. B.J. Oosterhoff aan de orde. De Christelijke Gereformeerde deputaten wezen erop, dat 

destijds door het curatorium van de Theologische Hogeschool aan de generale synode van 1974 is gerap

porteerd dat met de betrokken hoogleraar is gesproken en dat de zaak tot een afronding was gekomen: bij 

prof. dr. Oosterhoff is niet het gezag van de Schrift in geding, maar slechts een bepaalde exegese van bij

belgedeelten. De generale synode nam met deze mededeling genoegen en beschouwde de zaak als afge

daan. 
Hoewel de Gereformeerde deputaten erop wezen dat hiermee de klacht van de synode van Arnhem niet 

weerlegd was, bleven de Christelijke Gereformeerde deputaten bij hun standpunt, dat over deze zaak niet 

meer gesproken moet worden. Zij zeiden te verwachten, dat als hun kerken zeggen dat deze zaak is afge

daan, anderen dit zullen accepteren. 
In de besprekingen is ook aan de orde geweest de verhouding van de Christelijke Gereformeerde Kerken tot 

de Nederlands Gereformeerde Kerken. De Gereformeerde deputaten benadrukten van hun kant dat in het 

'Akkoord van kerkelijk samenleven' de binding aan de confessie en de gereformeerde kerkregering geen 

echte waarborg vinden. Zij wezen daarbij ook op de praktijk in de Nederlands Gereformeerde Kerken. Zij 

brachten onder de aandacht dat de Gereformeerde Kerken menen, dat de Christelijke Gereformeerde 

Kerken ten opzichte van de Nederlands Gereformeerde Kerken tot een duidelijke positiekeuze dienen te 

komen. 
De Christelijke Gereformeerde deputaten hebben geantwoord dat de praktijk binnen de Nederlands 

Gereformeerde Kerken vragen oproept en dat dit voor de synode van Groningen 1989 aanleiding was uit te 

spreken, dat in het gesprek met de Nederlands Gereformeerde Kerken 'de vragen met betrekking tot het 

Akkoord nu ook uitvoeriger betrokken dienen te worden'. Overigens achtten zij het voor zich prematuur op 

grond van deze vragen nu reeds een oordeel over de Nederlands Gereformeerde Kerken uit te spreken. 

De Christelijke Gereformeerde deputaten wezen in dit gesprek nog op twee dingen, die de houding van hun 

kerken tegenover de Nederlands Gereformeerde Kerken mede aangeven: in het besluit van de synode van 

Groningen 1989 is enerzijds de oproep tot plaatselijke samenwerking niet herhaald en is anderzijds aan 

deputaten opgedragen zich blijvend op de hoogte te stellen van het verloop van de contacten in die kerken, 

waar het tot een nauwer samenleven met de Nederlands Gereformeerde Kerken is gekomen. Verder heb

ben de Christelijke Gereformeerde te kennen gegeven, dat zij willen blijven bij de overweging van hun syno

de van 1989, dat het onjuist zou zijn om op grond van een verzoek van deputaten van de Gereformeerde 

Kerken en ten overstaan van hen een taxatie te geven van de ontwikkelingen in de Nederlands 

Gereformeerde Kerken. De Gereformeerde deputaten wezen op de uitspraak van de generale synode van 

Leeuwarden 1990 die oordeelde, dat de Christelijke Gereformeerde Kerken tot die taxatie geroepen zijn niet 

op grond van een verzoek van deputaten maar van Godswege, uit kracht van de gemeenschappelijke belij

denis der waarheid . Zij verzochten de Christelijke Gereformeerde broeders bij hun eerstkomende generale 

synode erop aan te dringen de gevraagde duidelijkheid te verschaffen. 
Onderwerp van gesprek is ook geweest de door de Christelijke Gereformeerde Kerken gestelde verschillen 

ten aanzien van de hantering van het belijden omtrent de kerk. Hierover werd gesproken naar aanleiding 

van door de Christelijke Gereformeerde deputaten vervaardigde nota's. 
Gesproken is over de vraag of deze verschillen niet leiden tot een andere taxatie van 1892: de koers die de 

Christelijke Gereformeerden toen gingen werd door de Gereformeerde Kerken immers altijd krachtig afge

wezen. De Gereformeerde deputaten benadrukten, dat men het over 1892 niet eens behoeft te zijn om toch 

tot eenheid te komen, temeer daar de Gereformeerde Kerken na de Vrijmaking terstond de Christelijke 

Gereformeerde Kerken gezocht hebben als kerken die met haar willen staan op de grondslag van de Schrift 

en de belijdenis. De Gereformeerde Kerken hebben evenals de Christelijke Gereformeerde Kerken de ver

schillende taxatie van 1892 nooit als een belemmering om tot eenheid te komen, naar voren gebracht. 

Deputaten konden elkaar vinden in de conclusie dat over dit onderwerp niet verder gesproken behoeft te 

worden. 
Als bezwaar tegen de 'Vrijgemaakte' Kerken werd ook genoemd dat deze kerken geen oog hebben voor de 

realiteit van het bestaan van diverse kerken van gereformeerde belijdenis. De indruk is vaak ontstaan, alsof 

de Gereformeerde Kerken alleen ware kerken in ons land zijn en dat ieder zich bij die kerken moet voegen. 

De Gereformeerde broeders wezen hier opnieuw naar het feit, dat hun kerken na de Vrijmaking dadelijk de 

Christelijke Gereformeerde Kerken gezocht hebben als kerken van gereformeerde belijdenis. In gescheide

nheid mag niet worden berust, wanneer men elkaar herkent als gereformeerde kerken. Na de Vrijmaking is 

door de Gereformeerde Kerken tot de Christelijke Gereformeerde Kerken niet gezegd: U moet zich bij ons 

voegen. Wel is gezegd: Wij moeten samen tot eenheid komen. 
De Christelijke Gereformeerde broeders gaven toe dat de officiële kerkelijke uitspraken van de 

Gereformeerde Kerken weliswaar geen aanleiding geven te denken, dat de Gereformeerde Kerken zich 

exclusivistisch opstellen, maar zij kunnen de ervaringen op plaatselijk niveau niet uit hun gedachten zetten. 

Uit kerkbode-artikelen, correspondentie tussen plaatselijke kerken e.d. is de indruk menigmaal ontstaan, 

alsof de Gereformeerde Kerken wel de enige ware kerken zijn. De Gereformeerde deputaten wezen er ech

ter op, dat hun kerken niet moeten worden beoordeeld op grond van allerlei persoonlijke uitspraken en plaat

selijke incidenten, maar op grond van uitspraken van de kerken zelf in hun kerkelijke vergaderingen. 

Een ander bezwaar dat naar voren gebracht werd was dat in de Gereformeerde Kerken het spreken over de 

ware kerk veel meer accent krijgt dan het waar lid van de kerk zijn . De Christelijke Gereformeerde broeders 

zagen hier een verband met de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil. De 

Gereformeerde deputaten weerspraken de eerstgenoemde bewering. Na de Vrijmaking kreeg inderdaad het 

gereformeerde belijden omtrent de kerk veel aandacht, omdat men weer moest leren zien, hoe de belijdenis 
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over de kerk spreekt. Maar dat ging niet ten koste van de aandacht voor het leven in de godsvrucht. In de 

Gereformeerde Kerken is steeds aangedrongen op bekering en een gehoorzaam leven met de Here als 

gave en eis van het verbond. De beschuldiging van 'verbondsautomatisme' kan geen stand houden, wan-

neer men de prediking in de Gereformeerde Kerken hoort. . . .. 
Toch bleken de bezwaren die er bij de Christelijke Gereformeerde broeders leefden hierdoor met te z11n weg

genomen. Zij bleven moeite houden met de manier waarop in d_e Gereformeerde Kerken de gemeente wordt 

beschouwd en aangesproken en met het feit, dat huns inziens, in de _prediking van _het . Woord 1n ~e 

Gereformeerde Kerken te weinig onderscheid gemaakt wordt tussen hen die wel en hen die met waarachtig 

geloven, terwijl bovendien in die prediking het werk van de Heilige Geest niet genoegzaam aan de orde 

komt. ... 
Deputaten mogen over en weer terugzien op broederlijke en openhartige besprekingen: Al realiseren ZIJ zich 

dat het nog een lange weg zal zijn om als kerken tot eenheid te komen, spreken ZIJ de bede uit,. dat __ de 

wederzijdse synoden besluiten zullen nemen, die door de Here zo gezegend worden, dat de ChnstehJke 

Gereformeerde Kerken en de Gereformeerde Kerken elkaar gaan vinden op de basis van de Heilige Schrift 

en de belijdenis, in de eenheid van het ware geloof. . .. 
Aldus vastgesteld in de vergadering van de deputaten van de ChnstehJke Gereformeerde Kerken en de 

deputaten van de Gereformeerde Kerken d.d. 26 maart 1992. 

Bijlage 20.C.2.A. 

Namens de Christelijke Gereformeerde deputaten: 
ds. J. Westerink, voorzitter 

ds. P. den Butler, secretaris 
Namens de Gereformeerde deputaten: 

dr. A.N. Hendriks, voorzitter 
drs. H.J. Boiten, secretaris 

NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERKEN 
Commissie Kontakt en Samenspreking met andere kerken 

Algemeen secretaris: 
T. Bouterse, Sterrekinderenerf 13, 
2907 EB Capelle a.d. IJssel. 

Aan: Deputaten Eenheid van de Chr. Gerei. Kerken, 
p.a. ds. P. den Butler, algemeen secretaris, 
Steenbank 15, 
8321 DC Urk. 

12 december 1990 

Geachte broeders, 
In uw rapport aan de synode van Groningen schrijft u op blz. 9.26/21 : 'Zowel van de zijde van de deputaten 

als van de zijde van de Ned. Gerei. Commissie is de vraag gesteld of het zin heeft voor de toekomst in 

dezelfde weg voort te gaan en opnieuw dezelfde zaken aan de orde te stellen. We konden elkaar vinden 1n 

de mening, dat we dit niet erg zinvol achten.' 
In dezelfde lijn zei de voorzitter van onze commissie in ~_nze . samenspreking van 17 j~nuari j.l. : 'De 

Commissie ziet weinig heil in een vervolggesprek over de toeeIgemng des heil5.. Alle punten zI1n aan de orde 

geweest en toch zijn deputaten niet overtuigd dat aan deze elementen b1J ons voldoende recht wordt 

gedaan'. Hij biedt namens de commissie aan, dat het N.G.K.-standpunt nog een keer helder geformuleerd 

wordt met het oog op de misverstanden die we in het deputatenrapport vinden en dat als een samenvatting 

nog een keer aan u voor te leggen. Uw voorzitter reageerde pos1t1ef op deze_ sug_gestIe. 
Door middel van deze brief willen wij onze belofte inlossen. Voor alle du1dehJkheId ZIJ opgemerkt, dat het dus 

niet de bedoeling is hieronder een volledige uiteenzetting te geven over de toeëigening des heils. 

We reageren slechts op wat naar onze mening misverstanden zijn gebleven tot op de synode toe. 

We concentreren ons op de volgende drie punten: 
1. de noodzaak van wedergeboorte, 
2. de gemeentebeschouwing, 
3. de consequenties voor prediking en pastoraat. 

1. De noodzaak van wedergeboorte . 
We nemen ons uitgangspunt in de eerste alinea van blz. 4 van het betreffende rapport van synodecommis-

sie IV. 
De commissie citeert daar (een gedeelte van) een zin uit uw samenvatting van de samenspreking van 23 

sept. 1988: 'Van Ned. Gerei. zijde wordt ook dit keer weer sterk benadrukt, dat bondehngen het volle heil 

bezitten, want het is hun toegezegd'. . 
De synodecommissie geeft daarover als oordeel, dat daarin niet tot uitdruk~ing komt, 'dat _het iets anders 1s 

het heil op de wijze van de belofte te bezitten dan het te bezitten door toeeIgenmg ervan in het geloof door 

de Heilige Geest' . De commissie concludeert dan ook, dat het tussen u en ons 'gaat om ernstige verschillen, 

waarbij geen recht wordt gedaan aan een aantal wezenlijke elementen uit onze belijdenis'. . 

Wij willen benadrukken, dat onze commissie de formulering dat 'bondelingen het volle heil bezitten' zo met 
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tot de hare wil rekenen. 
Zeker accentueren wij graag de betekenis van het verbondskind zijn met alle beloften daaraan verbonden. 

De doop is immers niet alleen een teken, maar ook een zegel. Het doopsformulier spreekt krasse taal , ook 

als het gaat om de belofte van de Heilige Geest: 'Hij toch eigent ons toe wat wij in Christus hebben'. We 

onderstrepen daarom dat Gods beloften, zoals die in de doop en in de verkondiging tot ons komen, meer 

zijn dan alleen maar toekomstmuziek. In dit beloven gaat het niet in de eerste plaats om iets dat in de toe

komst gebeuren zal en dat je maar af moet wachten, maar komt op dat moment Gods heil tot ons 'met het 

gebod om zich te bekeren en te geloven' (D.L. 11.5). 
Maar hoe wij ook verbond en belofte benadrukken, er is geen sprake van dat wij zouden geloven, dat ver

bondskinderen 'er al zijn '. We beamen volmondig dat daarvoor wedergeboorte nodig is. En we erkennen wel 

degelijk 'dat ook het verbondskind in zonden ontvangen en geboren is en slechts door de genade van de 

Heilige Geest deelt in wat hem van Godswege in de Doop beloofd is', zoals de synodecommissie het uit

drukte. 
We kunnen daarom best instemmen met de typering 'bezitten op de wijze van de belofte', ook als het in het 

dankgebed na de doop zo stellig klinkt: 'wij danken en loven U, dat Gij ons en onze kinderen door het bloed 

van uw geliefde Zoon Jezus Christus al onze zonden vergeven, ons door uw Geest tot leden van Hem 

geheiligd en in Hem tot uw kinderen aangenomen hebt . 

2. De gemeentebeschouwing 
In het verlengde van punt 1. werd van uw kant steeds gewezen op het onderscheid in de gemeente. Juist 

omdat u van ons de indruk hebt dat wij de gemeente beschouwen als een gemeenschap van 'gearriveer

den'. 
We bestrijden dat die indruk juist is. 
We spreken over de gemeente Gods inderdaad in hoge woorden. De gemeente van Christus is geen volks

kerk. De gemeente bestaat, in tegenstelling tot de wereld, uit: ter bruiloft genodigden (Matth. 22:3) , kinderen 

van het Koninkrijk (Matth. 8:12), geliefden Gods, geroepen heiligen (Rom. 1:7) . De gemeente is 'een uitver

koren geslacht, een koninklijk priesterschap, een heilige natie, een volk (Gode) ten eigendom' (1 Petr. 2:9). 

Dat mag en moet ook de aanspraak van de gemeente bepalen. 
Toch is er binnen die verbondsgemeente een grote verscheidenheid, een verscheidenheid van meer of min

der trouw, van meer of minder gehoorzaam, maar ook van geloof en ongeloof. Want we weten vanuit de 

Schrift (Matth. 8:12 bijvoorbeeld: 'kinderen van het Koninkrijk worden uitgeworpen') - en de ervaring beves

tigt het - dat niet elk gemeentelid de beloften gelovig aanvaardt. Er zijn dus - zo kun je inderdaad zeggen -

tweeërlei kinderen des verbonds in de gemeente. En daarmee zal ook terdege rekening gehouden moeten 

worden. 
De gemeente dient echter aangesproken te worden op het niveau van geroepen heiligen, ook en juist als er 

zich onder haar ongelovigen en huichelaars bevinden. 

3. De consequenties voor prediking en pastoraat 
Het gaat in de prediking om het levende en krachtige Woord van God, dat door de werking van zijn eigen 

Geest het stenen hart maakt tot een hart van vlees, de dove oren en de blinde ogen opent, de stomme tong 

losmaakt, de dode zondaar opwekt tot een nieuw leven. 
Het mes van het evangelie snijdt daarbij wel naar twee kanten: de verkondiging van het heilig evangelie 

opent het Koninkrijk der hemelen voor de gelovigen en sluit het voor de ongelovigen (Heid. Catech. antw. 

83). Ook in de gemeente zal in prediking en pastoraat rekening gehouden moeten worden met deze tweeër

lei werking van het Woord en dus met geloof en ongeloof. Hoe zouden we er omheen kunnen, terwijl ook 

onze ervaring is dat bijvoorbeeld aan de ene kant er jongens en meisjes zijn die met overtuiging Gods belof

ten beamen maar aan de andere kant er helaas ook jonge mensen zijn die onverschillig zijn en zelfs afha

ken?! We staan dan ook nog steeds achter wat in de Gemeenschappelijke Verklaring staat: 'onderscheidend 

preken is en blijft daarom nodig'. Van de gemeente te Sardes wordt zelfs gezegd: 'Ik weet uw werken, dat gij 

de naam hebt, dat gij leeft, maar gij zijt dood' (Openb. 3:1) . Ook zou nog verwezen kunnen worden naar 1 

Cor. 10:5 'En toch heeft God in het merendeel van hen (de Israëlieten) geen welgevallen gehad' en 1 Cor. 

10:11: 'Dit is hun overkomen tot een voorbeeld (voor ons) en het is opgetekend ter waarschuwing voor ons'. 

Bezwaar tekenen we pas aan als bijvoorbeeld: 
deze prediking tot kenmerkenprediking wordt (i.p.v. belofteverkondiging en oproep tot geloof en bekering 

voor allen) ; 
in deze prediking de gemeente wordt opgedeeld in allerlei groepen en elke groep zijn eigen preekje moet 

krijgen; 
elke keer (dus bij elke tekst) dezelfde toepassing moet volgen. 

Vanzelfsprekend zou er inhoudelijk nog wel meer te zeggen zijn . We willen het hierbij echter laten. Wel heb

ben we er behoefte aan te zeggen, dat zowel wij als u zich ervoor hebben te wachten dat Gods Woord een

zijdig wordt gepredikt. Uit de geschiedenis blijkt dat dit meer dan eens is gebeurd. Inzake de toeëigening van 

het heil kunnen we ook zomaar in eenzijdigheden vervallen. Het is onze begeerte echter daarin overeen

komstig Gods Woord en belijdenis te preken, te spreken en te leven. Hierbij tekenen we nog aan dat het van 

groot belang is ons te wachten 'voor het gebruik van andere uitdrukkingen, dan in de Belijdenisschriften 

onzer Kerk gebezigd worden, vooral met het oog op de verschillende opvatting van de betekenis en verze

geling der Sacramenten', zoals de synode van Amsterdam 1866 ernstig aanraadde toen ze zich bezig hield 

met de behandeling van soortgelijke geschilpunten als de onderhavige. 
U kunt er van overtuigd zijn dat wij uw vermaningen op grond van Gods Woord in de samensprekingen ern

stig genomen hebben. Van de andere kant menen wij nu ook vrijmoedig aan u te mogen vragen of dat wat 

wij - erg kort - in het bovenstaande verwoord hebben in overeenstemming is met Schrift en belijdenis. 

Het zou bij ons een reden tot grote vreugde zijn , indien u die vraag via een brief schriftelijk zou willen beves-
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tigen. Voor verdere samenspreking is er dan weer perspectief. 

Bijlage 20.C.2.B. 

Met christelijke groet, 
T. Bouterse, secretaris 

CHRISTELIJKE GEREFORMEERDE KERKEN IN NEDERLAND 

Driebergen, 29 november 1991 

Aan de Ned. Gerei. Kommissie 
voor Kontakt en Samenspreking. 
Secr. de Weled. Heer T. Bouterse, 
Sterrekinderenerf 13, 
2907 EB Capelle a.d. IJssel 

Geachte broeders, .. 
In aansluiting op onze brief d.d. 6 november doen we u hierbij de vragen toekomen, die b1J ons leven naar 

aanleiding van uw brief d.d. 12 december 1990. In onze vergadering van heden hebben we ons bij het_ fo_r

muleren van deze vragen gerealiseerd dat wij op dez_e wijz_e wel heel wat dingen, aan de orde stellen, die in 

vorige samensprekingen al eens eerder ~esproken zIJn: WIJ weten __ ook, dat er bIJ u overwegende bezwaren 

zijn tegen een herhaling van de besprekingen over de in geding z11n_de punten. Voor dat standpunt hebben 

wij van onze kant ook begrip. Wij willen u met onze vragen dan ook met o_ver-vragen. 

Anderzijds hopen wij dat u er van uw kant ook begnp voor hebt, dat WIJ met anders kunnen doen dan u onz~ 

vragen toch voorleggen. Uw antwoord daarop is voor ons van groot belang om te kunnen bepalen of WIJ 

helemaal kunnen instemmen met alles wat u in uw brief van 12 december 1990 geschreven hebt. Zoals al 

eerder door ons gezegd is zijn wij dankbaar voor veel wat u in genoemde brief schrijft, maar er zijn bij ons 

nog teveel vragen overgebleven, die het ons zonder verdere informatie van uw kant op dit moment met 

mogelijk maken de gevraagde instemming te betuigen. . . 
Bovendien - en dat is voor ons een extra reden om u te verzoeken toch In een samensprek1ng op onze vra

gen in te gaan - hebben wij van onze generale synode 1989 een welomschreven opdracht gekregen. 

Gebaseerd o.a. op de uitspraak, dat 'de verschillen vanwege hun _ernstige a_ard. wel aanle1dinQ moeten ZIJ~ 

tot bezinning en gesprek, opdat zo belemmenngen voor de kerkehJke eenheid uit de weg geruimd "."orden , 

droeg de synode ons o.a. op 'overblijvende of aan het licht komende verschillen zoveel als mogehJk 1s te for

muleren op een wijze waarin ook de commissie van de Nederlands Gereformeerde Kerken het standpunt 

van die kerken herkennen'. 
Indien u er de voorkeur aan geeft onze vragen schriftelijk te beantwoorden, dan bestaat daar van onze zijde 

geen enkel bezwaar tegen, maar wel verzoeken wij u dringend daarna dan toch ook de genoemde zaken 

met ons deputaatschap te willen doorspreken. . 
De vragen, die wij formuleerden luiden als volgt (wij volgen de door u in uw bnef van 12 december 1991 

gekozen volgorde van onderwerpen): 
Ad 1 : de noodzaak van de wedergeboorte . . . 
1. Stemt u ermee in, dat ook een verbondskind ten volle Adamskind Is, dood door de misdaden en de zon

den, en dat hij dus niet verloren gaat, maar verloren is, tenzij hij door _de Geest van ~od wedergeboren 

wordt? Op welke wijze verdisconteert u de doodsstaat van de zondaar In uw beschouwing van de bonde-

ling? Vgl. D.L. 11I/IV, 1-5. . . 
2. U spreekt van de genade van de Heilige Geest, waardoor het verbondskind . deelt in wat hem van 

Godswege in de doop beloofd is. Wat verstaat u onder die genade van de Heilige Geest? Is dat wat 

bedoeld is in D.L. 11I/IV V.d.D. 7, en zoja, op welke wijze dient dat in de prediking te functioneren? 

3. Wij realiseren ons, dat u geschreven hebt dat u de formulering dat 'bondelingen het volle heil bezitten' zo 

niet tot de omschrijving van uw commissie wilt rekenen. In dit licht vragen we: Hoe verstaat u de woorden 

van het doopsformulier: 'Ons toeëigenende hetgeen wij in Christus hebben'; en de zin in het dankgebed: 

'Wij danken en loven U .. . aangenomen hebt'?_ Wat bedoelt u _met de ?nderstre~ing van het woordje 

'hebt? Moet hier het onderscheid tussen 'schenking' en 'deelacht1gmak1ng met functioneren en hoe dan? 

Ad 2: de gemeentebeschouwing . 
u erkent dat er tweeërlei kinderen des verbonds zijn. U zegt ook: 'De gemeente dient echter aangesproken 

te worden op het niveau van geroepen heiligen'. Wat bedoelt u met deze zin in het_ licht van d_e voorafgaan

de erkenning en waarom gebruikt u het woordje 'echter'? Hoe moeten de ongelovigen en huichelaars wor

den aangesproken? 

Ad 3: de consequenties voor prediking en pastoraat . . . 
1. Is er voor u onderscheid tussen de prediking van het Woord en de werking van de Heilige Geest, m.a.w. 

erkent u een bijzondere werking van de Heilige Geest met het Woord als noodzakelijk tot wedergeboorte, 

enz.? 
2. Wanneer wij de roeping hebben om de beide sleutelen van het Koninkrijk der hemelen te bedienen, hoe 

heeft dat dan betrekking op het geheel van de gemeente? Hoe verhoudt zich dat met het spreken over de 

gemeente 'met hoge woorden'? . 
3. U noemt in uw schrijven drie bezwaren. In het algemeen zouden we u willen vragen: Hebt u met het noe

men van deze bezwaren de prediking van de Christelijke Gereformeerde Kerken op het oog? 
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4. U hebt '. net als wij - bezwaar tegen kenmerkenprediking in plaats van belofteverkondiging. Maar welke 

plaats dienen dan volgens u de merktekenen van de christenen (zie o.a. N.G.B. art. 29 en D.l. 1, 15, 16) 

in de prediking te hebben? 
5. U hebt er bezwaar tegen de gemeente op te delen in allerlei groepen. Toch dient de prediking onder

scheidend te zijn , zoals dat zijn schriftuurlijke grond vind1 in b.v. Openb. 2 en 3; vgl. ook D.L. 11I/IV, 9; V, 

14, 15. Hoe is uw kijk daarop? 
6. U hebt er terecht bezwaar tegen dat bij elke tekst dezelfde toepassing moet volgen. Maar bent u niet van 

mening dat elke tekst in de prediking toegepast moet worden en dat m.a.w. in elke preek het werk van de 

Heilige Geest in de toepassing van het heil moet meeklinken? 
7. Wat b~doe_lt u met _uw waarschuwing 'ons te wachten voor het gebruik van andere uitdrukkingen dan in 

de behJde~1sgeschnften onzer ~erk gebezigd worden'? Welke uitdrukkingen hebt u op het oog? 

Broeders, WIJ zien met belangstelling uw reactie tegemoet. 

Bijlage 20.C.2.C. 

Met broedergroei, 
namens deputaten, 

P. den Butler, algemeen secretaris 

NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERKEN 

Algemeen secretaris: 
T. Bouterse 
Sterrekinderenerf 13 

Kommissie voor Kontakt en Samenspreking met andere kerken 

2907 EB Capelle a.d. IJssel 

3 februari 1992 

Aan Deputaten Eenheid van de Christelijke Gereformeerde Kerken 

Geachte broeders, 
Hierbij ontvangt u ons antwoord op de vragen, die u ons stelde n.a.v. onze standpuntverklaring met betrek

king _tot een aantal aspecten van het gereformeerde belijden van de toeëigening des heils, die wij u toezon

den in onze bnef van 12 december 1990. 
Ons bijgaan_d antwoord is, zoals_ afgesproken, bedoeld als een nadere uitleg van ons laatste woord. En wij 

vragen u dnngend, dit dan ook inderdaad als ons laatste woord in deze te willen beschouwen. Eventueel 

zou, zoals afgesproken op 17 januari 1990, in een klein comité van drie deputaten en drie Kommissieleden 

nog over formuleringen (!) van ons standpunt gesproken kunnen worden, voorzover u daaraan nog behoefte 

zou hebben. 
Positief willen we ingaan op uw v~rzoek van 6 n.ovember 1991 om in een gemeenschappelijke vergadering 

samen door te spreken _over de wI1ze van kerkehJk samenleven. Bovendien zouden wij in het kader van onze 

opdracht van de LandehJke Vereniging enkele zaken met u willen bespreken. 

Wij wachten uw voorstel voor een datum af. 

Met christelijke groet, 
T. Bouterse 

ANTWOORDEN AAN DEPUTATEN VAN DE CHR. GEREF. KERKEN 
BEHORENDE BIJ ONZE BRIEF VAN 3 FEBRUARI 1992 

Ad 1: de noodzaak van de wedergeboorte 
1. In navolging van wat Paulus ons leert in Efeze 2, belijden wij dat wij en onze kinderen 'dood zijn door 

onze overtredingen en zonden' en dat wij daarom 'van nature kinderen des tooms' zijn. 

Wel zi_~n wij verschil in de positie van het gedoopte en het niet-gedoopte 'Adamskind'. De dopeling leeft, 

dankz1J de ontfermende helde van God en in onderscheid van niet-gedoopten, onder de koepel van het 

verbond, als erfgenaam van al Gods beloften. Die beloften zijn een krachtige aansporing 'om de hoop te 

grijpen d_ie voor ons ligt' (zie Hebr. 6:17-18). En de dopeling maakt God tot een leugenaar als hij die belof

ten met in geloof aanvaardt, waardoor hij Gods verbondswraak over zich heen roept. Wij herhalen daar

om wat gesteld is in de Gemeenschappelijke Verklaring van 1975: 'Op de basis van Gods verbond klinkt 

het sterkste appèl van geloof en bekering'. 
2. Wij spraken over 'de genade van de Heilige Geest' in aansluiting bij wat de commissie van uw synode 

stelde1 _n.l. 'dat ook het_ verbondskind in zonden ontvangen en geboren is en slechts door de genade van 

de Heilige Geest deelt In wat hem van Godswege in de Doop beloofd is'. 
Wij doelen op die genade, die ons bij de doop beloofd wordt, dat de Heilige Geest 'in ons wonen en ons 

tot leden van Christus heiligen wil ' . D.w.z. dat Hij ons een nieuw hart zal geven en een nieuwe geest in 

ons binnenste (D.L. 11I/IV V.d.D. 7). 
In de prediking mogen en moeten wij _de gedoopte verbondskinderen wijzen op de belofte dat de Geest 

ons In bezit wil geven wat WIJ in Christus hebben. De toeëigening van het heil door de Heilige Geest 

maakt deel uit van de belofte. Ook in de prediking moet er op gewezen worden, dat verwerping van deze 
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belofte juist daarom verschrikkelijke ongehoorzaamheid en versmading van Gods liefdevolle barmhartig

heid is. 
3. Als u met het onderscheid tussen 'schenking en deelachtigmaking' bedoelt, dat er moet worden onder-

scheiden tussen de belofte en de toepassing ervan door de Heilige Geest in de weg van geloof en beke

ring, dan stemmen wij dat van harte toe . 
In de zinsnede die u aanhaalt uit het doopsformulier is de uitdrukking 'in Christus' het belangrijkst. Dat wij 

de weldaden van het evangelie 'in Christus hebben', duidt tegelijkertijd op de '_zekerheid van het geloof en 

onze blijvende afhankelijkheid. Enerzijds verkondigen wij , dat onze vergeving en onze aa_nnemmg tot 

zonen 'in de hemelen in Christus' (vgl. Efeze 1 :3) vastligt en daarom door geen hel en duivel temet te 

doen is. Anderzijds benadrukken wij , dat wij al deze goederen 'in Christus hebben' en daarom nooit als 

een heilsbezit /os van Hem. Slechts in onze geloofsverbondenheid met Hem ligt ons behoud. En daarom 

is ons behoud blijvend afhankelijk van de Heilige Geest, die immers als enige het geloof in onze harten 

kan werken en versterken. Het woordje ' hebt' onderstreepten wij om de rijkdom en vastheid van de belof

te te onderstrepen. Op onze afhankelijkheid kan dit nooit in mindering komen. 

Ad 2: de gemeentebeschouwing 
. 

Wij herhalen wat in de Gemeenschappelijke Verklaring wordt gezegd: Ook het ongehoorzame en ongelovige 

volk wordt in de bijbel aangesproken met de naam kinderen Gods (Jeremia) , een aanspraak vol appèl'. 

Als wij de gemeente aanspreken als 'geroepen heiligen', volgen wij daarin ook het voorbeeld van __ de aposte

len. Zo spreekt b.v. de apostel Paulus de hele gemeente van Connthe aan (1 Cor. 1 :2) , ook_ al z11n er onder 

hen, die als onveranderde mensen leven (3:3) , die zonden doen, die zelfs onder heidenen met _voorkwamen 

(5:1) en die zich als onrechtvaardigen gedragen (6:8-9) . De gemeente van Chnstus wordt nooit _aangespro

ken naar de huichelaars en ongelovigen, die in haar midden zijn . Die leden van de gemeente, die als zoda

nig leven, moeten als leden van Christus' kerk vermaand en gewaarschuwd worden zich te bekeren en ze 

worden des te zwaarder geoordeeld als ze daaraan geen gehoor geven. 

Ad 3: de consequenties voor prediking en pastoraat 
1. In antwoord op uw vraag herhalen wij wat in de Gemeenschappelijke Verklaring van 1975 als ons eenpa

rig oordeel is uitgesproken: 'dat er te onderscheiden valt tussen het geopenbaarde Woor~ van _God en de 

prediking'. De Heilige Geest werk1 met en door de verkondiging van het Woord op een w11ze, die voor ons 

niet te doorgronden is (D.L. 111/IV, 12). 
2. Zie ons antwoord bij Ad 2. De broeder van 1 Cor. 5:1-5 is appellabel aan en staat onder de vermanende 

klem van de 'hoge woorden', waarmee heel de gemeente, waarvan hij lid is, wordt aange_sproken. . .. 

3. In de eerste plaats zouden wij nooit generaliserend willen spreken over de predkmg m de ChnstehJke 

Gereformeerde Kerken. 
In de tweede plaats noemden wij de bezwaren, omdat de daarin aangegeven misvorming van de predi-

king binnen het geheel van de z.g. gereformeerde gezindte zeker _geen zeldzaamheid i_s. Daartegen wil

den wij de schriftuurlijke bediening van de sleutels van het KomnknJk der hemelen du1dehJk afgrenzen. . 

4. Wij herhalen wat de Gemeenschappelijke Verklaring stelde, n.l. 'dat de kenmerken van het ware g~loof 1n 

de prediking aan de orde moeten komen, maar met als de gronden voor de zekerheid des geloofs . In de 

oproep tot geloof en tot dagelijkse bekering dienen de kenmerken van de ware chnstenn, zoals m NBG 

art. 29 en in D. L. 1 , 15 en 16, waarnaar u verwees, ter sprake te komen als: 

- confrontatie met een levenswandel naar de werken van het vlees of als vrucht van de Geest (Gal. 

5:19-26) ; . . 
toetssteen voor onze liefde tot God (1 Joh. 2:3-6) en de krachtdad1ghe1d van ons geloof (Jac. 2:14-26); 

- aansporing en bemoediging (1 Joh. 3:18-24). 
5. Wij herhalen wat de Gemeenschappelijke Verklaring stelde, n_.l. dat 'in prediking en gemeentearbeid ten. 

volle (moet) functioneren wat staat in Joh. 1 :12: 'Doch allen, die Hem aangenomen hebben, hun heeft H11 

macht gegeven om kinderen Gods te worden, hun,. die in Zijn naam geloven! Dit impliceert dat ~I Gods 

kinderen, kinderen zijn van het verbond, maar dat met alle kinderen van het verbond gelovende kinderen 

zijn. Onderscheidend preken is en blijft daarom nodig'. Zie ook wat wij _hierboven schreven bij 4. 

Wij denken daarbij ook aan wat de Schrift zelf als voorbeelden geeft In 1 Thess. 1:4-10 (woorden van lof 

en bemoediging, naast woorden van vermaan en waarschuwing) en Hebr. 10, waar de aansporende 

woorden van vs. 19-25 worden gevolgd door de ernstige waarschuwende uitspraken van vs. 26-31. 

6. lnzoverre de prediker zich bij de bediening van het Woord van God in een concrete tekst houdt aan dat 

concrete Woord van God, zal de Heilige Geest het Woord toepassen waar het Hem behaagt. 

7. Wij citeerden een uitspraak van de synode van Amsterdam van 1866, die daarmee o.i. terecht erop aan

drong, dat wij als gereformeerde belijders elkaar ook moeten kunnen vinden m de bewoordingen van de 

belijdenis, die door ons gemeenschappelijk is aanvaard. . . 

Wanneer u vraagt welke uitdrukkingen wij op het oog hebben, dan is dat met name de met confessioneel 

geijkte terminologie , waarmee b.v. wordt onderscheiden tussen 'schenking en deelachtigmaking' (zie hier

voor overigens ook onze opmerkingen onder Ad 1 (3.). 
In dit verband zou ook gedacht kunnen worden aan de onderscheiding tussen 'Adamskinderen' en 

'Abrahamskinderen', die aan uw zijde ook wel eens gehanteerd is in onze gesprekken. Hoe verhelderend 

deze en dergelijke begripsbepalingen soms ook kunnen zijn om over en weer de standpunten toe te lich

ten, wij zouden er moeite mee hebben als we elkaar zouden beoordelen naar het al of met gebruiken 

daarvan. 

283 

NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERKEN 

Kommissie voor Kontakt en Samenspreking met andere kerken 

Algemeen secretaris: 
T. Bouterse 
Sterrekinderenerf 13 
2907 EB Capelle a.d. IJssel 

6 februari 1992 

Aan de Algm. Secr. van deputaten Eenheid 

van de Christelijke Gereformeerde Kerken 

Ds. P. den Butler 
Oranjelaan 12 
3971 HG Driebergen 

Geachte broeder den Butler, 
Hierbij doe ik u toekomen het studierapport van de kommissie benoemd door de Landelijke Vergadering 

over de openstelling van het diakenambt voor de zusters der gemeente. 

Verder deel ik u mede dat ik Buy1en en Schipperheyn b.v. heb verzocht bij het verschijnen van het 

Informatieboekje 1992 van onze kerken u 11 exemplaren toe te zenden. 

Tenslotte moet ik u, met excuses voor de gemaak1e fout, nog twee aanvullingen geven bij onze brief van 3 

febr. J.I. 
Ten eerste moet ik aan de agenda voor een gemeenschappelijke vergadering, waarover in de laatste alinea 

werd gesproken, nog toevoegen een verzoek van de volledig samenwerkende kerken uit onze beide kerk

verbanden om met u te spreken over op hen toegesneden regels, die ook landelijk kunnen worden toege

past. 
Ten tweede is een passage uitgevallen in onze antwoorden op uw vragen en wel bij Ad 3 (6.) waaraan moet 

worden toegevoegd: 
Wij herkennen overigens in uw woorden de authentieke zorg, dat niet onze uitleg van de Schrift in staat is 

mensen te veranderen, maar dat alleen Gods Geest het hart dat duister is kan verlichten. Dit besef dient dan 

ook elke preek te stempelen, zonder dat de preek daardoor in een vast schema wordt gedwongen. 

D. BEZINNING 

Met christelijke groet, 
T. Bouterse 

Deputaten kregen van de general_e synode 1989 ook een drietal opdrachten voor bezinning mee. Een van 

die opdrachten had ~,reet be_trekkmg tot de relatie tot de N.G.K. en stond ook in het raam van de uitspraak 

die de synode deed inzake die relatie. Een andere opdracht stond in een breder referentie-kader al was ook 

hier duidelijk _het verba_nd aanwijsbaar met de relatie tot andere kerken. Een derde opdracht bet;of de vraag 

naar een revIsIe van b11lage 8 K.O. Van de resultaten van deze bezinning doen deputaten in dit laatste deel 

van hun rapport verslag. 

1. Toeëigening des heils 

1. 1. Opdracht 
De derde opdracht die de synode van 1989 in het kader van de verhouding tot de N.G.K. aan deputaten gaf 

luidde: 
'zich nader te bezinnen op de . vraag hoe ernstig de verschillen zijn - onder meer in het licht van de uitspra

ken van vonge synoden - teneinde de generale synode van 1992 te kunnen dienen met een gefundeerd ant

we>ord op de vraag of en In hoeverre de besproken zaken het voortgaan op de weg naar verdere eenheid 

bhJvend belemmeren'. 
De verschillen waar in deze uitspraak op gedoeld wordt, worden in het voorafgaande gedeelte van de uit

spraak van de synode omschre~en als verschillen ten aanzien van de toeëigening des heils en van die ver

schillen wordt gezegd, dat daarin tot uItIng komt, dat in de N.G.K. met betrekking tot de toeëigening van het 

heil geen r_ech_t wordt gedaan aan wezenlijke elementen uit de belijdenis der kerken. 

Deze gew1cht1ge uitspraak van de synode - die in de lijn van tiitspraken van vorige synoden lag - diende 

onderbouwd te worden. Vandaar dat de synode de genoemde opdracht aan deputaten gaf. 

Voll~digheidshalve dient te worden opgemerk1, dat deputaten ze_lf aan de synode van 1989 voorgesteld had

den uit te spreken van welk gewicht de gebleken verschillen zIJn ten aanzien van de toeëigening des heils 

en andere zaken, m de Gemeenschappelijke Verklaring genoemd'. Deputaten waren in hun gesprekken met 

de vertegenwoordigers van de N.G.K. tot de conclusie gekomen, dat op de genoemde punten verschillen 

waren gebleven, en dat nu een uitspraak gewenst was ten aanzien van het gewicht van die verschillen. De 

synode was dezelfde mening toegedaan. De synode gaf echter geen antwoord op de door deputaten gestel

de vraag, maar retourneerde deze aan deputaten en droeg hen op er een antwoord op te zoeken. 

De uitspraak van Groningen had duidelijk betrekking op de relatie tot de N.G.K. In het verleden hadden ker

kelijke vergaderi_ngen (o.a. de synode van Hilversum 1968/1969) zich in soortgelijke bewoordingen uitge

sproken. Toen ging het echter over verschillen die in de relatie met de G.K.V. geconstateerd waren. De ver

schillen met betrekking tot de toeëigening des heils liggen wat de N.G.K. en de G.K.V. betreft kennelijk in 
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hetzelfde vlak. Nu deputaten zowel met de deputaten van de G.K.V. als met de com_missie van de N.G.K. 

samensprekingen voerden, hebben zij dat eveneens geconstateerd. Vandaar dat in dit rapport steeds weer 

uitkomt, dat er op dit punt verschillen bestaan met beide kerken. . .. . . .. 

De manier, waarop de synode de opdracht formuleerde , laat du1dehJk zien, dat het hier om een belangnJke 

zaak gaat. Er is immers sprake van de mogelijkheid, dat de gebleven versch1_Uen het voortgaan op de weg 

naar verdere eenheid geheel of gedeeltelijk blijvend belemmeren. Deputaten z11n dan ook 1ntens1ef met deze 

opdracht bezig geweest. 

1.2. Uitvoering . . 

Deputaten hebben zich in feite gedurende de gehele verslagpenode met deze opdracht bezig gehouden. Als 

de relatie tot zowel de N.G.K. als de G.K.V. in de vergaderingen van het deputaatschap ter sprake kwam, 

kwam ook telkens weer het gesprek op deze materie. In de notulen van de deputatenvergaderingen zijn dan 

ook steeds weer passages te vinden, die over deze aangelegenheid handelen. . . 

Naast deze steeds weerkerende besprekingen hebben deputaten ook geprobeerd ernge structuur in hun 

bezinning ten aanzien van de verschillen aan te bren~en. Verschillende deputat~n be_re1dden gespreksnoti

ties of bezinningsstukken voor, die op de vergaderingen van deputaten nuttige diensten_ bewezen. Zo 

schreef drs. J.W. Maris een stuk getiteld 'Schenking en deelacht1gmaking. Is het onderscheid tussen deze 

twee woorden gegrond op de confessie?' Ds. D. Quant schreef een stuk, _getiteld 'Wat hebben de Kerken ~1t

gesproken in de 19e eeuw inzake de toeëigening des heils, de verhouding schenk,~~ en_ deelacht1Qmaking 

en de plaats van de Heilige Geest in de prediking?' Ds. J. Westerink schreef 'Toee1gernng des he1ls, enz. 

1892-1992'. Ds. A. Baars schreef 'De "Toeëigening des heils" in de Belijdenisgeschriften. Een overzicht'. 

Daarnaast is gebruik gemaakt van twee door ds. J.H. Velema op verzoek van deputaten geleverde stukken. 

Uit de notulen van vroeger gehouden samensprekingen heeft de vroegere secretans van ons deputaatschap 

een samenvatting gegeven van wat indertijd met name over de toeëigen_ing des heils gezegd is. Voor het 

werk, dat ds. Velema hiervoor verricht heeft, zeggen deputaten hem hartehJk dank. . . . 

In de besprekingen over de onderhavige materie hebben deputaten ook betrokken de reacties die er 1n de 

(kerkelijke} pers waren verschenen naar aanleiding van de besluiten van Grornn~en 1989. Deputaten waren 

van mening dat die reacties eens te meer aantoonden dat het nodig 1s du1dehJkhe1d te schep_pen. Nu de 

synode gesproken heeft over wezenlijke verschillen wordt - terecht - gevraagd welke die wezenhJke verschil

len dan wel zijn. Zowel van de zijde van de G.K.V. als van de kant van de N.G.K. 1s aangedrongen op het 

geven van duidelijkheid in dezen. 
Deputaten hebben ook beseft, dat bij een bezinning op de vragen rondom de toeëigening des ~eils, een 

evaluatie van 1892 onvermijdelijk is. Trouwens, reeds voor 1892 kwamen de zaken met betrekking tot de 

toeëigening des heils herhaaldelijk voor op de agenda's van kerkelijke vergaderingen. Het bezinrnngsstuk 

van ds. Quant geeft hier voorbeelden van; het noemt de synoden van 1846, 1857, 1860 en 1863. De kerken 

hebben toen nooit een uitspraak gedaan die boven de belijdenis uitging, maar altijd werd volstaan met een 

verwijzing naar de belijdenisgeschriften, m.n. naar de Dordtse Leerregels, zoals b1Jv. !n 1857. D_at men ech

ter uit de belijdenis afleidde dat het onderscheid tussen schenking en deelacht1gmaking du1dehJk aangewe

zen moet worden blijkt uit de volgende uitspraak van de synode van 1857: 'Dat tot recht verstand van geloof 

en bekering niet alleen verkondigd moet worden dat de mens die onder de prediking van het Evangelie leeft, 

uitwendig geroepen wordt, maar tevens, dat zij, die van de Vader uitverkoren en me_t het bloed des Zoons 

gekocht zijn , door de Heilige Geest inwendig en krachtdadig geroepen worden, terw1JI aan deze 1nwend1ge 

roeping onfeilbaar de zaligheid verbonden is' . 
. 

Sprekend over 1892 kan de vraag gesteld worden of het toen in feite ook niet over dezelfde zaken ging. 

Volgens uitlatingen van de zijde van de G.K.V. lage~ de verschillen 1n 1_892 b1nne~ de confessie , maar onze 

vaderen oordeelden anders en vonden in de verschillen 1u1st een aanleiding om met met de Vereniging mee 

te gaan. Daarna zijn deze zaken in onze kerken nog heel wat keren aan de orde geweest. Het bezi_nnings

stuk van ds. Westerink wijst op de synoden van 1913, 1937, 1950 en 1953. Daarnaast worden verw11z1ngen 

gegeven naar diverse publicaties die in onze kring zijn verschenen en waarin aandacht gevraagd werd voor 

'de religie van de belijdenis , voor het beleven van wat beleden wordt en waarin gepleit wordt _voor een 

Schriftuurlijk-confessionele prediking, die vanuit de Schrift en in overeenstemming met de behJderns geeste

lijke leiding geeft aan de gemeente'. Dit stuk eindigt met te zeggen: ·~amengevat me~n 1k te kunnen zeggen, 

dat het in de discussie over schenking en deelacht1gmaking, toee1gernng des he1ls en het werk van de 

Heilige Geest in de prediking, naar het doorgaande getuigenis van onze kerken in de afgelopen eeuw gaat 

om zaken die tot de inhoud van de confessie behoren'. 
In verband hiermee is gesproken over de vraag of we in onze kerk nog helemaal achter 1892 staan of dat 

we de dingen vandaag anders taxeren. Hebben er in eigen kerken ook niet verschuivingen plaats gevonden 

ten aanzien van het accent dat de toeëigening des heils krijgt in de prediking en in het algemeen ten aanzien 

van de aandacht die het werk van de Heilige Geest in de prediking krijgt? Toch houden we elkaar vast, zo 

werd gezegd. Maar als we dan elkaar toch vasthouden, kunnen we dan ook niet met de N.G.K. en de G.K.V. 

verder? 
Daartegenover is gezegd, dat het wel verschil maakt of we elkaar binnen een en hetzelfde kerkverband vast-

houden of dat we eenheid met een ander kerkverband zoeken. Bovendien, zo werd gezegd, komen we naar 

buiten toe ook wel eens ongeloofwaardig over. We zijn er wel in geslaagd voor het oog een zekere_ eenheid 

te bewaren, maar voor buitenstaanders, die nauwlettend toezien, is het wel duidelijk, dat we onderlinge ver-

schillen hebben. 
Tijdens de gesprekken bleek dat niet alle deputaten het gewicht _van de verschillen op dezelfde wijze taxe-

ren . Er zijn er, die de verschillen als niet meer dan accentsversch1llen zien; voor hen gaan de uitspraken van 

de synode wel wat erg ver. Naar hun opvatting is het genoeg als de G.K.V. en de N.G.K. buigen onder Gods 

Woord en trouw zijn aan de confessie; dat is het enige criterium. 

Daartegenover is door andere deputaten gesteld, dat er dan wel onderscheid gemaakt moet worden tussen 

een formele band aan de belijdenis en een innerlijke binding eraan. Bij alle betuigingen, dat we staan voor 
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dezelfde confessie blijkt toch_ dat er verschillen in interpretatie blijven en dat de geestelijke overeenstemming 

met gevonden wordt. Dan z11n de verschillen toch weer meer dan accentsverschillen, omdat ze de hoofdza

ken raken. 
Over de v~aag of de toeëigening des heils een wezenlijke zaak is, die diep verankerd ligt in de belijdenis der 

kerken, z11n alle deputaten_ het eens. Dat deze belijdenis onderscheid maakt tussen de schenking en deel

acht1gmak1ng van het heil 1s eveneens voor ieder duidelijk. Die conclusie wordt ook getrokken in het bezin

rnngsstuk van de hand_ van drs. _Mans. Op grond van die conclusie stelt het stuk dan, dat het van belang is 

schenkin~ en deelacht1gmak1ng 1n nauw verband met elkaar te blijven zien omdat beide het werk Gods zijn 

en beide 1n pred1k1ng en pastoraat behoren te functioneren . 

Letterlijk staat er: _'Alleen het accent op d~ schenking te leggen, alsof de deelachtigmaking hetzij vanzelf 

komt, hetz1J o~s eigen werk 1s, gaat voorbij aan de erkenning die aan de Drieënige God toekomt voor het 

geheel van Z11n werk. Ook wordt dan vergeten dat de noodzaak van wedergeboorte en geloof en de schuld 

van het ongeloof wel degelijk aan de orde moeten komen. Maar ook omgekeerd kan het geven van alle aan

dacht a~n de deelacht1gmak1ng, aan _de geestelijke ervaring daarvan, doen vergeten, dat het houvast en de 

zekerheid van een gelovige met daarin te zoeken is, maar juist in de aanbieding, de schenking van Christus 

1n de beloften van het evangelie!' 
Dat er verschillen zijn gebleve_n met de N.G.K. (en de G.K.V.) stemmen alle deputaten eveneens toe. Het 

bestaan van die verschillen bhjkt reeds uit de v_erslagen van in vroegere perioden gehouden samensprekin

gen. Op grond daarvan sprak de synode van Hilversum (1968-1969) uit, dat 'de verschillen t.a.v. de toeëige

rnng des he1ls en de _hantenng van het behJden omtrent de kerk wezenlijke verschillen zijn' (Acta, art. 177). 

De syn<X!e ~an Groningen (1989) heeft op grond van de verslagen van de samensprekingen (met de N.G.

comm1ss1e) in de ~node 1986-1989 ook geconstateerd dat er verschillen gebleven zijn en heeft uit die ver

schillen de conclusie getro,kken, dat 'in de N.G.K. met betrekking tot de toeëigening van het heil geen recht 

wordt gedaan aan wezenhJke elementen uit de _be_lijdenis der _kerken' (Acta, art. 164). Uit de correspondentie 

die 1n deze verslagpenode met de N.G.-co,mm1ss1e gevoerd 1s, kan ook de conclusie getrokken worden dat 

er versch1ll_en gebleven z1!_n. Bovendien bhJkt dat uit de verslagen van de samensprekingen die in de huidige 

verslagpenode gevoerd z11n met deputaten G.K.V. 

Gaat het evenwel over de vraag of de verschillen met de N.G.K. (en de G.K.V.) op dit punt wezenlijk zijn dan 

gaan de meningen van deputaten uiteen. Volgens de een wordt er in de genoemde kerken wel recht aan 

gedaan, volgens_ de ander gebeurt dat niet of onvoldoende. Dat laatste zal echter moeilijk aan te tonen zijn , 

omdat van _de zijde van de N.G.K. en de G.K.V. altijd gezegd wordt, dat men wel recht doet aan het werk 

van de He1hge _Geest in de ~rediking en ~Is dan op bepaalde publicaties of preken gewezen wordt, waar ern

stige vragen b1J te stellen z11n, wordt alt1Jd gezegd, dat dit geen bewijzen zijn , omdat het daarin slechts om 

1nc1denten gaat. 
Tenslotte hebben alle deputaten zich op hun eigen standpunt ten aanzien van de genoemde opdracht 

bezonnen en ZIJ hebben daar op de vergadering van 22 mei 1992 stuk voor stuk rekenschap van gegeven 

Opnieuw bleek de verschillende taxatie. 
· 

Er was ook __ nu de mening, dat de verschillen accentsverschillen zijn. Het is alleen een verschil van benade

ring, waarb1J de een_ wellicht meer _tot het hoofd en de ander meer tot het hart spreekt. 

Er was ook d~ mening, dat objectief gesproken de verschillen niet meer zijn dan accentsverschillen, maar in 

de praktijk bhJkt telkens dat ze meer z11n dan dat. Dat komt o.a. uit in het feit, dat de verantwoordelijkheid van 

de mens sterker benadrukt wordt dan de soevereiniteit Gods. 

En er was de mening dat we in de verschillen te doen hebben met wezenlijke verschillen. Er wordt weliswaar 

geen bezwaar aangeteke_nd tegen bepaalde passages van de confessie, maar het blijkt toch steeds weer, 

dat sommige passages met of nauwehJks functioneren. De toeëgening des heils is te zeer verankerd in de 

confessie dan _dat we daaraan zouden mogen voorbijgaan. We moeten ook trouw blijven aan ons kerkelijk 

beginsel , nu bhJkt dat het 1n 1892 1n feite om dezelfde dingen ging en dat het nu, net als toen en eveneens in 

1834, gaat om het voluit functioneren van met name de Dordtse Leerregels. De uitspraken van vorige syno

den, o.a. 1968 en 1989 zijn dan ook terecht geweest. 

De consequenti_e van het eerste standpunt is, dat al zijn er verschillen met de N.G.K. en de G.K.V. die ver

schillen geen bhJvende belemmering behoeven te zijn voor kerkelijke eenheid. 

Het l\Yeede standpunt __ mondt uit _in de gedachte, dat als wat we op papier gemeenschappelijk hebben, in de 

prakt1Jk toch anders bhjkt te functioneren,_ we op dit mo,ment nog niet aan kerkelijke eenwording toe zijn. 

Het laatste_ standpunt leidt tot de conclusie dat kerkehJke eenheid niet mogelijk is, zolang er geen echte over

eenstemming bereikt 1s op dit gewichtige punt. Als we elkaar op dit punt niet vinden, dan kan de vraag 

gesteld worden of we wel helemaal op dezelfde grondslag staan. 

Gesproken 1s ook over de vraag hoe we over onze bezinning op deze materie aan de synode zullen rappor

teren. Besloten werd dat het stuk van de _hand van ds. Baars als een stuk van deputaten als bijlage bij het 

rapport zal worden gevoegd, omdat daann naar het oordeel van deputaten een wezenlijk antwoord wordt 

gegeven op de vraag wat de confessie zegt over _de toeëigeni'lg des heils en tevens een onderbouwing 

wordt gegeven va.n de __ beslu1ten van de synoden (zie b1Jlage 20.D.1). De andere bezinningsstukken worden 

met als afzonderl1Jke b1Jlage opgenomen, maar liggen wel ter inzage. 

1.3. Conclusie en voorstel 
De toeëigening ?es heils is een zeer wezenlijke zaak. De confessie is hier duidelijk over, zoals uit de bijlage 

b1J dit rapport bhjkt. Dat er verschillen zijn op dit punt tussen onze kerken en zowel de N.G.K. als de G.K.V. 

stemmen ook alle deputaten toe. Maar de ~-raag of_ de manier waarop de toeëigening des heils zowel in de 

N.G.K. als de G.K.V. 1n pred1k1ng en prakt1Jk functioneert, recht doet aan alle elementen uit de belijdenis, 

wordt door deputaten verschillend beantwoord. 

Deputaten stellen de synode voor het volgende uit te spreken: 

De generale synode 
overwegende 
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1. dat de zaken die betrekking hebben op de toeëigening des heils zeer duidelijk in het belijden der kerk ver-
ankerd liggen; . .. 

1 
•d· d. · 2. dat het instemmen met de belijdenis vergt dat ook deze aspecten daarvan 1n de geestelijke e1 1ng ie via 

prediking en pastoraat in de gemeente gegeven w?rdt, tot h,un recht komen; . 
3. dat het niet verdisconteren van deze elementen uit de beliJdems 1n prediking en pastoraat als een ernstig 

manco moet worden aangemerkt; 
~rn~~ -· . . . 1. dat, zolang er ernstige verschillen zijn ten aanzien v.an de zaken van de toee1gening des he1ls, die ver-

schillen een belemmering zijn op de weg naar kerkelijke eenheid; 
2. dat dit de roeping tot eenheid met gereformeerde belijders evenwel onverlet laat. 

2. Ruimte voor verscheidenheid 

2. 1. Opdracht . ·d h ·d · De synode droeg deputaten ook op 'zich te bezinnen op de vraa~ welke ruimte voor versche1 en e1 er in 
een kerk van gereformeerde belijdenis mag en kan zijn'. Ten aanzien van de achterwond v.an deze opdracht 
lichten de Acta van de synode van 1989 duidelijk in. In het rapport van de comm1ss1e die met dit voorstel 
kwam, lezen we dat het hierbij gaat om 'een vraag die van belang is voor onze verhoud,nQ tot andere ker
ken, maar ook in verband met spanningen die toenadering tot andere kerken kan oproepen 1n de verhoudin-
gen binnen onze kerken' {Acta 1989, p. 424) . . . . 
Ook het preadvies dat ter synode door prof. dr. J . van Genderen inzake deze matene werd gegeven 1s ver
helderend. Daarover vermelden de Acta: 'De vragen rondom de eenheid van de kerk vertonen vele a5.pec
ten. Waar begin je? Men kan sterk wijzen op de verschillen tot in nuances toe. Men kan be~1nnen b1J wat 
verbindt en dan stuiten op dit pijnlijke dat men in belijdenis bij elkaar hoort en dat het mogeliJk 1s_ dat onze 
gereformeerde belijdenis op verschillende punten verschillend wordt __ verstaan. Dat stelt voor pr1nc1p1ële v_ra
gen'. 'Daar is nog geen studie van gemaakt door deputaten, terwijl we er wel telkens mee in aanraking 
komen in onze contacten. Hoe zwaar weegt dat nu?' {Acta 1989, art. 170). 

2.2. Uitvoering . . . 
Deputaten zijn ook met deze opdracht bezig geweest. Van meet af 1s beseft, dat we h1enn te doen hebben 
met een veelomvattende zaak. Voor een goede beantwoording van deze vraag · zo beseften deputaten · zal 
ook het getuigenis van de historie dienen mee te spreken. Hoe is hier in het verleden over gedacht en 
geoordeeld? . . . 
Er waren natuurlijk duidelijke raakvlakken met de andere ons opgedragen bezinning {ten aanzien van de 
toeëigening des heils) . Vandaar dat in de geregeld binnen het deputaatschap gevoerde gesprekken, ook 
deze vraag aan de orde kwam. En ook op dit punt probeerden deputaten structuur 1n hun beraad aan te 
brengen. Drs. J.C.L. Starreveld schreef een bezinningsstuk, getiteld 'Welke ruimte voor versche1denhe1d 
mag en kan er zijn in een kerk van gereformeerd belijden?' . . . 
Deputaten moeten evenwel bekennen, dat zij op dit punt niet tot een afronding van hun bezinning gekomen 
zijn. Het veel-omvattende van deze vraag is daar debet aan. Tevens heeft een rol gespeeld, dat deputaten 
meenden prioriteit te moeten verlenen aan een antwoord op de_ vraag naar het belang van ~e verschillen 
omtrent de toeëigening des heils; in de opdracht daaromtrent 1s immers gesproken over het l1jdst1p waarop 
die bezinning gereed moest zijn. .. 
In deel A. {'Algemeen') van dit rapport is bovendien al gesproken over het omvangnjke takenpakket, dat de 
synode van 1989 aan deputaten meegaf. Deputaten hebben zich getroost met het feit, dat voordat de syno
de genoemde opdracht aan deputaten besloot te geven, in een pread.vies gezegd werd 'Deputaten moeten 
niet overvraagd worden om in drie jaar met deze opdracht gereed te zijn' {Acta 1989, art. 170). .. . 
Wat deze opdracht betreft zouden deputaten de synode graag enig respijt willen vragen. Op een later l1jdst1('. 
kan er dan mogelijk enig resultaat van bezinning worden overgelegd. Ovengens zoud9.n deputaten h1erb1j 
nog eens willen herhalen, wat zij in deel A {'Algemeen') reeds schreven over de wenseliJkhe1d om opdrach
ten tot bezinning aan een afzonderlijk deputaatschap toe te vertrouwen. 

2.3. Voorstel 
Ten aanzien van dit onderdeel van hun opdracht dienen deputaten het volgende voorstel in {met een alter
natief voorstel): 
De generale synode besluite . . . . 
deputaten opnieuw op te dragen zich te bezinnen op de vraag welke ruimte voor versche1denhe1d er 1n een 
kerk van gereformeerde belijdenis mag en kan zijn. 
Of: 
De generale synode besluite . . 
een afzonderlijk deputaatschap te benoemen en dat deputaatschap op te dragen zich te bezinnen op de 
vraag welke ruimte voor verscheidenheid er in een kerk van gereformeerde belijdenis mag en kan zijn. 

3. Revisie bijlage 8 K.O. 

3. 1. Opdracht . 
De generale synode 1989 droeg deputaten op 'om, daarbij geadviseerd door de hoogleraar kerkrecht, zich 
te bezinnen op de redactie van bijlage 8 K.O., waarbij de zaken, zoals die in de instructie van de part1culie_re 
synode van het Noorden aan de orde worden gesteld, en de opmerkingen dienaangaande van de commis
sie worden betrokken en daarover voorstellen te doen aan de eerstkomende generale synode' {Acta art. 
182). 
De in de opdracht genoemde instructie van de particuliere synode van het Noorden bedoelde een toevoe-
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ging te geven bij de bes_taande bijla.ge 8 K.O., met name met het oog __ op de mogelijkheid van afvaardiging 
naar meerdere v.ergadennger1 van dienaren des Woords, die geen lid z11n van de Christelijke Gereformeerde 
Kerken, maar die predikant z11n 1n samen_werkende kerken, die in de praktijk als één gemeente functioneren, 
maar formeel nog met één gemeente Zijn. De particuliere synode, die deze mogelijkheid van afvaardiging 
voors_telde, had aan het voorsti:1 een paar nadere bepalingen toegevoegd, o.a. met betrekking tot de ver
plichting voor _de betrokken pred1.kant om het verb1nd1ngsformulier te ondertekenen en met betrekking tot een 
aantal beperkingen ,_ die de_ classis zou kunnen aanbrengen ten aanzien van passief kiesrecht e.d. 
De synodale . comm1ss1e die de bespr_ek1ng van genoemde instructie had voor te bereiden, merkte o.a. op, 
dat de in .de instructie _van de particuliere synode van het Noorden gesignaleerde situatie {samenwerkende 
kerken, die 1n de prakt1Jk _als één gemeente funct1onere_n, maar formeel nog niet één gemeente zijn), verder 
gaat dan de regelingen die 1n b1Jlage 8 K.O. _te vinden Zijn en dat het daarom nodig is die situatie eerst in bij
lage 8 K.O. te verwerken en aldus kerkordeliJk te regelen; pas daarna kunnen nieuwe regelingen zoals in de 
1nstruct1e bedoeld, worden getroffen. ' 
De commissie merkte bovendien op, dat? zal e~ sprake kunnen zijn van een afvaardiging, zoals in de instruc
tie bedoeld, er toch ook op classicaal niveau gen_oegzame eenparigheid van gevoelen' dient te zijn , zeker 
nu de synode van 1986 erop gewezen heeft, dat bij het zoeken naar eenheid met andere kerken de eenheid 
in eigen ~erkverband in het oog gehouden moet worden. Tenslotte stelde de commissie een aantal kritische 
vragen bij de 1n de 1nstruct1e voorgestelde beperkende bepalingen. 
Op grond van e_en ~n ander concludeerde de commissie dat de genoemde instructie te veel onduidelijkhe
?en bevatte en 1n die vorm dan ook rni:t kon worden aangenomen en stelde zij de synode voor de instructie 
in har1den te stellen van een comm1ss1e die_ de opcJracht_diende te krijgen zich te bezinnen op de redactie 
van b1Jlage 8 K.O. aan de hand van de inged_,_ende 1nstruct1e en de gemaakte opmerkingen. 
In de bespreking ter synode werd de wenselijkheid onderstreept van een nieuwe redactie van bijlage 8 K.O., 
mede op grond van de 1n de samenwerkende kerken gegroeide situatie. Die situatie dient nu ook kerkordelijk 
geregeld te worden. De bespreking resulteerde in de bovengenoemde opdracht aan deputaten. 

3.2. Uitvoering 
In de bespreki_~g van deze ma_terie binnen het deputaatschap was van meet af duidelijk, dat in de nieuwe 
redactie van bijlage 8 K.O. de in de_samen:,:;erkende kerken gegroeide situatie alsnog moest worden gere
geld. De synode had aan die s1tuat1e feitelijk haar goedkeuring gegeven omdat de gang der dingen geen 
andere mogeli1khe1d toeliet. 
De vraag was echter wel o_f daarnaast nog v.erdere uitbreiding aan bijlage 8 K.O. moest worden gegeven, 
zoals b1Jvoorbeeld ten aanzien van de mogelijkheid van afvaardiging van niet-Christelijk Gereformeerde pre
dikanten naar de meerdere vergadenngen van onze kerken. Daarbij deden zich vragen voor als: Zal er dan 
met eerst ook op classicaal niveau v~n een wote mate van eenparigheid sprake moeten zijn? Zal anders de 
spanning op de classicale vergadenngen met sterk vergroot worden? Moet bovendien niet eerst de vraag 
beantwoord worden hoe ambtsdragers die tot andere kerken behoren, in onze kerken als ambtsdrager kunnen functioneren? 
Intussen werd er bij __ deputat_en door de samenwerkende kerken van Almere, Lelystad en Nieuwegein op 
aangedrongen om bij de rev1s1e v.an _b1Jlage .8 K.O. meer ruimte voor te stellen, opdat wat zij op plaatselijk 
niveau bereikt hebben, op landelijk niveau Zijn vervolg zou kunnen krijgen. Mede over deze zaak is er een 
samenspreking gehouden met vertegenwoordigers van deze samenwerkende kerken, waar de gevoelens 
die er b1J d.eze kerken leven, duidelijk aan deputaten werden voorgelegd. De vrees werd uitgesproken, dat 
hetgeen ZIJ bereikt hebben tegengewerkt zou kunnen worden door vertragende bepalingen van het kerkver
band, waardoor er een gevoel van vervreemding van het eigen kerkverband zou kunnen optreden 
In_ een later 5.tadium hebben deze sa.menwerkende kerken deputaten gevraagd betrokken te mog~n worden 
b1J de bezinning op de rev1s1e van bijlage 8 K.O. Deputaten zijn hierop ingegaan en zij hebben deze kerken 
gevraagd hun wensen kenbaar te maken. Ook beslot_en zij een nader gesprek te hebben met afgevaardig
den van genoemde _kerken, nadat een concept zou Zijn opgesteld en nadat dit voor advies aan de hoogle
raar kerkrecht zou z11n voorgelegd. 
Een s~ggestie van de kant van genoemde kerken om ook met de Nederlands Gereformeerde Kommissie 
ov.er b1Jlage 8 K.O. contact te hebben, hebben deputaten afgewezen op grond van het feit dat bijlage 8 Ko 
met alleen betrekking heeft op de relatie met de Nederlands Gerefor~eerde Kerken. ' · · 
De wensen tot verruiming van de mogelijkheden in bijlage 8 K.O. zoals die door de samenwerkende kerken 
aan deputaten werden voorgelegd hadde~ betrekking op met name twee dingen: 
a. ambtsdra~ers van be1de __ kerkeraden Zijn gerechtigd de plaatselijke kerkeraden te vertegenwoordigen als 

afgevaardigden 1n kerkelijke vergadenngen van beide kerkverbanden-
b. predikanten van samenwe_rkende kerken zijn gerechtigd tot de bedie~ing van Woord en Sacrament in de 

kerken behorend tot de beide kerkverbanden waartoe de plaatselijke kerken behoren. 
Voor deputaten bleef het echter de vraag Cl! bijlage 8 K.O. aangepast moet worden op grond van een in een 
aantal \)emeenten ontstane s1tuat1e, terw11I het kerkverband niet in een vergelijkbare situatie verkeert. Op 
deze w11ze zou aan andere geffleenten _1ets worden opgelegd waar zij niet aan toe zijn. Dat kan in het licht 
van de reeds bestaande spanningen die er 1n ons kerkverband zijn, niet als wijs worden beschouwd. Het 
onderling vertrouwen zou er nog meer door o_nde'. spanning komen en het gebrek aan onderling vertrouwen 
zou er zeker met door worden verminderd. Hier dient in alle eerlijkheid gerekend te worden met het feit, dat 
wat 1n de sam_enwerkende_ kerken als een werk van Gods Geest gezien en beleefd wordt, door anderen in 
onze kerken met als zodanig wordt erkend. 
Naast dit alles blijft het ook nog de vraag hoe het kerkverband toezicht kan houden op ambtsdragers die niet 
tot onze kerken behoren-
Een en ander leidde dêputaten tot de conclusie dat de revisie van bijlage 8 K.O. niet verder moet gaan dan 
de regeling van wat de samenwerkende kerken plaatselijk hebben bereikt en dat andere kerken niet 
gedwongen zouden moeten worden tot participatie in een samenwerking waarin zij zich niet herkennen. Op 



288 

grond hiervan besloten deputaten geen andere revisie van bijlage 8 K.O. voor te stellen dan een regeling 

van wat in feite in de samenwerkende kerken al is gegroeid en wat de synode heeft geaccepteerd. 

Over deze dingen is een gesprek gevoerd met een delegatie uit de samenwerkende kerken van Almere, 

Lelystad en Nieuwegein. In dat gesprek werden vragen gesteld over de revisie van bijlage 8 K.O. zoals 

deputaten die wilden voorstellen aan de generale synode. Verduidelijking werd gegeven en een aantal sug

gesties door de broeders gedaan werd overwogen en later door deputaten in hun concept verwerkt. 

In dit gesprek werd het de broeders duidelijk gemaakt waarom deputaten niet verder wilden gaan met de 

verruiming van de mogelijkheden in bijlage 8 K.O.: in het kerkverband is nog geen sprake van genoegzame 

eenparigheid. De broeders uit de samenwerkende kerken gaven uiting aan hun teleurstell ing: voor hen is er 

op hun plaatselijk niveau geen sprake meer van 'voorlopigheid' terwijl de voorgestelde revisie wel helemaal 

van de gedachte van 'voorlopigheid' uitgaat. Zij zeiden er ook moeite mee te hebben de zaak van de samen

werking alleen maar 'zuiver plaatselijk' te beleven. 
Deputaten hebben benadrukt dat hun taak niet beperkt is tot het voorstellen van regelingen voor samenwer

kende kerken, maar zij hebben ook het geheel van het kerkverband in het oog te houden. 

Deputaten hebben zich - alhoewel dit niet rechtstreeks uit hun opdracht voortvloeide · ook bezig gehouden 

met de wens om bijlage 8 K.O. zodanig te verruimen, dat predikanten van samenwerkende kerken gerech

tigd zullen zijn voor te gaan in de kerken behorende tot de beide kerkverbanden waartoe de plaatselijke ker

ken behoren. Ook dit punt werd in het gesprek met de delegatie uit de samenwerkende kerken betrokken. 

Het is deputaten bekend, dat het in de praktijk voorkomt dat Christelijke Gereformeerde predikanten voor

gaan in Nederlands Gereformeerde Kerken, ook in plaatsen waar geen samenwerking bestaat met de plaat

selijke Christelijke Gereformeerde Kerk. Als dit gebeurt, geschiedt het met een beroep op het feit , dat deze 

predikanten in de Nederlands Gereformeerde Kerken ook als predikanten van dat kerkverband worden 

geaccepteerd. 
Deputaten zijn van mening dat zij niet moeten voorstellen op dit punt iets te regelen in de nieuwe bijlage 8 

K.O. Als bedoelde predikanten het recht om in alle Nederlands Gereformeerde Kerken voor te gaan ontle

nen aan het feit , dat zij in die kerken volledig als predikanten zijn aanvaard, is het niet aan ons daar iets 

tegen in te brengen. Anderzijds menen deputaten dat die predikanten ook moeten bedenken, dat zij aller

eerst predikant in de Christelijke Gereformeerde Kerken zijn en dat er in die kerken lang niet overal samen

werking is met de Nederlands Gereformeerde Kerken. Gelet op de praktijk zijn deputaten dan ook van 

mening dat genoemde predikanten niet van het hun door de Nederlands Gereformeerde Kerken verleende 

recht gebruik moeten maken zonder de bewilliging van de plaatselijke Christelijke Gereformeerde Kerken. 

Die plaatselijke Christelijke Gereformeerde Kerken kunnen ook nog terecht verwijzen naar art. 15 K.O. en 

daar zal rekening mee gehouden moeten worden. 
Deputaat B. Witzier neemt op dit punt een afwijkend standpunt in. Van zijn hand is er dan ook een aanvul

lend voorstel. 
Deputaten stellen voor - na verkregen advies van de hoogleraar in kerkrecht - in de revisie van bijlage 8 K.O. 

niet verder te gaan dan het regelen van de situatie die ontstaat als twee plaatselijke kerken overgaan tot een 

nauwer samenleven. 

3.3. Voorstel 
De generale synode besluite 
de tekst van bijlage 8 K.O. als volgt te stellen: 
'Voorlopige regeling voor het gestalte geven aan eenheid met kerken van gereformeerd belijden.' 

1. Algemeen 
1 .1 . Het aanvankelijk gestalte geven aan eenheid tussen plaatselijke kerken van gereformeerd belijden die 

tot verschillende kerkverbanden behoren, door nauwer samenleven, kan alleen geschieden met kerken 

die behoren tot een kerkverband waarvan de synode van de eigen kerken heeft geconstateerd, dat het 

zich in alles wil stellen op de grondslag van Gods heilig Woord en de gereformeerde belijdenis, en met 

welk kerkverband contacten worden onderhouden door wederzijdse deputaten. 

1.2. De nauwere samenleving is zuiver plaatselijk en mag niet worden gezien als een vereniging tussen de 

betrokken kerken of als het constitueren van een nieuwe kerkformatie. De plaatselijke kerk behoudt 

haar zelfstandig karakter wat leer, dienst en tucht betreft, todat het eventueel komt tot verdere stappen 

in de weg naar plaatselijke eenheid (zie 3.3.). 
1 .3. Het bovengenoemde nauwer samenleven draagt een voorlopig karakter in afwachting van de verdere 

ontwikkeling ten aanzien van de toenadering tussen beide kerkverbanden. 

2. De weg tot nauwer samenleven • plaatselijk 
2.1 . De nauwere samenleving kan alleen tot stand komen na genoegzame samensprekingen tussen de 

betrokken kerkeraden, waarbij gebleken is dat er metterdaad een eenheid is in erkenning en beleving 

van het Woord Gods en de belijdenis der kerken, alsook van de regels die op grond daarvan voor het 

kerkelijk leven gelden. 
2.2. De kerkeraad van de Christelijke Gereformeerde Kerk moet over de voorgenomen nauwere samenle

ving de gemeente horen en haar bewilliging vragen; slechts bij een naar het oordeel van de kerkeraad 

genoegzame eenparigheid van gevoelen in de gemeente kan de kerkeraad verdere stappen doen tot 

de voorgenomen nauwere samenleving. 
2.3. De kerkeraad van de Christelijke Gereformeerde Kerk moet vervolgens het oordeel van de classis vra

gen omtrent de voorgenomen nauwere samenleving. 
2.4. De classis zal, lallende op de noodzaak om de zuiverheid van de leer en van de kerkregering te bewa

ren, zich met bijstand van de deputaten naar art. 49 K.O. overtuigen van de onder 2.1. bedoelde een

heid. 
2.5. De classis zal door middel van de rondvraag naar art. 41 K.O. en van de kerkvisitatie naar art. 44 K.O. 

voortdurend haar aandacht geven aan de tot stand gekomen nauwere samenleving. 
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2.6. Indien kerkeraden van gemeenten waar een nauwer samenleven tot stand is gekomen willen overgaan 

tot een samenwerking als onder 3.3. bedoeld, zal dezelfde procedure als onder 2.2. tot en met 2.5. ver

meld Is, worden gevolgd, met inachtneming van wat in eerdere stadia besproken en besloten is. 

3. De inhoud van het nauwer samenleven - plaatselijk 

3.1. Het nauwer samenleven kan uitkomen in de toelating van elkanders ongecensureerde leden tot elkan

ders avondmaalsv1enng, het aanvaarden van elkanders attestaties en het van tijd tot tijd in de dienst 

des Woords laten voorgaan van elkanders plaatselijke predikanten of van predikanten van andere 

plaatseliJke kerken, waar hetzelfde nauwer samenleven tot stand is gekomen. 

3.2. In het kader van deze regeh_ng kunnen onze _kerkeraden, die deze sa_menwerking kennen, ook predi

kanten va_n andere plaatseliJke kerken van eigen kerkverband u1tnod1gen, die daartoe de bewilliging 
van hun eigen kerkeraad behoeven. 

3.3. Bij de v~rtgang van het nauwer samenleven kan het komen tot een samenwerking waarbij de beide 

plaatseliJke g~meenten vergaderen als één gemeente, uitkomend in de eenheid van leer, dienst en 

tucht, onverminderd het bepaalde In 1.2. en 1 .3. inzake het zuiver plaatselijke en voorlopige karakter 
van deze nauwere samenwerking. 

4. De inhoud van het nauwer samenleven - classicaal 

4.1. Classes kunnen kerkeraden die gekomen zijn tot een nauwer samenleven machtigen waarnemers te 

zenden naar de classicale ver~adering van het classicale ressort waartoe de gemeente, waarmee het 

nauwer samenleven tot stand Is gekomen, behoort. Evenzo kunnen waarnemers uit het classicale res

sort van de andere kerk van gereformeerd belijden in de eigen classicale vergadering ontvangen wor
den. 

4.2. Indien Christelijke Gereformeerde Kerk_en en andere kerken van gereformeerd belijden in hetzelfde of 

nagenoeg_ hetzelfde ressort tot wederziidse class1C.!le overeenstemming komen en deputaten naar art. 

49 K.O. zich hebben overtuigd van de in deze b1Jlage omschreven eenheid, heeft deze classis het 

recht de kerken_ In h8:ar_ ressort toe te staan om aan de gevonden eenheid gestalte te geven naar ana

logie van de wI1ze, die In deze b1Jlage is vastgelegd, met inachtneming van hetgeen in art. 15 K.O. is 
vastgelegd' . 

Aanvullend voorstel ds. B. Witzier 

Binnen ~et kader van_ deze voorgestelde revisie van bijlage 8 K.O. bepleit deputaat Witzier toch ook nog een 

verruiming ten aanzI_en van het voorgaan in Nederlands Gereformeerde kerkdiensten door Christelijke 

Gereformeerde predikanten, die doordat zij verbonden zijn aan een samenwerkende gemeente in de 

Nederlands Gereforme~rde Kerken volledig als predikant van dat kerkverband worden erkend. Het feit, dat 

ZIJ behalve als ChnsteliJke Gereformeerde predikant ook als Nederlands Gereformeerde predikant worden 

beschouwd acht h1J genoegzame grond om hen de vrijheid te geven in de Nederlands Gereformeerde 
Kerken voor te gaan. 
!n de hierboven voorgestelde revisie dient volgens hem nog een bepaling te worden opgenomen, t.w. 

3.4. Wanneer de nauwere samenleving vorm krijgt in het gezamenlijk beroepen van een dienaar des 

Woords, Is deze predikant gerechtigd tot de bediening van Woord en Sacrament in de kerken behoren

de tot de beide kerkverbanden, waartoe de plaatselijke kerken behoren'. 

Bijlage 20.D.1. 

DE 'TOEEIGENING DES HEILS' IN DE BELIJDENISGESCHRIFTEN 
Een overzicht 

1. Een definitie 
We beginnen met de vraag: Wat v~rstaan we _eigenlijk onder de uitdrukking 'toeëigening des heils'? Prof. 

Velema heeft hiervan een goed bruikbare def1nit1e gegeven: Bij 'de toeëigening van het heil gaat het speci

aal om het antwoord op de vraag hoe de mens deel krijg_/ en deel houdt aan het heil ' , . Daarbij tekenen we 

wel aa~ dat in de d1scuss1e over dit onderwerp gewoonliJk de meeste nadruk ligt op de vraag hoe iemand 

deel knJgt aan het heil. Het ande_re aspect mag echter zeker niet uit het oog verloren worden. Bovendien zal 

1n de volgende paragraaf duidelijk worden dat onze belijdenis het woord 'toeëigening' niet alleen gebruikt in 

verban~ met de rechtvaard1g1ng door het geloof, maar ook in verband met de versterking van het geloof 

(m.n. b1J het avondmaal). Het begnp bestrijkt dus de totaliteit van het geloofsleven. 

2. Rondom het woord 'toeëigenen' 
Het is opmerkelijk dat het woord 'toeëigenen' in onze belijdenisgeschriften slechts enkele malen voorkomt2. 

'f"at de N.G.B. betreft kunnen we denken aan art. 22, dat als volgt begint: 

W11 geloven, dat om ware kennis dezer grote verborgenheid te bekomen, de H. Geest in onze harlen ont

steekt een oprecht geloof, hetwelk Jezus Christus met al Zijn verdiensten omhelst, Hem eigen maakt en 

mets anders meer bwten Hem zoekt'. 
Het woord wordt ook in art. 35 gebruikt in verband met het avondmaal: 

'Maar om het geestelijk en hemels leven te onderhouden, hetwelk de gelovigen hebben, heeft Hij hun 

gez_onden een levend brood, dat van de hemel nedergedaald is, te weten Jezus Christus, dewelke het gees

tell)k leven der gelovigen voedt en onderhoudt, als HIJ gegeten, dat is, toegeëigend en ontvangen wordt door 
het geloof, m de geest'. 
Er rest ons nog één vindplaats, namelijk zondag 23 H.C., vr. 61, waar in verband met de reçhtvaardiging 
door het geloof beleden wordt: 
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• ... dat alleen de genoegdoening, gerechtigheid en heiligheid van_ Chri~tus mijn g~rechtigheid voor God is en 
dat ik die niet anders dan alleen door het geloof aannemen en mIJ toeeIgenen kan . . . . 
Prof. Trimp heeft bij deze gegevens uit de belijdenis de kanttekening gemaakt dat ~e toe1gening hier vooral 
gezien wordt als het werk van de gelovigen3. Ve_rvolgens wIJst h1J erop dat de toeeIgening ook geheel kan 
worden toegeschreven aan de Heilige Geest. H1J ziet dat vooral gebeuren In het klassieke doopformulier, 
waar gezegd wordt, dat de Heilige Geest ons door dit sacrament_verzekert ... . .. 
' .. . dat Hij in ons wonen, en ons tot lidmaten van Chnstus he11tge_n wil, on_s toee1genende hetge~n WIJ m 
Christus hebben, namelijk de afwassing onzer zonden, en de dageltJkse _vem1euwmg onzes /even_s ... 
Het is inderdaad mogelijk om een onderscheid te maken tussen de Heilige Geest resp. de gelovige_ als sub
ject van de toeëigening. Ook heeft prof. Trimp gelijk wanneer hij zegt dat onze beliJdenis 1n de hierboven 
aangehaalde gedeelten vooral benadrukt dat wij ons het heil in Christus toeëigenen door het ge_loof. Hieraan 
moeten echter wel twee opmerkingen toegevoegd worden. De eerste Is dat onze confessie alt1Jd een nauw 
verband legt tussen het oprechte geloof en de Heilige Geest (vgl. b.v. H.C. zondag 7! vr._ 21 ; zondag 25, vr. 
65) . Als er daarom gesproken wordt over de toeëigening van het heil door het g~loo_f, _Is dit gefundeerd in het 
toeëigenende werk van de Heilige Geest! Dit laatste komt trouwens heel du1deliJk uit in de hierboven aange-
haalde zin uit art. 22 N.G.B. (' ... de H. Geest in onze harten ontsteekt een oprecht geloof, hetwelk Jezus 
Christus met al Zijn verdiensten ... eigen maakt'). _In de_ tweede plaats_ spreekt onze beliJdenis ook u1_tdrukke-
lijk over de Heilige Geest als subject van de toeeIgening van het heil. In de confessie komt nalJleliJk naast 
het woord 'toeëigening' ook de daarmee corresponderende uitdrukking 'deelachtigmaking' voo_r". Nu wordt 
verschillende keren met nadruk gezegd dat het de Heilige Geest is Die de gelovigen het heil 1n Chnstus 
deelachtig maakt. We kunnen daarvoor bijvoorbeeld verwijzen naar H.C. zondag 20, vr. 53 en zondag 29 vr. 

?!at gelooft gij van de Heilige Geest? ... dat Hij ook mij geg~ven i~, opdat Hij mij door een oprecht geloof 
Christus en al Zijn weldaden deelachtig make ... ' (tekst 1983: om m11 door een echt geloof deel te doen heb-
ben aan Christus en al zijn weldaden ') . . . . 
• ... dat wij zo waarachtig/ijk Zijn ware lichaam en bloed door de werkmg __ van de Heilt[!en Geest dee!acht1g 
worden, als wij deze heilige waartekenen met de ltchamely_ke mond tot Z11n g~achtems _ontvangen ... (tekst 
1983: ' ... dat wij zo waarachtig door de werking van de Heilige Geest deel knJgen aan z11n ware lichaam en 

bloed'). b , .. d . . . dt t 
Concluderend kunnen we zegoen dat de toeëigening van het heil in onze _e 11 enis ~nma_1_r wor oege-
schreven aan de Heilige GeesP. Ook kan gezegd worden dat de gelovige zich het heil toee1gent door het 
geloof dat vrucht is van het werk van diezelfde Geest. 

3. De tweeslag .. . h ·· · d rk d 
Het is ook erg belangrijk erop te letten in welke verbanden onze beliJdenis et toee1g_enen e_ we van e 
Heilige Geest plaatst. Het zou mogelijk zijn op verschillende van zulke verbanden te w11zen , _b11voorbeeld op 
het trinitarisch kader waarin dit werk staat. We beperken ons echter tot de bekende tweeslag. Verwerving eJ' 
toepassing van het heil , of - zoals het ook gezegd zou kunnen worden - He1lsverwervmg en he1lsbed1ening . 
Met deze tweeslag wordt benadrukt dat het heil dat Christus voor ons verworven heeft ook door de Geest 
van Christus aan ons wordt toegepast. Het zal duidelijk zijn dat beide elementen ten nauwste samenha_ngen 
en op elkaar betrokken zijn. We mogen ze echter niet in elkaar laten opgaan en daarom 1s het belangnJk ze 
goed te onderscheiden. . . . . 
De woorden 'verwerving' en 'toepassing' komen In deze comb1natIe alleen voor In D.L. 11 , verw. der dw., par. 
6. De 'zaak' die door beide begrippen onder woorden gebracht wordt, komt echter in verschillende andere 
formuleringen duidelijk aan de orde. Uit de vele gegeven_s wijzen we op het volgende. In H.C .. zo,ndag 6, vr. 
17 is te lezen dat Christus God is 'om ons de gerecht1ghe1d en het leven (te) verwerven en weder (te) 
geveri . In zondag 17, vr. 45 wordt gezegd dat Christus door Zijn opstanding de dood_ heeft o~erwonne~, 
'opdat Hij ons de gerechtigheid, die Hij door Zijn dood ons verworven had, kon deelachtig m_aken. Heel __ ~u1-
delijk komt deze tweeslag ook uit in zondag 23, vr. 60 en _61 . In het eerste antwoord lezen WIJ dat God m11 uit 
louter genade de volkomen genoegdoening, gerecht1ghe1d en he11ighe1d van Chnstu_s schenkt en_ toerekent , 
terwijl in het volgende antwoord gezegd wordt dat ik die 'genoeg~oeni~g, gerecht1,ghe1d en he11ighe1d van 
Christus ... niet anders dan alleen door het geloof aannemen en mIJ toeeIgenen kan . ~e gelovige zegt hier, 
dat wat God hem in Christus schenkt en toerekent, door persoonlijke toeëigening zIJn gerecht1ghe1d voor 
God is. Toerekening en toeëigening zijn dus ten nauwste op elkaar b~trokken. Ze mogen echter niet vereen
zelvigd worden. De genadige toerekening vraagt om de gelovige toeeIgening. Tenslotte noemen we zonda,g 
27, vr. 74 waar een soortgelijk onderscheid voorkomt in verband met verbond en doop. Daar wordt namelijk 
van de kinderen van de gemeente gezegd dat 'hun door Christus' bloed de verlossing 7an de zonde,n en de 
Heilige Geest, die het geloof werkt, niet minder dan de volwassenen toegezegd wordt' . Het woord toezeg
gen' kan ook worden weergegeven met 'schenken in de belofte'. Wat in_ de belofte ges?honken 1s, worden 
wij door het geloof deelachtig. De hier bedoelde tweeslag komt daarom In de woorden schenking en deel-
achtigmaking' het meest pregnant tot uitdrukking. . . . , .. 
Dit beknopte overzicht laat zien dat de tweeslag, die in de woorden schen_kmg en dee_lacht1gma_kmg z11n 
meest toegespitste formulering vindt, op onze confessie is gegrond. _Wie - b11voorbeeld via de afw11zm~ van 
het subject-object schema - zóver gaat dat hij dit onderscheid niet wil honoreren en de deelacht1gmak1ng in 
de schenking laat opgaan, doet te korl aan de belijdenis. 

4. Geest en Woord 
Het Woord van God is het middel waardoor de Heilige Geest de toeëigening van het heil aan de mens tot 
stand brengt. Heel duidelijk wordt dat beleden in het antwoord op de vraag, vanwaar het geloof komt (zon
dag 25 H.C., vr. 65). . . . . . , 
'Van de Heiligen Geest, die het geloof in onze harten werkt door de verkondiging van het he1ilg _E_vangelte ... 
Nu is het een oud strijdpunt hoe we dit verband tussen Geest en Woord moeten zien. De visie van onze 
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gereformeerde belijdenis kan met twee voorzetsels getypeerd worden: De Geest werkt door en met het 
Woord (per verbum et cum verba). In de uitdrukking 'door het Woord' (per verbum) wordt vooral benadrukt 
hoe nauw de verbondenheid tussen Geest en Woord is. Wij mogen de Geest niet van het Woord losmaken, 
zoals dat in allerlei spiritualistische kringen gebeurt. De Heilige Geest werkt niet zonder het Woord of daar 
buiten om, maar bedient Zich van het Woord als instrument. Tegelijkertijd wordt ook gezegd dat de Geest 
'met het Woord' (cum verba) werkt. Hier wordt vooral de vrijmacht van de Geest benadrukt die wel altijd door 
het Woord werkt, maar niet altijd op dezelfde wijze. We zouden ook kunnen zeggen dat in de laatste formu
lering aandacht gevraagd wordt voor de bijzondere Geesteswerking met het WoordB. 
Zoals bekend bestaat op dit punt een verschil in zienswijze tussen de Luthersen en de Gereformeerden. Dit 
verschil bestond overigens nog niet tussen Luther en Calvijn. De oorsprong daarvan moeten we vooral zoe
ken in de strijd over het Woord als genademiddel, die bekend staat als de Rathmannse strijd(+ 1625). Sinds 
die tijd trok de lutherse orthodoxie zich eenzijdig terug op de stelling dat de Heilige Geest door het Woord 
werkt (per verbum, . Het gereformeerde bezwaar daartegen was dat het Woord zo gemakkelijk tot een magi
sche kracht wordt omdat de Geest 'automatisch' het Woord effectief maakt. Maar de Geest laat zich niet in 
het Woord opsluiten. Hij verleent effect aan het Woord, omdat het Hem behaagt en wanneer het Hem 
behaagt. Daarom is het kenmerkend voor de gereformeerde zie~swijze dat zij zowel benadrukt dat de 
Heilige Geest door het Woord werkt, als dat Hij met het Woord werkt . 
In onze belijdenis komen beide aspecten duidelijk naar voren. Zo wordt op verschillende plaatsen nadrukke
lijk gezegd dat de Geest door het Woord werkt. Daarbij kunnen we denken aan de zojuist aangehaalde 
woorden uit zondag 25 H.C., vr. 65, waar we lezen dat de Geest door (per) de verkondiging van het evange
lie werkt. Ook valt te wijzen op zondag 7 H.C., vr. 21 : 'hetwelk de Heilige Geest door (per) het Evangelie in 
mijn hart werkt.. .' en D.L. lil/IV, par. 17: 'Want door (per) de vermaningen wordt de genade meegedeeld'. 
Zoals we gezien hebben, is het de bedoeling van het 'met het Woord' (cum verba) om te handhaven dat de 
Geest soeverein is als Hij het Woord gebruikt. Dit aspect komt vooral duidelijk uit in enkele passages uit de 
Dordtse Leerregels. We denken allereerst aan D.L. lil/ IV, par. 11 en 12: 
'Voorts wanneer God dit Zijn welbehagen in de uitverkorenen uitvoert en de ware bekering in hen werkt, zo 
is het dat Hij niet alleen het Evangelie hun uiterlijk doet prediken en hun verstand krachtiglijk door de 
Heiligen Geest verlicht, opdat zij recht zouden verstaan en onderscheiden die dingen, die des Geestes Gods 
zijn; maar Hij dringt ook in tot de binnenste delen des mensen met de krachtige werking deszelven wederba
renden Geestes; .. .' 
'En deze (nl. de wedergeboorte) wordt in ons niet teweeggebracht door middel van de uiterlijke predicatie 
alleen, noch door aanrading of zulke manier van werking, dat, wanneer nu God Zijn werk volbracht heeft, het 
alsdan nog in de macht des mensen zou staan, wedergeboren te worden of niet wedergeboren te worden, 
bekeerd te worden of niet bekeerd te worden. Maar het is een gans bovennatuurlijke, een zeer krachtige en 
tegelijk zeer zoete, wonderlijke, verborgen en onuitsprekelijke werking, welke, naar het getuigenis der Schrift 
(die van den Auteur van deze werking is ingegeven), in haar kracht niet minder noch geringer is dan de 
schepping of de opwekking der doden; ... ' 
Het feit dat het wederbarend effect van de prediking niet het gevolg is van een algemene verlichting of 'aan
rading', maar van een bijzondere werking van de Heilige Geest, wordt zo mogelijk nog scherper belicht in 
D.L. lil/IV, verw. der dw., par. 7: 
'Die leren: Dat de genade, waardoor wij tot God bekeerd worden, niet anders is dan een zachte aanrading ... 
(Dit is) in strijd met de gehele H. Schrift; welke, behalve deze, nog een andere. en veel krachtiger en 
Goddelijker manier van werking des H. Geestes in de bekering des mensen erkent•1 O. 
Samenvattend k~nnen we zeggen dat onze belijdenis enerzijds sterke nadruk legt op de nauwe band tussen 
Geest en Woord 1. Zij mogen onder geen beding gescheiden worden, want de Geest werkt door het Woord. 
Tegelijkertijd mogen we echter de gegevens uit de Dordtse Leerregels niet veronachtzamen, die laten zien 
dat de Geest die zich aan het Woord wil binden voluit soeverein werkt. 

5. De wedergeboorte 
Soms wordt gesteld dat het begin van het geestelijke leven een moment is waarover we niet veel kunnen 
zeggen . Voor zover daarmee bedoeld wordt dat hier sprake is van een geheimenis dat ons denken en 
beschrijven ver te boven gaat, is dat terecht. In de Dordtse Leerregels wordt immers van het werk van de 
Heilige Geest in de wedergeboorte gezegd dat het 
'een gans bovennatuurlijke, een zeer krachtige en tegelijk zeer zoete, wonderlijke, verborgen en onuitspre
kelijke werking is '. 
En even verder lezen we 
'De wijze van deze werking kunnen de gelovigen in dit leven niet volkomen/ijk begrijpen; ondertussen stellen 
zij zich daarin gerust, dat zij weten en gevoelen, dat zij door deze genade Gods met het hart geloven en hun 
Zaligmaker liefhebben '. (D.L. lil/IV, par. 12, 13.) 
Deze nadruk op het geheimenis van het werk van de Geest in de wedergeboorte betekent echter niet dat er 
hoegenaamd niets over te zeggen zou zijn. In de Schrift en in onze belijdenis worden enerzijds de grenzen 
van het geheimenis voluit gerespecteerd, anderzijds wordt ook weergegeven hoe de Geest werkt en wat de 
Geest doet in het hart van mensen. 
Wat onze belijdenis betreft, wijzen we eerst op een aantal uitdrukkingen waarin wordt aangeduid dat de 
Heilige Geest dode zondaren levend maakt en met het geloof begiftigt. We komen ze overal in de confessie 
tegen. Een kleine bloemlezing: We lezen verschillende keren dat de Geest 'het geloof in onze harten werkt' 
(zondag 25, vr. 65 H.C., zondag 27, vr. 74 H.C. ; art. 24 N.G.B.). Heel mooi zegt de Nederlandse 
Geloofsbelijdenis dat 'de Heilige Geest een oprecht geloof in onze harten ontsteekt' (art. 22 N.G.B.). In de 
Dordtse Leerregels treffen we een iets andere wijze van spreken aan. Zo lezen we dat God 'de harten der 
uitverkorenen, hoewel zij hard zijn , genadiglijk vermurwt en buigt om te geloven' (D.L. 1, par. 6) . Hij heeft 
besloten de uitverkorenen 'krachtiglijk tot Zijn gemeenschap door Zijn Woord en Geest te roepen en te trek
ken, of met het ware geloof in Hem te begiftigen' (D.L. 1, par. 7) . Dat laatste wordt ook zó omschreven, dat 
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God hen 'in de tijd krachtiglijk roept, met het geloof en de bekering begiftigt en, uit de macht de_r duisternis 
verlost zijnde tot het rijk Zijns Zoons overbrengt' (D.L. IIIIIV, par. 10). Van fundamentele betekenis Is ook de 
zin dat 'het g~loof de mens metterdaad wordt medegedeeld, ingegeven en ingestort (D.L_ IIII IV, par. 14). 
In deze korte aanduidingen blijft het 'hoe' van het toeëigenende werk van de Gees~ b1J het begin van het 
geestelijke leven veelszins in de schaduw. Om over dat 'hoe' meer helderheid te knJgen nchten we ons in 
het bijzonder op enkele gedeelten uit hoofdstuk IIII IV van de Dordtse L~erre~els, waar gesproken wordt over 
de wedergeboorte. Daarbij dienen we wel te bedenken dat onze beliJderns In meer dan één zin over de 
wedergeboorte spreekt. In art. 24 N.G.B. staat dat het waarachtig geloof de mens wederbaart en hem tot 
een nieuwe mens maakt. Hier wordt de wedergeboorte gezien als de openbanng van het nieuwe _leven dat 
vrucht is van het geloof. De Dordtse Leerregels spreken echter over de wedergeboorte als het begin van het 
nieuwe leven. In dit overzicht concentreren we ons op wat de Leerregels zeggen. We lezen daar onder meer 
dat God indringt .. 
'tot de binnenste delen des mensen met de krachtige werking deszelven wederbarenden Geestes; H11 opent 
het hart, dat gesloten is; Hij vermurwt dat hard is; Hij besnijdt dat onbesneden is. In den wil stof! Hij nieuwe 
hoedanigheden en maakt, dat die wil, die dood was, levend wordt; ~ie boos was, goed wordt; die niet wilde:_ 
nu metterdaad wil; die wederspanning was, gehoorzaam wordt; H11 beweegt en sterkt dien wil alzo, dat h1J 
als een goede boom vruchten van goede werken kan voortbrengen' (D.L. IIIIIV, par. 11). 
In de volgende paragraaf wordt deze omschrijving zo aangevuld :_ _ .. . . .. 
'alzo dat al diegenen, in wier harten God op deze wonderbare wijze werkt,_ zek.erl1Jk, onfeilbaar en kracht1gll1k 
wedergeboren worden en daadwerkelijk geloven. En alsdan wordt de wil, z11nde nu vem,euwd, niet alleen 
van God gedreven en bewogen, maar van God bewogen zijnde, werkt hij ook_ zelf. Waarom ook terecht 
gezegd wordt, dat de mens, door de genade die hij ontvangen heeft, gelooft en zich bekeert' (D.L. IIIIIV, par. 
1~. . . 
Hier wordt dus gezegd dat God niet alleen de wil beweegt en bewerkt, maar dat die wil door d_e kracht van 
God ook zelf gaat werken. De leerregels waarschuwen echter, dat dit op geen enkele manier in synergIstI-
sche geest mag worden uitgelegd: . . . 
'Maar omdat Hij, die daar werkt het willen en het volbrengen, Ja alles werkt in allen, in den mens teweeg 
brengt beide, den wil om te geloven en het geloof zelf' (D.L. IIIIIV, par. 14). 
Maar dit betekent nu ook weer niet dat de Geest in mensen werkt als in 'stokken en blokken': 
'Alzo werkt ook deze Goddelijke genade der wedergeboorte in de mensen niet als in stokken en blokken en 
vernietigt de wil en zijn eigenschappen niet en dwingt die niet m_et 9ew1:td zijns ondanks, maar maakt hem 
geestelijk levend, heelt hem, verbetert hem en buigt hem tegelijk liefelijk en kracht,gllJk; alzo dat, waar de 
wederspannigheid en tegenstand des vleses tevoren ten enenmale de overhand had, daar begint nu een 
gewillige en oprechte gehoorzaamheid des Geestes de overhand te knJgen; waann de waarachtige en gees-
telijke wederoprichting en vrijheid van onze wil gelegen is ' (D.L. IIIIIV, par. 16). .. 
Op deze manier zoekt onze belijdenis het werk van de Heilige Geest in de wedergeboorte te beschnJven. 
Het zou een slechte zaak zijn wanneer we deze gege~ens als 'dood kapitaaJ' zouden laten rusten. T~ dienen 
in prediking en pastoraat, in ons spreken over geesteliJke leiding en geestelijk leven te functioneren . 

6. De 'Drie stukken' 
Wie over de toeëigening van het heil nadenkt, kan niet heen om de bekende 'drie stukken' __ die in onze 
Heidelberger Catechismus ter sprake komen. De vraag en het antwoord waann dat gebeurt zI1n ons meer 
dan vertrouwd: 
'Hoe vele stukken zijn u nodig te weten, opdat gij in deze troost zalig leven en sterven moopt? .. 
Antw.: Drie stukken. Ten eerste, hoe groot mijn zonden en ellende zijn. Ten andere: hoe 1k van al m11n zon
den en ellende verlost warde. Ten derde: hoe ik Gade voor zulke verlossing zal dankbaar zijn ' (Zondag 1; vr. 
2H.C.). . . . . 
Het is duidelijk dat het bij deze drie stukken niet slechts te doen Is om een verdelingspr.IncIpe voor de stof 
van de catechismus. Het gaat hier ook om drie fundamentele aspecten van het geesteliJke leven. We zou
den het zó kunnen zeggen: Aan de hand van deze drie momenten in het leven des geloofs zet de catechis
mus heel de christelijke geloofsleer uiteen. En dat gebeurt met de nadrukkeliJke bedoeling om kinderen tot 
het geloof en de godzaligheid in te leiden. Bij de kennis van de drie stukken - ellende, verlossinQ __ en dank
baarheid - gaat het dus om de wijze waarop het geloof beleefd wordt. In die kennis wordt het toee1genende 
werk van de Heilige Geest zichtbaar. 
Nu is er over de 'drie stukken' heel veel te doen (geweest). We hoeven hier niet alles op te halen. Het is vol
doende om te benadrukken dat het niet zo is dat in vraag en antwoord 1 van de Heidelberger een christen 
aan het woord is, terwijl het in vraag en antwoord 2 zou gaan om iemand die het (nog) niet is. Het gaat ook 
in dit laatste antwoord om de belijdenis van een christen. Bovendien mogen we de volgorde van de stukken 
niet chronologisch opvatten als zou iemand eerst 'het stuk' van de ellende beleven, daarna 'het stuk' van de 
verlossing en tenslotte 'het stuk' van de dankbaarheid. Zo laten de 'stukken' zich niet van elkaar scheiden. 
We dienen echter wél staande te houden dat de drie stukken (dienen te) functioneren in het geestelijke 
leven. De Catechismus laat dat zelf op verschillende plaatsen duidelijk zien. We wijzen op het volgende: Bij 
de beschrijving van het rechtvaardigend geloof komen de drie stukken aan de orde. In zondag 23 vr. _60 
wordt gezegd dat dit geloof de bittere ervaring kent van een aanklagend geweten (ellende) en dat het zich 
richt op de volkomen genoegdoening, gerechtigheid en heiligheid van Christus (verlossing) . Vr. 64 voe~t 
daaraan toe dat wie Christus door dit waarachtig geloof is ingeplant ook zeker vruchten der dankbaarheid 
voortbrengt (dankbaarheid). Uit zondag 30 vr. 81 w'frdt duidelijk dat het avondmaal is ingesteld door dege
nen die geestelijk iets verstaan van de drie stukken 3. Zondag 44 vr. 115 laat zien dat de prediking van de 
wet in het leven van de gelovigen een diepere kennis wil bewerken van ellende, verlossing en dankbaarheid. 
We zouden ook nog kunnen wijzen op zondag 51 vr. 126 en zelfs op D.L. 1, 13 en D.L. V, 2, waar we de 
echo van deze bekende drieslag uit de Heidelberger horen en ook zien hoe die functioneert in het kader van 
het geestelijke leven. 
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In verband met de drie stukken moet ook het gevoelige punt aan de orde komen welke plaats de kennis van 
zonde, resp. ellende heeft met name aan het begin van het geestelijke leven. Het is duidelijk dat wij ons 
ervoor moeten wacht~n om hier te gaan _systematisere_n , of de indruk te gaan wekken dat (een bepaalde 
mate van) zond_ekenrns een vCJOrwaarde Is waaraan WIJ e_erst moeten voldoen om tot Christus te (mogen) 
komen. Anderz11ds Is het moe1hJk te loochenen dat de Heilige Geest ook wanneer hij het heil begint toe te 
eigenen, _ons iets leert van ellende, verlossing en dankbaarheid. Daarbij heeft de ellendekennis duidelijk een 
plaats. Uit_ on~e eigen kerkelijke geschiedenis zijn een aantal opmerkelijke uitspraken te noemen waarin dit 
laatste du1deliJk benadr~kt wordt. We_ kunnen hierbij bijvoorbeeld denken aan één van de uitspraken van de 
synode van de ChnsteliJke Afgescheiden Gereformeerde Kerk van 1846 en het getuigenis van de generale 
synode van 1953. 

7. Kenmerken en standen in het geloofsleven 
Over de kenmerken van het geloof_ kunnen we kort zijn. In onze belijdenis komen ze op verschillende plaat
sen en onder verschillende benamingen ter sprake. We denken aan de merktekenen der christenen in art. 
29 N.G.B.: 
'En aangaande degenen, die van de Kerk zijn, die kan men kennen uit de merktekenen der Christenen te 
weten uit het geloof en wanneer zij, aangenomen hebbende de enigen Zaligmaker Jezus Christus, de zo~de 
vlieden en_ de gerecht1ghe1d na1agen, de ware God en hun naaste liefhebben, niet afwijken noch ter rechter
noch ter linkerhand en hun vlees kruisigen met zijne werken. Alzo nochtans niet, alsof er nog geen grote 
zwak,heid in hen zij, maar zij strijden daartegen door den Geest al de dagen huns levens, nemende gesta
dig/Ijk hun toevlucht tot het bloed, de dood, het lijden en de gehoorzaamheid des Heeren Jezus, in wien zij 
vergeving hunner zonden hebben door het geloof in Hem'. 
In dit verband zijn ook belangrijk de vruchten van de verkiezing die in de Dordtse Leerregels genoemd wor
den: 
'Van deze_ hun eeuwif!e en onveranderlijke Verkiezing ter zaligheid worden de uitverkorenen te zijner tijd, 
hoewel b11 onderscheiden trappen en met ongelijke mate, verzekerd; ... als zij de onfeilbare vruchten der 
Verkiezing, in _het_ Woord Gods aangewezen (als daar zijn: het ware geloof in Christus; kinderlijke vreze 
Gods; droefheid die naar God ,s over de zonde; honger en dorst naar de gerechtigheid, enz.) in zichze/ven 
met een geestelijke blijdschap en heilige vermaking waarnemen, 2 Cor. 13:5' (D.L. , 1, par. 12).' 
Wat in deze paragraaf aan de orde komt, houdt nauw verband met wat we lezen in zondag 32 H.C., vr. 86 
waar in verband met de goede werken gezegd wordt: 
'Daarna ook, dat elk bij zichzelf van zijn geloof uit de vruchten verzekerd zij en dat door onze godzalige wan
del onze naaste ook voor Christus gewonnen worde'. 
Concluderend kunnen we zeggen dat er ruimte is om over de kenmerken van de toeëigening van het heil te 
spreken. Deze kenmerken behoren tot de vruchten van de Geest. Zijn werk is daaraan dan ook te herken
nen. 
Geeft de belijdenis ook aanleiding om te spreken over verschillende standen in het geloofsleven? Voor een 
an~oord op deze vraag 111enden we ons op~ieuw tot de_ Dordtse Leerregels. In D.L. 1, par. 12 wordt gezegd 
dat de uitverkorenen te zI1ner tIJd, hoewel bIJ onderscheiden trappen en met ongelijke mate verzekerd' wor
den (vgl. ook D.L. V, par. 9) . In D.L. 1, par. 16 wordt in een bijzonder pastorale toonzetting onderscheid 
gemaakt tussen hen die 'het levend geloof in Christus ... in zich nog niet krachtiglijk gevoelen en nochtans de 
middelen gebruiken, door welke God belooft heeft deze dingen in ons te werken' én hen die 'ernstig begeren 
zich tot God _te bekeren ·; · en nochtans in den weg der Godzaligheid en des geloofs zo ver nog niet kunnen 
ko~en, als zI1 wel wilden . Het slot van deze paragra_af heeft bovendien een ernstige waarschuwing voor hen 
die God en Christus de Zaligmaker met achtende, z1chzelven aan de zorgvuldigheden der wereld en aan de 
wellusten des vleses geheel hebben overgegeven, zo lang zij zich met ernst tot God niet bekeren'. Er wordt 
trouwens ook aandacht Qevraagd voor perioden van duisternis en strijd in het leven van de gelovige (zie D.L. 
V_, par. 5, 11, 13). Aan dit alles kunne~ ook nog verschillende confessionele gegevens worden toegevoegd, 
die ~rot. Kremer ter sprake brengt in zI1n rede over de geestelijke leiding in de prediking 14_ 
Het Is on1uIst om In verband met wat de belijdenis naar voren brengt ten aanzien van de kenmerken en de 
standen in het geestelijke leven de term classificatie te gebruiken. De opmerking van prof. Kremec.is hier bij
zonder terzake: 'Dit Is geen zaak van rubncenng en constatering, maar van leiding en bestiering•15_ 

Aantekeningen 
1. W.H. Velema, De toeëigening van het heil in de prediking, in: W.H. Velema (red.), Delen in het heil, 

Kampen, 1989 (verder aangehaald als Delen), blz. 41. J.H. Velema, Wie zijn wij?, Amsterdam, 1992, blz. 
85 Qeeft een omschrijving die iets meer toegespitst is, hoewel zij dezelfde geest ademt: 'Onder de toeëi
gernng des he1ls verstaan we het werk van Gods Geest, waardoor zondaren in bezit komen en blijven 
van de verlossing die Christus heeft verworven'. 

2. We maken gebruik van de editie van J.N. Bakhuizen van den Brink, De Nederlandsche belijdenisge
schr1ften, Amsterdam, 1940 .. De spelling Is aangepast aan wat tegenwoordig gebruikelijk is. Een enkele 
maal Is tussen haakJes _de nieuwe tekst van de belijdenisgeschriften toegevoegd, zoals die te vinden is 
in: De Nederlandse Bel1jdenisgeschnften, Zoetermeer, 1983. Deze tekst is aangeduid als: Tekst 1983. 

3. C. Trimp, De toeëigening van het heil in het perspectief van historie en konfessie, in: W.H. Velema (red.), 
Delen, blz. 27v. 

4. Het ~oord ·~eela.chtig_m~king' correspo_ndeert in het spraakgebruik van de confessie op meer dan één 
manier met toeeIgening . Van de Heilige Geest kan immers zowel gezegd worden dat Hij het heil in 
Christus 'toeëigent', als dat Hij het 'deelachtigmaakt' . Bovendien lezen we niet alleen van een 'zich toeëi
g~nen door het gelc.of', maar ook van 'een, deelachtigmaking door het geloof' (vgl. H.C. zondag 12 vr. 32 
- door het geloof Z11ner zalving deelachtig - en zondag 25 vr. 65 - 'alleen het geloof maakt ons Christus 
en al Zijn weldaden deelachtig'). 

5. Voor alle duidelijkheid: Daar loopt ook het betoog van Trimp op uit. Zie W.H. Velema (red.), Delen, blz. 
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29: 'Wij moeten altijd bij God beginnen - bij de Heilige Geest en bij de vraag hoe Hij wil komen tot ons'. 
6. Beide laatste termen worden met enige voorliefde gebruikt door prof. W. Kremer in zijn pleidooi voo_r een 

trinitarische prediking. Zie bijv. zijn : Priesterlijke prediking, Amsterdam, 1976, blz. 23, 100. Overigens 
wisselt Kremer de term 'heilsbediening' ook wel af met 'heilsdeelachtigmaking' (Zie: a.w., blz. 72). 

7. Het is trouwens opvallend dat in iedere vraag van de H.C. met betrekking tot de doop verwezen wordt 
naar het bloed én de Geest van Christus als de oorzaak van onze reiniging. Deze tweeslag is kennelijk 
vooral bij de doop van grote betekenis. 

8. De rectorale rede van prof. L.H. van der Meiden, De bijzondere Geesteswerking met het Woord, 
Dordrecht, 1949, is hier nog altijd van betekenis. 

9. Voor dit hele gedeelte is van betekenis wat prof. Van Genderen schrijft m J. van Genderen en W.H. 
Velema, Beknopte Gereformeerde Dogmatiek, Kampen, 1992, blz. 695v. 

10. Deze plaatsen uit de D.L. hebben in het verleden een belangrijke rol gespeeld m de officiële gesprekken 
van Christelijke Gereformeerde en Gereformeerde (Vrijgemaakte) deputaten. Zie daarvoor de Acta v~n 
de generale synode der Christelijke Gereformeerde Kerken m Nederland, 1962, blz. 241-243. BelangnJk 
is - o.a. - de inzet van het gesprek: 'We vroegen: zit het centrale verschil niet in een verschillende opvat
ting van deze verhouding (nl. van Woord en Geest)? Geantwoord werd dat het Woord orgaan Is van de 
Heilige Geest. Sterk werd beklemtoond dat de confessie spreekt over de Heilige Geest als werkend 
door, niet met het Woord. De toeëigening heeft plaats in de prediking'. Vergelijk met deze laatste opmer
king de visie van C. Trimp, Klank en weerklank, Barneveld, 1989, blz. 129: 'elke preek ,s als zodanig één 
en al toeëigeningsarbeid' . 

11 . De Dordtse Leerregels zeggen nog over de nauwe verbinding tussen de Geest en de Middelen der 
Genade: ' ... alzo moet het ook nu verre van daar zijn , dat diegenen, die anderen in de gemeenten leren 
of die geleerd worden, zich zouden vermeten God te verzoeken door het scheiden dier dingen, die God 
naar Zijn welbehagen heeft gewild, dat tezamen gevoegd zouden blijven' (D.L. 11I/IV, par. 17). 

12. Zie ook W. Kremer, Priesterlijke Prediking, blz. 70, 71 . 
13. Hierbij kunnen we ook verwijzen naar het begin van het klassieke avondmaalsformulier, waar we opge-

roepen worden onszelf te beproeven aan de hand van de geestelijke kennis van de drie stukken. 
14. W. Kremer, Priesterlijke Prediking, blz. 25, 26. 
15. W. Kremer, a.w. , blz. 27. 

E. SLOT 

Terugziende op de verslagperiode willen deputaten nogmaals met dankbaarheid uitspreken, dat zij , ondanks 
dat er onderling op een aantal punten verschil van visie bestond, m een goede verstandhouding hebben 

samengewerkt. . .. . 
Over de omvang van het takenpakket dat de synode van Groningen aan deputaten meegaf, willen WIJ hier 
mets meer zeggen; in het voorafgaande is hier al een opmerking over gemaakt. 
Waar deputaten aan het eind van hun rapport nog wel op terug willen komen, is het feit , dat ook in deze ver
slagperiode weer ondervonden werd hoe moeilijk het is om daadwerkelijk bij te dragen aan eenheid tussen 
kerken, die jarenlang gescheiden hebben geleefd. In hun rapport aan de synode van Groningen deden 
deputaten de suggestie, dat hun instructie mogelijk bijstelling behoefde. De synode ging op deze suggestie 
met In; de betreffende synodale commissie deed dienaangaande ook geen voorstel. Deputaten bleven dus 
werken met de bestaande instructie. Maar weer moesten zij constateren, dat de eenheid van gereformeerde 

belijders nog ver weg is. . . . . 
Terwijl andere deputaatschappen nog wel eens resultaten op hun werk mogen zien (WIJ ontveinzen ons met! 
dat ook zij teleurstellende ervaringen opdoen), moeten deputaten Eenheid keer op keer rapporteren, dat ZIJ 
nog niet veel opgeschoten zijn op de weg naar kerkelijke eenheid. Dat betreuren wij. Wel mag in de contac
ten met vertegenwoordigers van andere kerken meer dan eens met vreugde geconstateerd worden dat er 
een geestelijk herkennen van elkaar is en dat gesproken mag worden van een geestelijke eenheid, maar 
ondanks dat blijken er toch steeds nog weer obstakels te zijn op de weg naar kerkelijke eenheid. . 
Gelukkig is de voortgang van Gods Koninkrijk niet van mensen afhankelijk. De Heere staat daar Zelf voor ,n. 
Hij bouw1 Zijn gemeente. En met dat werk komt Hij ook eens klaar. Dat geeft perspectief ook voor het werk 
van deputaten en dat geeft ook moed om verder te gaan met die arbeid. 
Dat dit werk van de Heere wereldomvattend is merken deputaten in hun contacten met kerken in het buiten
land. Ook in die relaties is er af en toe sprake van zorg. Anderzijds mag in die relaties echter ondervonden 
worden, dat er ook in andere landen zijn die met ons van harte gereformeerd willen zijn - en belangrijker nog 
- die van harte de Heere willen dienen. 
Tenslotte doen deputaten de volgende voorstellen: 
De generale synode besluite: 
1. de werkzaamheden van deputaten goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen. 

P. den Butler, secretaris 

BIJLAGE 21 
Art. 87, 112 
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RAPPORT 3 VAN COMMISSIE IV INZAKE RAPPORT DEPUTATEN EENHEID 
EN CORRESPONDENTIE, ONDERDELEN C.3: GEREFORMEERDE BOND IN DE 

NEDERLANDSE HERVORMDE KERK EN C.4: CONTACT ORGAAN 
GEREFoRMEERDE GEZINDTE 

1. Gereformeerde Bond 
Duid9.lijk wordt uit het rapport dat .de weg tot kerkelijke eenheid met de Gereformeerde Bond geblokkeerd is 
en bliJft:_ Def)utaten bevestigden dit ,n een gesprek met de commissie. Het grote verschil is het verstaan van 
de beliJderns van de Kerk zoals deze concreet verwoord is in de art1. 27-29 van de Nederlandse 
Geloofsbelijdenis. Het gaat om een principieel verschil en niet om een accentsverschil. Naar het oordeel van 
de commissie is het eigenlijke verschil kernachtig verwoord in de zin 'Is de kerk daar waar (nog) ruimte is 
voor het Woord of daar waar binding is aan het Woord?' 
Tegelijk is er herkenning op het geestelijke vlak. Dat geeft aan de contacten een ambivalent karakter. Omdat 
er zoveel overeenstemming is, zou het jammer zijn als de contacten worden verbroken. De vraag rijst echter 
wat dil doelstelling van de contacten moet zijn. Deze is niet scherp onder woorden te brengen. Het zal blij
ven b1J het bespreken van bepaalde onderwerpen en kerkelijke ontwikkelingen in ons land en waar mogelijk 
ku_nnen vormen van samenwerking zIJn. De hoop op en het gebed om kerkelijke eenheid moeten evenwel 
blijven. 
De commissie wijst erop dat de term 'religie van de belijdenis' voor meer dan één uitleg vatbaar is. 
In de voorstellen van deputaten brengt de commissie - ook t.a.v. het C.O.G.C. - enkele kleine wijzigingen 
aan. 

2. Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte (C.O.G.G.) 
De rapportage van deputaten doet gevoelen. dat het met het Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte niet 
goed gaat. Ten aanzien van v9.rdere kerkelijke samenwerking biedt het C.O.G.G. geen perspectief (meer) . 
De belangstell:ng voor de .1aarlIJk~e conferenties loopt terug en vanuit het C.O.G.G. wordt geen actie meer 
ondernomen_ naar_plaa~seliJke actIvIteIten, hoewel dit laatste tot een van de doelstellingen van het C.O.G.G. 
behoorde._ Hmderl1Jk bliJft naar het oordeel van de commissie ook, dat slechts enkele van de deelnemende 
kerken officieel vertegenwoordigd zijn . Zulks bevordert de vrijblijvendheid van samenspreken. 
~e comm1ss1e meent __ dat het zeer de vraag is of wij op deze wijze als kerken moeten blijven participeren in 
dit Orgaan, maar er zIJn nu nog te we,rng gronden om de participatie te beëindigen. 
De commissie stelt de generale synode voor: 
Ten aanzien van de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk: 
De generale synode 
constaterende 
1. dat het belijden omtrent de kerk in de samensprekingen met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde 

Bond aan de orde is geweest, maar dat het verschillend verstaan van de art1. 27-29 N.G.B. gebleven is; 
2. dat er ovengens op andere punten een grote mate van overeenstemming is geconstateerd; 
van oordeel 
1. dat _het vanwege de gebleven verschillen op dit moment niet mogelijk is stappen te doen op weg naar ker

kelijke eenwording; 
2. dat het toch goed is als er vormen van contact worden onderhouden met het Hoofdbestuur van de 

Gereformeerde Bond, in de hoop dat er later mogelijk perspectief zal komen naar kerkelijke eenheid· 
besluit ' 

deputaten op te dragen de contacten met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond in de Nederlandse 
Hervormde Kerk waar mogelijk voort te zetten. 
Ten aanzien van het Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte: 
De generale synode besluite deputaten op te dragen: 
1. vooralsnog te blijven meewerken aan de arbeid van het C.O.G.G.; 
2. uit te zien naar mogelijkheden dat tussen kerken van gereformeerd belijden minder vrijblijvend gesproken 

wordt; 
3. van een en ander rapport uit te brengen aan de generale synode van 1995 opdat deze zal kunnen beslis

sen of verdere participatie van onze kerken in het C.O.G.G. gewenst is. 

BIJLAGE 22 
Art. 88 

J. Jonkman, rapporteur 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN GEESTELIJKE VERZORGING GEHANDICAPTEN 
EN BEHARTIGING VAN HET ZIEKENHUISPASTORAAT (G.V.G.) 

1. Samenstelling en vergaderingen. 
2. Taak van het deputaatschap. 
3. Relatie met predikanten naar art. 6. 
4. Pastoraat aan doven. 
5. Samenwerking met anderen (ADMA, Cie. Integratie, Samenwerkingsorgaan Pastoraat en CIO-G). 
6. Werkgroep Recreatie Lichamelijk Gehandicapten. 
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7. Financiën. 
8. Conclusie. 
9. Voorstellen. 

1. Samenstelling en vergaderingen . .. 
Van het deputaatschap maken deel uit de brs. Joh. Bil, G. van Brenk (penningmeester) , W. B1jleveld (secre
taris), zr. M. de Graaf, ds. J.W. van de Gronden, de brs. J. Roode, B.R. Steenbergen, J. Trommel en ds. A. 

van der Veer (voorzitter). . 
De brs. Bil , Bijleveld en Trommel deelden mee zich niet beschikbaar te stenen voor een herbenoeming. 
Persoonlijke omstandigheden en het feit dat al vele jaren meegewerkt werd, liggen aan deze besluiten ten 

grondslag. . . . 
Deputaten vergaderen in de regel elk kwartaal een keer. In de onderhavige penode Is eenmaal een overleg 
geweest met de art. 6-predikanten. Gesproken is over de taak en plaats van een pastor ten opz1cht_e van 
niet-christenen in een christelijke instelling. Een drietal bezinningsdagen Is door deputaten georganiseerd 
voor hen die persoonlijk, beroepsmatig of ambtelijk geïnteresseerd zijn in pastorale en ethische vraagstuk

ken. 
In mei '89 is nagedacht over levensbeëindigend handelen zonder verzoek; in mei '90 ging het_over e_rfelij~
heidsonderzoek en in oktober '91 over de verkondiging aan hen die door hun handicap moeilijk of met via 
taal via woorden aan te spreken zijn. Deputaten constateren dat deze dagen in een duidelijke behoefte 
voo~ien bij mensen die bij deze vraagstukken direct betrokken zijn . Positieve reacties van de deelnemers 
worden dan ook ontvangen. Tevens valt ook vast te stellen dat de betrokkenheid in het algemeen duidelijk te 
wensen over laat. Uit vele gemeenten komen geen deelnemers of afgevaard1gde_n uit de kerkeraad. 
Deputaten hebben een poging ondernomen om de redenen hiervan te achterhalen. In bijlage 22.1 . kunt u de 

resultaten ervan inzien. 
Door de werkgroep R.L.G. (zie punt 6) wordt jaarlijks een contactdag gehou_den voor _alle med~werkers aan 
de vakantieweken. Deze dagen dragen tevens een bezinnend karakter: altijd wordt iemand u1tgenod1gd te 
komen spreken over een aspect van het thema geloof en gezondheid. 

2. Taak van het deputaatschap . . 
Deputaten lazen dat naar het oordeel van commissie 5 van de laatste synode (1989 In Groningen) het werk 
van deputaten diakonaal is. De synode heeft dit oordeel van de commissie niet tege_ngesproken. In de naam 
zelf echter van het deputaatschap komt duidelijk naar voren, dat het deputaatschap Is _bedoeld voor de gees
telijke verzorging van gehandicapten en voor het ziekenhuispastoraat. Deputaten zijn van mening dat de 
instructie geen ruimte biedt om het deputaatschap tot 'diakonaal' te bestempelen. Ook de werkzaamheden 
die onder verantwoordelijkheid van deputaten worden verricht, dragen veelal een duidelijk pastoraal karak
ter. Deputaten denken daarbij met name aan het werk van ds. J.J. de Jonge. 

3. Contact met de art. 6-predlkanten 
Met de verschillende predikanten die in de gezondheidszorg werkzaam zijn, bestaan goede contacten. Ds. 
K. Boersma heeft zijn plaats in dit werk ook gevonden. Goed overleg is gevoerd met hem en de gemeente 
die hem afstaat voor dit werk. Inmiddels heeft hij op de laatste bezinningsdag van deputaten zijn steentje bij
gedragen en neemt hij deel aan het overleg van de begeleidingscommissie van de werkgroep Theologie en 

Handicap (zie punt 5) . 
Met ds. J.W. van de Gronden is vanzelfsprekend veel mogelijkheid tot overleg gezien zijn plaats in het depu-

taatschap. . .. 
Ds. T. Harder houdt ons regelmatig op de hoogte van de voortgang en de 1nh_oud van z1!n werk. Tevens 
heeft hij deputaten gediend met een inleiding over de taak van de pastor ten opzichte van met-chnstenen op 
de bijeenkomst met de andere art. 6-predikanten. Met ds. J. de Jong is voorzover nodig mondeling contact. 
Ds. E.E. Slofstra doet jaarlijks uitgebreid schriftelijk verslag van de werkzaamheden van hem en van de pas-

torale dienst waaraan hij leiding geeft. .. 
Met ds. W. Steenbergen, hoewel geen art. 6 predikant, wordt nog contact gelegd over de mogelijke weder-
zijdse betrokkenheid van het werk van deputaten en van hem. . . . . . .. 
Ds. S. Wijnsma is in de achterliggende periode overleden. Hij had zijn dienstverband nog met off1c1eel beeIn
digd. Met dankbaarheid denken deputaten terug aan hem en aan het werk dat hij verrichtte. 

4. Dovenpastoraat .. . 
Het pastoraat aan doven vormt een zeer gewichtig onderdeel van het werk dat onder veran11Noordelijkhe1d 
van deputaten wordt verricht. In bijlage 22.2. wordt vermeld wat er zoal door de gezamenlijke depu_taten 
(Hervormden, Gereformeerden en Christelijke Gereformeerden) wordt gedaan en gedacht en welke act1vIte1-
ten er via hen plaatsvinden. Met name de brs. Bil en Steenbergen zijn bij dit werk zeer betrokken en geven 
daaraan van harte hun medewerking. In dit verslag dient de goede samenwerking met de Ned. Hervormde 
Kerk en de Gereformeerde Kerken te worden onderstreept en met dankbaarheid te worden vermeld. 
Ds. J.J. de Jonge is in een vorig verslag al genoemd als een trouwe en toegewijde pastor en deputaten 
hechten eraan dit opnieuw uit te spreken. Tevens valt op te merken dat zijn werkgebied te omvangrijk bleek, 
onder andere een oorzaak van een ziekte. Dat heeft geleid tot een inkrimping van zijn werk: de Gelderhorst, 
het bejaardentehuis voor doven, hoort niet meer in zijn takenpakket. De geëmeriteerde dovenpredikanten 
van de Ned. Herv. Kerk en de Gerei. Kerken hebben tijdens zijn ziekte én tijdens de ziekte van een van de 
andere dovenpredikanten veel werk opgevangen en ook veel diensten als dovenpredikant geleid. Dat beide 
emeritus-predikanten blijven voorgaan in dovendiensten achten deputaten een goede zaak, zeker gezien de 
behoefte aan voor doven verstaanbare voorgangers. 
Deputaten brengen verder onder uw aandacht dat een nieuwe handreiking over pastoraat aan doven in ont
wikkeling is. Het voornemen is opgevat om in het dovenwerk een extra accent te leggen op de eigen ambte-
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lij~e verantwO()rdelijkheid va_n de plaatselijke kerkeraad 1m OI) het specifieke doel van de interkerkelijke com
m1ss1e, namelijk ondersteuning van die raad. In de praktijk blijken de interkerkelijke commissies bijna te func
tioneren als kerkeraden. Deputaten en dovenpastores nemen zich voor zich meer te richten tot de kerkera
den. De pastorale zorg voor dove_n is in de eerste plaats de verantwoordelijkheid van de plaatselijke 
gemeente en kerkeraad. Interkerkelijke comm1ssIes dienen behulpzaam te zijn in de pastorale zorg als daar
toe 1n de praktijk behoefte bestaat. Voor de integratie van doven in het kerkelijke leven is dit overigens ook 
een wenselijke ontwikkeling. 
Tot slo_t dient . in dit verband_ nog te worden gereageerd op een opmerking van deputaten Taken en 
Pnonte1ten~telling. De opmerking dat onze kerken vergeleken met de Gerei. Kerken en de Ned. Herv. Kerk 
zeer veel uitgegeven aan het dovenpastoraat is in zijn feitelijkheid niet tegen te spreken. De daarop volgen
de vr8:ag van J1enoemde deputaten naar onze financiële mogelijkheden met betrekking tot dit werk is als 
zodanig te billijken. Tezamen kunnen deze opmerkingen te gemakkelijk aanleiding geven tot de gedachte 
d_at een eigen dovenpastor voor het kerkverband een te forse en te dure taakstelling is. Deputaten G.V.G. 
Zijn van mening dat het pastoraat aan doven zozeer een eigen specialisme is, dat dit absoluut door een 
daarvoor _vnJgestelde en toegeruste_predikant gedaan dient te worden. Met de twee collega's uit de andere 
kerken blijkt een goede _werkver_dehng en sai:nenwerking a.1 j_aren mogelijk te zijn en gezegend te worden. 
Door de we~erdeling ZIJ~ de dne dovenpred1kanten redelijk 1n staat de doven in het hele land van dienst te 
z1Jn, hoewel_ dit zware fysieke_ eisen stelt aan de betrokkenen. Een dovenpredikant minder betekent vrijwel 
zeker het einde van deze unieke vorm van dovenpastoraat. Tevens wijzen deputaten erop dat het onver
standig lijkt om de noodzaak van dit werk af te meten aan wat andere kerken doen. Het dient op eigen meri
tes te worden beoordeeld. 

5. Samenwerking met anderen 
De samenwerking met deputaten ADMA verloopt op een goede wijze. In de persoon van br. Trommel zijn 
deputaten vertegenwoordigd in de Commissie B van ADMA. 
Het_voorstel van deputaten ADMA om in onze instructie op te nemen, dat enkele vakantieweken voor licha
mehjk gehandicapten_ onder verantwoordelijkheid van deputaten G.V.G. worden georganiseerd doet in ieder 
geval recht aan de feiten. 
In de Commissie Integratie Gehandicapten, een samenwerkingsorgaan van verscheidene kerken, zijn zowel 
ADMA als G.V.G. vertegen~oor~1gd. Een tweetal brochures is via deze ~ommissie verschenen: 'Lichamelijk 
Gehandicapt. .. en_de kerk9.n en De kerk e_n mensen met een verstandelijke handicap'. 
In enkele . comm1ssIes Zijn deputaten via waarnemers vertegenwoordigd. In de commissie Kerk en 
Ge_zondhe1dszorg, een _commIss1e van het Samenwerkingsorgaan voor het Pastoraat i.o. heeft br. Trommel 
zitting. In een begele1d1ngscomi:nissie van de werkgroep Theologie en Handicap, eveneens een onderafde
ling van gl3noemd Samenwerkmgsorgaan, werkt ds. K. Boersma mee. In de commissie CIO-G (van het 
lnterkerkehJk Contact In Ovei:t,e1dszaken) heeft br. N. van Aken zitting genomen. Een verscheidenheid aan 
onderwerpen betreffende ethiek, pastoraat, theologie en gezondheidszorg komt in deze commissies aan de 
orde en het is nuttig om hiervan kennis te nemen. 

6. De werkgroep Recreatie Lichamelijke Gehandicapten 
De werkgroep_ R.L.G. organiseert vakanties voor lichamelijke gehandicapten. De vakantieweken worden 
twee keer per Jaar gehouden en _voorzien in een zeer duidelijke behoefte. Vele vrijwilligers uit de kerken ver
nchten met veel helde en inzet dit werk en een aantal diakonieën ondersteunen dit werk actief. Medewerking 
aan deze weken wordt steeds verleend door een daarvoor gevraagde gemeente en door een predikant die 
de hele week m.eegaat. Deze weken bieden naast ontspanning, ontmoeting met anderen, gezelligheid e.d. 
zeker de mogehjkhe1d tot veel gezegende geestelijke gesprekken en tot het bijwonen van kerkdienst avond-
sluitingen en tot viering van het Heilig Avondmaal. ' 
Een nieuwe mogelijkheid tot vakantie vormt een aangepaste caravan op een camping in Doom. 

7. Financiën 
Ten aanzien van de financiën kunnen deputaten constateren dat langzaam maar zeker op het vermogen 
wordt 1nget~erd. De voornaamste oorzaak hiervan lig_t in de toename van de personeelskosten. Deputaten 
volgen ov_engens steeds de_ daartoe uitgebrachte adviezen van deputaten Financiële Zaken. Een verhoging 
van de b1Jdrage met f 0,10 1s beslist nodig om niet te zeer uit de pas te gaan lopen (zie bijlage 22.3.). Met 
enkele kerkeraden wordt op het 1mllat1ef van de penningmeester gesproken over het niet afdragen van de 
omslagen en de redenen daarvan. 

8. Conclusie 
Concluder9.nd kan worden opgemerkt dat veel werk met zegen verricht werd, ook door vele vrijwilligers. 
N1ettem1n Zijn deputaten van mening dat de betrokkenheid van kerkeraden en gemeenten bij gehandicapten 
en zieken voor verbetenng vatbaar is. 
Het studieprogramma van 'Apeldoor,n' (b.v. in de stageperiode) en de studiedagen van de commissie 
Vorm1ngs_werk bieden _wellicht mogelijkheden daartoe. Met de tot nu toe georganiseerde bezinningsdagen 
worden diegenen ber9.1kt, die al betrokken zijn. De deputaten stellen voor een andere naam te geven aan het 
deputa~tschap namelijk Deputaten voor het pastoraat in de gezondheidszorg'. De woorden 'geestelijke ver
zorging worden ook door anderen gebruikt en dekken daarmee een te brede lading. 

9. Voorstellen 
Deputaten stellen u voor: 
1. de handelingen goed te keuren; 
2. de begrotingen 93 t/m 95 vast te stellen; 
3. de bijdrage vast te stellen; 
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4. deputaten te benoemen en in de vacatures te voorzien; 
5. de naam te wijzigen. 

Bijlagen: . . . 
1. het resultaat van de enquête n.a.v. de bez1nrnngsdag d.d. 26-10-1991 , 
2. het gezamenlijk verslag van het dovenpastoraat; 
3a. financiële verslagen over 1990, 1991 en 1992; 
3b. de begrotingen voor 1993, 1994 en 1994. 

mr. W. Bijleveld, secretaris 

Bijlage 22.1. 
UITSLAG ENQUETE N.A.V. DE BEZINNINSDAG VAN DEPUTATEN G.V.G. 

D.D. 26 OKTOBER 1991 

Aantal respondenten 94 
Geen antwoord 91 

Heeft u de uitnodiging voor deze dag ontvangen? 

Heeft u de uitnodiging op de kerkeraad bekend gemaakt? 

Is er iemand afgevaardigd en gegaan? 

Is de uitnodiging in het kerkblad gepubliceerd? 

Zijn betrokken gemeenteleden individueel door u op de hoogt~ gesteld? (familie 
van gehandicapten, gehandicapten, mensen uit de gezondheidszorg) 

85 xja 
9 x nee 

82 xja 
4x nee 

10xja 
76 x nee 

28xja 
55 x nee 

14xja 
69 x nee 

Heeft u op andere manieren bekendheid gegeven aan deze bezinningsdag? Welke? - 1 x ja nl. via publicatie 
in de kerk. 

Heeft u suggesties voor ons betreffende de publiciteit? 
direct naar het kerkblad sturen; 
in 'De Wekker' zetten; 

- niet in vakantie sturen; 
- meer documentatie sturen. 

Heeft u wensen m.b.t. de thema's of de sprekers op e~n dergelijke_ dag~ . 
- 1 wens geuit: een bezinning over dementerende beJaarden, thuis en In verpleeghuis. 

Andere opmerkingen: , H d , d 1 . Een drietal kerkeraden antwoordt contacten te onderhouden met Helpende an en van e 
Gereformeerde Gemeenten. . 

2. Een kerkeraad heeft alle gehandicapten benaderd met het aanbod om als begeleiders mee te gaan naar 
de bezinningsdag. .. . · d -3. Enkele kerkeraden meldden regionaal of plaatsehJk met verschillende kerken samen te werken m e pas 
!orale zorg voor gehandicapten. 

4. Een kerkeraad meldde geen belangstelling te hebben. 

Bijlage 22.2. 

Deze Bijlage is tot stand gekomen in samenwerking met de Commissie voor de geestelijke verzorging van 
Doven van de Raad voor de Herderlijke Zorg van de Nederlandse Hervormde Kerk, en van de Deputaten 
voor de geestelijke verzorging van doven van de Gereformeerde Kerken in Nederland. 

1. Organisatie 
De organisatorische opzet van het Dovenpastoraat komt in grote lijne_n op het volgende_neer: 
1 . Beide deputaatschappen en Commissie vormen tezamen het bele1dsbepalend/beslu1tvormend orgaan dat 

4 à 5 maal per jaar vergadert. . 
2. De Stuurgroep voor de geestelijke verzorging van Doven, voor een deel sa~engesteld uit deputaten en 

commissieleden, is het uitvoerend orgaan dat ongeveer 5 à 6 maal per Jaar b11eenkomt. 
3. Er zijn drie Dovenpredikanten, te weten: 

- ds. J.J. de Jonge te Zwolle, Christelijk Gereformeerd; 
- ds. LA. de Graaf te Kapelle, Nederlands Hervormd; 
- ds. J.F.G. Kamphorst te Harderwijk, Gereformeerd. .. 
De drie dovenpredikanten wonen als adviseur de vergaderingen van het onder 1 genoemde orgaan biJ. 
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Zij maken tevens deel uit van de Stuurgroep. Qua werkterrein(en) bestrijken zij gedrieën het gehele land, 
en wel op grond van de volgende, thans geldende, rayonindeling: 
ds. De Jonge: Noorden/Oosten 
ds. De Graaf: Westen/Zuiden 
ds. Kamphorst: Midden/Westen 

4. De Interkerkelijke Commissies (I.C.), samengesteld uit de plaatselijke kerken en functionerend onder ver
antwoordelijkheid en toezicht van de plaatselijke kerkeraden, zijn belast met de bevordering van de gees
telijke verzorging van doven: via het organiseren van dovendiensten en van gecombineerde diensten van 
doven en horenden, catechese, bijbelkringen, huis- en ziekenbezoek, voorlichting en hulp aan de plaatse
lijke kerken. Op dit moment zijn 20 I.C.'s in de drie rayons actief. 

2. Deputaten 
In de gezamenlijke commissie/deputaten hebben namens het Christelijke Gereformeerde deputaatschap zitting: dhr. Joh. Bil en dhr. B.R. Steenbergen. 
In de Hervormde Commissie en het Gereformeerde Deputaatschap hebben enkele mutaties plaats gevon
den. De belangrijkste mutatie is wel dat ds. O.C. Firet, gereformeerd predikant te Alkmaar, na 10 jaar zijn 
deputaatschap zal beëindigen. Ds. Firet heeft de laatste jaren het voorzitterschap van zowel de gezamenlij
ke deputaten-/commissievergadering, als van de stuurgroepvergaderingen bekleed. Dit was geen geringe 
opgave, gezien de aard en omvang van de vraagstukken waarmee beide deputaatschappen en commissie zich de afgelopen jaren zagen (en zien) geconfronteerd. 
Ds. W.L. van der Geer, lid van Hervormde Commissie, heeft het voorzitterschap op zich genomen, terwijl 
dhr. B.R. Steenbergen als 2e voorzitter fungeert. Deputaten en commissie beraden zich op het instellen van een Moderamen. 

3. Dovenpastores 
Ds. De Jonge is enige tijd door ziekte uitgeschakeld geweest. Deputaten en commissie hebben geconsta
teerd dat de (te) grote werkdruk als een belangrijke oorzaak van zijn ziekte kan worden beschouwd. Op dit 
aspect komen deputaten nader terug. Momenteel heeft ds. De Jonge zijn werkzaamheden weer praktisch volledig hervat. 
De gereformeerde dovenpredikant, ds. Kamphorst, is de afgelopen periode door fysieke tegenslag getroffen 
en heeft zijn werkzaamheden nog steeds niet volledig hervat. 
Ds. De Graaf heeft, waar dat beslist nodig was, zijn collegae vervangen. Daarnaast hebben deputaten de 
beide vervroegd uitgetreden dovenpredikanten, ds. J.J. Lamme (gereformeerd) te Delft en ds. F.A.L. 
Franken (hervormd) te Zeist, bereid gevonden in het rayon van ds. Kamphorst vormings- en toerustingswerk 
over te nemen en in meerdere diensten in de samenwerkende kerken voor te gaan. Dit alles is in goede har
monie verlopen en heeft gezorgd voor de noodzakelijke continuïteit van de geestelijke verzorging van doven. 
Deputaten zijn met name de beide emeriti-predikanten zeer erkentelijk voor het feit dat zij gaarne gebruik 
hebben gemaakt van hun specifieke bekwaamheden en de mogelijkheid nog steeds dienstbaar te kunnen 
zijn aan het dovenpastoraat met beide handen hebben aangegrepen. 
Ds. Kamphorst heeft aan een studente pastorale theologie, die gekozen had voor een stage in het doven
pastoraat, met toestemming van deputaten en commissie gedurende drie maanden praktijkbegeleiding 
gegeven. Sinds 1 januari 1991 verzorgt zij het secretariaat van de Stuurgroep. 

4. Werkdruk 
Deputaten en commissie hebben de afgelopen twee jaren moeten constateren dat niet alleen de werkzaam
heden van de dovenpastores in z'n totaliteit zijn toegenomen, maar dat ook de werkdruk van de predikanten 
aanzienlijk is vergroot. In mei 1989 hebben deputaten en commissie via een kleine aanpassing van de ray
ons van de predikanten getracht te komen tot een meer evenredige verdeling van de werkzaamheden tus
sen de predikanten. Dit schijnt onvoldoende effect te hebben gehad. Deputaten en commissie zijn van 
mening dat hier een structureel probleem aan de orde is. Dit probleem is tijdens deputaten-/commissiever
gaderingen meerdere malen aan de orde geweest, mede aan de hand van een notitie van de predikanten over de werkdruk. 
De belangrijkste oorzaken veel de veelheid van werkzaamheden en de toegenomen werkdruk zijn : 
a. De plaatselijke kerken hebben in het algemeen nog steeds weinig aandacht voor het pastoraat aan haar 

dove leden en voor het dovenpastoraat (ook al komt er hier en daar verandering in). 
b. Als gevolg van a. hebben de I.C.'s de taak van de plaatselijke kerken 'overgenomen'. Zij hebben hiervoor 

echter vaak te weinig menskracht. Met als gevolg dat meer vragen en werkzaamheden doorgeschoven worden naar de dovenpastores. 
c. De grootte van de werkgebieden (rayons) en de geografische spreiding c.q. de 'versnippering' van de 

doven, waardoor de predikanten grote afstanden moeten afleggen, in combinatie met. 
d. De veelheid van activiteiten die de predikanten - naast het voorgaan in dovendiensten en gecombineerde 

diensten - verrichten, zoals: bijbelkringen, catechese en geloofsopvoeding, de geestelijke verzorging van 
oudere doven, ziekenbezoek, het opstellen van handleidingen voor I.C.'s en voorgangers, het ontwikkelen 
van materiaal voor catechese, kringenwerk en cursussen, het onderhouden van contacten met de I.C.'s 
waaronder het optreden als adviseur, voorlichting aan plaatselijke kerken en meerdere vergaderingen. 

e. Het leiding geven aan het zoeken naar nieuwe voorgangers in dovendiensten (door vergrijzing neemt het aantal af) . 
Deputaten en commissie constateren dat de kerken wel weten dat het dovenpastoraat er is. Maar in veel 
situaties blijkt ook dat de kerken niet weten wat het dovenpastoraat inhoudt: een hulp naar de kerken in het pastoraat aan haar dove leden. 
Dit laatste: pastoraat aan dove leden, kan niet genoeg benadrukt worden, temeer daar de neiging geconsta
teerd wordt de werkzaamheden van het deputaatschap alleen als een diaconale taak om tevatten. In het 
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verlengde hiervan ligt een discussie die binnen deputaten en commissie is gevoerd over de naam van het 

deputaatschap. De aanduiding: Geestelijke Verzorging wekt misverstanden. Het Humanistisch Verbond 

claimt namelijk ook aan geestelijke verzorging te doen, om een voorbeeld te noemen. Vandaar dat deputa

ten en commissie zich bezinnen op een naamswijziging waarbij het pastorale karakter van onze zorg beter 

tot uitdrukking komt. 
Deputaten en commissie nemen zich voor vorenstaande problemen de komende tijd nader uit te werken in 

een beleidsnotitie over (de toekomst van) het dovenpastoraat. In deze notitie zal uiteraard ook worden inge

gaan op andere aspecten en ontwikkelingen die samenhangen met het dovenwerk en dit werk beïnvloeden. 

Een eerste aanzet voor een definitieve beleidsnotitie is reeds gegeven ten behoeve van de jaarlijkse ont

moetingsdag van deputaten met leden van de Interkerkelijke Commissie's. 
De huidige voorzitter van deputaten en commissie, ds. W.L. van der Geer te Veenendaal , heeft op die bij

eenkomst de hoofdlijnen van het nieuwe beleid uiteen gezet. 

5. Overige werkzaamheden 

5. 1. TV-diensten 
Twee maal per jaar wordt door de IKON een gecombineerde dienst voor doven en horenden opgenomen en 

uitgezonden. Deze uitzendingen voorzien in een duidelijke behoefte. In de eerste plaats bij de doven, maar 

ook bij slecht-horenden en mensen die aan huis gebonden zijn . De contacten met de IKON zijn goed. 

Voortdurende aandacht om de twee uitzendingen per jaar te kunnen behouden, blijft echter noodzakelijk. 

5.2. Tolken in erediensten 
Het 'tolken in erediensten' neemt steeds meer toe. Oorzaken hiervoor zijn onder meer: 

a. De toenemende zelfbewustheid van de doven en de behoefte (van bijvoorbeeld dove ouders met horende 

kinderen) om in de kring van de eigen gemeente de erediensten mee te vieren. Daarbij worden terecht 

eisen gesteld aan het kunnen volgen van de voorganger. Ook voor het bezoeken van gemeente-avonden 

worden tolken ingeschakeld. 
b. Het aantal mensen dat zonder de hulp van een tolk kan voorgaan in diensten met doven neemt steeds 

meer af. 
c. In de communicatatie tussen horenden en doven blijken gebaren een grotere rol te spelen dan mensen 

vaak denken. 

5.3. Pastorale Handleiding 
In de serie: 'Handreiking voor het pastoraat, verschijnend onder verantwoordelijkheid van de Hervormde 

Raad voor de Herderlijke Zorg, is tien jaar geleden deel 16 verschenen: 'De wereld van de stilte', pastorale 

handreiking voor het contact met dove gemeenteleden. 
Wat in deze handreiking te lezen is, is nogal gedateerd en roept ook volgens doven niet een juist beeld op 

van de belevingswereld van de doven en van de communicatie met horenden. 

Er is veel veranderd in de wereld van de doven op technisch gebied (voorzieningen die de communicatie 

vergemakkelijken) , communicatief gebied (aandacht voor Gebarentaal, Totale Communicatie) en wat betreft 

de bewustwording van de doven zelf. 
Deputaten en commissie stellen zich voor de komende periode de pastorale handreiking voor het contact 

met de dove gemeenteleden 'De wereld van de stilte' te herzien. Dit in samenwerking met het 

Samenwerkingsorgaan voor het Pastoraat van de Nederlandse Hervormde Kerk en de Gereformeerde 

Kerken in Nederland. 

5.4. Contactdagen 
Elk jaar organiseert de stuurgroep een landelijke contactdag voor de I.C.'s. In 1990 heeft de Stuurgroep het 

thema 'Geloofsopvoeding van dove kinderen' aan de orde gesteld. Het is de bedoeling in 1992 (en daarna) 

op dit thema door te gaan en dit ook beleidsmatig uit werken. Hulp aan ouders, mede door middel van huis

kamer-catechese en de ontwikkeling van catechesemateriaal zal de nodige aandacht gaan vragen. 

Op de contactdag in 1990 is aan de I.C.'s een door de dovenpastores geschreven 'Handleiding voor ambts

dragers en bezoekers namens de I.C.' aangeboden. Ds. De Graaf heeft een opleiding gevolgd om I.C.-leden 

te trainen voor bezoekwerk. Commissie en deputaten hebben hem toestemming gegeven dove en horende 

leden van de I.C.'s te trainen voor hun (bezoek-}werk. 

Bijlage 22.3.A. 

BALANS PER 31 DECEMBER 1991 1990 1989 

ACTIVA 1 f 1 
FINANCIELE VASTE ACTIVA 
Effecten 30.000 40.000 50.000 

VLOTTENDE ACTIVA 
Vorderingen en overlopende activa 5.464 7.172 9.761 

liquide middelen 147.241 136.492 123.258 

152.705 143.664 133.019 

TOTAAL ACTIVA 182.705 183.664 183.019 

PASSIVA 
VERMOGEN 
Eigen vermogen 
Fonds vakantieweken gehandicapten 

SCHULDEN 
Schulden op korte termijn 
Te verrekenen posten 

TOTAAL PASSIVA 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

BATEN 
Opbrengst bijdrage kerken 
Interest 
Giften 

LASTEN 
Werkgroep recreatie gehandicapten 
Personeelskosten 
Diverse kosten 

NADELIG SALDO 

Bijlage 22.3.B. 
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126.008 
52.080 

178.088 

4.554 
63 

4.617 

182.705 

1991 
f 

91.397 
12.743 

50 

104.190 

4.000 
80.063 
22.775 

106.838 

2.648 

128.656 
52.080 

180.736 

2.928 
0 

2.928 

183.664 

1990 
f 

87.171 
12.513 

500 

100.184 

4.250 
76.939 
19.953 

101.142 

958 

BEGROTING DEPUTATEN G.V.G. EN BEHARTIGING 
VAN HET ZIEKENHUISPASTORAAT 

BATEN 1993 1994 
f f 

Collecten (75.500 x f 1,20) 98.150 98.150 
Giften 150 150 
Rente 7% à 120.000 8.400 7.700 
Rente 8,75% à 50.000 4.375 4.375 
Nadelig saldo 1.800 5.000 

112.875 115.375 

LASTEN 
Werkgroep recreatie 4.375 4.375 
Personele kosten 85.500 88.000 
Algemene kosten 22.500 22.500 
Onvoorzien 500 500 

112.875 115.375 

Toelichting 

129.614 
52.080 

181.694 

1.325 
0 

1.324 

183.019 

1989 
f 

91.123 
11 .062 

90 

102.275 

4.250 
77.778 
21.602 

103.630 

1.355 

1994 
f 

98.150 
150 

7.350 
4.375 
8.350 

118.375 

4.375 
91.000 
22.500 

500 

118.375 

Collecten: uitgangspunt is minimum bijdrage aangehouden à f 1,20. 

Rente: geeft dalende opbrengst te zien als ge~olg van interen van het vermogen door te verwachten nega

tieve explo1tat1e resultaten._ De 8,75% staatslening van f 50.000 is een kapitaal met vastgelegde bestemming 
voor de werkgroep recreatie gehandicapten. 

......... 
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Personele kosten is het aangegeven stijgingspercentage van 3% aangehouden gebaseerd op jaarrekening 
1991. 
Algemene kosten zijn inclusief ons aandeel commissie integratie. . 
Verzoek om een geringe verhoging van f 0,10 over de periode 1993/1995 omdat we door interen op het 
kapitaal beneden de reserve voor één jaar uitkomen. 

BIJLAGE 23 
Art. 88 

RAPPORT 3 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN GEESTELIJKE VERZORGING 
VAN GEHANDICAPTEN EN BEHARTIGING VAN HET ZIEKENHUISPASTORAAT 

1. In art. 2 van hun rapport maken deputaten voor de geestelijke verzorging van gehandicapten en de 
behartiging van het ziekenhuispastoraat de generale synode attent op een vergIssm~, die m 1989 door de 
toenmalige synodecommissie is gemaakt, nl. de karakterisenng van het werk van ~~t deputaatscha_p met 
de term 'diakonaal' . Terecht wijzen deputaten er nu op, dat hun taak pastoraal Is - ZIJ het wel degehJk met 
een diakonaal aspect. 
Deputaten stellen voor deze pastorale taakomschrijving nog nadrukkelijker in de naam tot ui_tdrukking te 
brengen, en deze aldus te w!jzigen: Deputaten voo~ het pastoraat In de gezon~he1dsze>rg. Dit voorst~I Is 
mede ingegeven door het feit , dat ook het Humanistisch Verbond claimt aan geestehJke verzorgI~g te 
doen. Inderdaad heeft de term pastoraat duidelijker een bijbelse achtergrond. Bijkomend voordeel Is dat 
de nieuwe naam korter is en toch alle terreinen van werkzaamheden 'dekt' . 

2. De commissie heeft met dankbaarheid kennis genomen van wat deputaten in art. 2 vermelden, nl. dat er 
goede contacten zijn met de verschillende predikanten, die in de_ gezondheidszorg _werkzaam zijn . Wel is 
het ons opgevallen dat de wijze en frequentie van de verslag_gevmg van deze predikanten a_an deputaten 
nogal uiteenlopen. Deputaten hebben ons geantwoord_, dat dit direct sam~nhangt met het feit , dat de pre
dikanten niet bij hen in dienst zijn , maar verbonden zI1n aan een plaatsehJke gemeente. Meestal ontvan
gen deputaten een afschrift van het rapport van de diverse predikanten aan hun respectievelijke kerke~a
den. Het feit dat de verslaggeving van deze predikanten aan hun kerkeraden niet overal gehJk g_eregeld Is, 
verklaart ook goeddeels de verscheidenheid in wijze en frequentie van de rapportage van de diverse pre
dikanten aan deputaten. Uw commissie meent dat deputaten zouden_ kunnen overwegen met de predi
kanten en hun kerkeraden te overleggen teneinde een zekere uniformering m de verslaggeving te 
bewerkstelligen. 

3. Wat het dovenpastoraat betreft valt het volgende op te merken. Deputaten maken in hun rapport ,:nelding 
van het feit, dat ds. J.J. de Jonge zijn werkzaamheden weer heeft kunnen hervatten, na enige t1Jd door 
ziekte uitgeschakeld te zijn geweest. Uw commissie heeft er met dankbaarheid kennis van ~enomen. 
Deputaten geven aan dat een te groot werkterrein - en dus een te grote werkdruk - hebben b1Jgedragen 
aan de ziekte van ds. De Jonge. Samen hebben de dovenpred1kanten van de samenwerkende kerken m 
totaal een 1500 adressen onder hun hoede. In de praktijk blijkt dat teveel. Men moet werk laten hggen. 
Wanneer dan ook nog een andere predikant uitvalt, wordt de taak te zwaar. Op grond daarvan stellen 
deputaten, dat deze unieke vorm van dovenpastoraat - met persoonlijk pastoraat aan dove mensen, zoals 
dat door de plaatselijke kerken alleen niet verricht kan worden - slechts kan voortbestaan als WIJ als Chr. 
Gerei. Kerken een predikant voor deze tak van werk beschikbaar blijven stellen. . 
Door de grote werkdruk van de dovenpredikanten komt de hulp aan de kerkeraden, waarvan deputaten In 
bijlage 22.2 onder het kopje 'werkdruk' melding maken, nauwelijks van de grond. Wel blijft het een 
beleidsvoornemen van de predikanten om via de I.C.'s (de Interkerkelijke Commissies voor 
Dovenpastoraat) de kerkeraden toe te rusten voor het dovenpastoraat. Sinds kort worden er weer pogin-
gen ondernomen aan dit voornemen uitvoering te geven. . 

4. Deputaten maken in art. 5 melding van het voorstel van deputaten ADMA aan deputaten G.V.G. om In 
hun instructie op te nemen, dat enkele vakantieweken voor lichamelijk gehandicapten onder verantwoor
delijkheid van dit deputaatschap worden georganiseerd. In de voorstellen van deputaten komt dit punt 
evenwel niet voor. Uw commissie is van oordeel , dat het niet nodig is hiervoor de instructie te wijzigen. 
Het is o.i. voldoende dat men van dit diakonale aspect van het werk van dit deputaatschap voor het pas
toraat in de gezondheidszorg kennis geeft. 

5. In hun rapport merken deputaten in art. 8 op dat het studieprogramma van Apeldoorn en d9. 
Vormingscursus wellicht mogelijkheden bieden om de betrokkenheid van kerkeraden en gemeenten b1J 
de zorg voor gehandicapten en zieken te vergroten. Desgevraagd deelden deputaten aan de commIssIe 
mee dankbaar te zijn voor de aandacht, die aan de Theologische Universiteit van Apeldoorn regelmatig 
aan het pastoraat onder gehandicapten wordt gegeven. Men denkt echter aan een meer structurele invul-
ling van die aandacht in bijvoorbeeld de stageperiode. . 
Het komt uw commissie voor, dat het op de weg van deputaten ligt hierover met de betreffende instanties 
contact op te nemen. 

6. De commissie stelt u voor: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren onder dankzegging voor de verrichte werkzaamheden; 
2. de naam van het deputaatschap te wijzigen in: Deputaten voor het pastoraat in de gezondheidszorg; 
3. opnieuw deputaten te benoemen. 

G.C. den Hertog, rapporteur 

BIJLAGE 24 
Art. 92 
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RAPPORT VAN DEPUTATEN KERKELIJK ADMINISTRATIEF BUREAU 

1. Samenstelling deputaatschap 
a. U benoemde in 1989: 

J.S. van Balen 
J.W. Bargeman 
G.L. Bouwman (penningmeester) 
C. Groeneveld (voorzitter) 
J. van der Keur 
L. van der Zwaag (secretaris) 
De functies werden door deputaten zoals aangegeven verdeeld. 

b. Vergaderingen 
Deputaten vergaderden in deze periode 15 maal. De vergaderingen werden in het kantoor te Veenendaal 
gehouden. 

2. Bureau 
a. Personeel 

In de versla~peri_ode werd afscheid genomen van mw. E.J. van Dam-Budding. 
Nadat een tIjdehjke medewerkster voor haar werkzaamheden werd aangetrokken werd mw. J. Kuik op 1 
december 1991 benoemd. Voorts werd per 1 januari 1992 voor de tijd van 1 jaar als parttime kracht aan
gesteld mw. J.H. Schuitemaker. 
Aan het bureau zijn thans verbonden: de heren J.A. van der Waal (administrateur) en W. Woudstra, mw. 
J. Kuiken mw. J .H. Schuitemaker. 

b. Werkzaamheden 
De deputaatschappen zijn nogmaals geïnformeerd over de mogelijkheden die het bureau te bieden heeft. 
Het werkaar.bod op het bureau is hierdoor over de gehele linie toegenomen. 
Deputaten voor het Jaarboek deelden mee, dat inschakeling van het bureau voor het gereed maken van 
het concept voor het jaarboek, strijdig zou zijn met de door u gegeven opdracht. 
Ons bureau beschikt over actuele adressenbestanden. Wij zijn van mening dat deze bestanden benut 
dienen te worden waar dat mogelijk is. 
De_voorbereidingscommissie voor uw vergadering reageerde teleurgesteld omdat ons bureau niet in staat 
Is tijdens uw vergadenng de gewenste administratieve ondersteuning te verlenen. 
Zowel de kosten als de plaatsgebondenheid van de apparatuur, alsmede de extra werkbelasting maken 
dit onmogelijk. 
Wanneer uw vergaderingen gehouden zouden worden in, of in de nabijheid van de plaats waar ons 
bureau gevestigd is, is bredere administratieve ondersteuning wel mogelijk. 
Wellicht is dit een overweging bij het bepalen van de plaats van uw vergaderingen. 
Voor de afdrachten aan de kerkelijke kassen zijn met ingang van 1 januari 1991 voorbedrukte acceptgiro
formulieren aan de penningmeesters van de kerkeraden gezonden. 
Na een geslaagde proef is het voorlopig resultaat dat de afdrachten sneller en gelijkmatiger worden ont
vangen en verwerkt 

c. Adressenbestanden 
Met de participanten van de adressenbestanden werd een schriftelijke overeenkomst gesloten. Een 
afschrift is als bijlage 24.2 toegevoegd. 

d. Apparatuur 
De automatiserings-apparatuur werd uitgebreid en deels vervangen. 
Voor het gezamenlijk gebruik door het Diakonaal Bureau en het Kerkelijk Administratief Bureau werd een 
fax geïnstalleerd. Om de communicatie ook buiten kantooruren mogelijk te maken werd een automatische 
telefoonbeantwoorder aangekocht. 

e. Nieuwe opzet jaarverslagen 
In samenwerking met deputaten Financiële Zaken werd het model van de jaarverslagen aangepast aan 
de eisen, zoals deze gelden in het maatschappelijk verkeer. 
Vanaf het boekjaar 1989 zijn de jaarverslagen naar dit model omgezeVopgemaakt. 

1. Wet Persoonsregistraties (W.P.R.) 
Na uitgebreid onderzoek zijn deputaten tot de conclusie gekomen, dat het beheer en het gebruik van de 
adresbestanden, zoals dit met de participanten is overeengekomen en door ons bureau wordt uitgevoerd, 
valt onder artikel 4 van het Besluit genormeerde vrijstelling. 
Aanmelding bij de Registratiekamer is, evenals het vaststellen van een reglement als bedoeld in de 
W.P.R. , om die reden achterwege gelaten. 
In hoeverre de W.P.R. op de kerkelijke bestanden van toepassing is, is door ons niet onderzocht. 
Aan u leggen we de vraag voor wie de kerkeraden over toepassing van deze Wet m.b.t. hun bestand(en) 
dient te adviseren. 
Wij adviseren u dit op te dragen aan deputaten Contact met de Overheid of deputaten Financiële Zaken. 

g. Initiatief 
In ons kerkverband worden meerdere geldstromen, veelal met behulp van plaatselijke bankinstellingen 
beheerd. 
Het rendement wordt bepaald door de condities die passen bij de omvang van het saldo. 
Aan deputaten Financiële Zaken is daarom in overweging gegeven na te gaan welke voordelen er ver
bonden Zijn aan het concentreren van middelen bij één of enkele instellingen. 
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In deze opzet wordt er van uitgegaan dat bevoegdheden en verantwoordelijkheden van de beheerders 
niet worden aangetast. 

3. Centraal Bureau 
Op uw verzoek is door ons initiatief genomen om de werkgroep te vormen voor het samenstellen van een 
concreet plan voor de praktische uitvoering van uw opdracht de kantoorwerkzaamheden van deputaten 
Buitenlandse Zending, ADMA, Hulpverlening, Kerk en Bedrijfsleven en Kerkelijk Administratief Bureau in één 
gezamenlijke huisvesting onder te brengen. 
De werkgroep werd als volgt samengesteld: 
E.B. de Vin (voorzitter) • Dept. Taken en Prioriteitenst. 
H.H. van Well - Diakonaal Bureau 
ds. J.H. Carlier • Buitenlandse Zending 
J.A. van der Waal • Kerkelijk Adm. Bureau 
De werkgroep heeft haar rapport aan uw vergadering voorgelegd. 
Wij stemmen met de voorstellen van de werkgroep in en adviseren u de werkgroep als ad hoc commissie te 
belasten met de startfase. Voorts benadrukken wij de noodzaak van een sluitend dekkingsplan. 

4. Contacten 
a. Met de beheerscommissie Diakonaal Bureau werd overleg gevoerd over: 

• aanschaf/uitwisseling apparatuur; 
• werving medewerk(st)ers; 
• werkgroep Centraal Bureau. 

b. Met deputaten Buitenlandse Zending werd contact onderhouden over: 
• centraal adressenbestand; 
• werkgroep Centraal Bureau. 

c. Met deputaten Financiële Zaken werd overlegd over: 
• een nieuwe opzet van de jaarrekening; 
• centralisatie van geldstromen bij één of enkele bankinstellingen. 

d. Met deputaten voor het Contact met de Overheid werd informatie uitgewisseld over: 
• de Wet Persoonsregistraties. 

e. Met deputaten voor het Jaarboek werd gecorrespondeerd over: 
• dienstverlening totstandkoming jaarboek. 

f. Met deputaten Varenden werd correspondentie gevoerd over: 
• de rekening-courant-verhouding centrale rekening. 

5. Financiën 
Voor dit hoofdstuk verwijzen we naar bijlage 24.1. van dit rapport. 
In onze begroting is geen rekening gehouden met de eventuele stichting van een Centraal Bureau. 

6. Deputaten stellen u voor 
a. Voor de komende periode zeven deputaten te benoemen. (Reden: twee deputaten hebben te kennen 

gegeven alleen de komende periode nog te willen vervullen. De mogelijkheid tot overdracht van kennis 
van de verschillende functies achten wij van groot belang.) 

b. Het geven van advies over het voldoen aan de Wet Persoonsregistraties voor de bestanden van de ker· 
keraden aan deputaten voor het Contact met de Overheid of deputaten Financiële Zaken op te dragen. 

c. In overeenstemming met het rapport van de werkgroep Centraal Bureau tot het instellen daarvan te 
besluiten. 

L. van der Zwaag, secretaris 

Bijlage 24.1 . 

FINANCIEN EN BEGROTING 

De jaren 1989-1992 kunnen worden gezien als een periode van stabilisering en een verdere verfijning van 
de dienstverlening. 
Het dienstenpakket 'adressenbeheer' werd verder uitgebouwd en functioneert tot volle tevredenheid van par
ticipanten. Dat nog niet alle potentiële gebruikers van onze diensten gebruik maken is een zaak die ons 
voortdurend bezighoudt. 
De liquiditeitsontwikkeling in de jaren 19891/m 1991 geeft geen reden tot het maken van opmerkingen. 
Dank zij het feit dat wij in de achterliggende jaren een positief batig saldo realiseerden van _ f 120.000 groei· 
de het vermogen aan tot f 270.000. Met dit bedrag wordt echter nog niet voldaan aan de norm door de gene· 
rale synode gesteld. 
Uit de begroting over de jaren 1992 1/m 1995 blijkt dat de toevoeging aan het vermogen gering zal zijn. 
Gezien deze beperkte marge tussen opbrengsten en kosten pleiten wij ervoor de bijdrage van de generale 
synode van f 105.000 die wij over de jaren 1989 1/m 1991 ontvingen voor de komende periode van 3 jaar 
ongewijzigd te laten. 
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BEGROTING KERKELIJK ADMINISTRATIEF BURAU 1992-1995 

Bedragen x f 1.000. 

1992 1992 1993 1994 1995 
oorspr. herz. 

Personeelskosten 160 215 225 230 235 
Huisvestingskosten 28 23 24 25 26 
Algemene kosten 47 49 50 51 54 
Afschrijvingen 20 17 17 17 13 

255 304 316 323 329 
Af: rente opbrengst 12 30 30 30 30 

Netto exploitatie 243 274 286 293 299 

Doorberekenen 

Deputaatschappen 175 210 215 220 225 
Adresgebruikers 38 43 45 47 47 
Bijdrage Generale Kas 35 35 35 35 35 

Totale Opbrengst 248 288 295 302 307 

Toevoegen vermogen +5 + 14 +9 +9 +8 

Vermogen ultimo 284 293 302 310 

Norm vermogen 

Volgens de norm G.S. dient het vermogen te zijn: 1_ x het bedrag vaste kosten. 
Aan te merken als vaste kosten: 
Personeelskosten 
Huisvestingskosten 
½ Algemene kosten 

Norm vermogen dient te zijn 393 411 421 432 

Toelichting bij begrotingsposten 

Kosten: 

Personeelskosten: 
De uitbreiding van werkzaamheden veroorzaakt bij onze administrateur een te hoge werkdruk. Dit heeft 
ertoe ~ele1d dat er m.b.t. de salarispost rekening is gehouden met een personeelsuitbreiding met een jonge 
admm1strat1eve medewerker voor ongeveer 50% van de normale werktijd. Voor het overige is rekening 
gehouden met een loonindexering en lastenstijging van ongeveer 2_ % per jaar. 

Huisvestingskosten: 
Het gebouw waarvan wij een gedeelte in huur hebben is in 1991 volledig gerenoveerd. Tevens is uitbreiding 
gegeven aan het aantal parkeerplaatsen. Ook de beveiligin~ is aangepast aan de eisen van deze tijd. Was 
onze huur incl. btw en servicekosten voorheen f 158,· perm , na de renovatie bedraagt deze f 201 ,· per m2. 
Laatstgenoemde kosten zijn als uitgangspunt voor de begroting gebruikt. 

Algemene kosten: 
Deze kosten worden in hoofdzaak bepaald door materiaalposten (papier) en portikosten. Vooral de synode· 
Jaren geven door het hoge papierverbruik en andere materiaalposten wat incidentele verhoging te zien. 

Afschrijvingen: 
Rekening is gehouden met het op peil houden van onze apparatuur. Voor begin 1992 is rekening gehouden 
met de vervanging van de kopieerapparatuur. 

Rente Opbrengsten: 
Van ons eigen vermogen is f 100.000 vastgezet tot 1994 à 7_% en f 50.000 tot 1992 à 8,25%. De overige 
rente wordt verkregen uit de kortlopende deposito's en rekeningcourant saldi van de centrale rekening. Het 
beleid 1s er voortdurend op gencht de rentebaten te optimaliseren. 

Doorberekening aan de deputaatschappen en adresgebruikers: 
Het doorberekeningsniveau van de afgelopen jaren is gehandhaafd. Rekening is gehouden met beperkte 
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tariefsaanpassingen van 2 à 3%. 

Bijdrage Generale Kas: 
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In deze begroting is rekening gehouden met een bijdrage uit de generale kas van f 105.000 voor de periode 
1993 Vm 1995. Dit bedrag is gelijk aan de periode 1990 Vm 1992. 

Bijlage 24.2. 

OVEREENKOMST CENTRAAL ADRESSENBESTAND 

De Christelijke Gereformeerde Vereniging voor Jeugdwelzijn te Utrecht en deputaten 'Buitenlandse 
Zending', deputaten 'Evangelieverkondiging onder Israël' en deputaten 'Kerkelijk Administratief Bureau' van 
de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland, hierna te noemen participanten, komen het volgende 
overeen: 

1. Duur overeenkomst 
Art. 1.a. Voor onbepaalde tijd , maar minimaal voor een periode van vijf jaar, te rekenen vanaf 1 januari 1989, 
wordt een centraal adressenbestand, geformeerd door samenvoeging van de bestanden van participanten, 
beheerd door het Kerkelijk Administratief Bureau. 
Art. 1b. Na 31 december 1992 zal de door participanten in acht te nemen opzegtermijn minimaal 1 jaar 
bedragen. 
Art. 1c. Van de artikelen 1a. en 1b. kan door participanten worden afgeweken in het geval er door het 
Kerkelijk Administratief Bureau, ondanks aan het bureau kenbaar gemaakte klachten, herhaaldelijk fouten 
worden gemaakt op het gebied van het op tijd aanleveren van adressen en acceptgirokaarten of de kwaliteit 
daarvan te wensen overlaat. Eén en ander ter beoordeling van participanten gezamenlijk. 
Art. 2. Participanten zullen tenminste éénmaal per jaar een evaluatie over het verloop van de samenwerking 
hebben. 
Art. 3. De bestanden zijn en blijven zodanig gecodeerd dat afzonderlijke bestanden per periodiek te allen 
tijde eenvoudig kunnen worden verkregen. 

2. Gebruik adressenbestand 
Art. 4a. De adressen blijven onder de verantwoordelijkheid van elk van de in aanhef genoemde participan
ten. 
Art. 4b. De adressen worden door het Kerkelijk Administratief Bureau alleen gebruikt ten behoeve van de 
adressering van de periodieken, ten behoeve van de vervaardiging van acceptgirokaarten of andere werk
zaamheden opgedragen door participanten. 
Art. 4c. Verzoeken van derden om over de adressen te mogen beschikken zullen door het Kerkelijk 
Administratief Bureau niet worden gehonoreerd. 
Art. 4d. Participanten beslissen elk afzonderlijk over de inzet van hun deel van het adressenbestand t.b.v. 
derden. Het Kerkelijk Administratief Bureau voert slechts schriftelijk bevestigde opdrachten van participanten 
uit. 

3. Beveiliging adressenbestand 
Art. 5. Het Kerkelijk Administratief Bureau verplicht zich tot het zodanig beveiligen van het adressenbestand 
dat totaal verlies door diefstal of brand in redelijkheid is uitgesloten. 

4. Kwaliteit uitvoer 
Art. 6a. Het Kerkelijk Administratief Bureau neemt op zich om het adressenbestand actueel te houden, op de 
wijze die jaarlijks door participanten wordt vastgesteld. 
Art. 6b. Het Kerkelijk Administratief Bureau verplicht zich de opdrachten van participanten naar behoren uit 
te voeren. 
Art. 7. Participanten machtigen het Kerkelijk Administratief Bureau tot rechtstreekse contacten met derden, 
binnen het kader van de opdrachten. Het Kerkelijk Administratief Bureau maakt afspraken steeds onder de 
voorwaarde van goedkeuring door de participanten. 

5. Tariefstelling 
Art. 8. Het Kerkelijk Administratief Bureau voert opdrachten van participanten uit tegen tarieven afgesproken 
op de datum van overeenkomst. Het Kerkelijk Administratief Bureau heeft het recht deze tarieven aan te 
passen wanneer aanwijsbare kostenstijgingen daartoe aanleiding geven. Aanpassingen zullen schriftelijk 
worden meegedeeld aan participanten. 
Art. 9. Het Kerkelijk Administratief Bureau verplicht zich bij vragen, die in deze overeenkomst niet zijn voor
zien, zich tot de betrokken participant te wenden. 

Namens de Christelijke Gereformeerde Vereniging voor Jeugdwelzijn te Utrecht 
Namens deputaten voor de Buitenlandse Zending 

van de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland 
Namens deputaten Evangelieverkondiging onder Israël 

van de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland 
Namens deputaten Kerkelijk Administratief Bureau 

van de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland 

BIJLAGE 25 
Art. 92 
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RAPPORT 5 VAN COMMISSIE VI INZAKE K.A.B. 

De_commissie nam kennis van het rapport van deputaten Kerkelijk Administratief Bureau. Tijdens het mon
delrng overleg werden diverse vragen aan deputaten voorgelegd en tot tevredenheid beantwoord. 
Eén vraag inzake de mededeling van deputaten voor het Jaarboek, dat inschakeling van het Kerkelijk 
Bureau voor het gereedmaken van het concept voor het Jaarboek, strijdig zou zijn met de door de generale 
synode gegeven opdracht, kon niet duidelijk beantwoord worden. Deze vraag had gesteld moeten worden 
aan deputaten voor het Jaarboek, hetgeen niet meer mogelijk was omdat hun rapport inmiddels door uw ver
gadering op 11 september 1992 was goedgekeurd. 
De Commissie stelt u voor: 
1. het beleid van deputaten inzake de jaren 1989 tot en met 1991 goed te keuren met dank voor de verrichte 

arbeid; 
2. voor de komende periode éénmalig zeven in plaats van zes deputaten te benoemen; 
3. het geven van advies over het voldoen aan de Wet Persoonsregistraties voor de bestanden van de kerke

raden op te dragen aan deputaten voor het contact met de Overheid. 

H. Schuurhuis, rapporteur 

BIJLAGE 26 
Art. 93 

RAPPORT VAN DE QUAESTOR VAN DE GENERALE SYNODE 

Inhoud: 
Algemeen 
Analyse exploitatierekening 
Financiële positie 

Jaarrekening 

DER CHRISTELIJKE GEREFORMEERDE KERKEN 

Balans per 31 december 1991 
Exploitatierekening 1989 Vm 1991 
Grondslagen voor de waardering en resultaatbepaling 
Toelichting op de balans per 31 december 1991 
Toelichting op de exploitatierekening 1989 Vm 1991 
Rapport accountant 

Inzake de financiële resultaten over de periode 1 januari 1989 tot en met 31 december 1991 wordt u het vol
gende gerapporteerd. 

1. Algemeen 
De balans per 31 december 1991 sluit in debet en credit met tellingen van f 172.551 . 
De exploitatierekening over 1989 tot en met 1991 sluit met een voordelig exploitatieresultaat van f 22.640. 

2. Analyse exploitatierekening 
Door de generale synode zijn begrotingen goedgekeurd en vastgesteld over de periode 1986/1989 en 
1990/1992. De verslagperiode betreft 1989 tot en met 1991 . 
Aangezien er g~en begroting voorhanden is over dezelfde periode als de verslagperiode, is de hieronder 
vermelde begroting 1989/1991 samengesteld uit de begrotingen 1986/1989 en 1990/1992. 
De exploitatierekening 1989 tot en met 1991 is als volgt opgebouwd: 

BATEN Begroting Exploitatie Exploitatie 
1989/91 1989/91 1986/88 

(x 11000) (xf 1000) (xf 1000) 

Bijdragen part. synoden 364.8 365.0 366.2 
Rente beleggingen 11.3 19.1 12.6 
Diversen .0 .6 .1 

TOTAAL 376.1 384.7 378.9 

LASTEN 
Generale synode 63.6 86.0 85.2 
Kerkelijk Bureau 105.0 105.0 89.0 
Eenheid Gerei. Belijders 35.7 47.8 36.3 
Geest. Verz. Militairen 35.0 35.1 33.2 
Diverse deputaatschappen 64.5 51 .1 58.6 
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Ger. Oecumenische synode 16.7 
Accountantskosten 2.2 
Acta 24.0 
Diversen 2.6 

TOTAAL 349.3 

Exploitatieresultaat 26.8 

De bijdragen van de particuliere synoden zijn als volgt verdeeld: 

PARTICULIERE 
SYNODE Jaar 

Noorden 1989 
1990 
1991 

Oosten 1989 

Westen 

Zuiden 

TOTAAL 

1990 
1991 

1989 
1990 
1991 

1989 
1990 
1991 

Leden Tarief 
f 

24253 1.60 
24251 1.60 
24281 1.60 

22621 1.60 
22882 1.60 
22912 1.60 

12823 1.60 
12551 1.60 
12386 1.60 

16427 1.60 
16399 1.60 
16357 1.60 

10.0 
2.1 

25.0 
.0 

362.1 

22.6 

Bijdrage 
f 

38805 
38802 
38849 

36194 
36611 
36659 

20517 
20082 
19817 

26283 
26239 
26171 

39.3 
2.6 

17.4 
.1 

361 .7 

17.2 

Totaal 
f 

116456 

109464 

60416 

78693 

365029 

De post rente beleggingen is toegenomen met f 6.500 ten opzichte van de verslagperiode 1986/1988. Dit 
wordt grotendeels veroorzaakt door stijging van het rentepercentage op termijndeposito's en hogere rente
opbrengst van obligaties. 
De kosten van de generale synode van 1989 zijn uit de volgende posten opgebouwd: 

Begroting Exploitatie Exploitatie 
1989/91 1989/91 1986/88 

(x 11000) X f 1000) (x 11000) 

Installatie verg. ruimte 5.1 6.4 3.9 
Reiskosten 20.5 39.4 39.6 
Verblijfkosten 3.6 1.2 1.5 
Hotelkosten 10.3 .1 8.2 
Lunches en consumpties 6.6 21.4 8.4 
Agenda's, rapporten, stencil- en typewerkz. 11.3 12.7 17.2 
Scribaat 3.1 1.8 3.6 
Besluitenboekje 2.6 1.6 1.4 
Attenties gastgezinnen .0 .9 .0 
Diversen .5 .5 1.4 

TOTAAL 63.6 86.0 85.2 
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De kosten van de 1989 zijn f 22.400 hoger dan begroot; de post reiskosten afgevaardigden is f 18.900 hoger 
dan in de begroting opgenomen. In de begroting is onvoldoende rekening gehouden met de minder centrale 
ligging van de gemeente Groningen, synodeplaats in 1989. 
Door het deputaatschap Eenheid Gereformeerde Belijders is f 12.100 meer uitgegeven dan begroot. Dit 
wordt veroorzaakt door stijging van de kosten voor de afgevaardigden buitenland ad f.12.200. 
Aan de Gereformeerde Oecumenische Synode is een slotbijdrage betaald over 1989 van f 1 0.000. Deze bij
drage viel f 6.700 lager uit dan begroot als gevolg van de lagere dollarkoers. 
Wat betreft de Acta zijn er in de verslagperiode geen kosten gedeclareerd. Aangezien dit in het komende 
jaar (1992) zal plaatsvinden is er een voorziening gevormd ter grootte van f 25.000. Deze voorziening is 
opgenomen onder de kortlopende schulden. 

3. Financiële positie 
Uit het oogpunt van liquiditeit en financiering kan de balans als volgt worden samengesteld: 

1991 1988 
(xf 1000) (xf 1000) 

Liquide middelen 115.2 30.8 
Effecten 52.6 70.3 
Vorderingen 4.8 30.9 

172.6 132.0 
Kortlopende schulden 36.8 18.8 

Liquiditeitssaldo 135.8 113.2 

Het liquiditeitssaldo is gestegen van f 113.200 per 31 december 1989 tot f 135.800 per 31 december 1991. 
Deze stijging wordt veroorzaakt door het exploitatieresultaat over de verslagperiode ad f 22.600. 
De financieringsstructuur kan als volgt worden weergegeven: 

Eigen vermogen 
Kortlopende schulden 

TOTAAL 

31-12-1991 
gld. % 

135800 78.7 
36800 21.3 

172600 100.0 

31-12-1988 
gld. % 

113200 85.8 
18800 14.2 

132000 100.0 

Het eigen vermogen behoort toereikend te zijn om in geval van stagnatie van inkomsten de kosten anderhalf 
maal te dekken. Per 31 december 1991 mag het eigen vermogen maximaal bedragen: 

Kosten 1989/1991 
Per jaar: f 362100 / 3 = 
Eigen vermogen volgens norm 1.5 x f 120700 = 

Er op vertrouwend u hiermede van dienst te zijn geweest verblijf ik, 

4. Jaarrekening 1989 tlm 1991 

BALANS PER 31 DECEMBER 1991 

VLOTTENDE ACTIVA 
Vorderingen 
Effecten 
Liquide middelen 

TOTAAL 

f 362100 
f 120700 
f 181100 

1991 
1 

4750 
52638 

115163 

172551 

172551 

0. 
Hoogachtend, 

Lokhorst, quaestor 

1988 
f 

30900 
70280 
30796 

131976 

131976 
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PASSIVA 
Eigen vermogen 

Kortlopende schulden: 
- Voorziening Acta 
- Generale synode 
- Kerkelijk Bureau 
- Deputaatschappen 
Diversen 

TOTAAL 

EXPLOITATIEREKENING VAN 1-1-1989 T/M 31-12-1991 

BATEN 

Bijdragen part. synoden 
Rente 
Rente obligaties 
Diversen 

TOTAAL 

LASTEN 
Kosten generale synode 
Bijdrage Kerkelijk Bureau 
Dept. Eenheid Geref. Belijders 
Dept. Geest. Verz. Militairen 
Diverse deputaatschappen 
Bijdrage Geref. Oecum. Synode 
Accountantskosten 
Acta 
Diversen 

EXPLOITATIERESULTAAT 

135799 

25000 
0 

4743 
5009 
2000 

36752 

172551 

1989 Vm 1991 
f 

365029 
7881 

11254 
612 

384776 

85971 
105000 
47786 
35077 
51167 
10041 
2074 

25000 
20 

362136 

22640 

GRONDSLAGEN VOOR DE WAARDERING EN RESULTAATBEPALING 

Activa en passiva 
Alle activa en passiva zijn gewaardeerd tegen nominale waarde, tenzij anders is vermeld. 

Vorderingen 

113159 

0 
3163 
6137 
6950 
2567 

18817 

131976 

1986 Vm 1988 
f 

366187 
4133 
8513 

46 

378879 

85160 
89000 
36302 
33200 
58593 
39276 

2582 
17426 

124 

361663 

17216 

Waardering van vorderingen geschiedt onder aftrek van een eventuele voorziening voor oninbaarheid. 
Effecten 
Obligaties zijn gewaardeerd tegen nominale waarde of tegen lagere koerswaarde per balansdatum. 
Koersverschillen en kosten van obligaties zijn in mindering gebracht op de opbrengsten uit obligaties. 

Exploitatieresultaat 
Het resultaat wordt bepaald als het verschil tussen de opbrengsten en alle aan de verslagperiode toe te 
rekenen kosten. 

Eigen Vermogen 
Het eigen vermogen is het saldo van bezittingen en schulden. Tot de schulden is in dit verband ook de voor
ziening voor de Acta 1989 te rekenen. 
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TOELICHTING OP DE BALANS PER 31 DECEMBER 1991 

ACTIVA 

VORDERINGEN 
Specificatie: 
- Te ontvangen rente Rabo r.c. 
- Te ontvangen rente Postbank 
- Te ontvangen rente Rabo deposito 
- Te ontvangen rente obligaties 
- Te ontvangen via Kerkelijk Bureau 
- Te ontvangen bijdragen particuliere synode 

Balans per 31 december 1991 

EFFECTEN 
Balans uit 1 januari 1989 
Uitloting 15 obligaties 7.5% 1986-1990/93 
Koersverlies 

Balans per 31 december 1991 

Specificatie koersen per balansdatum 
- 15 obligaties 7.50% Staatslening 198611 à 97.85 = 
- 40 oglibaties 6.25% Staatslening 1988 a 94.90 = 

Totaal waarde obligaties per 31 december 1991 

LIQUIDE MIDDELEN 
Specificatie: 
- Rabobank deposito 
- Rabobank rekening-courant 
- Postbank 

Balans per 31 december 1991 

Het termijndeposito loopt af op 21 januari 1992. 
Het rentepercentage bedraagt 8,5%. 

PASSIVA 
VERMOGEN 
Balans per 1 januari 1891 
Toevoeging exploitatieresultaat 1989 Vm 1991 

Balans per 31 december 1991 

Voorziening Acta 
Betreft een voorziening voor de kosten van de Acta 1989 ad f 25.000. 

Kerkelijk Bureau 

237 
87 

106 
2985 

35 
1300 

4750 

70280 
-15000 

-2642 

52638 

14678 
37960 

52638 

50000 
51178 
13985 

115163 

113159 
22640 

135799 

Dit betreft te betalen posten inzake werkzaamheden, verricht door het Kerkelijk Bureau, ten behoeve van de 
onderstaande deputaatschappen. Deze werkzaamheden hebben betrekking op de periode 1989 Vm 1991 . 
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Specificatie: 
- Generale Synode 
- Eenheid Gereformeerde Belijders 
- Financiële Zaken 
- Kerkelijke Archieven 
- Kerk en Onderwijs 
- Hoge Overheid en C.1.O. 
- Landelijke Herdenking 1892 

Balans per 31 december 1991 

DEPUTAATSCHAPPEN 
Dit betreft declaraties ingediend in 1992 met betrekking tot de periode 1989 Vm 1991 . 

Specificatie: 
- Eenheid Gereformeerde Belijders 
- Kerk en Onderwijs 
- Hoge Overheid en C.1.O. 
- Kerkelijke Archieven 
- Vertegenwoordiging der Kerken 
- Geestelijke Verzorging Militairen 

Balans per 31 december 1991 

DIVERSEN 
Betreft accountantskosten. 

TOELICHTING OP DE EXPLOITATIEREKENING 1989 T/M 1991 

BATEN 

BIJDRAGEN PARTICULIERE SYNODE 
Specificatie: 

Noorden 
Oosten 
Westen 
Zuiden 

Totaal 

RENTE 
Specificatie: 

Rabobank, termijndeposito 
Rabobank, rekening-courant 
Postbank 
Rijkspostspaarbank 

Totaal 

OPBRENGST EFFECTEN 
Specificatie: 

Rente obligaties 
Af: Kosten obligaties 
Af: Koersverlies 

Totaal 

1989 
f 

38805 
36194 
20517 
26283 

121799 

1990 
f 

38802 
36611 
20082 
26239 

121734 

1991 
f 

38849 
36659 
19817 
26171 

121496 

1989/1991 
f 

6696 
802 
383 

0 

7881 

1989/1991 
f 

14523 
-627 

-2642 

11254 

67 
1157 
1851 
698 
385 

7 
578 

4743 

1464 
29 

327 
144 
37 

3008 

5009 

Totaal 
f 

116456 
109464 
60416 
78693 

365029 

1986/1988 
f 

2714 
853 
561 

5 

4133 

1986/1988 
f 

8869 
-356 

0 

8513 
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DIVERSEN 
Betreft de opbrengst van verkocte Acta's uit 1986. 

LASTEN 

KOSTEN GENERALE SYNODE 1989 1986 
f f 

Installatie vergaderruimte 6443 3927 
Reiskosten afgevaardigden 39362 39587 
Verblijfkosten 1202 1479 
Hotelkosten 132 8172 
Lunches en consumpties 21397 8431 
Agenda's, rapporten, stencil- en typewerkzaamheden 12651 17211 
Scribaat 1765 3551 
Besluitenboekje 1605 1417 
Attenties gastgezinnen 915 0 
Diversen 500 1385 

Totaal 85971 85160 

DEPUTATEN EENHEID GEREFORMEERDE BELIJDERS 1989/1991 1986/1988 
f f 

Vergaderingen en reiskosten 15580 17674 
Afgevaardigden buitenland 26494 12998 
Werkzaamheden Kerkelijk Bureau 5281 3400 
Scribaat 431 2230 

Totaal 47786 36302 

DEPUTATEN GEESTELIJKE VERZORGING MILITAIREN 1989/91 1986/1988 
f f 

Vergaderingen en reiskosten 18327 21200 
Bijdragen buitenland 16750 12000 

Totaal 35077 33200 

DIVERSE DEPUT AA TSCHAPPEN 1989/1991 1986/1988 
f f 

Kerk en Onderwijs 7574 6324 
Financiële Zaken 7714 6567 
Vertegenwoordiging der Kerken 2522 1845 
Hoge Overheid en C.1.O. 19777 30602 
Kerkelijke Archieven 4089 2446 
Onderzoek Doelmatigheid 1508 3689 
Berijmde Schriftgedeelten 1652 6377 
Radio kerkdiensten 995 43 
Centraal Bureau 405 0 
Landelijke Herdenking 1892 4541 0 
Taken en Prioriteiten 390 0 
Kerklied 0 700 

Totaal 51167 58593 
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- Hoge Overheid en C.1.O.: In dit bedrag is ondermeer begrepen voor bijdrage Interkerkelijk Contact in 
Overheidszaken: f 

Totaal 

BIJDRAGE GEREFORMEERDE OECUMENISCHE SYNODE 

Bijdrage 

Betreft de bijdrage voor het jaar 1989, 5840 USO à f 1,72. 

ACCOUNTANTSKOSTEN 

Controle deputaatschappen 
Doorberekende accountantskosten 

Totaal 

Specificatie: 
Controle verslagperiode 
Controle voorgaande periode, restant 

Totaal 

ACTA 

Drukkosten (geschat) 
Verzendkosten 

Opbrengst verkoop Acta (geschat) 

Totaal 

- 299 voor 1988 
6765 voor1989 
5293 voor 1990 
5000 voor 1991 (voorschot) 

16759 

1989/1991 
f 

10041 

1989/1991 
f 

67715 
65641 

2074 

2000 
74 

2074 

1989/1991 
f 

29000 
0 

29000 
4000 

25000 

1986/1988 
f 

39276 

1986/1 988 
f 

62380 
59798 

2582 

2000 
582 

2582 

1986/1988 
f 

23177 
302 

23479 
6053 

17426 

Het bedrag ad f 25.000 betreft de dotatie aan de voorziening, die is gevormd voor de kosten van de Acta 
1989. 
Deze voorziening is opgenomen in de balans onder de kortlopende schulden. 

BIJLAGE 27 
Art. 93 

RAPPORT 2 VAN COMMISSIE VI 

De commissie nam kennis van het rapport van de quaestor en diens toelichting. Gelet op zijn opmerking is 
de commissie van oordeel dat binnen een deputaatschap ten allen tijde één van de leden de begroting dient 
te bewaken. 

De commissie stelt u voor: 
1. de werkzaamheden van de quaestor goed te keuren en hem van zijn beheer over de periode 1/m 1991 te 

dechargeren; 
2. alle niet-kashoudende deputaatschappen op te dragen een lid aan te wijzen, die de aanwending van de 

via de begroting van de quaestor beschikbaar gestelde kredieten dient te bewaken. 

A. de Geus, rapporteur 

BIJLAGE 28 
Art. 94, 98, 103 
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BRIEF AAN DE GEREF. DEC. RAAD 

Aan de Reformed Ecumenical Council 
c/o Mr. Richard van Houten 
2017 Eastern Avenue SE Suite 201 
Grand Rapids, Ml 49507 
USA 

Sliedrecht/Ede, 7 maart 1990 

Zeer geachte broeders en zusters, 
Het is het moderamen geen zaak van vreugde u te moeten mededelen welk besluit de generale synode van 
de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland, in 1989 in vergadering bijeen te Groningen, heeft moe
ten nemen ten aanzien van de Gereformeerde Oecumenische Raad, voorheen de G.O.S. 
Wij verhelen u niet dat wij het besluit, dat u bijgaand zowel in het Nederland als in een door ons verzorgde 
vertaling aantreft, met gevoelens van droefheid en teleurstelling hebben genomen en dat het ons intens ver
driet doet de banden, die er sinds 1968 bestaan, te moeten verbreken. 
Naar Schrift en belijdenis hebben wij ons genoodzaakt gezien deze ingrijpende beslissing te nemen. Het 
hierbij gevoegde besluit werd met algemene stemmen genomen. Wij bidden om Gods ontferming over ons 
allen. 
Met broedergroei en heilbede, 

ds. M.C. Tanis, praeses 
ds. J. van Amstel, scriba Il 

BESLUIT VAN DE GENERALE SYNODE 1989 VAN DE 
CHRISTELIJKE GEREFORMEERDE KERKEN IN NEDERLAND 

TEN AANZIEN VAN DE GEREFORMEERDE OECUMENISCHE RAAD (G.O.R.) 

De synode 
constaterende 
1. dat de G.O.S. geweigerd heeft om uit te spre

ken dat het lidmaatschap van de 
Gereformeerde Kerken in Nederland onver
enigbaar is geworden met de grondslag van 
de G.O.S. en daarom beëindigd dient te wor
den, terwijl de Gereformeerde Kerken in 
Nederland hebben doen blijken, dat zij niet 
van de door hen ingeslagen weg willen terug
keren en zich evenmin vrijwillig uit de G.O.S. 
willen terugtrekken; 

2. dat de G.O.S. geweigerd heeft uit te spreken, 
dat het lidmaatschap van de G.O.S. en het 
lidmaatschap van de Wereldraad van Kerken 
niet met elkaar te verenigen zijn; 

overwegende 
dat de G.O.S. hierdoor van haar eigen grond
slag is afgeweken; 
sprak uit 
dat de delegatie van onze kerken naar de 
G.O.S. 1988 te Harare, daartoe gemachtigd 
door de deputaten voor correspondentie met de 
buitenlandse kerken, terecht heeft besloten om 
het lidmaatschap van de Christelijke 
Gereformeerde Kerken in Nederland in de 
G.O.S. op te schorten; 
en besloot 
1 . overeenkomstig het door de generale synode 

van 1986 beslotene, met gevoelens van 
droefheid en teleurstelling het lidmaatschap 
van de Christelijke Gereformeerde Kerken in 
de Gereformeerde Oecumenische Raad met 
onmiddellijke ingang te beëindigen; 

2. de bijdrage voor 1989, zoals die door de 
G.O.S. is vastgesteld in 1988, alsnog over te 
maken; 

3. de Gereformeerde Oecumenische Raad hier
van in kennis te stellen. 

Synod 
noticing 
1. that the R.E.C. has refused to deciare that 

the membership of the GKN has become irre
concilable with the basis of the R.E.C. and tor 
that reason must be terminated, while the 
G.K.N. have indicated that they are neither 
willing to return trom that way they have cho
sen, nor to withdraw voluntarily trom the 
R.E.C.; 

2. that the R.E.C. has refused to deciare that 
the membership of the R.E.C. and the mem
bership of the World Council of Churches are 
irreconcilable; 

considering 
that the R.E.C. in so doing has departed trom its 
own basis; 
declared 
that the delegation of our churches to the 
R.E.C.-meeting at Harare 1988, mandated by 
the deputies lor correspondence with churches 
abroad, has rightly decided to suspend the 
membership of the C.G.K.N. within the R.E.C. ; 

and decided 
1. to without further delay terminale the mem

bership of the C.G.K.N. within the R.E.C., so 
doing in keeping with the decisions of the 
synod 1986 and with sentiments of sadness 
and disappointment; 

2. to yet make the financial contribution tor the 
year 1989 as il has been set by the R.E.C. 
1988; 

3. to inform the R.E.C. of this decision. 
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BIJLAGE29 
Art. 94,98, 103, 193 
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RAPPORT 1 VAN COMMISSIE IV INZAKE RAPPORT DEPUTATEN 
EENHEID EN CORRESPONDENTIE: ONDERDELEN 'ALGEMEEN' EN 

'KERKELIJKE VERHOUDINGEN BUITENLAND' 

1. Algemeen 
De commissie spreekt haar grote waardering uit voor de vele arbeid, die deputaten voor de eenheid van de 
gerefonneerde belijders in Nederland en de correspondentie met buitenlandse kerken hebben verricht. In 
een omvangrijk rapport hebben deputaten daarvan veslag gedaan. De vraag rijst in de commissie of het rap
port met alle bijlagen integraal in de Acta moet worden opgenomen. De synode moet daarover, eventueel in 
overleg met deputaten (en de commissie) een besluit nemen. Het lijkt de commissie, dat integrale overname 
de Acta teveel zullen belasten en bepalen. 
Het is duidelijk dat het takenpakket van deputaten te omvangrijk was om alles, wat opgedragen was, tot een 
afgerond einde te brengen. Dat heeft te maken met de materie zelf, die op veel punten moeilijk is en ook met 
onduidelijkheden, waarover eerst meer klaarheid moet komen. In maar liefst eenentwintig vergaderingen 
hebben deputaten zich van hun taak gekweten. Voeg daarbij alle arbeid, die tussen de vergaderingen moest 
worden gedaan, dan is duidelijk dat deputaten onder een (te) grote werkdruk stonden. Er was een taakver
deling in het deputaatschap in het voeren van de samensprekingen. Naar de overtuiging van de commissie 
kunnen de deputaten de zaak van de werkdruk intern regelen . De commissie heeft er alle begrip voor dat 
deputaten niet konden komen tot een afronding van hun bezinning op de hun gegeven opdracht de vraag te 
bestuderen welke ruimte voor verscheidenheid er in een kerk van gerefonneerde belijdenis kan en mag zijn . 
De synode zal deze opdracht opnieuw dienen te geven, hetzij aan dit deputaatschap hetzij aan een nieuw te 
benoemen deputaatschap, waarbij de commissie er de voorkeur aan geeft de opdracht aan dit deputaat
schap te doen toekomen. 

2. Relaties 
Deputaten stellen dat een nadere bezinning op onze oecumenische relaties prioriteit verdient boven een uit
breiding of opwaardering van de bestaande contacten. Wat staat ons als kerken voor ogen met deze relaties 
in de onderscheidenheid van correspondentie, contact en 'ecclesiastical fellowship'? Hoe kunnen wij op zin
volle wijze vulling en inhoud geven aan al deze contacten? De commissie onderstreept de noodzaak van 
een nadere bezinning op al onze kerkelijke relaties, voordat er besluiten worden genomen over uitbreiding of 
opwaardering van de bestaande contacten. 
Het is wenselijk meer informatie aan de eigen kerken te geven over de kerken in het buitenland, met wie wiJ 
contacten onderhouden. Deputaten willen deze kerken meer voor het voetlicht brengen, maar ze hebben 
daarvoor geen aparte opdracht nodig. De vraag naar de mogelijkheid om plaatselijke gemeenten in binnen
en buitenland met elkaar in contact te brengen is binnen het deputaatschap niet aan de orde geweest. Op 
het terrein van uitwisseling tussen gemeenten - waarbij met name aan de jeugd kan worden gedacht - heb
ben deputaten geen opdracht en bevoegdheid. De gemeenten kunnen deze mogelijkheid wel overwegen. 
Het zou goed zijn dat de gemeenten meer internationaal georiënteerd zijn en de leden van de gemeenten 
internationaal te instrueren. 
Het blijkt dat in de kerken in het buitenland vraag is naar meer infonnatie over de Christelijke Gereformeerde 
Kerken. Het is te overwegen het Besluitenboekje van de generale synode in het Engels te vertalen - eventu
eel in een samenvatting - en aan de buitenlandse kerken toe te zenden. Tevens is te overwegen om een 
samenvatting van het jaaroverzicht in het Jaarboek te vertalen en aan de kerken in het buitenland te doen 
toekomen. 
Naast een te vervaardigen lnfonnatieboekje over onze kerken krijgen de kerken in het buitenland op deze 
wijze de meest objectieve infonnatie. 

3. Gereformeerde Oecumenische Raad (G.O.R.) 
De commissie heeft kennisgenomen van de correcte afhandeling van het besluit van de generale synode 
1989 de relatie met de G.O.R. te verbreken. 

4. International Conference of Reformed Churches {I.C.R.C.) 
De generale synode van Groningen 1989 droeg deputaten op in 1992 met een welgefundeerd advies te 
komen ten aanzien van een eventueel aanvragen van het lidmaatschap van de I.C.R.C. Tot dit advies kun
nen deputaten nu nog niet komen evenmin als ze dat konden in 1989. Ze hebben de I.C.R.C. de laatste drie 
jaar niet aan het werk gezien. Er is een aantal onduidelijkheden waarom het volgens deputaten nog te vroeg 
is om het lidmaatschap van deze organisatie aan te vragen. Als waarnemer kan men wel in de I.C.R.C. func
tioneren. Als de I.C.R.C. goed weet wat men wil, intern en extern, kunnen wij deze zaak opnieuw bekijken. 
Deputaten hebben met het Interim Committee alleen gecorrespondeerd. Sommige kerken in de I.C.R.C. wil 
len een relatie met kerken in andere landen wanneer men volledig zusterkerken is. Niet alle kerken denken 
er zo over. 
Het functioneren van de I.C.R.C. is nog in een groeistadium. De I.C.R.C. moet meer publiciteit gaan geven 
aan wat ze doet. Een duidelijk gerefonneerd geluid moet naar buiten toe klinken. Daarbij moeten de kerken 
in de Derde Wereld meer in het blikveld komen. Deputaten deelden mee dat inmiddels de Free Refonned 
Church of North America zich bij de I.C.R.C. heeft aangesloten. 
De commissie is van oordeel, dat wij als Chr. Gerei. Kerken nu nog te weinig gronden hebben om een posi
tieve beslissing over het aanvragen van het lidmaatschap te nemen. Ze meent, dat de voorstellen van depu
taten enigszins anders geformuleerd dienen te worden. 
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5. Christian Reformed Church of North America (C.R.C.) 
In de C.R.C. is de besluitvonning na de rapportage van deputaten voortgegaan. De besluiten met betrekking 
tot het ambt e~ de wetenschap vervullen met zorg. We zuUen als kerken zorgvuldig acht moeten geven op 
deze ontw1kkehn~en, waardoor het gerefonneerd1 confessioneel karakter van deze kerken wordt prijsgege
ven. In de bezinning op onze oecumenische relaties zullen de ontwikkelingen en besluiten in de C.R.C. een 
gewichte plaats dienen te hebben. In de C.R.C. zijn spanningen ontstaan. Deputaten zullen in hun contacten 
met deze kerken een kritisch standpunt innemen. 

6. Églises Reformées Évangéliques lndépendsntes 
Deputaten hebben welwillend deze kerken in Frankrijk gevolgd. Naar de letter van art. 5 K.O. sub 8 had ds. 
O.A. Brienen niet beroepen kunnen worden in de Franse kerken. Terecht hebben deputaten rekening 
gehouden met de nood in deze kerken. De taalbarrière vormt in de contacten een probleem. Bepaalde 
aspecten van het kerkelijke leven roepen vragen op. Vanuit de Franse kerken wordt niet aangedrongen op 
nauwere contacten. Men vraagt niet om een opwaardering van de bestaande contacten en vanuit onze ker
ken gezien is er geen directe reden toe. 

7. Overleg 

7. 1. Zuid-Afrika 
Wat de ontwikkelingen in Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika betreft en de problemen rond het theolo
gisch_ seminarie 'Heidelberg' verwijst de commissie naar het rapport van commissie Il , die de zaken van de 
zending bestudeert. Er is contact geweest met commissie ll. We verwachten dat deze commissie met voor
stellen dienaangaande zal komen. 

7.2. Gereja Toraja Mamasa (G. T.M.) 
De ontwikkeling in de G.T.M. blijft ons met zorg vervullen. We verwijzen naar het rapport van commissie Il 
hierover, die voorstellen zal doen. 

8. Voorstellen 
De commissie stelt voor: 
1. Ten aanzien van de bezinning op de oecumenische relaties: 

De generale synode besluite deputaten op te dragen: 
a. zich te bezinnen op de vraag of het bepaalde bij art. 51 K.O. in het licht van de ontwikkelingen in de 

oecumenische relaties niet een wijziging behoeft en daarbij met name aandacht te geven aan de vraag 
of het onderscheid tussen 'contact' en 'relatie' (zoals die onder B en C gestipuleerd zijn) nog wel zinvol 
Is; 

b. aan de generale synode van 1995 van deze bezinning verslag uit te brengen en voorstellen te doen; 
c. thans niet over te gaan tot uitbreiding of opwaardering van de oecumenische relaties. 

2. Ten aanzien van de informatieverstrekking: 
De generale synode besluite deputaten op te dragen: 
een handzaam boekje gereed te maken - in de Engelse taal - dat infonnatie verschaft over de Christelijke 
Gerefonneerde Kerken in Nederland zowel wat betreft hun huidige positie als hun historische achtergron
den; 
tevens deputaten op te dragen het besluitenboekje van elke generale synode - eventueel in een samen
vatting - In het Engels te vertalen en toe te zenden aan de buitenlandse kerken; 
en deputaten . in overweging te geven een samenvatting van relevante gegevens uit het jaaroverzicht in 
het Jaarboek In de Engelse taal aan de kerken in het buitenland te doen toekomen. 

3. Ten aanzien van de International Conference of Refonned Churches 
De generale synode besluite deputaten op te dragen: 
a. in de komende periode nauw contact te onderhouden met het Interim Committee en met de lidkerken 

van de I.C.R.C. alsook met kerken die als waarnemers bij de I.C.R.C. betrokken zijn; 
b. de conferentie van de I.C.R.C. in 1993 als waarnemer bij te wonen; 
c. aan de generale synode van 1995 een gefundeerd advies uit te brengen ten aanzien van een eventu

eel aanvragen van het lidmaatschap van de I.C.R.C. 
4. Ten aanzien van de Christian Reformed Church of North America: 

De generale synode besluite deputaten op te dragen: 
a. de zorg over de voortgaande verontrustende ontwikkelingen en besluitvonning in de C.R.C. in de con

tacten met vertegenwoordigers van deze kerk opnieuw en met nadruk aan de orde te stellen en zo 
mogelijk die grondig te bespreken; 

b. aan de generale synode van 1995 advies uit te brengen of en hoe de relatie met de Christian 
Refonned Church of North America zal worden voortgezet. 

J. Jonkman, rapporteur 

BIJLAGE 30 
Art. 99, 147 

RAPPORT VAN DEPUTATEN HULPVERLENING 
IN BINNEN- EN BUITENLAND 

Op grond van art. 11 van de instructie brengen deputaten voor de hulpverlening in binnen- en buitenland 
verslag uit van de werkzaamheden over de jaren 1989, 1990 en 1991. 

...... 



I; 
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1. Samenstelling van het deputaatschap 
De synode van 1989 benoemde tot deputaat: 

drs. W.C. Moerdijk te Nieuwegein, voorzitter 
H. Medema RA te Bilthoven, secretaris/penningmeester 
Mw. D. Affourtit-Bouterse te Rozenburg 
drs. C.W. Buijs te Veenendaal 
J. Hoefnagel te Urk 
dr. B. Loonstra te Oud-Beijerland 
ir. H. Morel te Valkenswaard , tevens contactpersoon deputaten ADMA 
mw. T. Witzier-van 't Hof te 's-Gravenhage 

Dhr Morel heeft eind 1991 te kennen gegeven zijn werkzaamheden voor het de~uta_atschap om gezond
heidsredenen te moeten beëindigen. Omdat het deputaatschap geen secundi kent, Is zijn plaats niet vervuld . 

2. Werkwijze van het deputaatschap 

2. 1. Inleiding . 89 · d k " n Na de wisseling van deputaten op grond van de benC>eminge,n_ door de synode van 19 1s e wer Wijze va _ 
het deputaatschap enigszins aangepast. De belangnjkste Wijziging was de opheffing van de projectcommis 
sie, welke commissie voorheen de plenaire vergadenng adviseerde over de aa_nvragen. In plaats daan.:an 
zijn beraadsgroepen gevormd uit het deputaatschap. Een beraadsgroep houdt zich bezig met hulpverlening 
in een bepaald deel van de wereld en brengt daarover advies en verslag ui_t aan het deputaatschap. De 
werkwijze en de activiteiten van de beraadsgroepen zijn in paragraaf 2.5. en in hoofdstuk 6 van dit rapport 
uiteengezet. 

2.2. Plenaire vergaderingen 
In de verslagperiode vergaderde het deputaatschap 19 maal. In het algemeen wonen alle deputaten de ver
gaderingen bij ; van afwezigheid is feitelijk alleen sprake bij ziekte _en verbl ijf bu1t_enslands. De gemiddeld~ 
presentie op de vergaderingen is dus vrij hoog (85%). De vergadenngen worden In de meeste _gevallen bij 
gewoond door de beide functionarissen van het d1akonaal bureau. De sfeer op d_e ve_rgaderingen en_ de 
onderlinge samenwerking zijn beide erg goed. Op de ~lenaire vergaderin~en wonen 1n pnnc1pe alle besluiten 
genomen; alleen enkele praktische zaken van organisatonsche aard zijn gemandateerd aan het modera
men. 

i ·;;::~:~r;~~.C. Moerdijk (voorzitter) , C.W. Buijs (plaatsvervangend voorzitter), H. Medema (secreta
ris/penningmeester) . b ·, h t Het moderamen treedt in voorkomende gevallen als gespr.ekspartner voor deputaten _naar u1 en op; . e 
heeft slechts beperkte eigen bevoegdheden, bij voorbeeld bij h_et optreden in de 9ecombineerde vergadenng 
van de moderamina van de drie diakonale deputaatschappen, in zaken die het D1akonaal Bureau betreffen. 
Mw. Witzier is aangewezen als 2e secretaris-penningmeester. 

2.4. Projectcommissie . . . . 
Zoals reeds is vermeld heeft de projectcommIssIe gefunctioneerd tot en met 1989. . . . . 
De samenstelling was: mw. J. Brandsma, J. Hoefnagel (voorzitter) en mw. T . W1tzIer. Aan de comm1ss1e 
waren de functionarissen van het Diakonaal Bureau J.N. Noorlandt en H.H. van_Well toegevoegd._ 
De commissie vergaderde vóór elke deputatenvergadering; zij behandelde In die vergadenng de ingekomen 
verzoeken om financiële steun en bracht deze met een advies ter kennis van deputaten. 
2.5. Beraden 
Er zijn drie beraadsgroepen ingesteld: . .. .. 
1. Afrika, Azië. Samenstelling: mw. D. AffourtIt, C.W. Buijs en W.C. Moerdijk. _ 
2. Europa, Midden-Oosten en Noord-Afrika. Samenstelling: J . Hoefnagel, B. Loonstra en H. Morel (vervan 

gen door J.N. Noorlandt). . . 
3. Amerika. Samenstelling: J. Hoefnagel, H. Medema, J.N. Noorlandt en mw. T. WItz1er. 
De taken van een beraadsgroep zijn als volgt geformuleerd: 

begeleiden van projecten; 
- evalueren van projecten; 
- onderhouden van contacten met werkers in de projecten 
- rapporteren en adviseren aan de plenaire vergadering. . _ 
Evenals de projectcommissie in het verleden deed, vergadert elk beraad voorafgaande aan de plenaire ver 
gadering. Een beraadsgroep behandelt in zijn vergadering alle nieuwe projectaanvragen en bespreekt de 
voortgang van de lopende projecten. De verslagen van de vergaderingen van de beraadsgroepen worden 
ter kennis van de plenaire vergadering gebracht. Zo nodig doet een beraadsgroep voorstellen , die ter beslis
sing aan de deputatenvergadering worden voorgelegd. 

2.6. Commissie bezinning, publiciteit en toerusting . . . . . . 
De voormalige commissie Publiciteit is begin 1990 uitgebreid tot een commssIe PublicIteIt, bezinning en toe-

~~ .. T~ Samenstelling: C.W. Buijs, B. Loonstra, W.C. Moerdijk, J.N. Noorlandt, H.H. van Well en mw. . 1 1er. 
De activiteiten van de commissie zijn beschreven in hoofdstuk 4 en 5. 
2. 7. Diakonaal Bureau . 
Deputaten maken voor de vervulling van hun taken gebruik van de diensten van het Diakonaal Bureau 1n 
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Veenendaal. Dit bureau wordt in stand gehouden door de drie diakonale deputaatschappen (ADMA, Kerk en 
Bedrijfsleven en Hulpverlening). Hiertoe is door de drie deputaatschappen een beheerscommissie in het 
leven geroepen, waarin namens deputaten Hulpverlening br. Medema ziting heeft. De beheerscommissie 
rapporteert over de gang van zaken op het Diakonaal Bureau aan deputaten via de gecombineerde modera
mina. De organisatie-structuur is goedgekeurd door de generale synode 1989. De samenwerking met de 
beide andere deputaatschappen heeft hiermee een formele basis gekregen. Naar de mening van deputaten 
is het daardoor niet langer nodig dat één der deputaten tevens lid is van ADMA-deputaten. Deze bepaling in 
de instructie zou daarom kunnen vervallen. 
Reeds eerder rapporteerden deputaten dat de wijze waarop uitvoering wordt gegeven aan de opdracht van 
de synode slechts mogelijk is door het bestaan en de werkwijze van het bureau. Naast de secretariaatswerk
zaamheden in de vorm van agendering en notulering van de vergaderingen en de correspondentie , onder
houden de functionarissen van het Diakonaal Bureau ook vele contacten met instellingen en personen die 
met hulpverlening te maken hebben. Ook werken de functionarissen mee in de commissiestructuur van het 
deputaatschap en in bezinning en toerusting van de deputaten. Over het functioneren van het Diakonaal 
Bureau wordt, onder verantwoordelijkheid van de drie samenwerkende deputaatschappen, een afzonderlijk 
rapport aan de synode uitgebracht. 
De kosten van het Diakonaal Bureau worden op grond van afspraken tussen de drie diakonale deputaat
schappgen gedragen door deputaten ADMA. Deze afspraken dateren uit 1982 en hadden betrekking op de 
samenwerking van de deputaatschappen in het (toenmalige) Bureau ADMA. Bij de totstandkoming van het 
Diakonaal Bureau in 1989 zijn deze afspraken hernieuwd. Eén en ander is door deputaten ADMA aan de 
synode van 1989 gerapporteerd (blz. 405 van de Acta) . De grondgedachte van de afspraken tussen de 
deputaatschappen is, dat alle werkzaamheden van de drie deputaatschappen diakonaal zijn en dat veel 
werkzaamheden (bij voorbeeld 'bezinning en toerusting') niet specifiek ten behoeve van een bepaald depu
taatschap zijn. De omslag van ADMA is afgestemd op deze afspraken. De synode van 1989 heeft de instel
ling van het Diakonaal Bureau goedgekeurd en daarmee tevens de afspraken over de kostenverdeling. 
Mede om de collectieve verantwoordelijkheid voor het Diakonaal Bureau tot uiting te brengen, dragen depu
taten Hulpverlening (H.B.B.) een vast bedrag van f 15.000 bij in de jaarlijkse kosten. In de begrotingen 1993-
1995 is rekening gehouden met een verhoging van deze bijdrage tot f 20.000. Het is voor deputaten 
Hulpverlening van essentieel belang dat de lopende afspraken gehandhaafd blijven. Deputaten zijn dan ook 
ontstemd over de passage in het rapport van het deputaatschap 'Taken en Prioriteitenstelling' (T & P) aan 
de synode van 1992 over 'Hulpverlening' waarin wordt meegedeeld dat de werkwijze via het Diakonaal 
Bureau kan worden voortgezet mits de werkelijke kosten onderling worden verrekend. Omdat dept. T. & P 
geen enkel overleg hebben gepleegd, meenden dep. H.B.B. dat er in het geciteerde rapport sprake was van 
een misverstand. Hierop hebben dep. H.B.B. gewezen bij brief van 14 februari 1992. Dep. T & P hebben 
echter laten weten op de hoogte te zijn van de geldende afspraken en geen aanleiding te zien het rapport 
aan de synode aan te passen. Opvolging van het advies van dep. T & P leidt direct tot vermindering van de 
hulp aan de verre naaste. Het is nauwelijks voorstelbaar dat dep. T & P deze consequentie hebben voor
zien. In ieder geval hebben dep. H.B.B. bezwaar tegen de geciteerde passage en betreuren het dat dep. T & 
P niet de bereidheid hadden over deze zaak van gedachten te wisselen vóórdat het rapport aan de synode 
werd ingezonden. 

2.8. Kerkelijk Administratief Bureau 
Het Kerkelijk Administratief Bureau verzorgt vanaf 1989 de volledige financiële administratie van het depu
taatschap. Het bureau voorziet de penningmeester van tussentijdse overzichten en stelt een concept-jaarre
kening op. De penningmeester is belast met de betalingen en het liquiditeitenbeheer. Voorts voorziet hij 
deputaten op elke deputatenvergadering van financiële informatie, die nodig is voor de besluitvorming. 
Deputaten zijn over de dienstverlening van het Kerkelijk Administratief Bureau redelijk tevreden. Er bestaan 
wel wensen over uitbreiding van de dienstverlening, maar deputaten realiseren zich dat de bezetting van het 
bureau alsmede de financiën beperkingen meebrengen. 

3. Vertegenwoordigingen en contacten 

3. 1. Drie moderamina 
Twee maal per jaar is er een overleg tussen de moderamina van de deputaatschappen Kerk en 
Bedrijfsleven, ADMA en Hulpverlening. Dit overleg is bedoeld om zaken, die de drie deputaatschappen 
gezamenlijk aangaan, te bespreken. Ook de samenwerking van deze deputaatschappen in het Diakonaal 
Bureau van de kerken in Veenendaal komt in dit overleg aan de orde. 

3.2. Zending 
Het overleg met deputaten Zending kreeg een andere structuur, omdat de synode van 1989, op voorstel van 
deputaten besloot niet opnieuw een deputaat Zending in het deputaatschap Hulpverlening te benoemen. 
Het contact met deputaten Zending wordt nu behartigd door de beraadsgroep Afrika/Azië. Regelmatig is (ad 
hoc) overleg gevoerd over hulpverleningsprojecten op de (ex-)zendingsterreinen in Indonesië en Zuid-Afrika. 
Ook inzake het nieuwe zendingsterrein in Botswana is er goed onderling overleg. Bij werkbezoeken worden, 
ook uit efficiency-oogpunt over en weer desgewenst taken voor elkaar uitgevoerd. Afgesproken is dat er 
minimaal eenmaal per jaar een gezamenlijke vergadering van de beraadsgroep met de door deputaten 
Zending aangewezen personen wordt gehouden. Deze werkwijze lijkt bevredigend. Hiermee is tevens vol
daan aan het besluit van de synode inzake het overleg tussen Zending en Hulpverlening. 

3.3. Eukumindo 
Twee maal per jaar houden de kerken en zendingsorganisaties in Europa, die banden met de Indonesische 
kerken hebben, een vergadering. Tijdens deze bijeenkomsten komt de actuele situatie in Indonesië aan de 
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orde en worden ervaringen uitgewisseld. Steeds zijn enkele leiders van de Raad van Kerken van Indonesië 
aanwezig. Ook de E.M.S. (Evangelisches Missionswerk in Südwestdeutschland), die steun verleen_t aan de 
Mamasakerk is vertegenwoordigd. De contacten worden als zinvol ervaren. Overleg met de E.M.5.. Is mog~
lijk t.a.v. de activiteiten in Mamasa. Ook blijft het deputaatschap op de hoogte van de (on-)mogehJkheden in 
het visa-beleid van de Indonesische regering. 

3.4. I.C.C.O. 
Vanaf 1987 namen deputaten deel aan gesprekken in de groep O.C.H.I.N. (Overleg Christelijke 
Hulpverleningsorganisaties in Nederland) over mogelijke participatie in de_ prot. chr. medefinancierin~sorga
nisatie I.C.C.O. (Interkerkelijke Coördinatie Commissie OntwikkehngsproJecten). In _O:C.H.I.N. partIcIperen 
Tear Fund, Z.O.A. , Redt een Kind, Woord en Daad en Goed Werk. Over deze zaak Is In 1989 aan de syno
de gerapporteerd. Het overleg tussen O.C.H.I.N en I.C.C.O. heeft er toe geleid dat er drie zetels in het 
I.C.C.O.-bestuur voor de (kleine) reformatorische kerken en hulpverleningsinstanties beschikbaar zijn geko
men. Eén van deze zetels kan worden ingenomen door de kerken, te weten: 
- De Gereformeerde Gemeenten (deputaten bijzondere noden en deputaten zending). 
- De Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt (Vereniging 'De Verre Naasten'). 
- De Christelijke Gereformeerde Kerken (deputaatschap hulpverlening in binnen- en buite~land). 
Deputaten zijn van mening dat vertegenwoordiging in het I.C.C.O.-bestuur van betekenis Is voor het depu
taatschap en voor onze kerken. De kennis en ervaring van een grote professionele organisatie als I.C.C.O. 
kan de visie van deputaten op het terrein van (christelijke) hulpverlening verbreden. Voorts vergroot de parti
cipatie in het bestuur van I.C.C.O. de mogelijkheid om projecten bij I.C.C.O. in te dienen, die deputaten niet 
(geheel) zelf kunnen realiseren. Tenslotte kan de inbreng van de kleine reforrT1atorische kerken en hulpverle
ningsinstellingen enige invloed uitoefenen op de besteding van het omvangnJke budget van I.C.C.O. (f 130 
mln.). Deputaten besloten daarom mee te werken aan de benoeming van een bestuurslid in het 1.C.C.O.
bestuur, onder voorwaarde van goedkeuring door de generale synode. De in deze zaak samenwerkende 
kerken besloten een 'eigen' overlegstructuur te vormen. Dit overleg komt halfjaarlijks bijeen. In dit overleg 
rapporteert het namens de kleine reformatorische kerken aangewezen I.C.C.O.-bestuurshd de ontwikkelin
gen bij I.C.C.O. en worden afspraken gemaakt over de positie die dit bestuurslid binnen 1.C.C.O. moet inne
men. Namens deputaten nemen de brs. Medema en Moerdijk aan dit overleg deel. Afgesproken Is, dat ~e 
participerende kerken bij toerbeurt een I.C.C.O.-bestuurslid zullen leveren. Voor de eerste penode van dne 
jaar is daarvoor ir. H. van Rossum te Zeist (Geref. Gem.) aangewezen. Deze broeder maakte hiervóór reeds 
deel uit van het I.C.C.O.-bestuur (als waarnemer). 

3.5. Zending - Evangelisatie - Israël 
Indertijd werd een beraadsgroep van verschillende deputaatschappen in het leven geroepen om de werk
zaamheden in de richting van de gemeente op elkaar af te stemmen. Namens deputaten nemen de brs. B. 
Loonstra en H.H. van Well aan het beraad deel. De groep komt enkele malen per jaar samen voor praktisch 
overleg. 

3.6. Overige contacten 
Namens deputaten heeft br. H.H. van Well zitting gehad in de werkgroep Centraal Bureau. Deputaten heb
ben kennis genomen van de voorstellen van deze werkgroep aan de synode. Deputaten kunnen instemmen 
met deze voorstellen , maar zouden zeker geen bezwaar hebben gehad tegen een meer rigoureuze aanpak. 
De huidige voorstellen zijn tamelijk behoudend en zullen niet leiden tot belangrijke schaalvoordelen. 
Deputaten zijn ervan overtuigd dat één centraal bureau voor onze kerkelijke organisatie (centrale leiding, 
gezamenlijk secretariaat, geïntegreerde logistiek etc.) uiteindelijk de oplossing zal zijn . Het is jammer dat het 
tempo waarin een dergelijk bureau tot stand komt zo laag ligt. 
Op verzoek van de diakonie van Zwolle hebben deputaten enkele malen advies gegeven met betrekking tot 
de opzet en instructie van een gemeentelijke werkgroep voor internationale hulpverlening. Het is verheu
gend dat de gemeente via de eigen organen diakonaal actief is. Dit maakt ook de diakonale voorbede uiter
mate concreet. 
Evenzo is aan diverse classicale diakonale commissies (Leeuwarden, Hoogeveen, Den Haag) voorlichting 
en advies gegeven bij het opzetten van gezamenlijke projecten voor hulpverlening in de classiskerken. 

4. Bezinning 
Het hulpverleningswerk is bij uitstek op de praktijk gericht. De daad staat voorop. Maar dat wil niet zeggen 
dat daarom de bezinning achterwege kan blijven. Voortdurend doen zich in die praktijk situaties voor die om 
bezinning vragen. Daarom staat dit ook regelmatig op de agenda van de vergaderingen. Enkele bezinnings
onderwerpen zijn: 

4. 1. Gerechtigheid 
Hulpverlening dient te geschieden op schriftuurlijke gronden. Daarom hebben deputaten zich uitdrukkelijk 
bezig gehouden met het thema 'bijbelse gerechtigheid'. Deze gerechtigheid behoort bij het koninkrijk Gods, 
dat niet van deze wereld is, maar wel in deze wereld komt. Daarmee stelt het ook de norm voor maatschap
pelijke en politieke gerechtigheid. 

4.2. De rol van het geld 
Geld speelt een zeer belangrijke rol in het hulpverleningswerk. Het gevaar is altijd aanwezig dat de ontvan
gende partij blijvend afhankelijk wordt en dat de gevende partij bevoogdend overkomt. Gezocht en gestreefd 
moet worden naar een gezamenlijke verantwoordelijkheid voor de gaven die God ons geschonken heeft. 
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4.3. Belegging van gelden 
Niet alle binnengekomen gelden worden direct besteed. Daardoor moeten tijdelijke beschikbare of overtolli
ge middelen worden belegd. Deputaten zijn van mening dat beleggen bij voorkeur zo moet geschieden, dat 
het de armen in de wereld ten goede komt. Na grondig beraad besloten deputaten een deel van het vermo
gen te beleggen bij de E.D.C.S. (Ecumenical Development Cooperative Society). Dit fonds investeert in pro
jecten in de derde wereld. Over deze wijze van beleggen is overleg gevoerd met deputaten Financiële 
Zaken. Bij de samenstelling van dit rapport was dit overleg nog niet afgerond. 

4.4. Geloofszendingen 
Een advies aan kerkeraden bij uitzending van een gemeentelid door een geloofszending kwam in deze ver
slagperiode gereed. Dit advies geeft richtlijnen en aandachtspunten, waar een kerkeraad zijn voordeel mee 
kan doen. 

4.5. Bijzondere aanvragen 
Soms geven bijzondere aanvragen om hulp aanleiding tot bezinning. Zo kwam uit één van de kerken de 
vraag om financiële steun voor bijzondere ziektekosten van een gemeentelid in het buitenland. Deputaten 
hebben na rijp beraad besloten niet aan het verzoek te voldoen. Het leek deputaten niet verantwoord om in 
dit geval - waarin nog niet alle andere kanalen waren geprobeerd - voor één persoon een zeer omvangrijk 
bedrag beschikbaar te stellen. Deze moeilijke beslissing werd uiteraard met de betrokken kerkeraad bespro
ken. 
In enkele gevallen werden deputaten geconfronteerd met initiatieven van diakonieën die landelijk actie in de 
kerken (wilden) voeren. Deputaten hebben er in die gevallen op gewezen dat het benaderen van de kerken 
voor hulpverlening een zaak van deputaten is. 
In hoofdstuk 5 wordt ingegaan op de bezinning betreffende de criteria ter beoordeling van steunaanvragen. 

5. Publiciteit en toerusting 
Via het eigen blad 'Werkwoord' geven deputaten aan alle leden van onze kerken informatie over uiteenlo
pende onderwerpen: projecten, financiën, uitgezonden vrijwilligers etc. Verder vindt via het blad 'Adma-lnfo' 
verspreiding van informatie over hulpverlening aan de diakenen plaats. 
Zoals gebruikelijk werd voor de jaarlijkse hulpverleningszondag een folder gemaakt met informatie over ver
schillende projecten van het deputaatschap; deze folder speelt een belangrijke rol bij de collecte. Voor de 
hulpverleningszondag werden ook posters gemaakt die in kerkportalen , vergaderlokalen e.d. kunnen worden 
opgehangen. Het gebruik om voor de hulpverleningszondag een preekschets beschikbaar te stellen werd 
voortgezet; de predikanten K.J. Velema, R. van de Kamp en B. Loonstra schreven achtereenvolgens deze 
schets in 1989, 1990 en 1991. In de kerkelijke pers wordt ruim de aandacht op de februari-collecte geves
tigd. Bij bijzondere noden (zoals natuurrampen) wordt in De Wekker aangegeven welke mogelijkheden tot 
financiële hulp deputaten zien; hierbij hoort uiteraard een oproep tot het overmaken van giften. Er wordt naar 
gestreefd wekelijks een gebedsonderwerp op het hulpverlenings- of zendingswerk in De Wekker op te 
nemen; het overleg met Zending hierover is op verzoek van deputaten Zending gestaakt. 
Van essentieel belang is de jaarlijkse projectenlijst. Deze werd in het verleden opgenomen in één van de 
nummers van Werkwoord en sinds 1990 in Adma-lnfo. Uit de opbrengsten voor verschillende projecten blijkt 
dat er in het land met deze lijst wordt gewerkt. 
Bezinning op de criteria bij de beoordeling van hulpaanvragen blijft nodig. De algemene criteria die tot nu toe 
zijn gehanteerd, blijken in allerlei bijzondere omstandigheden vaak moeilijk toepasbaar. Daardoor ontstaat 
het risico van enige willekeur in de toekenning van steun. De bezinning is nog niet afgerond. Het is de 
bedoeling met de resultaten ook de diakonieën van dienst te zijn, wanneer zij aanvragen moeten beoorde
len. 
Van de werkers in Honduras verschijnen rondzendbrieven, waarin verslag wordt gedaan van de werkzaam
heden. Het bureau verzorgt de verzending van deze brieven aan een grote groep geïnteresseerden. 
Sommige gemeenten of classicale diakonale commisies adopteren voor een bepaalde periode een project. 
Voor de fondsenwerving is in dit soort gevallen publiciteitsmateriaal nodig; bij de vervaardiging van dit mate
riaal is Diakonaal Bureau in verschillende gevallen behulpzaam. 
De ervaringen met het diaklankbeeld zijn positief. 
Drs. Van Well gaf aan diakenen in diverse classes instructie over het financiële beleid van de diakonie, 
waarbij ook aandacht is geschonken aan hulpverlening buiten de eigen gemeente. 
Met veel belangstelling namen deputaten kennis van het initiatief van de werkgroep 'Dienstverlening 
Jongeren Wereldwijd' om jongeren uit Nederland in hun vakantie elders in de wereld diakonaal werk te laten 
doen. Door de persoonlijke ontmoeting tussen rijk en arm wordt hier in de praktijk gebracht waar het in de 
hulpverlening om gaat: diakonale gemeenschap in christelijke verbondenheid en gelijkwaardigheid. Bij terug
keer kan deze ervaring in het diakonaat van de eigen gemeente ten nutte worden gemaakt. Namens deputa
ten heeft drs. Noorlandt als waarnemer zitting in deze werkgroep. 

6. Projecten 
Vanaf begin 1990 is het onderhoud, de begeleiding en de advisering van en over de projecten opgedragen 
aan de beraadsgroepen. De rapportering is hierop aangepast. 

6. 1. Beraadsgroep Afrika, Azië 
6.1.1. Zuid-Afrika (Venda en KwaNdebele) 
6.1 .1.1. Tshikevka 

Door de oprichting van een christelijke school wordt gestreefd naar goed onderwijs voor zwarten, 
zodat de ontwikkeling van de Zuidafrikaanse bevolking kan worden bevorderd. De school verkeert 
nog in een uitbreidingsfase en telt nu 12 klassen. Het aantal aangemelde kinderen is vele malen gro-
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ter dan geplaatst kan worden. Er zijn bijdragen verleend met het oog op de bouw van nieuwe klaslo
kalen. De exploitatiekosten moeten in principe worden gedekt door de schClolgelden. _ Ook_ 1s bijge
dragen in de bijkomende salariskosten van een (Nederlandse) onderwijzeres, Pia N1cholson
Hulsman. 

6.1.1.2. Kinderhuis Takalani 
Dit kinderhuis , uitgaande van de diakonie van de Gereformeerde Kerk in Venda, is een vast project 
van deputaten. Het tehuis voorziet duidelijk in een behoefte. Ongeveer 23 kinderen worden hier 
opgevangen. De financiële toekomst van het tehuis is zorgelijk, omdat de steun van een grote 
donororganisatie is weggevallen. 

6. 1 . 1 .3. Pfarisano 
In dit project van de lyani-bijbelschool wordt aan vrouwen naailes gegeven om hen in staat te stellen 
voor de kleding van hun gezinnen te zorgen. Ook aan dit project is steun verleend. 

6.1.1.4. SOS-Disasterfund 
Dit fonds is opgericht om steun te verlenen aan van huis verdrevenen. De oproep tot steun gaf 
goede respons in de kerken. Mede door de hulp vanuit onze kerken konden in Venda meer dan 140 
gezinnen geholpen worden met nieuwe behu1z1ng en opvang 1n een nieuwe omgeving. 

6.1.1.5. Kerkerfproject . . 
Via de stichting Woord en Daad is het Kerkerfproject in KwaNdebele mogelijk gemaakt. In dit project 
wordt mensen geleerd hun eigen groenten te verbouwen. 

6.1.2 . Botswana 
In verband met het besluit van Deputaten Buitenlandse Zending om zendingswerk te beginnen in 
D'kar (Botswana) is in oktober 1991 een oriëntatiebezoek gebracht door de deputaten mw. Affourt1t en 
ds. Moerdijk. Deputaten konden een goede indruk krijgen van het hulpverleningswerk dat aldaar reeds 
vanuit de kerk gebeurt (KURU). Er is in principe steun toegezegd door deputaten. Samen _met zen
dingsdeputaten wordt over deze zaak contact onderhouden met andere betrokken orgarnsat1es in 

Nederland, zoals bijv. Dienst over Grenzen. 
Het bezoek aan Botswana kon worden gecombineerd met een bezoek aan Venda. Daardoor kon ter 
plaatse kennis worden genomen van de diverse projecten en konden met de verantwoordelijke bestu
ren besprekingen worden gevoerd. 

6.1 .3. Pojecten Sulawesi, Indonesië 
6.1.3.1. Landbouwproject Litaksakka', Sulawesi . 

In 1989 heeft de Duitse partner van de Gereja Toraja Mamasa, de E.M.S., een landbouwkundig 
ingenieur (Hans Heinrich) uitgezonden om te werken in het Mamasagebied. Zijn hoofdt_aak is het 
adviseren bij en het stimuleren van de herbebossing om erosie tegen te gaan. Omdat signalen uit 
Mamasa kwamen dat de samenwerking tussen deze ingenieur en de voorzitter van de landbouw
commissie van de G.T.M. te wensen overliet, hebben deputaten via een werkbezoek van ds. Buijs 
getracht hulp te bieden. Het vermoeden bestond dat de spanningen samenhingen met twijfel over de 
opstelling van deputaten t.o.v. de Duitse inbreng. Gelukkig kon een goede same,nwerk1ng tot stand 
komen. Het bleek dat ir. Heinrich in hetzelfde spoor verder wilde gaan als destijds 1r. De Vries, nl. 
zoveel mogelijk trachten de mensen zelf verantwoordelijkheid te laten dragen _en daarbij geen grote 
projecten te starten die tot doel hebben winst te maken voor de kerk. De voorzitter van de landbouw
commissie van de G.T.M., ds. Mony, is in 1991 door de synode vervangen door ds. Gideon Sumoya. 
Ds. Mony heeft gedurende 5 jaar veel gedaan voor de beproeving van nieuwe rijstsoorten en vooral 
voor een visproject, dat zeer belangrijk kan zijn voor de bewoners van dit gebied. Om dit visproject te 
doen slagen heeft ds. Mony zich beijverd de irrigatie van het proefterrein Litaksakka' drastisch te ver
beteren. Hij is hierin zeer goed geslaagd. Een interessante ontwikkeling, die vooral de aandacht 
heeft van ir. Heinrich, is het opsporen, selecteren en zo mogelijk veredelen van de traditionele rijst
soorten. Deze rassen behoeven minder kunstmest en bestrijdingsmiddelen. Nu de weg van de kust 
naar Mamasa geasfalteerd is, is de aanvoer van rijst uit de kuststreek geen probleem meer. Daarom 
is de noodzaak van snelgroeiende nieuwe rijstsoorten minder sterk dan vroeger. De landbouwcom
missie van de G.T.M. beraadt zich intensief op de meest effectieve wijze, waardoor de resultaten 
van Litaksakka' zo goed mogelijk ten dienste kunnen worden gesteld van de gehele kerkgemeen
schap. Vooral op het vlak van voorlichting en begeleiding zal nog enige tijd hulp van deputaten 
gewenst zijn. 

6.1.3.2. Bibliotheekproject . 
Twee maal is door een groot aantal predikanten van onze kerken een bijdrage gegeven aan ruim 
300 predikanten en voorgangers van de G.T.M. voor de aanschaf van theologische boeken. Zij kon
den allen een complete bijbelverklaring ontvangen. 

6.1.3.3. Vertaalproject Muna 
René en Lidy van de Berg werken in Ujung Pandang (Zuid-Sulawesi) als taalkundigen, verbonden 
aan de universiteit. Naast de onderwijstaak houdt dit echtpaar zich ook bijzonder bezig met het op 
schrift stellen van de Muna-taal en de vertaling van de bijbel in deze taal (Muna is een klein eiland 
ten zuid-oosten van Sulawesi). Dit werk valt onder de activiteiten van de organisatie die bekend staat 
onder de naam Wycliffe. Ze zijn begonnen met de vertaling van het Marcus-evangelie en de 
geschiedenis van Jozef. Binnenkort kan worden gestart met andere delen van het boek Genesis. 
Deputaten hebben dit project al enige jaren gesteund via de diakonie van Leiden. 

6.2. Beraadsgroep Amerika 
6.2.1. Honduras 
6.2.1 .1 . Gezondheidsproject 

Het eigen grote project van deputaten - preventieve gezondheidszorg onder de Miskito Indianen in 
Honduras - heeft in de verslagperiode flinke uitbreiding en verandering ondergaan. Het project 
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begon in 1987 met twee verpleegkundigen: Didy van Ameyde en Ria Kattenberg. Sinds juli 1990 
kwamen ook de verpleegkundigen Joske Knigge en Joke Flikweert ten laste van het project. Ria 
Kattenberg is in 1989 opgevolgd door Corrie Roorda. Bij de werving van deze opvolgster waren 
deputaten actief betrokken. Didy van Ameyde keerde in 1991 terug. De verpleegkundigen doen met 
grote inzet en betrokkenheid hun werk. Er wordt veel van hen gevraagd aan creativiteit en flexibiliteit. 
In de verslagperiode werden namens deputaten twee werkbezoeken afgelegd: in februari 1989 
bezocht zr. Witzier samen met een Z.O.A.-medewerker het project en in februari 1991 brachten de 
brs. Hoefnagel en Noorlandt een bezoek aan Honduras. Op deze wijze werd de betrokkenheid van 
deputaten vergroot; de ontwikkelingen van het project konden in ogenschouw worden genomen en 
met direct betrokken instanties ter plaatse kon overleg gevoerd. Daarbij moet worden gedacht aan 
Mopawi, een hulporganisatie van de Moravische kerk, het Ministerie van Gezondheid e.d. 
Enkele doelstellingen van het project zijn: 

het opleiden en begeleiden van gezondheidswerkers en vroedvrouwen; 
het geven van voorlichting aan groepen over basisgezondheidszorg en hygiëne; 
medicijnenverstrekking en controle hierop; 
opleiding van verpleegsters, die het werk t.z.t. kunnen overnemen; 
meewerken aan programma's van het Ministerie van Gezondheid (M.S.P.), zoals vaccinaties , 
malariabestrijding e.d. 

6.2.1.2. Waterproject 
Steeds weer attenderen de verpleegkundigen op het belang van goed drinkwater: hét probleem van 
elk ontwikkelingsland. Deputaten besloten te helpen bij het slaan van waterputten en de bouw van 
watertanks. De echtgenoot van Joske Knigge (Rocky Malloy, een Amerikaan) is aangesteld om dit 
project te begeleiden. Deze man inspireert de bevolking enorm. Deputaten betalen de salariskosten 
van deze medewerker en een deel van de materiaalkosten. De kerken van de classis Den Haag 
voeren in 1991 /92 een actie voor dit project. 

6.2.1.3. Groenteproject 
Er is een groenteproject gestart. Deputaten financierden de aankoop van zaaizaad. De bevolking is 
geïnteresseerd en er worden cursussen gegeven. 

6.2.1.4. Kippenproject 
Rocky Malloy heeft kippen meegenomen uit de V.S. Hij verkoopt de broedeieren aan de plaatselijke 
bevolking, waardoor de Miskito's ook een beter kippenras krijgen. Een bijdrage aan de strijd tegen 
de ondervoeding. 
Tussen de (deel-)projecten is grote samenhang: het medische project geeft voorlichting over hygië
ne en voeding, daadwerkelijk ondersteund door de andere projecten. Er wordt niets gratis verstrekt 
aan de bevolkking, waardoor het effect van de projecten wordt vergroot. De Miskito's verwerven 
inkomsten door b.v. hout halen, zorgen voor transport e.d. 
In maart 1992 komen er Miskito-verpleegkundigen klaar met hun opleiding. Als zij kunnen en willen 
zouden zij in het project kunnen worden opgenomen. Daarbij zou zelfs kunnen worden gedacht aan 
overdracht van het project. Beslissingen hierover kunnen na evaluatie van het project medio 1992 
worden genomen. In het Hondurasproject wordt samengewerkt met Z.O.A.-Vluchtelingenzorg. Naast 
overleg in Nederland maken deputaten gebruik van de diensten van de regionaal directeur van 
Z.O.A. in Honduras, dhr. H. van de Bom. 

6.2.2. Brazilië 
In het zuiden van Brazilië, in de deelstaat Paraná, hebben Nederlanders jaren geleden kolonies en 
kerken gesticht. De kerk van Carambei , waar ds. J.C. Hardeman predikant is, ondersteunt projecten 
op landbouwkundig, medisch, sociaal en onderwijs gebied. Deputaten steunen dit werk al vele jaren. 

6.2.2.1. Landbouwkundig project 
De Boaz-commissies helpen arme boeren met kennis en leningen. Voor de landbouwvoorlichting is 
altijd ruime belangstelling. De boeren worden geholpen met zaaizaad, mengmest en landbouwkalk. 
Andere boeren worden geholpen bij de aanschaf van koeien en de aanleg van goede weiden. Met 
financiële hulp van deputaten is een tractor aangeschaft; de boeren kunnen hiervan bij toerbeurt 
gebruik maken. Zij betalen terug met eigen produkten. Verschillende boeren hebben zo een aardig 
bedrijfje gekregen, waardoor zij lid konden worden van de plaatselijke coöperatie. 

6.2.2.2. Medisch project 
In de afgelopen jaren is een medisch project - het Ruth-project - ontstaan. Op verschillende plaatsen 
worden medische posten gebouwd, waar een verpleegkundige (vrijwi lligster uit de kolonie) spreek
uur kan houden. De posten worden ook gebruikt voor bijeenkomsten van vrouwen- en meisjesgroe
pen. 

6.2.2 .3. Crêche Betel 
In de crêche worden kinderen opgevangen die overdag geen thuis hebben. Dagelijks komen er _ 
150 kinderen in de leeftijd 0-12 jaar. Driemaal per week komt er een evangeliste, die de kinderen bij
belverhalen vertelt en liedjes leert. Deputaten dragen bij in de salariskosten van de directrice van de 
crêche. 

6.2.2.4. Ambacht- en huishoudschool 
In 1991 is dit nieuwe project ('Escolar') gestart. Voor kinderen boven 12 jaar is er geen opvang meer 
in de crêche. Als er niets meer voor en met deze kinderen wordt gedaan dreigen zij aan 'de straat' te 
vervallen. Vooral voor hen is de school geopend. Ze kunnen er leren timmeren, lassen, kranen 
maken, houtbewerken, kleding maken, groente verbouwen etc. Ook worden basisbegrippen over 
voeding en hygiëne bijgebracht. 
Door de jarenlange relatie bestaat er in de kerken een goede belangstelling voor de projecten in 
Brazilië. De kerk van Zwolle heeft een financiële actie gevoerd voor het Ruth-project. Verschillende 
kerken ontvingen steun voor de verzending van ingezamelde kleding, zowel naar Carambéi als naar 
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Arapotf. 
Er zijn raakvlakken met zendingswerk en werelddiakonaat van de Gereformeerde Kerken in d_it deel 
van Brazilië. Uit dien hoofde onderhouden deputaten contact met het Centrum voor Zending en 
Werelddiakonaat in Leusden. 

6.3. Beraadsgroep Europa, Midden-Oosten en Noord-Afrika . 
Anders dan de beide andere beraadsgroepen heeft deze beraadsgroep geen langlopende grote proiecten te 
begeleiden. Het werk bestond voor een belangrijk deel uit de beoordeling van een aan_tal uiteenlopende aan
vragen tot hulpverlening. Voorts zijn contacten onderhouden met chr. geref. werkers die met medeweten van 
deputaten uitgezonden zijn . Gesteunde projecten werden begeleid door met genchte vragen te informeren 
naar de voortgang. 
6.3.1 . Oost-Europa 

Sinds het najaar van 1990 is dit gebied vrij toegankelijk. De mogelijkheden tot hulpverlening zijn_ enorm 
vergroot, terwijl de behoefte aan hulp duidelijk blijkt. Het ontbreekt de kerken daar aan eigen middelen 
om de ontstane vrijheid optimaal te benutten voor opbouwwerk. Deputaten hebben diverse hulpaan
vragen gehonoreerd. Zij onderzoeken overigens de mogelijkheid om niet alleen incidentele hulpaan
vragen te honoreren, maar ook bijdragen te leveren die binnen een groter regionaal of landelijk ontwik
kelingsplan of prioriteitenbeleid past. Hiertoe is het plan opgevat om medio 1992 een werkbezoek aan 
Oost-Europa te brengen. 

6.3.2. Arabische wereld 
Het tweede aandachtsveld is het Midden-Oosten. De christelijke presentie in de Arabische wereld is 
van groot belang. De ondersteuning in een overheersende islamitische maatschappij van de vaak 
zwakke christelijke groepering is een noodzaak. Het werk van de fam. A. Huttinga in Tunesië op 
medisch gebied is beëindigd. Na hun terugkeer voerde de beraadsgroep een evaluerend gesprek. Via 
een betrouwbare relatie in Egypte is hulp gegeven aan christenen in Egypte, Jordanië en Irak. 

6.3.3. Israël 
De aandacht van deputaten voor Israël is gebleven. Met drs. H.M. van der Vegt is regelmatig contact 
onderhouden. Bekende gesteunde projecten zijn: het bejaardenhuis Eben Haëzer in Haifa, Kfar Shaul 
en Jemima. In het jaar van de Golfoorlog is het Israëlische Rode Kruis gesteund. 

6.3.4. Nederland 
Nederland kent zijn eigensoortige problemen. Maatschappelijke zorg voor Vietnamezen in Nederland, 
hulp aan drugverslaafden (Stichting De Hoop) en de terminale thuiszorg (Stichting De Schuilplaats) 
waren projecten die werden gesteund. 

6.4. Overige projecten 
Naast de bovengenoemde concreet genoemde projecten, zijn in de verslagperiode in verschillende aan
dachtsgebieden ook andere projecten gesteund. Het voert te ver om van al deze projecten beschrijvingen in 
dit rapport op te nemen; de informatie is uiteraard wel bij deputaten beschikbaar. 
In bijlage 30.1. bij dit rapport is een volledig overzicht opgenomen van alle projecten die in de jaren 1989, 
1990 en 1991 zijn gesteund. 

6.5. Kleine projecten 
Onder kleine projecten verstaan deputaten in het algemeen de projecten die niet rechtstreeks door hen wor
den gesteund, maar die worden aanbevolen op de projectenlijst. Diakonieën en verenigingen maken voor 
acties en collecten gebruik van deze lijst en dragen in veel gevallen de opbrengsten aan deputaten af, waar
na doorbetaling plaatsvindt. Dat hiervan op grote schaal gebruik wordt gemaakt moge blijken uit de overzich
ten op bijlage 30.2. bij dit rapport. Van 1986 tot 1991 stegen de ontvangen bijdragen uit de kerken voor de 
kleine projecten met meer dan f 100.000! 

6.6. Rampenhulp 
Bij de publicatie in de kerkelijke pers over rampenhulp wordt in het algemeen het gironummer van het 
Kerkelijk Bureau vermeld. Opbrengsten die op deze wijze bij deputaten binnenkomen worden via een nader
hand vastgesteld kanaal bestemd, indien mogelijk wordt gekozen voor een christelijke hulpverleningsorgani
satie, bij voorbeeld ZOA, TEAR FUND, SOH, Friedenstimme e.d. Ook in deze verslagjaren zijn aanzienlijke 
bedragen ontvangen. Er was trouwens de afgelopen jaren sprake van een groot aantal rampen. De cijfers 
zijn opgenomen op bijlage 30.3. 

7. Financiën 

7.1. Februaricollecte 
De opbrengst van de februaricollecte (waarin begrepen de bijdragen van de kerken die de omslag afdragen) 
bedroeg: 
1989 
1990 
1991 

Gemiddeld 

1302.000 
1274.000 
1283.000 

f 286.000 

(1986 
(1987 
(1988 

1285.000) 
f 301 .000) 
1282.000) 

(f 289.000) 

Uit de cijfers blijkt dat er (gemiddeld genomen) sprake is van een lichte daling van de opbrengsten. 

7.2. Algemene giften 
De algemene giften vertonen het volgende beeld 
1989 f 53.400 (1986 
1990 f 43.700 (1987 
1991 146.900 (1988 

Gemiddeld f 48.000 

7.3. Giften eigen projecten 
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f 35.800) 
f 75.800) 
f41 .800) 

(f 50.900) 

Er is in deze verslagperiode opnieuw sprake van een sterke stijging van specifieke giften voor eigen projec
ten. De volgende cijfers geven dit aan: 
1989 1150.000 
1990 f 127.000 
1991 1135.000 

Gemiddeld 137.000 

7.4. Statistische gegevens 

(1986 
(1987 
(1988 

f 58.000) 
f 91.000) 
f 89.000) 

(f 79.000) 

Samenvattend overzicht van de opbrengsten t.b.v. de kas van deputaten: 
1989 

Gemiddelde opbrengst februaricollecte per lid 
Door generale synode vastgestelde omslag 
Aantal gemeenten dat niet afdroeg 
Aantal gemeenten dat de vastgestelde omslag afdroeg 
Aantal gemeenten dat minder afdroeg dan de omslag 
Aantal gemeenten dat meer afdroeg dan de omslag 

13,93 
f 1,90 

6 
45 

0 
136 

1990 

f 3,57 
f 1,90 

5 
55 

1 
126 

1991 

f3,68 
f 1,90 

3 
53 

2 
129 

Uit deze gegevens blijkt dat vrijwel het gehele kerkelijke achterland betrokken is bij het werk van deputaten. 
Het komt slechts incidenteel voor dat een gemeente niet bijdraagt aan het hulpverleningswerk. Het aantal 
gemeenten dat volstaat met het afdragen van de vastgestelde omslag blijft t.o.v. de vorige verslagperiode 
ongeveer gelijk (ca. 30% van het totaal). Deputaten hebben geen totaal-inzicht in de andere wereld-diakona
le activiteiten in deze gemeenten. Aangenomen mag worden dat zeker in een aantal gemeenten sprake is 
van eigen acties. Hiertegenover staat een aantal gemeenten dat zowel een collecte-opbrengst als de omslag 
afdraagt. 
De gemiddelde opbrengst voor de gemeenten die meer afdragen dan de omslag is in de verslagjaren (glo
baal) f 4,90, f 4,40 en f 4,60 per lid. 

7.5. Exploitatie-overzichten 
De exploitatie-overzichten sluiten met de volgende saldi : 
1989 batig 114.000 
1990 nadelig 118.000 
1991 nadelig 1 12.000 

In de begrotingen hebben deputaten rekening gehouden met de besteding van het surplus-vermogen. Bij de 
bestedingen is telkenjare het voorzichtigheidsprincipe gehanteerd. Gebleken is, dat vooral de bijdragen voor 
de eigen projecten van deputaten hoger zijn dan wordt begroot. De extra-besteding is wel gerealiseerd, 
maar door de meevallende opbrengsten ontstaat jaarlijks een voordeel t.o.v. de begroting. De baten en las
ten over de verslagjaren zijn gespecificeerd opgenomen op bijlage 30.4. 

7.6. Vermogenspositie 
Het vermogen van het deputaatschap bedraagt per 31 december 1991 f 297.000. De gewenste omvang van 
het werkvermogen is 1 150.000. Zoals reeds eerder is opgemerkt, is het beleid van deputaten er op gericht, 
dat het surplus aan eenmalige en kortlopende projecten wordt besteed. Als gevolg van de meevallende 
opbrengsten ijlt deze besteding na op het voorgenomen beleid. Voor het verloop van de vermogenspositie 
over de verslagjaren wordt verwezen naar bijlage 30.5. 

7.7. Begroting 
Op bijlage 30.6. van dit rapport is de begroting van deputaten opgenomen over de jaren 1993, 1994 en 
1995. Deputaten constateerden in hun rapport aan de generale synode 1989 dat het hulpverleningswerk in 
onze kerken zich (financieel) in vergelijking met andere kerken op een tamelijk laag niveau bevindt. Mede 
met het oog op de bewustwording van de (leden van de) kerken vroegen deputaten een reële bijstelling van 
de verplichte (minimum) omslag van 1 1,90 tot 1 2,25 per lid. Dit verzoek is tot teleurstelling van deputaten 
niet door de synode ingewilligd. In de cijfers is ten opzichte van de vorige verslagperiode een lichte verbete
ring te constateren, maar ook nu blijven de Chr. Geref. Kerken nog achter bij (b.v.) de Geref. Kerken. Een 
verhoging van de omslag heeft slechts voor een klein deel van de kerken betekenis, omdat het merendeel 



326 

van de kerken de opbrengst van de februari-collecte afdraagt. Deze opbrengst is bijna overal hoger dan de 
omslag. Deputaten gaan ervan uit dat ook de generale synode zich ervan bewust is dat de hulp aan de verre 
naaste niet mag achterblijven bij de kostenontwikkeling voor de eigen kerkelijke huishouding. In de begrotin
gen is voor de kerken die de omslag afdragen gerekend met een bedrag van f 2,50 per lid. 

8. Beleid 
In het rapport 1989 is het beleidsvoornemen vermeld de plaatselijke kerken meer bij de hulpverleningspro
jecten te betrekken. Ook zou de bezinning in de gemeenten om het wereldwijde karakter van het diakonaat 
dienen te worden gestimuleerd. Hierbij zou aan vragen rond de verhouding arm en rijk niet voorbij mogen 
worden gegaan. In de verslagperiode is een begin gemaakt met de uitvoering van deze voornemens. In 
'Werkwoord' zijn enkele artikelen geplaatst over het werelddiakonaat in de gemeente, waarbij ook is vermeld 
hoe dit in sommige gemeenten vorm heeft gekregen. Ook zijn in enkele classes projecten geadopteerd, 
waarmee de betrokkenheid van de plaatselijke kerken is vergroot. In dit kader wordt voorts gewezen op het 
opgestelde advies voor kerkeraden bij de uitzending van een gemeentelid door een geloofszending, een 
diakonale hulpverlenende instantie of een christelijke organisatie. Het is de bedoeling dat deze betrokken
heid verder wordt gestimuleerd door diakonale toerustingsavonden. De hulpverleningsrelatie 1n de snel ver
anderende situatie in Oost-Europa dient verder te worden doordacht. Hier liggen wellicht mogelijkheden, om 
de betrokkenheid van de kerken hier, met de noden daar, te stimuleren. De geografische nabijheid werk1 
hier bevorderend. 
Het hulpverleningswerk stelt ook voor vragen omtrent de achter de noden liggende structurele oorzaken. Het 
stemt tot nadenken dat in de achter ons liggende periode de nood van de armen in de wereld weer vooral 
door rampen onder onze aandacht kwam. Dit valt ook uit de opbrengsten af te leiden. Wij geven vooral als 
de exceptionele nood (via de media) zichtbaar wordt, maar is de structurele problematiek van de verhouding 
tussen arm en rijk ons ook een zorg? Deputaten hebben zich vooral intern hiermee bezig gehouden, door 
bezinning op de thema's 'bijbelse gerechtigheid' en 'de rol van het geld bij hulpverleningsrelaties' en door 
het besluit om het eigen vermogen te beleggen in fondsen die de armen ten goede komen. De bezinning op 
de verhouding arm en rijk zal ook in de kerken verder in gang worden gezet. Deputaten doen dat met name 
op grond van ervaringen die in de eigen projecten zijn opgedaan. Echte verandering zal immers vooral daar
uit moeten voortkomen dat 'rijken en armen elkander ontmoeten' (Spreuken 22:2). Mogen de liefde en bewo
genheid van Christus ons hiertoe dringen! 

9. Voorstellen 
Deputaten doen de generale synode de volgende voorstellen: 
1 . goedkeuring te hechten aan het beleid over de periode 1989-1991 ; 
2. opnieuw deputaten te benoemen en te voorzien in de vacatures, waarvoor afzonderlijke voordrachten zul-

len worden gedaan; 
3. de begroting over de jaren 1993 tot en met 1995 goed te keuren; 
4. de verplichte bijdrage van de kerken vast te stellen op minimaal f 2,50 per lid; 
5. goed te keuren dat deputaten in overleg met de deputaatschappen Zending en Bijzondere Noden van de 

Gereformeerde Gemeenten en de Vereniging 'De Verre Naasten' van de Gereformeerde Kerken 
(Vrijgemaakt) participeren in het bestuur van de Interkerkelijke Coördinatie-commissie 
Ontwikkelingsprojecten (I.C.C.O.); 

6. de instructie voor deputaten te wijzigen door het laten vervallen van de woorden 'waaronder één lid van 
ADMA-deputaten' in art. 1. 

W.C. Moerdijk, voorzitter 
H. Medema, secretaris 

Aanvulling bij het rapport van deputaten Hulpverlening in binnen- en buitenland 

Nieuwegein, 17 augustus 1992 

Weleerwaarde en eerwaarde broeders, 
Op initiatief en uitnodiging van het Curatorium en College van hoogleraren van de Theologische Universiteit 
zijn onlangs een aantal besprekingen gevoerd tussen vertegenwoordigers van deze colleges en deputaten 
Buitenlandse Zending en ons deputaatschap. Aan de orde kwam de vraag of het wenselijk en mogelijk zou 
zijn een fonds te vormen om buitenlandse studenten in de gelegenheid te stellen in Apeldoorn te studeren. 
Deze besprekingen hebben geleid tot een gezamenlijk voorstel. Afgesproken is dit voorstel als aanvulling bij 
het rapport van deputaten Hulpverlening aan uw vergadering te doen toekomen. Omdat dat rapport reeds in 
uw bezit is, wordt deze aanvulling u achteraf en separaat toegezonden. Evenwel met het verzoek om de 
bespreking van dit voorstel tegelijk te doen plaatsvinden met die van het rapport van deputaten 
Hulpverlening. 
Met broedergroeten, 

W.C. Moerdijk, voorzitter deputaten Hulpverlening 

Voorstel 7 van deputaten Hulpverlening: De generale synode gaat accoord met het instellen van een com
missie fondsvorming voor buitenlandse studenten aan de Theologische Universiteit te Apeldoorn. 

1. Het curatorium en het college van hoogleraren van de Theologische Universiteit Apeldoorn, deputaten 
Buitenlandse Zending en deputaten Hulpverlening in binnen- en buitenland spreken uit dat het wenselijk 
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is een fonds te vormen om buitenlandse studenten in staat te stellen een voortgezette studie (op docto
raal niveau) aan de Theologische Universiteit te Apeldoorn te volgen. 
Zodoende kan de beoefening van de gereformeerde theologie in Apeldoorn ook vruchtbaar gemaakt wor
den voor studenten en kerken in het buitenland. 

2. Zij stellen voor om de onder 1 . genoemde colleges en deputaatschappen te machtigen hiertoe een com
missie in het leven te roepen, samengesteld uit (een lid van) deze colleges en deputaatschappen, alsme
de een lid van deputaten-financieel voor de Theologische Universiteit. 
Deze commissie verricht haar werkzaamheden in nauwe samenwerking met deputaten Hulpverlening, die 
van deze werkzaamheden rapporteren aan de generale synode. 

3. Het behoort tot de taak van de commissie: 
a. verzoeken van aspirant-studenten te beoordelen aan de hand van de hierna sub 5 te noemen criteria; 
b. deze na positieve beoordeling voor te stellen aan het college van Hoogleraren, dat de uiteindelijke toe-

stemming geeft; 
c. aan fondswerving te doen; 
d. de uitkeringen te verzorgen; 
e. de studenten te laten begeleiden. 

4. Het curatorium, deputaten Zending en deputaten Hulpverlening stellen zich (ieder voor een derde deel) 
garant voor de hieraan verbonden kosten , die worden geraamd op f 40.000 tot f 70.000 per jaar. 

5. Criteria waaraan aspirant-studenten zullen moeten voldoen: 
a. Zij moeten in principe worden voorgedragen door een kerk, waarmee de Christelijke Gereformeerde 

Kerken correspondentie onderhouden. In andere gevallen vindt overleg plaats met deputaten Eenheid 
van de gereformeerde belijders in Nederland en Correspondentie met buitenlandse Kerken. 

b. Zij moeten zelf met de gereformeerde belijdenis instemming betuigen. 
c. Zij dienen een positieve aanbeveling van de door hen doorlopen onderwijsinstelling te hebben. 
d. Zij moeten in staat zijn de Nederlandse taal zich voldoende eigen te maken (eventueel door taalstudie 

aan een door de commissie aan te wijzen instituut). 
e. Zij moeten kunnen aangeven wat ze met de studie beogen en uitspreken daarmee de eigen kerk te 

willen dienen. 
f. Zij moeten na de studie, teruggekeerd in hun land, een missionaire rol kunnen spelen, bijvoorbeeld 

voor missionaire bewustwording van de kerken waarin zij dienen. 
g. Zij moeten kunnen aantonen dat noch zij noch de kerk waartoe zij behoren in staat zijn de aan de stu

die verbonden kosten te betalen. 
h. Zij moeten niet ouder zijn dan 35 jaar. 
i. Zij moeten de studie in 3 jaar kunnen voltooien. 

6. Ten aanzien van administratie en beheer van dit fonds zal nog moeten worden bezien waar dit wordt 
ondergebracht. 

7. Wanneer de generale synode met dit voorstel instemt, kunnen taken en bevoegdheden van de commissie 
in goed overleg tussen de betrokken colleges en deputaatschappen nader worden vastgelegd. 

Bijlage 30.1. 

OVERZICHT EIGEN PROJECTEN 

1. Europa, Noord Afrika, Midden-Oosten 

Ebenezer Home, Israël 
Protestantse Gemeenten in Irak 
Pastorie Val , Hongarije 
Christelijke Emigratie Centrale 
Kfar Shaul, Israël 
Uitgeverij Kinderwereld 
De Blije Werelt 
Stichting Jemima, Bethlehem 
E.E.Z. Jeugdhuis, Lissabon 
Stichting De Schuilplaats, Veenendaal 
Internationaal Calvijncongres 
Stichting Epafras 
Opvangwerk Caïro 
Harnlin Hospita!, Libanon 
Vluchtelingenwerk Vietnamezen 
Voedselhulp Roemenië 
BMZG, fam. Huttinga, Tunesië 
Stichting De Poort 
Near East Ministry, fam. Sarnan 
Stichting 'Kom beter binnen' 
Ned. Chr. Bond voor Doven 
Kom over en Help 

1991 
f 

15.000 
10.000 
10.000 
2.500 

10.000 

5.000 
6.500 

10.000 
15.000 
10.000 

1.400 

1990 
f 

10.000 
10.000 
15.000 
15.000 
4.400 

10.000 
2.500 
5.000 

10.000 
10.000 
15.000 
10.000 

W.C. Moerdijk 

1989 
f 

10.000 
15.000 
15.000 
15.000 
15.000 

1.700 
10.000 

1.400 
10.000 
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Diakonie Nijmegen, studiebeurs 5.000 Bijbels Oost Europa 14.600 2.400 22.900 
Ds. Jonkmanfonds 2.700 

Totaal Europa etc. 95.400 116.900 98.100 Bibliotheekproject 5.900 
Herberg Rolde 5.000 
Ziekenhuis Botswana 9.600 4.000 2.000 
Kom Beter Binnen 300 200 500 

2. Afrika, Azië 
Tot Heil des Volks 8.700 

1991 1990 1989 Leprabestrijding lndonesia 16.600 4.200 

f f f Medische hulp Papua Nieuw Guinea 12.600 
S.O.S. Venda 29.300 17.600 

Trans World Radio 5.000 Diverse organisaties 13.000 1.300 1.300 

Landbouwproject Sulawesi 18.800 35.500 30.800 

Program Motivator Desa, Sulawesi 11 .000 10.000 Totaal 147.400 114.400 116.400 

Vendaschool 21 .300 3.000 18.100 

lyani bijbelschool , Venda 5.800 
Voorbereiding nieuw project Botswana 10.500 
Takalani Kinderhuis, Venda 15.000 
SOS-disasterfund, Venda 10.000 Bijlage 30.3. 

Ass. lor the fysically disabled 3.500 
Evangelical Fellowship of Zambia 9.500 OVERZICHT GIFTEN VOOR RAMPEN 

Bedden en rolstoelen Namibië 8.000 
Ass. Evangelicals of Africa & Madagascar 5.000 5.000 20.000 1991 1990 1989 

Canzibe steunfonds 10.000 10.000 f f f 

Vertaalwerk Muna, lndonesia 11 .000 14.000 11 .500 

Vluchtelingenwerk Hong Kong 25.000 Rusland 500 

Evangelische toerusting in Afrika 2.500 Koerden 152.400 

Hulp aan vluchtelingen, Ethiopië 25.000 Sudan/Afrika 147.800 199.600 35.800 

Transplantaatvergroter, Nieuw Guinea 8.800 Sulawesi 1.900 
Bangladesh 141 .000 4.300 

Totaal Afrika en Azië 103.400 108.500 151.700 Armenië 118.100 
Roemenië 130.700 1.000 
Jordanië 1.700 47.000 
Iran 22.300 

3.Amerika Totaal 443.400 399.600 161 .100 

Diverse projecten Honduras 123.900 104.000 101 .400 

Diverse projecten Carambei, Brazilië 48.000 57.400 68.900 

Fietsen en naaimachines, Nicaragua 11 .400 
Moeder- en kindzorg, Haïti 15.000 15.000 
Scholen in Suriname 10.000 Bijlage 30.4. 

Totaal Amerika 208.300 176.400 170.300 SAMENVA TIENDE EXPLOITATIE-OVERZICHTEN 

1991 1990 1989 
f f f 

Totaal eigen projecten 407.100 401 .800 420.100 BATEN 
Februaricollecte/bijdrage kerken 282.900 274.100 301 .700 
Giften algemeen 46.900 43.700 53.400 
Giften voor eigen projecten 135.200 127.400 149.800 
Giften kleine projecten 147.400 114.400 116.400 

Bijlage 30.2. Giften voor rampenhulp 443.400 399.600 161 .100 
Interest 37.700 28.400 24.200 

OVERZICHT PROJECTEN VAN DERDEN 
Totaal baten 1.093.500 987.600 806.600 

1991 1990 1989 
f f f 

Kfar Shaul , Israël 800 LASTEN 

Gevangenen buitenland 800 Eigen projecten 407.100 401.800 420.100 

Magen David Adom, Israël 27.500 Kleine projecten en rampen 590.800 514.000 277.500 

Kinderhuis Bethlehem, Israël 2.700 Algemene kosten 107.500 89.700 95.300 

Stichting De Hoop 2.100 1.300 1.400 
Leprawerk Nepal 15.300 Totaal lasten 1.105.400 1.005.500 792.900 

Transkei 2.000 7.900 
Kerkerfproject KwaNdebele 8.100 13.600 11 .500 
Melkverstrekking Venda 700 5.400 Nadelig saldo 11 .900 17.900 

Hulp aan Vietnamezen in Nederland 400 
Hulp Mindanao, Filippijnen 11 .000 4.500 800 
Stichting Kinderhuis Jeruzalem 1.000 
Kinderhuis Guatemala 400 600 Batig saldo 13.700 

Kinderhuis Takalani 1.600 37.900 8.900 
Babyhuizen in India en Burma 3.800 6.700 9.200 
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Bijlage 30.5. 

VERMOGENSPOSITIE PER 31 DECEMBER 

Financiële vaste activa 
Vlottende activa 

Af: Schulden 

Vermogen 

Bijlage 30.6. 

BATEN 
Februaricollecte en bijdragen kerken 
Giften algemeen en legaten 
Giften voor eigen projecten 
Interest 

Totaal baten 

LASTEN 
Uitkeringen/projecten 
Werkwoord 
Folder collecte 
Diakonaal Bureau 
Kerkelijk Administratief Bureau 
Diverse algemene kosten 

Totaal lasten 

Nadelig saldo (intering vermogen) 

BIJLAGE 31 
Art. 99, 147 

1991 
f 

41.700 
391 .000 

135.100 

297.600 

BEGROTINGEN 

1993 
f 

290.000 
65.000 

130.000 
21.000 

506.000 

450.000 
39.000 
15.000 
20.000 

7.000 
25.000 

556.000 

50.000 

1990 
f 

50.000 
420.900 

161.500 

309.400 

1994 
f 

290.000 
65.000 

135.000 
17.000 

507.000 

446.000 
40.000 
16.000 
20.000 

8.000 
27.000 

557.000 

50.000 

RAPPORT 3 VAN COMMISSIE 5 INZAKE HET RAPPORT VAN 
DEPUTATEN HULPVERLENING IN BINNEN- EN BUITENLAND 

1989 
f 

26.200 
446.500 

146.200 

326.500 

1995 
f 

290.000 
65.000 

140.000 
13.000 

508.000 

393.000 
41 .000 
17.000 
20.000 

8.000 
29.000 

508.000 

1. Met grote waardering heeft de commissie kennis genomen van het rapport van deputaten Hulpverlening, 
dat een goed overzicht geeft van het vele, goede werk dat deputaten doen met het oog op zeer uiteenlo
pende projecten. 

2. De werkwijze van deputaten is veranderd. De projectcommissie die tot en met 1989 functioneerde is 
opgeheven; er zijn nu drie beraadsgroepen met elk een eigen gebied. De belangrijkste reden om het 
werk zo aan te pakken is dat de deputaten die niet in de projectcommissie zaten soms het gevoel had
den dat ze niet genoeg bij het werk betrokken waren. Nu is ieder er daadwerkelijk bij betrokken, omdat 
elke deputaat in een beraadsgroep zit. 

3. Ook in het gesprek dat we met deputaten hadden pleitten zij ervoor dat ten aanzien van het Diakonaal 
B_ureau de afspraken over de kostenverdeling blijven zoals ze waren. Wel hebben deputaten besloten de 
bijdrage van f 15.000 naar f 20.000 te verhogen, daar deze bijdrage tien jaar lang onveranderd gebleven 
1s. Dat _bedrag wordt_ gegeven om de collectieve verantwoordelijkheid tot uitdrukking te brengen. Verdere 
verhoging van die bijdrage gaat ten koste van de hulpverlening. De commissie is het met deputaten eens 
dat het geld dat deputaten ontvangen zoveel mogelijk het werk ten goede moet komen; dat het daarom 
goed 1s als de lopende afspraken gehandhaafd blijven. 

4. De commissie is verheugd dat het overleg tussen O.C.H.I.N . en I.C.C.O. ertoe geleid heeft dat in het 
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I.C.C.O.-bestuur één zetel kan worden ingenomen door de Gereformeerde Gemeenten, de 
Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt en de Christelijke Gereformeerde Kerken. Graag steunen we het 
voorstel van deputaten om de participatie in het I.C.C.O. goed te keuren. 

5. Het overleg om een deel van het vermogen bij de E.D.C.S. te beleggen is nog niet afgerond. Op de 
vraag van uw commissie wat de E.D.C.S. is antwoordden deputaten dat dat een stichting van de 
Wereldraad van Kerken is en dat de contacten lopen via de Nederlandse afdeling daarvan, de N.C.O.V. 
We vroegen deputaten of het wel verstandig is om zaken te doen met een instelling van de Wereldraad. 
Deputaten antwoordden dat anders het geld op een Nederlandse bank staat, waarbij er geen zicht op is 
wat er met_ het geld gedaan wordt. Er zijn nog wel andere ideële instellingen waarbij kan worden belegd, 
maar dat zijn in het geheel geen kerkelijke instellingen. Bovendien is er bij de E.D.C.S. een goed zicht op 
de projecten die met het belegde geld worden gesteund. Het komt armen in de derde wereld ten goede. 
Uw commissie is van mening dat deputaten hierin voorzichtig moeten opereren, maar dat een dergelijke 
wijze van beleggen toe te juichen is. 

6. Uw commissie was benieuwd welke criteria deputaten hanteerden om niet aan het verzoek uit een van 
de kerken te voldoen om financiële steun te geven voor bijzondere ziektekosten van een gemeentelid in 
het buitenland. Deputaten hadden drie redenen. 
a. Toen het verzoek werd ingediend, waren nog niet alle maatschappelijke mogelijkheden nagegaan. 
b. Deputaten vonden dat het bedrag dat voor één persoon zou moeten worden gegeven te groot was. 
c. Hun laatste, niet minst belangrijke, overweging was dat steun aan een persoon inzake ziektekosten 

niet op de weg van deputaten hulpverlening ligt. Daarbij moest tevens erop gerekend worden dat dit 
een precedent zou kunnen scheppen. 

7. Intussen hebben deputaten een werkbezoek aan Oost-Europa gebracht; daarbij hebben ze voornamelijk 
contact gehad met de Gereformeerde Kerk in Hongarije en Roemenië. Ze hebben daardoor een goed, 
eerste, overzicht gekregen van de situatie daar om ook in Oost-Europa eventueel hulp te kunnen gaan 
bieden. 

8. Het is verheugend dat, vergeleken met de vorige verslagperiode, er een lichte stijging in de inkomsten 
van deputaten is. Uw commissie vindt het echter jammer dat onze kerken in de hulp aan de verre naaste 
achterblijven bij andere kerken en is met deputaten van mening dat die hulp niet mag achterblijven bij de 
kostenontwikkeling voor de eigen kerkelijke huishouding. We willen dat graag onderstrepen; de generale 
synode zou er goed aan doen in het vaststellen van de omslag dat ook tot uitdrukking te brengen. 

9. De comm1ss1e vroeg deputaten of het wel tot de taak van deputaten hulpverlening behoort om buiten
landse studenten in Apeldoorn te laten studeren. Gaat het daarbij ook niet om hulp aan één persoon? 
Deputaten antwoordden dat het uiteraard personen zijn die theologie studeren. De reden om deze steun 
te (willen) geven is dat deze studie de kerken in de derde wereld ten goede komt. Het is een vorm van 
theologische ontwikkelingshulp. Dat is een doel wat de steun van deputaten Hulpverlening verdient. Na 
deze toelichting ondersteunt de commissie graag dit voorstel van deputaten. 

10. Het is uw commissie duidelijk dat door de samenwerking in die beheerscommissie inzake het Diakonaal 
Bureau tussen de drie diakonale deputaatschappen en door de rapportage van de beheerscommissie 
via de gecombineerde moderamina het niet langer nodig is dat één der deputaten tevens lid is van depu
taten ADMA. 

11 . De commissie stelt de synode voor: 
1. De handelingen van deputaten goed te keuren. 
2. Opnieuw deputaten te benoemen. 
3. Goed te keuren dat deputaten in overleg met de deputaatschappen Zending en Bijzondere Noden van 

de Gereformeerde Gemeenten en de Vereniging 'De Verre Naasten' van de Gereformeerde Kerken 
(Vrijgemaakt) participeren in het bestuur van de Interkerkelijke Coördinatie-commissie 
Ontwikkelingsprojecten (I.C.C.O.). 

4. De instructie voor deputaten te wijzigen door het laten vervallen van de woorden 'waaronder één lid 
van ADMA-deputaten' in art. 1. 

5. Accoord te gaan met het instellen van een commissie Fondsvorming voor buitenlandse studenten aan 
de Theologische Universiteit te Apeldoorn. 

D. Visser, rapporteur 

BIJLAGE 32 
Art. 100, 179 

RAPPORT VAN DEPUTATEN KERKELIJKE ARCHIEVEN 

1. Deputaten 
De generale synode van Groningen 1989 benoemde als deputaten Kerkelijke Archieven: 
prof. dr. W. van 't Spijker te Apeldoorn, voorzitter; 
drs. J.N. Noorlandt te Rhenen, secretaris; 
F. van der Hart, Krimpen aan den IJssel, archivaris; 
mr. Caspar van Heel te Hattem, archivaris; 
A. Medema te Dokkum en 
drs. J.C.L. Starreveld te Kampen. 

2. Opdrachten 
De synode besloot ten aanzien van deputaten Kerkelijke Archieven: 
a. de diverse deputaatschappen op te dragen volgens art. 8 van het Reglement voor de archieven hun 

archiefstukken die betrekking hebben op hun arbeid vóór de synode van 1983, aan het synodale archief 
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over te dragen; 
b. de scribae synodi op te dragen de comitéacta van de voorgaande synoden aan het synodale archief over 

te dragen en te bepalen dat de comitéacta voortaan samen met de andere comitéstukken in dat archief 

worden opgenomen; 
c. met cassatie van het desbetreffende besluit van 1956 deputaten op te dragen het onderzoek inzake de 

restauratie van het verkoolde archief van de vooroorlogse synoden voort te zetten en tot een zo verant

woord mogelijk einde te brengen (art. 99, Acta 1989). 

3. Vergaderingen 
Deputaten vergaderden gedurende de verslagperiode zesmaal: op 19 januari 1990, 29 juni 1990, 22 oktober 

1990, 15 maart 1991 , 18 oktober 1991 en 17 maart 1992. 

4. Inleiding 

Oude en nieuwe deputaten 
Op de vergadering van 19 januari 1990 namen deputaten hartelijk afscheid van ds. M. Drayer en dhr. P. 

Sluimer. Zij hadden respectievelijk zitting in het deputaatschap sinds 1965 en 1968. Beiden hebben meer 

dan twintig jaar mede leiding gegeven aan het archief beheer in onze kerken. 
De synode benoemde drie nieuwe deputaten. De uitbreiding met één deputaat hield verband met de taken 

op documentatieterrein. 

Archieven en 100 jaar Chr. Geref. Kerken 
De betekenis van een goed archiefbeheer is rond het gedenken van het 1 00-jarig voortbestaan van onze 

kerken weer gebleken. 
Het betekent dat bronnen voor historisch onderzoek beschikbaar zijn en toegankelijk zijn. Ook kan materiaal 

uit de archieven en het opgerichte documentatiecentrum gebruikt worden als illustratie op tentoonstellingen 

en in jubileumboeken. 

5. Archiefbeheer 

5. 1. Archief van voor 1980 
Het synodale archief van voor 1980 wordt bewaard in het Rijksarchief te Utrecht, Alexander Numankade 

201. 
Mr. Van Heel is de eerst-verantwoordelijke archivaris voor dit archief. 
Het archief beslaat per 1 april 1992 circa 25 meter planklengte. 
Noemenswaardige aanwinsten zijn : 
1. Rapport van de commissie belast met het voorlopig onderzoek van hen die zich aanmelden voor het exa

men naar art. 8 der Dordtse Kerkorde gericht aan de generale synode van juli 1900. 
Deze commissie werd ingesteld door de synode van 1899. Onderzocht werden br. Gerrit Oosterhuis 

(1859-1945) te Groningen en br. Jan van der Vegt (1863-1929) te Zaandam. 
2. Vertrouwelijke stukken met betrekking tot de zaak P. Westerloo uit de classis Groningen 1953-1955. 

3. Notulen en correspondentie van diverse deputaatschappen. 
Van de scriba I van de vorige synode drs. Starreveld ontvingen deputaten de comité-acta van 1956-1988. 

De comité-acta van voor 1956 staan afgeschreven tussen de overige acta. 
In juni 1992 verschijnt een magazijnlijst van het archief. 
Deze bieden wij u los van het rapport aan. 

5.2. Verkoold archief 
In aansluiting op het besluit over het verkoolde archief is er het een en ander geschied. De in mei 1940 ver

koolde archiefstukken zijn uit de Chr. Gerei. Kerk van Rotterdam-Centrum gebracht naar het Gemeente 

Archief van Helmond. Deze archiefdienst heeft de verkoolde stukken geselecteerd in gedrukte en in 

geschreven stukken. De gedrukte waren niet uniek en zijn daarom niet verder onderzocht. 
De geschreven stukken zijn blad voor blad gescheiden. Een selectie van de belangrijkste stukken is 

gemaakt. Vooral van historisch belang zijn de comité-gedeelten die niet in de gedrukte Acta staan. 

Deputaten onderzoeken de mogelijkheid om van de comité-gedeelten een transcriptie te (laten) maken. Te 

overwegen is om een historische bronnenuitgave te maken van de comité-gedeelten tussen 1892 en 1910. 

5.3. Archief na 1980 
Het archief na 1980 wordt bewaard in de archiefkluis in de Chr. Gerei. Kerk van Rotterdam-Centrum, 

Noordsingel 208. 
Dhr. F. van der Hart is voor dit archief de eerstverantwoordelijke archivaris. 
Volgens besluit van de synode 1989 behoort het synodale archief van voor 1983 gedeponeerd te worden in 

dit archief. Deputaten hebben in een brief alle deputaatschappen op dit besluit attent gemaakt. 
Per 1 april 1992 is er ongeveer 10 meter archief aanwezig. 
Behalve het archief van de generale synode en de synodale deputaatschappen is ook het archief van de 

R.C.G.S. en de Werkgroep Contact Studerenden aanwezig. Te wijzen is verder op het archief van de 
Stichting Noodfonds Emeritikas. 

6. Semi-kerkelijk archief 
Dit gedeelte van het archief is nog beperkt. Stukken van de Reünistenorganisatie van de Christelijke 

Gereformeerde Studentenbond en de Werkgroep Contact Studerenden zijn aanwezig. Ook ontvingen wij 

enkele archiefstukken van de Bond van Chr. Gerei. Mannenverenigingen tussen 1930 en 1950. Tenslotte 
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kunnen we een dossier van de Raad voor de arbeid der Chr. Gerei. Kerken onder de buitenkerkelijke jeugd 
1949-1951 noemen. 
Graag vestigen deputaten de aandacht op de mogelijkheid om ook gratis centraal archief te bewaren van 

alle Chr. Gerei. landelijke instellingen. 
Een begin van persoonlijke archieven is er in de collectie ds. L. de Bruyne. Deputaten zouden voorzichtig 

(emeriti-)predikanten op de mogelijkheid willen wijzen om voor ons kerkverband interessante stukken aan 

deputaten af te staan of na te laten. 

7. Archiefcontrole 
Er zijn controle-bezoeken aan het archief in Rotterdam en Utrecht gebracht. Alles werd in orde bevonden. 

Door tijdgebrek bij de archivarissen is de inventarisatie niet zo gevorderd als zij wel wensten. 

8. Advisering en toerusting 

8. 1. Advisering 
Deputaten kregen in de verslagperiode verschillende verzoeken om advies. 
Computer 
Zo vroegen de archivaris van Hilversum-Oost en de classis Amersfoort advies met betrekking tot het gebruik 

van computerapparatuur. Het advies van deputaten was om belangrijke stukken altijd uit te printen met 

houdbare inkt op goed papier (b.v. Normaal 3) . 
Notulen en belangrijke correspondentie zullen voorlopig op papier bewaard behoren te blijven. 

Ook van het ledenbestand behoort regelmatig een uitdraai gemaakt te worden. Daarbij dient er speciale 

aandacht te zijn voor uitgeschreven leden. Deze moeten niet met een druk op het toetsenbord van de com

puter kunnen verdwijnen, maar hun gegevens behoren met zorg ook op papier bewaard te worden. Tien, 

maar ook dertig jaar later moet te achterhalen zijn of iemand lid was en wanneer hij gedoopt is. 
Persoonlijk advies 
De archivarissen Van der Hart, Van Heel en Medema zijn altijd bereid om een plaatselijke kerk telefonisch 

van advies te dienen. Indien gewenst is er overleg mogelijk over een bezoek. 

8.2. Toerusting 
Toerustingsdagen 
Per particuliere synode hielden deputaten een toerustingsavond voor archivarissen. Uit de P.S. van het 

Noorden kwamen op 23 november 1991 20 belangstellenden, in Apeldoorn was de opkomst op 15 decem

ber 1991 28, in Haarlem op 15 januari 1992 26 en in Rotterdam op 5 februari 1992 mochten we 29 mensen 
ontmoeten. 
In Rotterdam waren twee leden van het deputaatschap Kerkelijke Archieven van de Gereformeerde 

Gemeenten onze gast. 
De avonden boden een diaserie 'Archief in orde', een inleiding van een archivaris, een ronde van vragen en 

de mogelijkheid tot uitwisselen van ervaringen. De opkomst en de inbreng op de avonden geven deputaten 

aanleiding om te constateren dat het zinvolle avonden waren. Er is door aanwezigen gevraagd naar vervolg
avonden. 
Opvallend was dat er veel kerken nog geen archiefbeheerder hebben aangesteld. De in ruime aantal aan

wezige scribae gaven vaak aan dat zij geen tijd vinden voor het ordenen van het oudere archief. Er is dus 

alle reden om de kerken te stimuleren om naast de scriba een archivaris te benoemen. Deputaten beschik

ken over een instructie voor een plaatselijke archivaris. 

9. Toezicht 
Deputaten behoren toezicht te houden op het archiefbeheer van deputaten Zending, Israël en het 

Curatorium. 
Deputaten brachten op 17 maart 1992 een bezoek aan het archief van het Curatorium. Dit archief bevindt 

zich in de kluis van de Theologische Universiteit te Apeldoorn. Het archief van deputaten Zending en Israël 

wordt gezamenlijk te Hilversum bewaard. Dit archief hopen we nog voor het begin van de synode te bezoe
ken. 

10. Contacten 
Dhr. Van Heel vertegenwoordigt deputaten in de interkerkelijke Commissie tot registratie van Protestantse 

kerkelijke en semi-kerkelijke archieven. Hij is sinds 1987 voorzitter van deze commissie. Internationaal heeft 

hij relaties met de Arbeitsgemeinschaft der Archive und Bibliotheke in der evangelischen Kirche (in 

Duitsland) en met het in 1991 in Rome (bij de Waldenzers) opgerichte Internationale Verband kirchlicher 
Archieve, waarvan hij bestuurslid is. 

11. Afscheidingsarchieven 
Dhr. Van der Hart heeft zich ingezet in de 'Werkgroep voor de Registratie van de bewaard gebleven 

Afscheidingsarchieven tot 1892'. Op 28 februari 1991 werd de 263 pagina's tellende publicatie 'Gids van 

Afscheidingsarchieven 1834-1892' in een feestelijke bijeenkomst aangeboden aan dhr. Van Heel. 

Deputaten bieden de synode een exemplaar van deze uitgave aan. Deputaten besloten f 1.000 te geven 
voor de drukkosten. 

12. Documentatie 
In de verslagperiode is er met voortvarendheid gewerkt aan de collectie documentatie. De generale synode 

van 1983 in Rotterdam gaf al mandaat om een documentatiecentrum te stichten (art. 153, Acta 1983). 

Negen jaar later, op 21 februari 1992 nemen deputaten de eerste kast van het documentatiecentrum in 
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gebruik. Documentatie bestrijkt globaal gesproken het veld tussen archief en bibliotheek. In een archief 
bevinden zich onder andere notulen en correspondentie. In een bibliotheek zijn vooral boeken, belangrijke 
brochures en de vaktijdschriften aanwezig. 
Bij documentatie denken wij aan een systematische verzameling van informatiedragers die betrekking heb
ben op de Chr. Gerei. Kerken. Deze verzameling behoort via inventarislijsten en registers toegankelijk 
gemaakt te zijn. Doel daarvan is niet alleen om te bewaren, maar ook om bij onderzoek te helpen. 
Onderdelen van de collecte zijn: 
1. Handschriften. Bijvoorbeeld brieven en handgeschreven preken. 
2. Afbeeldingen: foto's van alle kerkgebouwen en predikanten. Grafisch werk. 
3. Chronologische verzameling krantenknipsels betreffende de Chr. Gerei. Kerken. 
4. Jubileumboekjes. 
5. Geluidsopnames van Chr. Gerei. koren en/of orgels. 
6. Opnamen van preken/kerkdiensten. 
7. Allerlei uitgaven als: zendingskalenders en ansichtkaarten. Folders en brochures. 
8. Chr. Gerei. tijdschriften, met registers. 
9. Varia als theelepeltjes, collectebussen en asbakken. 
10. Biografisch materiaal over meer dan plaatselijk bekende Chr. Gereformeerden. 
11. Bibliografisch materiaal. 
Beheerder van de collectie documentatie is dhr. J.N. Noorlandt. 
Ruimte 
Na overleg met de bibliothecaris van de Theologische Universiteit te Apeldoorn prof. dr. J. van Genderen, 
bleek er in de universiteit maximaal ruimte te zijn voor één kast om documentatie te bewaren. Deze ruimte is 
echter onvoldoende. Prof. dr. J. van Genderen gaf deputaten in overweging, als deputaten verwachtten dat 
één kast onvoldoende zou zijn, om een andere ruimte te zoeken. Aangezien dhr. Noorlandt werkzaam is op 
het Diakonaal Bureau, is op verzoek van deputaten op 21 februari 1992 één kast geplaatst op het Diakonaal 
Bureau te Veenendaal. Op 28 april 1992 kwam er een noodzakelijke tweede kast bij. De verwachting is dat 
beide kasten in juni 1992 geheel vol zijn . 
Deputaten achten het noodzakelijk dat er per 1 januari 1993 een ruimte ingericht kan worden voor het 
Documentatiecentrum van de Chr. Gerei. Kerken. De voorkeur gaat daarbij uit naar het te vormen Centraal 
Bureau te Veenendaal. Daarin zullen minstens 6 kasten geplaatst moeten kunnen worden en een tafel en 
een stoel , zodat materiaal ter plekke bekeken kan worden. 
De huur van een ruimte van 2 bij 4 meter zal ongeveer f 2.520 per jaar kosten (12 x f 210,-). 
Deputaten vragen mandaat om al wat in redelijkheid nodig is voor de inrichting te mogen aanschaffen. 
Aanwinsten 
Een bijzondere vermelding verdient de aanwinst van alle originele beroepsbrieven van ds. L. de Bruyne 
(1880-1951). 
Deze zijn grote dank ontvangen van zijn zoon dhr. A.L. de Bruyne te Leusden. 
Dienstverlening 
Deputaten zijn verheugd door de vele schenkingen van kerkleden. De documentatie is bedoeld om gebruikt 
te worden. Zij is beschikbaar voor onderzoek en bijvoorbeeld als illustratiemateriaal en voor tentoonstellin
gen. Veel materiaal op de tentoonstelling in september 1992 in het museum Nairac te Barneveld is hieruit 
afkomstig. 
Speciaal voor de tentoonstelling gemaakt materiaal kan bewaard worden in het documentatiecentrum. 
Ook op het gebied van bibliografie en biografie zijn vorderingen te noemen. 
Bibliografie 
Voortvloeiend uit de enquête waarover wij u in 1989 rapporteerden, verschijnt er een bibliografie over de 
plaatselijke kerkgeschiedenis van onze kerken. De lijst telt ongeveer 200 titels. 
Ook is er een bibliografie over de landelijke geschiedenis gemaakt van 173 titels. Gedacht wordt verder aan 
een biografie van elke overleden Chr. Gerei. predikant. 
Biografie 
De secretaris heeft een lijst gemaakt van Chr. Gerei. leden die van meer dan plaatselijke betekenis waren 
en zijn. Deze lijst vermeldt bijvoorbeeld alle afgevaardigden naar een synode sinds 1892. 
Tijdschriften om te raadplegen 
Van helaas lang niet alle Chr. Gerei. periodieken blijkt een complete collectie bewaard te zijn. Het treurigst is 
het wel met de classicale bladen gesteld. Aan de verwerving hiervan wordt voorrang gegeven. 
Van De Wekker blijkt van nummers van de oudere jaargangen slechts één exemplaar bewaard te zijn, en 
wel in de Theologische Universiteit. Het is raadzaam dat ook op het Documentatiecentrum een complete col
lectie komt. Deze kan uit originele nummers bestaan, aangevuld met kopieën of microfiches. Ook aan een 
complete collectie van Bewaar het Pand en andere bladen wordt gewerkt. 
Dhr. Noorlandt is bezig met een inventarisatie van alle periodieken die ooit in Chr. Gerei. kring verschenen 
zijn. 
Registers 
Deputaten stellen zich ten doel om als dienstverlening registers te (laten) maken op bladen als Canon 
Gestorum Scriptura, Kerkblad voor het Noorden, Luctor et Emergo, De Sleutel en Ga. Van De Wekker ver
schijnen de laatste 25 jaar jaarlijkse registers. Het lijkt deputaten wenselijk dat er een register komt op De 
Wekker over de gehele 100 jaar. 
Als de registers gereed gekomen zijn, kunnen vragen als: Wanneer is er door wie wat geschreven over de 
komst van de radio, of over de S.G.P., over over een bepaalde bijbeltekst? eenvoudig beantwoord worden. 

14. Publiciteit 
Regelmatig brachten deputaten berichten naar buiten over toerustingsdagen, de vorderingen van het docu
mentatiecentrum en verzoeken om bepaalde uitgaven. 
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15. Kerkelijke kunst 
Een onderdeel van de documentatie is het beschrijven van de zogenaamde 'kerkelijke kunst' in de Chr. 
Gerei. Kerken. Daarmee denken we onder andere aan kerkgebouwen, gebrandschilderde ramen, doopvon
ten, kanselbijbels, avondmaalsstellen en plaatselijke kerkzegels. 
Deputaten zijn voomamens om aan deze inventarisatie de komende periode aandacht te geven. Een eerste 
contact is er geweest met de Stichting Protestantse Kerkelijke Kunst te Groningen. 

16. Tenslotte 
Onze voorzitter prof. dr. W. van 't Spijker verzoekt de synode van 1992 om hem niet weer te benoemen. Hij 
is deputaat sinds 1971. 
De voordracht voor een nieuwe deputaat zullen wij u in een afzonderlijk schrijven doen toekomen. 

17. Voorstellen 
Deputaten stellen de synode voor: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren; 
2. aan de diverse deputaatschappen in een afzonderlijk schrijven op te dragen volgens art. 8 van het 

Reglement voor de archieven hun archiefstukken die betrekking hebben op hun arbeid van vóór de syno
de van 1986 voor 1 september 1994 aan het synodale archief over te dragen; 

3. het Documentatiecentrum te huisvesten in een geschikte ruimte, waarbij deputaten aan een gedeelte van 
het uit te breiden Kerkelijk en Diakonaal Bureau te Veenendaal denken; 

4. goed te keuren dat deputaten kasten en ander materiaal mogen aanschaffen die in redelijkheid nodig zijn 
voor het functioneren van het documentatiecentrum; 

5. art. 3 van de instructie aan te vullen met: 
e. het beheer en het toezicht op het beheer van documentatie; 

6. opnieuw deputaten te benoemen. 

J.N. Noorlandt, secretaris 

BIJLAGE 33 
Art. 108 

RAPPORT 5 VAN COMMISSIE IV OVER RAPPORT DEPUTATEN 
EENHEID EN CORRESPONDENTIE, ONDERDELEN 01 EN 2 

Deputaten presenteren de bijlage 'De Toeëigening des heils in de belijdenisgeschriften. Een overzicht.' als 
een stuk van deputaten. In dit stuk wordt naar het oordeel van deputaten een wezenlijk antwoord gegeven 
op de vraag naar wat de confessie zegt over de toeëigening des heils en tevens wordt een onderbouwing 
gegeven van de besluiten van de synoden. 
De commissie is het geheel eens met wat in deze bijlage wordt geboden. Over de inhoud ervan bestond 
geen verschil van mening. Het zou een goede zaak zijn als deze bijlage aan de kerken wordt aangeboden 
voor bezinning en bespreking. Ook voor besprekingen op een vergadering van de classis kan het stuk 
goede diensten bewijzen. 
Het is duidelijk dat er een nauwe samenhang is tussen wat in de bijlage en bijbehorend voorstel naar voren 
komt en de verhoudingen tussen de Christelijke Gereformeerde Kerken, de Gereformeerde Kerken 
(Vrijgemaakt) en de Nederlands Gereformeerde Kerken. De commissie onderstreept dat de toeëigening van 
het heil een zeer wezenlijke zaak is. Wat we daaronder moeten verstaan, wordt duidelijk in de belijdenis van 
de kerk verwoord zoals samengevat in deze bijlage. 
Ten aanzien van D2 merkt de commissie op, dat de opdracht 'zich te bezinnen op de vraag welke ruimte 
voor verscheidenheid er in een kerk van gereformeerde belijdenis kan en mag zijn' opnieuw door de genera
le synode aan deputaten gegeven moet worden. Zoals de commissie reeds schreef in haar rapport 1 geeft 
zij er de voorkeur aan de hernieuwde opdracht aan dit deputaatschap te doen toekomen. 
De commissie stelt de generale synode voor: 
De generale synode 
overwegende 
1 . dat de zaken die betrekking hebben op de toeëigening des heils zeer duidelijk in het belijden van de kerk 

verankerd liggen; 
2. dat het instemmen met de belijdenis vergt dat ook deze aspecten daarvan in de geestelijke leiding, die via 

prediking en pastoraat in de gemeente gegeven wordt, tot hun recht komen; _ 
3. dat het niet verdisconteren van deze elementen uit de belijdenis in prediking en pastoraat als een ernstig 

manco moet worden aangemerkt; 
spreekt uit 
1 . dat zolang er ernstige verschillen zijn ten aanzien van de zaken van de toeëigening des heils, die ver-

schillen een belemmering zijn op de weg naar kerkelijke eenheid; 
2. dat dit de roeping tot eenheid met gereformeerde belijders onverlet laat, 
besluit: 
1 . de bijlage 'De Toeëigening des heils in de belijdenisgeschriften. Een overzicht.' beschikbaar te stellen 

voor de kerken met de aanbeveling het te bespreken op de kerkelijke vergaderingen; 
2. deputaten opnieuw op te dragen zich te bezinnen op de vraag welke ruimte voor verscheidenheid er in 

een kerk van gereformeerd belijden mag en kan zijn. 

J. Jonkman, rapporteur 
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BIJLAGE 34 
Art. 111 
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RAPPORT 4 VAN COMMISSIE IV INZAKE RAPPORT DEPUTATEN 
EENHEID EN CORRESPONDENTIE; REVISIE BIJLAGE 8 K.O. 

De commissie constateert dat deputaten nauwgezet bezig zijn geweest met de hun door de generale syno
de van 1989 gegeven opdracht om zich te bezinnen op de redactie van bijlage 8 K.O. en daarover voorstel
len te doen aan de synode van 1992. 
De commissie neemt de voorstellen van deputaten met enkele kleine wijzigingen over. Het betreft de volgen
de wijzigingen: 

in 1.2. 'tucht' te vervangen door 'kerkregering'; 
in 2.4. toe te voegen: 'de eenheid en'; 
in 2.4. toe te voegen 'inhoud van de '; 
in 3.3. 'tucht' te vervangen door 'kerkregering'; 
in 4.1. toe te voegen: 'ambtsdragers als'; 
in 4.2. toe te voegen: 'van de inhoud'; 
in 4.2. laatste regel nu te lezen na 'vastgelegd': 'met dien verstande dat geen predikant zal voorgaan in 
plaatsen waarin de Christelijke Gereformeerde Kerk daarin niet bewilligt'. 

De commissie kan in grote meerderheid ermee instemmen dat deputaten niet verder zijn gegaan dan het 
regelen van de situatie die ontstaat als twee plaatselijke kerken overgaan tot een nauwer samenleven. Het 
voorstel van deputaat ds. B. Witzier is dan in strijd met wat voorgesteld wordt in 4.2. 
Een aantal leden van de commissie is van oordeel dat de vragen uit de samenwerkende kerken om verder
gaande regelingen begrijpelijk zijn , omdat daar sprake is van een al jaren groeiende geestelijke eenheid. Zij 
menen dat het een goede zaak zou zijn als de afvaardiging naar de classes van niet Christelijke 
Gereformeerde predikanten van kerken waar samenwerking is, kon worden geregeld. Zij menen echter dat 
het op dit moment van het kerkverband wat veel gevraagd is en hopen dat er in de komende jaren tot een 
goede regeling terzake gekomen kan worden. 
Bij het in 2.6. voorgestelde kan als toelichting dienen dat de aanvraag tot kanselruil andere vragen, bespre
kingen en besluiten geeft dan het aanvragen van een volledige samenwerking van twee plaatselijke 
gemeenten, die als één gemeente wensen te vergaderen. Deze beide fasen moeten op eigen inhoud beoor
deeld worden en wat in een eerste fase is afgehandeld en besloten, moet in een tweede fase niet worden 
overgedaan. 
De commissie stelt de generale synode voor de volgende 'Voorlopige regeling voor het gestalte geven aan 
eenheid met kerken van gereformeerd belijden' als bijlage 8 K.O. vast te stellen: 

1.Algemeen 

1. 1. 
Het aanvankelijk gestalte geven aan eenheid tussen plaatselijke kerken van gereformeerd belijden die tot 
verschillende kerkverbanden behoren, door nauwer samenleven, kan alleen geschieden met kerken die 
behoren tot een kerkverband waarvan de synode van de eigen kerken heeft geconstateerd, dat het zich in 
alles wil stellen op de grondslag van Gods heilig Woord en de gereformeerde belijdenis en met welk kerkver
band contacten worden onderhouden door wederzijdse deputaten. 

1.2. 
De nauwere samenleving is zuiver plaatselijk en mag niet worden gezien als een vereniging tussen de 
betrokken kerken of als het constitueren van een nieuwe kerkformatie. De plaatselijke kerk behoudt haar 
zelfstandig karakter wat leer, dienst en kerkregering betreft, totdat het eventueel komt tot verdere stappen op 
de weg naar plaatselijke eenheid (zie 3.3.). 

1.3. 
Het bovengenoemde nauwer samenleven draagt een voorlopig karakter in afwachting van de verdere ont
wikkeling ten aanzien van de toenadering tussen beide kerkverbanden. 

2. De weg tot nauwer samenleven • plaatselijk 

2.1. 
De nauwere samenleving kan alleen tot stand komen na genoegzame samensprekingen tussen de betrok
ken kerkeraden, waarbij gebleken is dat er metterdaad een eenheid is in erkenning en beleving van het 
Woord Gods en de belijdenis der kerken, alsook van de regels die op grond daarvan voor het kerkelijk leven 
gelden. 

2.2. 
De kerkeraad van de Christelijke Gereformeerde Kerk moet over de voorgenomen nauwere samenleving de 
gemeente horen en haar bewilliging vragen; slechts bij een naar het oordeel van de kerkeraad genoegzame 
eenparigheid van gevoelen in de gemeente kan de kerkeraad verdere stappen doen tot de voorgenomen 
nauwere samenleving. 

2.3. 
De kerkeraad van de Christelijke Gereformeerde Kerk moet vervolgens het oordeel van de classis vragen 
omtrent de voorgenomen nauwere samenleving. 
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2.4. 
De classis zal, lettende op de noodzaak om de eenheid en zuiverheid van de leer en van de kerkregering te 
bewaren, zich met bijstand van de deputaten naar art. 49 K.O. overtuigen van de inhoud van de onder 2.1. 
bedoelde eenheid. 

2.5. 
De classis zal door middel van de rondvraag naar art. 41 K.O. en van de kerkvisitatie naar art. 44 K.O. voort
durend haar aandacht geven aan de tot stand gekomen nauwere samenleving. 

2.6. 
Indien kerkeraden van gemeenten waar een nauwer samenleven tot stand is gekomen, willen overgaan tot 
een samenwerking als onder 3.3. bedoeld, zal dezelfde procedure als onder 2.2. tot en met 2.5. vermeld is, 
worden gevolgd, met inachtneming van wat in eerdere stadia besproken en besloten is. 

3. De inhoud van het nauwer samenleven - plaatselijk 

3.1. 
Het nauwer samenleven kan uitkomen in de toelating van elkanders ongecensureerde leden tot elkanders 
avondmaalsviering, het aanvaarden van elkanders attestaties en het van tijd tot tijd in de dienst des Woords 
laten voorgaan van elkanders plaatselijke predikanten of van predikanten van andere plaatselijke kerken, 
waar hetzelfde nauwer samenleven tot stand is gekomen. 

3.2. 
In het kader van deze regeling kunnen onze kerkeraden, die deze samenwerking kennen, ook predikanten 
van andere plaatselijke kerken van eigen kerkverband uitnodigen, die daartoe de bewilliging van hun eigen 
kerkeraad behoeven. 

3.3. 
Bij de voortgang van het nauwer samenleven kan het komen tot een samenwerking waarbij de beide plaat
selijke gemeenten vergaderen als één gemeente, uitkomend in de eenheid van leer, dienst en kerkregering, 
onverminderd het bepaalde in 1.2. en 1.3. inzake het zuiver plaatselijke en voorlopige karakter van deze 
nauwere samenleving. 

4. De inhoud van het nauwer samenleven - classicaal 

4.1. 
Classes kunnen kerkeraden die gekomen zijn tot een nauwer samenleven machtigen ambtsdragers als 
waarnemers te zenden naar de classicale vergadering van het classicale ressort waartoe de gemeente, 
waarmee het nauwer samenleven tot stand is gekomen, behoort. Evenzo kunnen waarnemers uit het classi
cale ressort van de andere kerk van gereformeerd belijden in de eigen classicale vergadering ontvangen 
worden. 

4.2. 
Indien Christelijke Gereformeerde Kerken en andere kerken van gereformeerd belijden in hetzelfde of nage
noeg hetzelfde ressort tot wederzijdse classicale overeenstemming komen en deputaten naar art. 49 K.O. 
zich hebben overtuigd van de inhoud van de in deze bijlage omschreven eenheid, heeft deze classis het 
recht de kerken in haar ressort toe te staan om aan de gevonden eenheid gestalte te geven naar analogie 
van de wijze, die in deze bijlage is vastgelegd, met dien verstande dat geen predikant zal voorgaan in plaat
sen waar de Christelijke Gereformeerde Kerk hierin niet bewilligt. 

BIJLAGE 35.A. 
Art.113 

TOELICHTING BIJ INSTRUCTIE 8.06. 

J. Jonkman, rapporteur 

Vanuit enkele gemeenten van ons kerkverband zijn er contacten gelegd met leden van de Hongaars 
Hervormde Kerk in Roemenië. Er is geestelijke en materiële hulp gegeven. De contacten bleken van dien 
aard te zijn , dat zowel in Roemenië, als in Nederland de wens leeft, om nader en blijvend contact met elkaar 
te onderhouden. Hieraan wordt thans op verschillende manieren gestalte gegeven. 
Omdat dit als zeer waardevol en opbouwend wordt ervaren, leeft de gedachte om ook als kerkverband con
tact te leggen met deze kerk. Hebben we niet een roeping om de Hongaars Hervormde Kerk in Roemenië te 
helpen en bij te staan in de moeilijke taak van vernieuwing van hun geestelijk en kerkelijk leven, nu de com
munistische dictatuur geëindigd is? 
Als Christelijke Gereformeerde Kerken mogen wij niet slechts toeschouwer zijn, maar worden we geroepen 
om daadwerkelijk te helpen met de opbouw der kerk naar een vrije kerk. 
Het leggen van contacten zoals omschreven in art. 51 K.O. zal van grote betekenis zijn voor de kerkelijke 
leiders die door deze langdurige officiële contacten gesteund worden door hen die dezelfde belijdenis heb
ben, en dezelfde Psalmen zingen, tot eer van God. 
Bij dit alles staat het voortbestaan van de Reformatie in Roemenië op het spel. Geve God dat wij onze roe-
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ping mogen verstaan en dat onze kerken zo een middel in Zijn Hand mogen zijn om de Reformatie in 
Roemenië te bewaren en kon het zijn, nieuwe impulsen te geven. 

Bijlage 35.B 
Art. 113 

RAPPORT 2 VAN COMMISSIE IV INZAKE INSTRUCTIE 8.06. 
VAN DE PARTICULIERE SYNODE VAN HET ZUIDEN 

De tekst van de instructie is niet correct. Hoewel het de bedoeling was het Roemeense kerkverband bij 
name aan te geven, wordt er slechts een plaatselijke gemeente genoemd. Zoals de instructie ter tafel ligt, 
kan deze niet worden aangenomen. 
De commissie waardeert de intentie van de instructie. Ze wijst erop dat gezien hun instructie het reeds op de 
weg van deputaten voor de Eenheid van Gereformeerde Belijders in Nederland en de correspondentie met 
buitenlandse kerken ligt om aan deze zaak aandacht te geven. 
De commissie stelt de generale synode voor de instructie niet te aanvaarden. 

J. Jonkman rapporteur 

BIJLAGE 36 
Art.114 

REVISIEVERZOEK CHR. GEREF. KERK NIEUWEGEIN 

Aan de Generale Synode van de 
Christelijke Gereformeerde Kerken 
in Nederland 1992 
p/a De heer A.H. Versluis, scriba 
van de roepende kerk Apeldoorn-Centrum 
Krugerstraat 244 
8172 BT Vaassen 

Nieuwegein, 11 maart 1992 

Weleerwaarde en eerwaarde broeders, 
Uit de acta van de G.S. van 1989 blijkt uw besluit dat de scribae van de kerkelijke vergaderingen ambtsdra
ger dienen te zijn (art. 71 ). 
Uit de toelichting (bijlage 34) blijkt dat het vertrouwelijk karakter de doorslag heeft gegeven bij uw besluit. Dit 
argument overtuigt ons niet. Er zijn in het kerkelijk leven vele taken met een vertrouwelijk karakter, bijvoor
beeld in de sfeer van archivering en in de sfeer van financiële administratie. 
Van belang is dat de ambtsdragers opzicht houden, niet dat zij alle vertrouwelijk werk zelf verrichten. 
In de toelichting wordt die ruimte ook met zoveel woorden aangegeven, zij het dat de scriba/ambtsdrager 
dan toch de ondertekeningsbevoegdheid houdt. Het is ons onduidelijk waarom het opzicht over het scri 
baatswerk persé tot uitdrukking moet komen door formele ondertekening door een scriba/ambtsdrager. Ook 
zonder deze ambtelijke ondertekening zijn de ambtsdragers als opzichters verantwoordelijk voor de inhoud 
van de kerkelijke stukken. 
Wij zien dan ook geen bezwaar tegen benoeming van een niet-ambtsdrager tot scriba. Het kan zelfs een 
voordeel zijn om voor het scribaatswerk een beroep te kunnen doen op de specifieke gaven daartoe van een 
gemeentelid. In onze gemeente hebben wij hiermee goede ervaring, zowel tot vreugde van de kerkeraad als 
met instemming van de gemeente. Anderzijds kan zelfs de vraag worden gesteld of het werk van een (vrijge
stelde) scriba persé door een ambtsdrager dient te gebeuren, gelet op de aard van het ambtswerk van een 
ambtsdrager, zoals we dat lezen in het bevestigingsformulier voor ouderlingen en diakenen. 
In onze overtuiging dat het de kerkeraad vrij staat om een niet-ambtsdrager tot scriba te benoemen, worden 
wij bevestigd door ds. Joh. Jansen, die in zijn 'Korte verklaring van de kerkorde der gereformeerde kerken' 
stelt dat het op zichzelf genomen mogelijk is dat een kerkeraad een vaste scriba aanstelt om de notulen te 
maken en de correspondentie te voeren, buiten eigen kring (uitgave 1952, p. 161). 
Wij verzoeken u derhalve om revisie van het synodebesluit van 1989 en te besluiten dat het de kerkeraad 
vrij staat om uit zijn midden of uit het midden van de gemeente een scriba te benoemen. 
U de wijsheid en de leiding van Gods Geest in uw vergadering toebiddend, verblijven wij, 
met broedergroei, 

BIJLAGE 37 
Art. 114 

Drs. W.G. Moerdijk, voorzitter 
R.J . Bruinink, 2e scriba 

COMMISSIE 7 RAPPORT 1 INZAKE HET VERZOEK OM REVISIE 
VAN DE KERKERAAD VAN NIEUWEGEIN 

De commissie heeft geconstateerd: 
- dat de kerkeraad van Nieuwegein weliswaar een aantal eigen argumenten aanvoert ten faveure van een 
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scriba van een kerkelijke vergadering, die geen ambtsdrager is; 
dat de kerkeraad van Nieuwegein een verklaring van de kerkorde aanvoert die hiervoor pleit; 
maar dat niet is voldaan aan de regel dat uit Schrift, belijdenis of kerkorde aangetoond dient te worden 
dat er door de generale synode van 1989 een verkeerd besluit is genomen. 

De commissie stelt uw vergadering het volgende besluit voor: 
De generale synode 
kennis genomen hebbend 
van het verzoek om revisie van de kerkeraad van Nieuwegein, d.d. 11 maart 1992, van een besluit van de 
generale synode 1989; 
constaterend 
dat geen argumenten uit de Schrift, belijdenis of kerkorde worden aangedragen die dit verzoek kunnen sta
ven; 
besluit 
1.het verzoek om revisie af te wijzen; 
2.van deze uitspraak kennis te geven aan de kerkeraad van Nieuwegein. 

BIJLAGE 38 
Art. 115 

RAPPORT VAN DE COMMISSIE LANDELIJKE HERDENKING 1892 

In het kader van zijn opdracht om op gepaste wijze dankbare aandacht te geven aan het feit, dat onze ker
ken sinds 1892 honderd jaar mochten voortbestaan, deelt de commissie Landelijke Herdenking 1892 u het 
volgende mee. 

1. Samenstelling commissie en subcommissies 
In de commissie hebben overeenkomstig het besluit van de generale synode 1989 te Groningen zitting 
genomen: 
ds. M.G. Tanis en drs. J.C.L. Starreveld als leden van het moderamen van de voorgaande synode; 
ds. H. van der Schaaf en ds. J. Westerink, daartoe aangewezen door het curatorium van de Theologische 
Universiteit te Apeldoorn ; 
het college van hoogleraren, te weten prof. dr. J. van Genderen, prof. dr. W. van 't Spijker, prof. dr. W.H. 
Velema en prof. dr. J. de Vuyst; 
en drs. R.W.J. Soeters. 
In de commissie fungeerde ds. M.G. Tanis als voorzitter en drs. R.W.J. Soeters als secretaris. 
Bij de uitvoering van de door de synode verstrekte opdracht heeft de commissie dankbaar gebruik gemaakt 
van deskundigen in verschillende subsommissies. Mede dankzij hun grote inzet was de commissie in staat 
zijn werk te doen. 
In de subcommissie die de redactie van het jubileumboek vormde nam naast prof. dr. W. van 't Spijker en 
ds. H. van der Schaaf ook drs. J.N. Noorlandt te Rhenen zitting. 
In de subcommissie voor de organisatie van de expositie namen naast ds. J. Westerink (tot december 1991) 
en drs. J.C.L. Starreveld ook dhr. D. van Arkel te Soest, mr. C.J . van Heel te Hattem, mw. G. van der Laan
de Boer te Emmen en drs. J.N. Noorlandt zitting. 
In de subcommissie in verband met het kinder- en jeugdprogramma namen naast drs. R.W.J. Soeters ook 
mw. O.O. van de Berg-van Beek te Veenendaal , dhr. W. Post te Veenendaal , ds. D. Quant te Hoogeveen, 
dhr. R.F. Schaik te Zwolle, dhr. H. Slabbekoorn te Zwolle, dhr. R. van Swetselaar te Veenendaal en dhr. B. 
van de Weerd te Veenendaal zitting. 
In de subcommissie voor technische aangelegenheden namen naast drs. R.W.J. Soeters ook dhr. K. Feijen 
te Barneveld, dhr. C.M. Mulder te Ede, mw. 1. van der Schaaf-Wubs te Veenendaal, dhr. R. Stronkhorst te 
Barneveld en dhr. J. de Haan te Zwijndrecht zitting. Vooral de laatstgenoemde heeft eraan meegewerkt, dat 
de organisatie van de herdenkingsdag zo professioneel mogelijk kon worden opgezet. 
Teneinde de voorgenomen activiteiten zo goed mogelijk onder de aandacht van de leden van onze kerken 
te brengen is door de secretaris dankbaar gebruik gemaakt van de deskundige adviezen van mw. E. 
Hekstra te Wageningen, drs. J.N. Noorlant en dhr. A. Sikking te Bennekom. Vermeldenswaard is ook, dat 
dhr. E. Elting, grafisch vormgever te Almere, het logo voor alle correspondentie heeft ontworpen. 

2. Vergaderingen 
De commissie vergaderde in de afgelopen periode negen keer plenair en zoveel als noodzakelijk in de sub
commissies om aan de door de synode verstrekte opdracht gevolg te geven. 

3. Activiteiten 

3. 1. Jubileumboek 
Als een van de belangrijkste activiteiten bereidde de commissie een publicatie voor. Het beoogde boek, dat 
verscheen onder de titel: 'Een eeuw christelijk gereformeerd', werd op de herdenkingsdag bij monde van ds. 
H. van der Schaaf publ iekelijk gepresenteerd. Het is op verzorgde wijze uitgebracht door 
Uitgeversmaatschappij J.H. Kok B.V. te Kampen. In dit boek wordt in een tiental bijdragen een aantal aspec
ten van honderd jaar Christelijke Gereformeerde Kerken besproken. 

3.2. Herdenkingsdag 
De themata verleden, heden en toekomst vormden de hoofdlijn voor het programma op de herdenkingsdag, 
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welke op 5 september 1992 in de Veluwehal te Barneveld werd gehouden. Door de Commissie werden als 
hoofdsprekers uitgenodigd: prof. dr. W. van 't Spijker (thema: 'Samen onderweg in het verleden'), ds. J.H. 
Velema - emeritus-predikant te Nunspeet (thema: 'Samen onderweg in het heden') en ds. J. Plantinga - pre
dikant te Groningen (thema: 'Samen onderweg naar de toekoms'). 
De dag werd geopend door de voorzitter, ds. M.C. Tanis. 
Het middagprogramma werd geopend door prof. dr. W.H. Velema in zijn hoedanigheid als rector van de 
Theologische Universiteit. Het morgen- en middagprogramma werd afgesloten door drs. J.C.L. Starreveld, 
resp. ds. J. Westerink. 
Verder kwam op deze dag namens de kerken waarmee onze kerken de oudste zendingsrelatie onderhou
den ds. Zakaria Sude van de Gereja Toraja Mamasa aan het woord. 
Op verzoek van het curatorium werd in het programma ook ruimte gemaakt voor mw. N. den Hertog-Kok 
namens de Vrouwenactie Bibliotheek Theologische Universiteit. Uit haar handen mocht de bibliothecaris, 
prof. dr. J. van Genderen, drie toezeggingen met een gezamenlijke waarde van f 155.000 ontvangen. 
Voor de medewerking van het gemengde koor, het jongerenkoor en het kinderkoor heeft de commissie niet 
vergeefs een beroep gedaan op de Bond van Christelijke Gereformeerde Zangverenigingen in Nederland. 

3.3. Expositie 
In het kader van de herdenking achtte de commissie het ook op zijn weg liggen om aandacht te geven aan 
allerlei historisch materiaal van onze kerken en dit op een expositie samen te brengen. In een speciaal uitge
brachte catalogus is een overzicht geboden van het te bezichtigen materiaal. 
In goede samenwerking met de directie ervan is het materiaal in het museum NAIRAC te Barneveld gedu
rende de maand september tentoongesteld. De expositie werd op 4 september j.l. geopend door drs. J.C.L. 
Starreveld. 

3.4. Jeugd 
Daarnaast schonk de commissie aandacht aan de vraag, hoe ook de jeugd van de kerken bij de herdenking 
van 1892 betrokken kon worden. Dat leidde tot de organisatie van een uitgebreid kinder- en jeudprogramma 
op de herdenkingsdag. 
De commissie vond verder dr. T. Brienen te Amersfoort bereid een drietal lessen voor de catechisaties te 
schrijven, welke in de vorm van een apart katern, getiteld 'De Vereniging van 1892 en het voortbestaan van 
de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland', bij Uitgeversmaatschappij Buijten en Schipperheijn 
B.V. te Amsterdam werden uitgebracht. 
Ook ging de commissie in op de suggestie van de C.G.J.O. om jeugdclubs en -verenigingen de gelegenheid 
te bieden eigen werkstukken ten toon te stellen inzake het thema 'De Kerk' . Het leverde een 30-tal werkstuk
ken op, welke op de herdenkingsdag in de Veluwehal te bezichtigen waren. 

4. Samenvatting 
Dankbaar meldt de commissie u, dat de herdenkingsdag zich in een zeer grote opkomst mocht verheugen. 
Naar schatting ruim 4000 mensen waren in de gelegenheid het programma in de Veluwehal bij te wonen en 
ongeveer 800 kinderen waren aanwezig bij het kinder- en jeugdprogramma in het gebouw 'Rehoboth', resp. 
het Fontanuscollege. Ook voor de expositie in het museum bestaat tot op heden grote belangstelling. 
De commissie vertrouw1 erop aan uw opdracht te hebben voldaan en spreekt de hoop uit, dat de herdenking 
van 1892 een bemoediging is geweest voor allen die 'de hals buigen onder het juk van Christus'. 
U de leiding van de Heilige Geest toewensend bij uw vergadering. 
Met hoogachting en broedergroei, 

R.W.J. Soeters, secretaris 

BIJLAGE 39 
Art. 116, 118, 135 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE EVANGELISATIE 

1. Samenstelling van het deputaatschap 

1. 1. Benoemd door de generale synode 
De generale synode benoemde de brs. P. de Korte (penningmeester), ds. H. van Mulligen en ds. J. Vogel 
als primi en de brs. ds. W. Steenbergen en C.J. Verschoor (penningmeester) als secundi. Alle drie primi
deputaten alsmede de secundus-penningmeester hebben te kennen gegeven in 1992 niet voor herbenoe
ming in aanmerking te willen komen. Leeftijd, gezondheid en werkdruk geven aanleiding tot deze beslissing. 
Deputaten willen woorden van grote waardering uitspreken voor het vele werk, dat de brs. mochten doen. 
Br. De Korte heeft vanaf 1959, dus 33 jaar, van het depuaataschap deel uitgemaakt! 

1.2. Benoemd door de particuliere synoden van 1991 
Door de particuliere synoden van 1991 werd benoemd: 

voor het Noorden: ds. H.B. Hoogendoom en ds. J.J. de Jonge; 
- voor het Oosten: ds. J. Jonkman en ds. H.E. Sterk; 
- voor het Westen: ds. J. Bos en ds. J. Verhage en 
- voor het Zuiden: ds. M. van der Sluys en ds. H. Wubs. 
Ds. Sterk nam de plaats in van ds. J. Oosterbroek, die door vertrek naar de gemeente te Zierikzee niet lan
ger als deputaat voor de particuliere synode van het Oosten in het deputaatschap kon optreden. Ds. Bos 
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nam de plaats in van ds. D. Visser en ds. Verhage die van ds. J. van Dijken. De brs. Visser en Van Dijken 
moesten beiden door drukke werkzaamheden hun plaats in het deputaatschap opgeven. Deputaten zijn 
dankbaar voor het vele werk, dat de brs. als deputaten evangelisatie mochten doen. 
Ds. Sterk heeft het laatste jaar met een ernstige ziekte te kampen. Hij was daardoor vanaf september 1991 
niet in staat de vergaderingen van deputaten bij te wonen. Wij bidden de Heere hem weer de gezondheid en 
kracht te geven om te kunnen dienen in gezin, kerk en maatschappij. 

1.3. Moderamen 
Het moderamen is als volgt samengesteld: 

voorzitter: ds. J. Vogel; 
- secretaris: ds. H.B. Hoogendoom; 
- penningmeester: br. P. de Korte. 

2. Vergaderingen, secties en commissies 
Deputaten vergaderden zes maal per jaar plenair. Het deputaatschap kent twee secties: 
- sectie 1 houdt zich bezig met bezinning en lectuur; 
- sectie 2 is belast met alles, wat de werkterreinen aangaat. 
De secties vergaderden zo vaak als dat nodig was. 
Een afgevaardigde uit de Chr. Gerei. Kerk van Ermelo en enkele deputaten vormen samen de zogeheten 
overlegcommissie (zie ook 6.1.). Deze commissie begeleidt de landelijk functionaris. 
Namens deputaten heeft de landelijk vrijgestelde ook vergaderingen bijgewoond van de beraadscommissie 
en van de werkgroep centraal bureau. 

3. Bezinning en lectuur 

3. 1. Bezinning 
In het verslag naar de synode van 1989 werd beloofd in 1989 opnieuw een editie van GA te wijden aan de 
praktische uitwerking van de bezinning op het evangelisatiewerk. Aan deze belofte kon worden voldaan. 
Elke kerkeraad van een Chr. Gerei. Kerk ontving twee exemplaren van bedoeld nummer. 
In de afgelopen drie jaar heeft bezinning plaatsgevonden rondom de functie van de vrijgestelde. Een histo
risch overzicht over het ontstaan en de ontwikkeling van deze functie werd besproken. Dit alles heeft geleid 
tot het opstellen van een gedetailleerde instructie voor de vrijgestelde. Deze instructie treft u als bijlage 39.1 
bij dit rapport aan. Verder wordt onder punt 6 aan deze zaak aandacht besteed. 
Br. Kievit diende deputaten met een uittreksel van zijn scriptie over de 'Theologia religionum bij J.H. 
Bavinck.' 
Bezinning vond verder plaats over een aantal onderwerpen uit de evangelisatie ten einde te komen tot het 
maken en uitgeven van cursusmateriaal. Nagedacht werd over onderwerpen als: de opdracht, toeëigening 
des heils, vreemdelingschap, de aantrekkingskracht van de gemeente en persoonlijke evangelisatie. 
Inmiddels is een cursuspakket over deze onderwerpen tot stand gekomen onder de verzamelnaam 
'Ontvangen en Overdragen'. Bezinning op uitbreiding van het aantal onderwerpen gaat door. 

3.2. Conferenties 
Deputaten organiseerden op 7 april 1990 een conferentie met als thema: lectuur, moeilijkheden en mogelijk
heden. Mw. M.E. Brak sprak over de eisen, waaraan goede evangelisatielectuur moet voldoen. Br. N. 
Weeda hield een betoog over de verspreiding van lectuur. Deze conferentie werd gehouden in de Chr. 
Gerei. Kerk van Harderwijk en werd goed bezocht. 
Op 13 april 1991 werd een toerustingsconferentie gehouden in de Chr. Gerei. Kerk te Amersfoort. 
Onderwerp van de conferentie was: de betekenis van het huis in het evangelisatiewerk. Tijdens de morgen
vergadering sprak ds. A.J. Meiske over de betekenis van het woonhuis voor de evangelisatie. Tijdens de 
middagvergadering werd de betekenis van het aanloophuis belicht. Sprekers waren tijdens dit middagdeel 
de brs. H. Bisschop uit Sneek van de stichting De Herberg en J. van Oostende van de stichting Ontmoeting. 
Ook in deze conferentie mochten we iets goeds en moois ontvangen. 
Tussen het moment van het maken van dit rapport en het lezen er van door synodeleden is een conferentie 
belegd met als onderwerp: motivatie tot evangelisatiewerk. Als spreker is prof. dr. W.H. Velema uitgenodigd. 
Tijdens de middagvergadering hopen deputaten een onderdeel van de cursus 'Ontvangen en Overdragen' 
te presenteren. Deze conferentie zal in de Chr. Gerei. Kerk te Harderwijk gehouden worden en is vastge
steld op D.V. 4 april. 

3.3. GA 
Gedurende de verslagperiode 1989-1992 is de samenstelling van de redactie van GA gewijzigd. Ds. J. 
Vogel nam begin 1991 afscheid als eindredacteur van ons informatie- en instructieblad. Ruim 20 jaar is hij 
vanaf de oprichting aan ons blad verbonden geweest. Wij zijn dankbaar voor het vele werk, dat ds. Vogel 
gedurende een groot aantal jaren in grote trouw heeft verricht ten dienste van GA. 
Ook ds. E.E. Slofstra heeft in diezelfde tijd zijn functie als redactielid beëindigd, zodat er 2 vacatures ont
stonden. Ook hem zijn wij dankbaar voor de inbreng, die hij heeft gegeven. 
Wij zijn blij, dat wij anderen konden vinden om plaats te nemen in de redactie van ons blad. De nieuwe 
redactieleden zijn: ds. H. van Mulligen te Houten, als deputaat benoemd door de generale synode, en ds. 
H.J.Th. Velema, predikant van de kerk te Ermelo, waaraan ook ds. Kievit als predikant naar art. 6 K.O. ver
bonden is. 
De huidige redactiecommissie is nu als volgt samengesteld: br. Jac. Lelsz te Apeldoorn, ds. H. van Mulligen 
en ds. H.J.Th. Velema. 
Br. J. Schotanus te Apeldoorn verzorgde ook in deze periode in grote trouw de administratie van ons blad in 
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samenwerking met uitgeverij De Walburgpers te Zutphen. 
Wat betreft de inhoud van het blad werd het beleid voortgezet, waarbij de redactie tracht zoveel mogelijk 
werkers in de praktijk van het evangelisatiewerk aan het woord te laten, waardoor de lezers ideeën kunnen 
opdoen, die evangelisatiecommissies kunnen gebruiken voor hun arbeid. 
Enkele keren per jaar verzorgden mw. drs. T. Yürümez-Kroon en br. H. Takken, werkzaam bij de stichting 
'Evangelie en Moslims' te Amersfoort, artikelen met betrekking tot het werk onder onze moslimse medelan
ders. 
In de vergaderingen van deputaten komt het werk van de redactiecommissie regelmatig ter sprake. 

3.4. Licht en Waarheid/Echo 
Al bijna 20 jaar bestaat er een intensieve samenwerking tussen ons deputaatschap en de Hervormde Bond 
voor Inwendige Zending op Gereformeerde Grondslag (I.Z.B.) te Amersfoort inzake de uitgave van een 
evangelisatieblad. De bladen 'Licht en Waarheid' (Chr. Gerei.) en 'Echo' (I.Z.B.) hadden dezelfde inhoud en 
uitvoering. Alleen de naam was verschillend. Er was ook een gezamenlijke redactie, waarin leden van de 
Chr. Gerei. Kerken en van de Ned. Herv. Kerk (Gerei. Bond) zitting hadden. In de achter ons liggende jaren 
hebben wij op uiterst prettige wijze samengewerkt. 
Om financiële, administratieve en organisatorische redenen is door deputaten en de I.Z.B. besloten om niet 
langer met twee verschillende namen voor hetzelfde blad en met twee gescheiden administraties te werken. 
Daarom is de naam 'Licht en Waarheid' per 1 april 1991 vervallen. Sedert die datum verschijnt het blad 
alleen onder de naam 'Echo' en is een gezamenlijke uitgave van deputaten evangelisatie en de I.Z.B. 
In de afgelopen periode heeft het blad regelmatig 12 keer per jaar kunnen verschijnen. De redactie tracht 
steeds scribenten aan te trekken, die in staat zijn de aandacht van rand- en buitenkerkelijken te trekken. 
In de redactie hebben namens onze kerken zitting de brs. ds. J. Kievit, ds. A.J . Meiske en N. Weeda. 

4. Werkterrein 

4.1. Amsterdam 
Ds. H.P. Brandsma, die door de kerk van Amsterdam-Nw.-West op basis van twee dagen per week is aan
gesteld om bijzondere evangelisatie-arbeid te verrichten, geeft in zijn verslagen een indruk van het moeilijke 
en arbeidsintensieve werk in de grote stad. 
Getracht wordt de gemeente bewust te maken van haar missionaire roeping door middel van leerhuisavon
den. Ook worden z.g. gastendiensten gehouden, waarvoor de wijk rondom de kerk in Amsterdam-Nw.-West 
wordt uitgenodigd. 
Bezoeken aan 'De Kloof', een kelderruimte, waar zwervers en verslaafden komen, geven gelegenheid tot 
gesprek over het evangelie. Ook zijn er contacten met mensen, die in de Bijlmerbajes een straf moeten uit
zitten. 
Medewerking wordt verleend aan de 'Arabische Wereldzending' onder Turkse en Marokkaanse moslims. 
Onder deze 'vreemdelingen in de poort' vindt ook evangelisatiewerk plaats op verschillende Amsterdamse 
markten. 
Inmiddels heeft ds. Brandsma een beroep aangenomen naar de gemeente te Den Helder. Over de eventu
ele voortzetting van het evangelisatiewerk vindt nog overleg plaats tussen de kerkeraden van groot
Amsterdam en deputaten. 

4.2. Antwerpen 
De wijkgemeente van Eindhoven in Antwerpen groeit, niet alleen in ledenaantal, maar ook in de richting van 
een zelfstandig-gemeente-zijn. 
De gestadige groei van de gemeente heeft haar doen komen tot plannen voor kerkbouw. Daartoe is naast 
de pastorie van ds. K. Groeneveld een terrein aangekocht, waarop de kerkbouwplannen te zijner tijd kunnen 
worden verwezenlijkt. 
Het feit, dat deze van oorsprong Antwerpse evangelisatiepost meer en meer het karakter van een gemeente 
krijgt, betekent ook, dat het werk in deze stad enigszins verschuift van evangelisatiepost-zijn naar gemeen
te-zijn. Dat wil overigens niet zeggen, dat daarmee het werk van de verkondiging van het evangelie naar bui
ten minder wordt; wel , dat de gemeente zelf steeds meer wordt betrokken bij dit werk, dat nog steeds een 
hoge prioriteit heeft, zeker in de agenda van ds. Groeneveld. 
Onophoudelijk wordt gezocht naar wegen en middelen om het evangelie van de Heere Jezus Christus in het 
land van onze zuiderburen uit te dragen. Dat gebeurt via kerkdiensten, gesprekken, bijbelkringen, lectuurver
spreiding e.d.; allemaal activiteiten, waarbij ook de leden van de gemeente nauw betrokken zijn. Steeds 
wordt hierbij zorgvuldig gewaakt, dat de drempel naar de kerk en de bijbelwinkel niet te hoog wordt. 
Al met al is deze ontwikkeling alleen maar verheugend te noemen. Ds. Groeneveld mag dan ook in zijn ver
slagen aan en gesprekken met deputaten met blijdschap en dankbaarheid gewagen van Gods zegen op dit 
werk. 

4.3. Noord-Holland 
Br. J.O. Schouten nam in september 1990 na 25-jarige arbeid als evangelist (Twente en Noord-Holland) 
afscheid. In zijn plaats zijn vanaf eind 1989 vanuit de kerk van Broek op Langedijk werkzaam de predikanten 
A.P. van Langevelde en A.J. Metske. 
Ds. Van Langevelde is belast met de pastorale zorg voor de wijkgemeente Alkmaar en besteedt 25% van 
zijn tijd aan evangelisatiewerk. Folders worden verspreid met daaropvolgend enquêtewerk. Uit een interker
kelijke evangelisatie-actie in Broek op Langedijk is een tweetal gespreksgroepen met buiten- en randkerkelij
ken ontstaan. Jaarlijks zijn er in samenwerking met de Ned. Gerei. Kerk vakantiebijbelscholen in Oudorp. 
In 1990 en 1991 waren verschillende kerken in Alkmaar present bij de manifestatie 'Paravisie' van Veronica. 
Via 'Paravisie' worden mensen met tal van occulte zaken in aanraking gebracht. 
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Ds. Metske werkt vanuit Heerhugowaard. Hier zijn bijbelkringen, koffie-ochtenden met mensen in een 
bepaalde buurt en kinderbijbelclubs. Ook worden elke maand bijzondere evangelisatiediensten gehouden. In 
Alkmaar worden regelmatig prostituées met het evangelie in aanraking gebracht. Via Nederlandse les aan 
Spaanstaligen, waarin gebed en schriftlezing, ontstaan contacten. Ondanks teleurstellingen zijn ook positie
ve resultaten te melden. Gedurende de zomermaanden wordt leiding gegeven aan het evangelisatiecam
pingwerk in Groet en Schoorl. 

4.4. Twente 
Met dankbaarheid mag gemeld worden, dat br. N. Weeda op 10 mei 1990 12_ jaar in dienst was van de 
Contact Commissie Evangelisatie Twente (C.C.E.T.). 
Lange tijd in dezelfde regio de moeilijke taak van evangelist vervullen kan demotiverend werken. Gelukkig is 
dit bij br. Weeda niet het geval. Met veel bezieling en grote inzet doet hij zijn werk. 
De rapporten vermelden een groot aantal activiteiten zoals huisbezoeken, zang- en welkomdiensten, recre
atiewerk, vakantiebijbelscholen, een grote opdrachVevangelisatieschool met tal van cursisten, terwijl ook de 
lokale omroep wordt gebruikt om het evangelie door te geven. 
In Enschede en Hengelo vindt dit werk plaats in samenwerking met de Ned. Gerei. Kerken. 

4.5. Wegwijzerkampen 
Door de stichting Wegwijzerkampen, uitgaande van de kerken van Oud-Beijerland, Ridderkerk en 
Rotterdam-OosVCapelle a/d IJssel, worden jaarlijks kinderkampen (9-12 jr.), tienerkampen (13-16 jr.) , jonge
renkampen (16-18 jr.) en seniorenkampen {18 jr. en ouder) georganiseerd. Daarnaast worden er nazorge
vangelisatieclubs en clubs voor tieners (buitenkerkelijke kinderen) verzorgd. 
Dit alles wordt georganiseerd door een Overleg- en Samenwerkingsverband (het z.g. voorzittersverband, 
waarvan br. E. van Rij de stuwende kracht is). 
Men streeft er naar om bovengenoemde kampen kostendekkend te doen draaien; de z.g. 'centrale kosten' 
worden uit een gemeenschappelijke pot bekostigd. Voorts stelt de stichting Steun Wegwijzerkampen br. Van 
Rij in staat om zich één dag per week vrij te maken voor de organisatie en nazorg van dit werk, in welke kos
ten deputaten ook bijdragen sinds 1985. 
Binnen het voorzittersverband is de vraag besproken, of er uitbreiding aan dit werk is te geven. Dat zou wel 
betekenen, dat dan vooral br. Van Rij er meer tijd in zal moeten steken en de vraag, die dan daarbij direct 
om de hoek komt kijken, is, of het ook financieel haalbaar is. Over dit alles is men nog niet uitgedacht en uit
gesproken. Over één zaak zijn allen het wel eens: dit (kerkelijke) werk is zeer belangrijk en verdient zeker 
onze aandacht. 

4.6. Oost-Vlaanderen 
Daar de synode 1989 opnieuw een dringend beroep deed op de Stichting Evangelisatie Oost-Vlaanderen 
om zich met ons deputaatschap te bezinnen op mogelijkheden om te komen tot coördinatie van het werk in 
België, werd een bezoek gebracht aan br. H. Bor in Gent, die daar reeds meer dan 12_ jaar als evangelist 
werkzaam is. De deputaten kregen een goede indruk van deze arbeid en zijn overtuigd van de grote inzet 
van br. Bor. Er mag gesproken worden van Gods zegen op dit moeilijke werk in een rooms-katholieke 
samenleving. 
Deputaten betrekken br. Bor ook regelmatig bij het overleg met evangelisatiewerkers binnen onze kerken, 
de jaarlijkse conferenties en de opzet van een cursus voor evangelisatie. 
Op 17 juni 1991 vond een gesprek plaats met het bestuur van de Stichting Oost-Vlaanderen om te komen 
tot meer intensieve contacten. Na een openhartige bespreking, die in goede sfeer plaatsvond, werden de 
volgende afspraken gemaakt: 
1. jaarlijks wordt het jaarverslag van de Stichting ter kennisname aan deputaten toegezonden; 
2. dit verslag wordt besproken op een bestuursvergadering van de Stichting in het bijzijn van enkele deputa

ten; 
3. deputaten zullen inzage geven in hun rapportage over 'Gent' aan particuliere synode en generale synode 

en openstaan voor opmerkingen hierover; 
4. tweemaal per jaar ontvangen deputaten een werkrapport van br. Bor; 
5. eenmaal per jaar ontvangt br. Bor in Gent bezoek van een afvaardiging van deputaten. 
Tenslotte werd afgesproken, dat ook de Stichting het bovenstaande aan de generale synode 1992 zou 
berichten. 
Hoewel niet gesproken kan worden van 'coördinatie van het werk in België', menen deputaten toch een posi
tieve ontwikkeling te zien in de contacten met hen, die betrokken zijn bij het werk in Oost-Vlaanderen. 

4.7. Diversen 
Door het ontbreken van financiële middelen kon maar in enkele gevallen subsidie worden verleend aan klei
nere objecten. 
Reeds jaren wordt een bijdrage gegeven aan het evangelisatierecreatiewerk in Groet. Tevens meenden wij 
een verzoek tot steun aan een dergelijk werk in Renesse, waaraan ook ds. M. Dijkstra van Haamstede mee
werkt, te moeten honoreren. 

5. Evangelie en Moslims 
Als deputaten participeren wij in de stichting 'Evangelie en moslims', stichting voor getuigenis en dienst 
onder moslims in Nederland. Andere participanten zijn namens onze kerken zendingsdeputaten, verder de 
Hervormde Bond voor Inwendige Zending op Gereformeerde Grondslag, de Gereformeerde Zendingsbond 
en de Morgenlandzending. Sinds vorig jaar participeren ook de Nederlands Gereformeerde Kerken in de 
stichting. 
Twee afgevaardigden van onze kerken hebben zitting in het bestuur van de stichting. Tot vorig jaar had 
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namens ons deputaatschap ds. H. Wubs zitting in het bestuur. De andere afgevaardigde was afkomstig uit 
de zendingsdeputaten. Omdat uit de kring van ons deputaatschap geen nieuwe afgevaardigde beschikbaar 
was om in het stichtingsbestuur zitting te nemen, hebben nu namens onze kerken twee zendingsdeputaten 
zitting in het bestuur, te weten mw. E. van Riessen en ds. W. van Heest. Zij houden ons deputaatschap op 
de hoogte van de ontwikkelingen in de stichting. Wanneer wij zelf weer iemand beschikbaar hebben, zal 
naar de oude situatie worden teruggekeerd. Wel ontvangen wij als deputaten evangeliatie uitnodigingen voor 
jaarvergaderingen. Deze vergaderingen worden door deputaten telkens bezocht. 
Binnen ons deputaatschap is veel waardering voor het werk van de stichting. Tijdens één van de laatste 
jaarvergaderingen legde br. H. Takken uit, welke bezwaren moslims tegen christenen hebben. Dat maakte 
diepe indruk en was erg leerzaam. Naast br. Takken is mw. drs. T. Yürümez-Kroon in vaste dienst bij de 
stichting. 

6. De landelijk functionaris voor het evangelisatiewerk 

6.1. Ds. J. Kievit 
Aan de generale synode 1989 konden deputaten mededelen dat hun landelijk functionaris ds. J. Kievit na 
een lange ziekteperiode een deel van zijn werkzaamheden weer had kunnen opnemen en dat er uitzicht 
was op een volledige hervatting van zijn taak. 
Inderdaad mocht ds. Kievit zich vanaf het najaar van 1989 weer volledig wijden aan zijn werk, zij het dat hij 
op medisch advies een grote opeenhoping van werkzaamheden diende te voorkomen. Met dankbaarheid 
mogen we nu rapporteren dat onze vrijgestelde predikant in de achter ons liggende periode gezondheid en 
kracht heeft ontvangen om zijn diverse taken in dienst van onze kerken te vervullen. Wij menen te mogen 
zeggen dat ds. Kievit binnen de hem gestelde grenzen naar vermogen gestalte heeft gegeven aan de diver
se onderdelen van zijn instructie. 

6.2. Werkzaamheden 
6.2.1. In en t.b. v. het deputaatschap 

Ook in de afgelopen periode besprak ds. Kievit in eerste instantie zijn werkzaamheden en plannen in 
de overlegcommissie, bestaande uit de voorzitter van het deputaatschap, een vertegenwoordiger van 
elk van beide secties en ds. H.J.Th. Velema als afgevaardigde van de kerk van Ermelo, de gemeente 
waaraan ds. Kievit naar art. 6 K.O. is verbonden. De overlegcommissie brengt van deze gesprekken 
schriftelijk verslag uit aan het deputaatschap. Zo komt in elke plenaire deputatenvergadering het werk 
van ds. Kievit aan de orde, in aanwezigheid van een afvaardiging van de kerkeraad van Ermelo. Op 
deze wijze kunnen deputaten het werk van hun vrijgestelde nauwgezet volgen en begeleiden. 
Aan de vergaderingen van het deputaatschap neemt de landelijk functionaris deel als adviseur, terwijl 
hij ook de vergaderingen van sectie 1 (bezinning) bijwoont. 
Bij de bezinning rond de instructie van de vrijgestelde (zie onder 6.3.3.) en daarmee samenhangend 
de analyse van de feitelijke tijdsbesteding van ds. Kievit, is ons meer dan ooit duidelijk geworden dat 
er behalve het uitvoerende werk in de kerken een belangrijk stuk bezinning en voorbereidend werk 
plaatstvindt binnen het deputaatschap en in diverse commissies (zie ook 6.2.3. en 6.2.4.) , waarin de 
betrokkenheid van de functionaris onontbeerlijk is. 

6.2.2. In de kerken 
Het zwaartepunt van het werk van de landelijk functionaris ligt in de advisering, de instructie en de 
toerusting van de plaatselijke kerken en hun evangelisatiewerkers. Bij de benadering van de kerken 
wordt heel vaak gebruik gemaakt van het netwerk van de classicale deputaten voor de evangelisatie. 
Bij de hervatting van zijn werkzaamheden heeft ds. Kievit allereerst een project afgerond, waaraan hij 
al voor zijn ziekte begonnen was, nl. een ronde langs alle classicale bijeenkomsten van evangelisatie· 
commissies, die o.a. ten doel had te inventariseren wat er aan evangelisatiewerk gedaan wordt door 
de plaatselijke kerken. Uit deze ronde is een cursus van vier avonden voor evangelisatiecommissies 
en -werkers geboren, die ds. Kievit op diverse plaatsen heeft gegeven, gedeeltelijk al voor zijn ziekte, 
en gedeeltelijk ook na september 1989. 
Een aansluitend project was een gespreksronde met de evangelisatie-ouderlingen. Per classis wer
den de ambtsdragers met een speciale opdracht voor de evangelisatie bijeengeroepen, in samenwer
king met de classicale deputaat voor de evangelisatie. Twee evangelisatie-ouderlingen, nl. de brs. A. 
Goossensen jr. te Ermelo en H.P. Noppe te Veenendaal hebben ds. Kievit meerdere malen hierbij 
vergezeld en vanuit hun ervaring assistentie verleend. 
In hun bezinning op de voortgang van het instructie- en toerustingswerk kwamen deputaten tot de 
conclusie, dat een poging zou moeten worden gewaagd om alle plaatselijke kerken stelselmatig te 
bezoeken ten einde de evangelisatie heel nadrukkelijk onder de aandacht van de kerkeraden te bren
gen, en de diensten van ons deputaatschap aan te bieden bij de toerusting tot de missionaire taken 
van de gemeente. Uiteraard is dit een project, waar enkele jaren voor nodig zijn om het uit te voeren. 
In de loop van ongeveer vier jaar zullen alle kerkeraden aangeschreven worden om de landelijk func
tionaris een keer te ontvangen. Ds. Kievit is inmiddels aan de uitvoering hiervan begonnen. Het 
merendeel van de tot nu toe benaderde kerkeraden reageert positief en is bereid om dit gesprek aan 
te gaan. 
In de meeste classicale ressorten wordt enkele keren per seizoen een vergadering belegd . dikwijls 
o.l.v. de classicale deputaat· van evangelisatiecommissies en _werkers. Ds. Kievit streeft ernaar in 
elk ressort minstens eenmaal per jaar in zo'n vergadering aanwezig te zijn , ook als hij daarin geen 
actief aandeel heeft. Het is belangrijk dat hij op deze wijze voeling houdt met wat overal gebeurt en 
dat hij zo ook bereikbaar en aanspreekbaar is voor wie van zijn diensten gebruik wil maken. 
Als dienaar des Woords gaat de landelijk functionaris ook dikwijls voor in de zondagse kerkdiensten. 
Aan de gemeenten, waar hij (een) preekbeurt(en) vervult wordt van te voren meegedeeld, dat hij 
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bereid is na de kerkdienst met gemeenteleden te spreken over hun missionaire opdracht. In de afge
lopen periode is het dan ook een aantal keren gebeurd dat na een kerkdienst door een deel van de 
gemeente met ds. Kievit n.a.v. de preek is gesproken over de opdracht om getuige te zijn van onze 
Heere Jezus Christus. 
Deputaten hebben in de instructie voor de landelijk functionaris vastgelegd, dat hij regelmatig daad
werkelijk zal participeren in een stuk evangelisatiewerk. Gezien de toch enigszins beperkte mogelijk
heden van de huidige functionaris (zie 6.3.3.) kon hier nog slechts op een heel beperkte schaal uit
voering aan worden gegeven. 

6.2.3. GA 
Onder de taken van de landelijk functionaris valt ook het werk voor het instructieblad GA. Het is 
belangrijk dat hij in de redactie van GA zijn ervaring kan inbrengen, alsook zijn kennis van de doel
groep, waarvoor ons blad wordt uitgegeven. Hij kan zelf van het blad gebruik maken om velen ineens 
te bereiken. Verder maakt hij de door anderen geleverde kopij persklaar en verzorgt het contact met 
de uitgever over de technische uitvoering van het blad. 

6.2.4. Overige werkzaamheden 
Namens deputaten had ds. Kievit in de afgelopen periode zitting in de redactie van Licht en 
Waarheid/Echo, in de beraadscommissie van de deputaatschappen Evangelisatie, Israël , 
Hulpverlening en Zending, in de werkgroep voor het Centraal Bureau (als waarnemer) en in de com
missie voor de uitgave van Evangelisatie-Instructie-Materiaal (E.M.K.O.). 

6.3. Continuering van het werk 
6.3.1. De continuering ter discussie 

In opdracht van de synode 1986 is in de periode 1986-1989 door deputaten een grondig onderzoek 
ingesteld naar wat destijds genoemd werd 'de teleurstellende gang van zaken rond de arbeid van de 
vrijgestelde'. Uit dit onderzoek moest duidelijk worden of handhaving van het instituut van een vrijge
stelde nodig en verantwoord is. Het lag in de verwachting dat de synode van 1989 zich zou uitspreken 
over de vraag of 'het instituut van de vrijgestelde' al dan niet gecontinueerd zou worden. 
In hun rapport aan de generale synode van 1989 hebben deputaten verslag gedaan van een enquête, 
die zij hadden ingesteld in de kerken naar de functionering van het evangelisatiewerk èn naar de 
behoefte aan en de ervaringen met het werk van de landelijk functionaris. Daarnaast is in hetzelfde 
rapport een uitvoerig historisch overzicht gegeven over de ontwikkeling van het werk van het depu
taatschap en de instelling van de functie van de vrijgestelde. Deputaten kwamen op grond van de 
gegevens uit de enquête èn uit de historische ontwikkeling tot het voorstel aan de synode 'uit te spre
ken dat ook in de toekomst een vrijgestelde kracht voor de uitwerking van bepaalde taken van het 
deputaatschap (m.n. instructie en toerusting) wenselijk is' (zie Acta 1989, bijlage 39, pag. 208 v.v.). 
Omdat in diezelfde verslagperiode door de ziekte van ds. Kievit de werkzaamheden geruime tijd 
gestagneerd waren, oordeelde de synode dat over het functioneren van het instituut van de vrijgestel· 
de in 1989 moeilijk een objectief besluit kon worden genomen. Deputaten kregen de opdracht het 
werk van de vrijgestelde nauwgezet te volgen c.q. te begeleiden en hiervan verslag uit te brengen op 
de synode van 1992, opdat deze een definitieve beslissing zou kunnen nemen. 

6.3.2. De noodzaak van een vrijgestelde functionaris 
Na de synode van 1989 is er opnieuw in ons deputaatschap een brede discussie gevoerd over de 
noodzaak van een landelijk functionaris. Deze gedachtenwisseling vond allereerst plaats in sectie 1 
en vervolgens in de plenaire vergadering. Uiteraard kwamen daarin diverse argumenten naar voren, 
die ook in het verleden aan de synoden zijn voorgelegd, laatstelijk in 1989. Ons rapport zou te omvan
rijk worden als we de argumenten, die o.i. nog steeds gelden, opnieuw zouden formuleren . We willen 
wel graag in het kort samenvatten wat de voornaamste reden is om aan u voor te stellen deze functie 
te continueren. 
Uit het historisch overzicht in het rapport op de synode van 1989 blijkt dat een principiële beslissing is 
genomen t.a.v. de taak van ons deputaatschap op de synode van 1971: de eerste taak van deputaten 
zou zijn de stimulering en toerusting van de (leden van de) plaatselijke kerken tot de uitvoering van 
hun missionaire roeping. De synode van 1977 trok de 'personele' consequentie uit deze principiële 
beslissing en de in 1971 aangenomen 'Regeling voor de Evangelisatie': er moest een landelijk functio
naris komen. 
Door de discussies rond het werk van deze vrijgestelde staat nu in feite deze prioriteit in de taakstel· 
ling van deputaten ter discussie. We menen te moeten blijven staan achter de principiële beslissingen 
van 1971 en 1977. Wanneer we die besluiten ongedaan maken, kiezen we voor de ondersteuning 
van enkele evangelisatieprojecten, d.w.z. we kiezen voor de financiering van het werk van enkele 
'specialisten' in de evangelisatie, en we beschikken niet langer over de middelen en de mankracht om 
de gemeenten en de gemeenteleden toe te rusten. We achten dit een principiële beslissing, omdat 
evangelisatie de opdracht van de gemeente(leden) is en niet alleen van een enkele vertegenwoordi· 
ger van die gemeente, hoezeer ook dàt werk nodig is. De steun aan een aantal projecten is onze 
tweede opdracht, de toerusting van de gemeente moet o.i. nummer één blijven. 
Als toerusting onze eerste taak blijft betekent dat een grondige bezinning op de overdracht van het 
evangelie in een geseculariseerde maatschappij én een intensieve begeleiding van gemeenten en 
gemeenteleden in de uitvoering van een opdracht, die ons voor steeds nieuwe vragen en uitdagingen 
stelt. 
Als wij hier werkelijk ernst mee willen maken en als deputaten beschikbaar willen zijn voor de plaatse
lijke kerken op de wijze zoals is aangegeven in onze instructie én zoals is uitgewerkt in de instructie 
van de landelijke functionaris (zie 6.3.3. en bijlage 39.1.) , dan kunnen zij niet buiten een vrijgestelde 
functionaris. In feite hebben deputaten dit ook al sinds 1971 betoogd, en wij menen dat de noodzaak 
van toerusting sindsdien alleen maar groter geworden is. 
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6.3.3. Instructie vrijgestelde 
Om te voldoen aan de opdracht van de synode van 1989 en daarmee tevens een verantwoorde 
beslissing over de continuering van de functie voor te bereiden, hebben deputaten vanuit de bovenge
noemde bezinning een wat meer uitgebreide instructie voor de vrijgestelde opgesteld. We waren ons 
bewust dat de huidige vrijgestelde weliswaar zijn werk weer volledig mocht doen, maar toch door de 
achterliggende periode van ziekte, door zijn leeftijd, alsook door het feit dat hij niet in het centrum van 
het land zijn woonplaats en bureau heeft, beperkt was in zijn mogelijkheden. 
Bij het opstellen van deze instructie zijn we uitgegaan van een functionaris, die zich voor de volle hon
derd procent kan inzetten en van een 'evangelisatiecentrum' dat centraal gelegen is. 
Na het aanvaarden van deze instructie is met ds. Kievit doorgesproken waar voor hem de grenzen 
zouden liggen en sindsdien heeft hij bij de verslaggeving van zijn werk in de overlegcommissie aange
geven hoeveel dagdelen hij aan de verschillende onderdelen van zijn werk had besteed. 
Bij die tijdsanalyse bleek dat bij het opstellen van de instructie onvoldoende rekening was gehouden 
met het werk dat hij verricht t.b.v. het deputaatschap, alsook alle arbeid verbonden aan de zondagse 
preekbeurten. Dit gaf aanleiding tot een nieuwe bezinning op de taakstelling, die heeft geresulteerd in 
een bijgestelde instructie. Van deze instructie willen we u graag kennis laten nemen (bijlage 39.1.), 
opdat het duidelijk zal zijn waar het om gaat als de synode een beslissing neemt over het al of niet 
continueren van het instituut van de vrijgestelde. 

6.3.4. Een andere weg 
De meerderheid van deputaten meent op grond van de instructie dat een vrijgestelde noodzakelijk is 
om aan de opdracht gestalte te geven. 
Eén der deputaten meent echter dat andere wegen gekozen moeten worden voor de uitvoering van 
de opdracht. De instructie vereist een principieel en praktisch bezig zijn van het deputaatschap. Maar 
gelet op het werk van de vrijgestelde in de afgelopen periode is het z.i. niet noodzakelijk dat daartoe 
het instituut van een landelijk functionaris wordt gecontinueerd. Hij stelt voor om na emeritering van de 
huidige werker het instituut van de vrijgestelde op te heffen en de beschikbare gelden op een andere 
wijze te besteden. 
Deputaten hebben zich in de komende periode te bezinnen op andere wegen om de kerken op te 
wekken om aan het praktische evangelisatiewerk gestalte te geven. Gedacht kan worden aan het 
gedecentraliseerd gebruik maken van gekwalificeerde personen en instituten of instellingen in nauwe 
samenwerking met deputaten. Het aantal predikanten is sinds de vraag naar een vrijgestelde verdub
beld. Gezien hun theologische opleiding zullen zij in staat zijn om in hun eigen omgeving gestalte te 
geven aan de opdracht tot evangelisatie. In de praktijk is ook gebleken dat de kerken hoe langer hoe 
minder een beroep hebben gedaan op de landelijke functionaris . Daartegenover werden hoe langer 
hoe meer de werkers op de arbeidsterreinen gevraagd. Zij gaven niet alleen in de eigen regio prakti
sche instructie en voorlichting, maar ook daarbuiten. 
Mocht de synode besluiten de functie van landelijk vrijgestelde te continueren, dan dient de uitvoering 
van de opdracht bij voorkeur door een niet-predikant te geschieden. 

6.3.5. Opvolging ds. Kievit 
In december 1993 hoopt ds. Kievit de 65-jarige leeftijd te bereiken. Het is zijn voornemen om dan 
gebruik te maken van het recht om emeritaat aan te vragen. Wanneer uw synode besluit tot continu
ering van de functie opent u daarmee voor deputaten de mogelijkheid om uit te zien naar een opvol 
ger voor ds. Kievit. 

7. Overleg met andere deputaatschappen 

7. 1. Beraadscommissie gemeentetoerusting 
De beraadscommissie bestaat uit afgevaardigden van de deputaten voor buitenlandse zending, voor de 
evangelieverkondiging onder Israël, voor binnen- en buitenlandse hulpverlening, voor algemene diakonale 
en maatschappelijke aangelegenheden en voor evangelisatie. De commissie werd destijds in het leven 
geroepen om de werkzaamheden van de verschillende deputaatschappen in de richting van de gemeente 
op elkaar af te stemmen. Het voortbestaan van de beraadscommissie stond enkele keren ter discussie. 
Besloten werd de commissie in haar huidige samenstelling te laten voortbestaan, zodat de deputaatschap
pen regelmatig , d.w.z. één à twee keer per jaar, overleg kunnen plegen over de praktische uitvoering van 
het beleid. 

7.2. Centraal Bureau 
Door de vorige generale synode werd de werkgroep Centraal Bureau ingesteld. Hoewel deputaten evangeli
satie van synodewege niet officieel in deze werkgroep werden ingedeeld, kregen wij van de werkgroep toch 
een uitnodiging om een waarnemer naar de werkgroep te sturen en aan het overleg deel te nemen. Namens 
ons deputaatschap heeft ds. J. Kievit de vergaderingen van de werkgroep bezocht. 
Onlangs ontvingen wij het rapport, dat de werkgroep voor de generale synode 1992 heeft opgesteld. 
Gevraagd werd naar ons oordeel. Ten eerste menen wij. dat centralisatie een goede zaak is. Gezien de hui
dige situatie is het voor ons niet mogelijk het evangelisatiecentrum meer centraal in het land te vestigen, 
maar zodra de situatie verandert, zullen deputaten een centrale huisvesting als eis stellen. Een onderkomen 
in één centraal gebouw, bijvoorbeeld gebouw Carrefour in Veenendaal , behoort daarbij tot de mogelijkhe
den. Onze tweede opmerking is echter, dat wij vrezen, dat deze operatie duurder zal uitvallen dan de huidi
ge situatie. Deputaten vragen zich ernstig af, of een verhoging van de kosten verantwoord is. 
Overigens zijn onze opvattingen en opmerkingen opgenomen in het synoderapport van de werkgroep 
Centraal Bureau. Wij verwijzen u naar art. 14 van dit rapport voor verdere informatie. 
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8. Financiën 
Voor een overzicht van de financiën over de jaren 1989-1991 verwijzen wij u naar de bijlagen 39.2. en 39.3. 
Daar de synode accoord ging met ons verzoek om de inkomsten van zendingsdagen enz. niet in mindering 
te hoeven brengen op onze begroting, werd bereikt, dat in 1990 en 1991 de jaarrekeningen nagenoeg slui
tend waren. 
In 1990 werden opnieuw de kerken, die hun bijdragen niet voldoen, aangeschreven met het verzoek dit 
nader toe te lichten. Enkele kerken reageerden hierop, sommige ook met het geven van de bijdrage, maar 
tot onze spijt gaf het merendeel taal noch teken. 
Door stijgende salariskosten kwamen zowel de personeelskosten als de subsidies hoger uit dan werd 
begroot. Ook voor de jaren 1993-1995 zal met stijgende lasten rekening moeten worden gehouden. Als bijla
ge 39.4 treft u onze begroting voor die jaren aan. De noodzakelijke bijdrage der kerken komt op f 4,- per lid. 
Hierbij maken wij de volgende aantekeningen: 
Personeelskosten: 
Hoewel ds. J. Kievit eind 1993 met emeritaat hoopt te gaan, is de begroting gebaseerd op de continuering 
van de functie van een landelijk vrijgestelde. 
Subsidies: 
a. Algemeen: Rekening is gehouden met stijging van traktementskosten volgens advies van deputaten 

financiële zaken. 
b. Amsterdam: Vooralsnog wordt uitgegaan van de voortzetting van het evangelisatiewerk in de binnenstad 

van Amsterdam, ook na het vertrek van ds. H.P. Brandsma. 
Tenslotte zouden deputaten graag zien, dat in het collecterooster, dat elk jaar door het Kerkelijk Bureau van 
onze kerken wordt opgesteld, de collecte voor evangelisatie voortaan wordt vermeld op de kerstdagen. Eén 
en ander zal jaarlijks ondersteund worden met een folder. Wij menen, dat hierdoor het evangelisatiewerk, 
dat landelijk wordt verricht, beter onder de aandacht van de kerken wordt gebracht. 

9. Voorstellen 
Deputaten stellen u het volgende voor: 
1. opnieuw drie deputaten met hun secundi te benoemen; 
2. uit te spreken, dat ook in de toekomst een vrijgestelde kracht voor het uitvoeren van taken van het depu

taatschap noodzakelijk is; 
3. de begrotingen voor de jaren 1993, 1994 en 1995 goed te keuren en de daaruit voortvloeiende minimum

bijdrage per (doop)lid vast te stellen op f 4,- . 
4. de kerken te adviseren om de collecte voor het landelijk evangelisatiewerk vanaf 1993 te doen plaatsvin-

den tijdens de kerkdiensten op de kerstdagen. 

10. Besluit 
Wij zijn dankbaar, dat we als deputaten het werk, nodig met het oog op het evangelisatiewerk door onze ker
ken en kerkleden, mochten verrichten. Wij danken de Heere er ook voor, dat ds. J. Kievit de gezondheid ont
ving om zijn veelomvattende taak waar te nemen. Wij hopen, dat dat ook voor de komende jaren het geval 
zal zijn . 
Deputaten willen hun werk voortzetten in het vertrouwen, dat de Heere het gebruiken wil om gemeenten en 
gemeenteleden toe te rusten tot hun getuigende taak in deze wereld. Wij weten, dat het werk van onze 
Heere Jezus Christus zal voortgaan tot aan het einde der tijden en dat wij onze arbeid mogen doen in het 
licht van zijn wederkomst. 

H.B. Hoogendoorn, secretaris 

Bijlage 39.1. 

INSTRUCTIE VOOR DE LANDELIJK FUNCTIONARIS 
IN DIENST VAN DEPUTATEN EVANGELISATIE 

Tot de taak van de landelijk functionaris behoort 
1. het werken ten behoeve van het DEPUTAATSCHAP, omvattende 
1.1 . het bijwonen van de vergaderingen van het deputaatschap 
1.2. het bijwonen van de vergaderingen van de secties van het deputaatschap en van commissies , waarin 

de vrijgestelde door het deputaatschap benoemd is; 
1.3. het behulpzaam zijn van de secretaris van het deputaatschap in het voorbereiden van de vergaderin-

gen en het verzenden van de stukken; 
1 .4. het verrichten van studie ten dienste van het deputaatschap met betrekking tot: 
1.4.1. de literatuur, die op het gebied van evangelisatie verschijnt; 
1.4.2. de ontwikkelingen in de leef- en denkwereld van onze tijd ; 
1.4.3. de methoden van evangelisatie en activiteiten op het gebied van evangelisatie, die in andere kerken, 

groepen en instituten worden gehanteerd, c.q. ontplooid. 
2. het leggen en onderhouden van CONTACTEN MET DE KERKEN , omvattende 
2.1. het - wanneer de landelijk functionaris predikant is - als dienaar des Woords voorgaan in zondagse 

erediensten en het, zo mogelijk, houden van een instruerend gesprek na een eredienst met de 
gemeente over de opdracht tot en de uitvoering van het evangelisatiewerk; 

2.2. het, in overleg met de classicale deputaten, bezoeken van de plaatselijke kerken en het voeren van 
gesprekken met kerkeraden en evangelisatiecommissies om te informeren naar de plaatselijke evan
gelisatie-activiteiten en die te stimuleren; 
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2.3. het geven van instructie en toerusting in de plaatselijke kerken; Bijlage 39.3. 
2.4. het regelmatig voeling houden met de classicale deputaten voor evangelisatie; 
2.5. het, zoveel mogelijk, bijwonen van bijeenkomsten van evangelisatiewerkers en/of -commissies in clas- STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

sicaal en/of regionaal verband; 
2.6. het in overleg met deputaten samenstellen van instructiemateriaal. BATEN 1991 1990 1989 
3. het op de hoogte blijven van en het deelnemen aan PRAKTISCH EVANGELISATIEWERK, omvatten- f f f 

de 
3.1. het tenminste eenmaal per jaar bezoeken van alle aan de werkterreinen van deputaten verbonden Opbrengst bijdragen kerken 254.535 243.364 225.192 

werkers; Zendingsdagen 21.848 22.136 24.895 
3.2. het één week per kwartaal deelnemen aan de één of andere vorm van evangelisatiewerk, bij voorkeur Interest 16.633 16.701 13.587 

binnen onze kerken. Overige inkomsten 4.362 1.547 3.193 
4. het werken voor PERIODIEKEN, die in opdracht van het deputaatschap worden gegeven, omvatten-

de TOTAAL BATEN 297.378 283.748 266.867 
4.1. het zitting hebben in de redactie van GA en het uitvoeren van alle werkzaamheden, die daaraan ver-

bonden zijn. LASTEN 
4.2. het zitting hebben in de redactie van de 'ECHO' en het uitvoeren van alle werkzaamheden die daar- Personeelskosten 87.022 83.625 75.164 

aan verbonden zijn. Subsidies 148.825 139.725 138.902 
5. het VERSLAG DOEN van de werkzaamheden, omvattende Stichting 'Evangelie en Moslims' 28.148 27.994 28.824 
5.1. het vervaardigen van een werkoverzicht per twee maanden; Exploitatie periodieken 12.167 14.162 16.251 
5.2. het per kwartaal aan deputaten schriftelijk ter hand stellen van de resultaten van studies, voortvloeien- Diverse kosten 19.338 21 .673 21 .663 

de uit opdracht 1.4.; 
5.3. het bijhouden en ter beschikking van deputaten stellen van de inventarisatie van evangelisatiewerk- TOT AAL LASTEN 

zaamheden in de kerken, voortvloeiende uit opdracht 2.2. ; 
295.500 287.179 280.804 

5.4. het per kwartaal aanbieden aan deputaten van verslagen en resultaten van werkzaamheden, voort- BATIG/NADELIG SALDO 
vloeiende uit opdracht 3. 

1.878 3.431 13.937 

Bijlage 39.2. 
TOELICHTING OP DE STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

BALANS 
Subsidies: 1991 1990 1989 

BALANS PER 31 DECEMBER 1991 1990 1989 f f f 
f f f 

ACTIVA Twente 38.000 36.000 34.692 
MATERIELE VASTE ACTIVA Schoorl 39.000 35.000 42.049 
Kantoormachines 178 357 536 Antwerpen 35.000 32.000 29.000 

Evangelische Alliantie 225 225 200 
FINANCIELE VASTE ACTIVA Wegwijzer Kampen 6.600 6.500 6.775 
Leningen u/g 23.645 27.024 30.212 Bijdrage evangelisatie Friesland 0 0 1.186 
NMB Kapitaalmarktrentekening 148.328 148.328 138.177 Amsterdam 25.000 25.000 25.000 

Groet Broek op Langedijk 2.500 2.500 0 
171 .973 175.352 168.389 Evangelisatiewerk Jualianahoeve 2.500 2.500 0 

VLOTTENDE ACTIVA 148.825 139.725 138.902 
Vorderingen en overlopende activa 20.616 22.859 26.247 
Liquide middelen 53.401 48.901 57.256 

74.017 71.760 83.503 

TOT AAL ACTIVA 246.168 247.469 
Bijlage 39.4. 

252.428 
BEGROTING VOOR DE JAREN 1993-1995 

1993 1994 1995 
PASSIVA f f f 
EIGEN VERMOGEN 
Eigen vermogen 234.643 232.765 236.196 Twente 42.000 44.000 46.000 

Noord Holland 48.000 51 .000 53.000 
SCHULDEN Amsterdam 25.000 25.000 25.000 
Schulden op korte termijn 11 .337 14.704 16.232 Antwerpen 41 .000 44.000 44.000 
Te verrekenen posten 188 0 0 Wegwijzerkampen 8.500 8.500 8.500 

Diversen 5.000 5.000 5.000 
11 .525 14.704 16.232 

169.500 177.500 181.500 
TOTAAL PASSIVA 246.168 247.469 252.428 

-

1:1 
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Evangelie en Moslims 28.000 28.000 
Personeelskosten 93.000 85.000 
Exploitatie GA 6.000 6.000 
Bureau- en diverse kosten 21 .500 21 .500 

318.000 318.000 
-/- rente 15.000 15.000 

303.000 303.000 

Gemiddeld f 305.000. 
De noodzakelijke omslag is f 4,- per lid. 

BIJLAGE 40 
Art. 116, 118 

BRIEF VAN DE STICHTING VOOR EVANGELISATIE OOST-VLAANDEREN 

Stichting voor Evangelisatie 
Oost-Vlaanderen (België) 
Secr. Eendrachtstraat 6 
3241 CD Middelharnis 

Middelharnis, 12 augustus 1992 

Aan de Generale Synode van 
de Christelijke Gereformeerde 
Kerken in Nederland 
Apeldoorn-Centrum 1992 

Weleerwaarde en eerwaarde broeders, 

28.000 
87.000 

6.000 
21.500 

324.000 
15.000 

309.000 

Naar aanleiding van het besluit van de generale synode 1989, t.w. 'De synode besloot een dringend beroep 
te doen op de kerken, vertegenwoordigd in de Stichting Evangelisatie Oost-Vlaanderen, om samen met 
deputaten Evangelisatie zich te bezinnen op mogelijkheden om het werk in België te coördineren' , geven wij 
verslag van de besprekingen met deputaten Evangelisatie. 
In de vergadering van het bestuur met deputaten Evangelisatie d.d. 17 juni 1991 , zijn na een breedvoerige 
bespreking de volgende zaken afgesproken: 
1. Het jaarverslag zal ter kennisgeving aan deputaten worden toegezonden. 
2. Naar aanleiding van dit verslag zal er in de maand maart daarop volgend een ontmoeting plaats vinden 

tussen deputaten en het bestuur van de Stichting. 
3. Eens per jaar ontvangt evangelist H. Bor in Gent een bezoek van deputaten. 
Deputaten en het bestuur van de Stichting hebben zich in bovengenoemde zaken gevonden. 
In de vergadering van het bestuur van de Stichting d.d. 23 september 1991 , is naar aanleiding van het ver
zoek van deputaten Evangelisatie tevens afgesproken om tweemaal per jaar een werkrapport van 
Evangelist Bor ter kennisgeving aan deputaten te doen komen. 
In de vergadering van het bestuur van de Stichting d.d. 9 dec. 1991 zijn bovengenoemde afspraken als 
besluit vastgesteld. 
U in al uw arbeid de leiding van de Heilige Geest toebiddend verblijven wij met broedergroei, 

Th. Heystek, secretaris 

BIJLAGE 41 
Art. 116, 118 

BRIEF VAN DEPUTATEN EVANGELISATIE MET BIJLAGEN 
BETR. AMSTERDAM - NIEUW-WEST 

Secr.: H.B. Hoogendoorn, 
Groningerplein 7 
8921 NL Leeuwarden 

Aan de Generale Synode van de Chr. Gerei. Kerken 
in vergadering bijeen te Apeldoorn 
p/a Dhr. A.H. Versluis 
Krugerstraat 244, 
8172 BT Vaassen 

Leeuwarden, 4 september 1992 

Weleerwaarde en eerwaarde broeders, 
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Op verzoek van de kerkeraad van de Chr. Gerei. Kerk te Amsterdam Nieuw West doen wij u de volgende 
bescheiden toekomen: 

de passage uit de notulen van de vergadering van deputaten evangelisatie d.d. 15 mei 1992, die het 
gesprek met een deputatie van bovengenoemde kerkeraad verslaan; 
de brief, gericht aan bovengenoemde kerkeraad, waarin het besluit, dat deputaten namen in hun verga
dering d.d. 28 augustus 1992, wordt verwoord. 

Wij hopen uw vergadering zo voldoende geïnformeerd te hebben. 
Wij wensen uw vergadering de leiding van de Heilige Geest toe. 
Met broedergroeten, namens deputaten evangelisatie, 

J. Vogel, voorzitter 
H.B. Hoogendoorn, secretaris 

PASSAGE UIT DE NOTULEN VAN DE VERGADERING VAN DEPUTATEN EVANGELISATIE D.D. 15 MEI 
1992 
Namens de kerkeraad van de gemeente te Amsterdam Nw. West zijn de brs. M.E. Huibrechtse, O.B. van 
Noord en G. van Putten ter vergadering. Met hen zal gesproken worden over de toekomstige relatie 
gemeente-deputaten, nu br. Brandsma de gemeente verlaten heeft wegens vertrek naar Den Helder. Br. 
Van Putten geeft uitleg en toelichting. 
De kerkeraad sprak over: 
a. de moeite van br. Brandsma om het werk in de gemeente en het evangelisatiewerk in de stad te combi

neren; 
b. de grote nood in Amsterdam. Naar de nood gemeten zou er een full-time vrijgestelde moeten werken in 

de stad. Er werken veel predikanten uit Afrika en Amerika in Amsterdam en het is jammer, dat je als in die 
stad thuishorende gemeente niet aan het evangelisatiewerk zou deelnemen; 

c. de positie van br. Van Noord. Hij is in hart en nieren evangelist. Vooral het veldwerk spreekt hem aan en 
ligt hem. 

De kerkerii;ad van de_ gemeente te Amsterdam N_w. West ziet én een full-time predikant voor de eigen 
gemeente _en een full-time evangelist voor het werk in de stad als de beste oplossing. 
In aanslu1t1ng daarop verzoekt de kerkeraad br. Van Noord te benoemen tot evangelist in Amsterdam (bij
voorbeeld naar art. 3 K.O.) en de bijdrage van deputaten daartoe te vergroten. De full-time predikant zal 
voor rekening van de gemeente zelf komen. 
Er komen vragen: is het mogelijk twee predikanten voor de drie Amsterdamse gemeenten te beroepen? 
Geantwoord wordt, dat de gemeente van Amsterdam Nw. West daar nog niet aan toe is. Contacten uitslui
tend met de gemeente van Amsterdam-Noord lijken op dit moment niet mogelijk. 
Br. _Van Noord vertelt over zijn huidige werk als godsdienstleraar. Hij is één dag per week vrij voor evangeli
satiewerk In de stad_. Deze laatste tak van arbeid moet dringend uitgebreid worden en hij ziet het als zijn roe
ping zich daarvoor In te zetten. Br. Bos meent, dat een taak in het onderwijs ook een roeping is. Br. Van 
Noord beaamt dit, maar meent dat het onderwijs toch van een andere orde is dan evangelisatiewerk. Je 
moet in het onderwijs erg voorzichtig zijn het onderwijs te gebruiken voor directe evangelisatie. Br. Van 
Noord ziet wel de mogelijkheid onderwijs en evangelisatiewerk te combineren. 
Br. De Korte meldt, dat de begroting voor de komende jaren, in te dienen bij de generale synode, al verzon
den Is. Kunnen de brs. de kosten inschatten? Br. Van Putten ervaart, dat door het 'de boer opgaan' (in de 
kerken) ook geld voor het werk binnen komt. Er komt ook een beroep op de classis. 
Er lijken drie opties te zijn: 
1. de samenwerking gemeente-deputaten voortzetten, zoals die was; 
2. een full-time predikant voor de gemeente off 25.000 voor br. Van Noord; en 
3. een full-time predikant voor de gemeente en br. Van Noord voor rekening van deputaten. 
Besloten wordt tijdens de vergadering van 28 augustus een definitief besluit te nemen. De brs. uit 
Amsterdam wachten dit besluit af. 

DEPUTATEN EVANGELISATIE DER CHRISTELIJKE GEREFORMEERDE KERKEN IN NEDERLAND 
Secr. H.B. Hoogendoom 
Groningerplein 7 
8921 NL Leeuwarden 

Aan de kerkeraad van de Chr. Gerei. Kerk 
te Amsterdam Nw. West 
p/a dhr. G.J. Agterhof 
Schipholweg 853 
2143 CB Boesingheliede 

Leeuwarden, 1 september 1992 

Geachte broeders, 
In de vergadering van 28 augustus jl. wisselden deputaten - zoals in de vergadering van 15 mei toegezegd -
van gedachten over de door u in de vergadering van 15 mei naar voren gebrachte zaak, te weten de voort
gang van het evangelisatiewerk in Amsterdam na het vertrek van ds. Brandsma en de rol van deputaten 
daarin. 
O.eputaten kwamen tot het besluit u de in de begroting voor 'Amsterdam' opgenomen post van f 25.000 jaar
liJks uit te keren, wanneer u iemand als evangelist hebt benoemd. 
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Voor het nemen van dit besluit speelden de volgende overwegingen een rol : 
Uit uw toelichting d.d. 15 mei begrepen wij, dat u de gemeente wilt voorstellen over te gaan tot het beroe
pen van een predikant, die voor 1 00% voor het werk in de gemeente beschikbaar dient te zijn en dat u 
daarnaast een evangelist wilt aanstellen voor het werk in Amsterdam. U doet een beroep op deputaten 
voor het geheel of gedeeltelijk financiren van de aan te stellen evangelist. 
Waar deputaten elders in het land in de financiering van een evangelist bijdragen, is altijd sprake van een 
ondersteuning naast een door de gemeente of gemeenten opgebrachte financiering. Evangelisatiewerk is 
werk van, namens en door de gemeente en dat hoort naar het inzicht van deputaten zo te blijven. 
Nergens hebben deputaten een evangelist in dienst, die volledig of uitsluitend voor rekening van deputa
ten komt. Het beginsel van een ondersteunende financiering naast door de gemeente opgebrachte gel
den willen deputaten graag handhaven, ook voor 'Amsterdam'. 
Wij begrijpen, dat het voor de gemeente te Amsterdam Nw. West moeilijk, zo niet onmogelijk, is zelf in de 
financiering van een aan te stellen evangelist bij te dragen. Deputaten zouden dan ook willen adviseren te 
komen tot een benadering als in Twente, waar de aangestelde evangelist betaald wordt uit bijdragen van 
verschillende Twentse kerken met een ondersteuning van deputaten. Dit temeer, daar het werk in 
Amsterdam gebeurt in een gebied, dat valt onder de verantwoordelijkheid van de gemeente te 
Amsterdam-Diepenbrockstraat. Naar de mening van deputaten zou laatstgenoemde gemeente in de kos
ten horen bij te dragen. Indien dit niet mogelijk is, zal inkomen uit andere hoofde (bijvoorbeeld werk aan 
een school) moeten worden gezocht. Mogelijk kan ook een beroep worden gedaan op de classis 
Amsterdam. 
Tenslotte: onze reeds voor de generale synode opgestelde en ingediende begroting, laat voor een verho
ging van de bijdrage aan 'Amsterdam' geen ruimte. 

Wij hopen, dat wij op deze wijze ons besluit en de motieven, die tot dit besluit geleid hebben, duidelijk aan u 
hebben kunnen overdragen. 
Op uw verzoek, bij monde van br. G. van Putten telefonisch neergelegd bij br. P. de Korte, zullen wij een 
afschrift van dit schrijven sturen naar de generale synode van onze kerken, vanaf 11 september a.s. in ver
gadering bijeen te Apeldoorn-Centrum. 
Wij begrijpen, dat de nood in Amsterdam groot is en dat er een geweldig groot werkterrein braak ligt. In dat 
licht gezien is het altijd jammer, dat de mogelijkheden beperkt zijn . Wij hopen niettemin, dat de Heere Zijn 
zegen zal geven over dat weinige, dat wel kan en mag gebeuren. Hij zegene ook u en uw gemeente in alle 
opzichten. 
Met vriendelijke groeten, namens deputaten evangelisatie, 

Afschrift naar de generale synode. 

BIJLAGE 42 
Art.116, 118 

J. Vogel, voorzitter 
H.S. Hoogendoorn, secretaris 

BRIEF CHR. GEREF. KERK AMSTERDAM-NIEUW-WEST 

G.J. Agterhof Schipholweg 853 
2143 CB Boesingheliede 

Amsterdam, 15 september 1992 

Deputaten Evangelisatie der Christelijke 
Gereformeerde Kerken in Nederland 
p/a/ De Weleerwaarde heer ds. H.S. Hoogendoorn 
Groningerplein 7 
8921 NL Leeuwarden 

Geachte broeders, 
Naar aanleiding van uw schrijven d.d. 1 september welke echter op 10 september j.l. is ontvangen, delen wij 
u mede teleurgesteld te zijn in het besluit dat door u is genomen om de bijdrage voor het evangelisatiewerk 
niet te verhogen. 
U geeft hiervoor als motivatie dat de begroting welke u hebt ingediend aan de generale synode geen ruimte 
laat om de bijdrage voor het werk in Amsterdam te verhogen. Naar onze mening is dit een zwakke argumen
tatie, temeer omdat de begroting voor de komende drie jaren nog niet is vastgesteld door de generale syno
de. Wij hebben aan u gevraagd om een aanvullende rapportage en daarbij behorende begroting toe te stu
ren naar de synode die dan een besluit hierover kan nemen. U stelt nu dat er geen ruimte is in de begroting 
maar een aanvullend verzoek hebben de afgevaardigden naar de synode niet ontvangen en derhalve ook 
niet kunnen beoordelen of de bijdrage/omslag aan uw deputaatschap verhoogd kan worden. 
Het valt overigens op dat hetgeen door ons als kerkeraad in uw vergadering naar voren is gebracht, niet ver
der inhoudelijk is weergegeven in de notulen van de vergadering. Ons inziens komen de door ons aange
voerde motieven niet voldoende naar voren. 
Ook in de notulen welke u als bijlage hebt gezonden aan de afgevaardigden naar de synode komt niet dui
delijk naar voren hetgeen wij u hebben geprobeerd aan te geven en de opzet van de werkzaamheden zoals 
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wij die als kerkeraad voorstaan. 
Nogmaals willen wij benadrukken dat het niet de bedoeling is om de evangelist in Amsterdam geheel voor 
rekening van deputaten te laten komen. Aan u is gevraagd om de huidige bijdrage van f 25.000 te verhogen 
tot een bedrag van f 50.000 hetgeen dan ongeveer een verhouding geeft van 2/3 deel van de totale kosten 
voor de evangelist. Het resterende 1/3 deel zal dan voorlopig kunnen worden verkregen uit de dienstbetrek
king _als godsdienstleraar op een school. Derhalve blijft er dan sprake van een ondersteunende bijdrage. 
Het Is de wens __ en onze bede dat het ~erk van de evangelist zich zal kunnen uitbreiden tot een volledige 
dagtaak, waarb1J door de __ ker_keraad pogingen ondernomen zullen worden om voor 1/3 deel in de kosten bij 
te kunnen dragen, mogelijk via giften en/of b1Jdragen vanuit de classiskerken. 
Maar zoals u _kunt begrijpen zijn wij er niet alleen met de kosten van de evangelist, maar ook de op te zetten 
act1e's en actIvIteIten kosten vaak veel geld. In het verleden hebben wij dit altijd kunnen opvangen door de 
giften die WIJ voor het werk tot op heden mochten ontvangen vanuit het land. 
Gelukkig mog_en wij constateren ~at _er in het gehele land een warme belangstelling bestaat voor het evan
gelisatiewerk In Amsterdam en WIJ bliJVen erop vertrouwen dat de Koning der Kerk dit werk zal blijven zege
nen. 
Desondanks moeten we de ogen niet sluiten voor de realiteit en hebben wij die bijdrage echt nodig om het 
zéér noodzakelijke werk in Amsterdam te kunnen voortzetten. 
Door ons is duidelijk aangegeven dat wij niet alleen een verhoging van deputaten verwachten, maar dat ook 
van de_gemeenteleden een groter offer wordt gevraagd, t.w. f 25.000 jaarlijks meer op te brengen. 
Als u zich enigszins kunt voorstellen welk een zware last dit is voor een kleine en vergrijzende gemeente in 
Amsterda111, _dan had u naar onze mening een andere beslissing moeten nemen. 
Uw ver.geliJking met _de Twentse situatie is niet geheel juist. Echter, in Twente wordt de evangelist betaald 
door b1Jdragen van diverse kerken en niet alleen de Chr. Gerei. Kerken. 
Daarnaast mogen wij stellen dat indien wij het ledental nemen van de Chr. Gerei. Kerken in Twente, t.w. 
Enschede Oost en West en Almelo (tezamen circa 1884 leden volgens het jaarboekjo), dan is hier sprake 
van drie maal zoveel leden als de drie Amsterdamse kerken. 
En dan moet u ook bedenken dat de Amsterdamse kerken elk een eigen predikant hebben en in het geval 
van onze gemeente, binnen afzienbare tijd weer hopen te ontvangen. 
In het verleden is het uiterst moeilijk gebleken om vanuit de classiskerken een bijdrage te kunnen ontvan
gen, omdat in deze kleine classis alle zelfstandige gemeenten een eigen predikant hebben. Het jaarboek 
van onze kerken zal u laten zien dat het kleine gemeenten zijn. 
Het pastoraat in Amsterdam vraagt veel aandacht en dat is dan ook de reden dat wij als kerkeraad de 
gemeente voorgehouden hebben om opnieuw over te gaan tot het beroepen van een predikant die 100% 
voor het gemeentewerk inzetbaar is. 
Het vraagt van de gemeente een financieel offer, maar in vertrouwen durven wij dit aan. Daarnaast leeft er 
de overtuiging dat het werk wat in de afgelopen vier en half jaar met ds. H.P. Brandsma is begonnen verder 
uitgebreid moet en kan worden. 
Derhalve dringen _wij_ er bij u op aan om van onderstaande punten kennis te nemen en voorzover dit mogelijk 
Is 1.v.m. de commIssIevergaderingen op korte termijn, door te sturen naar de generale synode. 
· Aan de generale synode alsn_og een aanvulling te geven op het door u ingezonden rapport, of dit schrij

_ven toe te voegen aan uw brief d.d. 1 september j.l. welke bij de generale synode als punt 10.26 bij de 
ingekomen stukken staat vermeld, zodat dit meegenomen kan worden in de besprekingen van de com
missie Kerk en Verkondiging. 
Aan de generale synode alsnog een verzoek te richten om de begroting te verhogen met f 25.000 en 
daarmee ook de omslag per lid/dooplid, zodat de totale bijdrage voor het evangelisatiewerk in Amsterdam 
op f 50.000 kan worden gesteld. 
Wij kunnen begrijpen dat _u als deputaten niet op eigen initiatief de begroting kunt wijzigen, maar de syno

_de kan dat uiteraard wel, indien de noodzaak hiervoor kan blijken. 
W1J vertrouwen erop dat u alsnog aan ons verzoek gehoor wilt geven en gelet op de korte tijd die er nog is 
i.v.m. het toezenden van de stukken voor de generale synode (t.w. 25 september is de sluitingstermijn voor 
1nzend1ng van de stu~ken), lijkt toezending van dit schrijven het meest voor de hand liggend omdat uw depu
ta_atschap _vermoedeliJk niet meer zal vergaderen voor de genoemde termijn. 
Uiteraard Is onze voorzitter, die ook is afgevaardigd naar de generale synode, bereid nadere toelichting te 
verstrekken aan de commissie, of in de plenaire vergadering. 
Broeders, dit schrijven is niet bedoeld als een 'bedelbrief', maar het vraagt om een stuk inzet en hulp van de 
kerken voor het moeilijke, maar ook zo belangrijke werk in Amsterdam. 
De Amsterdamse kerken 'offeren' zéér veel om voort te kunnen gaan, mogen wij dan niet een klein offer vra
gen van ca. 75.000 leden van de Chr. Gerei. Kerken in Nederland? 
Om u de verhouding even aan te geven: 
Uw eventuel_e bijdra9.e van f 50.000 zou uitkomen op slechts 66 cent per lid/dooplid, terwijl onze gemeente 
per lid/dooplid een b1Jdrage moet leveren van ongeveer f 635 per jaar, om een zelfstandige predikant te kun
nen hebben en de exploitatie rond te kunnen krijgen. 
Wij durven te stellen dat er weinig gemeenten binnen ons kerkverband zijn die een dergelijke zware last 
moeten dragen. 
Het zal toch onvoorstelbaar zijn dat de kerk die zijn 100 jarig voortbestaan mocht herdenken niet in staat zou 
zI1n om de noodzakelijke evangelisatiewerkzaamheden in Amsterdam te kunnen voortzetten. 
Mogen wij in ieder geval telefonisch vernemen welke werkwijze u wenst te hanteren? 
lndie_n u niet tot toezending over zal gaan - hetgeen wij niet verwachten -, dan zullen wij in ieder geval dit 
schriJven toe willen laten voegen aan de lijst van ingekomen stukken voor de generale synode zodat kennis
name_ hiervan voor alle afgevaardigden naar de synode mogelijk is. 
W1J willen u In alles veel wijsheid en Gods onmisbare zegen van harte toebidden voor het werk dat door u 
verricht mag worden in het belang van onze kerken. 
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Inmiddels verblijven wij met hartelijke broedergroeten namens de kerkeraad, 

BIJLAGE43 
Art.116, 118 

G. van Putten, voorzitter 
G.J. Agterhof, scriba 

RAPPORT 2A VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE EVANGELISATIE 

Uw commissie heeft met belangstelling en waardering kennis genomen van het rapport van de deputate.n 
voor de Evangelisatie. Met dankbaarheid hebben we geconstateerd dat het werk van dit deputaatschap 1n 
de afgelopen periode goede voortgang mocht hebben. . 
Uit het begin van het rapport blijk1 dat alle deputaten die door de g_enerale synode benoemd _werden niet 
meer voor herbenoeming in aanmerking willen komen. Uw vergadenng zal daann aanle.1dIng zien om haar 
grote dankbaarheid uit te spreken voor het ve.le werk dat br. P. d~ Korte, d5.. H. van Mulhgen en ds. J. Vogel 
als primus-deputaten hebben verricht. DaarbIJ mogen we In het b11zonder_w11zen op de lange staat van dienst 
van br. De Korte, die 33 jaar zijn krachten aan dit werk gegeven heeft. Uiteraard_ denken we hier ook.aan de 
gewaardeerde plaats die ds. Vogel vele jaren als voorzitter van deputaten heeft Ing~nomen en aan z1Jn werk 
binnen de redactie van GA, waaraan hij ruim 20 jaar verbonden was. _Al Is de directe betrokkenheid van 
secundi bij het werk van deputaten minder groot, toch zal uw vergadenng ook ds. W. Steenbergen en br. 
C.J. Verschoor willen danken voor hun bijdrage. . . .. Uw commissie heeft het rapport met een vertegenwoordiging van deputaten uitvoe.ng besproken. Daarb1J 
kwamen ook een drietal ingekomen stukken aan de orde. In het vervolg beperken WIJ ons tot enkele kantte
keningen bij de hoofdzaken uit het rapport en gaan wij ook in op de ingekomen stukken. 

Amsterdam (4.1.} 
Aan het slot van de paragraaf over het werk in Amsterdam vermelden deputaten dat ds. Brandsma het 
beroep naar de gemeente te Den Helder heeft aangenomen .. Over de eventuele voortzetting van het evan
gelisatiewerk dat onder zijn leiding in Amsterdam plaatsvond Is nog overle~ gaande tussen deputaten en de 
kerkeraden van groot-Amsterdam. In de ingekomen stukken wordt nadere informatie gegeven over dit over
leg. Uw commissie constateert, dat deputaten deze stukken op verzoek van de kerkeraad van Amsterdam 
Nw. West ter kennisneming aan de synode hebben gezonden. 
Uit deze correspondentie blijkt dat er een verschil van inzicht bestaat tussen deputaten en de raad van 
Amsterdam Nw. West. De kerkeraad wil een predikant beroepen die volledig beschikbaar Is voor het werk in 
de gemeente. Daarnaast wil hij een evangelist benoemen die het_ werk, dat door ds. Brandsma in 
Amsterdam begonnen is, voortzet. Het verschil van 1nz1cht betreft de financIenng ~an het laatstgenoemde 
project. De kerkeraad vraagt deputaten de bijdrage te verhogen tot f 50.0001 terw1JI deputaten willen vast
houden aan het huidige bedrag va_n f 25.000. O.ns Is gebleken _dat deputatEm in _feite twee motieven hebben 
voor dit standpunt: 1. Deze verhoging zou In stnJd zIJn met hun instructie. BIJ de flnancIenng van een evange
list door deputaten is altijd sprake van een ondersteuning naast een door de gemeente (of gemeenten) 
opgebrachte financiering (vgl. Bijlage 20 K.O., art. Sf) . Het verzoek van Amsterda~ betekent 1~ _fe1t_e dat 
deze evangelist geheel voor rekening van deputaten komt. 2. Voor de verhoging aan Amsterdam 1s binnen 
de voorgestelde begroting van deputaten geen ruimte. De kerkeraad van Amsterdam Nw._ West d_nngt van 
zijn kant sterk aan op voortzetting van het belangrijke werk in Amsterdam. Daarnaast hennnert h1J aan de 
grote financiële lasten die de gemeente al moet dragen. .. . . . Uw commissie heeft geconstateerd dat ook deputaten ervan doordrongen zI1n dat het _evangelisatiewerk 1n 
Amsterdam moet worden voortgezet. Naar onze mening dient het deputaatschap alles in het werk te stelle.n 
om deze evangelisatiepost te behouden. Uw commissie acht het beroep van deputaten op hun instructie in 
dit verband al te formeel. Naar onze overtuiging gaat het bij de verhoging van de bijdrage aan 'Amsterdam' 
ook om 'ondersteuning', zij het om een uitgebreide ondersteuning. Het tweede argument weegt naar ons 
besef zwaarder: Er is inderdaad geen ruimte in de begroting. Uw commissie is echter van mening dat dit 
werk niet teniet mag gaan door een gebrek aan financiële middelen. 
Toch heeft uw commissie nogal wat moeite met de suggestie van de raad van Amsterdam Nw. West om een 
verhoging van de bijdrage voor deputaten evangelisatie voor te stellen. Zij geeft er de voorkeur aan dat 
deputaten opnieuw met de kerkeraad van Amsterdam Nw. West In overleg treden en onderzoeken op _welke 
wijze het evangelisatiewerk in Amsterdam kan worden voortgezet. Naar de mening van uw comm1ss1e zou 
daarbij o.m. het volgende overwogen kunnen worden: 1. Is het mogelijk een part-time evangelist te benoe
men, voor wiens salariëring het deputaatschap minder behoeft af te dragen dan de 9enoemde f 50.000? 2. 
In hoeverre kan de kerkeraad van Amsterdam Nw. West binnen de classis of de particuliere synode fondsen 
werven voor dit werk? 3. Is het mogelijk om binnen de bestaande begroting van deputaten voor de 
Evangelisatie meer voor dit werk te reserveren dan f 25.000? 

Noord-Holland (4.3.) . Met deputaten werden ook enkele vragen besproken over het evangelisatiewerk in Noord-Holland. Daaruit 
bleek dat het werk zich uitbreidt naar Hoorn, waar sinds kort ook kerkdiensten worden belegd. 
De presentie van de kerken in Alkmaar bij de manifestatie 'Paravisie' van Veronica, hield het volgende in: Er 
werden folders uitgereik1 waarin de mensen die deze manifestatie wilden bezoeken werden gewaarschuwd 
voor de occulte zaken waarmee zij daar geconfronteerd zouden worden. Bovendien werd hun gelegenheid 
geboden om verder over deze dingen door te spreken. 
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Oost-Vlaanderen (4.6.) 
Uw commissie is dankbaar voor het feit dat er een nauwere relatie gegroeid is tussen deputaten en de 
Stichting Evangelisatie Oost-Vlaanderen. Wij stemmen in met het oordeel van deputaten dat nog niet 
gesproken kan worden van 'coördinatie van het werk in België', maar verblijden ons met hen in deze positie
ve ontwikkeling. Wel willen wij erop aandringen dat deputaten deze contacten onderhouden en - indien 
mogelijk - intensiveren. Uw commissie stelt u voor het schrijven van de Stichting Evangelisatie Oost
Vlaanderen voor kennisgeving aan te nemen. 

Evangelie en Moslims (5.) 
Het bevreemdt uw commissie dat deputaten schrijven te participeren in de stichting 'Evangelie en Moslims', 
terwijl zij momenteel geen afgevaardigde hebben in het bestuur van de stichting. In dit bestuur hebben 
namens onze kerken wel twee zendingsdeputaten zitting die het deputaatschap Evangelisatie op de hoogte 
houden van de ontwikkelingen. Uw commissie is van oordeel dat deze situatie niet juist is. Eén van deze 
beide plaatsen in het bestuur dient te worden ingenomen door een deputaat Evangelisatie. Deputaten die
nen contact op te nemen met zendingsdeputaten om dit in goed overleg te regelen. 

Financiën (8.) 
Deputaten verzoeken de synode aan de kerken te adviseren om de collecte voor het landelijk evangelisatie
werk vanaf 1993 te doen plaatsvinden tijdens de kerkdiensten op de kerstdagen. Uw commissie heeft hierte
gen op zichzelf geen bezwaar. Zij is echter van mening dat het niet op de weg van de generale synode ligt 
om hierover een uitspraak te doen. Deputaten deelden mee dat de collecte voor het evangelisatiewerk op de 
kerstdagen al in het collecterooster voor 1993 is opgenomen. 

Voorstel/en 
De commissie stelt u voor: 
1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopen periode hebben verricht en hun werkzaam

heden goed te keuren; 
2. de aftredende primus-<Jeputaten br. P. de Korte, ds. H. van Mulligen en ds. J. Vogel, alsmede hun secun

di ds. W. Steenbergen en br. C.J. Verschoor hartelijk te bedanken voor hun gewaardeerde bijdrage aan 
het werk van deputaten; 

3. opnieuw drie deputaten met hun secundi te benoemen; 
4. deputaten op te dragen te onderzoeken op welke wijze het evangelisatiewerk in Amsterdam kan worden 

voortgezet en daartoe opnieuw in overleg te treden met de kerkeraad van Amsterdam Nw. West; 
5. het schrijven van de Stichting Evangelisatie Oost-Vlaanderen voor kennisgeving aan te nemen. 

A. Baars, rapporteur 

BIJLAGE 44 
Art. 121 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR CONTACT MET DE OVERHEID 

Deputaten voor contact met de Overheid hebben het genoegen u het volgende verslag over hun werkzaam
heden van 1 april 1989 tot 1 april 1992 uit te brengen. 

1. Samenstelling en werkwijze 
Door de generale synode van Groningen 1989 werden tot deputaten benoemd: prof. dr. W. van 't Spijker, 
voorzitter, mr. dr. C.J. Verplanke, secretaris, C.N. van Dis, mr. H. Herweijer, ds. J. van Mulligen, prof. dr. 
W.H. Velema en ds. J. Westerink en als algemeen secundus ds. H. van der Schaaf (Acta art. 200 sub 20). 
Deputaten kwamen in de verslagperiode vijf maal in vergadering bijeen. 

2. Interkerkelijk Contact in Overheidszaken 
Door de generale synode van Groningen 1989 werd als gedelegeerde in het Interkerkelijk Contact in 
Overheidszaken (C.1.O.) aangewezen mr. dr. C.J. Verplanke, als eerste plaatsvervanger ds. J. van Mulligen 
en als tweede plaatsvervanger mr. H. Herweijer (Acta art. 200 sub 20). 
Dr. Verplanke fungeerde tevens als lid van het moderamen en als lid van de kerncommissie van het C.1.O. -
een juridische adviescommissie, bestaande uit een tiental deskundigen uit een zevental kerken. Het C.1.O. 
kwam in de verslagperiode 15 maal in vergadering bijeen. Dr. Verplanke behoefte slechts in één vergadering 
verstek te laten gaan (hij werd toen vervangen door mr. Herweijer) en was in staat alle - veelvuldig gehou
den - vergaderingen van het moderamen en van de kerncommissie bij te wonen. 
Tot het C.1.O. trad in 1991 het Leger des Heils (dat voordien een waarnemer afvaardigde) toe, zodat thans 
17 kerken dan wel genootschappen participeren (opgesomd in de jaarverslagen van het C.1.O.) en de 
Nederlandse Protestantenbond als waarnemer fungeert. Voorzitter is na het aftreden van prof. mr. I.A. 
Diepenhorst (zomer 1989) dhr. A.J . Gijsbers, gedelegeerde van de Ned. Herv. Kerk en oud-secretaris-gene
raal van het departement van W.V.C. Als gevolg van het - in het najaar van 1989 - beëindigen van de relatie 
van het C.1.O. met de Loeft-stichting, die mr. F.H.M. van Spaendonck als vrijgesteld secretaris ter beschik
king had gesteld, is het secretariaat overgedragen aan mw. mr. dr. S.C. van Bijsterveld (Evangelisch 
luthers), wetenschappelijk medewerkster aan de Katholieke Universiteit Brabant te Tilburg, en fungeert mr. 
J.J.M.E. Backbier, werkzaam bij het secretariaat van de R.K. Kerk, als adjunct-secretaris. 
Het bijdragepercentage van de participerende kerkgenootschappen is gebaseerd op een verdeelsleutel naar 
de wortels der ledentallen en bedraagt thans voor onze kerken 4, 1. 
Het C.1.O. kent naast de kemcommissie vier bijzondere commissies: C.1.O.-J. voor de geestelijke verzorging 
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van gedetineerden in de Inrichtingen van Justitie, waarin ds. J. Westerink op voordracht va_n deputaten zit
ting heeft; C.1.O.-K. voor de problematiek van de kerkelijke gebou_wen, waann br. C.N. van (?is op voordracht 
van deputaten zitting heeft; C.1.O.-M. voor de geestelijke verzorging van de m1htaIren, waann br. lt_ kol. A.C:: . 
Floor zitting heeft op voordracht van deputaten geestelijke verzorging van de m1hta1ren, aan wie hij over Zijn 
werkzaamheden rapporteert; en C.1.O.-G. voor de vraagstukken terzake van de geestelijk.e verzorging in de 
gezondheidszorg, waarin br. Van Aken zitting heeft op voordracht van _deputate~ geestehjk8, verzorging van 
gehandicapten en behartiging van het ziekenhuispastoraat, aan wie h_1j ongetwijfeld o~er_ Zijn werkzaamhe
den rapporteert. Een vijfde commissie, t.w. C.1.O.-B.J. voor de geestehjke_ verzor~Ing bij bijzonder jeugdwerk 
in internaatsverband, is met ingang van 1992 omgezet in een commIssIe voor jeugdhulp~erlernng (C.1.O.
J.H.V.), omdat de B.J.-instellingen enige jaren geleden zijn geprivatiseerd en de geestehjke verzorging 1s 
overgedragen aan het Samenwerkingsverband Levensbeschouwing Jeugdhulpverl_ernng (S.L.J. ), waarin 
namens het C.1.O. drie leden zitting hebben, onder wie br. P. de Berg. C.1.O.-J.H.V. dient als klankbord voor 
deze drie leden. Br. De Berg is dus zowel lid van S.L.J. als van C.1.O.-J .H.V. 
De werkzaamheden van het C.1.O. breiden zich steeds meer uit. Regelmatig vinden contacten plaats met 
Kamerfracties, wordt het C.1.O. gehoord door Kamercommissies (o.a. over de Algemene wet gelijke behan
deling en over de criteria voor steunverlening aan (kerk)genootschappen) en_ wordt schnftehjk gereageerd op 
wetsvoorstellen, waarbij zij aangetekend, dat het hier niet om kerkehjke getuigenissen gaat, _maar o_m de jun
disch/financiële positie van kerken in relatie tot de Overheid en om vraagstukken1 waarbij_ de vnjhe1d van 
godsdienst en van levensovertuiging in het geding is. Zo heeft het C.1.O. als zodanig zich met uitgesproken 
voor of tegen euthanasie - dat wordt overgelaten aan de kerken zelf, zodat deputaten ~1ch hierover reeds in 
1988 in afwijzende zin tot de Overheid hebben gericht (zie het artikel van de secretans in 09. Wekk9.r van 18 
maart 1988, Acta 1989 blz. 229) -, wel over vragen die in de voorgenomen wettehjke regelingen rijzen over 
de invloed van het oordeel van de patiënt of van diens naaste verwanten. 
Overigens is het ondoenlijk, een opsomming van de door het C.1.O. behandelde vraagstuk~en te geven. 
Verwezen moge worden naar de bijgevoegde jaarverslagen 1988-1990 en 1991 . Voorts Is b1J9evoe_gd een 
exemplaar van een door het C.1.O. ingestelde ad hoc commissie (waarvan _o.~ . prof. Velema deel uitmaak
te) uitgebracht rapport over Kerken, Overheid en Zondag(srust) (C.I.O.-pubhcatIe nr. 3). Het rapport 1s 1nm1d
dels ook in het Engels vertaald en toegezonden aan het Europarlement om ook in Europees verband de 
betekenis van de Zondag te benadrukken. 

3. Werkzaamheden van Deputaten 
De werkzaamheden van Deputaten kunnen worden onderscheiden in: 
A. Het zich bezig houden met de relatie tussen onze Kerken en de Overheid. In dit verband kan o.m. worden 

vermeld: 
a. het verzenden van schriftelijke gelukwensen namens onze Kerken ter gelegenheid van de ve~aarda-

gen van H.M. Koningin Beatrix en Z.K.H. Prins Claus; . . 
b. het aandacht besteden aan de regelmatige rapportages van de gedelegeerde in het C.1.O. en het advi

seren inzake de in dat verband door hem voorgelegde problemen. Tevens hebben deputaten enkele 
malen de Chr. Gerei. leden van de C.1.O.-commissies in hun vergadering ontvangen, teneinde op de 
hoogte te blijven van het werk dier comissies en van de inbreng der betreffende leden; 

c. een verzoek uit de Kerken, bij de Overheid te protesteren tegen de 06-sex-telefoonnummers. Hoewel 
deputaten de geuite bezwaren volledig delen, achtten zij de Overheid niet bevoegd, hiertegen maatre
gelen te nemen. De samenleving zelf zal, desnoods door middel van een_ kerkelijk getuigenis, moeten 
worden overtuigd van de schadelijkheid van verslaving aan deze telefoonhjnen; . . 

d. een verzoek uit de Kerken, bij de Overheid te protesteren tegen het door de St1cht1ng Cargo aan de 
zeegoden aan te bieden geschenk van een lichtmast van 20.000 broden (dagconsumptie voor 100.000 
personen). Deputaten hebben hun bezwaren kenbaar gemaakt bij de minister van Verkeer en 
Waterstaat, die inmiddels de gevraagde vergunning heeft geweigerd. . 

B. De zorg voor de geestelijke verzorging van de gedetineerden en de relatie tot de nog steeds enige Chr. 
Gereformeerde gevangenispredikant ds. Klein Onstenk, die enige tijd overgeplaatst is geweest naar de 
nieuwe gevangenis in Hoogeveen, maar daarna weer is teruggekeerd naar de Bijzondere 
Strafgevangenis in Leeuwarden, waar hij ook vroeger werkzaam was. Hij is naar art. 6 K.O. verbonden 
(gebleven) aan de gemeente van Sint Jansklooster. Ds. Westerink onderhoudt regel_matig_ contact met ds. 
Klein Onstenk, wiens arbeid zowel door deputaten als door de hoofdpredikant bij de 1nnchtingen van 
Justitie bijzonder wordt gewaardeerd. 

4. Voorstellen 
Deputaten stellen voor: 
a. de handelingen van deputaten goed te keuren; 
b. opnieuw leden van het deputaatschap en een algemeen secundus te benoemen; 
c. opnieuw een gedelegeerde en tevens een plaatsvervangend gedelegeerde in het C.1.O. te benoemen. 

BIJLAGE 45 
Art.121 

mr. dr. C.J. Verplanke, secretaris 

RAPPORT 5 VAN COMMISSIE 5 INZAKE HET RAPPORT VAN 
DEPUTATEN VOOR CONTACT MET DE OVERHEID 

1. Het is duidelijk dat het meeste contact met de Overheid via het C.1.O. verloopt. Als de kerken zich langs 
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deze weg tot de Overheid wenden, vindt dat aanzienlijk meer gehoor dan wanneer alleen (deputaten voor 
het contact met de Overheid van) de Chr. Gerei. Kerken hun stem laten horen. 

2. Hoewel deputaten zelf initiatieven (kunnen) nemen, stellen zij het zeer op prijs als uit de kerken een ver
zoek tot hen komt om zich tot de Overheid te richten. Het is goed zich daarbij te realiseren dat zij alleen 
binnen de grenzen van hun bevoegdheid zich tot de Overheid richten kunnen. Het lijkt uw commissie van 
belang dat het de kerken duidelijk is dat deputaten graag zien dat de kerken zich in voorkomende geval
len tot hen wenden. 

3. Met enige nadruk melden deputaten dat ds. Klein Onstenk nog steeds de enige Chr. Gerei. gevangenis
predikant is. Zij doen dat met name ook omdat, gelet op zijn leeftijd, er over een opvolger nagedacht moet 
worden. Deputaten, en de commissie met hen, zouden graag zien dat dit opnieuw een Chr. Gerei. predi
kant zou zijn. Het is duidelijk dat alleen een 'zware jongen' dit werk kan doen, die voldoende pastorale 
ervaring heeft. Het zou fijn zijn als een van onze predikanten zich tot dit werk geroepen wist. 

4. De commissie stelt de synode voor: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren en hen te danken voor hun werkzaamheden; 
2. opnieuw deputaten en een algemeen secundus te benoemen; 
3. opnieuw een gedelegeerde en een plaatsvervangend gedelegeerde in het C.1.O. te benoemen. 

BIJLAGE 46 
Art. 122 

RAPPORT VAN DE WERKGROEP CENTRAAL BUREAU 

1. Taak 

D. Visser, rapporteur 

De generale synode van 1989 heeft een Werkgroep Centraal Bureau ingesteld. Het besluit luidt, volgens de 
Acta (blz. 94, art. 154): 
a. deputaten Buitenlandse Zending, ADMA, Hulpverlening, Kerk en Bedrijfsleven en Kerkelijk Administratief 

Bureau op te dragen de kantoorwerkzaamheden in de toekomst in één gezamenlijke huisvesting onder te 
brengen, alsmede de functionele uitvoering van het beleid; 

b. de hiervoor genoemde deputaatschappen te verzoeken één van hun bureaufunctionarissen te benoemen 
in een Werkgroep die een concreet plan voor de praktische uitvoering uitwerkt en dit voorlegt aan de 
generale synode van 1992; 

c. het voorzitterschap van de in b. genoemde Werkgroep in handen te leggen van een lid van een niet-kan
toorhoudend deputaatschap, waarbij te denken valt aan deputaten Financiële Zaken of deputaten Taken 
en Prioriteitenstelling deputaatschappen. 

2. Samenstelling 
De Werkgroep, geformeerd op initiatief van deputaten Kerkelijk Administratief Bureau, bestond uit de volgen
de personen: 
namens deputaten Taken en Prioriteitenstelling deputaatschappen: E.B. de Vin ; 
namens deputaten Zending: ds. J.H. Carlier; 
namens deputaten Kerkelijk Administratief Bureau: J.A. van der Waal ; 
namens deputaten ADMA, deputaten Hulpverlening in binnen- en buitenland en deputaten Kerk en 
Bedrijfsleven: drs. H.H. van Well; 
waarnemer namens deputaten Evangelisatie: drs. J. Kievit. 
E.B. de Vin fungeerde als voorzitter en H.H. van Well als secretaris. 

3. Vergaderingen 
De Werkgroep heeft zeven maal plenair vergaderd. Daarnaast is er in kleiner verband gewerkt aan (deel) 
onderzoeken. De vergaderingen werden gekenmerkt door een sterke betrokkenheid en inzet en vonden in 
goede sfeer plaats. Dit rapport biedt de Werkgroep uw vergadering unaniem aan. 

4. Contacten 
De Werkgroep overwoog of er naast de door de generale synode genoemde deputaatschappen niet ook 
gedacht diende te worden aan Evangelisatie en Israël. Deputaten Evangelisatie hebben een functionaris en 
deputaten Israël hebben meerdere malen aangegeven een medewerker in Nederland belangrijk te vinden. 
Daarnaast zou mogelijk ook de Christelijke Gereformeerde Jongeren Organisatie (C.G.J.O.) in aanmerking 
komen. Bij deputaten Geestelijke Verzorging van Gehandicapten en behartiging van het 
Ziekenhuispastoraat (G.V.G.) zou veel administratief werk voor de Werkgroep Vakantieweken 
Gehandicapten zijn. Ook een Werkgroep Dienstverlening Jongeren Wereldwijd zou ondersteuning nodig 
hebben. 
Deputaten Taken en Prioriteitenstelling deputaatschappen beoordeelden het leggen van deze contacten als 
juist. De Werkgroep diende haar opdracht ruim te zien. Vooral vanuit de vraag of er andere deputaatschap
pen zijn die behoefte hebben of zouden kunnen hebben aan administratieve ondersteuning en/of ruimte. 
Deputaten Evangelisatie reageerden positief. Hun functionaris, ds. J. Kievit heeft vervolgens de vergaderin
gen van de Werkgroep als waarnemer bijgewoond. De C.G.J.O. antwoordde dat hun behoefte verder reikte 
dan alleen burele en secretariële samenwerking. Daarom zagen zij op dat ogenblik van deelname af. De 
Werkgroep Dienstverlening Jongeren Wereldwijd had geen behoefte aan ruimte of administratieve onder
steuning. Deputaten G.V.G. hebben niet gereageerd. 
Daarnaast is er informeel overleg geweest via de voorzitter van de Werkgroep met deputaten Taken en 
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Prioriteitenstelling deputaatschappen. Ook met br. A.H.J. Schwartz, voorzitter van deputaten Financiële 
Zaken is regelmatig contact geweest. Hij was bereid de Werkgroep van __ adv1es te dienen inzake de plaats 
van vestiging en de keus tussen huren en kopen. Daarnaast heeft hij een paar vergaderingen van de 
Werkgroep bijgewoond. 

5. Inhoudelijke opvatting . De opdracht van de generale synode luidt: 'deputaten ... enz. op te dragen de kantoorwerkzaamheden In de 
toekomst in één gezamenlijke huisvesting onder te brengen, alsmede de functionele u,tvoenng van het 
beleid. . . · k De Werkgroep heeft de onderstreepte zinsnede geïnterpreteerd als: de bureau- en adm1nistrat1eve wer · 
zaamheden. . 
'Functionele uitvoering van het beleid' betekent volgens de Werkgroep in elk geval niet dat eigen werkzaam
heden van de opdrachtgevende deputaatschappen inzake hun beleid naar een Centraal Bureau zullen wor
den gedelegeerd. De eigen roeping en taak van deputaten kan en mag een Centraal Bureau niet overne
men. 
De Werkgroep heeft verder overwogen wat toekomstige voordelen zijn van een Centraal Bureau. Te noe
men vallen zaken als: 
1. Besparing van kosten door gemeenschappelijk gebruik van personeel en hulpmiddelen, zoals: receptie, 

automatisering, archivering, postverzending, kopiëren enz. 
2. Intensiever gebruik van gemeenschappelijke ruimten. 
3. Minder kwetsbaar bij uitvallen van personeel. 
4. Het feit dat meerdere deputaatschappen op één adres te bereiken zijn, maakt het voor de leden van de 

kerken eenvoudiger informatie te krijgen. 
5. Er is meer informatie bij de hand voor vergaderingen. .. . . 6. Het overleg tussen de functionarissen van de betrokken deputaatschappen wordt vergemakkelijkt. Dit Is 

een verbetering van de interne communicatie. 

6.Zending .. . De Werkgroep constateerde in haar besprekingen al snel dat er een probleem lag bij deputaten Zending met 
betrekking tot het Centraal Bureau. In hun rapport aan de generale synode van 1989 d_eelden deputaten 
Zending mee dat het huidige kantoor met de woning in één gebouw voor hen ~oldoende Is. De bereikbaar
heid van de secretaris via de telefoon is in de avonduren en het weekend optimaal. Bovendien Is het een 
goed huis met logiesmogelijkheid voor zendingswerkers of gasten. Deputaten hadden dan ook geen behoef
te aan verandering. Ze waren echter wel bereid om mee te werken aan een nieuwe opzet. Hierover 1s door 
de generale synode van 1989 niet met deputaten Zending gesproken. Deputaten Zending hebben dat als 
pijnlijk ervaren. . . . Om zoveel mogelijk misverstanden uit de weg te ruimen hebben de voorzitter en de secretaris van de 
Werkgroep een gesprek gevoerd met deputaten Zending. Agendapunten waren: 
1. Het gegeven dat de generale synode deputaten Zending onvoldoende gehoord heeft inzake een Centraal 

Bureau. 
Omtrent deze zaak kan de Werkgroep niets zeggen of doen. Dit is een aangelegenheid tussen deputaten 
Zending en de generale synode. . . , , . 2. Deputaten Zending leggen nadruk op de waarde van het zend1ngshu1s als home van het zendingswerk. 
Gasten voelen zich er thuis omdat ze persoonlijk ontvangen worden. Dat Is niet te realiseren in een kan
toorgebouw. Ook de bereikbaarheid van de secretaris door de koppeling van wonen en werken vinden 
deputaten Zending van belang. . . . . De Werkgroep geeft in overweging een opzet te maken waarin een woning voor de secretaris wordt 
gekocht of gehuurd met ruimte voor gasten. Daarnaast wordt het bureau ondergebracht bij een toekom-
stig Centraal Bureau. . .. . 

3. Deputaten Zending zeggen: is zo'n Centraal Bureau wel nodig? W11 zitten al goed. Hun argument daar
voor is de koppeling van het zendingshuis aan de woning van de secretans en de centrale ligging van het 
zendingshuis. Ook willen deputaten geen hogere kosten van huisvesting krijgen. 
Als voordelen noemt de Werkgroep vanuit de onder 5 opgesomde zaken: kostenbesparing voor het 
geheel van de kerken, automatisering, flexibele inzet van personeel , onderling contact van deputaat-
schappen en gemeenschappelijke vergaderaccommodatie. . 

Dit gesprek in goede sfeer vond plaats in een plenaire vergadering van deputaten Zending op zaterdag 9 
februari 1991 . Deputaten Zending gaven aan dat als de generale synode doorzet dat hun werkers naar een 
Centraal Bureau moeten, deputaten geen commentaar hebben op de opzet die de Werkgroep gemaakt 
heeft. 

7. Uitgangspunten 
Om te komen tot een concreet plan voor een Centraal Bureau onderzocht de Werkgroep de volgende rele
vante aspecten: 
1. De plaats van vestiging, waaronder de bereikbaarheid met openbaar vervoer, per auto en parkeergele

genheid. 
2. Het gebouw en eventuele faciliteiten om te vergaderen, zowel voor de deputaatschappen als voor de 

generale synode. . 
Dit laatste omdat vanuit deputaten Taken en Prioriteitenstelling deputaatschappen de suggestie werd 
gedaan de generale synode voortaan op één plaats te houden. Dit voorkomt veel reizen. Nodi~ is dan wel 
dat er voor een generale synode ruim voldoende vergaderfaciliteiten zijn en de ondersteuning van een 
Centraal Bureau. 

3. De financiën , waarbij afgewogen wordt wat het meest aantrekkelijk is: huur of koop van een ruimte; of 
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mogelijk het zelf bouwen van een kantoor. 
4. Personeelsaspecten, wa~rond_er de noodzakelijke verh~iskosten; de mogelijkheden om in de vestigings

plaats woningen_ te verknJgen 1n huur en koop en de pnjzen daarvan, en de (on)mogelijkheden van mensen om te verhuizen. 
5. De wensen van de betrokken deputaatschappen inzake de benodigde ruimte. 

8. Plaats van vestiging en gebouw 
Als gekeken wordt naar een Centraal Bureau met vergaderruimte blijkt Amersfoort het meest centraal te lig
gen. Zo'n bureau zal echter niet veel meer te bieden hebben dan de lchthuskerk te Amersfoort aan vergadermogelijkheden. 
Ook Hilversum ligt tamelijk centraal. Daar is thans het Zendingshuis gevestigd. Dit pand is geschikt voor de 
huidige bestemming, maar niet om hierin een Centraal Bureau te vestigen. Het is te klein en de verbouwingskosten zullen niet gering zijn om het geschikt te maken. 
Apeldoorn ligt minder centraal. Daar bevinden zich de Theologische Universiteit en het bureau van de 
C.G.J.O. De laatste voelt momenteel weinig voor vestiging in een Centraal Bureau. De vraag is of en zo ja 
welke voordelen er verbonden zijn aan vestiging van een Centraal Bureau in de nabijheid van de Theologische Universiteit. 
Veenendaal ligt tamelijk centraal. In Veenendaal beschikken enige deputaatschappen reeds over een op ca. 
7 minuten lopen van het station Veenendaal-Centrum gelegen kantoor- en vergaderruimte in een modern geoutilleerd kantoorgebouw, genaamd Carrefour. 
Dit gebouw kent twee grote parkeerplaatsen. Per 8 mei 1992 is in dit gebouw nog ruimte te huur. Naast dit 
gebouw ligt de Chr. Gerei. Bethelkerk, die over een groot gebouw met zalen beschikt. Op ca. één km 
afstand ligt verder de Chr. Gerei. Pniëlkerk, die ook behoorlijke vergaderfaciliteiten heeft. 
Veenendaal ligt aan de autosnelweg A12. Het Is via die weg tussen Utrecht en Arnhem snel te bereiken. Het 
ligt ca. 25 km van Utrecht. In Veenendaal is gebouw Carrefour eenvoudig per auto bereikbaar. 
Bij vestiging van een Centraal Bureau zal afgewacht moeten worden in hoeverre van de daar te creëren ver
gaderruimte gebruikt zal worden gemaakt. Omdat deputaten verspreid over heel het land wonen moet ver
gaderfaciliteit in het gebouw voor grote vergaderingen geen hoofdpunt voor een Centraal Bureau zijn. Wel moet er voor groepen tot ca. 20 personen vergadermogelijkheid zijn. 
Op grond van het vorenstaande komt de Werkgroep tot het volgende advies aan uw vergadering: Indien 
gestreefd wordt naar een Centraal Bureau zonder vergaderruimte bestemd voor alle deputaatschappen, dan 
weegt het al dan niet centraal liggen daarvan minder zwaar, zodat in principe alle besproken plaatsen 
(Hilversum, Amersfoort, Apeldoorn, Veenendaal) in meer of mindere mate voor vestiging in aanmerking komen. 

Van de besproken plaatsen komt Veenendaal het meest in aanmerking. 
Dit op de volgende gronden: 
1. Veenendaal heeft drie stations en is per openbaar vervoer goed bereikbaar. 
2. Veenendaal is per auto gemakkelijk te bereiken. 
3. Voor eventuele vergaderingen van de generale synode bieden de Chr. Gerei. Kerken van Veenendaal voldoende faciliteiten voor vergaderingen. 

In Veenendaal komt het gebouw Carrefour in aanmerking als huisvesting van het Centraal Bureau Dit op de volgende gronden: 
1. Gebouw Carrefour kent ruim voldoende parkeergelegenheid. 
2. Het gebouw ligt dicht bij het station Veenendaal-Centrum. 
3. De zich in het gebouw 'Carrefour' bevindende ruimte voldoet aan de daaraan te stellen eisen. 
4. Momenteel is in hetzelfde gebouw nog ruimte te huur. Rekening houdend met eventuele ontwikkelingen 1s voor het Centraal Bureau uitbreiding mogelijk met nog andere deelnemers. 

9. Koop-huur-zelf bouwen 
Het huren van een pand heeft voor:'.' en nadelen. Vaak is huur qua looptijd en beschikbare ruimte flexibeler dan koop. Maar men krijgt ook te maken met almaar stijgende huren. 
Aan de Werkgroep werd door br. A.H.J. Schwartz geadviseerd de keus tussen huur, koop of zelf bouwen 
afhankelijk te stellen van de aanwezige mogelijkheden in de in aanmerking komende vestigingsplaatsen. 
Voor kopen of zelf bouwen is een financier vereist. De deelnemende deputaatschappen beschikken in het 
algemeen maar over beperkte middelen. In elk geval onvoldoende om zelf de bouw van een pand te beko
stigen. De Werkgroep vermoedt dat bouwen de draagkracht van onze kerken te boven gaat. 
Op grond van het feit dat de Werkgroep kiest voor vestiging in het gebouw Carrefour te Veenendaal wordt voorgesteld in dat dat gebouw een grotere ruimte te huren. 

10. Personeelsaspecten 
Verplaatsing van het Zendingshuis (2 personeelsleden) naar Veenendaal vraagt minder eenmalige kosten 
dan verplaatsing van het Diakonaal Bureau en het Kerkelijk Administratief Bureau naar Hilversum. 
De kosten liggen ook beduidend lager dan de verplaatsing van het Zendingshuis en het Kerkelijk 
Administratief Bureau (3 personeelsleden) en het Diakonaal Bureau (3 personeelsleden) naar een andere plaats. 
Het voorstel van de Werkgroep tot vestiging van het Centraal Bureau in Veenendaal betekent feitelijk dat er 
sl_echts één personeelslid dient te verhuizen. Dat is de bureau-assistente van deputaten Zending. 
Z1) 1s bereid naar Veenendaal te verhuizen, mits de kosten daarvan door haar werkgever worden vergoed. Dit komt de Werkgroep redelijk voor. 
De huidige functionarissen van deputaten Evangelisatie en Zending zullen binnen enkele jaren vermoedelijk 



360 

emeritaat aanvragen. Het is niet nodig dat zij nu verplicht worden te verhuizen naar Veenendaal of omge• 
ving. Wel kan dat aan hun eventuele opvolgers opgelegd worden. 

11. Wensen Inzake ksntoo"uimte . . 
leder deelnemend bureau heeft eigen wensen inzake de ruimte _in een Centraal Bureau. ?oms gaat het om 
aparte werkkamers voor de verschille~de medewerkers. Soms 1s er behoefte aan een eigen spreekkamer. 
Allen hebben ruimten nodig als magazijn. .. 
Daarnaast biedt juist de gezamenlijke huisvesting in de toekomst meerde~e mogelijkheden. Te_ denken valt 
aan een receptie, een gezamenlijke postkamer en vergaderruimte. _Op b1J9evoegde schets, die u1tslu1tend 
dient als visualisering van een mogelijke opzet, wordt één en ander zichtbaar. . 
Omdat verdergaande samenwerking echter niet tot de taak van de Werkgroep behoort, noemen we dit 
slechts als suggestie. 

Totaal Totaal 
huidige gewenst 

nett~ 
m 

net!~ 
m 

Diakonaal Bureau 56,0 66,0 
Evangelisatie P.M. 34,0 
Kerkelijk Bureau 88,0 83,0 
Zending 82,0 81 ,0 

Totaal m2 226,0 264,0 

Bij algemene ruimten gaat het om: keuken, gangen, toiletten e.d. 

12. Kosten 

Toeslag Bruto 
algem. opper• 

ruimten vlakt~ 
28,4% m 

18,7 84,7 
9,7 43,7 

23,6 106,6 
23,0 104,0 

75,0 339,0 

12.1. Vergelijking huurtarieven per m2. . .. . . .. . . Hierbij gaat het om tarieven voor gebouwen 1n de nab1jhe1d van stations. De genoemde bedragen zijn inclu 
sief btw en servicekosten. 

Amersfoort 
Apeldoorn 
Hilversum 
Veenendaal 

1260,· tot! 310,· 
1250,· tot 1295,· 
1 260,· tot! 310,· 
f 200,· tot 1250,· 

12.2. Gegevens Carrefour . . In de zomer van 1991 heeft de eigenaar van Carrefour opdracht gegeven tot renovatie van het gebouw. Dit 
heeft gevolgen voor de huurprijs als het huurcontract afloopt. Momenteel heeft de huurovereenkomst een 
looptijd van één jaar per 1 maart. 

inclusief btw per m2 huur servicekosten totaal 

prijs per 1 ·3· 1992 166,· 34,· 200,· 
prijs na interne verhuizing 184,· 34,· 218,· 

12.3. Huisvestingskosten in 1991 

Evange· Zending Diak. Kerk. Totaal 
lisatie Bureau Bureau 

1 1 1 

Huur 2.400 0 9.000 18.075 29.475 
Afschrijving 0 3.500 0 0 3.500 
Rente geïnvesteerd kap.' 0 14.000 0 0 14.000 
Groot onderhoud 0 4.375 0 0 4.375 
Electra/gas 0 2.858 0 1.609 4.467 
OGB./erfpacht 0 1.064 0 647 1.711 
Opstal/glasverz. 0 386 0 0 386 
Schoonmaakkosten 0 1.867 0 6.912 8.779 
Onderhuid tuin 0 835 0 0 835 

Totaal 1991 2.400 28.885 9.000 27.243 67.528 
Huuraanpassing" 0 0 0 8.739 8.739 

2.400 28.885 9.000 35.982 76.267 
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De kosten van Zending zijn de kosten inzake de kantoorruimte, dus exclusief het woonhuis. 
• De rentekosten geïnvesteerd kapitaal zijn gesteld op: 8% van 1 350.000 minus woonhuisgedeelte ad 50%. 

Hierbij dient vermeld te worden dat deputaten Zending hun berekening anders besommen, waardoor zij op 
een beduidend lager bedrag uitkomen. Deputaten Financiële Zaken achten het echter nodig de post rente• 
verlies op te nemen. 

" De vermelde huuraanpassing betreft een huurkostenstijging per 1 maart 1992 inzake het toepassen van 
de 'Nejrom' meet'.'.2ethode op de huidige kantoorruimte, waardoor de huidige vloeroppervlakte stijgt van 
160 m naar 178 m , alsmede een huurverhoging inzake de renovatie. 

Voor een juiste vergelijking met de kosten van een Centraal Bureau dienen de kosten 1991 als· 
nog daarmee te worden verhoogd. 

12.4. Huisvestingskosten Centraal Bureau op basis van Carrefour Veenendaal 

Evange- Zending Diak. Kerk. Totaal 
lisatie Bureau Bureau 

1 1 1 

Huur en serv. kst. 9.526 22.672 18.464 23.238 73.900 
lnvest. wanden 1.083 2.577 2.099 2.641 8.400 
Electra 200 700 0 1.528 2.428 
0GB. 80 170 0 252 502 
Schoonmaakkosten 950 2.250 0 6.700 9.900 

Totaal Carrefour 11 .839 28.369 20.563 34.359 95.130 
Totaal 1991 2.400 28.885 9.000 35.982 76.267 

Totaal kst. hoger 9.439 · 516 11 .563 · 1.623 • 18.863 

De vermindering van de kosten van het Kerkelijk Bureau wordt veroorzaakt door de toerekening 
van de kosten aan het Diakonaal Bureau op basis van de vloeroppervlakte. 

12.5. Extra kosten Zending 
12.5.1. Reiskosten 

Uitgaande van de mogelijkheid dat het woonadres van de huidige secretaris Hilversum blijft, is de 
volgende benadering van zijn ex1ra reiskosten per jaar mogelijk: 
Uitgaande van circa 200 reisdagen Hilversum-Veenendaal zijn de kosten met eigen vervoer 200 x 
30 km x 0,44 = I 11.440 
Kan er gebruik worden gemaakt van openbaar vervoer dan zijn de kosten van een o.v. jaarkaart 

12.5.2. Verhuiskosten 
Verhuizing kantoor 
Verhuizing secretaresse (excl. herinrichtingskosten) 

13. Financiering 

14.000 

14.600 
14.500 

Het dekkingsplan gaat ervan uit dat de huisvestingskosten van het Centraal Bureau in de toekomst geheel 
door het Kerkelijk Administratief Bureau zullen worden gedragen. Dat heeft als voordeel dat de ontwikkeling 
en het totaal van deze kosten duidelijk zichtbaar blijven en ook in één geheel, middels de jaarrekening van 
het Kerkelijk Administratief Bureau aan de generale synode kunnen worden gepresenteerd. De zorg voor 
dekking van kostenstijgingen ligt ook in de toekomst bij dat deputaatschap. Om dit mogelijk te maken zullen 
de overige deelnemende deputaatschappen een deel van hun omslag (nl. dat deel dat betrekking heeft op 
de huisvesting) moeten inleveren. Daarnaast zal een bijdrage van de generale synode nodig zijn. 
Bij kashoudende deputaatschappen is het tot op heden gewoonte dat alle gemaakte kosten inzake huisves· 
ting door henzelf worden gedragen. Via de begroting die door hen wordt ingediend wordt één en ander voor· 
af inzichtelijk. Bij een samenwerkingsverband van meerdere deputaatschappen op één punt, zoals een 
Centraal Bureau, vraagt dat overleg en tijd van penningmeesters, terwijl de zaak waar het om gaat betrekke• 
lijk eenvoudig is. Als de beheersstructuur eenduidig is, is er alles voor te zeggen ook de kosten eenduidig te 
houden. Als verder ook niet-kashoudende deputaatschappen ruimte in het Centraal Bureau willen (zie de 
notitie inzake deputaten Kerkelijke Archieven onder punt 14.6.), komen die kosten ten laste van de generale 
synode. De vraag is of een Centraal Bureau niet van een dusdanig belang is voor het hele kerkverband dat 
van de bestaande wijze van financieren kan worden afgeweken. 
Verschillende overwegingen hebben tot dit uitgangspunt geleid: 
1. Alle huisvestingskosten komen bij elkaar en elke penningmeester hoeft daarvoor niet meer te begroten. 

Er is dus meer overzicht en daardoor inzicht in de kostenontwikkeling. 
2. Er is één deputaatschap verantwoordelijk. De zorg van verschillende deputaatschappen voor dit onder• 

deel komt hiermee te vervallen. Op deze wijze ontstaat er geen 'gevecht' tussen penningmeesters van de 
deelnemende deputaatschappen over elk onderdeel van de kosten van centrale huisvesting. 

3. Via de bijdrage van de generale synode aan het Kerkelijk Administratief Bureau draagt heel het kerkver• 
band deze kosten. Daarmee worden die penningmeesters ontlast die niet altijd de omslagen van alle ker· 
ken ontvangen. 

4. De huisvestingskosten vallen op deze manier weg bij de betrokken deputaatschappen, waardoor hun 
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omslag verminderd kan worden. -Q) Een deel van de meerdere kosten wordt gedragen door deputaten Kerkelijk Administratief Bureau. Een 
1 

Q) 

1 
-

ander deel draagt de generale synode bij aan dat deputaatschap. 
,... 

Daarnaast worden de huidige kosten van de verschillende deputaatschappen met betrekking tot huisvesting 
.µ 

.µ C uit hun begroting gehaald. Dit betekent dat er voor die deputaatschappen minder omslag nodig is. :::, til Q) 
Q) 

Het gaat om de volgende bedragen: rtl 0 •rl 
Zending f 0,38 per lid (x 76.000 = 28.000) Q) Q, .µ 
ADMA f 0, 12 per lid (x 76.000 = 9.120) 

,... 
----

Q, 

Evangelisatie f 0,03 per lid (x 76.000 = 2.280) 
:::, 0 Q) 

..0 ,... 
tl 

Q, Q) 

Totaal f 0,53 per lid = f 40.280 f:;N 
Q) ,... Q) 

Bijdrage generale synode f 19.850 
,... 

.0 
1 

'tl I:; 0 ~ 1 Bijdrage Kerkelijk Administratief Bureau f 35.000 rtl - ,... Q) N 

1 ..1,( lO 
Q) •rl N 

Totaal dekking f 95.130 'tl ..c:: I:; ·n ,... tl ·rl rtl ,... rl .-1 
Q) 

0, rtl M 

.I<: - ~ 

14. Reacties van de deputaatschappen 
,... -

De betrokken deputaatschappen hebben alle gereageerd op het concept-rapport van de Werkgroep. De 
Q) 

reacties zijn voornamelijk positief op die van deputaten Zending na. Wel hebben verschillende deputaat-
.I<: 

schappen opmerkingen gemaakt die van betekenis kunnen zijn voor uw vergadering als overwegingen bij de 
instelling van een Centraal Bureau. Deels is dit commentaar opgenomen in het rapport op de plaats waar 
dat zinvol is, deels worden die opmerkingen hieronder weergegeven. - r 

1 1 1 1 L -■ 14.1. 
Deputaten ADMA zouden het op prijs stellen als in een te vestigen Centraal Bureau ook de mogelijkheid Q) 

aanwezig zou zijn tot het houden van conferenties. Hoezeer dit ideaal de Werkgroep ook aanspreekt, uit 
,... ·rl 
Q) ,... .µ 

kostentechnische overwegingen nemen we deze aanbeveling niet over. I:;::, ... rtl ... 
rtl .0 I:; til I:; 

•rl 14.2. .I<: .-to 
Deputaten Financiële Zaken hebben enig commentaar op de wijze van financiering van het Centraal 

.I<: • \D 
Q) N Q) .I<: rl Bureau. Zij kiezen liever voor de kosten toerekening per deputaatschap. De argumenten van de Werkgroep Q) ,... 

N 0, 
0, 

om een andersoortige opzet te kiezen zijn in dit rapport beschreven onder punt 13. 
,... Q) C 

rtl C rtl Q,..I,( 0, rtl > til C rtl > Q) 14.3. ·n I:; Q) 1 1 Deputaten Hulpverlening en deputaten Kerkelijk Administratief Bureau doen de suggestie om tot een zo 1-·:::::::::: ::::::::::: :::::::::: :: ::::: :::: 
•rl -groot mogelijke samenwerking te komen op een zo kort mogelijke termijn . Genoemd worden huishoudelijke N 

zaken, archief, verwerking van uitgaande post en een gezamenlijke bibliotheek. 
<Il - 1 1 
0, ,... til ... ,... <Il Q) ::, I:; 

14.4. Q) ,... 
I:; > til 

Deputaten K.A.B. hebben daarnaast uitgesproken dat zij behoefte hebben om niet alleen de last van het I:;::, ... ,... \D 

opzetten van een te vestigen Centraal Bureau te dragen. <Il .0 I:; 
Q) ::lN 

.I<: 
~ ..-l tl 

.I<: • \D <Il ---- Q) 
14.5. Q) .I<: rl 

,... ,... .µ 
Deputaten Zending hebben een Werkgroep ingesteld, die zich, naast uw Werkgroep, ook op deze materie Q) <Il .µ Q) I:; 

,... •rl C 'tl ·rl heeft bezonnen. Dat rapport zal uw vergadering bereiken via het verslag van het desbetreffende deputaat- Q, 'tl Q) <Il ::, 
schap. Het voordeel van betere communicatie en efficiëntere bureaubezetting zien deputaten Zending ook. til 

1 1 
tl 0, ,... 

Hun probleem ligt aan de financiële kant, de specifieke waarde van het zendingshuis en de bereikbaarheid - 1 1 1 L -van Veenendaal. Overigens hebben deputaten in hun rapport aan uw vergadering in 1989 al uitgesproken - -
dat zij zich niet zullen verzetten tegen een centralisatie van alle kerkelijke activiteiten. 

Q) - .µ 14.6. 
Deputaten Kerkelijke Archieven hebben aan de Werkgroep gevraagd om in een Centraal Bureau ook voor C C ... 
hen enige ruimte te willen reserveren. 

·no, Q) 0, I:; 
•rl C .µ C 
N •rl til ·rl 0 
<Il 'tl ·rl 'tl N 15. Voorstellen 

De Werkgroep stelt u voor: 
- C o, C til C ::, Q) <Il Q) til Q) 

1 . Haar handelingen goed te keuren. <Il .µ I:; N (Il N 
2. Deputaten Kerkelijk Administratief Bureau op te dragen een gezamenlijke huisvesting te creëren voor 

Q) +J 

1 
,... 

Q) 1 1 deputaatschappen, die medewerkers in dienst hebben, in het gebouw Carrefour te Veenendaal. :::, ..-l -
3. De volgende deputaatschappen op te dragen in die gezamenlijke huisvesting deel te nemen: ADMA, 

.0 ·rl -
Evangelisatie, Hulpverlening in binnen- en buitenland, Kerkelijk Administratief Bureau, Kerk en 

... 0 - til .-1 I:; .µ ·rl Bedrijfsleven en Zending. Tevens deze deputaatschappen op te dragen de voordelen van een Centraal <Il 

----
,... ... CllO Bureau zoals vermeld in dit rapport na realisering van het Centraal Bureau zo spoedig mogelijk te verwe- c~ C <Il 0, I:; 

zenlijken. 0 
Q) .µ C 

4. De ex1ra kosten die de huisvesting van het Centraal Bureau met zich brengt door de generale synode, op .I<: .I<: Q) · rl \D 
::, ~ 1-< 'tl N door haar vast te stellen wijze , aan deputaten Kerkelijk Administratief Bureau ter beschikking te stellen. 

<Il Q) tl C ·rl 
5. Als ingangsdatum vast te stellen 1 januari 1993. 'tl .I<: Q) Q) 

6. Deputaten Kerkelijk Administratief Bureau mandaat te verlenen om, als in Carrefour geen of onvoldoende 
til N 

1 
aanwezig blijkt op de ingangsdatum, in Veenendaal of elders andere kantoorruimte te huren, uitgaande V 
van de kosten zoals in dit rapport begroot. 

~ 
-- -- - -
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RAPPORT 7 VAN COMMISSIE VI: CENTRAAL BUREAU 

Uw commissie oordeelt dat de Werkgroep correct en weloverwogen tot haar voorstellen is gekomen. De 

interpretatie van de woorden 'de functionele uitvoering van het beleid' uit de opdracht van 1989 als 'de admi

nistratieve werkzaamheden' acht zij de enige juiste. 
Wat er ook zij van de reacties van niet-synodale instanties, uw commissie betreurt het niet-reageren van 

deputaten Geestelijke Verzorging van Gehandicapten en behartiging van het Ziekenhuispastoraat (G.V.G.). 

Een gesprek met een delegatie van zendingsdeputaten maakte duidelijk dat hun bezwaren tegen centralisa

tie betreffen: 
a. het verlies van het gevestigde zendingshuis als - ook buiten kantoortijden - bekend en bereikbaar zen

dingsadres; 
b. de vrees dat de beoogde horizontale integratie van administratief werk meer kosten dan baten zal opleve-

ren ; 
c. de huisvestingsproblematiek van de huidige secretaris. 
Een door uw commissie ontvangen begroting 1993/1995 van deputaten Kerkelijke Archieven vermeldt o.m. 

de ruimtebehoefte voor het documentatiecentrum. 
Uw commissie stemt in met het voorstel van de werkgroep een gezamenlijke huisvesting te creëren en daar

toe de berekende ruimten te huren m.i.v. 1 januari 1993. Het in de twee voorgaande alinea's gestelde leidt 

haar tot het advies de voor de Zending bestemde ruimten aanvankelijk ter beschikking te stellen aan de 

Archiefdeputaten die vóór 1 oktober 1994, na overleg met de bibliotheekcommissie van de Theologische 

Universiteit, in hun ruimteprobleem moeten voorzien. Deputaten Zending kunnen dan in goed overleg met 

hun nieuwe secretaris de overgang naar het Centraal Bureau op uiterlijk 1 januari 1995 voorbereiden. 

Wat de organisatie van het bureau betreft, uw commissie meent dat de beleidsverantwoordelijkheid bij één 

orgaan en de dagelijkse leiding bij één persoon behoort. Zij kiest daarbij voor deputaten K.A.B. resp. hun 

administrateur. Bij de eerste opzet kan en wil de voorzitter van de Werkgroep deputaten assisteren. 
Wat het personeel betreft, uw commissie meent dat de beleidsmedewerkers wel in het bureau, maar uiter

aard onder verantwoordelijkheid van hun deputaten behoren te werken. Evenwel de administratieve mede

werkers dienen in dienst te (blijven) komen van deputaten K.A.B. en onder leiding van hun administrateur de 

gevraagde en door hem gecoördineerde administratieve werkzaamheden te verrichten. 
Wat de plaats van vestiging betreft, uw commissie stemt in met de beargumenteerde keus van de 

Werkgroep, waarbij zij zich onthoudt van een oordeel over de vergaderplaats van de generale synode. 

Wat de financiering betreft, uw commissie kiest ter wille van de eenvoud, met de Werkgroep voor betaling uit 

de kas van de generale synode. 
Samenvattend stelt uw commissie voor te besluiten: 
1 . De Werkgroep met dank voor haar werk te ontbinden. 
2. Deputaten K.A.B. op te dragen, samen met br. E.B. de Vin, hun bureau door huur van ruimten in 

Carrefour te Veenendaal m.i.v. 1 januari 1993 zodanig te vergroten en in te richten dat daarin werkruimte 

komt voor de beleidsmedewerkers van deputaten Zending, Evangelisatie en van het Diakonaal Bureau, 

alsmede voor de eigen en over te nemen administratieve medewerkers. 
3. Genoemde deputaten en de beheerscommissie van het Diakonaal Bureau op te dragen: 

a. het bureau aan te wijzen als werkplaats voor hun beleidsmedewerkers; 
b. hun administratieve medewerkers te doen overgaan in dienst van de deputaten K.A.B.; 
c. hun administratieve werk te doen uitvoeren door het K.A.B., dit alles m.i .v. 1 januari 1993, resp. voor 

deputaten Zending m.i.v. 1 januari 1995. 
4. Deputaten voor Kerkelijke Archieven te machtigen, in afwachting van definitieve voorzieningen, doch 

uiterlijk tot 1 oktober 1994 gebruik te maken van daarna voor zendingsdeputaten bestemde ruimte. 

5. Deputaten K.A.B. op te dragen: 
a. het beheer van het uitgebreide bureau op zich te nemen; 
b. de administratieve medewerkers, genoemd onder 3b. over te nemen; 
c. hun administrateur met de dagelijkse leiding van het vergrote bureau en de administratieve medewer

kers te belasten; 
d. erop toe te zien dat mogelijke voordelen ten gevolge van de horizontale integratie van administratieve 

taken zodra mogelijk worden verwezenlijkt; 
e. na te gaan of en in hoeverre hun instructie door deze taakverbreding wijziging behoeft en daarover aan 

de generale synode van 1995 te rapporteren. 
6. De aan deze bureau-uitbreiding verbonden kosten te voldoen uit de kas van de generale synode. 

A. de Geus, rapporteur 
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RAPPORT VAN DEPUTAATSCHAPPEN: 
ALGEMENE DIAKONALE EN MAATSCHAPPELIJKE AANGELEGENHEDEN 

HULPVERLENING IN BINNEN- EN BUITENLAND 
KERK EN BEDRIJFSLEVEN 

OVER DE JAREN 1990 EN 1991 INZAKE 
HET DIAKONAAL BUREAU TE VEENENDAAL 

1. Verandering In het beheer van het voormalige Bureau ADMA 
Er bestaat reeds vele jaren een nauw contact tussen de deputaatschappen ADMA, Hulpverlening in binnen
en buitenland en Kerk en Bedrijfsleven. Dat ligt ook voor de hand, want ze zijn alle drie diakonaal. 

De samenwerking is zichtbaar in o.a. de gemeenschappelijke vergaderingen van de drie moderamina, waar

in men elkaar op de hoogte houdt van de activiteiten en deze op elkaar afstemt. 
Een ander voorbeeld is het Bureau ADMA dat oorspronkelijk ondersteuning gaf speciaal aan ADMA, maar 

dat in toenemende mate ook werk ging verrichten ten behoeve van de andere twee deputaatschappen. Het 

was al spoedig onmogelijk voor ADMA om dit werk zelfstandig te coördineren, dus werd er steeds meer 

overlegd met de andere twee deputaatschappen. De betrokkenheid bij het Bureau werd tenslotte door de 

drie deputaatschappen als gelijkwaardig ervaren. Het zal echter duidelijk zijn dat het beheer van een bureau 

niet zo gemakkelijk uit te voeren is door 3 deputaatschappen tegelijk. De ervaring had geleerd dat het ook 

geen oplossing is als het beheer door de drie-moderamina vergadering wordt gevoerd: de beheerszaken 

vroegen zoveel tijd, dat de afstemming van de inhoud van het werk eronder leed. Ook werd de 'afstand' tot 
het werk te groot gevonden. 
Na onderzoek en overleg werd een voorstel aan de generale synode van 1989 ingediend, om de verant

woordelijkheid voor het Bureau aan de drie deputaatschappen gezamenlijk op te dragen en voor de prakti

sche uitvoering van het beheer een beheerscommissie (met van elk deputaatschap 1 lid) in te stellen. Voor 

de behandeling van dit voorstel en van de tekst van de 'Regeling taken en bevoegdheden van de 

Beheerscommissie .. .' wordt verwezen naar de Acta van de synode, pp. 403 en 404. 
De synode heeft het voorstel aanvaard en de verandering in het beheer is in de verslagperiode doorgevoerd. 
De nieuwe naam voor het bureau werd 'Diakonaal Bureau'. 

2. Het Oiakonaal Bureau 

2. 1. Medewerkers 
Het bureau telt drie medewerkers: 

Dhr. H.H. van Well, hoofd van het Bureau en functionaris voor toerusting en bezinning. Hij onderhoudt de 

contacten met de classicale diakonale commissies, stimuleert de bezinning over diakonaat en bevordert 
de toerusting van diakenen. 
Hij is door de deputaatschappen benoemd tot hoofd van het Bureau. 
Dhr. J.N. Noorlandt, bureausecretaris. Vooral belast met de voorbereiding van vergaderingen (agenda 

opstellen, notuleren, uitvoeren van besluiten, correspondentie voeren, verzamelen van informatie) . 

Daarnaast behoren publiciteit en documentatie (o.m. ten behoeve van diakenen, C.D.C.'s en deputaat
schappen) tot zijn taak. 
Mw. A.H. Blankestijn, secretaresse. Zij zorgt voor de secretariële ondersteuning van het bureau en voor 

het secretariaat van de Commissie Integratie Gehandicapten. Het is de bedoeling dat zij, zoveel als 

mogelijk en zinvol is, het notuleren van de vergaderingen van de deputaatschappen (en de commissies 
daarvan) op zich gaat nemen. 

2.2. Functieomschrijvingen en Organisatie 
De functieomschrijvingen staan op papier en worden aangepast zodra daartoe aanleiding ontstaat. Ook de 
organisatie van het werk en de werlkverdeling zijn schriftelijk vastgelegd. 

2.3. Arbeidsovereenkomsten 
Het was noodzakelijk om de redactie van de arbeidsovereenkomsten te veranderen: de medewerkers zijn in 

dienst van de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland, thans vertegenwoordigd door de drie depu
taatschappen. Dit is geregeld. 

2.4. Rechtspositie 
De rechtspositieregeling van de medewerkers is ontleend aan de rechtspositieregeling van de medewerkers 

in algemene dienst van de Gereformeerde Kerken in Nederland. De bestaande rechtspositieregeling (van 

ADMA) werd aangepast. De bestaande rechten en verplichtingen - voor zover niet achterhaald door nieuwe 
wettelijke bepalingen of nader gemaakte afspraken - zijn overgenomen. 

2.5. Functioneringsgesprekken met de medewerkers 
Overeenkomstig de 'Regeling taken en bevoegdheden' worden één maal per jaar functioneringsgesprekken 
gehouden. 

2.6. Verandering in het personeel 
In juli 1990 werd bekend dat mw. 1. van der Schaaf-Wubs (de bureausecretaresse) een andere betrekking 

had aanvaard; zij vroeg om ontslag per eind september. Het was jammer dat zij vertrok. Zij gaf te kennen dat 

zij niet uit onvrede ontslag nam, maar omdat de nieuwe betrekking een uitdaging voor haar betekende die ze 
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graag wilde aangaan. Opvolgster werd mw. 1. Verhoef, per 1 november 1990. Er werd bedacht dat dit eEm 
gelegenheid zou kunnen zijn om een andere werkverdeling te ontwerpen; dhr. Noorlandt zou zoveel rnogehJk 
administratief werk (o.a. notuleren en organisatie van vergadenngen) afstaan aan de nieuwe bureausecreta
resse en zo meer de handen vrij krijgen voor documentatie en publiciteit. In mei 1991 werd echter bekend 
dat mw. Verhoef (inmiddels gehuwd met dhr. Lagarde) het niet zou kunnen volbrengen om volle tijd. te blij
ven werken. Dit leidde ertoe dat opnieuw een sollicitatieprocedure werd gestart. Mw. A.H. Blankest11n werd 
aangesteld; zij nam begin september 1991 de taken van mw. Lagarde over. Intussen was echter een vol Jaar 
verstreken waarin de functie van bureausecretaresse onvolledig werd vervuld (aanlooppenodes), en extra 
inspanning van de beide andere medewerkers nodig was (inwerken, gedeelte van het werk overnemen). 
Van de beoogde verschuiving in de taak van dhr. Noorlandt was daardoor met veel terecht gekomen. 

2. 7 .1 . MO-B studie van dhr. Van Well 
Dhr. Van Well heeft de studie theologie in juni 1992 met succes afgesloten. In het kader van deze stu
die heeft hij o.m. een enquête onder nieuwe diakenen gehouden. Het resultaat van ?il onderzoe_k is 
vastgelegd in de eindscriptie 'Leren Dienen, een onderzoek naar, en reflect1~ op de s_ItuatIe van nieu
we diakenen', Hogeschool Holland, december 1991 . Voor meer mforrnatIe over dit werk, dat van 
direct nut is voor het werk van deputaten, wordt verwezen naar het rapport van deputaten ADMA. 

2.7.2. Doctoraal examen van dhr. Noorlandt 
In september 1989 behaalde dhr. Noorlandt het doctoraal Nederlandse taal- en letterkunde aan de 
RU Utrecht. Het hoofdvak was moderne Nederlandse letterkunde, het bijvak massacommunicatie. 

2.8. Computer 
Het kwam te vaak voor, dat de medewerkers op elkaar moesten wachten om de computer te gebruiken. Een 
tweede computer kon worden overgenomen van het Kerkelijk Administratief Bureau. 

2.9. Tijdregistratie 
De medewerkers hadden reeds de gewoonte om de tijdsbesteding te noteren en in de periodieke verslagen 
te vermelden. In 1990 is begonnen met een ander en meer gedetailleerd schema van tijdregistratie. De 
bedoeling daarvan is niet om te controleren of het aantal voorgeschreven uren wordt gehaald, maar om de 
medewerkers en de deputaten inzicht te geven hoe de tijd wordt verdeeld, zodat kan worden beoordeeld of 
deze verdeling beantwoordt aan het beleid van deputaten. Als voorbeeld worden enkele uitkomsten vermeld: 
- het hoofdstuk Vergaderingen (voorbereiden, bijwonen, notuleren, correspondentie , uitvoeren van beslui-

ten ... ) eist ca. 24% van de capaciteit van het Bureau (de 3 medewerkers samen) op; 
- de 'technisch-administratieve' werkzaamheden vragen ruim 20%; 
- aan Publiciteit wordt ca. 8% van de tijd besteed. 
Bij deputaten leeft de wens tot verruiming van de mogelijkheden voor publiciteit; er zullen dus prioriteiten 
gesteld moeten worden (b.v.: moet de benodigde tijd worden weggehaald bij vergaderen en/of administratie

ve werkzaamheden?) . 

2.10. Werkbezoek Honduras 
Begin 1991 stelde het deputaatschap Hulpverlening de vraag aan de beheerscommissie of dhr. Noorlandt 
de plaats zou kunnen innemen van een deputaat die wegens ziekte niet in staat was om een werkbezoek 
aan Honduras te brengen. De beheerscommissie stelde bij de 3-rnoderarnina de vraag aan de orde of dit tot 
de taken van een medewerker behoort en gaf uiting aan de bezorgdheid over de werkdruk op het Bureau. 
De moderamina besloten dat dit niet tot de taak van de functionarissen behoort, maar dat zij er wel voor in 
aanmerking kunnen komen, zulks ter beoordeling van de 3 deputaatschappen. De daaraan bestede tijd 
komt dan ten laste van het Diakonaal Bureau. Dhr. Noorlandt heeft het werkbezoek aan Honduras afgelegd. 

3. De samenwerking van de deputaatschappen met het Bureau 

3. 1. Samenstelling beheerscommissie 
De beheerscommissie heeft de volgende leden: 
Voorzitter: mw. T. Drenth (benoemd door K&B) 
Secretaris: dhr. H. Morel (benoemd door ADMA) 
Penningmeester: dhr. H. Mederna (benoemd door HBB) 

3.2. 3-Moderamina 
Hoewel in het uitvoerende vlak veel zaken door de beheerscommissie worden afgehandeld blijft de verant
woordelijkheid voor het Bureau toch bij de 3 deputaatschappen. Het overleg van de drie moderamina is 
daarin zeer functioneel gebleken: elk halfjaar wordt aan de hand van de halfjaarlijkse verslagen van het 
Bureau en van de beheerscommissie de gang van zaken besproken en worden besluiten genomen over de 
voorstellen van de beheerscommissie. De deputaatschappen worden regelmatig op de hoogte gehouden, 
zowel van de handelingen van de 3-rnoderarnina als van die van de beheerscommissie. De beheerscommis
sie rapporteert aan de vergadering van de moderamina van de deputaatschappen. De verantwoordelijkheid 
van de deputaatschappen wordt dus via de drie moderamina gerealiseerd. 

3.3. Financiën 
De kosten van het diakonaal bureau worden op grond van afspraken tussen de drie diakonale deputaat
schappen gedragen door deputaten ADMA. Deze afspraken dateren uit 1982 en hadden betrekking op de 
samenwerking van de deputaatschappen in het Bureau ADMA. Bij de totstandkoming van het Diakonaal 
Bureau in 1989 zijn deze afspraken hernieuwd. De grondgedachte van de afspraken tussen de deputaat
schappen is, dat alle werkzaamheden van de drie deputaatschappen diakonaal zijn en dat veel werkzaam-
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heden niet specifiek ten behoeve van een bepaald deputaatschap zijn. De omslag van ADMA is afgestemd 
op deze afspraken. Zoals reeds vermeld, heeft de synode van 1989 de instelling van het Diakonaal Bureau 
goedgekeurd en daarmee tevens de afspraken over de kostenverdeling. Mede om de collectieve verant 
woordelijkheid voor het Diakonaal Bureau tot uiting te brengen, dragen de beide andere deputaatschappen 
een vast bedrag (115.000 en f 25.000) bij in de jaarlijkse kosten. In de begrotingen 1993-1995 is rekening 
gehouden met een verhoging van deze bijdragen tot f 20.000 en f 27.500. 
Vanaf 1990 wordt een afzonderlijke financiële administratie voor het Diakonaal Bureau gevoerd door het 
K.A.B. In dit jaar is nog gewerkt met de begroting van deputaten ADMA; vanaf 1991 wordt een afzonderlijke 
begroting voor het Diakonaal Bureau gemaakt. De ontwerp-begroting komt tot stand door overleg tussen de 
drie penningmeesters; het ontwerp wordt aan de drie moderamina aangeboden. Deze stellen de begroting 
vast en brengen deze ter kennis van de deputaatschappen. De begroting sluit zonder saldo; de sluitpost is 
de bijdrage van deputaten ADMA. De uitvoering van de begroting wordt bewaakt door het bureauhoofd. 
Hierover wordt een aantal malen per jaar gerapporteerd aan de beheerscommissie. 
Begrotingsoverschrijdingen kunnen in principe niet worden geaccepteerd. In bijzondere gevallen kan extra 
krediet worden gevraagd bij de drie penningmeesters gezamenlijk. De beheerscommissie biedt de jaarreke
ning aan de drie moderamina aan, zo nodig met advies van de penningmeesters. De drie moderamina stel
len de jaarrekening vast en brengen die ter kennis van de deputaatschappen. De jaarrekening volgt de 
begroting, d.w.z. dat de kosten - conform de geldende afspraken - over de drie deputaatschappen worden 
verdeeld. De dekking van de kosten over de eerste twee jaren van het Diakonaal Bureau vertoont het vol
gende beeld: 

Deputaten ADMA 
Deputaten Kerk en Bedrijfsleven 
Deputaten Hulpverlening 
Commissie Integratie Gehandicapten 

Totaal 

1991 
f 

177.331 
25.000 
25.000 

6.000 

233.331 

1990 
f 

187.186 
25.000 
15.000 
6.000 

233.186 

In verband met de uitermate zwakke financiële positie van ADMA vroeg de beheerscommissie deputaten 
Hulpverlening voor 1991 om een eenmalige verhoging van de bijdrage met f 10.000. Deputaten 
Hulpverlening hebben dit verzoek ingewilligd. Eén van de afspraken is namelijk dat deputaten Hulpverlening 
maximaal f 10.000 extra bijdragen in de kosten van het Diakonaal Bureau, wanneer ADMA in de financiële 
problemen komt, doordat de kerken in onvoldoende mate de vastgestelde omslag afdragen. Hoewel daarin 
bij de samenstelling van de begroting 1991 nog geen inzicht bestond, is deze extra bijdrage toch verleend, 
omdat deputaten ADMA voor een zeer ernstig begrotingstekort werden geplaatst. Dit begrotingstekort had 
een aantal oorzaken, te weten: 
1. de door ADMA gevraagde omslag van f 3,05 en f 3, 15 voor 1990 en 1991 is niet door de generale synode 

gehonoreerd. Dit betekent een opbrengstderving van ongeveer f 15.000; 
2. niet alle gemeenten voldoen aan de vastgestelde omslag voor ADMA. Dit 'kost' ADMA jaarlijks ongeveer 

f 15.000; 
3. de personeelskosten van ADMA zijn over de jaren 1990-1992 bij de indiening van de begroting (synode

rapport 1989) ongeveer f 10.000 per jaar te laag begroot; 
4. bij de instelling van het Diakonaal Bureau in 1990 is dhr. H.H. van Well benoemd tot bureauhoofd. Mede 

op grond van toezeggingen van deputaten ADMA in het verleden is ter gelegenheid van de functieuitbrei
ding de geldende salariskorting voor deze functionaris i.v.m. studiefaciliteiten ongedaan gemaakt. Op 
jaarbasis betekende dit een kostenstijging van ca. f 7.500. 

De beheerscommissie heeft met instemming kennis genomen van de aanhoudende pogingen van (de pen
ningmeester van) ADMA om de financiële nood van dit deputaatschap onder de aandacht te brengen van 
Deputaten Financiële Zaken. Deze pogingen leidden er in 1991 toe, dat een verhoging van de omslag werd 
toegestaan. Daardoor is vanaf 1992 weer een gezonde financiële situatie ontstaan. De gecombineerde 
deputaatschappen wijzen de synode er op, dat deputaatschappen die de zorg hebben voor eigen medewer
kers, in ernstige problemen komen, wanneer de synode de omslag bevriest. Indien er geen financiële reser
ves bestaan, kunnen deputaten de rechtspositionele verplichtingen als werkgever niet nakomen, d.w.z. 
zowel trendmatige als normale salarisverhogingen kunnen niet worden toegekend. In deze situatie zal dan 
tot inkrimping van de bezetting moeten worden overgegaan, waardoor een deel van de aan de deputaat
schappen opgedragen taken niet meer kan worden uitgevoerd. 
De volledige jaarrekeningcijfers over 1990 en 1991 zijn in bijlage 48.1 . van dit rapport opgenomen, de begro
tingen over 1993-1995 in bijlage 48.2. 

3.4. Taakverdeling deputaten-medewerkers 
De medewerkers boden een gespreksnota aan over de verdeling van het werk en de taken tussen mede
werkers en deputaten. 
De beheerscommissie verwees deze discussie (en dus de nota) naar de 3-rnoderarnina en de deputaat
schappen. 

4. Taken en prioriteiten 
Deputaten ADMA hebben de beheerscommissie in kennis gesteld van het gedeelte van het synoderapport 
van het deputaatschap 'Taken en Prioriteiten deputaatschappen' dat handelt over het Diakonaal Bureau. De 
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beheerscommissie betreurt het dat deputaten Taken en Prioriteiten geen overleg hebben gevoerd over dit 
advies, vóórdat het aan de synode werd uitgebracht. Het rapport bevat nl. enkele onjuistheden. De beheers
commissie heeft per brief gereageerd aan genoemd deputaatschap. Aangegeven is, dat er naast de twee 
functionarissen ook een secretaresse op het bureau werkzaam is, dat de medewerkers elkaar niet kunnen 
vervangen, omdat hun takenpakket volstrekt verschillend is en dat de kosten van het bureau niet naar even
redigheid zullen of kunnen worden doorberekend aan de deputaatschappen, omdat daarover stringente 
afspraken tussen de deputaatschappen zijn gemaakt. 

5. Centraal Bureau 
Namens de deputaatschappen ADMA, Hulpverlening en Kerk en Bedrijfsleven heeft dhr. Van Well zitting in 
de door de generale synode ingestelde Werkgroep Centraal Bureau. De drie deputaatschappen hebben met 
instemming kennis genomen van de adviezen van de Werkgroep; verwezen wordt naar de verschillende 

synoderapporten. 

6. Afsluiting 
De samenwerkende diakonale deputaatschappen constateren opnieuw dat het Diakonaal Bureau een 
belangrijke plaats inneemt in onze kerken. De 'verzelfstandiging' van het bureau heeft positief gewerkt op de 
samenwerking tussen de deputaatschappen en op de herkenbaarheid in het kerkelijk achterland. _De depu
taatschappen hopen op dezelfde wijze verder te kunnen gaan. Moge Gods zegen op de arbeid van de 
medewerkers van het bureau en van de beheerscommissie blijven rusten. 

Bijlage 48.1. 

BALANS 

Inventaris 
Lening 
Vorderingen 
Liquide middelen 

TOTAAL ACTIVA 

Lening 
Schulden en vooruitvangsten 

TOTAAL PASSIVA 

BATEN EN LASTEN 

JAARREKENINGEN DIAKONAAL BUREAU 

Bijdragen en deputaatschappen 
Interest 
Giften 
Diversen 

TOTAAL BATEN 

Personeelskosten 
Huisvesting 
Diverse kosten 

TOTAAL LASTEN 

1991 
f 

8.447 
18.750 
22.078 

314 

49.589 

18.750 
30.839 

49.589 

233.331 
2.034 

327 
1.002 

236.694 

199.981 
9.153 

27.560 

236.694 

1990 
f 

11.273 
25.000 
14.384 
2.858 

53.515 

25.000 
28.515 

53.515 

233.186 
550 

233.736 

201.956 
9.320 

22.460 

233.736 
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Bijlage 48.2. 

BEGROTINGEN DIAKONAAL BUREAU 

1993 1994 1995 
f f f 

KOSTEN 
Personeelskosten 225.600 241 .200 257.500 
Kantoorhuur 15.300 16.000 16.600 
Afschrijving en vervanging inventaris 4.500 4.500 4.500 
Kantoorbehoeften 6.000 6.250 6.500 
Onderhoud kantoormachines 500 500 500 
Kerkelijk administratief bureau 5.000 5.250 5.500 
Accountantskosten 1.000 1.000 1.000 
Abonnementen 1.750 1.875 2.000 
Bibliotheek 2.500 2.500 2.500 
Huishoudelijke kosten 500 550 600 
Telefoon 1.800 1.900 2.000 
Fax 600 800 1.000 
Porti 600 600 600 
Kopieerkosten 1.000 1.000 1.000 
Diversen en onvoorzien 3.350 6.075 3.200 

TOTAAL 270.000 290.000 305.000 

DEKKING 
ADMA 213.500 233.500 248.500 
Kerk en bedrijfsleven 27.500 27.500 27.500 
Hulpverlening 20.000 20.000 20.000 
Commissie Integratie 9.000 9.000 9.000 

TOELICHTING 
1. Bij de berekening van de personeelskosten is rekening gehouden met een ongewijzigde bezetting van het 

bureau. Hoewel de deputaatschappen wellicht uitbreiding van de bezetting voorstaan door de gestegen 
behoefte aan ondersteuning door beroepskrachten, moet in onze kerkelijke organisatie een sterke kosten
stijging als niet-realistisch worden bestempeld. 
De salarissen zijn jaarlijks (per 1 april) met 4% verhoogd (deputaten FZ bevelen 3% aan, maar dit lijkt aan 
de te lage kant). Voor de bureausecretaris is gerekend met een dubbele periodieke verhoging in 1993 en 
in 1995; voor de secretaresse een dubbele periodiek in 1994. Overigens zijn de salarissen voor zover 
daar binnen de salarisschaal ruimte voor is, met één periodiek jaarlijks verhoofd. 

2. De kantoorhuur moet volgens mededeling van het Kerkelijk Administratief Bureau met 40% worden ver
hoogd; dit is het gevolg van de renovatie van het kantoorgebouw in 1991/92. In 1993 is rekening gehou
den met een geringe uitbreiding van de kantoorruimte (ca. 10 m2). 

BIJLAGE 49 
Art. 123 

COMMISSIE VI RAPPORT 8 INZAKE 
DIAKONAAL BUREAU 

De commissie nam met waardering kennis van dit rapport en legde naar aanleiding hiervan enkele vragen 
voor aan de penningmeester van de beheerscommissie. De vragen hadden betrekking op de honorering van 
het personeel in verband met hun opleiding, de reis van een van de medewerkers naar Honduras en het 
voor het personeel geldende rechtspositiereglement, dat ontleend is aan de regeling van de medewerkers in 
algemene dienst van de Gereformeerde Kerken in Nederland. Dit laatste houdt verband met de nieuwe 
regeling zoals deze door deputaten Financiële Zaken wordt voorgesteld. Indien mocht blijken dat de voorge
stelde regeling minder goed is dan de oude regeling, zullen de huidige medewerkers op persoonlijke titel de 
rechten, voortvloeiende uit het oude reglement, moeten behouden. 

Uw commissie kan zich met dit rapport verenigen en stelt u voor: 
1. het rapport voor kennisgeving aan te nemen; 
2. de betrokken deputaatschappen met name ADMA, Hulpverlening in binnen- en buitenland en Kerk en 

Bedrijfsleven, van het beheer te ontslaan gelet op punt 3 van rapport 7 van commissie Vl. 

H. Schuurhuis, rapporteur 



-

BIJLAGE 50 
Art. 135 
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RAPPORT 1C VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE BUITENLANDSE ZENDING 

Voorstel G. van Putten 
Oud. G. van Putten diende het volgende voorstel in bij rapport 1a van Commissie Il : 
13. Deputaten opdracht te verlenen om te onderzoeken of samenvoeging van de deputaatschappen 

Zending en Evangelisatie mogelijk is. 
De generale synode 1995 daarover te rapporteren , waarna een beslissing genomen kan worden tot 

samenvoeging van beide deputaatschappen tot één t.w. deputaatschap van Binnen- en Buitenlandse 

Zending. 
Uw commissie kan dit voorstel niet overnemen om de volgende redenen: 
1 . Er worden geen gronden aangevoerd waardoor het voorstel onderbouwd wordt. 
2. Vooral het deputaatschap Zending is bijzonder groot. Mede vanwege de omvang van dit deputaatschap is 

in het verleden besloten het te verdelen in secties. Dat is het functioneren van het deputaatschap ten 

goede gekomen. Wanneer nu echter niet slechts een sectie, maar een geheel deputaatschap zou worden 

toegevoegd. zou het functioneren van beide deputaatschappen daardoor ernstig worden belemmerd. 

3. Hoewel er verschillende raakvlakken zijn tussen zending en evangelisatie, zijn er ook duidelijke verschil

len aanwijsbaar. Daarom is er alle reden voor om het deputaatschap Zending naast het deputaatschap 

Evangelisatie haar eigen plaats te laten behouden. Deputaten Zending kunnen zich dan concentreren op 

het eigen karakter van het zendingswerk met zijn specifieke problemen. Zij zijn - mede daardoor - ook 

beter in staat de zendingswerkers in hun bijzondere situatie te begeleiden. Hetzelfde geldt mutatis mutan

dis voor deputaten Evangelisatie. 
Uw commissie wil er wel voor pleiten dat deputaten Zending en Evangelisatie in voorkomende gevallen 

overleg met elkaar aangaan en eventueel gegevens uitwisselen. 

BIJLAGE51 
Art. 140, 187 

BRIEF AAN DE GENERALE SYNODE VAN DE 
GEREFORMEERDE KERKEN (VRIJGEMAAKT) 

Aan de roepende kerk voor de 
Generale Synode van de 
Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) 
p/a Weleerwaarde heer ds. P. Schelling 
Groningerstraatweg 52 
Leeuwarden 

Sliedrecht/Ede, 9 januari 1990 

Zeer geachte broeders, 

A. Baars, rapporteur 

De generale synode van de Christelijke Gereformeerde Kerken, gehouden te Groningen 1989, heeft met 

grote belangstelling kennis genomen van de brief van de generale synode van de Gereformeerde Kerken 

van Spakenburg-Noord d.d. 1 oktober 1987, dit schrijven betrokken bij de bespreking van de verhouding van 

beide kerken en het moderamen opdracht verstrekt uw schrijven te beantwoorden. 
Het was een historisch moment toen we uw afgevaardigden op onze synode welkom mochten heten. 

Dankbaar waren we en zijn we voor deze ontmoeting. Uw afgevaardigden hebben de beraadslagingen van 

de synode over uw schrijven en over het rapport van de deputaten voor de vertegenwoordiging van de ker

ken (met het daarbij behorende commissie-rapport) meegemaakt en zullen u ongetwijfeld verslag uitbrengen 
van hun bevindingen. 
Zowel in de plenaire vergadering van de synode als in de vergadering van de commissie is met grote ernst 

kennis genomen van wat u onder onze aandacht hebt gebracht en van wat bovengenoemd deputaatschap 

rapporteerde over de samensprekingen, die reeds werden gehouden. 
Uiteindelijk hebben de besprekingen en de voorstellen ter synode geleid tot het volgende besluit ten aanzien 
van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) . 
De synode 
overwegende 
1. dat uit het rapport van deputaten Vertegenwoordiging blijkt, dat in hun samensprekingen met de deputa

ten van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils 

en de plaats van het werk van de Heilige Geest in de prediking naar voren zijn gekomen, waarover het 
gesprek zou moeten worden voortgezet; 

2. dat het onjuist zou zijn om op grond van een verzoek van deputaten van de Gereformeerde Kerken 

(Vrijgemaakt) en ten overstaan van hen een taxatie te geven van de ontwikkelingen in de Nederlands 
Gereformeerde Kerken; 

3. dat een ingaan op de wens van deputaten van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) om de samen

spreking te laten voortzetten door een apart deputaatschap principieel onjuist zou zijn en praktisch op 

ernstige bezwaren zou stuiten; 
sprak uit 
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1. dat deputaten Vertegenwoordiging terecht het gesprek met de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) zijn 
aangegaan; 

2. dat de geconstateerde verschillen geen belemmering mogen zijn om te erkennen dat de Gereformeerde 

Kerken (Vrijgemaakt) zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de gerefor
meerde belijdenis; 

3. dat de verschillen van zo ernstige aard zijn dat het gesprek erover moet worden voortgezet, opdat zo 

belemmenngen voor de kerkelijke eenheid uit de weg geruimd worden; 
4. dat dit gesprek erop gericht zal zijn , dat de Christelijke Gereformeerde Kerken en de Gereformeerde 

Kerken (Vrijgemaakt) elkaar - waar nodig door onderling broederlijk vermaan - zullen helpen om waarlijk 

gereformeerde kerken te zijn , in het handhaven en beleven van de belijdenis en in de kerkregering, ten

einde zo gestalte te geven aan de roeping te zoeken naar wegen tot kerkelijke eenheid; 

5. dat het voeren van dit gesprek principieel gezien tot de taak van deputaten Eenheid behoort; 
besloot aan deputaten Eenheid op te dragen 
1. de door deputaten Vertegenwoordiging begonnen samensprekingen met deputaten van de 

Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) voort te zetten in de geest van de onder 1 tot en met 5 genoemde 
uitspraken; 

2. in de samensprekingen mede aan de orde te stellen de zaken, die tot nog toe in de gehouden samen-
sprekingen niet of niet afdoende besproken zijn ; 

en besloot voorts de brief van de generale synode van de Gereformeerde Kerken te beantwoorden. 
Tot nu toe trekken wij als kerken, hoeveel ons ook samenbindt, gescheiden op. 
Onze deputaten voor de _eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie met 

buitenlandse kerken ontvingen van de synode de opdracht zich te bezinnen op de vraag welke ruimte voor 
versche1denhe1d er In een kerk van gereformeerde belijdenis mag en kan zijn. 
Graag stemmen wij in met wat u zelf in uw brief schreef: 'De generale synode bidt de Here, dat het via de 

deputatenbesprekingen mag komen tot een werkelijk schriftuurlijk gesprek tussen uw kerken en de onze en 

dat dit gesprek zo gezegend mag worden, dat de Christelijke Gereformeerde Kerken en de Gereformeerde 

Kerken elkaar gaan vinden op de basis van de Heilige Schrift en de belijdenis, in de eenheid van het ware 
geloof.' 
Namens de synode spreekt het moderamen het vertrouwen uit dat u samen met ons deze weg wilt gaan om 

aan onze roeping gestalte te _geven. Met u spreken wij uit dat onze verwachting van de Heere, onze God is. 

En laten_ WIJ In zelfverloochernng, helde, trouw en volharding doen, waartoe Hij ons roept. 
De slotzin van uw brief nemen wij graag in dit antwoordschrijven over: onze God ontferme Zich over uw en 
onze kerken. 
Met broedergroet en heilbede, 

BIJLAGE52 
Art. 140, 187 

BRIEF VAN DE GENERALE SYNODE VAN DE 
GEREFORMEERDE KERKEN (VRIJGEMAAKT) 

Aan de eerstkomend Generale Synode 
van de Christelijke Gereformeerde Kerken 
in Nederland 
de roepende kerk te Apeldoorn-Centrum, 
de eerwaarde heer A.H. Versluis, scriba 
Krugerstraat 244 
8172 BTVAASSEN 

Leeuwarden, 29 juni 1990 

Weleerwaarde en eerwaarde heren en broeders, 

ds. M.C. Tanis, praeses 
ds. J. van Amstel , scriba Il 

De generale synode van de Gereformeerde Kerken in Nederland - Leeuwarden 1990 nam kennis van de 

brief die het moderamen van uw generale synode van Groningen 1989 in opdracht van deze synode 
schreef. 
Naar aanleiding van deze brief en het daarin opgenomen besluit van uw synode nam de synode de volgen
de besluiten: 
Materiaal: 
1. rapport en aanvullend rapport van de deputaten voor het gesprek met de Christelijke Gereformeerde 

Kerken; 
2. brief d.d. 9 januari 1990 van de generale synode der Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland -

Groningen 1989, houdende de tekst van haar 'besluit ten aanzien van de Gereformeerde Kerken 
(Vrijgemaakt)'; 

3. besluitenboekje van genoemde generale synode, dat het bedoelde besluit ook bevat; 
4. bnef d.d. 27 maart 1990 van de Gereformeerde Kerk te Zutphen, waarin onder meer op voortzetting van 

de contacten met de Christelijke Gereformeerde Kerken wordt aangedrongen, mede ter ondersteuning 
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van plaatselijke samensprekingen. 
Besluit 1: 
a. dankbaarheid uit te spreken voor het feit dat de generale synode van de Christelijke Gereformeerde 

Kerken in Nederland te Groningen 1989 besloot te breken met de Gereformeerde Oecumenische Raad; 
b. teleurstelling uit te spreken over het besluit dat de generale synode der Christelijke Gereformeerde 

Kerken in Nedeland - Groningen 1989 heeft genomen ten aanzien van de Gerefonneerde Kerken. 
Gronden: 
1. door te breken met de G.O.R. hebben de Christelijke Gerefonneerde Kerken weggenomen wat door de 

generale synode van de Gerefonneerde Kerken te Hoogeveen 1969 is genoemd 'een struikelblok voor de 
vereniging met de Gerefonneerde Kerken'; 

2. de christelijke gerefonneerde synode sprak over verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils 
en de plaats van het werk van de Heilige Geest in de prediking, die van zo ernstige aard zijn dat zij een 
belemmering vennen om tot kerkelijke eenheid te komen, maar zij liet na, die verschillen concreet en dui
delijk aan te geven, hoewel daarom door de gerefonneerde synode van Spakenburg-Noord 1987 en door 
haar deputaten herhaald en nadrukkelijk was gevraagd; 

3. a. de Christelijke Gereformeerde synode overwoog dat het onjuist zou zijn om op grond van een verzoek 
van de Gerefonneerde deputaten en ten overstaan van hen een taxatie te geven van de ontwikkelin
gen op leerstellig en kerkrechtelijk gebied in de Nederlands Gerefonneerde Kerken, maar zij was tot 
die taxatie niet geroepen op grond van een verzoek van deputaten, maar van Godswege, uit kracht 
van de gemeenschappelijke belijdenis der waarheid; 

b. de synode oordeelde dat in de Nederlands Gereformeerde Kerken met betrekking tot de toeëigening 
van het heil geen recht wordt gedaan aan wezenlijke elementen uit de belijdenis der kerken, dat deze 
zaak een belemmering vonnt om op dit moment stappen te doen naar een vereniging van beide ker
ken, en dat ook de gerezen vragen ten aanzien van het functioneren van het Akkoord van kerkelijk 
samenleven om een nadere bespreking vragen, maar zij sprak niettemin uit te erkennen dat deze ker
ken zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de gerefonneerde belijde
nis; 

4. de uitspraak van de synode dat voortgezette samensprekingen 'principieel gezien' tot de taak van de 
deputaten Eenheid behoren, is in het licht van de bereidheid van haar voorgangster de Gereformeerde 
Kerken terwille te zijn, en van het dringende verzoek van de deputaten om voor de eventuele voortgang 
van het gesprek een speciaal deputaatschap aan te wijzen, een te betreuren koerswijziging ; deze uit
spraak brengt ook niet in rekening dat het doel van de samensprekingen van gerefonneerde zijde steeds 
is geweest, niet een vrijblijvend gesprek over eenheid, maar vereniging van beide kerkgemeenschappen. 

Bestuif 2: 
opnieuw deputaten te benoemen om het gesprek met de Christelijke Gereformeerde Kerken voort te zetten. 
Gronden: 
1. het blijft roeping van Christuswege om te staan naar eenheid en daarvoor ook goede inzet te betonen; 
2. deputaten hebben gemeld dat zij de hun door de synode van Spakenburg-Noord gegeven opdracht niet 

hebben kunnen afhandelen; 
3. de Christelijke Gerefonneerde synode heeft in haar brief van 9 januari 1990 instemming betuigd met de 

intentie van de Gerefonneerde synode van Spakenburg-Noord 1987, dat de Christelijke Gereformeerde 
Kerken en de Gereformeerde Kerken 'elkaar gaan vinden op de basis van de Heilige Schrift en de belijde
nis, in de eenheid van het ware geloof'; 

4. ook de Christelijke Gereformeerde synode verstrekte aan haar deputaten een opdracht, 'mede aan de 
orde te stellen de zaken, die tot nog toe in de gehouden samensprekingen niet of niet afdoende bespro
ken zijn' . 

Besluit 3: 
nieuw te benoemen deputaten als volgt te instrueren: 
1. een nadere verklaring en nauwkeurige omschrijving te vragen van de ernstige verschillen, die volgens de 

Christelijke Gereformeerde synode een belemmering zijn voor de kerkelijke eenheid, met name met 
betrekking tot de toeëigening des heils en de plaats van het werk van de Heilige Geest in de prediking; 

2. opheldering te vragen over het feit dat de synode van de Christelijke Gereformeerde Kerken erkende dat 
de Gerefonneerde Kerken zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de 
Gereformeerde belijdenis, maar dat zij niet tot het oordeel kwam dat de Gerefonneerde Kerken dat ook 
doen: 

3. in de gesprekken voorts de volgende onderwerpen aan de orde te stellen: 
de door de Gereformeerde synode van Arnhem 1981 (Acta art. 169) verwoorde klacht dat de 
Christelijke Gerefonneerde Kerken onvoldoende kiezen tegen de dwaling; 

- de door de Christelijke Gerefonneerde Kerken steeds gestelde verschillen ten aanzien van de hante
ring van het belijden omtrent de kerk; 

4. uit kracht van de gezamenlijke verantwoordelijkheid tot bewaring van de belijdenis der waarheid bij de 
Christelijke Gerefonneerde deputaten te blijven aandringen op een duidelijke positiekeuze van hun ker
ken ten opzichte van de Nederlands Gerefonneerde Kerken; 

5. met de Christelijke Gerefonneerde deputaten tenslotte de balans op te maken van wat de beide kerkge
meenschappen verenigt en scheidt met betrekking tot het komen tot kerkelijke eenheid op de grondslag 
van de Heilige Schrift en de drie formulieren van eenheid; 

6. van hun handelingen en bevindingen schriftelijk rapport uit te brengen aan de eerstkomende synode en 
dat rapport uiterlijk een half jaar tevoren aan de kerken toe te zenden. 

De synode acht het niet nodig deze besluiten met hun argumentatie van een nadere toelichting te voorzien; 
zij kunnen voor zichzelf spreken. 
Een en ander aan uw vergadering voorleggend wil zij wel graag haar dankbaarheid ervoor uitspreken, dat zij 
van de deputaten vernam dat de gesprekken in een goede geest hadden plaatsgevonden, en ook voortgang 
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verdienen, en dan niet alleen omdat deputaten nog geen gelegenheid hadden de 'agenda' voor de gesprek
ken af te handelen. 
Het is vanuit de vreugde in Christus, die ons dringt om de weg naar kerkelijke eenheid met u te blijven 
bewandelen, dat wij uw vergadering en uw kerken oproepen om zich van harte aan de voortgang van het 
gesprek te geven. Wij hopen dat die oproep ook inderdaad naar de gemeenten doorklinkt, zodat zij in haar 
publieke gebeden de Here der kerk aanroepen om zijn zegen. 
Moge de kracht van Christus en van zijn Heilige Geest ons vervullen en beheersen, zodat onze gesprekken 
aan de eer van zijn naam en de voortgang van zijn werk in deze wereld dienstbaar zullen zijn. 
Met heilbede en broedergroei, 
namens de synode voornoemd, 

BIJLAGE 53 
Art. 140, 187 

W.G. de Vries, praeses 
P. Niemeijer, scriba Il 

RAPPORT 6 VAN COMMISSIE 4 OVER RAPPORT DEPUTATEN EENHEID; 
ONDERDEEL SAMENSPREKINGEN MET DE GEREFORMEERDE KERKEN 

VRIJGEMAAKT EN DE BRIEF VAN DE GENERALE SYNODE VAN DE 
GEREFORMEERDE KERKEN (VRIJGEMAAKT) AAN DE GENERALE SYNODE 

VAN DE CHRISTELIJK GEREFORMEERDE KERKEN 

Het blijkt dat de samensprekingen met de Gerefonneerde Kerken (Vrijgemaakt) niet veel verder zijn geko
men. Er liggen vragen, die nadere bespreking vereisen. Te denken is aan de vragen met betrekking tot de 
toeëigening des heils en het belijden omtrent de kerk. Thema's als de beschouwing van de gemeente en het 
onderscheidende preken kunnen zo eveneens aan de orde komen. 
De broeders uit de G.K.V. vragen met nadruk aan de Christelijke Gerefonneerde Kerken om de confessione
le betrouwbaarheid van prof. dr. B.J. Oosterhoff te toetsen, omdat ze van mening zijn dat genoemde hoogle
raar in publicaties verder is gegaan in een door hen gewraakte lijn. Als de Chr. Geref. Kerken hierover geen 
uitspraak doen, zullen de samensprekingen bemoeilijkt worden. 
De commissie waardeert de ernst waannee deputaten bezig zijn geweest met de opdracht van de generale 
synode 1989. Ze waardeert ook dat deputaten ten overstaan van de Vrijgemaakte broeders geen uitspraken 
hebben gedaan over de Nederlands Gerefonneerde Kerken en over de publicaties van prof. Oosterhoff. 
De deputaten van de Geref. Kerken (Vrijgemaakt) vragen ons om duidelijkheid in onze beoordeling van hun 
kerken. De commissie meent, dat hoe dan ook die duidelijkheid verschaft moet worden. Het kan dienen om 
de wezenlijke verschillen puntig en duidelijk te fonnuleren. Hoewel dit moeilijk zal zijn, is het deputaten in 
overweging te geven. 
We mogen kerkelijke eenheid niet forceren. Wellicht kan in de komende periode de intensiteit van _de 
samensprekingen venninderd worden. We moeten immers o.a. nog de vraag beantwoorden welke wettige 
ruimte er in een kerk van gerefonneerd belijden kan en mag zijn. Bijlage 20.D.I van het rapport van deputa
ten kan ook in de samensprekingen met de G.K.V. als gespreksnota dienen. Het zou dienstig zijn wanneer 
deputaten nagingen welke contacten er inmiddels zijn ontstaan op plaatselijk niveau. 
Uit de brief van de generale synode van de Gerefonneerde Kerken in Nederland blijkt dat de deputaten van 
de Geref. Kerken met de Christelijke Gereformeerde deputaten de balans moeten opmaken van wat de 
beide kerkgemeenschappen verenigt en scheidt met betrekking tot het komen tot kerkelijke eenheid op de 
grondslag van de Heilige Schrift en de drie Fonnulieren van Eenheid. Het lijkt de commissie dat dit momen
teel nog niet mogelijk is. 
De zaak van de samensprekingen ligt niet gemakkelijk. Het gaat om de eenheid van de kerk. Ons past een 
toon van ootmoed als we spreken over de eenheid van de kerk met name wanneer we naar de eenheid in 
eigen kerken zien. Bijbels gezien moet de eenheid onderstreept worden. Zonder de vragen waannee we in 
de samensprekingen bezig zijn te relativeren - het gaat immers om wezenlijke vragen - zullen we In de 
bespreking ervan met elkaar een ootmoedige houding en voor God en voor elkaar moeten aannemen. 
De commissie stelt de generale synode voor: 
De generale synode 
overwegende 
1 . dat de synode van 1989 uitsprak, dat de Gerefonneerde Kerken (Vrijgemaakt) zich in alles willen stellen 

op de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 
2. dat de Geref. Kerken (Vrijgemaakt) van de Chr. Geref. Kerken vragen, dat zij zich alsnog uitspreken over 

wat prof. dr. B.J. Oosterhoff geschreven heeft; 
3. dat de Geref. Kerken (Vrijgemaakt) van de Chr. Geref. Kerken vragen dat zij in de relatie tot de 

Nederlands Gereformeerde Kerken een onderzoek zullen instellen naar de confessionele betrouwbaar
heid van deze kerken; 

4. dat in de samensprekingen met deputaten van de Gerei. Kerken (Vrijgemaakt) het hanteren van het belij
den omtrent de kerk aan de orde is geweest, maar dat er vragen zijn blijven liggen ten aanzien van het 
verstaan van de art1. 27-29 N.G.B.; 

5. dat de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil in de samensprekingen met deputaten 
Geref. Kerken (Vrijgemaakt) nog niet grondig zijn doorgesproken; 

6. dat de Geref. Kerken (Vrijgemaakt) erop aandringen dat de Chr. Geref. Kerken zich duidelijk uitspreken 
ten aanzien van de vraag of de verschillen, die er zijn tussen beide kerken een gescheiden kerkelijk leven 
vereisen; 
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van oordeel 
1. dat de opvattingen van prof. dr. B.J. Oosterhoff jaren geleden reeds besproken zijn en dat toen deze zaak 

als afgehandeld is beschouwd en er in de vraag van de Gerei. Kerken (Vrijgemaakt) geen aanleiding is 
gelegen om er nu op terug te komen; 

2. dat - zoals ook de synode van 1989 uitsprak - het onjuist zou zijn om op grond van een verzoek van 
deputaten Gerei. Kerken (Vrijgemaakt) en ten overstaan van hen een taxatie te geven van de ontwikkelin
gen in de Nederlands Gereformeerde Kerken; 

3. dat de vragen die nog zijn blijven liggen met betrekking tot het verstaan van de artt. 27-29 N.G.B. beant
woord dienen te worden; 

4. dat de zaken met betrekking tot de toeëigening van het heil wezenlijke elementen van de belijdenis 
betreffen, waarover overeenstemming dient te worden bereikt en dat het ontbreken van deze overeen
stemming een belemmering is op de weg naar kerkelijke eenheid; 

5. dat het opmaken van een balans zoals de generale synode van de Gerei. Kerken (Vrijgemaakt) dat 
wenst, momenteel niet mogelijk is; 

spreekt uit 
1. dat aan de verzoeken van de Gerei. Kerken (Vrijgemaakt) genoemd onder overwegingen 2 en 3 niet zal 

worden voldaan; 
2. dat het gesprek over het belijden omtrent de kerk dient te worden voortgezet; 
3. dat de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil verder dienen te worden besproken -

waarbij het resultaat van de bezinning van deputaten op wat de confessie op dit onderdeel zegt goede 
diensten kan bewwijzen - opdat op deze wijze de verschillen zullen worden weggenomen; 

4. dat zolang er geen vooruitgang wordt bereikt in hetgesprek over de in 2 en 3 genoemde zaken er geen 
verdere stappen kunnen worden gedaan op weg naar kerkelijke eenheid; 

en besluit 
1. de Gerei. Kerken (Vrijgemaakt) te verzoeken deputaten te benoemen om het gesprek voort te zetten; 
2. deputaten op te dragen het gesprek over de genoemde punten voort te zetten; 
3. deputaten op te dragen zich tot de kerkeraden te wenden met de vraag welke contacten er met de Gerei. 

Kerken (Vrijgemaakt) zijn en waartoe deze contacten geleid hebben; 
4. de brief van de generale synode van de Gerei. Kerken (Vrijgemaakt) te beantwoorden. 

J. Jonkman, rapporteur 

BIJLAGE 54 
Art.141 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR RADIO-KERKDIENSTUITZENDINGEN 

Het is deputaten voor Radio-kerkdienstuitzendingen een eer en genoegen uw vergadering het volgende rap
port van hun werkzaamheden aan te bieden, die zij mochten verrichten gedurende de periode na hun rap
port aan de generale synode in 1989. 

1. Samenste/1/ng deputaatschap 
Als deputaten werden benoemd door de generale synode van 1989: ds. R. van Beek, ds. H. de Graaf, drs. J. 
van Mulligen, drs. W.J. Quist, en als algemeen secundus: ds. H. Last. 
Drs. W.J. Quist fungeerde als voorzitter van het deputaatschap en als voorzitter van de vergaderingen met 
een vertegenwoordiging van de IKON (Interkerkelijke Omroep Nederland) en deputaten of vertegenwoordi
gers van die kerken, die niet in de IKON participeren en zich presenteren onder de naam Z.V.K.-Kerken 
(Zendttijd Voor Kerken) . Ds. H. de Graaf fungeerde als secretaris van het deputaatschap. 

2. Opdracht 
De generale synode 1989 besloot deputaten op te dragen de kerken te dienen met het verstrekken van 
informatie betreffende de mogelijkheden en grenzen aangaande het gebruik van de lokale omroep. 

3. Werkzaamheden 
In de regel vergaderden we als deputaten twee à driemaal per jaar met een vertegenwoordiging van de 
IKON en met deputaten of vertegenwoordigers van de Z.V.K.-Kerken. 
Daarnaast vergaderden we als deputaten afzonderlijk, om de zaken te bespreken die speciaal ons deputaat
schap betreffen. We hebben ons in die vergaderingen voornamelijk beziggehouden met: 
1. de opdracht van de generale synode van 1989, zie 2., 
2. de verdeling van de radio-kerkdiensten en de t.v.-diensten met belangstellenden, die aan onze kerken 

werden toegewezen. 

Ad3.1. 
In september 1984 hebben deputaten in opdracht van de generale synode van 1983 de kerken middels een 
schrijven gewezen op de mogelijkheden van lokale oproep. In dat schrijven wezen deputaten op mogelijkhe
den voor de kerken om middels de lokale omoep het Evangelie te brengen, over de oprichting van een loka
le omroep, over de z.g. 'lokale paraplu', benaming voor de gezamenlijke omroepinitiatieven in een gemeen
te . Verder verwezen deputaten naar de christelijke omroepverenigingen en de Organisatie van Lokale 
Omroepen in Nederland, ter informatie over allerlei technische zaken. Hierbij is met name te denken aan: 3 x 
M (More Message in the Media), Stichting Christelijke Media Projecten te Hilversum; Trans World Radio te 
Baarn; het IMI te Hilversum. Ter vervulling van de nieuwe opdracht, 1989, hebben deputaten in 1990 een 
enquête gehouden onder alle kerkeraden. Zij, die gebruik maken van de lokale omroep zijn door deputaten 
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opnieuw benaderd, om informatie over hun werkzaamheden te verstrekken. Daaruit bleek, dat door 40% van 
de kerken is meegewerkt. In de meeste steden of dorpen is een lokale omroep, waarin veelal de kerken ver
tegenwoordigd zijn. Van onze kerken zijn dat er 19. Binnen het geheel van de lokale omroep werken in 13 
plaatsen christelijke omroepen, waaraan bijna al onze plaatselijke kerken actief deelnemen. De zendtijd die 
deze christelijke omroepen hebben varieert van 1 tot 15 uur per week. Zij zenden kerkdiensten uit, verzor
gen programma's met veel geestelijke muziek, etc. De kerken doen dit werk om zieken en bejaarden van 
dienst te zijn , maar zij willen vooral zoveel mogelijk mensen in aanraking brengen met het Evangelie, uit het 
oogpunt van evangelisatie dus. 
Naar deputaten toe is er weinig vraag om geholpen te worden bij het opzetten van een christelijke lokale 
omroep. De meeste kerkeraden hebben zelf de weg gevonden, o.a. dankbaar gebruikmakend van de dien
sten van diverse christelijke omroepen en stichtingen. 
Wel werd deputaten gevraagd meer aandacht te schenken aan het belang van het medium van de lokale 
omroep. Deputaten onderstrepen dit belang, zoals zij dit in opdracht van de synode reeds eerder gedaan 
hebben. 
Deputaten hebben in september 1991 in de Pniëlkerk te Veenendaal een dag georganiseerd voor werkers 
binnen de christelijke lokale omroep, om tot uitwisseling van gedachten te komen. Dhr. J. Cornielje, voorzit
ter van de Stichting Lokale Omroep Kerken te Veenendaal, hield een inleiding over het werk van de christe
lijke lokale omroep. Doorgesproken werd over de vele facetten van dit werk. Programmasuggesties werden 
uitgewisseld, gesproken werd over het maken van programma's, het meedoen aan reclame, etc. Unaniem 
was men van mening dat het doel dient te zijn het Evangelie doorgeven en de kerken ten dienste te zijn. In 
totaal namen slechts 15 personen, komend uit 6 gemeenten, aan deze conferentie deel. 
Deputaten besloten een schrijven te richten aan deputaten Evangelisatie om hen te attenderen op de moge
lijkheid en de wenselijkheid om de evangelisatorische zijde van lokale omroep aan de orde te stellen op een 
bezinningsdag. 
Gezien het bovengenoemde menen deputaten voldaan te hebben aan de opdracht van de generale synode 
1989. 

Ad3.2. 
Het aantal radio-kerkdiensten voor onze kerken bedroeg de laatste jaren steeds 7 per jaar. De twee t.v.
diensten met belangstellenden waren elk 45 minuten. 
In de afgelopen periode hebben de IKON en de Z.V.K.-kerken bij het Commissariaat voor de Media een 
aanvraag ingediend ter uitbreiding van hun zendtijd op Radio en Televisie. Een belangrijk argument was dat 
er al 23 jaar lang voor de kerken geen t.v.-zendtijduitbreiding plaatsvond. Relatief gezien verminderde haar 
aandeel in het geheel vrij fors van 4,38% (1966) tot 2% (1989). Voor de radio gold het nog sterker. Al 34 jaar 
lang was er geen uitbreiding van zendtijd. Bedroeg het percentage in 1955 3,25%, nu was dit gedaald tot 
1,3%. Hier was sprake van marginalisering van de zendtijd voor de kerken. Het was te verwachten dat deze 
tendens zich verder zal voortzetten. Alleen dit feit al achtten de kerken voldoende reden om meer zendtijd te 
ontvangen. 
Tot tweemaal toe werd door het Commissariaat voor de Media afwijzend geantwoord. De IKON en de 
Z.V.K.-kerken zijn in beroep gedaan bij de Raad van State tegen deze afwijzing. Nadat de Raad van State 
het besluit van het Commissariaat voor de Media vernietigd had, beschikte het Commissariaat positief op de 
aanvraag tot uitbreiding van de kerkelijke zend1ijd. Deze uitbreiding bedroeg, ingaande oktober 1991 , voor 
de totale kerkelijke zendtijd 33,3% en betekende voor onze kerken een uitbreiding van 7 naar 9, wat de 
radiodiensten betreft, en een uitbreiding van 45 minuten naar 60 minuten, wat de twee t.v.-diensten met 
belangstellenden betreft. 
Deputaten zijn hier zeer dankbaar voor! 
Ook namen deputaten kennis van de door de Mediaraad opgestelde adviezen aan de Minister van Welzijn , 
Volksgezondheid en Cultuur, ten aanzien van de positie van de kerken in de omroep. De gedachtengang 
van de Mediaraad was, dat de zendtijd van de kerken gereduceerd zou moeten worden tot een afdeling 
'levensbeschouwing' van de N.O.S.-programmastichting. Deputaten hebben in een brief aan de Minister van 
W.V.C. ernstig geprotesteerd tegen het advies van de Mediaraad, omdat zij deze voorstellen ervaren als 
kerkvijandig. Zij hebben dan ook, samen met de IKON en de andere Z.V.K.-kerken een dringend beroep op 
de Minister gedaan om het advies van de Mediaraad niet te aanvaarden. 
Deputaten zijn dankbaar dat onze kerken ook van de zijde van de Wereldomroep 'Radio Nederland' zendtijd 
ontvangen voor drie kerkdiensten per twee jaar. Deze diensten duren 45 minuten en zijn op verschillende tij
den praktisch over de gehele wereld te beluisteren. Wij vernemen positieve reacties hierop. 
Wat betreft het leiden van de radio- en t.v.-diensten, deputaten nodigen in principe alle predikanten van onze 
kerken uit, die al enige jaren praktische ervaring hebben, terwijl om de twee jaar een hoogleraar van onze 
Theologische Universiteit word1 gevraagd. Dit alles, uiteraard in overleg met de betrokken kerkeraad. 
Sommige predikanten menen geen medewerking te kunnen verlenen aan dergelijke diensten, vanwege 
praktische of principiële bezwaren. Er zijn er die bezwaren vrezen bij kerkeraad of gemeente en die zich in 
verband met de vrij korte uitzendtijd te beperkt voelen. Soms wil men dan wel voorgaan in een biddag- of 
dankdag- of oudejaarsavonddienst, die uitgezonden wordt. 
Zoals bekend vindt reeds vele jaren de feitelijke realisering van de uitzendingen plaats in nauwe samenwer
king met de IKON, omdat wij voor de technische en administratieve voorzieningen op deze omroep zijn aan
gewezen. Wel worden onze programma's onder eigen naam en buiten verantwoordelijkheid van de IKON 
uitgezonden. 
De vermenigvuldiging en de verzending van aangevraagde preken wordt door de IKON verzorgd. De kosten 
kunnen we bestrijden uit de gelden die de Minister van W.V.C. daarvoor aan zendgemachtigden ter beschik
king stelt. Ook de vergaderkosten e.d. worden op deze wijze betaald. Verder is het goed om te vernemen 
dat kerkeraden en predikanten in de regel tevreden zijn over de correcte wijze waarop de IKON zich in deze 
van zijn taak kwijt. 
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Uit de reactieformulieren over radiodiensten blijkt dat er veel mensen naar deze diensten luisteren. Het aan

tal telefonische reacties ligt tussen de 20 en 40 per dienst, met enkele uitzonderingen van meer dan 70 reac
ties. De meeste reacties komen van kerkelijke mensen, die regelmatig luisteren. Veelal zijn het ouderen, van 
boven de 65, die reageren, maar er zijn ook wel jongeren bij. Ook zijn er rand- en buitenkerkelijken, die 

reageren. Velen geven de voorkeur aan een duidelijke bijbelse boodschap van zonde en genade. Zij geven 
dan aan dat zij deze prediking in eigen kerk missen. In verschillende reacties komt naar voren, dat men zich 

door de prediking de weg naar de Heere gewezen zag. Men werd er door bemoedigd. Opvallend veel oude

re 'verontrust-gereformeerden' herkenden in de diensten iets, wat ze in de prediking in eigen kerk missen. 

Ook bellen mensen soms vanuit een bepaalde noodsituatie. In een enkel geval wordt toestemming gegeven 
tot doorverwijzing naar een plaatselijke collega elders. De reacties op de preek zijn meestal positief. Er wor

den ook vragen gesteld over het gebedsleven, over de toeëigening van het heil, over de moeiten van het 

eenzaam zijn etc. 
De predikanten zien aanvankelijk nogal tegen een radio- en t.v.-dienst op, maar zijn achteraf dankbaar dat 

ze zo'n dienst konden en mochten houden. Het feit dat er stipt op de klok gelet moet worden geeft aan het 

geheel een aparte spanning. De betrokkenheid van de kant van de gemeenten is over het algemeen groot. 
Men is verheugd dat men anderen met het Evangelie van Gods zoekende zondaarsliefde mocht dienen. 
Het aantal schriftelijke reacties is lager dan de telefonische. Dit aantal varieert van 5 tot 15. Het aantal aan

gevraagde radiopreken varieert per dienst van 150 tot 300. Deputaten achten dit een verheugende zaak. 
In de achterliggende periode zijn deputaten overgegaan tot het laten opnemen en verzenden van cassette
bandjes van radio en t.v.-diensten. Dit blijkt in een behoefte te voorzien. Stichting 'De Brug', te Dronten, ver

richt deze dienstverlening belangeloos voor de deputaten. De aanvragen variëren van enkele tientallen tot 

ongeveer 150 cassettebandjes per radiodienst. Voor de t.v.-diensten met belangstellenden bedraagt dit aan
tal doorgaans hoogstens 20. Wat deze t.v.-diensten betreft, deputaten zien er op toe, dat deze in de pro
grammabladen worden aangekondigd als 'Dienst met belangstellenden', omdat deze diensten evangelisato

risch van aard zijn. Het aantal gedrukte preken van deze diensten bedraagt per keer hoogstens 50. In de 
regel komen er na deze diensten tientallen telefonische reacties binnen, waarvan het merendeel positief. 
Hier nemen meer buitenkerkelijken de moeite om telefonisch te reageren dan bij radiodiensten. 
In de Programmaraad, die het bestuur van de Nederlandse Omroepprogramma Stichting adviseert ten aan
zien van het programma dat door de Stichting verzorgd wordt, is namens deputaten drs. J . van Mulhgen 

afgevaardigd. De Programmaraad waakt in het algemeen tegen eenzijdige berichtgeving. Een diepgaande 
discussie wordt gevoerd over de betekenis en de instandhouding van het publieke bestel, waarbij gewaakt 

wordt voor het behoud van de positie van de kleine zendgemachtigden, in het kader van de NOS-program
mering. Deputaten hebben zorgen over de ontwikkeling in omroepland. Veel zaken verkeren in een stroom
versnelling. In Hilversum wordt hier en daar gesproken over opheffing van de zendmachtiging van de ker
ken, waarvoor in ruil een redactiestatuut zou komen voor een 'kerkelijke afdeling' binnen een te creëren 

groot omroepbedrijf. 
Samenvattend menen uw deputaten te mogen zeggen, dat ons als kerken grote dankbaarheid past, dat de 
Koning der Kerk, onze Heere Jezus Christus, deze media nog wil gebruiken om door middel van de verkon
diging van Zijn Woord zondaren te trekken, te ontdekken, te troosten, te leiden tot geloof en bekering, tot de 

eer van Zijn glorierijke Naam. 

BIJLAGE 55 
Art. 141 

Drs. W.J. Quist, voorzitter 
Ds. H. de Graaf, secretaris 

RAPPORT 4 VAN COMMISSIE 5 INZAKE HET RAPPORT VAN 
DEPUTATEN VOOR RADIO-KERKDIENSTUITZENDINGEN 

1. Uw commissie is dankbaar dat het werk van deputaten voortgang vinden kon en dat het mogelijk was om 
uitbreiding van zendtijd van 7 naar 9 radio-diensten en van 45 naar 60 min. voor de 2 t.v.-diensten te krij

gen. 
2. Uw commissie is van mening dat deputaten inderdaad voldaan hebben aan de opdracht van de generale 

synode 1989 inzake de lokale omroep. Het is jammer dat slechts 40% van de kerkeraden meewerkte aan 

de enquête die deputaten ter vervulling van hun synodale opdracht hielden en dat er op de dag die zij 
voor werkers binnen de christelijke lokale omroep hielden zo weinig belangstelling was. Het is duidelijk 
dat deputaten ten aanzien van de lokale omroep geen belangrijke rol (behoeven te) spelen, daar kerkera

den die vragen hebben over (het opzetten van) een lokale omroep andere kanalen hebben (gevonden) 

om hen te helpen. Het is goed dat deputaten Evangelisatie attendeerden op de mogelijkheid en wenselijk
heid om de evangelisatorische zijde van de lokale omroep aan de orde te stellen. 

3. Samen met de IKON en de andere Z.V.K.-kerken deden deputaten een dringend beroep op de minister 

om het advies van de Mediaraad om de zendtijd van de kerken te reduceren tot een afdeling levensbe
schouwing van de NOS niet te aanvaarden. Ze kregen bericht dat hun schrijven ontvangen was en zou 
worden meegewogen. Een definitief antwoord is nog niet ontvangen. 

4. De commissie vroeg zich af of het tot de bevoegdheden of mogelijkheden van deputaten behoort om bij 

de IKON te protesteren tegen het voornemen om volgend jaar de film 'The last temptation of Chris!' uit te 
zenden. Deputaten antwoordden dat dat buiten de grenzen van hun mogelijkheden valt. Ze opperden dat 
hier wellicht een taak voor de synode zelf ligt. 

5. Het is fijn dat deputaten belangeloos gebruik kunnen maken van de dienstverlening van de stichting 'De 
Brug', zodat belangstellenden een opname van een uitgezonden dienst kunnen ontvangen. 

6. De commissie stelt de synode voor: 
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1. de handelingen van deputaten goed te keuren ; 
2. opnieuw deputaten te benomeen. 

D. Visser, rapporteur 

BIJLAGE 56 
Art. 145,222 

RAPPORT VAN DEPUTATEN STEUNVERLENING AAN DE KERKEN 
IN DE POLDERS ROND HET IJSSELMEER 

1. Samenstelling van het deputaatschap 

1.1. Generaal-synodale deputaten 
Door de generale synode 1989 werden tot deputaten benoemd de brs. C. Visser, ds. H.J.Th. Velema en G. 

Verheel, die resp. de functies vervullen van voorzitter, secretaris en penningmeester. Hun secundi zijn: H. 

van den Herik, ds. C.J. van den Boogert, W. Duyst. 

1.2. Particulier-synodale deputaten 
Zitting in het deputaatschap hadden namens de particuliere synode 
van het Noord: ds. N. Ribbers tot PS 1992; sec.: ds. D. Quant 
van het Oosten: ds. P. Roos; sec.: ds. J. Oesterbroek tot 10 mei 1990; sec.: drs. H. Kerving tot 12 mei 1991; 

sec.: ds. W. van Serge 
van het Westen: ds. G.J. Buijs; sec.: G. IJskes 
van het Zuiden: ds. A. Brons tot september 1991 ; sec.: ds. A.G. Boogaard 
Van de predikanten A. Brons en N. Ribbers moesten deputaten afscheid nemen, onder dankzegging voor 

het werk, dat zij in het deputaatschap mochten verrichten, omdat zij , respectievelijk in september 1991 en 

mei 1992 vertrokken uit het ressort van de particuliere synode van het Zuiden en van het Noorden; sinds 

oktober 1991 woont ds. A.G. Boogaard als secundus van ds. Brons de vergaderingen van deputaten bij. 

2. Vergaderingen 
In deze verslagperiode vergaderden deputaten zes maal: eenmaal in het voorjaar en eenmaal in het najaar 

van ieder jaar. 
Op bijna alle vergaderingen kwam een delegatie van de raad van Almere alsook een delegatie van de raad 

van Harderwijk-Zeewolde, waarmee deputaten dan de voor die vergadering door de respectievelijke kerke

raden ingediende rapporten, die deputaten eerst in eigen kring doorgenomen hadden, bespraken. 
Deputaten hebben in deze verslagperiode in een goede sfeer gewerkt, zowel binnen het deputaatschap, als 

in de contacten met de kerkeraden van Almere en Harderwijk-Zeewolde. 

3. Werkterreinen 

3.1. Almere 
3.1.1. Ledenbestand 

De gemeente (Christelijk en Nederlands Gereformeerd) telde per 1 januari 1992 383 leden, waarvan 
120 Nederlands Gereformeerden woonachtig zijn te Almere en 66 Nederlands Gereformeerden woon

achtig zijn te Zeewolde; sinds 1 januari 1989 groeide de gemeente met 81 zielen. In Almere zijn de 
verhoudingen 62% Christelijk Gereformeerd en 38% Nederlands Gereformeerd. De gemeente vormt 

0,37% van het inwoneraantal van Almere. 
De prognoses van de begin-periode van de gemeente-opbouw blijken juist te zijn. 
Van die prognoses is ook uitgegaan bij de kerkbouw aan het begin van de jaren tachtig. Het punt 
wordt steeds meer benaderd, dat de kerkzaal vol is. Er is nog reserve-ruimte; reservestoelen zijn 
inmiddels aangeschaft. Over twee jaar moet bekeken worden, of er dan twee diensten op de zondag

morgen gehouden dienen te worden, of in een ander stadsdeel een zaal gehuurd moet worden voor 

een kerkdienst. 
3.1.2. Kerkeraadswerk 

In juni 1989 werd overgegaan tot instelling van wijk 5 Almere-Buiten; op 1 januari 1990 was het wijk

team weer compleet. 
In december 1989 werd besloten om over te gaan tot instelling van een nieuwe wijk in de Muziekwijk. 

In 1990 werd het wijkteam voor wijk 6 compleet met een ouderling, een diaken en een contactdame. 

In deze groeiwijk werd de gemeente-opbouw ter hand genomen met pastorale en diakonale huisbe
zoeken, bezoek- en contactwerk van de wijkcontactdame en de maandelijkse wijkgespreks-avonden. 
Er zijn in 1990 een ouderling en een diaken benoemd, terwijl in 1991 de nog bestaande vacature voor 

een diaken werd opgevuld. 
In december 1991 werd een nieuwe jeugdouderling bevestigd om gedurende een half jaar ingewerkt 

te kunnen worden door de jeugdouderling, die in juni 1992 aftredend is. 
De diakenen werken volgens het diakonale beleidsplan, een beleid, dat stimulerend werkt voor de dia

kenen en de gemeente. 
In de erediensten wordt 's morgens bijzondere aandacht besteed aan de jongere kinderen. Elke wijk 

bereidt tweemaal per jaar tijdens een wijkgesprekskring een eredienst voor. 
De in het vorige rapport van deputaten genoemde contacten tussen Almere, Lelystad en Nieuwegein 
inzake de plaatselijke samenwerking hebben geleid tot een verklaring, die Almere in overleg en gelijk

tijdig met de samenwerkende kerken/wijken van Houten, Lelystad en Nieuwegein heeft aangenomen. 
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Deputaten hebben kennis genomen van de verklaring, waarin gesteld wordt, dat 
kerkeraad en gemeente geconstateerd hebben, dat de bereidheid om de eenheid in geloof te ont
vangen zonder discussie en unaniem is; 
getracht is de samenwerking binnen de bepalingen van de kerkverbanden te doen plaatsvinden; 
er sprake is van een voltooide geestelijke eenwording; 
deze samenwerking geen voorlopig karakter meer draagt en in de komende jaren vraagt om een 
voltooiing; 
de banden met beide landelijke kerkverbanden behouden moeten blijven. 
Met dankbaarheid mogen deputaten melding maken van het gemeentelijk leven te Almere, dat 
steeds meer het beeld vormt van een 'gevestigde' gemeente: er verhuizen gemeente-leden, soms 
weer 'terug' naar het vasteland; de gemeente heeft een, zij het kleine, rand ; de kerkeraad heeft 
zorgen over het vasthouden van de jeugd. 

3.1.3. Catechese 
Wekelijks wordt aan 60 jongeren van de gemeente catechetisch onderwijs gegeven; de belijdenis
catechisatie telde in het seizoen 1989-1990 12 deelnemers; in het seizoen 1990-1991 9 deelnemers 
en in het seizoen 1991-1992 3 deelnemers. 
Het relatief hoge aantal van de beide eerstgenoemde seizoenen is te verklaren uit het feit, dat kerk
verlaters terugkeerden. In de beide eerstgenoemde seizoenen werd een catechese gegeven aan 
jong-belijdende leden; deze groep telde 25 catechisanten. Nu is deze groep geïntegreerd in de cate
chese voor volwassenen. 

3. 1 .4. Evangelisatie 
De evangelisatie-activiteiten in deze stad met zijn grote onkerkelijkheid werden onverminderd voortge
zet, ja zelfs uitgebreid. 
Te noemen zijn: 

een vakantie-bijbel-school in de herfstvakantie, waarbij 25-20 gemeenteleden actief betrokken zijn; 
een Kinder-Bijbel-club in twee groepen voor buitenkerkelijke kinderen van 6 jaar en ouder; 

· koffiebarwerk op zaterdagavond, elke veertien dagen in interkerkelijk verband, waaraan relatief 
veel jongeren van de gemeente deelnemen en leiding geven; 

• koffie-ochtenden, in 1991 gestart, mogen zich in een groeiende belangstelling verheugen. 
3.1.5. Steunverlening 

Overeenkomstig het verzoek van de kerkeraad van Almere, gedaan in rapport 1992/1 , vermelden 
deputaten de dankbaarheid van Almere 'voor de goede relatie met deputaten in de afgelopen 17 jaar', 
alsook de jarenlange steun, die Almere 'in verschillende opzichten uit de kring van de zusterkerken 
mocht ontvangen.' Almere eindigde de dankbetuiging met de woorden: 'Wij weten ons gesteund in 
onze gemeente-opbouw door onze kerkverbanden'. 

3.2. Zeewolde 
3.2.1 . Ledenbestand 

Per 1 januari 1992 telden de wijken in Zeewolde 252 leden: 124 doop- en 128 belijdende leden, een 
groei van 102 leden ten opzichte van 1 januari 1989. 

3.2.2. Kerkdiensten en beroepingswerk 
De kerkeraad van Harderwijk-Zeewolde en deputaten en natuurlijk niet te vergeten de gemeente
leden van de beide wijken in Zeewolde werden verblijd met de komst van ds. H.R.H.A. de Boer, die 
zich op 6 april 1990, komend van Eemdijk, verbond aan de gemeente van Harderwijk-Zeewolde, na 
door ds. J. Oosterbroek, toen nog van Harderwijk, bevestigd te zijn . 
Juist op de zondag vóór de bevestiging en intrede van ds. De Boer meende ds. Oosterbroek het 
beroep naar Zierikzee te moeten aannemen, zodat de periode, waarin Harderwijk-Zeewolde door 
twee predikanten bearbeid werd, van korte duur was. 
Voordat ds. De Boer naar Zeewolde kwam, is voor de pastorale zorg in de gemeente van Harderwijk 
van september Vm december 1989 kandidaat J.M. Viergever werkzaam geweest, zodat voor de toen
malige predikant van Harderwijk-Zeewolde, ds. J. Oosterbroek, meer tijd vrijkwam voor de pastorale 
arbeid in Zeewolde. 
Met de kerkeraad van Harderwijk-Zeewolde zijn deputaten blij dat, zo de Heere wil, de vacature
Oosterbroek in mei aanstaande vervuld zal worden door de komst van ds. H. de Graaf. 
Het aantal bezoekers van de kerkdiensten vertoonde in deze verslagperiode een stijgende lijn. De 
komst van een eigen predikant zal daaraan niet vreemd zijn. 
Het moderamen van de kerkeraad vergadert eenmaal per twee maanden met de ambtsdragers uit 
Zeewolde. Naast het bespreken van de zaken, die de beide wijken in Zeewolde direct aangaan, wor
den steeds één of twee verenigingen uitgenodigd om de genoemde vergadering op de hoogte te hou
den van het wel en wee van de vereniging. 
Deputaten hebben meer dan een- of tweemaal met de kerkeraad gesproken over en aangedrongen 
op de zelfstandigwording van Zeewolde. 
Tot nu toe heeft de raad altijd gezegd, dat het draagvlak te Zeewolde te klein is, zowel financieel als 
inhoudelijk. Zeewolde zou uit het evenwicht raken, wanneer nu op korte termijn overgegaan zou wor
den tot zelfstandigwording. 
In de laatstgehouden bespreking met deputaten - februari 1992 - heeft de raad gemeld, dat hij een 
commissie ingesteld heeft om de raad in dezen te adviseren. De commissie is samengesteld uit 
zeven gemeenteleden (te Zeewolde}, twee leden van de commissie van beheer en drie leden van de 
kerkeraad. De commissie staat onder leiding van br. J. Tanger. Hoewel zij begrip hebben voor de situ
atie, spijt het deputaten, dat zij in het bestaan van hun deputaatschap niet meer mee mochten maken, 
dat Zeewolde een zelfstandige gemeente werd. 
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3.2.3. Gemeente-in-wording 
Het aantal verenigingen breidt zich nog steeds uit. Door toename van het aantal leden kon de jeugd
vereniging gesplitst worden in een vereniging van 12 tot 16-jarigen en één voor 16 jaar en ouder. 
Er werd een vrouwenvereniging opgericht, terwijl naast het 'Maranatha-koor' een jongerenkoor in het 
leven geroepen werd. In het najaar van 1991 werd een mannenvereniging opgericht, die nu een 
gestadige groei te zien geeft. 

3.2.4. Kerk- en pastoriebouw 
De eindafrekening van de kerkbouw is in 1990 door het rijk goedgekeurd. 
Nadat, na het aannemen van het beroep door ds. De Boer, door de commissie van beheer vele 
mogelijkheden onderzocht waren, die geen van alle een bevredigende oplossing bleken te zijn, werd 
besloten om, blijvend binnen het raam van de financiële mogelijkheden, een pastorie in Zeewolde te 
laten bouwen. 
Met de kerkeraad van Harderwijk-Zeewolde werd afgesproken, dat deputaten bereid zijn om op de 
gebruikelijke wijze (zoals het ook gegaan is bij de kerkbouw van Almere en Zeewolde) bij te dragen: in 
de kosten van rente en aflossing van de bouwsom, die niet groter mag zijn dan f 295.000, met een 
afbouw in 10 jaren van 45% tot nihil, uitgaande van een rentestand van 9%. 
Eind april 1991 kwam de nieuwgebouwde pastorie in Zeewolde voor bewoning gereed, ds. De Boer 
trok er met zijn gezin in en woont nu op zijn eigen werkterrein. 

4. Financiën 

4.1. Algemeen 
De administratie werd gevoerd door het Kerkelijk Administratief Bureau van de Christelijke Gereformeerde 
Kerken te Veenendaal. Aan de hand van de gevoerde administratie werden de jaarrekeningen 1989, 1990 
en 1991 met toelichting samengesteld volgens de richtlijnen. 

4.2. Kosten Almere 
De financiële bijdrage aan de gemeente Almere beliep in 1989 40%, in 1990 30% en in 1991 20% van de 
door deputaten aanvaarde predikantskosten (tractement plus emolumenten). Deze bijdrage zal in 1992 -
groot 10% - voor het laatst gegeven worden. 

4.3. Kosten Zeewolde 
De kosten voor Zeewolde bedroegen in 1989 f 43.240, in 1990 f 59.173, in 1991 f 68.794, zijnde de bedra
gen van de door deputaten aanvaarde nadelige saldi van baten en lasten over de jaren 1989-1991. 
Hierin is begrepen de verplichting, die deputaten op zich genomen hebben om gedurende 10 jaar de rente 
en aflossing van een geldlening groot f 150.000 te betalen. 
Nu de gemeente-in-wording Zeewolde erin geslaagd is tesamen met Harderwijk een eigen predikant te krij 
gen, hebben deputaten besloten om in de door deputaten aanvaarde predikantskosten een bijdrage te verle
nen van 45%, af te bouwen tot nihil in 10 jaren. 

4.5. Algemene kosten 
De algemene kosten bestaan voor 75% uit de kosten van het Kerkelijk Bureau en voor het overige uit reis
en verblijfkosten en kosten van het secretariaat. 

4.6. Collecten 
Een tiental gemeenten is nog steeds niet bereid gevonden om de door de generale synode vastgestelde 
omslag te betalen, hetgeen van duidelijke invloed is op het verloop van de nadelige saldi en op het interen 
van het eigen vermogen. 
De bijdragen per lid/dooplid bedroegen in 1989 f 1,00, in 1990 f 1,50 en 1991 f 1,30, hetgeen niet toereikend 
was om de kosten te dekken. 

4.7. Eigen vermogen 
Het eigen vermogen daalde in 1989 met f 18.523, in 1990 met f 290 en in 1991 met f 13.997, zijnde de 
nadelige saldi van de rekening baten en lasten in die jaren. 
Het eigen vermogen bedraagt ca. 0,3 x de huidige jaarlijkse lasten. 

4.8. Pensioenvoorziening 
Aan de vroegere werker in de polders, br. G. Visser te Lelystad, wordt jaarlijks een pensioenuitkering vers
trekt, welke bijna gelijk is aan die aan emeriti-predikanten, namelijk 70% van 145% van het maximum tracte
ment volgens de richtlijnen verminderd met de ontvangen AOW-uitkering. 

5. Opdrachten generale synode 1989 

5.1 . Overleg met Harderwijk 
In opdracht van de generale synode 1989 pleegden deputaten 'nader overleg met de kerk van Harderwijk 
t.b.v. de lastenverdeling'. 
Dat overleg heeft geresulteerd in de overeenkomst, dat de steuntoezegging van deputaten met betrekking 
tot de predikantskosten en de pastoriebouw met 5% verlaagd werd. De steun van deputaten startte met een 
bijdrage van 45%, af te bouwen in tien jaren, in plaats van 50%. 
De kerk van Harderwijk, die toch meer gedaan heeft dan redelijkerwijs van een 'moedergemeente' verwacht 
mocht worden, heeft ook terdege rekening gehouden met de door deputaten aanvaarde stichtingskosten 
van een pastorie. 



--
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5.2. Fusie deputaatschappen 
In opdracht van de generale synode 1989 is overleg gevoerd met deputaten Onderlinge Bijstand en Advies 
'om de mogelijkheid te onderzoeken en na te streven om te komen tot samenvoeging met het deputaat
schap voor Onderlinge Bijstand en Advies'. 
Op 12 februari 1990 hebben deputaten een eerste gesprek gehad met een delegatie van O.B. & A. 
Gezamenlijk werd uitgesproken, dat naar een fusie toegewerkt diende te worden. Vanaf 4 maart 1991 heb
ben waarnemers van deputaten O.B. & A. de vergaderingen van het deputaatschap bijgewoond. 
De verschillende mogelijkheden (fusie tussen S.K.IJ.P. en O.B. & A. op opheffing van S.K.IJ.P.) werden 
besproken. 
In de voorstellen van deputaten ziet u, dat gekozen werd voor de laatstgenoemde mogelijkheid. 
Daarbij passen twee kanttekeningen. 
De eerste is, dat deputaten O.B. & A. zich bereid verklaard hebben de financiële verplichtingen, die deputa
ten S.K.IJ.P. hebben ten aanzien van Zeewolde en br. G. Visser over te nemen, maar dat zij van mening 
zijn , dat één aspect van de opdracht van deputaten S.K.IJ.P. - de begeleiding van de gemeente-vorming -
niet thuishoort bij de opdracht van deputaten O .B. & A. 
De tweede kanttekening is, dat deputaten S.K.IJ.P. de wens hebben uitgesproken in de richting van deputa
ten O.B. & A. dat laatstgenoemde in de steuntoekenning dezelfde normen hanteren, als deputaten S.K.IJ.P. 
gehanteerd hebben in de afspraken, die zij gemaakt hebben met Zeewolde, aangezien, naar de stellige 
overtuiging van deputaten S.K.IJ .P. een nieuwe gemeente in de polder een andere benadering vraagt dan 
een bestaande gemeente. 

6. Samenvatting en voorstellen 
Deputaten zijn zich ervan bewust, dat, in de lijn van de besluitvorming door de generale synode, dit het laat
ste rapport is, dat zij u mogen aanbieden. 
Op woensdag 16 september 1953 besloot de generale synode van Apeldoorn (!) 'het deputaatschap voor 
evangelisatie te splitsen in een deputaatschap voor Evangelisatie en één voor het kerkewerk in de droogge
legde polders onder de naam: "Deputaten tot steunverlening aan de Kerken in de drooggelegde polders".' 
Een jubileum (met het in de Bijbel zo belangrijke getal 40) zit er voor dit deputaatschap niet in. Niet, dat 
deputaten daar rouwig om zijn. Ze hebben in de afgelopen 39 jaren gemeenten zien ontstaan in Emmeloord, 
in Lelystad, in Almere en (bijna) in Zeewolde. 
Als er 'gejubeld' moet worden, dan is dat niet over het werk van dit deputaatschap, waaraan ook, evenals 
aan al ons werk, zonden en gebreken gekleefd hebben. 
Overeenkomstig het paulinische woord roemen we in de Heere, de Koning van zijn Kerk, die zijn gemeente 
vergadert, ook in de 'drooggelegde polders' . 
Deputaten zijn alleen maar dankbaar, dat zij met de gelden, die de Kerken hen toevertrouwden, konden en 
mochten helpen in de opbouw van de jonge gemeenten. 
Het is ook nu hun gebed - voor de laatste maal vermeld -, dat de Heere Zelf de wasdom geeft. 
Deputaten doen uw vergadering de volgende voorstellen: 
1 . het werk en het beleid van deputaten goed te keuren; 
2. het deputaatschap voor Steunverlening aan de Kerken in de nieuwe Polders rond het IJsselmeer op te 

heffen en dus geen nieuwe deputaten te benoemen; 
3. de vermogensbestanddelen van het deputaatschap over te dragen aan het deputaatschap Onderlinge 

Bijstand en Advies; 
4. de financiële verplichtingen, die deputaten hebben lopen met betrekking tot: 

1. de kerk- en pastoriebouw te Zeewolde; 
2. het predikantstraktement te Zeewolde; 
3. de pensioenvoorziening van br. G. Visser 
over te dragen aan deputaten Onderlinge Bijstand en Advies met dien verstande, dat de uitvoering van de 
financiële verplichtingen geschiedt conform de door deputaten S.K.IJ.P. aangegane overeenkomsten; 

5. de moderamen-leden van het deputaatschap opdracht te geven om zorg te dragen voor een goede over
dracht. 

Bijlage 56.1. 

BALANSEN PER 31 DECEMBER 1989 - 1991 

1991 

ACTIVA 
Vlottende activa 
Vorderingen en overlopende activa 
Liquide middelen 

TOT AAL ACTIVA 

f 

2.143 
61.748 

63.891 

63.891 

C. Visser, voorzitter 
H.J.Th. Velema, secretaris 

G. Verhoef, penningmeester 

1990 
f 

2.526 
79.437 

81 .963 

81.963 

1989 
f 

2.873 
72.723 

75.596 

75.596 
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PASSIVA 
Eigen vermogen 
Eigen vermogen 31 .732 45.729 

Schulden 
Schulden op korte termijn 32.159 36.234 

TOTAAL PASSIVA 63.891 81 .963 

Bijlage 56.2. 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN OVER 1989- 1991 

1991 1990 
f f 

BATEN 
Opbrengst bijdragen kerken 94.706 103.531 
Giften 50 50 
Interest 2.348 2.344 

TOTAAL BATEN 97.104 105.925 

LASTEN 
Kosten Almere 15.240 21 .870 
Kosten Zeewolde 68.794 59.173 
Pensioenuitkering 18.962 17.517 
Diverse kosten 8.105 7.655 

TOT AAL LASTEN 111 .101 106.215 

NADELIG SALDO 13.997 290 

Bijlage 56.3. 

BEGROTING 1993 - 1995 + KORTE TOELICHTING 

Kosten steunverlening Zeewolde: 
- kerkgebouw (1) 
- predikant (2) 
- pastorie (3) 
- overige kosten(4) 
Pensioenuitkering (5) 

Ontvangen rente 

: 76.000 

TOELICHTING 
Ad 1. 

1993 1994 
f f 

22.425 21 .075 
22.840 20.250 
10.775 9.235 

3.380 2.700 
20.000 20.500 

79.420 73.760 
1.500 1.000 

77.920 72.760 

f 1,05 f 0,95 

46.019 

29.577 

75.596 

1989 
f 

70.875 
50 

2.745 

73.670 

29.990 
43.240 
10.638 
8.325 

92.193 

18.523 

1995 
f 

19.725 
17.440 
7.695 
2.025 

21.000 

67.885 
1.000 

66.885 

f 0,90 

Betreft de rente en aflossing van een lening, oorspronkelijk groot f 150.000 en thans nog f 90.000. Aflossing 
per jaar f 15.000; rente geraamd op 9%. 

Ad 2. 
In 1993 geraamde predikantskosten bedragen 31 ,5% van de door deputaten aanvaarde kosten. In de vol
gende jaren steeds 4,5% minder. 



382 

Ad3. 
Door deputaten is een bedrag als stichtingskosten aanvaard van f 295.000. Rente en aflossing is geraamd 
op ca. 12% hiervan. Van dit bedrag komt in 1993 31 ,5% voor rekening van deputaten. Ook dit bedrag neemt 
jaarlijks met 4,5% af. 

Ad 4. 
Betreft de door de deputaten O.B. & A. minder aanvaarde stichtingskosten van het kerkgebouw. De hieraan 
verbonden lasten heeft het deputaatschap S.K.IJ.P. alsnog voor haar rekening genomen, te weten f 6.755, 
waarvan in 1993 50% wordt vergoed, een percentage, dag jaarlijks met 10% afneemt. 

Ad 5. 
Aan br. G. Visser te Lelystad wordt een pensioenuitkering verstrek1 gelijk aan 70% x 145% van het maxi
mum tractement voor een predikant volgens de daarvoor bestaande schaal (voor 1992 f 41 .520) verminderd 
met de ontvangen AOW-uitkering . 
Daar br. Visser de enige uitkeringsgerechtigde is en hij de leeftijd der zeer sterken reeds heeft berei k1, zijn 
de totale verplichtingen uit dien hoofde niet te berekenen. 

BIJLAGE 57 
Art. 145, 222 

RAPPORT 7 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN STEUNVERLENING 
AAN DE KERKEN IN DE POLDERS ROND HET IJSSELMEER 

1. Het komt niet zo vaak voor, dat een deputaatschap de generale synode adviseert haar op te heffen of te 
doen opgaan in een ander deputaatschap. Dat is wel het voorstel dat deputaten Steunverlening aan de 
Kerken in de polders rond het IJsselmeer aan de generale synode van 1992 doen. De reden daarvan is 
verblijdend: de taak van dit deputaatschap is vervuld. In de reeds drooggelegde IJsselmeerpolders zijn de 
daar ontstane kerken zelfstandig, met uitzondering van de kerk van Zeewolde. Omdat - naar het zich laat 
aanzien - verdere drooglegging van het IJsselmeer, waardoor nieuwe polders zouden ontstaan, niet te 
verwachten valt, ligt het in de rede dit deputaatschap op te heffen. Uw commissie kan niet anders dan dit 
advies overnemen, temeer daar de generale synode van 1989 al uitspraken in deze zin heeft gedaan. 
Er is alle reden om met dankbaarheid vast te stellen, dat mede door het werk van dit deputaatschap 
onder Gods zegen kerkelijk leven tot stand gekomen is in de Noord-Oost-polder en de Flevopolders: de 
kerken van Emmeloord, Lelystad, Dronten, Almere en Zeewolde. Graag wil uw commissie in dit verband -
zonder aan anderen tekort te doen - de naam van evangelist br. G. Visser, die in verschillende gemeen
ten met grote inzet en trouw pionierswerk heeft verricht, met erkentelijkheid en dankbaarheid noemen. 

2. Het rapport geeft een beeld van het gemeentelijk leven in de beide gemeenten, die thans nog onder het 
werkterrein van deputaten vallen. Het is verheugend uit het rapport te vernemen, dat de gemeente van 
Almere gestadig groeit, en dat men zowel uitbreiding van de kerkzaal als het beginnen van diensten in 
een ander stadsgedeelte overweegt. Het heeft de commissie verblijd te lezen, dat in deze gemeente een 
niet onaanzienlijk aantal kerkverlaters alsnog de belijdeniscatechisatie ging volgen. Ook is het positief te 
lezen dat deze gemeente actief is in het evangelisatiewerk. 
Aan de verklaring van de samenwerkende kerken/wijken van Almere, Houten, Lelystad en Nieuwegein 
menen we hier voorbij te kunnen gaan. Naar we aannemen zal deze verklaring ter sprake komen bij de 
behandeling van het rapport van deputaten Eenheid en Correspondentie. 

3. Ten aanzien van Zeewolde merken deputaten met enige spijt op, dat zij hun werk in die zin niet hebben 
kunnen afronden, dat ook deze wijkgemeente zelfstandig werd. Verblijdend is de mededeling van deputa
ten dat het kerkbezoek en het ledenaantal van de gemeente een stijgende lijn vertonen. Uw commissie 
deelt de hoop van deputaten dat ook deze gemeente spoedig zelfstandig zal kunnen worden, hetgeen 
gelet op het aantal leden dat de gemeente per 1 januari 1992 telde binnen afzienbare tijd mogelijk moet 
zijn . 

4. In h_un rapport stellen deputaten met nadruk, dat zij verwachten dat deputaten Onderlinge Bijstand en 
Advies dezelfde normen zullen hanteren in de richting van de wijkgemeente Zeewolde als die waartoe 
deputaten Steunverlening aan de Kerken in de polders rond het IJsselmeer zich hebben verplicht. Die 
normen liggen - dat zal duidelijk zijn - anders dan deputaten Onderlinge Bijstand en Advies die ten aan
zien van reeds gevestigde gemeenten hanteren. Deputaten Steunverlening aan de Kerken in de polders 
rond het IJsselmeer geven bij hun kanttekening het argument, dat een nieuwe gemeente in de polder een 
~nde_re ben_adering vraagt dan een bestaande gemeente. Uw commissie is van oordeel dat dit argument 
Juist 1s. De in de polder ontstane kerken bestonden aanvankelijk grotendeels uit jonge leden met opgroei
ende gezinnen, waardoor de kerkelijke inkomsten niet het beeld vertoonden, zoals dat van een gevestig
de gemeente met een normale leeftijdsopbouw verwacht mag worden. Het komt uw commissie voor, dat 
deze gedachte van deputaten Steunverlening aan de Kerken in de polders rond het IJsselmeer alleszins 
redelijk is , en dat het goed zou zijn als deputaten Onderlinge Bijstand en Advies deze wens honoreren. 
Uit overleg met Deputaten Onderlinge Bijstand & Advies en Commissie VI is gebleken, dat beide hier in 
principe positief tegenover staan. Voor de nadere invulling verwijzen we u naar het desbetreffende rap
port van Commissie Vl. 
Uw commissie stelt u voor: 
1. de handelingen van deputaten onder dank voor de door hen verrichte arbeid goed te keuren ; 
2. het deputaatschap Steunverlening aan de Kerken in de polders rond het IJsselmeer op te heffen; 
3. de vermogensbestanddelen van het deputaatschap over te dragen aan het deputaatschap Onderlinge 

Bijstand en Advies; 
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4. de financiële verplichtingen, die deputaten zijn aangegeven met betrekking tot: 
a. de kerk- en pastoriebouw in Zeewolde; 
b. het tractement van de in Zeewolde werkzame predikant en 
c. de. pensioenvoorziening . van br. G. Visser over te dragen aan het deputaatschap Onderlinge 

B11stand en Advies met dien verstande, dat de uitvoering van de financiële verplichtingen geschiedt 
conform de door deputaten Steunverlening aan de Kerken in de polders rond het IJsselmeer aange
gane overeenkomsten; 

5. de moderamenleden van het deputaatschap opdracht te geven om zorg te dragen voor een goede 
overdracht. 

G.C. den Hertog, rapporteur 

BIJLAGE 58 
Art. 146, 209, 211 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR KERK EN BEDRIJFSLEVEN 

1. Inleiding 
De ke_rk rekent het tot haar taak haar leden pastoraal en diakonaal te begeleiden, waar het gaat om de ver
andenngen 1n denk- en leefw11ze als gevolg van de toenemende industrialisatie. Hiertoe zijn deputaten Kerk 
en Bedrijfsleven benoemd door de generale synode. 
Deputaten hebben tot taak: 
1. zich te bezinnen op de vragen en de consequenties van het kerk- en christen-zijn in een industriële 

samenleving; 
2. de resultaten daarvan aan de kerken door te geven opdat binnen de kerken aandacht gegeven worde 

aan deze problematiek; 
3. desgevraagd kerken te adviseren met betrekking tot de vragen rondom kerk en bedrijfsleven; 
4. de kerken te vertegenwoordigen in kerkelijke en maatschappelijke organisaties welke zich beziggehouden 

met de vragen van kerk en bedrijfsleven; 
5. het onderhouden van contacten met andere deputaatschappen binnen onze kerken (met name ADMA

deputaten en evangelisatie-deputaten) betreffende die aspecten van het werk die ook die andere depu
taatschappen raken ; 

6. het eventueel verlenen van financiële steun aan kerkeraden dan wel samenwerkende kerkeraden die een 
industrie-predikant willen beroepen en daarvoor zelf niet over voldoende middelen beschikken· 

7. kerkeraden eventueel te stimuleren tot het beroepen en begeleiden van een industriepredikani; 
8. het begeleiden en adviseren van de industriepredikanten; 
9. van hun werkzaamheden verslag uit te brengen aan de generale synode. 
De . g_enerale synode 1989 droeg geen andere specifieke werkzaamheden op aan deputaten dan 'in de 
definitieve vorm van het rapport "Een pastorale handreiking bij zondagsarbeid" serieus rekening te houden 
met opmerkingen van de synode-commissie en die ter synode gemaak1 zijn.' 
De generale synode 1989 handhaafde de bijdrage per lid voor 1990-1992 op f 1, 10. 

2. Samenstelling en werkwijze van het deputaatschap 

2. 1. Samenstelling 
De generale synode 1989 benoemde tot deputaat: 
mw. drs. T. Drenth, voorzitter 
ir. C. Veen, secretaris 
H. Kazen, penningmeester, tevens deputaat ADMA 
drs. J. Vogel , vice-voorzitter 
drs. W.P. de Groot 
ir. A. Langstraat 
H.G. Barendregt, secundus 
ir. C. Lommers, secundus 
Met uitzondering van de penningmeester die de synode in functie benoemde, zijn de overige functies van 
voorzitter, vice-voorzitter, en secretaris onderling verdeeld. 
Voorts is als adviseur aan het deputaatschap verbonden: drs. J.M. Aarnoudse, industriepredikant in het 
Europoort/Botlekgebied. 
Voor het deputaatschap zijn momenteel de functionarissen van het Diakonaal Bureau mw. A.H. Blankestijn 
en de heren drs. J .N. Noorlandt en H.H. van Well werkzaam. 
Onze voormalige secretaris D. de Boer is helaas op 59-jarige leeftijd op 4 augustus 1991 overleden. 
Deputaten hebben hem in De Wekker herdacht. 

2.2. Werkwijze 
Ui_t prak1isc_he overwegingen is het aantal commissies aan het begin van de achter ons liggende periode ver
minderd. Hiermee beogen deputaten versnippering en overlapping zoveel mogelijk te voorkomen. 
Het moderamen bereidt de vergaderingen van het deputaatschap voor en komt daartoe voorafgaande aan 
de plenaire vergaderingen bijeen. Daarnaast coördineert het moderamen het werk van de commissies. Om 
de diverse werkzaamheden gericht te kunnen aanpakken is een aantal commissies ingesteld. 
1. Bezinning, publiciteit en toerusting. Leden: de heren Aarnoudse, De Groot, Langstraat, Lommers, 

Noorlandt, Vogel en Van Well . 
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2. Financiën en contacten Rozenburg en vertegenwoordiging in andere organen. Leden: mw. Drenth en de 
heren Barendregt, Kazen en Veen. 

3. Coördinatie (moderamen). Leden: mw. Drenth en de heren Kazen en Veen. 
De commissies bestrijken bepaalde taakvelden, waar binnen zij zelf initiatieven nemen, voorstellen voorbe
reiden, zaken uitwerken etc. Deze worden op de plenaire vergadering van het deputaatschap besproken en 
vastgesteld. 
Het deputaatschap kwam in de afgelopen periode 1989/1992 in plenaire zitting ca. vijf keer per jaar bijeen. 
Het moderamen en de commissies kwamen regelmatig bijeen. Het moderamen nam deel aan de vergade
ringen van de drie-moderamina van de deputaatschappen ADMA, Hulpverlening en Kerk en Bedrijfsleven. 
De voorzitter is lid van de beheerscommissie Diakonaal Bureau. 

3. Maatschappelijke en theologische ontwikkelingen 

3. 1. Maatschappelijke ontwikkelingen 
In de achter ons liggende periode was sprake van een verbeterde situatie waar het de werkloosheid betreft. 
De vooruitzichten thans wijzen op een stabilisatie dan wel lichte verslechtering van de situatie op de arbeids
markt. In 1990 werd een wet van kracht die bepaalde dat vrouwen van 18 jaar en ouder geacht worden een 
eigen inkomen te verwerven. Deze maatregel staat in een bredere context van veranderingen in patronen 
van arbeidsparticipatie. Deze voortgaande individualisering levert vragen op voor gezinsvorming en kerkelijk 
leven. 
Deputaten willen in de komende periode aan deze ontwikkeling aandacht geven. 
Het financieringstekort van de overheid is nog steeds groot, bezuinigingen op de overheidsuitgaven zijn dan 
bijna ook onvermijdelijk. Het beroep op de Wet Arbeidsongeschiktheidsverzekering is erg hoog en ook het 
ziekteverzuim moet worden teruggedrongen. De medio 1991 door de regering aangekondigde maatregelen 
met betrekking tot de WAO en de Ziektewet hebben tot veel onrust geleid. 
De gevoerde acties en stakingen tegen de voorgenomen plannen hebben aangetoond dat grote groepen 
mensen het niet eens zijn met de wijze waarop een en ander gebeurt. 
De acties maken duidelijk dat er tussen werkenden en niet-werkenden (zieken en arbeidsongeschikten) een 
grote solidariteit is. Tegelijk kunnen vraagtekens gesteld worden bij de gehanteerde middelen. 
Het onderwijs (Commissie Rauwenhoff) en de gezondheidszorg (Plan Simons) staan onder grote druk door 
het gevoerde beleid gericht op kostenbesparing en efficiency. Zowel voor werkenden in als voor de ontvan
gers van onderwijs en zorgverlening betekent een en ander onzekerheid. 
Na diverse jaren van toenemende rendementen in de bedrijven zijn de vooruitzichten voor grote groepen 
werknemers onzeker door dreigende fusies en reorganisaties. Voor veel werknemers is de werkdruk in de 
bedrijven zodanig hoog geworden dat dit leidt tot psychische en sociale problemen. Andere ontwikkelingen 
in het bedrijfsleven laten meer positieve ontwikkelingen zien. Ondernemers geven aandacht aan sociaal 
beleid waarin aandacht is voor kwaliteit van arbeid, arbeidsomstandigheden en scholing en waarin zij tevens 
hun (maatschappelijke) verantwoordelijkheid ten aanzien van langdurig werkelozen, etnische minderheden 
en gedeeltelijk arbeidsongeschikten oppakken. Internationaal gezien dringt de zich wijzigende situatie op 
binnen Europa. Te wijzen is op de voortgaande eenwording in West-Europa en de veranderingen in Oost
Europa. Onduidelijk is het perspectief van een welvarend West-Europa te midden van vele landen met eco
nomische problemen en armoede. Deze veranderingen samen leveren de nodige onzekerheid op, met 
name voor jonge mensen, die vandaag met hun toekomst bezig zijn. 

3.2. Theologische ontwikkelingen 
Voor de kerken zou dit moeten betekenen dat de uitstraling van de gemeenschap der heiligen naar buiten 
toe duidelijker zichtbaar zou moeten zijn. De praktijk leert echter anders. Begrippen als ontkerkelijking en 
secularisatie zijn helaas meer aan de orde. 
Sommige kerkelijke groeperingen trachten antwoorden te geven door zich te vereenzelvigen met de sociaal 
zwakkeren, daarbij het Evangelie der Verzoening in Jezus Christus meer naar de achtergrond verschuivend. 
Een voorbeeld hiervan menen deputaten te herkennen in de discussie die gevoerd is met C.I.B.B./D.I.S.K. 
en die leidde tot ons uittreden per 1 juli 1990 uit deze organisatie. Industriepastoraat ontwikkelde zich hierbij 
tot arbeidspastoraat met een eenzijdige maatschappij-kritische opstelling van het C.I.B.B., waardoor de sig
nalerende, ondersteunende en diende functie ten behoeve van onze kerken verloren ging. In de bevrijdings
theologische tendens van het werk van C.I.B.B./D.I.S.K. konden wij ons niet vinden. Zie verder punt 6. 
Tevens dient genoemd te worden het gehouden Christelijk Sociaal Congres in november 1991. Veel 
Christelijk Sociale Organisaties waren betrokken bij de voorbereidingen en waren aanwezig op het Congres. 
Een deputaat heeft namens Deputaten Kerk en Bedrijfsleven deelgenomen aan het Congres. Verderop 
wordt hier op ingegaan. 

4. Industriepastoraat 

4. 1. Industriepredikant 
De industriepredikant van Botlek-Europoort drs. J.M. Aarnoudse is adviseur van deputaten Kerk en 
Bedrijfsleven. Daarnaast is hij tevens lid van de commissie Bezinning, Publiciteit en Toerusting. 
Vanuit die twee gezichtshoeken wordt door hem veel werk verzet ten dienste van het deputaatschap. Dit 
werk verricht hij op enthousiaste en doeltreffende wijze. Het deputaatschap heeft de taak om de industrie
predikant te begeleiden en van advies te dienen. 
Regelmatig vindt overleg plaats tussen de kerkeraad van Rozenburg en deputaten over de punten 6 en 7 
van de instructie van deputaten. Dit overleg wordt op constructieve en broederlijke wijze gevoerd. De twee 
belangrijkste agendapunten hierbij vormen: 
a. het functioneren van de industriepredikant aan de hand van de periodieke rapporten van de industriepre-
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dikant; 
b. de financiële bijdrage van deputaten op grond van de door de Interkerkelijke Adviesraad 

Industriepastoraat ingediende begroting. 

4.2. Functioneren van de industriepredikant 
Het werk van het industriepastoraat in Botlek/Europoort vindt plaats vanuit de Interkerkelijke Adviesraad 
Industriepastoraat (1.A.1.). 
Hierin participeren: 

de classis Brielle van de Gerei. Kerken; 
- de classis Schiedam van de Gerei. Kerken; 
- de Herv. Stichting Industriepastoraat Rijnmond; 
- de Chr. Gerei. Kerk, Rozenburg. 
De industnepredikant is in dienst van de Chr. Gerei. Kerk van Rozenburg. Deze stelt de predikant ter 
beschikking voor specifieke arbeid. Het overleg tussen deputaten en de kerkeraad vindt regelmatig plaats 
aan de hand van de periodieke rapportage van de industriepredikant. In de afgelopen periode is fundamen
teel gediscussieerd binnen het deputaatschap, en door deputaten met de industriepredikant en met de ker
keraad van Rozenburg. Het gaat om de taak, de plaats en de continuïteit van het industriepastoraat. De ker
keraad van Rozenburg op zijn beurt besprak een en ander in de regio. In dit vooroverleg is de noodzaak 
vastgesteld om vanuit het Evangelie bezig te zijn met de vele vragen die voortkomen uit de economie. 
Verder dat de kerken op dit punt toerusting nodig hebben. 
Tevens is gecontateerd dat de plaatselijke kerken in Botlek/Europoort nauwelijks gebruik maken van de 
gepubliceerde ervaringen van de industriepredikant. Dat vindt al meer plaats in een breder kader van kerke
lijke bezinning. Ook door ontwikkelingen in het gebied (haven en industrie) is het minder geschikt geworden 
als direct werkterrein, dan in het verleden. 
De contacten met bedrijven zijn meer incidenteel en liggen vooral in de sfeer van de public relations. Ook de 
verder voortgaande secularisatie beperkt de mogelijkheid om als industriepredikant contacten van allerlei 
aard te onderhouden met en via de bedrijven. 
Op grond van de genoemde ontwikkelingen heeft de kerkeraad van Rozenburg ons voorgesteld dat: 

het industriepastoraat in de huidige vorm wordt stop gezet, als de huidige industriepredikant zijn werk
zaamheden beëindigt, uiterlijk per 1 januari 1997; 

- deputaten zich bezinnen op de vraag hoe zij van de geschiedenis in Rozenburg gebruik kunnen maken 
bij de invulling van hun taak in de situatie die dan ontstaat. 

Deputaten delen de overwegingen en het oordeel van de kerkeraad van Rozenburg en hebben unaniem het 
voorstel aanvaard. 

4.3. Gevolgen voor deputaten en toekomstige werkwijze 
Deputaten hebben zich bezonnen op de consequenties: 
1. Gebleken is dat het industriepastoraat in het Europoortgebied minder draagvlak heeft. 
2. Het is bij deputaten nog onvoldoende duidelijk of elders in het land de behoefte aan een regionaal inge-

zette industriepredikant aanwezig is. 
In dit stadium achten deputaten het prematuur om hun instructie op dit punt te wijzigen. Diverse contacten 
vragen nog aandacht en worden onderzocht op realiteitswaarde. Daarnaast is binnen de opdracht van depu
taten een verschuiving waar te nemen naar bezinning vanuit landelijk perspectief. Hiervoor mogen wij verwij
zen naar hoofdstuk 5 van onze rapportage . De werkwijze door middel van werkgroepen rondom een 
bepaald thema voldoet zeer goed. Het rechtstreekse benaderen van de gemeente werkt uitstekend. De fei
telijke werkzaamheden worden verricht door de huidige industriepredikant en de functionarissen van het 
Diakonaal Bureau. Deputaten willen daarom bij geheel of gedeeltelijk wegvallen van de industriepredikant 
het aanwezige budget aanwenden om deze adviesfunctie op het raakvlak van geloof en economie in stand 
te houden en verder te ontwikkelen vanuit een breder/landelijk perspectief. Deputaten achten dat voor een 
adequate invulling minimaal 50% van het salaris van de huidige industriepredikant noodzakelijk is. 

4.4. Financiële situatie van het industriepastoraat 
Door IAI wordt jaarlijks een begroting opgesteld, die voorgelegd wordt aan de participanten binnen de IAI, 
die deze begroting vaststellen. De IAI kent de afspraken tussen de kerkeraad van Rozenburg en deputaten 
over de randvoorwaarden m.b.t. het jaarlijks door depuaten te voteren bedrag. Bij deze opzet leverde de 
financiering van het industriepastoraat in het Botlek/Europoortgebied in de afgelopen tijd geen problemen 
op. 
De begroting voor 1992 geeft een totaal aan uitgaven te zien van f 92.030,-. De financiering van dit bedrag is 
als volgt: 

Chr. Gerei. Kerk Rozenburg 46,9% (waarvan deputaten 40% voor hun rekening nemen en Rozenburg 
6,9%); 

- Classis Schiedam Gerei. Kerken 18%; 
- Classis Brielle Gerei. Kerken 15,1%; 
- Herv. Stichting lnd. Past. Rijnmond 19%. 
Het percentage dat de Chr. Gerei. Kerken in totaal voor hun rekening nemen is dalend. In 1993 zal de defini
tieve situatie worden bereikt namelijk: 
40% dep. KB CGK 
6% CGK Rozenburg 
18% Classis Brielle v.d. Gerei. Kerken 
18% Classis Schiedam v.d. Gerei. Kerken 
18% Herv. Stichting Industriepastoraat Rijnmond 



5. Bezinning, Publiciteit en Toerusting 

5. 1. Commissie B.P. T. 
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Op het gebied van bezinning, publiciteit en toerusting werden door deputaten voor Kerk_ en Bedrijfsleven in 
de afgelopen periode verschillende activiteiten ontplooid. Dankbaar werd daarbtJ gebruik gemaakt van het 
werk van de uit de kring van deputaten hiervoor benoemde commissie (zie punt 2 van dit rapport). 

5.2. Zondagsarbeid 
De generale synode van 1989 besloot om deputaten op te dragen om in de definitieve vorm van 'Een pastor
ale handreiking bij zondagsarbeid' serieus rekening te houden met zowel _de In ,het rapport_ va_n de synod9.
commissie als ook de tijdens de bespreking ter synode gemaakte opmerkingen. Teneinde inzicht te verknJ
gen in de achtergrond van de gemaakte opmerkingen werd contact ge~ocht met de leden en adv1_seur van 
de genoemde synodecommissie. Deze bleken bereid om op pers_oonliJke titel de gevraa~de toelichting te 
geven in een gesprek met deputaten, dat gehouden werd op 4 mei 1990. yan de (voormalige) synodecom
missie waren daarbij aanwezig de heren H.P. Brandsma, M. v.d. Slu1Js, W.H. Velema en D. \(.1~ser. 
Vervolgens besloten deputaten om enkele passages uit het conceptrapport aan te v_ullen res_p._ te wI1zIgen 
teneinde op deze wijze de opmerkingen die ter synode gemaakt waren te verwerken In de del1nit1eve versie 
van het rapport over de zondagsarbeid. . .. 
Deze definitieve versie werd op 21 september 1990 vastgesteld en voorzien van gespreksvragen en btJ het 
thema passende foto's. Van de brochure werden 1500 exemplaren gedrukt als Signaal nr. 5. Aan elke ker
keraad is een exemplaar gezonden. Ook is de brochure aan de kerkelijke pers en de dagbladpers aangebo
den. Op verschillende wijze werd op het rapport gereageerd, direct naar deputaten of indirect via besprekin
gen in de pers. De reacties varieerden van kritisch tot zeer positief. Het aantal bestellingen lag hoog. Er 
waren zelfs bestellingen tot ver buiten onze kring, bijvoorbeeld uit de Rooms Katholieke Kerk. 
De inhoudelijke reacties zijn door deputaten verzameld en het is de bedoeling om ze te verwerken in een 
publicatie, die deputaten willen doen uitkomen in de vorm van een artikel in de kerkelijke pers. Deputaten 
werden ook uitgenodigd om het rapport in ambtsdragersbijeenkomsten toe te lichten. . .. 
Zo waren er constructieve gesprekken in een bijeenkomst van de ambtsdragers van de kerken In oostelijk 
Groningen en in de kerken van Veenendaal. 
Deputaten ontvingen twee uitgebreide reacties van kerkeraden, te weten van de kerken van Bunschoten 9.n 
Broeksterwoude-Andreas. De reacties en besprekingen zijn verwerk1 in een artikel van deputaten, waann 
vooral nader ingegaan is op de verhouding gebod en situatie. Ook op de mate van concreetheid en het crite
rium van 'noodzakelijkheid' werd ingegaan. 

5.3. Werkgroep Ethiek en Bedrijfsleven . 
In de afgelopen periode namen deputaten het initiatief tot het samenroepen van een Werkwoep Ethiek en 
Bedrijfsleven. De opzet is om bezinning te doen plaatsvinden over de vraag wat de chn_steliJke ethiek bete_: 
kent voor hen die op één of andere wijze betrokken zijn bij het bedrijfsleven. De groep die deputaten daarbtJ 
op het oog hadden is van brede samenstelling. . 
Het gaat zowel om hen die nog op verschillende posten in het arbeidsproces s_taan, als ook om hen die om 
uiteenlopende redenen niet meer aan dit proces deelnemen. De bedoeling Is om gedurende 2 Jaren zo 
breed mogelijk diverse aspecten van ethische probleemvelden in het bedrijfsleven te bestuderen en om het 
eindresultaat daarna in een publicatie samen te vatten teneinde de kerken daarmee te dienen. Het aantal 
van hen die na een oproep in de kerkelijke pers in november 1990 wilden meedoen, was groot: 50. 
Na enkele bijeenkomsten bleek dit aantal wel wat terug te lopen, maar een behoorlijke groep blijft zich nog 
steeds zeer actief voor deze werkgroep inzetten. Inmiddels zijn er thans (april 1992) vier conferentiedagen 
gehouden. Door sprekers met verschillende theologische en maatschappelijike achtergronden (de heren 
A.J. de Geus (C.N.V.), E.W. v.d. Poll , L.J. Ruygrok (R.M.U.), ds. W. Smouter en C. Timmer (N.C.W.) maar 
evenzeer door de deelnemers van de werkgroep zelf werd stof aangedragen voor bezinning. 
De heren J.M. Aarnoudse en H.H. van Well hebben geheel voor de begeleiding en de uitvoering van dit werk 
zorggedragen. 
Door de deelnemers worden thuis ook werkopdrachten uitgevoerd, die in de bezinning worden meegeno
men. 
Naar wij denken zal dit jaar een afronding van de werkzaamheden plaatsvinden, gevolgd door een publicatie 
die de vrucht van de verrichte arbeid voor een bredere kring toegankelijk zal maken. In De Wekker van 5 JUnt 
1992 verscheen een korte voortgangsrapportage. 

5.4. Onderzoek Geloof en Economie 
Het is de taak van deputaten om de kerken te dienen in het omgaan met de vragen die zich vanuit het eco
nomisch leven aan de kerken voordoen (vgl. de instructie van deputaten). Het is voor deputaten van belang 
om te weten hoe deze dingen leven in onze kerken. Met het oog op het beleid voor de toekomst, besloten 
deputaten te proberen één en ander te inventariseren door middel van een bescheiden onderzoek. Hiervoor 
is de medewerking gevraagd van 18 kerkeraden (zijnde ongeveer 10% van de kerkeraden der Chr. Gerei. 
Kerken) . Er is op gelet dat deze 18 kerkeraden zoveel mogelijk een dwarsdoorsnede van ons kerkverband te 
zien geven. Gekozen werd voor een enquête in de vorm van een gesprek met een afvaardiging van de ker
keraden nadat eerst schriftelijk een lijst vragen aan hen was toegezonden. Met deze vragen werd getracht 
inzicht te verkrijgen in de betrokkenheid bij en het omgaan met allerlei vragen en problemen die zich in soci
aal en economisch opzicht in de kerken (kunnen) voordoen. Getracht werd om ook inzicht te krijgen in hoe
verre de kerkeraden hierbij een taak zien voor de kerk, welke toerusting men verwacht en wat concreet de 
wensen zijn m.b.t. deputaten Kerk en Bedrijfsleven. Van belang is ook om kennis te nemen van de beeldvor
ming die bij de kerken van deputaten en hun werk bestaat. De uitvoering van dit onderzoek geschiedde door 
de heren J.M. Aamoudse en J.N. Noorlandt. 
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5.4.1. Kerken 
Deputaten zijn dankbaar voor de medewerking die zij hebben gekregen van de kerken van Bussum, 
Deventer, Eemdijk, Eindhoven, 's-Gravenhage-Centrum, Harderwijk, Heerenveen, Hoogeveen, 
Leiden, Vlissingen en Zierikzee. Jammer genoeg zagen de kerken van Culemborg, Delfzijl , 
Doornspijk, Dordrecht-Centrum, Spijkenisse, Ulrum en IJmuiden om verschillende redenen af van 
medewerking. Ook de kerken van Ameide en Sliedrecht-Centrum die in een vroeg stadium nog wer
den benaderd als vervanging van eerdere afzeggingen, zagen geen kans mee te doen. Deputaten zijn 
over het niet-meewerken van genoemde kerken teleurgesteld , zeker ook omdat het lijkt dat hierdoor 
een gedeelte van onze kerken in het kader van deze enquête helaas ondervertegenwoordigd is. 

5.4.2. Korte weergave resultaten 
Op 23 juni 1992 konden deputaten kennis nemen van de resultaten van het onderzoek, waarbij door 
de twee onderzoekers enkele conclusies en aanbevelingen waren gevoegd. Deputaten zijn blij met 
het feit dat er door dit onderzoek enige indicaties naar boven zijn gekomen naar welke vraagstukken 
in de aankomende tijd aandacht zou moeten uitgaan. Deputaten zullen zich, vanuit de gegevens die 
uit het onderzoek naar voren zijn gekomen, nog diepgaand bezinnen hoe een en ander in daadwerke
lijk beleid kan worden omgezet. Toch is het de moeite waard enkele resultaten en de conclusies van 
de onderzoekers hier te vermelden. 
De 11 gemeenten die uiteindelijk meededen vertegenwoordigden 8% van het aantal leden van onze 
kerken en 6% van de gemeenten. De leeftijdsopbouw per gemeente was zeer verschillend. De ene 
gemeente telde 40% boven de 60 jaar, een andere 16%. Zulke gegevens bepalen ook de aanwezig
heid van verschillen in aandachtsvelden van kerkeraad en gemeente. De sociaal-economische 
opbouw vertoonde meer mensen met een lager inkomen en opleiding dan de onderzoekers verwacht 
hadden. Er is immers een cliché dat de kerken weinig leden meer zouden kennen in wat lagere socia
le geledingen van de bevolking. In ieder geval is dat voor de Chr. Gerei. Kerken in zijn algemeenheid 
niet juist. Wel zijn ook hier aanzienlijke verschillen te constateren tussen gemeenten. Gemiddeld had 
32% een lager inkomen. In een enkele gemeente was dit slechts 10%, maar in een andere weer 
ongeveer 50%. Hoger inkomen/opleiding varieert van 3 tot 30%. Duidelijk is ondertussen dat het 
grootste gedeelte in het midden zit (gemiddeld 57%). Werkloosheid van enige betekenis komt slechts 
in een enkele gemeente van de 11 voor. Hier geldt duidelijk een regionaal bepaalde problematiek. 
Over deelname aan maatschappelijke organisaties, politieke partijen of medezeggenschapsstructuren 
is bij kerkeraden in het algemeen niet zoveel bekend. Voorzover men een indicatie geeft, lijkt deelna
me erg gering (ong. 2% van de belijdende leden onder de 70 jaar). Voor daadwerkelijke betrokken
heid bij zaken als milieu, minima, migrantenproblematiek enz. is dit nog aanzienlijk lager. Het verschil 
in politieke keuzen speelt zich in de meeste gemeenten af binnen het spectrum CDA-GPV-RPF-SGP, 
waarbij opgemerk1 kan worden, dat toch ook in naar eigen zeggen tamelijk homogene gemeenten de 
diversiteit opvalt. 
In de voorstellingsronde bij de gesprekken met de kerkeraadsafvaardigingen werd gevraagd naar het 
arbeidsverleden van de ambtsdragers. Dit leverde vaak een gesprek over indringende ervaringen op. 
Enkele WAO'ers vertelden hun geschiedenis. De bekendheid met het werk van Deputaten Kerk en 
Bedrijfsleven laat nogal wat te wensen over. Alle 11 de kerkeraadsafvaardigingen vonden echter het 
gesprek in het kader van het onderzoek zeer positief. 8 keer werd nadrukkelijk gesteld dat men op 
deze manier bij de problematiek waarvoor het deputaatschap staat betrokken was. Deze problematiek 
werd dan ook (na meer kennisname van opdracht en werkwijze van deputaten) in alle gesprekken als 
wezenlijk ervaren. 

5.4.3. Conclusies en aanbevelingen 
In het kort komen de conclusies en aanbevelingen van de onderzoekers op het volgende neer: 
1. Kerkeraden onderkennen de problematiek van christen-zijn in de wereld van arbeid en economie 

als een wezenlijke problematiek, waaraan vanuit de kerken aandacht moet worden geschonken. 
2. Zonder uitzondering ziet men voor de kerk vooral een taak in het vlak van pastoraat, diakonaat en 

toerusting van de leden, waarbij de eigen verantwoordelijkheid van de leden centraal staat. Deze 
taak komt op huisbezoeken echter niet vanzelfsprekend aan de orde. 

3. De sociale samenstelling van de kerken en de diversiteit tussen gemeenten vraagt een specifiek 
op de problematiek gericht toerustingsaanbod. 

4. De daadwerkelijke deelname van Chr. Gerei. gemeenteleden aan politieke partijen, maatschappe
lijke organisaties, medezeggenschapsstructuren enz. is laag en mag (vanuit christelijk verantwoor
delijkheidsdenken) behoorlijk gestimuleerd worden. 

5. De problematiek van (onvrijwillige) werkloosheid en WAO is regionaal verschillend, maar mag niet 
worden verwaarloosd. 

6. Duidelijk is dat sommige groepen kerkleden te maken hebben met toenemende werkdruk, die hen 
in hun functioneren binnen de gemeente belemmert. 

7. In sommige gemeenten worden de verschuivingen rond de verdeling van betaalde arbeid tussen 
mannen en vrouwen als problematisch ervaren, zonder dat het echt goed ter sprake komt. 
Hieraan zou aandacht besteed kunnen worden. 

8. Rond welvaart en materialisme bestaat een enigszins ambivalente houding. Enerzijds is er waar
dering voor de welvaart, anderzijds is er kritiek op materialisme en aandacht voor de schaduwzijde 
van de welvaart. Een punt voor nadere bezinning. 

9. In enkele gemeenten wordt het onderlinge gesprek over maatschappelijke aangelegenheden van
uit het Woord van God als moeilijk ervaren vanwege de diversiteit in opvattingen binnen de ker
ken. Deputaten kunnen overwegen om hierin de kerken bij te staan met handreikingen. 

10. Er is duidelijk vraag naar toerustingsmateriaal, maar dan kort en bondig en vanuit de bijbel. Het is 
aan te bevelen korte schetsen rond relevante onderwerpen te (laten) maken om die beschikbaar 
te stellen voor kerkeraden, kringen, verenigingen, wijkavonden enz. 
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11 . Vooral de eigen gemeentebladen blijken een goed medium te zijn om iets door te geven aan alle 
kerkleden. Hiervan kan meer gebruik worden gemaakt om de bekendheid met het deputaatschap 
binnen de kerken te verhogen. 

12. Het is te overwegen of deputaten niet elk jaar bij een deel van de kerkeraden een werkbezoek 
kunnen afleggen, omdat gebleken is dat een persoonlijke ontmoeting effectief is in het vergroten 
van betrokkenheid bij de vragen waarvoor het deputaatschap staat. . 

13. Het bleek dat men overwegend er vanuit gaat dat het deputaatschap wat samenstelling betreft 
'breed' dient te zijn , met zowel werkgevers als werknemers. Daarbij viel op dat enkele malen werd 
gesteld, dat ook mensen 'van de vloer', WAO'ers en jongeren in het deputaatschap zitting zouden 
moeten hebben. 

Tot zover een weergave van resultaten en conclusies, zoals die zeer recent, op 23 juni 1992, door de 
onderzoekers op de tafel van deputaten zijn gelegd. Naar de mening van deputaten is er sprake van 
een aantal indicaties, waarmee ze in de aankomende lijd als het gaat om nadere invulling van de 
opdracht hun winst kunnen doen. . . . 
Deputaten beseffen wel dat om verschillende redenen de gegevens uit het onderzoek met voorzichtig
heid moeten worden gehanteerd, onder meer omdat het lijkt dat een deel van onze kerken helaas 
ondervertegenwoordigd is in het kader van dez enquête. 

5.5. Biddag _ 
Met het oog op de voorbereiding van de biddag voor gewas en arbeid hebben deputaten opnieuw getracht 
de kerken te dienen met preekschetsen, die op hun verzoek werden geschreven door de predikanten J.J. 
Lof (1990), J. Groenleer (1991) en J.M. Aarnoudse (1992) . Naar aanleiding van een vra_ag m.b.t. de functie 
van de biddag in onze samenleving hebben deputaten zich hierop bezonnen. Een not1t1e van één van de 
deputaten, drs. W.P. de Groot, is na bespreking als een artikel van deputaten opgenomen in D~ Wekker van 
29 februari en 7 maart 1992. In dit artikel komen enkele aspecten aan de orde: de geschiedenis, de beteke
nis van de biddag, de gave en de opgave die vanuit de Schnft met betrekking tot arbeid gegeven wordt. 
Tenslotte eindigt het artikel met de hedendaagse betekenis van de biddag. 
Er kwamen bij deputaten enkele waarderende reacties binnen. 

5.6. Christelijk Sociaal Congres 
Aan het eerder genoemde Christelijk Sociaal Congres in november 1991 in namens ons deputaatschap 
deelgenomen door ir. C. Lommers. Drs. J.M. Aarnoudse heeft eve~eens _uit hoofde van zijn __ werk ,aan dit 
congres deelgenomen. Tijdens het congres stond centraal het thema bedreigde verantwoordehJkhe1d . In het 
onder deze titel geschreven basisdocument wordt aangegeven dat een van de grote sociale problemen van 
deze tijd is dat grote groepen mensen onvoldoende of niet in staat zijn of worden gesteld om hun verant
woordelijkheid waar te maken. 
Door de organisatoren is de deelname van de verschillende kerken zeer op prijs gesteld. Er is van diverse 
kanten gebleken dat er een fundamentele interesse aanwezig is voor het feit dat er vanuit de ke_rken betrok
kenheid is bij en gedachtenvorming plaatsvindt over de hu1d1ge sociale problemen. Benadrukt 1s h1erb1j dat 
kerken als het gaat om sociale vraagstukken in onze samenleving een taak hebben. Een taak op het terrein 
van bezinning en toerusting maar ook in concrete activiteiten. Gesteld kan worden dat het congres plaats
vond in een open en oprechte sfeer. De vele discussies gaven hier blijk van. De slotverklaring van het con
gres geeft geen concrete antwoorden of oplossingen maar duidt wel een duidelijke richtingaanwijzing . 
Gebleken is dat er weinig fundamentele bezinning is op wat voor ons het christelijk sociaal denken inhoudt 
en wat dit dient te betekenen voor onze houding en onze activiteiten met betrekking tot hedendaagse sociale 
problemen. Vele van de congresgangers voelen zich meer aangesproken door bepaalde motieven (een rich 
ting of een overtuiging) dan door christelijke waarden en normen. Deputaten zullen zich in de komende tijd 
nader bezinnen op wat de uitkomsten van het congres kunnen betekenen in het licht van de opdracht van 
het deputaatschap Kerk en Bedrijfsleven. 

5. 7. Publiciteit 
Behalve bovengenoemde artikelen in De Wekker is meermalen in De Wekker ook mededeling gedaan van 
zaken die deputaten voor ons kerkverband relevant achtten (o.a. de deelname aan het Christelijk Sociaal 
Congres). Met betrekking tot het beëindigen van de participatie in C.I.B.B./D.I.S.K. werd door deputaten een 
persbericht opgesteld. In het voorjaar van 1992 werd aan de bladen van de plaatselijke kerken een artikel 
toegezonden dat handelde over het kiezen van een beroep en vooral beoogde om jongeren daarbij leiding 
te geven. 
Drs. Noorlandt ontwikkelde een publiciteitsplan dat door deputaten werd vastgesteld. 
Verder verschenen artikelen van drs. Aarnoudse over 'Werk en gezondheid' in De Wekker van 20 juli 1990 
en 27 juli 1990. Op 23 november 1990 was in hetzelfde blad te lezen over 'Niet te arm, niet te rijk' naar aan
leiding van de dankdag 1990. 
In 1989 verschenen nog enkele artikelen van hem die niet meer vermeld konden worden in de rapportage 
aan de generale synode van 1989. 
'De kerk en de agrarische sector' werd geplaatst in Ambtelijk Contact van mei 1989. Over het belang van 
medezeggenschap was in een artikel van zijn hand 'Gezag in de onderneming' iets te lezen in De Wekker 
van 26 mei 1989 en 2 juni 1989. 
Ook in het Kerkblad voor het Noorden werden regelmatig artikelen opgenomen over thema's die een relatie 
met het industriepastoraat hebben. 

5.8. Diversen 
Deputaten rekenen het ook tot hun toerustende arbeid dat zij contact onderhouden met kerken die evenals 
de kerk te Rozenburg participeren in industriepastoraat. 
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In dit verband vond een vergadering plaats waar een paar deputaten een uitvoerig gesprek hadden met mw. 
W.M. Boendermaker-Geleynse, die namens de kerk te Arnhem zitting heeft in de stichting 'Evangelie en 
Industrie Gelderland'. Dit gesprek werd van beide zijden als zinvol en positief ervaren. 
Een conferentie 'Diakonaat en rentmeesterschap' over de milieuproblematiek werd in november 1991 geor
ganiseerd door deputaten ADMA, Hulpverlening en Kerk en Bedrijfsleven. 
Deputaten ADMA namen de uitvoering hiervan voor hun rekening. 
Samen met Deputaten ADMA en Hulpverlening was er in 1989 een bijeenkomst met de classicale diakonale 
commissies. Onderwerp was Zondagsarbeid. Ook werd er 'Tiet de cdc's intensief van gedachten gewisseld 
over allerlei zaken. 
Op 16 mei 1992 werd een soortgelijke bijeenkomst gehouden over Diakonaal huisbezoek. 
De inzet van drs. J.M. Aarnoudse was op vele momenten voor deputaten zeer waardevol. Deputaten ver
melden met genoegen dat hij op 27 november 1991 cum laude zijn doctoraal examen theologie behaalde. 
Zijn scriptie was getiteld 'Bijbel en economie'. 

6. Contacten 
Deputaten hebben contacten met enkele kerkelijke en maatschappelijke organisaties, die zich bezighouden 
met de vragen van Kerk en Bedrijfsleven. 

6. 1. C.l.8.8. 
Zoals reeds aangegeven heeft ons deputaatschap zich genoodzaakt gezien de relatie met het C.I.B.B. 
(Centraal Interkerkelijk Bureau voor het Bedrijfsleven) te verbreken. Nadat diverse malen in gesprekken en 
correspondentie met het C.I.B.B. onze visie op het beleid van het C.I.B.B. (de protestantse sectie van 
D.I.S.K.) was uiteengezet was de in 1989 ontvangen conceptbeleidsnota D.I.S.K. 1990/1995 de aanleiding 
om de participatie in het C.I.B.B.-bestuur op te schorten. Op de synode van 1989 is dat al meegedeeld (zie 
art. 156, Acta 1989). De verdergaande veranderingen in het beleid van C.I.B.B./D.I.S.K. , in het bijzonder de 
wijziging van industriepastoraat naar arbeidspastoraat en de theologische bronnen die de basis c.q. de ach
tergrond hiervoor vormden waren de aanleiding tot onze besluitvorming. 
Het eenzijdig alle aandacht te geven aan werknemers en ex-werknemers en te weinig aandacht te hebben 
voor de breedte van de kerk in de wereld van arbeid en bedrijfsleven, botste steeds sterker met de opdracht 
van ons deputaatschap. Het C.I.B.B. had als oorspronkelijke doelstelling een signalerende, dienende, onder
steunende instantie te zijn ten behoeve van de kerken. Nu stelde het C.I.B.B. zich hoe langer hoe meer op 
als een soort sociaal-economische basisbeweging met een eigen zelfstandige functie t.a.v. de maatschappij 
en politiek. De (bevrijdings) theologische bronnen die over het algemeen de basis vormen van bovenge
noemde benadering, waarbij het evangelie van de verzoening nauwelijks een rol speelt, werden meer en 
meer voor deputaten een struikelblok. 
Een gesprek met het bestuur van het C.I.B.B. op 30 maart 1990 leverde geen nieuw perspectief op. In de 
vergadering van 1 juni 1990 werd besloten een einde te maken aan de in 1969 begonnen participatie van de 
Chr. Gerei. Kerken in het C.I.B.B .. 

6.2. Sectie Sociale Vragen van de Raad van Kerken 
Op verzoek van de Raad heeft drs. Drenth als waarnemer de vergaderingen bijgewoond. Om een gefun
deerd inzicht te krijgen of het maandelijks bijwonen van deze sectievergaderingen bijdraagt tot het werk van 
ons deputaatschap zal drs. Aamoudse in 1992 de vergaderingen bijwonen teneinde daarna een beslissing 
te treffen of dit contact op deze manier gecontinueerd dient te worden. 

6.3. CNV 
Het deputaatschap onderhoudt contacten het het Christelijk Nationaal Vakverbond (CNV). De nota's die 
door het CNV worden gepubliceerd op het terrein van de arbeidsvoorwaarden en daarmee verband houden
de zaken worden ons toegezonden. Het deputaatschap ontvangt op deze wijze informatie van deze christe
lijke werknemersorganisatie die van belang is voor haar werkzaamheden. Door de benoeming van ir. 
Lommers als deputaat die in de beginperiode aan het CNV verbonden was, was een goede relatie met het 
CNV eenvoudig. Inmiddels heeft ook een gesprek met enige leden van het CNV-bestuur plaatsgevonden 
over de wederzijdse aandachtsvelden. 

6.4. RMU 
De RMU (Reformatorische Maatschappelijke Unie) heeft als doel het behartigen van de belangen van werk
gevers en werknemers. De RMU streeft dit na door bezinning, voorlichting, het uitgeven van publicaties en 
juridische bijstand. De contacten werden wederzijds op prijs gesteld. Op 4 mei 1992 heeft een gesprek 
plaatsgevonden. 

6.5. GMV 
Het GMV (Gereformeerd Maatschappelijk Verbond) is in principe alleen bestemd voor leden van de 
Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt. Incidenteel mogen ook leden van andere kerken lid worden. 
Doelstelling van het GMV is de hulpverlening en dienstverlening aan, en ook de belangenbehartiging van 
leden in arbeidsorganisaties. Tevens zijn belangrijk de bezinning en het uitgeven van publicaties over maat
schappelijke vraagstukken. Met het bestuur van deze organisatie is op 17 juni 1992 een gesprek gevoerd 
over van beide kanten belangrijk geachte thema's. 

6.6. NCW 
Het Nederlands Christelijk Werkgeversverbond wil de belangen behartigen van het bedrijfsleven in het alge
meen en haar leden in het bijzonder, vanuit een christelijke visie op mens en maatschappij . 
Deputaten die werkgever zijn vormen een contactpunt in de relatie met het NCW. Met het bestuur van het 
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NCW zal gesproken worden over diverse relevante onderwerpen. 

7. Oiakonaal Bureau 
De deputaatschappen ADMA, Kerk en Bedrijfsleven en Hulpverlening beschikken met het Diakonaal Bureau 

over een gemeenschappelijk kantoor in Veenendaal. In opdracht van de generale synode 1989, werd een 

beheerscommissie ingesteld, waarin van ieder deputaatschap een moderamenlid zitting heeft. 

De samenstelling is thans: 
- mw. T. Drenth, namens deputaten Kerk en Bedrijfsleven; 
- H. Medema, namens deputaten Hulpverlening; 
- H. Morel, namens deputaten ADMA. 
De beheerscommissie rapporteert afzonderlijk over haar bevindingen aan de synode. Naar dit rapport willen 

wij u dan ook verwijzen. 
In de financieringswijze van het Diakonaal Bureau is geen wijziging gekomen. Deputaten betalen f 25.000 

per jaar plus de voor Kerk en Bedrijfsleven gemaakte kantoorkosten. Doordat deputaten ADMA moeite had

den hun financiële positie sluitend te houden, is een éénmalige extra bijdrage van f 2.500 door ons deputaat

schap ter beschikking gesteld voor 1992. 

Samenstelling Diakonaal Bureau 
De huidige medewerkers zijn: 
mw. A.H. Blankestijn, secretaresse 
J.N. Noorlandt, bureausecretaris 
H.H . van Well , functionaris voor toerusting en bezinning. 
Veel werk is door de medewerk(st)ers van het bureau verzet. Deputaten willen hun waardering daarvoor 

uiten. 
Zonder de ondersteuning van de heren Noorlandt en Van Well had het werk van deputaten met die voort

gang gekregen, die het nu heeft. Daarbij is, behalve de toerusting en publiciteit ook documentatie van 

belang. 

8. Contacten met andere deputaatschappen 
De contacten met de deputaatschappen die ook gebruik maken van het Diakonaal Bureau werden al 

genoemd. 
Regelmatig is overleg gepleegd door de drie moderamina van deze deputaatschappen over de raakvlakken 

die er zijn in het werk van de deputaatschappen en over de werkverdeling onder de medewerkers. 

Deputaten zijn van mening dat een aantal gemeenschappelijke zaken tussen de drie deputaatschappen, 

zoals bezinning, publiciteit en toerusting, verdere afstemming behoeven, waardoor het Diakonaal Bureau op 

dit punt nog efficiënter zou kunnen werken. 
Na overleg in het drie-Moderamina-overleg hebben deputaten vastgesteld dat deelname van een lid aan 

twee deputaatschappen nl. Kerk en Bedrijfsleven èn ADMA niet noodzakelijk is. De bedoelde interne com

municatie vindt plaats via het Diakonaal Bureau en de vergadering van de drie-moderamina. Op grond hier

van stellen deputaten voor de instructie op dit punt te wijzigen. 
In de achter ons liggende periode ontvingen deputaten het rapport van de Werkgroep Centraal Bureau. 

Deputaten waardeerden dit stuk overwegend in positieve zin . Het deputaatschap stemde in met de conclu

sies. 
Aan het deputaatschap Taken en Prioriteiten werd informatie verstrekt inzake de tijdsbesteding van de 

medewerkers van het Diakonaal Bureau. In overleg met de kerkeraad van Rozenburg gaven deputaten ook 

informatie inzake de tijdsbesteding van de industriepredikant. Deputaten Kerk en Bedrijfsleven betreuren het 

ten zeerste dat Deputaten Taken en Prioriteiten een conclusie hebben geformuleerd zonder dat er enig over

leg met hen heeft plaatsgevonden (zie 4.3. en 5.) . 

9. Financiën 
Binnen het door de generale synode vastgestelde financiële kader konden de werkzaamheden van de depu

taten plaatsvinden. De begrotingsruimte die ontstaan is door het wegvallen van de bijdrage aan het C.I.B.B. 

is gedeeltelijk aangewend voor extra activiteiten binnen de eigen kerken. Te noemen zijn de Werkgroep 

Ethiek en Bedrijfsleven en de enquête over Geloof en Economie. Ook konden de gestegen kosten van het 

Industriepastoraat worden opgevangen. 
Jaarlijks wordt een bijdrage gegeven in de kosten van het Diakonaal Bureau van f 25.000, terwijl de kosten 

verbonden aan de dienstverlening door het Kerkelijk Administratief Bureau opliepen van f 4.900 in 1989 tot f 

7.700 in 1991 zonder dat de omvang van het dienstenpakket werd uitgebreid. Voor de komende jaren zal 

rekening gehouden worden met enigszins oplopende kosten als gevolg van de gestegen inflatie. De vermo

genspositie stabiliseert zich op een verantwoord niveau. 

BALANS PER 31 DECEMBER 1991 1990 1989 
f f f 

ACTIVA 
Vorderingen/overlopende activa 12.496 11.472 8.915 
Liquide middelen 85.681 84.119 85.970 

TOTAAL ACTIVA 98.117 95.591 94.885 
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PASSIVA 
Eigen vermogen 92.958 89.697 
Schulden op korte termijn 5.162 5.894 
Te verrekenen posten 57 0 

TOTAAL PASSIVA 98.177 95.591 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN 1991 1990 
f f 

BATEN 
Opbrengsten bijdrage kerken 79.186 75.460 
Interest 6.293 5.460 
Overige inkomsten 1.490 175 

86.969 81 .095 

LASTEN 
Algemene kosten 44.235 40.996 
Subsidies 34.845 35.921 
Bijdrage C.I.B.B. 0 2.565 
Uitgaven brochures 4.628 75 

86.969 81 .095 

Batig/Nadelig saldo + 3.261 + 2.438 

Maximaal zou een bedrag van f 83.500 per jaar uit collecten ontvangen kunnen worden. 
In 1991 werd geen afdracht ontvangen van de volgende gemeenten: 
P.S. van het Noorden: Sneek en Urk-E.H. 
P.S. van het Oosten: Driebergen 

87.259 
7.626 

0 

94.885 

1989 
f 

77.263 
3.758 

382 

81.403 

39.086 
32.110 

5.130 
6.234 

81.403 

-1.157 

P.S. van het We_sten: Alphen a/d Rijn, Den Haag-Scheveningen, Katwijk, Rijnsaterwoude 

P.S._ van het Zuiden: Dordrecht-Centrum, Poederoyen, Barendrecht, Middelharnis, Nieuwpoort, Rotterdam
Kralingen 

BEGROTING 

BATEN 
Collecten 
Interest 

LASTEN 
Algemene kosten 
Subsidie Industriepastoraat 
Bijdragen werkgroepen 
Brochures, publicaties 

Bijdrage per lid 

10. Voorstel/en 
Deputaten stellen u voor: 

1993 
f 

83.000 
6.000 

89.000 

46.000 
37.000 
2.000 
4.000 

89.000 

f 1,10 

1994 1995 
f f 

86.000 90.000 
6.000 5.000 

92.000 95.000 

47.000 48.000 
38.000 39.000 
2.500 3.000 
4.500 5.000 

92.000 95.000 

f 1,15 f 1,20 

a. de handelingen van deputaten goed te keuren; 
b. artikel 2 van de instructie aan te passen door de zinsnede 'van wie één ook ADMA-deputaat is' te laten 

vervallen; 
c. opnieuw deputaten te benoemen: mw. drs. T. Drenth en de heren drs. W.P. de Groot, ir. A. Langstraat en 

drs. J. Vogel hebben te kennen gegeven niet opnieuw voor benoeming in aanmerking te willen komen. 
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Deputaten zullen uw vergadering een afzonderlijk voorstel doen voor de benoeming van nieuwe deputa

ten; 
d. de begroting voor de jaren 1993, 1994 en 1995 goed te keuren; 
e. 1. deputaten in staat te stellen de overeengekomen financiële steun aan de kerk van Rozenburg t.b.v. de 

industriepredikant voort te zetten tot uiterlijk 1 januari 1997. Zulks conform de voorstellen van de kerk 
van Rozenburg; 

2. zo gauw de functie van industriepredikant te Rozenburg wordt beëindigd, deputaten te machigen bin

nen het kader van het vastgestelde budget te voorzien in vervangende capaciteit in zodanige vorm dat 

de uitvoering van haar opdracht kan worden voortgezet. 

BIJLAGE 59 
Art. 146,209, 211 

RAPPORT 6 VAN COMMISSIE 5 INZAKE HET RAPPORT VAN 
DEPUTATEN KERK EN BEDRIJFSLEVEN 

C. Veen, secretaris 

1. Uw commissie heeft zich langdurig met het rapport van deputaten Kerk en Bedrijfsleven beziggehouden. 

Ze heeft twee lange gesprekken met een afvaardiging van deputaten gevoerd. De zaken waarmee we 

ons het meest intensief hebben beziggehouden zijn : de pastorale handreiking bij zondagsarbeid , de 

enquête van deputaten, het functioneren van de industriepredikant en de (toekomstige) taak van het 

deputaatschap. Voordat we hierover rapporteren , noemen we eerst enkele andere zaken en personen. 

2. Ook uw commissie wil erbij stilstaan dat de voormalige secretaris van het deputaatschap, br. D. de Boer, 

overleed op 59 jarige leeftijd. 
3. Vier van de zes deputaten hebben te kennen gegeven niet opnieuw voor benoeming in aanmerking te 

willen komen. Deputaten beseffen dat dat niet bevorderlijk is voor de continuïteit. Alle vier hadden ze 

echter legitieme redenen en doen derhalve dit verzoek. Daarbij zij aangetekend dat, gelet op de uitkomst 

van dit rapport, het wellicht gewenst is dat aan (enkelen van) hen gevraagd wordt in de komende drie 

jaar toch nog als deputaat te blijven functioneren . 
4. In het gesprek met deputaten is gevraagd of de naam van het deputaatschap niet te beperkt is (gewor

den)? Ligt het accent niet te sterk op de industrie? Deputaten antwoordden dat uit hun werk en rapporta

ge blijkt dat zij aandacht hebben voor het sociale gebeuren, voor de hele economie. Opgemerkt werd 

ook dat er inderdaad een heel sterk accent op de economie is komen te liggen. Betekent dat niet dat het 

maatschappelijk gebeuren teveel vanuit de economie wordt verklaard en bekeken; dat deze aandacht 

niet ten koste zou kunnen gaan van andere belangrijke aspecten? Deputaten verzekerden ons dat dat 

geenszins hun bedoeling is. Zij proberen in de ingewikkelde samenleving aan alle aspecten recht te 

doen, vanuit Gods Woord. 
5. Het lijkt uw commissie terecht dat deputaten de relatie met het C.I.B.B./D.I.S.K. verbroken hebben. 

6. We vroegen of mw. drs. Drenth niet al een voldoende inzicht gekregen had of de contacten met de sec

tie Sociale vragen van de Raad van Kerken voldoende zinvol zijn en gecontinueerd dienen te worden. 

Deputaten antwoordden dat mw. drs. Drenth drs. W.G. Moerdijk als waarnemer is opgevolgd. Ze had 

lang niet altijd tijd de vergaderingen bij te wonen. Daarom zal drs. Aarnoudse dat nu een jaar doen om 

een zorgvuldig oordeel daarover te kunnen geven. 
7. Uw commissie constateerde dat er met de AMU en het GMV contact geweest is. Deputaten noemen het 

een goed contact. Helaas moeten we zeggen dat er van een intensivering van de contacten, waar de 

synode in 1989 op aandrong, geen sprake is geweest. 
8. Wat de financiën betreft heeft de commissie zich erover verbaasd dat de kosten verbonden aan de 

dienstverlening door het K.A.B. opliepen van f 4.900 in 1989 tot f 7.700 in 1991 zonder dat de omvang 

van het dienstenpakket werd uitgebreid. Deputaten deelden onze verbazing. 
Voorts vroegen wij of het terecht is dat het wegvallen van de bijdrage aan het C.I.B.B. gedeeltelijk is aan

gewend voor extra activiteiten binnen de eigen kerken. Deputaten meenden dat zij, om aan hun instruc

tie zo goed mogelijk uitvoering te geven, daarin verantwoord handelden. 
9. Wat de pastorale handreiking bij zondagsarbeid betreft moest de commissie zich over de opdracht van 

de generale synode van 1989 buigen of deputaten serieus rekening gehouden hebben met de opmerkin

gen van de synode-commissie en die ter synode gemaakt zijn . Naar de mening van de commissie heb

ben deputaten aan de opdracht van de synode voldaan. Toch hadden we graag gezien dat ze er nog 

serieuzer rekening mee gehouden hadden. Ze hebben hun uitgangspunten vastgehouden en hebben de 

gemaakte opmerkingen binnen dat kader maximaal verdisconteerd. Het is duidelijk dat deze brochure 

geen richtlijn voor onze kerken is. Ze is niet meer dan ze heet: een handreiking. Als zodanig kan ze func

tioneren om in de gemeente het gesprek over dit onderwerp op gang te brengen en te stimuleren. 

10. Het is duidelijk dat deputaten er zelf van doordrongen zijn dat het onderzoek onder de naam 'Geloof en 

Economie', dat zij deden maar een heel bescheiden enquête is waaraan geen vergaande conclusies ver

bonden mogen worden. Daarom verbaasde het uw commissie dat de conclusies en aanbevelingen in 

extenso in het synoderapport werden opgenomen. Uw commissie meent dat deputaten niet zo (uitvoerig) 

over deze enquête hadden moeten rapporteren . Nog afgezien van de vraag of een gesprek met 18 ker

keraden voldoende materiaal oplevert dat representatief voor onze kerken geacht mag worden, hadden 

deputaten, toen 7 kerkeraden niet wilden meewerken, ervan af moeten zien om in dit jaar de enquête te 

willen afronden. Ze hadden er meer tijd voor moeten nemen en eventueel op de volgende synode hun 

bevindingen moeten rapporteren. Dan hadden ze nu alleen hoeven te melden dat ze hiermee bezig zijn . 
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De commissi_e kreeg ook inzake ~n het conceptrapport e~ heeft aan deputaten kritische vragen over de 

opzet en de inhoud van de enquete gesteld. De belangriJkste vraag was of niet teveel nadruk is gelegd 

op wat in de gemeente leeft, waarbij de vraag wat Gods Woord zegt teveel op de achtergrond komt. 

Deputaten antwoor~den dat het gesprek met kerkeraden werd gevoerd, van wie verwacht mag worden 

dat ze hun ambtehJke verantwoordeliJkhe1d verstaan en dat er met die kerkeraden vanuit de Heilige 

Schrift gesproken I_s wat In concrete situaties van een christen gevraagd wordt. De kerkeraden die mee
werkten_, hebben dit contact met deputaten als belangrijk ervaren. 

Bovendien hebben we deputaten gevraagd waarom zij deze enquête hielden en waarom ze er op deze 

synode over rapporteerden, zoals ze hebben gedaan. Uit hun antwoord is ons gebleken dat zij het in de 

eerste plaats gedaan hebben vanuit de vraag waarmee en hoe zij de kerken kunnen dienen- hoe zij kun

nen voldoen aan de taak die de generale synode hen opgedragen heeft. Hoewel dit onde'rzoek nog in 

een_ voorlopig stadium Is, he~ben ze toch erover gerapporteerd, omdat ze graag in het rapport hun eigen 

bez1nnmg _wilden laten doorklinken. Tevens hangt het samen met de voorstellen die ze inzake voortgaan

de bez1nni~g doen. Uw commIssIe Is het niet met deputaten eens dat de . voorlopige . resultaten van 

een dergelijk onderzoek o~ de_ synodetafel terechtkomen en is van mening dat er. door deputaten! . met 
deze re_sultaten zeer voorzichtig moet worden omgegaan. 

11 . U1tvoeng 1s gespr?ken over (het functioneren van) de industriepredikant. Het is duidelijk dat er in zijn 

werk e_en verschu1v1ng heeft plaatsgevonden. _Hoewel hij _vroeger ook wel werkte voor deputaten, lag 

toen z11n taak voor minstens 90% In het industriepastoraat in het Botlekgebied. Nu werkt hij voor 40°;. in 

dienst van __ deputaten, terwijl hij in feite in dienst staat van de Chr. Gerei. Kerk te Rozenburg/de 

lnterkerkeliJ_ke Adviesraad Industriepastoraat (1.A.I.) . Wij vroegen deputaten wat voor werk drs. 

Aamoudse in Rozenburg doet. Is er nog werk voor hem? We vroegen ook of het tegenover Rozenburg 

en de I.A.1. verantwoord Is dat hij 40% van zijn tijd besteedt aan werk voor deputaten. Past dat binnen de 

1nstruct1e _van deputaten? Deputaten antwoord_den dat drs. Aarnoudse nog heel wat werk in het 

Botlekgeb1ed doet, zoals het bezoeken van bedriJven, lopen van stages, meedoen in ploegendienst en 

aan cursussen en contact leggen met mensen. [)rs. Aarnoudse doet geregeld van zijn werk verslag aan 

Rozenburg en de I.A. I. Z1J accepteren dat er in zIJn werkzaamheden een verschuiving heeft plaatsgevon

den ten gunste van het werk voor ons _deputaatsc~ap, ook omdat zijn salaris voor het grootste deel door 

deputaten wordt b.etaald_. Omdat er in de bedriJven in het Botlekgebied, vanwege de toenemende 

Amenkaan~e bednJfsvoenng, steed_s minder plaats Is voor een pastor in het bedrijf stelt Rozenburg voor 

dat de hu1d1ge 1ndustriepred1kant zI1n_ werkzaamheden gaat beëindigen; uiterlijk op 1 januari 1997. Dat is 

terecht, maar wel vraagt de commIssIe zich af of daar niet erg royaal de tijd voor wordt genomen. Het lijkt 

ons goed als_ deputaten opdracht krijgen daa_rover m_et de kerkeraad van Rozenburg te spreken. 

Deputaten zIJn van mernng dat de verschu1v1ng die in het werk van de industriepredikant heeft plaatsge

vonden geheel past binnen de instructie die de synode aan deputaten gegeven heeft. Uw commissie 

denkt daar_ wat anders over.__ Het is duidelijk dat bezinning, enz. tot de taak van deputaten behoort. Die 

taak ~erd in het ve_rlede~ (b1Jna) niet door de ind_ustriepredikant verricht. Het lijkt ons niet juist dat er nu 

aan z1Jn taak ee.n einde liJkt te komen, hem wel die taak op te dragen. Het is primair de taak van deputa

ten zel_f, waarb1J een eventu~le industriepredikant wel enige steun kan geven, maar niet als een (partti

me) vn19estelde voor bezinning en toerusting moet gaan functioneren . Deputaten kunnen bij de vervul

ling van hun taak ook een_beroep doen op de werkers van het Diakonaal Bureau. 

12. Met deze laatste opmer_kingen zijn we bij het laatste punt van ons rapport aangekomen: de taak van 

deputaten Kerk en BedriJfsleven. Het Is voor de commIssIe de vraag of dit deputaatschap moet blijven 

voortbestaan als er metterdaad geen industriepredikant meer is. Bij deze vraag hebben we gekeken 

naar het ontstaan van dit deputaats_chap. _In Rozenburg werkte aanvankelijk in dienst van de Chr. Gerei. 

Kerk te Rozenburg een evangelisat1epred1kant, gesteund door deputaten Evangelisatie. Dit werk maakte 

een ontwikkeling door naar de taak van industriepredikant. Dat maakte het noodzakelijk dat een ander 

deputaatschap dan deputaten Evangelisatie dit werk steunde. Er was overleg met deputaten ADMA. Op 

de synode va_n 1977 werd besloten om een nieuw deputaatschap 'Kerk en Bedrijfsleven' in het leven te 

roepen, waarin zow_el deputaten Evangehsat1e als deputaten ADMA vertegenwoordigd waren. In 1980 

werd Kerk _en BedriJfsleven een zelfstandig deputaatschap. Het evangelisatorische aspect verdween in 

het industriepastoraat steeds meer. Daardoor werd in 1_989 bes(oten dat deputaten Evangelisatie niet 

l~nger in dit _deputaatschap vertegenwoor?1gd zouden zIJn. Het ziet er naar uit dat over niet al te lange 

t1Jd er geen 1ndustnepred1kant meer zal z.I1n. Met het oog op een industriepredikant werd in 1977/80 dit 

deputaatschap ingesteld. Nu die reden liJkt weg _te vallen, menen wij dat de belangrijkste reden om dit 

deputaatschap te laten voortbestaan verdwenen Is. De taken die overblijven, zouden naar onze gedach

te doo_r deputaten ADMA kunnen worden overgenomen. Daar horen ze . vanouds . thuis. We denken 

daarb1J aan sectie D va_n dit deputaatschap. Met deputaten hebben we hierover gesproken. Zij stonden 

er niet b1J voorbaat afw11zend tegenover, maar achtten_ het minder gewenst. Ze wezen ook op het gevaar 

dat ADMA een te groot deputaatschap wordt. Bove_nd1_en beklemtoonden zij dat het van belang is dat de 

analyse van levensbeschouweliJke vragen · de bezinning inzake kerk . en christen zijn in een industriële 

samenlev1n~ · moet doorgaan, evenals de toerusting van daaruit van de leden van onze gemeenten. De 

comm1ssIe Is dat met deputaten eens. Daarom stelt zij voor aan deputaten op te dragen om in de 

komende periode te bezien waarmee de kerken het meest gediend zijn. 
13. De commissie stelt de synode voor: 

1. deputaten_ in staat te stellen de overeengekomen financiële steun aan de kerk van Rozenburg t.b.v. 

de 1~dustriepred1kant voort te_ zetten tot uiterlijk 1 januari 1997, maar tevens deputaten op te dragen 
er b1J Rozenburg op aan te dringen de uiterlijke termijn op 1 januari 1996 te stellen· 

2a. deputaten op te dragen om, in samenwerking met deputaten ADMA, te onderzo~ken of vanaf 1995 

de taak die deputaten hebben door_ deputaten ADMA kan worden overgenomen; 

2b. de generale synode van 1995 te dienen met een voorstel waaruit blijkt hoe dit werk ten dienste van 
de kerken het best kan worden voortgezet; 
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3. de handelingen van deputaten goed te keuren; 
4. opnieuw deputaten te benoemen. 

D. Visser, rapporteur 

BIJLAGE 60 
Art. 147 

RAPPORT 9 VAN COMMISSIE VI, BETREFFENDE FINANCIËLE 

IMPLICATIES VAN FONDSVORMING BUITENLANDSE STUDENTEN 

Zowel in het rapport van deputaten Financieel van de Theologische Universiteit als in het rapport van depu

taten Hulpverlening in binnen- en buitenland is een voorstel gedaan betreffende fondsvorming voor buiten

landse studenten namelijk: 
'Het curatorium/deputaten Financieel, deputaten Zending en deputaten Hulpverlening in binnen- en buiten

land stellen zich garant (elk voor een derde deel) voor de kosten, verbonden aan fondsvorming buitenlandse 

studenten, die worden geraamd op f 40.000 tot f 70.000 per jaar.' 
De commissie heeft zich nogmaals beraden over de financiële implicaties van dit voorstel. 

Zij blijft van mening, dat deputaten Financieel hiervoor geen financiële verplichtingen kunnen aangaan, zoals 

verwoord in rapport 1. 
Naar de mening van de commissie dient onderscheid gemaakt te worden in de herkomst van de student, 

namelijk: 
a. uit één van de zendingsgebieden; 
b. niet uit één van de zendingsgebieden. 
Wanneer een aspirant-student voldoet aan de gestelde criteria en de studie gaat volgen aan de 

Theologische Universiteit stellen deputaten Zending zich volledig garant voor de hieraan verbonden kosten 

binnen de hierboven genoemde bedragen wanneer deze student afkomstig Is uit één van de zend1ngsgeb1e

den; als de student afkomstig is uit een gebied buiten de zendingsgebieden stellen deputaten Hulpverl_ening 

in binnen- en buitenland zich volledig garant voor de hieraan verbonden kosten, eveneens binnen de hierbo

ven genoemde bedragen. 
Gelet op de genoemde bedragen behoeft er voorshands niet tot fondsvorming te worden overgegaan. 

Wanneer de garantie-stelling tot financiële consequenties leidt, kan dit voldaan worden uit de huidige bud-

getten. . 

Na drie jaren kan op basis van de opgedane ervaringen alsnog overwogen worden tot fondsvorming over te 

gaan. . . 

De commissie stelt de synode voor in plaats van het gestelde onder 11 punt 5 van rapport 3 van commIssIe 

V aldus te besluiten: 
1. a. deputaten Buitenlandse Zending te machtigen garant te staan voor de kosten van buitenlandse stu-

denten, afkomstig uit één van de zendingsgebieden, tot maximaal f 70.000 per jaar; . 

b. deputaten Hulpverlening in binnen- en buitenland te machtigen garant te staan voor de kosten van bui

tenlandse studenten, afkomstig uit een gebied buiten de zendingsgebieden, tot maximaal f 70.000 per 

jaar; 
2. de hieraan verbonden financiële consequenties te bekostigen uit de huidige budgetten; 

3. voorshands niet over te gaan tot fondsvorming buitenlandse studenten; 

4. aan de hand van de opgedane ervaringen door deputaten Zending resp. deputaten Hulpverlening in bin

nen- en buitenland de synode van 1995 eventueel voorstellen te laten doen om tot fondsvorming over te 

gaan. 

J. Boer, rapporteur 

BIJLAGE 61.A. 
Art. 148 

DRIE OVERWEGINGEN BIJ INSTRUCTIE 8.01. 

1. Er is behoefte aan deze uitgave, omdat een uitgave van de Psalmen in de nieuwe berijming niet meer los 

van het Liedboek is te verkrijgen, waardoor onbedoeld het gebruik van heel het Liedboek gestimuleerd 

zou kunnen worden. 
2. Handelen vanwege de generale synode is hierbij noodzakelijk, omdat de Interkerkelijke Stichting voor het 

Kerklied alleen dan genegen is om de loskoppeling van de Psalmen van de rest van het Liedboek toe te 

staan, indien de generale synode daarop aandringt. 
3. Het is wellicht gewenst als kerken gezamenlijk het genoemde recht aan te vragen, waarbij de generale 

synode zelf van dit recht gebruik kan maken dan wel de kerken (plaatselijk of in regionaal verband) in 

staat stelt er gebruik van te maken. 

BIJLAGE 61.B. 
Art.148 

RAPPORT 5 VAN COMMISSIE III INZAKE INSTRUCTIE 8.01 

Uw commissie is van gedachten, dat het goed is de kerken, die prijs stellen op een uitgave van de Nieuwe 
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Berijmin~ los van de rest van het Liedboek voor de Kerken terwille te zijn. Zij acht het echter niet gewenst, 

dat de uitgave zou plaatsvinden in opdracht van de generale synode van onze kerken. Zij meent, dat daar

om de aangewezen weg Is dat _de generale synode er bi). de lnterkerkelij_ke Stichting voor het Kerklied op 

aandnngt, dat er opnieuw een uitgave van de Nieuwe Beri1m1ng afzonderl1Jk beschikbaar komt. De commis

sie stelt u voor aan de intentie van de instructie te voldoen door namens de generale synode een brief met 

deze strekking aan genoemde stichting te doen uitgaan. 

BIJLAGE 62 
Art. 149 

G.C. den Hertog, rapporteur 

RAPPORT 6 VAN COMMISSIE III INZAKE INSTRUCTIE 8.03 

U_w commissie stelt u voor deze instructie over te nemen, met deze kanttekening, dat onze voorkeur ernaar 

uit~aat, dat er een bundel met orgelzett1ngen tot ~tand komt van niet alleen de nieuw gecomponeerde melo

d1een, maar van alle melod1een van de schnftben1m1ngen in de door deputaten Berijmde Schriftgedeelten uit 
te geven bundel. 

G.C. den Hertog, rapporteur 

BIJLAGE 63 
Art. 153, 158, 218, 221 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR DE EVANGELIEVERKONDIGING 
ONDER ISRAEL 

1. Deputaatschap 

1. 1. Samenstelling deputaatschap 

Momenteel is het deputaatschap voor de Evangelieverkondiging onder Israël als volgt samengesteld: 

De zendende kerken van Groningen en Z1enkzee hebben respectievelijk afgevaardigd prof. dr. M. Boertien 

en drs. R.W.J. Soeters (Groningen) en de brs. K.T. de Jonge en O.C. Quist (Zierikzee). 

Voor de particuliere synode van het Noorden: ds. J. Germs (sec.: ds. M. Oppenhuizen) en ds. A. Brons 

(sec.: drs. G.J. van Rookhuyzen). 

Voor de particuliere synode van het Oosten: ds. H. Biesma (sec.: drs. M.C. Mulder) en ds. H.O. Rietveld 

(sec.: ds. H.H. Klomp). 

Voor de particuliere synode van het Westen: ds. C. van Atten (sec.: ds. J. Verhage) en ds. E.E. Slofstra 
(sec.: ds. T.M. Hofman). 

Voor de particuliere synode van het Zuiden: ds. J.P. Boiten (sec.: ds. M. van der Sluys) en br. G.J. Omstein 

(sec.: ds. A.G. Boogaard). 

De generale synode 1989 benoemde dr. G.C_. den Hertog _(1 e secretaris) , ds. B. de Graaf (2e secretaris) , br. 

P. Vree (1e penningmeester) en ds. M.W. VriJhof (2e penningmeester) en dr. T. Brienen als adviseur. 

1.2. Voorzitters 

Ds. H. Biesma is voorzitter van het deputaatschap, terwijl ds. H.O. Rietveld als tweede voorzitter optreedt. 

1.3. Wijzigingen 

Ons deputaatschap onderging in de afgelopen verslagperiode opnieuw enkele wijzigingen. Ds. J. Plantinga 

verzocht aan de_part1cul_1ere synode van het Noorden niet herbenoemd te worden, en werd opgevolgd door 

ds. J. Germs. Z11n functie In C.C.K.-Nes Ammim (zie 7.1.4.) werd overgenomen door ds. E.E. Slofstra. Dit 

vooriaar moest ds. A. Wagenaar terugtreden als deputaat, omdat hij een beroep aannam naar een buiten de 

particuliere synode van het Noorden gelegen gemeente. In zijn plaats werd inmiddels benoemd ds. A. 

Brons. Hoewel ds. T.M. Hofman secundus-deputaat is,_ en nimmer de vergadering van deputaten heeft hoe

ven te bez_oeken, willen we hier toch met_ dankbaarheid memoreren, dat hij na zijn plotseling aan het licht 

getreden ziekte weer Is hersteld en bevestigd kon worden in zijn nieuwe gemeente. 

2. Zendende kerken 
Deputaten_zijn er dankbaar voor, dat ze ook in de achter hen liggende verslagperiode hun werk hebben kun

nen doen 1n goede samenwerking en eensgezindheid met de roepende kerken. De samenwerking met de 

kerk van Groningen heeft m.n. gestalte gekregen aan de vooravond van de zg. Golfoorlog, toen deputaten in 

nauw overleg met de z~ndende kerk van Groningen besloten om ds. en mw. Van der Vegt-Fiehland tijdelijk 

terug te roepen uit lsrael. De afgevaardigden van de kerk van Zierikzee, br. K.T. de Jonge en br. O.C. Quist, 

die ds. B. de Graag Is opgevolgd, bezoeken evenals de afgevaardigden van de kerk van Groningen trouw 
de vergadenngen. 

3. Vergaderingen 

In de verslagperiode vergaderden deputat~n 13 maal, en wel in 1989 op 20 juni, 29/30 september en 7 

december, 1n 1990 op 21 februan: 27/28 april, 29 augustus en 12 december; in 1991 op 26 maart, 3 juli, 4/5 

oktober en 1n 1992 op 20 Januari, 25 maart en 29 april. De vergaderingen waarvoor twee data staan ver-
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meld, zijn onze zogenaamde 'bezinningsweekends' geweest, die sinds een aantal jaren een belangrijk mid

del zijn om als deputaten, adviseurs, afgevaardigden van zendende kerken en werker met elkaar door te 

spreken over wezenlijke beleidszaken. Voorafgaand aan de deputatenvergadering vindt steeds een modera

menvergadering plaats, die behalve door de 1 e en 2e voorzitter en de door de generale synode benoemde 

deputaten en adviseur ook door prof. dr. M. Boertien als afgevaardigde van de zendende kerk en adviseur 

van deputaten wordt bijgewoond. 

4. Bezinning 
4.1. Inleiding 
De generale synode van Groningen 1989 droeg deputaten onder meer op om 'bij het voortzetten ~an hun 

bezinning en in continuïteit met het verleden met name te denken aan de volgende onderwerpen, m deze 

volgorde: 
1. de roeping van Israël volgens het Oude Testament; 
2. de bijbelse gegevens inzake de rest; 
3. de manier waarop in het gehele Nieuwe Testament over Israël wordt gesproken.' 

Deze opdracht hebben deputaten op de volgende wijze uitgevoerd. Voor het jubileumnummer van ons perio

diek 'Vrede over Israël' hebben wij enkele scribenten gevraagd om artikelen over de exegetische aspecten 

van deze vragen te schrijven, waarvan u hieronder in 4.2. de hoofdlijnen vindt samengevat. Deputaten kun

nen zich in deze samenvatting in grote lijnen herkennen, zonder te menen dat hiermee dit onderwerp uitput

tend behandeld is. 
Daarnaast hebben wij dr. T. Brienen bereid gevonden ons te dienen met een studie over de bezinning die 

door ons deputaatschap in de loop der jaren is verricht. Ook van deze studie vindt u de resultaten hieronder 

samengevat (4.3.). 
Tenslotte treft u een voorstel van ons aan om te komen tot wijziging van de naam van ons deputaatschap 

(4.4.) . 

4.2. De restgedachte 
De generale synode '89 gaf deputaten de opdracht zich in de bezinning bezig te houden met de restgedach

te. Deputaten hebben hieraan gevolg gegeven door middel van een drietal studies van de hand van bij het 

deputaatschap betrokken auteurs in het jubileumnummer van ons blad 'Vrede over Israël' (35e jaargang, 

okt. '91 , nummer 4/5, pag. 3-23), waarvan hier een beknopte samenvatting volgt. Uit de studies is gebleken, 

dat in het Oude Testament de restgedachte sterk aanwezig is. Het kan al worden aangewezen in het boek 

Genesis, waarin van 'overblijven' sprake is bij Noach (6:23) en bij Jozef (45:7). Ook bij de profee) Elia komen 

we op een pregnante manier in aanraking met het begnp 'overblijven' (1 Kon. 19:18}. Veelvuldig treffen we 

de begrippen 'overblijven/overblijfsel ' aan bij de schriftprofeten. We verwijzen naar (een selectie): Jes. 

10:21v, 11:11,16; 28:5; Jeremia 8:3, 11 :23, 41:16, 42:17; Ezechiël 6:8,12; 14:22; Micha 2:12, 4:7, Zefanja 

2:7, 3:12; Zacharia 8:6,11v, 13:8, 14:16. 
In de tijd tussen Oud en Nieuw Testament wordt er in Israël gebruik gemaakt van de begrippen 

'overblijven/overblijfsel' . Dit is expliciet aan te wijzen bij de gemeenschap van Qumran. Maar ook de 

Farizeeën (zoals blijkt uit latere bronnen) beschouwden zichzelf als de 'rest' van Israël, het ware volk van 

God. 
In het Nieuwe Testament kunnen we wijzen op twee teksten: Rom. 9:27 (citaat uit het Oude Testament) en 

Rom. 11 :5. 
Op grond van de theologisch relevante teksten, waarin over de rest gesproken wordt, komt het volgende 

beeld naar voren. In de rest komen Gods oordeel en genade aan het licht. God voltrekt zijn oordeel aan zijn 

volk vanwege afvalligheid, afgodendienst, sociaal onrecht. Slechts een rest van het volk blijft bewaard. De 

keerzijde van dit handelen van God is, dat in de rest Gods genade en trouw blijken. Er is toch nog een rest. 

Kenmerkend voor deze rest is het vertrouwen op God. Het bestaan van de rest is te karakteriseren als sepa

ratie en representatie . God maakt scheiding in Zijn volk. Een (groot) deel van het volk wordt verstoten. 

Tegelijk is van de overgebleven rest te zeggen dat zij de vertegenwoordiging is van het hele volk. God gaat 

door met Israël. 
Met de rest maakt God een nieuw begin. Op de rest rusten Gods beloften en ook de taak om Gods heil te 

verkondigen (Jes. 66:19). Ten tijde van de ballingschap treedt in het rest-begrip sterk het verwachtingsas

pect aan de dag. Het volk is weggevoerd, maar een rest zal weerkeren. Die verwachte wederkeer wordt 

beschreven in termen van het volkomen heil. De vraag laat zich stellen of deze beloften met de terugkeer 

van (een rest van) de ballingen ook geheel vervuld zijn. 
In sommige tekstgedeelten, waarin gesproken wordt over de rest, is tevens sprake van een heils-figuur. Te 

wijzen valt op de 'Rechtvaardige Spruit' in Jer. 23:5. Er zijn ook tekstgedeelten, waarin een verbinding is op 

te merken tussen de rest en het komen van de volken tot de God van Israël (Jes. 45:20, 22). 

De nieuw1estamentische gegevens over de rest doen zien, dat de in Jezus gelovende Joden representanten 

genoemd kunnen worden van Israël op grond van Gods verkiezende liefde. Deze joden zijn het bewijs , dat 

God Israël niet verstoten heeft, maar op het heil van Israël bedacht blijft. Daarom vormt het overblijfsel van 

Israël voor de apostel Paulus een stimulans om door te gaan met zijn arbeid zijn volksgenoten voor Christus 

te winnen en een aanleiding om de gemeenten uit de heidenen op te roepen Israël tot jaloersheid te verwek

ken. In deze gelovige rest blijkt dat er wel een scheidslijn is in Israël, maar geen verwerping van Israël. 

Wat hier over de 'rest' geschreven is, betreft slechts een facet van onze bezinning. Er zou meer te zeggen 

zijn, zeker ook over de vraag hoe in het Nieuwe Testament over Israël gesproken wordt. 

Het is goed om ons nu te wenden tot de bezinning over de vragen rond Israël, zoals dit in de loop der jaren 

binnen ons deputaatschap heeft plaatsgevonden. 

4.3. Bezinning in het verleden 
In opdracht van deputaten heeft dr. T. Brienen een bezinningsrapport samengesteld, mede in het licht van 
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de ~pdrachten_ v~n de generale synode van 1989, waar sprake is van 'het voortzetten van hun bezinning' en 

dat in cont1nu1te1t met het verleden'. Daarom heeft hij uit de officiële bezinningsstukken van deputaten vanaf 

1945 een rapport samengesteld onder de titel: Ingelijfd in Israël en ten dienste van Israël. De hoofdzaken 

van deze bezinning komen op het volgende neer: 
4.3.1. Plaats van Israël in het heilshandelen van God 

God doet nog steeds het Joodse volk voortbestaan. Wat is de diepste reden daarvan? In elk geval kan 

gezegd worden, dat het voor_geen tegenspr;;iak vatbaar is, dat er met name ook in het N.T. nog belof

ten hggen voor het volk lsrael. God heeft Zijn belofte en verkiezing omtrent Israël niet teniet gedaan. 

Het 1s echter ~e vraag, of het herstel van Israël als natie regelrecht gezien moet worden als vervulling 

van oud- e~ meuw1estament1sche beloften. We moeten voorzichtig zijn om uit de feitelijkheid van de 

geschiedenis conclusies te trekken te_n aanzien van Gods handelen, ook met Israël. Wel kan gezegd 

worden, dat God nog steeds met lsrael bezig Is. Voorts zegt de Bijbel duidelijk, dat er voor jood en hei

den geen heil 1s buiten Chnstus (zie El. 2:14, _Gal. 3:29). De christelijke gemeente is bij Israël ingelijfd 

en deelt nu 1n de beloften, die lsrael gelden (zie o.a. Ps. 87, Rom. 11 :17). Dit betekent, dat Israël door 

God nimmer 1s afges~_hreven en dat bij de relatie met Israël de kerk mag bedenken dat hier iets anders 

aan de orde 1s ~an bij de ze.~d1ngsarbe1d onder de heidenen. Zowel de verharding van Israël als ook 

het behoud van geheel lsrael ziet de apostel zich voltrekken in het 'heden' , d.w.z. tussen de eerste en 

de tweede komst van Christus (vgl. _Rom. 11 :26w). Het gaat God nog steeds om Israël, ook in het 

behoud van de heidenen. De ker.k Is volk van God, doordat ze door Christus in Israël is ingelijfd. 

Daarom_ maakt Paulus nadrukk_elijk onderscheid m de benadering van Joden en heidenen met het 

evangelie. Met de eersten wil hij samen de schriften van het Oude Testament lezen als roepend om 
en reeds getuigend van Jezus Christus. 

4.3.2. Geen twee wegen 

Hij is de ene _weg. Het gaat _om één Herder en één kudde, uit Joden en heidenen. De gedachte van de 

twee-wegen 1s van het begin af door deputaten steeds afgewezen. De verhouding van Israël en Kerk 

1s een heel b1Jzondere. Ze staan met naast of tegenover elkaar, ze komen nog minder na elkaar. Er is 

de noodzaak dat z~ naar elkaar toekomen, omdat ze met elkaar de ene weg moeten gaan van het 

leven met God 1n z1Jn verbond en het als zondaar behouden worden door zijn genade, die in Christus 

Jezus 1s. Samen-met-elkaar is de karakterisering voor de onderlinge verhouding. 
4.3.3. Gesprek - getuigenis - dienst 

Gods_ handelen met Israël gaat voort in de tijden in vervlochtenheid met zijn handelen onder de volken. 

H1erbmnen heeft_ Israël een roeping van zijn God, maar de kerk niet minder. De taak van de kerk wordt 

als dnedelig gezien: gesprek, getuigenis en dienst. Gesprek rondom de Bijbel in wederzijdse waarde
ring en erkenning. 

Daar_ mag en moet ook het getuigenis van Jezus de Messias klinken, niet hoogmoedig, maar in nede

righeid en toege~e~enhe_1d. _Dat mo~t onderstreept worden met daden van hulpverlening en dienstbe

tomng. Omdat WIJ b1J lsrael zI1n IngeliJfd, hebben we ook een taak ten dienste van de mededeelgenoten 
van hetzelfde verbond. 

4.3.4. Herbezinning op Jezus als de Messias 

Het gesprek over het r,,,essiasschap en Zoonschap van Jezus kan niet achterwege blijven, omdat 

deputaten van Joodse z1Jde daar ook op aangesproken worden. Er is binnen het Jodendom een inten

se belangstellin~. voor en bezinning op Jezus gaande. Men spreekt wel van een 'thuishalen' van Jezus 

1n het Joodse milieu van de eerste eeuw. Als we daarover met de Joden spreken, moeten we wel de 
werkeliJke Jezus bedoelen en vertolken. 

We kunnen van de joodse bezinning op Jezus veel leren. De persoon, het werk en de woorden van 

~ezus w.o,rden duidelijker in het licht van zijn tijd en de joodse opvattingen van zijn dagen. Dit is wel de 

luisterl1Jn 1n de ontmoe_llng ~enoemd. Tegelijkertijd mag niets afgedaan van het totale getuigenis der 

Schnften en van d_e b~liJdems van Jezus de Messias, de Zoon van God als waarachtig God en waar

achtig mens, waarin zIJn umcIteIt verwoord liggen. Dat is dan de 'getuigenislijn'. 
4.3.5. Israël - volk, land en staat 

De uitroeping van de staat Israël in 1948 heeft ook onze deputaten gedwongen na te denken over de 

verhouding van het volk Israël tot zijn land en over zijn herstel als natie en staat. In het deputaatschap 

werd niet gelijk gedacht over de ~raa~ of Gods beloften aan Abraham m.b.t. het land ook doorgetrok

ken mogen worden naa_r de hu1d1ge sItuatIe, waann Israël een moderne staat is. Sommige deputaten 

benadrukte~ dat vooral In h_et N.T. een 'bovenlandelijk' niveau van de beloften zou zijn gekomen. Men 

moet ook met te gemakkelijk van de gedachte uitgaan, dat het in het O.T. gezegde zonder meer voor 

de Joden van nu geldt. Andere deputaten zagen in het herstel van natie en staat wel een handelen 

van Gc>d, die bezig is belo_ften te v_ervullen, welke beloften ook spreken over de terugkeer van Israël 

naar_ z1Jn land. Nadere bezinning bliJft geboden, omdat allerlei vragen over deze zaak uit eigen kerken 

en uit andere organen van lsraëlwerk deputaten keer op keer bereiken. 
4.3.6. Het werk in Israël zelf 

Stonden deputaten aanvankelijk huiverig tegenover het (laten) werken in het land Israël zelf . dat zou 

de verdeeldheid de_r christenen in Israël vergroten, als wij er weer apart aan het werk sloegen en zo 

onze verscheurdheid daar overplantten! - later wordt de gedachte anders, maar het principe blijft: als 

w~ er gaan werken, dan altijd in samenwerking met reeds bestaande organen en kerken. Zo was men 

bliJ met de functie van ds. M. Boertien als fulltime secretaris van de United Christian Council in Israël. 

Zo kan daar, m goede samen'IVerking met anderen, de ontmoeting van Joden en Christenen het best 

bevorderd worden en de bezinning op de verhouding Kerk en Israël ter plekke gestimuleerd en 

ged1_end worden. Getracht mag worden een b1Jdrage _te leveren aan de ontmoeting en het gesprek in 

l~rael tussen Joden en Chnstenen met het doel dat zo de Schriften worden gelezen, dat de klaarblijke

liJkhe1d van alles wat op de Messias betrekking heeft, gezien en erkend worde. 
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4.4. Bezinning op de naam 'evangelieverkondiging onder Israël' 
4.4.1. Inleiding 

Bij de voortdurende bezinning op onze opdracht en ons werk speelt ook de naam van ons deputaat-
schap een rol. Daarbij stuiten we op o.m. de volgende vragen: 
- is deze naam historisch en feitelijk gezien, een juiste aanduiding voor onze taak? 

wordt in deze' naam samengevat wat onze opdracht en bedoeling is? 
wordt hiermee recht gedaan aan de unieke verbondenheid tussen Kerk en Israël? 
houden we ook wanneer we als kerk weten wat we met deze naam bedoelen en welke werkwijze 
dit inhoudt,' voldoende rekening met de vraag hoe deze naam aan joodse zijde wordt opgevat en 
ervaren? 

Het onderstaande wil een poging zijn daarop nader in te gaan en tot een conclusie te komen. 
4.4.2. De huidige naam . .. , , . , 

Heette het deputaatschap sinds 1875 'Zending onder lsrael en na 1931 Zending onder de Joden - de 
huidige naam van ons deputaatschap dateert sedert de generale synode van 1953. Toen werd voor
gesteld de naam 'zending' los te laten en te komen tot een andere naamgeving. In het rapport van 
deputaten aan de generale synode (Acta blz. 232) staat daarover de v_olgende passage: 
'Deputaten hebben zich ernstig rekenschap gegeven van de naam, die het Deputaatschap tot dusve_r
re draagt, daar deze naam: "Deputaten voor de Zending onder Joden der Chr. Geref. Kerken in 
Nederland" door niet onbelangrijke bezwaren wordt gedrukt. Een dnetal bezwaren kunnen tegen deze 
naam worden ingebracht. In de eerste plaats de dubbelzinnige plaatsing van de woorden "der Chr. 
Geref. Kerken" achter "Joden", waar bedoeld wordt: de Zending der Chr. Geref. Kerken onder de 
Joden, doch de huidige plaatsing een andere uitleg mogelijk maakt en toelaat. Het tweede bezwaar 
geldt de benaming "Joden", die tamelijk belast en minder gangbaar is momenteel. Het belangnJkste 
bezwaar wordt tenslotte ingebracht tegen het gebruik van het woord "Zending". Hoezeer ook overtuigd 
van de juistheid als zodanig van dit betekenisvolle woord, toch ~enen . deputaten, dat met de_ bezwa
ren hiertegen ernstig rekening gehouden moet worden. De naam Zend1n~ Is voor de Joden h~stonsch 
zwaar belast daar de Kerk in vroeger eeuwen zeer vaak op gewelddadige wIJze onder hen zending 
dreef'. Voort~ impliceert deze benaming voor de Jood de Evangelie-prediking onder primitieve volke
ren in een doorgaans naar hun aanvoelen nederbuigende, zelfbewuste houding. Het gebruik van deze 
benaming werpt daardoor reeds van te voren onnodig een struikelblok op de weg der Evangelie-predi
king, daar de Joden uiterst gevoelig zijn op dit punt en van "zend_ing" niets willen weten. Tenslotte 
heeft van de zijde van de Kerk deze benaming de mm of meer u1tslu1tende bet_ekenis gekrege~ van die 
missionaire activiteit der Kerken, die zich richt tot volkeren of personen, die zonder de b1Jzondere 
Openbaring Gods leven, wat men van het oude Bondsvolk niet kan zeggen, hoezeer ZIJ ook de 
Openbaring Gods in de Messias verwerpen. .. . 
Dit alles overwegende menen deputaten dat een andere naam voor het deputaatschap wenseliJk 1s. 
Na breedvoerige bespreking zijn zij tot de conclusie gekomen, dat de volgende benaming de voorkeur 
verdient: "Deputaten der Chr. Geref. Kerken voor Contact met Israël." . 
Het woord "Contact'' is toch onbelast voor hen, tot wie de Kerken gezonden worden om het Evangelie 
van de Messias te prediken. Tevens is dit woord niet onbekend in de kerkelijke taal, waar de Kerken 
"contact" begeren met "Gereformeerde belijders", en tenslotte belijdt de Kerk hIenn, dat z1J het ook 
voor haar onontbeerlijke contact met Israël al te zeer heeft losgelaten en daarom naar eis van Gods 
Woord door de apostel Paulus onuitwisbaar geformuleerd, begeert terug te keren tot de oude paden: 
eerst de Jood en ook de Griek, naar de hernieuwde aanraking met Israël door het evangelie van Jezus 
Christus.' 
Samenvatting: 
Afgedacht van twee stilistische bezwaren (plaatsing van de woorden 'der Chr. Geref. Kerken' en de 
benaming 'Joden') kunnen de bezwaren als volgt worden samengevat: 
1 . vanuit het jodendom gezien is de naam 'zending' historisch zwaar belast en impliceert deze bena

ming een nederbuigende, zelfbewuste houding; daarom is het gebruik vn deze naam een 'onnodig 
struikelblok'; 

2. vanuit de kerk gezien duidt deze naam op een missionaire activiteit in de richting van heidenvolken, 
waarmee men het 'oude bondsvolk' niet op één lijn kan stellen. 

4.4.3. De generale synode 1953 . . . . . , 
De meerderheid van de synode-commIssIe was bereid het ple1dooI van deputaten om de term zen
ding' in relatie tot Israël te laten vallen en voortaan te werken onder de naam 'Contact met Israël' te 
aanvaarden; de minderheid had bezwaar daartegen. Wel kon de gehele commIssIe vervanging van 
het woord 'zending' zich indenken, maar niet alle argumenten daarvoor werden even sterk gevonden. 
Zo stelde de commissie aan de synode voor de voorgestelde naamsverandenng te overwegen: 
'Desgewenst kan het voor en tegen door leden van uw commissie ter synode worden bepleit' (Acta 
1953, blz. 240). In een voortgezette zitting besluit de synode 'op voorstel van de deputaten voor de 
Zending onder de Joden, gehoord de besprekingen in de 13e zitting, dat de _naam van dit deputaat
schap voortaan officieel zal zijn: Deputaten der Chr. Geref. Kerken in Nederland voor de 
Evangelieverkondiging onder Israël' (Acta, art. 137). Opvallend is dat voor de keuze van deze naam 
geen enkele argumentatie is gegeven. Ook ontbreekt in de Acta een aan de synode _aangeboden 
(eventuele) nadere onderbouwing van het voorstel van deputaten als vermeld In het besluit. 
Samenvatting: 
Gezien de naamsverandering heeft de synode de term 'zending' in de relatie tot Israël afgewezen. 
Voor de nu gegeven naam is in de Acta geen argumentatie te vinden. 

4.4.4. Ontwikkeling 
Sinds 1953 is de bezinning en het werk doorgegaan. Daaruit kunnen de volgende zaken worden aan-
gestipt: 
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a. Hoezeer ook met het woord 'evangelieverkondiging' de inhoud van ons werk wordt aangegeven, 
het roept (evenals 'zending') misverstanden op. In 'verkondiging' kan onbedoeld toch iets van supe
rioriteit doorklinken, waardoor de ontmoeting met de ander geblokkeerd wordt. Dit bleek o.a. in 
1984 toen gebruikmaking van dit woord inderdaad misverstanden opriep aan joodse zijde: het heeft 
daar dezelfde gevoelswaarde als 'zending'. In een later contact (1992) is uitdrukkelijk van joodse 
zijde het verzoek aan ons gedaan een naam te kiezen ('immers, een naam is een programma'), die 
vertrouwen wekt en misverstanden uitsluit. 

b. Wat in de bezinning na 1953 sterk naar voren kwam, is de verbondenheid van kerk en Israël (zie 
met name de rapporten aan de synoden van 1956, 1959, 1971 en 1983). Er mag sprake zijn van 
een verbondenheid in het verbond en in de Messias, die toch in de eerste plaats de Messias van 
Israël is, aan de vaderen beloofd. In zijn heil mogen de volken delen. 
Enkele elementen uit deze bezinning zijn: 
1. Omdat Israël het oude bondsvolk is en is gebleven, kan het daarom niet op één lijn worden 

gesteld met de (andere) volken. Daarom is in de relatie met Israël ook iets anders aan de orde 
dan bij de zendingsarbeid. De kerk heeft met Israël een (groot) deel van de Bijbel gemeenschap
pelijk. Hoezeer Israël nog leeft 'onder de bedekking' als Mozes voorgelezen wordt - wij geloven 
en bidden dat de Heere dat deksel op het hart van Israël kan wegnemen. 

2. Vanuit dit gemeenschappelijk bezit (het O.T.) past de kerk ook een luisterende houding: zij komt 
bij een volk dat de Schriften heeft en die op een bepaalde wijze verstaat. Paulus ging - in zijn 
verkondiging in de synagogen - uit van de Schriften en sprak Israël daar op aan. Wanneer de 
kerk dat ook doet, kan niet alleen 'verkondigd' worden, maar moet ook beseft worden dat die 
'verkondiging' tot mensen met een bepaald verstaan van die Schriften komt, en met een traditie 
van verstaan. Die moet gekénd worden om zó vertrouwen te wekken en tot een wezenlijke ont
moeting te komen. Wanneer de kerk de Schriften leest met het oog op Christus en op wat op 
H~m betrekking heeft (Luc. 24), kan - met respect voor lsraëls omgaan met de Schriften - juist 
hier een open deur worden gezocht. Het zou te betreuren zijn als die deur dichtvalt door het 
oproepen van (onnodige) misverstanden. 

3. Het gaat daarbij voor joden en heidenen om die éne weg: die van Jezus Christus. Om die eerlijk 
- en zo mogelijk sámen - te gaan, moeten we de 'mede-weggebruiker' kennen. Dat betekent dat 
de kerk - dankbaar voor de haar in Christus geschonken openbaring en met hartzeer over de 
houding van Israël - zich niet 'hooggevoelende' ten opzichte van Israël opstelt, maar in een hou
ding van ootmoed, van luisteren en vragen; en zó - vanuit Christus als het centrum der Schriften 
- Gods wegen te zien en zijn heil te ontvangen. 

4. In deze luisterende ontmoeting zal de kerk naar zichzelf én naar Israël toe zich rekenschap 
geven van 'waar zij voor staat' en mogen zeggen dat h.i. de wet en de profeten 'móesten' uitlo
pen op Christus, die het geheim van haar bestaan is. Waarom spoort dat niet met lsraëls ver
staan van de Schriften? Waar liggen de breekpunten en waar de aanknopingspunten? 

5. Dat het evangelie tot de heidenen is gekomen wegens lsraëls afwijzen daarvan is niet het laatste 
dat gezegd kan worden, zie Rom. 9 Vm 11. Bij de roeping die de kerk heeft - Israël 'jaloers' 
maken - komt dan ook heel de aard en de wijze van het kerk-zijn aan de orde. Dit kan niet 
anders dan vanuit het besef 'in Israël ingelijfd' te zijn , mét daarbij de roeping aan Israël voor te 
leven hoe de barmhartigheden des Heeren zijn, voor Israël en voor de volken. 

6. Historisch gezien gaat de kerk hierbij gebukt onder de zware ballast van de anti-joodse houding 
in de geschiedenis, ook in die van de kerk. Daardoor is er aan joodse zijde een diep wantrouwen 
met betrekking tot alles wat vanuit de kerk naar hen toe komt. Het rekening-houden met dit wan
trouwen betekent niet een opgeven van eigen identiteit en roeping, maar wél dat het omgaan 
daarmee met de grootst mogelijke zorgvuldigheid gepaard gaat. 

Samenvatting: 
Verbondenheid, zoals we die in de laatste decennia steeds meer zijn gaan zien, houdt ook in: erken
ning van elkaars eigenheid en respect voor elkaar. De kerk schaamt zich niet voor het evangelie, maar 
erkent ook dat zij in het verleden toch teveel de indruk heeft gevestigd als zou ook Israël 'zonder de 
bijzondere openbaring Gods leven'; weliswaar heeft het die openbaring in de Messias verworpen, 
maar het verbond, de beloften en de roeping zijn gebleven. Daaraan appellerend erkent de kerk dat 
Israël een eigen benadering behoeft, die anders is dan 'verkondiging' aan 'heidenen'. 

4.4.5. Bezwaren tegen naamsverandering 
Wanneer wij ons bezinnen op naamsverandering, doen wij dat in een bepaald tijdsgewricht. De laatste 
decennia heeft de zg. twee-wegen-leer steeds meer ingang gevonden. Daarin wordt de waarheid van 
het Evangelie van Jezus Christus en de beslissende betekenis van Zijn kruis en opstanding als ver
zoening van de zonden gerelativeerd. Wanneer in deze gedachtengang aan Joden de legitieme ruimte 
wordt gegeven God te dienen op de wijze van het rabbijnse Jodendom, impliceert dat in feite de ont
kenning van de prediking van Gods genade in Christus alleen en dreigt ook het christendom als 'een 
weg', een levenswijze en niet meer dan dat, gezien te worden. Het spreekt - wellicht ten overvloede -
va_nzelf dat deze twee-wegen-leer door ons in geen enkel opzicht wordt gedeeld, noch gepropageerd. 
Wie 'kerk' zegt, verwijst daarmee in alle bescheidenheid en beslistheid naar Jezus Christus. Die kerk 
erkent immers dankbaar de beslissende betekenis van Zijn kruis en opstanding als grond voor de ver
zoening tussen God en mensen. Dat impliceert dat Jezus de weg, de waarheid en het leven is - voor 
Israël én de volken. 

4.4.6. Conclusie en voorstel 
Deputaten hebben meer dan eens indringend met elkaar over deze zaak van gedachten gewisseld. In 
alle eerlijkheid hebben we naar elkaar geluisterd, gelet op het belang van de zaak en getracht tot over
eenstemming met elkaar te komen, daarbij recht willende doen aan onze kerken, aan onze taak en de 
opvatting daarvan en aan Israël en onze houding daartegenover. 
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Na ampele besprekingen zijn deputaten eensgezind tot de conclusie gekom~n dat het verantwoord is 
u voor te stellen als naam 'Deputaten Kerk en Israël' te voeren. U zult dit b1J de voorstellen terugvin
den. 

5. Voorlichting 

5.1. Commissie Vorming en Toerusting . .. .. 
Van de binnen het deputaatschap functionerende commissie Vorming en Toerusting zIJn de volgende act1v1-
teiten te melden: 
5.1 .1. Enquête d 187 De enquête die in het najaar van 1989 werd gehouden leverde_een goede respons op. Van e 

verzonden formulieren werden er 132 terug ontvangen; bovendien reageerden acht kerkeraden met 
een brief. Deze reacties waren voldoende voor het trekken van conclusies en het uitstippelen van 
enkele lijnen voor het werk van deputaten. . . .. . 
Een samenvatting van de uitslag van de enquête, die n_aar alle kerkeraden Is verzonden, 1s b1J dit rap
port gevoegd, zodat we hier volstaan met deze vermelding. 

5.1.2. Folder f Id Mede op grond van de uitslag van de enquête zijn we overgegaan tot het samenstellen van een o er. 
Er is een oplage van ruim 23.000 exemplaren gemaakt. De folder Is meegezonden met het 1ub1leun_,
nummer van 'Vrede over Israël' dat in okt. '91 verscheen. In de folder zI1n in het kort enkele b1Jbelse liJ
nen aangegeven, wordt vermeld wat de opdracht en activiteiten van de lsraèl-predikant zijn en welke 
contacten het deputaatschap heeft. 

5.1 .3. Toemee . • 
991 Ds. H.M. van der Vegt houdt jaarlijks een toemee door de kerken. Het was zowel In 1990 als 1n 1 " 

een druk bezet programma, zodat veel gemeenteleden met het werk van de lsraëlpred1kant z11n 
geconfronteerd. Er was over het algemeen tijdens de avonden een goede belangstelling. In de kerken 
wordt veel gevraagd naar zijn werk. In 1991 werd ds. Van der Vegt bIJ elke spreekbeurt vergezeld van 
een P.S. -deputaat die iets over het deputaatschap vertelde. 
Tijdens de toemee van 1991 werden voor het eerst twee studiedagen voor predikanten opgenomen. 
Gesproken werd over de onderwerpen 'Verzoening en omkeer' en 'Vreugd~ der wet'. Dit blijkt een 
goed initiatief te zijn geweest. Zowel de belangstelling voor als de bespreking op die dagen waren 
positief te noemen, zodat het in de bedoeling ligt dit te herhalen. 

5.1.4. Dia-klankbeeld 
Er wordt gewerkt aan de samenstelling van een dia-klankbeeld: "."aarin het werk va_n de lsraëlpredikant 
en van deputaten wordt belicht. Door een fotograaf zI1n veel dia s gema_akt In lsraeL Zowel Joodse als 
christelijke contacten krijgen de aandacht. Dit najaar zal het voor gebruik gereed Zl!n. Het zal voor de 
kerken ter beschikking staan voor gebruik op voorlichtingsavonden. 

5. 1.5. Media-koffer . . 
Momenteel wordt er een zg. mediakoffer samengesteld. Deze koffer heeft _tot inhoud verschillende 
attributen uit het jodendom, zoals b.v. een kandelaar, gebedsriem e.d. Dit biedt een goede mogeliJk
heid om joodse gebruiken aanschouwelijk te maken en te verduidelijken. 

5.1.6. Lectuurpakket . . 
De gewoonte om jaarlijks een 'lectuurpakket' voor predikanten samen te stellen Is, voortgezet. In _1990 
bevatte dit pakket: een preekschets over Zach. 14, de brochure van het C.I.D.I. AnllsemIt1sme in de 
Sovjet-Unie' en een uitnodiging voor een studiedag over jodendom in de catechese. In 1991 kregen de 
predikanten een preekschets over Openb. 3: 7-9 alsmede een artikel van prof. dr. J.P. Versteeg geti
teld 'Kerk en Israël' volgens Rom. 9-11 . Ook dit jaar zal weer een preekschets worden verzonden met 
een boekje uit de serie Verkenning en Bezinning en een catechisatieboekje over het Jodendom. 

5.1.7. Vormingscursus . . . 
Gedurende het seizoen '91-'92 heeft ds. H.O. Rietveld In de vormingscursus lessen gegeven over de 
Messiasbelijdende joden. We zijn de commissie Vormingswerk erkentelijk dat men nu reeds enkele 
malen aandacht heeft gegeven aan de vragen rond de verhouding Kerk en Israël. 

5.1.8. Brief classes 
Naar de voorjaarsvergaderingen van de classes in 1991 is een brief gestuurd. Daarin is het verzoek 
gedaan om zich op classicaal niveau _bezig te houden_ met het thema 'lsraë_l'. In de classis Haarlem 
heeft men naar aanleiding van deze brief een conferentie gehouden over lsrael. 

5.2. Vrede over Israël 
Ons periodiek 'Vrede over Israël', dat zes maal per jaar verschijnt, ging begin dit jaar zijn 36ste jaargang in. 
Dankzij de samenvoeging van de adressenbestanden, waarover we bencht hebben In het rapport aan de 
generale synode van 1989, kan een steeds groter aantal leden van onze kerken _door middel van ons blad 
worden bereikt. De oplage vertoont tot onze vreugde derhalve een gestadige groei. Hoewel niet gemakkeliJk 
valt na te gaan door hoevelen ons blad ook echt gelezen wordt, mag uit de verblijdende financiële steun toch 
iets worden afgeleid. 
In het vorige synoderapport berichtten wij u dat wij overgegaan waren naar een andere drukker. Thans moe_: 
ten wij u melden, dat er opnieuw een wijziging heeft plaatsgevonden en dat ons blad nu wordt gedrukt b1J 
'Friesland Offset', een onderdeel van het Friesch Dagblad concern. Deze overgang was om versch1llend_e 
redenen wenselijk, mede omdat daardoor de mogelijkheid geboden werd om ons blad van 8 naar 12 bl.i.dz1J
den uit te breiden. Het biedt ons ook de mogelijkheid enkele series met enige regelmaat te laten versch1Jnen, 
zoals: de joodse feesten, joodse denkers en joodse gebruiken, maar ook: stem_men uit de kerkgeschiedenis. 
Najaar 1991 brachten wij - evenals tien jaar geleden - een jubileumnummer uit, dat helaas In druktechnisch 
opzicht niet geslaagd viel te noemen. Bij dit rapport hebben we nog een exemplaar ervan gevoegd. 
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5.3. Verkenning en Bezinning 
Onder bovenstaande titel verscheen een brochurereeks, waarvan in rapporten aan vorige synoden melding 
werd gemaakt. Per jaar werden vier brochures uitgegeven, waarin over diverse aspecten van de ontmoeting 
tussen de kerken en het joodse volk werd geschreven. De uitgave van deze brochurereeks werd in 1988 
beëindigd. 
In plaats daarvan verscheen onder dezelfde algemene titel een nieuwe serie. Sedert 1990 verschijnen daar
in jaarlijks twee boekjes van _ 80 blz. Hierin wordt aandacht besteed aan ontwikkelingen in de herbezinning 
op de betekenis van de relatie tussen kerk en Israël 'op verschillende theologische deelgebieden, en van 
een kerkelijke praktijk in een brede zin van het woord'. De herbezinning op deze relatie betreft immers niet 
slechts één klein deelgebied, zoals soms wel eens wordt aangenomen, maar vraagt om een veel bredere 
uitwerking. Vandaar deze nieuwe reeks. 
In tegenstelling tot de vroegere brochurereeks, waarvoor in de loop der jaren van kerkelijke zijde enige sub
sidie werd verleend, is deze nieuwe serie geheel voor risico van de uitgever (Uiig. mij. J.H. Kok, Kampen) . 
De manuscripten voor twee dergelijke publicaties per jaar bereiken de uitgever via een redactiecommissie, 
bestaande uit zes personen, d.w.z. twee vertegenwoordigers van elke der drie samenwerkende Israël
instanties van de Ned. Herv. Kerk, de Gerei. Kerken in Nederland en de Chr. Gerei. Kerken in Nederland. 
Hoewel in de boekjes vermeld wordt, dat de serie 'wordt uitgegeven onder verantwoordelijkheid van' de hier
boven vermelde redactie, betekent dit geenszins dat de redactieleden of de hen afvaardigende instanties 
verantwoordelijk zouden zijn voor de inhoud van de publicaties. Hun taak bestaat in de redactionele begelei
ding van de serie; de inhoud van elk boekje wordt door hen van te voren gelezen en voorzien van kritisch 
commentaar. Maar uiteindelijk blijven de auteurs verantwoordelijk voor de inhoud. 
Tot dusver verschenen vier deeltjes, t.w. over 'De plaats van Israël in' : 1. een bijbelse theologie; 2. de cate
chetiek; 3. een kerkelijke dogmatiek; 4. de sacramenten. Een vijfde deeltje, t.w. over de plaats van Israël in 
de liturgiek, is in bewerking. 
Verschillende andere aspecten van theologische herbezinning over de plaats van Israël zullen t.z.t. worden 
behandeld. Uit de knng van uw deputaatschap verscheen in 1990 als nr. 2 in deze serie: T. Brienen, Leren 
in Jodendom en Christendom. 

5.4. Samenwerking met andere deputaatschappen inzake voorlichting 
In dit verband moet het bestaan van de 'Beraadscommissie Gemeentetoerusting' vermeld worden. Deze 
beraadscommissie bestaat uit afgevaardigden van deputaten voor Buitenlandse Zending, voor de 
Evangelieverkondiging onder Israël, voor binnen- en buitenlandse Hulpverlening, voor Algemene diakonale 
en maatschappelijke aangelegenheden en voor Evangelisatie. De commissie werd destijds in het leven 
geroepen om de werkzaamheden van de verschillende deputaatschappen in de richting van de gemeente 
op elkaar af te stemmen. Het voortbestaan van de beraadscommissie stond enkele keren ter discussie. 
Besloten werd de commissie in haar huidige samenstelling te laten voortbestaan, zodat de deputaatschap
pen regelmatig, d.w.z. één à twee keer per jaar, overleg kunnen plegen over de praktische uitvoering van 
het beleid. 

6. Arbeidsvelden 

6. 1. Algemeen 
Dit naiaar is het zeven jaar geleden dat ds. H.M. van der Vegt werd uitgezonden naar lsral. In de loop der 
jaren heeft er regelmatig contact plaatsgevonden tussen ds. Van der Vegt en deputaten. Bijna jaarlijks kwam 
h1J naar ons land voor een toernee, en daarnaast ontving hij regelmatig bezoek van deputaten, die in ver
band met een seminar in Israël verbleven. Omdat de I.C.1.-seminars niet meer regelmatig jaarlijks doorgang 
vinden, zijn er de laatste jaren geen deputaten bij ds. Van der Vegt in Jeruzalem geweest, om ter plekke met 
hem en zijn vrouw te spreken over het werk. Mede daarom werd door de voorzitter en de secretaris van 
deputaten in het voorjaar van 1991 voor het eerst een werkbezoek aan Jeruzalem gebracht. Het rapport van 
dit bezoek werd uitvoerig besproken in de vergadering van deputaten. Hoewel ds. Van der Vegt ons door 
middel van zijn vier-maandelijkse rapporten voortreffelijk van de ontwikkelingen in het werk op de hoogte 
houdt, is het toch goed en nodig om ook als deputaten regelmatig ter plekke met ds. Van der Vegt over het 
werk te spreken en een indruk te ontvangen van wat er gebeurt. Maar niet slechts voor ons als deputaten 
was een werkbezoek nodig, ook ds. Van der Vegt zelf had de behoefte eraan te kennen gegeven, vooral om 
met een afvaardiging van deputaten door te spreken over de richting waarin het werk uitgebouwd zou moe
ten worden, over de prioriteiten die daarbij gesteld moeten worden en tevens over de vraag welke werkter
reinen daarvoor mogelijk moeten worden afgebouwd. 
Tijdens het werkbezoek is ons gebleken dat ds. Van der Vegt zich een goede plaats in Jeruzalem verworven 
heeft. Men heeft ons verzekerd, dat hij niet alleen om zijn capaciteiten en kennis wordt gewaardeerd, maar 
ook door zijn bescheiden opstelling in staat is bruggen te bouwen over kloven, die mensen gescheiden hou
den, heen. Nog veel sterker dan dat in het werk als gemeentepredikant het geval is, is de invulling van het 
werk in Israël verweven met de persoonlijke kwaliteiten en mogelijkheden van de betreffende werker. 
B_ovendien werkt ds. Van der Vegt in Israël niet als solist, maar in contact en samenwerking met anderen, en 
uiteraard vooral met de hervormde theologische adviseur in Jeruzalem dr. G.H. Cohen Stuart. De ontwikke
ling in de afgelopen jaren is zo geweest, dat er stilzwijgend een zekere taakverdeling tussen beide predikan
ten gegroeid is. Waar dr. Cohen Stuart zich vooral gericht heeft op de joodse contacten, heeft ds. Van der 
Vegt zich vooral toegelegd op het werk naar de kerken in Israël toe. Dat houdt evenwel niet in - haasten we 
ons eraan toe te voegen - dat ds. Van der Vegt geen contact zou hebben met Joden en niet gericht zou zijn 
op Israël. Integendeel, de contacten met de kerken dienen er juist toe, dat zij zich daar bewust worden van 
haar geworteld-zijn in Israël en haar roeping t.o.v. dit volk, dat drager is van Gods onberouwelijke genadega
ven en roeping . 
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In de taakomschrijving van ds. Van der Vegt is zijn werk in Israël van meet af aan gesteld onder het hoofd: 
'dienst der verzoening'. Die typering is nog steeds juist en treffend. Het fundament van het werk 1s de ver
zoening, die God in Christus tot stand gebracht heeft voor Jood en heiden, en het appèl dat daarvan wtgaat 
om ons met deze God te laten verzoenen. De praktische invulling van het werk is vooral gelegen 1n het 
afbreken van muren van onverzoenlijkheid, die gebouwd zijn op het fundament van onbegrip en soms kerke-
lijke zelfgenoegzaamheid. . . . . 
Hoe zal Israël ooit de rijkdom van Gods verzoenend handelen 1n Chnstus herkennen, _als er niet een kerk 1s 
die die verzoening zichtbaar maakt op de wijze, zoals de Schrift ons daartoe aanw1jz1ngen geeft? Vanuit 
deze achtergrond onderhoudt ds. Van der Vegt contact met diverse kerken en christelijke groeperingen in 
Israël en de bezette gebieden, teneinde ook deze broeders en zusters zicht te geven op Gods trouw aan 
Israël, en op hun roeping de genade van Christus te tonen aan Israël. 

6.2. Contacten met kerken en christenen 
Daarnaast vervult ds. Van der Vegt nog de volgende werkzaamheden, gericht op christenen: 
- De begeleiding van Nederlandse 'volunteers' (meestal) jongeren, die voor een bepaalde tijd in Israël 

leven en werken. Dit werk doet ds. Van der Vegt namens de v1er-moderam1na, en dus namens de geza
menlijke Nederlandse kerken. Van tijd tot tijd worden er bij hem thuis maaltijden, bijbelstudies en lezingen 
gehouden, en ook organiseert hij wel excursies. . . 
Minstens maandelijks (maar in het toeristenseizoen veel vaker) zijn er de Nederlandse kerkdiensten m St. 
Andrew's in Jeruzalem, die in een behoefte voorzien. Onlangs hebt u een artikel van de hand van ds. Van 
der Vegt hierover in 'Vrede over Israël' kunnen lezen. . . .. . . 
Regelmatig gaat ds. Van der Vegt ook voor in de diensten 1n Nes Amm1m; t11dens de vakant1epenode · na 
het vertrek van ds. Haagsma - heeft ds. Van der Vegt zijn activiteiten op verzoek van de C.C.K. -Nes 
Ammim wat uitgebreid in de richting van het pastoraat en heeft hij in de praktijk min of meer als consulent 
gefunctioneerd. . . . . 
Contact met en begeleiding van christelijke studenten aan de Hebreeuwse Univers1te1t m Jeruzalem. Ds. 
Van der Vegt doet dit werk op verzoek van en namens de Fratemity, de werkgemeenschap _waarin veel 
christelijke theologen, die in Israël leven en werken, regelmatig samenkomen om zich te bezinnen op de 
relatie van kerk en Israël en op het Kerk-zijn in Israël. 

Overigens moeten we u berichten, dat de Fratemity momenteel een moeilijke tijd doormaakt. Versc~illende 
deelnemers zegden hun lidmaatschap op vanwege problemen_met het bestuur, voortkomend uit wnJvmgen 
in het persoonlijke vlak. Ook ds. Van der Vegt heeft gemeend niet langer z11n verantwoordelijkheid als lid v~n 
het 'Steering Committee' te kunnen dragen. We kunnen alleen maar betreuren, dat deze kleine organisatie, 
die veel belangrijk werk heeft gedaan, momenteel niet optimaal functioneert en we hopen van harte, dat de 
ontwikkeling ten goede zal keren. 

6.3. Contacten met joodse instanties en organisaties 
Daarnaast zijn er uiteraard de contacten met allerlei joodse instanties en organisaties. In het vorige rapport 
meldden we u, dat ds. Van der Vegt deelneemt aan de Rainbow-groep, een werk- en gespreksgroep voor 
joden en christenen. Thans kunnen we eraan toevoegen, dat ds. Van der Vegt secretaris van deze organisa
tie is geworden. 
Waar de Rainbow-groep vooral uit academici bestaat, zijn andere organisaties open voor iedereen. Hier kan 
genoemd worden de vrij informele gespreksgroep 'Bnei Avraham' waar jonge joden en christenen bijbelse 
thema's bespreken. De meest brede organisatie is de Israël lnterfaith Association, die zich al meer dan der
tig jaar inzet voor ontmoeting en begrip tussen joden, christenen en moslims in de staat Israël. Zeer verschil
lende activiteiten worden ontplooid, meestal in het Hebreeuws. Financiële problemen zorgden voor enkele 
moeilijke jaren en tot de oprichting, vorig jaar, van een lnterreligious Coordinating Council in Israël (I.C.C.1.): 
een groep, die een deel van de taken van 'lnterfaith' overnam. Met instemming van deputaten biedt ds: Van 
der Vegt enige assistentie aan lnterfaith, vanwege het belangrijke werk aan de basis dat_ deze organisatie 
verricht, en zeker ook vanwege de goede contacten m het verleden, die teruggaan tot de tijd dat • toen nog · 
ds. M. Boertien in Jeruzalem woonde en werkte. 
De gespreksgroep van joden en christenen in Tel Aviv, een 'erfenis' uit de tijd van ds. Boertjens, bleek nau
welijks levensvatbaar. Bovendien bleek de afstand Jeruzalem-Tel Av1v op den duur een forse hand1cap1 en 
niet slechts wat de reistijd betreft - ook het ontbreken van contacten ter plekke speelt een rol. In het voo~aar 
van 1990 hebben ds. Van der Vegt en de begeleidingscommissie 'kosten en baten' tegen elkaar afgezet • 
vooral tegen het licht van de tijd die het werk in Jeruzalem vraagt - en hebben gemeend dat e.e.a. tot geen 
andere conclusie kon leiden dan tot de beëindiging ervan, althans voor wat de inzet van ds. Van der Vegt 
betreft. Deputaten hebben dit voorstel overgenomen. . 
Verder is er contact met het Shalom Hartman-lnstituut, een orthodox-joods studiecentrum, waar men zich 
bezint op de opdracht tot het gestalte geven aan de joodse identiteit in de nieuwe situatie yan het leven in de 
staat Israël. Aan dit instituut is ook een christen verbonden, en men gaat er de ontmoeting met chnstenen 
niet uit de weg. 

6.4. Toemees 
Aparte vermelding verdienen wel de toernees langs de kerken, waarop in 5.1.3. reeds werd ingegaan. 

6.5. De toekomst van het werk 
Ds. Van der Vegt heeft reeds bij zijn aantreden te kennen gegeven dat hij zijn werk in Israël aan een bepaal
de termijn gebonden wil zien. In goed overleg met deputaten is voorlopig als tijdstip van repatriëring gekozen 
voor 1995. Deputaten stellen zich voor met uw goedkeuring uit te zien naar een opvolger, opdat de continuï
teit van het werk geen schade zal lijden. Daarbij tekenen wij aan, dat - mede met het oog op dat laatste · 
een langdurige inwerkperiode noodzakelijk is. We komen bij de voorstellen hierop terug. 

7. Contacten 

7. 1. Binnenland 
7.1.1. /.C./. 
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Het Interkerkelijk Contact Israël blijft temidden van de vele instanties die zich bezighouden met de 
relatie Kerk-Israël een eigen plaats innemen, vooral vanwege de deelname van Jezus-als-Messias
belijdende joden daarin. 
Overigens mag het opmerkelijk heten dat juist deze laatsten de laatste tijd meer aandacht krijgen en 
terecht. Dat 1s ook 1n het I.C.I. merkbaar geweest. Zo is er een studiecommissie aan het werk geweest, 
waann ook onze deputaat br. G.J. Ornstein zitting had, die zich beziggehouden heeft met hun plaats 
binnen de kerken. De bezinning resulteerde m een rapport, getiteld 'Joodse presentie in de christelijke 
gemeente' met de volgende aanbevelingen voor de kerken: 
1. het zorgdragen voor het ontwikkelen van een fijngevoeligheid voor de joodse presentie in de chris

telijke gemeente; 
2. het zoveel mogelijk opnemen van een permanente vertegenwoordiging van de joodse gemeentele

den in de beleidsorganen van de kerken; 
3. het heroverwegen van de beslissingen in de geschiedenis die de kerk onnodig hebben vervreemd 

van haar joodse oorsprong. 
Daarnaast is er bezinning op gang gekomen over de thema's 'Solidariteit met Israël en de Palestijnen' 
en 'Israël, land, volk en staat' . 
Met_ betrekking tot de studieseminars kan vermeld worden dat in 1990 in samenwerking met het 
Instituut voor Internationale Excursies te Bergen een studentenseminar werd georganiseerd met als 
thema 'lsrael and the Nations'. In_ datzelfde jaar werd de samenwerking met genoemd instituut beëin
digd omdat geen overeenstemming bereikt kon worden over de financiering van de seminars in de 
toekomst. Het I.C.I. bezint zich op andere mogelijkheden, eventueel studieseminars in samenwerking 
met de lsraëlpredikanten. 
Er vond ~en ontmoeting_plaats met de lsraëlisc_he vredesorganisatie 'Partnership', een onafhankelijke 
orgarnsat1e bestaande uit Joden en arabieren die streeft naar verzoening, samenwerking en vredese
ducatie. 
Voor wat betreft de vouwbladen wordt er door het I.C.I. gewerkt aan een herziening van de uitgeko
men vouwbladen. 
Tijdens de Golfoorlog sprak het I.C.1. _zijn onopgeefbare verbondenheid uit met het joodse volk, en 
werd solidante1t betuigd met de bevolking van Israël en de joodse gemeenschap in Nederland. Deze 
verklanng werd ook opgenomen in 'Vrede over Israël'. 

7.1 .2. Vier-moderamina 
Twee à drie keer pe_r jaar ontmoeten de Israël-colleges van de Ned. Hervormde Kerk, de 
Gereformeerde Kerken m Nederland, de Bond van Vrije Evangelische Gemeenten en van onze kerken 
elkaar in het officiële same_nwerkingsverband 'Vier-moderamina'. Ons deputaatschap is daarin verte
genwoordigd door de voorzitter, de eerste secretaris en de tweede penningmeester. 
Ont5.taan om overleg_ te P!ege_n over het werk _in Israël en om terzake van de theologische presentie in 
lsrael zoveel mogeliJk éen lijn te trekken, biedt 4M een waardevolle mogelijkheid tot contact met 
elkaar. 
Indien mogeliik worct.t een 4M-vergadering op een zodanig tijdstip gehouden dat (één van) de kerkelij
ke werker(s) m lsrael, met verlof of op toemee, aanwezig kan zijn en ons van actuele informatie kan 
voorzien. 
Met betrekking tot contacten i_n Israël is gedurig overleg geweest ten aanzien van de onderlinge ver
houd1~ge_n tussen de Fratem1ty, Interreligieus Coördinating Council in Israël (I.C.C.I.) en lnterfaith . 
organisaties die weliswaar nauw aan elkaar verwant zijn , doch moeilijk kunnen samenwerken. 
Over het vrijwilligerspastoraat _en de begeleiding van gehouden zomerkampen, behorend tot het taken
pakket van ds. Van der Vegt, 1s telkens overleg gepleegd, mede met het oog op de financiële bijdrage 
daartoe van de samenwerkende kerken. In verband daarmee is er ook een penningmeesters-overleg 
geweest, dat leidde tot een daadwerkelijk meedragen aan de onkosten door de Bond van V.E.G. 
Zinvol was de ontmoeting met twee vertegenwoordigers van de joods-arabische vredesbeweging 
'Partnership' mw. Nabeela Espanioly en dhr. Daniël Padmos: actueel, reëel en emotioneel gaven zij 
hun visie op de · vaak moeizame • pogingen om tot een beter verstaan en aanvaarden van elkaar te 
komen binnen het ene land Israël. 
In de dagen van de Golfcrisis was het goed nauw contact met elkaar te hebben inzake de (mogelijke) 
1mplicat1es daarvan op het werk in Israël en de positie van onze predikanten aldaar. 
Ook probeerden we elkaar, na ingewonnen informatie, te helpen bij een standpuntbepaling inzake de 
probh:imat1ek rondom de 'terugkeer' van Russische joden en eventuele steunverlening aan hen. 
Jaarl1Jks ontvangen we een verslag van het lnstitutum Judaïcum - het interuniversitair centrum voor 
studie van het jodendom · gevestigd te Brussel; dit verslag wordt vergezeld van een persoonlijk werk
verslag van dr. G.F. Willems. 
Deze wordt uitgenodigd bij de bespreking van genoemde verslagen aanwezig te zijn. 

7.1.3. O.J.E.C. 
Er deden z_ich ~innen het Overlegorgaa_n Joden en Christenen in de afgelopen tijd nogal wat wijzigin
gen c.q. w_,sselingen voor m _de bezetting van het bestuurslidmaatschap en van de administratieve 
functies. Dit kwam door overl1Jden of het aanvaarden van een functie die niet te combineren bleek met 
he_t lidmaatschap of de administratieve taak binnen het O.J.E.C. Vanuit ons deputaatschap heeft dr. T. 
Bnenen z1tt1ng in het bestuur; hij neemt volop deel aan de werkzaamheden en besprekingen binnen 
het O.J.E.C. 
Jaarlijks werd er een O.J.E.C.-conferentie gehouden met sprekers als prof. dr. P. van Buren, rabbijn 
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Tzvi Marx en prof. dr. R. Rendtorff, over de onderwerpen: Kunnen Joden en christenen v_an elkaar 
leren?; De agenda van de Joods-Christelijke dialoog in de 20e eeuw; De Hebreeuwse B11bel · een 
gemeenschappelijke basis? . . .. 
Op de jaarlijkse conferentie van 19 november 1991 werd een tweede lustrum gevierd, namelijk b1J het 
tienjarig bestaan. Er vonden in Amsterdam een symposium en e9.n open avond plaats_, waa,rvoor het 
thema was: Ontmoeting Joden en Christenen: bedreigend of vernJkend? P_rof. dr. Martin Stohr, presi
dent van de I.C.C.J ., rabbijn David Rosen uit Israël en dr. Bernard Dupuy, lid van de Franse bisschop-
pelijke commissie voor de betrekking met het Jodendom waren de sprekers. . 
Ook de Open Avonden zijn weer belegd voor vrienden van het O.J.E.C. en belangstellenden in het 
land. Op verschillende plaatsen werden ze gehouden met thema's als: Lezen Joden en Christenen 
dezelfde Bijbel? Is de kerk anti-joods? Kunnen Joden en Christenen samen bidden? Thora en 
Evangelie: binding of scheiding? Er wordt op deze avonden zeer open met elkaar gesproken en van 
gedachten gewisseld. Er wordt door de deelnemers telkens weer van elkaar ~eleerd. .. 
Het O.J.E.C. zag zich in de afgelopen tijd geconfronteerd met omstreden uitspraken en handelw11zen 
van de Raad van Kerken in Nederland of vertegenwoordigers daarvan, zoals rond de visie op de func
tie van de PLO in het Midden-Oosten en de Golf-Crisis. Dit heeft ertoe geleid dat een 'Commissie voor 
maatschappelijke en politieke ontwikkelingen' (C.O.M.P.O.) in het leven is geroepen, die inmiddels een 
nota heeft geproduceerd over 'Antisemitisme en groeiend nationalisme in Europa'. De nota 1s de ver-
schillende organen toegezonden met verzoek om opmerkingen. . 
Ook vanuit ons deputaatschap zijn opmerkingen geplaatst, die meegenomen zI1n en _verwerk1 1n een 
nieuwe redactie . Men wijst in deze nota op de gevaren van een herlevend antIsemItIsme, vooral in 
Oost-Europa na de beëindiging van de Koude OorlOQ- . . . . . . 
De commissie heeft een tweede nota In voorbereiding over: AntIsemItIsme en AntIzIomsme. Er 1s 1n 
samenwerking met het Shalom Hartman Instituut te Jeruzalem een werkgroep ingesteld voor 
'Theologische vragen betreffende Joods-Christelijke relaties, Sha'ar.' Hierin hebben vijf rooms-katho
lieken, vijf protestanten en vijf joden zitting. Vanuit ons deputaatschap neemt dr. G.C. den Hertog deel 
aan deze werkgroep. . . . 
Er zal nader gestudeerd worden op de verschillende wijzen van beleven en vertolken van eigen religi-
euze traditie. 
De werkgroep 'Jodendom in de godsdienstige vorming', waann ds. C. van Alten ziting heeft, belegt 
regelmatig bijeenkomsten voor onderwijzers en catecheten en heeft twee mappen samengesteld met 
verantwoord materiaal over 'Lesgeven over het Jodendom'. 
De O.J.E.C.-sene ging voort. Met het tiende deeltje zal de huidige reeks worden afgesloten en zal er 
onder een nieuwe formule doorgegaan worden. Deze formule is, dat een bepaald onderwerp door 
iemand van christelijke en van joodse zijde, breder en dieper dan tot nu toe gebeurde, zal worden 
behandeld. 
Tenslotte bezocht op 20 januari 1992 een delegatie van het O.J.E.C.-bestuur de deputatenvergad_e
ring. Er werd geconstateerd, dat er wederzijds een goede en open verstand_houding :,"as gegroeid. 
Tegelijkertijd werd vanuit het O.J.E.C. gewezen op de nog steeds bestaande d1screpantIe tussen deze 
goede samenwerking op basis van statuten van het O.J.E.C. en de naam van ons deputaatschap, die 
vooral in joodse kringen nog steeds de gedachte oproept aan 'missie' onder de joden, én de kerkorde
lijke bepalingen binnen de Chr. Gerei. Kerken. Deputaten deelden mee, dat deze zaken de voortdu 
rende en indringende aandacht hebben en dat principiële bezinning daarover gaande is. 

7.1 .4. Contact-Commissie-Kerken Nes Ammim 
1. In de C.C.K. Nes Ammim zijn deputaten vertegenwoordigd door de brs. ds. E.E. Slofstra (vanaf 

medio 1990, daarvoor ds. J. Plantinga) en P. Vree. 
De C.C.K. is een adviesorgaan van het landelijk bestuur ten behoeve van de geestelij_ke en pastora,
le verzorging van Nes Ammim. Deelname aan dit adviesorgaan houdt geen bestuurl1Jke of financ1e
le verantwoordelijkheid in. 

2. In augustus 1990 kwam de Nederlandse predikant van Nes Ammim, ds. Sj. Haagsma1 in het nieuws 
door een interview met hem door de E.O. uitgezonden. Daarin kwam o.a. de verhouding Jodendom
islam-christendom aan de orde en wel op een wijze, die in de ogen van deputaten ernstig tekort 
deed aan het unieke van het christelijke geloof en van het heilshandelen van God in Jezus Christus. 
Enkele kerkeraden schreven ons hierover. De afgevaardigden in de C.C.K. hadden in het najaar 
van 1990 hierover een gesprek met de predikant van Nes Ammim. Hij verklaarde hierbij te eenzijdig 
te hebben gesproken en aanleiding te hebben gegeven tot ernstig misverstand. Hij kon begrijpen 
dat er in de kerken verontrusting was ontstaan. Op de vergadering van de C.C.K. in april 1991 is 
e.e.a. ook ingebracht. De C.C.K. is van mening dat ds. Haagsma op persoonlijke titel sprak en geen 
gedachten heeft verwoord die in de NA-organen zouden leven. 

3. De predikanten ds. Haagsma en Kraemer (Duitsland) hebben in het najaar 1991 vanwege het aflo
pen van de contracttermijn hun werk in Nes Ammim beëindigd. In de daardoor ontstane vacante 
periode geeft ds. Van der Vegt met toestemming van ons deputaatschap enige 'consulente_nbij
stand' ; dit houdt concreet In het eenmaal per maand gedurende een lang weekend aanwezig zIJn 1n 
Nes Ammim voor het leiden van kerkdiensten en het doen van pastorale bezoeken. Deputaten heb
ben van verschillende kanten vernomen dat deze bijstand van onze lsraëlpredikant zeer op prijs 
wordt gesteld. Inmiddels is in de vacature voorzien door de komst van ds. G.J. Schüssler per 1 mei 
1992. 
Op grond van het gesprek met ds. Schüssler in de C.C.K. vergadering van september 1991 menen 
deputaten reden te hebben om de verwachting te koesteren dat hij bijbels verantwoorde lijnen _zal 
trekken inzake de verhouding tussen Kerk en Israël en de altijd (latente) gevaren van enerz11ds 
judaïsme en anderzijds chiliasme zal weten tegen te gaan. 

4. De christelijke nederzetting Nes Ammim, bedoeld als teken van solidariteit met Israël, maakt een 
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moeilijke tijd door. We memoreren allereerst dat de oorlogsdreiging in januari 1991 (de Golfoorlog) 
niet aan hen is voorbijgegaan. Vrijwel alle vrijwilligers besloten uit solidariteit met Israël in Nes 
Ammim te blijven. Ook de bewoners van deze nederzetting hebben voortdurend gasmaskers bij 
zich gedragen en hebben tijdens luchtalarm geschuild in gasdicht afgeplakte ruimten. 
Ook in economisch en financieel opzicht zijn er spanningen. Vanaf medio 1990 is een 'reddingsope
ratie' in volle gang. Het oorspronkelijke model de moshav-structuur, wordt bijgesteld met het oog op 
een meer functionele structuur. Dit betekent voor de bewoners een verschuiving van zeggenschap 
naar medezeggenschap. 
Het is duidelijk dat deze wijzigingen voor onrust zorgen in het dorp Nes Ammim, waar immers 
wonen, werken en leven zo nauw met elkaar zijn verbonden. Ook in dit opzicht wordt de komst van 
de nieuwe predikant met blijdschap tegemoet gezien. 

7.1.5. Bezinningscomité 'Zicht op Israël' 
Een nieuw contact _is de samenwerking met het Bezinningscomité 'Zicht op Israël'. Dit comité is prak
tisch , maar met offlc1eel, verbonden met de Gereformeerde Bond, en zijn leden komen uit deze hoek 
van de _Ned. Herv. Kerk. Er heeft een ontmoeting plaatsgevonden van enkele vertegenwoordigers van 
dit comité met enkele leden van ons deputaatschap, waarbij enkele mogelijkheden van samenwerking 
zijn besproken. Het ligt in de bedoeling dit overleg voort te zetten. 
Inmiddels heeft die samenwerking al wel gestalte gekregen in een Israël-seminar voor predikanten en 
theologische studenten, dat najaar 1991 doorgang heeft gevonden (nadat het vanwege de dreiging 
van een Golfoorlog najaar 1990 was uitgesteld). Momenteel worden er plannen gemaakt om in het 
najaar van 1993 opnieuw gezamenlijk een Israël-seminar te organiseren, dan over het thema 
'Verzoening en omkeer'. 
Verder zal er in de loop van dit jaar een gezamenlijke uitgave van Bijbelstudies over Israël verschijnen, 
waaraan ook door enkele predikanten uit onze kerken is meegewerk1. 
Deputaten hopen dat de samenwerking met het Bezinningscomité in de toekomst - ook op het punt 
van de bezinning - verder gestalte zal krijgen. 

7.2. Buiten/and 
7.2.1 . Contacten met andere deputaatschappen c.q. instanties 

De generale synode 1989 gaf deputaten de opdracht 'onderzoek te doen naar de mogelijkheden van 
vruchtbare contacten met andere deputaatschappen In zusterkerken die zich eveneens bezighouden 
met Evangelieverkondiging onder Israël, en met instanties zoals 'Christian Witness to Israël', en zo 
mogelijk deze contacten daadwerkelijk te leggen om elkaar van dienst te zijn ten behoeve van het 
werk in Israël'. 
Na gehouden onderzoek moeten we u meedelen dat er helaas (nog) niet zoveel mogelijkheden zijn 
om tot vruchtbare contacten te komen. 
In de __ verschillende zusterkerken blijkt de bezinning op de Evangelieverkondiging onder Israël nog in 
de onenterende fase te verkeren of zelfs nog met begonnen te zijn . 
We noemen slechts die kerken waarvan iets te vermelden is. 

Binnen de Christian Reformed Church in North America is de afgelopen jaren onderzoek gedaan 
naar_ de mogelijkheid en behoefte rond zendingswerk onder het joodse volk in Israël en daarbuiten, 
hetzij zelfstandig of met andere instanties (1) . Rev. Harry Mennenga, die dit onderzoek heeft inge
steld , kwam met de aanbeveling om met het werk te beginnen onder leiding van de messiaanse 
gemeenten in Israël. Bovendien denkt men aan 'associate missionaries' die als christelijke leer
krachten en verpleegkundigen in Israël zouden moeten gaan werken. 
De Free Reformed Church of North America heeft 'Israël' ondergebracht bij zendingsdeputaten. Het 
werk bestaat concreet in het steunen van de Christian Witness to lsrael (C.W.I.), waarop we nog 
verder terugkomen. 
Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika hadden tot en met 1987 'Deputate insake evangelieverkon
diging aan die Jade'. De synode van 1988 besloot geen nieuwe deputaten te benoemen, maar dit 
werk onder te brengen bij de zendingsdeputaten. De synode sprak daarbij uit dat het werk van de 
evangelieverkondiging aan de joden in eerste instantie de opdracht van de plaatselijke kerken is. 
De synode van 1991 sprak dit nog eens uit en verwees voor informatie over de evangelieverkondi
ging aan de joden naar enkele andere kerken in Zuid Afrika, alsmede naar de Christian Reformed 
Church en de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland (!). 

Ingevolge de opdracht van de generale synode van 1989 hebben wij ons ook georiënteerd op de 
Christian Witness to Israël (C.W.I.), een organisatie die in 1842 is ontstaan onder invloed van mannen 
als b.v. Robert Murray Me. Cheyne. Hierin werken personen uit verschillende kerken samen (o.a. Free 
Church of Scotland; Reformed Presbyterian Church of lreland en enkele andere presbyteriaanse ker
ken) . Deze organisatie richt zich op 'getuigenis' en 'ondersteuning'. Niet alleen de joden in Israël wor
den benaderd, maar ook de joden in Australië, Canada, Frankrijk, Nieuw-Zeeland en Groot-Brittannië. 
De werkers zijn zowel joden als niet-joden. In Israël verloopt het werk via Baruch Ma'oz, voorganger 
van de 'Grace and Truth' gemeente in Risjon Le Tsion. Er is een boekhandel (HaGefen Publishing) die 
allerlei bijbelse en theologische boeken uitgeeft. Ook wordt aan een vorm van straatevangelisatie 
gedaan. Tegen de achtergrond van de opdracht van de generale synode van 1989 moeten we u mee
delen dat de ontvangen gegevens nog niet op een deputatenvergadering besproken konden worden. 
Het is ons daarom op dit moment niet mogelijk tot een verantwoord oordeel over de C.W.I. te kunnen 
komen en op grond daarvan eventueel voorstellen te doen die kunnen leiden tot een vruchtbare 
samenwerking met deze organisatie. 

B. Bez/nnlngs- en toerustingsbudget 
Binnen de kring van deputaten wordt sterk de behoefte gevoeld aan bezinning, die dienstbaar is voor de toe-
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rusting van de gemeenten. De vele werkzaamheden van deputaten, te verrichten naast het gewone LASTEN 
(gemeente-)werk, laten echter nauwelijks ruimte voor bezinning en toerusting. Om aan de gevoel_de _behoef- Kosten Israël-werker 84854 95744 101413 110774 129370 
te te kunnen voldoen is in de begroting voor de komende jaren een bedrag opgenomen als 'bezmrnngs- en Bijdragen Israël-organen 13830 11950 12150 12350 12550 
toerustingsbudget'. Er wordt naar gestreefd dat binnen de kring van deputaten van tijd tot tijd iemand vrijge- Diverse kosten 80243 49050 75775 72500 82475 

1, steld wordt voor het werk van bezinning en toerusting. 
TOTAAL LASTEN 

9. Financiën 
178927 156744 189338 195624 224395 

Op een bijlage treft u aan de meerjarenbegrotingen 1993 Vm 1995. Als vergelijkende cijfers zijn hierbij ook 
opgenomen de definitieve cijfers over 1991 en de actuele begroting over 1992. 
Op enkele van belang zijnde zaken wordt nog de aandacht gevestigd. NADELIG/BA TIG SALDO (64593) (60403) (105614) (130993) (5427) 
1. Collecte Magen David Adom: 

Aan de kerkeraden is primo 1991 gesuggereerd een deel van de Paascollecte te bestemmen voor het 
Israëlische Rode Kruis (Magen David Adom) ten behoeve van de wederopbouw van het land na de 
Iraakse Scudaanvallen. Hiervoor is een bedrag van ca. f 27.000 ontvangen en via deputaten 
Hulpverlening in Binnen- en Buitenland afgedragen. De opbrengst uit bijdragen kerken heeft hier nauwe- TOELICHTING OP DE STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
lijks onder geleden. 

2. Exploitatie V.O.1. : Exploitatie 'V.O./.' 91DEF 92BEGR 93BEGR 94BEGR 95BEGR 
Via de jaarlijkse acceptgiro's zijn ontvangen vanaf 1989 Vm 1991: Bijdragen 102788 114000 125000 126000 126000 
acceptgiro's: 1989: 7.415 gemiddeld bedrag f 9,97 

1990: 8.148 gemiddeld bedrag f 10,71 
1991 ; 8.555 gemiddeld bedrag f 12,01 . Drukkosten 53158 63648 71670 77808 81684 

Het response-percentage is gedaald van 42% naar ca. 39% in 1991 . De minimum-adviesbijdrage werd Adresseringskosten 4134 4690 5284 5707 5953 
per 1 januari 1991 verhoogd van f 5,- naar 17,50. .. . Porti kosten 36038 45936 52254 56976 59826 
Door samenwerking in het centraal-adressenbestand van onze kerken (ondergebracht b11 het K.A.B.) Is Overige kosten drukker 5012 5990 6815 7430 7801 
de oplage gestegen van ca. 18.000 per 01 /01 /90 naar ca. 23.000 per 01 /01 /92. Honoraria 900 900 900 900 900 

Copy-vergoedingen 1530 1000 1000 1000 1000 
10. Voorstellen Diverse kosten 9913 9470 11078 11923 12273 
De generale synode besluite: 
1. de handelingen van deputaten goed tekeuren; 110685 131634 149001 161744 169419 
2. de naam van het deputaatschap te wijzigen in 'Deputaten Kerk & Israël van de Christelijk Gereformeerde 

Kerken'; Resultaat (7897) (17634) (24001) (35744) (43419) 
3. deputaten volmacht te geven uit te zien naar een opvolger voor ds. Van der Vegt; . 
4. deputaten toestemming te verlenen van tijd tot tijd een deputaat een opdracht te verlenen voor studie 

en/of voorlichting en daarvoor de nodige financiële ruimte te bieden; 
5. opnieuw een eerste en een tweede secretaris, een eerste en een tweede penningmeester alsmede een Interest 

adviseur te benoemen. Rente banken 2227 2500 2500 2500 2500 
G.C. den Hertog, secretaris Effecten 32539 27500 22400 17300 12500 

Rente deposito's 9598 10000 9850 6600 7800 
Bijlage 63.1 . 

Totaal interest 44364 40000 34750 26400 22800 
ONTWIKKELING EIGEN VERMOGEN 1991 1992 1993 1994 1995 

f f f f f 

Eigen vermogen per 01 /01 703623 639030 578627 473013 342020 Overige inkomsten 
Nadelig/batig saldo (64593) -60403 -105614 -130993 -5427 Commissies en verenigingen 2729 2000 2000 2000 2000 

Legaten 2000 
Eigen vermogen per 31 /12 649030 578627 473013 342020 336593 Spreekbeurten 1347 1500 1500 1500 1500 

Diversen 

Totaal 4076 5500 3500 3500 3500 
BEREKENING MINIMUM BIJDRAGEN 
Norm 0,35 0,35 0,35 0,35 2,66 
Gemiddeld 0,45 0,45 0,45 0,45 2,66 
Zielental : 75500 Kosten Israël-werker 

Traktement 48339 51831 54320 57021 60067 
BEREKENING MINIMAAL BENODIGD VERMOGEN Premie AOW/AWW 5008 10600 7200 7350 7500 
Vermogen per 1 januari 639030 578627 473013 342020 Premie ziektek./arb.o. verz. 2792 3001 3101 3201 3301 
150% van jaarlasten 235116 284007 293436 336593 Premie weduwenpensioen 1502 1502 1502 1502 
Reserve in vermogen 403914 294620 179577 5427 Arbeidskosten 19720 19450 20400 21500 22500 

95BEGR 
Huur woning Israël 8995 9360 9890 10200 10500 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN 91DEF 92BEGR 93BEGR 94BEGR Inwerken nwe. lsraëlpred. 5000 10000 24000 
BATEN 
Bijdragen kerken 41205 35975 35975 35975 200587 Totaal 84854 95744 101413 110774 129370 
Giften 17317 17500 18000 18500 19000 
Zendingsdagen 15629 15000 15500 16000 16500 
Expl. 'Vrede over Israël' (7897) (17634) (24001) (35744) (43419) 
Interest 44364 40000 34750 26400 22800 
Overige inkomsten 4076 5500 3500 3500 3500 

TOTAAL BATEN 114334 96341 83724 64631 218968 

......_ ,, 



Bijdrage Israël-organen 
7907 Vier-moderamina 

lnterk. contact Israël 673 
O.J.E.C. 2000 
I.C.C.J. 1250 
C.C.K. Nes Ammim seminars 2000 

Totaal 13830 

Diverse kosten 
Huur archief zendingshuis 
Vergaderkosten deputaten 
Seminars en conferenties 
Brochures 
Secr.ondersteuning/burokost. 
Porti en telefoon 
Accountantskosten 
Bankkosten 
Representatiekosten 
Kerkelijk Adm. Bureau 
Publiciteitskosten 
Werkbezoek Israël 
Bibliotheek 
Abonnementen 
Bezinn. en toerust. budget 

Totaal 

Bijlage 63.2. 

Deputaten Evangelieverkondiging Israël 
Commissie 'Vorming en Toerusting' 
namens deze: H. Biesma 
Voltastraat 38 
3817 KN Amersfoort 
tel. 033-638215 

Amersfoort, juni 1991 

Aan: de kerkeraden van de Christelijke 
Gereformeerde Kerken in Nederland 

500 
10236 
18905 

489 
2254 
1500 
804 
150 

14005 
5270 
4015 
2340 
4775 

15000 

80243 

408 

6000 
700 

2000 
1250 
2000 

11950 

500 
11400 
2000 
1200 
3050 
2000 
1500 
850 
350 

16500 
1500 

2000 
5200 
1000 

49050 

6200 6400 6600 
700 700 700 

2000 2000 2000 
1250 1250 1250 
2000 2000 2000 

12150 12350 12550 

500 500 500 
11900 12400 12900 
8000 7600 8000 

1200 
8150 8300 8450 
2050 2100 2150 
1500 1500 1500 
875 900 925 
350 350 350 

15150 15750 18400 
500 500 500 

4400 4800 
2000 2000 2000 
5400 5600 5800 

15000 15000 15000 

75775 72500 82475 

Weleerwaarde en Eerwaarde broeders, .. _ In oktober 1989 ontving u via de secretaris van ons deputaatschap een _schnjven vergezeld van. een enquete-formulier. De bedoeling daarvan was: te komen tot een inventansatIe van wat er aan lsr.ael-werk in de 
laatselijke kerken gebeurt, op welke wijze dat gebeurt en wat er bij u aan wensen/ideeen leeft om de betrokkenheid bij Israël, bij het werk van deputaten en van onze lsrael-pred1kant gestalte te geven, c.q. te 

vergroten. 'V d 1 ·ï' d prediking (of De vragen in de enquête hadden met name betrekking op ons blad, re e over srae , op e .. .. ' Israël' daarin ter sprake komt) en op de wijze waarop uw gemeente betrokken 1s/kan worden b11 het lsrael-
werk. d d 132 het enquê verheugend was het aantal reacties. Van de 187 aangeschreven kerkera en _ retourneer en -teformulier - dat is een respons van ruim 70%. Dit wordt algemeen als tameh1k hoog ingeschat. Het gaf ons een evarieerd overzicht uit de beantwoording namens bijna 1200 kerke_raadsleden; we menen dat daann 
de 'b~eedte van ons kerkelijk leven' voldoende tot uiting is gekomen. Bijna 60% ~an de kerkeraadsleden blijkt iets van 'Vrede over Israël' te lezen, waarbij - althans in sept. 1989 - het nieuws van deputaten én berichten over Nes Ammim de meeste aandacht kregen. Ruim 75% van de lezers vindt de inhoud van ons blad goed te begrijpen. Aan aanbevolen onderwerpen kwam een breed overzicht. Dat 1s aan de redactie van 
V.O.1. doorgegeven. . d"k" ' é d hl eschonken We In 71% van de kerken is in 1989 aan het thema 'Israël' in de pre 1 ing Qe naan_ ac g · menen daaronder te mogen verstaan dat er geen aP.arte, thematische of u1tdrukkehjk aan de orde gest~lde 
'prediking in verband met Israël' is geweest. Ongetwijfeld - al was het alleen al _rondom de paascoli'ecte zal 
met name in de gebeden gedacht zijn aan Gods oude verbondsvolk en de hu1d1ge s1tuat1e daa

0
rvan . 0 0 Wat catechisatie , wijkavonden en bespreking op de kerkeraad betreft: daann werd 1n resp . 48 1/0 , 13 1/o en 9 1/0 

aandacht gegeven aan de relatie Kerk en Israël. En 65% van de kerkeraden heeft verklaard eventueel 
gebruik te willen maken van bezinning, die deputaten zouden kunnen aandragen, zodat de gemeenten met 
voorlichting en toerusting gediend zouden kunnen worden. 
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In één geval werd gemeld dat er een plaatselijke werkgroep 'Kerk & Israël' is; ruim 90% heeft er geen bezwaar tegen als het in de gemeente tot het oprichten van een dergelijke werkgroep zou komen. 
Door ongeveer de helft van de kerkeraden is de mening geuit dat men goed tot voldoende op de hoogte is 
van het werk van deputaten en van ds. Van der Vegt; dat betekent overigens dat een even groot deel van zichzelf vindt dat men méér daarmee op de hoogte zou kunnen/willen zijn! 
We zullen u niet met méér gegevens vermoeien. Het bovenstaande is bedoeld u enig inzicht te geven in de 
antwoorden die werden gegeven. Het is de bedoeling dat in een aantal artikelen in V.O.1. nader op de uitslag 
van de enquête zal worden ingegaan. 
Graag wilde ik u dit schrijven om op deze wijze de dank en de waardering van de deputaten kenbaar te 
maken voor het feit dát en de wijze waaróp u reageerde; dat heeft ons inderdaad wat inzicht gegeven. Met de verdere verwerking van de gegevens kunnen we stellig onze winst doen! 
Moge lsraëls God u wijsheid en kracht geven voor al uw werk! 
Met hartelijke broedergroei, 

namens deputaten/i.o.v. Comm. V & T, H. Biesma 

BIJLAGE 64 
Art. 143, 158, 218, 221 

RAPPORT 3A VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE 
EVANGELIEVERKONDIGING ONDER ISRAEL 

Met dankbaarheid constateert uw commissie dat deputaten voor de Evangelieverkondiging onder Israël met een_ grote inzet en veel toewijding hun taak hebben vervuld. Hun rapport geeft een goed inzicht in de verschillende werkzaamheden die zij hebben verricht. Uw commissie heeft dan ook met veel belangstelling van 
dit rapport kennisgenomen en de inhoud daarvan uitvoerig doorgesproken met een vertegenwoordiging van deputaten. In het vervolg willen wij graag enkele kanttekeningen maken bij de hoofdzaken van wat deputa
ten aan uw vergadering rapporteren. 

1. Terugroepen ds. en mw. Van der Vegt (2) 
In het rapport wordt terloops melding gemaakt van het besluit om ds. en mw. Van der Vegt-Fiehland aan de vooravond van de zg. Golfoorlog tijdelijk terug te roepen uit Israël. In hun toelichting benadrukten deputaten 
dat zij in die periode van spanning niet alleen te maken kregen met het advies van de Nederlandse, maar ook met dat van de Duitse autoriteiten, aangezien mw. Van der Vegt Duitse is. Deze adviezen liepen nogal uiteen: Terwijl het Ministerie van Buitenlandse Zaken de Nederlanders in Israël alleen opriep om alert te blij
ven , gaf de Duitse Ambassade haar rijksgenoten het dringend advies om Israël te verlaten. Na diepgaand overleg besloten deputaten toen ds. en mw. Van der Vegt terug te roepen. Daarbij hebben de volgende factoren een rol gespeeld: 1. Er was bezorgdheid in de kring van de familie. 2. Vanwege de oorlogsdreiging lag het werk volledig stil. 3. Dr. G.H. Cohen Stuart bleef in Jeruzalem en op die wijze zouden de Nederlandse 
kerken in Israël present blijven. De afspraak was dat ds. Van der Vegt naar Israël zou terugkeren als dr. Cohen Stuart naar Nederland zou komen. 4. De Israëlische autoriteiten drongen er sterk op aan dat alle buitenlanders wier aanwezigheid in Israël niet strikt noodzakelijk was, naar hun vaderland zouden teruggaan. In 
geval van een calamiteit zouden buitenlanders als laatste voor hulp in aanmerking komen. Daarom achtten deputaten het niet meer verantwoord ds. en mw. Van der Vegt langer in Israël te laten blijven. Ook de roepende kerk van Groningen heeft sterke druk op haar lsraëlpredikant uitgeoefend om tijdelijk naar Nederland terug te keren. Het was zeker ook voor ds. en mw. Van der Vegt een buitengewoon moeilijke beslissing. 
Tenslotte brachten deputaten naar voren dat het vertrek van ds. en mw. Van der Vegt in Israël niet is uitgelegd als een gebrek aan solidariteit. Ook is gebleken dat het werk van ds. Van der Vegt door deze gang van 
zaken niet is geschaad. 

2. Bezinning - werkwijze (4) 
Indringend is met deputaten van gedachten gewisseld over het gedeelte van het rapport dat handelt over de bezinning. Op dit punt leefde bij uw commissie aanvankelijk een groot aantal vragen. We zijn dankbaar dat 
de toelichting van deputaten in veel opzichten verhelderend heeft gewerkt, waardoor verschillende vragen 
beantwoord werden. 
Van bijzonder belang was voor ons de vraag op welke wijze deputaten de opdracht van de generale synode van 1989 tot voortzetting van de bezinning hebben uitgevoerd. Daarbij was ons met name niet duidelijk 
waarom deputaten alleen zijn ingegaan op het tweede punt dat door de synode genoemd is: De bijbelse g13gevens _inzake _de rest. In hun beantwoording merkten deputaten op, dat zij in de achterliggende periode bij de bezinning in de eerste plaats aandacht wilden schenken aan de continuïteit met het verleden. De 
generale synode van 1989 had daar ook uitdrukkelijk om gevraagd. Deputaten waren van mening dat het van fundamenteel belang was eerst te inventariseren wat er in het verleden aan bezinning heeft plaatsgevonden. De voortgaande bezinning zou daarop kunnen voortbouwen. De adviseur van het deputaatschap, 
dr. T. Brienen, kreeg de opdracht een rapport samen te stellen waarin een overzicht zou worden gegeven v:3n de bezinning die in het verleden heeft plaatsgevonden. Een samenvatting van dit bezinningsrapport is te vinden onder 4.3. van het deputatenrapport. In dit gedeelte wordt vanuit het verleden al enige aandacht 
geschonken aan de punten die de generale synode van 1989 noemde. Het was de bedoeling van deputaten om de bezinning op deze punten voort te zetten. Helaas hebben deputaten dat deel van hun opdracht maar zeer ten dele kunnen vervullen en alleen aandacht kunnen geven aan de restgedachte. Voor het uitvoeren 
van de andere aspecten van hun opdracht ontbrak hun de tijd . 
Door deze toelichting is naar ons oordeel de wijze waarop deputaten met de opdracht van de generale synode 1989 zijn omgegaan, aanzienlijk verhelderd. Wél acht uw commissie het een omissie dat deze gang van 
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zaken niet duidelijk in het deputatenrapport is aangegeven. Ook betreurt zij het dat deputaten hun opdracht 

tot verdere bezinning slechts ten dele konden uitvoeren. 

3. Bezinning In het verleden (4.3.) 
In hun rapport geven deputaten een samenvatting van het rapport dat door dr. T. Brienen is samengesteld 

onder de titel : Ingelijfd in Israël en ten dienste van Israël. Verschillende vragen die in onze kring bij dit 

gedeelte leefden, werden beantwoord toen deputaten ons het volledige rapport van dr. Brienen ter hand stel

den. Van de zijde van deputaten werd toegegeven dat het rapport van dr. Brienen in hun rapport wel wat al 

te gecomprimeerd is weergegeven. Voor uw commissie was dit aanleiding het moderamen te verzoeken alle 

afgevaardigden het rapport Ingelijfd in Israël en ten dienste van Israël ter kennisneming toe te zenden. 

Uw commissie wil haar waardering uitspreken voor het rapport van dr. Brienen en is dankbaar voor de ver

heldering die hierin wordt geboden. Dit betekent echter niet dat er voor ons geen vragen en opmerkingen bij 

dit deel van het deputatenrapport overblijven. We zouden o.a. op de volgende punten willen wijzen. 

1 . Met dankbaarheid constateren wij dat deputaten de gedachte van de twee-wegen nadrukkelijk afwijzen. 

Ook is ons duidelijk geworden dat zij de vervangingsleer verwerpen. Naar onze gedachte zijn er echter 

enkele onduidelijkheden bij de lsraëlvisie die deputaten - positief - voorstaan. Uw commissie heeft er alle 

begrip voor dat er op dit terrein moeilijke vragen liggen. Zij zou er echter nadrukkelijk voor willen_ pleiten 

dat deputaten bij hun voortgaande bezinning veel aandacht besteden aan een heldere formulenng van 

hun visie en een duidelijke onderbouwing daarvan. 
2. Deputaten geven aan dat in hun kring niet gelijk gedacht wordt over de vraag of Gods beloften aan 

Abraham m.b.t. het land ook doorgetrokken mogen worden naar de huidige situatie, waarin Israël een 

moderne staat is. Uw commissie wil graag de opmerking van deputaten onderstrepen, dat nadere bezin-

ning op dit punt geboden blijft. 
3. Uw commissie is van oordeel dat de uitdrukking 'De christelijke gemeente is bij Israël ingelijfd' (4.3.1.) 

nadere precisering behoeft. Uit het beeld van de olijfboom in Romeinen 11 kan immers niet afgeleid wor

den, dat zij die geloven in Israël ingelijfd moeten worden om het volk van God te zijn. Zij delen door het 

geloof in de gemeenschap met Christus en behoren door Hem bij het volk van God. 

4. De opdracht van de generale synode 1989 (4.1. en 4.2.) 
Deputaten hebben uw commissie duidelijk gemaakt, waarom zij zich nog niet hebben kunnen bezinnen op 

de onderwerpen die de generale synode van 1989 als 1e en 3e noemde. Van hun rapportage over het 2e 

thema - de restgedachte - zeggen zij , dat het daar slechts gaat om 'een facet' van hun bezinning. Bij dit facet 

werden binnen uw commissie o.m. de volgende vragen gesteld: 

1. Deputaten schrijven: 'Deze joden zijn het bewijs, dat God Israël niet verstoten heeft, maar op het heil van 

Israël bedacht blijft'. Wat bedoelen zij hier met 'Israël'? Wordt wel voldoende onderscheid gemaakt tussen 

Israël als etnische grootheid en 'Het Israël Gods'? 
2. In het rapport wordt ook gezegd: 'In deze gelovige rest blijkt dat er wel een scheidslijn is in Israël, maar 

geen verwerping van Israël' . Hoe verhoudt deze stelling zich tot de gedachte van de verbondswraak? 

Uit deze - en andere - vragen mag duidelijk zijn dat uw commissie van mening is dat de voortgaande bezin

ning van deputaten zich niet zal mogen beperken tot hetgeen de generale synode onder de punten 1 en 3 

heeft aangegeven. Een verdere bestudering van de restgedachte is ook gewenst. Uw commissie is dank

baar dat deputaten aangaven dat al deze themata in de toekomst aan de orde worden gesteld. In opdracht 

van deputaten heeft de voorzitter, ds. H. Biesma, namelijk een nota vervaardigd, waarin uitvoerig wordt aan

geduid op welke punten deputaten zich in de toekomst hopen te bezinnen. Daaruit blijkt dat deputaten voor

nemens zijn zich bezig te houden met de onderwerpen die de vorige generale synode aanreikte en ook met 

een aantal vragen die binnen de commissie zijn gesteld. 

5. Naamsverandering (4.4.) 
Een aanzienlijk deel van het deputatenrapport is gewijd aan de bezinning op de naam van het deputaat-

schap. Uw commissie heeft waardering voor de bijzonder overzichtelijke wijze waarop dit gedeelte is samen

gesteld. De bezinning op dit punt resulteert in een voorstel tot naamswijziging. In het gesprek met deputaten 

over dit onderdeel werd onderstreept dat deputaten grondig en langdurig met deze zaak zijn bezig geweest 

en dat het gehele deputaatschap achter deze naamsverandering staat. Eén van de vragen, die uw commis

sie in dit verband stelde, was: Hoe is het verzoek van joodse zijde tot u gekomen om een andere naam te 

kiezen? Uit het antwoord bleek ons dat dit verzoek bij herhaling gekomen is van joodse vertegenwoordigers 

in het O.J.E.C. 
In de bezinning van uw commissie over dit voorstel zijn de volgende overwegingen aan de orde geweest: 

1. Een aantal commissieleden benadrukte dat de huidige naam hen bijzonder aanspreekt en dat zij het zou

den betreuren als die naam verdwijnt. Als belangrijke reden daarvoor werd genoemd dat in de huidige 

naam zo duidelijk uitkomt wat het 'programma' van het deputaatschap is, namelijk: 

'Evangelieverkondiging onder Israël'. Daar komt nog bij dat er een grote innerlijke samenhang bestaat 

tussen de huidige naam en de instructie van deputaten. Betekent de voorgestelde naamsverandering dan 

ook niet dat er een koerswijziging optreedt in het beleid van deputaten? Kunnen we op een volgende 

synode misschien een voorstel verwachten om ook de instructie van deputaten te wijzigen? Het antwoord 

van deputaten op deze bedenkingen was duidelijk. De voorgestelde naamsverandering mag niet worden 

uitgelegd als een verschuiving in beleid, maar als een verdieping in visie en houding. De nieuwe naam 

moet gelezen worden tegen de achtergrond van de bestaande kerkordelijke bepalingen. Deputaten zijn 

ook niet van plan om in de toekomst een voorstel tot verandering van hun instructie in te dienen. 

2. Uw commissie is unaniem van mening dat er slechts één legitieme grond in het rapport wordt aangevoerd 

die aanleiding zou kunnen zijn tot eventuele naamswijziging. Dit is het feit dat de huidige naam aan jood

se zijde misverstanden en verzet oproept, waardoor een werkelijke ontmoeting met de joden geblokkeerd 

kan worden en de evangelieverkondiging onder Israël schade zou kunnen lijden. 
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3. Uw commissie houdt echter bij het laatst d 
achtergrond van de moeite en de weersti:;~f:; m~~unt e~ zeer _fundamentele vraag over: Wat is de 

gin~• en 'evangelie'? Roepen deze woorden weerstan van J . se z1Jde hee_ft met"de woorden 'verkondi

chnstenen het evangelie aan Israël verkondigd hebbe:n ~ d~ alle~~te w1Jten z1Jn aan de wijze waarop 

van de weerstand die in het hart van ieder mens leeft t ve 
0~ t'gen . f_wordt 1n_d1t verzet iets zichtbaar 

Deputaten konden op deze vraag een afdoende egen e evangelie van vnie ~enade als zodanig? 

Is dat het niet gemakkelijk zal zijn ~en antwoord antwoord geven. Hoewel uw co1T1m1ss1e ervan overtuigd 

In deze zaak meer duidelijkheid komt. op deze vraag te vinden, acht ZIJ het noodzakelijk dat er 

4. Binnen de commissie werd tenslotte ook aandacht · 
andering negatief zou kunnen werken binnen de gevraagd voor het feit ~.at de voorgestelde naamsver-

voorbereid. Daardoor zou de naamsverandering k:i~~n: De gemtnten ZJJn op dit voorstel namelijk niet 

van deputaten zouden schaden Het verdient aan r_e1 m1svers anden_ kunnen oproepen die het werk 

ken proti_eren duidelijk te maken· welke weerstand~~~li~~d~atddep~tatei" in de komende jaren aan de ker

gIng en evangelie'. Daarbij kunnen zij ook aangeven hoe z"rd e JO en even tegen woorden als 'verkondi-

ln het licht van deze overwegingen kan uw co . . 
IJ eze weerstanden beoordelen. 

wijzigen op dit moment niet overnemen. In plaa%m~!~~::t 7c;f rStel om de naam van het deputaatschap te 

gen hun bezinning op de eventuele naamsverandering voo~ ~ ZIJ ~w vergaden~g voor deputaten op te dra

ter synode geuite bezwaren en wensen. e ze en en daarbiJ rekening te houden met de 

6. Verkenning en Bezinning (5.3.) 
In ons gesprek met deputaten kwam ook de vraa d · 

'Verkenning en Bezinning' verantwoordelïk is voor gd:~n e 
0rde in hoeverre de redactie van de serie 

onderstreepten dat de auteurs verantwoorbelijk " ndhoud van de gepubliceerde boekjes. Deputaten 

onderwerpen te bepalen en de auteurs te zoekenZJJn voor e inhoud. Het is de taak van de redactie om de 

7. Het werk ~an ds. Van der Vegt (6.) 

Uw commIssIe sprak ook met deputaten verder d h 
!eefden vragen bij het gedeelte van het rapport ~:a~vi;t et ;erk v~ ds. H.M. van der Vegt. In onze kring 

_dienst der verzoening'. Daar zeggen deputaten O m . 'De we . van . s. Van der Vegt getypeerd wordt als 

I~ het afbreken van muren van onverzoenlïkheid di~ · praktische invulling van het werk 1s vooral gelegen 

liJke zelfgenoegzaamheid'. Uit de beantwobrding bi g:bou~d ziin op het fundament van onbegrip en kerke

verzoening wil verkondigen. Daarbij moeten echter ~el ~nus at ds. Van der Vegt het volle e~angelie van de 

broken, wil dit evangelie de mens in Israël werkelijk bereike~n van verzet en onverzoenliJkhe1d worden alge-

Aan deputaten werd ook de vraag gesteld h " d 
drukten zij dat het van grote betekenis is d~t ~=t 2)}e: toekomst van het werk zien. In hun antwoord bena-

repatriëren . Deputaten zien meer mogelijkheden dan v_fn ds.dVan der Vegt gecontinueerd wordt, als hij zal 
001 voor e evangelieverkond1g1ng onder Israël. 

8. O.J.E.C. (7.1.3.) 
Met deputaten werd doorgesproken over de positie va d B · · 
vraag gesteld welke verantwoordelïkheid de utat n n r. nenen binnen het O.J.E.C. Bovendien werd de 

O.J.E.C. In de beantwoording werd buidelïk ~a e dragen_ voor de act1v1te1ten e,n uitspraken van het 

overlegorgaan hebben. Op de officiële stuklk~n v~~:~t~~nEv~ dr. Bnenen_ een - knt1sche - inbreng in dit 

Wél benadrukten deputaten dat zï O e n .. · · · · wordt - .I.nd1e,n nodig - kritisch gereageerd. 

individuele leden van het o.J.E.C. J p g e enkele wiize verantwoordeliJk z1Jn voor allerlei uitlatingen van 

9. Christian Witness to /srae/ (7.2.) 
Uw commissie betreurt het dat het deputat · t .. · · 
over Christian Witness to lsrael te komen ~a~~~;oge~J~ I~ om op dit moment tot een verantwoord oordeel 

de synode te doen die kunnen leiden tot ~en vruc r is e un uiteraard ook onmogelijk om voorstellen aan 

commissie dat deze situatie veroorzaakt is doorda~::: sa~e~werkin~ met deze organisatie. Het bleek uw 

met Christian Witness to lsrael , de informatie pas i epu ~a fan wie was opgedragen contact te zoeken 

Daardoor kon de deputatenvergaderin zich niet n een aa stadium _had opgevraagd en ontvangen. 

deputaten op te dragen de opdracht diegde generalover :ze gegevens buigen. Uw commissie stelt u voor 

ronden. 
8 syn e van 1989 ten deze gaf zo spoedig mogelijk af te 

10. Bezinnings- en toerustingsbudget (8.) 

Deputaten vragen toestemming om van tïd t t t"d 
voorlichting en daarvoor de nodi e financi~le ~ui~ een deputaat een opdracht te verlenen voor studie en/of 

aantal vragen, die zij met depu?aten wil doorspr~::~ b~e_den. tut commIss1e_heeft ove,r dit voorstel nog een 

aanvullend rapport over deze zaak. · IJ zeg oe zo spoedig mogelijk te komen met een 

11. Voorstellen 
De commissie stelt u voor: 
1. deputaten te danken voor het vele werk d t .. · d f · 

heden goed te keuren· a ZIJ in e a gelopen penode hebben verricht en hun werkzaam-

2· deputaten op te drag~n hun bezinning rt t " 
de onderwerpen die door de enerale v~ 8 zetten en daarbij met voorrang aandacht te schenken aan 

met de opmerkingen en wensin die op d~z:!~nv:d: ~f~9 ZJJn. aangegeven, alsmede rekening te houden 

3. deputaten op te dragen hun bezinnin d J geuit, 

zetten en daarbij rekening te houden ~°ti d: t~~es~~i~~ ~~a~sv~andering van het deputaatschap voort te 

:: ~=g~::::~ ~~l~a~~;:ng~~~~i~~~~in a~~!rrii~e~~~~~e~;~~gii;i;:~E~eif :t:cten aan te gaan met 
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'Christian Witness to lsrael' en daarover tet ra_pportere~r!f; ~~ ~~~~~=ds/~~;ingmeester, alsmede een 6. opnieuw een eerste en een tweede secre aris, een e 
adviseur te benoemen. 

BIJLAGE65 
Art. 159, 202 

A. Baars, rapporteur 

RAPPORT VAN DEPUTATEN TAKEN EN 
PRIOTEITENSTELLING DEPUTAATSCHAPPEN 

1. Samenstelling deputaatschap b mde de volgende personen tot lid van het deputaatschap: De generale synode 1989 te Groningen enoe .. . s. Pieper, voorzitter, 's-Gravendamseweg 22c, 2211 WK Noordw11kerh?ut, 
D c van de Kreeke secretaris, AnJelierenlaan 2, 2111 BP Aerdenhout, 
J.· Bijleveld, lid, Van °Tubergenpad 4, 2012 GX Haarlem; .. 
T. van Dieren, lid, Kon. Julianaweg 33, 3241 XB Middelharnis, 
Ds. M.C. Tanis, lid, Rivierdijk 759, 3361 BV Sliedrecht, 
E.B. de Vin, lid, Huinerweg 19, 3882

5
TE Putt~n1990 br Van Dieren zodat wij bij de uitwerking van onze Tot ons leedwezen overleed op 2 Januari • , 

opdracht zijn inbreng hebben moeten missen. 

2. Opdracht 
De opdracht bestaat uit drieddelekn: d. door onze kerken via de onderscheiden deputaatschappen, verricht - onderzoek te doen naar e ta en ie , 

worden, c.q. verricht zou~en m~eten to~:t~ng en de prioriteiten die daarbtJ gesteld zouden moeten war-onderzoek te doen ~-aar 8 aar en e nen te worden meegewogen; 
den, waarbtJ pnnc1p1ele edn pra~sche -~e':~~e~a~iet benoemingsbeleid inzake deputaatschappen, - onderzoek te doen naar e ver ere ut n en voorstellen te doen. en daarover aan de generale synode van 19pd92 te ~a~go:~~bineerd onder het hoofdstuk 'A: TAKEN' en het In ons rapport hebben wIJ de eerste twee o rac e, . OEMINGSBELEID' 

laatste punt wordt verantwoord oftndber hDet h:nfd:!~e~s ~~~ als voorzitter deeigenomen in de 'Werkgroep Overeenkomstig uw wens hee r. e 1 
Centraal Bureau'. 

3. Werkwijze .. . . • edistantieerd van bestaande en gegroeide Bij het uitvoeren van onze opdracht hebben WIJ on5i tn rft~~cia!in die een kerk thans heeft in het kader van situaties en getracht ons een oordeel te vohrn;e;v 0 ~g~~ie en het daaruit leven, en welke organen daarvoor de grote opdracht: de verkondiging van e a 

~~~f j~~nden uiteraard de financiële consequenties in het oog te worden gehouden. 

4. Verantwoording t.a.v. de uitvoering van opdracht A ft het vol ende beeld te zien: 
Ons onderzoek naar de (te vernchtekn) tkakent vtan °~!~!tgk!~rff:ken laten\ggen, zowel in geestelijk als in 1 . Naar ons oordeel hebben onze er en o op 

materiaal opzicht. k d heel bepaald door de van de generale synode ontvangen 2. De aard en de omvang van de ta en war en ge 
instructies en door_de vastgesterklde f~kslagen . . uw prioriteiten te stellen in de uitvoering van taken. Bij de 3. Wèl is het belangnJk om als ke en __ e ens oprne n de 'vri· estelden' absoluut noodzake-afweging van prioriteiten hebben WIJ ons afgevraagd of he_t w,erk va ï uit jg aan van de overwegingen dat 
lijk is voor het functionere~ van de de~_utaats~hakpe;-;v~ii:;i~ed:!~alr tegbEilasten, dan wel om bepaalde 
bezuinigingen noodzxtakeltJkdkdunlennentez~~r~~a;en e\e~einde hen in staat te stellen hun taken nu en in de deputaatschappen e ra mI e , 
toeko_mst naar behdoeretankteenvvea~u~~ndeputaatschappen worden uitgevoerd onttrekt zich aan onze waame-4. De wI1ze waarop 
ming. . .. h I d t ken hebben wij een tweedeling gemaakt: Ten aanzien van de prioriteitensteHinbg b:J ~et ghe edeh;:f~ !v!ntueel versterkt, dienen te worden. Wij hebben - een overzicht van de kassen die es ,s ge an ' HAVEN TAKEN· 
deze taken opgenomen 1n een hoorbfdstu~ :-1-~~~:a~~an het hebben ;an een 'vrijgestelde' ter discussie _ een overzicht van de kassen, waa tJ w1J e n E stellen Zie hoofdstuk A-2: TAKEN VRIJGESTELDEN TER DISCUSSI · k · ·· ·· · t t d erschillende deputaatschappen bespro en. Onze ziensw11zen z1Jn _tevoren rne 

I 
mdet ea~r ons gevoelen de principiële inhoudelijke discussie daarover op De overweging daarb1J was voora a , n , 

de generale synod~ gevoe_rdt behsotaoartt taec~t~~~~s t a v alle relevante aspecten een afgerond eindoordeel te Dit mede omdat wtJ ons rne In • · • 
~~;~~igene wat wij rapporteren/voorstellen hebben wij de betrokken deputaatschappen een kopie gezon
den van het gedeelte dat over hen handelt. 
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A-1: TE HANDHAVEN TAKEN 
Beheer van de Algemene Kas enz. naar art. 13 K.O. 
Deze kas dient versterkt te worden; deputaten schetsten in hun eigen rapporten, terecht, hun dringende behoefte aan extra middelen. Onze kerken dienen zodanige voorzieningen te treffen dat haar predikanten en hun gezinnen niet alleen tijdens, maar ook na de actieve periode 'zonder zorg' kunnen leven. 

Buitenlandse Zending 
De zendingsopdracht is overduidelijk; dit deputaatschap zal derhalve onverminderd grote aandacht blijven krijgen. 
Het vraagstuk van de omvang van de taak zal telkens afweging behoeven bij de beleidsbepaling. Het streven dient blijvend gericht te zijn op de overdracht van taken aan autochtone instanties, predikanten en werkers, zodat de zendingskerken t.z.t. zelfstandig kunnen functioneren. 

Theologische Universiteit 
De eigen opleiding dient gehandhaafd te blijven. In het geheel van afwegingen is het nuttig aandacht te schenken aan de mate van prioriteit die het verder uitbouwen van de bibliotheek mag hebben: de activiteit van de vrouwenverenigingen zou wellicht ook anders gericht kunnen worden. 

Evangelisatie 
Evangelisatie is primair een verantwoordelijkheid van de plaatselijke kerken. 
Een beroep op dit deputaatschap, zowel voor advies als voor financiële steun, behoort mogelijk te blijven voor kerken die het werk van een evangelist (mede) bekostigen. De functie van een vrijgestelde heeft tijdens voorgaande synodes, herhaaldelijk ter discussie gestaan. 
Wij vragen ons af of een fulltime vrijgestelde voor dit werk nodig en verantwoord is. Wellicht kan een daarvoor geschikte evangelist naast zijn werkzaamheden in het veld of een predikant (b.v. uit een kleine gemeente) coördinerende, bezinnende en voorlichtende taken in een partime functie vervullen. 

Onderlinge Bijstand en Advies 
Dit deputaatschap vervult een hoogst belangrijke rol in het geheel van onze kerken door gestalte te geven aan het dragen van elkaars lasten. Daardoor zijn met name de kleinere kerken in staat een eigen predikant te beroepen, resp. gebouwen te stichten, te restaureren of uit te breiden. Aangezien een aantal kerken in ledental voortdurend terugloopt, valt te verwachten dat de hulpverlening gaandeweg zal moeten toenemen; de omslagen dienen gelijke tred te houden met de toenemende behoeften. Uit dien hoofde zullen deputaten zeer waarschijnlijk (in de nabije toekomst) meer middelen nodig hebben. 

Algemene Diakonale en Maatschappelijke Aangelegenheden 
De taken van de vrijgestelden voor bezinning en voorlichting zijn nodig en daarom te handhaven. De medewerkers in het Diakonaal Bureau zijn tevens werkzaam voor Hulpverlening en Kerk en Bedrijfsleven. Uiteraard is het bij dit laatste gewenst dat de personele en andere kosten naar evenredigheid worden doorberekend aan de twee genoemde deputaatschappen. Bij het handhaven van twee medewerkers bij ADMA behoren die beide medewerkers elkaar te kunnen vervangen. 

Hulpverlening in binnen- en buitenland 
De voorlichting en de onderzoeken geschieden grotendeels via het Diakonaal Bureau; deze werkwijze kan worden voortgezet mits de werkelijke kosten onderling worden verrekend. 
Administratie, receptie en telefoondienst kunnen, onder verrekening van de kosten, worden ondergebracht bij het Kerkelijk Administratief Bureau. 

Kerkelijk Administratief Bureau 
Het Kerkelijk Administratief Bureau heeft een welhaast onmisbare functie; kwaliteit en kostenbeheersing zijn goed te noemen, mede door het zoveel mogelijk benutten van technische hulpmiddelen. 
Om menskracht en apparatuur efficiënt te gebruiken, dienen zoveel als mogelijk is taken van administratieve aard voor andere deputaatschappen en kerkelijke organen te worden verricht, uiteraard onder verrekening van de kosten. 
Deputaten Kerkelijk Administratief Bureau zullen u zelf rapporteren over hun werkwijze en toekomstvisie. 

Contact met de Kerkjeugd 
Gezien het belang van jongeren als leden van de kerk is dit deputaatschap van wezenlijk belang, nu en zeker in de toekomst. Om jongeren bij de kerk te betrekken en te houden is een gedegen professionele aanpak vereist met daarvoor toereikende financiële middelen. Wij achten het onbevredigend dat het jeugdhuis beleidsmatig en bestuurlijk geen enkele band heeft met de kerkelijke organen. Het is wenselijk dat het bureau van het jeugdhuis onder één dak gaat functioneren met het Kerkelijk Administratief Bureau, zodat het Bureau administratieve en andere taken kan overnemen, uiteraard met verrekening van de kosten. 

Generale Synode 
De quaestor van de generale synode beheert deze kas op zorgvuldige wijze. Wellicht kan mettertijd, indien nodig, de administratie daarvan worden ondergebracht bij het Kerkelijk Administratief Bureau. De inkomsten bestaan uit omslagen en de uitgaven betreffen overwegend de kosten van de generale synode, de gedeeltelijke financiering van het Kerkelijk Administratief Bureau en de kosten van een 10 à 15 deputaatschappen, die een matig en verantwoord beroep op deze kas doen. 
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De Wekker 
Als periodiek heeft De Wekker een duidelijke en noodzakelijke functie. Het blad is self-supporting. 

A-2: TAKEN VRIJGESTELDEN TER DISCUSSIE 

Kerk en Bedrijfs/even 
De belangrijkste taken van deze deputaten zijn: 

- bezinning op vragen rond de industriële samenleving; 

- handreiking aan de kerken bij de uitvoering van hun pastorale en diakonale taak. 

Gelet op de ontwikkelingen t.a.v. overlegstructuren en de kennis van en ervaring met de industriële proble

matiek, vergeleken met die in de beginfase, kan de noodzaak van een vrijgestelde industnepredikant ter dis

cussie worden gesteld. De omstandigheden die destijds, terecht, tot het creëren van deze functie leidden, 

zijn nu geheel anders. Bezien moet worden of deze functie geheel of gedeeltelijk kan vervallen en dan, voor

zover nodig, op andere wijze (b.v. in nauwe samenwerking met ADMA) aandacht kan krijgen. 

Geestelijke verzorging van varenden 
Veel schippers zijn mobiel (auto aan dek), zodat zij zich gemakkelijk op de zondagen kunnen voegen bij een 

plaatselijke gemeente; daarbij komt dat de meeste, zo niet alle , schippers behoren tot een plaatselijke kerk 

en vallen onder de ambtelijke bearbeiding van de kerke raad der 'thuisgemeente'. 

Het werk van de vrijgestelde predikant is overwegend in het Rijnmondgebied geconcentreerd en draagt een 

sterk evangeliserend karakter. 
In het hcht van het bovenstaande kan de noodzaak van het voortbestaan van het deputaatschap op zich 

betwijfeld worden. 

Geestelijke verzorging van gehandicapten enz. 
Onze kerken leveren één van de drie kerkelijke werkers ten behoeve van het dovenpastoraat, m.a.w. er 

wordt door onze kerken hiervoor zeer veel uitgegeven, gerelateerd aan hetgeen de Gereformeerde Kerken 

in Nederland en de Nederlandse Hervormde Kerk op dit gebied doen. De vraag kan gesteld worden of onze 

kerken in staat zijn zich deze inspanning te blijven getroosten. 

Evangelieverkondiging onder Israël 
De arbeid van de Israël-werker blijkt overwegend te bestaan uit bezinning en contacten in het werkgebied. 

Hoewel deze taak ongetwijfeld zinvol is, vragen wij ons af of het bezinningswerk niet evengoed door deputa

ten zelf in Nederland kan geschieden. Indien deze bezinningsarbeid en het onderhouden van contacten met 

kerken en organisaties te veelomvattend zou zijn, dan is te overwegen uitsluitend een parttime functionaris 

hier te lande te benoemen. 
Overigens vragen wij ons af of de tenaamstelling van dit deputaatschap niet aangepast moet worden, gezien 

het feit dat de naam het eigenlijke werk niet dekt. 

Algemene opmerking 
Mocht de synode besluiten de structuur van één of meerdere in dit laatste hoofdstuk genoemde deputaat-

schappen aan te passen, dan bevelen wij u aan de vrijgestelden mettertijd niet te vervangen. 

8 . BENOEMINGSBELEID 

Zittingsduur van deputaten G.S. en P.S. 
Tot op heden is het mogelijk dat een deputaat gedurende (zeer) lange tijd lid is van een deputaatschap; de 

enig aanwezige grens is die van de 70-jarige leeftijd bij de door de generale synode benoemde deputaten. 

In verband met steeds optredende maatschappelijke veranderingen en met het oog op een goede doorstro

ming, bevelen wij een beperking van de zittingsduur van deputaten G.S. en P.S. aan tot bijvoorbeeld 9 of 12 

Jaar. 
Teneinde teveel mutaties bij de aanvaarding van deze zittingsduur te voorkomen en ook de toekomstige ver-

vanging geleidelijk te doen plaatsvinden, dient een rooster van aftreden opgesteld te worden. 

Deskundigen/specialisten in deputaatschappen 
In onze kerken zijn vele deskundigen/specialisten op allerlei vakgebieden aanwezig. Onze mening is dat de 

kerken bij de uitvoering van hun taken daar optimaal gebruik van moeten maken. 

Benoemingen 
Wij bevelen aan dat deputaten resp. de synode hun voorstellen mede baseren op voorafgaand overleg met 

de voor te dragen kandidaten. 

5. Voorstel/en 
Wij stellen u voor 
inzake de deputaatschappen: 
1. de deputaatschappen als genoemd in de hoofdstukken A-1 en A-2 te continueren; 

2. de deputaatschappen genoemd onder A-2 op te dragen de functies van de vrijgestelden te beperken, dan 

wel binnen redelijke termijn geheel af te bouwen, waarbij uiteraard de belangen van de betrokkenen in het 

oog dienen te worden gehouden; 
inzake het benoemingsbeleid: 
1. beperking van de zittingsduur van deputaten G.S. en P.S. tot bijvoorbeeld 9 of 12 jaar; 

2. een rooster van aftredende deputaten verplicht te stellen; 

3. optimaal gebruik te maken van de deskundigheid in onze kerken; 

4· benoemingen Ie doen nà overleg met kandidaten· 
inzake het gehele rapport: ' 

onze handelingen goed te keuren. 

Bijlage 65.1. 

Secretaris: Anjelierenlaan 2 
2111 BP Aerdenhout 

Aerdenhout, 7 april 1992 

Aan de Generale Synode van de 
Christelijke Gereformeerde Kerken 
In 1992 bijeen te Apeldoorn 

Betreft: ons aan u toegezonden rapport 
Geachte broeders · 
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S. Pieper, voorzitter 
O.C. v.d. Kreeke, secretaris 

f0 :;~~erscommissie Diakonaal Bureau meldde ons naderhand dat· 

• . geen funclionanssen (meer) in dienst heeft d d · · 
Diakonaal Bureau en werkzaamheden verrichte~ maar dat eze personeelsleden in dienst zijn van het 

Bedrijfsleven; voor eputaten ADMA, Hulpverlening en Kerk en 

2. deze medewerkenden elkaar niet k 
ben. unnen vervangen, omdat zij een volstrekt verschillende functie heb-

Met broedergroeten, 

BIJLAGE 66 
Art. 159, 202 

O.C. van de Kreeke, secretaris 

RAPPORT 12 VAN COMMISSIE VI: TAKEN EN PRIORITEITENSTELLING 

Deputaten hadden een drievoudige O dr hl d 
Centraal Bureau. Zij hebben deze _ hel~a/:on' oor henzel.1 aangevuld met participatie in de Werkgroep 

zij het contact met andere deputaatschappen g:~~~Vf~ D\eren -.conscintieus uitgevoerd. Terecht hebben 

over de taakinhoud van die deputaatschappen niet bila~ m ~rmat1e over hun oordeel, omdat de discussie 

gevoerd. raa , maar op synodaal niveau behoort te worden 

Uw commissie betreurt dat dit rapport in uw ver ad r' 
ten van hierin genoemde deputaatschappen reeas zij~:1:ets a~nIJ0 orde komt nadat verscheidene rappor-

Na het oordeel dat het kerkverband geen taken he ft 1 .an 
8 

· 
tal deputatentaken. Daarbij beperken zij zich tot d: f 1t liggen, geven deputaten hun visie over een aan

sch1edems Is dit wel verklaarbaar Niettemin me I 
pu a en m.et een eigen kas. Gelet op hun ontstaansge

waarvan de uitgaven ten laste va~ de kas van deene uw commissie dat ook de taken van deputaatschappen 

De suggesties van deputaten onder A- 1 en A-2 v~n ~e~~le synode komen, kritisch moeten worden bezien. 

behoren) te worden behandeld bij het desbetreffende d rair:°rt, zo meent uw commissie, behoren (hadden 

mIssIe nog iets opmerken: epu a enrapport. Over enkele suggesties wil uw com-

a. Buitenlandse Zending: uw commissie vraagt zi h f f b.. . 
den gezocht naar een theoloog; c a O IJ vervanging van de secretaris persé moet wor-

b. ADMA: het hangt van de functie en van d k Il • 
worden gesteld; 8 wa 1 ,cat,e van de medewerkers af of de vervangingseis kan 

c. Generale synode· uw com · · 
K.A.B; . m1ss1e meent dat de administratie van de quaestor dient over te gaan naar het 

d. Geestelijke verzorging gehandicapten· d 
van Gerei. en N.H.-Kerken te overlegg:~:me: ~~~~ta~en wal rette vragen met de betrokken instanties 

komen. re iger as enverdeling van het dovenpastoraat te 

Wat het benoemingsbeleid betreft uw commissi k . h . . 
laten, maar plaatst wel enige kanttekeningen: e an z1c vinden m de achterliggende gedachten van depu-

a. de generale synode kan niet treden in de auton b • 
b. een rooster van aftreden is niet nodi ome evoegdheid van de particuliere synoden; 

ter van niet-herbenoembaarheid· g omdat alle deputaten na 3 Jaar aftreden: bedoeld zal zijn een roos-

c. gebruikmaking van een aanwezige specialistis h d k · · • 
met plaatsvinden ten koste van generalistische ~etw!! u~d~hei~ 

15 wel aanbevelenswaardig, maar mag 

d. overleg met, informatie aan en instemmin van k m e1 en etrokkenhe1d; 

Daarom is een deputatenvoordracht van éé~ persO:~e:,1enlkd1ten(thaa)nbeeen benoeming vooraf te gaan. 
re e e er zetten plaats voldoende. 

Samenvattend stelt uw commissie u voor 
1 des r · 
· ugges 185 van deputaten onder A-1 en A-2 te betrekken bij de behandeling van de diverse deputaten-
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rapporten; . . . . . 2. te overwegen of deze suggesties en/of de opmerkingen van uw comm1ss1e (moeten) leiden tot herziening 
of aanvulling van eerdere besluiten en, zo ja, uw commissie(s) op te dragen deze te formulieren; 

3. alle deputaatschappen op te dragen: a. op de generale synode 1995 een rooster van niet-herbenoembaarheid van deputaten in te dienen, 
waarbij de zittingsduur van een deputaat, afhankelijk van de omvang van het deputaatschap, beperkt 
blijft tot 9, 12 of 15 jaar; . . . .. b. voor alle plaatsen een gemotiveerde voordracht van één kandidaat - die daarmee instemt - b1J het 
moderamen van de generale synode in te dienen; 4. de handelingen van deputaten goed te keuren en deputaten te danken voor hun gewaardeerde werk; 

5. het deputaatschap op te heffen. 

BIJLAGE67 
Art. 161 , 165, 192 

BRIEF AAN DE LANDELIJKE VERGADERING VAN DE 
NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERKEN 

Aan de roepende kerk voor de 
Landelijke Vergadering van de 
Nederlands Gereformeerde Kerken 
p/a Weledele heer M.A. van Helden 
Louisalaan 2 
7316 OR Apeldoorn 

A. de Geus, rapporteur 

Sliedrecht/Ede, 9 januari 1990 

Zeer geachte broeders, De generale synode van de Christelijke Gereformeerde Kerken, gehouden te Groningen 1989 heeft met 
grote belangstelling kennis genomen van uw schrijven van 8 maart 1989 en heeft het moderamen opgedragen uw brief te beantwoorden. We doen dit met dezelfde gevoelens van blijdschap en teleurstelling, waar-
mee u uw schrijven tot ons richtte. Dankbaar zijn we dat uw afgevaardigden de bespreking van uw brief en van het zeer uitvoerige rapport van 
onze deputaten voor de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie met de 
buitenlandse kerken in enkele zittingen van de synode hebben willen meemaken. Een van uw afgevaardig
den, prof. dr. ir. E. Schuurman, heeft een hartelijk en indringend woord tot de synode gericht, waarnaar met 
grote ernst geluisterd is. Wij verhelen u evenwel niet dal er passages waren die ons pijnlijk hebben getrof
fen. Hoeveel gewicht de synode aan deze zaak hechtte bleek uit de uitvoerige bespreking van een en ander 
ter synode. Over en weer gevoelen we de pijn van de gescheidenheid die er nu al jaren is en helaas nog 
steeds voortduurt. Onze deputaten kregen de opdracht zich te bezinnen op de vraag welke ruimte voor verscheidenheid er in 
een kerk van gereformeerde belijdenis mag zijn. Ten aanzien van de Nederlands Gereformeerde Kerken heeft de synode het volgende besluit genomen: 
De synode 
constaterende 1. dat er met betrekking tot de zaken genoemd in de Gemeenschappelijke Verklaring ten aanzien van de 

toeëigening des heils - ondanks intensieve gesprekken in een broederlijke sfeer - verschillen gebleven 
zijn; 2. dat er daarnaast vragen gerezen zijn ten aanzien van het functioneren van het Accoord van kerkelijk 
samenleven; 

van oordeel 1 . dat in de gebleven verschillen tot uiting komt, dat in de Nederlands Gereformeerde Kerken met betrekking 
tot de toeëigening van het heil geen recht gedaan wordt aan wezenlijke elementen uit de belijdenis der 
kerken; 2. dat deze verschillen daarom een belemmering vormen om op dit moment stappen te doen naar een ver-
eniging van beide kerken; . 3. dat de gerezen vragen ten aanzien van het functioneren van het Accoord om een nadere bespreking vra-
gen; 

sprak uit 1. dat de geconstateerde verschillen, alsook de vragen met betrekking tot het functioneren van het Accoord 
geen belemmering mogen zijn om te erkennen dat de Nederlands Gereformeerde Kerken zich in alles wil
len stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 

2. dat de verschillen vanwege hun ernstige aard wel aanleiding moeten zijn tot bezinning en gesprek, opdat 
zo belemmeringen voor de kerkelijke eenheid uit de weg geruimd worden; 3. dat in deze bezinning en dit gesprek de vragen met betrekking tot het Accoord nu ook uitvoeriger betrok-
ken dienen te worden; 4. dal dit alles erop gericht zal zijn , dat de Christelijke Gereformeerde Kerken en de Nederlands 
Gereformeerde Kerken elkaar - waar nodig door onderling broederlijk vermaan - zullen helpen om waarlijk 
gereformeerde kerken te zijn , in het handhaven en beleven van de belijdenis en in de kerkregering, ten 
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einde zo gestalte te geven aan de ro · t bi" en besloot deputaten op te dragen eping e iiven zoeken naar wegen tot kerkelijke eenheid; 
1. na te gaan (mede aan de hand van het de ut t · zaken in het kader van het boven sub 2 en~ g:i~;apgort end de bespreking daarvan ter synode) welke 

ken met de Nederlands Gereformeerde Kommissie· m e aan e orde moeten komen en deze te bespre-
2· dEl daarbij overblijvende of aan het licht komende ' h11 ·· · w11ze waarin ook de commissie van de Nederland;~sc ; en zoveel als mogelijk 1s te formuleren op een kan herkennen; ere ormeerde Kerken het standpunt van die kerken 
3. zich nader te bezinnen op de vraag ho f d · ·· ken van vorige synoden _ teneinde de eg=~~~;~e :y~~~i~~~n1 ~'è~ -t onkder meer in het licht van de uitspra-

an~oord op de vraag of en in hoeverre de besproken zaken h t e rt unnen dienen met een gefundeerd heid blijvend belemmeren· e voo gaan op de weg naar verdere een-
4. de brieven van de samen,,:_,erkende kerken v Al · · 5. zich blijvend op de hoogte te stellen van het e;rlo;;ipe~e, L~lystad en Nieuwegein te beantwoorden; 

wer samenleven met de Nederlands Gereformeerde Kanrk e ~ontakcten ,n_d1e kerken, waar het tot een nau-
en besloot voorts e en 1s ge omen, 
6. de brief van de Landelijke Vergaderin v d N d haar tevens te verzoeken haar comm~si!nee~ e erlands Gereformeerd_e Kerken te beantwoorden en 

Christelijke Gereformeerde Kerken die overee~ra~ht t~ gdeven ten opzichte van de deputaten van de Eenheid geeft. om me e opdracht die de synode aan deputaten 
De in uw schrijven geuite teleurstelling over het feit d t · d · ringen ziJn gemaakt op de weg naar de eenhe·d a er in e afgelopen penode zo weinig concrete vorde-
Gereformeerde Kerken delen wij we hebben b1 tussen de Nederlands Gereformeerde en de Christelijke 
over dezelfde onderwerpen moei worden door egnp voor uw moeite wanneer naar uw besef telkens weer en voor de onderlinçie verhouding zijn . gesproken, al zult u verstaan van welk belang deze voor ons 
Van harte hopen w11 dat er bij u de bereidh ·d 1 ·· ·· · gen in te gaan. 81 za ziJn, en uw schnJven duidt daarop, op onze kritische vra-

Namens de synode spreekt het moderamen de verw hf · · onderwerpen verder wilt spreken met onze kerken . ac ing uit dat u, via uw cc.mmissie, over genoemde 
commissie een opdracht te geven ten opzichte va~'~eh~ar df~utaten Eenheid. WIJ verzoeken u derhalve uw opdracht die de generale synode aan deputaten Ee h .depu a en van onze kerken die overeenkomt met de M d H . n e1 gegeven heeft 

M
ogt be e e9.re, onze God, Zich over uw en onze kerken ontfermen · 
e roederl1Jke groet en heilbede, · 

BIJLAGE 68 
Art. 161 , 165, 192 

ds. M.C. Tanis, praeses 
ds. J. van Amstel , scriba Il 

BRIEF VAN DE LANDELIJKE VERGADERING VAN DE 
NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERKEN 

Aan de Generale Synode van de 
Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland 
b11een te komen D.V. in 1992 te Apeldoorn 
p/a De Weledele heer A.H. Versluis 
Krugerstraat 244 
8172 BT Vaassen 

Apeldoorn, 15 oktober 1991 

~-~ggeachte_ e_n geliefde broeders in onze Heer Jezus Christus 
11 ens de zitting van 8 juni jl. heeft de Landelïk v '. · · samensprekingen, die in de afgelopen periode tus~e~ 0 i;gtde~ini 

1
:9

1 
hzich diepgaand beraden over de Na sluiting van de vorige Landelïke Ver aderin e 

81 
e er _en ebben plaatsgevonden. voortgezet tussen uw deputaten Joor de ~enheil }Dronte~ 1988) ZIJn op land_elijk niveau de gesprekken m1ss1e voor contact en samens rekin met an an gere ormeerde beliJders in Nederland en onze com

diverse contacten tussen onze k~rken gp plaats~~~e n~:;~~\ D~_arnaast kon melding gemaakt worden van 
te brengen, hetzij om een reeds bestaande samenwerking ~e ~ IJ o~ e~n vorm van samenwerking tot stand 
De beraadslagingen tijdens de zittin van 8 . . . r er u1 e ouwen. afgevaardigden ds. p den Butler brg G vanl~;1t~ v~nd~n pl~ats~n de ~ewaardeerde aanwezigheid van uw de dank voor de opbouwende w~rde~ di n ors en s. · Witz1er. Wij betuigen u onze welgemeen
gencht. Hij vermeldde in zijn toespraak dai8d~rb!· ~an Malkenhorst tc.t onze Landelijke Vergadering heeft 
ge sfeer zijn gevoerd, al moest ook hij 'met teleurstl~kingen op landeliJk niveau in een goede en openharti
het b~reiken __ van de zichtbare eenheid tussen onze ~~~Je ck~n~~a~eren, dat er weinig voortgang is gemaakt in 
Als biJlage biJ deze brief treft u het besluit aan dat onze La d .: . van de contacten met uw kerken. Hieruit blïkt d n ehJkEl Vergadenng_ genomen heeft ten aanzien 
samensprekingen op landelijk niveau voortge~ei b:~inzet Land~liJke Vergadering van gevoelen is, dat de 
~et allen, die onze Here Jezus Christus in onverderfe~jk~e~d ~i~~h e~~1t z~nde op _onze roeping tot eenheid es tussen uw deputaten en onze commissie geen wez 1"k . e n. _aar er b1J de laatste gespreksron-en IJ nieuwe gezichtspunten naar voren gekomen 
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zijn, is onze Landelijke Vergadering wel van mening, dat de gesprekken ten_ aanzien van de toeëigening des 
heils op korte termijn afgerond dienen te worden. In dit verband willen WIJ u1tdrukkinQ geven aan onze hoop, 
dat uw synode zal uitspreken, dat de geconstateerde verschillen met betrekking tot dit punt vallen binnen het 
raam van de gereformeerde belijdenis, die door onze beide kerken van harte onderschreven wordt. 
Uit de nieuw-geformuleerde opdracht aan onze commissie blijkt voorts, dat WIJ van _onze kant openstaan 
voor gesprekken over ons Accoord van Kerkelijk Samenleven (A.K.S.). Onze comm1ss1e 1s tevens nadrukke
lijk gevraagd om de mogelijkheden te onderzoeken voor de ~ormIng van een federatief verband met uw ker
ken, dit in aansluiting op hetgeen besloten is door de LandeliJke Vergadering van Breukelen_1981 /1982. 
Bij onze Landelijke Vergadering leeft sterk het besef, dat de_ contacten tussen onze _beide kerken meer 
omvatten dan alleen maar samensprekingen op landelijk niveau. Om deze red_en 1s onze comm1ss1e 
gevraagd de plaatselijke Nederlands Gereformeerde Kerken op hu_n verzoek te adv1_seren en te ondersteu
nen bij het realiseren en uitbouwen van samenwerking op locaal niveau met de ChnsteliJke Gereformeerde 
Kerken. d 1 · d t de Wij bidden u de leiding van Gods Geest toe bij uw overwegingen_ en beraa s ag1n~en, op a uw syno_ 
besluiten mag nemen, die beantwoorden aan de roeping tot eenheid tussen onze beide kerken. Onze _bnef 
willen wij daarom besluiten met een krachtig beroep op uw synode om de belemmenngen naar de groei van 
kerkelijke eenheid weg te nemen. .. .. . Namens de Landelijke Vergadering 1991 tekenen WIJ met broederl11ke groeten en hoogachting, 

Bijlage 68.1. 

P. Wassenaar, praeses 
N. Sikkema, scriba 

OPDRACHT AAN DE COMMISSIE VOOR CONTACT EN SAMENSPREKING 

De Landelijke Vergadering 1991 heeft kennis genomen van het rapport van_ de commissie voor contact en 
samenspreking met andere kerken met betrekking tot de door deze commIssIe_ gevo~rde gesprekken met de 
Christelijke Gereformeerde deputaten voor de Eenhei~ van gere_formeerde beliJde_rs 1n Nederland. 
De Landelijke Vergadering wil het streven naar kerkeliJke eenheid met de ChnsteliJke Gereformeerde Kerke_n 
blijven bevorderen, hoewel zij met leedwez_en heeft moeten vaststellen, dat er in dit opzicht op landelijk 
niveau weinig vooruitgang In de afgelopen dne Jaren gema_akt kon worden. .. 
Daarentegen stemt het de Landelijke Vergade_ring tot blijdschap, dat In meerdere plaatseliJke gemeenten 
vormen van samenwerking in de afgelopen penode op gang gebracht werden resp. tot stand gekomen z1Jn. 
Met name van de verklaring van de Christelijke Gereformeerde en N.ederlands Gereformeerde Kerken van 
Almere , Lelystad en Nieuwegein, dat zij de integratie ~an hun _kerkeliJk_ leven met langer als voorlopig, maar 
als definitief beschouwen, werd met dankbaarheid en instemming kennis genomen. 
De Landelijke Vergadering verzoekt de commissie om: .. . 
1. de plaatselijke kerken op hun verzoek te adviseren _en te ondersteunen bIJ het _realiseren resp. uitbouwen 

van samenwerking op locaal niveau met de ChnsteliJke Gereformeerde Kerken, . . 
2. de reeds volledig geïntegreerde samenwerk1ngs-gemeenten desgevraagd te dienen _met advies, . 
3. het gesprek met de Christelijke Gereformeerde deputaten ten aanzien van de toee1gemng des he1ls __ op 

korte termijn af te ronden conform de bedoeling van de laatst-gehouden generale synode der ChnsteliJke 
Gereformeerde Kerken; 

4. het gevraagde gesprek rondom het Accoord van Kerkelijk Samenleven (A.K.S.) aan te gaan met de 
Christelijke Gereformeerde deputaten; . .. 5. de mogelijkheden te onderzoeken voor een federatief verband met de ChnsteliJke Gereformeerd_e Kerken, 
dit in aansluiting op wat besloten is door de LandeliJke Vergadenng van Breukelen 1981 /1982 (zie de des
betreffende pagina's 20 en 21 van de Acta van Breukelen). 

BIJLAGE 69 
Art. 161 , 165, 192 

RAPPORT 7 VAN COMMISSIE IV INZAKE DE SAMENSPREKINGEN MET DE 
NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERKEN EN DE GEVOERDE 

CORRESPONDENTIE EN DE BRIEF VAN DE LANDELIJKE 
VERGADERING EDE 1991 VAN DE NEDERLANDS GEREFORMEERDE 

KERKEN AAN DE GENERALE SYNODE VAN DE CHRISTELIJKE 
GEREFORMEERDE KERKEN 

Slechts twee samensprekingen zijn er met de Kommissie voor Kontakt en_ Samenspreking met andere ke_r
ken gehouden. In de samenspreking van 17 januari 1990 gaf de KommissIe te kennen weinig heil te zien in 
het nog eens weer doorspreken van de al herhaaldelijk besproken verschillen. Wel was __ de Komm1ss1e 
bereid tot een gesprek met deputaten over de vragen omtrent het Akkoord van KerkeliJk Samenleven 
(A.K.S.). Deze samenspreking vond plaats op 1 mei 1992. Binnen het deputaatschap leefde de verwachting 
dat bij eventuele eenwording van de beide kerkverbanden het A.K.S. zou worden vervangen door de [).K.O. 
Op dit punt heeft de Landelijke Vergadering van de Nede_rlands Gereformeerde Kerken van 1991 b1J onze 
afgevaardigden vragen doen rijzen. De vragen ten aanzien van het A.K.S. zullen verder doorgesproken 
moeten worden. Wat betekent b.v. het A.K.S. voor de vrijheid van de plaatselijke kerken _ten opzichte van het 
kerkverband? Deputaten hebben laten weten dat de visie op de kerkorde __ in de N.G.K. met 1u1st 1s. Genoemd 
werd wat art. 34 van het A.K.S. zegt over de ratificatie door de plaatseliJke kerken van besluiten genomen 
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door de Landelijke Vergadering. De commissie vraagt zich met deputaten af of er bij het geven van zoveel 
ruimte aan de plaatselijke kerken dan niet als vanzelf allerlei afwijkingen kunnen ontstaan, die bespreking 
vereisen. 
De commissie is eveneens van mening dat er ten aanzien van het functioneren van het Akkoord voor 
Kerkelijk Samenleven tal van vragen te stellen zijn , die samenhangen met het sterke beroep dat gedaan 
wordt op de zelfstandigheid van de plaatselijke kerken. Derhalve dienen wezenlijke verschillen ten aanzien 
van de kerkregering onderwerp van indringend gesprek te zijn. 
De verschillen raken concreet niet alleen de kerkregering mi,,ar ook de vragen rond de toeëigening des heils. 
In de beide brieven, die de Kommissie voor Kontakt en Samenspreking in antwoord op vragen van deputa
ten heeft geschreven staat veel waarvoor we dankbaar zijn . Onder andere is nu erkend dat schenking en 
deelachtigmaking worden onderscheiden. Anderzijds misten enkele commissieleden elementaire aspecten 
van wat onder de toeëigening des heils verstaan moet worden. Zij stemmen dan ook in met de taxatie van 
een deel van deputaten zoals weergegeven in hun rapport. Tevens heeft het de commissie verwonderd dat 
in het schrijven van 3 februari 1992 van de N.G.K. uitdrukkingen als 'schenking' en 'deelachtigmaking' een 
niet confessioneel geijkte terminologie worden geacht en deze Commissie er moeite mee heeft als men 
elkaar zou beoordelen in het al of niet gebruiken daarvan. 
Deputaten spreken in hun rapport over wezenlijke verschillen die in de samensprekingen met de Nederlands 
Gereformeerde Kerken zijn gebleven. In de commissie leeft de wens om deze verschillen inhoudelijk nog 
scherper onder woorden te brengen. Het kan dienstig zijn om de verschillen die voor de één accentsverschil
len en voor de ander wezenlijke verschillen zijn , puntig en duidelijk geformuleerd op een rij te zetten. De 
commissie beseft dat dit moeilijk is, maar het is deputaten in overweging te geven. Wat wij als Christelijke 
Gereformeerde Kerken bedoelen, moet helder zijn naar de kerken toe waarmee we samenspreken. Het is 
dan ook te betreuren dat de Ned. Gerei. Kommissie niet verder wilde spreken over deze vragen, met name 
toegespitst op het praktische functioneren ervan in prediking, pastoraat en gemeentebeschouwing. Uw com
missie meent dat bijbels gezien er in contacten tussen kerken van gereformeerd belijden niet van een laatste 
woord gesproken kan worden. Gevoelens van irritatie of teleurstelling mogen begrijpelijk zijn , ze kunnen niet 
bepalend zijn voor verdere samensprekingen 
In de brief van de Landelijke Vergadering is te lezen dat aan de Nederlands Gereformeerde Kommissie 
nadrukkelijk is gevraagd om de mogelijkheden te onderzoeken voor de vorming van een federatief verband 
met de C.G.K., dit in aansluiting op hetgeen besloten is door de L.V. van Breukelen 1981 /1982. Door depu
taten kan hierop in de samensprekingen van de komende jaren worden ingegaan. Ze hebben naar het oor
deel van de commissie daarvoor geen afzonderlijke opdracht van de synode nodig. 
Het lijkt erop dat de samensprekingen met de N.G.K. in een impasse zijn gekomen. Deputaten spreken 
daarover en zijn in een verlegenheid ten aanzien van de vraag hoe we verder moeten. Terwijl uit het kerk
verband wordt gevraagd om stimulansen om verder te komen, zijn er deputaten die, gelet op de interne ver
houdingen en spanningen, de samensprekingen liever voorlopig willen beëindigen, terwijl de gedachte om 
aan bestaande contacten voorlopig geen uitbreiding te geven een soort compromis is. Bij diverse commis
sieleden leeft er zorg ten aanzien van de moeite binnen het eigen kerkverband wanneer de plaatselijke en 
overige contacten nog verder zouden worden uitgebreid. Zij achten het met de meerderheid van deputaten 
dan ook raadzaam hierin voorshands terughoudendheid te betrachten. 
Verschillende gevoelens, die in het deputaatschap leven, kwamen in de commissie terug. Toch mochten we 
in broederlijke eensgezindheid nadenken en spreken over deze tere en moeilijke materie, waarvan met het 
oog op de gemeenten en gemeenteleden in beide kerkverbanden zoveel afhangt. Sterk gevoelden we de 
noodzaak van het gebed om de wijsheid, de bijstand en de leiding van de Heilige Geest. Laten wij de kerke
lijke en geestelijke situatie aanhoudend en in ootmoed aan de Koning van de Kerk opdragen, opdat het aan 
de kerken gegeven worde bewaard te blijven bij de onderlinge eenheid en te staan naar meer eenheid in het 
ware geloof. Op de volgende synode moge het ons ook gegeven worden om duidelijkheid te verkrijgen over 
d~ vraag welke wettige ruimte en verscheidenheid er in kerken van gereformeerde belijdenis kan en mag 
zI1n. Reeds in een ander kader hebben deputaten opdracht gekregen zich de komende jaren op deze vraag 
te bezinnen. 
De commissie kon tot haar voorstel komen door het voorstel van de meerderheid van deputaten te amende
ren . Bij lezing van het meerderheidsvoorstel van deputaten en het voorstel van de commissie blijken vanzelf 
de wijzigingen. Hiermee is dus ook gezegd, dat de commissie het minderheidsvoorstel van deputaten niet 
overneemt. 
De commissie stelt de generale synode voor het volgende te besluiten: 
De generale synode 
overwegende 
1 . dat de synode van 1989 uitsprak, dat de Nederlands Gereformeerde Kerken zich in alles willen stellen op 

de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 
2. dat synoden van onze kerken in het verleden herhaaldelijk hebben uitgesproken dat het zoeken van een-

heid met de N.G.K. roeping van de kerk is; 
3. dat op diverse plaatsen die eenheid is gezocht en in mindere of meerdere mate ook is gevonden; 
4. dat verschillende kerkelijke vergaderingen bewilligd hebben in deze gevonden eenheid; 
5. dat a~derzijds in de contacten met de N.G.K. keer op keer ondervonden wordt, dat er verschillen geble

ven zI1n , met name met betrekking tot de toeëigening des heils en de kerkregering; 
6. dat overigens slechts dan een vollediger beeld kan ontstaan van de houding in onze kerken t.a.v. de 

N.G.K. als deputaten daarover contact onderhouden met alle Christelijke Gereformeerde Kerken; 
constaterende 
1. dat er steeds weer spanningen ontstaan binnen onze kerken tussen wat plaatselijk hier en daar wel en 

landelijk niet bereikt kan worden in de relatie tot de N.G.K. en dit binnen eigen kerkverband moeite geeft; 
2. dat op het niveau van deputaten de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils niet besproken 

konden worden in gezamenlijk beraad (zoals de synode van 1989 had gewild), aangezien de N.G. 
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Kommissie na de vele besprekingen in vorige perioden er de voorkeur aan gaf om een schriftelijk stuk op 
tafel te leggen en dat dan ook als laatste woord in deze kwestie te beschouwen; 

3. dat volgend op dit 'laatste woord' er op schriftelijk gestelde vrag_en_van de kant van deputaten.een_ nadere 
schriftelijke verklaring volgde van de kant van de N.G. KommIssIe , waann een aantal onduidelijkheden 
verhelderd werd, al bleven er verschillen bestaan; 

4. dat deputaten een begin hebben gemaakt met de uitvoering van de opdracht van de synode om de vra-
gen met betrekking tot het Akkoord van Kerkelijk Samenleven te bespreken; 

5. dat binnen de N.G.K. de discussie over het A.K.S. weer op gang gekomen Is; 
van oordeel .. . 
1. dat het bij de toeëigening des heils om een wezenlijk deel van de gereformeerde belijderns gaat; .. 
2. dat het ontbreken van overeenstemming op dit punt een belemmering Is op de weg naar kerkelijke een-

~ ; .. · bel 3. dat in het licht van het voorgaande niet alleen voortgezette gesprekken op landelijk n!veau_ van ang 
zijn, maar ook plaatselijke gesprekken, waarbij de verschillen met betrekking tot de toeeIgernnQ. des he1ls 
alsmede de vragen aangaande het functioneren daarvan een voorwerp van bezinning moeten Zijn; 

4. dat de bestaande verschillen t.a.v. de kerkregering nog met voldoende doorgesproken zijn; 
5. dat nog steeds van belang is wat de synoden van 1983 en 1986 uitspraken, namelijk dat het z_oeken naar 

eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raakt en dat het daarom belangnjk Is de nood
zaak van het bewaren en bevorderen van die eenheid in eigen kerkverband in het oog te houden; 

spreekt uit . .. . . . 
1. dat zolang er verschillen met betrekking tot de toeeIgening des he1ls alsmede" vragen aangaande het 

functioneren daarvan blijven bestaan, deze een belemmering vormen voor kllrkelijke _eenheid; 
2. dat deze verschillen en vragen verder dienen te worden besproken · waarbij de be~1nning van deputaten 

op wat de confessie over de toeëigening des heils zegt goede diensten kan bewijzen • opdat op deze 
wijze de verschillen uit de weg geruimd worden; 

en besluit 
1. aan de Landelijke Vergadering vn de N.G.K. onder betuiging van dank voor haar schrijven van 15 oktober 

1991 te verzoeken haar Kommissie voor Kontakt en Samensprek1ng op te dragen het gesprek over de 
toeëigening des heils en de kerkregering voort te zetten; 

2. deputaten op te dragen . . .. . . . 
a. om te zien naar mogelijkheden om de verschillen met betrekking tot de toeeIgernng des he1ls alsmede 

de vragen naar het functioneren ervan grondig met de Kommi:l5ie van de NG.K. te bespreken aan de 
hand van het resultaat van hun bezinning op wat de confessie op dit onderdeel zegt, opdat die ver
schillen zullen worden weggenomen; 

b. de gesprekken over het A.K.S. en het functioneren ervan voort te zetten; . . . 
3. De kerken dringend te adviseren bij het onderhouden van contact met de N.G.K. de eenheid binnen eigen 

kerkverband te bewaren en alles in het werk te stellen om het onderlinge vertrouwen te bevorderen. 

Minderheidsvoorstel t.a.v. de toeëigening des heils. . . 
De brs. K.T. de Jonge, G. van Putten en A.J. de Vuyst hebben de opvatting dat naar aanleiding van de 
gevoerde correspondentie het gesprek ten aanzien_ van de toeëigenin_g _des heils kan worden"versmald tot 
het functioneren daarvan. Eventuele nieuwe verschillen die naar aanle1d1ng van dat gesprek blijken, moeten 
uiteraard tevens besproken worden. Deze opvatting komt tot uiting in een minderheidsvoorstel, dat ontstaat 
door in het meerderheidsvoorstel de volgende wijzigingen aan te brengen: . . . 
. bij 'constateert 3' toe te voegen: 'welke zich echter b_lijkens de gevoerde correspon_dent1e bevinden b1~nen 

de grenzen van de confessie , hoewel vragen overblijven ten aanzien van het functioneren van de toeeIge
ning des heils; 
in 'van oordeel 3', 'spreekt uit 1' en in 'besluit 2a' de zinsnede 'de vers?hillen m.b.t. de toe~_igening des 
heils alsmede het functioneren daarvan' te vervangen door 'het functioneren van de toeeIgernng des 
heils'. In 'spreekt uit 2' 'verschillen en vragen' te vervangen door 'vragen'. . 

Het voorstel is daarmee niet een meer of minder vergaand voorstel, maar beweegt zich terzake van de 
toeëigening des heils op een ander spoor. 

BIJLAGE 70 
Art. 169, 212 

J. Jonkman, rapporteur 

RAPPORT 1 C VAN COMMISSIE 1 INZAKE HET RAPPORT VAN HET 
CURATORIUM VAN DE THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 

1. 0-1/~xamen en beroepbaarstelling .. . 
Na een eerste bespreking van de voorgestelde herstructurering van het onderwijs aan de Theologische 
Universiteit kreeg uw commissie tot opdracht zich te bezinnen op de in die bespreking naar voren ge_komen 
vraag of binnen de voorgestelde herstructurering misschien toch_ sprake zou moeten kunnen Zijn van 
beroepbaarstelling nadat het D-I-examen is afgelegd. De gedachte hieraan werd ingegeven door de overwe
ging dat er studenten zouden kunnen zijn wier kunnen niet verder reikt dan D-I of die eraan hechten om ná 
dit examen de kerken te mogen gaan dienen, terwijl er kerken kunnen zijn die niet méér_ dan D:I verlangen. 
Uw commissie heeft dit punt nog eens diepgaand besproken en nog eens nauwkeung geluisterd naar de 
toelichting die haar adviseur, tevens hoogleraar, bereid was te geven. Daarbij is duidelijk gesteld dat het 
curatorium en het college van hoogleraren hun voorstellen niet als het eind van alle tegenspraak aan uw ver-
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gadering presenteren, maar dat in de rede_nering van beide_colleges de examens D-I en D-II één geheel vor
men. Wie D_-I voldoende vindt, ziet voo,rb1j aan de belangnjke vulling die D-II heeft, belangrijk omdat daarin 
het accent li~t op de praktisch-geestelijke vorming van de toekomstige dienaren des Woords, waarvoor de 
synode zich 1n de eerste discussie zo sterk heeft uitgesproken. D-I en D-11 vormen een sluitend geheel. In D
Ii zit een stuk praktische vorming (met in de laatste plaats de beoordeling van preken) die aan beroepbaar
stelling vooraf _moet gaan. D-II behelst_ een vorm van specialisatie, die de student beter toerust; de studie 
beantwoordt hiermede aan c.q. komt hierdoor overeen met wat aan andere universiteiten gebeurt en . zon
der dat het e_en kwestie van prestige of van verwetenschapf)elijking mag zijn - de kwaliteit van het onderwijs 
aan onze urnversIteIt mag en moet voor onze kerken toch een aangelegen zaak zijn. Gesproken is dan nog 
met over _de_ vraag waartoe de mogelijkheid van beroepbaarstelling nà D-I zal leiden. Naar het oordeel van 
de comm1ss1e zal dat zijn dat een niet onaanzienlijk aantal studenten de gemakkelijkste weg zal kiezen door 
het bij D-I te laten. Uw commIssIe spreekt zich er dan ook con amore voor uit om het herstructueringsvoor
stel van het curatorium en het college van hoogleraren onverkort over te nemen door de beroepbaarstelling 
aan het examen D-11 te verbinden. 

2. Praktisch-geestelijke vorming 
De vergadering van de synode hield zich ook bezi_g met de vraag wat precies onder praktisch-geestelijke 
vorming zou moeten worden verstaan. Daaronder Is naar het oordeel van de commissie méér te verstaan 
dan 1n h~t korte bestek van dit rapport aan te duiden is. Gewezen is in de commissie op de noodzaak dat 
toekomst1gll dienaren des W_oords er biddend naar staan om dàt, wat zij zich wetenschappelijk eigen maken, 
ook werkelijk tot hun geestelijk_e1gendom te mogen ontvangen. Zo alleen zal in hun prediking goede, verant
woorde schnftu1tleg naar de luisterende gemeente toe een goede, gerichte toepassing krijgen. Genoemd is 
ook de noodzaak van het onderkennen van de dingen die in het geloofsleven van Gods kinderen omgaan, 
het kunnen onderscheiden ook van de geloofsgesteldheden die onze kerken in haar verscheidenheid ken
merkten, teneinde daarmee in de ambtelijke praktijk op verantwoorde wijze om te gaan. Natuurlijk wordt aan 
deze d1~gen ook nu al aandacht gegeven, maar er is niet altijd evenveel ontvankelijkheid. De commissie 
vraagt zich. af In hoeverre de aanstelling van een pastor voor de studenten een goede zaak zou zijn, een 
gedachte die ook in het verleden al eens aan de orde is geweest. 
De gedachtenwisseling_ binnen de commissie mondde uit in de conclusie dat uw vergadering moet worden 
voorgesteld het curatonum en het college van hoogleraren op te dragen binnen het kader van D-11 een plan 
uit te werken waann aan de bedoelde praktisch-geestelijke vorming inhoud wordt gegeven en van het resul
taat In de volgende generale synode verslag te doen. 

3. Aanwezigheid van het voltallige curatorium bij het examen D-/1 
Als de belanQrijkheid van ~e studie voor D-II zo groot is als hiervoren is geschetst kan er naar het oordeel 
van de comm1ss1e geen twijfel over bestaan dat bij dat examen, waarmee de beroepbaarstelling in de kerken 
samenhangt, het curatorium voltallig aanwezig is. 

4. Aanstelling van assistenten in opleiding 
De commissie vindt de gedachte daaraan verwerpelijk en w_el om de volgende redenen. Om te beginnen 
moet voo,r deze functie (op_ het niveau van de wetenschappelijk medewerker) geld beschikbaar zijn. Dat is er 
met en met aan te nemen Is dat de Overheid hiervoor gelden beschikbaar zal stellen. Daarbij voegt zich dat 
aanstelling van zulke assistenten zou kunnen betekenen dat een niet te rechtvaardigen voorsprong op ande
ren ontstaat m betrekking tot te vervullen vacatures. Uw commissie is unaniem van oordeel dat er alleen 
maar_reden 1s voor degenen die met studie bezig zijn, om daarmee intensief door te gaan en kerkeraden, 
om wier predikant het gaat, te vragen hun predikant daarvoor de ruimte te bieden. 

5. Voorstel/en 
Uw commissie stelt de generale synode voor: 
1. goedkeuring te hechten aan de herstructurering van de studie overeenkomstig het voorstel van het cura

tonum (zie h. In commIssIe rapport 1); 
2. het curatorium op te dragen_in samenwerking met het College van Hoogleraren binnen het kader van D-11 

een plan uit te werken waarin aan de praktisch-geestelijke vorming van de studenten inhoud wordt gege
ven en ove_r het resultaat in de VC>lgende generale synode verslag te doen; 

3. het _curatonum aan te bevelen bij het afnemen en de beoordeling van het examen D-11 voltallig aanwezig 
te Zijn. 

D. Koole, rapporteur 

BIJLAGE 71 
Art. 170, 183, 186,237 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR HET CONTACT MET DE KERKJEUGD 

1. Samenstelling en opdracht 

1. 1. Benoeming 

De generale synode van 1989 benoe_mde tot deputaten de brs. D. van Arkel, ds. H. de Graaf, ds. H.H. 
Klomp, ds. H. Last, ds. G.P.M. v.d. Linden, ds. H.C. Mijnders, ds. D. Visser, dr. J. v.d. Wal en ds. A.K. 
Wallet. Ds. H. Last werd voor de periode tussen de synoden van 1989 en 1992 benoemd. 
Verder voegde de generale synode een tweetal broeders aan het deputaatschap toe als adviseurs t w ds 
K. Boersma en ds. J. Plantinga. ' · · · 
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In deze verslagperiode heeft ds. D. Visser gefungeerd als voorzitter, ds. G.P.M. v.d . linden als secretaris en 

br. D. van Arkel als penni:~~:is~r ~ven niet voor herbenoeming in aanmerking te willen komen_. Gezien de 
~~n~~~ ~aa~l~':i~e~~ed~t op deiufaten afkomt, verzoeken deputaten om een definitieve uitbreiding met een 

~!~~=~~lling van de vacatures zullen wij in een afzonderlijk schrijven bij uw moderamen een voordracht 
indienen. 

1_2_ De generale synode van 1989 sprak t.a.v. deputaten voor het contact met de kerkjeugd o.a. het volgen-

1e ~itdat er in de kerken verontrusting en zorg leeft, omdat de grondslag van de C.G.J.O. onvoldoende tot 

b. ~~r~~!?;:ri~~~~i;t~u~~~ ddee ~~~/~;~:~j~:~ide0;~~~ zii~i~u~~l~:r 1::r~c~~~ie:~~~·~~~~e;~ 
gJven en kerkelijke begeleiding aan het werk van de jeugdorganisaties te geven met inachtneming van 
de eigen verantwoordelijkheid ervan; k rt d c dat de kerkelijke begeleiding van deputaten betekent dat_ zij niet zon_der_ meer gespre spa ner van ~ 

· jeugdorganisaties zijn , maar de stem van de kerk om de Jeugdorganisaties te stimuleren en te cornge 
ren· · · d · · 3 2 3 an d. dat 'de bezinning van deputaten inzake het jeugd- en jongerendweberk, zoa_ls die t~ v;ne~gn~~ ~~ j~~g~~n-
het deputatenrapport een goede basis 1s voor een voortgaan e z1nning op e J 
werk. 

De synode besloot deputaten het volgende op te dragen: d b a. met de c .G.J.O. te spreken over de genoemde bezwaren, zoals deze onder bovengenoem a. en • 
onder woorden zijn gebracht; b · 1 d · de vermei de c .G.J.O. te spreken in de geest van het onder 1.c. genoemde en op as1s van • ., 1n _ 

b. wachting, dat de C.G.J.O. zi_ch _wil houden aan haar grondsl_ag e~ dat de aan deputaten opgedragen ker 
kelijke begeleiding in de bezinning en verwerking gestalte knJQen, . 

c de volgende synode van advies te dienen in het licht van de uitkomst van het gesprek, t d 
d·. als er een vruchtbaar gesprek met de _C.G.J.O. op gang is gekomen een gesprek te voeren me e 

c G J o en de L c J nadat beide organisaties agendapunten hebben aangedragen. 
· · · · · .,d d de adviseurs toe en gaf hen de volgende opdracht: Met het oog op ~i~~~~1::~~e h~~;y;i s~n~i~:~e~eputaten twee adviseurs toegevoegd, die hen zullen bijstaan als het 

gaat om de nadere invulling van: 
1. artikel 5.a. van de instructie van deputaten; 
2. de inhoud van het kerkelijk jeugd- en jongerenwerk; 
3 het begrip vorming daarin. . od d t t T~n aanzien van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van de Jongeren, droeg de syn e epu a en 
op dit onderzoek voort te zetten en af te ronden. 

2 W 1cw·· deputaten . . Gezi:~ h:rz:.~le werk dat ons deputaatschap wachtte heeft het deputaatschap zich onderverdeeld In secties. 
Deze secties hebben alle een instructie meegekregen. De secties voerden zelfstandig gesprekken maar 
konden niet zelfstandig beslissen. Telkens werden besluiten in de voltallige deputatenvergadering genomen. 
Zo hebben deputaten de volgende secties samengesteld: d ·1 d b H L si G p M v d linden en D. a. de sectie voor het gesprek met de C.G.J .O. , bestaan e u1 e rs. . a , • • • · · 

b ~~s!!~tie voor het gesprek met de L.C.J., bestaande uit de brs. D. van Arkel, H. de Graaf_en A.~. Wallet; 
c· de sectie voor het contact met studerenden, bestaande uit de brs. H.H. Klomp en H.C._ M1Jnders, 
d·. de sectie onderzoek leef- en denkwereld jongeren, bestaande uit de brs. H. Last, D. Visser en J. v.d. Wal. 

3. Contact met de kerkjeugd 

3 1 Lijn van de contacten .. k k d der art 3a · te E~~ van de belan rijkste taken van deputaten is verwoord in b1Jl~ge 31 van onze er or e on . · ·· 
bevorderen dat a~n de jeugd Schriftuurlijke voorlichting en le1d1ng wordt gegeven. Art. 3d zigt. _con:ct 1~ 
onderhouden met de kerkeraden, de jeugdbonden en alle organen die zich met kerkJeugd en et ieug wer 
in de kerken bezig houden. . d · t r an jeugdou Deputaten proberen door conferenties, door voorlichting_, door Jeugdzondagen, oo: in~~uc 1~1 ~ 1 aar he; 
derlin en door aandacht voor studerenden, hun taak in dezen te verstaan. Toe on re9. e n 
evo;i v~n deputaten aan een consequente uitvoering van deze opdracht, omdat veel t1Jd Qespendeerd 

~oest worden aan de contacten met de jeugdorganisaties. Deputaten vergaderden 1n deze penod: 19d kee; 
in brede samenstelling, daarnaast 10 keer in breed verband met de C.G.J.O. en 1 keer 1n breed ve an me 
de L c J De secties vergaderden 13 keer. • 

1
--k I k In e~n ·k~mende synode-periode hopen deputaten meer tijd te kunnen besteden aan hun eigen IJ e aa · 

De volgende onderdelen willen we nog wat nader belichten. 

3 2. Conferenties . • hll d ferenties Deputaten hebben met het oog op hun opdracht in deze inter-synodale penode verse I en e con 

~~~r~~-rst een conferentie met het oog op de studenten en hun begeleid_i_ng. Op 29 september 1989 spra~ 
ds. H.C. Mijnders in Amersfoort voor studentenouderlingen en allen die b1J het studentenwerk waren betrok 
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ken. Het thema van zijn referaat was: 'Wat mag je van de studentenouderling verwachten?'. Een uitgebreid 
verslag van deze goede en goed bezochte conferentie is gepubliceerd in 'De Wekker'. 
De tweede conferentie werd belegd op 10 maart 1990. Ds. H. v.d. Schaaf refereerde die dag over het onder
werp 'Geloofsopvoeding'. De goede discussie en het grote aantal deelnemers onderstreepten het belang 
van dit onderwerp. Ook deze conferentie is in 'De Wekker' in een tweetal artikelen verslagen. 
Deputaten oordeelden, in een nabespreking over deze conferentie dat de zaak van geloofsopvoeding toch 
om een bredere aandacht vroeg. Er waren ook vragen gekomen om deze conferentie uit te breiden tot een 
regionaal gebeuren. 
Deputaten hebben toen besloten om deze conferentie per regio te herhalen en vonden drs. P.D. Holland uit 
Heemstede bereid om de inleidingen op de regionale conferenties te houden. 
De eerste conferentie vond plaats in Assen op 23 november 1990 en de tweede in Apeldoorn 12 april 1991 . 
Gezien de geringe opkomst hebben deputaten gemeend de conferenties te moeten stoppen. Maar het 
belang van de zaak bleef deputaten op het hart gebonden zodat deputaten de brs. drs. P.D. Holland en P.J. 
Polderman uitgenodigd hebben om met hen van gedachten te wisselen over de mogelijkheden om in de ker
ken met het onderwerp geloofsopvoeding bezig te zijn. 
Het bleek dat beide broeders actief bezig geweest waren met hetzelfde onderwerp in de classis Haarlem. 
Verder bleek dat br. Holland een boek over dit onderwerp bijna heeft afgerond. Enkele suggesties van depu
taten zal hij in dit boek verwerken zodat het boek geschikt wordt om in gemeente-kringen te bespreken. 
Wanneer de uitslag van het onderzoek leef- en denkwereld jongeren gepubliceerd is, is het de bedoeling 
van deputaten deze uitslag, samen met de inhoud van genoemd boek, in een bepaalde vorm aan de kerken 
te doen toekomen om verder bezig zijn met dit belangrijke onderwerp in de gemeenten. 
Daar 1992 een druk jaar zal worden (herdenking 100-jarig voortbestaan Chr. Geref. Kerken en de generale 
synode) achtten deputaten het niet verstandig dit jaar nog een conferentie te beleggen. 

3.3. Jeugdsteunfonds 
Alhoewel deputaten dankbaar zijn dat er relatief weinig kerken niet bijdragen aan het jeugdsteunfonds, 
betreuren deputaten het zeer dat er toch nog steeds 11 kerken zijn die om verschillende redenen niet bijdra
gen. Hoewel deputaten met hen correspondeerden en argumenten aan droegen, o.a. dat de L.C.J. (waarvan 
hun verenigingen meestal lid zijn) nu ook volwaardig gesubsidieerd wordt uit het jeugdsteunfonds, heeft dit 
geen resultaat opgeleverd. Onze correspondentie werd niet eens beantwoord. 
Deputaten willen nogmaals onderstrepen dat zij het totale jeugdwerk in de kerken willen subsidiëren en sti
muleren. Die gemeente die haar bijdrage niet afdraagt levert dus geen bijdrage aan het brede werk van 
deputaten. 

3.4. Contact met de C.G.J.O. 
3.4.1 Algemeen 

De contacten, die deputaten in de verslagperiode met het C.G.J.O.-bestuur hebben gehad, zijn steeds 
met het voltallige deputaatschap geweest. Deze contacten zijn in twee fasen verlopen. In de eerste 
fase werden de zg. 'Schoon-schip-gesprekken' (3.4.2.)gevoerd. In de tweede fase was het mogelijk 
meer inhoudelijk met het C.G.J.O.-bestuur te spreken in verband met de opdracht die de generale 
synode 1989 deputaten had gegeven (3.4.3.). Om u daar een goed inzicht in te geven, volgt eerst 
chronologisch een overzicht van de gang van zaken in deze verslagperiode. Daarna willen we u enige 
conclusies te aanzien van dit onderdeel van onze arbeid voorleggen (3.4.4.). 

3.4.2. 'Schoon-schip-gesprekken' 
In een brief van 8 december 1989 nodigden deputaten het C.G.J.O.-bestuur uit voor een gesprek over 
de zaken die zich kort voor en tijdens de generale synode hadden voorgedaan. In een brief die we kort 
daarop van het bestuur van de C.G.J.O. ontvingen, uitten ze hun teleurstelling over de wijze, waarop 
deputaten over de C.G.J.O. hebben gerapporteerd. De brieven bleken elkaar gekruist te hebben. In 
zijn brief schrijft het C.G.J.O.-bestuur: 'Uw rapport lezend en herlezend blijft voor ons als C.G.J.O.
bestuur eigenlijk slechts één vraag over: wat zijn uw beweegredenen (geweest) voor dit rapport en 
voor deze wijze van rapporteren?' Het bestuur vraagt er begrip voor 'dat wij niet alleen vragen hebben 
maar dat uw rapport en uw wijze van rapporteren ook ons vertrouwen heeft geschokt en de verhoudin
gen heeft verstoord. Als gevolg van dat alles zullen de komende contacten tussen u en ons onder een 
zware druk staan. De vraag rijst daarom of het - met het oog op een verdere toekomst - verstandig is 
van (voortzetting van) die contacten een eerste doel te maken. Naar onze overtuiging zouden - voor
dat daarvan sprake kan zijn - wegen gezocht moeten worden om zo mogelijk het beschadigde vertrou
wen en de geschonden verhoudingen te herstellen. In dat kader zal een verdere bespreking van uw 
rapport niet achterwege kunnen blijven.' (11 december 1989). Het C.G .J.O.-bestuur maakt kenbaar, 
dat men de leiding van deze gesprekken in handen van een onpartijdige derde wil leggen. 
neen schrijven van 31 januari 1990 gaan deputaten in op de bezwaren, die het C.G.J.O.-bestuur heeft 
tegen de rapportage van deputaten aan de generale synode. Dit antwoord is voorbereid door de oud
voorzitter van deputaten, ds. K. Boersma. Deputaten dringen er in een begeleidend schrijven op aan, 
dat spoedig een datum zal worden vastgesteld om elkaar te ontmoeten en te spreken over de geschil
len die er zijn gerezen. In de vergadering van 29 maart 1990 moeten deputaten concluderen dat er 
nog geen gesprek is geweest met het C.G.J.O.-bestuur. Wel is er contact geweest tussen de voorzit
ters. Er is even een gesprek geweest over de agenda. Daarin is ook overeengekomen, dat ds. 
Plantinga voorzitter van dit zogenaamd 'schoon-schip-overleg' (de benaming is door het C.G.J.O.
bestuur gekozen) zal zijn . 
Het eerste 'schoon-schip-overleg' met de C.G.J.O. vindt plaats op 25 juni 1990. In deze bijeenkomst 
wordt van de kant van het C.G.J.O.-bestuur (opnieuw) een uiteenzetting gegeven van de identiteit van 
de C.G.J.O .. Daarin wordt de nadruk gelegd op de zelfstandigheid en de eigenheid van deze organisa
tie. Het is jeugdvormingswerk, waaraan jongeren op basis van vrijwilligheid deelnemen. Dit werk 
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gebeurt in verbondenheid met de kerken, zoals blijkt uit de grondslag van de C.G.J.O.: Die verbonden
heid met de kerken levert ook pijn op: als organisatie liJdt de C.G.J.O. onder de spanning in de kerke_n. 
Met name wordt aandacht gevraagd voor de uitdrukking 'kerkelijk jeugdwerk'. Over de term 'kerk~liJk 
jeugdwerk' wordt gezegd, dat 'die niet mag worden geïnterpreteerd als zou _de C.G.J.O. een organisa
tie zijn , die direct of indirect door de Christelijke Gereformeerde Kerken in Ned~rland • of organen 
daarvan . is opgericht en/of wordt bestuurd, c.q. als verlengstuk daarvan fungeert. De C.G.J.O. heeft 
een eigen plaats en draagt een eigen verantwoordelijkheid . Met name wordt in deze samenkomst aan
dacht gevraagd voor verbijstering en irritatie in de kring van het C.G.J.O.-bestuur naar aanle1d1ng van 
de rapportage van deputaten en de behandeling van hun rapport op de generale synode. Het 
C.G.J.O.-bestuur was geschokt 'door het volstrekt vertekend beeld van de C.G.J.O., dat deputaten 1n 
hun rapport aan de kerken hebben gemeend te moeten voorleggen'. Het beeld, dat met name 1n deze 
samenkomst gegeven wordt van de C.G.J.O. Is nergens In het rapport van deputaten en 1n hun toe
lichting ter synode te vinden. Ook de beantwoording van de vragen, gesteld in de b1Jlage _van de bnef 
van 11 december 1989, gaat voorbij aan de eigenheid van de C.G.J_. O" Claarom moet dit eerst goed 
uitgepraat worden willen we verder kunnen komen. In de beantwoording wI1zen deputat~n er op, dat 1n 
deze samenkomst niets nieuws is gezegd. Deputaten wisten dit alles reeds ._Wetende wie de C.G.J.0 . 
is hebben zij gerapporteerd zoals zij deden. Hun rapport berust dan ook met op een _verkeerd beeld 
van de C.G.J.O., maar komt voort uit de vragen die deputaten hebben over de w11ze waarop de 
c .G.J.O. inhoud geeft aan haar vormingswerk. P_robeert de C.G.J.O. wel te werken voor het totaal van 
de jeugd of is zij wat eenzijdig geworden? De d1scussIe spitst zich toe op de zinsnede in_ het. rapport 
van deputaten, waarin de zorg wordt geuit of het staan op de_ grondslag v~n Schrift en beliJderns b1J de 
c.G.J.O. wel voldoende uitkomt in al haar actIvIte1ten. Enerz1Jds 1s deze u1tdrukkIng door het C.G.J.O.
bestuur anders uitgelegd dan deputaten die bedoeld hebben; anderz1Jds Qeven deputaten toe dat op 
dit punt een voorzichtiger formulering had kunnen worden gebrwkt, waarin wel de zaak zelf _aan de 
orde was gesteld. In ieder geval blijkt, dat de onderlinge verhoudingen danig verstoord waren. vanuit 
die verstoorde relatie is dit rapport geschreven. Aan deputaten wordt tens_lotte gevraaQd of ze de 
gewraakte zinsnede, waarin C.G.J.O. twijfel hoorde over hun trouw aan Schnft en_ beliJderns nog voor 
hun rekening nemen. En ook of zij van mening zijn dat zij in hun rapport en wI1ze van rapporteren 
zorgvuldig zijn geweest. . 
Bij de bespreking van het verslag van deze samenkomst op de vergadenng van deputaten op 5 sep
tember 1990, wordt opgemerkt dat sommige deputaten een gevoel van_ machteloosheid hebben. De 
indruk bestaat, dat de C.G.J.O. meent, dat zodra jeugddeputaten begnJpen wat_ Jeugd- en Jongeren
werk is hun kritiek vervalt. Ten aanzien van de zinsnede waann de C.G.J.O. tw1Jfel hoorde over haar 
trouw ~an Schrift en belijdenis: deputaten hebben daarin hun zorg willen uiten over de_ vraag of het 
staan op de grondslag van Schrift en belijdenis wel voldoende uitkomt In het werkmateriaal. Ac~teraf 
vinden deputaten het eigenlijk wat ongelukkig, dat het deel van hun rapport aan de synode, waann de 
contacten met de C.G.J.O. werden behandeld, met van te voren aan het C.G:J.O.-bestuur 1s voorge
legd. Er was overigens een vergadering met de C.G.J.O. afgesproken op 14 JUnt 1989, maar van de 
kant van de C.G.J.O. werd deze vergadering afgezegd. Besloten wordt, dat in het ve_rvol_g die gedeel
ten van het rapport aan de generale synode, die betrekking hebben op de 1eugdorgarnsat1es, eerst met 
hen zullen worden doorgesproken voordat ze worden vastgesteld. Deze gang van zaken tekent in.tus
sen wel de verstoorde relatie tussen deputaten en de C.G.J.O" Deputaten staan geen verkerkeliJk1ng 
van het jeugdwerk voor. Maar jeugddeputaten gaan er wel van uit, dat men binnen de C.G.J.O. het 
geheel van de jeugd van onze kerken in het oog dient te houden. Door haar werkmatenaal en haar 
opstelling heeft de C.G.J.O. zich van een gedeelte van de Jeugd van onze_ kerken vervreemd. De 
generale synode heeft er de nadruk op gelegd, dat het de taak van deputaten Is 1nhoudeliJk te spreken 
met de C.G.J.O., ook in corrigerende zin. 
Uit een brief van het C.G.J.O.-bestuur (15 oktober 1990) aan deputaten blijkt echter, het het schonen 
van het schip geen eenvoudige zaak is. Het C.G.J.O.-bestuur heeft met zorg naar het gesprek van 25 
juni omgekeken. Het verslag, dat jeugddeputaten van deze samenkomst_ hebben gemaakt versterkt de 
gedachte, dat de relatie tussen jeugddeputaten en _de C.G.J.O. erg moeizaam Is geworden. Omdat ze 
in deze lijn een negatieve uitkomst verwachten, die ze met wensen, hebben ze een gesprek aange
vraagd met de door de generale synode benoemde adviseurs, de predikanten Boersma en Plant1nga. 
Daarom stellen ze voor verdere gesprekken voorlopig op te schorten. . 
Die beide adviseurs zijn , op hun eigen verzoek, aanwezig in de vergadering van Jeugddeputaten op 15 
november 1990. Na dit gesprek met de beide adviseurs besloten de Jeugddeputaten: vast te leggen 
dat met het C.G.J.O.-bestuur het gedeelte van het rapport aan de synode zal worden doorgesproken, 
dat over de contacten met de C.G.J.O. handelt, alvorens het wordt vastgesteld; aan de C.G.J.O. (nog
maals) duidelijk te maken dat geen verkerkelijking van het jeugdwerk wordt voorgestaan; aan de 
C.G.J.O. duidelijk te maken dat jeugddeputaten, gezien de opdracht van de synode, voor de C.G.J.O. 
méér zijn dan alleen maar gesprekspartners; (opnieuw) uit te leggen aan d.e C:~ ·J.O. wat deputaten 
met de bewuste zinsnede over 'staan op de grondslag van Schrift en beliJderns hebben bedoeld in 
hun rapport aan de synode. . , . 
De tweede ontmoeting tussen deputaten en het C.G.J.O.-bestuur In het kader van h_et schoon-schip
overleg' vindt plaats op 29 november 1990. In deze vergadering maken deputaten bIJ monde van hun 
voorzitter de besluiten bekend die zij in hun vorige vergadenng hebben genomen. Nogmaals wor9t 
duidelijk gemaakt, waar het deputaten om gaat. Het is voor hen de vraag_ of"de C.G.J.O. er werkehJk 
wel ten dienste van alle clubs en verenigingen binnen ons kerkverband wil z1Jn . Is de C.G .J.O. er met 
zelf debet aan dat niet allen zich in de C.G.J.O. herkennen? Moet er niet iets aan het we_rkmatenaal 
veranderen? Veel verenigingen vinden het blijkbaar niet bruikbaar. Klinken Schnft _en beliJ_derns alt1J~ 
wel voldoende door en komt_ het christelijke gereformeerde be~msel met te weinig tot u1td_rukking;., 
M.a.w. vinden we van wat alllJd In de Chr. Gerei. Kerken belangriJk gevonden Is, met te weinig terug • 
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Deputaten hebben in hun rapport aan_de synode op geen enkele manier de integriteit van de C.G.J.O. 
willen aantasten. Ze hebben alleen uItIng willen geven aan de grote zorg of in de activiteiten van de 
C.G.J.O. het 'staan op grond van Schrift en belijdenis' wel voldoende tot uiting komt. 
Gaandeweg wordt het in het gesprek duidelijk, dat de rapportage aan de synode onder grote druk 
heeft gestaan. Deputaten hebben evenwel gemeend, dat zij op een eerlijke manier aan de synode 
moesten rapporteren over de inhoudelijke bezwaren, die er in de kerken leefden en leven tegen de 
act1v1teIten van de C.G.J_. O. Wel willen deputaten daarbij toestemmen dat de betreffende paragraaf, 
die van invloed geweest Is op de beeldvorming van de C.G.J.O., zorgvuldiger geformuleerd had moe
ten worden. 
Op de vraag van de gespreksleider, ds. ~- Plantinga'.. of de weg vrij ligt voor verdere inhoudelijke 
gesprekken, antwoordt de C.G.J.O. bevestigend. Op z11n voorstel wordt besloten de uitkomst van dit 
gesprek ook aan de kerken te melden. De tekst daarvoor zal door deputaten in overleg met het 
C.G.J.O.-bestuur worden vastgesteld. 

3.4.3. Inhoudelijke gesprekken 
Op hun vergadering van 10 januari 1991 besluiten deputaten nu bij de C.G.J.O. de punten aan de 
orde te stellen waaro,ve_r ter synode_ verontrusting bestond. Wat is 'kerkelijke begeleiding'? Wat zijn de 
karaktenslleken van vnJ Jeugd- en Jongerenwerk'? Daarbij is het voor deputaten van belang te weten 
hoe het C.G.J.O.-bestuur oordeelt over de visie die deputaten aan de generale synode hebben voor
gelegd. Bovendien willen deputaten met de C.G.J.O. spreken over de inhoud van het werkmateriaal 
omdat ook op dat punt er zorg leeft in de kerken. ' 
Op 4 maart 19~1 is er een ontmoeting met het C.G.J.O.-bestuur. Op deze vergadering wordt besloten 
een gezamenliJke verklanng naar de kerkeraden te zenden, waarin wordt uitgesproken: 'dat na een 
a,mtal open i:n verhelderende gesprekken het vertrouwen mocht worden hersteld. Het mag duidelijk 
z1Jn, dat dit met betekent dat we het nu op alle punten eens zijn. Het betekent wel dat er naar ons 
gevoelen een goede gespreksbasis is o~ over alle zaken die in het geding zijn verder te spreken.' 
In deze vergadering wordt vervolgens ingegaan op het begrip 'vrij jeugd- en jongerenwerk'. In de 
C.G+o.-statuten wordt gezegd, dat_d_e C.G.J.O. bezig is 'op het terrein van het jeugd- en jongeren
werk . Dat 1s een rechtstreekse verwI1zIng naar een bepaalde sector van het sociaal-culturele werk. Dit 
werk kent zijn eigen (objectie~e) uitgangspunten, doelstellingen, richtlijnen en werkwijzen. Door bij te 
dragen aan. leer-, bewustwording- en keuzeprocessen wil dit jeugd- en jongerenwerk zich richten op 
d_e ontplooung en toerusting van Jeugd en Jongeren In vorming, ontmoeting, ontspanning en gezamen
liJke actie om te kun.nen functioneren in alle samenlevingsverbanden. De C.G.J.O. doet dit werk op de 
grondsla~. van de b1Jbel als Gods Woord. Dit Jeugd- en Jongerenwerk heeft z'n eigen kenmerken. Het is 
per def1rnt1e anders dan al het andere werk dat met jeugd en jongeren geschiedt. 
In de d1scuss1e op de deputatenvergadering van 9 april 1991 komt naar voren dat deputaten moeite 
hebben met de inv_ulling die de C.G.J.O. geeft aan jeugd- en jongerenwerk. Wordt er niet te veel van 
uit gegaan, dat de Jongeren gelovige jongeren zijn? Met name willen deputaten vragen of de bijbel wel 
1n alle onderdelen van het werk goed functioneert. Deputaten krijgen de indruk, dat men zich niet richt 
op de volle breedte van de kerken. Moet in het werkmateriaal de vreze des Heeren niet een veel cen
traler plaats hebben en dat ook jongeren tot Jezus geleid moeten worden? 
De volgende ontmoeting met het C.G.J.O.-bestuur vindt plaats op 1 mei 1991. Daarin komen onder 
meer de verschuivingen en veranderingen ter sprake, die naar de mening van deputaten binnen de 
C.G.J.O. hebben plaatsgevonden. Heeft dat te _ maken met de professionalisering van het werk? De 
C.G.J.O. ontkent dat nadrukkelijk. Verv~lgens riJst de vraag hoe het komt dat in de opstelling/het werk 
(materiaaltvan de C.G.J.O. het christeliJke gereformeerde beginsel/de christelijke gereformeerde visie 
met du1deliJk herkend wordt. Gaat de C.G.J.O. toch te veel uit van 'verbondsoptimisme'? Van de kant 
van het C.G.J.O.-bestuur wordt gezegd, dat de C.G.J.O. niet van een 'verbondsoptimisme' uitgaat. 
Zaken als bevel van geloof en bekenng horen thuis op het vlak van de kerkelijke (ambtelijke) bearbei
ding van Jeugd en Jongeren. In het werk van de C.G.J.O. komt wel aan de orde wat geloof en bekering 
betekenen In de leef- en denkwereld van jeugd en jongeren. Het gaat de C.G.J .O. dus niet om de 
vraag è>f deze zaken aan de orde komen, maar veeleer op welke wijze ze aan de orde komen. 
Er moet onderscheid ge_maakt worden tussen vier kringen: gezin, school , kerk, jeugd- en jongeren
werk. Die laatste, nameliJk Jeugd- en Jongerenwerk, werkt tegen het decor van de drie voorafgaande 
en speelt daarop in. 
In de_ze vergadering_ w,ordt af_~esproken. eerst de generale instructie van deputaten te bespreken, toe
gespitst op het begnp kerkelijke begeleiding aan het werk van de jeugdorganisaties'. Deze zaak komt 
aan de or?e in de ontmoeting met het C_. G.J.O.-bestuur op 6 juni 1991 . In een uitvoerig gesprek blijkt 
dat we er In deze ontmoeting met echt uit komen. Er zal in een volgende ontmoeting aan de hand van 
een nota over doorgepraat moeten worden. 
Dat gebeurt op de o~tmoeting van 5 september 1_991. Van de kant van deputaten wordt er op gewe
zen, dat w_e willen bliJven wtgaa_n van de verhouding 'kerk/jeugdwerk' zoals die in 1944 is vastgelegd. 
Maar er zI1n :,vel veranderingen ingetreden, en die verandenngen werken - naar de mening van depu
taten · door In de tegen_woord1ge relatie tussen kerken (deputaten) en jeugdorganisaties en geven zo 
de nchting aan voor de invulhng van het begrip 'kerkelijke begeleiding'. In deze ontmoeting, waarin we 
samen worstelen over. de uitleg van dit begrip, wordt een overeenstemming bereikt, verwoord in de 
werkformule, die als b1Jlage 71 .1 aan dit gedeelte van het rapport is toegevoegd. 
Van de kant v_an de C.G.J.O. wordt evenwel nog opgemerkt, dat deel A en deel B van deze werkfor
mule 1nhoudeliJ_k met met elkaa~ sporen. Aan br. B. Molenaar wordt gevraagd een notitie samen te stel
len over wat (historisch) onder kerkeliJke begeleiding' moet worden verstaan. 
Op de deputatenvergadering van 28 november blijkt dat deputaten toch ook moeite hebben met deze 
werkformule, met name al_s het gaat om beWippen _als '_institutionele relatie' en 'partnerschap'. 
Op de deputatenvergadering van 16 Januan 1992 ligt die notItIe van br. B. Molenaar, die hij op verzoek 
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heeft geschreven, 'over de door deputaten voor het Contact met de Kerkjeugd te geven kerkelijke 

begeleiding aan het werk van de jeugdorganisaties'. Vanwege het belang van deze notitie is die als 

bijlage 71 .2 aan dit gedeelte van het rapport toegevoegd. 
Deputaten vinden het een helder en goed stuk. Ze hebben echter wel moeite met het hanteren van 

moderne begrippen als 'institutioneel' en 'partnerschap' als het gaat om synodebesluiten uit die jaren. 

Zit daar, voor wat betreft de C.G.J.O. niet in, dat men zich volkomen autonoom wil opstellen? Besloten 

wordt om dit in de ontmoeting met het C.G.J.O.-bestuur op dezelfde dag aan de orde te stellen. 

In deze ontmoeting komt allereerst de notitie 'Uiting van verontrusting en zorg aan de hand van het 

werkmateriaal 89/90' van deputaten aan de orde. 
Deputaten beginnen met op te merken, dat ze veel van het werkmateriaal uitnemend geschikt achten 

om jeugd en jongeren een goede vorming te geven. Daarnaast zijn deputaten van mening, dat in het 

genoemde werkmateriaal de bijbelstudie een te geringe plaats inneemt, en dat het geheel van de bij

belse boodschap er onvoldoende in doorklinkt. Daarvan worden verschillende voorbeelden gegeven. 

De centrale noties van Schrift en belijdenis komen niet voldoende aan bod. Over het christelijke leven 

wordt soms zeer optimistisch geschreven. In de notitie van deputaten wordt benadrukt, dat het eerste 

wat God van ons wil, is dat we geloven in Jezus Christus, die gekomen is om te zoeken en te redden 

wat verloren is. Hij schenkt zijn genade en Geest opdat wij mensen Gods worden en zijn die goede 

werken doen door Hern voorbereid. Deze kernnoties missen deputaten telkens weer in het werkmate

riaal dat ze met het oog op het gesprek met de C.G.J.O. hebben bekeken. 

Van de kant van het C.G.J.O.-bestuur wordt (opnieuw) naar voren gebracht dat men dit gesprek over 

verontrusting en zorg graag wil voeren in het kader van de institutionele relatie tussen kerken (deputa

ten) en jeugdwerk. Daarbij moet dan in het oog worden gehouden, dat jeugdorganisaties het werk van 

de kerk vooronderstellen: in catechese, verkondiging en pastoraat. De jeugdorganisaties leggen daar

bij meer het accent op de bewustwording: wat betekent het leven met God voor de jongeren in de ver

schillende verbanden van het leven. Het werk van de jeugdorganisaties is dus complementair, waarbij 

het er in het werkmateriaal om gaat de jongeren zelf te laten 'zoeken en vinden'. Daarbij wordt onder

scheid gemaakt tussen 'bijbelstudies' en (andersoortig) 'schetsenrnateriaal': in het laatste ligt meer het 

accent op 'zoeken en vinden' dan in het eerste, want in de bijbelstudies gaat het om het (leren) luiste-

ren naar de Schrift als Gods Woord. 
Van de kant van deputaten wordt opgemerkt, dat ze de aanduiding 'complementair' voor de werksoort 

van de C.G.J.O. toch te mager vinden. Vanuit andere gezichtshoeken komen toch dezelfde zaken aan 

de orde? Deputaten vinden dat in sommige schetsen de bijbelse boodschap te weinig normatief door

klinkt. Juist daar waar de verwarring onder de jeugd groot is (b.v. op het gebied van muziek en sexu

aliteit) moeten deze normen duidelijk worden gesteld. 
Als van de kant van de C.G.J.O. wordt opgemerkt, dat in het schetsenrnateriaal toch de bakens zijn 

uitgezet, merken deputaten op dat er sprake is van te weinig bakens. Het is goed do bijbelse normen 

explicieter te noemen. Het C.G.J.O.-bestuur laat bij monde van de voorzitter weten, dat de C.G.J.0 . 

zich wel degelijk de kritiek aantrekt. Wat deputaten zeggen willen ze meenemen om het - binnen hun 

eigen verantwoordelijkheid - te verwerken. Van de kant van deputaten wordt er bij de C.G.J.0. nog op 

aangedrongen om een bredere inzet van medewerkers te kiezen: mogelijk kan daarmee in de kerken 

meer vertrouwen worden gewonnen. 
Vervolgens wordt in deze vergadering verder gesproken over het thema 'kerkelijke begeleiding' aan de 

hand van de notitie van br. B. Molenaar. Deputaten merken op, dat ten onrechte in het rapport aan de 

generale synode 1989 is geschreven, dat 'het contact van jeugddeputaten met de kerkjeugd loopt via 

de jeugdorganisaties'. In de discussie blijkt, dat de uitdrukking 'institutionele relatie' voor het C.G.J.0 .

bestuur slechts betekent: de verhouding van twee eigensoortige, zelfstandige instituties van verschil

lende oorsprong met eigen doelstelling en verantwoordelijkheden. Die relatie ligt ook ten grondslag 

aan het begrip 'partnerschap'. 
Op 4 maart 1992 spraken deputaten en de C.G.J.O. opnieuw. Handleiding daarbij was een brief die 

deputaten aan de C.G.J.O. schreven. Zij stelden daarin een aantal vragen waarin de zaken die al aan 

de orde geweest waren nog eens nadrukkelijk aan de orde werden gesteld. Daarbij werd onder meer 

gesproken over de centrale notie 'de vreze des Heeren'. De C.G.J.O. verzekerde ons dat ook voor 

haar die notie in al haar werk centraal staat. Aan het slot van de vergadering uitten deputaten de wens 

om over enkele zaken op korte termijn alsnog een gesprek te hebben. Op 28 april zal deze ontmoeting 

worden voortgezet en, wellicht via een aanvullende rapportage aan de synode gemeld worden. 

Bondsdagen 
Deputaten spraken met de C.G.J .O. over de vorm en de inhoud van de Bondsdagen. Binnen het 

deputaatschap had men grote moeite met de wijze waarop soms op Bondsdagen van 'drama' werd 

gebruik gemaakt om het Evangelie uit te beelden, omdat dit als spottend kan worden ervaren. Verder 

werd er op aangedrongen om de bijbelse boodschap en de persoonlijke geloofskeuze een nog centra-

ler plaats te geven. 
De C.G.J.O. antwoordt dat dit ook haar intentie is, maar dat het voor ouderen moeilijk is zich in de 

belevingswereld van de jongeren te verplaatsen. Wanneer ouderen spreken over psalmen dan zal 

gedacht worden aan oude of nieuwe berijming. Bij de jeugd gaat het om andere zaken en zijn liede

renbundels als 'Youth lor Chris!' en 'Opwekking' heel populair. 
Deputaten hebben er verder op aangedrongen de brieven van alle kerkeraden inzake de bondsdagen 

te beantwoorden. 
3.4.4.Conclusies 

1. Wanneer we de gesprekken, die we met de C.G.J.O. hebben gevoerd, plaatsen tegen de achter-

grond van de opdrachten, die de generale synode 1989 ons heeft gegeven, moeten we allereerst 

tot de conclusie komen dat we er nog slechts een begin mee hebben gemaakt. De oorzaak daarvan 

was dat de relatie met de C.G.J.O. grondig was verstoord. Deputaten willen evenwel dit begin 
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karakteriseren als een nieuw begin want · d 1 · 
zeer fundamentele zaken aan de ~rde· d in . 8 ve 8 ontmoetingen die er waren, kwamen immers 

zoals dat door de C.G.J.O. wordt geda~n ed:'~!i~taats en ~aa: van het Jeugd- en jongerenwerk 

de consequenties die daaruit voortvloeien ~oor de 8. waann errl en Jeugdwerk tot elkaar staan en 

2. Van de kant van de C.G.J.O. is steeds naar vore~11ze van ove eg met elkaar. 

met elkaar kunnen spreken als deputaten goed begrif::~a~:•d~ai; ~e f~chts op de goede rna_nier 

van de kant van deputaten wordt verklaard uit het feit d t d. ·. . . . is en wat ze doet. Knt1ek 

Jeugd- en Jongerenwerk is. De c G J O benadrukt d 1 · ad 
18 met goed hebben begrepen wat 

mogelijk zijn, wanneer er over e~ ~~e~ een 08 a ~oe 8 en zinvolle _gesprekken slechts dan 

plaats van zowel kerk als jeugdwerk is met bitre:ki~e~~\ ~s t van ;at de eigen, . specifieke taak en 

betekent - naar de mening van de c G J O _ n· g e we .. voor en met Jonge mensen. Dat 

mogelijk is. Integendeel, kritische 0·p,.;,~rking~~'!~tner geen kntiek op het werk en het materiaal 

wordt, aan kracht. en, wanneer vorenstaande verdisconteerd 

3. Deputaten weten wat de C G J O is M d d 
C.G.J.O. was ontstaan, h~bb~n ·de· ut!f~n oor e gespannen relatie, ?ie tussen deputaten en de 

gesprekken met de c G J o p dat met altiJd voldoende in rekening gebracht in de 

d 
. . . . en evenmin naar het gevoelen van de c G J o · d 

eputaten aan de generale synode En ,~d d · · · ·, in e rapportage van 

opzicht wel eens steken hebben la.ten vall!~ ~~~l;~~t~n deputaten erkennen, dat ze in bepaald 

gegeven en een groeiend gebrek aan wede .' 
1 e rapportage bliJkl. Dat heeft verwarring 

i~ br~derhJke sfeer steeds rnoeiliJker. Daarb~,~~ v;ert;~~~:n. Drardoor werd een wezenlijk ges~rek 

liJke signalen. vanuit de kerken met altiJd goed opgevangen ~e~~ van mening dat de C.G.J.O. du1de-

4 Een belangnJke plaats In de gesprekken werd in en d · 
sproken, zorg van deputaten 'of het staan o g . omen oor de, in het vong synoderapport u1tge-

kornt in al haar activiteiten'. Van de ZIJde varid!c2r~ 1~beliJd~~s biJ de C.G J.O. wel voldoende u1t

ernstIg verwiJI gevoeld aan het adres van allen d1 . . wer eze passage uit het rapport als een 

inzetten, zowel plaatseliJk als landelijk. 
8 zich binnen de C.G.J.O. voor het Jeugdwerk 

Aan het einde van de verslagperiode werd rn d d h ·· 
plaats die de persoonlijk relatie tot God (de v~e:e daaro; erh)aaldehJk gesprCJken over de centrale 

nemen Deputaten d 
I 

d . . es eeren in het chnsteliJk leven behoort in te 

van de·c .G.J.O. aa~~:e~;de\o~f.e B7?~! ~~~~~n~gv:x~liciet in het werkmateriaal e_n de activiteiten 

maatschappij mag naar het oordeel van de n Jonge mensen tot hu_n taak 1n kerk, staat en 

zonder p9.rsoonlijk geloof hangt in de lucht. putaten dit centrale gegeven met ontbreken. Vorming 

Van de z1Jde van de C G J O werd bij herhar k d ·· · 
talen eens is. In het j~ugd- ~n jongerenwert~i:I~~ ~r d, datdz11 Chet 1n dezen volstrekt met depu

deze zaken naar haar rnenin d k ' a oor 8 .G.J.O. wordt gedaan, hebben 

de Programma's van Werkzagar:h:~~n ~~rc~;tal_e .P:aats. Zowel in grondslag en doelstelling als in 

In de praktijk van het werk 
O 

de clubs en v rnirns ene van W.V.C. wordt dat expliciet verwoord. 

betekent voor het staan in all~ verbanden vat~;;?~:~~nu~~rn~~e/;aag ~aar wat persoonlijk geloof 

Naar haar oordeel gaat het dan ook niet over d v _ru e IJ aan e ord_e. 

de orde wordt gesteld. Op de clubs en v .. 8 raag of dit_alles aan de orde 1s, maar hoe het aan 

gen een andere dan (bijvoorbeeld) in vee~~~~:~~~n ~ 1e ~IJze waarop deze zaken een plaats krij 

gaat het er in het jeugd- en jongerenwerk vooral 0,.;, ~ ~c ese en pastoraat. Volgens de C.G.J.O. 

dat in de keuzes die een mens in het leven maakt' a hJt~nge mensen zich ervan_ bewust worden 

Woord te horen of niet. Het werkmateria 1 
' zic aar wordt of men bereid 1s naar Gods 

te laten ontdekken. a van de C.G.J.O. helpt Jonge mensen zelf deze 'bakens' 

Van de zijde van deputaten werd in dit verband o rkt 
s~hetsenmateriaal zou zien. De 'bakens' zoude/~::J:\k • I~:t men toch graag meer leiding in het 

zI1n echter als deputaten dankbaar dat over dit alles inuee~ l~f=r moeten worden aangegeven. We 

kon worden gesproken. Daarbij stelde de C G J O . .. er van vertrouwen met de C.G.J.O. 

van deputaten rekent en deze . binnen het· k~d~r· uitd~kk9.hJk, dat ze met deze kritiek van de kant 

werken. Helaas vond het gesprek hierover plaats ::~ h ~ eig~n verantwoordelijkheid - ook zal ver

ons gevoelen nog maar net 
O 

an k 8 ein 8 van de verslagpenode. Het 1s naar 

gesprekken op dit punt voort te ~eieng ge omen. In onze voorstellen vragen we mandaat om de 

S. :i4)ickha~e;:;eg~~~ !ena:~ih~~~~~:i~a;
0 
het georganiseerde j9.ugdY1erk binnen onze kerken (vanaf 

Vanaf het begin is er de nadruk op gelegt:a~ ian dat he! alllJd. vn1(w1ll1g_) Jeugdwerk is_ ge~eest. 

werk dient te geschieden op de grondslag van si~;ftvor~ rp~1nc1p1eel gezien. de enig Juiste is. Dit 

Het gaat er in dit vormingswerk d t . _en e IJ erns. 
leven vanuit de vreze d om, a Jonge_ren zich_ ervan bewust worden wat het betekent te 

zijn waarop jongeren !!:e~~iJtio~~~~r~~~~
11
/~e ;:

I
:

1I
e tot de H~er~ kan dan ook de enige basis 

gesprekken wordt door de c G J O b .. r en samen eving worden toegerust. In de 

haar werk in taal en vorme~ v·a~ de::rir~u~, dat ZIJ nog Sleeds op deze principiël~ lijn zit. Zij doet 

voorbereiding van jongeren op de taak die hen en ish;ogk Sl~eds met dezelfde act1y1te1ten bezig: de 

6 Het is ook de c G J 
O 

. 
1 

wac in er , staat en maatschappiJ 

· Maar, zegt de c :G:J .. o.', ~1
: 1 ~;~~a:~dC:',.~~~ni de kerken toenemende kritiek ko,.;,t op hun werk. 

wat jeugd- en jongerenwerk is, én omdat de sit:a~:~ deel van de_ kerken met goed _(meer) begrijpt 

anderd is; er zijn tendensen in de richting van verke; d19./erken inh de_loop van de Jaren __ sterk ver

het oog verloren dat jeugd- en jongerenwerk haar eige~'Jk;g v~ eht Jeuftgdwerk. Daarb1J _wordt uit 

men beoordeeld moet worden. nme en ee en naar haar eigen nor-

Ook deputaten zijn van mening dat w t bi.. ·· · · 
renw9.rk op basis van Schrift en belijd:n;oi:nste:~:i:!~~ud~nGaJ~ vn1(w1ll1g) jeugd- en jong~

werk Is en dat we het gevaar van verkerkeliJ.king moete d 
8 

k · · · · in, dat_ het geen ambtehJk 
n on er ennen. Als knt1ek op de C.G.J.O. 
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betekent, dat van deze principiële lijn moet worden afgeweken, dan wijzen deputaten deze kritiek 

af. 
7. Deputaten zijn van mening dat ze niet ten onrechte veel tijd hebben gestoken in de gesprekken me.t 

de C.G.J.O" Het was nodig om - na een tijd van gespannen verhoudingen - een goed zicht te knJ

gen op de relatie waarin kerk en jeugdwerk tot elkaar staan. Met dankbaarhei_d ccmstateren deputa

ten dat de gesprekken over de instructie van deputaten veel hebben verdu1dehJkt. Daarom willen 

deputaten, in een aparte paragraaf, de opdrachten die de generale synode 1989 heeft gegeven, 

vanuit deze instructie belichten. 

3.5. Contacten met de Landelijke Commissie Jeugdcontacten 

3.5.1 . Werkwijze . . 

Zoals eerder in dit rapport werd meegedeeld, hebben deputaten aan het begin van deze werkperiode 

enkele secties ingesteld, waaronder een sectie voor het contact met de L.C.J. 

Deze sectie bestaat uit de brs. D. van Arkel, H. de Graaf en A.K. Wallet. 

Deputaten stelden enkele beleidsuitgangspunten vast voor het contact met de L.C.J. Deze beleidspun

ten luiden als volgt: 
1. de sectie heeft als taak om 2 keer per jaar een ontmoeting te hebben met de L.C.J.; 

2. het doel van deze ontmoeting is: 
a. het op de hoogte houden van zaken, die de jeugd en het jeugdwerk raken; . 

b. kerkelijke begeleiding te geven aan het jeugdwerk dat door de L.C.J. wordt verncht; 

c. te spreken over de organisatiestructuur van de L.C.J.; 
d. gesprekspunten te formuleren voor een eventueel gesprek met de_ C.G.J.O . op basis van de 

analyse van de ontstaansgeschiedenis van de L.C.J. en de huidige verschilpunten met de 

C.G.J.O.; 
e. door te spreken over de aard van het kerkelijke jeugdwerk als vrij jeugdwerk, met als uitgangs-

punt de brochure van jeugddeputaten 'kerkelijk jeugdwerk'; 

4. een subsidieregeling voor te bereiden; . 

5. op de deputatenvergadering van elke ontmoeting met de L.C.J. verslag uit te brengen; 

6. besluiten zullen alleen in een vergadering van deputaten worden genomen. 

3.5.2. Contacten tussen deputaten en bestuur van de L.C.J. 
De sectie heeft in 1990, 1991 en 1992 (tot april) 5 keer gesproken met het bestuur van de L.C.J. 

Voorts zijn er enkele bijeenkomsten geweest tussen (een afvaardiging van) deputaten en het bestuur. 

Laatstgenoemde contacten betroffen in hoofdzaak: 

- de subsidiëring van de L.C.J. en 
- de bespreking van de brochure 'Kerkelijk Jeugdwerk' van de L.C.J. 

Op dit onderwerp wordt hierna nog afzonderlijk ingegaan. .. 

De contacten tussen de sectie en het bestuur van de L.C.J. handelden voornamehJk over de volgende 

onderwerpen: 
informatie-uitwisseling over de ontwikkeling van het werk van de L.C.J.; 

de visie van de L.C.J. op taak en plaats van jeugddeputaten in relatie met het door hen verrichte 

jeugdwerk (kerkelijke begeleiding); 
de organisatiestructuur van de L.C.J.; 
aard van het jeugdwerk van de L.C.J.; 
subsidiëring; 
contact met de C.G.J.O.; 
ontwikkelingen binnen het gehele jeugdwerk in onze kerken; 

- de brochure 'Kerkelijk Jeugdwerk' uitgebracht door de L.C.J .. 

De contacten verliepen in goede sfeer en er was van beide kanten ruimschoots gelegenheid voor het 

uitwisselen van informatie. 
Bij de LCJ proefden we duidelijk de behoefte aan volledige erkenning als organisatie die jeugdwerk 

verricht in onze kerken en daarin een volwaardige plaats wil innemen. 

Deputaten hebben benadrukt - in de lijn van de synode-uitspraken - dat (ook) de L.C.J. als jeugdwerk

organisatie wordt erkend en dat zij op de zorg en aandacht van de kerken kan rekenen. 

Het bestuur van de L.C.J. heeft de gesprekken met deputaten ook benut voor het vragen van advies in 

allerlei zaken. 
3.5.3. Ontwikkelingen binnen de L.C.J. 

Tijdens deze werkperiode van deputaten is duidelijk sprake van een verdere ontwikkeling in de organi

satorische structuur van de L.C.J. In 1989/1990 kon nog worden gesproken van een 'zwakke' organi

satievorm. Daarmee doelen wij op de relatie tussen de diverse Jeugdcontacten en het (landelijk) 

bestuur van de L.C.J. Dat bestuur had slechts een coördinerende taak met beperkte bevoegdheden. 

Vanaf het seizoen 1991/1992 heeft het bestuur van de L.C.J. meer verantwoordelijkheden op zich 

genomen t.a.v. het financiële beleid en beheer (zie ook punt 4). 

Ook treedt het bestuur meer naar buiten als representant van de diverse jeugdcontacten (zoals b.v. 

door de uitgave van een jaarverslag, brochure e.d.). De juridische basis voor een dergelijke ontwikke-

ling is evenwel (nog) niet aanwezig. . . 

Het werk bevindt zich al enige tijd in een groei-fase. Het aantal aangesloten verenigingen (+16) en 

jeugdclubs (-16) was in seizoen 91/92 als volgt: 

naam jeugdcontact 

- jeugdcontact - Noord 
- jeugdcontact-Gooi-Utrecht 
- jeugdcontact Oost-Ned. 
- jeugdcontact Zuid-West 
- jeugdcontact Rijnmond 
- jeugdcontact Noordeloos e.o. 
- jeugdcontact -16jaar 
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aantal aangesloten 
verenigingen/clubs 

91/92 

5 
10 
17 
5 
10 
9 
46 

Voor beide leeftijdsgroepen is schetsenmateriaal beschikbaar onder de titel 'Handreiking'. Van dit 

matenaal wordt veel gebruik gemaakt, ook buiten de kring van de bij de jeugdcontacten aangesloten 

leden. 
Er bestaat . waardering voor het genoemde schetsenmateriaal en voor het feit, dat de L.C.J. met 

beperkte middelen, veel heeft weten te realiseren . 

Het ja~rlijks jeugdappèl mag zich in een goed_e belangste.lling verheugen. Daarnaast zijn er ook diver

se act1v1te1ten on_de.rnomen door 1eugdvererng1ngen die b1J een Jeugdcontact zijn aangesloten, doch die 

niet onder ausp1c1en van de L.C._J. plaatsvinden, zoals de themadag te Urk, het Pinksterappèl te 

Weesp .8.n. de b1Jbelstud1econferent1e te N11kerk. Daarover bestaat weleens misverstand. 

3.5.4. Subs1d1enng van de L.C.J. 

Er is ruime aandac_ht best_eed aan het ontwikkelen van een voor deputaten en voor de L.C.J. bruikbare 

en redehJk8. subs1d1eregeling, binnen de daarvoor beschikbare middelen. 

AanvankellJk 1s voort~eborduurd op een subsidi_e in de vorm van een bedrag per lid, later aangevuld 

met een be<:lrag per Jeu~dcon.tact. Vanaf het seizoen 1991/1992 is - in goed overleg - overgestapt op 

een subs1d1enng van de 1aarl1Jkse kosten van de landelijke activiteiten. 

Het bestuur van de L.C.J. treedt daarbij op als degene die de subsidie aanvraagt, ontvangt en daar

over t.z.t. verantwoording aflegt. Zolang er (nog) geen sprake is van een (landelijke) organisatiestruc

tuur, gebeurt dit op basis van een door alle jeugdcont_acten aan het bestuur verleende machtiging om 

namens he.n op te treden en te handelen. Deze ontwikkeling tendeert duidelijk naar het ontstaan van 

een landellJke organisatie. 

De subsidie in de kosten van landelijke activiteiten dient uiteraard te gaan om activiteiten die rechtst

reeks het Jeugdwerk raken. PlaatsellJk en regionaal werk zullen door de plaatselijke verenigingen c.q. 

de regionale contacten worden gedragen. De bijdrage vastgesteld is 80% van de door deputaten 

goed~ekeurde kosten (voor 1991/1992 is de subsidie geraamd op f 17.600). Voorts zijn aan de subsi

die diverse voorwaarden verbonden (goede financiële administratie, goed beheer van de middelen 

boekencontrole, voorschotregeling e.d.) . ' 

De L.C.J. bezint zich op de praktische en principiële aspecten van het aanvragen van rijkssubsidie 

3.5.5. Contacten tussen de L.C.J. en de C.G.J.O. · 

De L.~.J. heeft in 1989 een brief ontvangen van het bestuur van de C.G.J.O. om nader uiteen te zet

ten w1e/wa_t de L.C.J. 1s. Over de beantwoording van deze brief heeft de L.C.J. advies gevraagd aan 

deputaten in verband met_ de door de synode aan deputaten opgedragen brugfunctie. 

Deputaten hebben geadviseerd om deze brief voorlopig nog niet te beantwoorden, aangezien deputa

ten 1n gepsrek waren met de C.G.J.O. over het herstel van het onderling vertrouwen. 

Toen het vertrouwen tus~en deputaten en de C.G.J.O. weer was hersteld - zoals hierboven in 3.4.2. is 

uiteengezet -. hebben WIJ het bestuur van de L.C.J. geadviseerd de brief van de C.G.J.O. te beant

woordEm. _ lnd1e_n dat tot verdere contacten zou leiden, konden deputaten vanaf dat moment ook daad

werkelijk 1nvull1ng geven aan genoemde brugfunctie, gezien de herstelde relatie met de C.G.J.O. De 

beantwoording van de bnef door de L.C.J. - waarvan wij het late tijdstip ook nader hebben verklaard 

aan de C.G.J.O. - heeft nog met geleid tot verdere contacten. Hoewel onbedoeld, heeft de kort daarna 

ver5e:henen brochure van de L.C.J. , getiteld 'Kerkelijk Jeugdwerk' (en de door de C.G.J.O. daarop als 

reactie verzonden bneven aan de kerken) naar onze mening, het leggen van die contacten niet bevor

derd. Deze brochure knJgt thans nader aandacht. 
3.5.6. Brochure 'Kerkelijk Jeugdwerk' 

Het bestuur van de L.C.J. heeft in oktober 1991 een brochure uitgegeven getiteld: 'Kerkelijk 

Jeugdwerk'. Deze brochure gaat o.a. in op: 

- de geschiedenis van het Chr. Geref. jeugdwerk; 

- de geschiedenis van de C.G.J.O. en de L.C.J.; 

- de visie_ van de L.C.J. op doel en inhoud van het jeugdwerk; 

- de relatie tussen de kerken en het jeugdwerk; 

- de huidige situatie in het kerkelijk jeugdwerk. 

Deze brochure is, buiten de eigen kring, ook toegezonden aan alle kerkeraden, aan het bestuur van 

de C.G.J.O. en aan ons deputaatschap. Tevens heeft het bestuur verzocht om over de brochure met 

ons een gesprek te mogen voeren. 

Dit gesprek"heeft zowel in sectieverband, als plenair plaatsgevonden. 

De belangnJk~te_ aspecten daaruit komen op deze plaats aan de orde aan de hand van gesprekspun

ten die daarb1J z11n gehanteerd. 

Waarom een brochure? De L.C.J. heeft behoefte - na lange tijd in een 'teruggetrokken' positie te heb

ben. gefunct1o_neerd - om haar plaats binnen het Jeugdwerk en haar opvattingen daarover meer nadruk

kelijk naar buiten te brengen., Deze behoefte wordt vooral gevoed - aldus de L.C.J. - door (gevreesde) 

misverstanden en ondu1del1Jkheden over haar bezwaren tegen het bestaande, georganiseerde jeugd-
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werk in onze kerken, zoals dat vorm krijgt binnen de C.G.J.O.. . 
Ook wil de L.C.J. geen misverstanden laten bestaan over haar bedoelingen voor de toekomst: zo 
mogelijk terugkeer binnen de C.G.J.O. en zo dat niet mogelijk blijkt, het (voort)bestaan van de L.C.J. 
als tweede jeugdwerkorganisatie in onze kerken. 
Wij vroegen aan de L.C .J.: waarom nu een brochure? De L.C.J. antwoordde dat ze door de nood 
gedrongen tot deze uitgave was gekomen en om schot te brengen m de __ vas~gelopen en v_astlopende 
verhoudingen in het Chr. Gerei. jeugdwerk. De kerken vroegen om du1deliJkhe1d en daar er in de peno
de tussen de synoden nog steeds geen contact tussen d_e C:G.J.O. en de L.C.J. geweest was, heeft 
men op deze wijze verantwoording afgelegd van haar bezig ztJn. 

3.5.6.1. Motieven oprichting L.C.J. . . . 
De motieven die de L.C.J. aanvoert voor het oprichten van een eigen orgarnsat,e betreffen vorm en 
inhoud van het jeugdwerk zoals de C.G.J.O. dat uitvoert. .. . 
Er is door verschillende verenigingen getracht het beleid van de C.G.J.O. b11 te stellen, doch dat ,s 
niet gelukt. Soms werd niet gereageerd op bezwaren e_n soms ~erden bezware_n wel besproken 
doch niet gehonoreerd. Eindconclusie was: wij (= sommige vererng1n9.en, dte nu tn L.C.J.-ve,:t,and 
werken) vinden geen gehoor voor onze bezwaren en dte bezwaren z11n van dien aard, dat w11 met 
(meer) kunnen deelnemen aan het werk van de C.G.J.O. 

3.5.6.2. Positie L. C.J. . 
De L.C.J. was aanvankelijk - en formeel nog steeds - een contactcommissie van_ besturen van re9.10-
nale jeugdcontacten. De regionale jeugdcontacten worden 9-evormd door aanslu1t1ng van pla_~tseli1ke 
jeugdverenigingen. De ontwikkeling is wel zo, dat gele1deli1k meer, taken en_ verantwoordeliJk~eden 
door de regionale contacten worden overgedragen aan d.e landel11ke comm1ss1e. Hierdoor kn1gt de 
L.C.J . . althans feitelijk - meer het karakter van een landelijke 1ongerenorgarnsat1e. 
Formeel is er echter (nog) geen sprake van een bond van 1eugdverern~_,ngen. .. 
Uit onze contacten met de L.C.J. is ons echter wel gebleken, dat z11 nadrukkeltJk overw_ee9.t een 
meer professioneel functionerende organisatie te worden (in welke vorm dan ook) zeker 1nd1en op 
korte termijn geen perspectieven ontstaan op één 1eugdwerkorgarnsat1e. 
Tot nu toe neemt men op dit terrein niet verder actie, om de ontwtkkehng van het contact met de 
C.G.J.O. en het verloop van de synode 1992 af te wachten. 

3.5.6.3. Visie op de relatie tussen de kerken en de jeugdwerkorganisaties 
De L.C.J. omschrijft de relatie met de kerken als een 'moeder-kind'-relatie. Deputaten waarderen 
daarin dat de L.C.J. daarmee de liefde en de zorg van de kerken voor de Jeugd uitdrukt. . 
In het laatst gehouden gesprek met de L.C.J. hebben deputaten duidelijk gemaakt dat deze termino
logie toch niet de juiste is. Zij zijn van oordeel, dat de relatie tussen de kerken e_n de Je_ugdwerkorga
nisaties geen elementen van 'gezags-uitoefening' van de kerken over de orgarnsat,es tn zich kan _en 
mag hebben. Genoemde typering van die relatie door de L.C.J. suggereert echter zo'n verhouding 
W~- " . d 
Genoemde relatie is ook in de gesprekken met de C.G.J.O. aan de orde geweest, ZIJ het in an ere 
bewoordingen. Ook daarbij bleek, dat het niet zo eenvoudig is om bedoelde relatie kort en helder te 
omschrijven. Hieruit hebben depu_taten de co~clusie get_rokken , dat het zinvol ,s,_ de relatie tussen de 
kerken en de jeugdwerkorgarnsat,es zorgvuldig te deftrneren en vast te leggen, in nauw overleg met 
de organisaties. 

3.5.6.4. Verhouding L.C.J.-C.G.J.O. . 
De L.C.J. wil graag in gesprek komen met de C.G.J.O., doch ervaart het komen tot dtt contact als 
uiterst moeilijk. . 
Gezien ook de opdracht van de synode aan deputaten om een 'brugfunctie' te vervullen, wtl de 
L.C.J. graag via, en met behulp van, deputaten contacten leggen met de C.G.J.O. . . 
Op deze zaak wordt elders in dit rapport nader ingegaan. Feit is, dat een contact tot nu toe niet tot 
stand is gekomen en dat betreurt de L.C.J. zeer. 
Deputaten constateerden al , dat het contact tussen de C.G.J.O. en de L.C.J. nog is bemoeilijkt · 
hoewel onbedoeld - door het verschijnen van de L.C.J.-brochure 'Kerkelijk Jeugdwerk'. Het werk _van 
de C.G.J.O. wordt daarin kritisch onder de loep genomen. De vraag kan worden gesteld of dte knt,ek 
altijd zuiver is gesteld en soms niet te scherp is verwoord. .. 
De L.C.J . is van mening, dat niets in de brochure voor de C.G.J.O. onbekend kan ztJn . Over alle 
zaken is in het verleden met de C.G.J.O. door (ex-)leden gesproken/gecorrespondeerd. De L.C.J. 
benadrukt overigens dat zij deze brochure met de beste bedoelingen heeft geschreven: . 
De L.C.J. heeft in contacten met deputaten wel duidelijk gemaakt, dat zij zich bewust ,s van het feit, 
dat er van haar kant fouten zijn gemaakt en dat zij - met erkenning daarvan · graag wil komen tot 
een open gesprek met de C.G.J.O., zonder verwijten i.v.m. gebeurtenissen in het ve_rleden. . . 
Het verschijnen van deze brochure en de reacties daarop, maken voor teder du1deliJk, dat de s,tualte 
in 'jeugdland' grote zorgen geeft. 

3.5.7. Conclusies . 
1. Het verdient aanbeveling, dat de L.C.J. de eigen organisatiestructuur versterkt (o.a. het realiseren 

van rechtspersoonlijkheid). . . . 
2. Vanwege de groei van het werk van de L.C.J. en van het aantal deelnemende veren1g_1ngen_, __ ,s h~t 

te verwachten, dat deze organisatie behoefte zal krijgen aan een (gele1deliJk) hogere financ,ele btJ· 
drage van de kerken en eventueel ook van de Rijksoverheid. . . 

3. Het bestuur van de L.C.J. staat open voor contact met het bestuur van de C.G.J.O.; dit contact 1s • 
om de in het rapport genoemde redenen - tot nu toe niet tot stand gekomen. Het verdient aanbeve
ling het leggen van dit contact te blijven stimuleren en te begeleiden. 

4. De verhouding tussen de kerken en de jeugdwerkorganisaties, blijft een onderwerp dat nadere 
bezinning vraagt. 

4. Contacten met studerenden 

4. 1. Overzicht van het werk 
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Deputaten benoemden op 25-1-1990 de brs. H.H. Klomp en H.C. Mijnders in een sectie die het contact met 
studerenden dient te onderhouden. Onder studerenden dient hier te worden verstaan jongeren uit onze ker
ken die onderwijs genieten aan een universiteit of hogeschool. 
Deze sectie rekent allereer-.t tot h_aar taak de kerkeraden te stimuleren jonge leden van hun gemeente die 
(gaan) studeren te begeleiden btJ het leggen van contact met de gemeente en/of de studentenouderling 
en/of chr. gerei. studentenopvang- of kamerbewonerswerk en/of positief-christelijke studentenorganisaties in 
de stad waar de universiteit of hogeschool zich bevindt. 
Hiertoe zal de sectie aan de kerkeraden van tijd tot tijd up-to-date adressenmateriaal toesturen van hier 
bovengenoemde instanties. 
Ook zal de sectie in overleg met het gehele deputaatschap zorgdragen voor het beleggen van tweejaarlijkse 
studentenouderlingenconferenties. 
Ver~er rekent d.e sectie het tot ha~r t~ak regelmatig ontmoetingen te hebben met vertegenwoordigers van 
pos1t1ef-chnsteliJke studentenorgarnsat,es, zoals de CSFR en IFES-Nederland, en zich op de hoogte te hou
den van publicaties die in deze kringen verschijnen. 

4.2. Contact met de kerken 
De sectie studerenden heeft zich vooral gericht op het bewaren en verdiepen van de band tussen de stude
renden en de ke_rk. Daartoe_stelden del)utaten een informatiemap samen, die een handreiking aan jeugd- en 
studentenouderl1ngen w,I z11n, om (aspirant) studenten zo nodig te helpen in het leggen van contacten met 
de gemeente in de stad waar zij gaan studeren. Deze informatiemap bevat adressenmateriaal van studen
tenouderlingen, chr. gerei. studentenopvangwerk, christelijke studentenverenigingen, e.d. en een aanbeve
ling ~m. elkaar vast te hou_den als christenjongeren in de geseculariseerde wereld van de wetenschap. 
Daann 1s ook een ,nstruct,e voor de studentenouderling opgenomen. 
Gestudeerd_ wordt nog op een voorstel inzake het gastlidmaatschap van de studerende bij de kerk in zijn 
plaats van inwoning als student, indien hij lid blijft van zijn thuisgemeente. Ook dit zal een plaats in deze 
map kunnen krijgen. Deputaten hebben de kerken toegezegd periodiek voor vervangend, up-to-date adres
senmatenaal te zullen zorgen. 
Een andere wijze wa_arop. dep_utaten probere~ dienstbaar te zijn _aan de band tussen studerende jongeren en 
hun kerk 1s de enquete die ZtJ ,n samenwerking met het KerkeliJk Bureau te Veenendaal heeft gehouden in 
alle kerken naar de namen en adressen van uitwonende studerende jongeren met de bedoeling deze gege
~ens door te ?even aan de kerken in de universiteits- en hogeschoolsteden. Op deze wijze hopen we het zg. 
onderduiken van kamerbewoners tegen te kunnen gaan. Inmiddels hebben 121 kerken meegewerkt aan 
deze 0.1. zeer belangrijke enquête. Deputaten willen er een jaarlijks terugkerend fenomeen van maken en 
hopen dat op den duur 100% respons mag worden verkregen. 
Het werk van de kerk met en voor studerende jongeren heeft ook op de belegde conferenties centraal 
gestaan. OP. 29 sept. 1989 hielden deputaten hun studentenouderlingenconferentie, die druk bezocht werd. 
Ds. H.C. MtJnders sprak over het thema: 'Wat mag van een studentenouderling verwacht worden?' 

4.3. Contact met positieve christelijke studentenorganisaties 
4.3.1. Contact met de C.S.F.R. 

In het rapport dat deputaten de vorige synode deden toekomen maakten zij melding van zeer goede 
contacten met de C.S.F.R. 
Die contacten hebben zich gedurende de afgelopen werkperiode nader ontwikkeld. Op 15 maart 1990, 
14 dec. 1990 en 10 dec. 1991 vonden ontmoetingen plaats. 
Slechts 10% v~n de leden van de _C.S.F.R. komt uit de chr. gerei. kerken. Dat percentage zou best 
hoger kunnen_ liggen. De C.S.F.R. ,s een studentenvereniging waar op basis van de gerei. belijdenis 
op fnsse manier nagedacht word1 over alle vragen waarmee studenten te maken krijgen, waarbij ook 
de confrontatie met vertegenwoordigers van andere tradities niet word1 geschuwd, en waarbij het voor 
studenten ook belangrijke gezelligheidselement geenszins ontbreekt. 
Enerzijds ondervindt de C.S.F.R. 'concurrentie' van de evangelische studenten beweging 'lchthus', die 
een_ meer evangelische identiteit heeft en minder accent op studie en meer op evangelisatorische acti
v1te1ten . legt. Met ' lchthus' bestaat een uitstekende verstandhouding en beide verenigingen werken 
samen ,n de IFES-Nederland waarover u elders in dit rapport leest. 
In v~el mindere mate trekt 'Depositum Custodi' potentiële Chr. Gerei. C.S.F.R.-leden weg. Deze ver
erngin9. opereert op de rechterflank van de Gerei. Gezindte en vindt de wijze waarop de C.S.F.R. 
omspnngt met de gereformeerde belijdenis te ruim. 
Dergelijke kritiek op de C.S.F.R. wordt ook wel geuit vanuit het deputaatschap voor studerenden van 
de Gerei. Gemeenten. Een punt dat hierbij in geding is vormt de kwestie van het zoeken van lectoren 
van buiten_ de eigen kring. Van onze zijde is er bij de C.S.F.R. op aangedrongen rekening te houden 
met het feit dat haar ledenbestand door de kortere studieduur zich verjongt en dat er daardoor meer
dere studenten zullen zijn die nog te weinig thuis zijn in het reformatorische gedachtengoed om de 
confrontatie met sprekers van daarbuiten goed aan te kunnen. Wat onverlet laat dat voor studenten de 
mogelijkheid tot een dergelijke confrontatie en bijbehorende discussie aanwezig moet blijven. Het is 
echter van het uiterste belang hierin de proporties goed in het oog te houden. 
Op initiatief van het hoofdbestuur van de Gerei. Bond in de Ned. Herv. Kerk werd overwogen en 
besloten ,n het vervolg het overleg van de kerken met de C.S.F.R. gezamenlijk te doen plaatsvinden 
door een afvaardiging van genoemd hoofdbestuur, samen met het deputaatschap voor studerenden 
van de Gerei. Gemeenten en met het jeugddeputaatschap van de Chr. Gerei. Kerken. Of de Gerei. 
Gemeenten hieraan blijvend zullen deelnemen is nog niet geheel zeker. 
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De vertegenwoordigers van de C.S.F.R. maken met dankbaarheid melding van het werk van IFES
stafwerker Rene van Loon (zie hieronder). 
De C.S.F.R. kan echt op hem terugvallen; men ervaart het zo dat hij het gat opvult dat ontstaan is door 
het vertrek van de ouderejaarsstudenten vanwege de drastische verkorting van de studieduur. 

4.3.2. Contact met /FES-Nederland 
Tenslotte maken we melding van onze relatie met de meer overkoepelende organisatie IF::CS
Nederland. In ons rapport aan de vorige synode hebben we een uitgebreide schets van deze orgi::~i
satie gegeven. Om ook nu een indruk van het klimaat dat hier heerst te geven nemen we een integrale 
passage over uit het beleidsplan IFES-Nederland 1991-1994: 
'We leven in een tijd van subjectivisme en relativisme. Via allerlei stromingen (b.v. New Age-bewe
ging) komt er een sterkere syncretistische (vermenging van christendom met heidendom) tendens in 
onze samenleving. 
Daartegenover dienen wij Jezus Christus te presenteren als De Waarheid. De waarheid is niet een 
abstract gedachtensysteem, maar de Persoon van de Here Jezus zelf. Zo vormen ook de ideologieën 
niet slechts abstracte ideeënstelsel, maar zijn ze verbonden met de geestelijke machten die de men
sen willen afhouden van de levende God. 
Deze ideeënstelsels en het verwetenschappelijkte God-loze denken dienen als anti-machten ontmas
kerd te worden (Ef. 5:11 en Col. 2:15). Daartoe is een toerusting nodig waarbij wordt geleerd om te 
gaan met de gehele geestelijke wapenrusting (Et. 6). 
Dat vereist veel studie, b.v. van onze tijd en onze opleiding, doch is niet primair een intellectuele, maar 
een geestelijke zaak. Deze geestelijke strijd zal gedragen moeten worden door persoonlijk en 
gemeenschappelijk geestelijk leven '. 
De generale synode 1989 keurde een verzoek van deputaten om een relatie van contact met en steun 
aan de IFES aan te mogen gaan goed - voor de periode van drie jaar. Nu we evaluerend kunnen 
terugzien, mogen we zeggen dat de contacten goed zijn en het werk beantwoordt aan het doel dat we 
voor ogen hadden. Het devies van de IFES naar de studenten toe is: houdt contact met je kerk, ook al 
ben je tijdelijk minder actief betrokken bij het kerkelijke werk! Deze organisatie heeft een kanaal naar 
de studerende jeugd toe, waarvan deputaten graag gebruik (blijven) maken. 
De toezegging van onze kant van f 14.000 op jaarbasis, maakte de aanstelling van slatwerker René 
van Loon mogelijk. Hij is belijdend lid van de Hervormde Gemeente (op g.g.) te Huizen. Per week 
besteedde hij één dag aan zijn opdracht welke aanvankelijk bestond uit het begeleiden en ondersteu
nen van de diverse z.g. 'Alpha'-studentengroepen, gevormd uit HBO studenten. Momenteel heeft zijn 
werkterrein zich verlegd naar de C.S.F.R.-disputen. Het Alpha-werk onder de HBO-ers is overgeno
men door stafwerkster Alie van Dalen. Zij is belijdend lid van de Ned. Gerei. Kerk te Nunspeet. De 
sectie ontvangt nu regelmatig haar werkverslagen. 
Jaarlijks vindt er een ontmoeting plaats tussen deputaten en het IFES-Ned.-bestuur. In de afgelopen 
periode ontmoetten we elkaar op 15 maart 1990, 19 maart 1991 en 12 maart 1992. 
Deputaten zijn onder de indruk van de gedrevenheid bij en de bijbelse fundering van het IFES werk en 
verzoeken de synode om deze relatie opnieuw voor een periode van drie jaar te mogen voortzetten en 
hun bijdrage te verhogen naar f 15.000. 

5. Onderzoek jongeren en godsdienst 
De opdracht van de synode het onderzoek naar leef- en denkwereld van jongeren voort te zetten en af te 
ronden kon slechts gedeeltelijk worden gerealiseerd. In de afgelopen periode werd een enquête onder een 
representatief te achten steekproef van 241 jongeren uit onze kerken gehouden. Van de retour ontvangen 
vragenlijsten bleken er 178 bruikbaar voor de analyse van de gegevens. Deze respons (74%) is hoog te 
noemen voor een dergelijk onderzoek. 
De verkregen gegevens zijn inmiddels statistisch verwerkt en gereed voor rapportage. Deze rapportage kon 
evenwel niet worden afgerond doordat de reguliere werkzaamheden van de onderzoeker hem zodanig in 
beslag namen dat hij niet meer tijd aan het onderzoek kon besteden. Er is overwogen de resultaten aan een 
andere onderzoeker ter beschikking te stellen. Gezien de bewerkelijke overdracht en de hoge kosten die dit 
met zich mee zou brengen is daarvan afgezien. 
Deputaten betreuren deze ontwikkeling zeer en streven naar spoedige afronding. 

6. Contacten met de S.L.J. (voorheen C.l.0.-B.J.) 
Tweemaal was er in deze verslagperiode een ontmoeting met br. P. de Berg te Ede, tot vorig jaar lid van de 
commissie C.1.O.-B.J. (geestelijke verzorging bij bijzonder jeugdwerk in internaatsverband). In november 
1991 werd een nieuwe stichting opgericht, nl. het 'Samenwerkingsverband Levensbeschouwelijke 
Jeugdhulpverlening' (S.L.J.). Hieronder valt nu ook het werk van C.1.O. -B.J. , evenals alle internaten voor 
jeugdhulpverlening. Ten onzent dus ook 'De Stuw' te Utrecht. De ambulante hulp, 'De Brug', valt hier (nog) 
buiten. 
Gedurende twee jaar is gewerkt aan de oprichting van deze nieuwe stichting. Hierover hebben deputaten in 
november 1989 met br. De Berg gesproken. Deputaten hebben hem verzocht het 'eigen' geluid zoveel 
mogelijk te laten doorklinken. Iets dat niet gemakkelijk is nu het werkveld verbreed is en de stem van een -
toch al kleine - lidkerk dus zwakker werd. Br. De Berg heeft de besprekingen gevoerd als één van de drie 
bestuursleden - op bindende voordracht vanuit de C.1.O.-jeugdhulpverlening benoemd in de nieuwe stichting 
S.L.J. - en zijn invloed positief kunnen aanwenden bij de vaststelling van de statuten. En wel in deze zin dat 
de contractverplichting er uit is gehaald, t.a .v. het deelnemen aan allerlei niet-verantwoorde zaken die door 
de Overheid aan de jeugdhulpverlening wordt aangereikt. Deelname geschiedt nu op vrijwillige basis. 
De S.L.J. stelt statutair de noodzaak en het recht van professionele geestelijke verzorging in het hele veld 
van de jeugdhulpverlening. Dit in de lijn van de Wet op de Jeugdhulpverlening (commissie Hirsch Ballin) . 
Elke instelling binnen S.L.J.-verband heeft de verplichting elke jongere in de gelegenheid te stellen geestelij-
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ke zorg te ontvangen. De vraag van de jongere bepaalt het aanbod van de hulpverlener. De mogelijkheid tot 
blijvende eigen geestelijke zorg in 'De Stuw' is zo gewaarborgd. 
Deputaten zijn dankbaar voor de grote en principiële inzet van br. De Berg. 

7. Financiën 

7. 1. Werkelijke cijfers 

BATEN 

Bijdrage kerken 
Interest 
Bijz. baten (giften jeugdweek Toraja) 

LASTEN 
Subsidie C.G .J.O. 
Subsidie L.C.J. 
Subsidie IFES 
Subsidie overige activiteiten 
Algemene kosten 
Kosten onderzoek leef- en denkwereld jongeren 
Bijdrage aan zendingsputaten jeugdweek 

POSITIEVE SALDI 

Gemiddelde opbrengst per (doop)lid 

Vastgestelde minimum bijdrage 

Aantal kerken dat niet bijdroeg 

7.2. Toelichting 

1989 
f 

71.377 
11 .558 

0 

82.935 

33.438 
13.535 

0 
2.000 

20.306 
7.636 

0 

76.915 

6.020 

0,94 

1,00 

12 

1990 
f 

69.823 
13.683 
5.815 

89.321 

26.818 
8.370 

14.000 
1.500 

14.245 
1.827 

10.000 

76.760 

12.561 

0,92 

1,00 

15 

1991 
f 

72.918 
15.317 

350 

88.585 

30.435 
17.928 
14.500 

1.000 
22.773 

0 
0 

86.636 

1.949 

0,96 

1,00 

11 

Het jaar 1989 geeft een _klein batig saldo te zien. Over 1990 is het overschot wat hoger. De belangrijkste oor
zaak 1s een lagere subs1d1e aan de C.G.J.O. dan geraamd (f 50.000). De subsidie was lager als gevolg van 
lagere _personeelskosten vanwege niet ingevulde vacatures. De subsidie aan de L.C.J. is in 1990 lager, 
omdat in dat Jaar 1s overgegaan naar een verantwoording per kalenderjaar, in plaats van per werkseizoen. 
Vanaf 1990 ontvangt de IFES, conform het synodebesluit, een subsidie van f 14.000 per jaar in de kosten 
van een studentenbegeleider. 
Het resultaat over 1991 bedraagt f 1.949 (positief) . Ten opzichte van 1990 zijn vooral de 'algemene kosten' 
hoger. Dit wordt voornamelijk veroorzaakt door de uitgave aan de (losbladige) brochure 'Pastorale zorg voor 
studerenden' (f 5.200) en door hogere vergaderkosten. 

7.3. Begroting 1993 tlm 1995 

BATEN 1993 1994 1995 
f f f 

Bijdrage kerken 95.000 95.000 95.000 
Interest 11.000 9.000 7.000 

106.000 104.000 102.000 

........ 
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LASTEN 
Subsidie C.G.J.O. 60.000 60.000 60.000 

Subsidie L.C.J. 25.000 30.000 35.000 

Subsidie IFES 15.000 15.000 15.000 

Subsidie overige aciviteiten 5.000 5.000 5.000 

Kosten studie en onderzoek 5.000 5.000 5.000 

Algemene kosten 15.000 15.000 15.000 

125.000 130.000 135.000 

TEKORTEN 19.000 26.000 33.000 

7.4. Toelichting bij de begrotingen 

1. Bijdrage kerken 
De bijdrage is geraamd op f 1,25 per (doop)lid in verband met te verwachten lastenstijgingen (zie hierna). 

Op basis van de geraamde lasten zou een verhoging tot f 1,50 per (doop)lid noodzakelijk zijn. De omvang 

van het eigen vermogen maakt het evenwel verantwoord de verhoging tot f 1,25 te beperken. 

2. Subsidie C.G.J.O. 
Door belangrijke verminderingen van de rijkssubsidie zullen de tekorten van de C.G.J.O. toenemen. Er 

bestaat nog onduidelijkheid onder welke voorwaarden de C.G.J.O. aanspraak kan blijven maken op rijks

subsidie. Het ministerie van W.V.C. heeft plannen tot verplichte samenwerking/fusie van jeugdwerkorga

nisaties. Doch hierover valt op dit moment niets zinnigs te zeggen. Wel is duidelijk dat de rijkssubsidie 

vanaf 1992 met rond 90.000 zal dalen. Voor 1993 e.v. jaren is een verdere daling niet uitgesloten. 

De C.G.J.O. overweegt om een deel van deze inkomstendaling op te vangen door bezuinigingen op de 

personeelskosten. Naar onze overtuiging zal er echter ook een hogere bijdrage van de kerken noodzake

lijk zijn om het werk op een verantwoord niveau te blijven uitvoeren. De raming van f 60.000 (f 10.000 

hoger dan in de voorgaande jaren) heeft derhalve het karakter van een stelpost. Zo nodig zal er - bij 

noodzakelijke hogere bijdrage - verschuiving tussen begrotingsposten dienen plaats te vinden, dan wel 

overschrijding van de begroting. Uiteraard zullen wij trachten dit tot het uiterste te beperken. 

3. Subsidie L.C.J. 
Door de groei van de L.C.J. is er een grotere behoefte aan financiële ondersteuning van dit werk. Deze 

organisatie wordt niet door het rijk gesteund. 
4. Subsidie /FES 

Wij hechten aan voortgezette steun aan de IFES in verband met het belang van dit werk. De bijdrage is 

met f 1.000 verhoogd tot f 15.000 in verband met opgetreden loonkostenstijgingen. 

5. Studie en onderzoek 
De post 'studie en onderzoek' heeft het karakter van een stelpost en is bedoeld om de komende jaren 

aandacht te geven aan diverse vraagstukken m.b.t. de relatie jongeren en kerk, waaronder ook het thema 

'geloofsopvoeding' wordt gerekend. 

8. Overwegingen bij de uitspraken en opdrachten van de generale synode 1989 

8. 1. Inleiding 
Bij de uitvoering van de opdrachten van de generale synode hebben deputaten zich ook op die opdracht 

bezonnen. Ze voelden zich daartoe gedrongen omdat ze ook als opdracht meegekregen hadden om, in het 

licht van de uitkomst van het gesprek met de C.G.J.O., de synode van 1992 van advies te dienen. Dat 

gesprek met de C.G.J.O. bracht hen ertoe om de opdracht te leggen naast de instructie. Die vergelijking 

leverde de volgende overwegingen op. 
8.2. Vergelijking opdracht generale synode 1989 met de instructie van deputaten 
8.2.1. In de instructie is de taak die deputaten ontvangen hebben breder dan in de opdrachten van de gene

rale synode van 1989. In de instructie gaat het om (bevordering van Schriftuurlijke voorlichting en lei

ding aan) heel onze jeugd. Omdat deputaten niet rechtstreeks contact hebben met de kerkjeugd is het 

belangrijk contact te onderhouden met allen die zich in de kerken met de kerkjeugd en het jeugdwerk 

bezighouden, o.a. de jeugdbonden. 
Gelet op de situatie binnen het jeugdwerk in onze kerken, is het te begrijpen dat de opdrachten van de 

generale synode van 1989 heel sterk toegespitst waren op de contacten met de jeugdorganisaties. 

Maar de uitvoering van die opdrachten nam zoveel tijd in beslag dat het ten koste ging van de aan

dacht voor het geheel van het jeugdwerk. Daardoor kwamen deputaten niet voldoende toe aan wat, 

naar hun instructie, de hoofdtaak is. 
Toch willen deputaten vermelden dat het goed doordenken van de oorsprong en het doel van het 

vrij(willig)e jeugd- en jongerenwerk een wezenlijke bijdrage geleverd heeft aan de ontwikkeling van 

een visie op de juiste begeleiding van onze jeugd nu en in de toekomst (die visie is overigens nog niet 

rijp genoeg om te publiceren) . Die doordenking maakte mede de weg vrij voor zinvolle en inhoudelijke 

gesprekken met de C.G.J.O .. 
8.2.2. Deze doordenking van deputaten heeft ons geleid tot de gedachte dat sommige opdrachten die depu

taten kregen verder reikten dan de instructie van deputaten beoogt. 
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Deze opmerking heeft uitsluitend betrekking op de verhouding tussen kerk en jeugdorganisaties zoals 

die 1n de opdracht van de generale synode van 1989 worden voorondersteld. 

We willen pmberen dat duidelijk te maken. De C.G.J.O. is bezig met jeugd- en jongerenwerk. Zij is een 

ledenorganisatie, waarvan verreweg de meeste leden Chr. Gerei. clubs en verenigingen zijn . Er zijn 

ook een aantal Ned. Gerei. clubs en verenigingen aangesloten. 

Omdat de C.G.J.O. een ledenorganisatie is, behoeft ze slechts aan de leden en niet aan de kerken 

verantwoording af te leggen. Wel is er een grote verbondenheid met en een nauwe betrokkenheid op 

die kerken. Dat blijkt o.a. in het contact tussen deputaten en de C.G.J.O .. Op verzoek van de jeugd

bonden heeft de generale synode van 1944 een commissie voor het contact met de jeugdbonden 

benoemd; later deputaten genoemd; sinds 1968 deputaten voor het contact met de kerkjeugd 
Vanaf 1944 is het zelfstandig karakter van de bonden benadrukt. · 

Tevens werd beklemtoond dat_ een nauw contact tussen bonden en deputaten voor het jeugdwerk van 

grote bet9.kerns zou kunnen zIJn. Deputaten kunnen de jeugdorganisaties steunen en stimuleren. Ook 

kunnen ZIJ knt1_ek vanuit de kerken doorspreken met de jeugdorganisaties. Verwacht mag worden dat 

die daar rek~rnng mee houden; dat ze die, met behoud van eigen verantwoordelijkheid verwerken. 
Ovenge_ns zIJn de C.G.J.O. en de L.C.J. deze mening ook toegedaan. 

Bovendien rrioet gezegd worden dat de uitspraken en opdrachten van de generale synode van 1989 

gebaseerd zIJn op het rapport van deputaten. Die hebben toen zo eerlijk en zorgvuldig mogelijk gerap
porteerd. 
Doordat de verhoudingen tussen deputaten en de C.G.J.O. verstoord waren, was er geen echt 

gesprek mogehJk. Daarom bleef de C::.G.J .O. staan op de formele relatie die we hier boven geschetst 

hebben. DeputatEl_n menen nu dat ZIJ te ver gingen om in ons vorig rapport de C.G.J.O. een formele 
opstelling te verwIJten. 

8.2.3. In dit verband merken deputaten v!lrder op dat in uitspraak 3c wordt gezegd dat de kerkelijke begelei

ding van deputaten betekent dat _zI1 met zonder _meer gesprekspartner van de jeugdorganisaties zijn , 

maar de stem van de kerk om de Jeugdorganisaties te stimuleren en te corrigeren. Deputaten willen de 

synO<Je er op iittent maken dat h_et woord corrigeren mede op voorstel van deputaten is gebruikt. 

(?at hJkt ons b1J nadere bestudenng on1uIst. Gelet op de relatie tussen deputaten en de jeugdorganisa

ties z1Jn deputaten en de C.G.J_._O. gesprekspartners. In die relatie zijn deputaten de stem van de kerk. 

D19. relatie stoelt op de geestehJke relatie tussen de kerken en de binnen haar werkende jeugdorgani

saties, opdat deputaten die organisaties zouden stimuleren, steunen en adviseren. 

Het 1s goed om daarbij aan te tekenen dat in 1944 r:r,et de stem van de kerk bedoeld werd dat deputa

ten namens de kElrk In het belang van de Jeugdarbeid zouden optreden naar buiten. Het is duidelijk dat 

het de bedoeling Is dat deputaten en de C.G.J.O. een zo nauw mogelijk contact onderhouden t.b.v. het 
Jeugd- en Jongerenwerk in de kerken. 

8.2.4. In dit licht bezien betreuren deputaten achteraf dat ze de bezinning, zoals die in het rapport van 1989 

onder 3.2.3. werd gegeven, een plaats in het rapport hebben gegeven. Deputaten hadden deze bezin

ning m 1988 geschreven met het oog op hun brugfunctie tussen de C.G.J.O. en de L.C.J. Het had 

moeten dienen als uitganQspunt bij een eventueel gesprek. Het lukte ons echter niet dat gesprek tot 

stand te brengen. Bovendien het de C.G.J.O. ons op 20 april 1988 weten dat zij het gestelde in de 

bez1nrnng als een aantasting van de C.G.J.O. als organisatie voor jeugd- en jongerenwerk ervoeren. 

Over dit bez1nrnngsgedeelte was daarna geen gesprek (mogelijk) met de C.G.J.O .. Toch gaven depu

taten het een plaats in hun rapport, van mening dat het een goed stuk was, maar zonder dat we 

geluisterd hadden naar de C.G.J.O. en zonder erbij stil te staan hoe dit bij hen zou overkomen en wat 
voor gevolgen dat voor hen zou kunnen hebben. 

8.2.5. In 4d kregen deputaten de opdracht om _met de C.G.J.O. en de L.C.J. gezamenlijk een gesprek te voe

ren. Maar gelet op de genera_le InstructIe van deputaten en de eigen verantwoordelijkheid van beide 

organisaties Is dat met mogehJk, omdat __ deputaten geen bevo9.gdheid hebben een dergelijk gesprek te 

eisen. Dat doet mets af van de wensehJkhe1d van een dergehJk gesprek. Graag willen deputaten (blij 
ven) proberen dit gesprek tot stand te brengen. 

De m,ee adviseur,s, de brs. Boersma en Plantinga, die aan deputaten waren toegevoegd om deputa

ten b1J te s1aan b1J de n~dere invulling van art. 5a van de instructie van deputaten, van de inhoud van 

het kerkeliJk Jeugd- en Jongerenwerk en van het begrip 'vorming' daarin, zijn zeer nauw betrokken 

geweest b1J de gespre_kken tu_ssen deputaten en de C.G.J.O. In deze gesprekken is duidelijk geworden 

hoe art. 5a van onze InstructIe gelezen dient te worden; deputaten zijn geroepen om namens de ker
ken aan het jeugdwerk indirecte ondersteuning te geven. 

8.2.6. De adviseurs, die de synode benoemde (om deputaten bij te staan als het gaat om de nadere invulling 
van: 

1. art. 5a van de instructie van deputaten; 
2. de inhoud van het kerkelijk jeugd- en jongerenwerk; 
3. het begrip vorming daarin.) 
hebben, voorzover, in hun vermogen lag voldaan aan de opdracht van de synode. 

Samen met hen _zI1n we met name intensief bezig geweest met opdracht 1. Uit de Acta vanaf 1944 

1s het ons du1deliJk geworden wat (vanouds) met 'kerkelijke begeleiding' bedoeld wordt. Wat betreft 

de opdrachten 2 en 3, melden deputaten dat deze bezinning lang niet is afgerond en in de toekomst 

onderwerp van gesprek zal bliJv_en, ook met _de jeugdorganisaties. Deputaten zijn de adviseurs 

dankbaar voor de belangnJke b1Jdrage die ZIJ hebben geleverd, ook in de gesprekken met de 

C.G.J.O. en menen dat de synode de adviseurs van hun taak kan ontheffen. 

Deputaten _zijn zich bewust dat de overwegingen van hoofdstuk 8 spanningen opleveren met een aantal 

synodale uitspraken en opdrachten van 1989. Daarom bieden deputaten u deze overwegingen aan in het 
vertrouwen dat wij de synode hiermee dienen. 



......... 
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9. Voorstel/en 
Deputaten doen de synode de volgende voorstellen: 
1 . deputaten op te dragen: 

a. het resultaat het onderzoek naar de leef- en denkwereld van de jongeren af te ronden en prak1isch te 
maken voor het jeugdwerk in onze kerken; 

b. te doen wat in hun vermogen ligt om, in overeenstemming met de instructie van deputaten, aan de 
gehele kerkjeugd schriftuurlijke voorlichting en leiding te geven; 

c. het gesprek met de C.G.J.O. voort te zetten zoals het in de afgelopen periode gevoerd is en met haar 
in gesprek te komen in de zin zoals het in de instructie bedoeld is; 

d. met de L.C.J. , als voluit erkende jeugdorganisatie, in gesprek te komen in de zin zoals het in de 
instructie bedoeld is; 

e. pogingen in het werk te (blijven) stellen de C.G.J.O. en de L.C.J. met elkaar in gesprek te brengen; 
2. de voorgestelde verhoging van de financiële omslag go_ed te keuren_;. . 
3. de adviseurs hartelijk te danken voor de belangnJke b1Jdrage die ZIJ In de afgelopen 3 Jaar hebben gele

verd ; 
4. de handelingen van deputaten goed te keuren; 
5. opnieuw deputaten te benoemen met inachtneming van het onder 1.1. vermelde en bij uw moderamen in 

te dienen voordracht. 

Bijlage 71 .1. 

D. Visser, voorzitter 
G.P.M. v.d. Linden, secretaris 

POGING OM TE KOMEN TOT EEN WERKFORMULE IN DE SAMENWERKING 
TUSSEN JEUGDDEPUTATEN EN DE C.G.J.O. 

A. 1. Tussen de bond van Christelijke Gereformeerde jeugdclubs en jongerenverenigingen in Nederland en 
de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland bestaat van oudsher een nauwe relatie . Grond 
daarvoor is de wederzijdse zorg voor eenzelfde (doel)groep van jeugd en jongeren; het ledenbestand 
van deze Bond (C.G.J.O.) wordt namelijk in hoofdzaak gevormd door (doop)leden van deze kerken. 

2. In deze relatie tussen C.G.J.O. en kerken gaat het om twee zelfstandige instituties van verschillende 
oorsprong en met een eigen doelstelling en verantwoordelijkheden. Deze relatie kan dan ook het best 
getypeerd worden als een institutionele relatie . . 

3. Deze institutionele relatie is vanzelfsprekend ook bepalend voor de verhouding tussen de namens de 
kerken optredende deputaten voor het contact met de kerkjeugd enerzijds en de C.G.J.O. anderzijds. 
De instructie van genoemde deputaten kent dan ook de jeugdbond 'slechts' als overlegorgaan ten 
diensten van deputaten c.q. als organisatie van het werk waarvan namens de kerken support zal wor
den verleend, doch niet als doelgroep of iets dergelijks. 

4. Omdat de instructie van deputaten stoelt op het principe van de institutionele relatie is een rechtstreeks 
beroep op deze instructie voor een meer inhoudelijke relatie eigenlijk en in feite onmogelijk. 

5. Toch zijn de deputaten en de C.G.J.O. van oordeel, dat op grond van de wederzijdse zorg van de ker
ken en de C.G.J.O. voor hun gedeeltelijk samenvallende 'doelgroep' Ueugd en jongeren) moet worden 
geconcludeerd tot de noodzaak van een (binnen de grenzen van die _institutionele relatie vallende) col
legiale samenwerking of partnerschap om ten behoeve van Jeugd en Jongeren te komen tot een gench
te bundeling van inspanningen. 

6. Daarbij valt te denken aan: 
a. het in voortdurend overleg en beraad signaleren van ontwikkelingen in 'jeugdland' c.q. van ontwikke

lingen die hun invloed doen gelden in 'jeugdland'; 
b. het over en weer doorgeven van suggesties en mogelijkheden om naar de eigen 'doelgroep' op die 

ontwikkelingen c.q. invloeden te reageren ; 
c. het aan elkaar aanreiken van instrumenten daartoe c.q. het op elkaar afstemmen van eigen instru

menten ten einde die reactie te intensiveren; 
d. het met behoud van eigen doelstellingen en verantwoordelijkheden eventueel komen tot vormen 

van samenwerking en/of integratie. 
B. Deputaten zijn gesprekspartner van de jeugdorganisaties als stem van de kerk. Dat wil zeggen dat in het 

contact tussen de kerken en de jeugdorganisaties deputaten de kerken vertegenwoordigen. In dat contact 
wordt er (niet alleen achteraf) over het werk van jeugdorganisaties en deputaten gesproken. 
Bovendien zijn beide geroepen om schriftuurlijke voorlichting en leiding aan onze jeugd te geven. Beid_e 
stuiten op dezelfde moeiten, o.a. van de indifferente jeugd, zoals de bonden dat in 1944 noemden. Het Is 
van belang de wederzijdse zorg te delen. 
Op grond van hun instructie zullen deputaten de jeugdorganisaties stimuleren, steunen en adviezen 
geven.' 

Bijlage 71.2. 

NOTITIE OVER DE DOOR DEPUTATEN VOOR HET CONTACT MET DE KERKJEUGD 
TE GEVEN KERKELIJKE BEGELEIDING AAN HET WERK 

VAN DE JEUGDORGANISATIES 

1. Aanleiding en opzet 
Sinds zijn verschijning in art. Sa van de instructie van deputaten voor het Contact met de Kerkjeugd heeft het 

1 
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begrip 'kerkelijke begeleiding (aan het werk van de jeugdorganisaties)' in het brandpunt van veler belang
stelling gestaan. 
Die nadrukkelijke belangstelling in woord en geschrift heeft het begrip in niet geringe mate verzelfstandigd 
en zelfs de indruk gewek1, dat het hierbij zou gaan om één van de kerntaken van deputaten; hetgeen weer 
leidde tot nieuwe aandacht en nadere invullingen ... 
Het begrip 'kerkelijke begeleiding (aan het werk van de jeugdorganisaties)' komt - zoals gezegd - voor het 
eerst voor in de instructie van deputaten voor het Contact met de Kerkjeugd. Het antwoord op de vraag naar 
wat met 'kerkelijke begeleiding' wordt bedoeld, moet dan ook in eerste instantie dáár en nergens anders 
gezocht worden. 
Deze instructie van deputaten voor het Contact met de Kerkjeugd (1968) is echter rechtstreekse opvolgster 
van de instructie van de Commissie voor het contact met de jeugdbonden (1944). Deze notitie, die op zoek 
wil gaan naar de betekenis van het begrip 'kerkelijke begeleiding' , zet daarom in bij totstandkoming van 
laatstgenoemde instructie. 
De instructie-1944 werd gegeven aan de 'Commissie (later: Deputaten) voor het contact met de jeugdbon
den', die in 1944 door de generale synode werd ingesteld. 
Om die instelling was de generale synode dringend gevraagd in een brief van de vier jeugdbonden van JV, 
KV, MV en KMV (nu de C.G .J.O.), die zich binnen de Christelijke Gereformeerde Kerk (nu de Christelijke 
Gereformeerde Kerken) inzetten voor het jeugdwerk 1 van en voor de jeugd van die kerk; in die brief deden 
zij een beroep op de kerk om grotere aandacht voor en steun aan het jeugdwerk. 
Aan hun verzoek aan de generale synode lieten de jeugdbonden in hun brief een algemene principiële 
beschouwing over de verhouding tussen kerk en jeugdwerk voorafgaan. 

2. Standpuntbepaling-1944 
In hun beschouwing reageren de jeugdbonden niet slechts (samenvattend en concluderend) op jarenlange 
discussies in protestantse en rooms-katholieke kring over de verhouding tussen kerk en jeugdwerk, maar 
komen zij ook tot een eigen standpuntbepaling, die de grenzen aangeeft waarbinnen zij hun vragen stellen 
en waarbinnen die vragen kunnen worden beantwoord. 
Zij wijzen er op, dat de verhouding kerk/jeugdwerk niet in de eerste plaats wordt bepaald door omstandighe
den en/of onderlinge afspraken, maar voortkomt uit ieders eigen wezen. Wie - enerzijds als kerk en ander
zijds als jeugdwerk - ernst maak1 met wie en wat hij is en wat hij voorstaat, kan en mag en wil zich - weder
zijds - aan (die relatie met) de ander niet onttrekken: het is een 'morele relatie '. 
Zowel in de kerk als in het jeugdwerk is er immers op grond van wat ze zijn sprake van zorg en verantwoor
delijkheid voor jeugd (enerzijds een kerkelijke zorg en verantwoordelijkheid en anderzijds een jeugdwerkelij
ke zorg en verantwoordelijkheid). 
Met name daar, waar die tweeërlei zorg en verantwoordelijkheid eenzelfde {doel)groep van jeugd en jonge
ren betreft (waar b.v. (doop)leden van die kerk overwegend het ledenbestand van dat jeugdwerk vormen, of 
andersom: het ledenbestand van dat jeugdwerk in hoofdzaak bestaat uit (doop)leden van die kerk), mogen 
en kunnen kerk en jeugdwerk - aldus de brief - elkaar niet voorbijgaan, mag en kan die relatie tussen kerk en 
jeugdwerk niet veronachtzaamd worden. 
Tegelijk benadrukken de jeugdbonden echter, dat het bij die verhouding tussen kerk en jeugdwerk gaat om 
een verhouding tussen twee eigensoortige, zelfstandige instituties van verschillende oorsprong met eigen 
doelstellingen en verantwoordelijkheden: het is een institutionele relatie. 
De generale synode 1944 stemde met deze gedachtengang in en nam het daarin verwoorde standpunt inza
ke de verhouding tussen kerk en jeugdwerk (i.c. tussen enerzijds de Christelijke Gereformeerde Kerk en 
anderzijds het jeugdwerk zoals dat vorm had gekregen in de vier jeugdbonden) over. 
Deze standpuntbepaling-1944 geeft aanleiding tot een tweetal opmerkingen: 
1. Het gaat in 1944 om de verhouding tussen kerk en jeugdwerk en niet om de verhouding tussen kerk en 

jeugd. 
Wie beide verwart of gelijkstelt, loopt het gevaar voor de (institutionele) verhouding tussen kerk en jeugd
werk normen aan te dragen vanuit de sfeer van de (individuele) verhouding tussen kerk en jeugd (en 
andersom). 
Te denken valt hierbij o.a. aan het begrip 'moeder-kind-relatie' (waarvan wel sprake is in de verhouding 
kerk-jeugd, maar niet in de verhouding kerk-jeugdwerk) en aan het begrip partnerschap (waarvan geen 
sprake is in de verhouding kerk-jeugd, maar wel in de verhouding kerk-jeugdwerk). 

2. De in 1944 vastgelegde relatie tussen kerk en jeugdwerk is nog steeds ongewijzigd: in concreto tussen 
Christelijke Gereformeerde Kerken en Christelijke Gereformeerde Jongeren Organisatie. 

3. Commissie voor het contact met de jeugdbonden 
Deze standpuntbepaling vormde de basis van het besluit van de generale synode in 1944 tot instelling van 
een 'Commissie voor het contact met de jeugdbonden'. 
Aan deze commissie werd door de generale synode een instructie meegegeven; deze instructie was een 
integrale overname van het concept dat daarvoor door de vier jeugdbonden in hun brief aan de synode was 
aangereik1. 
Kenmerkend voor het institutionele karak1er van de verhouding tussen kerk en jeugdwerk zoals die hun voor 
ogen staat, is de motivering van deze concept-instructie: 'Wij zijn zo vrij een concept-instructie voor deze 
commissie , welker bevoegdheid met het oog op het zelfstandig karakter van de bonden dient geregeld, bij te 
voegen'. 
De taakomschrijving van deze Commissie (art. 2 van de instructie-1944) luidt als volgt: 
2. De taak van de commissie bestaat uit: 

a. met volkomen erkenning van de zelfstandigheid van de jeugdbonden met deze zo nauw mogelijk con
tact te onderhouden; 

b. namens de kerk van advies te dienen in moeilijke zaken, het bestaan der jeugdorganisaties of het 
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leven der kerkelijke jeugd in het algemeen betreffend; 
c. op de vergadering van de generale synode omstandig van rapport te dienen over de stand van het lan-

delijke jeugdwerk; . 
d. in overleg met de respectievelijke bondsbesturen naar wegen en middelen te zoeken, waardoor aan 

onze jeugd, naar eigen beginsel , voorlichting en leiding kan worden gegeven; 
e. zo nodig kerkeraden, die in deze nalatig zijn , op te wekken het Jeugdwerk te steunen. .. 

Art. 2, sub a. , draagt de commissie geheel overeenkomstig haar naam op zo nauw mogehJk contact te 
onderhouden met de jeugdbonden; zij zijn haar primaire doelgroep. 
In en bij de realisering van dat contact dient de zelfstandigheid van deze jeugdbonden volledig erkend te 
worden. 
Door dit contact zal de commissie zo volledig mogelijk geïnformeerd moeten worden over het reil en zeilen 
van de jeugdbonden, waardoor de mogelijkheid wordt geopend uitvoering te geven aan de opdracht van art. 
2, sub b. . 
Art. 2, sub b. , draagt de commissie nl. op van advies te dienen in moeilijke zaken. Het adres van deze advi
sering wordt echter niet uitdrukkelijk genoemd. 
In het kader van de instructie zal hier allereerst aan advisering van de jeugdbonden zelf gedacht moeten 
worden, doch de brief (zie hiervoor) maakt in dit verband ook melding van het 'namens de kerk in het belang 
van de jeugdarbeid optreden naar buiten'. .. . 
Art. 2, sub c., draagt de commissie op uitvoerig te rapporteren over de stand van het landehJke Jeugdwerk. 
Ook daarvoor is het contact uit art. 2, sub a. , een eerste voorwaarde. 
Art. 2, sub d., draagt de commissie op in overleg met de bondsbesturen wegen en middelen te zoeken waar
door de jeugd verantwoorde voorlichting en leiding gegeven kan worden. 
Kerk en jeugdwerk treden als partners met elkaar in overleg ten beho_eve_ van onze jeugd. In het kader ,van 
de instructie valt hier eerst te denken aan de georganiseerde Jeugd. Hier hgt de wortel van het vroegere Ds. 
H. Janssenfonds'. 
Art. 2, sub e. , draagt de commissie op ook binnen de kerk in contact met de kerkeraden in het belang van 
het jeugdwerk op te treden. . 
Deze instructie-1944 geeft aanleiding tot een tweetal opmerkingen: . . . 
1 . Geheel overeenkomstig de voorafgaande standpuntbepaling komt zowel In de naam van de commIssIe 

als in haar instructie duidelijk tot uitdrukking dat het gaat om de verhouding tussen kerk en jeugdwerk. . 
2. De 'volkomen erkenning van de zelfstandigheid van de jeugdbonden' (art. 2, sub a., van de instructie) 

onderschrijft het institutionele karakter van die verhouding. 

4. Deputaten voor het contact met de kerkjeugd . , 
Op eigen verzoek wordt in 1968 de opdracht van 'deputaten voor het contact met de Jeugdbonden door de 
generale synode gewijzigd. .. . . . 
Deputaten motiveren dit verzoek door erop te wI1zen dat naar hun mening binnen de kerken sprake Is van 
meer 'jeugdarbeid' dan alleen binnen de jeugdbon~en en dat met name de grote groep van de ongeorgani-
seerde jeugd niet uit het oog verloren mag worden. . . . . 
Door deze wijziging ontvangt het werk van deputaten in 1968 een geheel nieuwe genchtheId; vanaf dat Jaar 
komt in opdracht van deputaten de (gehele) kerkjeugd op de eerste plaats. . 
Dit komt direct reeds tot uitdrukking in de verandering van de naam van het deputaatschap, waarin 'de 
jeugdbonden' als primaire doelgroep plaats maken voor 'de kerkjeugd'. . . 
Deze duidelijke verandering van gerichtheid heeft gevolgen voor het lezen, interpreteren en uitvoeren van de 
instructie. Daarvoor gelden niet langer jeugdwerk-begrippen als maatstaven. 
Zo kan en mag b.v. 'de kerkjeugd' niet gelezen worden (met jeugdwerk-leeftijdsbegrippen voor ogen) als 
'alle 8- Vm 11-, alle 12-Vm 15- en alle 16-jarigen en ouderen in de kerken'. Nee, het gaat hier om de hele 
jeugd van de kerk (0-25 jaar). . . . . 
Evenmin kan en mag 'de kerkjeugd' gelezen worden (met 1eugdwerk-organisat1ebegnppen voor ogen) als 
'alle club- en verenigingsleden in de kerken'. Nee, het gaat hier om de hele jeugd van de kerk (georgani
seerd en ongeorganiseerd) . 
Over die hele kerkjeugd gaat het ook in art. 3 van de instructie-1968, waarin de taak van deputaten als volgt 
omschreven wordt: 
3. Tot de taak van deputaten behoort: 

a. te bevorderen dat aan de jeugd schriftuurlijke voorlichting en leiding wordt gegeven; 
b. activiteiten die dienen tot stimulering van het georganiseerde jeugdwerk te steunen; 
c. advies te geven in moeilijke zaken die het bestaan van de jeugdorganisaties of het leven van de kerke

lijke jeugd in het algemeen raken; 
d. contact te onderhouden met de kerkeraden, de jeugdbonden en alle organen die zich met de kerk-

jeugd en het jeugdwerk in onze kerken bezighouden. . . . . .. . . 
Art. 3, sub. a., draagt deputaten op te bevorderen dat aan de jeugd In haar totahte1t schnftuurl1Jke voorhcht1ng 
en leiding wordt gegeven. 
Ook dit mag en kan niet vanuit de oude 'contact-met-de-jeugdbonden'-optiek gelezen worden als zou het 
erom gaan dat deputaten moeten bevorderen dat de jeugdbonden hun jeugd schriftuurlijke voorlichting en 
leiding zouden geven; die jeugdbonden zijn in deze instructie nog lang niet aan de beurt; het gaat hier om de 
taak van deputaten ten opzichte van alle jeugd over de volle breedte van de kerken. 
Art. 3, sub b., juncto c. eerste volzin, draagt deputaten op activiteiten die dienen tot stimulering van het geor
ganiseerde jeugdwerk te steunen en advies te geven in moeilijke zaken die het bestaan van de Jeugdorgani
saties (raken). 
Zich inzettend voor de hele kerkjeugd en overtuigd van het belang van georganiseerd jeugdwerk, zullen 
deputaten namens de kerken alle activiteiten die dienen tot de op- en uitbouw daarvan steunen, en daar 
waar dat georganiseerde jeugdwerk in problemen komt met adviezen terzijde staan. 
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Art. 3, sub c., draagt deputaten verder op advies te geven in moeilijke zaken die het leven van de kerkelijke 
jeugd in het algemeen raken. 
In het kader van de instructie moeten als het adres van deze adviezen worden aangemerkt allen die zich 
binnen de kerken met en voor de kerkjeugd inzetten. 
Art. 3, sub d., draagt deputaten op contacten te onderhouden met de kerkeraden, de jeugdbonden en alle 
organen die zich met de kerkjeugd en het jeugdwerk in onze kerken bezig houden. 
Bij de uitvoering van hun taak ten opzichte van de hele kerkjeugd is het van groot belang dat deputaten con
tacten onderhouden met hen die (structureel) binnen de kerken zich bezig houden met de kerkjeugd en/of 
het jeugdwerk: genoemd worden 'kerkeraden, jeugdbonden en alle andere organen'. 
Na deze taakomschrijving van deputaten in art. 3 volgen dan de artt. 4 en 5 die toelichtenderwijze aangeven 
hoe het in art. 3, sub d. , genoemde contact met enerzijds de kerkeraden en anderzijds de jeugdorganisaties 
en alle (andere) organen wordt gerealiseerd. 
Het is in dit verband dat in art. 5, sub a., gesproken wordt over 'het geven van kerkelijke begeleiding aan het 
werk van de jeugdorganisaties' (met inachtneming van de eigen verantwoordelijkheid daarvan). 
Deze instructie-1968 geeft aanleiding tot een tweetal opmerkingen: 
1. Zowel in de naam als in de instructie van deputaten komt duidelijk de veranderde gerichtheid van de taak 

van deputaten tot uitdrukking: kerkjeugd en in plaats van jeugdwerk. 
Deze verandering wordt o.m. zichtbaar in de (secundaire) plaats die de jeugdbonden (naast de kerkera
den en 'alle organen') in de instructie ontvangen: kerkeraden, jeugdbonden en 'alle organen' zijn in de 
instructie contact-adressen. 
De suggestie dat zij uitvoeringsorganen zouden zijn van deputaten ('het contact van jeugddeputaten met 
de kerkjeugd loopt via de jeugdorganisaties' - depp. rapport-1989) geeft deze situatie niet juist weer. 

2. Opvallend is verder dat de instructie-1968, geheel in de lijn van de ongewijzigde institutionele relatie tus
sen kerk en jeugdwerk, de 'volkomen erkenning van de (organisatorische) zelfstandigheid' (1944) aanvult 
met 'inachtneming van de (inhoudelijke) verantwoordelijkheid' (art. 5, sub a.). 

5. Gevolgtrekkingen 
Aan het voorgaande lijkt een aantal gevolgtrekkingen verbonden te kunnen worden: 
1. De in de standpuntbepaling-1944 omschreven en door het besluit van de generale synode van 1944 vast

gelegde institutionele relatie tussen kerk en jeugdwerk gaat uit van de (institutionele) nevenschikking van 
kerk en jeugdwerk. 

2. Binnen die relatie is dan ook - zoals ten overvloede blijkt uit op die relatie gebaseerde instructies van 
1944 en 1968 - geen sprake van enige vorm van gezag van de een met betrekking tot de ander noch van 
enige vorm van bevoegdheid van de een met betrekking tot het werk van de ander. 

3. Vastgesteld moet dan ook worden, dat een beroep op deze relatie voor enige vorm van gezag dan wel 
voor enige vorm van bevoegdheid van de een met betrekking tot (het werk van) de ander onrecht doet 
aan die relatie én aan (het werk van) de partner. 

4. Vanuit deze relatie wordt in (de instructie van) 1944 het antwoord op de vraag van de jeugdbonden om 
aandacht en steun voor het jeugdwerk gegeven door de formulering van een (indirecte) ondersteunings
taak van de kerk/deputaten ten gunste van het jeugdwerk; deze taak kan zowel intern als extern als 
infrastructurerend en voorwaardenscheppend worden gekarakteriseerd. 

5. In (de instructie van) 1968 wordt de taak van de kerk/deputaten gewijzigd1m opnieuw geformuleerd. Hun 
generale opdracht richt zich voortaan uitdrukkelijk op de gehele kerkjeugd. 
In dat kader blijft er o.m. sprake van 'contact met jeugdbonden', dat wordt 'gerealiseerd door het geven 
van kerkelijke begeleiding aan het werk van de jeugdorganisaties' . 

6. Met deze woorden wordt in deze instructie, die evenals de instructie-1944 is gebaseerd op de institutione
le relatie tussen kerk en jeugdwerk, teruggegrepen op de (indirecte) ondersteunings-taak van de 
kerk/deputaten ten opzichte van het jeugdwerk. De invulling van dat 'contact' en die 'begeleiding' moet 
dan ook op dat vlak gezocht worden. 

7. Vastgesteld moet tenslotte worden, dat het gebruik van het uit deze context losgemaakte begrip 'kerkelij
ke begeleiding' als aanduiding van de (hoofd)taak van deputaten geen recht doet aan de huidige instruc
tie noch aan deputaten, en aanleiding kan geven tot taakstellingen waaraan de titel ontbreekt. 

B. Molenaar, januari 1992 

1) In deze notitie wordt terwille van de uniformiteit steeds de in 1944 gebruikte aanduiding 'jeugdwerk' 
gebruikt, ook daar waar thans de term 'Jeugd- en Jongerenwerk' gangbaar is. 
2) Reeds in 1952 gaan stemmen in die richting op. In 'Het Jeugdvraagstuk' - rapport inzake het jeugdvraag
stuk in de Christelijke Gereformeerde Kerken, uitgebracht door een Studiecommissie ... op verzoek van de 
Afdeling Zuid-Holland van de Bond van Christelijke Gereformeerde Jongelingsverenigingen in Nederland -
lezen we in hoofdstuk 111: De roeping van de kerk ten opzichte van haar jeugd (pag. 19): 
'Dankbaar voor het vele goede in ons kerkelijk leven, zoeken wij naar het betere terwille van onze jeugd, 
zowel de meelevende als de onverschillige jeugd, en terwille van de kerken zelf. Daarom zou het alleszins 
wenselijk zijn, wanneer jeugddeputaten ruimer instructie kregen, niet om zich meer te gaan bemoeien met 
allerlei onderdelen van het werk der jeugdbonden, maar om stimulerend te werken binnen de kerken zelf. 
Dan zouden zij rapporten aan de synode kunnen voorleggen, die vandaar naar de kerkeraden konden gaan. 
En als deputaten van 'de kerken in het gemeen' zouden zij juist de algemene vraagstukken, waar alle kerke
raden en ambtsdragers mee te maken hebben, kunnen bestuderen en daarover adviseren.' 
3) Deze wijziging is binnen de kerken echter niet tot haar recht gekomen. In hun rapport aan de generale 
synode van 1980 schrijven deputaten voor het Contact met de Kerkjeugd: 'Nog steeds zijn wij gelukkig met 
deze naamswijziging, die immers ons taakveld duidelijk vergrootte. 
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Hier moet echter wel worden opgemerkt, dat het voor ons nog steeds een vraag is in hoeverre onze eerste 
naam • deputaten voor het contact met de jeugdbonden • als een misverstand binnen het denken en doen 
van een deel van onze kerken is blijven voortleven. Oude namen zijn blijkbaar hardnekkiger dan we denken. 
We signaleren immers, dat de waardering van de arbeid van deputaten in een deel van onze kerke~ voorna
melijk getoetst wordt aan onze verantwoordelijkheid voor activ1te1ten van de Jeugdorganisatie, terw1JI 1n onze 
instructie niet zonder reden 'de eigen verantwoordelijkheid van deze organisatie' onderstreept wordt. 
Onze conclusie kan dan ook moeilijk een andere zijn dan dat onze 'oude' naam en de daarmee verbonden 
versmalde taak van ons deputaatschap in een deel van onze kerken ten onrechte is blijven voortbestaan.' 

BIJLAGE 72 
Art. 170, 183, 186, 237 

Aan het Bestuur van de 
Christelijke Gereformeerde 
Jongerenorganisatie · C.G.J.O. 
p/a Robijnstraat 1 O 
7314 JC Apeldoorn 

BRIEF AAN DE C.G.J.O. 

Sliedrecht/Ede, 7 maart 1990 

Zeer geachte broeders/zusters, 
Tot onze grote schrik ontdekten we, dat we tot nu toe verzuimd hebben een opdracht van de gene_rale s~no
de naar u toe uit te voeren. Wij bieden u hierbij onze verontschuldigingen aan en vragen u ons dit te willen 
vergeven. Een van de besluiten van de generale synode 1989 was nl. een schrijven te richten aan uw orga
nisatie en u zo mee te delen welke besluiten deze synode nam, deze toe te lichten en een dnngend appèl op 
u te doen om in werkmateriaal en activiteiten de grondslag van uw organisatie ten volle te honoreren en ver-
der met de deputaten te spreken binnen het kader dat de synode aangeeft. . 
Daarom beginnen we eerst met het vermelden van de genomen besluiten ten aanzien van het deputaat
schap voor het contact met de kerkjeugd. 
De synode besloot uit te spreken: _ . 
a. dat er in de kerken verontrusting en zorg leeft, omdat de grondslag van de C.G.J.O. 1n het werkmatenaal 

en de activiteiten van de C.G.J.O. onvoldoende tot uitdrukking komt; 
b. dat de formele opstelling van de C.G.J.O. niet juist is, omdat zij geen gehoor geeft aan deputaten, terwijl 

die naar hun instructie de taak hebben om aan de jeugd schriftuurlijke voorlichting en leiding te geven èn 
kerkelijke begeleiding aan het werk van de jeugdorganisaties te geven met inachtneming van de eigen 
verantwoordelijkheid ervan; 

c. dat de kerkelijke begeleiding van deputaten betekent dat zij niet zonder meer gesprekspartner van de 
jeugdorganisaties zijn, maar de stem van de kerk om de jeugdorganisaties te stimuleren en te corrigeren; 

d. dat de bezinning van de deputaten inzake het jeugd· en jongerenwerk! zoals die _te vinden _is in 3.2.3. van 
het deputatenrapport een goede basis is voor een voortgaande bezinning op het Jeugd- en Jongerenwerk. 

De synode besloot deputaten op te dragen: 
a. met de C.G.J.O. te spreken over genoemde bezwaren, zoals die in de uitspraak a. en b. onder woorden 

zijn gebracht; . 
b. met de C.G.J.O. te spreken in de geest van uitspraak c. en op basis van uitspraak d., in de verwacht1_ng, 

dat de C.G.J.O. zich wil houden aan haar grondslag en dat de aan deputaten opgedragen kerkehJke 
begeleiding in de bezinning en verwerking gestalte zal krijgen; 

c. de volgende synode van advies te dienen in het licht van de uitkomst van het gesprek; 
d. als er een vruchtbaar gesprek met de C.G.J.O. op gang is gekomen, een gesprek te voeren met de 

C.G.J.O. en de L.C.J., nadat beide organisaties gesprekspunten hebben aangedragen; 
e. de verschilpunten te taxeren en te proberen deze weg te nemen. 
Wie de langdurige en intensieve beraadslagingen van de synode heeft meegemaakt, heeft kunnen proeven 
met welke grote zorg voor de jeugd van de kerk de afgevaardigden waren vervuld en op welke bewogen 
wijze zij hebben gesproken. Zoals ook indringend voor de jeugd van de kerken is gebeden. 
We mogen werken onder de jeugd van de verbondsgemeente, waarbij Gods verbondsbeloften ons mogen 
troosten en Zijn verbondseisen ons aanzetten tot het werk dat ons is opgedragen. 
We verlangen naar een open gesprek over de genoemde punten en hebben als synode sterk benadrukt dat 
deputaten (vanuit de opgedragen pastorale zorg) de taak hebben om kerkelijke begeleiding aan het werk 
van de jeugdorganisaties te geven. 
Met al wat in ons is willen we u van harte aansporen om met alle ernst mee te werken aan de uitvoering van 
de boven genoemde uitspraken en besluiten van de synode. De kerk in haar geheel heeft gesproken. 
Zoals zovele besluiten van deze synode, zijn ook de hiervoor genoemde besluiten met algemene stemmen 
genomen. Daarin des te meer ligt reden om deze besluiten ernstig te overwegen en alles in het werk te stel
len om het voorgestelde doel te bereiken. 
De Koning van de kerk zegene u daartoe en niet minder de door de synode aangewezenen, om het gesprek 
met u te voeren. 
Ten overvloede berichten wij u dat met het oog op dit gesprek door de generale synode aan jeugddeputaten 
zijn toegevoegd de brs. di. K. Boersma en J. Plantinga. 
Met groot verlangen zien wij uit naar zegenrijke ontwikkelingen. 

Met broederlijke groet en heilbede, 
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ds. M.G. Tanis, praeses 
ds. J. van Amstel , scriba Il 

RAPPORT 9 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN 
VOOR HET CONTACT MET DE KERKJEUGD 

1. Algemeen 
Wie het rapport van deputaten voor het Contact met de Kerkjeugd bekijkt, ziet in één oogopslag dat het 
gesprek met de jeugdorganisaties die binnen onze kerken werkzaam zijn , de C.G.J.O. en de L.C.J., het werk 
van deputaten in de afgelopen drie jaar heeft beheerst. In het licht van de besluiten van de generale synode 
van 1989 is het ook niet verwonderlijk, dat het zwaartepunt van het werk hier gelegen heeft. Het mag ons er 
evenwel niet de ogen voor doen sluiten, dat een aanzienlijk deel van de kerkjeugd niet bij een vereniging is 
aangesloten, en dat deputaten ook een opdracht hebben met het oog op deze jongeren. In de gesprekken 
binnen uw commissie heeft de zorg voor de kerkjeugd in haar geheel de gedachtengang bepaald. De com
missie is van oordeel , dat · gezien het beeld dat zich voor ons ontvouwt, wanneer wij kennisnemen van de 
onderzoeken van o.a. drs. I.A. Kole en drs. L. van Driel naar de leef- en denkwereld van jongeren van refor
matorische huize · er alle reden is om prioriteit te geven aan de vraag hoe wij als kerken de ons in het 
Evangelie toevertrouwde boodschap van Gods heil in Christus zo kunnen doorgeven aan jongeren, dat die 
in hun leef- en denkwereld • temidden van de uitdagingen en gevaren, die op hen afkomen, en de krachten, 
die op hen inwerken · door de genade van de Heilige Geest worden toegerust en gevormd tot de kerk van 
de toekomst, die leeft uit het Evangelie en in de samenleving zoutend zout is. 
Het is deze zorg, die naar onze mening in de discussies en in de besluitvorming bepalend dient te zijn . Uw 
commissie acht het van groot belang iedereen die bij het jeugd- en jongerenwerk in onze kerken betrokken 
is, onder deze noemer bijeen te brengen, opdat afbrekende ontwikkelingen worden gekeerd en onder Gods 
zegen zelfs iets van herkenning mag groeien in het samen gestalte geven aan de roeping die van 
Godswege in het huidige tijdsgewricht tot ons komt. Uw commissie betreurt het daarom, dat het onderzoek 
naar de leef- en denkwereld van jongeren niet kon worden afgerond, omdat dat mede de achtergrond had 
moeten vormen, waartegen het werk van deputaten met het oog op de toekomst reliëf had kunnen krijgen. 

2. Contact met de jongerenorganisaties 

2. 1. Opdrachten en uitspraken van de generale synode 1989 
De generale synode van 1989 heeft zich indringend met de relatie tussen deputaten en m.n. de C.G.J.O. 
beziggehouden. In hun rapport geven deputaten uitvoerig weer hoe zij met de opdrachten zijn omgegaan. 
Het lijkt ons als commissie goed eerst het deputatenrapport in de weergave van hun contacten met resp . de 
C.G.J.O. en de L.C.J. te volgen, alvorens een beoordeling te geven van de wijze waarop deputaten uitvoe
ring hebben gegeven aan de opdrachten van de generale synode van 1989. 

2.2. Contact met de C.G.J.O. 
Na de generale synode van 1989 • zo rapporteren deputaten • waren de contacten tussen deputaten en de 
C.G.J.O. grondig verstoord. Uit het rapport van deputaten blijkt, dat de besluiten van de generale synode 
van 1989 niet direct geleid hebben tot een andere opstelling van de C.G.J.O. Integendeel, deze jongerenor
ganisatie was en is van oordeel, dat de generale synoden van de laatste twintig jaar in hun besluiten zich 
steeds meer verwijderen van de uitgangspunten voor het vrije jeugd- en jongerenwerk, zoals die op de 
generale synoden van 1944 en 1968 zijn vastgelegd. De besluiten van de generale synode van 1989 wer
den tegen die achtergrond als de volgende openlijke stap in de richting van een verkerkelijking van het 
jeugdwerk ervaren. 
Deputaten delen mee, dat zij zich na de generale synode · mede gezien de afwijzende houding van de 
C.G.J.O. · hebben bezonnen op hun eigen rol in de jaren voorafgaande aan de generale synode van 1989. 
Zij hebben daarbij vastgesteld dat m.n. in de jaren 1986-1989 de relatie tussen deputaten en de C.G.J.O. 
volkomen geblokkeerd is geraakt, en zich afgevraagd of zij daar mede debet aan waren. Deputaten hebben 
op grond van dit zelfonderzoek geconcludeerd, dat zij zelf in hun relatie met de C.G.J.O. steken hebben 
laten vallen, hetgeen direct samenhing met het feit, dat men zelf niet gehandeld en aan de generale synode 
van 1989 gerapporteerd had in overeenstemming met de instructie van deputaten, zoals die door de genera
le synoden van 1944 en 1968 was vastgesteld . Op verzoek van deputaten heeft de C.G.J.O. vervolgens een 
overzicht samengesteld van de besluiten van de generale synoden (bijlage 71.2) , hetgeen de resultaten van 
het eigen onderzoek van deputaten dienaangaande bevestigde. Overigens • zo merken we in dit verband op 
• hebben de bijlagen in het deputatenrapport niet de status van een officieel deputatenstuk, maar zijn zij er 
slechts bijgevoegd ter kennisname; bijlage 71 .2 is derhalve ook geen deputatenstuk (geworden). Op grond 
van hun gewijzigde inzichten meenden deputaten het boetekleed te moeten aantrekken, opdat er openingen 
zouden komen in de relatie met de C.G.J.O. en een goed, inhoudelijk gesprek tot stand zou komen. 
Deputaten onderstreepten tegenover de commissie nog eens, wat ook in het rapport vermeld staat, dat na 
de 'schoon-schip-gesprekken' inderdaad voor het eerst na 15 à 20 jaar weer inhoudelijk is gesproken over 
het werkmateriaal van de C.G.J.O. De commissie heeft indringend gesproken over de concrete invulling, die 
deputaten en de C.G.J.O. willen geven aan de opdracht van deputaten om de C.G.J.O. te stimuleren, te 
steunen en te adviseren. Met name ging het ons er daarbij om of deputaten • door het woord 'corrigeren' te 
vervangen door 'advieren' • niet het middel uit handen hebben gegeven om • zoals de generale synode van 
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1989 uitsprak - 'de stem van de kerk' ten opzichte van de jeugdorg~nisaties te_ zijn. Zowel deputaten als _de 
C.G.J.O.-vertegenwoordigers hebben ons verzekerd, dat het woord adviseren Is gekoze_n om tot uitdrukking 
te brengen dat bij respectering van de eigen verantwoordeliJkhe1d van de 1ongerenorganisatIes er all_e ruimte 
is om kritiek op beleid en werkwijze tot uiting te brengen. Desgevraagd gaven deputaten ons als hun indruk te 
kennen, dat zij de verzekering van de C.G.J.O., dat zij zich de kritiek van deputaten aantrekken, ook In de uit
werking van het daarna verschenen werkmateriaal en in de invulling van d~ bondsdag 1992 bevest1~d zagen. 
Op grond van dit alles wil uw commi_ssie van depu_taten aannemen, dat zI_J_ tegenover de C.G.J.O. In het ver
leden fouten hebben gemaakt - ook in de voorhchtIng aan de synoden. _VvIJ hebben deput_aten de vraag ~oor
gelegd of zij niet al te eenzijdig hun fouten hebben erkend, en ook of ZIJ in sommige opzichten daarin niet te 
ver zijn gegaan, gezien de uitspraak van de generale synode van 1989, waarin de C.G.J.(). een fC>rmele 
opstelling werd verweten. Het is ons duidelijk geworden, dat deputa.ten oprecht van oordeel ZIJ~.• dat ZIJ deze 
weg moesten gaan, en wel op grond van de stukken, zonder daarb1J te letten op eventuele posItIeve of nega
tieve effecten. 
Uw commissie heeft ook zelf gesproken met een vertegenwoordiging van het C.G._J.O.-bestuur. In dat 
gesprek is van de kant van uw commissie gevraagd waarom __ de C.G.J.O. niet heeft willen spreken met de 
L.C.J. De C.G.J.O.-vertegenwoordigers beklemtoonden, dat ZIJ wel hebben willen praten, maar eerst wilden 
weten wat en wie de L.C.J. is en wie men vertegenwoordigde. Vóór de generale synode van 1989 - en dus 
voordat de L.C.J. in haar brochure 'Kerkelijk Jeugdwerk' (1992) duidelijkheid had verschaft _- heeft de 
C.G.J.O. zich bereid verklaard tot een informele ontmoeting. Dat neemt niet weg dat uw comm1ss1e het in 
hoge mate betreurt dat er tot op heden nog geen enkele ontmoeting tussen de C.G.J .O. en de L.C.J. heeft 
plaatsgevonden, ook al moeten we daarbij aantekenen, dat deputaten In het verleden enkele _malen hebben 
geadviseerd een dergelijke ontmoeting uit te stellen. De commIssIe Is van_ oordeel , dat het in _de kerk van 
Christus in het licht van Gods roeping niet goed is - hoezeer men als organisatie formeel moge_llJk ook in het 
recht staat - een inhoudelijk gesprek uit de weg te gaan. Had het besef dat het om het geesteliJk heil van de 
jeugd van onze kerken gaat de C.G.J.O. niet al veel eerder ertoe moeten brengen dit gesprek aan te gaan? 
Op dit moment - stelden de vertegenwoordigers van de C.G.J.O. - kan er gesprok?n wor?,en met de L,C.J., 
zij het dat in een gesprek eerst een aantal zaken uit de genoemde L.C.J.-brochure Kerkelijk Jeugdwerk aan 
de orde moeten komen. 

2.3. Contact met de L.C.J. 
Vanwege de verstoorde verhouding met de C.G.J.O. hebben deputaten in de_afgelopen tijd slecht_s eenmaal 
plenair met vertegenwoordigers van de L.C.J. gesproken. Wel heeft er v11fmaa_l een ontmoeting tussen 
L.C.J.-vertegenwoordigers en de voor het contact met de L.C.J. aangewezen sectie van het deputaatschap 
plaatsgevonden. Uw commissie heeft er begrip voor, dat deputaten alle voorrang hebben gegeven aan de 
contacten met de C.G.J.O., maar kan zich anderzijds ook indenken, dat - ondanks dat men vol_ lof was voor 
de financiële steun en begeleiding van deputaten - bij de L.C.J. het ge~oel leeft dat men wat m1n~er belang
stelling van de zijde van deputaten heeft gehad. Met name spI_tste zich deze kritiek van _de z11de van de 
L.C.J. toe op het punt, dat men in de contacten met deputaten niet op de hoogte gebracht Is van de herbe
zinning van deputaten op hun relatie met het vrije jeugd- en jongerenwerk, zoals die In de gesprekken met 
de C.G.J.O. gestalte heeft gekregen. Deputaten hebben ons daarop geantwoord, dat zij - zoals ook blijkt uit 
hun rapport - aan de L.C.J. hebben doen weten, dat de typering van d~ relatie tussen deputaten en de Jon
gerenorganisaties als een 'moeder-kind-relatie' geen adequate_ omschriJvIng Is - hoezeer deputaten ook een 
hartelijke, geestelijk bepaalde relatie met de jongerenorganisaties op priJs stellen. Bovendien wezen deputa
ten erop, dat men de geringere frequentie en intensiteit van de contacten tus_sen deputaten en de L.C.J. ook 
positief kan interpreteren, nl. dat het kennelijk niet nodig was problemen uit de weg te _ruimen. Deputaten 
onderstreepten nog, dat het in ieder geval niet uitgelegd moet worden als een niet voluit erkennen van de 
L.C.J. - reden , waarom deputaten in hun voorstellen deze erkenning ook met zoveel woorden uitspreken. 
In het gesprek met vertegenwoordigers van de L.C.J. hebben zij ons te kennen gegeven, dat het werk lang
zaam maar zeker gaat in de richting van de vorming van een eigen organisatie. Uw commissie heeft vastge
steld, dat er bij de L.C.J . nog steeds bereidheid is met de C.G.J.O. te spreken, en hoopt dat in de toekomst 
een toenadering tussen beide organisaties tot stand zal komen, en dat - mede met het oog op de eenheid 
van de kerken - beide organisaties naar elkaar toegroeien en op den duur samengaan. 

2.4. Nog eens: de opdrachten van de generale synode 1989 . 
Uw commissie is het erover eens, dat deputaten er van hun kant alles aan gedaan hebben om de besluiten 
van de generale synode van 1989 uit te voeren. Deputaten zijn na de generale synode tot de overtuIgIng 
gekomen dat de hun verstrekte opdrachten op bepaalde punten verder reikten dan hun instructie hen toe
liet, en h~bben gemeend de opdracht slechts te kunnen vervullen door de eigen instructie als leidraad te 
nemen en op basis daarvan het gesprek met de C.G.J.O. aan te gaan. Naar het oordeel van de __ commIss1e 
hebben zij daarin niet geheel recht gedaan aan de besluiten van de_ generale synode van 198.9, _ZIJ het dat de 
commissie er begrip voor heeft dat deputaten - gezien de moe11iJke opdracht waarvoor ZIJ zich geplaatst 
zagen - deze weg zijn gegaan. Met betrekking tot het feit dat deputaten gemeend hebben ten opzichte va.n 
de C.G.J.O. het boetekleed te moeten aantrekken, wil de commissie onderstrepen, dat deputaten ervan z11n 
uitgegaan dat de verhouding tussen kerk en jongerenorganisaties, zolang zij niet officieel gewijzigd is, en 
wel na overleg met de betreffende jongerenorganisaties, blijft binnen de lijnen zoals de . generale_ syno_den 
van 1944 en 1968 die hebben uitgezet. Overigens stellen wij vast, dat deputaten hun inh_oudeliJke kritiek 
t.o.v. de C.G.J.O. niet hebben teruggenomen, en dat de door deputaten in de afgelopen peno_de ingenomen 
houding ertoe heeft geleid, dat er inhoudelijke gesprekken gevoerd zijn, waarin de verontrusting en de zorg 
van de kerken verwoord zijn. Samenvattend meent de commissie u te kunnen voorstellen - met inachtne
ming van het hierboven opgemerkte - de handelingen van deputaten goed te keuren. 
Naar het oordeel van de commissie zal er nu vooral naar de toekomst gekeken moeten worden, opdat de 
competentiekwesties niet zullen blijken achterhoedegevechten te zijn geweest, terwijl de eigenlijke strijd zich 
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elders afspeelt. Het is ::ian grote betekenis, dat er juist ook in de kerk blijvend een ruimte is, waar jongeren 
onder elkaar kunnen zI1n om zich met en aan elkaar te vormen en te laten vormen tot een leven in verbon
denh_eid met de Heere, dat gestalte krijgt op alle terreinen van het leven. Daarbij zal het erom gaan de jeugd, 
die zich als Jeugd bewust Is geworden van de eigen identiteit en een eigen plek in deze wereld zoekt vanuit 
de kerken op een zodanige wijze te begeleiden, dat de voorwaarden worden geschapen waaronder zich 
onder Gods zegen In de vreze des Heeren een persoonlijke en gelovige beleving van het christen-zijn in 
deze wereld kan ontwikkelen. Uw commissie is van gedachte, dat mensen samengebracht en krachten 
gebundeld moeten _worden, om de uitdagingen die voor ons liggen het hoofd te bieden en dat wellicht daar
toe in de toekomst In de aanpak van het jeugd- en jongerenwerk het een en ander moet veranderen om de 
jeugd te blijven bereiken of opnieuw te bereiken. ' 
Het viel ons als commissie op, dat zowel deputaten als de jongerenorganisaties oog hebben voor deze 
zaken. In de reeds genoemde brochure van de L.C.J. vormt dit een centraal thema, maar ook de C.G.J.O.
verteQenwoordigers bracht_en in een gesprek met de commissie naar voren dat hun organisatie reeds in 
1974 In een nota de mog~liJkhe1d heeft aangegeven van bepaalde delen van het jeugd- en jongerenwerk af 
te stemmen op het k_erkeliJk Jeugdwe_rk. Al~ voorbeeld noemden zij dat er reden is aandacht te geven aan de 
plaats die gezamenliJke en persoonliJke_ b1Jbellez1ng in de gezinnen inneemt. In samenwerking met de cate
cheten zou men de omga_ng_ met de b1Jbel zowel op de catechisaties als op de verenigingen aan de orde 
kunnen stellen. De cornmIssIe Is van gedachten dat - zonder dat er sprake is van verkerkelijking van het 
JeUQdwerk '..een dergeliJke vormgeving van de gezamenlijke verantwoordelijkheid in deze tijd van grote bete
kenis kan zI1n en wellicht zelfs noodzakelijk is. 

3. Contact met studerenden 
Uw commissie heeft met instemming kennis genomen van de plannen van deputaten t.a.v. de coördinatie 
van de verstrekking van adressen van studerende jongeren aan kerken in plaatsen, waar een universiteit 
en/of hogeschool gevestigd is. De commissie betreurt het, dat deputaten moesten besluiten de verzamelde 
gegevens nog ni_et aan de betreffende kerken door te spelen, omdat lang niet alle kerkeraden de adressen 
van_ studerende Jongeren hebben doorgegeven aan deputaten. Uw commissie is van oordeel, dat het wen
seliJk Is dat deputaten niettemin op korte termijn de - zij het onvolledige - gegevens aan kerken in plaatsen, 
waar een umversIteIt en/of hogeschool gevestigd is, doorgeven. Iedere student, die tussen wal en schip 
raakt en het contact met de kerk verliest, is er één te veel. Uw commissie vraagt zich af, hoe de kerkeraden 
ertoe bewogen zouden kunnen worden de gewenste gegevens alsnog beschikbaar te stellen. 

4. Onderzoek jongeren en godsdienst 
Hierboven hebben we als commissie reeds uitgesproken, dat we het mèt deputaten betreuren, dat het 
o~derzoek naar de leef- en denkwereld van jongeren nog niet kon worden afgerond. Hier tekenen we er nog 
b1J aan, dat er geen sprake Is van nalatigheid aan de zijde van deputaten, maar van overmacht. De commis
sie heeft ernaar geïnformeerd, of de gegevens inmiddels niet zo verouderd zijn , dat de waarde van het 
onderzoek erdoor aangetast zou worden. Deputaten gaven ons te kennen, dat dat niet het geval is. De com
mIssIe Is van oordeel, dat deputaten nu prioriteit moeten geven aan de totstandkoming van dit rapport. 

5. Contacten met de S.L.J. 
Uw commissie heeft deputaten ook gesproken over de passage in het rapport van deputaten, die de contac
ten met de S.L.J. (voorheen C.1.O.-B.J.) betrof. Het is ons gebleken, dat de contacten tussen deputaten en 
br. P. de Berg zich be_perken tot een gesprek, eenmaal per jaar, met ds. H.H. Klomp. De redenen zijn, dat 
hier In het algemeen met direct een werkterrein ligt voor deputaten, en ook dat deputaten in het verleden aan 
de generale synode hebben gerapporteerd dat het voorkeur zou verdienen het contact met de S.L.J. te laten 
lopen via deputaten Contact met de Overheid. 

6. Voorstellen 
Uw commissie stelt u voor: 
1. de handelingen van deputaten onder dank voor de door hen verrichte arbeid goed te keuren· 
2. opnieuw deputaten te benoemen; ' 
3. deputaten op te dragen: 

a. het resultaat van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van jongeren zo spoedig mogelijk af te 
ronden en praktisch te maken voor het jeugdwerk in onze keren; 

b. te doen wat In hun vermogen ligt om, in overeenstemming met de instructie van deputaten aan de 
gehele kerkjeugd schriftuurlijke voorlichting en leiding te geven; ' 

c. het gesprek met de C.G.J.O. voort te zetten in de zin zoals het in de instructie bedoeld is teneinde 
daarin de C.G.J.O. te stimuleren, te steunen en te adviseren, opdat in het werkmateriaal en' de activi
teiten van de C.G.J.O. haar grondslag duidelijk tot uitdrukking komt en zo de verontrusting en zorg in 
de kerken daarover wordt weggenomen; 

d. met de L.C.J. , als voluit_ erkend_e jongerenorganisatie, binnen onze kerken het gesprek voort te zetten 
In de zin zoals het In de instructie bedoeld is; 

e. pogi_ngen in het werk te {blijven) stellen de C.G.J.O. en de L.C.J. met elkaar in gesprek te brengen; 
4. de adviseurs te danken voor de bijdrage die zij in de afgelopen drie jaar hebben geleverd; 
5. de generale synode van 1995 D.V. te dienen met: 

a. een bezinningsstuk, waari~-de resultaten van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van jongeren 
verwerkt zI1n, en waarin ZIJ de richting aangeven waarin het jeugd- en jongerenwerk in onze kerken 
zich zou moeten ontwikkelen, om in het huidige geseculariseerde tijdsgewricht jongeren toe te rusten 
tot een levende verwerking van het Evangelie in alle verbanden van het leven; 

b. een gefundeerd voorstel om met het oog op de gevaren en uitdagingen van deze tijd gestalte te geven 
aan de relatie tussen kerk en Jeugdwerk, waarbij het nodig kan zijn de institutionele relatie tussen kerk 

___..... 



444 

en jeugdwerk, zoals deputaten die op basis van de besluiten van de generale synode van o.a. 1944 en 
1968 hebben omschreven, met het oog daarop bij te stellen. 

G.G. den Hertog, rapporteur 

BIJLAGE 74 
Art. 175 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR BERIJMDE SCHRIFTGEDEELTEN 

1. Opdracht 
De generale synode van Groningen 1989 gaf de deputaten als opdracht . 
a. de liederen, genoemd in besluit 3, via een inlegvel te doen opnemen In de reeds verschenen proef~undel, 
b. te zoeken naar andere berijmde schriftgedeelten, waarbij de toepassing van de door de synode In 1980 

aanvaarde norm wordt gehandhaafd; 
c. daarbij in het bijzonder aandacht te geven aan liederen die de heilsfeiten bezingen; 
d. een goede regeling te treffen inzake de auteursrechten, daarbIJ de opmerkingen In het deputatenrapport 

onder 3.3. verwerkend, daartoe gemachtigd door de generale synode. 
De generale synode benoemde tot deputaten de brs. ds. J. van Amstel , voorzitter; ds. T.M. Hofman, secreta
ris; J. Groeneveld; ds. A. Hilbers jr. en A. Pietersma. 

2. Werkzaamheden 

21. d Het deputaatschap heeft drie maal te Amersfoort vergaderd in een broederlijke sfeer. De werkzaamhe en 
spitsten zich toe op de opdracht van de generale synode. 

2.2. Uitbreiding van de proefbundel . . . 
De eerste editie van de proefbundel bleek na de generale synode van Groningen _1989 al spoedig uitver
kocht te zijn . In overleg met de uitgever is toen besloten een tweede u1tgebre1de ed1t1e het licht te doen zien. 
In deze tweede editie Schriftberijmingen (1990) zijn de in opdracht a. genoemde liederen toegevoegd aan de 
proefbundel . Het betreft hier de schriftberijmingen naar Gen. 17:7 en Luc. 22:15-20, van de hand van J. 
Groeneveld. . . 
In september 1990 hebben deputaten de kerken __ attent_ gemaak1 op de mogelijkheid om deze nieuwe schnft
berijmingen als losse inlegvellen te bestellen b1J de uitgever. Hierdoor konden oude proefbundels worden 
aangevuld. 

2.3. Het zoeken naar nieuwe liederen . 
Ook deze opdracht is door deputaten ter hand genomen. Zo zijn auteurs van de proefbundel opnieuw bena-
derd om werk ter toetsing aan te leveren. Dit heeft geen resultaat opgeleverd. . 
Enige broeders uit onze kerken hebben berijmingen van hun hand aan deputaten ter toetsing voorgelegd. 
Hoewel hun werk niet onverdienstelijk was, kon het in die vorm niet aan de generale synode worden voorge
legd als uitbreiding van de proefbundel. 
Helaas kunnen deputaten u nu geen nieuwe liederen aanbieden. 

2.4. Auteursrechten 
Ook deze problematiek heeft de aandacht van deputaten gehad. Aan auteurs is toegezegd, dat bij het_ even
tueel definitief worden van de bundel , op sommige punten nader overleg zal worden gepleegd. Er Is een 
goede voorlopige regeling getroffen. 

3. Bezinning 

3· 1· . f 1990 Gezien het feit dat de eerste editie van de proefbundel geheel is uitverkocht en zich bovendien vana 
een gestadige 'vraag naar de tweede uitgebreide ~ditie laat constateren, lijkt de opmerking gewettigd, dat 
deze proefbundel in onze kerken meer aandacht knJgt dan weleens Is verondersteld. . 
Deputaten vermoeden dat deze bundel voor een aantal gemeenten binnen onze kerken een echte functie 
vervult. . . . •· d 
Wel betreuren deputaten, dat het in de verslagperiode niet is geluk1 om nieuwe beriJmmgen, in het b11zon er 
rond de heilsfeiten, aan de kerken aan te bieden. 

3.2. . . . 
Deputaten zien vooralsnog geen mogelijkheden tot uitbreiding van schriftberijmingen. Op korte termI1n Is een 
nieuw aanbod niet te verwachten. Voor een deel komen de In art. 69 van de Kerorde genoemde ben1m1ngen 
tegemoet aan de nog steeds gevoelde behoefte de heilsfeiten te bezingen. .. .. 
Deze berijmingen zouden samen met de proefbundel In een def1mt1eve bundel kunnen versch1Jnen, ZIJ het 
dat rekening dient te worden gehouden met bijlage 111 van het deputatenrapport 1989 (zie Acta G.S. 1989, p. 
259). · 
Wanneer de synode een opdracht verstrek1 zoals bovengenoemd, ligt het voor de hand, dat in de tekst en 
muzieknotaties de nodige correcties worden aangebracht en dat deze bundel tevens van een aangepaste 
ordening wordt voorzien. Voor het gebruik met het oog op het kerkelijk jaar kan een extra overzicht worden 
toegevoegd. 
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4. Voorstellen 
Deputaten leggen de volgende voorstellen aan uw vergadering voor: 
1. opnieuw deputaten te benoemen; 
2. deputaten opdracht te verlenen tot het samenstellen en uitgeven van een bundel Schriftberijmingen, zoals 

genoemd onder 3.2.; 
3. deputaten op te dragen het onder 1.d. genoemde verder uit te voeren. 

5. Besluit 
Deputaten zijn dankbaar voor Gods sparende hand ook in hun kring zo duidelijk ondervonden. 

BIJLAGE 75 
Art. 175 

RAPPORT 4 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN 
BERIJMDE SCHRIFTGEDEELTEN 

J. van Amstel, voorzitter 
T.M. Hofman, secretaris 

Deputaten melden in hun rapportage er niet in geslaagd te zijn nieuwe liederen te vinden, die voldoen aan 
de door de gener~le synode van 1980 gestelde norm voor een schriftberijming. Zij geven verder te kennen, 
dat op korte term11n geen mauw aanbod te verwachten is, en stellen voor een definitieve bundel samen te 
stellen, _waari_n ~halve de in _de proefbundel opgenomen en de door de generale synode van 1989 aanvaar
de schnftben1m1ngen ook de In art. 69 K.O. vermelde liederen uit het Liedboek voor de Kerken zouden moe
ten worden opgenomen, 'zij het dat rekening gehouden dient te worden met bijlage 111 van het deputatenrap
po_rt 1989 (z1~ Acta G$. 1989, P: 259).' In die bijlage 111 stellen deputaten dat bepaalde in 1959 en in 1974 
vnigegeven liederen met passen In deze bundel, d.w.z. indien de criteria worden aangelegd, die de generale 
synode van 1980 vaststelde. 
Uit een gesprek met en nadere informatie_ van deputaten is ons gebleken, dat zij van oordeel zijn , dat die lie
deren urt het Liedboek voor de Kerken, die naar art. 69 K.O. zijn vrijgegeven én tevens ook waren opgeno
men 1n de aan dEl generale synode van 1986 aangeboden concept-bundel, wél in de door hen uit te geven 
bundel Schnftben1m1n~en_ zouden passen, om~at zij door de generale synode van 1986 als zodanig zijn aan
gemerkt We merke_n In _dit verband op dat in b1Jlage 111 van 1989 gezang 96 (zie Acta generale synode 1986, 
blz. 339)_ abus1eveliJk met vermeld Is. En ook t.a.v. gezang 78 kon de secretaris van deputaten ons geen 
opheldenn_g 11even over de vraag, waarom dit gezang na 1983 buiten het gezichtsveld is geraak1. 
Uw comm1ss1e m~ent dat het alleen al om deze reden goed zou zijn, als deputaten zich nog eens op de 
zaak bezinnen. Z1J voegt daar nog aan toe, dat gevreesd moet worden dat een discussie over de zaak op 
déze generale synode welhaast onvermijdelijk zou leiden tot een herhaling van de discussie op vorige syno
den. Ook om deze reden verdient het 0.1. de voorkeur, dat deputaten de opdracht krijgen aan de generale 
synode van 1995 nadere opheldering te geven over bijlage 111 van het deputatenrapport van 1989, waarnaar 
deputaten in hun rapport sub. 3.2. uitdrukkelijk verwijzen. 
Uw cor11missie ~eelt uitvoerig over deze zaak gesproken. De gedachte binnen de commissie leefde, dat het 
wensehJk zou z1Jn dat er een bundel tot stand_ komt, waarin zo mogelijk alle naar art. 69 K.O. vrijgegeven lie
deren een plaats hebben. W1J menen dat die gedachte ook in overeenstemming is met de aangenomen 
instructie 8.01 , zoals Is beargumenteerd in rapport 5 van onze commissie inzake genoemde instructie. De 
uitgave van een door ons bepleite bundel voorkomt dat op deze wijze plaatselijke kerken die de naar art. 69 
K.O. vrijgegeven liederen willen zingen zich genoodzaak1 zouden zien - ook na verschijning van de door 
deputaten voorgestelde bundel schriftberijmingen - daartoe voor bepaalde liederen alsnog het gehele 
Liedboek voor de Kerken aan te schaffen. 
Uw commissie stelt u voor: 
1. de handelingen van deputaten onder dank voor de door hen verrichte arbeid goed te keuren· 
2. opnieuw deputaten te benoemen; ' 
3. deputaten opdracht te verlenen aan de generale synode van 1995 een nader gefundeerd voorstel te doen 

m.b.t. de samenstelling van een bundel schriftberijmingen; 
4. deputaten op te dragen na te gaan of er een mogelijkheid is een bundel uit te brengen waarin alle vol-

gens art. 69 K.O. vrijgegeven gezangen een plaats kunnen hebben; ' 
5. deputaten op te dragen een goede definitieve regeling inzake de auteursrechten te treffen waarin ook is 

opgenomen de mechanische reproductie en/of uitzending via radio en televisie, daartoe g~machtigd door 
de generale synode. 

G.G. den Hertog, rapporteur 

BIJLAGE 76 
Art. 176 

RAPPORT 6B VAN COMMISSIE III INZAKE INSTRUCTIE 8.03. 

U_w _commissie is van gedachten, dat het aanbeveling verdient aan de intentie van deze instructie te voldoen. 
ZIJ 1s van oordeel , dat het - zoa,ls d_e instructie ook aangeeft - op de weg van deputaten Berijmde 
Schnftgedeelten hgt om de mogehJkhe1d van de totstandkoming van een bundel met orgelzettingen - niet 
alleen van de nieuw gecomponeerde melodieën, maar van alle melodieën van de schriftberijmingen in de 
door deputaten Berijmde Schriftgedeelten uit te geven bundel - te onderzoeken. 



446 

Over de haalbaarheid van een dergelijke bundel merkt uw commissie het volgende op. Ten eerste is het 

enkele leden van de commissie bekend, dat er in den lande reeds verdienstelijke orgelzettingen tot stand 

zijn gekomen. Het zou aanbeveling verdienen dit werk te verzamelen en nader te bezien. Ten tweede zijn er 

enkele mogelijkheden voor de uitgave van een dergelijke bundel. Ter synodevergadering werd door de voor

zitter van deputaten Berijmde Schriftgedeelten gesproken over een forse garantiesom, die voorwaarde zou 

zijn om de totstandkoming te realiseren . Uw commissie meent, dat onderzocht dient te worden of wellicht op 

eenvoudiger wijze - en ook zonder dat er financiële garanties nodig zijn - aan de intentie van de instructie 

voldaan kan worden. 
Uw commissie stelt u voor: 
1. uit te spreken dat het ook tot de taak van deputaten Berijmde Schriftgedeelten behoort, in geval van 

nieuw gecomponeerde melodieën deze ook te voorzien van muzieknotatie die geschikt is voor de bege

leiding van de gemeentezang; 
2. deputaten op te dragen: 

a. zich op de hoogte te stellen van wat in de kerken reeds aan orgelzettingen van de melodieën uit de 

bundel Schriftberijmingen voorhanden is; 
b. zo nodig bekwame mensen te stimuleren orgelzettingen te vervaardigen; 

c. te onderzoeken welke mogelijkheden er zijn om de uitgave van een bundel orgelzettingen te real iseren 

met inachtneming van de financiële implicaties; 
d. aan de generale synode van 1995 daarover een gefundeerd voorstel te doen. 

BIJLAGE 77 
Art.177 

BRIEF VAN BUMA/STEMRA 

Synode Christelijke Gereformeerde Kerken 

Zuidhovenlaantje 2 
3317 HX Dordrecht 

Mei 1991 

G.C. den Hertog, rapporteur 

Mevrouw/mijnheer/mijne heren, 
Bij het uitdragen van vrijwel iedere geloofsovertuiging speelt muziek een belangrijke rol. Of het nu gaat om 

kerkkoren of om het optreden van gospelgroepen of artiesten, muziek en geloof zijn nauw met elkaar ver

bonden. Ten grondslag aan dit religieuze repertoire, bestaande uit vele duizenden titels uit de gehele wereld , 

ligt het werk van de auteurs: componisten, tekstdichters en muziekuitgevers. 

In de Auteurswet 1912 is vastgelegd dat voor het gebruik van muziek de toestemming van de auteur vereist 

is. In 1913 werd de Vereniging Buma en in 1936 de Stichting Stemra opgericht, die de belangen van de 

auteurs behartigen bij het in het openbaar ten gehore (laten) brengen, het mechanisch vastleggen en ver-

veelvoudigen van muziekwerken. 
Buma/Stemra verlenen toestemming namens de vele auteurs die zich bij hen of bij de buitenlandse zusteror-

ganisaties hebben aangesloten. De betaling die wij vragen voor het gebruik van muziek komt ten goede aan 

deze componisten, tekstdichters en muziekuitgevers. 
Ook voor muziek in kerken en gemeenten is de auteursrechtelijke toestemming vereist. Alleen gemeente

zang en de instrumentale begeleiding daarvan tijdens de eredienst zijn vrijgesteld. Bijgaande brochure infor

meert u over de wijze waarop een regeling voor het muziekgebruik moet worden getroffen. Met een groot 

aantal vertegenwoordigers van kerkelijke gemeenten en organisaties hebben wij deze opzet besproken en 

daarover overeenstemming bereikt. Deze vertegenwoordigers bevelen aan ook daadwerkelijk tot een rege

ling met Buma/Stemra te komen, zoals uit de bijlage van deze brief blijkt. 

Door middel van het meegezonden opgaveformulier verzoeken wij u ons op te geven op welke wijze u 

gebruik maakt van muziek. Dit geldt ook indien u reeds een regeling met ons heeft, teneinde vast te stellen 

of de bij ons bekende gegevens nog actueel zijn . Wij verzoeken u het opgaveformulier volledig ingevuld en 

ondertekend uiterlijk 15 juni 1991 te retourneren. Voor terugzending van het formulier kunt u gebruik maken 

van de antwoordenvelop. Een postzegel is niet nodig. 

BIJLAGE 78 
Art. 177 

RAPPORT 10 VAN COMMISSIE III INZAKE BRIEF BUMA/STEMRA 

Uw commissie heeft - alvorens deze brief te bespreken - contact opgenomen met deputaten voor Contact 

met de Overheid. Het bleek ons, dat hetgeen door Buma/Stemra in deze brief aan de orde gesteld wordt, 

juist is en dus terecht onder de aandacht van de kerken gebracht wordt. 

Het probleem is evenwel , dat geen enkel deputaatschap - ook niet bijvoorbeeld deputaten Berijmde 

Schriftgedeelten - enig overzicht heeft m.b.t. wat in deze brief door Buma/Stemra gevraagd wordt. Een en 

ander hangt direct samen met het feit dat de plaatselijke kerken ook in dit opzicht zelfstandig zijn . Alleen de 

plaatselijke kerken weten dan ook welke muziek waar en door wie wordt ten gehore gebracht, op geluidsap

paratuur vastgelegd of vermenigvuldigd. De generale synode kan deze brief o.i. dan ook alleen beantwoor

den door Buma/Stemra het advies te geven zich direct tot alle plaatselijke gemeenten te richten. 

G.C. den Hertog, rapporteur 

BIJLAGE 79 
Art. 178, 222 
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DEPUTATEN ONDERLINGE BIJSTAND EN ADVIES 

~e generale synode 1989 besloot om de deputaatschappen 'Kas Onderlinge Bïstand' en 

Kerk?,<Juwaangele!Jenheden (FSK)' met ingang van 1 januari 1990 tot één deputaatschap samen
1 
te voe en 

H1erb1J kreeg het nieuwe deputaatschap onder meer de opdracht om de werkzaamheden van de afzond~rli:

ke (opgeheven) deputaatschappen over 1989 mede in hun verslaglegging te betrekken. J 

Deputaten hebben derhalve de eer u het volgende te rapporteren : 

A. Verantwoording van het beleid en het financieel beheer van: 

1 . het deputaatschap Kas Onderlinge Bijstand over het jaar 1989· 

2. het deputaatschap voor Kerkbouwaangelegenheden over het j~ar 1989; 

3. het deputaatschap v~r Onderlinge B11stand en Advies over de jaren 1990 en 1991. 

B. Voorstel tot samen_voeging van het deputaatschap voor Onderlinge Bijstand en Advies met het deputaat

schap Steunverlening aan kerken in de IJsselmeerpolders. 

C. Begroting van baten en lasten over de jaren 1993 tot en met 1995 van de samen te voegen deputaat-

schappen (zie sub B.). 
D. Voorstel tot wijziging van art. 4 sub d. van de instructie. 

1. Algemeen 
W,at betreft de verantwoording van de sub A.1. en A.2. genoemde deputaatschappen, die per 1 januari 1990 

z11n opgeheven, menen deputaten_ te _kunnen volstaan met het vermelden van de Balans en de Staat van 

baten en lasten m~t een korte toelichting daarop, alsmede een nominatief overzicht van de gedane uitkerin

gen en/of toezeggingen. De_ samenstelling van beide deputaatschappen wordt verondersteld bekend te zijn 

uit het Jaarboek, de instr~ct1es staan vermeld 1n de Kerkorde, bijlagen 4 en 6. Het beleid is ten opzichte van 

voorgaande Jaren ongew11z1gd gebleven. 

A. 1. Verantwoording 'Kas Onderlinge Bijstand' over het jaar 1989 

De balans per 31 december 1989 en de staat van baten en lasten van K.O.B. over 1989 zijn o enomen o 

b1Jlage 79:1. ~an dit rapport. Ter vergelijking is de balans per 1 januari 1989 eveneens vermeld pg p 

Korte toelichting op de balans: · 

Te var.deren va_n ,Kerkelijk Bureau f4 7. 881 . Betreft het saldo per 31 december 1989 bij de centrale giro 

Termijndepos,t,o s (AMR_O-bank).J 525.000. Een overzicht van de deposito's is opgenomen op bijlage 79 1 

Schulden op korte termijn. Aan b1Jsta~d werd over 1989 toegezegd een bedrag van f 247.056. De specific~

t1e van dit bedrag 1s opgenomen op b1Jlage 79.2. 

Te betalen _kosten. Hieronder is begrepen een bedrag van f 128.590, dat in 1988 werd gereserveerd voor 

mogeliJke u1tkenng aan drs. J. Kruis. Het rechtsgeding duurt nog voort. 

De Staat van _baten en lasten 1989 sluit met een voordelig saldo van f 192.435. 

Korte toelichting hierop: 
Baten: 
Bijdragen van de kerken f 395.094. De door de generale synode vastgestelde minimum-bijdrage bedraagt 

voor 1989 f 5,50 per lid/dooplid. Ontvangen Wtclrd gemiddeld f 5,19 per (doop)lid. 

VMadn de volgende kerken werden "geen b1Jdragen ontvangen: Driebergen, Den Haag/Scheveningen 

1 wolda, Rotterdam/Kralingen en R11nsaterwoude. ' 

Lasten: 
Bijstand aan kerken. Dit bedrag is als volgt samengesteld: 

Toegezegde steun over 1989 f 247.056 

Over 1988 werd toegezegd f 193.880 

uitgekeerd - 125.824 - 68.056 

f 179.000 

D
Een specificatie van de toegezegde en uitgekeerde bedragen is opgenomen op bijlage 79 2 van dit rapport 

raagkrachtwtkenngen · · 

Toegezegde uitkeringen 1989 
A_anvragen 1988 (geraamd) 
uitgekeerd over 1988 (zie bijlage 79.2) 

ten laste van 1989 blijft: 

f 60.000 
- 28.784 

f 40.000 

-31 .216 

f 8.784 

~ensioe_nuitkering. 13etreft een van de particuliere synode van het Zuiden overgenomen verplichting 

"asten 1und1sche bijstand classis Utrecht t 20.000 · 

Verwezen wordt naar de desbetreffende toelichting. 
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Algemene kosten. De specificatie hiervan luidt als volgt: 
Reis- en vergaderkosten 
Kosten secretariaat 
Kosten Kerkelijk Bureau 
Accountantskosten 
Bankkosten 

12.581 
750 

8.315 
883 
297 

f 12.826 

A.2. Verantwoording Kerkbouwaange/egenheden (Fonds Steun Kerkbouw) over het jaar 1989 
De balans per 31 december 1989 en de staat van baten en lasten van F.S.K. over 1989 zijn opgenomen op 
bijlage 79.3 van dit rapport. 
Ter vergelijking is de balans per 1 januari 1989 eveneens vermeld . 

Korte toelichting op de Balans: 
Activa: 
Lening ulg. Betreft een 4% lening aan de kerk van Stadskanaal. 
Effecten 
Waarde van de effecten per 1-1-1989 
aangekocht in 1989 
aflosbaar gesteld in 1989 

Waardering van de effecten per 31 december 1989 
tegen beurskoers (zie bijlage 79.3.) 

Waardevermindering (ten laste van vermogen) 

Te vorderen interest per 31 december 1989: 
deposito-rente 
rente postbank 

Kerkelijke bureau Chr. Geref. Kerken 
Dit saldo betreft het tegoed per 31 dec. 
bij de centrale girorekening 

Passiva: 
Eigen vermogen 
Het eigen vermogen heeft in 1989 de volgende mutaties ondergaan: 
Vermogen per 1 januari 
af: waardevermindering effecten 
bij: voordelig saldo 1989 

Te betalen kosten 
Kerkelijk Bureau Chr. Gerei. Kerken 
Accountantskosten (raming) 
Bankkosten 
Vergaderkosten deputaten 
Reiskosten deputaten 

150.450 
60.000 

f 400 
13 

f 674.619 
32.370 
42.059 

f 489 
1.000 

10 
970 
329 

f 570.500 

-/- 9.950 

f 560.950 

528.580 

132.370 

f 413 

f 35.538 

f 684.308 

f 2.798 
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Korte toelichting op de Staat van baten en lasten over 1989. 
Baten: 
Col/ecte:1. De . door de generale synode vastgestelde minimumbijdrage bedraagt voor 1989 f 3,20 per 
lid/dooplid per Jaar. Ontvangen werd f 2,92 per lid/dooplid. 
Van de volgende kerken werden geen bijdragen ontvangen: Alphen a/d Rijn, Barendrecht, Driebergen, Den 
Haag/Scheveningen, Katw1Jk, Mussel, Nieuwkoop, Nieuwpoort, Rijnsaterwoude. 

Interest 
Ontvangen werd in 1989: 
Rente van effecten 
Bankrente 
Rente deposito 's 
Postbank 
Rente lening Stadskanaal 

Lasten: 
Uitkeringen in 1989 (over 1988) f 217.430. 
Voor overzicht: zie bijlage 79.2. 
Algemene kosten 
Reis- en vergaderkosten deputaten 
Administratiekosten Kerkelijk Bureau 
Accountantskosten (raming) 
Overige kosten 

f 42.810 
645 

4.826 
16 
90 

f 4.248 
6.513 
1.000 
1.584 

f 48.387 

f 13.345 

A.3. Verantwoording van het beleid en het financieel beheer van het deputaatschap voor Onderlinge 
Bijstand en Advies over de jaren 1990 en 1991 
Samenstelling van het deputaatschap: 
Benoemd door de generale synode 1989: 
A. de Geus, voorzitter, secundus H.J. van Maanen 
J.C. de Jong, secretaris, secundus J . Zuidema 
C. van Drieënhuizen, penningmeester, secundus G. Schenk 
W.R. Groenendijk, secundus P. Auee 
N. Naazebroek, secundus J.C. van Beveren 
Br. Groenendijk heeft wegens ziekte in 1990 geen vergaderingen kunnen bijwonen. Hij overleed in januari 
1991 . Dankbaar denken deputaten terug aan de deskundige en weloverwogen wijze waarop hij in hun kring 
de kerken - met name in bouwzaken - heeft mogen dienen. 
Benoemd werden door de particuliere synode van het: 
Noorden: J.A. van Dijk, secundus K. Wiersma 
Oosten: ds. P. den Hartog, secundus G. de Boer 
Westen: G. de Jong, secundus P.Th. Versteeg 
Zuiden: G. Ploeg, secundus M. Kloet 
A.3.1. Werkzaamheden 
a. Algemeen 
Deputaten he_bben allen zitting gehad in één van de per 1 januari 1990 opgeheven deputaatschappen 'Kas 
Onderlinge B11stand' en 'Kerkbouwaangelegenheden'. Hiermede is de continuïteit van het beleid gewaar
borgd. Naast hetgee_n is bepaald in de 'instructie voor de deputaten voor onderlinge bijstand en advies' (zie 
pag. 2 van het Beslu1tenboekJe 1989) hanteren deputaten de volgende beleidsregels: 

Van de kerken wordt verwacht, dat zij geen steun-vergende verplichtingen aangaan alvorens van deputa
ten hiertoe toestemming te hebben verkregen. 
Steunverlening wordt gegeven voor werkelijke exploitatietekorten en wordt niet gebaseerd op geraamde 
tekorten . 
De bijstandvragende kerken worden er op gewezen dat primaire verplichtingen voorrang dienen te heb
ben boven de vorming van een reservefonds met uitzondering van een redelijke reservering voor groot 
onderhoud. Het reser:'-'.eren van opbrengsten uit bijzondere acties behoeft de goedkeuring van deputaten. 
Indien liqu1d1te1tsmoe11iJkheden ontstaan wordt in de loop van het jaar een voorschot verstrekt, dat achter
af wordt verrekend met het toegekende steunbedrag. 
Een eventuele bijdrage in de kosten van kerk(ver)bouw wordt in principe toegezegd voor maximaal tien 
jaren, aflopend met 10% per jaar. 

In juni 1990 is aan alle kerkeraden een circulaire verzonden, waarin deputaten hun samenstelling en taak 
hebben medegedeeld. Verder 1s vermeld welke de steun-mogelijkheden zijn en hoe die steun aangevraagd 
kan worden. 
Ook is nogmaals uitdrukkelijk gewezen op de noodzaak géén bijstandvergende verplichtingen aan te gaan 
alvorens steun is toegezegd (uitspraak generale synode). 
Een verzoek van _de kerk van Delfzijl om garantie voor het volledige honorarium bij eventuele terugkeer tij
dens de stageperiode van de naar de EREI (Frankrijk) vertrokken predikant is door deputaten afgewezen. 
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b. Administratie . 
De verwerking van de financiële gegevens van het deputaatschap geschiedt deels door de penningmeester 
en deels door het Kerkelijk Administratief Bureau. Het samenstellen va_n de Jaarrekernngen wordt overeen
komstig de opdracht van de generale synode eveneens door het Kerkelijk Adm1nistrat1ef Bureau verncht. 

c. Steunverlening . 
Een steunbijdrage kan worden verleend in de financieringskosten van ver- of nieuwbouw van een kerk of 
vergaderruimte (oud F.S.K.) en/of in de predikantskosten (oud K.O.B.). Daarnaast Is nog de mogei1Jkhe1d 
voor een bijdrage volgens de draagkrachtregeling. Een draagkrachtu1tkenng kan verstrekt worden aan een 
gemeente, die per 1 januari minder dan 250 leden telt en het gehele Jaar een predikant in dienst heeft 
gehad. De uitkering geschiedt als de kerk een werkelijk te_kort heeft en bedraagt ten hoogste 60% van de 
betaalde minimum-bijdragen voor kerkelijke kassen en maximaal het werkeilJk tekort. . 
Op de 40%-regeling voor kerken met minder dan 150 zielen (zie instructie art. 4 sub d.) 1s zeer beperkt een 
beroep gedaan. 

A.3.2. Financiën 
Per 1 januari 1990 zijn de gedane toezeggingen en de lopen~e v~rplichtingen alsmede de ver,mogensbe
standdelen van de deputaatschappen 'Kas Onderlinge B11stand en Kerk_bouw~angelegenheden, overgeno
men door, respectievelijk ingebracht in het nieuwe deputaatschap '_Onderlinge B1Jstand en Advies . 
De grootte en de samenstelling van het eigen _vermogen bllJkt uit onderstaande balans per 31 december 
1991. Ter vergelijking is tevens de balans per 1 Januan 1990 vermeld. 

BALANS per 31 -12-1991 1-1-1990 
f f 

ACTIVA 
1.144.000 528.580 

Effecten 
Leningen u/g 1.280 1.920 

Vorderingen 69.568 20.982 

Voorschotten 5.000 22.000 

Liquide middelen 570.744 770.915 

1.790.592 1.344.397 

PASSIVA 924.489 Eigen vermogen 1.639.499 

Schulden op korte termijn 151 .093 419.908 

1.790.592 1.344.397 

TOELICHTING OP DE BALANS 
Effecten. Een overzicht van het effectenbezit per 31 december 1991 is als bijlage 79.4. in dit rapport opge-
nomen. 
Leningen u/g. Betreft een 4% lening aan de kerk van Stadskanaal._ . . 
Eigen vermogen. Het verloop van het eigen vermogen In de penode van 1 Januan 1990 tot 31 december 

1991 is als volgt: 

Saldo per 1 januari 
Bij: 
- batig saldo boekjaar 
. stelselwijziging toegezegde bijdr. predikantskosten (1989)" 
- stelselwijziging toegezegde draagkrachtuitkeringen (1989)" 
- waardevermeerdering effecten 
- bijzondere bate .. 

Saldo per 31 december 

1990 
f 

924.489 

154.893 
247.056 

40.000 
37.570 
23.892 

1.427.900 

1991 
f 

1.427.900 

209.199 

2.400 

1.639.499 

• Gezien de grote verschillen tussen de op basis van begrotingen toegezegde bedragen en d_e op basis 
van de exploitatierekeningen werkelijk uitgekeerde bijdragen besloten deputaten de toezeggingen (ver
plichtingen) niet meer op de balans op te voeren, doch die ex1ra-comptabel te vermelden. 

•• Dit betreft de rente van effecten 1989, die in 1990 is ontvangen. Met ingang van 1990 wordt de overlo
pende rente als vordering opgenomen. 
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STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
De financiële resultaten over de periode van 1 januari 1990 tot 31 december 1991 zijn als volgt: 

1990 
f 

BATEN 
Bijdragen van de kerken 503.328 
Giften 60 
Interest 93.321 

596.709 

LASTEN 
Bijdragen kerkbouw 197.770 
Bijdragen predikantskosten 161.390 
Draagkrachtuitkeringen 5.200 

364.360 
Pensioenuitkering 9.893 
Oudedagstoelage 27.248 
Juridische bijstand Utrecht 20.833 
Diverse kosten 19.482 

441 .816 

Batig saldo 154.893 

TOELICHTING OP DE STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
Bijdragen van de kerken. f 1.028.290 
De samenstelling van dit bedrag is als volgt: 

1990 

PS van het Noorden 
PS van het Oosten 
PS van het Westen 
PS van het Zuiden 

nagekomen 

f 
159.678 
155.105 
76.849 

106.883 

498.515 
4.813 

1991 
f 

164.336 
158.888 
85.508 

101.483 

510.215 
14.747 

1991 
f 

524.962 
75 

109.345 

634.382 

139.660 
204.165 

23.315 

367.140 
10.860 
15.252 
15.691 
16.240 

425.183 

209.199 

totaal 
f 

324.014 
313.993 
162.357 
208.366 

1.008.730 
19.560 

totaal 
f 

1.028.290 
135 

202.666 

1.231.091 

337.430 
365.555 

28.515 

731 .500 
20.753 
42.500 
36.524 
35.722 

866.999 

364.092 

phfd./p.jr. 
f 

6,65 
6,85 
6,57 
6,39 

6,64 

Totaal 503.328 524.962 1.028.290 6,77 
Vastgestelde minimumbijdrage 7,70 
De gemiddelde bijdrage werd berekend op basis van het aantal leden der kerken vermeld in de Jaarboeken 
199.0 en 1991 . Op grond van dat aantal leden zou over die jaren f 1.063.160 ontvangen moeten zijn . In wer
~el1Jkhe1d werd f 1.028,-~90 c>ntvangen1 hetgeen betekent dat van de verschuldigde minimumbijdrage 96, 7% 
1s binnengekomen. Geen b1Jdragen zIJn ontvangen van de kerken van: Midwolda, Rotterdam/Kralingen en 
Sneek. Te weinig bijgedragen hebben de kerken van Alphen a/d Rijn, Barendrecht, Broeksterwoude, 
Driebergen, Den Haag/Scheveningen, Katwijk, Nieuwkoop Oud-Beijerland, Purmerend, Rijnsaterwoude en 
Urk-E.H. 
Géén van deze kerken hebben hun bezwaren inhoudelijk aan deputaten bekend gemaakt. 

Interest f. 202.666. 
Hiervan heeft een bedrag van f 145.266 betrekking op het effectenbezit. 

Bijdragen aan de kerken f 731.500 
Hieronder zijn begrepen: bijdragen kerkbouw, bijdragen in de predikantskosten en draagkrachtuitkeringen. 
Deze bijdragen zijn uitgekeerd in 1990 en 1991 over de jaren 1989 respectievelijk 1990. Een overzicht van 
de verstrekte bijdragen is als bijlage 79.5. bij dit rapport toegevoegd. Bijlage 79.6. vermeldt het saldo per 31 
december 1991 van de verplichtingen uit toezeggingen van steun bij kerk(ver)bouw. 

Pensioenuitkering f 20. 753 
ln_~evolge de door deputaten van de particuliere synode van het Zuiden overgenomen verplichting jegens 
WIJien lerend ouderling br. C.G. Ouwerkerk werd aan mw. E. Ouwerkerk-de Ruiter een pensioen uitgekeerd. 

Oudedagstoelage f 42.500 
Ingevolge _de door de generale synode 1989 vastgestelde 'Regeling voor de oudedagsvoorziening van afge
zette predikanten' werden over de jaren 1988, 1989 en 1990 uitkeringen gedaan. 
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Kosten juridische bijstand classis Utrecht f 36.524 
Deputaten hebben in hun rapportage aan de generale synode 1989 o.m. verslag gedaan van he_t verloop 
van de eventuele uitkering aan drs. J. Kruis en van de daarmee samenhangende kosten van 1und1sche _b1J
stand. Daarbij was de vraagstelling welke instantie deze kosten zal moeten dragen. D9.putaten hebben hier
omtrent van de synode geen expliciete uitspraak ontvangen, doch nemen aan, dat b1J de goedkeunng van 
hun beleid over de jaren 1986 tot en met 1988 tevens de terzake gevolgde gedragslIJn 1mpltc1et Is goedge
keurd. 
Overzicht van deze kosten: 
In februari 1988 werd bericht ontvangen dat de Kantonrechter de kerk van 's-Hertotenbosch veroordeelde tot 
het betalen van 
achterstallig honorarium f 168.590 
hiervan betaald in 1988 40.000 

gereserveerd op de balans f 128.590 

Voor de kosten van juridische bijstand werd betaald ten laste van 1988 f 40.000. 
Deze bijdragen werden verantwoord in het rapport van deputaten aan de generale synode 1989. 
Door deputaten K.O.B. is verantwoord een bedrag van 

betaald in 1990 
enin1991 

zodag een bedrag van 

nog uw goedkeuring behoeft. 

Diverse kosten: f 35. 772 

Reis- en vergaderkosten deputaten 
Kosten secretariaat 
Kosten Kerkelijk Adm. Bureau 
Accountantskosten 
Representatiekosten 
Diverse algemene kosten 

f 20.833 
15.691 

1990 
f 

4.688 
899 

12.228 
1.500 

150 
17 

19.482 

f 20.000 

36.524 

f 56.524 

1991 
f 

3.274 
437 

10.924 
1.500 

50 
55 

16.240 

B. Voorstel tot samenvoeging van de deputaatschappen 'Onderlinge Bijstand en Advies' en 
'Steunverlening aan kerken in de IJsselmeerpolders' 
Per 1 januari 1993 zal de taak van deputate~ S.K.IJ.P. nog _slechts enkele verplichtingen omvatten. 
Aangezien zowel het deputaatschap Steunverlening aan Kerken In de IJss~lmeerpolders als het deputaat
schap Onderlinge Bijstand en Advies op basis van art. 11 van de Kerkorde zI1n ingesteld; en gelet op het feit, 
dat één van de bedoelde verplichtingen een kerk betreft, die ook reeds gesteund wordt door O.B. & A., heb
ben deputaten S.K.IJ.P. en deputaten O.B. & A. na onderling overleg besloten u voor te stellen de vermo
gensbestanddelen en de door deputaten S.K.IJ .P. aangegane financiële verplichtingen met ingang van 1 
januari 1993 over te dragen aan O.B. & A. en met ingang van diezelfde dat.urn h9.t deputaatschap 
Steunverlening aan Kerken in de IJsselmeerpolders op te heffen. De bedoelde financ1ele verplichtingen 
omvatten: 
a. een pensioenuitkering en . .. 
b. steun aan de kerk van Harderwijk/Zeewolde, uiteraard tot het maximum van het werkeltJke (totale) tekort. 

c. Begroting over de jaren 1993 tot en met 1995 in verband met het vaststellen van de minimumbij-
dragen . . . . 
Op bijlage 79.7 van dit rapport is de begroting met toelichting voor de Jaren 1993 tot en met 1995 opgeno
men. 
Er van uitgaande, dat de synode het sub 'B' gedane voorstel zal overnemen, zijn bij_voorbaat de baten en 
lasten van het deputaatschap Steunverlening aan Kerken in de IJsselmeerpolders In deze begroting ver
werkt. Verder zijn deputaten, gezien de omvang van het vermogen en gelet op de door de generale synode 
daarvoor gestelde normen van 1 1/2 maal de jaarlijkse lasten, van oordeel , dat op het vermo~en ingeteerd 
kan worden. Teneinde grote fluctuaties in de omslagbijdragen te voorkomen_ dient dit gele1deltJk te geschie
den. Voorshands is bij de begroting uitgegaan van een vermogensverm1ndenng van f 440.000 voor de Jaren 
1993 tot en met 1995. Bij punt 5 van de toelichting op de begroting wordt dit nader toegelicht. 

D. Voorstel tot wijziging van artikel 4 sub d. van de Instructie 
De generale synode 1986 besloot deputaten op te dragen om onderzoek te doen naar de vraag op welke 
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wijze kas onderlinge bijstand {thans 'onderlinge bijstand en advies') voor méér kleine gemeenten tot steun 
bij het beroepen van een eigen predikant zou kunnen zijn. Als resultaat hiervan besloot de generale synode 
1989 om art. 4 van de instructie met de volgende regeling uit te breiden (sub d.): 'Aan kerken met minder 
d~n 150 ziele~, die voor het eerst na 1 januari 1990 zelfstandig een predikant ontvangen, kan de volgende 
b1Jstandsregeltng worden t009ezegd: ten hoogste 40% van de totale predikantskosten van het jaar van intre
de en het volgende kalenderiaar, ten hoogste 35% over het tweede jaar na intrede en ten hoogste 30% over 
het derde jaar na intrede.' Van deze regeling is tot nu zeer beperkt gebruik gemaakt. 
Teneinde tegemoet te komen aan de gedachte van de synode 1986 om méér steun aan kleinere gemeenten 
te kunnen geven, en gelet op het feit, dat in een aantal gemeenten (met name in de grote steden) het leden
tal voortdurend terugloopt, en onder verwijzing naar hetgeen deputaten Taken en Prioriteitenstelling hierover 
melden in hun rapport onder het hoofd 'Te handhaven taken' stellen deputaten u voor om art. 4 sub d. te 
vervangen door de volgende regeling: 
'Aan kerken met minder dan 200 zielen kan bijstand worden toegezegd tot ten hoogste 30% van de predi
kantskosten en aan kerken met minder dan 150 zielen ten hoogste 40% van de predikantskosten. Een en 
ander met inachtneming van hetgeen in art. 4 sub a. is bepaald ten aanzien van neveninkomsten. ' 

2. Voorstel/en: 
Deputaten stellen u voor: 
1. indien u kunt instemmen met het door hen gevoerde beleid en hun financieel beheer, hen daarvoor te 

dechargeren; 
2. het deputaatschap Steunverlening aan Kerken in de IJsselmeerpolders met ingang van 1 januari 1993 op 

te heffen en de vermogensbestanddelen en financiële verplichtingen van dat deputaatschap per diezelfde 
datum onder te brengen bij deputaten voor Onderlinge Bijstand en Advies; 

3. te besluiten art. 4 sub d. van de instructie te vervangen door de in hoofdstuk D. voorgestelde regeling; 
4. opnieuw deputaten te benoemen. 

Bijlage 79.1. 

BAL.ANS 

ACTIVA 
Voorschot bijstandsuitkering 
Te vorderen bijdrage van kerken 
Te vorderen interest 
Te vorderen van Kerkelijk Bureau 
AMRO-bank spaarrekening 
AMRO-bank termijndeposito's 
AMRO-bank rekening-courant 

PASSIVA 
Eigen vermogen 
Aan bijstand toegezegd (voorw.) 
Te betalen draagkrachtuitkering 
Te betalen kosten 
Vooruitontv. bijdragen kerken 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
BATEN 
Bijdragen van de kerken 
idem voorgaande jaren 
Interest 
Giften 

KAS ONDERLINGE BIJSTAND 

A. de Geus, voorzitter 
J.C. de Jong, secretaris 

C. van Drieënhuizen, penningmeester 

1-1-1989 
f 

0 
6.978 
1.159 

48.136 
192 

360.000 
18.385 

434.850 

47.746 
193.880 
60.000 

132.300 
924 

434.850 

395.024,29 
3.856,64 

24.006,66 
50,00 

31-12-1989 
f 

22.000 
10.241 
4.057 

47.881 
0 

525.000 
48.033 

657.212 

240.180 
247.056 

40.000 
129.976 

0 

657.212 

422.937,59 



LASTEN 
Bijstand aan kerken 
Bijstand volgens draagkr. stelsel 
Pensioenuitkering 
Juridische bijstand Class. Utrecht 
Algemene kosten 

Batig Saldo 

Overzicht deposito's 
1 1/3 mnd. 7 3/4% per 31 /1 
3 1/4 mnd. 7,35% per 31/1 
2 1/3 mnd. 7 1/2% per 31 /1 
2 1/4 mnd. 7 1/2% per 31 /1 
3 mnd. 7 2/5% per 31 /1 
2 1/3 mnd. 7 3/5% per 31 /1 
2 mnd. 7 1/2% per 31 /1 

Bijlage 79.2. 
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179.000,00 
8.784,00 
9.892,80 

20.000,00 
12.826,10 

50.000 
25.000 
25.000 
50.000 
40.000 

185.000 
150.000 

230.502,90 

192.434,69 

525.000 

OVERZICHT VAN TOEZEGGINGEN EN UITKERINGEN 

kerk van: pred.kst pred.kst pred.kst draagkr. rente/all. 

toez.'88 uitk.'88 toez.'89 uitk.'88 uitk.'88 

1 1 1 1 1 

Aarlanderveen 
8.250 

Alblasserdam 10.000 7.720 10.000 
5.400 

Almere 
Amsterdam-N 11 .700 14.500 

Culemborg 9.150 8.750 

Dedemsvaart 
16.000 

Doesburg 3.300 3.400 

Doetinchem 11 .700 1.100 

Emmen 
8.900 

Genemuiden 7.560 3.050 6.915 3.425 6.100 

Gouda 
6.400 

Gravenhage-C 's-
10.400 

Haamstede 
6.250 14.500 

Haarlem-C 9.500 13.050 

Harderwijk/Zeew. 
25.000 

Heerenveen 14.875 14.825 15.000 4.140 

Hengelo 4.430 5.460 3.080 12.000 

Hillegom 5.000 2.383 2.675 2.475 

Leeuwarden 
53.700 

Meppel 8.870 9.737 16.250 

Nieuwegein 8.700 8.780 9.125 

Nijkerk 10.000 

Nijmegen 7.875 9.000 

Oud-Vosemeer 
1.570 

Sassenheim 11 .720 11 .916 10.400 5.310 

Schiedam 
13.800 

Spijkenisse 
15.750 

Stadskanaal 
6.000 

Surhuisterveen 3.620 3.475 8.724 

Thesinge 
5.750 

Tholen 
6.390 

Utrecht-Nrd. 
-1 .770 

Veenwouden 11 .750 5.662 5.827 6.133 

Vlissingen 15.620 15.733 15.200 3.876 

Wildervank-Veendam 1.470 

Winschoten 15.100 5.600 11 .000 22.400 

Woerden 
12.750 
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IJmuiden 6.083 14.000 

Zoetermeer 
Zuidland 11 .940 11.940 12.050 

Zuidlaren 

Totalen 193.880 125.824 247.056 

Bijlage 79.3. 

BALANS 

ACTIVA 
Lening u/g 
Effecten 
Te vorderen bijdragen kerken 
Te vorderen aflossing lening u/g 
Te vorderen interest 
Kerkelijk Bureau Chr. Gerei. Kerken 
Postbank 
NMB, rekening-courant 
NMB, termijndeposito's 
Kruisposten 

PASSIVA 
Eigen vermogen 
Te betalen kosten 
Te verrekenen posten 
Nog te betalen uitkeringen 
Vooruitontvangen bijdragen 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
BATEN 
Collecten 
Collecten voorgaande jaren 
Interest 
Giften 

LASTEN 
Uitkeringen 
Algemene kosten 

Batig saldo 

FONDS STEUN KERKBOUW 
(Kerkbouwaangelegenheden) 

29.400 
3.425 

3.000 

28.784 217.430 

1-1-1989 
1 

2.240 
570.500 

3.836 
320 
150 

33.162 
-/- 33 
3.828 

73.000 
0 

687.003 

674.619 
3.596 

0 
8.250 

538 

687.003 

221.851 ,09 
2.586,81 

48.386,56 
10,00 

217.430,00 
13.345,15 

31-12-1989 
1 

1.920 
528.580 

6.271 
0 

413 
35.538 

580 
33.884 
65.000 
15.000 

687.186 

684.309 
2.798 

79 
0 
0 

687.186 

272.834,46 

230.775,15 

42.059,31 
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Bijlage 79.5. 

Overzicht koerswaarde effectenbezit per 31 december 1989 
36.630 

f 37.000 7 3/4% Ned. 1977/97 à 99 f 
OVERZICHT VAN DE BIJDRAGEN OVER 1989 EN 1990 

f 31 .000 111/4% Ned. 1982-88/92 à 100 31 .000 
UITGEKEERD IN 1990 RESP. 1991 

f 30.000 11% Ned. 1982-88/92 à 100 30.000 

f 40.000 8% Ned. 1983-89/93 à 98 39.200 kerk van: rente/all. rente/all. pred.kst. pred.kst. draagkr. draagkr. 

f 25.000 8 1/2% Ned. 1984-88/91 Il à 99 24.750 
uitk.'89 uitk.'90 uitk.'89 uitk.'90 uitk.'89 uitk.'90 

f 50.000 6 3/4% Ned. 1986/961+11 à 94 47.000 
f f f f f f 

f 50.000 6 1/2% Ned. 1986/96 à 92 46.000 

1100.000 6 1/4% Ned. 1987/97 à 90 90.000 Alblasserdam 4.750 1.750 

f 50.000 6 3/8% Ned. 1987/97 à 90 45.000 Almere 4.500 3.600 

1100.000 61 /4% Ned. 1988-94/98 à 91 91.000 Amsterdam-N 14.245 8.710 

f 50.000 7 1/2% Ned. 1989/9911 à 96 48.000 Assen 17.460 

Broeksterwoude 14.300 12.650 

f 528.580 Dedemsvaart 12.000 8.000 
Essem 5.000 
Genemuiden 9.980 9.330 4.990 4.665 

Gorinchem 21 .625 8.350 
Gravenhage-C 's- 7.800 5.200 660 

Bijlage 79.4. 
Haamstede 11 .780 21 .680 5.900 14.330 4.450 

Haarlem-C 

EFFECTENSTAAT PER 31 DECEMBER 1991 Harderwijk/Zeew. 22.500 20.000 

Koerswaarde 
Heerenveen 13.830 3.330 

Nominaal Koers Hengelo 8.000 4.000 10.820 1.620 

31-12-91 31-12-91 Hillegom 7.980 4.940 

f 
f Klundert 

3.880 

Leeuwarden 55.830 19.700 
27.160 

7 3/4% Nederland 1977n8/97 28.000 97 Meppel 5.230 

11 1/4% Nederland 1982-88/92 11 .000 100 11 .000 Nieuw-Amsterdam 12.430 

11 % Nederland 1982-88/92 
10.000 101 10.100 Nieuwegein 3.850 

8% Nederland 1983-89/93 
20.000 99 19.800 Nijmegen 3.980 

6 3/4% Nederland 1986/961+11 50.000 97 48.500 Oud-Vossemeer 3.950 

6 1/2% Nederland 1986/96 
50.000 94 47.000 Sassenheim 14.430 16.000 1.270 4.280 

6 1/4% Nederland 1987/97 
100.000 92 92.000 Schiedam 7.960 5.700 

6 3/8% Nederland 1987/97 
50.000 92 46.000 Soest 8.080 14.250 3.370 

6 1/4% Nederland 1988-94/98 100.000 93 93.000 Spijkenisse 7.245 6.980 7.245 6.975 

7 1/2% Nederland 1989/9911 
50.000 95 47.500 Thesinge 9.975 

7 3/4% Nederland 1990/90/00 75.000 97 72.750 Tholen 740 10.680 3.485 

9% Nederland 1990/00 1+11 100.000 104 104.000 Veenwouden 3.480 

9% Nederland 1990/00 IV 
100.000 104 104.000 Vlissingen 14.600 16.675 3.850 

8 3/4% Nederland 1990/00 1 100.000 102 102.000 Wildervank-Veendam 1.000 2.060 

8 1/2% Nederland 1991 /01 
100.000 101 101.000 Winschoten 16.300 12.000 4.080 7.080 

8 1/2% Nederland 1991/06 100.000 102 102.000 Woerden 10.610 7.060 8.070 5.300 

9% Bankbr. NMB/PBG 1990/95 100.000 102 102.000 Wormerveer 9.320 

Zuidland 6.310 10.835 3.270 

1.144.000 1.129.810 Zuidlaren 9.600 7.760 

Totalen 197.770 139.660 161 .390 204.165 5.200 23.315 
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Bijlage 79.6. 

OVERZICHT LOPENDE VERPLICHTINGEN PER 31 DECEMBER 1991 

Gemeente Oorspronkelijke reeds niet saldo aantal 
maximale uitga- uitga- verplich- rest. 

toezegging keerd keerd tingen termij-
per nen 

31-12-91 
f f f f 

Almere 49.500 44.1 00 5.400 3 

Antwerpen 275.000 275.000 
Apeldoorn-Z 302.500 302.500 
Assen 55.000 45.000 10.000 
Biezelinge 137.500 137.500 10 
Dedemsvaart 220.000 153.310 62.690 4.000 1 

Dronten 33.000 33.000 
Dordrecht-Z 110.000 14.000 96.000 
Emmen 275.000 186.700 88.300 
Ermelo 55.000 55.000 
Genemuiden 99.000 44.810 27.190 27.000 5 

Goes 132.000 24.000 108.000 9 
Gorinchem 126.500 29.975 13.725 82.800 8 
Gouda 54.450 19.510 25.040 9.900 4 
's-Gravenhage-C 143.000 73.100 67.300 2.600 1 
Haamstede 237.500 33.460 19.540 184.500 9 
Harderwijk/Zeewolde 137.500 67.500 70.000 7 
Hasselt 16.500 16.500 
Hengelo 220.000 118.710 101 .290 
Leerdam 88.000 54.400 32.000 1.600 1 
Leeuwarden 385.000 180.730 57.270 147.000 6 
Nijkerk 330.000 330.000 
Purmerend 165.000 95.200 51 .800 18.000 3 
Putten 132.000 96.000 36.000 5 
Sassenheim 52.250 52.250 10 
Spijkenisse 154.000 50.825 75.175 28.000 4 
Stadskanaal 110.000 98.280 11.720 
Utrecht-C 192.500 75.280 117.220 
Utrecht-N 192.500 33.500 159.000 
Veenendaal (Bath.) 154.000 29.400 107.800 16.800 3 
Wildervank-Veendam 55.000 13.700 41.300 
Winschoten 330.000 266.450 57.550 6.000 1 
Woerden 112.750 33.670 36.030 43.050 6 
Zoetermeer 280.500 167.100 62.400 51 .000 4 
Zuidlaren 66.000 27.360 13.440 25.200 6 
Zwolle 165.000 165.000 

Totaal 5.643.450 1.956.070 1.618.780 2.068.600 

• 1 e termijn in 1993 (over 1992). 

Bijlage 79.7. 

BEGROTING VOOR DE JAREN 1993 TOT EN MET 1995 

Geraamd voor 1993 1994 
f f 

1 . Uitkeringen: 
a. Bijdragen kerkbouw 215.000 240.000 
b. Bijdragen predikantskosten 259.000 285.000 
c. Draagkrachtuitkeringen 25.000 25.000 
d. Pensioenuitkeringen 27.000 28.000 
e. Juridische bijstand classis Utrecht 20.000 20.000 

n. 

1995 
f 

300.000 
311 .000 

25.000 
29.000 
20.000 
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2. Algemene kosten: 
a. Vergaderingen + secretariaat 6.000 6.000 6.000 
b. Kerkelijk Administratief Bureau 12.000 13.000 14.000 
c. Accountant 2.000 2.000 2.000 

3. Verplichtingen S.K.IJ.P.: 
a. inzake Zeewolde 60.000 55.000 50.000 
b. inzake pensioen 18.000 19.000 20.000 

644.000 693.000 777.000 
4. Af: interest 103.000 91.000 79.000 

5. Benodigde inkomsten 541 .000 602.000 698.000 

TOELICHTING 
1 a. Indien voor de komende jaren weer gemiddeld f 400.000 per jaar zal mogen worden toegezegd, kan ten 

hoogste worden uitgekeerd: 
in het jaar 1993 1994 1995 

f f f 

Reeds toegezegd 285.670 254.480 302.290 
Toe te zeggen in 1993 72.750 65.475 58.200 

1994 72.750 65.475 
1995 72.750 

Totaal 358.420 392.705 498.715 

De uitkeringen in de jaren 1989 en 1990 bleven onder de 60% van de toegezegde bedragen. Het lijkt 
daarom redelijk om voor de jaren 1993 tot en met 1995 respectievelijk (afgerond) f 215.000, f 240.000 
en f 300.000 te ramen. 

1 b. De totale toezeggingen in de predikantskosten werden aan de hand van de door de kerken ingediende 
begrotingen voor de jaren 1989, 1990 en 1991 geraamd op resp. f 265.116, f 293.321 en f 314.685. De 
in ons verslag aan de generale synode 1989 vermelde verwachting van een jaarlijkse stijging is reëel 
ge_bleven. Tevens bhJkt het percentage van de gedane toezeggingen, dat werkelijk uitgekeerd werd, te 
st1J9en. Op grond hiervan, en rekening houdend met een jaarlijkse stijging van de predikantstraktemen
ten, menen deputaten dat het redelijk is de raming van de toezeggingen jaarlijks met 10% te verhogen. 
Zie ook hieronder. 
Er van uitgaande, dat het percentage van de werkelijke uitkeringen 75% zal bedragen, zal voor de jaren 
1993 tot en met 1995 een bedrag van resp. f 259.000, f 285.000 en f 311 .000 benodigd zijn. 

1c. Het voor draagkrachtuitkeringen benodigde bedrag is moeilijk te peilen. Voorshands wordt gerekend op 
gemiddeld f 25.000 per jaar. 

1 d. Dit betreft een pensioenuitkering en een uitkering ingevolge de Regeling oudedagsvoorziening van 
afgezette predikanten. 
Aangezien beide uitkeringen zijn gekoppeld aan de predikantstraktementen dient rekening gehouden te 
worden met een jaarlijkse verhoging. 

1 e. Daar het niet bekend is hoe lang het proces inzake drs. Kruis nog zal voortduren, is voor de komende 
jaren voorshands f 20.000 per jaar geraamd. 

2a, b en c. Alleen voor de kosten van het Kerkelijk Administratief Bureau wordt een lichte stijging verwacht. 
3. Deze kosten betreffen de van het deputaatschap Steunverlening aan de Kerken in de 

IJsselmeerpolders overgenomen financiële verplichtingen. 
4. Het voor interest geraamde bedrag betreft de coupon-opbrengst van de obligaties plus de geschatte 

renteopbrengst van de à deposito uitgezette bedragen. Als gevolg van de onder 'C' voorgestelde inte
nng van het vermogen zal de totale renteopbrengst jaarlijks met (naar schatting) f 12.000 teruglopen. 

5. Het totaal der benodigde inkomsten bedraagt voor de jaren 1993 tot en met 1995: f 1.841.000. Indien 
het sub 'D' gedane voorstel tot wijziging van de instructie door u wordt gehonoreerd, en gesteld, dat 
daarvoor f 80.000 per jaar benodigd zal zijn, dan zal het totaal der benodigde inkomsten stijgen met 
f 240.000. Wordt de sub 'C' voorgestelde intering op het vermogen ad f 440.000 eveneens door u aan
vaard, dan zullen de benodigde inkomsten over de drie begrotingsjaren in totaal f 1.641 .000 bedragen, 
t.w.: f 1.841 .000 plus f 240.000 minus f 440.000. 
Uitgaande van 75500 leden zal de omslagbijdrage uitkomen op f 7,25 per ziel per jaar; waarbij aangete
kend moet worden, dat de omslag voor het deputaatschap S.K.IJ.P. komt te vervallen. 

Omtrent de vaststelling van de minimumbijdrage zullen deputaten Financiële Zaken u nader adviseren. 

Overzicht van het verloop van de bijdragen in predikantskosten en draagkrachtuitkeringen in de jaren 1985 
tot en met 1991 , betreffende de jaren 1984 tot en met 1990. 
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OVERZICHT . . . . 
van het verloop van de bijdragen in predikantskosten en draagkrachtu1tkenngen in de Jaren 
1985 tot en met 1991 , betreffende de jaren 1984 tot en met 1990. 

(K /1.000) l/10 

150 

100 

50 

o 1985 1986 1987 1988 1989 _ 1990 . 1991 
De linkerkolom van elk jaar (kruisjes) betreft de werkel ijk in dat jaar uitgekee~de ~1Jdragen in de predikantskosten; 
de rechterkolom van elk jaar: het totaal uitbetaalde bedrag aan draagkrachtuitkeringen. 

De exacte bedragen zijn: 

jaar van aantal bijdragen draagkracht· 

uitbetaling aanvragen pred. kosten uitkering 
f f 

1985 11 85.145 88.245 

1986 16 140.930 115.974 

1987 13 107.653 66.851 

1988 14 113.755 55.734 

1989 21 125.824 28.784 

1990 20 161 .390 5.200 

1991 24 204.165 23.315 

Het totaal van de draagkrachtuitkeringen is met ingang van 1989 aanmerkelijk gedaa_ld als gevolg van een 
wijziging van het desbetreffend besluit, t.w. : dat voortaan alleen een draagkrachtuitkenng wordt verstrekt als 
er sprake is van een werkelijk tekort en tot maximaal het bedrag van dat tekort. 

BIJLAGE 80 
Art. 178, 222 

COMMISSIE VI RAPPORT 6 INZAKE HET RAPPORT VAN 
DEPUTATEN ONDERLINGE BIJSTAND EN ADVIES 

Ten aanzien van dit rapport dat in aanwezigheid van enkele deputaten werd behandeld kan het volgende 
worden venneld. . 
1. Teleurstelling wordt uitgesproken over het feit dat de gemiddelde bijdrage slechts f 5, 19 heeft bedragen in 

plaats van f 5,50 conform de door de generale synode 1989 vastgestelde omslag. Aan de achterstanden 
wordt aandacht geschonken middels het op de class1svergadenngen terzake ge_presenteerde overzicht. 

2. Het verzoek van de kerk van Delfzijl om garantie voor het volledige honorarium van ds. D.A. Bnenen 
indien hij nà de stageperiode in Frankrijk mocht terugkeren, werd terecht afgewezen, gelet op de instruc
tie van deputaten. Deze instructie staat slechts een tegemoetkoming van 25% van de predikantskosten 
toe. Overigens is het verzoek van Delfzijl inmiddels achterhaald door het feit dat ds. D.A. Bnenen een 
beroep aannam naar Parijs. . . .. 

3. Uit het rapport van deputaten blijkt dat de gedane steuntoezeggingen niet meer op de balans z11n opgen()· 
men maar extra-comptabel worden vermeld. Op grond van het feit dat de jaarlijkse uitkeringen aanz1e_nhJk 
afwijken (minder zijn) dan de gedane toezeggingen, is de comlTliss_ie het _eens met deputaten dat een JUIS· 
te berekening van de werkelijke verplichtingen bijzonder moe1h1k 1s. Indien de __ extra-comptabele bereke· 
ning deel uitmaakt van de jaarrekening kan de commissie zich met deze werkw11ze_ verenigen: . . . 

4. Helaas zullen nog steeds bedragen moeten worden gereserveerd voor de classis Utrecht inzake 1und1· 
sche bijstand in verband met de verschillende door drs. Joh_. Kruis . aangespannen procedures. Uw com· 
missie is het met deputaten eens dat de gevolgde gedragshJn op dit punt door de generale synode 1989 
is goedgekeurd. , . .. . , 

5. In verband met de voorgestelde samenvoeging van de deputaatschappen Onderhnge _B11stand en __ Adv1es 
en 'Steunverlening aan kerken in de IJsselmeerpolders' merken deputaten op dat z11 de financ1ele ver· 
plichtingen van deputaten S.K.IJ.P. bereid zijn over te nemen. 
Deze verplichtingen omvatten: 
a. een pensioenuitkering aan br. G. Visser; .. 
b. steun aan de kerk van Harderwijk/Zeewolde, uiteraard tot het maximum van het werkehJke (totale) 

tekort. 
Het onder ad a. genoemde wordt zonder meer overgenomen. 
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Het onder ad b. genoemde is van belang omdat de toezeggingen van S.K.IJ.P. niet overeenstemmen met 
de mogelijkheden, die deputaten volgens hun instructie hebben. 
Voor wat de toezeggingen van S.K.IJ.P. betreft, zij verwezen naar hun rapport. 
Uw commissie neemt de opvattingen van deputaten O .B. & A. over om de ondersteuning van 
Harderwijk/Zeewolde te beperken tot het maximum van het werkelijke tekort zulks op basis van de jaarre· 
kening , die uiteraard aan deputaten overgelegd en beoordeeld moet worden. Ten aanzien van de lening 
ad f 90.000 (per 1 januari 1993 f 75.000) opperden deputaten de mogelijkheid om dit bedrag in één keer 
af te lossen indien dit volgens de leningsvoorwaarden mogelijk is. 

6. Uw commissie nam met waardering kennis van het voorstel om art. 4 sub d van de instructie te wijzigen, 
hetgeen een verruiming inhoudt van de mogelijkheden om bijstand te ontvangen. 

7. Ten slotte merkt uw commissie op dat de integratie van de deputaatschappen Onderlinge Bijstand en 
Kerkbouwaangelegenheden gunstig is verlopen. 

8. Uw commissie stelt voor: 
a. waardering uit te spreken voor de verrichte arbeid en deputaten te dechargeren voor het gevoerde 

beleid ; 
b. het deputaatschap Steunverlening aan kerken in de IJsselmeerpolders met ingang van 1 januari 1993 

op te heffen en de vennogensbestanddelen en financiële verplichtingen van dat deputaatschap per 1 
januari 1993 onder te brengen bij deputaten voor Onderlinge Bijstand en Advies; 

c. te besluiten art. 4 sub d van de instructie te vervangen door de in hoofdstuk D voorgestelde regeling; 
d. opnieuw deputaten te benoemen. 

H. Schuurhuis, rapporteur 

BIJLAGE 81 
Art.179 

RAPPORT 10 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE 
DEPUTATEN KERKELIJKE ARCHIEVEN 

Met grote waardering nam uw commissie kennis van de activiteiten van deputaten: met name de archivaris• 
sen en de beheerder van de collectie documentatie verrichtten veel waardevol werk. Zowel het streven naar 
completering van het archief en de documentatie, als de instructie voor locale en regionale archivarissen 
verdienen brede steun. 
Uw commissie stelt u voor; 
1. deputaten te danken voor hun werk; 
2. alle deputaatschappen op te dragen hun archiefstukken die betrekking hebben op hun arbeid van voor de 

generale synode 1986, vóór 1 september 1994 aan het synodaal archief over te dragen; 
3. deputaten te machtigen van 1 januari 1993 tot 1 oktober 1994 voor het documentatiecentrum gebruik te 

maken van ruimten in het Kerkelijk Administratief Bureau en hun op te dragen voor de periode daarna 
geschikte ruimte te zoeken, bij voorkeur in dat bureau of in de bibliotheek van de Theologische 
Universiteit; 

4. deputaten te machtigen tot de noodzakelijke uitgaven tot ten hoogste het in de begroting van de quaestor 
voor hen gevoteerde bedrag; 

5. art. 3 van de instructie van deputaten aan te vullen met: 
e. het beheer en het toezicht op het beheer van het documentatiecentrum; 

6. opnieuw deputaten te benoemen. 

BIJLAGE 82 
Art. 180 

RAPPORT 1 VAN COMMISSIE 5 INZAKE INSTRUCTIE 8.04. 

A. de Geus, rapporteur 

De classis 's-Gravenhage heeft deze instructie bij de particuliere synode van het Westen ingediend. 
Aanleiding was de Golfoorlog. Toen zijn op de valreep de predikanten in onze kerken benaderd met het ver· 
zoek om een aparte bidstond te beleggen en/of deze crisis bijzonder in de gebeden op te dragen. Daarbij 
werd niet aangegeven hoe hiervoor gebeden zou moeten worden. Achteraf was er de vraag of er niet al veel 
eerder reden was om hiervoor te bidden; of er zich eerder en later ook niet andere situaties hebben voorge
daan die evenzeer reden waren tot een dergelijke oproep. 
In de tijd van de koude oorlog, toen de situatie eens zeer grimmig leek, is het in de Haagse kerken aan de 
orde geweest om een bidstond uit te schrijven. Het is toen niet gebeurd, omdat het heel moeilijk is om in de 
veelheid van gebeurtenissen en dreigingen vast te stellen wanneer de situatie zo ernstig is dat het zaak is 
een aparte biddag te houden. Een oproep tot een biddag moet vergezeld gaan van de argumenten waarom 
men dat nu noodzakelijk acht. Ook dat is niet eenvoudig. Daarom schreef de classis 's-Gravenhage geen 
biddagen uit en liet het over aan het oordeel van de plaatselijke kerken hoe en wanneer men de wereldno• 
den voor Gods aangezicht bracht. 
Blijkens art. 66 K.O. echter heeft de classis 's-Gravenhage haar opdracht van de generale synode om bidda· 
gen uit te schrijven. Met die opdracht weet de classis niet goed raad, maar is wel van mening dat de intentie 
van dit artikel belangrijk is. Daarom diende zij een instructie bij de particuliere synode van het Westen in, 
waarin gevraagd wordt 'zich nader te bezinnen op welke wijze in het huidige tijdsgewricht het meest zinvol 
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inhoud kan worden gegeven aan de intentie van art. 66 van de kerkorde'. Ook de particuliere synode w,as 
van mening dat de intentie van dit artikel belangrijk is en zag graag dat het op de een of andere w11ze 
gehandhaafd blijft. Daarom nam de particuliere synode de instructie over. . 
De commissie heeft waardering voor de 1ntent1e van de instructie, maar vraagt zich af of de generale synode 
deze instructie wel kan aanvaarden. Is die bezinning de taak van de generale synode? Had die met op en 
door de mindere vergaderingen moeten plaatsvinden? Hoe zou zich de generale synode over de~e _materie 
moeten bezinnen? Kan dat in deze zittingsperiode? Of zou er een deputaatschap of stud1ecomm1ss1e moe-
ten worden ingesteld? . 
Deze vragen hebben we overwogen. Onze conclusie luidde dat de generale syn()de de classis 
's-Gravenhage de opdracht, zoals verwoord in art. 66, heeft gegeven. De classis komt bij haar lastgever 
terug, verlegen met de taak die ze kreeg. De classis had de generale synode meer kunnen dienen dan ze nu 
gedaan heeft, maar is daartoe niet verplicht. Nu de zaak op deze w11ze op tafel hgt, ziet de comm1ss1e de vol-

gende mogelijkheden. . . . . 
De generale synode zou deputaten kunnen benoemen die de volgende s~node dienen met een bezinmngs
rapport. Een andere mogelijkheid is dat deputaten_ voor de vertegenwoord1g1ng van de kerken (voorlopig) de 
taak van de classis 's-Gravenhage overnemen. Z1J zouden tevens op de volgende synode met een voorstel 
kunnen komen om art. 66 zo te wijzigen dat er aan de intentie van dit artikel recht wordt gedaan. De com-
missie voelt zelf het meest voor de tweede mogelijkheid. . . 
Derhalve stellen wij de synode voor (voorlopig) deze taak aan deputaten voor de vertegenwoordiging van de 
kerken op te dragen en hen te vragen (eventueel} de volgende generale synode met een voorstel te dienen. 

D. Visser, rapporteur 

BIJLAGE 83 
Art. 183, 186, 237 

RAPPORT 98 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN 
VOOR HET CONTACT MET DE KERKJEUGD 

Uw commissie zag zich voor de moeilijke opdracht geplaatst alle gestelde vragen - ook die, die aan deputa
ten gesteld waren - schriftelijk te beantwoorden. In goed overleg met deputaten hebben we getracht deze 
opdracht te volbrengen. We geven u eerst een overzicht van wat u in dit rapport kunt verwachten. . 
- Om te beginnen vindt u hieronder een weergave van het gesprek dat uw comm1ss1e _op 28 oktober J.I. 

gevoerd heeft met de beide door de generale synode ~an 1989 benoemde adviseurs, die tot taak hadden 
deputaten bij te staan als het gaat om de nadere invulling van art. 5_a van de instructie van deputaten, van 
de inhoud van het kerkelijk jeugd- en jongerenwerk en van het begnp 'vorming' daann. 
Vervolgens ontvangt u een samenvatting van de antwoorden, die deputaten hebben _ge~_ev_en op de aan 
hen gestelde vragen. Daarbij treft u alleen die antwoorden aan, die met reeds heel_ du1dehJk 1n het deputa
ten-, resp. het commissierapport te vinden zijn. Deze beantwoording hebben we 1n een aantal rubneken 
ingedeeld. 
Daarna geven we het commentaar van de commissie bij de aan deputaten gestelde vragen en de door 
hen gegeven antwoorden, en gaan we tevens in op vragen, die rechtstreeks aan de comm1ss1e gesteld 
werden. Wanneer er geen opmerking onzerzijds wordt gemaakt houdt dat 1n dat we met de beantwoor-
ding van deputaten tevreden zijn. . 

- Tenslotte vatten we als commissie het geheel samen, trekken onze _conclus1es en doen u _voorstellen. 
Vooraf stelt uw commissie er prijs op nadrukkelijk te verklaren , dat de in de s~nodevergadering gestelde vra
gen voor haar niet nieuw waren. Vrijwel alle waren ze in de lange en intensieve gesprekk_en met vertegen
woordigers van resp. Jeugddeputaten C.G.J.O. en L.C.J. aan de orde ge_komen. De moeite zoals verschil
lende afgevaardigden daar uiting aan gegeven hebben, leefde ook b1J verscheidene commissieleden. 
Niettemin heeft uw commissie unaniem gemeend de blik naar de toekomst te moeten _richten . Ook waar bin
nen de commissie - soms ernstige - twijfels naar voren gebracht werden t.a.v. de "."'Jze waarop deputaten 
met de besluiten van de generale synode van 1989 zijn omgegaan, hebben we ons 1n ons oordeel daarover 
zeer terughoudend opgesteld, omdat we als commissie ervan overtuigd waren 
1. dat deputaten in alle oprechtheid meenden deze weg, waarop ze verklaard hebben fouten te hebben 

gemaakt in de relatie tot de C.G.J.O. te moeten gaan; . . 
2. dat deputaten op deze wijze getracht hebben loyaal uitvoering te geven aan de intentie van de opdrach-

ten van de generale synode van 1989; . .. 
3. dat het begaan van deze weg ook ertoe heeft geleid, dat er weer op constructieve w11ze gesproken wordt 

met de C.G.J.O., en wel tevens over inhoudelijke zaken. 

1. Gesprek met de door de generale synode 1989 aangewezen adviseurs van deputaten ds. K. 
Boersma en ds. J. Plantinga . 
Uw commissie heeft na de eerste bespreking van het rapport van Jeugddeputaten op onze synode de beide 
adviseurs van deputaten uitgenodigd, van wie ds. K. Boersma jarenlang voorzitter van deputaten is geweest. 
Wij hebben hun de vraag voorgelegd hoe zij oordelen over de wijze waarop deputaten de hun door de gene
rale synode van 1989 verleende opdracht hebben uitgevoerd. Zij gaven te kennen het goed te kunnen 
begrijpen, wanneer synodeafgevaardigden een grote discrepantie ervaren tussen de opdrachten van de 
generale synode van 1989 en de wijze waarop deputaten aan hun opdracht gevolg ~ebben ge~even. 
Niettemin gaven beide adviseurs te kennen, dat zij de wijze waarop deputaten te werk z11n gegaan in _hun 
contacten met de C.G.J.O. van harte steunen, en oprecht van oordeel zijn dat zowel deputaten als z11zelf 
gehandeld hebben in de geest van de opdrachten van de generale synode van 1989. 
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In het gesprek hebben zij ons de gang van zaken geschetst. Na de generale synode van 1989 hebben 
deputaten met voortvarendheid de hun verleende opdracht ter hand genomen. Aanvankelijk was de leiding 
van de gesprekken met de C.G.J.O. in handen van ds. J. Plantinga. Toen één keer de barrières voor een 
inhoudelijk gesprek tussen deputaten en C.G.J.O. uit de weg geruimd waren, hebben de adviseurs de lei
ding overgegeven. Beide adviseurs gaven te kennen dat deputaten de C.G.J.O. vervolgens confronterend 
hebben benaderd. Er is geen sprake van dat deputaten zich argeloos hebben laten verschalken. In deze 
harde gesprekken is het deputaten evenwel ook duidelijk geworden, dat men in het verleden fouten had 
gemaakt in de benadering van de C .G.J.O. Daardoor had het vertrouwen van de C.G.J.O. t.o.v. 
Jeugddeputaten zozeer schade geleden, dat de basis voor een constructief gesprek was weggevallen. Toen 
het vertrouwen hersteld was, konden deputaten weer de stem van de kerken naar de C.G.J.O. zijn . 

2. Vragen gesteld aan deputaten 

2. 1. Uitvoering opdracht door deputaten 
In zowel het deputaten- als het commissierapport wordt uitvoerig weergegeven om welke reden deputaten 
hun opdracht hebben uitgevoerd op de wijze waarop zij dat gedaan hebben. Zij meenden dat zij dit moesten 
doen om in alle opzichten eerlijk te zijn. Achteraf bleek het ook de enige mogelijkheid te zijn om in gesprek 
te komen met de C.G.J.O .. Eén van de verwijten van de C.G.J.O. luidde, dat de passage in het deputaten
rapport aan de generale synode van 1989, die op hen betrekking had, niet van tevoren aan hen was voorge
legd. Jeugddeputaten meenden achteraf, dat dat verwijt terecht was, en zijn er daarom toe overgegaan die 
concept-passages in hun rapport, die betrekking hebben op een andere organisatie of instelling, voor te leg
gen aan die betreffende instantie - zonder dat dat betekent, dat zij zonder meer alle wijzigingsvoorstellen 
overnemen. In dit geval is dat ook niet gebeurd - noch t.a.v. de C.G.J.O. noch t.a.v. de L.C.J. Deputaten 
hebben slechts die door de C.G.J.O. resp. de L.C.J. bepleite wijzigingen in hun rapport aangebracht, die 
zakelijke punten betreffen. Daarom wijzen deputaten de suggestie ook van de hand, dat de C.G.J.O. of wie 
dan ook dit rapport aan deputaten heeft gedicteerd. 
Enkele sprekers vroegen hoe het mogelijk was, dat deputaten achter de lijn van m.n. de generale synode 
van 1989, waar deputaten werd opgedragen de stem van de kerken te zijn in de richting van de jongerenor
ganisaties, terug konden keren tot een omschrijving van de relatie tussen deputaten en de jeugdbonden als 
'gesprekspartners'. Deputaten antwoordden hierop, dat het een misverstand is te denken, dat zij slechts op 
vrijblijvende wijze met de jeugdbonden zouden spreken. Deputaten zijn - vanuit hun gedachte, dat eerdere 
synodale uitspraken, zolang die niet teruggenomen zijn , uitgaan boven latere - teruggekeerd tot de erken
ning van de eigen verantwoordelijkheid van de jeugdbonden, om binnen die lijnen wel degelijk de stem van 
de kerken te vertolken, dat is: kerkelijke begeleiding te geven. Het is evenwel een misverstand te menen, dat 
deputaten nu op de lijn van de C.G.J .O. zitten. Zij hebben uitdrukkingen als 'partnerschap' en 'institutionele 
relatie ' niet overgenomen! Evenmin is de door de generale synode van 1944 en 1968 vastgelegde relatie 
tussen deputaten en jongerenorganisaties voor hen een onveranderlijk uitgangspunt. Zij wijzen een andere 
invulling van het jeugdwerk ook niet af, zij het dat zij erop wijzen, dat de relatie tussen de Jeugdbonden en 
Jeugddeputaten niet kan worden gezien als gelijk aan die tussen kerkeraad en vereniging. De C.G.J.O. is 
een zelfstandige ledenorganisatie, en is als zodanig stem van haar jongeren. De juiste lijn is dan ook dat 
plaatselijke verenigingen zich met hun eventuele bezwaren tot de C.G.J.O. wenden. Deputaten hebben zich 
in de afgelopen tijd wel bezonnen op een eventueel wenselijke, nieuwe bepaling van de verhouding tussen 
kerk en jeugdwerk, maar die bezinning staat nog aan het begin. 
Na afloop van de 'schoon-schip-gesprekken' hebben deputaten en C.G.J.O. zich gezamenlijk tot de kerken 
gewend met een verklaring. De recacties daarop, zoals die bij deputaten zijn binnengekomen, waren als 
volgt: 9 negatief, 1 positief. 

2.2. C.G.J.O. 
In de afgelopen periode is het deputaten duidelijk geworden, dat de C.G.J.O. er zeer aan hecht dat de bepa
ling van de verhouding tussen Jeugddeputaten en de jongerenbonden blijft binnen de lijnen, zoals die in 
1944 en 1968 zijn vastgesteld , althans zolang een generale synode daar niet in overleg met de jongerenor
ganisaties uitdrukkelijk wijzigingen in aanbrengt. Wanneer de C.G.J.O. stelt, dat een deel van de kerk hen 
niet begrijpt, doelen zij hierop. 
De kritiek van deputaten op het materiaal van de C.G.J.O. was en is er niet, omdat men tegen Schrift en 
belijdenis inging, maar omdat - zoals de generale synode van 1989 uitsprak - de grondslag onvoldoende tot 
uitdrukking kwam in het materiaal van de C.G.J.O .. Eén van de punten waarop kritiek geleverd is betrof de 
zekere mate van ontkoppeling van vorming en de oproep tot persoonlijk geloof, zoals de C.G.J.O. die han
teert. Wanneer deputaten in hun rapport stellen, dat het er in dit vormingswerk om gaat 'dat jongeren zich 
ervan bewust worden wat het betekent te leven vanuit de vreze des Heeren', bedoelen zij daar vanzelfspre
kend niet mee, dat het slechts zou gaan om een bewustwording van wat reeds aanwezig is, maar integen
deel: dat jongeren ontdekken en ervan doordrongen raken dat een leven in de vreze des Heeren betekenis 
heeft voor alle terreinen van het leven, en ook over de volle breedte van het leven nodig is. Anderzijds -
wanneer deputaten erop aandringen, dat de vraag naar het persoonlijk geloof ook in het materiaal voor de 
verenigingen doorklinkt, bedoelen zij niet te stellen, dat jongeren zonder persoonlijk geloof geen vorming 
nodig zouden hebben. Overigens is het een misvatting, dat de visie op jeugd- en jongerenwerk van de 
C.G.J.O. op een onbijbelse, humanistische mensvisie zou stoelen. In de statuten lezen we dat zij zich willen 
inzetten 'voor de ontplooiing van de aan dat jeugdwerk deelnemende jongeren en hen vanuit de heilige 
Schrift toerusten, opdat zij (mede daardoor) als leden van die gemeente zullen kunnen functioneren in alle 
verbanden waarin zij worden geplaatst'. Ontplooiing is dus: 'je talenten gebruiken' - in de bijbelse zin van het 
woord. Inmiddels zijn de gesprekken met de C.G.J.O. over hun werkmateriaal op gang gekomen, en is ook 
inhoudelijk gesproken over de bondsdagen. Het ligt in de bedoeling daarover te blijven spreken en - indien 
nodig - aan te dringen op correctie. Deputaten onderstrepen daarbij dat de C.G.J.O. naar alle kritische 
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opmerkingen van deputaten aan hun adres wil luisteren. . . 
Het is deputaten slechts in één geval ter ore gekomen, dat de C.G.J.O. een bnef van een kerkeraad met 
heeft beantwoord; zij hebben er vervolgens bij de C.G.J.O. op aangedrongen dat alsnog te doen. Ovengens 
heeft de C.G.J.O. deputaten verzekerd, dat zij weinig of geen kritiek hebben ontvangen vanuit de kerken. 
Deputaten horen inderdaad ook wel eens bij Qeruchte dat kerkeraden vererngingen verbieden nog langer_!1d 
te blijven van de C.G.J.O .. Ook is het mogelijk dat er twee Jeugdverenigingen binnen een gemeente_ z1Jn , 
waarvan de één lid is van de C.G.J.O. en de ander van de L.C.J. Overigens 1s het zo, dat aanvankelijk de 
groei van de L.C.J. nauwelijks ten koste ging van het ledenbestand van de C.G.J.O., omdat de verenigingen 
die lid werden van de L.C.J. voor een deel nooit lid waren geweest van de C.G.J.O.; momenteel 1s dat 
anders, al is het niet zo, dat iedere vereniging, die bedankt voor het lidmaatschap van de C.G.J.O. ook van

zelfsprekend lid wordt van de L.C.J. 

2.3. L.C.J. 
De L.C.J. heeft steeds - men zie de brochure 'Kerkelijk Jeugdwerk' - te kennen gegeven de relatie met depu
taten te zien als analogie van de relatie tussen moeder en kind. Deputaten hebben die aa_nhankelijkheidsbe
tuiging niet kil afgewezen, maar daarin gewaa.rdeerd dat de LC.J. een ~a_rteliJke, geestelijk bepaalde relatie 
met deputaten begeerde. Niettemin hebben ZIJ gemeend dat die omschn1v1ng van de aard van _de relatie cor
rectie behoeft . Overigens wil ook de L.C.J. niet bevoogd worden en een zekere mate van vnJhe1d hebben. 
Deputaten krijgen ook het materiaal van de L.C.J. onder ogen, maar hebben tot dusverre geen aanle1d1ng 

gevonden er kritisch met de L.C.J. over door te spreken. . 
Naar aanleiding van het feit, dat de L.C.J. met deputaten vooraf geen contact opgenomen heeft over de uit
gave van de brochure 'Kerkelijk Jeugdwerk' hebben deputaten hen voorgehouden, dat het 1u1ster geweest 
was, als de L.C.J. de betreffende brochure niet had uitgebracht zonder deputaten er iet~ over te melden. 
Wèl is met de L.C.J. gesproken over de genoemde brochure. Deputaten meenden, dat ZIJ geen ongenuan
ceerde kritiek hebben geleverd, maar dat het bewuste gesprek broederliJk en opbouwend van aard 1s 

geweest. . . . . 
Deputaten maken bezwaar tegen de suggestie , dat de L.C.J. weinig begele1d1ng van hun kant zou hebben 
ontvangen. Ten eerste hebben zij de L.C.J. veel meer aandacht gegeven dan 1n het verleden; en ten tweede 
is contact met een sectie van deputaten ook voluit contact met deputaten. Op de vraag waarom de L.C.J, 
minder financiële ondersteuning van deputaten ontvangt dan de C.G.J.O., antwoorden deputaten dat de 
maatstaven voor subsidiëring voor beide jongerenorganisaties volstrekt gelijk zijn ._ Hierbij moet worden aan
getekend, dat de organisaties van de C.G.J.O. en de L.C.J. volkomen anders z11n 1ngencht. De C.G.J.O. ont
vangt overheidssubsidie en heeft betaalde krachten 1n dienst. B11 de L.C.J. 1s dat met het geval. 

2.4. Jeugddeputaten en de relatie C.G.J.0 ./L.C.J. _ .. 
Deputaten geven - in antwoord op een vraag - te kennen, dat er geen sprake van 1s, dat de L.C.J. nu eenz1J
dig de schuld krijgt van het niet doorgaan van de gesprekken met de C.G.J.O .. Deputaten merken slechts 
op, dat de brief, waarin de L.C.J. de C.G.J.O. uitnodigde voor een gesprek, kort daarop gevolgd werd door 
de verschijning van de brochure van de L.C.J. , 'Kerkelijk Jeugdwerk'. Omdat het beeld, dat in deze brochure 
van de C.G.J.O. gegeven wordt, naar de gedachte van de C.G.J.O. correctie behoeft, heeft de verschijning 
ervan de toenadering tussen C.G.J.O. en L.C.J. niet bevorderd. Een en ander betreft evenwel alleen deze 
brochure en mag stellig niet leiden tot de algemene conclusie dat de schuld van het met tot stand komen van 
een gesprek tussen C.G.J.O. en L.C.J. eenzijdig bij de L.C.J. zou liggen. 

2.5. Onderzoek naar leef- en denkwereld van jongeren 
Deputaten hopen, dat het onderzoek naar de leef- en denkwereld van jongeren eind dit jaar of uiterlijk begin 
volgend jaar kan worden afgerond. Voor maart 1993 is reeds een jeugdouderlingenconferent1e gepland over 

het thema: 'de leef- en denkwereld van jongeren'. 

2.6. Studentenwerk 
Deputaten melden dat zij regelmatig werkverslagen van dhr. R. van Loon ontvangen, op grond waarvan zij 
menen met vertrouwen en waardering over zijn werk te kunnen spreken. 

3. Commentaar van de commissie en beantwoording van vragen 

3. 1. Uitvoering opdracht door deputaten 
Uw commissie heeft met deputaten indringend gesproken over de vraag of zij wel uitvoering hebben gege
ven aan de opdrachten van de generale synode van 1989. In dit gesprek hebben deputaten zich bereid ver
klaard een aantal bladzijden van hun rapport te herschrijven. Uw commissie heeft daarmee ingestemd vanuit 
de gedachte, dat deputatenrapporten tot aan het moment van behandelen in de plenaire vergadering nog 
gewijzigd kunnen worden. De belangrijkste verandering is wel, dat in de huidige versie deze generale syno
de niet wordt voorgesteld iets uit te spreken wat alleen de generale synode van 1989 zou kunnen doen, of 
eigenlijk - immers, de generale synode van 1989 is gesloten - gedaan zou kunnen hebben. Deputaten zijn 
dus na verloop van tijd tot de overtuiging gekomen, dat enkele van de opdrachten, die de generale synode 
van 1989 hun verstrekte, niet geheel strookten met de instructie van deputaten volgens bijlage 31 K.O. We 
komen in 4. terug op dit onderdeel van deputaten over de uitspraken van 1989, maar merken hier nogmaals 
op, dat wij van deputaten aannemen dat zij overtuigd zijn loyaal uitvoering te hebben gegeven aan de 
opdrachten van de generale synode, voorzover die naar hun oordeel niet verder reikten dan hun instructie 
toeliet. Overigens heeft uw commissie wel degelijk ook de besluiten van de generale synode van 1974 in 
haar overwegingen betrokken, zonder dat overigens apart te vermelden; immers, de Acta van de generale 
synode van 1989 verwijzen op meer dan één plaats naar de besluiten van de generale synode van 197 4. De 
mening van deputaten, op grond waarvan zij zich meenden te moeten houden aan de richtlijnen, zoals de 
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generale synoden van 1944 en 1968 die hebben vastgesteld, hebben we voor hun rekening gelaten. 
Daarom worden in voorstel 5b alleen deze synoden genoemd. 
Enkele vraagstellers hebben kanttekeningen geplaatst bij de wijze waarop deputaten de C.G.J.O. tegemoet 
getreden zijn. De vraag kwam naar voren of dat niet te eenzijdig was en deputaten hierin niet te ver zijn 
gegaan. In ons commissierapport hebt u kunnen lezen, dat die vragen ook binnen de commissie leefden. 
Echter - wanneer men zoals deputaten tot de overtuiging komt, dat men verkeerd gehandeld heeft, dan blijft 
er slechts één weg open: dat men die fouten erkent, zonder te letten op de reactie van de kant van de 
C.G.J.O .. Uw commissie meent, dat dit een bijbelse lijn is. 
Uw commissie meent dat hiermee de vraag beantwoord is, waarom wij het als commissie negatief zouden 
hebben beoordeeld, dat deputaten tegenover de C.G.J.O. fouten hebben erkend. Het zal na het boven
staande duidelijk zijn, dat dat niet het geval is. Uw commissie heeft dit voor rekening van deputaten gelaten. 

3.2. C.G.J.O. 
Enkele vraagstellers vroegen opheldering over ons meegaan met deputaten in de vervanging van het woord 
'corrigeren' door 'adviseren' (voorstel 3c). Uw commissie wijst er met nadruk op, dat de achtergrond hiervan 
niet is, dat deputaten zouden mogen of zelfs moeten afzien van een kritisch-opbouwende begeleiding van 
de jongerenbonden. Uw commissie heeft zich ervan vergewist, dat dat de pastorale verantwoordelijkheid 
van deputaten voor de jeugd, ook in de relatie met de jongerenbonden, onverlet laat. We hebben duidelijk 
aangegeven, dat het woord 'adviseren' voor ons - evenals voor deputaten én C.G.J.O. - alle ruimte biedt om 
te bewerken, dat in het werkmateriaal en de activiteiten van de C.G.J.O. haar grondslag duidelijk tot uitdruk
king komt en zo de verontrusting en zorg in de kerken daarover wordt weggenomen. Jeugddeputaten zijn en 
blijven meer dan 'gesprekspartner' van de jongerenbonden! Het is overigens ook niet zo , dat de C.G.J.O. 
van deputaten geëist zou hebben het woord 'corrigeren' te laten vallen. In dat geval zouden deputaten en 
ook wij als commissie er onoverkomelijke problemen mee gehad hebben dit woord in te ruilen voor 'advise
ren'. De enige reden, dat voor de term 'adviseren' gekozen is, is dat die term beter past bij de relatie tussen 
Jeugddeputaten en jongerenbonden, zoals die thans op basis van de instructie is. De opmerkingen ter syno
de gemaakt hebben ons er wèl toe gebracht een nadere invulling aan het woord adviseren te geven, zoals u 
in de voorstellen terugvindt. 
T.a.v. de bondsdagen van de C.G.J.O. merken we op, dat we ons als commissie niet hebben beziggehou
den met de invulling daarvan. We verwijzen de vraagsteller naar de informatie, die we van deputaten ontvin
gen en die u kunt vinden in ons rapport. 

3.3. L.C.J. 
We menen dat het niet nodig is van onze kant op het reeds gestelde nader in te gaan. 

3.4. Jeugddeputaten en de relatie C.G.J.0 ./L.C.J. 
De opmerking, dat het - gezien de verdeeldheid in onze kerken in het algemeen - nauwelijks valt te verwach
ten dat C.G.J.O. en L.C.J. tot elkaar komen en ineenvloeien tot één organisatie, laat zich naar wij vrezen 
nauwelijks tegenspreken. Zeker mag de kerkelijke verdeeldheid niet worden ontladen op het hoofd van de 
jongeren. Maar uw commissie hoopt wel vurig, dat bij de jongeren een andere beweging op gang komt: in de 
richting van meer kerkelijke eenheid. Daarom meent zij te moeten voorstellen aan deputaten op te dragen 
om pogingen in het werk te (blijven) stellen om C.G.J.O. en L.C.J. met elkaar in gesprek te brengen. Uit het 
commissierapport blijkt duidelijk, dat wij hopen dat het komt tot een samengaan. Maar uw commissie is van 
oordeel dat het te ver gaat om dit aan deputaten op te dragen. 
In het commissierapport wordt in commissievoorstel 5b inderdaad gesproken over een bijstelling van de 
'institutionele relatie' (inmiddels gecorrigeerd: zie de nieuwe voorstellen) tussen kerk en jeugdwerk. Uw com
missie wijst erop, dat zij zelf geen blauwdruk aanbiedt, die duidelijk maakt hoe die eventueel gewijzigde rela
tie gestalte zou moeten krijgen. Zij stelt voor deputaten op te dragen zich op de wenselijkheid c.q. noodzaak 
ervan te bezinnen op basis van een bezinningsstuk, waarin aangegeven wordt in welke richting het jeugd
werk (inderdaad: niet alleen het jeugd- en jongerenwerk) zich zou moeten ontwikkelen, om in het huidige 
gesaeculariseerde tijdsgewricht jongeren onder Gods zegen toe te rusten tot een levende verwerking van 
het Evangelie in alle verbanden van het leven. Die vraag acht uw commissie van levensbelang. Tegen die 
achtergrond merkt zij op, dat onze aandacht daarom niet eenzijdig gericht moet zijn op de vraag welke de 
aard van de relatie tussen deputaten en de jongerenbonden is - 'competentiekwesties' - maar dat het erop 
aankomt samen de echte opdracht te aanvaarden. 
Wanneer uw commissie opmerkt het van grote betekenis te achten, dat er in de kerk blijvend een ruimte is, 
waar jongeren onder elkaar kunnen zijn om zich met en aan elkaar te vormen en te laten vormen tot een 
leven in verbondenheid met de Heere, dat gestalte krijgt op alle terreinen van het leven, heeft dat niets met 
een institutionele relatie te maken, maar bedoelt zij de waarde aan te geven van de vereniging voor de vor
ming van jongeren. 

4. Samenvatting en conclusies 
Uw commissie heeft zelf indringend met deputaten gesproken over de wijze, waarop zij uitvoering hebben 
gegeven aan de besluiten van de generale synode van 1989. Hier bleken ook veel vragen te liggen tijdens 
de bespreking op de generale synode. De kernvraag is: hebben deputaten terecht of ten onrechte gemeend 
met gemachtigd te zijn verder te gaan dan hun instructie hen toeliet? 
Uw commissie merkt hierbij op, dat het generale synoden uiteraard vrij staat nadere invulling te geven aan 
een instructie van deputaten. Deputaten stemmen dat toe en hebben tot zover ook geen enkel probleem met 
de besluiten van de generale synode van 1989. 
Echter - Jeugddeputaten hadden niet alleen te maken met de uitspraken van de generale synode. In het ver
leden hebben diverse generale synoden de rechten van de jongerenorganisaties erkend. Ook de generale 
synode van 1989 deed dit. Maar deputaten moesten vaststellen , dat naar de overtuiging van de C.G.J.O. de 
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generale synode van 1989 op basis van het rapport van deputaten de facto een wijziging in de relatie met de 

jongerenorganisaties t.o.v. het verleden had aangebracht, zonder daarover eerst met de zelfstandige jonge

renorganisatie overleg te hebben gepleegd. 
Uw commissie is van oordeel, dat deputaten de verschillen tussen de besluiten van de generale synoden 

van 1944 en 1968 enerzijds en die van 1989 anderzijds te sterk hebben aangezet. Art. 5 van de instructie 

van deputaten biedt hun de ruimte om bij de jongerenorganisaties - waar nodig - aan te dringen op correctie. 

Maar uw commissie heeft er eveneens oog voor, dat in een conflictsituatie de dingen heel scherp kunnen 

komen te liggen: waar de C.G.J.O. zich sterk maakte met de 'erkenning van de eigen verantwoordelijkheid' , 

kon de generale synode van 1989 - en ook Jeugddeputaten aanvankelijk in hun uitvoering van de opdrach

ten van deze synode - zich beroepen op de opdracht 'kerkelijke begeleiding' te geven. 
Deputaten stonden - geconfronteerd met de bezwaren van de C.G.J.O. - voor de vraag hoe zij verder moes

ten gaan. Zij hadden kunnen besluiten de generale synode van 1992 te rapporteren, dat er op basis van de 

uitspraken van 1989 geen gesprek met de C.G.J.O. mogelijk was. Maar zij waren er 1. van overtuigd, dat zij 

zelf in dit opzicht niet vrijuit gingen en 2. hebben zij gemeend in de geest van de uitspraken van 1989 te han

delen, door te blijven pogen een inhoudelijk gesprek met de C.G.J.O. tot stand te brengen. 

Er is dus geen sprake van dat deputaten de opdracht van de generale synode van 1989 naast zich neer 

hebben gelegd. Bij de loyale uitvoering ervan zijn zij gestuit op een aan de C.G.J.O. verleend recht, dat 

deputaten zelf in hun rapport aan de generale synode 1989 te weinig hebben gerespecteerd. Maar langs de 

andere weg, die zij zijn ingeslagen hebben deputaten wel degelijk de kritiek tegenover de C.G.J.O. staande 

gehouden. 
Tegen deze achtergrond heeft uw commissie het rapport van deputaten beoordeeld. Hoeveel moeite ver

schillende leden van de commissie ook hadden met dat rapport, toch meenden en menen wij u - met inacht

neming van het bovenstaande - de volgende voorstellen te kunnen doen. 
Uw commissie stelt u voor: 
1. de handelingen van deputaten onder dank voor de door hen verrichte arbeid goed te keuren; 

2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. de adviseurs te danken voor de bijdrage die zij in de afgelopen drie jaar hebben geleverd; 
4. deputaten op te dragen: 

a. het resultaat van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van jongeren zo spoedig mogelijk af te 

ronden en praktisch te maken voor het jeugdwerk in onze kerken; 
b. te doen wat in hun vermogen ligt om, in overeenstemming met de instructie van deputaten, aan de 

gehele kerkjeugd schriftuurlijke voorlichting en leiding te geven; 
c. het gesprek met de C.G.J.O. voort te zetten in de zin zoals het in de instructie bedoeld is, teneinde 

daarin de C.G.J.O. te stimuleren, te steunen, te adviseren en - waar nodig - bij haar aan te dnngen op 

correctie, opdat in het werkmateriaal en de activiteiten van de C.G.J.O. haar grondslag duidelijk tot uit

drukking komt en zo de verontrusting en zorg in de kerken daarover wordt weggenomen; 
d. met de L.C.J., als voluit erkende jongerenorganisatie binnen onze kerken, het gesprek voort te zetten 

in de zin zoals het in de instructie bedoeld is; 
e. pogingen in het werk te (blijven) stellen de C.G.J.O. en de L.C.J. met elkaar in gesprek te brengen; 

5. voorts deputaten op te dragen de generale synode van 1995 D.V. te dienen met: 
a. een bezinningsstuk, waarin de resultaten van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van jongeren 

verwerkt zijn, en waarin zij de richting aangeven waarin het jeugdwerk - en dus ook het jeugd- en jon

gerenwerk - in onze kerken zich zou moeten ontwikkelen, om in het huidige gesaeculariseerde tijdsge

wricht jongeren onder Gods zegen toe te rusten tot een levende verwerking van het Evangelie in alle 

verbanden van het leven; 
b. een gefundeerd voorstel om met het oog op de gevaren en uitdagingen van deze tijd gestalte te geven 

aan de relatie tussen kerk en jeugdwerk, waarbij het nodig kan zijn de bepaling van de relatie tussen 

kerk en jeugdwerk, zoals die is vastgelegd in de instructie van deputaten, in overleg met de jongeren
organisaties bij te stellen. 

BIJLAGE 84 
Art. 187, 192 

G.C. den Hertog, rapporteur 

RAPPORT 8 VAN COMMISSIE IV INZAKE DE AMENDEMENTEN OP 
HAAR VOORSTELLEN IN RAPPORT 6 - SAMENSPREKINGEN MET 

GEREFORMEERDE KERKEN (VRIJGEMAAKT) - EN RAPPORT 7 
SAMENSPREKINGEN MET DE NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERKEN 

1. Ten aanzien van rapport 6 
Het voorstel van ds. J. Plantinga om uit te spreken dat het de roeping is van de Koning van de Kerk om de 

eenheid te zoeken met de Gerei. Kerken (Vrijg .) neemt de commissie niet over. Het voorstel vloeit niet voort 

uit haar rapport. Achter 'overwegende 1' van de commissie ligt de gedachte die in het voorstel van ds. 

Plantinga naar het oordeel van de commissie te concreet wordt verwoord. 
Het voorstel van ds. D. Visser om een nieuw 'besluit 3' op te nemen neemt de commissie met kleine wijzigin

gen over. 'En besluit' wordt dan: 1. ongewijzigd; 2. ongewijzigd; 3. 'Deputaten op te dragen de verschillen 

duidelijk te formuleren en zich te bezinnen op de vraag hoe ernstig die verschillen zijn teneinde de volgende 

synode te dienen met een gefundeerd antwoord op de vraag of en zo ja in hoeverre de besproken zaken het 

voortgaan op de weg naar verdere eenheid belemmeren'. 4. Wordt nu het oorspronkelijke 3. van de commis
sie en 5. het oorspronkelijke 4. 
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In dit 'Besluit 3' is tevens het amendement van de brs. P. de Jong en J.P. Boiten verwerkt. 

Het amendement van ds. H. Last neemt de commissie niet over. Het is een uitbreiding van het oorspronkelij

ke 'besluit 3' van de commissie . Deputaten moeten de vrijheid houden zelf hun vragen te formuleren. In het 
voorstel van de commissie zit voldoende ruimte. 
De commissie heeft begrip voor het voorstel van br. D. Koele. Het bedoelt de context aan te geven waarin 

we als kerken leven. Het gaat de commissie echter te ver om dit zo breed geformuleerd over te nemen. 

2. Ten aanzien van rapport 7 
Het voorstel van de brs. J. van Dijken en G.C. den Hertog neemt de commissie niet over. Wat bedoeld 

wordt, is reeds terug te vinden in het voorstel van de commissie en met name in het minderheidsvoorstel 
van een aantal commissieleden. 
Wat het voorstel van br. J.W. Overeem betreft: 
t.a.v. 2a: de commissie neemt de invoeging van het woord 'wezenlijke' niet over; de discussie moet niet 
onnodig bemoeilijkt worden. 
t.a .v. 2b: neemt de commissie evenmin over. Deputaten zullen over de genoemde punten stellig spreken. 

Als synode hoeven we dit niet zo expliciet uit te spreken. 
t.a.v. 3: dit spreekt vanzelf. De commissie neemt het amendement daarom niet over. 

Toch stelt de commissie nu wel een uitbreiding van haar 'en besluit 2b' voor, als volgt: 

na 'voort te zetten' te vervolgen met: 'en daarbij mede aandacht te geven aan diverse landelijke en plaatselij

ke ontwikkelingen die een belemmering op de weg naar eenheid kunnen zijn'. 
De commissie meent op deze wijze enigszins tegemoet te komen aan de amendementen van de brs. J.W. 
Overeem en J.P. Boiten. 
Analoog aan de besluitvorming t.a.v. de G.K.V. neemt de commissie het licht gewijzigde voorstel van ds. D. 

Visser ook op in haar voorstellen t.a.v. de N.G.K. 'Besluit 3' wordt nu: zie hierboven bij 'en besluit 3'. Het oor

spronkelijke 'besluit 3' van de commissie wordt nu en 'besluit 4'. 
Het voorstel van br. J.G. van der Poel kan de commissie zo niet overnemen. Zijn '2' kan zo niet worden uit

gesproken omdat het gedateerd is. De vraag is ook of de punten die br. Van der Poel noemt zo moeten wor

den uitgesproken in besluiten van een generale synode. Wat br. Van der Poel bedoelt, heeft de commissie 

in haar oorspronkelijke 'besluit 3' onder de aandacht van de kerken gebracht. 
T.a.v. het voorstel van br. D. Koele geldt hetzelfde als wat hierboven reeds is opgemerkt. 

BIJLAGE 85 
Art. 201 

RAPPORT VAN DEPUTATEN FINANCIELE ZAKEN 

1. Samenstelling deputaatschap en vergaderingen 

J. Jonkman, rapporteur 

Door de generale synode Groningen 1989 werden als leden van het deputaatschap benoemd: 
A.H.J. Schwartz, Sir W. Churchilllaan 957, 2286 AC Rijswijk 
C. Kleinjan, 1e Barendrechtseweg 142, 2992 XD Barendrecht 
D. Blom, Elisabeth Catsvliet 2, 2992 WV Barendrecht 
G.P. Groeneveld, Wilhelminasingel 12, 3341 EP H.l. Ambacht 
Mw. J. de Jong, Schrijverspark 51 , 3901 PB Veenendaal 
J.M.J. Kieviet, J. van Stolberglaan 44, 3241 GL Middelharnis 
De synode benoemde br. Schwartz als voorzitter en br. Kieviet als algemeen secundus. Deputaten benoem
den br. Kleinjan als secretaris. 
Voornamelijk ter bespreking van de jaarrekeningen en begrotingen van de kashoudende deputaatschappen 

en ter vaststelling van de circulaire inzake de predikantstraktementen kwamen deputaten elf maal in verga
dering bijeen. 
In 1992 kon br. Groeneveld in verband met ernstige ziekte een aantal vergaderingen niet bijwonen. Met 

dankbaarheid mochten wij vernemen dat er een mogelijkheid is zijn ziekte te behandelen. In de ziekteperio

de werden zijn werkzaamheden door de andere deputaten waargenomen. 
Br. Kieviet heeft laten weten dat hij niet voor een benoeming als primus-deputaat in aanmerking wenst te 

komen. Daarom heeft hij in de verslagperiode geen vergaderingen bijgewoond. 
De vergaderingen werden meestal gehouden ten kantore van de accountant, br. A. van der Veen, die de 
vergaderingen als regel ook bijwoonde. 

2. Contacten 
Met de kashoudende deputaatschappen was er regelmatig contact - zowel schriftelijk als mondeling - over 
hun financiële aangelegenheden. 
De aanleiding hiertoe vormde zowel de controle van de financiële verslagen over de jaren 1989, 1990 en 

1991 als de beoordeling van de begrotingen voor de jaren 1993, 1994 en 1995. De beoordeling van de 

begrotingen geschiedde voor de eerste maal, e.e.a. conform de ons door de generale synode 1989 verleen
de opdracht. 
In de afgelopen periode hebben wij de verschillende deputaatschappen richtlijnen gegeven voor de indeling 

van het financieel jaarverslag en de grondslagen voor de waardering en de resultaatbepaling. Dit heeft 

geleid tot een meer uniforme verslaglegging. In het algemeen houden de penningmeesters zich thans aan 

deze richtlijnen. In twee gevallen geschiedde dat nog niet (geheel) : te weten bij de deputaatschappen 

Onderlinge Bijstand en Advies en Buitenlandse Zending. 
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Door deputaten Buitenlandse Zending werd ons advies gevraagd over de voorgenomen verkoop van de 
Mbeu Boekwinkels in Venda. Dit heeft er toe geleid dat onze voorzitter tezamen met een deputaat 
Buitenlandse Zending medio 1991 een bezoek heeft gebracht aan Zuid-Afrika. Nog steeds is onze voorzitter 
als adviseur betrokken bij deze en andere aangelegenheden de zending in Venda betreffende. 
Onze voorzitter was tevens gedurende enige tijd als adviseur betrokken bij de werkzaamheden van de werk
groep Centraal Bureau. 
Over verschillende andere zaken werd van tijd tot tijd ons advies gevraagd. Wij beantwoordden de gestelde 
vragen. 
Met de plaatselijke kerken beperkte het contact zich meestal tot de toezending van de circulaire betreffende 
de predikantstraktementen. Regelmatig worden er over de traktementen en aanverwante onderwerpen vra
gen gesteld en beantwoord. 

3. Controle 
In de afgelopen periode werden de controlewerkzaamheden verricht door De Roo & Van der Veen 
Accountants-Administratieconsulenten, voorheen geheten Harreman & Van der Veen Accountants
Administratieconsulenten. 
Tot en met 1989 vond de controle plaats nadat de financiële verslagen waren gereedgekomen. Deze manier 
van werken gaf nogal eens aanleiding tot het maken van op- en aanmerkingen achteraf door de accountant. 
Ingaande 1990 vindt de accountantscontrole plaats voordat het financiële verslag wordt uitgebracht en wordt 
de verklaring van bevindingen opgenomen in het verslag . Hierdoor worden opmerkingen als hiervoor 
bedoeld als regel voorkomen. Opmerkingen van meer algemene aard worden door ons bij de nieuwe werk
wijze per brief medegedeeld. 
De controle betrof de jaren 1989, 1990 en 1991 en omvatte alle kassen. Op het moment van het opstellen 
van dit verslag zijn alle rapporten en verklaringen van bevindingen ontvangen. Als regel kon de accountant 
melden dat de administratie in overeenstemming werd bevonden met de bescheiden en dat hij zich (al dan 
niet na het maken van opmerkingen) met de inhoud van het financiële verslag kon verenigen. 
Bij deputaten Zending moest echter een aantal opmerkingen worden gemaakt die ten dele het karakter had
den van een aanvulling op het verslag en ten dele het karakter hadden van een voorbehoud. 
De sedert vele jaren bestaande samenwerking met het accountantskantoor verliep goed. 

4. Beleggingen 
Aan de belegging van gelden werd de nodige aandacht besteed. Met het gevoerde beleggingsbeleid kon 
accoord worden gegaan. In het algemeen maken de penningmeesters een goed gebruik van de beleggings
mogelijkheden op korte en langere termijn. 
In de verslagperiode werd een koerswinst behaald van f 71 .016. De hoogte van de koerswinst wordt mede 
bepaald door het feit dat obligaties sedert 1990 tegen de nominale waarde in de balans worden opgenomen. 
Voor deze waarderingsgrondslag werd gekozen omdat hierdoor (niet gerealiseerde) koersfluctuaties worden 
vermeden. 
Aandelen worden onveranderd tegen de beurswaarde opgenomen. 
Het voor belegging in aanmerking komende vermogen is in de verslagperiode aanzienlijk gestegen. De 
opbrengst van de beleggingen steeg met f 1,6 miljoen tot f 5,4 miljoen (1986-1988 f 3,8 miljoen) . 

5. Predikantstraktementen 

5.1. De ontwikkeling van de traktementen 
Zoals gebruikelijk werden de kerkeraden, classes en particuliere synoden tegen het einde van het jaar geïn
formeerd over de aanpassing van de minimum-traktementen van de predikanten. 
Op basis van de ontwikkeling van de indexcijfers van de regelingslonen van alle werknemers (excl. vakantie
toeslag en bijzondere beloningen) werden de geadviseerde minimum-traktementen per 1 januari 1990, 1991 
en 1992 verhoogd met resp. 1,49, 3,46 en 3,93%. Verder werden de traktementen verhoogd wegens een 
verlaging van de inhouding welke, in navolging van de Overheid, wordt toegepast wegens door werknemers 
in het bedrijfsleven meer verschuldigde sociale lasten (het werknemersaandeel in de premies Z.W., W.W . en 
WAO.). De percentages hiervan bedroegen resp. 0,44, 1, 14 en 0,30%. 
Bovendien moest in deze jaren de schatting van de aanpassing voor het lopende jaar worden verhoogd van 
0% in 1989 tot 3% voor 1992. 
In totaal moesten de traktementen in deze drie jaar worden verhoogd met 13,76%. In de periode 1987 t/m 
1989 bedroeg deze verhoging 5, 17%. 
Gedurende een aantal jaren werd , teneinde de werkgelegenheid te bevorderen, een deel van de prijscom
pensatie niet uitbetaald in geld, maar vertaald in vrije tijd, de zg. a.t.v.-dagen. Deze vrije dagen waren per 1 
januari 1992 opgelopen tot ca. 12. De niet in geld uitbetaalde prijscompensatie bedroeg per die datum 4,7%. 

5.2. Inhouding op traktementen wegens sociale lasten 
Sedert 1982vindt in navolging van de Overheid een inhouding plaats wegens meer door werknemers in het 
bedrijfsleven verschuldigde sociale lasten. Het gaat hier om het aandeel van de werknemer in de premies 
voor de ziektewet, de WAO. en de W.W. De door ons toegepaste in het traktement verwerk1e inhouding 
liep op tot 7,27% in 1984 en bedraagt in 1992 nog 2,52%. 
Op basis van reeds thans bekende gegevens (de schaal geldend vanaf 1 januari 1992) zal deze inhouding 
voor het eerst na vele jaren weer stijgen. De per 1 januari 1993 bij wijze van nacalculatie toe te passen ver
hoging van de inhouding bedraagt volgens de hiervoor geldende schaal gemiddeld 0,44%. 
Deputaten hebben besloten om met ingang van 1 januari 1993 bij de aanpassing van de traktementen geen 
rekening meer te houden met de mutatie (van geringe omvang), welke jaarlijks plaats vindt in de inhouding 
wegens sociale lasten, tenz1J deze, als gevolg van bijzondere omstandigheden, van zodanige omvang is dat 

469 

hiermede opnieuw rekening zou moeten worden gehouden. 
5.3. De ontwikkeling van de traktementen in vergelijking met andere kerken 
Voor dit doel beschikten wij uitsluitend over schalen etc. van toepassing in de Nederlandse Hervormde Kerk 
(N .H.K.) en de Gereformeerde Kerken in Nederland (G.K.N.). 
Hieronder wordt onze minimumschaal vergeleken met die van deze kerken: 

Chrst. Gerei. Hervormd Gerei. 
min. max. min. max. min. max. 

f f f f f f 
Traktement over 1988 29.528 36.208 27.382 41.328 28.897 39.484 
Traktement over 1991 32.877 40.360 29.430 44.595 31 .236 44.777 
Percentage stijging 11 ,34 11 ,46 7,15 7,90 4,63 13,40 

1. Bij de cijfers van onze kerk is uitgegaan van het voor dat jaar geldende traktement, gecorrigeerd i.v.m. de 
nacalculatie die elk jaar plaats vindt. Omdat omtrent de traktementen van de predikanten in de N.H.K. en 
G.K.N. over 1992 nog geen cijfers bekend waren, moest bij deze vergelijking worden uitgegaan van de 
jaren 1988 en 1991 . 

2. Bij de N.H.K. is uitgegaan van het minimum-traktement verminderd met inhoudingen voor sociale lasten 
en pensioenen. 

3. Bij de G.K.N. is uitgegaan van het minimum-trkatement verminderd met inhoudingen voor huur, emeri
taatsvoorziening en U.P.F. 
Verder is het traktement verhoogd met de toeslag 1985 (i.v.m. inbouw A.O.W./A.W.W.) en verminderd 
met de over het traktement verschuldigde premie A.O.W./AAW. 

4. Het aantal periodieke verhogingen bedraagt bij onze kerken 10, bij de N.H.K. 15 en bij de G.K.N. 20 (was 
15). De verlenging van de schaal verklaart de sterke stijging van het maximum-traktement bij de G.K.N. 

5. Het traktement bedraagt over 1991 na 10 periodieke verhogingen bij de N.H.K. f 39.540 en bij de G.K.N. 
f 37.361 (bij ons f 40.360). 

De jaarlijkse aanpassing van de traktementen vindt bij de N.H.K. en de G.K.N. plaats op basis van de ont
wikkeling van de salarissen bij de Overheid. 
Als gevolg hiervan werden over de jaren 1989 tot 1991 verhogingen toegepast van resp. 0,70%, 2,60 à 
3,00% en 3,40% (i.v.m. lagere meer verschuldigde sociale lasten vond geen verrekening plaats) . 
Tot en met 1980 vonden ook bij ons de aanpassingen plaats op basis van de ontwikkeling van de overheids
alarissen. De overstap naar de huidige methode vond plaats omdat de bezuinigingsmaatregelen bij de 
Overheid het salarisbeleid te zeer gingen beïnvloeden. 

5.4. De vakantietoeslag 
Conform het besluit van de generale synode werd ingaande 1990 aan de kerken geadviseerd om de 8% 
vakantieslag mede te berekenen over de waarde vrij wonen en de premie A.O.W./A.W.W. Op deze uitbrei
ding van de grondslag voor de toekenning van de vakantietoeslag kregen wij uitsluitend positieve reacties. 

5.5. De tegemoetkoming in de premie ziektekostenverzekering van minimaal 50% 
Als gevolg van de geleidelijke invoering van het plan Simons (bestaande uit het onderbrengen van 'zorg
voorzieningen' bij de volksverzekering A.W.B.Z.) zal de premie ziektekostenverzekering naar verwachting 
geleidelijk dalen. 
Ingaande 1992 zijn o.a. de medicijnen ondergebracht bij de A.W.B.Z. Welke invloed dit op de premie zal 
hebben is thans nog niet bekend. 
De premie A.W.B.Z. werd mede als gevolg van het onderbrenen van de medicijnen bij deze volksverzeke
ring verhoogd. In het kader hiervan wordt thans ook een nominale premie geheven. Deze bedraagt voor vol
wassenen f 125 per jaar en voor kinderen jonger dan 18 jaar 1/3 gedeelte hiervan. 
Deze nominale premie wordt evenals de zg. wettelijke bijdragen geïnd via de verzekeraars. 
Op grond van het bovenstaande zijn wij van mening dat de nominale premie A.W.B.Z. is te rekenen tot de 
premie ziektekostenverzekering. 

5.6. De waarde vrij wonen van de predikant 
Zowel voor de berekening van de vakantietoeslag als voor de fiscale waardering van het vrij wonen is de 
waarde vrij wonen onveranderd gelijk gesteld aan de vergoeding die de N.H.K. toekent aan predikanten 
wegens gemis van een ambtswoning. 
In het kader van het 'Samen-op-Weg'-proces kan deze vergoeding komen te vervallen. Is dit het geval, dan 
zullen wij ons opnieuw moeten beraden over de aan het vrij wonen toe te kennen waarde. 

5. 7. De vergoeding van de door de predikant verschuldigde premies volksverzekeringen 
Bij deze volksverzekeringen kan onderscheid worden gemaakt tussen enerzijds de A.O.W. en A.W.W. en 
anderzijds de A.W.W. en de A.W.B.Z. De premie verschuldigd inzake de A.O.W./A.W.W. kwam namelijkvan
af het begin als regel voor rekening van de werknemer, terwijl de premie inzake de A.A.W./A.W.B.Z. tot en 
met 1989 voor rekening van de werkgever en vanaf 1990 eveneens ten laste van de werknemer kwam. 
Bij ons kerkverband komen vanaf het begin zowel de premie A.O.W./A.W.W. als de premie 
A.W.W./A.W.B.Z. voor rekening van de kerken (de 'werkgever'). 
De aan de predikanten toegekende vergoeding is gelijk aan het bedrag waarvoor de premies volksverzeke
ringen zijn begrepen resp. behoren te zijn begrepen in de 1 e schijf van het tarief voor de belasting- en pre
mieheffing. 
Bij de N.H.K. komt de premie A.O.W./A.W.W. (voorshands nog) voor rekening van de kerken. Als compen
satie voor de overheveling van de premie AAW./A.W.B.Z. van de werkgever naar de werknemer wordt de 
voor werknemers van toepassing zijnde overhevelingstoeslag toegekend. 
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Bij de G.K.N. komen zowel de premie A.O.W./A.W.W. (sedert 1_985) als de premie AAW./A.W.B.Z. voor 
rekening van de predikanten ('werknemers') . Als compensatie voor de overheveling van de premie 
A.A.W./A.W.B.Z. wordt de overhevelingstoeslag toegekend. 
In een publicatie van het Gereformeerd Maatschappelijk Verbond (G.M.V.) van november 1991 genaamd 
'Rechtspositie en traktement van de predikant' worden de premies volksverzekeringen op dezelfde w11ze 
behandeld als bij de G.K.N. .. 
Vanaf 1 juni 1985 komt bij de Overheid de premie A.O.W./A.W.W. voor rekening va_n de ambtenaren, terw1JI 
als compensatie voor de overheveling van de premie A.A.W./A.W.B.Z . de overhevelingstoeslag wordt toege
kend. 
Gezien het bovenstaande en de hierna te vermelden argumenten stellen wij u voor om vanaf 1 januari 1993 
de premie A.O.W./A.W.W. niet meer afzonderlijk te vergoeden maar op te nemen in het traktement en als 
compensatie voor de overheveling van de premies A.A.W./A.W.B.Z. de overhevelingstoeslag toe te kennen. 
a. Bij de vaststelling van de belasting- en premietarieven wordt door de Overhe1d _mede_gelet op_het feit h1e_r

van op de netto-inkomens (de koopkracht) . Dit gebeurde met name ook per 1 Januan 1990 b1J de operatie 
Oort. Toen in het kader hiervan de premie A.A.W./A.W.B.Z. werd overgeheveld van de werkgever naar de 
werknemer, werd ter compensatie van dit nadeel voor de werknemer, een overhevelingstoeslag toege
kend. 

b. Bij het onder punt a. vermelde wordt er vanuit gegaan dat vanaf 1990 de premies volksverzeke'.ingen 
geheel voor rekening van de werknemer komen. Aangezien dit ten aanzien van onze predikanten met_het 
geval is, kan dit tot benadeling resp. bevoordeling van onze predikanten t.o.v. werknemers in het bednjfS-
leven aanleiding geven. . 

0 
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c. Per 1 januari 1992 werd de premie A.O.W./A.W.W. verhoogd met 0,35 1/o , terwijl de premie 
A.A.W./A.W.B.Z. werd verhoogd met 2,45%. Tegenover deze lastenverzwaring voor de werknemers van 
in totaal 2,80% stond een verhoging van de overhevelingstoeslag met 0,50% (voor werknemers vallend 
onder de Ziekenfondswet daalde de premie uit dien hoofde bovendien met 1,65%). 
De stijging van de premies met in totaal 2,80% kwam bij onze kerken, in tegenstelling tot het hiervoor ver
melde, niet ten laste van de predikanten {de 'werknemers') maar geheel ten laste van de kerken (de 
'werkgevers'). 

d. Thans wordt aan predikanten vergoed de in de 1e schijf begrepen premie A.A.W./A.W .B_. Z . {thans 
10,05%), vermeerderd met 6,00% wegens in de vorm van inkomstenbelasting _geheven premie. Met de 
omschakeling naar de overhevelingstoeslag worden de problemen vermeden die samenhangen met het 
feit dat de Overheid ook premies in de vorm van inkomstenbelasting heft. . .. 

Indien onze voorstellen worden aanvaard, dan heeft dit voor de door ons geadviseerde minimum traktemen-
ten tot gevolg dat: . . 
a. het traktement per 1 januari 1993 wordt verhoogd met f 6.660 per Jaar of wel f 555 per maand voor het in 

het traktement opnemen van de premie A.O.W ./A.W.W " 
b. In plaats van de compensatie premie A.A.W./A.W.B.Z. de overhevelingspremie wordt toegekend. Deze 

bedraagt over 1992 11 ,5% over maximaal f 71 .500. .. 
Indien reeds over 1992 de overhevelingstoeslag zou zijn toegekend zou de last voor de kerken bij de aan
vang van de schaal f 1.017 en bij het eind van de schaal f 64,00 lager zijn geweest. Deze bedragen zijn als 
volgt berekend: 

Traktement 
Vakantietoeslag 
50% premie ziektekostenverz., geschat 
Waarde vrij wonen 
Vergoeding premie A.O.W./A.W.W. 
Arbeidskostenforfait 

Compensatie premie A.A.W./A.W.B.Z., maximum 
Overhevelingstoeslag 11 ,5% 

Verschil 

aanvang schaal 

f 
33.840 

3.714 
2.500 
5.922 
6.660 

-1 .518 

51 .118 

6.896 
5.879 

-1 .017 

na 10 
periodieken 

f 
41 .520 

4.328 
2.500 
5.922 
6.660 
1.518 

59.412 

6.896 
6.832 

-64 

5.8. Vrije dagen in plaats van uitkering prijscompensatie in geld 
Het aantal a.t.v.-dagen komt voor 1992 uit op 12. Bij de Overheid bedraagt het aantal a.t.v.-dagen eveneens 
12. 
Het doel van de a.t.v.-dagen is het scheppen van arbeidsplaatsen. Dit wordt niet bereikt door predikanten 
meer verlof te geven (overigens hebben wij de indruk dat van deze mogelijkheid in onze kerken maar in 
beperkte mate gebruik wordt gemaakt). 
De N.H.K. heeft dan ook de niet uitbetaalde prijscompensatie ten dele aangewend voor toekenning van 
extra vrije dagen (3) en verlaging van de vut-leeftijd, terwijl de G.K.N. uitsluitend de vut-leeftijd heeft ver
laagd. 
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Wij stellen ons voor om af te wachten wat er met deze vrije dagen gebeurt. Mogelijk worden deze op enig 
moment omgezet in hogere vakantierechten. In dit verband merken wij op dat in de model-beroepsbrief uit
sluitend sprake is van vrije zondagen. 

5.9. Vergoeding van door de ambtsuitoefening verootzaakte kosten 
Over de jaren 1990 Vm 1992 werden n.a.v. het door de generale synode genomen besluit, uitsluitend indica
ties verstrekt omtrent vergoedingen m.b.t. het gebruik van de auto en de telefoon voor de ambtsuitoefening. 
Het verstrekken van indicaties omtrent vergoedingen voor representatiekosten, vakliteratuur en administra
tie- en bureaukosten (w.o. gebruik computer), kan - indien hieraan behoefte bestaat - alleen op een verant
woorde wijze plaats vinden na kennisneming, middels een enquête, van de in de praktijk betaalde vergoe
dingen. 
In het kader van het 'Samen-op-Weg'-proces is tussen de N.H.K. en de G.K.N. overeenstemming bereikt 
over de hoogte van de vergoedingen voor overige beroepskosten, namelijk als volgt: representatiekosten 
f 1.800; vakliteratuur (op declaratie) f 750; administratie- en bureaukosten f 1.500. Het op deze wijze toeken
nen van vergoedingen heeft een fiscale achtergrond (gevolgen Oort t.a.v. aftrekbaarheid kosten) . 

5. 10. Indicaties inzake vergoedingen voor bijzondere diensten 
Naar aanleiding van het door de generale synode genomen besluit, zijn, na het houden van een enquête, 
over 1991 en 1992 voor het eerst indicaties, met het karakter van een minimum, gegeven inzake vergoedin
gen voor bijzondere diensten. Deze zijn over deze beide jaren vrijwel gelijkluidend. 
Wij stellen ons voor om deze indicaties om de drie jaar te herzien. Deze bedragen thans als volgt: 
Preekbeurten: f 65,00 per dienst (de N.H.K. en de G.K.N. f 90,00 per dienst). 
Catechisatie-'uur': f 30,00 per 'uur' {de G.K.N. f 20,00 per 'uur') . 
Pastorale bezoeken: f 30,00 per uur off 90,00 per dagdeel {de N.H.K. f 107,00 per dag voor bijstand consu
lent; de G.K.N. f 45,00 per dagdeel). 
Vervoerskosten (per auto) : f 0,44 per km (1991 ), f 0,49 per km (1992). 
Bij het vaststellen van de vergoedingen voor een catechisatie- 'uur' en pastorale bezoeken bij de N.H.K. en 
de G.K.N. wordt er vanuit gegaan dat de predikant reeds door de eigen gemeente naar behoren wordt geho
noreerd, zodat hij voor hulpdiensten elders geen vergoeding op basis van een uurloon behoeft te krijgen. 

5. 11. Contact met de kerken 
In de afgelopen periode was er regelmatig contact met de kerken, zowel telefonisch als schriftelijk. 
Over twee contacten zouden wij het volgende willen melden: 
a. Door een der kerken werd de vraag gesteld of bij de aanpassing van de traktementen de invloed van de 

stijging van de kale huur (per 1 juli 1991 zelfs met 5,5%) niet wordt geëlimineerd uit de loonindex. 
Het antwoord hierop zou kunnen luiden: hiermee wordt reeds rekening gehouden door de loonindex uit
sluitend toe te passen op het traktement {dus niet op de waarde vrij wonen). 
Wat echter indien de kale huur (op langere termijn gezien) sterker stijgt dan de overige kosten van 
levensonderhoud? Dan geeft de ontwikkeling van het prijsindexcijfer het volgende beeld: 

over de periode augustus 1982 tot augustus 1985 steeg het totaal-prijsindexcijfer met 7,92%, terwijl het 
indexcijfer exclusief wonen met 6,68% steeg; 

- in de periode 1985 tot augustus 1991 steeg het totaal-indexcijfer met 8,70%, terwijl het indexcijfer 
exclusief wonen slechts met 5,67% steeg. 

In dit verband doet zich de vraag voor in welke mate in de afgelopen jaren de stijging van de kosten van 
levensonderhoud werd gecompenseerd in de lonen. Zeker zal compensatie ten dele in vrije tijd hebben 
plaats gevonden. 
Het is ons niet gebleken dat andere kerken met deze factor rekening houden. Overigens kan ook het 
omgekeerde het geval zijn: de overige kosten van levensonderhoud stijgen sneller dan de kale huur. 

b. Door een andere kerk werd de vraag gesteld in hoeverre pastorie-bewoners in geval van vrij wonen aan
spraak kunnen maken op huurbescherming. Het is namelijk niet zeker of de pastorie als een dienstwoning 
kan worden beschouwd. De rechter maakt namelijk onderscheid tussen 'eigenlijke' en 'oneigelijke' dienst
woningen. 
In het boekje 'Rechtspositie van de predikant' van het G.M.V. wordt op grond hiervan geadviseerd schrif
telijk vast te leggen dat de pastorie als ambtswoning ter beschikking wordt gesteld voor de duur waarop 
de predikant aan de gemeente is verbonden. 
In de model-beroepsbrief treffen wij een dergelijke clausule niet aan. 

6. Diverse onderwerpen 
Samenvatting totaal-overzicht exploitatierekeningen 1989 Vm 1991 (zie bijlage 85.2.). Hieronder volgt een 
samenvatting van de exploitatierekeningen, gesplitst in Emeritikas (gezien het aparte karakter hiervan) en de 
overige kassen. Hierbij zijn tevens de bedragen per lid/dooplid vermeld. 

maal (f 1.000) totaal per Emeriti per Overige per 
ziel ziel ziel 

Ontvangsten {baten): 
Omslagen en overige 
bijdragen 18.549 81 ,36 2.941 12,90 15.608 68,46 
Opbrengst beleggingen 5.435 23,84 2.922 12,82 2.513 11 ,02 

23.984 105,20 5.863 25,72 18.121 79,48 
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Uitgaven (lasten): 
Diverse uitgaven 19.341 84,83 3.424 15,02 15.917 69,81 

Voordelig saldo 4.643 20,37 2.439 10,70 2.204 9,67 

Omslagen komende periode 
Uit de bijlage begrotingen en geadviseerde minimum-bijdragen (zie bijlage 85.4.) blijkt dat de van de kerken 
gevraagde minimum-biJdragen stijgen van f 64,30 in 1992 tot gemiddeld f 71 , 13 over de jaren 1993 1/m 
1995. 
Deze stijging is als volgt te specificeren: 

1993/1995 1992 ShJging/daling 
f f 

Emeriti kas 20,83 14,50 StiJging 43,66% 
Buitenlandse zending 24,00 24,00 
Onderlinge bijstand en advies 7,25 8,30 Daling 12,65% 
Overige kassen 19,05 17,50 Stijging 8,86% 

Totaal 71 ,13 64,30 StiJging 11 ,06% 

In ons rapport aan de generale synode 1989 schreven wij dat er geen ruimte voor een echte verhoging kan 
z1Jn. Die is er nu naar onze mening ook niet. Bovendien lijkt de mogelijkheid tot 'schuiven' niet meer aanwe
zig. Gezien de inflatie van vorige jaren en de verwachte inflatie 1n de komende jaren menen wij dat dit per
centage hoog, maar nog wel verantwoord is. 

Deputaten ADMA 
In verband met dreigende liquiditeitsproblemen, voornamelijk ontstaan door het tekort over 1990, is de 
omslag van deputaten ADMA op hun verzoek over 1992 verhoogd met f 0,50. 

Kerkelijk Bureau 
De huidige administrateur levert goed werk en vervult zijn taak onzes 1nz1ens op een uitstekende manier. 

7. Collecten voor kerkelijke kassen 
Evenals in voorgaande perioden moesten wij constateren dat een aantal kerken voor een deel van de kas
sen niet - of slechts gedeeltelijk - aan de vastgestelde afdrachtverplichtingen voldoet. 
Te uwer informatie vindt u als bijlage nr. 85.3 een overzicht van de gesignaleerde tekortkomingen. In het 
overzicht zijn vermeld: 
1 . de ge_meenten die in ieder geval van de drie jaren voor een kas geen afdracht hebben gedaan, of in meer 

dan v1Jf gevallen nalatig waren; 
2. alle gemeenten die in het vorige overzicht waren vermeld, ook wanneer die nu volledig of bijna volledig 

aan hun verplichtingen voldeden. 
Er is een duidelijke verbetering in de afdrachten te zien. In de vorige periode was het aantal 'nalatigheden' 
390, dat 1s nu teruggelopen tot 284. Bovendien blijkt dat 9 kerken die in het vorige overzicht nog werden ver
meld als nalatig thans volledig aan de verplichtingen hebben voldaan. 
Helaas is bij enige kerken de nalatigheid nog toegenomen ondanks alle synodale vermaningen. 
Het todaal van de rnet-afdrachten bedroeg 1n de afgelopen periode f 272.961 (vorige periode f 311 .538). Dat 
1s 2,6 1/o (vonge penode b1Jna 3%) van het streefbedrag. Wanneer de kassen die meer, voldoende of bijna 
onvoldoende ontvingen buiten beschouwing worden gelaten wordt het beeld als volgt: 

Totaal 

Theologische Universiteit 
Emeritikas 
Gehandicapten en ziekenhuispastoraat 
Israël 
Zending 
Hulpverlening 

Blijft voor de niet-genoemde kassen 

te ontvangen 
f 

10.391 .295 

893.105 
2.924.991 

273.551 
110.267 

1.367.754 
433.123 

6.002.791 

4.388.504 

te weinig 
f 

272.961 

23.112 
4.888 

27.500 

245.461 
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Voor de met-genoemde kassen is de te lage ontvangst 5,6% (vorige periode 7,33%). De verbetering is alge
meen, maar voor de kassen die te weinig ontvangen is een 'tekort' van 5,6% toch nog ongewenst. 

8. Archief 
De archiefstukken van voor 1989 worden ingevolge het bepaalde in de Acta overgedragen aan het Archief 
van de generale synode. 

9. Accountantskosten 
Voor accountantskosten voteerde de generale synode Groningen 1989 een bedrag van f 68.000. Dat was 
nauwelijks hoger dan het bedrag dat werd gedeclareerd voor de periode 19861/m 1988 (f 67.715). 
Intussen zijn echter: 
a. de kosten van levensonderhoud (en daarmee in het algemeen de lonen) gestegen; 
b. de vermogens van de diverse kassen niet onaanzienlijk toegenomen, waardoor de controle omvangrijker 

was; 
c. op verzoek van deputaten Financiële Zaken en deputaten Kerkelijk Bureau besprekingen gevoerd in ver

band met een nieuwe lay-out jaarrekeningen en de controle daarop; 
d. biJ de kas Buitenlandse Zending veel meer uren besteed dan was voorzien omdat is gebleken dat niet kon 

worden gesteund op de gegevens die door de Accountant in Afnka zijn verstrekt. 
Tegen het geldende tarief berekend kwamen de kosten uit op f 106.000 exclusief Omzetbelasting. Dit 
bedrag 1s met een delegatie van deputaten besproken. De accountant bleek bereid, de declaratie te vermin
deren met een bedrag van f 15.000, zodat die in totaal gaat bedragen: 

Controlewerkzaamheden inzake de jaren 1989 1/m 1991 
Omzetbelasting 18,5% 

Totaal 

welk bedrag wij acceptabel achten. 
In verband hiermee verzoeken wij u, een bedrag van 
extra te voteren. 
Voor de periode 1992 1/m 1994 word1 een bedrag geschat van 
exclusief btw. Volgens het thans geldende tanef is de 
Omzetbelasting 17,5% of 

Totaal 

91.000 
16.835 

107.835 

39.835 

91 .100 

15.940 

107.000 

In deze schatting is aangenomen dat de kas Buitenlandse Zending minder werk zal opleveren dan in de vori
ge periode. Voor deze kas is geschat f 20.000 excl. btw. In de thans voorliggende declaratie bedragen de 
kosten voor die kas f 28.000 excl. btw. 
Nadere gegevens zullen wij zo nodig gaarne verstrekken. 

10. Bijzondere opdrachten 
De generale synode Groningen 1989 besloot: 
a. deputaten op te dragen de begrotingen van alle kashoudende deputaatschappen te beoordelen; 
b. deputaten op te dragen voorlopige voorstellen te doen aan de generale synode met betrekkingen tot de 

begrotingen van de kashoudende deputaatschappen en de daaruit voortvloeiende besluiten over de mini
mumbijdrage der kerken en het budget van de quaestor; 

c. deputaten op te dragen om hieromtrent aan de synode van 1992 een voorstel tot wijziging van hun 
instructie voor te leggen; 

d. deputaten te verzoeken om het rechtspositiereglement voor kerkelijke werkers aan te passen. 
Onze adviezen met betrekking tot het gevraagde onder a. en b. is neergelegd in bijlage 85.4. van dit rapport. 
Ons _advies met betrek_king tot het gevraagde onder c. vindt u in het bijgevoegde ontwerp (bijlage 85.5.). 
Daann 1s tevens een u1twerk1ng gegeven van wat door eerdere synoden over ons werk is besloten, terwijl 
tevens rekening is gehouden met nieuwere inzichten in financiële controles. 
On.s advies over het rechtspositiereglement voor kerkelijke werkers vindt u in bijlage 85.6. 
BhJkens de Acta van de generale synode is ons deputaatschap nog opgedragen ons te bezinnen op gediffe
rentieerde toetsingscriteria voor de vermogenspositie van de kashoudende deputaatschappen. 
Ons advies daarover is neergelegd in bijlage 85.7. 

11. Financiële overzichten en rapporten 
Ter vertrouwelijke kennisneming treft u in bijlage 85.1. de financiële overzichten van de kerkelijke kassen 
aan. Eveneens zullen ter vertrouwelijke kennisneming ter synode aanwezig zijn de door het Kerkelijk Bureau 
opgemaakte financiële jaarverslagen over de jaren 1989, 1990 en 1991 , alsmede de verklaringen van bevin
dingen van de accountant (over 1990 en 1991 opgenomen in de jaarverslagen). 
In bijlage 85.2. vindt u de totaal-overzichten over de genoemde jaren, met vergelijkende cijfers van de vorige 
verslagperiode. 
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12. Benoemingen 
Ingevolge de instructie kan br. G.P. Groeneveld niet worden herbenoemd. Een voorstel tot benoeming van 
een nieuwe primus-deputaat en een nieuwe secundus wordt ingevolge art. 50 sub 14 K.O. in de eerste zit
tingsweek van de synode per afzonderlijke brief ingediend. 

Bijlage 85.4. 

A.H.J . Schwartz, voorzitter 
C. Kleinjan , secretaris 

BEOORDELING BEGROTINGEN EN ADVIES MINIMUM-BIJDRAGEN 

In verband met onze opdracht hebben wij in november 1991 aan alle kashoudende deputaatschappen 
gevraagd, voor 1 maart 1992 begrotingen voor de periode 1993 Vm 1995 aan ons te zenden. Tevens gaven 
wij enige richtlijnen voor de opstelling hiervan, namelijk omtrent het zielental (75.500), de te hanteren rente
voet (7%) en het stijgingspercentage van de personeelskosten (3%). Enkele deputaatschappen reageerden 
tijdig. De meeste begrotingen kwamen laat tot heel laat binnen, en soms pas na herhaald aandringen. 
Kennelijk waren de diverse deputaatschappen niet geheel voorbereid op datgene wat van hen zou worden 
gevraagd. 
De vorm waarin de begrotingen werden aangeleverd verschilde van geval tot geval. Wij hadden niet een 
bepaalde vorm voorgeschreven. Waarschijnlijk zal dat een volgende maal wel moeten gebeuren. 
In de hierna volgende opstellingen hebben wij de cijfers van de (penningmeesters van de) verschillende 
deputaatschappen soms samengevoegd, soms gespecificeerd, al naar dat naar onze mening zinvol was. 
Bovendien zijn alle bedragen genoemd in duizenden. Onder de baten zijn de bijdragen van de kerken niet 
begrepen: die vormen het te dekken saldo, wat in het algemeen de gevraagde bijdrage kan zijn. Soms is 
daarvan afgeweken, naar beneden wanneer het vermogen van het deputaatschap volgens ons advies toet
singscriteria voor de vermogenspositie te hoog was. Een enkele maal werd over de begroting ook een 
opmerking gemaakt omdat naar onze mening te hoge uitgaven waren opgevoerd. 
In een totaal-overzicht is een recapitulatie gegeven van de begrotingen, van de gevraagde bijdragen en de 
door ons geadviseerde bijdragen. Als vergelijking is daarin tevens een kolom opgenomen van de bijdragen 
voor 1992. 

BEOORDELING BEGROTINGEN EN ADVIES MINIMUM-BIJDRAGEN 

1993 1994 1995 
f f f 

1. Theologische Universiteit 
BATEN: 
Giften en legaten 1 1 1 
Bijdragen Ned. Gerei. Kerken 1 1 1 
Vrouwencomité 125 125 125 
Subsidie Ministerie 625 655 680 
College- en inschrijfgelden 90 90 90 
Ontvangen interest 415 420 425 
Overige inkomsten 10 10 10 

1.267 1.302 1.332 

LASTEN: 
Personeelskosten 1.080 1.125 1.170 
Bibliotheek 120 125 130 
Huisvestingskosten 140 145 150 
Diverse kosten 140 145 150 
Onvoorzien 20 25 30 

1.500 1.565 1.630 

Te dekken 233 263 298 

Is per lid/dooplid f 3,09 f 3,48 f 3,95 

Opmerkingen: 
De begroting lijkt negatief gekleurd. In verband met de vermogenspositie van deze kas zou in het geheel 
geen bijdrage nodig zijn . Omdat echter de betrokkenheid van de kerken bij de Universiteit moet blijven stel
len wij voor de bijdragen te handhaven op het ook voor 1992 gevraagde bedrag: f 3,00 per lid/dooplid per 
jaar. 
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3. Kerk en Bedrijfsleven 
BATEN: 
Interest 6 6 6 

LASTEN: 
Algemene kosten 46 47 48 
Subsidie industriepastoraat 37 38 39 
Bijdragen werkgroepen 2 2 3 
Brochures en publicaties 4 5 5 

89 92 95 

Te dekken 83 86 89 

Is per lid/dooplid f 1,10 f 1,15 f 1,20 

Opmerkingen: 
Met de begroting kan accoord gegaan worden. De bijdrage zou kunnen worden gesteld op het gemiddelde: 
f 1, 15 per lid/dooplid per jaar. Die was voor 1992 f 1, 10. 

4. Emeritikas 
De begroting van deputaten Emeritikas is door deze deputaten ook opgenomen in hun verslag aan de gene
rale synode; zie aldaar. Met deze goed onderbouwde begroting kunnen wij volledig accoord gaan. De ver
plichtingen van deze kas zijn (actuarieel berekend) veel hoger dan de 'reserve'. 
De gevraagde bijdragen ad f 20,00, f 21 ,00 en f 21 ,50 betekenen een forse verhoging ten opzichte van 1992 
(f 14,50) maar wij menen dat daaraan niet is te ontkomen, hoewel de bijdrage uit de kerken nagenoeg 
geheel wordt aangewend tot verhoging van de bestaande reserve. 

5. Varenden 
BATEN 
Vnjwillige bijdrage varenden 8 8 8 
Interest 8 8 8 

16 16 16 

LASTEN 
Personeelskosten 86 88 91 
Bijdrage Mannheim 1 1 1 
Kompas 2 3 3 
Diverse kosten 13 13 13 

102 105 108 

Te dekken 86 89 92 

Is per lid/dooplid f 1,14 f 1,18 f 1,22 
Gevraagde bijdrage f 1,20 f 1,20 f 1,20 

Opmerkingen: 
Met de ingediende begroting kan accoord gegaan worden. De bijdrage zou op het gevraagde bedrag kun-
nen worden gesteld: f 1,20 per lid/dooplid. In 1992 was de minimum-bijdrage f 1,05. 

6. Kerkjeugd 
BATEN 
Interest 11 9 7 
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LASTEN 
Subsidie C.G.J.O. 60 60 60 
Subsidie L.C.J. 25 30 35 
Subsidie 1.F.E.S. 15 15 15 
Subsidie overige activiteiten 5 5 5 
Kosten studie en onderzoek 5 5 5 
Algemene kosten 15 15 15 

125 130 135 

Te dekken 114 121 128 

Is per lid/odoplid f 1,51 f 1,60 f 1,70 
Gevraagde bijdrage f 1,25 f 1,25 f 1,25 

Opmerkingen: . .. . 
Het streven van de Overheid is er op gericht, de subsidiëring van levensbeschouwelijk Jeugdwerk sterk te 
verminderen. Daardoor zullen de tekorten van de C.G.J.O. naar verwachting toenemen. Een deel van de 
inkomstendaling zal vermoedelijk kunnen worden opgevangen door bezuiniging _op personeelskosten. De 
L.C.J. wordt niet door het rijk gesubsidieerd. Door de groei van deze organIsatIe Is er een grotere behoefte 
aan ondersteuning. . .. 
Gezien het eigen vermogen kan deze kas wat interen. Daardoor Is een b1Jdrage, lager dan het te d_ekken 
bedrag mogelijk. Met de gevraagde bijdrage van f 1,25 per lid/dooplid kan accoord worden gegaan. Die was 
in1992f1 ,00. 

7. Gehandicapten en ziekenhuispastoraat 
BATEN 
Interest 13 12 12 

LASTEN 
Werkgroep Recreatie (uit interest) 4 4 4 
Personeelskosten 86 88 91 
Algemene kosten en onvoorzien 23 23 23 

113 115 118 

Te dekken 100 103 106 

Is per lid/dooplid f 1,32 f 1,36 f 1,40 
Gevraagde bijdrage f 1,30 f 1,30 f 1,30 

Opmerkingen: . . 
Met de begroting kan accoord gegaan worden. Een kleine intering op het eigen vermogen Is acceptabel. De 
bijdrage is te stellen op f 1,30 per lid/dooplid (1992: f 1,20). 

8.ADMA 
BATEN 0 0 0 

LASTEN 
Bijdrage aan Diakonaal Bureau 213 233 249 
Kosten publicaties 11 12 13 
Participatiekosten commissies 1 2 2 
Reis-, verblijf- en vergaderkosten 27 29 32 
Diverse kosten 27 30 33 

Te dekken 279 306 329 

Is per lid/dooplid f 3,69 f 4,05 f 4,36 
Gevraagde bijdrage f 3,80 f 4,15 f 4,45 

Opmerkingen: 
De uitgaven van dit deputaatschap stijgen (volgens de begroting) van f 229.000 in 1991 via f 258.000 in 
1992 tot f 279.000 in 1993, f 306.000 in 1994 en f 329.000 in 1995. Dit is een stijging van 12,6% in 1992, 
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8,1% in 1993, 9,7% in 1994 en 7,5% in 1995. Deze verhogingen staan in geen verhouding tot de verwachte 
prijsstijgingen. 
Wij zijn van mening dat dit deputaatschap (in overleg met het Diakonaal Bureau) de uitgaven zal moeten 
beperken. De beperkingen zullen vooral moeten worden gevonden in de secundaire personeelskosten, 
zoals reis-, verblijf- en vergaderkosten, en de diverse kosten. 
Desondanks adviseren wij u, de (oorspronkelijk) gevraagde minimum-bijdrage van (gemiddeld) f 4,00 per 
lid/dooplid toe te kennen. Met de dan te verwachten overschotten kan de vermogenspositie van deze kas 
worden versterk1 hetgeen dringend nodig is. 

Ba. 'De Poort' 
Voor 'de Poort' is subsudiëring door de Overheid toegezegd. Om de werkzaamheden verder te kunnen uit
bouwen tot een landelijk netwerk wordt een jaarlijkse uitgaaf verwacht van f 30.000. Daarvoor is een bijdra
ge van f 0,40 per lid/dooplid per jaar nodig. 

Bb. Diakonaal Bureau 
LASTEN 
Personeelskosten 
Kantoorhuur 
Afschrijving en vervanging inventaris 
Kantoorbehoeften 
Onderhoud kantoormachines 
Kerkelijk administratief Bureau 
Accountantskosten 
Abonnementen 
Bibliotheek 
Huishoudelijke kosten 
Telefoon, fax, port en kopieerkosten 
Diversen en onvoorzien 

DEKKING 
ADMA 
Kerk en bedrijfsleven 
Hulpverlening 
Commissie integratie 

Opmerking: 

226 
15 
5 
6 

5 
1 
2 
2 
1 
4 
3 

270 

213 
28 
20 

9 

270 

241 258 
16 17 
5 5 
6 6 
1 
5 5 
1 1 
2 2 
2 2 
1 1 
4 5 
6 3 

290 305 

233 249 
28 27 
20 20 

9 9 

290 305 

Bij deze begroting valt op, dat de kostenstijging geheel wordt afgewenteld op ADMA. Dat lijkt niet juist: de 
kostenstijging zal ook te maken hebben met de diensten aan andere deputaatschapen. Dat heeft echter te 
maken met eerder gemaakte afspraken. Het is echter de vraag of dit gehandhaafd moet blijven. Mede door 
deze afspraken stijgen de kosten van ADMA onevenredig. 
Overigens dient de bepleite beperking van de uitgaven bij ADMA te beginnen bij de secundaire personeels
kosten van het Diakonaal Bureau. 

9. Kerken in de polders 
Daar deze Kas wordt samengevoegd met de Kas Onderlinge Bijstand en Advies behoeft aan de begroting 
hier geen aandacht te worden geschonken. 

10. Onderlinge bijstand en advies 
BATEN 
Interest 103 91 79 

LASTEN 
Uitkeringen: 
- Kerkbouw 215 240 300 - Predikantskosten 259 285 311 - Draagkracht 25 25 25 - Pensioenen 27 28 29 - Juridische bijstand 20 20 20 
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Verplichtingen Polderkerken: 
60 55 50 - Zeewolde 
18 19 20 - Pensioen 

21 22 Algemene kosten 20 

644 693 777 

Te dekken 541 602 698 

f 7,17 f 7,97 f 9,24 Is per lid/dooplid 
Gevraagde bijdrage f 7,25 f 7,25 f 7,25 

Opmerkingen: 
honoreren. In 1992 bedroegen de minimum-bijdragen van Wij adviseren u, de gevraagde bijdrage te 

O.B.E.A. en S.K.IJ .P. samen f 8,30. 

12. Evangelisatie 
BATEN 
Interest 15 15 15 

LASTEN 
Subsidie: 

44 46 - Twente 42 
- Noord-Holland 48 51 53 
-Amsterdam 25 25 25 
- Antwerpen 41 44 44 
- Wegwijzerkampen 9 9 9 
- Diversen 5 5 5 
Evangelie en Moslims 28 28 28 
Personeelskosten 93 85 87 
Exploitatie 'Ga' 6 6 6 
Diverse kosten 21 21 21 

318 318 324 

Te dekken 303 303 309 

Is per lid/dooplid f 4,01 f 4,01 f 4,09 
Gevraagde bijdrage f 4,00 f 4,00 f 4,00 

Opmerkingen: b d d b" Met de begroting en de gevraagde minimum-bijdragen kan accoord gegaan worden. In 1992 e reeg e IJ-
drage f 3,60. 

13. Evangelieverkondiging onder Israël 
BATEN 
Giften 
Zendingsdagen 
Interest 
Overige inkomsten 

18 
16 
35 

3 

72 

19 
16 
26 

3 

64 

19 
16 
23 

4 

62 
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LASTEN 
Kosten Israël-werker 101 111 129 
Bijdragen Israël-organen 12 12 13 
Diverse kosten: 
- Vergaderkosten 12 12 13 
- Bezinnings- en toerustingskosten 15 15 15 
- Overige 49 45 55 
Exploitatie Vrede over Israël 24 36 43 

213 231 268 

Te dekken 141 167 206 

Is per lid/dooplid f 1,87 f 2,21 f 2,72 
Gevraagde bijdrage f 0,35 f 0,35 f 2,66 

Opmerkingen: 
Het Exploitatie-tekort van 'Vrede over Israël' beliep in1991 f 7.897. Volgens de begroting zou dat oplopen tot 
f 43.400 in 1995. Dat lijkt volstrekt onaanvaardbaar. Wij menen dat een bedrag van f 0,57 per lid/dooplid per 
jaar alleen voor een blad op het totaal van de minimum-bijdragen niet kan. In verband daarmee zou een 
andere manier van exploitatie van dit blad moeten worden overwogen. 
Blijkens mededeling van deputaten Israël heeft de generale synode 1989 een budget toegekend voor bezin
ning en toerusting. De vraag is, of dat in de komende periode weer noodzakelijk is. 
Onder de algemene kosten is per jaar een bedrag van ruim f 8.000 begrepen voor secretariële ondersteu
ning en bureaukosten. 
De gevraagde bijdrage is lager dan het te dekken bedrag. Deputaten Israël gaan er van uit, dat het vermo
gen mag dalen tot ongeveer 1,5 x de jaarlijkse vaste lasten. In onze aanbevelingen (bijlage 85. 7 van dit rap
port) gaan wij uit van 1 x de vaste lasten. Dan is een bijdrage van drie maal f 0,75 per lid/dooplid per jaar vol
doende, zelfs wanneer de uitgaven het niveau van de begroting bereiken. 

14. Buitenlandse Zending 
BATEN 
Opbrengst beleggingen 175 175 175 

LASTEN 
Indonesië 195 166 191 
Botswana 198 204 212 
idem 180 
Venda 528 511 493 
KwaNdebele 560 674 701 
idem 32 
Nederland 349 354 358 

2.042 1.909 1.955 

Te dekken 1.867 1.734 1.780 

Is per lid/dooplid f 24,73 f 22,97 f 23,58 
Gevraagde bijdrage f 24,00 f 24,00 f 24,00 

Opmerkingen: 
Deze begrotingen wijken enigszins af van die ingediend bij de synode. De invloed hierop van getroffen en 
vrijgevallen 'voorzieningen' hebben wij namelijk geëlimineerd. Deze bestaan in onze optiek niet als zodanig 
maar vormen een onderdeel van het eigen vermogen (conform de door ons gegeven richtlijnen) en spelen 
een rol bij de beoordeling van de gewenste hoogte hiervan. 
Met de gevraagde bijdrage blijft dit vermogen in stand. Zo gezien zou de omslag iets kunnen dalen. Omdat 
de Zending in het algemeen toch meer ontvangt dan de gevraagde bedragen is een correctie op de 
gevraagde omslag niet zinvol , zodat wij adviseren de gevraagde bijdrage (gesplitst in f 6,00 uit collecten en 
f 18,00 uit anderen hoofde) te verlenen. 
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Begroting 1993 Begroting 1994 Begroting 1995 
Baten Lasten Baten Lasten Baten Lasten 

xf1.000 X 11.000 xf1.000 X 11.000 X 11 .000 xf1 .000 

Theol. 
Univ. 1.267 1.500 1.302 1.565 1.332 1.630 
Kerk en 
bedrijfsleven 6 89 6 92 6 95 
Emeriti 1.230 1.400 1.330 1.495 1.430 1.620 
Varenden 16 102 16 105 16 108 
Kerkjeugd 11 125 9 130 7 135 
Gehandicapten 
en ziekenhuis 13 113 12 115 12 118 
ADMA 273 291 312 
Gliagg-de Poort 
OBEA Polders 103 644 91 693 79 777 
Evangelisatie 15 318 15 318 15 324 
Israël 72 213 64 231 62 268 
Zending 175 1.891 175 1.892 175 1.856 
Uit anderen hoofde 
Hulpverlening 216 556 217 557 218 508 

3.124 7.224 3.237 7.484 3.352 7.751 

• Dit bedrag is inclusief de door ons toegestane verhoging van f 0,50. 
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Gevraagde bijdrage 
1993 1994 1995 

X 11 .000 xf1.000 X 11 .000 

3,09 3,48 3,95 

1,10 1,15 1,20 
20,00 21 ,00 21 ,50 

1,20 1,20 1,20 
1,25 1,25 1,25 

1,30 1,30 1,30 
3,75 4,00 4,25 
0,40 0,40 0,40 
7 25 7,25 7,25 
4,00 4,00 4,00 
0,35 0,35 2,66 
6,00 6,00 6,00 

18,00 18,00 18,00 
2,50 2,50 2,50 

70,19 71 ,88 75,46 
---
---

• De door de generale synode 1989 vastgestelde bedragen waren: voor ADMA f 3,00; totaal f 64,30. 
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Geadviseerde bijdrage 
1994 1995 

X 11 .000 X 11 .000 

3,00 3,00 

1,15 1,15 
21,00 21 ,50 

1,20 1,20 
1,25 1,25 

1,30 1,30 
4,00 4,00 
0,40 0,40 
7,25 7,25 
4,00 4,00 
0,75 0,75 
6,00 6,00 

18,00 18,00 
2,00 2,00 

71,30 71,80 
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Bijdrage 
1992 was 

xf1.000 

3,00 

1,10 
14,50 
1,05 
1,00 

1,20 
• 3,50 

1,30 
8,30 
3,60 
0,35 
6,00 

18,00 
1,90 

• 64,80 
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1. 

Bijlage 85.5 

ONTWERP 
Instructie voor deputaten financiële zaken (vet getypt is nieuw) 

Art. 1. Naam en instelling. 
Het door de generale synode ingestelde deputaatschap voor financiële zaken 
bestaat uit vijf leden en een algemeen secundus, om de drie jaren door de generale 
synode te benoemen. De synode benoemt de voorzitter als zodanig; de deputa• 
ten verdelen overigens zelf de werkzaamheden. 
Tot lid kan niet worden benoemd: 
a. het langstzittende lid van de aftredende deputaten; 
b. hiVzij die deputaat is van één der kerkelijke kassen; 
c. hij die door de generale synode tot quaestor is benoemd. 

Art. 2. Taak. 
Het deputaatschap heeft tot taak overeenkomstig deze door de generale synode 
gegeven instructie inzake financiële aangelegenheden van kerken, classes, syno
den en deputaatschappen te informeren, te controleren, te beoordelen, te advise
ren en te rapporteren. 

Art. 3. Deskundige bijstand. 
Deputaten kunnen zich bij de uitoefening van hun in art. 2 genoemde taak doen bij-
staan door een of meer deskundigen. 
Indien deze deskundige een accountant is dient hij certificeringsbevoegdheid 
te hebben. Elke generale synode bepaalt het bedrag dat deputaten daartoe in de 
volgende drie-jaarlijkse periode ten hoogste kunnen aanwenden. Het bedrag der 
gemaak1e kosten wordt door bemiddeling van de quaestor der generale synode op 
advies van deputaten voor financiële zaken naar redelijkheid omgeslagen over 
de betrokken deputaatschappen. 

Art. 4. Informatie. 
Deputaten gaan elk jaar aan de hand van de gepubliceerde loon-indexcijfers en 
andere objectieve informatie na of en in hoeverre de minimum-predi-

kantstrak1ementen moeten worden gewijzigd. 
Zij doen van het resultaat van dat onderzoek mededeling aan de kerkeraden, classes 
en particuliere synoden vóór de aanvang van het nieuwe jaar. 
Deputaten geven tevens indicaties voor de te betalen vergoedingen voor bijzon
dere diensten, zoals catechese, preekbeurten enz. In andere gemeenten en voor 
vergoedingen voor kosten, zoals auto- en telefoonkosten enz. 

Art. 5. Controle. 
Deputaten controleren jaarlijks de financiële administratie en de jaarstukken van alle 
kashoudende deputaatschappen die aan de generale synode verantwoording schuldig 
zijn, alsmede éénmaal per drie jaar die van de quaestor van de generale synode. 
Zij betrekken in hun onderzoek de volledigheid van de verantwoording van de ont
vangsten, de rechtmatigheid van de uitgaven, de aanwezigheid en de wijze van beleg
ging der bezittingen, het bestaan der vorderingen en het bestaan en de volledigheid 
van de schulden, de omvang van de liquiditeit en het vermogen, de doelmatigheid van 
de administratie, de tenaamstelling van de rekeningen, de beschikkingsbevoegdheid 
van de penningmeesters, de functiescheiding binnen het betreffende deputaat
schap, de scheiding tussen kerkelijke en particuliere of andere administraties, en 
voorts alles wat tot de financiële verantwoording behoort. Zo nodig plegen zij overleg 
met de betrokkenen en in ieder geval geven zij van het resultaat der controle kennis aan 
het betrokken deputaatschap opdat dit zijn penningmeester kan déchargeren. Indien 
deputaten menen dat uitgaven wel rechtmatig maar misschien niet (geheel) doel
matig zijn, geven zij hiervan kennis aan het betrokken deputaatschap. 

Art. 6. Advies. 
Deputaten dienen alle kashoudende deputaatschappen die aan de generale synode 
verantwoording schuldig zijn , en de quaestor van de generale synode, alsmede desge
vraagd alle andere kerkelijke vergaderingen en instanties van advies in aangelegenhe
den betreffende hun financieel beheer. 

OORSPRONKELIJKE TEKST 
voor zover daarvan in het ontwerp wordt afgeweken en dat niet op andere wijze is 
aangegeven. 

Het bedrag der gemaak1e kosten wordt jaarlijks door bemiddeling van enz. 

Deputaten gaan in de maand december van elk jaar aan de hand van het indexcijfer 
der lonen na of en in hoeverre de bedragen van de in art. 187 

--

sub 7 der Acta van de generale synode 1959 weergegeven regeling behoren te 
worden gewijzigd, en doen van het resultaat van dit onderzoek met verwijzing naar 
art. 187 van de Acta dezer synode en naar art. 211 van de Acta van de generale 
synode 1962 mededeli 
ng aan de kerkeraden, classes en particuliere synoden vóór hun eerste vergaderin
gen in het nieuwe jaar. 

.i,. 
ex, 
1\) 

.i,. 
ex, 

"' 



Zij streven daarbij naar uniformiteit in de onderscheiden jaarstukken 
en geven voorschriften voor de grondslagen van waardering van activa en 
passiva (waaronder verplichtingen) en de grondslagen voor de bepaling van 
het resultaat. Zij geven tevens voorschriften voor de indeling van de financië
le jaarverslagen. 

Art. 7. Begrotingen. 
Deputaten beoordelen vóór de aanvang van de drie-jaarlijkse generale syno
de de drie-jaarlijkse begrotingen en de voorgestelde minimumbijdragen van 
alle kashoudende deputaatschappen die aan de generale synode verantwoor
ding schuldig zijn. 
Deputaten kunnen op verzoek van deputaatschappen die een kas beheren -
indien in enig jaar door onvoorzienbare omstandigheden een exploitatiete
kort is ontstaan groter dan 10% van de voor dat jaar begrote omslag - toe
staan in de maand oktober van het volgende jaar aan deputaten van het ker
kelijk-administratief bureau een van de door de generale synode vastgestelde 
minimum bijdrage afwijkend bedrag op te geven ter vermelding op het collec
terooster van het volgend jaar. 
Bij de beoordeling van een desbetreffend verzoek zullen deputaten mede in 
aanmerking nemen de liquiditeit en het vermogen van het betrokken depu
taatschap. 

Art. 8. Rapport. 
Deputaten brengen aan elke drie-jaarlijkse generale synode rapport uit: 
a. van de door hen verrichte werkzaamheden; 
b. van het resultaat der door hen ingestelde controle met advies omtrent het al of 

niet verlenen van decharge over de gecontroleerde tijdvakken aan de beheer
ders van de kassen; 

c. van de naar hun mening door de generale synode te geven aanwijzingen of 
opdrachten; 

d. van de vermogenspositie van de onderscheiden kassen; 
e. van dat wat voortvloeit uit de beoordeling van de voorgestelde begrotin

gen. 

Voor zover dit rapport het beleid van bepaalde deputaatschappen of personen dan 
wel de vermogenspositie betreft, heeft het een vertrouwelijk karakter. 

Zij streven daarbij naar uniformiteit in de onderscheiden administraties en in de 
samenstelling van de jaarstukken. 

Intentie overgenomen uit Acta generale synode 1974 art. 160. 

Deze zin staat niet in de Acta generale synode 1974. 

d. van de kapitaalrekeningen en de vermogenspositie van de onderscheiden kas. 

kapitaalrekeningen 

... 
~ 

... 
(X) 
01 
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Bijlage 85.6. 

AANPASSING RECHTSPOSITIEREGELING KERKELIJK WERKERS 

De generale synode 1989 besloot ons deputaatschap te verzoeken om de rechtspositieregeling van kerkelij
ke werkers aan te passen (art. 134 punt 3) . De aanleiding tot dit besluit vormde het rappCJrt van deputaten 
Kerkelijk Administratief Bureau (bijlage 67). Hierin wordt het volgende voorgesteld : WIJ stellen voor de 
rechtspositieregeling voor kerkelijk werkers, zoals vastgesteld door de generale synode 1986 art. 177, zoda
nig aan te passen, dat deze regeling van toe.passing is zowel op kerkelijke werkers als d_e ovenge medewer
kers in dienst van de deputaatschappen. W11 zouden gaarne zien dat deputaten F1nanc1ele Zaken 1n overleg 
met de betrokken deputaatschappen de noodzakelijke wijzigingen aanbrengen waardoor uniformering wordt 
bereikt en alle medewerkers onder een en dezelfde rechtspositieregeling vallen. De door de synode 
benoemde commissie heeft dit voorstel ondersteund (bijlage 68). 
De huidige rechtspositieregeling heeft betrekking op kerkelijke werkers met een bijzondere opdracht in de 
zin van art. 3 sub 8 van de Kerkorde. 
De opdracht van de generale synode 1983 aan ons deputaatschap luidde als _volgt: 'het onv,;erpen van richt
lijnen ten aanzien van de rechtspositie , de honorenng en de sociale voorzieningen van beliJdende leden der 
kerken, die niet-ambtelijke arbeid verrichten'. .. . 
De medewerkers van deputaatschappen zijn niet te rangschikken onder de kerkeliJke werkers als hiervoor 
bedoeld. Het gaat hier duidelijk om een andere doelgroep. Niettemin zijn wij van mening dat zij onder dezelf
de rechtspositieregel ing kunnen vallen. Immers is er - maatschappelijk gezien - reeds sprake van een grote 
mate van uniformiteit. Er moeten dan echter wel twee groepen worden onderscheiden. 
Bij medewerkers van deputaatschappen (waarbij voor dit doel niet de predikanten zijn te rekenen) gaat h~t 
om medewerkers werkzaam bij de Theologische Universiteit, het Diakonaal Bureau, het Kerkelijk 
Administratief Bureau en de Buitenlandse Zending. 
Onder de genoemde deputaatschappen is een enquête gehouden, waarbij een aantal vragen is gesteld over 
de thans geldende arbeidsvoorwaarden. 
Thans wordt door genoemde deputaatschappen zowel gebruik gemaakt van de 'Rechtspositieregeling __ voor 
medewerkers in algemene dienst van de Gereformeerde Kerken' als van hetgeen elders (w.o. het bednJfsle-
ven) gebruikelijk is. _ .. . 
De huidige rechtspositieregeling is in belangrijke mate geënt op die voor medewerkers in kerkeliJke dienst 
van de Gereformeerde Kerken (o.a. zijn de salarisschalen hieraan ontleend). 
Voor de aangepaste rechtspositieregeling is zowel gebruik gemaakt van die voor medewerkers in algemene 
dienst als die voor medewerkers in kerkelijke dienst. Overigens vertonen de beide regelingen veel overeen-
komst (o.a. worden dezelfde schalen gehanteerd). . .. .. 
De rechtspositieregeling voor kerkelijke werkers had het karakter van een nchtliJn. W11 stellen u voor de aan
gepaste regeling voor zowel kerkelijke werkers als medewerkers in dienst van deputaatschappen de status 
van richtlijn te geven. Dit mede omdat terzake van deze regeling nog geen overleg met de betrokken depu
taatschappen heeft kunnen plaatsvinden (eerst in een vrij laat stadium kwamen wij er achter dat met 'aan-
passing' meer werd bedoeld dan alleen actualisering) . . . . 
In de bestaande rechtspositieregeling zijn uitsluitend de belangrijkste zaken geregeld. Dit 1s ook 1n de aange
paste versie hiervan het geval. Wij achten die verantwoord gezien het beperkte_ aantal werknemers waar het 
hier om gaat. Derhalve zullen in voorkomende gevallen over een aantal zaken 1nd1v1dueel afspraken moeten 
worden gemaakt. . .. 
Op ons deputaatschap rust op grond van het bepaalde in art. 3 sub 8 van de Kerkorde de _taak om nchtliJnen 
te geven ten aanzien van de rechtspositie van kerkelijk werke~s. Nu de rechtspositieregeling ook _betrekkmg 
heeft op medewerkers in dienst van deputaatschappen, doet zich de vraag voor of het niet nuttig 1s om hier
omtrent ook een en ander op te nemen in onze instructie. Immers behoeft deze regeling telkenjare aanpas
sing. 
Verder behoeft deze aangepaste rechtspositieregeling geen toelichting. 

RECHTSPOSITIEREGELING VAN KERKELIJK WERKERS 
EN MEDEWERKERS VAN DEPUTAATSCHAPPEN 

(Noot: waar in de regeling de mannelijke persoonsvorm wordt gebruikt, dient in voorkomend geval de vrou
welijke persoonsvorm te worden gelezen.) 

Algemene bepalingen inzake de arbeidsovereenkomst. 
Art. 1. 
Deze overeenkomst is een arbeidsovereenkomst zoals genoemd in art. 1637a van het Burgerlijk Wetboek. 

Art. 2. 
Werkgever: de Raad van de Christelijke Gereformeerde Kerk c.q. een Deputaatschap van de Christelijke 
Gereformeerde Kerken met wie een arbeidsovereenkomst is aangegaan. 

Art. 3. 
Werknemer: het belijdend lid van de Christelijke Gereformeerde Kerken aan wie, als kerkelijk werker in de 
zin van art. 3 sub 8 van de Kerkorde, door de werkgever een schriftelijke bijzondere opdracht is verstrekt, 
c.q. de in Nederland woonachtige medewerker, niet zijnde een predikant, van een deputaatschap van de 
Christelijke Gereformeerde Kerken, met wie een arbeidsovereenkomst is aangegaan in de zin van het 
Burgerlijk Wetboek. 
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Art. 4. 
Salaris: het tussen werkgever en werknemer overeengekomen bruto salaris per maand, exclusief vakantie
toeslag, eventuele toelagen en kostenvergoedingen. 

Art. 5. 
Werkgebied (indien aangewezen): het door de werkgever aangewezen gebied, waarin de werknemer zijn 
werkzaamheden verricht. 

Art. 6. 
Uitvoeringsregelingen, waarnaar wordt verwezen, vormen een geheel met de rechtspositieregeling. 

De rechtspositie. 

Art. 7. 
De arbeidsovereenkomst wordt uitsluitend schriftelijk aangegaan en gewijzigd. 

Art. 8. 
In de arbeidsovereenkomst zal worden vermeld: 
a. de naam en vestigingsplaats van de kerk c.q . het deputaatschap, alsmede de namen van degenen die 

bevoegd zijn de werkgever ten deze te vertegenwoordigen; 
b. naam, voornamen, geboorteplaats en -datum van de werknemer; 
c. het adres van waaruit en het werkgebied (indien aangewezen) waarbinnen de werkzaamheden worden 

verricht; 
d. de verplichting tot verhuizing of de opheffing daarvan; 
e. de datum van het aangaan van de arbeidsovereenkomst en de datum van de aanvang van de werkzaam-

heden; 
f. de duur van de overeenkomst, aangegaan voor onbepaalde tijd, dan wel voor bepaalde tijd; 
g. de arbeidsduur; 
h. het aanvangssalaris en de salarisschaal onder aanduiding van de uitvoeringsregeling waarop deze 

berust; 
i. de datum van de eerstvolgende periodieke verhoging; 
j. het aantal vakantiedagen en leeftijdsdagen per jaar, conform uitvoeringsregeling Il ; 
k. eventuele bepalingen, regelingen , afspraken en verplichtingen die van toepassing zijn; 
1. een wederzijdse beëindigingstermijn van minimaal drie maanden; 
m.de verklaring van beide partijen met de inhoud bekend te zijn en daarmede accoord te gaan. 

Algemene verplichtingen van de werknemer 

Art. 9. 
1. De werknemer is verplicht tot geheimhouding van hetgeen hem uit hoofde van zijn functie en beroep ter 

kennis is gekomen, voorzover die verplichting uit de aard der zaak volgt dan wel hem uitdrukkelijk is 
opgelegd. Deze verplichting geldt ook na beindiging van het dienstverband. 

2. De in lid 1 bedoelde verplichting bestaat niet tegenover hen, die delen in de verantwoordelijkheid voor 
een goede vervulling van de functie van de werknemer noch ook tegenover hen, wier medewerking tot 
die vervulling noodzakelijk is te achten, indien en voorzover deze zelf tot geheimhouding verplicht zijn of 
zich dienen te verplichten. 

3. De werknemer is verplicht alle in zijn functie ontvangen gelden en giften van welke aard ook zorgvuldig te 
beheren, te administreren en hiervan rekening en verantwoording af te leggen bij zijn werkgever. 

4. Maandelijks zal de werknemer ten behoeve van de werkgever een schriftelijk verslag maken van de ver-
richte werkzaamheden. 

Art.10. 
Indien de werknemer verhinderd is wegens arbeidsongeschiktheid in de zin van de Ziektewet of wegens een 
andere oorzaak zijn werkzaamheden te verrichten, is hij verplicht daarvan onder opgave van redenen, zo 
spoedig mogelijk mededeling te doen of te laten doen aan de werkgever op een door de werkgever te bepa
len wijze. 
Zodra het tijdstip bekend is, waarop hervatting van de werkzaamheden mogelijk zal zijn dient hij de werkge
ver daarvan in kennis te stellen. 

Art.11. 
De werknemer is verplicht te wonen in of nabij de plaats van tewerkstelling of in het werkgebied indien zo'n 
werkgebied is aangewezen. 
Aan de werknemer kan, al dan niet op eigen verzoek, schriftelijk ontheffing worden verleend van de 
genoemde verplichting. 
Een verleende ontheffing kan - na overleg met de werknemer en met inachtneming van een redelijke termijn 
- worden ingetrokken, wanneer blijkt dat het belang van het werk en een goede uitoefening van de functie 
zulks vereist. 

Art.12. 
De werknemer is verplicht die bijscholingsactiviteiten te volgen die voor de uitoefening van de functie nood
zakelijk worden geacht en die als zodanig in overleg tussen werkgever en werknemer worden aangewezen. 
Deze bijscholingsactiviteiten worden beschouwd als opgedragen werkzaamheden en mitsdien komen de 
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eraan verbonden kosten voor rekening van de werkgever. 
De in het vorige lid bedoelde bijscholingsactiviteiten kunnen in beginsel niet leiden tot overwerk. 

Algemene verplichtingen van de werkgever 

Art.13. 
1. De werkgever is verplicht om de werknemer in staat te stellen de overeengekomen werkzaamheden naar 

diens beste vermogens te verrichten en daarbij aanwijzingen te geven met inachtneming van de eisen 
van het beroep en al datgene te doen en na te laten wat een goed werkgever in gelijke omstandigheden 
behoort te doen en na te laten. 

2. De werkgever is verplicht tot geheimhouding van hetgeen hem met betrekking tot de persoon van de 
werknemer uit hoofde van zijn functie als werkgever bekend is, tenzij de werknemer tot het verstrekken 
van op zijn persoon betrekking hebbende gegevens toestemming geeft. Deze verplichting geldt ook na 
beëindiging van het dienstverband. 

Art.14. 
De werkgever is verplicht een pensioenregeling te treffen voor de bij hem in dienst zijnde werknemers, met 
uitzondering van: 
a. de werknemer die de 25-jarige leeftijd nog niet heeft bereikt; 
b. de werknemer die de 65-jarige leeftijd reeds heeft bereikt. 
Van de totale pensioenpremie is het aandeel van de werkgever resp. werknemer tweederde resp. eenderde 
deel. 
Onder pensioenregeling wordt verstaan een regeling die naar maatschappelijke maatstaven gebruikelijk en 
naar fiscale maatstaven aanvaardbaar is. 
Met de rechten op een A.O.W.-uitkering zal rekening worden gehouden bij het verlenen van de pensioen
aanspraken. 
De pensioenregeling zal afzonderlijk worden overeengekomen. 
Indien de werknemer gehuwd en jonger dan 25 jaar is, draagt de werkgever zorg voor de dekking van het 
weduwnaars/weduwe/wezenrisico, mits de werknemer kostwinner is. 

Salariëring 
Art.15. 
1 . Het salaris van de werknemer wordt vastgesteld volgens uitvoeringsregeling 1. 
2. Een wijziging in het salaris wordt de werknemer terstond gespecificeerd en schriftelijk medegedeeld. 
3. De werknemer dient uiterlijk twee dagen voor het einde van de kalendermaand over zijn salaris te kunnen 

beschikken. 
4. Geen salaris is verschuldigd over de tijd, gedurende welke de werknemer in strijd met zijn verplichtingen 

opzettelijk nalaat zijn werkzaamheden te verrichten. Dit wordt de werknemer schriftelijk en gemotiveerd 
medegedeeld. 

5. De werknemer die wegens ziekte verhinderd is zijn werkzaamheden te verrichten geniet, te rekenen 
vanaf de eerste ziektedag, tot maximaal 365 dagen zijn laatstgenoten netto-salaris. 

Art.16. 
De werknemer heeft recht op vakantietoeslag voor iedere maand of ieder deel van een maand waarover hij 
salaris heeft genoten. 
De vakantietoeslag bedraagt per kalendermaand 8% van het bedrag dat de werknemer in die maand aan 
salaris heeft genoten; de uitbetaling vindt achteraf plaats over de periode juni tot en met mei. 

Art. 17. 
Arbeidsduur 
1. De arbeidstijd bedraagt 40 uur per week; verder bestaat er aanspraak op een arbeidstijdverkorting van 12 

dagen per jaar. Deze aanspraak kan worden geëffectueerd door verkorting van de wekelijkse arbeidstijd 
met 2 uur tot 38 uur of door het opnemen van 12 in overleg met de werkgever op te nemen roostervrije 
dagen; een en ander overeen te komen tussen werkgever en werknemer. 

2. Indien de werkgever het noodzakelijk oordeelt dat aan de werknemer werkzaamheden worden opgedra
gen die meer tijd vergen dan de overeengekomen arbeidsduur, dan wordt nimmer een compenserende 
beloning toegekend. De meer gewerkte tijd kan uitsluitend met vrije tijd worden vereffend. 

Buitengewoon verlof van korte duur 

Art.18. 
Tenzij de te verrichten werkzaamheden zich naar het oordeel van de werkgever daartegen verzetten, heeft 
de werknemer recht op buitengewoon verlof met behoud van salaris in de hierna te noemen gevallen: 
a. voor de uitoefening van het kiesrecht en het voldoen aan een wettelijke verplichting, voorzover dit niet in 

vrije tijd kan geschieden en omzetting van dienst niet mogelijk is; 
b. bij zijn verhuizing: 2 dagen per kalenderjaar; 
c. bij zijn ondertrouw: 1 dag; 
d. bij zijn huwelijk: 4 dagen; 
e. tot het bijwonen van een huwelijk van een van de kinderen, ouders, broers, zusters, zwagers of schoon

zusters: 1 dag; 
f. bij ernstige ziekte van echtgenoot, echtgenote, ouders, kinderen: voor een duur ter beoordeling van de 

werkgever; 
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g. bij overlijden van bloed- of aanverwanten: 
- 4 dagen bij het overlijden van de onder f. bedoelde personen; 
- 2 dagen bij het overlijden van broers, zusters, zwagers of schoonzusters; 
Is de werknemer evenwel belast met de regeling van de begrafenis en/of nalatenschap, dan worden ten 
hoogste 4 dagen verleend; 

h. bij bevalling van zijn echtgenote: 2 dagen; 
i. bij het 25-, 40- en 50-jarig dienstjubileum: 1 dag; 
j . op _het 25-, 40'. _en 50-jarig huwelijksjubileum van de werknemer en het 25-, 40-, 50- en 60-jarig huwelijks-

jubileum van zijn ouders: 1 dag. 
De werkgever is gehouden een afwijzing van een verzoek om buitengewoon verlof schriftelijk en gemoti
veerd aan de werknemer mede te delen. 

Einde van de arbeidsovereenkomst 

Art.19. 
Het dienstverband eindigt: 
a. met wederzijds_ goedvinden op het door werkgever en werknemer overeengekomen tijdstip; 
b. door het vers_tnjken van de termijn , waarvoor de arbeidsovereenkomst is aangegaan; 
c. door opzegging do<>r werkgever of werknemer met inachtneming van een opzegtermijn van tenminste 

dne maanden, tenzij op grond van art. 1639i en j Burgerlijk Wetboek een langere opzegtermijn in acht 
dient te worden genomen; 

d. door eenzijdige beëindiging tijdens de proeftijd als bedoeld in art. 1639n Burgerlijk Wetboek; 
e. door ontslag op staande voet wegens dringende redenen voor werkgever of werknemer volgens de bepa-

lingen van art. 1639p en q Burgerlijk Wetboek; 
f. met de eer.ste dag van de maand, waarin de werknemer de leeftijd van 65 jaar bereikt; 
g. door overlijden van de werknemer; 
h. door ontbinding door de rechter op grond van art. 1639w en 1639x Burgerlijk Wetboek vanwege gewichti

ge redenen dan wel vanwege wanprestatie. 
Opzegging dient schriftelijk en onder opgave van redenen te geschieden; de opzegtermijn gaat in op de eer
ste dag van de kalendermaand, volgend op die van opzegging. 

UITVOERINGSREGELING 1 

Salarisregelinç; kerkelijk werker en medewerker deputaatschap 
Salansadv1es ingaande 1 april 1991 : 
Bruto maandsalarissen (in hele guldens). 

Salarisgroep 
1 2 3 4 5 6 7 8 9 

Leeftijd 
15 1.066 
16 1.066 1.090 1.114 
17 1.066 1.090 1.114 1.162 
18 1.279 1.308 1.337 1.394 
19 1.492 1.526 1.560 1.627 
20 1.706 1.744 1.782 1.859 
21 1.919 1.962 2.005 2.092 

Dienstjaren 
0 2.132 2.180 2.228 2.324 2.496 2.835 3.259 3.594 3.428 
1 2.228 2.228 2.277 2.428 2.572 2.923 3.428 3.774 3.594 
2 2.324 2.324 2.375 2.572 2.747 3.092 3.594 3.957 3.774 
3 2.428 2.428 2.496 2.747 2.923 3.259 3.774 4.136 3.957 
4 2.496 2.572 2.657 2.835 3.008 3.344 3.863 4.315 3.136 
5 2.657 2.747 2.923 3.092 3.428 3.957 4.493 4.315 
6 2.747 2.835 3.008 3.175 3.509 4.046 4.670 4.493 7 2.923 3.092 3.259 3.594 4.136 4.865 4.670 
8 3.175 3.344 3.683 4.226 5.057 4.865 
9 3.428 3.774 4.315 5.057 10 3.509 3.863 4.402 5.254 11 5.441 12 5.627 

Kerkelijk werker 
Salarisgroep 5: Indien geen bijzondere vooropleiding en ervaring aanwezig zijn. 
Salarisgroep 6: Bedoeld voor gekwalificeerde kerkelijk werkers op H.B.O.-niveau. 
Salansgroep 7: Bedoeld voor gekwalificeerde kerkelijk werkers op universitair-niveau en eventueel te gebrui
ken als doorloop van groep 6. 

Medewerker deputaatschap 
Salarisgroep 1 : 
Arbeid, welke bestaat uit eenvoudige steeds weerkerende werkzaamheden van hetzelfde karakter, onder lei-
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ding verricht, waarvoor geen of geringe vakkennis doch wel een zekere vaardigheid en nauwkeurigheid is 
vereist. 
Aan de vooropleiding worden in het algemeen geen bijzondere eisen gesteld. 

Salarisgroep 2: . . . . Arbeid, onder leiding verricht, welke bestaat uit eenvoudige werkza_amheden, waarvoor enige praktische scholing en enige detailkennis zijn vereist en waa_rvoo_r bepaalde eisen worden gesteld ten aanzien van 
nauwkeurigheid, betrouwbaarheid en verantwoorde_hJkheId. . . . . Als vereiste vooropleiding geldt voor adm1nistrat1eve functies In het algemeen het Mavo-diploma, voor bepaalde functies aangevuld met een praktijk-diploma. 

Salarisgroep 3: .. . · t · Arbeid welke een zekere graad van vakkennis en een grote mate van prakt1Jkervanng vereis ten aanzien van de arbeid van het deputaatschap waarvoor men werkzaam is, en welke in zekere mate zelfstandig wordt 
verricht. • D · h t 1 Enige zelfstandigheid en inzicht en de nodige redactievaardigheid zijn_ ve_rdere ~ereIsten. e in e a gemeen vereiste vooropleiding omvat het Mavo-diploma, aangevuld met prakt1Jkd1ploma s naar gelang van de functie. 

Salarisgroep 4 met doorloop naar groep 5: 
Arbeid, die uitgebreide kennis vereist van de werkzaamheden van het depu.taatschap waarvoor men werkzaam is; voorts de nodige redactievaardigheid, waarbij het geven van aanwI1zingen, het u1toe_fenen van toezicht en/of controle, het dragen van eindverantwoordelijkheid op beperkt gebied en enig 1nit1at1ef gevergd 
worden. Id kt"kd' 1 De vereiste vooropleiding omvat in het algemeen het Mavo- of Havo-diploma, aangevu met pra IJ Ip o-ma's naar gelang van de functie. 

Salarisgroep 6 met doorloop naar groep 7 en 8: . . . . Leidinggevende, controlerende en administratieve werkzaamheden, die wond1ge vakkennis ten a~nzIen van de arbeid van het deputaatschap waarvoor men werkzaam Is, gespecialiseerde kennis en de nodige redactievaardigheid vereisen en waarvoor eindverantwoordelijkheid wordt gedragen, behalve wanneer het aange-legenheden van principiële aard betreft. . 
Hieronder vallen administrateurs en bureausecretanssen. 
De indeling in een van deze groepen is mede afhankelijk van de genoten opleiding, de zwaarte van de functie en de werkervaring. 

UITVOERINGSREGELING Il 

Vakantie- en leeftijdsdagen . 1. Onverlet het bepaalde in art. 1638dd van he_t Burgerlijk Wetboek wordt aan de werknemer over elk Jaar dat de dienstbetrekking heeft geduurd vakantie met behoud van salaris verleend. 
2. De werknemer, die gedurende een gedeelte van het kalendel']aar In dienst Is, heeft aanspraak op vakan-

tie in verhouding tot dat gedeelte van het jaar. . 
De aldus berekende vakantie wordt door de werknemer met een arbeidsduur van 20 uren of meer per week afgerond op halve dagen te zijnen gunste en voor de werknemer met een arbeidsduur van minder 
dan 20 uren per week afgerond op hele uren te zijnen gunste. . . . . 3. Bij een niet volledig dienstverband wordt de vakantie naar evenred1ghe1d vastgesteld ; de afronding vindt 
plaats als vermeld onder punt 2. . .. 4. De vakantie dient in de regel in het betreffende kalendel']aar te worden opgenomen, tenzI1 werkgever en 
werknemer in overleg besluiten daarvan af te wijken. .. . . 

5. De tijdstippen van aanvang en einde van de vakantie dienen door de werkgever t1Jd1g In overleg met de werknemer te worden bepaald, met dien verstande dat tenminste twee weken aaneengesloten geen arbeid wordt verricht. . 6. In enig kalenderjaar niet genoten vakantiedagen worden zoveel mog_elijk in een volgend kalendel']aar door 
de werknemer opgenomen, met dien verstande dat de werknemer in geen kalendel']aar meer kan opne-
men dan anderhalf maal het hem volgens punt 8 toekomende. . . . . . 7. Indien de werknemer wegens arbeidsongeschiktheid in de zin van de Ziektewet niet In de gelegenheid Is zijn vakantie geheel of gedeeltelijk te genieten, worden - indien hij de werkgever overeenkomstig art. 10 
zo spoedig mogelijk op de hoogte heeft gesteld of laten stellen en de feiten ten genoege van de werkge-ver kan aantonen - alsnog vervangende vakantiedagen toegekend. . 

8. De werknemer heeft recht op 23 vakantiedagen per jaar. Het genoemde aantal vakantiedagen wordt, 
afhankelijk van de leeftijd die de betreffende werknemer in het betreffende kalenderjaar bereikt, verhoogd overeenkomstig de hierna volgende tabel : 
leeftijd verhoging 
18 jaar of jonger 3 dagen 
19 jaar 2 dagen 
20 jaar 1 dag 
30 tot en met 39 jaar 1 dag 
40 tot en met 44 jaar 2 dagen 
45 tot en met 49 jaar 3 dagen 
50 tot en met 54 jaar 4 dagen 
55 tot en met 59 jaar 5 dagen 
60 jaar en ouder 6 dagen 

UITVOERINGSREGELING 111 

Vergoedingen 
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Verhuiskostenvergoeding en kosten woon/werkverkeer 
1. De ":'erknemer, die op grond van art. 8d verplicht is te verhuizen, heeft recht op een eenmalige tegemoetkoming, te weten 12% van het overeengekomen jaarsalaris en de vakantietoeslag, met een maximum van f 12.000. 

Daarnaast worden de transportkosten van de inboedel vergoed. 
2. De werknemer, aan wie ontheffing van de verhuisplicht is verleend, heeft geen recht op een tegemoetkoming In de reiskosten van het woon/werkverkeer. 
3. De werknemer die binnen het werkgebied woonachtig is, zal , indien de afstand voor woon/werkverkeer 

groter is dan 10 km (enkele reis) , geen hogere vergoeding ontvangen dan fiscaal als onbelast wordt aangemerkt. 

Reiskostenvergoeding 
4. Aan de werknemer die in opdracht van de werkgever in het kader van zijn werkzaamheden reiskosten moet maken, worden _deze kosten verg_oed op basis van het laagste tarief openbaar vervoer. 
5. Aan de werknem~r die met toestemming van de werkgever voor de uitoefening van zijn functie gebruik 

maakt van een eigen auto zal een vergoeding per kilometer worden verstrekt zoals die volgens fiscale normen als onbelaste vergoeding mag worden verstrekt (voor 1992 f 0,49 per kilometer inclusief bijkomende kosten zoals tolgelden enz.). 

Vergoeding premie ziektekostenverzekering 
6. De werknemer die niet verplicht verzekerd is ingevolge de Ziekenfondswet, heeft, wanneer hij een redelijke z1ektekostenverzekenng heeft afgesloten voor zichzelf, zijn echtgenoot en kinderen, recht op een tegemoetkoming van de werkgever in de te zijnen laste komende premiekosten, te weten 50% van de verzekerde klasse 28, even_wel met dien verstande dat voor kinderen van de werknemer tot de leeftijdvan 18 Jaar een tegemoetkoming geldt op basis van klasse 3. 

MODEL ARBEIDSOVEREENKOMST 

De Raad van de ChristeliJke Gereformeerde Kerk c.q. deputaten adres: 
ten deze vertegenwoordigd door 

en 
de heer/mevrouw 
namen en voornamen 
geboren op 
wonende te 

hierna te noemen werkgever 

te 

hierna te noemen werknemer 
verklaren een arbeidsovereenkomst te hebben aangegaan onder de navolgende voorwaarden: 

Artikel 1 
De werknemer treedt in dienst met ingang vanin de functie van 

Artikel2 
De werknemer verricht zijn werkzaamheden vanuit in het werkgebied 

Artikel 3 
De werknemer is aangesteld in volledig dienstverband/voor uren per week. 

Artikel 4 
De werknemer heeft aanspraak op een arbeidstijdverkorting met 2 uur tot 38 uur per week c.q. aanspraak op 12 roostervrije dagen. 

Artikel 5 
De arbeidsovereenkomst wordt aangegaan voor onbepaalde tijd/voor bepaalde tijd en wel van toten met 

De eerste twee maanden van het dienstverband zullen gelden als proeftijd in de zin van art. 1639n van het Burgerlijk Wetboek. 

De werktijden zijn als volgt bepaald: 
Artikel 6 

Artikel 7 
De werknemer wordt ~esalarieerd volgens Uitvoeringsregeling 1, zoals deze salarisregeling thans luidt of nadien zal worden gew11z1gd, volgens d1enst1aren in salarisgroep , zodat bij de aanvang van het dienst-verband het salans f bruto per maand bedraagt. 
De eerstvolgende periodieke verhoging wordt steeds toegekend per 

Artikel 8 
Het aantal vakantie- en leeftijdsdagen bij de aanvang van het dienstverband bedraagt: 

Artikel 9 
De werknemer is wel/niet verplicht te verhuizen naar de plaats van tewerkstelling c.q . werkgebied. 

Artikel 10 
Op deze arbeidsovereenkomst is de rechtspositieregeling van kerkelijke werkers en medewerkers van deputaatschappen van toepassing en voorts de Uitvoeringsregelingen 1, Il en 111 . 
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Artikel 11 
De wederzijdse opzegtermijn bedraagt voor de werkgever en de werknemer drie kalendermaanden. 

Artikel 12 
De werkgever en de werknemer verklaren hierbij met deze voorwaarden bekend te zijn en daarmee accoord 
te gaan. 

Artikel 13 
Overige bepalingen: 

Aldus overeengekomen en in tweevoud opgemaakt op 19 

De werkgever: De werknemer: 

Bijlage 85.7 

CRITERIA VERMOGENSPOSITIE KASHOUDENDE DEPUTAATSCHAPPEN 

De generale synode 1989 besloot blijkens de Acta ons deputaatschap o.a. nog het volgende op_ te _dragen: 
'art. 174 2.c. in de komende periode zich nader te bezinnen op gedifferentieerde toetsIngscntena voord~ 
vermogenspositie van de kashoudende deputaatschappen en de synode van 1992 daarover te rapporteren . 
Aan te nemen is dat deze opdracht betrekking heeft op hetgeen besloten werd op de synode van 1974 
omtrent het vermogen van kashoudende deputaatschappen. 
In art. 160 van de Acta is onder punt 9 hieromtrent het volgende opgenomen: 
'dat bij de vaststelling van de minimumbijdragen ten behoeve van de kashoudende deputaatschappen reke
ning dient te worden gehouden met de te verwachten normale jaarlijkse uitgaven alsrT1ede met de omvang 
van hel eigen vermogen, dat toereikend moet zijn om anderhalf maal de normale 1aarl1Jkse uitgaven te dek-

~~1\esluit en de onder de punten 1 O en 11 weergegeven besluiten over de mogelijkheid om de mini~um-bij
drage tussentijds hoger of lager te doen vaststellen, hangen met elkaar samen. Steeds speelt h1erb1J de ver
mogenspositie een rol (overigens zijn wij van mening dat de hiervoor bedoelde regeling m deze vorm niet 
moet worden gehandhaafd). . .. . . . 
Als motivering voor de norm van anderhalf maal de normale 1aarfl1kse wtgaven Is m het rapport van ons 
deputaatschap en dat van de synode commissie o.a. het volgende vermeld: 
Deputaten Financiële Zaken: .. . . . .. . . .. .. 
'Het eigen vermogen vervult primair de functie om bIJ een ongu_nstIge fmanc1ele ontw1k_keling t1JdeliJk als 
opvang te kunnen dienen. De nakoming van aangegane_ verplichtingen mag onder dergelijke omstandighe
den niet acuut in gevaar komen. Voor die kassen, waarb1J enige vermogensvorrrnng niet om andere. redenen 
tot de doelstelling behoort, moet een minimale vermogensomvang noodzakeliJk worden geacht, die toerei
kend is om anderhalf maal de normale jaarlijkse uitgaven te dekken.' 
Synode Commissie: . .. . . . 
'De suggestie om de vermogenspositie te fixeren op 1 1/2 maal de 1aarl1Jkse_ verplichtingen kan beter niet als 
vaste regel worden gehanteerd, aangezien deze in enkele gevallen tot on1uIste en ongewenste situaties zou 
leiden o.a. bij de emeritikas en fonds steun kerkbouw. 
Uit het bovenstaande wordt niet duidelijk op basis van welke uitgangspunten men tot de norm van 1 1/2 
maal de normale jaarlijkse uitgaven is gekomen. 
Voor de vorming van een eigen vermogen door kashoudende deputaatschappen kunnen o.a. de volgende 
motieven worden aangevoerd: . 
a. De omslagen komen niet steeds per kwartaal binnen; met name in de eerste helft van het Jaar treedt 

nogal eens een achterstand in de afdrachten op. . 
b. Het binnenkomen van de omslagen e.a. inkomsten loopt niet parallel met het doen van de uitgaven en 

wel op zodanige wijze dat er een liquiditeitstekort optreedt. .. 
c. Niet alle voorgeschreven omslagen (collecten) worden door de kerkeraden afgedragen, terw1JI de kosten 

de begroting in meerdere of mindere mate kunnen overschrijden. . . . 
d. Afgezien van de motieven genoemd onder a t/m c dient steeds een zeker bedrag aan liquide middelen te 

worden aangehouden. . . 
e. Er zijn middelen nodig ter financiering van de vastgelegde middelen, zoals gebouwen en Inventanssen. 
f. Er doen zich onvoorziene kosten voor, bij voorbeeld proceskosten. 
g. Wegens ontslag van personeel kunnen afvloeiingskosten betaald moeten worden. . 
h. Er kunnen onvoorziene gebeurtenissen plaats vinden, zoals conflicten in de kerk of daar buiten. 
Naar onze mening is de beoogde vorming van eigen vermogen niet primair bedoeld om liquiditeitstekorten te 
dekken welke kunnen ontstaan door de onder f, gen h genoemde oorzaken. 
Aan te nemen is dat in geval van afvloeiing van personeel de generale synode ook de middelen (in de vorm 
van een omslag) beschikbaar zal stellen om afvloeiingskosten van personeel te kunnen betalen. 
Indien er vanuit gegaan kan worden dat alleen het onder a t/m d genoemde bepalend is voor de behoefte 
aan vlottende middelen (vlottende activa minus kortlopende schulden) van de kashoudende deputaatschap
pen, dan zal voor de meeste deputaatschappen kunnen worden volstaan met een eigen vermogen van mini-
maal een maal de 'normale jaarlijkse uitgaven'. . . . . 
Een uitzondering dient te worden gemaakt voor de deputaatschappen Theologische UniversIteIt, Onderlinge 
Bijstand en Advies en Buitenlandse Zending, waarvoor o.i. een eigen vermogen van minimaal twee maal de 
'normale jaarlijkse uitgaven' is vereist. 
De uitkomst hiervan in beide gevallen te verhogen met het bedrag benodigd ter financiering van de vastge
legde middelen (punt e). 

493 

Enigerlei vermogensnorm dient niet van toepassing te zijn op de deputaatschappen Emeritikas en 
Hulpverlening In Binnen- en Buitenland. 
Ter toelichting diene nog het volgende: 
a. Bij deputaatschappen met een minimal~. vermogensbehoefte van een maal de normale jaarlijkse uitgaven 

bestaan de uitgaven (lasten) voornamelijk uit personeelskosten en subsidies daarin. 
b. De Theologische Universiteit bestaat uit een nogal complex geheel. Veel vastgelegde middelen en hoge 

pers~>neelskosten. Deze complexiteit rechtvaardigt o.i. een vermogensnorm van twee maal de normale 
Jaarl1Jkse uitgaven. 

c. Het deputaat~hap Onderlinge Bijstand en Advies heeft t.a.v. kerkbouw langlopende verplichtingen aan
geg_aan, terw1JI de overrge steun aan kerken door afhankelijkheid van het exploitatiesaldo sterke schom
melingen kan vertonen. 
Bij de bepaling van_ de norm twee maal de normale jaarlijkse uitgaven is er vanuit gegaan dat de uitgaven 
inzake steunverlening (zo nodig voor een geschat bedrag) komen ten laste van het boekjaar waarop deze 
betrekking hebben. 

d. De inkomsten _van het deputaatschap Buitenlandse Zending worden grotendeels verkregen via plaatselij
ke ~ct1es, te,rw1JI de uItgav~n grotendeels betrekking hebben op langlopende verplichtingen. 

e. De reserve van de ement1kas dient geheel ter dekking van langlopende verplichtingen. Van een eigen 
vermogen Is derhalve geen sprake. 

f. Bij _het deputaatschap Hulpverlening in Binnen- en Buitenland zijn tot de normale jaarlijkse uitgaven uit
s~u1tend de diverse kosten te rekenen (ca. f 100.000). Voor de betaling van deze kosten en ter waarbor
ging van u1tkenngen inzake langjarige projecten dient een telken jare te bepalen saldo aan liquide midde
len te worden aangehouden. 

Tenslotte doet zich nog de vraag voor wat onder normale jaarlijkse uitgaven dient te worden verstaan. Het 
antwoord luidt: de lasten zoals deze blijken uit de staat van baten en lasten. 
In een afzonderlijke bijlage wordt nog een opstelling per deputaatschap gegeven van het werkelijke eigen 
vermogen per 31 december 1991 , het volgens de norm benodigde eigen vermogen per 31 december 1991 
en het tekort resp. overschot aan eigen vermogen t.o.v. de norm. 

BIJLAGE BIJ CRITERIA VERMOGENSPOSITIE KASHOUDENDE DEPUTAATSCHAPPEN 

(maal f 1.000) eigen vermogen benodigd eigen verschil per 31 dec. 1991 vermogen per tekort overschot 
31 dec. 1991 

Eenmaal de normale 
jaarlijkse uitgaven 
Kerk en bedrijfsleven 93 84 9 Varenden 119 96 23 Kerkjeugd 235 87 148 Gehandicapten 126 107 19 ADMA 62 229 175 

Polders 
vastgel. m. 8 

32 1) 111 79 Evangelisatie 235 296 61 Israël 639 179 460 Kerkelijk Adm. Bureau 256 277 55 
vastgel. m. 34 

Tweemaal de normale 
jaarlijkse uitgaven 
Theologische Universiteit 4.545 2.606 417 
Onderlinge bijstand 

vastgel. m. 1.522 
1.639 850 489 -300 2) 

Zending 3.153 3.742 3) 643 
vastgel. m. 54 

Geenvermogensnorm 
Emeriti kas 15.539 4) 
Hulpverlening 298 

1) Deputaatschap wordt opgeheven. 
2) Betreft _50% toezeggingen _over 1991 . Hiervoor is geen bedrag als schuld opgenomen in de balans. 
3) Waarb1J voor dit doel de In 1991 getroffen voorziening inzake MBEU ad f 280.000 niet tot de lasten is gerekend. 
4) Betreft de per 31 december 1991 aanwezige 'reserve' inzake aangegane verplichtingen. 



BIJLAGE 86 
Art. 201 
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RAPPORT 13A VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE 
DEPUTATEN FINANCIELE ZAKEN 

N.a.v. het deputatenrapport merkt uw commissie het volgende op: 

1. Controle-resultaten 
Op grond hiervan kunnen alle kashoudende deputaatschappen en de quaestor van __ de generale synode over 
de periode 1989-1991 worden gedechargeerd van hun f1nanc1eel beheer, waarb1J aan deputaten Zending 
moet worden opgedragen uiterlijk bij hun financieel jaarrapport-1993 aan deputaten opheldenng te geven 
over de nog onduidelijk gebleven bestedingen en bezittingen in Zuid-Afrika. Inmiddels blijkt voor de controle 
in Zuid-Afrika een andere accountant te zijn aangetrokken. Bovendien dienen deputaten zich m.b.t. de vor
ming en de aanwending van de voorzieningen te conformeren aan de richtlijn van deputaten Financiële 
Zaken. 

2. Predikantstraktementen 
De zeer gedetailleerde verslaggeving hierover alsmede het voorstel betreffende de premies A.O.W./A.W.W. 
resp. A.A.W./A.W.B.Z. vanaf 1 januari 1993 hebben de instemming van uw commissie. Belanghebbenden 
(kerken en predikanten) worden uiteraard slechts gediend met de resultante van de berekeningen. 

3. Afdracht minimum-bijdragen .. 
Uw commissie betreurt de nalatigheid - ondanks classicale vermaningen - van 25 kerken , waardoor b1Jkans 
f 275.000 te weinig werd ontvangen. Nu haar niets is gebleken van bij u ingediende bezwaren, stelt zij u voor 
de kerken die drie- of meermalen nalatig waren schriftelijk te vermanen. 

4. Financiële overzichten 
Uw commissie acht deze geannoteerde overzichten zeer waardevol. 

5. Instructiewijziging {bijlage 5) 
Met inachtneming van de hierna te noemen wijzigingen acht uw commissie het deputatenvoorstel aanvaard
baar. De wijzigingen betreffen: 
a. art. 1: 'als zodanig, de deputaten verdelen overigens zelf de werkzaamheden' als vanzelfsprekend - en 

dus overbodig - weglaten . 
b. art. 2: 'van kerken , classes, synoden en deputaatschappen' vervangen door: 'van generale synoden en 

hun deputaatschappen en - desgevraagd - van kerken , classes en particuliere synoden'. 
c. art. 3: 'in art. 2 genoemde' als vanzelfsprekend weglaten. 
d. art. 4: 'zoals catechese, preekbeurten enz. in andere gemeenten' en 'zoals auto- en telefoonkosten enz.' 

weglaten; overbodige illustratie. 
e. art. 6 en 7: verwisselen overeenkomstig volgorde taken in art. 2. 
f. art. 6nw opschrift 'Beoordeling' i.p.v. 'Begrotingen' conf. art. 2. . .. 

alinea 2/3 vervangen door: 'Deputaten zijn gemachtigd desgevraagd een van het G.S.-beslu1t afw1Jkende 
minimum-bijdrage vast te stellen voor die kashoudende deputaatschappen die in enig jaar door onvoor
ziene omstandigheden een exploitatietekort van meer dan 10% van de begrote uitgaven hebben en wier 
liquiditeits- en/of vermogenspositie dit moeilijk kan dragen. Zij geven van zulk een besluit kennis aan het 
aanvragende deputaatschap en aan deputaten K.A.B., die het nader vastgestelde bedrag opnemen in de 
minimumbijdragelijst bij het collecterooster'. .. 

g. art. 7nw toevoegen alinea 3: 'Zij geven richtlijnen ter zake van de arbeidsovereenkomsten met kerkellJke 
werkers en medewerkers van deputaatschappen'. 

h. art. 8: sub e vervangen door: 'van hun beoordeling van de voorgestelde begrotingen' . 

6. Rechtspositieregeling (bijlage 6) . 
Het voorstel van deputaten heeft de instemming van uw commissie. In bestaande gevallen moeten wellicht 
overgangsregelingen worden getroffen. 

7. Voorstel/en 
a. alle kashoudende deputaatschappen décharge te verlenen; 
b. deputaten Zending op te dragen uiterlijk bij hun jaarrapport-1993 aan deputaten Financiële Zaken duide

lijkheid te verschaffen over de gebleven vragen uit 1989-1991 en zich met betrekking tot de voorzieningen 
te voegen naar de methode van deputaten Financiële Zaken; 

c. de quaestor over de jaren 1989-1991 décharge te verlenen; 
d. in te stemmen met de voorgenomen berekening van predikantstraktementen; 
e. een indringende schriftelijke vermaning te zenden aan de kerken die in de jaren 1989-1991 , drie- of meer

malen de vastgestelde minimum-bijdragen niet afdroegen; 
f. de instructie voor deputaten nader vast te stellen overeenkomstig hun hierboven sub 5 gecorrigeerd voor

stel ; 
g. de door deputaten voorgestelde rechtspositieregeling als richtlijn voor kerken en deputaatschappen te 

aanvaarden; 
h. deputaten te danken voor hun omvangrijke werk en hun handelingen goed te keuren ; 
i. opnieuw deputaten te benoemen. 

BIJLAGE 87 
Art. 201 

Accountantskosten 
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RAPPORT 138 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE 
DEPUTATEN FINANCIELE ZAKEN 

Het door de generale synode 1989 vrij stringent vastgestelde krediet bedroeg f 68.000. 
De werkelijke kosten bedroegen 118,5% van f 106.000 = f 125.610. 
Door korting van de accountant werd dit f 107.835. Met betrekking tot de toelichting op deze forse overschrij
ding merkt uw comm1ss1e op: 
a. de generale synode 1989 heeft erg karig begroot: 
b. vermogenstoename behoeft niet tot omvangrijker controle te leiden; 
c. verbetenng - en met name uniformering - van jaarrekeningen en controlemethodiek moet tot toekomstig 

kostenbeperking leiden; 
d. intensief overleg en goede afspraken over de controle op aanwending van gelden in het buitenland zijn 

nodig. 
Overigens is_ uw commissie van oordeel dat het kostenbedrag, gelet op: 
a. het gebruik van de diensten van een accountant met certificeringsbevoegdheid; 
b. een vermogen van ruim f 30.000.000 en een zeer gevarieerde omzet van ruim f 27.000.000 
alleszins aanvaardbaar is. 
Zij stellen u daarom voor: 
a. het krediet voor de periode 1989-1991 te verhogen met f 39.835; 
b. het krediet voor de periode 1992-1994 te stellen op f 107.000. 

BIJLAGE 88 
Art. 201 , 249 

A. de Geus, rapporteur 

RAPPORT 13C VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE A. BEGROTINGEN 
(DEPUTATEN FINANCIELE ZAKEN, BIJLAGE 85.4) EN B. PRIORITEITEN 

(DEPUTATEN PRIORITEITENSTELLING) TER VASTSTELLING 
VAN DE MINIMUMBIJDRAGEN DER KERKEN 

Uw commi~sie houdt zich __ aan de volgorde_ der kassen in rapport deputaten Financiële Zaken, bijlagen 85.1 
en 85.4. ZIJ betrekt daarb1J de suggestie uit rapport deputaten Prioriteitenstelling onder A 1 en A2 alsmede 
de reeds genomen besluiten. ' 
Zij stemt in met de door deputaten in bijlage 85. 7 bij rapport deputaten Financiële Zaken voorgestelde crite
ria voor de nodige vermogensomvang. 
Voorts streeft zij naar: 
a. beperking van de minimumbijdragen (wens uit de kerken); 
b. door 4 deelbare __ bijdragen (kwartaalafdrachten aan K.A.B.); 
c. voor 3 Jaren gellJke bedragen (gegevens collecterooster en jaarboek). 

Kas 1 Theologische Universiteit 
Deputaten Fin_ancieel Theol~gische Universiteit zijn voornemens binnenkort met het vrouwencomité B.Th.U. 
te spreken. Z11 dienen daarb1J de suggestie uit rapport deputaten Prioriteitenstelling onder A 1 (Theologische 
Univers1te1t) _te be_t_rekken. Gelet op de bijdragen via dit comité (bijkans f 2,00 per lid per jaar) , de notitie van 
deputaten F1nanc1ele Zaken en de gunstiger subsidie van het Ministerie acht uw commissie een minimumbij
drage van f 2,00 verantwoord. 

Kas 3 Kerk en Bedrijfsleven 
Nu de huisvestingskosten van het Diakonaal Bureau via de quaestor worden betaald en wanneer de perso
neelskosten geheel voor _rekenin~ van ADMA blijven (zie kas 8), kan de begrote behoefte aan inkomsten 
(f 258.000) _mede door enige 1ntenng ~an vermoge~ worden verlaagd tot f 163.000: minimumbijdrage f 0 ,72. 
De suggestie uit rapport deputaten Pnonte1tenstell1ng onder A2 is zowel in het rapport van deputaten als in 
het comm1ss1erapport verwerkt. 

Kas 4 Emeritikas 
De begroting van deputaten wordt bijkans geheel gehonoreerd met een minimumbijdrage van f 20,80. 

Kas 5 Varenden 
De synode besloot tot voortzetting van dit werk. Met een geringe intering van het vermogen kan de behoefte 
worden gedekt door een minimumbijdrage van f 1, 16. 

Kas 6 Kerkjeugd 
Het vermogen van deze kas kan verminderen met f 73.000. Dan is er een minimumbijdrage van f 1,28 nodig. 

Kas 7 Pastoraat in de gezondheidszorg 
Met een geringe intering van het vermogen kan de behoefte worden gedekt door een minimumbijdrage van 
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f 1 ,32. Naar aanleiding van de vraag in rapport deputaten Prioriteitenstelling onder A2 herhaalt uw commissie haar eerdere suggestie deputaten op te dragen met de Gerei. en Ned. Herv. instanties te overleggen om tot een evenrediger verdeling van de kosten van het dovenpastoraat te komen. 

Kas 8 ADMA, Ba 'De Poort', 8b Diakonaal Bureau . De kosten van het Diakonaal Bureau kunnen worden verlaagd met de bedragen voor kantoorhuur en admi nistratieve medewerker, die respectievelijk ten laste van de quaestor en K.A.EI. komen. Daarnaast zullen besprekingen nodig zijn in de voorgenomen salarisverhogi_ngen en in reis; , verbl1Jf-, vergader; en port1koste~ (zie rapport Diakonaal Bureau, bijlage 48.2, respect1evehJk deputaten F1nanc1ele Zaken, b1Jlage 85.4) ._ Dit dient te leiden tot reductie van de begrote kosten van het D1akonaal Bureau v_an f 865.000 tot f 675.000 In 3 jaren, geheel te dragen door ADMA {zie bij kassen 3 e~ 15) en van de ovenge beQ[Ole kosten van ADMA van f 219.000 tot f 201 .000. De uitgaven voor 'De Poort , geraamd op f 30.000 per Jaar, kunnen via ADMA worden betaald. Het minimale vermogen van ADMA dient geleidelijk te groeien tot de norm. Het totaal van deze bedragen: f 675.000 (Diakonaal Bureau)+ f 201 .000 (overig ADMA) + f 90.000 (De Poort)+ f 121 .000 (vermogenstoename)= f 1.087.000 ve_rgt een minimumbijdrage van f 4,80. . . . . De suggestie uit rapport deputaten Pnonte1tenstelhng onder A1 deelt uw commIssIe met. de _medewerkers hebben verschillende functies en kunnen wel elkaar aanvullen, maar met vervangen; ~un d1e_nstverlernng aan twee andere deputaatschappen kan, waar nodig, wel door~aan, maar het behoeft met te leiden tot kostentoerekening. Het beheer van het bureauwerk komt geheel b1J ADMA. 

Kas 10 Onderlinge Bijstand en Advies . .. Gelet op het vermogen kan het gevraagde bedrag enigszins worden gereduceerd tot een m1rnmumb1Jdrage van f 7,20. 

Kas 12 Evangelisatie . . . . . Het besluit betreffende de vrijgestelde en het ple1doo1 voor iets meer ruimt~ voor proiecten leidt tot_een nettoreductie van het gevraagde bedrag met f 97.000 waardoor een m1rnmumb1Jdrage van f 3,60 nodig Is. 
Kas 13 Evangelieverkondiging onder Israël . . ... Het volgens de begroting te dekken bedrag van f 514.~ dient naar het oordeel van deputaten FInanc1ele Zaken te worden verminderd met kosten V.O.1. en bezinning. . Uw commissie adviseert hiervoor totaal f 109.000 zodat nog moet worden voorzien In f 405.000._ Na aftre_k van een vermogensintering van f 270.000 (waarna n_og ongeveer f ~00.000 resteert) kan een _m1rnmumb1J· drage van f 0,60 voorzien in f 135.000. De meerderheid van uw commIssIe oordeelt dat de premie weduwenpensioen uit de begroting dient te worden geëlimineerd. 

Kas 14 Buitenlandse Zending . . Door verschillende verwerking van de voorzieningen stemmen de begrotingen van deputaten Zending en deputaten Financiële Zaken niet overeen. Beiden ramen _de opbren~sten van ~elegginQen (te) laag. Tengevolge van de gunstige vermogenspositie en van 90 m.1.v. 1 Januan 1995 te wI1zIgen hu1svest1ng acht uw commissie het alleszins verantwoord de minimum b1Jdragen te stellen op f 5,72 uit afdrachten en f 17,60 uit andere bronnen. 

Kas 15 Hulpverlening . . . .. . Bij dit deputaatschap ware. evenals bij deputaten Zending - te onderscheiden tussen minI_mumb1JdragEmwt afdrachten en die uit andere bronnen. Het bijzondere karakter van het werk, de aanz1enhJke o~erschnJd1ng van het streefbedrag en de vele giften in de afgelopen jaren brengen uw commIssIe tot dit advies. V~r de vaste kosten (zonder Diakonaal Bureau; zie bij kas 8) is een minimumbijdrage nodig van f 0,80, terw1JI voor projecten uit andere bronnen {februaricollecte, giften e.d.) op minimaal f 2,40 moet worden gerekend. 
Samenvattend stelt uw commissie u voor: 
1. de minimumbijdragen voor de jaren 1993, 1994 en 1995 voor de kassen te stellen op: 

Theologische Universiteit 
Kerk en bedrijfsleven 
Emeriti 
Varenden 
Kerkjeugd 
Past. in gezondheidszorg 
ADMA en De Poort 
Onder!. Bijst. en Advies 
Evangelisatie 
Ev. verkondiging Israël 
Buitenlandse Zending 
Hulpverlening 

Totaal 

uit de 
kerken 

f 
2,00 
0,72 

20,80 
1,16 
1,28 
1,32 
4,80 
7,20 
3,60 
0,60 
5,72 
0,80 

50,00 

uit andere 
bronnen: 

f 

17,60 
2,40 

20,00 
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2. Alle kashoudende deputaatschappen te informeren over bovenstaande motivering van de afwijking van hun begroting en van de voor hen vastgestelde minimumbijdragen en hen te machtigen tot de in de (gecorrigeerde) begrotingen geraamde uitgaven. 

A. de Geus, rapporteur BIJLAGE 89 
Art. 209, 211 

AANVULLEND RAPPORT 6A VAN COMMISSIE 5 INZAKE HET RAPPORT VAN DEPUTATEN KERK EN BEDRIJFSLEVEN 

11 a. Naar aanleiding van vragen die _in eer~te instantie in de plenaire vergadering door afgevaardigden werden gesteld heeft uw comm1ss1e opnieuw uitvoeng met deputaten gesproken over (het functioneren van) de industne~red1kant. In _deze bespreking Is ons gebleken dat niet alle informatie die wij hadden ontvangen geheel Juist was, terwIJI we nu ook vollediger werden geïnformeerd. 
In ons eerste rapport meldden we dat ds. Aarnoudse voor 40% in dienst van deputaten werkt. Uit nadere 1nformat1e, gebas~erd op nauwkeurig tijdschrijven van ds. Aamoudse zelf, blijk1 dat dat niet juist is. Hij werkt ongeveer voor 15 1/o 1n dienst van deputaten. Vergeleken met vroeger is dat een geringe toename. In eerste instantie gaven de deputaten die met uw commissie spraken 40% door, omdat zij de 25% die ds. Aamoudse g~brui~ voor studie, be~in~ing en persoo~lijke toerusting optelden bi). de 15% die . hij _voor deputaten werkt Die 25 1/o hoort echti:r b1J z11n oorspronkehJke opdracht, zoals die In zI1n beroepsbnef Is verwoord. Uiteraard heeft_ die studie ook indirecte betekenis voor de taken die hij voor deputaten verricht. Vandaar dat deze 25% abus1evehJk gerekend kon worden bij het werk dat hij voor deputaten doet. 

W,at_de rec~tspositie van ds. Aarnoudse tijdens en na het beëindigen van zijn taak betreft, moet gezegd dat h1J u1te1n?ehJk 1n dienst van de kerkeraad van Rozenburg staat. Uit een overeenkomst tussen deputaten Kerk en BednJfsleven en de kerker/lad van Rozenburg blijk1 dat ds. Aarnoudse na overleg met en instemming van deputaten voor onbepaalde t1Jd Is beroepen. Deze overeenkomst brengt derhalve financiële en morele verplichtingen met zich mee die in principe onbeperk1 zijn. 
De kerkeraad van Rozenburg heeft geconstateerd dat aan het industriepastoraat niet meer die inhoud kan worden gegeven als in het verleden en verwacht dat in de komende jaren die trend zich zal voortzetten. ~aarom heeft hij het_ besluit genomen het industriepastoraat in de huidige vorm stop te zetten, als de huidige 1ndustnepred1kant z11n werkzaamheden beëindigt, uiterlijk op 1 januari 1997. Deputaten hebben unaniem dit voorstel aanvaard. _Uw commissie is van fTlening dat het een goede zaak is dat de kerkeraad van Rozenburg en deputaten tot dit voorstel gekomen zI1n. Ze hebben aannemelijke redenen om de uiterlijke termijn op 1 Jan. 1997 te stellen. Toch heeft u_w commIssIe daar moeite mee. We vinden die termijn erg lang, vooral ook voor de industnepastor zelf. Het hjk1 ons ~eel moeilijk goed te blijven functioneren, terwijl al die tijd bekend is dat de functie ga/lt verd~11nen. Daarom hJk1 het ons.zeer gewenst dat deze termijn, zeker met één jaar, verkort wordt. We bhJVen b1J onze mening dat het goed Is als deputaten de opdracht krijgen om daarover met de kerkeraad van Rozenburg te spreken en handhaven derhalve ons eerste voorstel. Het is duidelijk dat de industriepredikant meer doet in dienst van deputaten dan vroeger. Die toename van werk voor deputaten is nog betrekkelijk klein , maar in het rapport van deputaten is er een tendens te bespeuren dat zijn aandeel in dienst van deputaten groter wordt. Bovendien zouden deputaten als de industnepredikan_t zijn taak gaat beëindigen, graag een part1ime vrijgestelde in dienst willen nemen. De commissie 1s van mening {gebleven) d/lt het niet juist is dat de taak van deputaten grotendeels verricht gaat worden door i:en vn19estelde ._ Ook z1Jn we van mening dat in de komende jaren de industriepredikant niet meer, eerde_r minder, werk 1n dienst _van deputaten moet gaan doen, daar zij anders in zijn persoon over een part1ime vnJgestelde"zo_uden beschikken. Als er In de komende tijd minder werk voor de industriepredikant zou zijn , dan moet h1J met meer werk voor deputaten gaan doen, maar moet er bekeken worden welk ander werk hij zou kunnen doen In overeenstemming met zijn instructie. 

Uw co_mmissie ziet in het bovenstaande geen aanleiding om met gewijzigde of andere voorstellen te komen. Wel willen we aan voorstel 3 een toevoeging geven, en wel in deze zin: 
3 de handelingen van deputaten goed te keuren, met inachtneming van de in dit aanvullend rapport gemaak1e opmerkingen. , 

BIJLAGE 90 
Art. 212 

D. Visser, rapporteur 

VOORSTEL TOT WIJZIGING VAN ART. 1 TIM 16 VAN HET REGLEMENT VOOR DE THEOLOGISCHE HOGESCHOOL, KERKORDE, UITGAVE 1984, BLZ. 74-80 EN ACTA VAN DE GENERALE SYNODE VAN DE CHRISTELIJK GEREFORMEERDE KERKEN IN NEDERLAND AMERSFOORT 19 AUGUSTUS - 3 OKTOBER 1980, BLZ. 11 Svv ' 
Reglement voor de Theologische Universiteit Art. 1. 

De Christelijke Gereformeerde Kerken onderhouden naar art. 20 K.O., een Theologische Universiteit voor de ople1d1ng tot dienaar des Woords. Zij is gevestigd te Apeldoorn. Verplaatsing kan geschieden bij besluit van de generale synode. 
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Art. 2. 
De Theologische Universiteit staat onder opzicht van een curatorium, dat door de generale synode wordt 
gemachtigd en geïnstrueerd. .. . . Elke particuliere synode van de Christelijke Gereformeerde Kerken wI1st twee curatoren aan u.11 de predikanten, die zich in haar ressort bevinden, een wetenschappelijke opleiding hebben genoten en b1J voorkeur min
stens vijf jaar in het ambt staan. 
Daarenboven benoemt de generale synode, op aanbeveling van het curatorium een secretaris-curator en 
een secundus secretaris-curator. 

M~ .... . Het curatorium vergadert minstens driemaal per jaar ter plaatse waar de Theologische Urnvers1te1t 1s geves-
tigd. 
De president van het curatorium wordt voor een jaar naar toerbeurt aa.ngewezen. De hOO!ileraren van de Theologische Universiteit wonen de vergaderingen van het curatonum b1J en hebben een adviserende stem. 

Art. 4. 
Het curatorium neemt kennis van alles wat tot de Theologische Universiteit in betrekking staat. 
De zorg voor de goederen en gelden van de Theologische Universiteit is opgedragen aan daartoe door de generale synode benoemde deputaten. Hun taak wordt door de generale synode bij afzonderlijke instructie 
geregeld (zie bijlage 12). .. 
Het curatorium zendt jaarlijks een gedrukt verslag van zI1n werkzaamheden aan elke kerkeraad. Zo dikwijls de generale synode wordt gehouden, geeft het curatorium aan deze synode een verslag van de 
toestand van de Theologische Universiteit. 

Art. 5. "k De generale synode benoemt de hoogleraren van de Theologische Universiteit_bij voorkeur uit de pred1 an-ten van de Christelijke Gereformeerde Kerken. In elk geval moet de benoemde hd van deze kerken z1Jn. 

Art. 6. 
Onder nadere goedkeuring van de generale synode kan het curatorium, gehoord het advies_van de hoogle-raren, universitaire docenten, resp. universitaire hoofddocenten, beno_emen. l)eze d1en_er1 b1J voorkeur hd te zijn van één van de Christelijke Gereformeerde Kerken. In elk geval dienen ZIJ schnftehJk 1n te stemmen met 
de gereformeerde belijdenis. 

M~ -Door de generale synode worden, met advies van het curatorium, de vakken van onderwI1s aan de hoogle-
raren toegewezen. 

Art. 8. 
Eén van de hoogleraren fungeert als rector. Gedurende één jaar voert deze het bestuur van de Theologische Universiteit. De functie van rector wordt bij opvolging door de hoogleraren vervuld . 

Art. 9. 
Gedurende de cursus houdt het college van hoogleraren vergaderingen om te bespreken wat in het belang 
van de Theologische Universiteit is. 

Art. 10. 
De traktementen van hoogleraren en van anderen die aan de Universiteit doceren wor_den, _onder goedkeuring van de generale synode, door de deputaten-financieel van de Theologische UrnversIteIt e~ door _het curatorium vastgesteld. Wie ophoudt lid van een van de Christelijke Gereformeerde Kerken te z11n, verliest 
alle aanspraak op bezoldiging. 

Art.11 . 
Wie tot de studie wil worden toegelaten moet een gymnasiumNWO-diploma of daarr,:iee gelijkgesteld getuigschrift overleggen. Zij die een diploma van de Agrarische Hogeschool, Pedagogische Academie , Sociale Academie of Technische Hogeschool hebben, kunnen eveneens worden toegelaten. . . .. . Voordat de tentamens van het propaedeutisch jaar kunnen worden afgelegd, moeten eventuele def1c1ent1es 
op het gebied van Grieks en Latijn opgeheven zijn . Zie art. 17. 
Het met goed gevolg afgelegd hebben van een doctoraal examen aan een universiteit geeft ook het recht 
om toegelaten te worden tot de propaedeuse van de theologie. . . Wie een voortentamen of colloquium hebben afgelegd volgens de regels van de Sectie theologie van de 
Academische Raad kunnen eveneens tot de propaedeuse worden toegelaten. 
Studenten van de Theologische Universiteit zijn allen die door de rector in het Album Studiosorum zijn ingeschreven. In de regel kan men niet worden ingeschreven beneden de leeftijd van 17 jaren. Bij bijzonder gun-
stige aanleg kan hier een uitzondering op worden gemaakt. . Een student, die de Theologische Universiteit verlaat of daarvan wordt verwijderd krachtens besluit van het curatorium, gehoord het college van hoogleraren, wordt niet langer als student beschouwd in de zin van dit artikel. Wanneer een nieuw-ingeschreven student bewijzen kan tonen van afgelegde propaedeut1sche _of theologische examens aan een inrichting voor wetenschappelijk onderwijs, wordt in ieder geval afzonderl1Jk door het college van hoogleraren een beslissing genomen ten aanzien van vrijstellingen van tentamens of examens in enig vak. In het geval van het ontbreken van equivalentie kunnen aanvullende tentamens 
gevraagd worden. 
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Art. 12. 
Om te worden ingeschreven als student die opgeleid wordt voor het ambt van predikant in de Christelijke G_ereformee_rde Kerken in Nederland moet men met gunstig gevolg het admissie-examen hebben afgelegd. B11 het adm15.s1e-examen moet worden overgelegd, behalve het bewijs dat men minstens één jaar lid van een ChnstehJke Gereformeerde Kerk Is, een getuigschrift betreffende godsvrucht en karakter, afgegeven door de kerkeraad van de kerk waartoe de aspirant behoort. Het admissie-examen dat wordt afgenomen door het curatorium, bijgestaan door hoogleren, omvat: 
a. een onderzoek naar de vreze des Heren en de beweegredenen om evangeliedienaar te worden; 
b. een onderzoek naar de kennis van de Bijbelse Geschiedenis en van de hoofdzaken van de gereformeer-de geloofsleer, inzonderheid van de Heidelbergse Catechismus. 
Het eerste jaar van inschrijving wordt altijd als een proefjaar beschouwd. 

Art. 13. 
De theologische studie is over zes jaren verdeeld, met dien verstande dat het onderwijs in het eerste studieJaar een propaedeut1sch karakter draagt en het onderwijs in het tweede tot en met het zesde studiejaar op het afleggen van het doctoraal examen gericht is. Het onderscheid tussen het eerste deel van de doctorale studie (D 1) , dat drieëneenhalf jaar in beslag neemt, en het tweede deel (D 11) , dat niet meer dan anderhalf jaar duurt, bestaat hierin dat het eerste deel de basis vormt voor de specialisatie , die kenmerkend is voor het tweede deel. 
De examina zijn de volgende: 
a. het propaedeutisch examen, omvattend de vakken Hebreeuws, nieuwtestamentisch Grieks en patristisch Latijn. 

Om tot dit examen te worden toegelaten moeten bewijzen worden overlegd dat tentamen is gedaan in de overige propaedeutische vakken. 
b. Het eerste deel van het doctoraal examen (D 1), omvattend de vakken exegese Oude Testament, exegese Nieuwe Testament, dogmatiek, homiletiek en kerkrecht. 

Om tot dit examen te worden toegelaten moeten bewijzen worden overgelegd dat met goed gevolg het 
propaedeut1sch examen Is afgelegd en dat tentamen is gedaan in de overige vakken, die tot het eerste deel van de doctorale studie behoren. 

c. het tweede deel van het doctoraal examen (D Il), omvattend één hoofdvak en twee bijvakken. Zie de Regels voor de doctorale studie. 
Het (s mogelijk te promoveren na met goed gevolg een doctoraal examen afgelegd te hebben, na een proefschnft geschreven te hebben met daarbij gevoegd tenminste zes niet op het onderwerp van het proefschrift betrekking hebbende wetenschappelijke stellingen en na voldaan te hebben aan de overige vereisten voor de promotie. Zie verder de Regels voor de promotie. 

Art. 14. 
Het propaedeutisch examen van studenten die volgens art. 12 ingeschreven zijn , wordt afgenomen door het college van hoogleraren. Hierbij zal het curatorium vertegenwoordigd zijn . 
Het eerste deel van _het d<?Ctoraal examen is een examen dat afgelegd wordt in een vergadering van het curatonum. Na gunstig advies van het college van hoogleraren wordt dan door het curatorium preekconsent verleend. H~t twee~e deel van het doctoraal examen wordt eveneens in een vergadering van het curatorium afgelegd. BIJ gunstige uitslag verleent het college van hoogleraren, met instemming van het curatorium, de graad van doctorandus in de theologie. 
Gehoord het advies van het college van hoogleraren stelt het curatorium hen die dit examen hebben afgelegd, op hun verzoek beroepbaar in de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland. 
Zij die na dit examen verder stu_deren met het oog op een promotie, kunnen door het curatorium, gelet op hun verzoek en gehoord het advies van het college van hoogelraren, op een later tijdstip beroepbaar gesteld worden. Indien iemand vóór zijn admissie-examen reeds tenminste twee jaar aan de Universiteit ingeschreven stond volgens art. 16 van het Reglement, moet hij , nadat hij het admissie-examen met goed gevolg afgelegd heeft, tenminste drie semesters aan de Universiteit studeren alvorens beroepbaar gesteld te kunn~n worden: Indien ie_mand vóór zijn admissie-examen nog niet aan de Universiteit ingeschreven was, moet h1J , nadat h1J het adm1ss1e-examen met goed gevolg afgelegd heeft, tenminste drie jaar aan de Universiteit studeren alvorens beroepbaar gesteld te kunnen worden. 

Art. 15. 
De cursus loopt van begin september tot begin september. 
De vakanties worden door het college van hoogleraren, onder goedkeuring van het curatorium, geregeld. De studenten. zijn verplicht de colleges die zij in overleg met het college van hoogleraren hebben aangevangen, tr_ouw b1J te worien. Verzuim mag niet zonder toestemming van de rector geschieden. Wanneer een student zich onbehoorl1Jk gedraagt, zullen de hoogleraren hem hierover onderhouden. Indien hij aan de vermaning geen gehoor geeft, zal hem door het college van hoogleraren de toegang tot de colleges worden ontzegd. De definitieve beslissing berust bij het curatorium. 
Het college- en examengeld wordt door de deputaten-financieel bepaald. Wie de Theologische Universiteit verlaat of van haar wordt verwijderd heeft geen recht op terugbetaling. 

Art. 16. 
Het college van hoogleraren kan, onder goedkeuring van het curatorium, personen tot de colleges en examens toelaten die geen admissie-examen hebben afgelegd, doch wel een getuigschrift van het eindexamen gymnas1umNWO of een bewijs van een aan een universiteit afgelegd theologisch examen of doctoraal examen kunnen overleggen, resp. voldoen aan de voorwaarden voor toelating die in art. 11 genoemd zijn. Het college kan, eveneens onder goedkeuring van het curatorium, personen uit het buitenland tot de colle-
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ges en examens toelaten, die naar het oordeel van het college over voldoende ontwikkeling beschikken om 
het onderwijs met vrucht te volgen. 
Allen die volgens dit artikel worden toegelaten tot de Theologische Universiteit moeten instemming betuigen 
met de gereformeerde belijdenisgeschriften. . 
Zij worden in een afzonderlijk register ingeschreven, staan onder het toezicht van het college van hooglera
ren en hebben zich te houden aan de regels die door dit college worden gesteld, terwijl hun, wanneer ze 
zich daaraan niet houden, de toegang tot de colleges kan worden ontzegd. 
Het college- en examengeld voor deze studenten wordt door deputaten-financieel bepaald. 

Art. 17. 
Voor hen die op grond van een diploma VWO of een ander in art. 11 genoemd diploma worden ingeschre
ven volgens art. 12 of art. 16, maar wier kennis van Grieks en/of Latijn niet voldoende Is om de propaedeutI 
sche studie met vrucht te kunnen volgen, is er een vooropleiding Klassieke Talen, die eveneens onder toe
zicht van het curatorium staat. 

REGELS VOOR DE DOCTORALE STUDIE 

1. Het eigen karakter van de studie aan de Theologische Universiteit van de Christelijke Gereformeerde 
Kerken in Nederland brengt met zich mee, dat ook bij de doctorale studie nadruk gelegd wordt op de 
bestudering van de reformatorische theologie. 

2. Bij de doctorale studie zijn vier afstudeerrichtingen te onderscheiden: 
bijbelse vakken, omvattende de studie van het Oude en het Nieuwe Testament;_ 
historische vakken, waaronder wordt verstaan de studie van de kerkgeschiedenis en van het kerkrecht; 
systematische vakken, waaronder wordt verstaan de studie van de dogmatiek, de dogmageschiedenis en 
de ethiek; 
diakoniologische vakken, waaronder wordt verstaan de studie va_n de praktisch-theologische vakken:_ de 
homiletiek, de poimeniek, de liturgiek, de catechetiek, de apologetiek, de evangellstiek en de m1ss1ologIe. 

3. De specialisatie die bij het tweede deel van de doctorale studie behoort, omvat de_bes)udering van _een 
hoofdvak en de bestudering van twee bijvakken. Van deze drie vakken moet er altijd éen bestaan uit de 
studie van het Oude of van het Nieuwe Testament. Een stage in de doctoraalfase die gepaard gaat met 
de bestudering van literatuur en/of het vervaardigen van een scriptie kan ook als bijvak beschouwd wor
den. Bij de goedkeuring van de keuze van hoofdvak en bijvakken wordt door het college van hoogleraren 
(hierna te noemen: het college) gelet op genoegzame samenhang en d1versIteIt 

4. De initiële beheersing van een wetenschappelijke vraagstelling met betrekking tot het te bestuderen 
hoofdvak moet blijken uit de vervaardiging van een schriftelijk werkstuk op basis van eigen onderzoek, 
dat minimaal zeventig pagina's (A4-formaat) moet omvatten. Het werkstuk moet een maand voor het exa
men toegezonden worden aan de betrokken examinator. Het onderwerp wordt na overleg met het college 
door de betrokken hoogleraar opgegeven. 

5. De mogelijkheid bestaat voor een bijvak aan een andere theologische universiteit of faculteit te studeren, 
indien het college dat goedkeurt. Deze goedkeuring zal in de regel niet gegeven worden, wanneer het 
betreffende vak aan de Theologische Universiteit zelf bestudeerd kan worden. 

6. De duur van het doctoraal examen is zeventig minuten. De examinatie van het hoofdvak duurt !winti~ 
minuten evenals de examinatie met betrekking tot het schriftelijk werkstuk voor het hoofdvak. De examI
natie van elk van de bijvakken duurt vijftien minuten. 

REGELS VOOR DE PROMOTIE 

1. Het college van hoogleraren van de Theologische Universiteit (hierna te noemen: het college of de 
senaat) houdt zich bij het toekennen van het doctoraat zoveel mogelijk aan de regels van het geldende 
Academisch Statuut. 

2. Voor elke promotie wijst het college een hoogleraar van de Universiteit aan. .. 
3. Tot een promotie wordt buiten de vakanties te allen tijde gelegenheid gegeven. Het college kan om bij

zondere reden toestaan, dat een promotie tijdens een van de vakanties geschiedt. 
4. Toegang tot de promotie hebben zij die met goed gevolg een doctoraal examen in de theologie hebben 

afgelegd, als zij een proefschrift hebben geschreven met tenminste zes niet op het onderwerp van het 
proefschrift betrekking hebbende wetenschappelijke stellingen en als zij voldaan hebben aan de ovenge 
vereisten voor de promotie. 

5. Evenals van studenten van de Theologische Universiteit wordt van de promovendi aan deze Universiteit 
gevraagd, dat zij instemming betuigen met de gereformeerde belijdenisgeschriften. 

6. Na het doctoraal examen wordt het eerste stadium van de voorbereiding op de promotie gevormd door 
een zelfstandige studie van bronnen en literatuur met betrekking tot het onderwerp dat door de promo
vendus gekozen is. Alleen wanneer door de promotor (promotoren) naar aanleiding van deze studie een 
gunstig advies is uitgebracht, stemt het college in met de keuze van het onderwerp en deelt het aan de 
Nederlandse Universiteiten mee, dat met de bewerking van het proefschrift een aanvang gemaakt is. 

7. Het proefschrift en de stellingen worden geschreven in het Nederlands, Duits, Engels of Frans. Is het 
proefschrift in het Nederlands geschreven, dan wordt daaraan een overzicht van de inhoud in het Duits, 
Engels of Frans toegevoegd; is het in een andere taal dan het Nederlands geschreven, dan wordt daar-

501 

aan een overzicht van de inhoud in het Nederlands toegevoegd. 
8. 1. Het proefschrift en de stellingen worden onderworpen aan de goedkeuring van de promotor of de 

promotoren, mede met het oog op het in art. 5 bepaalde. Hij/zij ziet/zien erop toe, dat daarin niets 
voorkomt, strijdig met de openbare orde of de goede zeden. 

2. Indien de promotor zijn goedkeuring meent te moeten onthouden zal hij daarvan geen kennis geven 
aan de promovendus dan na overleg met het college van hoogleraren. 

3. In geval van een principieel meningsverschil waarbij de inhoud van art. 5 en 8.1. in geding is, zal 
daarover geen uitspraak worden gedaan dan na overleg met het curatorium. 

4. Voordat toestemming wordt gegeven tot drukken van het proefschrift, ontvangen alle hoogleraren 
een gekopieerd exemplaar op kosten van de promovendus. 

5. De stellingen dienen vooraf aan het college te worden voorgelegd. 
9. Zijn het proefschrift en de stellingen goedgekeurd, dan worden zij gedrukt, tijdig verspreid en op de dag 

en het uur, door het college vast te stellen, verdedigd op de wijze, in art. 11 bepaald. Het college is 
bevoegd, geheel of gedeeltelijk, vrijstelling te geven van de verplichting om het proefschrift te doen druk
ken. In dat geval wordt het proefschrift of het niet gedrukte gedeelte daarvan vermenigvuldigd op een 
andere door het college goed te keuren wijze. 

10. De toekenning van het doctoraat geschiedt door het voltallige college. 
11 . De promotie wordt in het openbaar gehouden. Aan de promovendus wordt gedurende een uur gelegen

heid gegeven, zijn proefschrift en zijn stellingen te verdedigen tegen de bedenkingen van het college, 
alsmede van een ieder die tot het uitbrengen daarvan van de rector toestemming heeft verkregen. De 
verdediging geschiedt in het Nederlands, of met toestemming van de rector, in een andere taal. 

12. Indien de promovendus blijk van meer dan gewone bekwaamheid heeft gegeven, kan het doctoraat 'cum 
laude' (met lof) worden toegekend. 

13. Staken de stemmen over de toekenning van het doctoraat, dan wordt dit niet toegekend; staken zij over 
de verlening van het praedicaat 'cum laude', dan blijft dit achterwege. 

14. Ten bewijze van de promotie ontvangt de gepromoveerde een in het Latijn of in het Nederlands gestelde 
bul , getekend door de rector van de Universiteit, de secretaris van het college en de promotor. De bijvoe
ging bedoeld in art. 12 wordt op de bul vermeld. 

15. Het college van hoogleraren kan, met goedkeuring van het curatorium, wegens zeer uitstekende ver
diensten op het terrein van de theologische wetenschap de titel van 'doctor honoris causa' verlenen, 
waarbij het college bepaalt op welke wijze deze promotie plaatsvindt. 

16. Terzake van de promotiestudie en wat daarmee samenhangt, brengt het college jaarlijks verslag uit aan 
het curatorium. 

17. Wijziging van dit reglement geschiedt door het college van hoogleraren in overleg met het curatorium. 
18. Het promotiereglement bevat de bij de voorgaande hoofdregels behorende nadere bepalingen. 

BIJLAGE 91 
Art. 218, 221 

RAPPORT 3B VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE 
EVANGELIEVERKONDIGING ONDER ISRAEL 

1. Voorstellen ds. J. van Amstel en ds. P. den Butter 
Ds. J. van Amstel en ds. P. den Butler stellen verschillende wijzigingen en aanvullingen voor met betrekking 
tot de voorstellen van de commissie. Een minder ingrijpend voorstel is dat van ds. Den Butler om commis
sievoorstel 2 te beëindigen na het woord 'aangegeven'. Uw commissie kan dit voorstel echter niet overne
men. Zij acht het van betekenis dat deputaten bij hun verdere bezinning rekening houden met de opmerkin
gen en wensen die én in commissierapport 3a én tijdens de bespreking ter synode zijn geuit. 
De overige voorstellen willen wij puntsgewijze aan de orde stellen. 

2. Naamsverandering 
Ds. Van Amstel wil commissievoorstel 3 laten vervallen. Ds. Den Butler stelt voor dit als volgt te wijzigen: De 
naam van het deputaatschap ongewijzigd te laten. 
De bezwaren tegen de naamsverandering die ter synode naar voren gebracht zijn leven ook binnen uw 
commissie. Mede daarom kon zij het voorstel van deputaten niet overnemen, om de naam van het deputaat
schap te wijzigen in 'Deputaten Kerk en Israël van de Christelijk Gereformeerde Kerken' . Wél blijven wij het 
echter wenselijk achten dat de bezwaren tegen de huidige naam nader onderzocht worden. Daarom hand
haaft uw commissie haar voorstel. 

3. Opvolging van ds. Van der Vegt 
Ds. Van Amstel stelt voor aan commissievoorstel 4 de woorden 'zo nodig' toe te voegen, zodat het als volgt 
luidt: 'Deputaten volmacht te geven zo nodig uit te zien naar een opvolger voor ds. Van der Vegt'. Ds. Den 
Butler wil dit commissievoorstel op de volgende manier wijzigen: 'Deputaten op te dragen zich te bezinnen 
op de vraag of en hoe het werk in Israël kan worden voortgezet, ook als ds. Van der Vegt zou repatriëren en 
hierover aan de generale synode van 1995 te rapporteren'. Mede in verband met deze voorstellen heeft uw 
commissie zich beziggehouden met de kritische vragen die ter synode rond het werk in Israël werden 
gesteld. Binnen onze kring was begrip voor de zorg die daarin tot uitdrukking kwam. Uw commissie acht het 
dan ook een goede zaak dat aan deputaten wordt opgedragen zich in verband met de opvolging van ds. 
Van der Vegt opnieuw te bezinnen op de vraag hoe het werk in Israël op de beste wijze kan worden voortge
zet. Dat houdt naar ons oordeel ook in dat deputaten bij de benoeming van een opvolger met de grootste 
zorgvuldigheid te werk dienen te gaan. Uw commissie wil echter de voortgang van het werk in Israël als 
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zodanig niet ter discussie stellen. Daarom meent zij haar oorspronkelijke voorstel te moeten handhaven. Zij 
wil daar echter wél het voorstel aan toevoegen om deputaten op te dragen zich in verband met de opvolging 
van ds. Van der Vegt opnieuw te bezinnen op de vraag hoe het werk in Israël op de beste wijze kan worden 
voortgezet. 

4. Bezinnings- en toerustingsbudget 
Uitvoerig heeft uw commissie met deputaten gesproken over het voorstel om hen toestemming te verlenen 
van tijd tot tijd een deputaat een opdracht te verlenen voor studie en/of voorlichting en daarvoor de nodige 
financiële ruimte te bieden. In dit gesprek werden ook de ter synode gemaakte opmerkingen betrokken, als
mede het voorstel dat door ds. Den Butler is ingediend. Dit luidt als volgt: 'Deputaten op te dragen de nood
zakelijk geachte studie pro Deo te laten verrichten'. 
In de discussie binnen uw commissie over deze materie zijn de volgende overwegingen aan de orde 
geweest: 
1. Wij zijn ervan overtuigd dat de bezinningsopdrachten die aan deputaten verstrek1 worden zeer omvangrijk 

zijn . Naar het oordeel van uw commissie zou het daarom niet onbillijk zijn, als er financiële ruimte gescha
pen werd waardoor iemand zich in opdracht van deputaten aan een speciale studieopdracht kan wijden. 

2. Als aan deputaten deze ruimte geboden wordt, zou er echter wel een incongruëntie ontstaan met andere 
deputaatschappen, aan wie soms ook omvangrijke bezinningsopdrachten worden verstrek1. Uw commis
sie is van mening dat het niet billijk is als aan één deputaatschap deze ruimte wel wordt geboden en aan 
andere niet. 

3. Uw commissie had aanvankelijk ook moeite met het voorstel van deputaten, omdat daarin niet nader 
wordt uitgewerk1 op welke wijze zij één en ander prak1isch denken te regelen . Overigens is er door de 
toelichting van deputaten op dit punt wél enige verheldering gekomen. 

Dit alles is voor uw commissie aanleiding het voorstel van deputaten niet over te nemen. Zij neemt het voor
stel van ds. Den Butler over, zij het in een gewijzigde formulering. 

5. O.J.E.C. 
Ds. Van Amstel wil de voorstellen van uw commissie als volgt aanvullen: 'Deputaten op te dragen een voor
stel voor te bereiden om op een volgende synode te beslissen uit het O .J.E.C. terug te treden, tenzij er 
belangrijke veranderingen optreden bij het O.J.E.C.'. Het aanvullend voorstel van ds. Den Butler luidt: 
'Deputaten opnieuw op te dragen ten aanzien van de deelname aan en de verzoeken van het O.J.E.C. grote 
voorzichtigheid te betrachten'. 
Uw commissie heeft beide voorstellen én de kritische opmerkingen die ter synode over het O.J.E.C. 
gemaakt zijn met deputaten besproken. Een aantal bezwaren vond ook binnen onze kring weerklank. 
Deputaten benadrukten echter dat het O.J.E.C. het enige platform is, waarbinnen de kerken met de joden 
zelf kunnen spreken. Sinds een aantal jaren is het mogelijk geworden binnen dit overlegorgaan te spreken 
over Jezus de Messias. Bovendien is er ruimte voor een eigen • kritische · inbreng van deputaten. Deze 
mogelijkheden zouden afgebroken worden, als het voorstel van ds. Van Amstel aanvaard zou worden. Naar 
het oordeel van uw commissie zijn niet voldoende gronden aangevoerd om onze relatie met het O.J.E.C. 
binnen afzienbare tijd te beëindigen. Zij neemt het voorstel Van Amstel daarom niet over. 
Uw commissie constateert dat het voorstel van ds. Den Butler in feite een herhaling is van de uitspraak van 
de generale synode van 1986 (zie Acta G.S. 1986, art. 154). Aangezien deze uitspraak nooit herroepen is, is 
zij nog steeds van kracht. Wij achten het daarom voldoende deputaten te herinneren aan de uitspraak van 
1986 en hen op te dragen binnen het O.J.E.C. een bijbels-theologsich verantwoord geluid te laten horen. 
Naar onze mening is hiermee aan de intentie van het voorstel Den Butler voldaan. 

6. Voorstellen 
De commissie stelt u voor: 
1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopende periode hebben verricht en hun werk

zaamheden goed te keuren ; 
2. deputaten op te dragen hun bezinning voort te zetten en daarbij met voorrang aandacht te schenken aan 

de onderwerpen die door de generale synode van 1989 zijn aangegeven, alsmede rekening te houden 
met de opmerkingen en wensen die op deze synode zijn geuit; 

3. deputaten op te dragen hun bezinning op de eventuele naamsverandering van het deputaatschap voort te 
zetten en daarbij rekening te houden met de ter synode geuite bezwaren en wensen; 

4. deputaten volmacht te geven uit te zien naar een opvolger voor ds. Van der Vegt; 
5. deputaten op te dragen zich in verband met de opvolging van ds. Van der Vegt opnieuw te bezinnen op 

de vraag hoe het werk in Israël op de beste wijze kan worden voortgezet en hierover te rapporteren aan 
de volgende synode; 

6. deputaten op te dragen de noodzakelijk geachte bezinning te laten verrichten en daarvoor geen bezin 
nings- en toerustingsbudget toe te kennen; 

7. deputaten op te dragen het onderzoek af te ronden naar de mogelijkheden om contacten aan te gaan met 
'Christian Witness to lsrael' en daarover te rapporteren aan de volgende synode; 

8. deputaten te herinneren aan het besluit dat de generale synode van 1986 met betrekking tot het O.J.E.C. 
heeft genomen en hen op te dragen binnen dit overlegorgaan een bijbels-theologisch verantwoord geluid 
te laten horen; 

9. opnieuw een eerste en een tweede secretaris, een eerste en een tweede penningmeester, alsmede een 
adviseur te benoemen. 

A. Baars, rapporteur 

BIJLAGE 92 
Art. 222 
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RAPPORT 7B VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN 
STEUNVERLENING AAN DE KERKEN IN DE POLDERS 

ROND HET IJSSELMEER 

Uw commissie heeft nader overleg gevoerd met vertegenwoordigers van zowel deputaten Steunverlening 
aan de Kerken in de polders rond het IJsselmeer als van deputaten Onderlinge Bijstand & Advies over de ter 
synode gebleken verschillen in de voorstellen van beide deputaatschappen m.b.t. de kerk van Zeewolde. 
Punt van verschil is alleen, dat waar deputaten Steunverlening aan de Kerken in de polders rond het 
IJsselmeer het criterium voor eventuele steunverlening in de poldergemeente (in wording) leggen, deputaten 
Onderlinge Bijstand en Advies nooit uitgaan van de financiële situatie van een wijkkerk - wat de kerk van 
Zeewolde de facto is - maar steunverlening laten afhangen van eventuele reële tekorten van de betreffende 
plaatselijke kerk, ongeacht hoeveel wijkgemeenten die kerk heeft. In het geval van de kerk van 
Harderwijk/Zeewolde betekent dat concreet, dat deputaten Onderlinge Bijstand & Advies er grote moeite 
mee zouden hebben, indien hun aanvulling van eventuele tekorten van de wijkkerk van Zeewolde ertoe zou 
leiden, dat het vermogen van de kerk van Harderwijk/Zeewolde per saldo toeneemt. Het is uw commissie 
opnieuw gebleken, dat de verschillen prak1isch zeer gering zijn , en mogelijk nauwelijks financiële conse
quenties hebben. Wel is het voor beide deputaatschappen een principiële zaak. 
In het overleg met de vertegenwoordigers van beide deputaatschappen bleek het voor beiden aanvaard
baar, dat deputaten Onderlinge Bijstand & Advies tot 1 januari 1994 de wijkgemeente Zeewolde steunen vol
gens de criteria van deputaten Steunverlening aan de Kerken in de polders rond het IJsselmeer, om vervol
gens vanaf die datum de criteria te gaan hanteren van deputaten Onderlinge Bijstand & Advies. U ontvangt 
hierbij daarom een bijgesteld voorstel 4. 
(4) De financiële verplichtingen, die deputaten zijn aangegaan met betrekking tot 
a. de steunverlening aan de kerk van Harderwijk ten behoeve van de wijk Zeewolde; 
b. de pensioenvoorziening van br. G. Visser 

over te dragen aan het deputaatschap Onderlinge Bijstand en Advies met dien verstande, dat de uitvoe
ring van de financiële verplichtingen geschiedt conform de door deputaten Steunverlening aan de Kerken 
in de polders rond het IJsselmeer aangegane overeenkomsten, met dien verstande, dat vanaf 1 januari 
1994 de steun aan de kerk van Zeewolde - of indien nog geen instituering heeft plaatsgevonden: van de 
kerk van Harderwijk/Zeewolde zal plaatsvinden volgens de normen, die deputaten Onderlinge Bijstand & 
Advies hanteren; 

G.C. den Hertog, rapporteur 

BIJLAGE 93.A. 
Art. 224, 244, 246 

TOELICHTING BIJ INSTRUCTIE 8.05 VAN DE 
PARTICULIERE SYNODE VAN HET WESTEN 

1. De generale synode heeft tijdens haar vergadering van 1989 bovenstaande instructie, die door de particu
liere synode van het Westen was ingediend, besproken. Zij heeft de toen geboden toeliching als ontoerei
kend beoordeeld en verzocht om nadere onderbouwing van de instructie. Via de particuliere synode van 
het Westen en de classis Haarlem is de instructie (met het verzoek} weer teruggekomen op de vergade
ring van de kerkeraad van Haarlem-Centrum. Hij dient nu opnieuw, met een nadere onderbouwing, de 
instructie in. 

2. De huidige redactie van art. 6 K.O. (sinds 1947) luidt: 'Een dienaar des Woords zal geen benoeming tot 
bijzondere arbeid als: geven van godsdienstonderwijs verbonden met pastorale arbeid aan protestants
christelijke scholen, geestelijke verzorging van militairen, in stichtingen van barmhartigheid en dergelijke, 
mogen aannemen, tenzij hij verbonden blijft aan een gemeente. ( ... )' 
In deze formulering zou men kunnen lezen, dat het beroepbaar gestelde kandidaten niet mogelijk is een 
benoeming als predikant met bijzondere arbeid als in art. 6 K.O. genoemd, te aanvaarden. Er wordt 
immers slechts gesproken van een dienaar des Woords die zulk een benoeming aanneemt. De instructie 
wil hierin een verduidelijking aanbrengen, die aangeeft dat ook beroepbaar gestelde kandidaten zulk een 
benoeming kunnen aanvaarden. 

3. De aanleiding om art. 6 in de kerkorde op te nemen moet in het verleden gezocht worden. Reeds in de 
Middeleeuwen werd aan koninklijke hoven, stichtingen, gasthuizen e.d. vergunning verleend om een 
eigen kerk te hebben met een eigen priester of kapelaan. Zo is van het gasthuis in Delft bekend, dat het 
in 1263 een kapelaan kreeg om er de mis te bedienen. 
Na de reformatie moest er een nadere regeling komen. Prins Willem I had in 1572 een eigen hofprediker 
aangesteld en zo waren er meer adellijke families met eigen predikers. Reeds in 1578 sprak de synode 
van Dordrecht uit, dat zulke hofpredikers evenals de gewone dienaren 'ordentelick en wettelick' beroepen 
moesten worden. De synode van Middelburg, 1581 , bepaalde zulks ook voor de 'gasthuysen en wees
huysen'. 
Dr. H. Bouwman, Gereformeerd Kerkrecht, dl. 1, 1928, p. 425v, schrijft: 'De oude Gereformeerde Kerken 
wilden hiermede niet zeggen, dat zij ook zeggenschap hadden op de heerlijkheden en gasthuizen. Zij 
erkenden, dat de vorsten of regenten zelfs de gewenschte personen konden kiezen. Indien zij echter een 
persoon kozen, die niet kerkelijk toegelaten was, dan was deze ook geen predikant. Daarom trachtten de 
kerken ervoor te zorgen, dat hij die door de regenten benoemd werd, werkelijk in het ambt was, en dat hij 
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in de rechte verhouding kwam tot de plaatselijke kerk. Zulk een predikant ontleende_zijn _macht aan twee 

lichamen, aan de kerk en aan de regenten , en hij had zich te houden aan de 1nstruct1e, die 1n overleg met 

en onder goedkeuring der kerk door de regenten was vastgesteld. 
De Gereformeerde Kerken keurden de aanstelling van predikanten door de overheid e~ door de _heeren 

steeds af, maar trachtten de gevaren, aan het patronaatrecht verbonden, z~veel mogelijk te verhinderen 

door te bepalen a. dat de predikanten volgens art. 4 en 5 der kerkenordening door de kerken moesten 

worden geëxamineerd en formeel beroepen worden en b. dat zij steeds aan de kerkenordening, met 

name de censuur onderworpen waren'. . . . .. d 

Art. 6 K.O. wilde dus vooral vermijden dat allerlei willekeurige personen, die wellicht een st1chteliJk woor 

konden spreken, aan hoven en instellingen als predikant benoemd werden. Zonder wettige examinat1e en 

beroeping was het niet mogelijk om ambtsdrager te zI1n . . __ . 

4. De huidige vraag, of ook beroepbaar gestelde kandidaten een beroep tot predikant met b11zondere_ arbeid 

mogen ontvangen en aannemen, is hiermee in feite bevestigend beantwO<Jrd. Immers in de geschiedenis 

ging het veelal ook om personen, die niet in het kerkelijk ambt stonden. Z1J konden met zonder meer pre

dikant worden, maar moesten eerst de gebruikelijke weg van toel<1tIng en examinat1e vo_lgen. Eers_t dan 

konden zij beroepen en bevestigd worden in het ambt en hadden ZIJ ook het recht ambtelijke handelingen 

te verrichten terwijl zij tegelijk net als elke andere predikant aan de kerkorde onderworpen waren:. 

5 Dit wordt be~estigd door de oorspronkelijke redactie van art. 6 K.O. zoals men die k~n vinden b1J dr. F.L. 

· Bos, De orde der kerk, 1950; bij H. Bouwman, a.w.; bij ds. Joh. Jansen,, Korte Verklanng van de kerkorde, 

1952 en bij ds. K. de Gier, De Dordtse Kerkorde, 1959, welke luidt: Daar zal ge~_n _Dienaar de dienst 

mogen aannemen in enige particuliere heerlijkheden, gasthuizen of anderszI_ns, te_nz11 h1J tevoren geadmit

teerd en toegelaten zij volgens de voorgaande artikelen. Hij zal ook met minder dan anderen der 

Kerkenordening onderworpen zijn'. Door te verwijzen naar de voorgaande artikelen (in het meervoud, dus 

de artt 4 en 5 K o ) wordt de weg naar het ambt met bijzondere arbeid niet alleen opengesteld voor 

reeds bevestigde·p;edikanten (over hen handelt art. 5), maar ook voor beroepbaar gestelde kandidaten 

(over hen handelt art. 4), mits natuurlijk de weg, zoals In art. 4 aangewezen bewandeld wordt. 

6. Het is dus helemaal in de lijn van de bedoeling van art. 6 K.O. dat ook beroepbaar gestelde_ kandidaten 

een benoeming tot bijzondere arbeid kunnen aannemen. Een voorbeeld uit het verleden 1s w11len ds. P.J. 

Madem, die als kandidaat beroepen werd om de arbeid onder de doven te gaan vernch_ten. Omdat EJ<?hler 

in het verleden ook een enkele maal een kandidaat, die zich beschikbaar stelde voor b1J~ondere arbeid, 1s 

afgewezen op grond van de huidige formulering . van art. 6 Is het goed de verdu1deliJking, zoals in de 

instructie verwoord, als een bepaling op te nemen in art. 6 K.O. 

BIJLAGE 93.B. 
Art. 224, 244, 246 

RAPPORT 4 VAN COMMISSIE I BETREFFENDE INSTRUCTIE 8.05. 

De commissie heeft zich in twee vergaderingen uitvoerig beziggehouden met deze instru~tie lln de daarbij 

gevoegde toelichting. In de gesprekken _die daarover in de commIssIe zI1n gevoerd, z11n diverse zaken 

genoemd die tot een voorstel hebben_ geleid. . _ 

De eerste overweging die uw commIssIe noemt, valt te typ_eren met het woord beduchtheid. Maakt aanne 

men van deze instructie het niet mogelijk, dat kandidaten, die anders_geen beroep uit de kerken zouden ont~ 

vangen, nu wel in volle rechten predikant zouden kun_nen '.Norden in onze kerken? Met andere woorden. 

worden kandidaten op deze manier niet langs een one1genl!Jke weg predikant? Deze vragen word_en mede 

ingegeven door het feit , dat deze instructie is geboren vanuit de verlegenheid, dat er kandidaten z1Jn die na 

geruime tijd nog steeds geen plaats in de kerken hebben ontvangen. Heeft deze instructie te maken met d,e 

oproep van het curatorium om plaatsen te zoeken voor kandidaten die _door het curatonum, beroepbaar z1_1_n 

gesteld? Maar in dit woord beduchtheid zit ook de zorg van de commI~Ie dat er_ op deze w11ze een wezenlijk 

element van art. 6 K.O. verloren gaat. Het element namelijk dat het b1J art. 6 dient te gaan om ~red1kanten 

die al enige ervaring hebben. In de commissie werd daarbij oo_k opgemerkt, dat broeders die b11voorbeeld 

willen dienen in het godsdienstonderwijs niet noodzakeliJkerwI1ze de weg van het ambt behoeven op te 

~at':,eede overweging van de commissie wordt gekenmerkt door het woord telllurstel/ing. Het komt de com

missie voor dat er in de toelichting bij de instructie weinig nieuwe _elementen zI!n ge_voegd. De zaken die in 

deze toelichting zijn verwerkt, zijn ook reeds naar voren gekomen In de d1scuss1es die op de g_en_erale syno: 

de Groningen 1989 zijn genoemd. De toelichting beantwoordt in ieder geval met de vragen, die in het voor 

gaande zijn gereleveerd. . .. 

De laatste overweging van de commissie kan worden aangege~en met het woord verlegenheid. Enerz11ds 

bevredigt het niet om op grond van deze instructie en de daarb1J gegeven toelichting het bepaalde 1n art. 6 

K.O. te wijzigen. Anderzijds kan er worden gewezen op het ~erleden. Verscheidene keren hebben kandida

ten een bijzondere dienst vervuld. Te denken valt aan de d1. Bikker, Geleynse, Orayer (zending) , Madem 

(dovenpastoraat) en Van der Vegt (evangelieverkondiging _onde_r Israël_). Het moet naar het oordee_l van de 

commissie wel mogelijk blijven, dat kandidaten tot de heilige dienst direct worden ingezet voor b1Jzondere 

arbeid. 
Al deze overwegingen in aanmerking nemende, wil de commissie u het volgende voorstellen: 

De generale synode besluit om de volgende bepaling toe te voegen aan art. 6 van de kerkorde: . 

In uitzonderlijke situaties, zulks ter beoordeling van de betreffende kerkeraad en de classis waarcmder die 

kerkeraad ressorteert, kunnen ook kandidaten, die in de kerken beroepbaar zI1n gesteld, voor b11zondere 

arbeid worden beroepen. 
H. Last, rapporteur 

BIJLAGE 94 
Art. 228 
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RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR KERK EN ONDERWIJS 

1. Algemeen 

1.1. Samenstelling 
De synode van 1989 benoemde tot leden van het deputaatschap drs. C.M. van den Hoek, ds. 0. Quant, drs. 

J.J.F. Scheper, drs. G. van 't Spijker, prof. dr. L. Strengholt, ds. 0 . Visser. Drs. G. van 't Spijker was als 

zesde lid aan het deputaatschap toegevoegd om na een inwerkperiode het secretariaat van ds. D. Quant te 

kunnen overnemen. ,:ot ons grote verdriet is prof. dr. L. Strengholt overleden voordat het deputaatschap in 

de nieuwe samenstelling kon aantreden. De deputaten herdenken met respect zijn persoon en het werk, dat 

hij voor ons deputaatschap heeft gedaan. Er zijn nu dus weer vijf deputaten voor Kerk en Onderwijs. Os. D. 

Visser is voorzitter en ds. 0 . Quant gaf na een jaar het secretariaat over aan drs. G. van 't Spijker. De depu

taten zijn dankbaar dat zij in de afgelopen periode aan hun opdracht konden werken. 

1.2. Taak 
Naast de zaken die de generale synode al eerder aan de deputaten toevertrouwde, droeg zij de deputaten 

op: 
de bezinning aangaande de samenwerkingsschool - met verwerking van de opmerkingen van de commis

sie - waar nodig om te werken en daarna de kerken toe te zenden; 

de bezinning aangaande het reformatorische en gereformeerde (vrijg .) onderwijs systematischer op te 

zetten en om te werken; 
de regionalisatie tot hoofdpunt van het beleid te maken en opnieuw die classes, die afwijzend reageerden 

op het verzoek een classicale commissie in te stellen, op te wekken dit alsnog te doen. 

Een groot deel van de aandacht van de deputaten is uitgegaan naar de laatste twee punten. 

1.3. Vergaderingen 
Vergaderd werd op (12 juni 1989), 26 januari 1990, 3 mei 1990, 12 september 1990, 5 december 1990, 20 

maart 1991 , 5 juni 1991 , 11 september 1991 , 13 november 1991 , 15 januari 1992, 26 februari 1992 en 25 

maart 1992. 

2. Contact met de kerken 

2. 1. Met de kerkeraden en predikanten 
De kerkeraad van Beverwijk gaf kennis van een schrijven, verzonden aan alle schoolbesturen in Beverwijk 

en Heemskerk, waarin aandacht gevraagd wordt voor het leren van psalmen. 

De kerkeraden ontvingen eind 1990 de nota over de samenwerkingsscholen, welke door deputaten was 

opgesteld en in opdracht van de generale synode omgewerkt. 

De deputaten verzenden elk jaar een preekschets aan alle predikanten. Eind 1991 hebben de deputaten 

een kort enquêteformulier verzonden aan alle predikanten om een indruk te krijgen van de ontvangst, welke 

de preekschetsen ten deel valt. Hierop is gereageerd door 101 predikanten. De reacties zijn zeer uiteenlo

pend. 
10% zegt de preekschetsen regelmatig te gebruiken. 
49% zegt de preekschetsen soms te gebruiken. 
36% zegt de schetsen niet te gebruiken. 
De overige 5% betreft of emerituspredikanten, die niet meer preken, of jonge predikanten die nog geen gele

genheid hadden de schetsen te gebruiken. 
De redenen waarom preekschetsen niet of niet dadelijk gebruikt worden zijn: 

er is geen gelegenheid voor (60% in 1992); 
men werkt met andere kerken samen op een onderwijszondag; 

- men wil geen schetsen van anderen gebruiken; 

- men preekt niet apart n.a.v. een thema, maar brengt het daar waar het past in de prediking ter sprake; 

- men vindt de schetsen niet voldoen. 
Discussievragen bij de preek werden door niemand gebruikt. 

Een algemeen oordeel over het nut van de schetsen werd door 84 van de 101 predikanten gegeven. 

40% van hen vond dat de schetsen aan hun doel beantwoordden. 

38% vond dat de schetsen soms of gedeeltelijk aan hun doel beantwoordden. 

14% vond, dat de schetsen niet aan hun doel beantwoordden. 

7% vond, dat de schetsen overbodig waren. 
Omdat maar 40% van de predikanten vindt dat de schetsen aan hun doel beantwoorden en omdat de schet

sen door een nog lager percentage regelmatig gebruikt wordt, zijn de deputaten van oordeel , dat het niet 

noodzakelijk is elk jaar een preekschets te doen vervaardigen. 

2.2. Met kerkleden 
Een van de leden van onze kerken, wonend in België, vroeg aan de deputaten, of zij in staat waren hem wat 

betreft het onderwijs in België te dienen. De deputaten zijn van mening, dat zij voor de leden in België het

zelfde moeten betekenen als voor de leden in Nederland. Zij hebben dan ook nadere gegevens gevraagd 

over_de soort problemen, waarmee hij in aanraking kwam. De onderwijswetgeving in België is wat anders 

dan in Nederland. De kerkelijke situatie is ook anders. De deputaten hebben vervolgens meegedeeld wat 

hun taakstelling en werkwijze is en hem verwezen naar de onderwijscommissies van de classes Utrecht en 
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Middelburg. In voorkomende gevallen kan hij of via zijn kerkeraad of rechtstreeks met zijn vragen bij de 

deputaten terecht. 

3. Regionalisatie . . . 
Overeenkomstig de aan deputaten gegeven opdracht om de reg1onalisat1e t<>t hoofdpunt _van de werkzaam

heden te maken hebben de deputaten zich ingespannen om in elke classis een classicale comm1ss1e te 

laten functioneren. Om een indruk te geven van de vertragingen die daarbij ontstonden is niet gekozen voor 

een globale rapportering, maar voor een wijze van verslaan, waarin alle gegevens vermeld zouden wo_rden. 

De deputaten hebben zich verbaasd over de traagheid, waarmee een aantal classes reageren op de bneven 

van de deputaten. 

3. 1. Contact met de classes 
Overeenkomstig de aan deputaten gegeven opdracht om de regionalisatie to_t hoofdpunt _va~ de werkzaam

heden te maken is contact gezocht met die classes waar nog geen classicale comm1ss1e voor Kerk en 

Onderwijs was ingesteld. Aldus zijn op 3 februari 1990 verzoeken gezonden aan de classes Utrecht, 

Amersfoort, Apeldoorn en Rotterdam, om alsnog een classicale commissie in te stellen. . 

De classis Amersfoort berichtte in een schrijven gedateerd juli 1990 (ontvangen na de deputatenvergadenng 

in september 1990) niet tot het instellen van een classicale commissie te zullen overgaan tenzii_,door de 

deputaten voldoende redenen voor het instellen konden worden gegeven1 samen met een du1deliJke taak

omschrijving. Aan de classis Amersfoort is op 12 december 1990 een reactie verzonden. De classis _re~geer

de hierop in een schrijven van 22 augustus 1991 . Men ging niet over tot het instellen van een comm1ss1e. 

Op 13 april 1990 zijn door de deputaten inlichtingen verzonden aan de door de classis Apeldoorn ingestelde 

onderzoekscommissie. 
De classis Utrecht berichtte op 3 april 1990 te zijn overgegaan tot het instellen van een commissie, die tot 

taak heeft te onderzoeken of een commissie Kerk en Onderwijs binnen de classis kan functioneren. Op 13 

april 1990 zijn door de deputaten inlichtingen verzonden aan de onderzoekscommissi~ va_n de classis 

Utrecht. Nadat op 28 augustus 1991 een schrijven is ontvangen van _drs. P.H. Bikker, waann h!! meede_elde, 

dat de classis Utrecht hem destijds (in 1990) niet had benoemd in een classicale onderw11scomm1ss1e, 

omdat er geen classicale onderwijscommissie werd ingesteld, hebben de deputaten in een_ sch~jven van 12 

september 1991 nadere inlichtingen gevraagd bij de classis. Op 11 februan 1992 werd dit bencht door de 

classis bevestigd. 
De classis Rotterdam berichtte op 2 april 1990, dat op de najaarsclassis besloten zou worden of een derge

lijke commissie zou worden ingesteld. Op 13 april 1990 zijn . inlichtingen verzond~n aan_ de classis 

Rotterdam. Op 27 oktober 1990 werd bericht, dat men een voorlopige classicale comm1ss1e had ingesteld. 

In de classis Hoogeveen kostte het moeite een samenroeper voor de dass1cale comm1ss1e te benoemen. 

Daarom is door de deputaten de betreffende post steeds naar de scnba van de classis gestuurd. In een 

schrijven van 4 oktober 1991 bracht de scriba van de classis de deputaten van de moeite op de hoogte. 

3.2. Contact met de classicale commissies 
Op 12 december 1990 worden alle classicale commissies uitgenodigd voor een bijeenkomst, te houden op 

20 maart 1991 te Nijkerk. Doel van deze bijeenkjomst is elkaar te dienen met opgedane ervanngen en 

elkaar te steunen in problemen die aan het licht gekomen zijn . 
Op 14 maart wordt aan allen een herinnering en een routebeschrijving gezonden. Aanwezig zijn" behalve de 

deputaten, de vertegenwoordigers van de classicale commissies resp. voorbereidende comm1ss1e van de 

classes Haarlem, Zwolle en Apeldoorn. De commissie van de classis Middelburg zond bencht _van verhinde

ring. Van alle andere commissies zijn geen vertegenwoordigers of berichten v~n verhmdenng gekomen. 

Desondanks is er onder de aanwezigen een diepgaand gesprek gevoerd over act1v1te1ten die men ontwikkel

de en problemen die men ontmoette. Opmerkelijk is, dat onder die problemen met _name genoemd wordt de 

geringe respons die men vindt bij ambtsdragers. Onderschat men de problematiek? Of 1s het totaal aan 

moeilijkheden zo groot geworden, dat men het niet meer hanteren kan? Het gaat hier toch _waan.11k niet ()m 

hobbyisme van commissieleden waarbij een toeschouwen van verre de beste h<>uding li/kt te . z11n! 

Opgemerkt wordt, dat de problematiek waarschijnlijk al verschoven is vanuit _het _onderw11s. naar binnen 1n de 

gezinnen. Er moet veel aandacht geschonken worden aan de geloofsopvoed1ng 1n het gezin. 

Het verslag van deze vergadering is aan alle commissies toegezonden. .. 

Op 14 juni 1991 wordt aan alle classicale commissies die geen afgevaardigden gestuurd hadden naar de b11-

eenkomst op 20 maart, het verzoek gericht een overzicht van de door de commissie opgedane ervaringen te 

mogen ontvangen. Gevraagd wordt: wat zijn uw werkzaamheden geweest, hoe hebt u een en ander aange

pakt, wat zijn de resultaten, wat verwacht u van de deputaten, wat kunt u ons melden als concreet probleem

veld, waarop de aandacht van de deputaten zich zou moeten richten. 

Geen reactie kwam van de classiscommissies Groningen, 's-Gravenhage, Dordrecht. Van de classicale 

commissie Hoogeveen kwam een uiteenzetting over de problemen bij het vinden van een samenroeper 

(reeds genoemd onder 3.1.) , maar geen verdere reactie. Van de classicale commissie Leeuwarden kwam 

een verslag met o.a. een hartekreet over de geringe respons uit de classis. . 

De classicale commissie Zwolle heeft, ook al voordat het verzoek om inlichtingen was verzonden, regelmatig 

bericht gegeven van de stand van zaken. Men is actief begonnen. Mede door het ontbreken van reacties 

van kerkeraden is men overgegaan tot een afwachtende houding. 
De voorbereidende classicale commissie Apeldoorn heeft van de deputaten een conceptinstructie ontvan

gen en is inmiddels omgezet in een classicale commissie . Een plaatselijke onderwijscommissie in Enschede 

verricht, met succes, goed werk. . 

De classicale commissie Amsterdam heeft na pogingen om respons te verkrijgen zichzelf op nonact1el 

gesteld. (Na de voorjaarsclassis van 1992 wordt door de scriba van de classis Amsterdam bericht, dat de 

classis Amsterdam heeft besloten de commissie op te heffen.) De classicale commissie Haarlem heeft aller-
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lei activiteiten ontplooid. Er is bij de kerkeraden aangedrongen <>P reacties, met name om plaatselijke situ

aties en wensen kenbaar te maken. De classicale en regionale b11eenkomsten die gehouden zijn verliepen in 

een goede sfeer, maar er was weinig belangstelling, zeker van ambstdragers. 

De classicale commissie Middelburg heeft enige bijeenkomsten georganiseerd, maar moest ook een geringe 

belangstelling, met name van de kant van de kerkeraden vaststellen. 

Aan de voorbereidende classicale commissie Rotterdam is toegezonden een voorbeeld van een enquête, 

~encht op het 1nventanseren van d~ behoefte aan een gesprek resp. voorlichting over onderwijsproblematiek 

1n de classis. De voorlopige comm1ss1e concludeert op grond van de respons, dat het niet zinvol is op de 

ingeslagen weg voort te gaan. 

3.3. Conclusie en alternatief 

Bovenstaande werkt op den duur vrij monotoon. Er is geen respons. Daar waar je zeker reacties, nl. van de 

kant van _de ambtsdragers zou mogen verwachten, _blijven ze opvallend uit. De classicale commissies span

nen zich 1n, maar raken teleurgesteld. De classes die besloten geen commissie in te stellen, lijken hun gelijk 

te kunnen vaststellen. 
En toch is er.een reusachtige problematiek. Onze voorouders die zich zoveel opofferingen getroostten voor 

goed chnsteh)k onde_rw11s, st°.nden voor een minder rampzalige situatie en vonden die al dusdanig ernstig, 

dat ze de slnJd aangmgen. Z11 zagen wel het belang. Predikanten, andere ambtsdragers, ouders, onderwijs

gevenden maakten zich toen sterk, om een in hun ogen verderfelijke tendens te keren. 

Staa_n wij nu bij de dijkdoo~raak te kijken zonder in staat te zijn iets te ondernemen? 

ZIJ die hun gehJk zouden w1_llen vaststellen wat betreft het niet instellen van commissies, hebben het maar in 

éen opzicht b1J het rechte eind: nl. dat het in onze kerken waarschijnlijk zinloos is zoiets te doen. Maar dat is 

gezien de grote geestelijke belangen die er in meespelen, een alarmerende situatie. ' 

Inderdaad moet worden vastgesteld, dat de regionalisatie maar moeilijk wil landen in onze kerken. 

Aan de andere kant is er echt de grote problematiek op het terrein van het christelijke onderwijs. Die lijkt 

gemaskeerd te worden door de nog grotere problematiek van onze onmacht. 

De generale synode gaf aan de deputaten de opdracht om de regionalisatie tot hoofdpunt van het beleid te 

maken. De deputaten hebben tot hun teleurstelling moeten vaststellen, dat deze opdracht niet goed uitvoer

baar 1s; ten dele doordat verschillende classes bij herhaling niet bereid waren een classicale commissie in te 

stellen, ten dele doordat ingestelde classicale commissies te weinig respons vonden binnen de plaatselijke 

gemeenten. 
Een alternatief kan het volgende. zijn: via alle mogelijkheden die onze kerkelijke pers ons biedt, moet er wat 

gedaan worden aan voorlichting 1n onze kerken over de problematiek van het onderwijs. Een en ander moet 

tegen de geestelijke achtergrond geplaatst worden waar het hoort: de doopbelofte, de liefde voor onze kin

deren en andermans kinderen om Christus' wil , de bezorgdheid voor het in ongeloof omkomen en de ernsti

ge gevolgen die_ dat heeft. Maar het zal dan wel over de concrete situatie van de onderwijsproblematiek 

moeten gaan. M1ssch1en kunnen we zo elkaar stimuleren tot meer alertheid en het tonen van liefde voor de 

Heere_ook in deze zaken. Wellicht raakt men er dan ook meer bij betrokken, zodat men eindelijk onder ogen 

durft zien over welke problemen het gaat. 

Naast dit alternatief willen de deputaten graag, dat het werk in die commissies, die goed werk kunnen ver

nchten, doorgang vindt. 

4. Contact met anderen 

4.1 . 

De deputaten ontvangen al jarenlang gratis het Bulletin van de Unie School en Evangelie en het blad 'De 

Reformatonsche School'; ook krijgen zij sinds kort 'Contekst' , een periodiek verschijnend informatief van de 

LandeliJke Prot. Chr. Schoolbegeleidingsdienst 'Centraal Nederland'. Dat wordt gewaardeerd. Het C.P.S. 

dient ons door toezenden van meer speciale literatuur, wanneer wij daar om vragen. 

4.2. V.S.G.B. 

De deputaten hebben uitnodigingen ontvangen van het Verband van Scholen van Gereformeerde Belijdenis, 

voor het bezoeken van de Jaarvergadenngen en trachten die te bezoeken. 

4.3. De Vijverberg 

Regelmatig werd op de vergadering van de deputaten verslag afgelegd van de werkzaamheden voor De 

V11verberg, protestants christelijke Hogeschool op gereformeerde grondslag te Ede. Ds. D. Quant is in 1992 

herbEmoemd_ als lid van het bestuur en heeft thans de functie van secretaris van het bestuur. 

Jaarl1Jks nodigt het bestuur van De Vijverberg de participanten uit voor een vergadering. Daarin wordt ver

antwoording afgelegd van de werkzaamheden en plannen van bestuur en directie. Dit jaarlijkse contact 

wordt op prijs gesteld. 
De deputaten ontvange~ ook het Bulletin_dat _door De Vijverberg wordt uitgegeven. Van allerlei belangrijke 

gebeurtenissen, zoals b1Jv. de d1recteursw1sseling worden zij op de hoogte gehouden. 

In de afgelopen penode kwam een pnnc1pe-afspraak tot stand van samenwerking met de Evangelische 

Hogeschool op het gebied van het hoger beroepsonderwijs (Evangelische School voor de Journalistiek), 

onder de ontbindende voorwaarde dat de Minister deze zou gaan bekostigen. Een aanvraag daartoe werd 

1nged1end, maar is tot nu toe niet positief beantwoord. 

Ook kwam het lot een samenwerkingsverband met de Theol. Hogeschool, uitgaande van de Gerei. Bond in 

de Ned. Herv. Kerk. Samen met De Vijverberg is er nu een opleiding tot pastoraal-diakonaal werker (in deel

tiJd, op zaterdag). Over verdere uitbouw van deze samenwerking is men in gesprek. 

De Hogeschool telt 1nm1ddels ongeveer 1100 studenten, die in september 1992 D.V. in één locatie aan de 

Reehorsterweg het onderwijs zullen kunnen volgen (hetgeen wederom een mijlpaal is in de geschiedenis 



van de Hogeschool). 

4.4. Overigen 
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4.4.1. Namibië 
E VIA ONDERWYS 

Via ds. J . Westerink bereikte de deputaten in 1991 het verzoek van de DEPUTAT , 

PARTIKULIERE SINODE VAN DIE GEREFORMEERDE KERK IN NAMIBIE, om steun te ontvangen 

in de nieuwe situatie die daar was ontstaan, nu het christelijke onderwijs in_ bijzondere scholen georga

niseerd moet worden. Het gaat om een betrekkelijk kleine groep mensen die daarvoor veel offers moet 

brengen. De deputaten hebben geantwoord, dat ze het volgende dachten te ondernemen, nl. een bnef 

aan alle Chr. Gerei. Kerkeraden met het verzoek om voorbede en eventuele plaatsing op het collecter

ooster en een brief aan de Unie School en Evangelie met het verzoek om plaats1_ng op de proJectEJn

lijst te ~verwegen. In verband daarmee is om nadere inlichtingen gevraagd, zodat 1n de bedoelde bne

ven een en ander concreet kon worden aangegeven. Tot op heden is geen antwoord ontvangen. 

4.4.2. Anderen . l"d ·· k rk 

Soms bereikt de deputaten een verzoek om inlichtingen van derden, die geen I z1Jn van on_ze e en, 

bijvoorbeeld n.a.v. een rapport dat in opdracht van de synode door de deputaten 1s u1tgebrncht. 

Getracht wordt in zulke gevallen zo goed mogelijk de betrokkenen door te verw11zen naar h~n,. die het 

beste antwoord kunnen geven op de gestelde vragen, indien de deputaten zelf daartoe niet in staat 

zijn. 
4.4.3. Evangelische Hogeschool . . .. 

In verband met de benoeming van dr. T. Brienen aan de Evangelische Hogeschool en met de moe1liJk

heden die buiten de schuld van dr. Brienen, daarna zijn ontstaan, welke o.a. resulteerden 1n het ont

slag v~n d;. Brienen, werd aan de deputaten door de Stichting Evang~lische Hogeschool een 'doss1er

dr. T. Brienen' toegezonden. De deputaten hebben dit voor kennisgeving aangenomen. 

4.4.4. Deputaten voor contact met de Overheid/N.P.C.S._ . . . . 
In verband met enkele notities betreffende de ant1d1scnm1natIewet, welke de Nederlandse Protestants 

Christelijke Schoolraad in een persbericht verspreidde, welke notities ook aan de d_eputaten verzonden 

waren, is er correspondentie gevoerd met de N.P.C.S., om onze verontrusting te uiten over enkele zin

sneden. Tevens is aan de deputaten voor contact met de Overheid gevraagd ho~ er verder gehandeld 

is of kon worden. De N.P.C.S. heeft geantwoord door middel van een nadere u1teenzett(n~. De depu

taten voor contact met de Overheid hebben geantwoord met een uiteenzetting van wat ZIJ 1n deze pro

blematiek hebben gedaan. De deputaten voor Kerk en Onderwijs hebben het hierbij gelaten. 

5. Werkzaamheden in verband met art. 6 K.O. 

5. 1. Personalia 
··k "d d d"k t 

Binnen het kader van art. 6 K.O. hebben of hadden de deputaten verantwoordeliJ hei voo_r e pre I an en 

T. Brienen, A. Broersma, Th. Peppink en A.W. Wubs. Dr. T. Brienen was gedurende korte t1Jd docent aan de 

Evangelische Hogeschool, maar inmiddels is door de kerkeraad van Ame_rsfoort bekendgemaakt, dat dr. T. 

Brienen opnieuw een beroep in overweging wil nemen. Er waren en zI1n goede contacten tussen dr. T. 

Brienen enerzijds en de deputaten anderzijds. 

5.2. Contacten 
d"k rt 

In 1986 waren de deputaten gestart met het op gere~elde tijden bijeenbrengen van de pre I ante_n naar a • 

6 K.O. opdat men elkaar van dienst zou kunnen z.I1n, maar 1nm1ddels Is gebleken, dat _de act1v1te1ten van 

deze predikanten onderling dermate verschillend zIJn, dat voortzettmg van de contacten in deze vorm geen 

nut zou hebben. Het directe contact tussen de deputaten en de predikanten wordt nu onderhouden doo_r het 

jaarlijks afleggen van een bezoek. Een van de deputaten bezoekt een van de predikanten en _alle predikan

ten krijgen op deze wijze bezoek. Deze bezoeken ~orden verslagen op de deput<1tenvergadenngen. Met dr. 

Brienen is regelmatig telefonisch contact geweest in de periode, waann de moe1liJkheden op de E.H. speel-

den en kort daarna. 
. 

Daarnaast blijven de deputaten van het werk van de predikanten op de hoogte via de toezending van de ver-

slagen aan de betrokken kerkeraden. 

6. Bezinning 

6. 1. Algemeen 
•· · d be · 

Evenals in de vorige verslagperiode werd een deel van de aandacht van _de deputaten opgee1st oor z1n-

ning over onderwerpen, hun door de generale synode aangereikt. Eerst Is gewerkt aan een_ omwerking van 

het bezinningsrapport over de samenwerkingsschool. Toen dat voltooid was en het bezinningsrapport was 

toegezonden aan de kerken, is gewerkt aan het rapport over het reformatonsche en hel gereformeerde 

(vrijg.) onderwijs. 

6.2. Samenwerkingsschool 
De generale synode nam kennis van het bezinningsrapport dat de deputaten hadden gemaakt over de 

samenwerkingsscholen. Ze voorzag het van een aantal kanttekeningen en gaf de deputaten opdracht om 

deze bezinning waar nodig om te werken, met verwerking van de opmerkingen van de synode, en daarna 

aan de kerken toe te zenden. 
. . 

De deputaten hebben dit zo spoedig mogelijk uitgevoerd, met als resultaat, dat de bedoelde bezinning op 5 

december 1990 aan de kerken is toegezonden. Het bericht hiervan is via 'De Wekker' verde_r verspreid, 

zodat ook belangstellenden in staat gesteld konden worden er nader kennis van te nemen. Zie b1Jlage 94.1. 

509 

6.3. De bezinning betreffende het reformatorische en het gereformeerde (vrijg.) onderwijs 

Over dit onderwerp bieden de deputaten opnieuw, na hun bezinning terzake de synode een rapport aan in 

b1Jlage 94.2. 
' 

7. De toekomst 
Wanneer de deputaten trachten een be~ld te vormen van de nabije toekomst, dan denken zij in eerste 

InstantIe aan een. consolidenng van de sItuatIe, wat betreft de goed functionerende classicale commissies. 

Verder denken ZIJ aan een proces van bewustwordin.g bij de kerkleden, waarbij zeker ook gedacht moet wor

den aan de ambstdragers onder hen, welk proces ZIJ denken te bevorderen door middel van korte eenvoudi-

ge publicaties In onze kerkeliJke pers. ' 

8. Voorsteflen 

8. 1. Benoemingen 
De deputaten stellen u voor opnieuw deputaten voor Kerk en Onderwijs te benoemen, vijf in getal. Daarbij 

dient_ opgemerkt te worden, dat _ds. D. Quant te kennen heeft gegeven na zijn zittingsperiode van twaalf jaar 

nu niet n1e_er herbenoemd Ie willen worden. Voorstellen over zijn opvolging zullen hel moderamen van de 

synode hJd1g bereiken. 

8.2. Beleid 
De deputaten verzoek~n de synode op grond van het haar aangeboden rapport aan de deputaten enkele 

hoofdzaken van beleid in de komende periode te geven. 

Daarbij doen de deputaten in ieder geval de volgende voorstellen· 

De synode besluite: · 

1. de deputaten op Ie dragen hun rapport over de reformatorische en gereformeerde (vrijg.) scholen - na 

verwerking van eventuele opmerkingen van de synode - toe te zenden aan de kerkeraden opdat het aan 

de kerken dienstbaar gemaakt kan worden; ' 

2. de deputaten op te dragen zich te __ bezinnen op de vraag, hoe de aanvankelijk begonnen regionalisatie in 

een a_antal classes op de be~te _wI1ze voortgang kan vinden; daarbij attent te zijn op mogelijkheden voor 

u1tbre1d1ng van deze reg1onalisat1e, maar ovengens te berusten in de feitelijke situatie; 

3. de dep~talen toestemmI_ng te geven de_ kerkleden toe te rusten in hun taak aangaande het prot. chr. 

onderw11s d.m.v. publicaties In de kerkeliJke pers, dit ter bevordering van een proces van bewustwording 

op het brede terrein van de onderwijsproblematiek. 

Drs. G. van 't Spijker, secretaris 

Bijlage 94.1. 

BEZINNING AANGAANDE DE SAMENWERKINGSSCHOOL 

1. Ter inleiding 
Deputaten voor Kerk en Onderwijs van de Chr. Gerei. Kerken in Nederland hebben zich in opdracht van 

twee achtereenvolgende synoden beziggehouden met de ontwikkelingen in het christelijk onderwijs toege-

spitst op de zogenaamde 'samenwerkingsscholen'. ' 

De laatste synode, die van 1989, besloot deputaten op te dragen een bezinningsstuk de kerken aan te bie

den. 
Bij dezen treft u de overwegingen van deputaten aan, in de hoop dat deze dienstbaar mogen ziJ"n voor de 

kerken. 

2. Situatieschets 
Het protestants-christelijk onderwijs wordt van tenminste twee kanten gedrongen zich bezig te houden met 

vragen rond de samenwerkingsscholen. 

Ten eerste is er sprake van een politiek-economisch klimaat in Den Haag dat ten gevolge heeft dat er allerlei 

~aatregelen genomen worden, die ten doel hebben scholen te vergroten. De noodzaak tot bezuinigen is 

Ieraan uiteraard niet vreemd. Ondanks alle onrust die dit op de scholen met zich meebrengt, is er op zich 

gEJe_n reden hier op voorhand negatief tegenover te staan: ook en juist met de Heilige Schrift als leidraad zijn 

WIJ immers geroepen tot een verantwoord rentmeesterschap over datgene wat ons in financieel opzicht is 

!oevertrouwd. In een_ tIJd van schaarse middelen moet met het beschikbare gewoekerd worden. De laatste 

Jaren hebben ons In ieder geval geleerd, dat het mogelijk is met minder middelen goed te werken al is daar 

een stuk InventIvIteIt voor nodig. 
' 

~en tweede m_oet hier genoemd worden de voortgaande ontkerkelijking en deconfessionalisering. Terwijl in 

orea sprake Is van gemeentegroei en -bloei, leven we In het Westen in een situatie van voortdurende ont

~erstening. "f.e vrezen Is, dat het eind daarvan nog niet in zicht is. Deze ontkerstening zet zich vooral (zicht-

aar) door b1J de Jongeren. Dat de scholen hier ook mee te maken krijgen, is evident. 

Deze twee factoren samen zorgen voor een situatie in het onderwijs, waardoor de ontwikkeling van samen

werkingsscholen bevorderd wordt. Dit geldt voor vrijwel alle lagen van het onderwijs. De Overheid is op alle 

niveaus via wetgeving bezig geweest scholen samen te voegen of besturen tol die samenvoeging te dwin

gen. 
Dit geldt om te beginnen in het basisonderwijs. De samenvoeging van kleuter- en lager onderwijs en de 

~etalsmat1ge normEJn die aangelegd worden, maken de stichting, inrichting en instandhouding van die scho-

n niet gemakkeliJker. Men denke hier ook aan de ontwikkelingen van de laatste maanden, waar de 
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opheffingsnorm van de basisscholen in het geding gekomen is. 

Tot voor kort was er ook sprake van een herschikkingsoperatie binnen het voortgezet onderwijs. Via een 

verhoging van de opheffingsnorm moesten kleinere scholen, die tot op heden zelfstandig kunnen functione

ren, verdwijnen. Op dit moment is deze (HEF-VO) operatie van de baan, hetgeen echter niet automatisch 

betekent, dat het voortgezet onderwijs voortaan gevrijwaard zal blijven van ingrijpende maatregelen op dit 

gebied. 
Het Hoger Beroepsonderwijs heeft rond 1986 te maken gekregen met de zogenaamde S.T.C.-operatie: 

deze heeft ten doel gehad de vele instituten voor deze tak van onderwijs samen te voegen tot een veel klei

ner aantal grotere instituten. Deze worden getooid nu met de naam 'Hogeschool'. Heel snel heeft deze ont

wikkeling om zich heen gegrepen. Zo is in Zwolle de Chr. Hogeschool Windesheim ontstaan, waardoor een 

aantal kleinere instituten voor hoger beroepsonderwijs van Kampen naar de hoofdstad van Overijssel ver

huisd zijn . Deze S.T.C.-operatie maakt het voor veel kleine instituten, d.w.z. beneden een studentenaantal 

van 600, onmogelijk om voort te bestaan (de PABO's tot op heden uitgezonderd), tenzij men geacht wordt 

een uitzondering te zijn . 
Inmiddels is binnen het middelbaar beroepsonderwijs eenzelfde operatie op gang gekomen, die bekend 

staat als de S.V.M.-operatie; letters, die staan voor 'Sectorvorming en Vernieuwing Middelbaar beroepson-

derwijs'. 
Men bedenke bij het lezen van deze regels, dat deze 'operatie' van overheidswege een geweldige denk-

kracht en inventiviteit van besturen van scholen nodig maakt: ieder moet op de eigen plaats en in eigen ver

antwoordelijkheid stappen ondernemen die de voortgang van het onderwijs waarborgen op een zo goed 

mogelijke wijze. Bovendien gaan al deze maatregelen ook nog gepaard met een nieuwe wijze van financie

ren: besturen worden vrijer de beschikbare middelen te besteden zoals ze dat zelf willen ; men mag eigen 

keuzen maken binnen bepaalde wettelijke normen; het declaratiesysteem verdwijnt om plaats te maken voor 

het 'lump-sum' systeem. Alweer mag gezegd worden, dat dit het rentmeester-zijn op zichzelf bevordert. 

Echter: bezuinigingen gaan ook bij dit systeem gewoon door! 

Terloops wijzen deputaten erop dat naast deze ontwikkelingen van overheidswege telkens ook weer de vin

ger gelegd wordt bij het feit dat de wijze waarop ons onderwijs principieel gestructureerd is (met de mogelijk

heden voor iedere stroming om binnen wettelijke kaders te komen tot eigen onderwijs - de vrijheid van 

onderwijs) de Overheid stelt voor grote uitgaven. De discussie over de zinvolheid daarvan wordt telkens 

opnieuw gevoerd (in het najaar van 1990 nog door de zg. 'jonge socialisten'). 

3. Voortgaande bezinning 
Het spreekt vanzelf dat al deze bewegingen enorme verschuivingen teweeg hebben gebracht in onderwijs-

land, zowel naar vormgeving, inhoud als structuur van de tot nu toe bestaande, min of meer vertrouwde 

schoolsoorten. Op tal van niveaus, ook binnen de protestants-christelijke sector, heeft men zich erop bezon

nen en is men met zorg vervuld over deze ontwikkelingen. Wij noemen: 

landelijke organisaties als de Besturenraad P.C.O. , de N.P.C.S. , de Unie 'School en Evangelie' etc., die 

zich beziggehouden hebben met bedreiging van het karakter van het christelijk onderwijs, arbeidsplaat-

sen en rechtsposities; 
op regionaal en plaatselijk niveau de afzonderlijke besturen van scholen vanwege de eigen grondslag en 

doelstelling en personele belangen; 
de ouders vanwege de vermindering van de vormen van onderwijs, met alle kwalitatieve en kwantitatieve 

gevolgen voor de prot. chr. levensovertuiging, daaraan verbonden. 

Achter al deze organisatorische vragen liggen uiteindelijk de vorming en het welzijn van onze kinderen, voor 

wie vanaf de vorige eeuw de strijd om christelijk onderwijs , op zoveel mogelijk niveaus bevochten is: de 

School met de Bijbel! 

4. (Vrijgemaakt) gereformeerd en reformatorisch onderwijs 

Uiteraard hebben ook het reformatorisch en gereformeerd (vrijg.) onderwijs, die als aparte zuil binnen het 

protestants-christelijk onderwijs mede hun plaats vinden, met al deze ontwikkelingen te maken gehad. Bij 

hen is daarbij echter de vraag over de onvermijdelijkheid van samenwerkingsscholen niet aan de orde 

geweest, dan alleen in afwijzende zin . In vrijgemaakt-gereformeerde kring is men hier en daar overgegaan 

tot fusie van verschillende scholen en opleidingen; zo ontstond in Zwolle bijvoorbeeld een Hogeschool met 

als sectoren een Sociale Academie, een HBO-V en een PABO. In reformatorische kring is eveneens sprake 

van (soms zeer) grote scholengemeenschappen op het gebied van het voortgezet onderwijs en het middel

baar beroepsonderwijs; met name in Amersfoort bevindt zich hiervan een grote concentratie . Het is voe

dingsgebied voor een zeer grote regio, zodat voortgang van het onderwijs binnen eigen kring gewaarborgd 

is, zij het dat dit vele offers van ouders (reiskosten) en leerlingen (tijdverlies door reizen) met zich mee 

brengt. 
Hier en daar komt het wel voor, dat een school voor prot. chr. onderwijs (op algemeen christelijke grondslag) 

samenwerking gaat zoeken met een school , die als basis heeft Gods Woord en de drie formulieren van 

Enigheid. Dit is echter geen 'samenwerkingsschool' in de zin zoals in deze nota bedoeld. 

5. De samenwerkingsschool 
Wij willen de omschrijving van dit begrip laten aansluiten bij de definitie die de Besturenraad P.C.0. ervan 

geeft: 
'Een samenwerkingsschool is een school gebaseerd op een vorm van geïnstitutionaliseerde samenwerking 

van verschillende levensbeschouwelijke groeperingen, al dan niet met inbegrip van de gemeentelijke over

heid als bevoegd gezag van het openbaar onderwijs'. 
Vanuit deze definitie kan men zich theoretisch voor het prot. chr. onderwijs de volgende samenwerkingsvor-

men indenken: 
als breedste: p.c. + r.k. + alg.bijz. + openb. 
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als smalste: p.c. + r.k. 

0oorts alle mogelijke variaties die binnen deze twee polen zich bevinden 

anneer we nadenken over de vraag welke van deze vo d · · 

zaak tot samenwerking zich voordoet), dan is het duidelij~m~;t af mms\e bezwaren oproept (indien de nood

samenwerking met een andere vorm van christelijk onde .. Î· eers e in aanmerking komt een eventuele 

samenwerking met het algemeen bijzonder onderwijs rwiJs m casu het r.k. onderw11s) en als laatste 

Een samenwerking met het openbaar onderwïs I t · · h I é · ·· · 

is er een geweldige kloof tussen het bijzonder Jen ao~e~~a;e zd ér rnoeihJk de_n_ken: m bestuursmatig opzicht 

heid als bevoegd gezagsorgaan optreedt De privaatrecht 1C>~ ~~Js, waarb1J _immers de (plaatselijke) over

hel bijzonder cmderwijs een absoluut onopgeefbaar standp~~t ~00~ h~~ri~on;i i'! vanud1t de_ geschiedenis van 

Met nadruk wiizen wij er op dat we hierboven h .. . ns e IJ e on erw1Js. 

ken, blijven deputaten tegen' de samenwerkings~hoonJvleanlsovoder de minste bezwaren. Zoals hieronder zal blij-
z amg grote bezwaren houden. 

6. De realiteit 
Het politieke klimaat is voor een profilering van h t t h ·· · ·· • 

er steeds meer vragen gesteld worden bij de nood~ia.~ ~ c ~ ~nd
~rw

11s. met bevorderl1Jk. _Het 1s duidelijk dat 

kleinere plaats in de samenleving in? En moet dat vanuif~ t i°n d erwiis, de kerk neemt 1_mmers ee_n steeds 

dehng over de diverse richtingen ook geen gevolgen h bi s an p~nt dat de Overheid inneemt b1J de ver

knng? Economische motieven geven voorts veelal de t:;n aen vrrd e tloedkenmng van aanvr_agen uit deze 

vergroting. an, ie an ei en tot samenvoeging en schaal-

Het ziet er naar uit dat het basisonderwijs no d ·· · · · • 

ter te handhaven Het omvan rïke en • g E: meeSle mogehJkheid heeft om het eigen pnnc1pieel karak-

moeilijk. Bij het ~iddelbaar e{; ~oger b~~~;e;:~~::~e :oo~gezet 0nderwijs krijgt het naar denomimatie erg 

dat lang niet all!; ouders en studenten overtuigd zijn ':ano:; e~extr! prokbleem om de hoek kijken: het feit, 

zorgen voor chnstehjk/gereformeerd onderwijs Dankbaa n . ~aa ~ m déze. fase van de ople1d1ng te 

de instituten voor protestants orthodox ho er · d .. '. mag m 
11 ve a~d meld1_ng gemaakt worden van 

en Evangelische School voor de JoumalisÎiek).n erwiJs, die er m ons land z11n (De V11verberg, Driestar, Felua 

7. Overwegingen 
1. De tendens tot regionalisering van het onderwï v Id h ft h 

levensvatbare rayonschoolraden, waarbinnen bu~d r ee op k eeltat plaatsen geleid tot de vorming van 

kader van wat principieel verantwoord is moet gez:~~g va~ ra~ ten plaatsvindt. Trouwens, binnen het 

2 ;orden voor~omen, en dat aaneensluiten van wat princip%~ ;;~ie~tbije;~~~f~~~ zov~ mogi9lijk moet 

· ch~a~~~~/j~ ~~~:n s7eeu:~ode~~~nd:~~; ~~:~isaties die zich inzetten_ voor het' g:hou~nv:~ het prot. 

Evangelie' de laatste jaren weer duiJelijk 
0
·p de n~~ai wo

rd~h d~t b1Jvoorbeeld de Unie 'School en 

tot op het niveau van het hoger ber d .. aa va_n o_u van eigen 1dent1te1t 1s gaan wijzen 

terzake. Overigens kunnen binnen d~Û~~nd erw11s toe - getuige de mstell1ng van een werkgroep in 1988 

stants christelijk onderwijs plaats moet hebb:n ~~~~~Jeng~Slel~~-·mkbemngen a.ver d~ vorm waarin prote

vullen op dit gebied. wor en. 1J aar wil ZIJ een platformfunctie' ver-

r!~ijd~~: ~~ko~~~~:,~ina;/~~~~il~~~dJe%~~~i~~i~i~e 1zich ten ioe\stellen het on~erw_ijs op Schrift en 

de Vereniging voor het Gereformeerd Schoolonderw"s o_ e~ ~an h ere ormeerde BehJdems (V.S.G.B.) en 

onderwijs. IJ a zic met name richt op het reformatorisch 

3. Overal waar ontwikkelingen gaande zijn in d · hf · 
chr. scholen daarbij betrokken zïn - dient mei i nc ing van samenwerkingsscholen - en daar, waar prot. 

andere ter zake kundige en invldedrijke organis;ti:e_n d~~;ij~g :;'~gtt stadium de Besturenraad - of een 

4. Deputaten zullen zich in voorkomende ge II d e e _re en. 
ontwikkeling kunnen onthouden D •· _va en _ e5.gevra<1gd met van een mening over een bepaalde 

behoud van de eigen • christeliJk/~~:~f~~~~~~~
0!1J~ te 1z;1ni dat zol~ maar enig5.zins mogelijk is, het 

ook voor ouders en leerlingen van zo grote betekenis ~n 
I f1 

gewa~ rgd moet _bhJven. Deze zaak zal 

brengen binnen het kader van de mogelijkheden in de 
00 

_en ~IJ~, at men bereid 1s daarvoor offers te 

onze eigen kerken . althans de laatste de . . regio . e __ moet gezegd worden, dat we binnen 

Gereformeerde Kerken (vrijgemaakt) Het z~~nn7~~ ; dit onJen_d z:r in tegenstelling bijvoorbeeld tot de 

nauw samen met de vraag in hoeve~re wï allen n envou 1~ z11n_ at te doorbreken. Een en ander hangt 

antwoorden en te vertalen in de dagelijkse! praktijk.cg overtuigd z1Jn van de noodzaak ons principe te ver-

s. Dan toch maar samenwerkingsschool? 

De praktijk van de reeds eerder genoemde samenw rk. h 1 

kelijke, protestants-christelijke identiteit nauwelijks -eof i~i~~~cto~ ~n leert 4~~~e~ behoud van de oorspron

vanu1t onze kerken dan ook geen positief advies ove e moge IJ e en behoort. Men kan hier 

~::i~gi~: ~?em:;nb~~r!~~:;f~en ~~e~=~een positie; .J:~r:~rlingen en ouders ter dis9ussie, maar bijvoor-

moeizame positie gesteund te :eten doo~~~ff:nde (te klem geworden) scholen! Z1J dienen zich in hun 

6. Er zijn gevallen bekend, met name binnen h igen gemeente en kerl<. . 

spronkelijke) school met de eigen identiteit i~~~~e; beroe1sonde711s, van functioneren als eigen (oor

het behoud van het prot. chr. geluid betekent binnen :~ng~~ er -,duit us1e ontstaan - ge_heel. Wanneer dit 

te Juichen. paa e regio 1s een dergehJke constructie toe 

Men dient er wel op bedacht te zijn d t d ·d n f 
die identiteit ook in de toekomst te ~a:~:g:~J e a spraken moeten worden gemaakt om het behoud van 

7. Deputaten willen tenslotte de mo 1"kh ·d · 
chr. sector in casu de reformato~':1 e1 noemen van de aansluiting bij een andere zuil binnen de prot. 

om toelatin'g tot deze soort van onde~J-ifd~e~~~~~~e~ci.~ scd holedn. dHet is niet uitgesloten, dat verzoeken 
e IJ , oor e oorgaande fusiegolven, zullen loene-
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men. Te hopen is dat er dan geen spanningen ontstaan op het gebied van 'norm en vorm' , zodat een 
ieder zich er thuis kan voelen. 

december 1990Deputaten voor Kerk en o,nderwijs 
secr. : drs. G. van t Sp1Jker 

Jacob Damsingel 30 
7201 AR Zutphen 
tel. : 05750-18969 
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4. Vereniging voor Gereformeerd Sc(hlooldon?~rw~~!i~àbu~a~ Gereformeerde (Vrijgemaakte) Scholen), 5 Besturenorganisatie L.V.G.S. an e IJ 

· Veluwelaan 17, Postbus 151 ,8090 AD Wezep. 

Bijlage 94.2. 

BEZINNINGSRAPPORT AANGAANDE HET REFORMATORISCHE 
EN GEREFORMEERDE (VRIJG.) ONDERWIJS 

1. Inleiding ht 'ook kennis te nemen van het bezinningsmateriaal De deputaten kregen in 1986 van de synode de dopdrac ·ch met het oog op de voorlichting van de kerken vanuit het reformatorische en gereformeerde~~ 
0
~~~ij; .z~a een oriënterende bespreking van deze beide een oordeel te vormen over de wahar,de vtn an dit gedeelte de conclusies van deputaten. soorten van onderw1Js volgen aan e ein v 

A. KENNISMAKING 

2. Studiemateriaal 

2.1. Reformatorisch onderwijs . b nt op het maandblad 'De Reformatorische School' . Zij De deputaten vroegen en kregen een gratis a onneme 
namen daarbij ook kennis van de vonge Jaargangen. .. kre en ze twee studies, tot stand gekomen 
Van het Begeleidingscentrum Geref~rm~r~ ~c:a~~~t~~~IJ;nde7wijs en geschreven door D. Vog_elaar en onder auspiciën van, de Werkgroedpbl e~ i_ e1b"b~ls-reformatorische zin' , deel 2 'School , maatschapp1J en culC. Bregman; deel 1 Mens- en Kin ee in 1J 
tuur in bijbels licht'. 
verder namen zij kennis van: Hage en getiteld: 'Het reformatorisch onderwijs in de a. een brochure uit 1975, geschreven door mr. L.J.M. 

branding'; . . 'B l"d en opvoeden gedachten over de christelijke school vanuit een refor-b. ds. M. Golverdingen e.a" e IJ en , 
matorische visie'; . .. .. d , Reformatiereeks deel 13; . c. drs. M. Burggraaf: 'ChnsteilJk onderw1Js van aag · 

1 1 . h onderwijs' (B.G.S., nog niet gepubliceerd d. 'Levensbeschouwelijk en Pedagogisch Kader Re orma onsc 
materiaal). . . door even hoe het reformatorische onderwijs is ont-Uit dit bezinningsmatenaal willen de deputaten graai dt aarbij wordt aangegeven wat het verschil 1s staan (zie hoofdstuk 3a) en waardoor het geke~me . wor , w 5 ) met het (overige) protestants-christelijke onderw1Js (zie hoofdstuk 4a en a · 

2.2. Gereformeerd (vrijg.) onderwijs b het Landelijk Verband van Gereformeerde Op verzoek van de . deputaten heeft het _ureau van 
Schoolverenigingen enig maten aal toegezonden. G f rd onderwijs sinds de vrijmaking ( 1944-197 4) a. 'Door Hem het Amen', g_edenkboek van het ere ormee 

(uiig. De Vuurbaak, Groningen); 
1 

, E b ndel artikelen rond opvoeding en onderwijs, uitgege-b. R. de Boer (red.) , 'In dienst van de schoen · en u . h Studiecentrum (Kampen, 1982); ven t.g .v. het 10-jarig bestaan van het Gereform,eer~P~tJ·sg~~~aag en morgen'. Discussienota van de c. 'Taak en toerusting. Gereformeerd _voortgeze on e_ 
werkgroep Visie Voortgezet OnderwiJs (Wezep, 1986), 1 1 ·ncipiële kwesties bijv. toelatingsbeleid met d. voorts een aantal nota's inzake actuele ondedrwerpe~. en oai~e medezeggens~hap, het voorontwerp Wet betrekking tot niet-gereformeerde leerlingen, e rege ing v 
Gelijke Behandeling; Id . h I b k 'Het Gereformeerd Onderwijs - ldentiteitsbezinning' onder e. niet toegezonden maar wel geme 1s e oe 
red . van A. Joh. Kisjes en P.A. te Velde (Karr,pen, 198.3l• . van onze vrï emaakte broeders en zus-Reeds uit deze kleine opsomming wordt du1dei1Jk dat er in de kn~!n in ons ber~~d op het principieel karakters een en ander verschijnt waarmee we ons voo~dfel ku~~r~eerde (vrijg ) onderwijs wordt beschreven in ter van de christelijke school. H~t .ontstaadn/a~de~iJ~e~~rdt gegeven in de hoofdstukken 4b en 5b. hoofdstuk 3b, een nadere beschnJving van I o 
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3. Het ontstaan van de scholen 

3. 1. Het ontstaan van de reformatorische school 
Bij heel veel protestantse scholen staat in de grondslag dat men onderwijs wil geven op grond van Gods Woord en de drie formulieren van enigheid. Op grond van deze formulering zouden veel meer scholen reformatorisch genoemd kunnen worden dan in werkelijkheid gebeurt, terwijl de scholen die reformatorisch genoemd worden gereformeerd of protestants-christelijk zouden kunnen heten. Daarom is het goed om te vertellen hoe het zogenoemde reformatorische onderwijs is ontstaan. 
Het begon in de Gereformeerde Gemeenten. Vanuit deze kerken werden in het begin van deze eeuw verscheidene lagere scholen gesticht. Dat gebeurde soms omdat er ter plaatse geen christelijke school was, maar dikwijls ook omdat men bezwaar had tegen de wijze waarop onderwijs werd gegeven aan de al bestaande protestants-christelijke scholen. De bezwaren golden soms de leer der algemene verzoening die meer of minder openlijk verkondigd werd, maar vaker de Kuyperiaanse leer der veronderstelde wedergeboorte en de daarmee samenhangende verbondsopvatting die naar voren kwam op scholen waarop gereformeerden een sterk stempel drukten. 
Daarbij kwam dat men ook een voorkeur had voor eigen scholen, omdat men van mening was dat gezin, kerk en school zoveel mogelijk een eenheid moesten vormen. 
Op initiatief van ds. G.H. Kersten richtten de scholen van de Gerei. Gem. begin 1921 de Vereniging voor Gereformeerd Schoolonderwijs op, terwijl Kersten aan het eind van hetzelfde jaar leerkrachten die aan deze scholen werkten, verenigde in de Gereformeerde Onderwijzersvereniging. 
Na de Tweede Wereldoorlog kregen beide verenigingen een interkerkelijk karakter. Nu richt men zich op de rechterflank van de gereformeerde gezindte (waaronder ook leden van de Chr. Gerei. Kerken) . Niet alleen de aangesloten scholen en leden komen uit de rechterflank van de gereformeerde gezindte, maar ook de besturen zijn interkerkelijk samengesteld. Deze ontwikkeling is vooral te danken aan de opmerkelijke groei van het reformatorische onderwijs na 1945. Die groei is niet beperkt gebleven tot de lagere/basisschool , maar voor alle soorten van onderwijs zijn reformatorische scholen ontstaan, die doorgaans een regionale functie hebben. Daarom is de naam van de Gereformeerde Onderwijzersvereniging veranderd in Gereformeerde Onderwijzers en Lerarenvereniging (G.O.L.V.). De V.G.S. en de G.O.L.V. hebben sinds 1973 samen een orgaan dat 'De reformatorische School' heet en maandelijks als informatieblad voor heel het reformatorische onderwijs verschijnt. 
Tenslotte is het belangrijk om te melden, dat het reformatorische onderwijs sinds 1982 een landelijk Begeleidingscentrum Gereformeerd Schoolonderwijs heeft. 

3.2. Gereformeerd (vrijg.) onderwijs 
In deze kringen leeft het besef, dat een deformatie van de kerk zal doorwerken èn in het gezin èn in de school. Wanneer echter kerken tot reformatie komen, zoals in de zestiende eeuw en zoals na 1834, dan zal deze reformatie via de Woordverkondiging, eveneens onder Gods onmisbare zegen een doorwerking te zien geven in gezin en school allereerst en vervolgens ook in de maatschappij . 
Komt er strijd in kerken i.v.m. een worsteling rond de zuivere Woordbedoening, een schriftuurlijk gebruik van de sacramenten en kerkelijke tuchtoefening naar Gods Woord, dan zal dat eveneens zijn respons geven in de gezinnen en in de school. 
Zo heeft de Vrijmaking van de door de synode van de Gereformeerde Kerken opgelegde boven-schriftuurlijke binding, niet alleen de Gereformeerde Kerken voor een keuze geplaatst, maar ging dit eveneens gepaard met een herbezinning in gezin en school. 
Het gereformeerde (vrijg.) onderwijs is vooral tot ontwikkeling en uitgroei gekomen na 1944. Op de bekende bijeenkomst op 11 augustus 1944 in de lutherse Kerk in Den Haag, waar prof. dr. K. Schilder de Acte van Vrijmaking of Wederkeer voorlas, hebben velen zich van de Gereformeerde Kerken (Synodaal) losgemaakt, juist omdat zij voluit gereformeerd wensten te blijven. 
In de plaatselijke gereformeerde schoolverenigingen bleken duidelijk de gevolgen van de te maken keuze voor of tegen de Vrijmaking. Soms stelden zowel schoolbestuur als schoolvereniging zich achter de door de generale synode van 1944 opgelegde binding. Soms ook stelde juist het plaatselijke schoolbestuur, gesteund door de schoolvereniging, zich achter de oproep tot Vrijmaking en bleef men ter plaatse de gereformeerde school voortzetten. Dat was het geval met de gereformeerde scholen te Bergentheim, Enschede, Enumatil , Houwerzijl , Rouveen, Schildwolde, Schouwerzijl, Spakenburg, Vollenhove en Westernieland. In vele andere plaatsen ontstonden vrij snel na de Vrijmaking al grote problemen in de schoolverenigingen omdat besturen eisen gingen stellen aan de onderwijsgevende personeelsleden i.v.m. het onderschrijven van de Vervangingsformule. 
In weer andere plaatsen meenden gereformeerde ouders niet meer aan de doopbelofte te kunnen voldoen, wanneer zij hun kinderen stuurden onder het gehoor van onderwijsgevenden, die zich opstelden achter de leer van de veronderstelde wedergeboorte , zoals vastgelegd in de Vervangingsformule. 
In diverse schoolverenigingen deed zich ook het probleem voor, dat men moeilijk kon samenwerken in een schoolvereniging, terwijl men kerkelijk recht tegenover elkaar stond en men elkaar om het al of niet aanvaarden van de Vervangingsformule onder de kerkelijke tucht had geplaatst. 
Tenslotte trok, vooral na de Tweede Wereldoorlog, een geest van oecumenisme en barthianisme (de doorbraakgedachte) diepe voren in de akker van het christelijke onderwijs. Hierdoor kwamen vele gereformeerde (vrijg.) ouders niet alleen in de moeite op gereformeerde scholen, maar eveneens op de Christelijk Nationale Scholen. 
Zo werd de ontwikkeling van het gereformeerde (vrijg.) onderwijs gestart met de kerkstrijd in de Gereformeerde Kerken en versneld door het oprukkende oecumenisme en barthianisme. Vele gereformeerde (vrijg.) ouders hadden er grote financiële offers voor over om hun kinderen te kunnen sturen naar zulke scholen, die voluit gereformeerd wensten te zijn. 
Reeds in 1951 werd op initiatief van een Gereformeerde Schoolvereniging te Rotterdam door de 



514 

· l"k d " en vergadering belegd te Amersfoort. Contactraad voor het Chnste 11 on erwi1s ~r n een overkoepelende organisatie voor heel het gerefor-Men wilde trachten te komen tot de opnc 1~9 ~a I h "dige Landelijk Verband van Gereformeerde meerde (vrijg.) onderw11s. Zo ontSIOn e u~e aan esloten verenigingen een Commissie van 
Schoolv_erenigi~g~n. l~I _1915:5:~~d s\ftht~n~h~~~:s~~l~ngsorganTsatie (dit was een verplichting, vastg~legd i~ Beroep mgeste , _erwI1 m 

1920
) Gereformeerde Scholen door het Ministerie van Onderw11s wer de Lager Onderw11swet van voor 

~~e;e~·ontstaan van dit organisatorische stramien k?n het gereformeerde (vrijg.) onderwijs uitgroeien tot de 
verschillende geledingen, waarin h~t(zi?_h ran~ m~j~f~!::~~legen in het stichten van gereformeerde lagere Het zwaartepunt voor gereform_eer _vnJg: ~n erw I tempo eveneens gereformeerde (vrijg.) kleuterschole.n scholen. Daarnaast werden, ZIJ h_et m mm er sne ' re scholen door de wet op het basisonderwI1s gesticht. Sinds augustus 1985 zI1n kleuter~cho~~~1e~iJl~g:r 116 gereformeerde (vrijg.) basisscholen, die samengebracht m basisscholen. In augu_s us 
bezocht worden door in totaal ca. 20.000 kinderen. tond reeds eveneens kort na 1944 de zorg voor Naast de zorg voor een voldoend aantal basisscholen ontsondo leiding in Enschede die in 1964 uitgroeide 
gereformeerde onderwijsgevenden: In 1950 s~art1e een !~ersf6ort terwijl in 1962 eveneens reeds een 
tot een Gereformeerde . Pedagog~che Aca i9~~~a~ gekomen i~ Groningen. Thans zijn de beide acade-Gereformeerde Pedagogische Aca em1e was" o . ... o leidin te Zwolle. 
mies samengevoegd tot een geref~rmeerd (vnJg.)~::!r~~m~erde ;cholen voor Nijverheidsonderwijs (nu lager In de jaren vijftig en zestig ontston en eveneens rt ezel onderwijs zoals: Mavo, Havo, VWO. Zelfs 
beroepsonderwij~ genoemd) en andedre ~orm~n ~~~;i~ieg en Gereforme~rd vormingsonderwijs ontbreken speciaal onderwI1s, een Gereformeer e oc1a e 
niet. S h I igingen ontstond vooral in het begin van de Naast het Landelijk Verband van Gereformeerde b .. \e~~~i~e~ver het onderwijsgebeuren. Ten behoeve ~an zeventiger jaren een groe1en9e behoefte"aan hulp IJ I n en te adviseren bij alle veranderingen en vemIeuhet totale gereformeerde (vnJg.) onderwiis, om 1f hf pe 1 augustus 1972 het Gereformeerd Pedagogisch 
wingen, die de Overheid tewdeebg brtren

I
_gt, ~;'~!~p~~ en te Zwolle te zijn gevestigd, is thans een onderkoCentrum. Na m de begmpeno e eu e mgs 

men gevonden in een eigen gebouw te Wezep. d vrij volledig gereformeerd (vrijg.) onderwijsbestand ont-
;~:n~~~;nv~~l~:;~!~r1i~~~~~~ 9g~~~~~jt:i~n:~gie, onder biddend opzien naar omhoog. 

4. Functie grondslag 

4.1. Reformatorisch onderwijs_ . . . h I reformatorische en het p.c.-onderwijs. In het p.c.Historisch gezien Is er een pnncipieel terschil tu~~~;gaean dat christelijke ouders voor de christelijke opvoeonderwijs werd er, en word( er rneesta n
I
og, va~. hebben 'De school aan de ouders' is de leus. Daarom ding van hun kinderen ch~stehJke schoen no 19 an v~or onze onderwijsvrijheid. 

moeten we in deze v1s1e bhJ ZIJ~ met en op deh bre!t sta n de bijzondere christelijke school als een noodopl?s· In het reformatonsche onderw11s echter besc ou me " heid en daarom is men ook daar blij met en stnJd· sing. In onze situatie is _er w_eliswaar geen betere ~og~hJ\eaal is dat de overheid voor scholen met de bijbaar voor onze onderw11svn1he1d. Maar het theocra ii~ ~~ocratis~he ideaal verwoord in art . 36 van onze 
bel zorgt, bijgestaan door de ouders erln de ~~~at ~il verschil hoewel fundamenteel , theoretisch is, haas-N.G.B., mag niet Uit het oog worden ve oren. , 
ten we ons naar de praktijk. . . h I k' d de leerstof of de maatschappij centraal stellen, maar In de reformatorische school wil men niet ef m 1 . che onderwijs gebeurt dat in veel p.c.-scholen niet, Gods Woord. Volgens de mensen van het re orma ons 
ondanks de reformatorische grondslag. d I d gereformeerde belijdenis op de reformatorische scho-ln nauwe samenhang met het voorafgaan e neem e 

1 1 
. 

Jen in tegenstelling tot vele huid_i_ge P:c.-scholen ~e~ centralf 6p~!~~n~akende humanistische, optimistische 
In het reformatorische ondef'\YIJS wI1st mekn de d e k ~n

9
~e~en op normen en waarden, ontleend aan Gods gedachte van de zelfontploo11ng af. Ster e na ru e " 

Woord. . k'nd zich mag en kan ontwikkelen. Daarom is het zo belangnJk Dat zijn de grenzen waarbinnen een mensen 1 . 
1 1 dat een kind, zeker tot en met de puberteit, opgevoed wordt m een ges oen groep. 

4.2. Gereformeerd (vrijg.) onderwijs . d s hrift en de confessie. Bij alle decon· Inhoudelijk blijkt uit de publicaties een_ conseq~_ent spr~k:~ v~;~
I
: a~ w~ vaststellen dat het principiële den

fessionalisering in onze dagen doet d, I1 we:~ I~ ~a~i h~t ~og verliest waardevol is naar onze mening bijken de werkelijkheid van de onderw11spra 11 nie " d 1 · n roter geheel), waarin levens
voorbeeld een 'scholingsc_oncpt' (niet gedateerd, J11Jkba~r 0nd~~d~~ ~!~o~~ul~erd. Behartenswaardige lecbeschouwelijke, pedagogische en onderw11skun d1_ge no ies; hoeven te zijn kunnen we waarschijnlijk van 
tuur! Zonder dat we het in_ alles met de bewoodr ibng;~ :e~sie op mens en 'kind en maatschappij, het doel harte instemmen met de U1teenzettmgen over e 11 e s 
van de opvoedin~ en de taak van de oudersden( d~ se) ~~l~rwiJ's wordt de functie van de grondslag voor een In het reformatorische en het gereformeer e vnJg. 
deel opgemerkt in het schoolklimaat. 

5. Het schoolklimaat 

5 1 Reformatorisch onderwijs • h d rwijs we telkens de naam Hei is opmerkelijk dat in de namen van de organen van het reformatonsc on e 
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gereformeerd vinden. Bovendien blijkt uit publicaties meer dan eens, dat men niet meer, maar ook niet minder dan gereformeerd onderwijs wil geven. In het reformatorische onderwijs gaat het dus om christelijk, (nader bepaald) gereformeerd onderwijs. 
In dit onderwijs neemt men duidelijk afstand van het onderwijs zoals dat op veel moderne p.c.-scholen wordt gegeven. Het schoolklimaat is er dus ook heel anders. 
Evenals in de moderne theologie, die met name in brede lagen van de Gereformeerde Kerken (syn.) en de Ned. Hervormde Kerk een grote plaats heeft gekregen, wordt ook op veel p.c.-scholen de Bijbel niet gezien als het Woord van God, maar als een boek van mensen over God. Er wordt getornd aan de inspiratie, de onfeilbaarheid en de eenheid van de Schrift. Dat brengt grote verschuivingen met zich mee, van God naar de mens, van de hemel naar de aarde, van het persoonlijke naar de maatschappij en haar structuren. Belangrijke bijbelse woorden als bevrijding en gerechtigheid hebben een andere plaats en vulling gekregen. Over verzoening door voldoening mag niet meer gesproken worden. De geheel andere visie op de Schrift blijkt grote ethische consequenties te hebben, zowel maatschappelijk als persoonlijk. Het blijkt meer dan eens dat onderwijsgevenden die zeggen dat ze christelijk zijn en het p.c.-onderwijs van harte willen dienen de belijdenis waarmee ze schriftelijk hun instemming betuigen niet kennen, niet of bijna nooit naar de kerk gaan, er een levensstijl op nahouden die verre van christelijk is, en bovendien zeer kritisch tegenover Gods Woord staan. Dit bepaalt het schoolklimaat op veel moderne p.c.-scholen. 
Omdat na de Tweede Wereldoorlog in vele p.c. -scholen deze ontwikkeling op gang kwam en doorzette; omdat het aantal ouders, dat per school tegen deze ontwikkelingen streed, dikwijls gering was en hun strijd vaak tevergeefs, èn omdat hun kinderen op een christelijke school van deze signatuur meer dan eens uitzonderingen bleken te zijn , eenlingen werden en voor zonderlingen werden gehouden, besloten en besluiten ouders nieuwe p.c.-scholen te stichten, die ze reformatorisch noemen of hun kinderen naar een dergelijke school te sturen, ook al moeten ze daar soms een hele reis voor maken. 
Men wil de kinderen weerbaar maken in de huidige maatschappij , zodat ze stand kunnen houden in het handhaven van de schriftuurlijke, reformatorische beginselen. 
Onderdompeling in het eigene is van groot belang voor de weerbaarheid. Daarom heeft men op reformatorische scholen een duidelijk toelatingsbeleid. Een school heeft niet primair een evangelisatorische taak, maar is geroepen de kinderen dezelfde opvoeding als thuis te geven. De openheid en pluriformiteit van veel p.c.scholen is hiermee in strijd. Het is de bedoeling de kinderen te beschermen. Die veiligheid hebben kinderen nodig. Het gaat er niet om hen af te schermen van de wereld, want ze zullen hun plaats in deze wereld moeten innemen. Daarom is elk onderwijs, ook het reformatorische, maatschappij-volgend. Tegelijk wil men kritisch zijn, vanwege de grote secularisatie. Opdat zij kritisch-constructief in deze maatschappij zullen kunnen staan, is het nodig de jeugd toe te rusten en weerbaar te maken. 
Onze maatschappij is hard aan vernieuwing toe. Niettemin wijst men de gedachte van maatschappijvernieuwing door onderwijs (vernieuwing) af, omdat deze gedachte voortkomt uit (neo)marxistische, socialistische en modern-theologische hoek. Men gelooft wel in maatschappijvernieuwing, maar alleen als die komt van God; alleen als die komt door mensvernieuwing; door wedergeboorte en bekering. Daarmee komen we tot een laatste belangrijk punt. 
Verder stelt men nl. in het reformatorische onderwijs: 
De mens, geschapen naar Gods beeld, is gevallen en wordt in zonde ontvangen en geboren. Daardoor is hij onbekwaam tot enig goed en geneigd tot alle kwaad. Alleen door wedergeboorte, bekering en geloof wordt de mens herschapen naar Gods beeld. De noodzaak van de wedergeboorte snijdt alle optimisme tot in de wortel af en maakt duidelijk dat het God Zelf is, Die nieuw leven schenken moet. Hij geeft dat door en in Christus aan allen die in het verbond der genade begrepen zijn. Alleen de uitverkorenen delen in het wezen van het verbond. De overige gedoopten leven wel onder de bediening van het verbond. Ook tot hen komt daarom de eis om voor God te leven. Daarom komt tot de christelijke opvoeder de nadrukkelijke eis om onze kinderen op te voeden in de vreze des HEEREN. 

5.2. Gereformeerd (vrijg.) onderwijs 
Gereformeerd onderwijs staat op de basis van de bijbel, in gebondenheid aan de belijdenis van de kerk. Op grond hiervan zijn onderwijs en opvoeding normatief bepaald. De bijbel is basis en norm. Het Woord dat vast en betrouwbaar is, is immers het Woord van de Enige, die volkomen vertrouwd kan worden, de Heere onze God. Zijn Woord is bepalend voor de totale wereldoriëntatie. Vragen over: wie wij zijn, wat onze bestemming is, wat de zin van ons bestaan is e.d., moeten vanuit de bijbel beantwoord worden. 
De Gerei. Kerken (vrijg.) en ook de scholen binden zich aan de gereformeerde belijdenisgeschriften. Gereformeerde (vrijg.) scholen benoemen ook alleen onderwijzers of leraars, die leden zijn van een Gerei. Kerk (vrijg.). 
Zo ontstaat een klimaat op de scholen, waarbij men de leerlingen op grond van het voorgaande het nodige tracht mee te geven, gericht op hun toekomstige bestaan in de samenleving en hun taak daarin. 
Hierbij heeft men doelstellingen geformuleerd, welke hieronder kort aangeduid worden. 
In het leven van de mens en in zijn taakvervulling zijn enkele dimensies te onderscheiden, die onderling verweven zijn. 
1. In zijn persoonlijke leven mag de mens de hem geschonken capaciteiten beheren op een verantwoorde wijze. 
2. In zijn samenleven met de medemensen mag hij zijn naaste dienen. 
3. In zijn omgaan met de buitenwereld van de natuur en de door de mensen gemaakte dingen mag hij optre-den als rentmeester met cultuurmandaat. 
4. Bovenal mag de mens leven met God in verbondsgehoorzaamheid. 
In deze vier dimensies moeten echter uitdrukkelijk schepping, zondeval en herschepping worden verdisconteerd. Eerst dan wordt de plaats en de taak van de mens in de wereld van God duidelijk. 
Op de school worden pluriforme en gedifferentieerde onderwijsleersituaties gecreëerd die zinvolle kennisverwerving mogelijk maken. De kinderen moeten weet krijgen van een bepaalde stand van zaken, ze moeten 
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hun kennis kunnen verantwoorden en op basis van de kennis handelen. In de dienst aan God en de naaste 

is dat nooit alleen maar een zuiver intellectuele zaak, maar ook een van het hart, van attituden, van normen, 

waarden en emoties. Kennis van zaken mag niet gereduceerd worden tot feitenkennis. Het gaat ook om 

inzichten, vaardigheden, het kunnen oplossen van problemen. 
In de onderwijssituatie wordt rekening gehouden met de individuele leerling, niet om de leerling in het mid· 

delpunt te plaatsen, maar omdat zo zijn of haar toerusting tot de taak het beste tot stand kan komen. Tevens 

heeft men open oog voor de actuele ontwikkelingen in de maatschappij en voor de misstanden die er heer· 

sen, opdat de leerlingen leren een lichtend licht en een zoutend zout te zijn . Het onderwijs moet grondig en 

gedegen zijn , opdat de leerling des te beter in staat zal zijn haar of zijn taak naar behoren te vervullen. 

Ideaal en werkelijkheid staan wel eens op gespannen voet met elkaar. Dat betekent, dat ouders en onderwij· 

zend personeel alert moeten blijven op de zorgvuldigheid bij dagopeningen, bidden en lezen. De leerlingen 

willen uiteraard wel eens hun eigen gang gaan, en met wijsheid en tact moet ze dan worden bijgebracht hoe 

ze ten opzichte van elkaar en hun opvoeders staan, wat een recht christelijke houding is, welk respect er 

voor anderen gevraagd mag worden. Niet elke leerling aanvaardt dan dadelijk, dat hij vermaand wordt op 

grond van zijn godsdienst. De leerlingen verschillen uiteraard weinig van leerlingen die andere scholen 

bezoeken. Ouders en onderwijzend personeel besteden hieraan de nodige zorg, wat op andere scholen niet 

altijd gezegd kan worden. 
Wat ieder die met het gereformeerde (vrijg.) onderwijs in aanraking komt of erover leest opvalt, is de wijdver· 

taktheid van het onderwijs binnen zo'n relatief kleine gemeenschap. Dit hangt uiteraard samen met de 

hechtheid van de kerkgemeenschap. In dezelfde orde liggen de grote offervaardigheid t.b.v. scholen die 

zonder subsidie moeten draaien, de verhoudingsgewijs sterke eenheid van denken en handelen. 

Een tweede punt dat in het oog springt is het omvangrijke potentieel aan intellect. Dit is duidelijk anders dan 

bij ons, of in elk geval veel geprononceerder aanwezig. Er zijn voor allerlei soorten onderwijs· en bezinrnngs• 

taken tal van mensen beschikbaar. Ten derde is er (maar dat hangt ook samen met het eerder genoemde) 

een veelheid van communicatiewegen: een eigen krant, eigen tijdschriften en vakbladen, een eigen bouw· 

werk van organisaties. Wat het onderwijs betreft: een pedagogisch studiecentrum, scholen op allerlei gebied 

enz. Bij dit alles mag het ons niet verwonderen, dat de gereformeerden (vrijg.) alert zijn op de eigen identiteit. 

Allicht brengt de geslotenheid van de eigen kring zo zijn bezwaren mee. Maar er is dunkt ons enig begrip 

van onze kant vereist voor dit waken bij het eigene. Geen wonder, dat er in deze kring zorg bestaat met het 

oog op het toelatingsbeleid. 
Deze identiteit is dan ook in hoge mate bepalend voor het schoolklimaat. 

5.3. Gereformeerd (vrijg.) resp. reformatorisch onderwijs en samenwerking 

Uiteraard hebben ook het reformatorische en gereformeerde (vrijg.) onderwijs, die · zoals boven bleek · hun 

eigen plaats binnen het protestants christelijk onderwijs vinden, met dezelfde maatschappelijke en bestuurlij· 

ke ontwikkelingen te maken gehad als de andere p.c.-scholen. Bij hen is daarbij echter de vraag over de 

onvermijdelijkheid van samenwerkingsscholen niet aan de orde geweest, dan alleen in afwijzende zin. In 

gereformeerde (vrijg.) kring is men hier en daar overgegaan tot fusie van verschillende scholen en ople1din· 

gen; zo ontstond in Zwolle bijvoorbeeld een Hogeschool met alle sectoren een Sociale Academie, een HBO· 

Ven een PABO. In reformatorische kring is eveneens sprake van (soms zeer) grote scholengemeenschap· 

pen op het gebied van het voortgezet onderwijs en het middelbaar beroepsonderwijs; met name in 

Amersfoort bevindt zich hiervan een grote concentratie. Het is voedingsgebied voor een zeer grote regio, 

zodat voortgang van het onderwijs binnen eigen kring gewaarborgd is, zij het dat dit vele offers van ouders 

(reiskosten) en leerlingen (tijdverlies door reizen) met zich mee brengt. 

B. CONCLUSIES 

1.a. Voor de deputaten is het duidelijk dat er vooral na 1945 veel reformatorische scholen gesticht zijn , 

omdat veel p.c.-scholen helaas niet meer christelijk, nader gezegd: gereformeerd zijn , maar min of meer 

zijn losgeraakt van de gereformeerde belijdenis en van de bijbel als Gods betrouwbaar Woord, terwijl de 

strijd van ouders om het gereformeerde karakter te bewaren verloren of vergeefs is. 

1.b. Voor de deputaten is het eveneens duidelijk, dat vooral na de Vrijmaking, in de gespannen situatie, die 

daardoor ook op de gereformeerde scholen ontstond, door gereformeerde (vrijg.) ouders is gekozen 

voor eigen onderwijs, temeer daar de ontwikkeling op andere p.c.-scholen niet uitnodigde tot het sturen 

van de kinderen naar die scholen. 
2. De deputaten hebben met grote waardering kennis genomen van het bezinningsmateriaal vanuit het 

reformatorische en het gereformeerde (vrijg.) onderwijs. In gebondenheid aan Gods Woord en de gere· 

formeerde belijdenis wordt gezocht hoe onze kinderen op school moeten en kunnen worden opgevoed 

in de vreze des Heeren en zó kunnen worden onderwezen dat ze als christenen hun plaats in deze 

maatschappij kunnen innemen. 
3.a. Het is voor de deputaten duidelijk dat niet alle reformatorische scholen eender zijn, maar ook dat in het 

algemeen gesproken de Gereformeerde Gemeenten nog altijd een sterk stempel op dit onderwijs druk· 

ken. Dat blijkt in bezinningsmateriaal o.a. concreet als het gaat over verbond en doop. Het blijkt ook uit 

het feit dat in toelatingsgesprekken dikwijls zo'n sterke nadruk wordt gelegd op uiterlijke zaken, dat dit 

voor sommige kinderen uit onze kerken een hindernis kan zijn om toegelaten te worden. Ouders in onze 

kerken zullen met deze genoemde factoren bij de schoolkeus rekening moeten houden. 

3.b. Evenzo is voor de deputaten duidelijk, dat niet alle gereformeerde (vrijg.) scholen eerder zijn. Er treden 

verschillen in toelatingsbeleid op. Naar onze mening is ook de uitwerking van verbond en doop zoals 

die functioneert binnen de Gerei. Kerk (vrijg.) medebepalend voor de sfeer in school. Het doet weldadig 

aan te bemerken, dat men buigen wil voor het gezag van de Schrift. 

4. Voor de deputaten is het duidelijk dat de situatie zich kan voordoen, dat het niet langer verantwoord is 
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om onze kinderen naar een p c -school t t d 
die we bij de doop van onze kinderen heib!~ren, om at wat ze daar lere~ in strijd komt met de belofte 

5. 

6. 

wijzen, maar ook te doen onderwijzen. Laten i~~~:sgd ~mt hen n
1
iet alleen 1n de voorzeide leer te onder• 

school in de buurt is. Als we bezwaren hebbe in a geva nagaan of er met een reformatorische 

wijs, dan zijn die gering bij de bezwaren die w; :g~n b~p~~lde accenten 1n het reformatorisch onder· 

theologie ingang heeft gevonden. Hetzelfde geldt ~u~\ e ~n ~gen p.c.-onderwijs waar de moderne 

~n?erwijsd. In beide ge_vallen moet men rekening houde~ ~e~~:i~o~a~~~;i;le~~tv~~r~:o~mi~rde (vrijg.) 

a en ou ers attent zIJn op de ontwikkelingen in het oncerwij c 
O

en. 

Laten degenen die voor hun kinderen onderw·· k s. · · .. . 

dbent ineednslaan, opdat er reformatorisch, di!J~so~:r~~~r~;::~g ~~hi~ft ceh~i:::JJte~~dbeerwge_ren, __ de hadn· 

es aan e p.c.-scholen of op de reformatoris h ' .. IJS ZIJ , op e 

nieuw te stichten scholen. c e resp. gereformeerd (vnJg.) scholen of desnoods op 

Deputaten achten het van groot belang d t ·· 11 1 · ·· 
te nemen, zich op de hoogte te stellen' va~ ~

I
~t~iC:t?e: 

1~.7 iI
e biJ h1et onderwijs betrokken zijn, de moei· 

onderwijswereld. 
1 e gere ormeerde (vnJg.) en reformatorische 

C. OVERZICHT REFORMATORISCH ONDERWIJS 

De Vereniging voor Gereformeerd Schoolonderwij (V G s ) · · · 
voor reformatorisch basis•, (voortgezet) speciaal en s rt · · t's een organisatie van besturen van scholen 

Bureau-adres van de v G s . K . voo geze onderw1Js. 
(01804) 10566. . . .. astanJelaan 12, 2982 CM Ridderkerk, postbus 5, 2980 AA Ridderkerk, tel. 

Basisscholen zijn te vinden in: 

::~~~~~!~•t A~hterberg, Alblasserdam, Alphen a/d Rijn , Amersfoort, Amstelveen, 

Capelle a/d IJs:;:;ieveld, Bennekom, Berkenwoude, Borssele, Boskoop, Brakel, Bruinisse, 

~doetinEcl hem, Doo,'.n, Doornspijk, Dordrecht, Drachten, Driebruggen 

e, speet, Emmeloord, Ermelo, ' 

Geldermalsen, Genemuiden Goes Gorinchem G d 
's•Gravenzande, Groenekan: ' ' ou szwaard, Grafhorst, 's•Gravenhage, 's-Gravenpolder, 

Hardinxveld-Giessendam Hedel Hend "k Id A b h · 
Houten, ' ' n ° m ac t, Herkingen, Hilversum, Hollandscheveld, Hoogvliet, 

Kampen, Kapelle , Katwijk, Kesteren, Klaaswaal K 
Kruiningen, , ootwiJkerbroek, Krabbendijke, Krimpen a/d IJssel, 

Leerdam, Leiderdorp, Lelystad, Lisse, Lunteren, 

Maartensd1Jk, Maasdam, Meliskerke, Middelburg, 

Nederhemert, N1euw-BeiJerland Nieuw k rk N 

~~dpee~~:eck,hOt oPsoedtdiJk, Oosterland, Oostk:~:iie: O~~:U~d!~'. ~~d~~~ij:~a~~nb~d~~nrpspeet, 

, eroyen, Putten, Puttershoek ' ' 

Ridderkerk, Rilland-Bath, Rotterdam, Rijssen, ' 

Scherpenisse, Scherpenzeel, Scheveningen s· t A 1 · ·· • 

Speuld, Staphorst (incl. Den Hulst), ' in nna and' Sint Maartensdijk, Sint Philipsland, Sliedrecht, 

Teuge, Tholen, 
Urk, Utrecht, 
Veen, Veenendaal, Vlaardingen, Vlssingen, 

Waarde, Waardenburg Wekerom w rk d w 
Yerseke, ' ' e en am, eerden, Wouterswoude, Wolphaartsdijk, 

Zeist, Zwijndrecht. 

Speciaal Onderwijs is te vinden in 
Barendrecht, Ede, Gouda, Kapelle, Zwolle. 

Voortgezet Onderwijs is te vinden in 

Aalst (Mavo), Amersfoort (Avo VWO) Amersf rt (Mb ) A 1 
Goes (Avo, VWO), Goes (Vor~ingsin~tituut) ~rinch o ' pe doorn (Avo, VWO, Lbo), Dordrecht (Mavo), 

(Lbo), Kesteren (Mavo) Krabbendïke (M ' em (Mavo, Havo), Gouda (Avo, VWO), Hoevelaken 

Rotterdam (Lbo) Rotterdam (Avo vWo Rav~, ~bo), Middelburg (Mavo), Ridderkerk (Vormingsinstituut) 

(Mavo, Lto), IJss~lmuiden (Avo, VWO). ), 0 er am (Mavo, VWO), Staphorst (Vormingsinstituut), Rouvee~ 

Hoger Onderwijs is te vinden in 
Gouda (Pabo). 

Gerei. Onderwijzers en Lerarenvereniging G.O.L.V. 

D. OVERZICHT GEREFORMEERD (VRIJG.) ONDERWIJS 

De schoolverenigingen die in de verschillend I t 
~ndelijk Verband van Gereformeerde Schoolve~e~i~fn~=~ c~ ;~holen onderhouden, zijn verenigd in het 

ureau L.V.G.S.: Veluwelaan 17, Postbus 151, 8090 AD We~ep, iei. 05207·64045. 



518 

Basisscholen zijn te vinden in Al h a/d R"J. Amersfoort Amsterdam, Apeldoorn , Arnhen, Assen, Aduard , Alkmaar, Almelo, Almkerk, p en I n, , 

~~~~eveld, Bedum, Bergentheim, Berkel en Rodenrijs, Best, Blija, Brunssum, Buitenpost, 
Capelle a/d IJssel, 
Dalfsen, Delfzijl , Dokkum, Drachten, Dronten, . 
Ede, Emmeloord, Emmen, Enschede, Enumatil , Ermelo, 
Goes, Groningen, Grootegast, H d " k Hardinxveld-Giessendam, Haren (Gr.), Harlingen, Hasselt, Den Ham, 't Harde, Hardenberg, ar erwHiJ • Den Helder Hengelo Hilversum, Hoogeveen , Hattem, Haulerwijk, Heemse, Heerde, eerenveen, , , 
Hoogezand, Hoogkerk, 
Kampen, Kootstertille, 
Leek, Leens, Leeuwarden, Lelystad ,_ Leusden, 
Mariënberg, Meppel, Middelstum, M1d,delburg, Mussel, 
Neede, Nieuwegein, Nieuwleusen, N11kerk, 
Oldehove, Ommen, R" b R"jswijk (ZH) Ridderkerk, Roden, Rotterdam, (Zuid), Rouveen, 11nssurg, \ St Jansklooster, 
Schildwolde, Spakenburg, Sp11kenisse, Stadskanaal , teenw11 , • 
Ten Boer, 
Uithuizermeeden, Ureterp, Urk, Utrecht, 
Veenendaal, Vlaardingen, . 
Waddinxveen, Westlaren, Wezep, Winsum ,_Winschoten, 
Zoetermeer, Zuidhorn, Zutphen, Zwolle, Zw11ndrecht. 

Speciaal Onderwijs is te vinden in ... 
Capelle a/d IJssel, Groningen, Manenberg, Zwolle. 

Voortgezet Onderwijs is te vinden in 
Amersfoort (Avo, VWO), Amersfoort (Lbo) , Mavo) Drachten (Mavo) Enschede (Mavo) , 's
Amersfoort (Vormingswerk), Arnhem (~~vii· :~n~~gin (L~) Groningen (Mboi, Groningen (Mavo, 2x), 
Gravenhage (Mavo) , Groningen(~avo1 L :.Varden (Mavo) Meppel (Mavo) , Rotterdam (Avo, VWO), 
Haarlem (Mavo), Hardenberg a)v~ ' /e(~vo VWO Lbo lbo), Zwolle (Soeslo Vormingswerk). Spakenburg (Hno) , Zuidhorn (Mavo , wo e , , , 

Hoger Onderwijs is te vinden in 
Zwolle (Opl. Gerei. godsdienstleraren), Zwolle (Hbo). 

vereniging van gereformeerde onderwijsgevenden G.V.O.L.K. 

BIJLAGE 95 
art. 228. 

RAPPORT NR. 3 VAN COMMISSIE IN INZAKE RAPPORT 
DEPUTATEN KERK & ONDERWIJS 

· · k voor alle tijd en energie die dit deputaatschap in de Uw commissie wH allereerst grote waar.dennr Ul~p;e :ijn nieuwe samenstelling leed het deputaatschap al 
voorbije periode in z11n taak_ he~ft ge~n~e~ ~:;li~g; overlijden van prof. dr. L. Strengholt, wiens heen~aan direct een zeer gevoelig verlies oor e P O 

. .. erk hebben gekend, diep is betreurd. Ook 1n de door allen in onze kerken, die_ hem als persoon_ en in Zlln w ver aderin nam ook kennis van de zorg rond 
vergadering van uw comiss1e is_ b11 dit verlies stilg~Sta~. D~ 't fpijker ~eve de Heere dat er van algeheel de gezondheid van ~e secretans van deputaten, rs. . va · . 
herstel sprake mag z1Jn . . t l"kh .d Het is eigenlijk een rapport in mineur. Op bijna elke pagi De inhoud van het rapport stemt niet to v_ro IJ 81 · n het onderwï s in het algemeen en die van het 
na klinkt teleurstellin~ door c.ver de ervadnng, dat ie ~fa:e~aen ook binne~ de kerkeraden minimale belanQ· christelijk onderwijs 1n het b11zonder, on er onze er .8 .. en ra rteren dat veel van hun acti
stelling geniet. Dat moet althans de algemene conclu~t z11n ~! ~=~~t~~lisati~~oofdpunt in de opdracht die 
viteiten en initiatieven in de kerkEm zonder respons t IJVe~ite en dan nog m~ar op zeer bescheiden schaal 
aan deputaten werd gegeven, bliJkt niet ~an met gro e v~n classicale commissies blijkt een zeer moeizame te kunnen worden gerealiseerd. Het in even roepen . • ervan een opgewekt beeld te zien. 
zaak te zijn en . op een enkele uitzonde.ring na . geeft de fun~!~~:~~~ de co~missie heeft er dan ook alle 
De zaak van het onderwijs_ leeft kenneliJk on_vold_oende in ~e h id laten doorklinken. Als het op bewustwor
begrip voor dat deputaten in hun r~rort dui~~~~ ~;iji7t1~~ ~~ ~oor deputaten gerapporteerde enquête over ding van de kerkleden door de pre I ing aan ' . d t n alle predikanten worden gezon
het gebruik en het nut van de jaarlijkse P.refkschets, ~:n d~~n:~~t! ~~~~issie leeft overigens de gedach_te 
den, dat ook dáárvan geen wonderen z11n e verwac . n Is model wel een beetje begrijpelijk is. 
dat de weerstand tegen en de gen~ge interesse in preekschetse s~ niet in de ersoonlijke stijl van preke.n, 
Men voelt er zich m1ssch1en niet _alti1d do~r aang:sp~o~:;n °~i:f~itijd aansluiten hij de plaatselijke onderw11safgezien nog van het feit dat_ geliJkluiden ? pree se e . • vraa t. Wat hiervan zij, de comm1s
situatie, die van regio tot regio kan versc~illen en he~~

0
~

1
~:~ ~:n;r~~~~~hetse~ graag gezien dat iets sterker 

sie had in verband m.et h_et gerapportede~ e tover e gewezen om in de doorgaande prediking met regelmaat op de verantwoordeliJkhe1d van de pre I an en was 

519 

op de doopsverantwoordelijkheid van de ouders te wijzen, in het zoeken naar en het toetsen van het onder
wijs dat hun kinderen ontvangen. Ook het huisbezoek kan hierin een goede functie hebben. 

1. Oorzaken van de desinteresse 
Naar aanleiding van wat onder 3.3. in het deputatenrapport over de onderwijsproblematiek in het algemeen 
en onze nog grotere onmacht daarin, wordt gezegd, vraagt de commissie zich af of in het rapport niet een 
poging tot analyse van de oorzaken van die onmacht zou hebben moeten staan. 
Hoe komt het dat de belangstelling voor onderwijszaken en het werk van deputaten zo gering is, dat classi
cale commissies nauwelijks samen te stellen zijn, conferenties slecht worden bezocht, enquêtes weinig 
respons opleveren? 
Is het lauwheid en onverschilligheid, wat dan zou wijzen op een gering of ontbrekend besef van de ver
bondsverantwoordelijkheid die ouders bij de doop op zich hebben genomen? Speelt de samengesteldheid 
van onze kerken een rol? Op veel plaatsen is er vanwege de geestelijke liggingsverschillen ook geen één
duidigheid in de onderwijskeuzen die ouders maken. In sommige regio's kan men uit vier mogelijkheden kie
zen: de reformatorische scholen, gereformeerd (vrijgemaakte) scholen, goede christelijke scholen van alge
mene signatuur en christelijk-nationale scholen. Binnen deze vier posities bestaat dan óók nog een zekere 
genuanceerdheid. Qua signatuur is een christelijke samenwerkingsschool op Schouwen Duiveland heel iets 
anders dan een soortgelijke school in Bos en Lommer in Amsterdam. Is er in het maken van goede onder
wijskeuzen hierdoor bij ouders misschien ook iets van onmacht en verwarring en als gevolg daarvan gela
tenheid? Of worden keuzen vandaag meer uit praktische dan uit principiële overwegingen gemaakt? Speelt 
de geloofsopvoeding in de gezinnen geen belangrijke rol meer en verflauw1 mede daardoor de waakzaam
heid van ouders als het op de (christelijke) kwaliteit van het onderwijs voor hun kinderen aankomt? Treft ook 
de zaak van het onderwijs de afnemende bereidheid van mensen om zich voor een ideëel doel in te zetten? 
Men neemt onder veel mensen en in allerlei verbanden een zekere vermoeidheid onder de veelheid aan 
taken waar, waardoor het gevaar ontstaat dat uitgedachte dingen geen of geen voldoende uitvoering krijgen. 
Lijdt ook de zaak van het onderwijs hieronder? 
Naar het oordeel van de commissie zou het nuttig zijn als deputaten zich op de oorzaken van de desinteres
se nader bezinnen, zeker tegen de achtergrond van wat zij in de voortreffelijke bijlage 95.1. onder 4. terecht 
vragen namelijk 'in hoeverre wij allen nog overtuigd zijn van de noodzaak ons principe te verantwoorden en 
te vertalen in de dagelijkse praktijk.' Naast het onderzoek naar de oorzaken van de geringe belangstelling 
onder onze kerkleden en bij de kerkeraden, zou te overwegen zijn de samenstelling van een voor ieder kerk
lid toegankelijk geschreven boekje, waarin de onderwijsproblematiek van onze tijd kort wordt geschetst en 
waarin wordt aangegeven welke taken en verantwoordelijkheden ouders, onderwijsgevenden, predikanten 
en andere ambtsdragers daarin hebben. Misschien dat de verschijning van zulk een boekje tot verlevendi
ging van de belangstelling voor de zaak van het onderwijs zou kunnen bijdragen. 

2. De Vijverberg 
De commissie heeft vrij uitvoerig stilgestaan bij wat deputaten over De Vijverberg rapporteren. Bij enkele 
leden van de commissie blijkt enige zorg te leven rond de vraag of De Vijverberg als protestants christelijke 
hogeschool op gereformeerde grondslag de eigen identiteit wel altijd even goed weet te bewaren. 
Gememoreerd werd een door De Vijverberg georganiseerd symposium met enkele gastsprekers, door wie 
geestelijke visies werden gepresenteerd die nogal ver afstonden van de onder ons geldende gereformeerde 
geloofsinzichten. 
Bovendien bestaat bij enkelen de indruk dat het goede en identiteitsgerichte beleid van bestuur en directie 
niet altijd even sterk terug te vinden is in de invulling die de medewerkers van De Vijverberg aan hun taak 
geven. 
Een gesprek hierover met een (Chr. gerei.) bestuurslid van De Vijverberg leverde de commissie de volgende 
gegevens en indrukken op. 
1. De Vijverberg moet niet als een typische reformatorische hogeschool maar als een hogeschool voor de 

gehele gereformeerde gezindte worden gezien. 
2. Men mag ervan uitgaan dat bestuur en directie consciëntieus over de identiteit van de hogeschool waken; 

ingrijpende vragen of zaken die de identiteit van de hogeschool raken, komen zonder uitzondering op de 
bestuurstafel. 

3. Wat het gememoreerde symposium betreft, is in de verslaglegging naar buiten te weinig melding gemaakt 
van sprekers van gereformeerde signatuur wier bijdrage als voluit gereformeerd kon worden aangemerkt. 

4. Onder de medewerkers aan De Vijverberg wordt niet in alles gelijk gedacht en sommiger koers spoort 
misschien niet altijd met de koers die De Vijverberg voorstaat, maar getracht wordt daarop correctief 
invloed uit te oefenen. 

5. De Vijverberg hanteert een sollicitatie-procedure met een duidelijk identiteitsgerichte screening van kandi
daat-medewerkers. 

6. Tot nu toe is van geen enkele kerkeraad en van geen enkele kerkelijke gemeente ook maar enige klacht 
over onvoldoende of ontbrekende bewaring en bewaking van de gereformeerde identiteit van De 
Vijverberg bij het bestuur binnen gekomen. 

3. Voorstellen 
De commissie stelt voor: 
a. deputaten dank te zeggen voor het vele werk dat in de voorbije periode werd verricht, en hun handelingen 

goed te keuren; 
b. opnieuw deputaten te benoemen; 
c. deputaten op te dragen in de komende periode: 

1 . na te gaan welke oorzaken aanwijsbaar zijn voor de door deputaten gesignaleerde desinteresse voor 
de onderwijsproblematiek onder kerkleden en kerkeraden en daarover op de volgende generale syno-
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de te rapporteren; 
2. het rapport over de reformatorische en gereformeerde (vrijg.) scholen toe te zenden aan de kerkera-

den, opdat het aan de kerken dienstbaar gemaakt kan worden; 
3. zich te bezinnen op de vraag, hoe de aanvankelijk begonnen regionalisatie in een aantal classes op de 

beste wijze voortgang kan vinden; daarbij attent te zijn op mogelijkheden voor uitbreiding van deze 

regionalisatie, een en ander binnen de mogelijkheden van de feitelijke situatie; 

d. deputaten toestemming te geven de kerkleden toe te rusten m hun taak aangaande het prol. chr. onder-

wijs d.m.v. publicaties. 
D. Koole , rapporteur 

BIJLAGE 96 
Art. 229, 231,233 

RAPPORT VAN DE COMMISSIE VAN REDACTIE VAN 'DE WEKKER' 

De commissie van redactie van 'De Wekker' rapporteert bij deze over haar werkzaamheden in de periode 

1989-1992. 

1. Samenstelling. Vergaderingen 
De generale synode van 1989 herbenoemde de brs. dr. W. van 't Spijker, hoofdredacteur, ds. K. Boersma, 

secretaris en waarnemend hoofdredacteur, P.Th. Versteeg, penningmeester en D. Koole, en benoemde de 

brs. ds. A. Baars en ds. J. Jonkman als redactieleden. De nieuwbenoemden aanvaardden hun benoeming 

na afweging van hun persoonlijke mogelijkheden, waarbij ziJ een spanning zagen tussen wenselijkheden en 

mogelijkheden. 
De redactie heeft in de verslagperiode elf maal vergaderd en heeft haar werk in eensgezindheid mogen ver-

richten. 
Met dankbaarheid mag vermeld worden, dat ons blad in de bewogen historie van kerk en wereld zijn hon-

derdste jaargang heeft mogen vol maken en dat we ook daarna verder mochten gaan. 

Aandacht mocht worden geschonken aan de 40-jarige huwelijks- en ambtsjubilea van de hoofdredacteur. 

Aan het curatorium van de Theologische Universiteit is jaarlijks een kort verslag van het werk van de redac-

tie gedaan. 

2. Arbeid 
De redactie heeft willen doen wat de synode van 1989 haar toewenste: met wijsheid en inzicht het blad zó te 

redigeren, dat het tot zegen mocht strekken van de kerken en ten voordele van de Theologische Universiteit. 

Ter synode was toen onderstreept, dat de redactie niet anders wil dan in alles te handelen in overeenstem-

ming met Schrift en belijdenis. 
Dit alles steeds voor ogen houdend heeft de redactie willen doen wat in drie woorden kan worden omschre-

ven: geestelijk, actueel en leesbaar schrijven. 
Zij is er zich ook ditmaal van bewust, daar niet altijd voldoende in geslaagd te zijn en anders was haar dit 

wel duidelijk geworden uit de vele kritische reacties die haar bereikt hebben. In dit opzicht is er niet veel ver

schil met ons rapport van drie jaar geleden. 
Toch mag gezegd worden, dat ons blad zijn onmisbare plaats in de kerken heeft en het is de redactie een 

vreugde daaraan te mogen werken. 

3. Medewerking 
De redactie heeft ook in de afgelopen periode medewerking gehad van de brs. J.G.E. Brand te Hoogeveen 

en H. van 't Spijker te Waddinxveen voor de jeugdrubriek. Wat deze rubriek betreft moet geconstateerd wor

den, dat het niet gemakkelijk te bepalen is, wat voor de oudere jeugd aansprekend is en tot lezen noodt, ter

wijl het ook nog wel eens ontbreekt aan suggesties voor onderwerpen om over te schrijven. 

Zr. W. Aalderink-de Bruyne te Veenendaal beheert de administratie van de advertenties. Er is besloten om 

maar weer te stoppen met het opnemen van contact-advertenties, omdat dit toch weer uit de hand dreigde 

te lopen. 
De redactie doet haar best om veel medewerking uit de kerken te krijgen voor het schrijven van artikelen. 

Voor de meditaties lukt dit wel goed. Maar het is dikwijls een probleem om voor die onderwerpen, die actu

eel zijn of anderszins bespreking in ons blad verdienen, in voldoende mate en in gevarieerde samenstelling 

schrijvers bereid te vinden. 
Deputaten voor correspondentie met buitenlandse kerken zijn voornemens om van tijd tot tijd artikelen te 

doen plaatsen over contacten van onze kerken met buitenlandse kerken. 
De wijzigingen in het Jaarboek worden op verzoek van betrokken deputaten nu door dat deputaatschap in 

ons blad geplaatst. In 1990 heeft de redactie een themanummer kunnen uitbrengen over toekomstverwach

ting. Het is ons streven om elk jaar een themanummer te kunnen geven. 
In 1991 is veel energie besteed aan en veel medewerking ontvangen bij de totstandkoming van het herden

kingsnummer ter gelegenheid van de voltooiing van de honderdste jaargang van ons blad. Dit nummer heeft 

over het algemeen veel waardering mogen oogsten. 

4. Kritiek en waardering 
De ontvangen kritiek is in verschillende punten samen te vatten: 
1. het blad is te moeilijk; te theologisch; niet verteerbaar voor jonge gezinnen; er staan te lange verslagen in; 

2. er wordt te weinig geschreven over het geestelijke leven; er moet in geschreven worden vanuit de volle 
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breedte van ons kerkelijke leven; 

~- ~~1:~~it ~eeevftn· te dwelinkig leiding aan het geestelijke leven en bij ethische zaken-
. en e IJ naar andere kerken geschreven- k ' 

geschreven. ' maar 00 : er wordt te heftig naar andere kerken 

Enkele _zaken lokten sterke kritiek uit: 
a. een interview met ds. M. de Boer voormalig d"k t · 

door de redactie, dat het intervie~ positief e~r~~t ~~Jn ~~e ~_erken; dit heeft geleid tot beantwoording 

nog voorzichtiger afweging van voor- en nadelen had mo!ten f 1
~9 _is le~ouden, maar dat achteraf een 

b. een artikel naar aanleiding van publicaties r d d pa~. sv1n en, 
geleid tot plaatsing van een verklarin door d~n om 0 zgn. _ Pmelpreek van ds. J. Westerink. Dit heeft 

van de redactie waarin stond dat heI bewust:~~a~e7 Eenheid en Correspondentie, met een onderschrift 

de kerken te zijn en dat de in'tegriteit van de schr/v!r ieen enkele prete~t1e had _een officiële reactie van 

het achteraf wenselijk geweest dat de schrijve 6 D ~ g~en enkele w11ze ter d1scuss1e stond. Wel was 

persoonlijk contact met de kerk~raad van Buns:ho(~n i~ d::•z~a~ bevo~en19:erleg had gepleegd. In een 

c. een zinsnede 1n een 'Marginaal?' betreffende 8 . a roe e'.1J opgelost; 

betrokken deputaten naar art 49 K o aanmerk· en examen m de classis Dordrecht, waarop door de 

artikel rechtgezet; · · · mg is gemaakt; de hoofdredacteur heeft dit in een volgend 

d. een scherp gesteld artikel over de charism r h b · · · 
Maar met verzwegen mag worden, dat de red~~~~ ena ewegmg,_ dat aanle1d1ng_ wa~ tot een tegen-artikel. 

toch ook veel waardering mag ontvan en. Het bl~d r:st de kntiek, door s~hnftehJ_ke en mondeli_nge reacties 

voor de geboden leiding. De redactie b~enkt bij h t t ag nog tot zegen z1Jn en met weinigen z11n dankbaar 

der pleegt te schrijven bij kritiek dan bij waarderin; B:~;e1 vf\binnenkomende re_acties ook, dat men eer

voort te gaan op een manier, waarvan zij meent dat.de kerk n ie rkenl.wkakardenng, stimuleren de redactie om 
en we e IJ unnen worden gediend. 

5. Suggesties 
Enige suggestie_s worden bij herhaling gedaan: 
- geen theologische beschouwingen meer o · 

geen of zeer beperkte class1sversla en m pnemen, want die behoren thuis in ee_n theologisch tijdschrift; 

geen theologische boekbespreking~n me:~r ;:a~eme7,bom toih mee te leven b1Jv. besluitenlijstjes; 

spanning of ethische onderwerpen; ' r we espre ingen van andere lectuur, b.v. goede ont-

graag doorgaan met het publiceren van interviews· 

lettet op de vanatie, die bijv. bij het Kerkblad voor 'het Noorden te vinden is· 

wer en aan samenvoeging van verschillende blade d. d ' .. 
?lad, waarin publicaties van verschillende deputaat n h1e on erl o1 versch11nen tot _een veelzijdig gezins

Dreefmeuws' worden gebundeld· se appen a s ending, Evangelisatie en Israël alsook 

meer artikelen 'uit andere bladen:, die van belang zijn , overnemen. 

6. Bezinning door de redactie 
De binnengekomen kritiek bracht tot het b 1 ·1 b" h 
scribent zonder meer te laten bes rek es ui ' IJ 01 voorka.men van moeilijke zaken die niet door één 

geval van noodzaak eerst overleg t~ vo:r~~ %~~~~~e~~~~e~iJ_ke vtantwoordelijkheid te beleven door in 

De redactie is erkentelijk voor vele su esties· . 1 s e rie re acteuren. 

ZIJ naar verbetering die past bij het doi!gwaarm'e!o:~
1g1:it:~!~t'.even ook bij haarzelf. Voortdurend streeft 

Ovengens zoekt de redactie haar weg ook nu tuss h" · 
ken, met toepassing van de hierboven genoemd!nr~e;:r, illen~e ;ensen door, die elkaar soms tegenspre-

heeft de redactie getracht uit te leggen op welke manier IJnenrl<tn Nrieven,_ maar ook in sommige artikelen, 

taatschappen voor de voeten te lo K kh. . ze we ·. immer 1s het ook de bedoeling om depu

di_ch(er bij de actualiteit dan sommi:~·werve:~:~~~e of theologische onderwerpen staan dikwijls ook veel 

B1J dit alles is het meer dan vroeger een bi d · · · · 
kritiek tegelijk h~t abonnement opzegget~ij ;::n ~t sommige kritische briefschrijvers bij het _uiten van hun 

ben voor de vanatie in onze lezerskring en de aanpat~rm~et naar odnze gedachte bliJk, te we1mg oog te heb-
' ie a voor e redactie met zich meebrengt. 

7. Uitvoering 
Over de wijze van uitvoering van ons blad is de red r ·· · 
die adviseren om terug te gaan naar een uitv . ac 18 nog altiJd met_geheel tevreden. Er zijn ook lezers 

nog steeds gaande. Het contact met de drukkeC:i· ~niv~p goedkopehr papier. Overleg met de drukkerij is ook 
ngens over et algemeen goed. 

8. Besluit 
Betreffende het abonnementenbest d d f • .. 
Het is de redactie een voorrecht da; z!n e 1nanc1ele resultaten ontvangt u afzonderlijk rapport. 

afhankelijkheid en met hoop en ~oed blijv~~a~o:~rk o~g~s~°.odrd heeft mogen verrichten. Ze wil dit werk in 

u voor. en eg 1J eze haar werk van de afgelopen periode aan 

W. van 't Spijker, voorzitter 
K. Boersma, secretaris 
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BIJLAGE 97 
Art. 229, 231 , 233 

RAPPORT 2 VAN COMMISSIE I INZAKE 'DE WEKKER' 

Met dankbaarheid constateert de commissie dat het werk dat door de redactiecommissie van 'De Wekker' 

gedaan wordt in eensgezindheid mocht worden verricht. Aangezien de door de synode aangewezen rappor

teur, br. D. Koole, lid is van de redactie-commissie van ons landelijk orgaan, besloot de commissie voor de 

rapportering aan de synode een andere rapporteur te benoemen in de persoon van ds. J. Oosterbroek, lid 

van commissie 1. 
In overleg met de hoofdredacteur, prof. dr. W. van 't Spijker, werd van de diensten van br. D. Koole dank

baar gebruik gemaakt om het beleid van 'De Wekker' te verdedigen en/of toe te lichten. 

Binnen de commissie was waardering voor de manier waarop de redactie leiding tracht te geven op verschil

lende terreinen, al ontbraken de kritische geluiden niet. 
De taak van de commissie van redactie van 'De Wekker' is niet eenvoudig. Het is een wekelijkse zorg ons 

landelijk orgaan te doen verschijnen en de verscheidenheid onder de lezerskring is groot. 'De Wekker' wordt 

met verschillende ogen gelezen en de reacties van de lezers zijn dan ook verschillend. Er is veel waardering 

in de kerken voor ons landelijk orgaan; er is ook kritiek. 
Het blijkt een hele opdracht te zijn om op een adequate wijze leiding te geven aan ons kerkelijk leven. 

Uw commissie vindt het getuigen van eerlijkheid dat de commissie van redactie in haar rapportering aan de 

synode melding maakt van een aantal zaken die in de achter ons liggende periode kritiek ontlokte. 

Er is een open relatie met de schrijvers van brieven die betrekking hebben op 'De Wekker' en alle briefschrij

vers krijgen antwoord op hun schrijven. 
Uit de respons die er komt op 'Nader Bekeken' blijkt dat er waardering bestaat voor deze rubriek. 

Met het lid van de redactie, br. D. Koole, heeft de commissie diepgaand en uitvoerig gesproken. Zo werd in 

de commissie gevraagd of de commissie van redactie de zaken t.a.v. het beleid voldoende doorspreekt met 

de hoofdredacteur; of het niet zaak is te zorgen voor voldoende doorstroming in de redactie-commissie 

zodat er in de toekomst voldoende ingewerkte krachten zijn die deze arbeid kunnen voortzetten. Wanneer 

de redactie medewerkers zoekt om een artikel te schrijven, let men er dan wel voldoende op die medewer

king te zoeken in de volle breedte van de kerken? 
Br. Koole verzekerde uw commissie dat de communicatie tussen hoofdredacteur en andere leden van de 

redactie goed en open is. 
De medewerking uit de kerken laat nogal eens te wensen over; 'doorstroming' heeft de aandacht van de 

redactie. 
Toch leeft in uw commissie de mening dat ons landelijk orgaan nog meer praktisch geestelijke leiding dient 

te geven en te weinig aandacht schenkt aan het schriftuurlijk-bevindelijk leven. 

Uw commissie acht het noodzakelijk dat er meer praktisch-geestelijke artikelen worden geschreven; voor 

iedereen bevattelijke artikelen waarin de praktijk der godzaligheid aan de orde komt. Het blijkt telkens dat de 

lezers moeite hebben met lange series en ingewikkeld geformuleerde en beschouwende artikelen; die spre

ken hen niet aan. 
Uw commissie geeft de commissie van redactie de volgende opmerkingen/adviezen en wensen mee: 

blijvend aandacht te besteden aan het 'geestelijk' gehalte van 'De Wekker' en goede leiding te geven aan 

het geestelijk leven; 
- duidelijke en begrijpelijke artikelen te (laten) schrijven voor ons blad en daarbij de medewerking te vragen 

van mensen uit de volle breedte van de kerken. 
De commissie stelt u voor: 
1 . de redactie-commissie te danken voor het vele werk dat zij heeft verricht; 

2. de redactie in overweging te geven de in dit rapport gemaakte opmerkingen te realiseren in hun toekom

stig beleid; 
3. opnieuw leden voor de commissie van redactie voor 'De Wekker' te benoemen. 

BIJLAGE 98 
Art. 237 

J. Oosterbroek, rapporteur 

RAPPORT 9C VAN COMMISSIE III BETREFFENDE DEPUTATEN KERKJEUGD 

1. 
Verschillende broeders stellen voor in de besluiten op te nemen, dat deputaten niet geheel hebben voldaan 

aan de opdrachten van de generale synode van 1989 (Van Amstel, P. den Butter, Kieviet en Tanis) . Een 

probleem daarbij is, dat de zaak eigenlijk te complex is om in enkele zinnen samen te vatten, zonder daarbij 

wezenlijke elementen te verliezen. Om die reden heeft uw commissie gemeend te kunnen volstaan met in 

het rapport - algemeen - voor te stellen 'met inachtneming' van de gemaakte kanttekeningen, de handelin

gen van deputaten goed te keuren. 
Uw commissie was gaarne tegemoet gekomen door de daartoe strekkende voorstellen te verwerken, maar 

is daarbij op verschillende problemen gestuit. We lopen die langs: 
a. (Kieviet) Het blijft in dit voorstel onduidelijk of de handelingen van deputaten worden goed- dan wel afge

keurd. Hoe ver reikt het 'voorbehoud' (besluit 1 )? Hoe zwaar weegt 'geen instemming kan ontvangen' 

(van oordeel 1)? 
b. (Tanis) De formulering van enkele voorstellen roept vragen op. Kon de C.G.J.O. om buiten haarzelf gele-
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gen redenen niet meewerken (constaterend 2)? 1 d · · 
rend 3)? Hoe verhoudt zich dat tot 'van oordeel 2'? s e verontrusting sinds 1989 toegenomen (constate-

c. (P. den Butter) Het oordeel van br. Den Butte; kw d' · 
Probleem is dat de expliciete verwijzing naar de en a~ icht in de buurt van het commissievoorstel. 

van hetyrobleem raakt, en daarmee 'besluit 1, lijktgte ir~t s~~ode tan 1989 sub 3b, 3c, nu juist de kern 

Uw commIssIe heeft gemeend aan de intentie van n rac en o weerspreken. 

ging aan te brengen in voorstel 4c. We komen daard:ir~i~r~~:~~~egemoet te moeten komen door een wijzi-

2. De overige amendementen 
We lopen de amendementen langs aan de h d d · 
(3) T.a.v. het amendement van de brs. Overe8:m ~an 8 nummering_ van de commissievoorstellen. 

dat dit voorstel zakelijk hetzelfde zegt als het / Van der Poel biJ voorstel 3 van de commissie menen wij 

bedanken van adviseurs of deputaten zonder di~missievoorstel. In synod_aal taalgebruik betekent hei 

benoemt, dat_ het ook niet de bedoeling is dat de doeievoeging, dat men opnieuw adviseurs of deputaten 

(4c) T.a.v. dit voorstel zijn amendementen a d 
OvereemNan der Poel en Tanis. ange ragen door de brs. P. den Butter, Heystek, Kieviet, 

- De brs. Heystek en Kieviet stellen voor het wo d ' h · , · 
belang, dat dit door deputaten meegenomen wor~rin ~et odiek~; in te voegen. De commissie acht van 

deze aanvulling daarvoor niet te hoeven oveme e gespre en met de C.G.J.O. Echter - we menen 

d1ge redactie van 4c bevat alle ruimte om dez~et Aan deze toevoeging kleven twee bezwaren: 1. de hui

opdracht kan tot de gedachte aanleiding geven daf~~efa~ddek~r1-t te stellen; 2. verdere invulling van de 

kunnen blijven. Hetzelfde geldt van het amende~ent van ~1 ~u .8 IJ 1enoemde zaken buiten beschouwing 

Eerdere generale synoden hebben evenmin nader .r: iev1et m. :t. de Bondsdagen. 

nomen., _dat - indien er van een wijziging in de invuITi~:~~ifi~ee:, e; ;u hebben van deputaten slechts ver

een wIJzIgIng ten goede is (zie rapport commissie) n e on s agen van de C.G.J.O. sprake is - dit 

Het voorstel van de brs. Overeem en Van der Po~I neemt uw · · · 
art. 37 K.O. voorbijgaat aan het feit, dat dit artikel betrekk' h co~m1ss1e met ove~, daar hun verwijzing naar 

immers ook geen vereniging, maar een jongerenbond of -~~g an~:ati~p de plaatsehJke situatie. De C.G.J.O. is 

Het amendement van ds Tarns heeft uw com · · 9 

de geest van de besluite~ van de generale sy~:~e v~~ ~e;::an, ~ft het hem erom gaat dat dit gesprek in 

komen door in 4c de volgende zinsnede in te voe . , wor . gevoerd. We menen hem tegemoet te 

stemming met de intentie van de synodebesluiti:~i~Ï ~fals het in de instructie bedoeld is en in overeen-

1989, teneinde .. .'. a een van 1944 en 1968, maar ook van 1974 en 

Daarmee hebben we ook gemeend aan de intentie d 
Sluys te zijn tegemoet te komen van 8 voorstellen van de brs. P. den Butter en Van der 

{4e) Het amendement van de br~. Overeem en Van der p 1 · · • 
men, omdat deputaten hier iets zouden kri ' en 

O 
oe meent uw commIssIe zo met te kunnen overne-

mog_elijkheden en bevoegdheid reiken. H~1 voo~~=~~~gne~ dab naa~ hun overtuiging verder gaat, dan hun 

gew1Jz1gd over. We voegen aan het commissievoorstel de w~~ den ' uttder nrbeemt uw commIssIe enigszins 
toe. r en en aa IJ een brugfunctie te vervullen' 

{5a) T.a.v. dit voorstel heeft alleen br Kieviet ame d · · 
uw commissie veel waardering heeft v~or de uitwe n ementen ingediend. Vooropgesteld moet worden, dat 

redactie van dit voorstel is alles gericht op de toe~~~~ van di~en_ andere voorstellen door br. Kieviet. In zijn 

samenleving'. Uw commissie vraagt zich af of daarmeeg van e Jongere tot 'hun taak en plaats in kerk en 

recht i)Bdaan wordt. Daarom adviseert zij deze wijziging ~~n ~Ie ~sp:ten van het Jeugd_- en jongerenwerk 

gens 1n genen dele weerspreekt _ niet over te nemen Wel I~ 
I
~ s. re ing van het com_mIssIevoorstel overi

ment naar de 'vreze des Heeren' te verwerken ·, ond. G J 8 ZIJ u voor om de verwIJZIng In het amende

(5b) ~e belangrijkste wijziging, die br. Kieviet ;,,ï; t dt O f fegen en 1n de vreze des Heeren .. .'. 

door na overleg'. Uw commissie meent da . . . i voors e aandraagt, is de vervanging van 'in overleg' 

mits bedacht blijft, dat overleg meer inhoud/de;ng~:tagrote bezwaren zijn dit amendement over te nemen, 

ties. We mogen niet uit het oog verliezen dat we te ma:nh~rebnbvan de gedachten van de Jongerenorganisa-
en e en met zelfstandige ledenorganisaties. 

Nog een tweetal nieuwe voorstellen zijn gedaan. 
Ds:. Tarns stelt voor 'de mogelijkheid te onderzoeken t k · 
kehJke ontvangsten tussen beide jeugdorganisaties ' ~~ _e omen tot_ een evenredige verdeHng van de ker

hng t.a.v. de L.C.J. tot volle tevredenheid van dez~ e is uw comm1ss1e gebleken, dat de financiële rege

voorstel met een strekking als dit derhalve niet aan ~rga~sa_t1e is. Uw comm1ssIe meent dan ook, dat een 

dHe begroting ruimte biedt om bij een verdere groei van~~~~ 1}· ~eug~deg.utaten deelden ons nog mee, dat 

et VC>orstel van ds. Van Dijk neemt uw commissie even ·. . . e su s1 ie _te verho~en. 
5b. B1J het voorstellen van een wïzi in v . min oyer, omdat dit vervat Is In commissievoorstel 

schaft moeten worden over de bes/a;nd~ r~~ti~e relatie zal altiJd vanuit de geschiedenis duidelijkheid ver-

M.b.t. het voorstel van ds. Van der Sluys is uw· · · 
besloten in de voorstellen 5a en 5b van de com~fs~i:1s~1e van oordee_l_, dat het daarin_ beoogde reeds ligt 

dUeputaten meegenomen te worden. Uw commissie achÎ he~ zak~1e dh_1J _noemt dienen in de bezinning van 

w commissie stelt u voor: ove 19 11 in een uitspraak neer te leggen. 
1 · de handelingen van deputat d d k 
2. opnieuw deputaten te benoee~eonn er an voor de door hen verrichte arbeid goed te keuren; 

!: ~=p~~~\!~u~~ \~ e~~=~: voor de bijdrage die zij in de afgelopen drie jaar hebben geleverd; 

a. het resultaat van het onderzoek naar de leef- d kw · 
ronden en praktisch te maken voor het jeugdwe~; in~~ ekreldk van Jongeren zo spoedig mogelijk af te 

b te doen wat in h r ze er en, 
· un vermogen igt om, in overeenstemming met de instructie van deputaten, aan de 
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gehele kerkjeugd schriftuurlijke voorlichting en leiding te geven; c. het gesprek met de C.G.J.O. voort te zetten in de zin zoals het in de instructie bedoeld is en in over-eenstemming met de intentie van de synodebesluiten - niet alleen van 1944 en 1968, maar ook van 1974 en 1989 -, teneinde daarin de C.G.J.O. te stimuleren, te steunen, te adviseren en - waar nodig -aan te dringen op correctie, opdat in het werkmateriaal en de activiteiten van de C.G.J.0. haar grondslag duidelijk tot uitdrukking komt en zo de verontrusting en zorg daarover in de kerken wordt wegge-
nomen; d. met de L.C.J., als voluit erkende jongerenorganisatie binnen onze kerken, het gesprek voort te zetten 
in de zin zoals het in de instructie bedoeld is; e. pogingen in het werk te (blijven) stellen de C.G.J.O. en de L.C.J. met elkaar in gesprek te brengen, en 
daarbij een brugfunctie te vervullen; 5. voorts deputaten op te dragen de generale synode van 1995 D.V. te dienen met: . a. een bezinningsstuk, waarin de resultaten van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van Jongeren verwerkt zijn , en waarin zij de richting aangeven waarin het jeugdwerk - en dus ook het jeugd- en jongerenwerk - in onze kerken zich zou moeten ontwikkelen, om in het huidige geseculariseerde tijdsgewricht jongeren onder Gods zegen toe te rusten tot een verwerking van het evangelie - in de vreze des 
Heeren - over de volle breedte van het leven; b. een gefundeerd voorstel om met het oog op de gevaren en uitdagingen van deze tijd gestalte te geven aan de relatie tussen kerk en jeugdwerk - en dus ook het jeugd- en jongerenwerk -, waarbij het nodig kan zijn de bepaling van die relatie , zoals die is vastgelegd in de instructie van deputaten, na construc-
tief overleg met de jongerenorganisaties bij te stellen. 

BIJLAGE 99 
Art. 245, 255 

NEDERLANDS BIJBELGENOOTSCHAP 

Generale synode van de 
Christelijke Gereformeerde Kerken 
p/a Postbus 334 
3900 AH Veenendaal 

4 mei 1990 

G.G. den Hertog, rapporteur 

Hooggeacht college, Binnen het Nederlands Bijbelgenootschap - maar ook in wijder kring - wordt al geruime tijd gesproken over een mogelijke nieuwe bijbelvertaling voor kerkelijk gebruik. Het bestuur wil u nu op de hoogte brengen van 
zijn overwegingen en u vragen of u zich daarin kunt vinden. Signalen van de behoefte aan een nieuwe vertaling bereiken ons reeds langere tijd, met name van de kant van hen die de NBG-vertaling 1951 gebruiken, zoals de meeste protestantse kerken. Het taalgebruik van deze vertaling weerspiegelt de taal van de jaren dertig, terwijl sinds haar verschijning ook het nodige aan structuren en stijlvormen in de bijbeltekst (her)ontdekt is. De Groot Nieuws Bijbel (1983) voorziet dui_delijk i_n een behoefte, maar deze is niet afgestemd op gebruik in de eredienst. Op grond van deze overwegingen_ 1s het bestuur van het N.B.G. van mening dat voor het kerkelijk leven in het begin van de volgende eeuw met 
met de nu beschikbare vertaling(en) volstaan kan worden. Overwogen is of een revisie van de NBG-vertaling 1951 mogelijk is. Gelet op de veroudering van deze v~rt-aling zou een grondige aanpak nodig zijn. Ervaringen - ook in het buitenland - leren dat dit een hacheh1ke onderneming is. De noodzakelijke inspanningen en gelden lijken beter op een nieuwe vertaling gericht te kunnen worden. Het bestuur heeft daarom in zijn vergadering van 6 oktober 1989 besloten om de haalbaar
heid van een nieuwe bijbelvertaling voor kerkelijk gebruik verder te (laten) onderzoeken. Ons bestuur gaat ervan uit dat zo'n nieuwe vertaling zo breed mogelijk de kerken en geloofsgemeenschappen in het Nederlands taalgebied zou moeten kunnen dienen. Daarom heeft het N.B.G. van meet af aan z11n overwegingen in dezen ter sprake gebracht in en voorgelegd aan de Raad voor Contact en Overleg betreffende de Bijbel , waarin 14 kerken en geloofsgemeeenschappen en vijf bijbelorganisaties vertegen-
woordigd zijn . Binnen deze R.C.O.B. is gedurende de laatste jaren herhaaldelijk gesproken over een mogelijke nieuwe vertaling. De speciale conferentie over dit onderwerp op 26 mei 1989 in de Nieuwe Kerk te Amsterdam was aan één kant de afsluiting van de oriënterende discussie, die met een enquête in het begin van _de tacht19er jaren is begonnen. Anderzijds was deze conferentie het begin van een nieuw stadium in de m_ernngsvorming over dit project. Con amore en unaniem is op die dag immers uitgesproken dat een dergehJke vertahng er zou moeten komen. (Zie bijgevoegd verslag van de Alverna-conferentie van de R.C.0.B. over 'Een nieuwe 
bijbelvertaling?' , 26 mei 1989 te Amsterdam.) . De uitspraken van de Alverna-conferentie en verschillende daarop gevolgde besprekingen wettigen de uit-
spraak dat er thans een brede opzet voor een nieuwe bijbelvertaling mogelijk lijkt. a. De R.C.O.B. heeft zich uitgesproken voor een brede interkerkelijke basis. Inmiddels heeft ook de Katholieke Bijbelstichting, gehoord de eerste positieve reacties van de Nederlandse Bisschoppenconferentie, verklaard zo veel mogelijk medewerking te willen verlenen aan de totstandko-

ming van een oecumenische bijbelvertaling. . b. De belangstelling voor dit project is niet tot Nederland beperkt. Gemeld kan worden dat de bijbelorgarnsa-
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tie~ in België (Belgisch Bijbelgenootscha en VI .. . . . . geinteresseerd zijn. Met de kerken in Vlaa~deren ::1mse B11~elst1cht1ng) serieus in een nieuwe vertaling c. In principe 1s het N.B.G. gaarne bereid O dit . nog na er contact opgenomen worden. en kathol!eke bijbelorganisaties _ samei te ~e,;;:~n (~t anderen - zoals de andere bijbelgenootschappen presentatie van bijga.inde brochure.) n. en aanzet daartoe vormt de gemeenschappelijke 
Als reactie op de du1deliJke signalen van de Al . ken in principe bereid te zijn om zich in te zett~~r~a-conferent1e hee_ft het bes.tuur van het N.B.G. uitgespro-gebied. Die duidelijkheid heeft het N.B.G. aan de k::°: een rne~w~ bijbelvertaling voor het Nederlandse taal-Voor het N.B.G. - en voor alle mo elïke artner r en en ge_oo sgemeenschappen willen bieden. de kerken/geloofsgemeenschappe~ zlch kunnen s h:~e~~~ek_k1~ tot dit proJect - is de vraag _aan de orde of geen oordeel over een nog onbekende bïbelvert r n in et genoemde voornemen. Uiteraard kan nu dergelijke vertaling tot stand te brengen. J a ing gevraagd worden, maar wel over de intentie om een 
W1J vragen hierbij aan uw college om - namens u k k deze intentie kenbaar te willen maken. w er gemeenschap - uw standpunt met betrekking tot 
Ten aanzien van de consequenties van uw v t 1 . . . veel _mogelijk duidelijkheid geven. 9 en ue 9 positieve reaclle op deze principe-vraag willen wij u zo 
1. BIJ voldoende positieve respons zal het onderzoeks r . 'N' .. . , . Ject worden omgezet. Dan kan voor iedereen duidelk OJ_ec~ i19uwe B1Jbelvertaling in een uitvoeringspro-wordt gewerkt. IJ ZIJn a er aan de totstandkoming van een vertaling 
2. De beslissingen over de uitgangspunten voor . gelegenheid worden geboden om aan de discues~7e n~euwe vertaling z1Jn nog niet _genomen. Er zal ruim brochures bieden reeds veel inhoudelijk materiaal O a~;ove~ biJ te dragen. (De b1J deze brief gevoegde 
3 De vorm van de organisatie van het werk aan ~er I on erwerp ) de kerken e.d zullen ook hierover o de hoo ef; nieuwe vertaling staat nog niet vast. De ge·interesseer-t.a v een nieuwe 'kerkbiJbel ' zal de / c 

O 
B g kgehouden worden. (In de bespreking van hoofdzaken len.) · · · · - ze er voor Nederland - een belangriJke rol kunnen vervul-

4 Uw instemming met het voornemen om een nieuwe b b 1 implicaties. Ook kan gezegd worden dat het N.B.G. ~Jn ~ ve:ali~g te 
st

arten h_eeft geen directe financièle van het gehele proJect te realiseren (De ins a . 9 .B · zich willen inzetten om de financiering zullen brengen, mogen volgens het ·N B G _: ~rnngen en koSten die een dergelijk proJect met zich mee 
ten behoeve van de biJbelverspreiding·e~ biJb!fv~~~~~~ i~~ k~tela~n van de inspanningen en uitgaven Het bestuur van het Nederlands BiJbel enoot h 

9 
er e ereld en 1n Oost-Europa.) ruimte a~ndacht te schenken. g se ap vraagt aan uw college om aan dit belangrijke onderwerp 

gaarne is h_et bestuur bereid tot nadere toelichting en tot overleg 
aar het b1Jbelgenootschap voor het einde van dit . t · . . . . . om uw reactie voor 15 november 1990 te zenden ad~~r ot een def1rnt1ef beslwt wil komen, verzoeken wij u 

Secretariaat Onderzoeksproject Bijb I rt r 1 Haarlem. e ve a ing, P a Nederlands Bijbelgenootschap, Postbus 620, 2003 RP 
Desgewenst kunt u daarbij aangeven t Ik . . ten worden. me we 9 inStantie of persoon verdere contacten onderhouden moe-
Met hoogachting en vriendelijke groet 
namens het algemeen bestuur van h~t Nederlands Bijbelgenootschap, 

BIJLAGE 100 
Art. 245, 255 

dr. A. Kruyswijk, algemeen voorzitter 
J. van Kranenburg, algemeen secretaris 

COMMISSIE III RAPPORT 8 INZAKE BRIEF 10.14. 

1 · In de brief, die het Nederlands Bijbelgenootscha . men kennis van het voornemen te komen tot ee~ ,'?J 4 mei 1990 ,aan onze synode deed toekomen, geeft tie van de kant van de kerken. Uit informatie van ~:f1~gi0100 d Me~ vraagt in deze b~ief om een reacgebleken, dat dezer dagen opnieuw een brief aan d k e k er an s _B1Jbelgenootschap is uw commissie worden gegeven over de voort an van h . e er en za_l uitgaan, waarin nadere informatie zal reeds mondeling aan ons doorg~ge~en· u t;::ti;~J~ct. D~ belanbgnJkSte elementen uit die brief heeft men 
Uw commissie heeft ook kennis en~men van ieron er_ su 2 aan .. T~eologische Universiteit te ApelJoorn op 14 ja:i~r~~~~;en, waarin de vakgroep Bibliologie van de 81Jbelgenootschap m.b.t. deze zaak gezonden brief reageert op een haar door het Nederlands 

2. De stand van zaken m.b.t. de bijbelvertalin 2000 . . rooms-_k<1tholieke kerk) overwegend positief ~ebb is op dit moment dat de benader~e kerken (ook de van off1c1ele participatie. en gereageerd, zonder dat er sprake 1s (en hoeft te zijn) 
De verantwoordelijkheid in de vertaalfase li t b" h N " z1Jn nog niet geheel vastgesteld maar de v~orl~pi;~ f ederllan_ds ~1Jbelgenootschap; de vertaalprincipes van de Theologische Universiteit voldoende grond gegirmu ering h aarvan heeft de _vakgroep Bibliologie Nederlands Bijbelgenootschap in grote lijnen haar inste ven o~ inb aar brief d.d. 1,4 Januari 1992 aan het voorz1cht1ge benadering van het vertaalprincipe e d mming e. etu1gen met de evenwichtige, open en 
~aan toe, .. dat ook prot dr. J. van Bruggen een der~~lijt ~~;~r:i1eg~~v~1:

1
.n~ hd1e u eraan geeft'. We voegen e werkw1Jze, zoals die het Nederlands Bïbel en u1 ie oren. raad van supervisoren samen, die de vert~lingg st:~schap ~oor ogen staat, is de vol9ende: men stelt een e s moe en toetsen. Deze supervisoren representeren 
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de beoogde toekomstige gebruikers en men streeft er daarom naar dat deze raad van supervisoren breed 

samengesteld is en zo mogelijk een afspiegeling vormt van de kerken. Deze supervisoren zullen telkens 

proeven van vertaling krijgen, waarna zij zich met de vertalers in verbinding kunnen stellen over de princi-

pes en de uitvoering. 
3. Uw commissie heeft zich bezonnen op de vraag, of enigerlei vorm van betrokkenheid vanuit onze kerken 

wenselijk zou zijn, en zo ja, welke vorm die betrokkenheid zou kunnen hebben. Uw commissie wijst erop, 

dat het niet de bedoeling is, dat er een officiële participatie van de zijde van onze kerken komt. Andere 

kerken doen dat evenmin. Het gaat dus niet om het aangaan van een formele verantwoordelijkheid, en al 

helemaal niet om de toezegging de beoogde vertaling vrij te geven voor gebruik in onze kerken, maar het 

Nederlands Bijbelgenootschap verzoekt ons kritisch mee te denken. 

Desgevraagd gaf het Nederlands Bijbelgenootschap ons te kennen het op prijs te stellen, indien de gene-

rale synode 
a. namen zou willen noemen van mensen uit onze kring, die geschikt zouden kunnen zijn om als super-

visor op te treden; 
b. zo mogelijk - evenals de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) - een deputaatschap benoemt, dat zorgt 

voor de begeleiding van deze supervisoren, en waarbij gedacht zou kunnen worden aan de docenten 

Bijbelwetenschap van Apeldoorn. 
Het is uw commissie gebleken dat de generale synode van Apeldoorn 1944 eveneens een dergelijk ver-

zoek van het Nederlands Bijbelgenootschap heeft ontvangen. Die synode benoemde 'deputaten tot het in 

ontvangst nemen van opmerkingen enz. betreffende de door het Nederlands Bijbelgenootschap uitgege

ven nieuwe bijbelvertaling' (Acta generale synode 1944, blz. 21 art. 74). De generale synode van 1950 

besloot de naam van dit deputaatschap te wijzigen in: 'Deputaten voor overleg inzake bijbelvertaling'. 

Uw commissie heeft over deze zaak advies ingewonnen van dr. Peels, die de reeds genoemde brief van 

de vakgroep Bibliologie van de Theologische Universiteit te Apeldoorn heeft geconcipieerd. Hij deelde 

ons mee, dat men vanuit de Theologische Universiteit Kampen Il bij verschillende docenten van onze 

Universiteit erop heeft aangedrongen in te gaan op het verzoek van het N.B.G. om kritisch mee te denken 

en mee te werken, opdat er een bijbelvertaling tot stand komt, die een zo betrouwbaar mogelijke overzet-

ting vanuit de grondtalen is. 

Uw commissie stelt u voor te besluiten: 

De generale synode 
overwegend 
1. dat het Nederlands Bijbelgenootschap ons niet verzoekt officieel te participeren in het vertaalproject 

'Vertaling 2000'; 
2. dat de beslissing deze vertaling tot stand te brengen door het Nederlands Bijbelgenootschap reeds geno-

men is; 
3. dat deze 'Vertaling 2000' na voltooiing ook aan onze kerken gepresenteerd zal worden; 

4. dat het van groot belang is - ongeacht de reactie van onze kerken op de dan gereedgekomen vertaling -, 

dat een zo goed en betrouwbaar mogelijke bijbelvertaling tot stand komt; 

besluit 1. aan de hoogleraren, verbonden aan de vakgroep Bibliologie van de Theologische Universiteit te 

Apeldoorn, te verzoeken 
a. er aan te doen, wat in hun vermogen ligt, om te bewerken, dat een verantwoorde bijbelvertaling tot 

stand komt en daarbij - indien mogelijk en nodig - eventueel andere gekwalificeerde krachten binnen 

onze kerken te betrekken; 
b. de generale synoden van de lopende werkzaamheden op de hoogte te houden; 

2. het Nederlands Bijbelgenootschap van haar besluiten op de hoogte te stellen. 

BIJLAGE 101 
Art. 249 

Quaestor: D. Lokhorst 
van Goghstraat 36 
8072 JX Nunspeet 

Nunspeet, 5 november 1992 

Geachte broeders, 

G.G. den Hertog, rapporteur 

BEGROTING VAN DE QUAESTOR 1993-1995 

Hierbij ontvangt u de begroting voor de jaren 1993 tot en met 1995 van uw kas. 

Hierin zijn nog niet verwerkt de gevolgen van uw genomen besluiten inzake de vorming van een centraal 

bureau waarvoor een belangrijke bijdrage uit deze kas wordt verwacht. 
D. Lokhorst, quaestor 
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BEGROTING VAN DE GENERALE SYNODE VAN 1992 VOOR 1993-1995 

Lasten Lasten Begroting 

1986-1988 1989-1991 1993-1995 
f f f 

Kosten generale synode 
Kosten Acta 

85.160 85.971 100.000 

Verkoop Acta 
23.479 29.000 35.000 

Bijdrage Kerk. Adm. Bureau 
-6.053 -4.000 -4.000 

Dept. Geest. Verz. Militairen 
89.000 105.000 165.000 

Dept. Eenh. Gerei. Belijders 
33.200 35.077 39.000 

Diverse deputaatschappen 
36.302 47.786 50.000 

B1Jdrage Gerei. Oec. synode 
58.593 51.167 82.500 

Accountantskosten 
39.276 10.041 0 

Onvoorzien (incl. adm. kosten) 
2.582 2.074 

78 
2.000 

-592 1.500 

Subtotaal 
af: rente(-/- kosten effec.) 

361.617 361.524 471 .000 

12.646 19.135 15.000 

Bijdragen particuliere synoden 
348.971 342.389 456.000 

366.187 365.029 456.000 

Voordelig saldo 17.216 22.640 0 

Deze begroting is opgesteld voor de periode van 
voeren 1n het synode-jaar 1995. 

1993 t/m 1995 om een meer verantwoord beleid te kunnen 

Ter toelichting op deze begroting dient het volgende: 

Specificatie kosten generale synoden: 

Lasten Lasten Begroting 

1986-1988 1989-1991 1993-1995 
f f f 

Installatie vergaderruimte 
Reiskosten afgevaardigden 

3.927 6.443 7.500 

Verblijfkosten afgevaardigden 
39.587 39.362 40.000 

Hotelkosten afgevaardigden 
1.479 1.202 1.000 

Lunches/Consumpties afgevaardigden 
8.172 132 1.000 

Agenda/Rapporten/stenciVtypewerk 
8.431 21 .397 2.000 

Kosten scribaat 
17.211 12.651 18.000 

Besluitenboekje 
3.551 1.765 4.000 

Diversen 
1.417 1.605 1.500 

1.385 1.414 7.000 

Totaal 85.160 85.971 100.000 

Bijdrage Kerkelijk Administratief Bureau 

De generale synode van 1989 heeft de bïdra e voo . 
: 35.000 per jaar. Deputaten K.A.B. vr~geng in h r de Jaren 1990 t/m 1992 vastgesteld op f 105.000 zijnde 

105.000. Indien de synode 1992 besluit tot realisa~n rapport voor de Jaren 1993 t/m 1995 eveneens om 

per Jaar aan toegevoegd volgens opgave van de we~;!:;en Centraal Bureau wordt hier nog eens f 20.000 

gt:aae Deputaatschap Geestelijke Verzorging Militairen 

_e penode 1989 t/m 1991 bedroegen d t t 1 . 
~e rnode 1993 t/rri 1995 wordt nuf 44.000 g:vr~: ~ uitgaven f 35.077, terwijl begroot werd f 36.000. Voor 

eet op de werkeliJke kosten (incl de bïd g · 
verflagperiode 1989 t/m 1991 wordt voo~g~~~!1J~: ie.dContacten Commissie Militairen Buitenland) over de 

f P 39.000 z1Jnde f 13.000 per jaar. 'J rage voor de penode 1993 t/m 1995 vast te stellen 

n het vast te stellen bedr d f 39 . 
Buitenland. ag a .000 is een bedrag ad f 15.000 begrepen voor de Contacten M·1·t · 

In ve r"k" 
11 airen 

rge IJ mg met de vorige verslagperiode is dit een stijging van ± 10% per jaar. 
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Specificatie van de kosten deputaatschap Eenheid Gereformeerde Belijders 

Vergaderingen (incl . reiskosten) 

Scribaat (incl. JaarboekJe) 
Kerkelijk Administratief Bureau 

Afgevaardigden Buitenland . 
Onvoorzien (informat1eboekJe) 

Totaal 

Lasten 
1986-1988 

f 
17.674 

2.230 
3.400 

12.998 
0 

36.302 

Specificatie van de kosten van diverse deputaatschappen 

Kerk en Onderwijs 
Financiële Zaken 
Vertegenwoordiging der Kerken 

Hoge Overheid en C.1.O. 
Kerkelijke Archieven 
Onderzoek Doelmatigheid 
Berijmde Schriftgedeelten 
Radiokerkdiensten 
Centraal Bureau 
Landelijke Herdenking 1892 
Taken en Prioriteitenstelling 

Kerklied 
Onvoorzien 

Totaal 

Lasten 
1986-1988 

f 

6.324 
6.567 
1.845 

30.602 
2.446 
3.689 
6.377 

43 
0 
0 
0 

700 
0 

58.593 

Lasten 
1989-1991 

f 
15.580 

431 
5.281 

26.494 
0 

47.786 

Lasten 
1989-1991 

f 

7.574 
7.714 
2.522 

19.777 
4.089 
1.508 
1.652 

995 
405 

4.541 
390 

0 
0 

51 .167 

Begroting 
1993-1995 

f 
17.000 

2.000 
6.000 

21.000 
4.000 

50.000 

Begroting 
1993-1995 

f 

8.000 
8.000 
2.500 

28.000 
20.000 

2.000 
2.000 
1.000 
1.000 

10.000 
0 
0 
0 

82.500 

Specificatie bijdragen particuliere synoddenb"d van de particuliere synoden, gebaseerd op een ledental 

o ond van deze begroting zullen e IJ ragen 
vln r6.000, voor de jaren 1993 t/m 1995 als volgt moeten worden vastgesteld: 

Bijdrage P.S. 1993, 76.000 leden à f 2,00 per hd = 

Bijdrage P.S. 1994, 76.000 leden à f 2,00 per hd = 

Bijdrage P.S. 1995, 76.000 leden à f 2,00 per hd = 

Totaal 

Hopende u hiermede voldoende geïnformeerd te hebben verblijf ik, 

Hoogachtend, 

BIJLAGE 102 
Art. 249 

f 

152.000 
152.000 
152.000 

456.000 

RAPPORT 11 VAN COMMISIE VI BETREFFENDE 

A. HERZIENING BEGROTING K.A.B. 
B. BEGROTING QUAESTOR G.S. 

D. Lokhorst , quaestor 

.. · · k Ie begrotingen Een deel daarvan 

De besluiten betreffende het Centraal Bureau leiden tot w11z1ging van en e · 

is verwerkt in rapport 13c. 
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Voor het K.A.B. dient nu gerekend te worden met: 

f f f f 

personeelskosten 280.000 + 290.000 + 350.000 = 920.000 

huisvesting 77.000 + 80.000 + 83.000 = 240.000 

electra en o.g.b. 3.000 + 3.000 + 3.000 = 9.000 

algemeen 50.000+ 52.000 + 54.000 = 156.000 

afschrijvingen 25.000 + 25.000 + 25.000 = 75.000 

435.000 + 450.000 + 515.000 = 1.400.000 

rente-ontvangst 30.000 + 30.000 + 30.000 = 90.000 

deputaatschappen 240.000 + 253.000 + 308.000 = 801 .000 

adresgebruikers 45.000 + 47.000 + 47.000 = 139.000 

315.000 + 330.000+ 385.000 = 1.030.000 

netto-lasten 120.000 + 120.000 + 130.000 = 370.000 

nodige vermogenstoename 30.000 + 30.000 + 20.000 = 80.000 

te dekken 150.000+ 150.000 + 150.000 = 450.000 

De door de quaestor bij u ingediende begroting 1993-1995 vermeldt een totaal aan geraamde uitgaven van 

471.000 

Uw commissie stelt u voor daarop te corrigeren: 

meerbijdrage K.A.B. (zie hierboven) 

minder: 
- afgevaardigden buitenland 
- kerkeliJke archieven 
- onderzoek doelmatigheid 
- centraal bureau 

rente beleggingen 

netto-lasten 
nodige vermogenstoename 

te verkrijgen middelen 

6.000 
8.000 
2.000 
1.000 

285.000 

-/- 17.000 

739.000 
16.250 

722.750 
70.000 

792.750 

Dit bedrag dient te worden gedekt door bijdragen van de particuliere synoden van f 10,50 per lid. Met het 

oog op de liquiditeit van de generale kas dient deze bijdrage te worden verdeeld in: f 4,50 in 1993, f 3,00 in 

1994 en f 3,00 in 1995. 
Uw commissie stelt u voor: 

1. de begrotinQen voor het K.A.B. en de quaestor voor de periode 1993-1995 vast te stellen op de bovenom

schreven w11ze en deputaten K.A.B. en de quaestor te machtigen tot het doen van uitgaven tot de 

geraamde bedragen; 

2. de quaestores der particuliere synoden te informeren over de vaststelling van de bijdragen 1993, 1994 en 

1995 op f 4,50, f 3,00 en f 3,00 en hun te verzoeken deze bijdragen vóór 1 juli van elk jaar over te maken. 

A. de Geus, rapporteur 
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REGISTER 

De cijfers tussen haakjes wijzen op de bladzijden van de bijlagen. 

A 

Acta, - van de generale synode 1989: art. 22. 
Appel: zie bezwaarschriften. 
Archieven, kerkelijke-: art. 100, 179; bijl. 32 (331) , 81 (461). 

B 

Bedrijfsleven, kerk en -: art. 146, 209, 211 ; bijl. 58 (383) , 59 (392) en 89 (497). 
Begrotingen: zie financiële zaken. 
Benoemingen, lijst van-: art. 257. 
Bezwaarschriften, 
- van kerkeraad Rotterdam-Centrum: art. 214,250. 
Biddagen: instr. 8.04: art. 180; bijl. 82 (461). 
Bijstand en Advies, onderlinge - naar art. 11 K.O.: art. 178, 222; bijl. 79 (447) , 80 (460) en 92 (503). 
Buma/Stemra: art. 177; bijl. 77 (446) en 78 (446). 

C 

Centraal Bureau: art. 122; bijl. 46 (357) en 47 (364). 
Commissies, - van onderzoek en rapport: art. 23. 
Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte: zie eenheid. 
Correspondentie, - buitenlandse kerken: zie kerken. 
Curatorium: zie Theologische Universiteit. 

D 

Diakonaal Bureau: art. 123; bijl. 48 (365) en 49 (369). 
Diakonale en maatschappelijke aangelegenheden (ADMA): art. 68; bijl. 9 (178) en 10 (192). 

E 

Eenheid, van de gereformeerde belijders in Nederland (algemeen): art. 87, 108, 111 , 112, 139, 140, 160, 161,165,187,192,193, 208; bijlage 20 (231) , 21 (295) , 33 (335) , 34 (336) , 51 (370), 52 (371) , 53 (373) , 67 
(416), 68 (417), 69 (418) en 84 (466). 
- Bezinning: 

- Toeëigening des heils: art. 108; bijl . 20 (283, 289) en 33 (335) . 
- Ruimte voor verscheidenheid: art. 108; bijl. 20 (286) en 33 (335). 
- Revisie bijlage 8 K.O.: art. 111 ; bijl. 20 (286) en 34 (336). - Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte (C.O.G.G.): art. 112; bijl. 20 (272, 276) en 21 (295). - Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk: art. 87; bijl. 20 (270, 276) en 21 (295) . - Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt): art. 139, 140,187, 208; bijl. 20 (256, 273, 276), 51 (370) , 52 (371 ), 

53 (373) en 84 (466). 
- Nederlands Gereformeerde Kerken: art. 160, 161 , 165, 192, 208; bijl. 20 (263, 274, 278), 67 (416) , 68 

(417) , 69 (418) en 84 (466). 
Emerltering bij langdurige ziekte: instr. 8.02: art. 77; bijl. 15 (220). 
Emeritikas, ad art. 13 K.O.: art. 74; bijl. 11 (194) en 12 (209). Evangelieverkondiging onder Israël: art. 153, 158, 218, 221; bijl. 63 (395) , 64 (409) en 91 (501 ). Evangelisatie: art. 116, 118, 135; bijl. 39 (340) , 40 (350) , 41 (350), 42 (352) , 43 (354) en 50 (370). 

F 

Financiële zaken: art. 201 , 249; bijl. 85 (467), 86 (494) en 87 (495). 
- begrotingen van deputaatschappen: art. 201 , 249; bijl. 88 (495). 
Fondsvorming buitenlandse studenten: art. 147; bijl. 60 (394). 

G 

Gehandicapten, geestelijke verzorging van - en ziekenhuispastoraat: art. 88; bijl. 22 (295) en 23 (302). 
Generale Synode 1989 
- Acta: art. 22. 
- rapport moderamen: art. 24; bijl. 1 (134) 
Generale Synode 1992 
- adviseurschap ds. C.A. den Hertog: art. 14. 
- afgevaardigden: art. 3, 32, 50, 67, 91 , 106, 126, 152, 168, 173, 190, 217, 242. 
- agendum: art. 15, 20. 
- art. 43 K.O. : art. 259. 
- bidstond: blz. 5; 
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- bloemen: art. 33. 
- dankwoorden: art. 239. 
- instemming met de belijdenis: art. 7. 
- lastbrieven: art. 3. 
- meeleven met br. D. Lokhorst en zr. 1. van 't Spijker-Hovius: art. 51 243 - moderamen: zie moderamen. ' · 
- opening: art. 1 en 2. 
- praeadviseurs: art. 4. 
- presentie: art. 10, 13, 73, 76, 83, 102, 144, 157, 164, 227 230 236 - quaestor: zie quaestoraat. ' ' · 
- sluiting: art. 260, 261. 
- telegram H.M. de Koningin : art. 21 , 84. 
- toespraken 

- praeses: art. 6. 
- ds. Z. Sude: art. 9. 
- rev. L.W. Bilkes: art. 44. 
- rev. D. MacDonald: art. 45. 
- rev. G. MacEwen: art. 46. 
- rev. M.N. Greidanus: art. 47. 
- pasteur A. Lew1n: art. 57. 
- ds. T.C. Rabali : art. 58. 
- dr. A.N. Hendriks: art. 139. 
- ds. J.C. Schaeffer: art. 160. 

- vergaderschema: art. 27. 
- vergadertijden: art. 17. 
- verslaggeving 'De Wekker' : art. 19. 
Generale Synode 1995 
roepende kerk van -: art. 254. 
Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk: zie eenheid Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt): zie eenheid. · 
Gereformeerde Oecumenische Raad (G.O.R.): art. 94, 98, 103; bijl. 20 (233) , 28 (31 5), 29 (316). 

H 

Herdenkin~ 1892, commissie landelijke -: art. 115; bijl. 38 (339). 
Hulpverlening, - in binnen en buitenland: art. 99, 147; bijl. 30 (317), 31 (330) en 60 (394). 

Instructies 
- 8.01 Psalmen_ 1n ni_euwe berijming: zie psalmen. 
: 8.02 Emi:ntenng bij langdurig~ z_iekte: zie emeritering. 

8.03 Muz1eknotat1e Schnftbenjm1ngen: zie schriftgedeelten - 8.04 Biddagen; zie biddagen. · 
- 8.05 Aanvulling art. 6 K.O.: zie kerkorde. 
- 8.06 C_ontact Hongaarse kerk in Roemenië: zie kerken, Parohia Reformata Baraolt International Conference of Reformed Churches: art. 94, 98, 103; bijl. 20 (238) , 29 (316). 

J 

Jaarboek: art. 28; bijl. 3 (135). 

K 

Kerk, - en bedrijfsleven: zie bedrijsfleven. 
.: en on~e~ijs: zie onderwijs. 

Kerkel!!k Admm1st~atief Bureau (K.A.B.): art. 92; bijl. 24 (303) en 25 (307) Kerkelijke verhoudingen · 
- algemeen: art. 193; bijl. 20 (231 , 294) en 29 (316). 
- kerken binnenland: zie eenheid. 
- kerken buitenland: zie kerken. 
Kerkelijk werker, recht_spositie van-: bijl. 85 (486). 
~~ken! correspondentie met _buitenlandse -: art. 94, 98, 103; bijl. 20 (233), 29 (316) 

: g~~~~'~:f~~!~~i~r~~r~~ ~~~~~~:~~ri~!:. ~~: i~:3:ia~\~1°:6 ~~~;ioe~~!· (ii~i en 29 (316). 
_ Dutch Reformed Church m Snlanka: art. 94, 98, 103; bijl. 20 (237,255) en 29 (316). _ ie Gereformeerde Kerk in Su1d-Afnka: art. 94, 98, 103, 107; bijl. 20 (236 252) en 29 (316 _ ~1~i~eder~u1ts Gereformeerde Kerk in Suid-Afrika: art. 94, 98, 103; bijl. 20 (237) en 29 (31~) (

3
~

6
t Reformées Evangéllques lndépendantes de France: art. 57, 94. 98, 103; bijl. 20 (234'. 245) en 29 

: Free Church of Scotland: art. 45, 94, 98, 103; bijl. 20 (234, 241, 242) en 29 316 Free Reformed Church of North America: art. 44, 94, 98, 103; bijl. 20 (234, 147/~n 29 (316). 
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- Gereja Toraja Mamasa: art. 94, 98, 103, 134; bijl. 20 (237) en 29 (316). 

- lgreja Evangelica Reformada no Brasil: art. 94, 98, 103, 107; bijl. 20 (236) en 29 (316). 

- Orthodox Presbyterian Church: art. 94, 98, 103; bijl. 20 (235) en 29 (316). 

- Parohia Reformata Baraolt: instr. 8.06: art. 113; bijl. 35 (337). 

- Reformed Churches of Australia: art. 94, 98, 103, 107; bijl. 20 (237) en 29 (316). 

- Reformed Church in Japan: art. 94. 98, 103; bijl. 20 (237) en 29 (316). 

- Reformed Churches of New Zealand: art. 94, 98, 103, 107; bijl. 20 (238) en 29 (316). 

- Reformed Presbyterian Church of lreland: art. 46, 94, 98, 103; bijl. 20 (234, 244) en 29 (316). 

Kerkjeugd, contact met de -: art. 170, 183, 186, 237; bijl. 71 (421) , 72 (440) , 73 (441) , 83 (462) en 98 (522). 

Kerkorde 
- art. 6: roeping tot bijzondere dienst: instr. 8.05: art. 224, 244, 246; bijl. 93 (503, 504). 

- bijlage 8: revisie van -: art. 111 ; bijl. 20 (286) en 34 (336). 

- uitgave van de-: art. 29; bijl. 4 (137) . 

M 

Militairen, geestelijke verzorging van de -: art. 78; bijl. 16 (220) en 17 (223). 

Minimum-bijdragen der kerken: art. 249; bijl. 88 (495). 

Moderamen, verkiezing van het-: art. 5,8. 

- Generale Synode 1989: art. 24; bijl. 1 (134). 

N 

Nederlands Gereformeerde kerken: zie eenheid. 

Nederlands Bijbelgenootschap: art. 245, 255; bijl. 99 (524) en 100 (525). 

0 

Oecumenische relaties: 
- bezinning op-: art. 94, 98, 103; bijl. 20 (239) en 29 (316). 

- informatieverstrekking: art. 94, 98, 103; bijl. 20 (240) en 29 (316). 

Onderlinge Bijstand en Advies, kas naar art. 11 K.O.: zie bijstand. 

Onderwijs, kerk en-: art. 228; bijl. 94 (505) en 95 (518). 

Overheid, contact met de -: art. 121 ; bijl. 44 (355) en 45 (356). 

p 

Pastoraat in de gezondheidszorg: zie gehandicapten. 
Polders, steunverlening aan de kerken in de nieuwe-: art. 145,222; bijl. 56 (377) , 57 (382) en 92 (503). 

Psalmen in nieuwe berijming: instr. 8.01 : art. 148; bijl. 61 (394). 

Q 

Quaestoraat 
- benoeming quaestor: art. 18. 
- welkom quaestor: art. 238. 
- rapport van de quaestor: art. 93; bijl. 26 (307) en 27 (314). 

- begroting van de quaestor: art. 249; bijl. 101 (526) en 102 (528). 

R 

Radio-kerkdienstuitzendingen: art. 141; bijl. 54 (374) en 55 (376). 

Revisieverzoek: 
- kerk Nieuwegein: art. 114: bijl. 36 (338) en 37 (338). 

s 

Schriftgedeelten, berijmde-: art. 175; bijl. 74 (444) en 75 (445) 

- muzieknotatie bij-: instr. 8.03: art. 149, 176; bijl. 62 (395) en 76 (445). 

Studiefonds, voorlopige regeling -: bijl. 13.1 (214). 

T 

Taken en prioriteitenstelling: art. 159, 202; bijl. 65 (412) en 66 (415). 

Toeëigening des heils: bezinning op -: art. 108; bijl. 20 (289) en 33 (335). 

Theologische Universiteit 
- curatorium van de-: art. 34, 35, 36, 39, 169, 204, 212,252, 253; bijl. 5 (137) , 6 (143) , 70 (420) en 90 (497). 

- deputaten-financieel van de -: art. 75, 101, 147; bijl. 13 (210) , 14 (219) en 60 (394). 

- benoeming dr. H.G.L. Peels aan de -: art. 41 . 

- benoeming dr. J.W. Maris aan de-: art. 60, 63, 95. 
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V 

~aren~en, geestelijke verzorging van -: art. 86; bijl. 18 (224) en 19 (230) 

ertahng-2000: zie Nederlands Bijbelgenootschap · 

Vertegenwoordiging der kerken: art. 25; bijl. 2 (134). 

w 

Wekker, De-: art. 229, 231 , 233; bijl. 96 (520) en 97 (522). 

z 

Zending, buitenlandse -: art. 9 58 59 64 69 134 ·· 
Ziekenhuispastoraat: zie geh~ndlcapten '. ' '

135
• 
136

,
24

9; biJI. 7 (147), 8 (176) en 50 (370). 
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